
 
 
 
 
 
 
 
 
 

اول خرداد 1400



°۲۶تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)62,630درهم امارات

0 (%0)27,500لير ترکيه

0 (%0)35,900يوان چين

0 (%0)214,900ين ژاپن

0 (%0)191,550دلار کانادا

0 (%0)260,400فرانک سوئيس

0 (%0)3,180افغاني

0 (%0)3,620روبل روسيه

0 (%0)181,100دلار استراليا

0 (%0)223,000دلار

0 (%0)271,660يورو

0 (%0)327,870پوند انگليس

 
شنبه ۱ خرداد ۱۴۰۰

 
May 22, 2021
نهم شوال ۱۴۴۲

مناسبت ها

۱ خرداد روز بهره وری و بهینه سازی مصرف
۱ خرداد روز بزرگداشت ملاصدرا

۳ خرداد فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس و روز مقاومت، ایثار و
پیروزی

۴ خرداد روز دزفول، روز مقاومت و پایداری
۶ خرداد خرداد روز،جشن خردادگان

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۵:۵۵ اذان صبح: ۰۴:۱۲

غروب خورشید: ۲۰:۰۸ اذان ظهر: ۱۳:۰۱

اذان مغرب: ۲۰:۲۶



تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)101,040,000سکه امامي

0 (%0)99,979,000سکه بهار آزادي

0 (%0)58,500,000نيم سکه

0 (%0)38,500,000ربع سکه

0 (%0)20,100,000سکه گرمي



 

1- آب به روستا برگشت - شعار سال

2- ذبح صنعت دامپروري زیر تیغ مشکلات - فصل اقتصاد

3- چهار گام آبادانی - روزنامه شهرآرا

4- موانع تولید تبدیل به چرخه فرسایشی شده | لزوم حمایت از تولیدکنندگان بومی - حوزه نیوز

5- دانشگاه آزاد اسلامی آماده برگزاري دوره هاي آموزشی در شهرك هاي صنعتی | 28 بهمن 1399 - اخبار علمی

6- برداشت یاقوت سرخ در سرزمین خشک/انگور معروف سیستانی به سراسر کشور صادر می شود - عصر هامون

7- خط و نشان دلار براي رقبا در معاملات خارجی - آرمان اقتصادي

8- ذبح صنعت دامپروري زیر تیغ مشکلات - ایسنا

9- راه هست- 33| راهکارهاي دولت آینده براي کاهش هزینه هاي نظام سلامت چیست؟+ویدئو - خبرگزاري فارس

10- خواهران 320 گروه جهادي در استان راه اندازي کرده اند - بسیج نیوز

11- 3700گروه جهادي در آذربایجان غربی فعالیت می کند - بسیج نیوز

12- الحاق بیش از 20 دانشگاه دولتی به دانشگاه هاي مادر/تعیین تکلیف 15 دانشگاه دیگر تا مهرماه - روزنامه تجارت

13- حضور مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان نطنز - صندوق کارآفرینی امید

14- حضور مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان اردستان - صندوق کارآفرینی امید

15- بازدید مدیر عامل محترم صندوق از مرکز خدمات حوزه علمیه اصفهان - صندوق کارآفرینی امید

16- نکستیشن ایستگاه آینده - خبرگزاري علم و فناوري

17- دسترس پذیر شدن داده هاي دولتی از طریق سامانه سروا - باشگاه خبرنگاران جوان

18- آ ینه تمام نماي تور حمایتی - روزنامه دنیاي اقتصاد

19- داستان سه دوست/ رونق اقتصاد روستایی با احیاي سنت قرض الحسنه - قلم پرس

20- 47درصد روستاییان، فقیر هستند - روزنامه توسعه ایرانی

21- ظرفیت گلخانه هاي استان؛ 10 هزار تن در سال - خبرگزاري صدا و سیما

22- دانشگاه آزاد گیلان با 32 هزار دانشجو فعالیت دارد ( 31اردیبهشت 1400 ساعت PM 10:26) - گیلان 24

23- وضعیت سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است - شبستان

24- رویداد تخصصی مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در استارتاپ هاي فین تک - بورس پرس

25- بازگشت هزار و 557 واحد صنعتی غیر فعال به چرخه تولید - خبرگزاري صدا و سیما

26- بحران پیري آینده اردبیل را تهدید می کند - خبرگزاري صدا و سیما

27- امروز اسرائیل در بدترین وضع است؛ شوراي شهر جدیدي به میدان بیاید - خبرگزاري صدا و سیما

28- مطالبه گري مردم و فعالان اقتصادي، محرك فعالیت هایی اجرایی در دولت است - فرینا

29- برنامه ریزي براي افزایش سرمایه میلیاردي بانک پارسیان - اقتصاد طلایی

30- امیر صباغ با اشاره به عرضه مواد معدنی در بورس کالا: معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند -
اقتصاد طلایی



31- جذب سرمایه به بخش تولید با ایجاد امنیت سرمایه گذاري/ بنگاه هاي اقتصادي، محور توسعه در کشور/ خلق ثروت با

کمک سرمایه هاي اجتماعی - شاتا

32- تجارت بین المللی در خدمت تولید/اقدامات جدي وزارت صمت در ایجاد فضاي سرمایه گذاري جدید - شاتا

33- اخبار - روزنامه رسالت

34- دانشگاه آزاد اسلامی گیلان رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کرد - سرتوك

35- انتشار مقالات دوازدهمین کنفرانس ملی رویکردهاي نوین در مدیریت، اقتصاد و حسابداري - اخبار علمی

36- یارانه ثروتمندان را حذف نمی کنم / در دولت من یک میلیون شغل فقط در بخش مسکن ایجاد شد - اقتصاد آنلاین

37- بهره برداري واحد تولیدي سیما کاشی اردستان با اشتغالزایی 300 نفري در آبان ماه - پانا

38- امضاي طلایی در مجوزهاي فولاد حذف شد / زنجیره فولاد در نطنز در حال تکمیل شدن است - موج

39- وزیر سابق نفت: سرباز مردم هستم - خبرگزاري فارس

40- ضرورت حفظ کرامت انسانی و شخصیت بخشی به زندانیان در آذربایجان غربی - خبرگزاري فارس

41- افتتاح دو طرح بزرگ فولادي و پمپ سازي در نطنز - خبرگزاري فارس

42- ایران در جایگاه دهم صنعت فولاد دنیاست/ در وزارت صمت براي صنعت فولاد رانت و امضاي طلایی نداریم - خبرگزاري
فارس

43- افتتاح و راه اندازي مجدد شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی - خبرگزاري فارس

44- روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه 90 - اقتصادگردان

45- دولت براي تامین کسري بودجه از مردم قرض گرفت نه بانک مرکزي - اقتصادگردان

46- افتتاح طرح فرآوري و بسته بندي عسل در شهرستان مبارکه اصفهان - صندوق کارآفرینی امید

47- . اصفهان ، اولین شهر در اجراي طرح بازسازي حمل و نقل عمومی است. - صندوق کارآفرینی امید

48- ارسال یک نظر در: ''همه چیز درمورد معدن سنگ آهن فولاد نطنز'' - معدن 24

49- حمله مسلحانه به آزمون تبدیل وضعیت برق در اهواز+تصاویر - برق نیوز

50- شکایت منابع طبیعی از مدیر جزیره ارشیا چمخاله - شعار سال

51- 2 میلیون هکتار از اراضی خراسان شمالی مستعد کشت گیاهان دارویی است - شعار سال

52- رزم حسینی: امضاهاي طلایی را حذف می کنیم - با اقتصاد

53- گزیده ها - روزنامه حمایت

54- لزوم رفع مشکلات 3 واحد تولیدي طی کمترین زمان ممکن در ابهر - روزنامه حمایت

55- دستاوردهاي سفرهاي استانی - روزنامه حمایت

56- بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان - فصل اقتصاد

57- امضاهاي طلایی را حذف می کنیم - فصل اقتصاد

58- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

59- نادیده گرفتن نقش زنان در بازار بورس - روزنامه اقتصاد سرآمد

60- فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است/ باید شورایی از مدیران

منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود / نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر ... - شما و اقتصاد

61- اجراي شش هزار پروژه مرمتی در کشور با مشارکت مردم - میراث آریا



62- گفت وگوي با شش داوطلب کاندیداتوري انتخابات ریاست جمهوري 1400 - تابناك

63- سیر نزولی «رشد جمعیت» در همدان - تابناك

64- بنگاه هاي اقتصادي، محور توسعه در کشور/ خلق ثروت با کمک سرمایه هاي اجتماعی - پایگاه دولت

65- بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان - پایگاه دولت

66- تجارت بین المللی در خدمت تولید - پایگاه دولت

67- مساجد و اماکن دینی بهترین مکان براي ارامش روح و روان است - شبستان

68- دانشگاه جندي شاپور افتخاري تاریخی و پایگاهی تاثیرگذار در جهان - اخبار علمی

69- وزیر صمت: حذف امضاي طلایی اقدام مهم وزارت صمت براي افزایش تولید است - پانا

70- ایجاد شهرك صنعتی صنایع تبدیلی و غذایی بصورت پایلوت در شهرستان بناب - ایانا

71- عملیات اجرایی طرح آبیاري عمومی تحت فشار روستاي کلبی بک شهرستان بروجن آغاز شد - ایانا

72- مناطق آزاد ایران کجاي معادلات دولت ها قرار دارند؟ - خبرگزاري صدا و سیما

73- زنگ خطر کاهش جمعیت - خبرگزاري صدا و سیما

74- ایجاد منطقه آزاد اینچه برون، دروازه توسعه گلستان - خبرگزاري صدا و سیما

75- تولید 100هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان - ایمنا

76- مدیر روابط عمومی فولادمبارکه :نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند - ایران پترونت

77- رشد 8 درصدي تولید صنایع در سال گذشته - بیرونیت

78- رفع مشکلات سیما کاشی با حضور وزیر صمت - بیرونیت

79- روند کاهشی حوادت معدنی کشور در دهه 90 - بیرونیت

80- فرصت اشتغالزایی 6 هزار معدن غیرفعال - بیرونیت

81- تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان - بیرونیت

82- بازگشت فاستونی اردستان بعد از 6 سال - بیرونیت

83- فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است - بیرونیت

84- فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است/ باید شورایی از مدیران

منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود / نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر ... - تجارت گردان

85- امضاهاي طلایی را حذف می کنیم - شبکه ایران

86- کتاب "برنامه تحول وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی" رونمایی شد - بانک برتر

87- برگزاري آزمون تغییر حالت اشتغال به کار در شرکت توزیع برق مرکزي - خبرگزاري برق آب

88- زمان ایفاي نقش پدرانه بیمه مرکزي فرا نرسیده؟ - شعار سال

89- کشوري که می خواستیم پرچمش را به امام زمان (عج) تحویل دهیم، دارد نابود می شود - شعار سال

90- رشد فاخر 8 درصدي تولید صنعتی در سال گذشته/ 100 شرکت بزرگ کشور موتور محرکه اقتصاد مقاومتی در کشور هستند
- معدن نیوز

91- تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان/ سرمایه گذاري 7 هزار میلیارد ریالی بخش

خصوصی - معدن نیوز

92- خام فروشی مواد معدنی همچنان ادامه دارد - تسنیم



93- رزم حسینی: واگذاري 6 هزار معدن غیرفعال اشتغالزایی مطلوبی دارد - فصل اقتصاد

94- امضاي تفاهم نامه 4،5 میلیارد دلاري میان شرکت مس و وزارت صمت - آواي صنعت

95- کسب وکارهاي الکترونیکی و توانایی بالقوه آن ها در نوآوري - تفاهم آنلاین

96- فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی - برداشت روز

97- فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی با سازمان هاي دولتی و خصوصی است - اقتصاد آنلاین

98- برنامه ویژه چادرملو براي ذخیره ارزي در 1400 - روزنامه روزگار معدن

99- فولاد مبارکه به دنبال تعامل موثر با سازمان هاي دولتی و خصوصی - روزنامه روزگار معدن

100- 8 چالش بزرگ تولید و واردات نهاده هاي دامی - ایسکا

101- منطقه آزاد باید محرك توسعه صنعتی و فناوري در استان باشد - خلیج فارس نیوز

102- جریان گام دوم انقلاب اسلامی: براي شوراي شهر انتخاب جوانانی شایسته و متخصص ضرورتی انکارناپذیر است |

خبرگزاري فارس - مناظره

103- امضاهاي طلایی را حذف می کنیم - ایسنا

104- نوسازي 12 هزار دستگاه ناوگان حمل و نقل در کشور - ایسنا

105- شهرقدس|جنگ غزه،ضعفهاي اسرائیل را برملا ساخت؛ پیروزي جبهه انقلاب در انتخابات،فتح خرمشهر دیگري است - بسیج
نیوز

106- 67 واحد صنعتی تعطیل شده یزد به مدار تولید بازگشت - آخرین خبر

107- اشتغال مددجویان جزو اولویت هاي کاري است - باشگاه خبرنگاران جوان

108- سینماي سقز آماده بهره برداري است - باشگاه خبرنگاران جوان

109- انتخابات با شکوه نشان دهنده عزت و اقتدار ملت ایران - باشگاه خبرنگاران جوان

110- معدن پیشران اقتصاد خراسان جنوبی / اشتغال پایدار بااحیاء و فعال سازي معادن راکد - تسنیم

111- تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان - درآمد نیوز

112- تولید پوشاك در خراسان شمالی+ فیلم - باشگاه خبرنگاران جوان

113- اصلاحات اقتصادي کشور با جراحی عمیق و بدور ازهیجانات امکانپذیراست/ سفره معیشتی مردم در گرو حمایت ویژه

دولت از کسب و کار است - درآمد نیوز

114- فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی - درآمد نیوز

115- شهرك صنعتی دارویی بیضا در اولویت تخصیص اعتبار قرار دارد - ایرنا

116- امضاهاي طلایی را حذف می کنیم - خبر اقتصادي

117- رمز ارزها یا پول پوچ - اقتصاددان

118- دانشگاه آزاد اسلامی گیلان رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کرد - خط گیلان

119- دانشگاه آزاد اسلامی گیلان رتبه سوم کشوري در کرسی آزاداندیشی را کسب کرد - ایده آل خبر

120- ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جزء اولویت هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان است - لیجار

121- سد کمندان امسال آبگیري می شود - اقتصادگردان

122- برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان امسال - اقتصادگردان

123- اینفوگرافیک/ نیروي کار به روایت آمار؛ سال 1399 - عصر هامون



124- بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی - فکر اقتصادي

125- نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام می کنیم - ایسنا

126- مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در استارتاپ هاي فین تک - روزنامه سیاست روز

127- افتتاح سه پتروشیمی 1.3 میلیارد دلاري - ایرنا

128- صادرات محصولات پتروشیمی مسجدسلیمان آغاز می شود - خبرگزاري پتروشیمی ایران

129- انتقاد نماینده رهبر انقلاب از بازار کهگیلویه و بویراحمد - کبنا نیوز

130- نه شبیه احمدي نژادم نه آیت االله هاشمی / با پول که نمی توان رأي خرید - خبر آنلاین

131- انتخابات نشان دهنده عزت و اقتدار ملت ایران - خبرگزاري صدا و سیما

132- سکونتگاه هاي غیررسمی، غده سرطانی کلان شهر اراك... - خبرگزاري صدا و سیما

133- برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان امسال - عصر بازار

134- منطقه آزاد بوشهر فرصت یا تهدید ؟ - خبرگزاري صدا و سیما

135- رژیم صهیونیستی به برکت مقاومت و اراده قوي فلسطینیان مجبور به پذیرش آتش بس شد/انتظار داریم رئیس جمهور

آینده به مشکلات مردم رسیدگی کند - دانا

136- روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه 90 - خوزنا

137- انتخابات تریبون ملی ملت ایران/اقتصاد پویا درگرو انتخاب اصلح است - دانا

138- اتحاد و باهم بودن فلسطینیان رمز پیروزیشان در برابر دشمنان است - دانا

139- به چرخه برگشتن 1557 واحد راکد تولیدي در سال گذشته/ از ظرفیت صنایع معدنی در زمینه اشتغال بهره خواهیم برد -
ایراسین

140- رشد فاخر 8 درصدي تولید صنعتی در سال گذشته/ 100 شرکت بزرگ کشور موتور محرکه اقتصاد مقاومتی در کشور

هستند - ایراسین

141- بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان - ایراسین

142- دشمن در فضاي مجازي بدنبال کاهش مشارکت در انتخابات است - دانا

143- براي احیاي 1600 واحد راکد در شهرك ها و نواحی صنعتی برنامه ریزي شده است - پایگاه دولت

144- رژیم صهیونیستی به برکت مقاومت و اراده قوي فلسطینیان مجبور به پذیرش آتش بس شد/انتظار داریم رئیس جمهور

آینده به مشکلات مردم رسیدگی کند - دیار آفتاب

145- نبود شغل چالش اصلی جوانان روستایی - روستا نیوز

146- ظرفیت گلخانه هاي آذربایجان غربی به 10 هزارتن در سال افزایش یافت - روستا نیوز

147- مرثیه اي بر دام سنتی استان خوزستان بر اثر غفلت مسئولان دولتی - روستا نیوز

148- ایرانی آباد بدون محوریت روستاییان، توهمی بیش نیست - روستا نیوز

149- امام جمعه کرج: امروز رژیم صهیونیستی به بدترین وضع دچار است - خبرگزاري فارس

150- وزیر راه و شهرسازي: طرح بازآفرینی شهري در هزار و 700 محله کشور اجرا می شود - نبض نفت

151- راه پیشرفت اقتصاد کشور از مسیر ” تولید” می گذرد - نبض نفت

152- تکمیل زنجیره ارزش پتروشیمی با توسعه طرح هاي پیشران - نبض نفت



153- جریان گام دوم انقلاب اسلامی: براي شوراي شهر انتخاب جوانانی شایسته و متخصص ضرورتی انکارناپذیر است -
خبرگزاري فارس

154- بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان - توسعه پویا

155- امام جمعه اراك: تلاش داشتند پالایشگاه شازند 10 میلیارد دلاري را 2.3 میلیارد بفروشد / جلوي حراج پالایشگاه شازند

را گرفتیم - تسنیم

156- دکتر فرزین : طرح بنیاد برکت موجب رصد اثر تسهیلات اعطایی توسط بانک ها می شود - روزنامه نوآوران

157- فولاد مبارکه به دنبال هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی - گسترش صنعت معدن تجارت

158- امام جمعه کرج: امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است - ایسنا

159- اشتغال 54 درصدي زندانیان در پایان سال گذشته - شبستان

160- همدلی و همکاري خیرین و نهادهاي استان اصفهان در حمایت از زندانیان - شبستان

161- اعطاي بخشی از نمره ارزشیابی مدیران قرچک در اختیار بنیاد شهید قرار می گیرد/ جانبازان 50 درصد به بالا واکسینه

شدند - شبستان

162- برگزاري اولین جشنوارە بین المللی "ه��پ�ڕک�" در بان� - شبکه ایران

163- روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه90 - اقتصاد آنلاین

164- فرصت کم نظیر فعلی براي تبدیل به دوگانه سوز CNG را از دست ندهید - نیرو نیوز

165- صاحبان سازمان تامین اجتماعی؛ فعالان بخش خصوصی و کارگران - شعار سال

166- مهرعلیزاده: در انتخابات هیچ شعاري ندارم - جهان نیوز

167- گلایه مدیر جزیره ارشیا از شکایت منابع طبیعی؛ آقاي فرماندار حمایت از سرمایه گذاران چه شد - دیار میرزا

168- کدام استان ها بیشترین نرخ بیکاري را دارند؟ - خبرخودرو

169- اصولگرایان و انتخابات 1400؛ مصباحی مقدم: اصولگرایان بر کاندیداتوري رئیسی اجماع کردند/ حسین ابراهیمی:

لاریجانی می خواهد آراي اصلاح طلبان را کسب کند - شفقنا

170- امام جمعه اراك: همه باید خود را براي انتخاباتی پرشور آماده کنند - شفقنا

171- بازار در کهگیلویه و بویراحمد به حال خود رها شده است - تسنیم

172- روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه 90 - عصر معدن

173- معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند - عصر معدن

174- سرمایه گذاري پنج میلیارد یوروبی گل گهر سیرجان در کشور - رصد اقتصادي

175- بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی/ افتتاح و راه اندازي مجدد شرکت فاستونی اردستان پس از

6 سال تعطیلی - رصد اقتصادي

176- طرح «جامع سنگان» پیوست سند چشم انداز شهرستان هاي منطقه شود - رصد اقتصادي

177- تثبیت توسعه پایدار در گرو حمایت از نخبگان - خبرگزاري علم و فناوري

178- انتشار مقالات سومین همایش ملی دانش و نوآوري در صنعت چوب و کاغذ - اخبار علمی

179- بهره برداري از 1300 طرح پرورش آبزیان بنیاد برکت - آریا نیوز

180- 67 واحد صنعتی تعطیل شده استان یزد به مدار تولید بازگشت - ایرنا

181- فحاشی و توهین برازنده انتخابات نیست/بازار رها شده و نظارتی نمی بینیم - تابناك



182- ضرورت حضور آگاهانه مردم در انتخابات/مردم باید در انتخاب افراد اصلح براي مدیریت کشور خود را آماده کنند -
تابناك

183- مدیریت فرسوده و فرتوت، به توسعه صنعت نفت آسیب زده است - برنا نیوز

184- سنگین ترین بار براي رفاه مردم بر دوش شهرداري ها است - برنا نیوز

185- افتتاح فاز اول گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی در روستاي گنگچین ارومیه - برنا نیوز

186- بازدید وزیر صمت از فولاد کویر و سیما کاشی اردستان - بیرونیت

187- کاهش آسیب پذیري خانواده هاي زندانیان با ایجاد اشتغال پایدار - خبرگزاري صدا و سیما

188- بازگشت 68 کارخانه تعطیل استان یزد به مدار تولید - خبرگزاري صدا و سیما

189- گزارش مکتوب ......... منطقه آزاد بوشهر فرصت یا تهدید ؟ - خبرگزاري صدا و سیما

190- نمکی | اگر رشد کیفی در جمعیت نداشته باشیم، کمیّت ما را له می کند - 55 آنلاین

191- حضور وزیر صنعت در کمیسیون اجتماعی مجلس - خانه ملت

192- مدیرعامل بانک کارآفرین در مراسم امضاء تفاهم نامه مطرح کرد؛ رصد اثر تسهیلات اعطایی توسط بانک ها با طرح بنیاد

برکت - اقتصاد طلایی

193- کاهش قیمت دلار - آریا نیوز

194- برنامه ریزي افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی بانک پارسیان - اقتصادگردان

195- بعید است کلاب هاوس بعد از انتخابات فیلتر شود / یکی از دلایل حادثه آبان 98 این بود که اصلا به اطلاع ملت نرسیده

بود - روزنامه اعتماد

196- دولتمردان اگر کمک نمی کنند مانع کار نشوند! - شعار سال

197- ریشه مشکلات اقتصادي در داخل کشور است نه در خارج! - شعار سال

198- راه هاي هدایت نقدینگی به بازارسرمایه - بورس امروز

199- کشوري که می خواستیم به امام زمان تحویل دهیم، دارد نابود می شود - بهار نیوز

200- خیز صنعت لوازم خانگی براي صادرات - اقتصاد آنلاین

201- صعود بورس ها در جهان - روزنامه جهان صنعت

202- امام جمعه اراك: همه باید خود را براي انتخاباتی پرشور آماده کنند - ایرنا

203- زنگ خطر تعطیلی دامداري هاي کرمانشاه به صدا درآمد/ ارز دولتی گرفتند اما خوراك دام نیاورده اند! - خبرگزاري
فارس

204- دکتر طهرانچی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را تبریک گفت - آنا

205- «پویش ملی نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم» در کردستان آغاز شد - خبرگزاري فارس

206- تقدیر امام جمعه سنندج از اجتماع مردم کردستان در محکومیت جنایات اسرائیل در فلسطین - خبرگزاري فارس

207- افتتاح یک واحد بومگردي در تالش - 8 دي خبر

208- شرایط تحت تکفل بودن فرزندان در تامین اجتماعی - خبرگزاري صدا و سیما

209- دشمن در فضاي مجازي بدنبال کاهش مشارکت انتخاباتی است - صبج زاگرس

210- قابل وصول بودن 600 میلیارد فرار مالیاتی در خراسان رضوي/ دولت صاحب سازمان تأمین اجتماعی نیست - خبرگزاري
فارس



211- دولت بی طرفی خود را در انتخابات ثابت کند/ جریان ها و کاندیداهایی که برنامه ندارند کلی گویی می کنند -
خبرگزاري فارس

212- مهرعلیزاده: هیچ شعاري ندارم/دولت تحول و عدالت را راه اندازي می کنم - فردا نیوز

213- دانشگاه آزاد اسلامی رشت در حوزه پژوهشی رتبه ششم کشور است - ایسکا

214- وزیر صنعت، معدن و تجارت به کمیسیون اجتماعی مجلس می رود - ایلنا

215- معاون اول قوه قضاییه: اگر زمینه هاي فساد از بین نرود هزاران پرونده فساد تولید می شود - میزان

216- نماینده مردم بندرعباس در مجلس: 60 هزار پروژه ناتمام در کشور وجود دارد - تسنیم

217- 200 میلیارد ریال براي حادثه دیدگان بازار ساحلی دیلم اختصاص یافت - خبرگزاري مهر

218- صندوق کارآفرینی امید حامی کارآفرینان حمیدیه - باشگاه خبرنگاران جوان

219- بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی - اقتصاد بازار

220- تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان/ سرمایه گذاري 7 هزار میلیارد ریالی بخش

خصوصی - ایراسین

221- شرکت فاستونی اردستان با سرمایه گذاري 11 میلیارد تومانی بعد از 6 سال به چرخه تولید بر می گردد/ پارچه تولیدي

قابل رقابت با ترکیه است - ایراسین

222- رفع مشکلات زیرساختی «سیماکاشی» اردستان با حضور وزیر صمت/ اشتغال 300 نفر و تولید روزانه 15 هزار مترمربع

کاشی - ایراسین

223- افتتاح فاز اول گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600تن در  ارومیه - باشگاه خبرنگاران جوان

224- فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است/ باید شورایی از مدیران

منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود / نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر ... - ایراسین

225- مهرعلیزاده: من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم - جهان نیوز

226- اتصال 242 متقاضی طرح مشاغل خانگی به بازار - روزنامه جام جم

227- خانواده و پاندمی کرونا - پایگاه خبري یافته

228- برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان امسال - آرمان اقتصادي

229- امیر صباغ با اشاره به عرضه مواد معدنی در بورس کالا: معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/

عرضه در بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت - بورس 24

230- ممانعت از حضور خبرنگار منتقد در فرمانداري صالح آباد ؛ دور از شأن نماینده دولت است / رسانه هاي خارج از حلقه

ارتباطی جایگاهی در جلسات فرمانداري ندارند؟! - تابناك

231- برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان سال - روزنامه اقتصاد برتر

232- صعود بورس ها در جهان - ایران اکونومیست

233- راه هاي هدایت نقدینگی به بازارسرمایه - ایران اکونومیست

234- قیمت جهانی طلا افت کرد - ایران اکونومیست

235- ارزش دلار در مقابل ارزهاي جهانی کاهش یافت - ایران اکونومیست

236- شافعی: سازمان تامین اجتماعی به صاحبان اصلی خود بازگردد - ایران اکونومیست

237- نمکی:رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت، مهم نیست! - عصر امروز



238- حضور وزیر صنعت در کمیسیون اجتماعی مجلس - نماینده

239- اگر رشد کیفی در جمعیت نداشته باشیم کمیّت ما را له می کند/ تا سال 1420 جمعیت سالمند کشور دو برابر می شود -
مشرق

240- کشوري که می خواستیم پرچمش را به امام زمان(عج) تحویل دهیم، دارد نابود می شود / خطر از حمله مغول و قحطی

جنگ جهانی خطرناك تر است - روزنامه اعتماد

241- به دغدغه مقام رهبري توجه می کنم / اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند - روزنامه اعتماد

242- بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر - خبرگزاري صدا و سیما

243- بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر - آریا نیوز

244- به بهانه روز ملی جمعیت؛ «تکامل جامعه با خانواده کامل» - آریا نیوز

245- افتتاح یک واحد بومگردي - خبرگزاري صدا و سیما

246- معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت -
بورس امروز

247- وام 150 میلیونی براي والدین داراي فرزند سوم یا چهارم - روزنامه صبح ساحل

248- مهرعلیزاده: من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم/ بحران اقتصادي کشور حاصل ضعف مدیریتی و بی برنامگی است -
خبرگزاري فارس

249- بهره برداري از اتوبوس هاي بازسازي شده شهرداري اصفهان - ایمنا

250- آمار بیکاري چقدر دقیق است؟ - خبرگزاري صدا و سیما

251- تصمیات جدید براي حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا - خبرگزاري صدا و سیما

252- صندوق کارآفرینی امید، امید کارآفرینان - خبرگزاري صدا و سیما

253- معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت -
کیوسک خبر

254- ریشه تمام مسائل و آسیبها، مرتبط با اقتصاد کشور است - موج

255- اگر ''رشد کیفی در جمعیت'' نداشته باشیم کمیّت ما را له می کند! - موج

256- نگرانی صنعتگران از تغییر سیاست هاي واردات/ خیز تولیدکنندگان لوازم خانگی براي صادرات - دانشجو

257- بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر +اسامی امضاکنندگان - دانشجو

258- صعود بورس ها در جهان - روزنامه روزان

259- ظرفیت گلخانه هاي آذربایجان غربی به 10 هزارتن در سال افزایش یافت - خبرگزاري مهر

260- ارسال یک نظر در: ''معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در بورس یعنی کشف بهینه

قیمت نه رشد قیمت'' - معدن 24

261- معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت -
دنیاي معدن

262- دکتر طهرانچی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را تبریک گفت - ایسکا

263- زیر و بم زندگی ایلان ماسک/ هشداري که مدیر تسلا درباره احضار شیطان با هوش مصنوعی داد! - باشگاه خبرنگاران جوان

264- وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم/ رشد کیفی نداشته باشیم، کمیّت ما را له می کند - رویداد 24

265- افت قیمت جهانی طلا - شهرآرا آنلاین



266- عامل گرایش دانشجویان به سایر رشته ها - شفا آنلاین

267- برگزاري نخستین آزمون تغییر حالت اشتغال در شرکت هاي توزیع برق آغاز شد - فصل اقتصاد

268- لزوم ایجاد منابع پایدار براي حوزه علمیه استان ایلام/ اشتغال غیرفرهنگی براي طلاب می تواند آسیب زا باشد/ شرمنده

طلاب استان هستیم - حوزه نیوز

269- تخریب قبور بقیع و جنایات امروز فلسطین و افغانستان یک زنجیره بهم پیوسته است / در مقابل طلاب احساس شرمندگی

می کنم - روزنامه قدس

270- اعطاي وام 150 میلیونی به والدین داراي فرزند سوم یا چهارم - روزنامه قدس

271- قانونگذار باید شرایط بهتري براي فرزندپروري مادران شاغل در نظر بگیرد - روزنامه قدس

272- مطالبه گري مردمی محرك فعالیت هایی اجرایی در دولت است - برنا نیوز

273- آتش سوزي در کارخانه تولید رنگ پرندك؛ از بروز یک فاجعه جلوگیري شد - کارگر آنلاین

274- 3700 گروه جهادي در ارومیه فعالیت می کند - خبرگزاري مهر

275- برخی مسئولان کشور همچنان در پی ''کنترل جمعیت'' هستند!/ تنها 15 سال براي استفاده از پیک جمعیتی باقی مانده

است! - تسنیم

276- چراغ قرمز رمزارز ها و چراغ سبز بورس - پانا

277- ایجاد 150 کسب و کار روستایی توسط بنیاد برکت در رودبار - 8 دي خبر

278- کاهش آسیب پذیري خانواده هاي زندانیان با ایجاد اشتغال پایدار - باشگاه خبرنگاران جوان

279- خیز فارس براي جذب بیش از یک میلیارد دلار سرمایه خارجی ها - قلمنا

280- بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند - قلمنا

281- ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت - قلمنا

282- آذربایجان غربی؛ داروخانه گیاهان دارویی کشور - خبرگزاري صدا و سیما

283- جذب 106 میلیارد تومان کمک هاي مردمی براي نیازمندان - خبرگزاري صدا و سیما

284- بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی/ افتتاح و راه اندازي مجدد شرکت فاستونی اردستان پس

از 6 سال تعطیلی - ایراسین

285- 75 درصد از فارغ التحصیلان هنرستانی اردبیل جذب مراکز کار می شوند - خبرگزاري صدا و سیما

286- برنامه ویژه چادرملو براي ذخیره ارزي در 1400 - روزنامه گسترش صمت

287- چگونه آرامش را به بازار رمزارزها برگردانیم؟ - روزنامه گسترش صمت

288- با رویکرد پدافند غیر عامل استارتاپ طراحی مبلمان شهري در تبریز برگزار شد - سازه خبر

289- شیوع کرونا موجب ریزش 2 میلیون نفر اشتغال در کشور شد - تسنیم

290- کاهش آسیب پذیري خانواده هاي زندانیان با ایجاد اشتغال پایدار براي آن ها - یزدي نیوز

291- درمانگاه طریق الحسین(ع) در منطقه عین 2 اهواز افتتاح شد - خوزنا

292- گلایه کارآفرین مازندرانی از سخت گیري بانک ها براي دادن وام به تولیدکنندگان - خبرگزاري فارس

293- منطقه ویژه اقتصادي جهرم، جوانی بالغ شده است - خبرگزاري فارس

294- جزئیات طرح تفحص از مراجع صدور پروانه وکالت دادگستري در مجلس - روزنامه قدس

295- ننگ است سر سفره بیگانه بنشینیم - روزنامه قدس



296- مساله جمعیت نیاز به گفتمان و جریان سازي دارد/برنامه ریزي بر اساس بیانیه گام دوم انقلاب در حوزه خانواده برمبناي

هفت محور - روزنامه قدس

297- اشتغال باید به سمت اقتصاد دیجیتال سوق پیدا کند - خبرگزاري فارس

298- کارخانه هاي شمش تیتانیوم و تولید پنل خورشیدي در فارس احداث می شود - معدن نیوز

299- آتش سوزي در کارخانه تولید رنگ پرندك؛ از بروز یک فاجعه جلوگیري شد - پارسینه

300- اجراي طرح ناحیه بندي در دانشگاه آزاد اسلامی سیستان و بلوچستان - اخبار علمی



 

آب به روستا برگشت

منبع: شعار سالشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/03/01

شعار سال: در پی دریافت گزارشی از حضور جمعی از مردم روستاي کُلَر از توابع شهرستان گناوه در فرمانداري این شهرستان
به خاطر بی آبی، پیگیر موضوع از مردم و مسؤولین مربوط شدیم که ماحصل این پیگیري گفتگو با دو تن از اهالی روستا،

بخشدار مرکزي گناوه، رئیس اداره آب شهرستان گناوه و رئیس جهاد کشاورزي شهرستان ...

شعار سال: در پی دریافت گزارشی از حضور جمعی از مردم روستاي کُلَر از توابع شهرستان گناوه در فرمانداري این شهرستان به
خاطر بی آبی، پیگیر موضوع از مردم و مسؤولین مربوط شدیم که ماحصل این پیگیري گفتگو با دو تن از اهالی روستا، بخشدار مرکزي

 
گناوه، رئیس اداره آب شهرستان گناوه و رئیس جهاد کشاورزي شهرستان بود. 

روستاي کلر در فاصله 40 کیلومتري از شهر گناوه واقع شده و جمعیتی در حدود 50 خانوار ساکن دارد که شغل برخی از اهالی این

 
روستا دامپروري و چیزي در حدود 2500 رأس دام نیز دارند. 

به گفته یکی از اهالی کلر، روستاهاي نزدیک به کلر مشکلی در تأمین آب نداشته و بیان کرد که اگر دلیل این بحران کم آبی ناشی از

 
کاهش بارندگی است، باید براي همه باشد و تبعیضی در توزیع عادلانه آب رخ ندهد. 

 
بی محلی به گلایه هاي روستاییان 

رییس شوراي اسلامی کلر اظهار داشت: وضعیت آب در روستا سهمیه بندي بوده و در طول روز در حدود چهار ساعت از ساعت 8
صبح تا 12 ظهر آب در اختیار اهالی قرار می گرفت ولی از اواسط فروردین ماه سال جاري این سهمیه با کاهش مواجه شد و گاهاً در

 
ساعات تعیین شده نیز توزیع نمی شد. 

وي افزود: در پیگیري این مشکل با مسئولین مربوط تماس برقرار و با اطلاع خواستار بررسی و حل کم آبی شده بودیم ولی متأسفانه

 
اقدام مناسبی انجام نشده بود تا اینکه مردم خودشان تصمیم به حضور در فرمانداري و گفت وگو با مسؤولین گرفتند. 

احمدي ادامه داد: پس از حضور در فرمانداري بعد از گذشت
قریب به سه ساعت از حضور جمعی از اهالی، خانم دشتی
بخشدار گناوه در بین اهالی حضور پیدا کرد و با گفتگوي تلفنی
با رئیس اداره آب شهرستان خواستار حل موضوع دراسرع وقت

 
شد. 

 
پیگیري روستاییان و ورود مسؤولان 

دشتی بخشدار گناوه اظهار داشت: در پی اطلاع از این مشکل با



دهیار روستا صحبت کرده و قصد داشتم در دوشنبه جاري در روستا حضور یافته و موضوع را از نزدیک بررسی و پیگیر حل آن شوم

 
که مردم روز شنبه در فرمانداري حضور پیدا کردند. 

وي در رابطه با تأخیر در حضور بین مردم در فرمانداري توضیح داد: در جلسه ستاد بحران شرکت داشتم و بعد از جلسه سریعاً با

 
حضور در بین اهالی و گفت وگو با مسؤول آب شهرستان خواستار حضور فوري وي در روستا و بررسی موضوع شدم. 

 
بخشدار: دامپروري و باغ ویلا عامل کم آبی 

دشتی در ارتباط با دلایل این کم آبی بیان کرد: با توجه به اینکه این روستا و روستاهاي اطراف از مناطق قطب دامپروري شهرستان
هستند و با گسترش بیماري کرونا و رکود و تعطیلی برخی کسب وکارهاي ناشی از کرونا در بین برخی از کسبه (دست فروشان، و
برخی کارگران بازار) افرادي از روستا که در گناوه شاغل شده بودند قبلاً در روستا ساکن بوده و به امر دامپروري مشغول بودند و بعد از
کرونا که دچار مشکل بیکاري شدند دوباره به شغل دامداري خود بازگشته و این امر باعث افزایش تعداد دام و به تبع نیاز به آب شرب
براي دام شده است که با توجه به فصل گرما و نیاز بیشتر مردم هم جهت شرب و هم نیاز دام، مدتی است روستاییان عزیز دچار

 
مشکل هستند. 

بخشدار گناوه تصریح کرد: معضل دیگري که بر این بی آبی دامن زده، معضل خانه باغ هاي غیرمجاز ساخته شده در روستا و برخی

 
مناطق دیگر شهرستان و مصرف غیرمجاز آب شرب است. 

 
کامیون تامین آب وارد روستا می شود 

این مقام مسؤول ابراز کرد: براي حل مشکل آب شرب دامداران عزیز با رایزنی هاي انجام شده قول یک دستگاه کامیون جهت تأمین
آب گرفته شده که در حال انجام مراحل اداري است و تا دوهفته آینده هم مشکل آب شرب روستا و هم تأمین آب براي دامداران این

 
روستا حل خواهد شد. 

 
تا 10 روز آینده مشکل آب روستا حل می شود 

محمدي رییس اداره آب و فاضلاب شهرستان گناوه اظهار داشت: سهمیه آب روستا در طول روز از ساعت 6 الی 13 بوده و در حدود

 
80 انشعاب در روستا وجود دارد. 

وي گفت: در فصل گرما نیز دو ساعت به این زمان افزوده شده که به علت اینکه تعدادي دامدار در این روستا هستند و نیاز به آب

 
براي دام ها وجود دارد این نیاز افزایش پیدا کرده و باعث به وجودآمدن مشکلاتی در توزیع آب شده است. 

رییس اداره آب و فاضلاب شهرستان گناوه تأکید کرد: بعدازظهر روز یکشنبه براي بررسی میدانی موضوع در روستا حضور یافته و پس
از بررسی لازم نهایتاً 10 روز آینده مشکل آب این روستا برطرف خواهد شد و در طی این مدت نیز با همکاري شرکت نفت اقدام به

 
توزیع آب سیار توسط کامیون خواهد شد. 

محمدي افزود: تأمین آب براي دام جزو وظایف شرکت آب و فاضلاب نیست و در حیطه وظایف جهاد کشاورزي است و مسؤولیت ما
تأمین آب شرب براي ساکنین می باشد همچنین تاکنون نیز براي جلوگیري از ایجاد مشکل تلاش کرده آب موردنیاز دامداران روستا

 
را نیز تأمین کنیم. 



 
در همین راستا به سراغ تخم افشان رئیس جهاد کشاورزي شهرستان گناوه رفتیم و موضوع آب براي دام ها را مطرح کردیم. 

 
آب براي دامداران نصف قیمت شد 

رئیس جهاد کشاورزي شهرستان گناوه گفت: اولین استعلام براي صدور مجوز دامداري، استعلام از شرکت آب منطقه اي و آب و
فاضلاب جهت تأمین آب دامداران است که متقاضی دامداري در صورت موافقت این دو شرکت در تأمین آب موردنیاز اقدام به طی
کردن مراحل دیگر می کند و یا در صورت نظر منفی این دو مجموعه در تأمین آب موردنیاز دام ها، متقاضی با سپردن تعهد مبنی بر
اینکه شخص به صورت آزاد اقدام به تهیه آب نموده و مسؤولیتی متوجه این دو اداره در تأمین آب مورد نیاز نیست، موافقت ضمنی

 
براي استعلام را از این دو شرکت گرفته و براي طی مراحل دیگر در اختیار جهاد کشاورزي قرار می دهد. 

وي عنوان کرد: جهاد هیچ مسؤولیتی در قبال تأمین آب دام ها ندارد ولی با توجه به هزینه بالاي خرید آب به صورت آزاد که با نرخی
تقریبی هر مترمکعبی 21 هزار تومان می باشد با رایزنی هاي صورت گرفته با برخی ادارات این مبلغ را براي دامداران به 9 هزار تومان

 
کاهش داده ایم تا ضرري متوجه آنان نشود و کمکی به تولید و اشتغال شده باشد. 

 
اختلاف نظر بین مسؤولان 

به گزارش فارس، یکی از نکات اختلافی در صحبت هاي نماینده مردم روستا و مسؤول اداره آب اختصاص میزان آب تعیین شده به
روستا و زمان سهمیه بندي بود، طوري که رئیس شورا بیان می کرد، میزان سهمیه کامل اختصاص پیدا نمی کند و رئیس آب و

 
فاضلاب بیان داشت ما حتی بیش از میزان تعیین شده اختصاص داده ایم. 

 
نصب کنتور، راه حل اختلاف 

راه حل این اختلاف، نصب کنتور اختصاصی در ورودي روستا است که می تواند تأییدي بر گفته ها و ادعاها باشد و همین طور

 
شفافیت در ساعت توزیع آب و اعلام رسمی آن می باشد. 

همچنین اگر در همان زمان اولیه اعلام این مشکل، مسؤولین سعی می کردند در روستا حضور پیدا کنند و صحبت هاي مردم را
بشنوند و دلایل این اتفاق و تلاش ها و پیگیري هاي خود را براي حل معضل به مردم گزارش می دادند قطعاً دلیلی براي حضور اهالی

 
در فرمانداري نبود. 

 
پیگیري خبرنگار از حل کامل مشکل آب روستا 

لازم به ذکر است که طبق صحبتی که بخشدار و رئیس اداره آب و فاضلاب شهرستان براي حل مشکل ظرف دوهفته آینده داشتند
قرار شد پس از این مدت به همراه این مسؤولین بازدیدي از روستا داشته و وضعیت توزیع آب را از نزدیک رصد و در گفتگو با مردم

 
جویا شوند. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري فارس، تاریخ انتشار:30 اردیبهشت 14، کد خبر: 14000230000153،
.www.farsnews.ir



ذبح صنعت دامپروري زیر تیغ مشکلات

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/03/01

فصل اقتصاد - صنعت دامپروري در چند سال اخیر با مشکلات بسیار جدي در بحث تامین نهاده، گرانی علوفه، کسادي بازار و
... مواجه شد، خشکسالی ناشی از کاهش بارش در سال زراعی جاري این صنعت را نیز تحت تاثیر تبعات منفی خود قرار داده

است، نگهداري دام براي دامداران در شرایط فعلی مقرون به صرفه نیست و این مسئله ...

فصل اقتصاد - صنعت دامپروري در چند سال اخیر با
مشکلات بسیار جدي در بحث تامین نهاده، گرانی علوفه،
کسادي بازار و ... مواجه شد، خشکسالی ناشی از کاهش
بارش در سال زراعی جاري این صنعت را نیز تحت تاثیر
تبعات منفی خود قرار داده است، نگهداري دام براي
دامداران در شرایط فعلی مقرون به صرفه نیست و این

 
مسئله دام هاي مولد را در صف کشتار قرار داده است. 

وضعیت دامداري ها باوجود این مشکلات ریز و درشت مطلوب نیست و امکان دارد در آینده اي نه چندان دور اگر چاره اي براي رفع
مشکلات فعالان این حوزه اندیشیده نشود، این واحدها نیز در صف تعطیلی و ورشکستگی قرار بگیرند و در نهایت این مسئله منجر به

 
بیکاري کارگران شاغل در این واحدها شود. 

لبنیات و گوشت قرمز یکی از نیازهاي ضروري در سبد کالاي خانوارها محسوب می شود، افزایش قیمت و کمبود این محصول در بازار
می تواند سبد تغذیه اي خانوارها را با مشکلات جدي مواجه کند، تعطیلی هر دامداري مساوي با کاهش تولید و در نهایت کمبود

 
گوشت و لبنیات در بازار است. 

چهارمحال و بختیاري یکی از قطب هاي دامپروري در کشور است، اما این روزها دامداران و واحدهاي دامداري حال خوشی ندارند،
گلایه هاي این قشر سر به فلک کشیده است، اما انگار گوش شنوایی براي شنیدن مطالبات این قشر وجود ندارد یا اینکه مسئولان

 
کشوري و استانی برنامه چندانی براي حمایت از این قشر ندارند. 

 
دامداران در دام مشکلات 

محمود علایی یکی از مدیران عامل مجموعه دامداري در چهارمحال و بختیاري در خصوص مشکلات دامداري هاي استان ، اظهار کرد:
عمده واحدهاي دامداري فعال در این استان کوچک و متوسط هستند و تنها یک واحد دامداري بزرگ در استان وجود دارد، معمولا

 
هزینه هاي تولید در این دامداري ها بسیار بالاتر از دامداري هاي بزرگ است. 

وي ادامه داد: به علت کوچک بودن واحد دامداري، دامداران براي برآورده کردن احتیاجات خود مجبور هستند که هزینه هاي بیش
تري را پرداخت کنند، زیرا سرمایه آن ها نیز محدود است، همچنین تعداد کارگري که در واحدهاي کوچک به کارگیري می شود به

 
نسبت واحدهاي بزرگ زیاد است و این مسئله قیمت تمام شده محصول را نیز بالا می برد. 

علایی با اشاره به اینکه دام هاي موجود در دامداري هاي کوچک معمولا راندمان پایین تري نسبت به دام هاي واحدهاي بزرگ دارند،
خاطرنشان کرد: متوسط شیر تولیدي هر راس دام در واحدهاي کوچک روزانه نزدیک به 32 کیلوگرم است، اما در دامداري هاي بزرگ

 
هر دام حدود 42 کیلوگرم شیر تولید می کند. 



این مدیرعامل واحد دامداري بیان کرد: دولت حدود 60 درصد نهاده موردنیاز دامداري ها را با قیمت مصوب در اختیار آن ها قرار می
دهد، خوشبختانه وضعیت تخصیص نهاده نسبت به گذشته بهتر شده است، اما بحث خشکسالی موجب افزایش قیمت علوفه و کاه
گندم و جو شده است، براي مثال کاه در سال گذشته با قیمت 800 تومان به ازاي هر کیلوگرم به فروش می رسید، اما اکنون قیمت

 
آن حدود سه برابر شده است و با قیمت حداقل 2500 تومان عرضه می شود. 

وي با بیان اینکه قیمت شیر باوجود افزایش قیمت نهاده و علوفه افزایش چندانی پیدا نکرده است، گفت: اگر روند افزایش قیمت علوفه
و کمبود نهاده دامی ادامه پیدا کند، دامداران مجبور می شوند دام مولد خود را کشتار کنند، این مسئله باعث کاهش تولید لبنیات و

 
گوشت در کشور خواهد شد و اشتغال پایداري که از طریق این دامداري هاي براي روستائیان ایجاد شده، از بین خواهد رفت. 

علایی آزادسازي صادرات محصولات لبنی مانند شیر و کره را راهی براي حمایت دولت از دامداران عنوان کرد و افزود: این مسئله
معضل شیر خام را نیز حل می کند، همچنین نیاز است که تعرفه صادرات براي پودر شیر نیز حذف شود، در حال حاضر تعرفه آن

 
حدود 16 هزار تومان به ازاي هر کیلوگرم است. 

این دامدار تاکید کرد: در حال حاضر کاهش بارندگی موجب کاهش تولید یونجه و ذرت علوفه اي در کشور شده است، بنابراین دولت
می تواند با واردات علوفه و یونجه خشک آب مجازي در کشور تولید کند و مشکلات دامداران را نیز براي تامین علوفه موردنیاز برطرف

 
کند، همچنین این کار باعث افزایش تولید شیر و گوشت در کشور خواهد شد. 

 
کمبود و گرانی علوفه و نهاده، دام ها را روانه کشتارگاه می کند 

محسن رضایی مدیرعامل یکی دیگر از مجموعه هاي دامپروري در چهارمحال و بختیاري با اشاره به وضعیت کنونی دامداري هاي
استان، اظهار کرد: دولت در سالیان گذشته براي بحث تولید گوشت و لبنیات بر روي مجموعه هاي دامداري در کشور سرمایه گذاري
کرده است و با حمایت هاي انجام شده صنعت دامپروري به جایگاه کنونی خود رسید، امروز ایران یکی از صادرکنندگان دام به

 
کشورهاي خارجی است. 

وي افزود: متاسفانه بی تدبیري هاي اخیر، کمبود نهاده، گرانی علوفه و .... صنعت دامپرروي را در کشور و بالتبع آن در چهارمحال و
بختیاري با مشکلات بسیاري روبرو کرده است، اگر براي بهبود شرایط دامداران چاره اي اندیشیده نشود، در آینده باید نیاز کشور به

 
گوشت قرمز و شیر از خارج از کشور تامین شود. 

رضایی با بیان اینکه در شرایط فعلی نگهداري دام در دامپروري ها براي دامداران مقرون به صرفه نیست، گفت: دامداران، گاو شیرده
خود را به کشتارگاه می دهند، دولت حمایت هایی را در بحث تامین نهاده دارد، اما این حمایت ها کافی نیست، قیمت علوفه تولیدي

 
در کشور سر به فلک کشیده است. 

این دامدار در ادامه با بیان اینکه دلالان در بحث توزیع نهاده هاي دامی در کشور اختلال ایجاد می کنند، عنوان کرد: متاسفانه نهاده
هایی که با ارز دولتی وارد کشور می شوند، توسط دلالان در بازار آزاد به فروش می رسد، گوشت و شیر تولیدي از دامداران با قیمت

 
پایینی خریداري و توسط واسطه ها با چند برابر قیمت در بازار عرضه می شود. 

وي ادامه داد: شیر تولیدي در دامداري ها توسط کارخانجات با قیمت پایین خریداري می شود و هزینه آن پس از گذشت چند ماه
پرداخت می شود، در حالیکه قیمت لبنیات تولیدي در این واحدها روزانه تغییر می کند، عموما در این فرآیند سود چندانی عاید

 
تولیدکننده نمی شود و واسطه ها سود می برند. 

رضایی تاکید کرد: براي قطع دست واسطه ها و نظارت بر قیمت گذاري لبنیات و گوشت باید نهادهاي نظارتی وارد عرضه شوند و

 
اجازه ندهند دامدار متضرر شود. 

 
کمبود علوفه مشهود است/ علوفه وارد خواهد شد 

یحیی حسین پور مدیرکل امور عشایر چهارمحال و بختیاري با اشاره به اینکه خشکسالی باعث افزایش قیمت علوفه شده است، اظهار
کرد: کمبود علوفه در مراتع مشهود است، بنابراین سازمان امور عشایر براي تامین علوفه از خارج از کشور برنامه دارد تا عشایر و

 
دامداران با مشکل مواجه نشوند. 

وي بیان کرد: مراتع ضعیف شده اند، تغذیه نامناسب دام باعث ایجاد بیماري در آن ها و کاهش تولید لبنیات و گوشت قرمز خواهد

 
شد، باید علوفه یارانه اي تامین و در اختیار دامدار قرار بگیرد. 



حسین پور با بیان اینکه طبق برآورد انجام شده در بحث عشایري یک میلیون و 500 هزار رأس دام در چهارمحال و بختیاري داریم،

 
اظهار کرد: عشایر 20 درصد گوشت استان، 35 درصد مواداولیه صنایع تبدیلی و 37 هزار تن شیر و لبنیات تولید می کنند. 

مدیرکل امور عشایر چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه براي حمایت از دامداران خرید تضمینی دام مازاد عشایر در دستور کار قرار

 
گرفته است، توضیح داد: مقرر شد یک میلیون رأس دام عشایر با قیمت 45 هزار تومان به ازاي هر کیلوگرم در کشور خریداري شود. 

 
دولت براي حمایت از دامداران برنامه دارد 

سام مردانی معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه کمبود نهاده، خشکسالی و افزایش
قیمت علوفه از عمده مشکلات دامداران در شرایط کنونی است، اظهار کرد: با کاهش بارش در سال زراعی جاري افزایش مجدد قیمت

 
علوفه دور از انتظار نیست. 

وي ادامه داد: افزایش هزینه هاي بیمه، دارو، کارگر، آب و برق نیز موجب ایجاد نارضایتی در بین دامداران شده است و همچنین بالتبع
آن قیمت تمام شده محصول لبنیات و گوشت قرمز نیز بالا می رود، قیمت گذاري کنونی شیر و لبنیات موجب می شود، تولید حاشیه

 
سود چندانی براي دامدار نداشته باشد و آن ها دچار ضرر و زیان شوند. 

مردانی افزود: وقتی تولید براي دامدار سود نداشته باشد، تقاضا براي کشتار دام در کشتارگاه بالا می رود، عرضه زیاد گوشت قرمز در

 
بازار موجب کاهش مقطعی قیمت گوشت خواهد شد، اما پس از کاهش عرضه مجددا قیمت بالا می رود. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه مقرر شد براي حمایت از دامداران و تعدیل
قیمت در بازار دام مازاد از دامداران توسط پشتیبانی امور دام خریداري و ذخیره سازي شود، عنوان کرد: سپس این گوشت در مواقع

 
کمبود در بازار عرضه می شود. 

وي بیان کرد: وزارت جهادکشاورزي براي حمایت از دامداران پرداخت تسهیلات براي خرید علوفه و نهاده در شرایط کنونی را در
دستور کار قرار داده، همچنین اعتباري براي امهال تسهیلات دریافتی پیشنهاد شده است تا شرایط فعلی بتوانند مقاومت کنند، اکثر

 
دامداران در شرایط فعلی دچار آسیب شده اند. 

انتهاي پیام



چهار گام آبادانی

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/03/01

علیرضا ظهیري - پنجشنبه اي که گذشت روز شلوغی براي شهر مشهد و پروژه هایش بود و در مراسمی که با حضور محمدباقر
قالیباف، رئیس مجلس، محمدصادق معتمدیان، استاندار خراسان رضوي، محمدرضا کلائی،شهردار مشهد، سیدحسین هوش السادات،
فرمانده قرارگاه عملیاتی خاتم الانبیا(ص)، سردار یعقوبعلی نظري، فرمانده سپاه امام رضا(ع)، و دیگر مدیران شهري و استانی، برگزار
شد، عملیات حفاري خط 4 قطارشهري مشهد به صورت هم زمان از انتهاي مهرمادر در منطقه خواجه ربیع با دستگاه حفاري و از
شهرك شهید رجایی به صورت دستی و همچنین عملیات حفاري محور غرب خط 3 مترو مشهد به صورت دستی نیز از انتهاي بولوار
امیریه آغاز شد؛ آغاز عملیات اجرایی بهسازي امتداد 75 متري رضویه و رونمایی از سامانه شهروندسپاري و دیگر طرح هاي نوآروانه

 
شهرداري مشهد نیز از دیگر برنامه هاي این روز بود. 

رئیس مجلس در این مراسم با بیان اینکه امروز به برکت زحمات مدیریت شهري مشهد اقدامات بسیار خوبی در حوزه زیرساختی با
تأکید بر موضوعات حمل و نقلی اعم از ریلی و جاده اي براي مجاوران و زائران بارگاه رضوي آغاز می شود، اظهار کرد: کار کردن در
خراسان رضوي و مشهد توفیقی است که تفاوت ماهوي با همه جاي ایران دارد؛ زیرا هرکلنگی که در این شهر بر زمین زده می شود
بستري را براي زائران و مجاوران بارگاه رضوي فراهم می کند. محمدباقر قالیباف با بیان اینکه زندگی خوب حق مردم است و بهره
مندي مردم از این زندگی خوب وظیفه شهرداري است، ادامه داد: البته در قانون گذاري و سیاست گذاري کم لطفی هاي زیادي شامل
شهرداري ها شده است. وي با اشاره به شاخصه هاي ایجاد یک زندگی خوب براي مردم در شهر افزود: توجه به اقتصاد شهري، معیشت
مردم، اشتغال در شهر، آرامش در شهر مشهد، حفظ منزلت شهروندان، توجه به مسائل اجتماعی و فرهنگی و تلاش براي کاهش
آسیب هاي اجتماعی از مسائلی است که مدیریت شهري باید براي بسترسازي زندگی خوب در شهر تلاش کند. رئیس مجلس با بیان
اینکه در زندگی خوب نباید بپذیریم که بین 30 تا 35 درصد جمعیت کلان شهرهاي ما حاشیه نشین باشند، ادامه داد: حاشیه نشینی

 
با فقر، آسیب اجتماعی، ظلم به مردم مستعضف و بی توجهی به صاحبان اصلی انقلاب همراه است. 

 
رفتار سیاسی، سم مهلک براي مدیریت شهري 

وي افزود: مدیریت شهري براي ایجاد این زندگی خوب باید از هرگونه رفتار سیاسی که سمی مهلک براي مدیران شهري و مردم است،
دوري کند و درعین حال فارغ از اینکه شهروندان در کدام نقطه شهر زندگی می کنند باید از خدمات مناسب شهري بهره مند باشند و

 
مدیریت شهري هم باید این خدمات را بدون تبعیض به همه مردم ارائه بدهد. 

رئیس مجلس با انتقاد از تصمیم گیري هاي تمرکزگرایانه در کشور گفت: اگر به دنبال اقتصاد شهري و کاهش آسیب هاي اجتماعی
هستیم نباید نگاه و تصمیم هاي متمرکز داشته باشیم، بلکه باید با نگاه محله محوري با محوریت محله، مسجد، مدرسه و منزل کارها

 
را مردمی کنیم. 

 
حال مشهد با همدلی خوب است 

شهردار مشهد نیز در این مراسم با بیان اینکه به یاري خداوند و با همدلی مجموعه مدیریتی استان از جمله استاندار خراسان رضوي،
نماینده ولی فقیه، تولیت آستان قدس، فرمانده سپاه و سایر نهادها، حال مشهد خوب است، اظهار کرد: اکنون حدود 27 هزار میلیارد
تومان پروژه در شهر مشهد در حال اجراست و در 2 سال گذشته حجم عملیات و خدماتی که براي مردم انجام شده نسبت به گذشته

 
افزایش شایان توجهی داشته است. 



محمدرضا کلائی همچنین در جمع خبرنگاران افزود: همچنین اقدامات خلاقانه و سامانه شهروند سپاري رونمایی و عملیات بهسازي باند
دیگر بزرگ راه 75 متري رضویه نیز آغاز شد. وي افزود: خط 4 مترو، با 17 کیلومتر مسیر، به دنبال خدمت رسانی در راستاي تبعیض
مثبت شهري در 2 منطقه کم برخوردار شهري است. بهره برداري از این خط سبب کاهش ضریب کم برخورداري مناطقی همچون
خواجه ربیع و شهرك شهید رجایی می شود. اعتبارات این پروژه در فاز اول هزار و 100 میلیارد تومان است و پیش بینی می شود در

 
مجموع براي این خط مترو رقم 10 هزار میلیارد تومان هزینه 

 
شود. 

 
بهسازي امتداد 75 متري رضویه 

همچنین نماینده مردم فریمان و سرخس در مجلس که به صورت ویدئوکنفرانس از محل آغاز عملیات بهسازي امتداد 75 متري
رضویه با این مراسم در ارتباط بود با قدردانی از شهردار مشهد گفت: در 2 سال گذشته پروژ ه هاي خوبی توسط شهرداري در حاشیه
مشهد و بخش رضویه انجام شده است که از جمله آن می توان به ساخت باند دوم 75 متري رضویه به طول 13 کیلومتر اشاره
کرد.سیداحسان قاضی زاده هاشمی افزود: همچنین در ادامه توجه شهرداري مشهد به بخش رضویه، عملیات اجرایی امتداد محور رضویه

 
در قالب بهسازي تا مسیر میامی آغاز می شود. 

 
در انتظار حمایت بیشتر از دولت 

همچنین معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهردار مشهد که براي آغاز عملیات اجرایی خط 4 مترو مشهد در منطقه مهرمادر در
خواجه ربیع حضور داشت در ارتباطی ویدئویی با اشاره به انجام عملیات هاي اجرایی در خطوط قطارشهري مشهد براساس مطالعات
انجام شده گفت: اکنون مشهد پیشرو ترین شهر در اجراي خطوط ریلی کشور است و در این زمینه در بهترین وضعیت قرار داریم، ضمن
اینکه اکنون خط یک مترویی ما نیازمند 60 واگن است که قرارداد آن با شرکت مپنا در حال انعقاد است. در خط 2 نیز تنها دسترسی

 
دوم ایستگاه هاي میدان شهدا و الندشت و تکمیل ایستگاه سلامت باقی مانده است که تا پایان سال به بهره برداري می رسد. 

خلیل ا... کاظمی با بیان اینکه اکنون عملیات حفاري خط 3 در مسیر شهرك ابوذر در حال انجام است و ادامه عملیات حفاري تونل
این خط هم از انتهاي امیریه از امروز (پنجشنبه) به صورت دستی آغاز می شود، تصریح کرد: همچنین عملیات حفاري خط 4 مترو را به
طول 17.5 کیلومتر با 15 ایستگاه از 2 جبهه انتهاي مهرمادر و حر شروع می کنیم و عملیات حفر این تونل در مسیر مهرمادر، میدان

 
امام حسین(ع)، میدان شهدا، حرم مطهر، بولوار مصلا تا انتهاي شهرك شهید رجایی در حدود 3.5 سال طول خواهد کشید. 

وي افزود: در مجموع براساس مطالعات انجام شده در چهارچوب تبصره 777، در آینده خط4 مترو باید تا شهرك شهید باهنر امتداد
یابد. خط2 نیز با اجراي یک روپل از انتهاي شهید کاوه تا انتهاي وکیل آباد به خط یک متصل شده است و همچنین ادامه خط 4 از

 
خواجه ربیع به طرف بولوار توس اجرا می شود. 

معاون شهردار مشهد در ادامه به وضعیت کمک هاي دولتی به ساخت خطوط قطارشهري اشاره کرد و گفت: در سال 92 همه اعتبارات
مترو توسط دولت تأمین می شد اما بعد از سال 92 عملا کمک هاي دولت در قالب انتشار اوراق مشارکت بوده است که متأسفانه سهم

 
مشهد از سال 92 تا 99 سالانه حدود 500 تا 700 میلیارد تومان بوده است که امیدواریم در آینده این سهم افزایش یابد. 

 
شروع حفاري دستی خط 3 از انتهاي امیریه 

مدیرعامل شرکت قطارشهري مشهد نیز که براي آغاز عملیات حفاري دستی بخش غربی خط 3 مترو مشهد در بولوار امیریه 60 حضور
داشت، با اشاره به آغاز عملیات این حفاري گفت: حفاري خط 3 در مسیر شهرك ابوذر اکنون به وسیله دستگاه حفار در حال انجام
است اما براي سرعت بخشیدن به ساخت این خط، حفاري تونل را در جبهه غربی به طول 3.8 کیلومتر از انتهاي امیریه به صورت ان ام

 
تی ان آغاز کردیم. 

کیانوش کیامرز با بیان اینکه قرارداد حفاري این مسیر حدود 400 میلیارد تومان است، افزود: خط 3 به طول 28.5 کیلومتر طولانی 

 
ترین خط مترو مشهد است که از انتهاي امیریه تا شهرك ابوذر امتداد دارد. 



وي با بیان اینکه اکنون 17 کیلومتر از تونل خط 3 به وسیله دستگاه حفار اجرا شده و 11.5 کیلومتر باقی مانده است، تصریح کرد:
براساس برنامه ریزي صورت گرفته در فاز اول خط 3، مسیر 6 کیلومتري حد فاصل پایانه امام رضا(ع)، ایستگاه باب الجواد(ع) و میدان
شهدا، امسال یا سال آینده به بهره برداري می رسد که 5 ایستگاه واقع در این مسیر اکنون از 80 درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار

 
است. 

 
رونمایی از سامانه شهروند سپاري 

معاون برنامه ریزي و توسعه سرمایه انسانی شهردار مشهد نیز که در محل کارخانه نوآوري حضور داشت با اشاره به رونمایی از سامانه
جامع شهروندسپاري براي اولین بار در کشور گفت: کارخانه نوآوري قلمرو حضور فعالان عرصه نوآوري است. امروز شهرداري مشهد

 
هوشمندسازي را تجربه می کند و از شهرداري الکترونیک عبور کرده است و در مرحله تجربه شهرداري هوشمند هستیم. 

آیدا مهربان افزود: سامانه شهروندسپاري براي اولین بار در کشور در حال انجام است و تمام عوامل انسانی واسط حذف و ارتباطات

 
سیستمی می شود. 

وي افزود: در حوزه هوشمندسازي فرایندهاي شهرداري، مدیریت شهري مشهد 122 خدمت را احصا کرده و 48 درصد اقدامات
هوشمند شده است و 35 درصد دیگر در مرحله پیاده سازي و استقرار در سامانه هستند که تا پایان سال به اتمام می رسد و بقیه در

 
سال آینده انجام می شود. 

علی شیرازي، مدیر کل اداره امور شهرسازي شهرداري مشهد، نیز گفت: از امروز مردم مشهد فارغ از بعد مکانی می توانند از خدمات
حرفه اي شهرداري استفاده کنند و همه فرایندها سیستمی شده است. این سامانه به مالکان این اجازه را می دهد که تمام خدمات خود
را با فرایندهاي ساده تجربه کنند و آحاد جامعه مهندسی شهر مشهد که بالغ بر 4000 نفر می شود، به عنوان پشتیبان این خدمات در
اختیار مردم شهر مشهد هستند. محمدحسین ودیعی رئیس کمیسیون اقتصادي و سرمایه گذاري شوراي شهر مشهدنیز در حاشیه
مراسم رونمایی از طرح هاي نوآورانه و سامانه شهروندسپاري گفت: تحقق راهبرد شهروندسپاري و شهر هوشمند، رفاه حال شهروندان

 
را به همراه خواهد داشت و موجب صرفه جویی در وقت و هزینه می شود. 

علیرضا شهریاري، عضو هیئت رئیسه شوراي شهر، نیز در حاشیه مراسم آغاز عملیات حفاري خط 4 قطارشهري گفت: شوراي پنجم
اهتمام و توجه ویژه اي به توسعه خطوط مترو داشته است و حفاري چهارمین خط قطارشهري با مصوبه شوراي شهر و تخصیص اعتبار

لازم آغاز شد که این اقدام حاکی از عزم جدي شوراي شهر مشهد براي توسعه خطوط مترو است.



موانع تولید تبدیل به چرخه فرسایشی شده | لزوم حمایت از تولیدکنندگان

بومی

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/03/01

حوزه/ حجت الاسلام مظاهري، با گلایه از اینکه گاهی از اوقات مسئولان تولید کننده را در چرخه فرسایشی موانع اداري قرار
می دهند، گفت: چرا یک تولید کننده با وجود آنکه تمام مدارك، تاییدیه ها و استاندارد را براي راه اندازي واحد خود دریافت

کرده اما نزدیک به دو سال است که براي برند و نام واحدش معطل است!.

 
امام جمعه مریانج: موانع تولید تبدیل به چرخه فرسایشی شده | لزوم حمایت از تولیدکنندگان بومی 

 حوزه/ حجت الاسلام مظاهري، با گلایه از اینکه گاهی از اوقات
مسئولان تولید کننده را در چرخه فرسایشی موانع اداري قرار می دهند، گفت: چرا یک تولید کننده با وجود آنکه تمام مدارك،

 
تاییدیه ها و استاندارد را براي راه اندازي واحد خود دریافت کرده اما نزدیک به دو سال است که براي برند و نام واحدش معطل است!. 

حجت الاسلام یاسر مظاهري امام جمعه مریانج در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري حوزه در همدان، با تاکید بر اهمیت نامگذاري شعار
سال توسط مقام معظم رهبري، اظهار داشت: گاهی اوقات در اذهان برخی از افراد این سؤال مطرح می شود که شعار سال چه فایده

 
اي دارد و یا اینکه تا چه اندازه محقق می شود، که براي پاسخ به این سئوال باید به تبیین چند موضوع بپردازیم. 

وي ادبیات سازي در بین مسئول و جهت دهی در تصمیم گیري ها را دو نقش اصلی شعار سال برشمرد و گفت: در بحث ادبیات
سازي، منظور آن است که مسئولان در همایش ها، برنامه ها و جلسات خود به تحقق این شعار بپردازند و در این راستا به گفت وگو

 
بنشینند. 

امام جمعه مریانج افزود: جهت دهی در تصمیم گیري ها هم به این معنی است که مسئولان در هنگام تصمیم گیري ها و وضع قوانین

 
با پیش روي قرار دادن شعار سال، تلاششان را در محقق ساختن این شعار قرار دهند. 

وي با تاکید بر اینکه تحقق شعار سال صرفا با برگزاري جلسه و همایش اتفاق نمی افتد، مطرح کرد: اگر مسئولی به معناي واقعی کلمه

 
به دنبال تحقق شعار سال است، باید بداند که این مهم نیازمند اقدام و عمل جدي است. 



حجت الاسلام مظاهري، با بیان اینکه مسئولان در تصمیم گیري هاي خود باید برنامه عملیاتی و جهادي که قابلیت اجرایی شدن
داشته باشد را دارا باشند، خاطر نشان کرد: این که حضرت آقا در سال هاي گذشته محور شعار سال را بحث تولید قرار داده اند به این
دلیل است که اگر اقتصاد درست شود، تولید درست خواهد شد و مشکل تورم و گرانی نیز که مشکل روز جامعه است نیز حل می

 
شود. 

وي با اشاره به اینکه لازمه موفقیت یک مدیر در تصمیم گیري ها، داشتن اراده و به دنبال آن اقدام و عمل جدي است، اظهار داشت:
سئوال دیگري که در این جا باید به آن پرداخت این است که آیا براي تحقق شعار تنها مسئولان سهیم هستند یا مردم نیز داراي

 
وظایفی هستند. 

امام جمعه مریانج تصریح کرد: در جواب این پرسش باید بگوییم بخشی عمده اي از کار، در بحث پشتیبانی ها و مانع زدایی ها، بر

 
عهده مسئولان است اما مردم نیز در عرصه پشتیبانی ها داراي نقش پر رنگ و مهمی هستند. 

وي با بیان اینکه مردم در خریدهاي خود باید از تولیدات داخلی حمایت کنند، گفت: این کار زمینه ایجاد امیدواري در تولید کننده را
فراهم می کند و براي ادامه مسیر به او انگیزه می دهد؛ در صورتی که اگر حمایتی از فرد تولید کننده نشود، چه از طرف مردم و چه
مسئولان، تولید کننده با از دست دادن انگیزه خود، سرمایه اش را در مسیرهایی که هیچ ارتباطی به مباحث تولیدي ندارد، قرار می

 
دهد. 

دبیر شوراي امر به معروف و نهی از منکر همدان، با گلایه از اینکه گاهی از اوقات مسئولان تولید کننده را در چرخه فرسایشی موانع
اداري قرار می دهند، یادآور شد: به طور مثال یک تولید کننده با وجود آنکه تمام مدارك، تاییدیه ها و استاندارد را براي راه اندازي
واحد خود دریافت کرده اما نزدیک به دو سال است که براي برند و نام واحدش معطل است و این مشکلی است که می توان به راحتی

 
با حل آن به اشتغال و اقتصاد جامعه کمک کرد. 

 
انتهاي پیام./ 

 امیرحسین اذکائی



دانشگاه آزاد اسلامی آماده برگزاري دوره هاي آموزشی در شهرك هاي

صنعتی | 28 بهمن 1399

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/03/01

دانشگاه آزاد اسلامی واحد هرند

 
 

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد هرند بیان کرد: این دانشگاه با توجه به ظرفیت علمی و آموزشی، تجهیزات آزمایشگاهی و کارگا

 
هی، آماده برگزاري دوره هاي آموزشی ویژه مدیران شهرك صنعتی هرند است. 

امین ایمانیان سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد هرند با مجتبی شاکري مدیرعامل شهرك صنعتی شهر هرند دیدار و گفتگو
کرد.سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد هرند در این نشست با بیان رشته هاي موجود در دانشگاه آزاد اسلامی واحد هرند گفت: این
دانشگاه با توجه به ظرفیت علمی و آموزشی، تجهیزات آزمایشگاهی و کارگا هی براي ادامه تحصیل، آمادگی برگزاري دوره هاي
آموزشی مخصوص مدیران شهرك صنعتی را دارد.ایمانیان با بیان اینکه توان دانشگاه آزاد اسلامی واحد هرند بر توسعه کیفی متمرکز
شده است، افزود: توجه به پژوهش از محورهاي اساسی این توسعه کیفی بوده و در زمینه اشتغال نیز برنامه هایی در دست اقدام
داریم.وي با بیان اینکه «طرح پویش» کمک زیادي  به دانشجویان براي اشتغال می کند، عنوان کرد: پژوهش در حوزه آموزش هاي

مهارت محور که منجر به ایجاد شغل شود، رسالت دانشگاه آزاد اسلامی واحد هرند و نیاز اصلی امروز جامعه است.



برداشت یاقوت سرخ در سرزمین خشک/انگور معروف سیستانی به سراسر کشور

صادر می شود

منبع: عصر هامونشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/03/01

انگور یاقوتی زودرس ترین انگور کشور است که در سال هاي اخیر با شرایط خشکسالی سیستان کنار آمده و پس از قرن ها
هنوز با کیفیت بالایی به بار می نشیند.

به گزارش عصرهامون؛ به نقل از اوشیدا؛ شمال سیستان و بلوچستان که روزگاري به انبار غله کشور معروف بود پس از تحمل

 
20 سال خشکسالی امروز با تغییر الگو کشت رو به رو شده است. 

هرچند که گندم کاران سیستان هنوز مقدار کمی از مزارع کشاورزي خود را به این محصول اختصاص می دهند اما در کنار آن اقدام

 
به باغداري و تولید انگور یاقوتی می کنند. 

انگور یاقوتی زودرس ترین انگور کشور است که در سال هاي اخیر با شرایط خشکسالی سیستان کنار آمده و پس از قرن ها هنوز با

 
کیفیت بالایی به بار می نشیند. 

یاقوت سرخ سیستان این روزها توسط باغداران در حالی برداشت می شود که شیرینی آن به کام تمام مردم ایران با صادرات به استان

 
هاي مختلف نشسته است. 

 
 

 
اشتغال با یاقوت سرخ سیستان 

عباس سارانی یکی از باغداران شهرستان زهک در گفت و گو با خبرنگار ما گفت: بیش از سه هکتار تاکستان در اختیار دارم که به

 
صورت مستقیم سه خانوار از آن درآمد کسب می کنند. 

وي افزود: از هر هکتار باغ انگور به طور متوسط حدود هفت الی هشت تن انگور برداشت می شود که بلافاصله روانه بازار مصرف می

 
شود. 



این باغدار سیستانی گفت: انگور یاقوتی سیستان با کیفیترین نوع انگور است که در اواخر اردیبهشت ماه به مرحله برداشت می رسد و

 
به تمام کشور صادر می شود. 

سارانی بیان کرد: قیمت انگور یاقوتی سیستان معمولا در خود منطقه ارزانتر است اما با روکشید کرایه بار در سایر استان ها با قیمت

 
هاي بالاتري به فروش می رسد. 

وي خاطرنشان کرد: انگور معروف سیستانی حتی تا دورترین نقطه کشور هم صادر می شود که با افزایش تولید این محصول می توان

 
به سایر کشورهاي حوزه خلیج فارس نیز آن را صادر کرد. 

 
سارانی گفت: امیدوار هستیم با ورود آب از طریق رودخانه هیرمند، تولید بیشتري در این زمینه داشته باشیم. 

 
 

 
90 درصد باغات انگور در شمال سیستان و بلوچستان است 

اردشیر شهرکی مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي سیستان و بلوچستان در همین رابطه به خبرنگار ما گفت: سطحی بالغ بر 3 هزار

 
و 800 هکتار انگور در سطح استان وجود دارد که تولید آن بیش از 35 هزار تن می رسد. 

وي افزود: تقریبا 90 درصد باغات انگور مربوط به حوزه شمال سیستان و بلوچستان است که اکثراً نیز مربوط به انگور یاقوتی می باشد

 
و درصد کمی نیز نوع دیگر انگورها را در بر می گیرد. 

شهرکی بیان کرد: معمولا در هر هکتار یک باغدار می تواند هفت تن انگور برداشت کند، برداشت انگو یاقوتی که یک میوه نوبرانه است

 
در این فصل از سال باعث اشتغالزایی بسیاري از افراد نیز شده است. 

وي ادامه داد: در شهرستان مرزي هیرمند 235 باغ انگور وجود دارد که در این روزها توانسته است اشتغال 500 نفر از روستائیان این

 
شهرستان را فراهم آورد. 

انتهاي پیام/





خط و نشان دلار براي رقبا در معاملات خارجی

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/03/01

 
ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم افزایش یافت. 

به گزارش پایگاه خبري آرمان اقتصادي به نقل از رویترز، واکسیناسیون در جهان کماکان رو به پیشرفت است اما میزان واکسیناسیون
در کشورهاي مختلف با یکدیگر تفاوتی جدي دارد. صندوق بین المللی پول در گزارشی با اشاره به اینکه در حال حاضر تنها 9.5 درصد
از جمعیت جهان در برابر ویروس کرونا واکسینه شده اند، پیش بینی خود از متوسط رشد اقتصادي امسال جهان را 6 درصد اعلام کرد
و از کشورهاي جهان خواست با افزایش بودجه واکسیناسیون، به هدف واکسینه شدن 40 درصد مردم جهان تا پایان امسال دست پیدا

 
کنند. تحقق چنین هدفی نیازمند چیزي در حدود 50 میلیارد دلار بودجه است.   

در حالی که میزان صادرات رقباي اصلی آمریکا از جمله چین، اتحادیه اروپا و ژاپن رو به بهبود بوده، بزرگ ترین اقتصاد جهان کماکان
با وضعیت کسري حساب تجاري مواجه بوده است. در ژاپن که اقتصاد آن وابستگی زیادي به تجارت خارجی دارد، آمارهاي منتشرشده
نشان می دهد در ماه آوریل این کشور مازاد حساب تجاري 255.3 میلیارد ین داشته است. طی این مدت صادرات ژاپن با افزایش

 
محسوس 38 درصدي و واردات 12.2 درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل همراه شده است.   

همزمان با روند افزایش تورمی، مرکز آمار اتحادیه اروپا اعلام کرد متوسط نرخ تورم در 19 کشور عضو منطقه یورو در 12 ماه منتهی
به آوریل با 0.3 درصد افزایش نسبت به رقم مشابه منتهی به ماه قبل به 1.6 درصد رسیده است. در سطح اتحادیه اروپا این نرخ به
طور متوسط 2.0 درصد بوده که از ماه قبل 0.3 درصد بیشتر شده است. هنوز مشخص نیست که بانک مرکزي اروپا چه واکنشی به

 
رسیدن تورم به مرز حساس از خود نشان خواهد داد. در حال حاضر این نهاد برنامه خرید اوراق قرضه را ادامه می دهد. 

با وجود انتقاد و مخالفت هاي جمهوري خواهان به نظر می رسد دولت بایدن در افزایش نرخ مالیات شرکت ها جدي است. ژانت یلن-
وزیر خزانه داري آمریکا- در همایش احیاي اقتصادي آمریکا به میزبانی اتاق بازرگانی این کشور گفت: پیشنهاد ما، یک تغییر بنیادین
در نظام مالیاتی فعلی است تا بتوانیم منابع لازم را براي هزینه هاي زیرساختی تامین کنیم. نسبت مالیات شرکت ها به تولید ناخالص

 
داخلی ما در حال حاضر خیلی کم است و به عقیده ما بهتر خواهد بود اگر شرکت ها سهم عادلانه تري از هزینه ها را پرداخت کنند.   

نرخ تورم در اروپا هم مانند آمریکا در حال اوج گیري است. در آلمان تورم ماه آوریل به دو درصد رسید که بالاترین تورم ثبت شده این
کشور در دو سال اخیر و 0.3 درصد بیشتر از تورم ماه قبل بوده است. در آمریکا هم هرچند گمانه زنی ها در خصوص احتمال پایان
رویکرد فعلی بانک مرکزي تقویت شده اما ریچارد کلاریدا- قایم مقام رییس این نهاد- گفته با وجود رشد ضعیف اشتغال زایی و

 
همچنین افزایش نرخ تورم، تغییري در رویکرد فدرال رزرو براي حفظ سیاست هاي فعلی ایجاد نشده است.   

در فرانسه هم نرخ تورم بیشتر شده تاجایی که طبق اعلام مرکز آمار این کشور، نرخ تورم دومین اقتصاد بزرگ اتحادیه اروپا در 12 ماه
منتهی به آوریل با 0.1 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه ماه قبل به 1.2 درصد رسیده که این نرخ تورم، بالاترین تورم ثبت شده
این کشور در 14 ماه اخیر بوده است. مهمترین عامل افزایشی نرخ تورم طی این مدت مربوط به بخش انرژي بوده که در آن تورم  به

 
8.8 درصد افزایش یافته است. وضعیت مشابهی در بلژیک- مقر اتحادیه اروپا- هم گزارش و تورم بیشتر شده است. 



مقامات بانک مرکزي اروپا گفته اند که از ثبات ایجاد شده در بازارهاي مالی منطقه یورو پس از افزایش شدت برنامه خرید اوراق بانک
مرکزي رضایت دارند و به احتمال زیاد سیاست هاي فعلی تا زمان نشست بعدي در ماه ژوین به شکل فعلی حفظ خواهند شد. با این
حال افزایش قابل توجه ارزش یورو مقابل دلار در ماه هاي اخیر  باعث ایجاد نگرانی هاي شده که ممکن است در ادامه سال بانک

 
مرکزي را مجاب به اتخاذ سیاست هایی براي معکوس کردن این روند و افت نسبی یورو مقابل اسکناس سبز کند.   

همزمان با پیشرفت برنامه هاي واکسیناسیون، امیدواري ها به احیاي سریع تر اقتصاد اروپا شدت گرفته است. کمیسیون اروپا در
گزارش بازبینی شده خود اعلام کرد پیش بینی از رشد اقتصادي منطقه یورو را از 3.8 درصد به 4.3 درصد افزایش داده است. انتظار
می رود متوسط سطح تولید ناخالص داخلی کشورهاي عضو اتحادیه اروپا تا پایان امسال به دوره قبل همه گیري بازگردد. به گفته این
نهاد، تاکنون حدود یک تریلیون دلار از بودجه صندوق مشترك اروپا براي کاستن از تبعات کرونا روي بخش هاي اقتصادي هزینه شده

 
است.   

دلار از ابتداي امسال تاکنون زیر فشار زیادي قرار داشته و ارزش آن مقابل بیشتر ارزهاي مهم جهانی کاهش محسوسی را تجربه کرده
است. دلایل زیادي براي نگرانی از وضعیت فعلی اقتصاد آمریکا وجود دارد که نرخ تورم و بیکاري اصلی ترین آن ها را تشکیل می دهد.
در حال حاضر ارزش دلار مقابل 6 ارز مهم جهانی در پایین ترین سطح دو ماه اخیر خود قرار دارد که این وضعیت براي برخی از ارزها

 
از این هم بدتر است براي مثال ارزش یوان مقابل دلار در بالاترین سطح ثبت شده خود از سال 2018 تاکنون قرار دارد.   

 برخی گزارشات حاکی از آن است گونه هندي جهش یافته ویروس کرونا به انگلیس و آلمان راه پیدا کرده است. شیوع این گونه در
انگلیس و دیگر کشورهاي اروپایی به ویژه حالا که بسیاري از آن ها کاهش مبتلایان روزانه را به ثبت رسانده اند خبر بدي خواهد بود.
انگلیس پیشروترین کشور از نظر واکسیناسیون در اروپا است. در شرق اوضاع کماکان بحرانی است و به نظر می رسد بار اصلی رشد

 
اقتصادي در اتحادیه اروپا و منطقه یورو در سه ماهه دوم امسال هم کماکان بر روي دوش کشورهاي غربی و شمالی اروپا خواهد بود.   

تاکنون بیش از 166 میلیون و 222 هزار و 827 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 451 هزار و 354
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 656 نفر، برزیل با 444

 
هزار و 391 نفر، هند با 295 هزار و 47 نفر، مکزیک با 221 هزار و 80 نفر و انگلیس با 127 هزار و 710 نفر بوده است. 

مازن عیسی &– استراتژیست ارشد ارزي در موسسه تیدي سکیوریتیز &– گفت: نگرانی از اوج گیري تورم یکی از اصلی ترین عواملی
است که جلوي رشد بیشتر دلار را گرفته اما دلار در مقطع فصلی فعلی داراي پشتوانه هاي بنیادي خوبی براي صعودي شدن است. در
صورتی که بازدهی اوراق قرضه روي مدار نزولی قرار گیرد، دلار حرف هاي زیادي براي گفتن در برابر ارزهاي امن تر خواهد دشت.

 
موضع فعلی بانک مرکزي ادامه سیاست هاي حمایتی است که در برابر رشد دلار عاملی بازدارنده محسوب می شود.   

 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.33 درصد افزایش نسبت

 
به روز گذشته در سطح 90.095 واحد بسته شد. 

نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.112 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 



 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.19 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.415 دلار مبادله شد. یورو 0.39 درصد

 
پایین رفت و با ورود به کانال 1.21 به 1.216 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.17 درصد افزایش به 108.991 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا

 
به ازاي 1.294 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.435 یوان چین اعلام شد. 

انتهاي پیام



ذبح صنعت دامپروري زیر تیغ مشکلات

منبع: ایسناشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/03/01

صنعت دامپروري در چند سال اخیر با مشکلات بسیار جدي در بحث تامین نهاده، گرانی علوفه، کسادي بازار و ... مواجه شد،
خشکسالی ناشی از کاهش بارش در سال زراعی جاري این صنعت را نیز تحت تاثیر تبعات منفی خود قرار داده است،

نگهداري دام براي دامداران در شرایط فعلی مقرون به صرفه نیست و این مسئله دام هاي مولد ...

به گزارش ایسنا، وضعیت دامداري ها باوجود این مشکلات
ریز و درشت مطلوب نیست و امکان دارد در آینده اي نه
چندان دور اگر چاره اي براي رفع مشکلات فعالان این
حوزه اندیشیده نشود، این واحدها نیز در صف تعطیلی و
ورشکستگی قرار بگیرند و در نهایت این مسئله منجر به

 
بیکاري کارگران شاغل در این واحدها شود. 

لبنیات و گوشت قرمز یکی از نیازهاي ضروري در سبد
کالاي خانوارها محسوب می شود، افزایش قیمت و کمبود
این محصول در بازار می تواند سبد تغذیه اي خانوارها را با

 
مشکلات جدي مواجه کند، تعطیلی هر دامداري مساوي با کاهش تولید و در نهایت کمبود گوشت و لبنیات در بازار است. 

چهارمحال و بختیاري یکی از قطب هاي دامپروري در کشور است، اما این روزها دامداران و واحدهاي دامداري حال خوشی ندارند،
گلایه هاي این قشر سر به فلک کشیده است، اما انگار گوش شنوایی براي شنیدن مطالبات این قشر وجود ندارد یا اینکه مسئولان

 
کشوري و استانی برنامه چندانی براي حمایت از این قشر ندارند. 

 
دامداران در دام مشکلات 

محمود علایی یکی از مدیران عامل مجموعه دامداري در چهارمحال و بختیاري در خصوص مشکلات دامداري هاي استان در گفت
وگو با ایسنا، اظهار کرد: عمده واحدهاي دامداري فعال در این استان کوچک و متوسط هستند و تنها یک واحد دامداري بزرگ در

 
استان وجود دارد، معمولا هزینه هاي تولید در این دامداري ها بسیار بالاتر از دامداري هاي بزرگ است. 

وي ادامه داد: به علت کوچک بودن واحد دامداري، دامداران براي برآورده کردن احتیاجات خود مجبور هستند که هزینه هاي بیش
تري را پرداخت کنند، زیرا سرمایه آن ها نیز محدود است، همچنین تعداد کارگري که در واحدهاي کوچک به کارگیري می شود به

 
نسبت واحدهاي بزرگ زیاد است و این مسئله قیمت تمام شده محصول را نیز بالا می برد. 

علایی با اشاره به اینکه دام هاي موجود در دامداري هاي کوچک معمولا راندمان پایین تري نسبت به دام هاي واحدهاي بزرگ دارند،
خاطرنشان کرد: متوسط شیر تولیدي هر راس دام در واحدهاي کوچک روزانه نزدیک به 32 کیلوگرم است، اما در دامداري هاي بزرگ



 
هر دام حدود 42 کیلوگرم شیر تولید می کند. 

این مدیرعامل واحد دامداري بیان کرد: دولت حدود 60 درصد نهاده موردنیاز دامداري ها را با قیمت مصوب در اختیار آن ها قرار می
دهد، خوشبختانه وضعیت تخصیص نهاده نسبت به گذشته بهتر شده است، اما بحث خشکسالی موجب افزایش قیمت علوفه و کاه
گندم و جو شده است، براي مثال کاه در سال گذشته با قیمت 800 تومان به ازاي هر کیلوگرم به فروش می رسید، اما اکنون قیمت

 
آن حدود سه برابر شده است و با قیمت حداقل 2500 تومان عرضه می شود. 

وي با بیان اینکه قیمت شیر باوجود افزایش قیمت نهاده و علوفه افزایش چندانی پیدا نکرده است، گفت: اگر روند افزایش قیمت علوفه
و کمبود نهاده دامی ادامه پیدا کند، دامداران مجبور می شوند دام مولد خود را کشتار کنند، این مسئله باعث کاهش تولید لبنیات و

 
گوشت در کشور خواهد شد و اشتغال پایداري که از طریق این دامداري هاي براي روستائیان ایجاد شده، از بین خواهد رفت. 

علایی آزادسازي صادرات محصولات لبنی مانند شیر و کره را راهی براي حمایت دولت از دامداران عنوان کرد و افزود: این مسئله
معضل شیر خام را نیز حل می کند، همچنین نیاز است که تعرفه صادرات براي پودر شیر نیز حذف شود، در حال حاضر تعرفه آن

 
حدود 16 هزار تومان به ازاي هر کیلوگرم است. 

این دامدار تاکید کرد: در حال حاضر کاهش بارندگی موجب کاهش تولید یونجه و ذرت علوفه اي در کشور شده است، بنابراین دولت
می تواند با واردات علوفه و یونجه خشک آب مجازي در کشور تولید کند و مشکلات دامداران را نیز براي تامین علوفه موردنیاز برطرف

 
کند، همچنین این کار باعث افزایش تولید شیر و گوشت در کشور خواهد شد. 

 
کمبود و گرانی علوفه و نهاده، دام ها را روانه کشتارگاه می کند 

محسن رضایی مدیرعامل یکی دیگر از مجموعه هاي دامپروري در چهارمحال و بختیاري در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وضعیت
کنونی دامداري هاي استان، اظهار کرد: دولت در سالیان گذشته براي بحث تولید گوشت و لبنیات بر روي مجموعه هاي دامداري در
کشور سرمایه گذاري کرده است و با حمایت هاي انجام شده صنعت دامپروري به جایگاه کنونی خود رسید، امروز ایران یکی از

 
صادرکنندگان دام به کشورهاي خارجی است. 

وي افزود: متاسفانه بی تدبیري هاي اخیر، کمبود نهاده، گرانی علوفه و .... صنعت دامپرروي را در کشور و بالتبع آن در چهارمحال و
بختیاري با مشکلات بسیاري روبرو کرده است، اگر براي بهبود شرایط دامداران چاره اي اندیشیده نشود، در آینده باید نیاز کشور به

 
گوشت قرمز و شیر از خارج از کشور تامین شود. 

رضایی با بیان اینکه در شرایط فعلی نگهداري دام در دامپروري ها براي دامداران مقرون به صرفه نیست، گفت: دامداران، گاو شیرده
خود را به کشتارگاه می دهند، دولت حمایت هایی را در بحث تامین نهاده دارد، اما این حمایت ها کافی نیست، قیمت علوفه تولیدي

 
در کشور سر به فلک کشیده است. 

این دامدار در ادامه با بیان اینکه دلالان در بحث توزیع نهاده هاي دامی در کشور اختلال ایجاد می کنند، عنوان کرد: متاسفانه نهاده
هایی که با ارز دولتی وارد کشور می شوند، توسط دلالان در بازار آزاد به فروش می رسد، گوشت و شیر تولیدي از دامداران با قیمت

 
پایینی خریداري و توسط واسطه ها با چند برابر قیمت در بازار عرضه می شود. 



وي ادامه داد: شیر تولیدي در دامداري ها توسط کارخانجات با قیمت پایین خریداري می شود و هزینه آن پس از گذشت چند ماه
پرداخت می شود، در حالیکه قیمت لبنیات تولیدي در این واحدها روزانه تغییر می کند، عموما در این فرآیند سود چندانی عاید

 
تولیدکننده نمی شود و واسطه ها سود می برند. 

رضایی تاکید کرد: براي قطع دست واسطه ها و نظارت بر قیمت گذاري لبنیات و گوشت باید نهادهاي نظارتی وارد عرضه شوند و

 
اجازه ندهند دامدار متضرر شود. 

 
کمبود علوفه مشهود است/ علوفه وارد خواهد شد 

یحیی حسین پور مدیرکل امور عشایر چهارمحال و بختیاري با اشاره به اینکه خشکسالی باعث افزایش قیمت علوفه شده است، اظهار
کرد: کمبود علوفه در مراتع مشهود است، بنابراین سازمان امور عشایر براي تامین علوفه از خارج از کشور برنامه دارد تا عشایر و

 
دامداران با مشکل مواجه نشوند. 

وي بیان کرد: مراتع ضعیف شده اند، تغذیه نامناسب دام باعث ایجاد بیماري در آن ها و کاهش تولید لبنیات و گوشت قرمز خواهد

 
شد، باید علوفه یارانه اي تامین و در اختیار دامدار قرار بگیرد. 

حسین پور با بیان اینکه طبق برآورد انجام شده در بحث عشایري یک میلیون و 500 هزار رأس دام در چهارمحال و بختیاري داریم،

 
اظهار کرد: عشایر 20 درصد گوشت استان، 35 درصد مواداولیه صنایع تبدیلی و 37 هزار تن شیر و لبنیات تولید می کنند. 

مدیرکل امور عشایر چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه براي حمایت از دامداران خرید تضمینی دام مازاد عشایر در دستور کار قرار

 
گرفته است، توضیح داد: مقرر شد یک میلیون رأس دام عشایر با قیمت 45 هزار تومان به ازاي هر کیلوگرم در کشور خریداري شود. 

 
دولت براي حمایت از دامداران برنامه دارد 

سام مردانی معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي چهارمحال و بختیاري در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه کمبود نهاده،
خشکسالی و افزایش قیمت علوفه از عمده مشکلات دامداران در شرایط کنونی است، اظهار کرد: با کاهش بارش در سال زراعی جاري

 
افزایش مجدد قیمت علوفه دور از انتظار نیست. 

وي ادامه داد: افزایش هزینه هاي بیمه، دارو، کارگر، آب و برق نیز موجب ایجاد نارضایتی در بین دامداران شده است و همچنین بالتبع
آن قیمت تمام شده محصول لبنیات و گوشت قرمز نیز بالا می رود، قیمت گذاري کنونی شیر و لبنیات موجب می شود، تولید حاشیه

 
سود چندانی براي دامدار نداشته باشد و آن ها دچار ضرر و زیان شوند. 

مردانی افزود: وقتی تولید براي دامدار سود نداشته باشد، تقاضا براي کشتار دام در کشتارگاه بالا می رود، عرضه زیاد گوشت قرمز در

 
بازار موجب کاهش مقطعی قیمت گوشت خواهد شد، اما پس از کاهش عرضه مجددا قیمت بالا می رود. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه مقرر شد براي حمایت از دامداران و تعدیل
قیمت در بازار دام مازاد از دامداران توسط پشتیبانی امور دام خریداري و ذخیره سازي شود، عنوان کرد: سپس این گوشت در مواقع

 
کمبود در بازار عرضه می شود. 



وي بیان کرد: وزارت جهادکشاورزي براي حمایت از دامداران پرداخت تسهیلات براي خرید علوفه و نهاده در شرایط کنونی را در
دستور کار قرار داده، همچنین اعتباري براي امهال تسهیلات دریافتی پیشنهاد شده است تا شرایط فعلی بتوانند مقاومت کنند، اکثر

 
دامداران در شرایط فعلی دچار آسیب شده اند. 

انتهاي پیام



راه هست- 33| راهکارهاي دولت آینده براي کاهش هزینه هاي نظام

سلامت چیست؟+ویدئو

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/03/01

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، علی رغم
اینکه مشکلات اقتصادي کشور راه حل هاي زیادي داشته و
دارد ولی «روحانی» بخاطر اینکه همواره منتظر و معطل
همکاري خارجی ها بود، تقریبا هیچکدام از این راه حل ها
را اجرایی نکرد. در پرونده «راه هست» می خواهیم درباره
راه حل هایی توضیح دهیم که به تحریم و برجام و ...
وابستگی مستقیمی ندارند، راه حل هایی که اگر مورد توجه
دولت هاي یازدهم و دوازدهم قرار می گرفت، قطعا وضعیت

معیشت مردم به مراتب بهتر از وضعیت فعلی بود. در قسمت قبلی این پرونده، به بررسی راهکارهاي کاهش مشکلات بخش هاي
مسکن، اشتغال، مالیات، تورم و بانک، مبارزه با مفاسد اقتصادي و همچنین انرژي پرداختیم و در این قسمت به بررسی راهکارهاي

 
کاهش مشکلات در بخش نظام سلامت می پردازیم: 

 
طرح تحول سلامت یا طرح تحول «بودجه» سلامت؟ 

از ماه هاي ابتدایی دولت روحانی، اجراي طرح تحول نظام سلامت با هدف کاهش دادن هزینه هاي سنگین درمان از سبد هزینه خانوار
آغاز شد اما با گذشت مدت کوتاهی مشخص گردید این ابتکار دولت نه تنها باري از دوش خانواده ها بر نداشته بلکه ضررهاي جبران
ناپذیري هم به کشور تحمیل کرده است. هزینه هاي سنگین اجراي طرح تحول، هم بیمه ها را به سمت ورشکستگی سوق داد و هم
دولت دیگر نتوانست هزینه نظام سلامت را تامین کند. به همین دلیل، دولت سراغ فروش اوراق مالی براي تامین هزینه هاي نظام
سلامت رفت، راهکاري که نتیجه اي جز افزایش بدهی هاي دولت نذاشت. همچنین وزارت بهداشت براي حل بحران مالی، بسیاري از

 
داروها را از پوشش بیمه ها حذف کرد و بیمه ها را به بیمارستان هاي دولتی محدود کرد. 

نتیجه تمامی این اتفاقات، محدود شدن بیمه و کاهش خدمات و نهایتا سنگین تر شدن هزینه درمان روي دوش مردم بود. در واقع،
هرچند ظاهرا اجراي طرح تحول سلامت بخشی از هزینه درمان را کم کرد اما عملا هزینه هاي سلامت در سبد هزینه خانوار افزایش

 
یافت به گونه اي که این سهم در روستاها از 8.4 به 9.7 درصد و در شهرها از  9.2 به 10.5 درصد رسید. 

 
پرونده الکترونیک سلامت، راهکار خروج از بحران 

مهمترین راهکار خروج از این بحران مالی، تغییر سیاست پرداخت بودجه به بخش سلامت است. یعنی به جاي اینکه مستقیم از خزانه
واریز شود، هزینه ها با اجراي شفافیت به صورت بهینه پرداخت شود، این اقدام نیازمند یه بایگانی الکترونیک از وضعیت درمانی مردم
یا همان پرونده الکترونیک سلامت است. در این پرونده، وضعیت سلامت افراد از تولد تا مرگ ثبت می شود، پرونده اي که جلوي ایجاد



 
تقاضاهاي کاذب را میگیرد و خدمت رسانی نظام درمانی را هدفمند می کند. 

بیش از ده سال است که این طرح قرار است توسط وزارت بهداشت اجرا شود اما به دلایل مختلفی بخصوص ذي نفع بودن وزارت
بهداشت در فروش خدمات درمانی، اجرایی شدن پرونده الکترونیک سلامت هنوز به جاي خاصی نرسیده است. براي حل این مشکل،
باید ایجاد این پرونده به سازمان هایی که منفعتی در قبال فروش خدمات درمانی ندارند، سپرده شود. تجربه بیمه هاي خصوصی از
اجراي پرونده الکترونیک سلامت نشان می دهد می توان ضمن ارائه سطح قابل قبولی از خدمات درمانی، هزینه هاي بخش سلامت را

 
حدود 30 تا 40 درصد کاهش داد. 

 
اینفوموشنی درباره این موضوع در ادامه آمده است: 

 
  

 
 

 
  

کاهش خطا در خدمات درمانی، ثبت نتایج آزمایشات قبلی و جلوگیري از تکرار آزمایشات مشابه، جلوگیري از شیوع بیماري هاي
مسري و همچنین ایجاد بانک بزرگی از نتایج بیماري ها براي رشد و توسعه علم پزشکی در کشور، از دیگر مزایاي پرونده الکترونیک

 
سلامت است. 

انتهاي پیام/

0:00



خواهران 320 گروه جهادي در استان راه اندازي کرده اند

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/03/01

مدیر گروه مطالعات جهادي بسیج سازندگی آذربایجان غربی گفت: خواهران نیز 320 گروه جهادي در استان راه اندازي کرده
اند.

محمدي امروز در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري بسیج در ارومیه، اظهار کرد: 3 هزار و 700 گروه جهادي داراي شناسه در

 
سراسر استان راه اندازي شده است، که در این میان ارومیه با 666 گروه، نخستین شهر به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه میاندوآب با 233 گروه دومین شهر و خوي با 213 گروه سومین شهر به شمار می رود، ادامه داد: بقیه گروه هاي

 
جهادي در سایر شهرستان هاي استان در حال فعالیت هستند. 

این مسئول خاطرنشان کرد: خواهران نیز 320 گروه جهادي در استان راه اندازي کرده اند که از این تعداد 56 گروه در ارومیه بوده و

 
بقیه در شهرستان ها هستند. 

محمدي ضمن اشاره به اینکه جهادگران استان اعم از خواهران و برادران در هر زمینه اي که احساس نیاز شود، وارد عمل می شوند،

 
اضافه کرد: در عرصه هاي مختلف اعم از عمرانی، فرهنگی، بهداشت و درمان، کارآفرینی، خانه سازي و ... در حال تلاش هستند. 

وي تصریح کرد: ما گروه هاي جهادي را بیشتر در مباحث عمرانی می شناسیم، اما گروه هاي جهادي تخصصی می توانند در بیشتر

 
کارها به مردم کمک کرده و در کنار اقشار بی بضاعت جامعه باشند. 

انتهاي پیام



3700گروه جهادي در آذربایجان غربی فعالیت می کند

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/03/01

رئیس سازمان بسیج سازندگی آذربایجان غربی گفت: 3700 گروه جهادي هم اکنون در آذربایجان غربی فعال است.

سرهنگ پاسدار احمد رحمانی امروز در گفت و گو با
خبرنگار خبرگزاري بسیج در ارومیه، اظهار کرد: 3 هزار و
700 گروه جهادي داراي شناسه در سراسر استان راه
اندازي شده است، که در این میان ارومیه با 666 گروه،

 
نخستین شهر به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه میاندوآب با 233 گروه دومین شهر و
خوي با 213 گروه سومین شهر به شمار می رود، ادامه داد:
بقیه گروه هاي جهادي در سایر شهرستان هاي استان در

 
حال فعالیت هستند. 

این مسئول خاطرنشان کرد: خواهران نیز 320 گروه جهادي در استان راه اندازي کرده اند که از این تعداد 56 گروه در ارومیه بوده و

 
بقیه در شهرستان ها هستند. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی آذربایجان غربی ضمن اشاره به اینکه جهادگران استان اعم از خواهران و برادران در هر زمینه اي که
احساس نیاز شود، وارد عمل می شوند، اضافه کرد: در عرصه هاي مختلف اعم از عمرانی، فرهنگی، بهداشت و درمان، کارآفرینی، خانه

 
سازي و ... در حال تلاش هستند. 

رحمانی تصریح کرد: ما گروه هاي جهادي را بیشتر در مباحث عمرانی می شناسیم، اما گروه هاي جهادي تخصصی می توانند در

 
بیشتر کارها به مردم کمک کرده و در کنار اقشار بی بضاعت جامعه باشند. 

انتهاي پیام



الحاق بیش از 20 دانشگاه دولتی به دانشگاه هاي مادر/تعیین تکلیف 15

دانشگاه دیگر تا مهرماه

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/03/01

طرح آمایش آموزش عالی در حالی وارد پنجمین سال اجرایی خود شده که حدود 20 دانشگاه و موسسه دولتی و روزانه به
دانشگاه هاي بزرگ و استانی ملحق شده است و بر اساس برنامه اعلام شده از سوي وزارت علوم قرار است طبق این طرح 30

تا 35 دانشگاه دولتی دیگر نیز تا مهر ماه جاري به دانشگاه هاي بزرگ و مادر ملحق شوند.

به گزارش ایسنا، طرح آمایش آموزش عالی از اواخر سال 1393 در وزارت علوم آغاز شد و پس از تقریبا یک  سال تلاش
کارشناسی و بررسی مراحل کارشناسی سرانجام در اسفند 1394 به تصویب شوراي  عالی انقلاب فرهنگی رسید و در تیرماه 1395 نیز

 
توسط رئیس جمهور ابلاغ شد. 

 این طرح حاوي هشت برنامه و تکلیف اجرائی شامل تقسیم آموزش  عالی کشور به 10 منطقه به منظور ایجاد فرصت  هاي برابر و
تحقق نقشه جامع علمی کشور، تدوین و اجراي طرح مدیریت منطق ه اي به منظور بهبود ساختار مدیریت و تصمیم  گیري، ساماندهی
مؤسسات آموزش عالی با هدف ارتقاء کیفی، پاسخگوئی به نیاز جامعه و کاهش هزینه  هاي سربار دولت، رتبه  بندي و اعتبارسنجی
مؤسسات آموزش عالیی با هدف ارتقاي کیفیت و حمایت از مراکز برتر، مأموریت  گرایی مؤسسات به منظور پاسخگوئی به نیازهاي
کشور در بخش  هاي مختلف، طرح جامع نظام سنجش و پذیرش آموزش عالی در کلیه زیرنظام  ها با هدف یکسان  سازي روند جذب
دانشجو، طرح نظام جامع آموزش  هاي فنی  حرفه  اي و مهارتی با هدف توجه ویژه به آموزش  هاي مهارتی و ایجاد تناسب میان

 
تحصیل و نیازهاي جامعه و تطبیق دروس با نیازهاي شغلی با هدف ارتقاء سطح اشتغال  پذیري تصویب شد. 

بر اساس گزارش مسئولان وزارت علوم، تحقیقات و فناوري از تاریخ ابلاغ طرح آمایش آموزش عالی، تمام موارد بالا در وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري در حال برنامه ریزي و اجرا است. لذا آن چه با عنوان ساماندهی مؤسسات آموزش عالی در حال پیاده سازي است در
اجراي ماده 3 این مصوبه تدوین و پس از انجام کارشناسی هاي متعدد و اخذ نظرات صاحبنظران آموزش عالی با برگزاري جلسات
مستمر شوراي ساماندهی، بیش از 70 جلسه ستاد آمایش، 4 جلسه شوراي گسترش و برنامه  ریزي آموزش عالی و همچنین تصویب

 
نهائی در ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمی کشور اجرا شده است. 

در متن ماده 3 آمده است: "وزارت علوم، تحقیقات و فناوري به منظور ساماندهی به واحدهاي آموزش عالی می  تواند مؤسسات آموزش
عالی را تجمیع و ادغام کند؛ به  نحوي که پاسخ گوي نیازهاي منطقه  اي و منجر به کاهش هزینه  هاي سربار و ارتقاي کیفی خدمات

 
شود." 

در این رابطه دکتر غلامحسین رحیمی نماینده ویژه وزیر علوم در اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی در خصوص اهمیت اجراي این
طرح به ایسنا گفت: دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور در طول دو دهه اخیر، گسترش کمّی و کیفی وسیعی یافته  اند. این توسعه
به رغم محاسن زیادي که داشته مشکلات عدیده اي نیز پدید آورده است. در حال حاضر با وجود تلاش  هاي انجام شده براي کاهش
واحدهاي نابسامان، تعداد مؤسسات آموزش عالی کشور با احتساب واحدهاي دانشگاه پیام  نور و آموزشکده  هاي وابسته به دانشگاه  هاي

 
جامع علمی کاربردي، فنی و حرفه  اي و نیز واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی بالغ بر 2000 مؤسسه است. 



وي تاکید کرد:به تبع گسترش کمّی مؤسسات، تعداد رشته  ها و مقاطع تحصیلی نیز بسط چشمگیري یافته است. این گسترش موجب
شده است که هم  اکنون تعداد دانشجو به ازاي هر صدهزار نفر جمعیت کشور حدود 4500 نفر باشد که شاخصی افتخار آمیز در سطح

 
بین المللی و در تراز کشورهاي پیشرفته علمی و صنعتی است. 

آن چه قابل توجه است این که همه مؤسسات در ارائه خدمات علمی و آموزشی از ظرفیت و توان یکسانی برخوردار نیستند و لذا این
تعداد دانشجو با کیفیت یکسان آموزش نمی  بینند. معمولاً داوطلبان با بنیه علمی ضعیف  تر به مراکز کوچک تر و با توان آموزشی کمتر
هدایت می  شوند. این امر موجب وقوع دو اتفاق ناخوشایند می  شود. اولا دانش  آموختگان زیاد با توان و کیفیّت بسیار متفاوت خارج
می  شوند. ثانیا ضعف علمی و توان آموزشی مؤسسات کوچک و تازه تأسیس این فاصله را به  مراتب تشدید می  کند که از نظر عقلی و

 
شرعی یک نوع کاستی مسئولیت  آور خواهد بود. 

 
گسترش کمی آموزش عالی و آسیب  هاي ناشی از آن 

نماینده ویژه وزیر علوم در اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی تاکید کرد: در دهه 80 تقاضاي گسترده اجتماعی براي ورود به آموزش
عالی از یک  سو و عدم برآورد صحیح از نیاز کشور به دانش  آموختگان دانشگاهی از سوي دیگر، توسعه کمی و بدون پشتوانه برنامه  اي
آموزش  عالی را به دنبال داشت. به  طوري که تعداد زیادي مؤسسات آموزش  عالی بدون توجه به رعایت حداقل زیرساخت  هاي لازم در
بسیاري از شهرها ایجاد شد. البته نقش مقامات محلی، نمایندگان مجلس و گاه فشارها و مداخلات آنها در ایجاد شتاب زده و خارج از
استاندارد این مراکز بی  تأثیر نبوده است. در نتیجه، براي تعداد قابل توجهی از مؤسسات آموزش عالی در هنگام تأسیس رسالت  ها و
مأموریت  هاي مشخص و شاخص  هاي کیفی مورد نیاز در این گسترش تعریف و لحاظ نشده است. هم اکنون وجود این مراکز مستقل
از یکدیگر، همراه با برنامه  هاي پذیرش دانشجو در رشته  هاي مشابه و تکراري و بی  ارتباط با نیازهاي اجتماعی و اقتصادي یکی از

 
معضلات پیش روي آموزش عالی است. 

وي ادامه داد: با گسترش وسیع آموزش عالی، تعداد دانش آموختگان طی سال  هاي متمادي رو به فزونی نهاده است و آمارهاي موجود
نشان می  دهد که توازن عرضه و تقاضا در چند سال اخیر کاملا به نفع عرضه برهم خورده است و با تعداد روز افزونی از دانش-

 
آموختگان دانشگاهی در مقاطع مختلف روبه  رو هستیم که برنامه جامع و وسیعی براي اشتغال آن ها لازم است. 

دکتر رحیمی تاکید کرد: مدیران ارشد نظام، متخصصان امور و صاحب نظران اجتماعی براین باورند که گسترش آموزش عالی باید
هدفمندتر و با تناسب بیشتر با برنامه  هاي توسعه اي کشور و انطباق بهتر با افق چشم  انداز جمهوري اسلامی باشد. به عبارت دیگر،
ادامه سیاست  هاي فعلیِ تولید انبوه دانش  آموخته دانشگاهی، به  ویژه بدون توجه به نیازهاي بازار کار، دیگر منطقی و پذیرفته شده

 
نیست. 

 
سابقه ساماندهی مؤسسات آموزش عالی در ایران 

به گفته نماینده ویژه وزیر علوم در اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی، ساماندهی مؤسسات آموزش عالی پس از پیروزي انقلاب
اسلامی یکی از اقدامات مهم و راهگشا بوده است؛ که این مهم طیّ برنامه  ریزي  هاي کارشناسانه به انجام رسیده است. به عنوان
مثال دانشگاه  هاي خواجه نصیرالدین طوسی و علامه طباطبائی از تجمیع مؤسسات کوچک و بعضا در حال انحلال پدید آمده  اند و در

 
حال حال حاضر از دانشگاه  هاي مطرح و پر افتخار کشور محسوب می  شوند. 

وي ادامه داد: همچنین دانشگاه هاي متعددي در ایران مانند دانشگاه  هاي تهران، تبریز، شیراز، مشهد، داراي واحدهاي تابعه در شهري



غیر از شهر محل استقرار خود بوده و هستند. به عبارت دیگر، یک مؤسسه آموزش عالی می  تواند پردیس  هاي متفاوت در شهرهاي

 
مختلف داشته باشد. 

 
ساماندهی آموزش عالی در خارج از کشور 

 وي تاکید کرد: در خارج از کشور نیز به عنوان مثال دانشگاه گرونوبل و دانشگاه سوربن امروزي، حاصل تجمیع چند واحد دانشگاهی
هستند. همچنین در چند سال گذشته دانشگاه  هاي پاریس 1، پاریس 2 و ..... در قالب دانشگاهی به نام پاریس اسکاله تجمیع شده-
اند. دانشگاه   هاي لندن (با 213 هزار و 270 دانشجو  که 52 هزار نفر از این دانشجویان خارجی هستند) و کالیفرنیاي آمریکا با شعب
مختلف (10 شعبه؛ با تعداد 251 هزار و 700 دانشجو و21 هزار و 200 عضو هیئت علمی) که از دانشگاه  هاي مطرح دنیا هستند،
داراي پردیس  هاي مختلف و گاه با فاصله هاي نسبا زیاد هستند. در کشور بلژیک دانشگاه لوون داراي 16 پردیس در شهرهاي مختلف

 
است و بیش از 54 هزار دانشجو در قالب یک دانشگاه بزرگ مدیریت می  شود. 

دکتر رحیمی در خصوص ضرورت اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی می گوید: وجود تعداد کثیري از مؤسسات آموزش عالی فاقد
حداقل شاخص  هاي کیفی لازم، برهم خوردن توازن عرضه و تقاضاي اجتماعی در بخش تربیت نیروي متخصص به نفع عرضه به
طوری که در حال حاضر در بین اقشار مختلف جامعه، بیشترین درصد بیکاران به دانش آموختگان دانشگاهی اختصاص دارد، ضعف
تناسب نوع رشته  هاي دانشگاهی با نیازهاي تخصصی مشاغل مختلف اجتماعی، کاهش چشمگیر متقاضیان ورود به دانشگاه  هاکه
منجر به خالی ماندن تعداد قابل توجهی از ظرفیت  هاي پذیرش آموزش عالی به  خصوص در مؤسسات کوچک و مستقر در شهرستان-
ها شده است و محدود بودن اعتبارات آموزش عالی و نبود چشم اندازي روشن براي رشد جهشی این اعتبارات، که عدم امکان حمایت
کامل از کیفی  سازي و گسترش همه جانبه مؤسسات را به دنبال دارد از عواملی بود که اجراي این طرح را در کشور ضروري کرده

 
است. 

مشاور وزیر علوم همچنین معتقد است که از منظر ساماندهی و با توجه به موارد بالا تعداد قابل توجهی از مؤسسات آموزش عالی
کشور تصویر ناقصی از دانشگاه را به نمایش می  گذارند. در صورت ادامه وضع موجود غالب مؤسسات مذکور آینده نامعلومی دارند.
چون نه می  توان به علل فوق  الذکر آنها را گسترش داد و نه به مصلحت کشور است که وضع موجود را با این ضعف  ها و کاستی-

 
هاحفظ کرد و ادامه داد. 

 
اهداف اصلی ساماندهی آموزش عالی 

نماینده ویژه وزیر علوم در اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی به اهداف اصلی اجراي این طرح اشاره کرد و گفت: ارتقاي کیفی که بر
ارتقاي شاخص هاي کیفی، کارآمدي بیشتر و سرآمدي علمی در سطح ملی و تراز بین  المللی و نیز نقش  پذیري بهتر مراکز علمی در
توسعه اجتماعی تأکید دارد، متناسب  سازي کمی که در جهت پاسخگویی به نیازهاي جامعه، سازگاري کیفی و متوازن سازي تدریجی
ارتباط تخصصی دانش آموختگان با بازار کار تعریف می شود و استفاده بهینه از منابع که کاهش هزینه  هاي سربار دولت و استفاده
بهینه از ظرفیت  ها و نیز توجیه تربیت نیروي انسانی متخصص از منظر اقتصادي را به تصویر می  کشد سه هدف اصلی اجراي طرح را

 
شامل می شود. 

وي ادامه داد: برنامه ساماندهی نه تنها آینده مؤسسات را روشن می  کند بلکه امکان برنامه  ریزي راهبردي را مبتنی بر آینده  پژوهی و
مأموریت  گرائی براي مؤسسات سامان یافته نیز فراهم می  آورد. در واقع، در برنامه ساماندهی بازآرایی جغرافیایی، تبدیل تخصصی،
تجمیع کیفی و ادغام کمی مؤسسات آموزش عالی کشور به منظور نقش  پذیري بیشتر دانشگاه ها در توسعه اجتماعی و اقتصادي



کشور، متوازن کردن تدریجی تربیت نیروي انسانی متخصص با نیازهاي اجتماعی و تقاضاي بازار کار، ارتقاي کیفی دانشگاه  ها و کاهش

 
نرخ رشد هزینه  هاي رسمی آموزش عالی مد نظر است. 

معاون وزیر علوم همچنین در خصوص برخی از اصول و سیاست  هاي ساماندهی آموزش عالی تاکید کرد: ساماندهی، شامل تمام
مؤسسات آموزشی و پژوهشی (به استثناي مؤسسات وابسته به وزارت بهداشت)، نهادهاي فناورانه (پارك  هاي علم و فناوري، مراکز
رشد و نوآوري) اعم از توسعه  یافته و در حال توسعه، دانشگاه هاي سراسري (مانند دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه پیام نور، دانشگاه جامع
علمی  کاربردي، دانشگاه فنی و حرفه  اي)، مؤسسات غیر دولتی غیر انتفاعی مؤسسات وابسته به نهادهاي عمومی و اجرایی می شود که
با اولویت و در طول برنامه زمانی مشخص اجرا می شود. جهت  گیري اصلی طرح ساماندهی، محدود سازي و کوچک  سازي آموزش

 
عالی نیست، بلکه افزایشِ هدفمند اثربخشی است. 

به گفته وي، صرفه  جویی ناشی از ساماندهی مصروف ارتقاي کیفی، تعریف و پیاده  سازي برنامه  هاي جدید، توسعه رشته  هاي جدید
مورد نیاز، تکمیل فضاهاي مورد نیاز موجود، تجهیز آزمایشگاه  ها، و نظایر این  ها می  شود. لذا در سال  هاي بعد به رغم کاهش

 
احتمالی تعداد دانشجو (در موسسه) از اعتبارات مؤسسه کاسته نمی  شود. 

 
در طرح ساماندهی، هیچ هیات علمی یا کارمندي به اجبار کنار گذاشته نمی شود 

دکتر رحیمی در ادامه خاطرنشان کرد: در طرح ساماندهی هیچ فردي اعم از هیئت علمی یا کارکنان غیر هیئت علمی به اجبار از
سیستم کنار گذاشته نمی  شود؛ هیچ امکاناتی از مؤسسه (موجود یا جدید) خارج نمی  گردد؛ اعتبارات کلی کاهش نمی  یابد؛ پس از
ساماندهی روند افزایشی متداول بودجه سالانه با توجیه برنامه  ها ادامه خواهد یافت. واضح است که ضوابط احراز حداقل شرایط عمومی

 
و خاص نیروي انسانی اعمال خواهد شد. 

وي افزود: در طرح ساماندهیی حتی الامکان استقلال خارجی (مانند مؤسسات تحت نظارت دانشگاه معین) و یا داخلی (مانند پردیس
هاي دانشگاهی پس از تجمیع و یا الحاق) تمام مؤسسات داراي مجوز حفظ می  شود. علاوه بر این نام  هاي فعلی مؤسسات که جنبه

 
ملی و بین  المللی یافته  اند حفظ می  شوند. 

معاون وزیر علوم با بیان اینکه در طرح ساماندهی به شاخص  هاي مقایس ه اي کمی (تعداد دانشجو در صد هزار جمعیت استان و نظایر
آن) و کیفی آموزش عالی در استان  هاي مختلف توجه می  شود، گفت: دراین طرح ساماندهی رشته  ها هدفمندتر و متناسب با نیازها
تنظیم و به پذیرش دانشجو مبادرت خواهد شد و  نیاز بازار کار به دانش ذ آموختگان موسسات واقع در هر منطقه با کمک دستگاه-
هاي اجرایی و مسئول به صورت تقریبی معین می  شود. رشته  ها و مقاطع تحصیلی و نیز تعداد مؤسسات واقع در هر منطقه، متناسب

 
با نیازهاي برآورده شده تعیین خواهد شد. 

به گفته وي، در طرح ساماندهی، اعمال شاخص ه اي کیفی مصوب وزارت عتف براي رشته  هاي فعال فعلی و نیز درخواست ه اي جدید
با دقت و جدیت اعمال می  شود. وضعیت فعلی مؤسسات بر این اساس اصلاح و یا تغییر می  یابد. همچنین مأموریت مؤسسات و
ساماندهی رشته  ها براساس مفاد اسناد آمایش استانی، منطقه  اي و همچنین سند ملی آمایش و برنامه  هاي علم و فناوري استان  ها

 
انجام می  شود. 

 
توقف گسترش رشته هاي کارشناسی 



نماینده ویژه وزیر علوم در اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی همچنین تاکید کرد: عدم گسترش کمی دوره  هاي کارشناسی پیوسته
و متناسب  سازي محتواي آنها با نیازهاي اجتماعی و اقتضائات طرح آمایش سرزمین، و در صورت لزوم محدودسازي برخی از این
دوره ها در تعدادي از مؤسسات، کمک به ارائه آموزش  هاي با استانداردهاي بالا، تشویق به انجام پژوهش  هاي هدفمند و مشارکت در
توسعه فناوري  هاي معطوف به کاربرد و مورد نیاز کشور، حفظ و گسترش ظرفیت  هاي کیفی مؤسسات غیر دولتی – غیر انتفاعی
داراي شاخص  هاي قابل قبول و محدود کردن مؤسسات فاقد شاخص  هاي لازم و حفظ، تقویت، و گسترش دوره  ها با انعطاف  پذیري

 
عناوین و محتواي دوره  ها متناسب با نیازهاي مناطق مختلف کشور از جهت گیري هاي اصلی طرح محسوب می شود. 

به گفته وي،  وزارت علوم از سال 1397 انجام کار کارشناسی این موضوع را به صورت جدي و گسترده در قالب ساماندهی معطوف به
تجمیع و الحاق پیگیري کرده است. برنامه ساماندهی مؤسسات با پشتوانه اطلاعات فراهم شده، جلسات متعدد و مستمر با صاحب-
نظران و مدیران آموزش عالی هر استان، بازدید و مذاکره میدانی در استان هاي مختلف، و بررسی  هاي دقیق کارشناسی در ستاد
وزرات، تدوین و براي اجرا آماده شده و به تصویب ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمی کشور و شوراي گسترش و برنامه  ریزي

 
آموزش عالی رسیده است و نهایتا پس از تصویب مراجع قانونی ذي ربط در حال پیاده  سازي است. 

نماینده ویژه وزیر علوم در اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی در پایان با بیان اینکه ما در اجراي این طرح بحثی با عنوان ادغام
نداریم، گفت: درحال حاضر حدود 20 موسسه به دانشگاه هاي استانی الحاق شده است و بر اساس برنامه قرار است 30 تا 35 دانشگاه

 
دولتی تا اول مهر به دانشگاه هاي مرکز و بزرگ ملحق شوند. 

انتهاي پیام



حضور مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان

نطنز

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/03/01

حضور جناب اقاي دکتر منصوري معاون محترم توسعه
اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
جناب آقاي دکتر نوراله زاده مدیر عامل محترم صندوق کار
آفرینی امید ، جناب آقاي دکتر فیروزي پور نماینده محترم
مردم شهرستان نطنز ، بادرود و قمصر در مجلس شوراي
اسلامی ، جناب آقاي فردوسی فرماندار محترم نطنز ،
جناب اقاي دکتر کرمانی نژاد مدیر محترم حقوقی و امور
قراردادها ، جناب اقاي مهدوي مدیر محترم صندوق

کارآفرینی امید استان اصفهان در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان نطنز در محل بخشداري بخش امامزاده در شهر بادرود در جهت
بررسی وضعیت اشتغال در منطقه



حضور مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان

اردستان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/03/01

حضور جناب اقاي دکتر منصوري معاون محترم توسعه
اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
جناب آقاي دکتر نوراله زاده مدیر عامل محترم صندوق کار
آفرینی امید ، جناب اقاي دکتر کرمانی نژاد مدیر محترم
حقوقی و امور قراردادها ، جناب اقاي مهدوي مدیر محترم
صندوق کارآفرینی امید استان اصفهان در جلسه کارگروه

اشتغال شهرستان اردستان استان اصفهان



بازدید مدیر عامل محترم صندوق از مرکز خدمات حوزه علمیه اصفهان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/03/01

بازدید مدیر عامل محترم صندوق کار آفرینی امید جناب
اقاي دکتر نوراله زاده از نمایشگاه مشاغل خانگی ،
کارآفرینی و اشتغالزایی خانواده هاي طلاب و روحانیون در
مرکز خدمات حوزه علمیه اصفهان به همراه جناب اقاي
دکتر کرمانی نژاد مدیر محترم حقوقی و امور قراردادها و
جناب اقاي مهدوي مدیر محترم صندوق کارآفرینی امید

استان اصفهان



نکستیشن ایستگاه آینده

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/03/01

مسئول برگزاري نکستیشن در اینوتکس 2021 بیان کرد: نکستیشن با فناوري و نوآوري بر زندگی آینده بشر تاثیر می گذارد.

مسئول برگزاري نکستیشن در اینوتکس 2021: نکستیشن
ایستگاه آینده مسئول برگزاري نکستیشن در اینوتکس
2021 بیان کرد: نکستیشن با فناوري و نوآوري بر زندگی
آینده بشر تاثیر می گذارد. به گزارش خبرگزاري علم و
فناوري تهران بزرگ؛ علی کاشفی پور مسئول برگزاري
نکستیشن در نمایشگاه اینوتکس 2021 در خصوص
فعالیت هاي نکستیشن گفت: نکستیشن بخش جدیدي بود
که از امسال به نمایشگاه اینوتکس اضافه شد، یک بخش

 
کنفرانسی جدید با تم آینده است. 

کاشفی پور افزود: قرار بود در نکستیشن در خصوص تاثیراتی که فناوري و نوآوري بر آینده زندگی بشر می گذارد، صحبت شود کاملا
خارج از یک فضاي تکنیکال و فنی، از ابعاد مختلفی که فناوري و نوآوري می تواند بر آینده تاثیرگذار باشد اما اکنون از ابعاد مختلف

 
اقتصادي، سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اخلاقی می تواند تاثیرگذار باشد. 

وي بیان کرد: شش فناوري شامل بلاکچین، اینترنت اشیا، هوش مصنوعی، بیگ دیتا، رایانش ابري و فناوري همگرا در این نکستیشن

 
مدنظر قرار گرفته است. 

مسئول برگزاري نکستیشن در نمایشگاه اینوتکس 2021 گفت: در بخش نکستیشن مجموعه خانه نوآوري همکاري داشت که از شتاب

 
دهنده هاي شناخته شده در حوزه اکوسیستم کارآفرینی است. 

وي با بیان اینکه امسال برنامه ها در اینوتکس هم به صورت حضوري و هم به صورت آنلاین برگزار شد تصریح کرد: برنامه در آمفی
تئاتر پارك پردیس با حضور حضار اجراها، سخنرانی ها و پنل ها برگزار شد و همزمان به صورت زنده از سایت اینوتکس از آپارات

 
پخش شد و مخاطبین زیادي از آن استقبال کردند. 

کاشفی پور در پایان گفت: نکستیشن برنامه اي نیست که با خاتمه این دوره از نمایشگاه تمام شود و ان شاءاالله این تم گفتگو و این

 
مجال در خصوص آینده را از طریق سایت و شبکه هاي اجتماعی ادامه خواهیم داد. 

گفتنی است در طول این چهار روز نمایشگاه حدود چهل سخنرانی، چهار پنل، دو مصاحبه و چهار پخش فیلم مستند در این حوزه

 
وجود داشت تا از ابعاد مختلف به موضوعات نکستیشن پرداخته شود. 

انتهاي پیام/





دسترس پذیر شدن داده هاي دولتی از طریق سامانه سروا

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/03/01

سامانه سروا، باعث دسترسی به اطلاعات دولتی و خدمت رسانی بهتر به کسب و کارها می شود.

به گزارش خبرنگار حوزه دنیاي ارتباطات گروه فضاي مجازي باشگاه خبرنگاران جوان، در پی ادامه تشریح سامانه هاي اصلی
دولت الکترونیکی که طی چند هفته اخیر در دستور کار قرار گرفته است، بهنام ولی زاده، معاون دولت الکترونیکی در خصوص معرفی
گذرگاه عمومی خدمات دولت (PGSB) که با نام ایرانی سروا شناخته می شود، بیان کرد: سروا، راهکاري براي یکپارچه سازي، تجمیع
و عرضه متمرکز وب سرویس هاي دولت به مردم و کسب و کارهاست. با استفاده از بازارچه API موجود در این سامانه، بستر لازم
براي راه اندازي کسب و کار هایی فراهم می شود که نیازمند انبوهی از API ها از چندین سامانه مختلف هستند و می توانند تمامی

 
آن ها را به صورت یکپارچه از این سامانه دریافت کنند. 

وي توسعه دهندگان خدمات الکترونیکی را یکی از اصلی ترین استفاده کنندگان این بازارچه دانست و گفت: در سروا API خدمات
الکترونیکی دستگاه هاي دولتی، بانک ها و هم چنین شرکت هاي خصوصی معتبر تجمیع و ارائه شده است که تنها با یک بار اتصال،

 
امکان ارتباط با تمامی آن ها فراهم می شود. 

در همین راستا بازارچه سروا را می توان محلی جهت عرضه، فروش و خرید API هاي مورد نیاز توسعه دهندگان خدمات الکترونیکی
دانست که با توجه به ماهیت مستقل در این سامانه، قابلیت بکارگیري در توسعه برنامه هاي کاربردي در پلتفرم هاي تحت وب، نرم
افزار هاي تلفن هاي هوشمند، نرم افزار هاي قابل نصب روي کامپیوتر و ... را فرآهم می سازد. معاون دولت الکترونیکی، بخش دولتی،
کلیه کسب و کار هاي اینترنتی، توسعه دهندگان دهنده اپلیکیشن، استارت آپ ها، شرکت هاي خصوصی کوچک و بزرگ و حتی
کاربران خانگی را از کاربران سروا دانست که نحوه تعامل در آن در گرو ارایه دهنده API، انتشار در بازارچه و سپس استفاده توسط هر

 
طیفی از متقاضیان است. 

 
بیشتر بخوانید 

- لزوم تغییر در محتواي نظام آموزشی در کنار ابزارها/ تفکر نقادانه و کارآفرینی باید در مدارس آموزش داده شود اما پست الکترونیکی
احراز هویت شده بومی از دیگر موضوعاتی بود که در رویداد امروز مورد توجه قرار گرفت. بنا به اظهارات، ولی زاده، سرویس هاي
ایمیل ارایه شده توسط سازمان فناوري اطلاعات شامل ارایه سرویس Mail.ir به صورت رایگان و بدون تصدیق اصالت براي کاربران
داخلی و نیز ارایه سرویس iran.ir به صورت رایگان و با تصدیق اصالت براي ارتباط با دولت الکترونیکی است. خدمت ارائه شده توسط
ایمیل را می توان از تبادل مکاتبات در قالب ایمیل از فرد حقیقی به دستگاه، از دستگاه به فرد حقیقی و از دستگاه دولتی به دستگاه

 
دولتی بر شمرد. 

در ادامه این رویداد، امیر ناظمی معاون وزیر ارتباطات سماوا را خدمتی پایه دانست که در استفاده از دیگر خدمات دولت الکترونیکی از
اهمیت بسزایی برخوردار است. وي، بار دیگر تاکید کرد سازمان فناوري اطلاعات موظف است زیرساخت فنی ارائه خدمات به دستگاه
ها را فراهم سازد که آن هم صرفا یک زیرساخت فیزیکی نیست. بلکه حوزه خدمات محتوا نظیر بانک هاي داده را نیز شامل می شود.



 
اما به طور مستقیم مسئولیتی بابت ارائه خدمات ندارد. 

رئیس سازمان فناوري اطلاعات اظهار داشت: در حال حاضر از ارائه بیش از هزار خدمت الکترونیکی عبور کرده ایم؛ لذا چنانچه کسب و
کار ها بتوانند از خدمات ما به عنوان بخش دولتی استفاده کنند، به عبارتی به داده هاي دولتی دسترسی پیدا می کنند که بدون
تردید موجب ارائه خدمات بهتر به شهروندان می شود که نمونه بارز آن استعلام فرد بر اساس کد ملی و دسترسی به وضعیت ابتلا یا

عدم ابتلا به کروناست که به شکل گسترده اي مورد استفاده آژانس هاي فروش بلیت و تاکسی هاي اینترنتی قرار گرفته است.



آ ینه تمام نماي تور حمایتی

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/03/01

مسعود بابایی مدیرکل حمایت از پایداري مشاغل وزارت کار بازار کار ایران که همواره با معضلات زیادي همچون قراردادهاي
موقت، کارگران فصلی، حقوق هاي غیرقانونی و... مواجه بود، پس از شیوع کرونا، با چالش جدیدي برخورد کرد به گونه اي که طبق
اعلام معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار، طی 6 ماه 6 میلیون نفر در کشور از کرونا آسیب دیدند و حدود 5/ 1 میلیون نفر

 
به علت کرونا کار خود را از دست دادند. 

بر این اساس، مقرر شد براي تامین بودجه بیمه بیکاري
بیکارشدگان ناشی از شیوع کرونا مبلغ 5 هزار میلیارد تومان به
صندوق بیمه بیکاري اختصاص یابد تا به افرادي که به دلیل
کرونا بیکار شدند، براساس مصوبه 24 خرداد ماه 1399 ستاد
ملی مقابله با کرونا براي سه ماه اسفند، فروردین و اردیبهشت

 
بیمه بیکاري پرداخت شود. 

با این حال، برقراري بیمه بیکاري از اولین حمایت هاي دولت از
کسب وکارها پس از پاندمی کرونا بود، به این ترتیب که براي
استفاده از مقرري بیمه بیکاري سه شرط در نظر گرفته شد، به
این صورت که مشمول قانون کار، مشمول بیمه تامین اجتماعی و

 
مشمول قانون بیمه بیکاري باشند. 

به واسطه ایام کرونا و با توجه به حساسیت موضوع با توصیه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سامانه اي تحت عنوان سامانه بیمه
بیکاري طراحی شده که کارگران درخواست خود براي بیمه بیکاري را در آن ثبت کنند و کسانی که از ابتداي اسفند سال 98 ناشی از
کرونا بیکار شدند، مشخصات خود را در این سامانه وارد کردند. یکی از نقاط قوت این طرح ثبت نام غیرحضوري از متقاضیان بود که
تلاش شد در اسرع وقت سازوکار اجرایی آن فراهم شود. از اعتباراتی که در قالب 5 هزار میلیارد تومان بودجه مصوب شده، تاکنون
مبلغ 1,286 میلیارد تومان از سوي سازمان برنامه و بودجه به صندوق بیمه بیکاري اختصاص یافته است. اما این رقم به تنهایی کافی

 
نبود. حتی تا نیمه سال 99 چهار بار با سازمان برنامه و بودجه مکاتبه شد که این رقم ناچیز است. 

پایه بیمه پردازي در سه ماه ابتدایی شیوع کرونا(پایان اردیبهشت ماه) یک ماه در نظر گرفته شد. بنابراین با محاسبات انجام شده، یک

 
میلیون و 100 هزار تومان به افراد حائز شرایط دریافت مقرري بیمه بیکاري، پرداخت شد. 

حتی براي افرادي که قرارداد موقت داشتند سازوکار لازم پیش بینی شد. در خصوص افرادي که داراي قرارداد موقت هستند به رغم
راي شماره 8 هیات عمومی دیوان عدالت اداري که کارگران داراي قرارداد کار مدت معین را از شمول بیمه بیکاري مستثنی کرده
است، ولی براساس تفاهم نامه مشترك منعقده بین وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان تامین اجتماعی (در سال 84)

 
چنانچه داراي یک سال سابقه کار در آخرین کارگاه باشند، مشمول بیمه بیکاري خواهند شد. 



به یک باره تقاضا براي دریافت مقرري بیمه بیکاري به صورت تصاعدي افزایش یافت. تا پیش از شیوع کرونا کل مقرري بگیران کشور
به صورت تجمعی 240 هزار نفر بودند که به یک باره تعداد زیادي از افراد براي اخذ مقرري بیمه بیکاري ثبت درخواست کردند و
درحال حاضر حدود 300 هزار نفر مقرري بیمه بیکاري دریافت می کنند. این تعداد با احتساب ریزش متقاضیانی است که حائز
دریافت مقرري بیمه بیکاري نبودند، اما تقاضاي دریافت داشتند که پس از پالایش اطلاعاتی از سوي تامین اجتماعی، از تعداد آنها

 
کاسته شد. 

سازمان تامین اجتماعی از همان روزهاي شیوع کرونا و براساس وظیفه ذاتی خود، پرداخت بیمه بیکاري کرونا به متقاضیان را در
دستور کار قرار داد و مطابق فهرستی که وزارت کار ارسال کرده بود، وضعیت متقاضیان را بررسی و پس از تایید به سازمان برنامه و

 
بودجه ارسال کرد تا جهت واریز بیمه بیکاري به خزانه تحویل شود. 

در نهایت طبق اعلام نظر وزیر محترم، در حوزه بیمه بیکاري با راه اندازي سریع سامانه ثبت درخواست بیمه بیکاري، متقاضیان بیمه
بیکاري ثبت نام کردند. البته ممکن است متقاضیانی باشند که هنوز موفق به دریافت مقرري بیمه بیکاري نشده باشند، در این زمینه
هم طبق آماري که رئیس گروه بیمه بیکاري امور فنی بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی اعلام کرده،پرونده 11 هزار نفر از کسانی
که به دلیل تبعات کرونا شغل خود را از دست داده و بیمه بیکاري دریافت نکرده اند به سازمان برنامه و بودجه ارسال و دستور تامین

 
اعتبار براي پرداخت مقرري بیکاري کرونا نیز براي این عده صادر شده است. 

با این حال کرونا همان طور که به یک باره دنیا را به تسخیر خود در آورد، ایران را هم شوکه کرد و در حوزه کسب وکار خسارت هایی

 
به صاحبان آنها وارد شد. 

با شیوع این بیماري در کشور 730 هزار نفر از بیمه شدگان شغل خود را از دست دادند، از این تعداد بالغ بر 710 هزار نفر مقرري

 
دریافت کردند. 

به گفته مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی در اسفندماه گذشته، فهرست آن دسته از افرادي که داراي نقص اطلاعات بودند و بر همین
اساس موفق به دریافت مقرري نشده بودند تهیه و به سازمان برنامه و بودجه ارسال شده، با این حال سازمان تامین اجتماعی تمام

 
وظایف خود را در قبال پرداخت بیمه بیکاري کرونا انجام داده است. 

نکته مهم اینکه، با وجود تداوم بیکاري برخی افراد از خرداد به بعد، این سازمان در برابر افراد واجد شرایط همچنان متعهد بوده و به
رغم آنکه بخشی از منابع بیمه بیکاري باید از سوي دولت پرداخت شود، سازمان تامین اجتماعی پرداختی هاي خود را به پرداخت
دولت موکول نکرده و واریز مقرري بیمه بیکاري به مشمولانی که از خرداد سال گذشته بیکار شده اند را آغاز کرده است. در این اثنی
قطعا نقاط ضعفی هم متوجه سیاستگذاران در فرآیند هاي مختلف از اعم از شناسایی تا مرحله پرداخت وجود داشته و هیچ کاري
بدون نقص نیست، اما نکته مهم این است که تمام تلاش خود را براي پرداخت مقرري بیمه بیکاري به متقاضیان واقعی به کار بستیم
تا در مجموعه دولت بتوانیم فقط بخشی از چالش ها و آسیب هاي ناشی از کرونا براي صاحبان کسب وکار را جبران کنیم. نقدهاي
سازنده را می پذیریم و امیدواریم با الکترونیکی کردن تمام فرآیندهاي حوزه روابط کار بتوانیم با عبور از دوران کرونا، تا در روزگاري

 
که شرایط عادي شود، خدمات بهتري به مشمولان ارائه دهیم. 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند 



کپی شد



داستان سه دوست/ رونق اقتصاد روستایی با احیاي سنت قرض الحسنه

منبع: قلم پرسشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/03/01

خبرگزاري فارس، معصومه درخشان: در 10 کیلومتري شهرستان شبستر آذربایجان شرقی، روستایی آباد و سرسبز با انبوه
درختان متراکم جلوه گري می کند که سرسبزي و آبادانیش را مدیون خیرین نیکنام و نیک سرشت بوده که این روستا را به

دارالخیرین تبدیل کرده است. وقتی نام روستاي کافی الملک شبستر به میان می آید، بی ...

خبرگزاري فارس، معصومه درخشان: در 10 کیلومتري شهرستان شبستر آذربایجان شرقی، روستایی آباد و سرسبز با انبوه
درختان متراکم جلوه گري می کند که سرسبزي و آبادانیش را مدیون خیرین نیکنام و نیک سرشت بوده که این روستا را به
دارالخیرین تبدیل کرده است. وقتی نام روستاي کافی الملک شبستر به میان می آید، بی اختیار نام ها و یادها به سوي خیرینی می

 
افتد (...) 

خبرگزاري فارس، معصومه درخشان: در 10 کیلومتري شهرستان شبستر آذربایجان شرقی، روستایی آباد و سرسبز با انبوه درختان
متراکم جلوه گري می کند که سرسبزي و آبادانیش را مدیون خیرین نیکنام و نیک سرشت بوده که این روستا را به دارالخیرین تبدیل

 
کرده است. 

وقتی نام روستاي کافی الملک شبستر به میان می آید، بی اختیار نام ها و یادها به سوي خیرینی می افتد که از این روستا سر برآورده
و قد کشیده اند و جاي پاي این خیرین نام آشنا را می توان در بسیاري از نقاط ایران اسلامی مشاهده کرد، چرا که کافی الملک به

 
دارالخیرین مشهور است و شاید کسی نباشد که نام این روستاي با صفا را بشنود ولی یادي از خیرین این روستا نکند. 

تاکنون هزینه اي بالغ بر پنج میلیارد تومان توسط خیر بزرگوار «حاج رمضان خوشقدم» براي احداث شبکه بهداشت و درمان روستا

 
هزینه شده و قرار است با هزینه اي بالغ بر 8 میلیارد تومان توسط خانواده این خیر با بهترین کیفیت و استاندارد تجهیز شود 

خیرین این روستا همیشه پاي کارند، نشان به آن نشان که علاوه بر اقدامات بزرگ این خیرین در آبادانی روستا، ساخت سالن ورزشی،
احداث شبکه بهداشت و درمان روستا، احداث ساختمان بانک ملی و ...می توان مشارکت آنها را در فعالیت صندوق قرض الحسنه «آل

 
یاسین» روستاي کافی الملک مشاهده کرد. 



 
 

 
همدلی دوستانه در دارالخیرین 

میرعلی اکبر میرآقایی، یحیی عباس زاده و سید مرتضی قدیري سه دوستی هستند که در این روستا براي حل مشکلات مردم دست
به کار شده اند. آنها تصمیم گرفتند با راه اندازي صندوق قرض الحسنه « آل یاسین» در روستاي کافی الملک کاري کنند کارستان و
با دادن وام هاي خوداشتغالی محلی، زمینه ساز حمایت از مشاغل خانگی روستایی براي آنهایی شوند که پیش از این رنج هزینه هاي

 
بالا و درآمدهاي کم را به دوش می کشیدند. 

 
احیاي سنت قرض الحسنه 

میرعلی اکبر میرآقایی، مسئول صندوق قرض الحسنه « آل یاسین» پایگاه مقاومت شهید محمودي روستاي کافی الملک شهرستان
شبستر در گفت وگو با خبرنگار فارس در تبریز در مورد ضرورت تشکیل و راه اندازي صندوق قرض الحسنه اظهار داشت: متاسفانه
بانک ها با وام هاي 18 درصدي و بالاتر، ظلم بزرگی در حق مردم می کنند، در حالی که خداوند متعال در قرآن کریم بر احیاي سنت

 
قرض الحسنه تاکید فراوانی کرده و از وام هایی با بهره و سود برحذر کرده است ولی متاسفانه به این موضوع توجهی نمی شود. 

وي افزود: مهم ترین هدف از راه اندازي این صندوق، احیاي سنت قرض الحسنه در شهرستان شبستر و به ویژه روستاي کافی الملک
است. قرض الحسنه به گردش اقتصادي منطقه، اشتغال زایی جوانان و راه اندازي کسب و کار کمک می کند، با توجه به وضعیت

 
اقتصادي جامعه براي راه اندازي این صندوق احساس نیاز کرده و با مشارکت اعضاي پایگاه مقاومت به این کار اقدام کردیم. 

در سال 97 خودم و دو نفر از دوستانم به تنهایی این کار را شروع کردیم، به عنوان هیات موسس هر کدام 200 هزار تومان به عنوان

 
سرمایه اولیه به حساب صندوق واریز کردیم. سرمایه اولیه صندوق 600 هزار تومان شد. 

اطلاع رسانی را از خانواده هاي خودمان شروع کرده و تعداد ما به 12 نفر رسید و هر کدام از آنها نیز ماهانه 20 هزار تومان به حساب

 
صندوق واریز کردند و به این ترتیب صندوق قرض الحسنه پایگاه مقاومت شهید محمودي روستاي کافی الملک آغاز به کار کرد. 



در سال 97 به یک نفر خارج از مجموعه خانوادگی وام ضروري معیشتی یک میلیون تومانی پرداخت گردید، او با پرداخت 50 هزار

 
تومان عضو صندوق شد. 

اطلاع رسانی و تبلیغات صورت گرفته در مورد صندوق کم کم اثر خودش را نشان داد و این فرد نیز خودش حالا در مورد ویژگی هاي
صندوق تبلیغ می کرد. بعد از آن بود که دوستان، آشنایان و جوانان محل و منطقه نسبت به صندوق تمایل و رغبت نشان داده و کار

 
صندوق رونق گرفت. 

وي ادامه داد: در ابتدا می خواستیم وام هاي یک میلیونی به افراد پرداخت کنیم ولی فقط به دو نفر وام یک میلیونی داده شد، به مرور
سقف وام قرض الحسنه افزایش پیدا کرد و وام هاي دو و سه میلیونی پرداخت گردید و اکنون سقف وام قرض الحسنه به پنج میلیون

 
تومان رسیده است و هر متقاضی وام پنج میلیون تومانی دریافت می کند. 

 
پرداخت یک میلیارد تومان وام به 255 نفر 

میرآقایی، مهم ترین عامل موفقیت صندوق قرض الحسنه «آل یاسین» را شفاف سازي فعالیت، عملکرد مدیریت و عوامل اجرایی آن
ذکر کرد و افزود: در این راستا از ظرفیت فضاي مجازي استفاده کردیم. کانال صندوق در تلگرام و واتساپ فعال بوده و حساب و کتاب
صندوق قرض الحسنه به صورت دقیق، تعداد وام هاي پرداختی، اقساط بازپرداختی، گردش حساب و ... به صورت شفاف به صورت

 
روزانه، ماهانه و سالیانه به اعضاي صندوق اطلاع رسانی می شود. 

مسوول صندوق قرض الحسنه « آل یاسین» پایگاه مقاومت شهید محمودي با اشاره به گردش کار صندوق خاطرنشان کرد: در مجموع
یک میلیارد و 10 میلیون تومان وام به 255 نفر پرداخت شده و در هر ماه 75 تا 80 میلیون تومان وام به اعضاي صندوق پرداخت می

 
شود. 

وي از افزایش سقف وام هاي پرداختی از اول خرداد ماه خبر داد و گفت: از اول خرداد ماه سال جاري مبلغ وام هاي پرداختی به هفت

 
میلیون تومان افزایش پیدا می کند. 

موسسه « فاطمه قشقائی» کافی الملک که بزرگترین مجموعه نگهداري معلولان ذهنی حرکتی استان آذربایجان شرقی که دو

 
ساختمان چهار طبقه و به مساحت 3000 متر مربع است اکثرا با کمک خیرین روستا اداره می شود 

بنا به گفته وي، وام هاي صندوق قرض الحسنه عبارتند از وام معیشتی، کمک هزینه تهیه جهیزیه، خرید احشام، وام درمانی، وام

 
تعمیر و ساخت مسکن، وام تحصیلی، اشتغال زایی و کارآفرینی و ...است. 

میر آقایی با اشاره به فعالیت چشمگیر خیرین روستاي کافی الملک در صندوق قرض الحسنه «آل یاسین» تصریح کرد: تعداد زیادي از
اعضاي صندوق به عنوان خیرین مبالغی در حدود 30 تا 40 میلیون در صندوق سپرده گذاري کرده اند تا به عنوان قرض الحسنه به

 
متقاضیان پرداخت شود و جا دارد از همه این خیرین زحمتکش و بزرگوار تشکر و قدردانی کنم. 



 
 

 
وام ازدواج خارج از نوبت پرداخت می شود 

مسوول صندوق قرض الحسنه براي دختران و پسران جوان هم خبر خوشی داشت که در مورد آن گفت: وام هاي ازدواج خارج از نوبت
پرداخت می شود، هر زوجی که سند ازدواج خود را به صندوق ارائه کند به محض ثبت نام در صندوق وام کمک هزینه ازدواج به مبلغ

 
پنج میلیون تومان خارج از نوبت در طی یک هفته به آنها پرداخت می شود. 

وي در مورد چگونگی افزایش سقف وام هاي پرداختی یادآور شد: افزایش وام ها طبق سازوکار خاصی است، قبلا اعضاي صندوق 30
هزار تومان حق عضویت پرداخت می کردند، سقف وام نیز سه میلیون تومان بود، بعد حق عضویت 50 هزار تومان شد و مبلغ وام نیز
به پنج میلیون تومان افزایش پیدا کرد و به همین ترتیب در صورت افزایش حق عضویت مبلغ وام ها نیز زیاد می شود و از اول خرداد

 
ماه حق عضویت 70 هزار تومان و مبلغ وام نیز هفت میلیون تومان می شود. 

میرآقایی ادامه داد: متاسفانه وام هاي بانکی با درصد بالا، کمر تولید را می شکند، ما در صندوق قرض الحسنه به خانواده هاي چهار
نفري توصیه می کنیم کمی خودشان سرمایه اولیه داشته باشند تا ما نیز به چهار نفر آنها وام داده که با همت و مشارکت همدیگر یک

 
کارگاه راه اندازي کنند. 

بنا به گفته وي، وام هاي زیادي به افراد داده شده که از جمله آنها می توان به پرداخت وام براي برپایی دارقالی، راه اندازي کارگاه

 
پرندگان زینتی، خرید دام، احداث دامداري سنتی، کمک هزینه تحصیلی، معیشتی و... اشاره کرد. 

 
وام هایی که زندانی مهریه را آزاد کرد 

وي با ذکر مثالی از مشارکت اعضاي صندوق در رفع مشکلات همدیگر متذکر شد: یک آقایی به علت مشکل مهریه در زندان بود، سه
نفر از اعضاي صندوق قرض الحسنه در جهت کمک به آن فرد و گره گشایی از مشکل او هر کدام سه میلیون تومان وام گرفته و در
کل به مبلغ 9 میلیون تومان سکه طلا خریداري و باعث گردید با پرداخت این سکه وي از زندان آزاد شد ، آن سه نفر نیز وام ها را



 
خودشان بازپرداخت کردند. 

بنا به گفته وي، در این صندوق وام هاي پرداختی با یک درصد سود بوده و وام پنج میلیونی در اقساط 20 ماهه و وام هفت میلیونی

 
در اقساط 24 ماهه بازپرداخت می شود. 

سود یک درصد نیز براي هزینه هاي جاري صندوق قرض الحسنه صرف می شود و در کنار آن از سود حاصل شده ماهانه مبلغ 400 تا
500 هزار تومان نیز به حساب صندوق واریز شده و پس انداز می شود، در حال حاضر 572 نفر عضو صندوق قرض الحسنه «آل

 
یاسین» هستند. 

 
تاسیس شرکت تعاونی صندوق قرض الحسنه 

وي در ادامه یکی از عمده ترین ثمرات نیک صندوق قرض الحسنه را ورود به کار تولید و ایجاد شرکت تعاونی ذکر کرد و افزود: یکی از
اهداف عالیه ما تاسیس یک شرکت تعاونی و تولیدي است. در این راستا یکی از خیرین منطقه یک قطعه زمین مرغوب به متراژ سه

 
هزار و 300 متر مربع اهدا کرده است. 

میرآقایی بیان داشت: شرکت تعاونی به نام « آل یاسین» تاسیس شده و 90 نفر نیز عضو آن هستند و در مرحله دوم افزایش سرمایه و
تعداد اعضاء را خواهیم داشت. در حال حاضر هر کدام از اعضا مبلغ 600 هزار تومان به عنوان سرمایه اولیه به حساب شرکت تعاونی

 
واریز کرده اند تا شرکت تعاونی به ثبت برسد. 

مسوول صندوق قرض الحسنه «آل یاسین» کافی الملک در ادامه از تولید نهال میوه خبر داد و ابراز کرد: کار تولیدي براي کشت
پاییزه از تولید نهال میوه هاي مثمر مانند هلو، شفتالو و ...آغاز می کنیم، به همین منظور یک قطعه زمین تهیه شده و از پاییز امسال
این کار عملیاتی می شود و مصمم هستیم 10هزار نهال GN تولید کنیم و باید گفت، سرمایه اولیه این کار تولیدي از محل سرمایه

 
شرکت تعاونی تامین می شود. 

 
کافی الملک را به دارالخیرین می شناسند 

میر آقایی در ادامه با اشاره به مشارکت خوب خیرین در انجام کارهاي عام المنفعه در این روستا و شهرستان شبستر اذعان داشت:
روستاي کافی الملک به مردمان مهمان نواز،خیر و خیرخواه مشهور است، شاید تنها روستائی است که مستمند ندارد و خیرین براي

 
کمک همیشه پیشقدم هستند. 

موسسه « فاطمه قشقائی» کافی الملک که بزرگترین مجموعه نگهداري معلولان ذهنی حرکتی استان که دو ساختمان چهار طبقه و

 
به مساحت 3000 متر مربع است اکثرا با کمک خیرین روستا اداره می شود 

کافی الملک روستاي مدرن و توریستی است که تمام زیرساخت هاي روستا با کمک اهالی انجام شده و هیچ وقت بار مالی براي دولت
نداشت است.حتی بانک ملی شعبه کافی الملک با کمک خیرین احداث و تجهیز شده و در احداث تمام مدارس و مرکز بهداشت نیز نام

 
نیک خیرین می درخشد. 

بیشتر خیرین منطقه از اهالی روستاي کافی الملک هستند. موسسه « فاطمه قشقائی» کافی الملک که بزرگترین مجموعه نگهداري



معلولان ذهنی حرکتی استان آذربایجان شرقی که دو ساختمان چهار طبقه و به مساحت 3000 متر مربع است اکثرا با کمک خیرین

 
روستا اداره می شود. 

میرآقایی با اشاره به احداث شبکه بهداشت و درمان روستا افزود: تاکنون هزینه اي بالغ بر پنج میلیارد تومان توسط خیر بزرگوار «حاج
رمضان خوشقدم» براي احداث شبکه بهداشت و درمان روستا هزینه شده و قرار است با هزینه اي بالغ بر 8 میلیارد تومان توسط

 
خانواده این خیر با بهترین کیفیت و استاندارد تجهیز شود. 

 
 

همچنین زمین چمن مصنوعی روستا که زیرسازي و حصارکشی آن با هزینه اي بالغ بر 300 میلیون تومان توسط «برادران خانی»
انجام گرفته و چمن آن بالغ بر300 میلیون تومان توسط آقاي «حسین طالبی» اهدا گردیده و زمین تهیه شده جنب چمن مصنوعی
که در آینده اي نزدیک به عنوان مجموعه ورزشی سرپوشیده مورد استفاده قرار می گیرد، با مشارکت خیرین احداث خواهد شد، سالن

 
سرپوشیده هم با هزینه پیش بینی شده 6 میلیارد تومان با مشارکت همین خیرین احداث می شود. 

مسوول صندوق قرض الحسنه « آل یاسین» کافی الملک مشارکت خیرین در مورد تامین اعتبار فاز دوم روشنایی جاده روستا اظهار
داشت: طی جلسه اي که در تاریخ دهم اردیبهشت ماه امسال و در محل دفتر دهیاري روستا در خصوص اجراي فاز دوم تامین
روشنائی جاده کافی الملک برگزار شد و مقرر گردید با همکاري دهیاري روستا و با کمک خیرین در خصوص تامین اعتبار پروژه، فاز

 
دوم تا پایان خرداد به مرحله بهره برداري برسد. 

 
 

میر آقایی افزود: مشارکت خیرین در این روستا به اندازه اي چشمگیر است که آنها در هر فراخوانی جهت مشارکت، حضور فعال و
سازنده دارند و این امر باعث شده تا روستاي کافی الملک به دارالخیرین مشهور شده و به زیباترین و توسعه یافته ترین روستاي

 
شهرستان شبستر تبدیل شود. 



وي در پایان صحبت هایش از تمام دوستان خود مخصوصا آقاي یحیی عباس زاده که در اجراي طرح ها و برنامه هاي صندوق قرض

 
الحسنه «آل یاسین» تلاش و کوشش فراوانی داشته تشکر و قدردانی کرد. 

انتهاي پیام/60020/س



47درصد روستاییان، فقیر هستند

منبع: روزنامه توسعه ایرانیشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/03/01

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: جامعه ایران به روستاییان و عشایر نیاز دارد.
نمی توان زندگی، صداقت، شرافت، جوانمردي و تلاشگري را بدون وجود روستائیان و

 
عشایر درك کرد. 

به گزارش توسعه ایرانی، محمد شریعتمداري در نشست با مدیران و کارگزاران
صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر، به نقش مهم روستاییان و

عشایر در فرهنگ و تمدن ایران تاکید کرد و با اشاره به جمله گاندي که روح هند در روستاهاست، گفت: روح ایرانی هم در روستاییان
و عشایر است. ما به صورت تاریخی به روستا و کشاورزي و عشایر متکی هستیم و نمی توانیم ایرانی آباد، پیشرفته و توسعه یافته بدون

 
داشتن روستایی پرامید، با اعتماد و خلاق داشته باشیم. 

وي تاکید کرد: کارکرد صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان باید فراتر از انجام ماموریت هاي فعلی باشد. باید حس عدالت و امنیت را در

 
بین روستائیان و عشایر ارتقا دهیم چرا که به رغم تامین زیر ساخت هاي مناسب، احساس عدالت و رفاه نمی کنند. 

وي با اشاره به سهم 47درصدي خانوارهاي روستایی و سهم 12درصدي خانوارهاي شهري از فقر، کنترل فقر روستایی را به وسیله
تهیه برنامه هایی حمایتی و تأمین اجتماعی براي خانوارهاي کم درآمد ، بهبود زیرساخت هاي روستایی، افزایش بهره وري کشاورزي و

 
توسعه خدمات عمومی چون بهداشت و آموزش امکان پذیر دانست. 

شریعتمداري تصریح کرد: به عنوان فردي که 40 سال در این کشور مسئولیت داشته ، معتقدم ناامیدي، بی اعتمادي و جدال هاي
سیاسی بی پایان مهمترین خطراتی هستند که کشور را تهدید می کنند. وي با اشاره به رضایت 75درصدي روستاییان از وضعیت
سلامت و رضایت 40درصدي آنها از وضعیت مالی خود به رغم فشارهاي موجود گفت: داده هاي آماري نشان می دهد 83درصد مردم
روستایی دل در گرو روستاها دارند بنابراین وظیفه داریم تا این بار نه تنها با توجه به خدمات زیرساختی ازجمله جاده و آسفالت و
راهسازي بلکه با ارتقاي دانش و مهارت هاي روستایی و ایجاد شغل به روستا برویم. شریعتمداري، عدالت را اصلی ترین دغدغه جامعه
روستایی دانست و گفت: کم توجهی به ارتقاي عدالت در پیگیري تحقق رشد اقتصادي موجب شده تا به رغم سهم 27درصدي
روستاها و مناطق عشایري از جمعیت کشور و سهم 27.5درصدي آنان از تولید ناخالص داخلی، سهم اعتبارات قابل احصاي مدیریت و

 
توسعه در روستاها و مناطق عشایري مبتنی بر آخرین آمار مرکز پژوهش هاي مجلس، تنها معادل 2.7درصد باشد. 

وزیر کار گفت: البته مسأله اشتغال روستایی باید از دو منظر تامین الزامات مورد نیاز براي ارتقاي کارآفرینی و سودآوري در فعالیت
هاي اقتصادي روستایی، چالش کمبود دسترسی به کار شایسته و شرایط کاري مناسب در مناطق روستایی و عشایري کشور اعم از
قراردادها و شرایط استخدامی نامناسب در بخش غیررسمی اقتصاد روستایی و نبود مزایاي اشتغال رسمی مانند دسترسی به بیمه هاي

 
اجتماعی در این مناطق، در نظر گرفته شود. 



وي با بیان اینکه دسترسی ناکافی به خدمات بیمه هاي اجتماعی مبتنی بر نظام تامین اجتماعی فراگیر را باید از اصلی ترین چالش
هاي دسترسی به کار شایسته در مناطق روستایی و عشایري است، ادامه داد: طبق آمار از جمعیت 20 میلیون نفري روستایی و
عشایري کشور، حدود 6.7میلیون نفر تحت پوشش هیچ گونه بیمه اجتماعی نیستند و این موضوع سبب شده تا بسیاري از این افراد،
در دوران کهولت، ازکارافتادگی یا فوت سرپرست خانوار، با معضل فقر روبه رو شوند و همان طور که بارها تاکید شده، فقر اقتصادي

 
منشا بسیاري از آسیب هاي اجتماعی و فرهنگی است و فشار بر بودجه عمومی کشور را نیز افزایش می دهد. 

وي ادامه داد: طبق آمار مرکز آمار ایران، به صورت میانگین از هر سه روستا، تنها یک روستا داراي مرکز بهداشتی و درمان روستایی
است. این توزیع نامناسب تجهیزات و نیروي انسانی در حوزه درمان میان مناطق روستایی و عشایري با شهرها، از اصلی ترین نمادهاي
عدم تحقق عدالت در دسترسی مناطق روستایی و عشایري به خدمات بهداشتی و درمانی به حساب می آید. همچنین پایین تر بودن
ارزش و اعتبار دفترچه بیمه درمان روستایی نسبت به بیمه درمان ساکنان مناطق شهري، از دیگر چالش هایی است که روستاییان در

 
حوزه درمان با آن روبه رو هستند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وضعیت نامناسب توزیع خدمات آموزشی میان مناطق روستایی و شهري را دیگر نماد توزیع نامناسب
منابع و امکانات میان جوامع روستایی و عشایري کشور برشمرد و گفت: دسترسی ناکافی به خدمات آموزشی از اصلی ترین عوامل
مهاجرت روستاییان به شهرها و در نتیجه آن، گسترش حاشیه نشینی است. به گفته شریعتمداري، توزیع نامناسب امکانات آموزشی،
کمبود نیروي انسانی ماهر براي آموزش، دسترسی ناکافی به زیرساخت هاي مورد نیاز براي حضور در کلاس هاي مجازي و نبود
آموزش در همه مقاطع، سبب تضعیف عدالت آموزشی و کاهش اثربخشی نظام آموزشی در مناطق روستایی و عشایري کشور شده

 
است. 

وي با اشاره به کاهش 40درصدي بارندگی هاي کشور در سال 99، خشکسالی را چالش بزرگ دیگر کشور بیان کرد و گفت:
خشکسالی موجب کاهش درآمد و پس انداز، تغییر در ساختار شغلی روستا، تخریب امنیت و سلامت خانواده، کاهش کیفیت آب، کم
شدن تنوع گیاهی و افزایش تنش هاي سیاسی و اجتماعی در محیط هاي روستایی می شود. همچنین برداشت بی رویه آب هاي
زیرزمینی در طول 14 سال اخیر باعث بروز خشکسالی فوق العاده در بیش از 76درصد از وسعت ایران شده که تهدیدي جدي علیه

 
امنیت انسانی و غذایی کشور است. 

وي، مقاوم سازي و بازسازي مسکن روستاییان را از دیگر مسائل مهم و نیازمند توجه نام برد و گفت: براساس آمار موجود تنها
45درصد روستاها از مسکن مقاوم در برابر حوادث برخوردار هستند.



ظرفیت گلخانه هاي استان؛ 10 هزار تن در سال

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی: با افتتاح گلخانه هیدروپونیک ارومیه، ظرفیت تولید گلخانه هاي استان به 10
هزار تن در سال افزایش یافت.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آذربایجان غربی، اکبر کرامتی در آئین بهره برداري از مرحله نخست گلخانه هیدروپونیک
سبزي و صیفی ارومیه گفت: تعداد 24 واحد گلخانه تولید سبزي و صیفی با
ظرفیت تولید 9400 تن در سال در آذربایجان غربی فعالیت می کنند که با

 
افتتاح این واحد، ظرفیت تولید آنها به 10 هزار تن در سال افزایش یافت. 

وي با اشاره به اهمیت کشت هاي متراکم گلخانه اي اظهار کرد: با توجه به نیاز
روزافزون بازار و تولید محصولات خارج از فصل، این روش تولید و کشت، امروزه

 
به یکی از سود آورترین بخش هاي کشاورزي تبدیل شده است. 

کرامتی با بیان اینکه کشت گلخانه اي باعث افزایش ده برابري تولید در واحد سطح در مقایسه با هواي آزاد می شود، افزود: از دیگر
مزایاي کشت گلخانه اي تولید یک نوع محصول چند نوبت در سال، استفاده از اراضی غیرقابل کشت با سیستم هیدروپونیک، افزایش
کیفیت محصول تولیدي، عدم وابستگی تولید به شرایط محیطی و امکان بازاریابی مناسب و تنظیم برنامه کشت مطابق با نیاز بازار،

 
تداوم کار و تولید محصول در تمام فصل هاي سال با توجه به امکان کنترل عوامل محیطی و تنظیم شرایط مورد نیاز گیاه است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی عنوان کرد: این گلخانه هیدروپونیک به مساحت 1.5 هکتار در روستاي گنگچین

 
شهرستان ارومیه واقع شده است که محصول این واحد تولیدي عمدتاً سبزي و صیفی (خیار) و بخشی توت فرنگی است. 

کرامتی تصریح کرد: براي راه اندازي این واحد تولیدي بیش از 200 میلیارد هزینه شده است که 37.6 میلیارد ریال تسهیلات بانکی از
محل اعتبارات اشتغال پایدار روستایی و9.4 میلیارد ریال سهم آورده متقاضی از تسهیلات و153 میلیارد ریال سرمایه گذاري شخصی

 
مجري طرح بوده است. 

وي با بیان اینکه با راه اندازي این واحد تولیدي براي 20 نفر به صورت مستقیم و 30 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغالزایی می شود،
تاکید کرد: فاز دوم این طرح نیز با راه اندازي سیستم سورت و بسته بندي به طور کامل در هفته جهاد کشاورزي امسال افتتاح خواهد

 
شد. 

امروز جمعه فاز اول گلخانه هیدوروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600 تن در روستاي گنگچین شهرستان ارومیه با

 
حضور استاندار و رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی افتتاح شد. 

در این واحد گلخانه اي که مجهز به سیستم کف گرمایشی، سیستم کامل co2 و کنترل مدار بسته هوشمند آب است، انواع نشا
محصولات جالیزي و صیفی اعم از هندوان، ملون، خیار، گوجه فرنگی، فیسالیس و تکثیر توت فرنگی انجام می شود و محصولات



تولیدي این گلخانه طی قرارداد منعقده فی مابین به کشور اوکراین روسیه صادر و به صورت کشاورزي قراردادي محصول تولید و روانه
بازار مصرف داخلی و خارجی می شود.



دانشگاه آزاد گیلان با 32 هزار دانشجو فعالیت دارد ( 31اردیبهشت 1400

(PM 10:26 ساعت

منبع: گیلان 24شماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/02/31

شبکه خبري ، تحلیلی گیلان 24: رئیس دانشگاه آزاد
اسلامی استان گیلان اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی
استان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده مهارتی و
کارآفرینی و 32 هزار دانشجو در حال تحصیل دارد. دکتر
محمد دوستار در دیدار ش به اتفاق هیات امنا با محمد
مهدي طهرانچی با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی
گیلان تمامی تلاش خود را براي جذب دانشجو با توجه به
امکانات و ظرفیت بالاي استان انجام می دهد، بیان کرد:
تعداد ورودي دانشجویان نسبت به سال 98 در نیمسال اول

 
7درصد رشد و در نیمسال دوم با 14درصد رشد همراه بوده است. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با قدردانی از برنامه ریزي هاي دقیق اعضاي هئیت علمی براي پیشبرد
اهداف آموزشی در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان، گفت: 818 نفر از استادان در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان در حال آموزش به

 
دانشجویان هستند. 

دوستار با تأکید بر اینکه ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جزء اولویت هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان است،

 
مطرح کرد: ساماندهی رشته هاي تحصیلی استان گیلان را به سه بخش استانی تقسیم کرده ایم. 

وي ناحیه بندي استان گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت و همراهی دانشگاه آزاد اسلامی واحد رودبار و لشت نشا
اعلام و خاطرنشان کرد: بخش شرق گیلان با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد لاهیجان و همراهی واحدهاي دانشگاه آزاد در

 
آستانه، لنگرود، سیاهکل و رودسر هستند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان بخش غرب گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرانزلی و
همراهی فومن، شفت، صومعه سرا، تالش، ماسال وآستارا نام برد و اظهار کرد: هدف از این ساماندهی ایجاد توازن در مورد رشته ها و

 
اعضاي هیئت علمی است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با تأکید بر فعالیت هاي پژوهشی و فناوري که در رتبه بندي پژوهشی استان گیلان داراي

 
رتبه ششم در کشور است، ادامه داد: واحد رشت نیز در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري است. 



دوستار ارتباط بسیار خوب استادان دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت با حوزه صنعت و خدمات را یادآور شد و افزود: تا کنون 15 تفاهم
نامه همکاري توسط دانشگاه با سازمان ها منقعد شده است، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت 15 تفاهم نامه دیگر را هم در

 
دست تدوین دارد. 

وي با تأکید بر فعالیت هاي معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان که با برگزاري کرسی هاي آزاداندیشی
براي نخستین بار در استان گیلان سبب ایجاد روحیه بسیار بالایی میان اعضاي هیئت علمی و دانشجویان شده است، افزود: دانشگاه

 
آزاد اسلامی گیلان توانست رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان تأکید کرد: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزاري کرسی هاي

 
آزاداندیشی با محوریت مشارکت حداکثري در انتخاباتات را در برنامه هاي پیش رو دارد 

 
افتتاح دفتر ترقیب مذاهب اسلامی در دانشگاه آزاد اسلامی واحد تالش 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت، دکتر محمد دوستار در مراسم افتتاح دفتر تقریب مذاهب اسلامی در
دانشگاه آزاد اسلامی واحد تالش که با حضور، نماینده ولی فقیه در گیلان و امام جمعه رشت، امام جمعه تالش، فرمانده سپاه
شهرستان تالش و دکتر طهرانچی در دانشگاه آزاد اسلامی واحد تالش برگزار شد، اظهار داشت: دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاهی

 
اجتماعی با نگاه مساله محوري است. 

دبیر هیات امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با شاره به اینکه یک دانشگاه اجتماعی که مساله محور است نمی تواند
نسبت به محیط پیرامونی خود بی تفاوت باشد، افزود: دانشگاه آزاد اسلامی گیلان در حل مسایلی نظیر علمی، اقتصادي، اجتماعی و

 
فرهنگی نقش بسیار مهمی دارد. 

دوستار با تاکید بر اینکه باید حضور دانشگاه اجتماعی در یک منطقه جغرافیایی براي مردم ملموس باشد، گفت: اثرگذاري دانشگاه آزاد

 
اسلامی برفرهنگ، اقتصاد و اجتماع آن منطقه قطعا هویت بیشتري پیدا کرده و به دانشگاه مردمی مبدل می شود. 

دبیر هیات امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان یکی از موضوعات و وظایف مهم دانشگاه آزاد اسلامی را علاوه بر وظایف
اصلی خود حل مساله فرهنگ و اجتماعی در آن منطقه بر شمرد و گفت: ایجاد وحدت در بین مردم جهت پیشبرد اهداف مهم نظام

 
مقدس جمهوري اسلامی بسیار حیاتی و ضروري است. 

وي با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی نسبت به موضوعاتی که در پیرامون محیط رخ می دهد تلاش براي رسیدن به همگرایی دارد،

 
افزود: یکی از ارکان 3 گانه پیروزي انقلاب اسلامی اسلام رهبري و مردم است، ایجاد وحدت بین مردم امري بسیار مهم است. 

دوستار با اشاره به بیانات مهم حضرت امام خمینی (ره) و فرمایشات مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در خصوص تاکید بر مسأله
مهم وحدت، خاطر نشان کرد: ایران اسلامی داراي ظرفیتهاي بسیار بالا و خرده فرهنگی هاي مختلفی است که می توان از آن به

 
عنوان پیشبرد نظام مقدس جمهوري اسلامی بهره برد. 

وي با بیان اینکه در شرایطی که صهیونیزم در عرصه بین الملل و جهان به دنبال تفرقه در موضوعات مختلف بخصوص در بحث

 
مذاهب هستند، تلاش دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان مولود انقلاب جهت ایجاد تقریب در مذاهب را بسیار مهم می دانیم. 



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با توجه به تاکید سازمان مرکزي دانشگاه جهت ایجاد دفتر ترغیب در منطقه تالش، گفت:

 
تقریب در تالش وجود دارد و این مهم زبان زد خاص و عام است. 

دبیر هیات امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان گفت؛ افتتاح دفتر تقریب در تالس تنها به معناي تقویت تقریب در تالش

 
است. 

پ - محمدپور



وضعیت سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است

منبع: شبستانشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/02/31

آیت االله حسینی همدانی با اشاره به اهمیت مقاومت مردم فلسطین گفت: با همین رویکرد و شعار القدس اقرب، وضعیت
سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است.

آیت االله حسینی همدانی با اشاره به اهمیت مقاومت مردم
فلسطین گفت: با همین رویکرد و شعار القدس اقرب،

 
وضعیت سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از البرز به نقل از
دفتر نماینده ولی فقیه در البرز، « آیت االله حسینی
همدانی» در خطبه هاي این هفته نماز جمعه کرج بیان

 
داشت: در سالگشت پیروزي عملیات بیت المقدس و آزادي خرمشهر بوي آزادي بیت المقدس به مشام می رسد. 

نماینده ولی فقیه در استان البرز گفت: این شور و هیجان جدیدي که در منطقه ، قدس ، غزه و کرانه غربی رود اردن به وجود آمده
نوید پیروزي و از کارافتادن ماشین جنگی دشمن را می دهد؛ هرچند صهیونیست ها مردم مظلوم فلسطین می کشند و خانه ها

 
تخریب می کنند و مردم آواره می کنند اما مانند کرم ابریشمی که به دور خودشان پیله می تنند درنهایت خفه خواهند شد. 

وي ادامه داد: این گونه رفتار صهیونیست ها بیانگر آن است که تلاش هاي آنها به نابودي خودشان ختم می شود؛ هدایت هاي
حکیمانه امام المسلمین حضرت آیت االله خامنه اي مدظله العالی و حضور شهید حاج قاسم سلیمانی و همراهانش در میدان و کمک
هاي مستشاري، دست مقاومت فلسطین را پر کرد به طوري که در انتفاضه جدید شاهد حضور گسترده مردمی با استفاده از سلاح

 
هاي جدید هستیم. 

نماینده رهبر معظم انقلاب اسلامی در استان البرز با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب درباره مقاومت، اظهار داشت: مقام معظم
رهبري در مقطعی زمانی فرمودند« غزه و کرانه غربی رود اردن مسلح شوند» و چند روز قبل هم به تلاطم، همبستگی و پیوستگی

 
عمومی اشاره کردند و امروز با همین رویکرد و شعار القدس اقرب، وضعیت سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است. 

آیت االله حسینی همدانی با تأکید بر اینکه امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است و با پیچیده ترین و مدرن ترین تجهیزات و رصد
شبانه روزي نمی تواند یک باریکه را تحت کنترل داشته باشد، گفت: هرچند آسیب می زند و نزدیک به 300 کودك و زن و غیرنظامی
را به شهادت رسانده اما طی چند روز اخیر سه هزارو500 موشک بر سرشان ریخته شد و 2 میلیارد دلار خسارت دیدندو 30 در

 
کارخانه شان از کار انداخته شد. 

وي بابیان اینکه مقاومت مردم فلسطین جامعه جهانی با همه محدودیت ها به خاطر بیماري و ویروس کرونا را به حرکت درآورد، گفت:



تظاهرات در خود آمریکا را همه دیدید؛ امروز اسرائیلی که 2 سال است نتوانسته براي خودش دولت تشکیل دهد بعد از خرابکاري هاي
نطنز به خوبی این را فهمیده است که اگر یکی بزند مستقیم و غیرمستقیم 10 تا می خورد. موشک هاي مقاومت که هنوز از همه ي

 
نمونه ها، رونمایی نشده کابوسی را براي اسرائیل درست کرده که از ترس مردن زودتر می میرند. 

 
خرمشهر نماد مقاومت است 

آیت االله حسینی همدانی در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به سوم خردادماه سالروز فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس در
سال 1361 بعد از 578 روز اشغال، گفت: این پیروزي درس هاي بزرگی به ما داده است و آن اینکه اگر دشمن از همه جهت قوي و
نیرومند باشد، با عده و عده و استحکامات چندمنظوره باشد و محاصره اقتصادي و جنایات متعدد کرده باشد، باز در مقابل کسانی که
تکیه گاهی جز خدا ندارند و براي آرمانی بلند قیام کرده اند، تاب مقاومت ندارند که غنیمت بجاي مانده و اسراي فراوان این عملیات

 
گواه مطلب است. 

رییس شوراي فرهنگ عمومی استان البرز در ادامه به بازخوانی بیانات بنیانگذار انقلاب اسلامی پرداخت و گفت: حضرت امام (ره)
دراین باره فرمود: «مردم ایران ثابت کرده اند که تحمل گرسنگی و تشنگی رادارند، ولی تحمل شکست انقلاب و ضربه به اصول آن را
هرگز نخواهند داشت. ملت شریف ایران همیشه در مقابل شدیدترین حملاتِ تمامی جهانِ کفر علیه اصول انقلابِ خویش مقاومت
کرده است که در اینجا مجال ذکر همه آن ها نیست. که اگر نبود حضور مردم، هر یک از این توطئه ها می توانست به اصول نظام

 
ضربه بزند.» 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه یادآور شد: این حرف امام امروز هم زنده است که می بینیم تلاش می کنند تا مردم را از اصول
انقلاب منصرف و منحرف کنند و سعی می کنند با انواع حیل حضور مردم را در عرصه هاي مختلف به خصوص انتخابات کم رنگ
کنند اما به فضل پروردگار، خناثان داخلی و دشمنان خارجی خواهند دید که ملت ایران باقدرت و بصیرت وارد عرصه می شوند و از

 
کیان کشورشان به احسن وجه حراست می کنند. 

وي بابیان اینکه یکی از بزرگ ترین و مهم ترین حوادث تاریخ معاصر کشور و تاریخ انقلاب اسلامی، دوران هشت ساله دفاع مقدس
است، بیان داشت: از بعد جنگ جهانی دوم تا وقتی شوروي ازهم پاشیده شد، تمام جنگ هاي منطقه اي را دو ابرقدرت توسط
کشورهاي تحت سلطه و به صورت نیابتی اداره می کردند. مثل جنگ 2 کره، جنگ ویتنام، جنگ هاي هند و پاکستان و امثال آن اما
جنگ تحمیلی تنها جنگی بود که 2 ابرقدرت باهم برعلیه نظام اسلامی هم داستان شدند و یک جبهه تشکیل دادند و جنگی استثنایی

 
در دوره دوقطبی جهان را به وجود آوردند که نیتشان هم از بین بردن نظام اسلامی بود. 

خطیب نماز جمعه کرج در ادامه با اشاره به سخنان طه یاسین رمضان، معاون نخست وزیر وقت عراق در گفت وگو با مجله ي
«الثوره»، گفت: معاون نخست وزیر عراق در رابطه با جنگ تحمیلی می گوید: «این جنگ به خاطر عهدنامه 1975 و یا چند صد
کیلومتر خاك و یا نصف شط العرب نیست؛ این جنگ به خاطر سرنگونی جمهوري اسلامی است.» لذا این جنگ قدرت مقاومت ملت
ایران را در مقابل حملات بین المللی که در قالب جنگ منطقه اي بروز کرده بود به خوبی نشان داد که از مهم ترین لحظات این
دوران نورانی که مهم ترین نقطه استراتژیک از سلطه دشمن آزاد شد و جمهوري اسلامی را در موضع برتر قرار داد، فتح خرمشهر در

 
عملیات بیت المقدس بود. 

آیت االله حسینی همدانی بابیان اینکه خرمشهر نماد مقاومت است، گفت: مردان مقاومت، زنان مقاومت، جوانان مقاومت، نوجوانان

 
مقاومت، مسجد مقاومت همه در خرمشهر نمونه دارد. 



 
کش دار کردن مذاکرات معنا ندارد 

رییس ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان البرز در بخش دیگري با اشاره به رو به اتمام بودن فرصت سه ماهه ایران به آژانس بین
المللی اتمی، اظهار داشت: این مهلت، چند روز آینده تمام می شود و تا امروز خواسته هاي ایران محقق نشده و علی رغم تذکرات
رهبري، مذاکرات مسیر فرسایشی را طی می کند. کش دار کردن مذاکرات معنا ندارد مگر اهداف سیاسی براي دوقطبی کردن جامعه

 
داشته باشید و بخواهید به جاي پاسخ گوئی براي عدم موفقیت ها مقصر پیدا کنید. 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه با اشاره روزهاي پایانی دولت دوازدهم، گفت: از مسوولان انتظار می رود از دوقطبی سازي و ایجاد
چالش پرهیز کنند و فضا را براي برگزاري انتخاباتی باشکوه و پرشور فراهم نمایند و سخنان انحرافی راجع به انتخابات و مذاکرات و

 
امثال این ها نزنند. 

وي در ادامه خطاب به اقشار مختلف مردم، توصیه کرد که عملکرد کاندیداها را به خوبی بررسی کنند و از توانمندي هاي آنان باخبر

 
شوند و با شاخص هاي گفته شده تطبیق دهند و اصلح را انتخاب کنند. 

امام جمعه کرج گفت : جوان به تعریف رهبري معظم انقلاب ، انقلابی، حزب اللهی، بانشاط، مؤمن، استکبارستیز، ضد تجمل و اشرافی
گري، جهادي و پرتلاش، با برنامه و هدفمند، میدان شناس و دیپلماسی بلد از شاخصه ها است و باید مورد توجه مردم در انتخابات

 
قرار بگیرد. 

وي در ادامه در واکنش به تعدد نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري، عنوان کرد: اي کاش اجازه می دادند تا شوراي نگهبان آنچه را
گفته بود در مرحله ثبت نام اعمال می کرد تا بعضی با ثبت نامشان به فهم مردم توهین نکنند و یا قانون به شوراي نگهبان اجازه می

 
داد که در تائید صلاحیت ریاست جمهوري به بیشتر از کف صلاحیت توجه می کرد تا براي مردم هم انتخاب راحت تر می شد. 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه تصریح کرد: به نظرم باید قطعاً به این افراد رأي ندهید، کسانی که کشور را باسیاست هایشان ازنظر
اقتصاد و معیشت و اشتغال به این روز انداختند و حال گریه می کنند که کذا و کذا؛ به کسی که رعایت اخلاق را نمی کند و به
کاندیداهاي دیگر با اشاره و با صراحت طعنه می زند رأي ندهید؛ به کسی که وقتی مسئولیت داشته نسبت به آرمان هاي انقلاب بی
تفاوت بوده و دفاع نکرده و مسیر را براي گرفتار شدن مردم هموار کرده رأي ندهید؛ به افکاري که اگر مدیریت را به دست بگیرند براي

 
مردم و ارزش هاي انسانی اعتباري قائل نیستند رأي ندهید. 

امام جمعه کرج از تلاش هیات هاي اجرایی و نظارت بر انتخابات استان البرز قدردانی کرد و گفت : حجم بالاي پرونده هاي صلاحیت
داوطلبان شوراهاي اسلامی شهر و روستا و رسیدگی دقیق در فرصت کم سخت است و حتماً موارد اشتباه و نقص در کار پیدا می
شود؛ مهم رویکرد عزیزان بود که سعی داشتند افرادي که نقصی دارند در همین ابتداي کار جلوگیري کنند. البته حتماً هرکدام از این
آقایان براي نظري که داده اند بین خود و خدا حجت دارند و براي یوم الجزاء پاسخ آماده کرده اند؛ اما همان طور که عرض کردم

 
ازاینجا به بعد کار مردم شروع می شود که به چه کسی رأي می دهند. 

رییس شوراي فرهنگ عمومی استان البرز عنوان کرد: به نظرم باید افکار جدید با ایده هاي نو و برنامه هاي تازه وارد عرصه شوند؛
گذشتگان کار خودشان را کردند؛ مدیریت شهري مانند کرج چندین سال دست یک گروه و یک فکر بوده است. کارشان را دیده ایم و
نشان دادند؛ خوب است که فضاها را بازکنیم براي افراد دیگري. کسانی که غیر از شاخص هاي گفته شده براي فرهنگ، حمل ونقل



شهري، نماها، پارکینگ، رفاه شهري، فضاي سبز، پسماند، آلودگی هوا و امثال این ها برنامه داشته باشند و عرضه کنند صلاحیت رأي
آوري دارند؛ سیاسی کاري را کنار بگذارید. برنامه هایتان را اعلام کنید. مردم خودشان به شما رأي خواهند داد و صلاحیت هاي لازم را

مردم بهتر تشخیص خواهند داد.



رویداد تخصصی مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در استارتاپ هاي

فین تک

منبع: بورس پرسشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/02/31

رویداد تخصصی حوزه فین تک ها براي بررسی مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در استارتاپ هاي فین تک فردا شنبه
به صورت آنلاین برگزار می شود.

به گزارش پایگاه خبري بورس پرس، شرکت تأمین سرمایه تمدن با هدف بررسی مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در
استارتاپ هاي فین تک ، فردا شنبه اقدام به برگزاري رویداد تخصصی می کند که ساعت 14 در دانشگاه شهید بهشتی به صورت

 
آنلاین و حضوري برگزار می شود . 

این جلسه با حضور علیرضا دلیري معاون علمی فناوري ریاست جمهوري ، مصطفی بهشتی سرشت معاون اجرایی و عضو هیات مدیره
سازمان بورس، محمودرضا خواجه نصیري مدیر عامل شرکت تأمین سرمایه تمدن و مهدي کرامتی معاون ارزیابی شرکت ها و
موسسات دانش بنیان معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و علی اصغر سعدآبادي رئیس مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه شهید

 
بهشتی تشکیل می شود . 

www.aparat.com/Puzzle.Studio.Group/live علاقمندان می توانند براي مشاهده آنلاین رویداد به لینک نمایش آپارات
مراجعه کرده و براي دریافت اطلاعات بیشتر از لینک startup.esahra.ir/events و لینک سایت شتابدهنده

 
startup.esahra.ir/home استفاده کنند . 

انتهاي پیام



بازگشت هزار و 557 واحد صنعتی غیر فعال به چرخه تولید

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/02/31

امسال برنامه ریزي شده دو هزار واحد صنعتی غیرفعال در کشور به چرخه تولید بازگردانده شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما؛ مرکز اصفهان، وزیر صنعت معدن و تجارت در حاشیه بازدید از چهار واحد صنعتی در اردستان،
بخش صنعت را از رشد هشت درصدي با وجود تحریم ها و شرایط کنونی شیوع کرونا برخوردار دانست وگفت: سال گذشته هم بیش از
1557 واحد صنعتی غیر فعال و راکد درکشور به چرخه تولید بازگردانده شد و با وجود تحریم و مشکلات کنونی در دوران شیوع کرونا

 
این واحد هاي صنعتی وتولیدي فعال شدند و امسال هم برنامه ریزي شده دو هزار واحد دیگر به چرخه تولید متصل شود. 

علیرضا رزم حسینی به آزاد کردن معادن حبس شده هم اشاره و تصریح کرد: این معادن که بیشتر از چند دهه فعال نبودند، آزاد و به

 
سرمایه گذاران جدید واگذار خواهند شد. 

وي گفت: حدود 6 هزار واحد از این معادن در استان هاي کشور و از جمله در اصفهان قرار دارند که در هفته گذشته اعلام و بتدریج

 
واگذار می شوند. 

علیرضا رزم حسینی افزود: با اجراي این طرح فرصت مناسبی براي سرمایه گذاران حوزه معدن و صنایع معدنی فراهم شده تا در این

 
زمینه سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال کنند. 

 
وي گفت: همچنین برنامه ریزي شده هر واحد معدنی که ذخیره معدنی کافی داشته باشد ملزم به فرآوري مواد معدنی تولیدي شود. 

وزیر صنعت معدن وتجارت افزود: چند ماه است که خام فروشی ممنوع شده و به سمت صنایع معدنی فرآوري شده پیش رفته و تا در

 
این زمینه اشتغالزایی توسعه داده شود. 

طبق آمار 66 واحد صنعتی هم اکنون در شهرستان اردستان ایجاد شده که از این تعداد 40 واحد با ظرفیت اشتغال هزار و 500 نفر

 
فعال است. 

{sepehr_media_6469552_400_300$}



بحران پیري آینده اردبیل را تهدید می کند

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/02/31

یک سوم جمعیت استان اردبیل در سال 1415 بیش از 60 سال سن خواهند داشت.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي منرکز اردبیل و به نقل
از روابط عمومی استانداري اردبیل، اکبر بهنام جو استاندار
اردبیل در جلسه شوراي راهبردي جمعیت با اشاره به اینکه
جمعیت استان اردبیل بیش از به یک میلیون و 300هزار
نفر است، اظهار کرد: در حال حاضر نرخ رشد جمعیت، 58
صدم درصد است و باید فرهنگ سازي مناسب نسبت به
افزایش زاد و ولد، ازدواج و کنترل طلاق و مهاجرت صورت

 
گیرد. 

وي افزود: طبق گزارش ثبت احوال استان، یک سوم جمعیت استان در سال 1415 بیش از 60 سال سن خواهند داشت و باید جهت

 
کنترل وضعیت و مناسب سازي محیطی برنامه ریزي مناسب و بلند مدت داشته باشیم. 

استاندار اردبیل بیان کرد: میزان فراوانی سالمندان در استان اردبیل نسبت به میانگین کشوري بیشتر بوده و هرم سنی بیشتر افراد به

 
سمت پیري و کهنسال است. 

وي تصریح کرد: فرهنگ سازي و مهارت آموزي باید از مدارس و آموزش و پرورش شروع شود و چنان چه جوانان قبل از ازدواج مهارت

 
هاي زندگی را بیاموزند، میزان طلاق و زندگی مشترك ناموفق کاهش می یابد. 

بهنام جو اذعان داشت: ایجاد اشتغال پایدار و فراهم کردن زیرساخت هاي اقتصادي، امید به زندگی را در جوانان و مردم افزایش می

 
دهد و لازمه این کار همکاري و همدلی همه دستگاه هاي متولی است. 

 
 

وي با اشاره به اینکه نباید در رابطه با وضعیت حاکم جمعیتی در استان قصور داشته باشیم، افزود: در بیشتر شهر هاي کوچک و روستا
ها به دلیل ایجاد کارگاه هاي تولیدي، مهاجرت معکوس صورت می گیرد و در کنار آن نیز برخی خانواده ها به دلایل شغلی به سایر

 
استان ها مهاجرت می کنند و باید در مرحله اول زمینه شغلی براي بیکاران فارغ التحصیل و کارگران را فراهم کنیم. 

استاندار اردبیل تک فرزندي و بدون فرزندي را تهدید جدي براي دهه هاي آتی بر شمرد و اظهار کرد: در دو دهه آینده عمده جمعیت

 
استان پیر شده و باید از هم اکنون زیرساخت هاي اساسی براي آرامش و آسایش مردم داراي بالاي60 سال فراهم شود. 



بهنام جو گفت: در جامعه کاهش محسوس فرزندان و زاد و ولد به آسیب جدي اجتماعی تبدیل شده و فرزندان از داشتن فامیل
نزدیک نسبی محروم خواهند شد.



امروز اسرائیل در بدترین وضع است؛ شوراي شهر جدیدي به میدان بیاید

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/02/31

آیت االله حسینی همدانی گفت: امروز اسرائیل با تمام تجهیزات خود توان دفاع ندارد و به بدترین وضع دچار شده است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز البرز، آیت االله
حسینی همدانی، امام جمعه کرج و نماینده ولی فقیه در
البرز در خطبه هاي این هفته خود با بیان این که در
سالگرد پیروزي در عملیات بیت المقدس و آزادي خرمشهر
بوي آزادي بیت المقدس به مشام می رسد، گفت: این شور
و هیجان جدیدي که در منطقه، قدس، غزه و کرانه غربی
رود اردن به وجود آمده است نوید پیروزي و ازکارافتادن
ماشین جنگی دشمن را می دهد؛ بله می کشند و تخریب

می کنند و آواره می کنند اما مانند کرم ابریشمی که به دور خودش می تند تا درنهایت خفه می شود عمل می کنند همه این ها

 
تلاش براي نابودي خودشان است. 

او افزود: هدایت هاي حکیمانه امام المسلمین و حضور حاج قاسم و همراهانش در میدان و کمک هاي مستشاري، دست مقاومت

 
فلسطین را پر کرد به طوري که در انتفاضه جدید شاهد حضور گسترده مردمی با استفاده از سلاح هاي جدید هستیم. 

امام جمعه کرج البرز با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب درباره مقاومت، گفت: حضرت آقا یک وقت فرمودند غزه و کرانه غربی رود
اردن مسلح شوند و چند روز قبل هم به تلاحم، همبستگی و پیوستگی عمومی اشاره کردند و امروز با همین رویکرد و شعار القدس

 
اقرب، وضعیت سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است. 

او با تأکید بر این که امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است و با پیچیده ترین و مدرن ترین تجهیزات و رصد شبانه روزي نمی تواند
یک باریکه را تحت کنترل داشته باشد، گفت: بله آسیب می زند نزدیک سیصد نفر کودك و زن و غیرنظامی را به شهادت رسانده است
اما در این نوبت همه باهم پیوسته آمده اند و در طی این ده یازده روز 3500 موشک بر سرشان ریخته اند و 2 میلیارد دلار خسارت

 
وارد کرده اند و 30 درصد کارخانه هاي شان را از کار انداخته اند. 

آیت االله حسینی همدانی بابیان این که مقاومت مردم فلسطین، جامعه جهانی را با همه محدودیت ها به خاطر بیماري و ویروس کرونا
به حرکت درآورد، گفت: تظاهرات در خود آمریکا را حتماً دیدید. امروز اسرائیلی که دو سال است نتوانسته براي خودش دولت تشکیل
دهد بعد از خرابکاري هاي نطنز به خوبی این را فهمیده است که اگر یکی بزند مستقیم و غیرمستقیم ده تا می خورد. موشک هاي

 
مقاومت که هنوز از همه ي نمونه ها، رونمایی نکرده است کابوسی را براي اسرائیل درست کرده که از ترس مردن زودتر می میرند. 

نماینده ولی فقیه در البرز گفت: به کسانی که کشور را باسیاست هاي شان ازنظر اقتصاد و معیشت و اشتغال به این روز انداختند و
حال گریه می کنند که کذا و کذا؛ به کسی که رعایت اخلاق را نمی کند و به کاندیداهاي دیگر با اشاره و با صراحت طعنه می زند
رأي ندهید؛ به کسی که وقتی مسئولیت داشته نسبت به آرمان هاي انقلاب بی تفاوت بوده و دفاع نکرده و مسیر را براي گرفتار شدن



مردم هموار کرده رأي ندهید؛ به افکاري که اگر مدیریت را به دست بگیرند براي مردم و ارزش هاي انسانی اعتباري قائل نیستند رأي

 
ندهید. 

او با اشاره به انتخابات شوراهاي شهر، افزود: به نظرم باید بگذارید افکار جدید با ایده هاي نو و برنامه هاي تازه وارد عرصه شوند.
گذشتگان کار خودشان را کردند. مدیریت این شهر چندین سال دست یک گروه و یک فکر بوده است کارشان را دیده ایم و نشان

 
دادند. 

امام جمعه کرج گفت: خوب است که فضاها را بازکنیم براي افراد دیگري؛ کسانی که غیر از شاخص هاي گفته شده براي فرهنگ،
حمل ونقل شهري، نماها، پارکینگ، رفاه شهري، فضاي سبز، پسماند، آلودگی هوا و امثال این ها برنامه داشته باشند و عرضه کنند
صلاحیت رأي آوري دارند؛ سیاسی کاري را کنار بگذارید. برنامه هاي تان را اعلام کنید. مردم خودشان به شما رأي خواهند داد و

صلاحیت هاي لازم را مردم بهتر تشخیص خواهند داد.



مطالبه گري مردم و فعالان اقتصادي، محرك فعالیت هایی اجرایی در دولت

است

منبع: فریناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/02/31

مشاور رییس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گفت: مطالبه گري مردم و فعالان اقتصادي، محرك
فعالیت هایی اجرایی و تلاش براي رفع موانع در ...

مشاور رییس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه
اقتصادي گفت: مطالبه گري مردم و فعالان اقتصادي،
محرك فعالیت هایی اجرایی و تلاش براي رفع موانع در

 
کشور است. 

به گزارش پایگاه خبري فرینا، حمیدرضا مومنی در نشست
هم اندیشی با فعالان اقتصادي جزیره قشم که با حضور
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم به همراه جمعی از
معاونان و مدیران دبیرخانه شورایعالی و منطقه آزاد قشم
برگزار شد، اظهار داشت: پشتیبانی از مطالبات منطقی
فعالان اقتصادي جهت رفع موانع تولید وظیفه همه ما به

 
عنوان نمایندگان دولت است. 

مومنی از برنامه ریزي ماهانه براي حضور در جمع فعالان اقتصادي مناطق آزاد کشور خبر داد و افزود: ارتباط مستمر بدنه مناطق با

 
فعالان اقتصادي به منظور احصا نقطه نظرات و مشکلات غیرکارشناسی موجود به کاهش مشکلات و کمک به رفع موانع تولید است. 

مشاور رییس جمهور با تاکید بر بسترسازي حرکت مناطق آزاد در مسیر تحقق شعار سال گفت: مبناي فرمایش مقام معظم رهبري در
قالب شعار امسال تقویت تولید بر پایه دو حوزه پشتیبانی و مانع زدایی است که در بخش نخست با رایزنی هاي صورت گرفته با

 
سیستم هاي مالی و پولی سعی در تامین مالی داریم. 

به گفته مومنی در حوزه مانع زدایی نیز در نشست هاي کارشناسی بیش از 180 مانع کوچک و بزرگ بر سر راه تولید در مناطق

 
شناسایی شده که تا کنون بیش از 70 درصد این موانع به لطف و عنایت خداوند برطرف شده است. 

دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي از فعالان اقتصادي به عنوان سرمایه هاي کشور یاد کرد و عنوان داشت: باتوجه توان
کشور در مدیریت تحریم ها و بیماري کرونا، سرمایه گذران و فعالان عرصه تولید کشور باید توان خود را از سطح ملی ارتقا داده و

 
آماده فراملی شدن باشند. 

 
فعالان اقتصادي رکن اصلی جزیره هستند 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم نیز در این جلسه ضمن تاکید بر ادامه مسیر توسعه اي قشم که با تلاش هاي حمیدرضا مومنی
شکل گرفته، بیان داشت: دوام و قوام این جزیره وابسته به ساکنان و فعالان اقتصادي منطقه است و ما سعی داریم با ادامه مسیر

 
توسعه اي، از روند فعالیت هاي سرمایه گذاري پشتیبانی کنیم. 

علی درویش پور ادامه داد: توسعه داراي وجوه مختلفی است که اصلی ترین آن اقتصاد و به تبع آن ایجاد درآمد و اشتغال پایدار است



 
که فلسفه شکل گیري مناطق آزاد کشور نیز محسوب می شود. 

درویش پور با اشاره به خلاهاي قانونی در مورد مناطق آزاد گفت: خوشبختانه با حضور مهندس مومنی در سمت دبیر شوراي عالی که

 
خود از جنس مناطق آزاد و آشنا با آلام این مناطق هستند، امید است با حل زودهنگام این مسایل روبه رو شویم. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم همچنین به فرآیندهاي اداري دست و پاگیر اشاره کرد و افزود: در چارچوب قوانین وقفه ها حذف

 
شده و به عنوان نماینده عالی دولت در جزیره، پیگیر مطالبات قانونی مردم و فعالان اقتصادي از تمامی دستگاه ها خواهیم بود. 

درویش پور با تاکید جدي بر رونق صنعت گردشگري جزیره تصریح کرد: رونق کسب و کارها نیاز به حضور مردم دارد که با تبدیل

 
شدن قشم به یک مقصد گردشگري ویژه، این خواسته نیز محقق می شود. 

گفتنی است، نشست هم اندیشی فعالان اقتصادي جزیره قشم با حضور حمیدرضا مومنی، مشاور رییس جمهور و دبیر شوراي عالی
مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور، علی درویش پور، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم و جمعی از معاونان و مدیران دبیرخانه

شورایعالی و سازمان منطقه آزاد قشم با هدف طرح مشکلات و پیگیري رفع موانع تولید در این منطقه برگزار شد.



برنامه ریزي براي افزایش سرمایه میلیاردي بانک پارسیان

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/02/31

دکتر کورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي هیات مدیره براي افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد
تومانی به منظور افزایش قدرت اعتباري و اعطاي تسهیلات، گفت: بانک پارسیان به عنوان بانکی خصوصی در راستاي ایفا

مسوولیت هاي اجتماعی در سال گذشته 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي ...

دکتر کورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي هیات مدیره براي افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی
به منظور افزایش قدرت اعتباري و اعطاي تسهیلات، گفت: بانک پارسیان به عنوان بانکی خصوصی در راستاي ایفا مسوولیت هاي

 
اجتماعی در سال گذشته 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي کوچک و متوسط (...) 

دکتر کورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي هیات مدیره براي افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی به
منظور افزایش قدرت اعتباري و اعطاي تسهیلات، گفت: بانک پارسیان به عنوان بانکی خصوصی در راستاي ایفا مسوولیت هاي

 
اجتماعی در سال گذشته 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي کوچک و متوسط را اجرایی کرد. 

به گزارش اقتصادطلایی ، مدیرعامل بانک پارسیان اظهار داشت: شاید بعد از 5 سال، اولین سالی است که مجامع تمامی شرکت هاي

 
زیرمجموعه بانک پارسیان تا پایان اردیبهشت ماه برگزار خواهد شد . 

وي افزود: بحمداالله در کل گروه سود مطلوبی شناسایی شده که با تصویب مجامع به استحضار مردم خواهند رسید و قصد ما نیز این
است که مجمع عمومی بانک را در صورت امکان با توجه به محدودیت هاي کرونایی، نهایی شدن گزارشات حسابرسی و صدور مجوزات

 
بانک مرکزي زودتر از موعد مقرر برگزار کنیم. 

مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي افزایش سرمایه بانک پارسیان بیان داشت: موضوع مجوز افزایش سرمایه بانک که از
سال گذشته پیگیر آن هستیم و گزارشات مربوطه تقدیم بانک مرکزي شده و حوزه نظارت بانک مرکزي نیز آن را تایید کرد که در

 
مرحله صدور مجوز قرار دارد. 

دکتر پرویزیان گفت: اگر این افزایش سرمایه انجام پذیرد، نسبت هاي نظارتی بانک، قدرت اعطاي تسهیلات و قدرت حضور در بازار
افزایش مطلوبی خواهد داشت . در سال گذشته بانک پارسیان اقدامات مهمی را در حمایت از تولید و اشتغال و نیز در جهت جلب

 
اعتماد بیشتر سهامداران و سپرده گذاران انجام داد. 

وي ادامه داد: از 11 شرکتی که سال گذشته در بورس اوراق بهادار عرضه اولیه سهام شدند، 2 شرکت مربوط به گروه پارسیان بودند و

 
اول نماد اپُال بود که در بدترین شرایط بازار عرضه موفق و مثبتی را تجربه کرد . 

مدیرعامل بانک پارسیان اضافه کرد: نماد دیگر عرضه شده لیزینگ پارسیان بود که در کنار عرضه هاي قبلی صورت گرفت . براي سال
جاري نیز برنامه ریزي شده، تا نسبت به عرضه اولیه سهام برخی از شرکت هاي ارزشمند در مجموعه هاي سرمایه گذاري و مالی اقدام

 
شود. 

دکتر پرویزیان در ادامه افزود :مراحل مربوط به پذیرش و درج شرکت فولاد سبزوار نیز به عنوان یکی از شرکتهاي متعلق به زنجیره ي
فولادي مراحل پایانی را در سازمان بورس اوراق بهادار تهران طی می کند ، که با اتمام این مراحل قطعا بازده خوبی براي سهامداران

 
بانک پارسیان متصور می توان شد . 

امسال به حمدا... پروژه بزرگ پالایشگاهی عسلویه و مهر نیز به بهره برداري رسید که با توجه به سهم سی درصدي بانک پارسیان در
شرکت پالایش پارسیان سپهر با محصولاتی شامل اتان، متان، پروپان و بوتان وسرمایه گذاري بالغ بر یک میلیارد یورو، وضعیت منابع و

 
پورتفوي سهام بانک را بنحو بسیار مناسبی ارتقاء بخشیده است. 



دکتر پرویزیان در حوزه اعطاي اعتبار و تسهیلات گفت: اساس برنامه ریزي و حرکت بانک پارسیان بر اجراي سیاست هاي کلی نظام
جمهوري اسلامی و فرمایشات مقام معظم رهبري در حوزه حمایت از تولید، رفع موانع و اشتغال زایی است، که با رعایت بهداشت

 
اعتباري برنامه مناسبی تدوین و در حال اجرا است. 

وي با اشاره به اجراي 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي کوچک و متوسط در سال 99 توسط بانک پارسیان ادامه داد:
امید است که این آمار را در حوزه حمایت از کسب و کارها بهبود ببخشیم و اقدام یک بانک خصوصی با محدودیت شعب در راستاي

 
ایفاي مسوولیت هاي اجتماعی، کار ارزشمند و کم نظیري است. 

مدیرعامل بانک پارسیان ضمن امیدواري براي ارتقا ارائه خدمات به مشتریان و ارزش افزوده براي سهامداران با افزایش سرمایه و قدرت
اعتباري در نظر گرفته شده، خاطرنشان کرد: برنامه ریزي هیئت مدیره بانک مبنی بر افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی است که

 
بایستی مجوز آن اخذ گردد. 

دکتر پرویزیان با اشاره به مطالبات معوق بانک پارسیان گفت: در وصول مطالبات به رویه عدالت خواهی قوه قضائیه امیدواریم که
اقدامات اصلاحی مناسبی انجام پذیرد. در بانک پارسیان به صورت سنواتی با مطالبات انباشته برخی پرونده هاي مطرح در سطح ملی

 
مواجه هستیم و خوشبختانه در سال هاي اخیر تعداد زیادي از این موارد حل و فصل شده است. 

وي با اشاره به رسیدگی برخی از پرونده هاي معوق بانک در دادسراي مالی و پولی قوه قضاییه ادامه داد: امیدواریم با حل و فصل این
پرونده ها گشایش مطلوبی رخ دهد و امیدواریم با رویه عدالت خواهی جاري قوه قضاییه منابع از دست رفته بانک توسط عده اي

 
محدود را بازگردانیم و قطعا این اتفاق خواهد افتاد. 

مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي کامل و جامع در خصوص مطالبات معوق، تصریح کرد: در جهت بهداشت
اعتباري،نظارت بر عملیات اعتباري تلاش می کنیم ودر جهت، کنترل و وصول معوقات به منظور برگشت به چرخه اقتصادي مجدانه

 
حرکت می کنیم. 

فارس



امیر صباغ با اشاره به عرضه مواد معدنی در بورس کالا: معدنی ها به مرور

داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/02/31

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین قیمت مواد
معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی

است که فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین (...)

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین قیمت مواد
معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی است که

 
فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین (...) 

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین قیمت مواد معدنی
در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی است که فرمول ها
و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین دست مانند تولیدکنندگان فولاد، آلومینیوم و مس در بورس کالا از سال ها قبل اجرایی

 
شده و در حال انجام است. 

به گزارش اقتصادطلایی صباغ در گفت و گو با «کالاخبر» اظهار داشت: تاکنون فرمول مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا سایر
محصولات مرتبط با حوزه معدن وجود نداشت و طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي فروش
راضی کنند مجبور به استفاده از مکانیزم فروش مزایده اي بودند. در این بین فرآیند موجود در بورس کالا به جهت سادگی و شفافیت

 
بسیار بهتر از مزایده هاي سنتی گذشته است. 

 
روند منطقی قیمت محصولات معدنی 

صباغ با اشاره به اینکه اخیرا موجی منطقی را براي کشف قیمت از طریق بورس کالا در میان معدنی ها شاهد هستیم اظهار داشت:
این اقدامی است که به نظر می رسد در آینده با افزایش عرضه ها بتواند قیمت محصولات معدنی را شفاف و در دسترس عموم قرار

 
دهد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: اتفاقی که در بورس کالا و قیمت هاي کشف شده در آن رخ می دهد این است که
بورس، حباب میان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده را شفاف کرده و در بسیاري از مواقع از بین می برد. این حباب که بسیار هم
مهم است تا پیش از عرضه محصولات در بورس کالا عمدتا نصیب تجار و افراد غیر حوزه تولید می شد. به بیان ساده تر قدرت چانه
زنی و عدم وجود قیمت، گاهی باعث می شود افراد غیر از حوزه تولید و واسطه ها، سود هنگفتی را کسب کنند. با این تفاسیر اینکه

 
شرایطی یکسانی براي خرید و فروش محصولات ایجاد شده، فرصت خوبی است و در آینده شاهد افزایش معاملات هم خواهیم بود. 

وي در پاسخ به این سوال که ضرایب قیمتی میان کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی تغییري داشته یا نه گفت: ضرایب قیمتی نه تنها
تابع قیمت فولاد است بلکه نرخ دلار، قیمت هاي جهانی و مکان جغرافیایی تولید و مصرف بر روي آن اثرگذار است. پر واضح است که



هزینه هاي حمل و نقل در ضرایب مربوطه تاثیرگذار بوده و مصرف کنندگان این پارامتر مهم را نیز در محاسبات خرید از بورس کالا

 
مدنظر قرار می دهند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو ادامه داد: قیمت هاي جهانی، عوارض صادراتی و هزینه هاي حمل نیز از آن جهت در
نرخ هاي تعیین شده مهم است که در آینده در صورت نبود متقاضی براي محصول عرضه شده در بورس، امکان صادرات براي محصول
مربوطه فراهم خواهد بود. انتظار ما این است که شرکت هاي مختلف براساس کیفیت محصول، جانمایی و زمان عرضه، قیمت هاي

 
مختلفی را ارائه دهند. 

وي تصریح کرد: ضرایب قیمتی چادرملو با عرضه سنگ آهن و کنسانتره در بورس کالا شفاف شده و با عرضه کنسانتره و گندله گل

 
گهر و آهن اسفنجی سایر شرکت ها در بورس این ضرایب به مرور زمان شفاف تر و دقیق تر هم خواهد شد. 

 
سازوکار بورس، محرك سرمایه گذاري در بخش معدن 

صباغ در خصوص تاثیر عرضه زنجیره بالادست فولاد در بورس کالا بر افزایش سرمایه گذاري ها در حوزه معدن گفت: این اقدام قطعا
محرك سرمایه گذاري در حوزه معدن خواهد بود. البته حوزه معدن اکنون جدا از منابع مالی به پتانسیل هاي سرمایه گذاري نیازمند
است یعنی معدن، پروژه می خواهد. براي آنکه بتوانیم پروژه هایی در حوزه معدن به ویژه سنگ آهن تعریف کنیم لازم است که میزان
اکتشافات کشور را افزایش دهیم تا ذخایر بزرگتري کشف شوند و در ادامه بر روي آنها برنامه سرمایه گذاري صورت گیرد. زمانی که
ذخایر محدود باشند نمی توان پروژه هاي متعدد معدنی و سرمایه گذاري زیادي تعریف کرد و در نتیجه شرکت ها مجبور به سرمایه

 
گذاري در سایر بخش ها خواهند بود و در زنجیره حرکت کنند. 

وي تاکید کرد: بنابراین یکی از اقداماتی که دولت باید در جهت رشد سرمایه گذاري در حوزه معدن انجام دهد کمک به تعریف یا
افزایش پروژه هاي معدنی در کشور است تا واحدهاي معدنی با منابع مالی خود آنرا اجرا نمایند و اکنون فرصت خوبی براي این کار
است. دولت می تواند با تسهیل فرآیندها و شرایط اکتشاف در کشور و همینطور آزادسازي محدوده هاي معدنی براي بخش خصوصی و
گسترش این کار، محرك کافی و لازم را براي سرمایه گذاري حوزه معدن در آینده فراهم کرده و رشد اشتغال و افزایش سطح تولیدات

 
معدنی را رقم بزند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو در بخش پایانی صحبت هاي خود ضمن اشاره به عرضه موفق آهن اسفنجی در بورس

 
کالا طی هفته گذشته عنوان کرد: رقیب آهن اسفنجی در بازار، قراضه است. 

قراضه اکنون در ایران به بهاي بیش از 10 میلیون تومان به ازاي هر تن فروخته می شود در حالی که آهن اسفنجی بعد از رقابت 5
درصدي 8200 تومان به ازاي کیلوگرم فروخته شد، هرچند که هنوز اختلاف وجود دارد اما با افزایش عرضه آهن اسفنجی در بورس

 
کالا در آینده می توانیم ثبات قیمتی را شاهد باشیم. 

 
هدف از عرضه ها در بورس چیست؟ 

صباغ تصریح کرد: موضوع مهمی که فعالان زنجیره فولاد باید به آن توجه کنند این است که هدف از عرضه سنگ آهن، کنسانتره،
گندله و آهن اسفنجی در بورس کالا افزایش قیمت نیست بلکه هدفی که شرکت ها به دنبال آن هستند کشف بهینه قیمت است و

 
قطعا اگر حجم عرضه افزایش پیدا کند از کشف قیمت ها نیز می توان اطمینان بیشتري داشت. 



وي با تاکید دوباره این موضوع که هدف از عرضه محصولات زنجیره بالادستی فولاد در بورس کالا گران کردن این محصولات نیست
افزود: اکنون قیمت ها به صورت نقطه اي و spot است اما زمانی که بتوان به صورت ماهانه یک یا 2 میلیون تن کنسانتره و گندله در
بورس عرضه کرد آن وقت می توان گفت قیمت ها به نقطه واقعی خود نزدیک شده است؛ بنابراین هدف از عرضه تنها شفاف شدن نرخ

هاست.



جذب سرمایه به بخش تولید با ایجاد امنیت سرمایه گذاري/ بنگاه هاي

اقتصادي، محور توسعه در کشور/ خلق ثروت با کمک سرمایه هاي اجتماعی

منبع: شاتاشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صمت در مراسم افتتاح واحد فرآوري معدن سنگ
آهن چاه پلنگ شمالی تاکید کرد: جذب سرمایه به بخش
تولید با ایجاد امنیت سرمایه گذاري/ بنگاه هاي اقتصادي،
محور توسعه در کشور/ خلق ثروت با کمک سرمایه هاي
اجتماعی وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر نقش
بنگاه هاي بزرگ اقتصادي در توسعه کشور، به تاثیر و
توانایی سرمایه هاي اجتماعی در خلق ثروت اشاره کرد و
گفت: برخی کشورها صرفا به واسطه داشتن سرمایه

 
اجتماعی قوي در خلق ثروت موفق بودند. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در آیین افتتاح معدن سنگ آهن چاه پلنگ شمالی در استان اصفهان، که امروز (31اردیبهشت
ماه 1400) برگزار شد، صنعت فولاد را یکی از افتخارات جمهوري اسلامی ایران دانست و گفت: تولید 29 میلیون تن فولاد خام و
صادرات 6 میلیون تن فولاد در سال گذشته، یک کارنامه موفق براي بخش تولید و صنایع معدنی است؛ ما در حال حاضر در رتبه دهم
جهانی در این حوزه هستیم و با توجه به برنامه هاي وزارت صمت و پروژه هایی که در بخش خصوصی وجود دارد امیدواریم در سال

 
هاي آینده این رتبه ارتقا یابد. 

 
واردات مواد اولیه تولید و کالاهاي اساسی با ارز ناشی از صادرات 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با بیان اینکه اگر صادرات غیرنفتی و صنایعی مانند فولاد وجود نداشت، شرایطی اقتصادي در
سال گذشته به مراتب مشکل تر بود، تصریح کرد: سال گذشته حدود 38 میلیارد دلار واردات داشتیم که 13 میلیارد دلار آن کالاي
اساسی و تجهیزات و دارو و 25 میلیارد دلار آن مواد اولیه تولید، کالاهاي واسطه اي و تجهیزات کارخانه هاي تولیدي بود و بخش

 
اعظم تامین ارز با همت صادرکنندگان و از طریق ارز صادرات انجام گرفت. 

 
رشد هشت درصدي صنعت علی رغم همه محدودیت هاي اقتصادي 

رزم حسینی با اشاره به اینکه ایران علاوه بر محدودیت هاي کرونایی که در اقتصاد تاثیر داشت، تحت تاثیر تحریم هاي اقتصادي نیز
بود، اظهار داشت: علی رغم فشارها و محدودیت هایی که وجود داشت توانستیم در بخش تولید رشد قابل توجهی داشته باشیم و در
بخش صنعت رشد هشت درصدي را تجربه کنیم و بدون شک اگر قدرت هاي جهانی اجازه دهند جمهوري اسلامی به زودي جزء

 
کشورهاي توسعه یافته خواهد بود. 



 
جذب سرمایه با ایجاد امنیت سرمایه گذاري 

وي در بخش دیگر صحبت هاي خود به معادن و ذخایر خوب معدنی در کشور اشاره کرد و افزود: کشور ما سرمایه مادي مناسبی دارد

 
و در صورت ایجاد بستر مناسب و امنیت سرمایه گذاري سرمایه گذاران ایرانی در داخل و خارج از کشور وارد میدان خواهند شد. 

 
خلق ثروت با کمک سرمایه هاي اجتماعی 

رزم حسینی در ادامه بر اهمیت و نقش سرمایه هاي اجتماعی و نیروي انسانی متخصص در رشد اقتصاد کشور تاکید کرد و بیان
داشت: در این حوزه نیز سرمایه هاي مناسبی در کشور داریم؛ سرمایه هاي اجتماعی قوي که می توانند خلق سرمایه مادي هم داشته
باشند؛ برخی کشورهاي اروپایی علی رغم داشتن سرمایه مادي، صرفا بواسطه سرمایه اجتماعی که در اختیار داشتند، خلق ثروت

 
کردند و موفق بودند. 

 
بنگاه هاي اقتصادي محور توسعه در منطقه 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه شرکت ذوب آهن نطنز و دیگر شرکت ها و بنگاه هاي اقتصادي می تواند محور توسعه
منطقه باشند، گفت: با وجود چنین بنگاه هایی نباید در روستاها و شهرهاي اطراف مشکل اشتغال زایی وجود داشته باشد البته این به
معناي حذف مشاغل دیگر نیست بلکه به معناي سرمایه گذاري در منطقه است تا با توجه به استعدادهاي که در منطقه وجود دارد

 
شغل هاي متناسب ایجاد شود. 

وي در پایان با تاکید بر حمایت وزارت صمت از حوزه تولیداجازه صدور مجوز براي واحد هاي تولیدي فولاد و صنایع فولادي به شرط

 
تامین مواد اولیه توسط خود سرمایه گذار را یکی از این اقدامات دانست. 

گفتنی است معدن سنگ آهن چاه پلنگ شمالی با ذخیره قطعی بالغ بر 20 میلیون تن و ذخیره استخراج سالیانه 500 هزار تن و
سرمایه گذاري هزار میلیارد ریال، موجب ایجاد اشتغال مستقیم براي 150 نفر را فراهم می کند.



تجارت بین المللی در خدمت تولید/اقدامات جدي وزارت صمت در ایجاد

فضاي سرمایه گذاري جدید

منبع: شاتاشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جمع فعالان اقتصادي
اردستان تاکید کرد: تجارت بین المللی در خدمت تولید/
اقدامات جدي وزارت صمت در ایجاد فضاي سرمایه گذاري
جدید وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اقدامات
جدي وزارت صمت در راستاي حمایت و افزایش تولید و
تسهیل در صدور مجوزها گفت: صنایع و تولید باید در
جهت توسعه متوازن باشند و در این راستا، استفاده از

 
ظرفیت بنگاه هاي اقتصادي بزرگ کمک کننده است. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در جمع نخبگان و فعالان اقتصادي شهرستان اردستان با اشاره به بازدیدهاي انجام شده از واحد
هاي مختلف صنعتی و تولیدي در استان اصفهان گفت: وزارت صمت مصمم است در بخش هایی که می تواند راساً نسبت به تشویق و

 
حمایت از صنایع، تولیدو تجارت بین المللی اقدام کند. 

 
ایجاد فضاي سرمایه گذاري جدید با اجراي طرح آزادسازي معادن 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه وزارت صمت اقدامات لازم در این راستا را از آغاز سال 1400 به صورت جدي تر در
دستور کار قرار داده است، به اجراي طرح آزاد سازي 6هزار معدن و محدوده معدنی از طریق مزایده در 31 استان کشور اشاره و آن را
حرکتی مهم و اقدامی جسورانه توصیف کرد و افزود: این اقدام موجب ایجاد فرصت هاي جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در حوزه
معدن فراهم کرده است؛ این طرح موجب شد معادنی که براي چندین دهه غیرفعال بودند، با یک اقدام کارشناسی شده به چرخه

 
فعالیت برگردند و امیدواریم از این طریق، یک جریان جدید سرمایه گذاري در کشور شکل بگیرد. 

 
تسهیل و تسریع در صدور مجوزها 

رزم حسینی، رفع موانع در حوزه صدور مجوزها و اقدامات جدي وزارتخانه در جهت حذف امضاي طلایی را یکی دیگر از اقدامات
وزارت صمت در جهت رشد و افزایش تولید اعلام کرد و گفت: یکی از کارهاي انجام شده در این زمینه اجازه صدور مجوز براي واحد
هاي فولادي و صنایع فرآوري فولاد به شرط تامین مواد اولیه توسط سرمایه گذار بوده است؛ وزارت صمت روند تسهیل صدور مجوزها

 
را در سایر حوزه ها نیز دنبال می کند تا بخشی از موانع را در حوزه تولید حذف کند. 

 
تجارت بین المللی در خدمت تولید 



وي تفویض اختیارات به استان ها را از دیگر تصمیمات وزارت صمت در راستاي تسهیل و افزایش تولید دانست و با تاکید بر اینکه
سیاست اصلی وزارت صمت حمایت از تولید داخل است به برنامه هاي این وزارتخانه در بخش تجارت بین المللی اشاره کرد و آن ها را

 
در همین راستا دانست. 

 
توسعه متوازن با مشارکت بخش تولید به عنوان معین اقتصاد مقاومتی 

رزم حسینی با اشاره به مصوبه دولت در خصوص برگشت مسئولیت ها و کلیه اختیارات محصولات کشاورزي به وزارت جهاد کشاورزي
آن را اقدامی موثر در بهبود شرایط تولید در حوزه کشاورزي خواند و با بیان اینکه صنایع و تولید باید در جهت توسعه متوازن باشد،
اظهار داشت: در مدل اقتصاد مقاومتی، شرکت هاي تولیدي و بنگاه هاي اقتصادي که تمایل به مشارکت دارند به عنوان معین اقتصاد
مقاومتی در یک منطقه مشخص و معرفی می شوند؛ این یک طرح آزموده شده است و امیدواریم با اجراي آن به حفظ تاریخ شفاهی

 
اقتصادي در مناطق محروم و روستاها کمک شود. 

 
تقویت بنگاه هاي کوچک و متوسط با کمک بنگاه هاي بزرگ اقتصادي 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد مقاومتی را اقتصاد مردم پایه و مبتنی بر تقویت نهادهاي اقتصادي دانست و با تاکید بر رشد
هشت درصدي صنعت در سال 99، تصریح کرد: شرکت هاي بزرگ در این بخش پیشگام هستند و در همین راستا، وزارت صمت با
شناسایی 100 شرکت برتر در کشور اقدام به ایجاد فرصت هاي سرمایه گذاري به ارزش بالغ بر 450 هزار میلیارد تومان در سراسر

کشور کرده است؛ این طرح علاوه بر تقویت بنگاه هاي کوچک و متوسط در کشور به توسعه متوازن نیز کمک می کند.



اخبار

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/02/31

اخبار

 
اخبار 

 
رئیس سازمان صمت اردبیل خبر داد: 

 
اختصاص 450 هزار میلیارد ریال براي اجراي طرح هاي صنعتی 

 
اردبیل-خبرنگاررسالت: 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اردبیل گفت: براي ایجاد 15 هزار فرصت شغلی در استان اردبیل 450 هزار میلیارد ریال براي
اجراي طرح هاي صنعتی در اردبیل اختصاص می یابد.رامین صادقی در جلسه بررسی عملکرد سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
اردبیل اظهار داشت: بهره گیري از ظرفیت هاي اشتغال در بخش صنعت یکی از اهداف مهم در طول سالیان گذشته بوده است که
درصدد هستیم تا پایان امسال اشتغالزایی در بخش صنعت را تا 34 درصد ارتقا دهیم.وي بیان کرد: ایجاد فرصت هاي شغلی مناسب با
در نظر گرفتن قابلیت هاي فردي و نیز رفع معضل بیکاري یک اولویت اساسی در این زمینه است به طوري که زمینه ساز فرصت
کارآفرینی براي افراد پایین 25 درصد است که راه اندازي واحدهاي صنعتی در حوزه اشتغال بسیار حائز اهمیت است.رئیس سازمان
صنعت، معدن و تجارت اردبیل گفت: فعال سازي واحدهاي راکد و نیز افزایش تولید با هدف تقویت اصناف تولیدي روند مثبتی به
دست آورده و به دنبال ایجاد 9 هزار و 161 فرصت شغلی در بخش صنعت و معدن هستیم که در این زمینه تلاش هاي خوبی در این
حوزه انجام یافته است.صادقی ادامه داد: در حال حاضر 55 هزار بافنده با اشتغال 8 هزار نفر در سال گذشته محقق شده و در این
زمینه فعال سازي بیمه و کارت بافندگی براي فعالان این عرصه حمایت هاي خوبی انجام یافته که در این زمینه تفاهم نامه اي براي
پوشش بیمه اي در قالب بیمه عشایري و روستایی مبناي کار قرار گرفته است.وي اظهار داشت: 40 برنامه حمایتی در این زمینه انجام
یافته و صدور مجوزها نیز در این زمینه افزایش 71 درصدي داشته است که درصدد هستیم این آمار را به صورت دقیق ثبت و مشخص
کنیم و در راستاي ارتقاي شاخص هاي مورد نظر نیز آن طور که باید به میزان مناسب 71 درصدي دست یابیم.صادقی ادامه داد: در
حال حاضر 950 جواز تأسیس در استان صادر شده و به همین منظور 450 هزار میلیارد ریال با ایجاد 15 هزار فرصت شغلی در
دستور کار قرار دارد که بی شک نقطه عطفی براي توسعه استان محسوب می شود و طبق پیش بینی هاي به عمل آمده در اجرایی
شدن فازهاي عملیاتی 300 طرح صنعتی تا دو سال آینده می توانیم موفق عمل کنیم.وي با اشاره به احیاي 58 واحد به چرخه تولید
نیز اظهار کرد: ارائه تسهیلات با ظرفیت اشتغال یک هزار و 100 نفر در دستور کار قرار گرفته است که می تواند رونق تولید، صندوق
توسعه و بانک ها مورد توجه واقع شود که در این زمینه 9 هزار و 390 میلیارد براي فعال سازي واحدهاي فعال تمهیدات لازم به عمل
آمده است.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل ادامه داد: 271 میلیون دلار کالا از گمرکات استان صادر شده و در این

 
زمینه یک هزار و 142 واحد تولیدي داراي پروانه بهره برداري با سرمایه گذاري 750 هزار میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 

 
22 هزار نفر در دستور کار قرار گرفته است. 

 
استاندار قم خبر داد: 

 
آغاز واکسیناسیون گروه سنی بالاي 75 سال 

 
قم-خبرنگاررسالت: 

استاندار قم از آغاز واکسیناسیون گروه سنی بالاي 75 سال جاري در قم خبر داد و گفت: از شهروندان قمی درخواست داریم تا در



زمان مشخص شده نسبت به دریافت واکسن کرونا اقدام نمایند.بهرام سرمست در حاشیه جلسه ویدئوکنفرانس ستاد ملی کرونا که به

 
ریاست حجت الاسلام 

حسن روحانی برگزار شد، طی سخنانی ضمن آرزوي قبولی طاعات مردم متدین قم و تبریک عید سعید فطر، از همراهی شهروندان با
طرح ممنوعیت ترددها طی روزهاي گذشته قدردانی کرد و گفت: این محدودیت ها در کنترل کرونا مؤثر بوده اند.استاندار قم با اشاره
به گزارش وضعیت استان هاي مختلف در جلسه روز هاي گذشته ستاد ملی کرونا افزود: خوشبختانه در سراسر کشور شاهد سیر نزولی
شیوع کرونا هستیم.وي روند واکسیناسیون در کشور را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: هم در زمینه واردات واکسن و هم در راستاي
واکسیناسیون افراد شاهد پیشرفت قابل توجهی هستیم.سرمست با اشاره به آغاز واکسیناسیون شهروندان بالاي 75 سال در کشور،
جلوگیري از تجمع افراد در زمان تزریق واکسن را ضروري دانست و ادامه داد: از مردم درخواست داریم تا در زمان مشخص شده نسبت
به دریافت واکسن کرونا اقدام نمایند.وي همچنین طرح منع تردد شبانه از ساعت 22 لغایت 3 بامداد را مورد توجه قرار داد و

 
خاطرنشان کرد: شهروندان بایستی نسبت به اجراي این قانون اهتمام داشته باشند. 

 
رئیس سازمان فضاي سبز شهري شهرداري سنندج: 

 
عملیات احداث فضاي سبز 

 
پارك دو هکتاري باغ ایرانی آغاز شد 

 
سنندج –خبرنگار رسالت: 

رئیس سازمان سیما، منظر و فضاي سبز شهري شهرداري سنندج از آغاز عملیات احداث فضاي سبز پارك دو هکتاري به سبک باغ
ایرانی و محوطه پیکره ایثار و مقاومت مردم کردستان در آبیدر سنندج خبر داد.آسوز شعبانی در گفت وگو با خبرنگار ما در
سنندج،گفت: نصب بزرگ ترین المان تحت عنوان پیکره ایثار و مقاومت مردم کردستان در دامنه پارك جنگلی آبیدر و همچنین
عملیات احداث پارك دو هکتاري موسوم به باغ ایرانی در سال گذشته آغاز شد. وي افزود: عملیات محوطه سازي این دو طرح توسط
سازمان عمران شهرداري در حال اجرا است. ایشان از آغاز عملیات احداث فضاي سبز پارك دو هکتاري موسوم به باغ ایرانی و محوطه
پیکره ایثار و مقاومت مردم کردستان در سنندج خبر داد و گفت: بیش از 4 هزار مترمربع فضاي سبز و گل کاري در این محدوده
احداث می شود. شعبانی افزود: براي اجراي عملیات احداث فضاي سبز از گونه هاي مختص به باغ ایرانی شامل چنار، سرو شیراز، کاج،
ژینگوا، یاس امین الدوله، کاج موگو، بید مجنون، یاس پروین، کاج ستاره اي و... استفاده می شود. رئیس سازمان سیما، منظر و فضاي
سبز شهري شهرداري سنندج تصریح کرد: احداث آبنما و استفاده از گونه هاي سایه انداز و مقاوم در مقابل باد با توجه به سطح ارتفاع
و مقاوم در برابر کم آبی و گونه هاي بومی شامل افرا، زبان گنجشک، ارغوان و ... براي اجراي عملیات فضاي سبز در دستور کار قرار
دارد. وي عنوان کرد: پس از اتمام عملیات احداث فضاي سبز نسبت به نصب مبلمان پارکی در محدوده این دو طرح اقدام خواهد شد.
شعبانی در پایان خاطر نشان کرد:دور تا دور محوطه پارك دو هکتاري باغ ایرانی با استفاده از نسترن، آبشار طلایی و گل هاي فصلی

 
و... آراسته خواهد شد. 





دانشگاه آزاد اسلامی گیلان رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را

کسب کرد

منبع: سرتوكشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش سرتوك ،دکتر محمد دوستار درجلسه اي که با حضور محمدمهدي طهرانچی در سالن اجتماعات دانشگاه آزاد
اسلامی واحد رشت برگزار شد، اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده

مهارتی و کارآفرینی و 32هزار دانشجو در حال تحصیل دارد. وي با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد ...

رشت_سرتوك_دکتر محمد دوستاردبیر هیئت امنا و
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان ازموفقیت وکسب

 
رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی خبر داد. 

به گزارش سرتوك ،دکتر محمد دوستار درجلسه اي که با
حضور محمدمهدي طهرانچی در سالن اجتماعات دانشگاه

آزاد اسلامی واحد رشت برگزار شد، اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده مهارتی و

 
کارآفرینی و 32هزار دانشجو در حال تحصیل دارد. 

وي با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی گیلان تمامی تلاش خود را براي جذب دانشجو با توجه به امکانات و ظرفیت بالاي استان
انجام می دهد، بیان کرد: تعداد ورودي دانشجویان نسبت به سال 98 در نیمسال اول 7درصد رشد و در نیمسال دوم با 14درصد رشد

 
همراه بوده است. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با قدردانی از برنامه ریزي هاي دقیق اعضاي هئیت علمی براي پیشبرد
اهداف آموزشی در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان، گفت: 818 نفر از استادان در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان در حال آموزش به

 
دانشجویان هستند. 

دوستار با تأکید بر اینکه ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جزء اولویت هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان است،

 
مطرح کرد: ساماندهی رشته هاي تحصیلی استان گیلان را به سه بخش استانی تقسیم کرده ایم. 

وي ناحیه بندي استان گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت و همراهی دانشگاه آزاد اسلامی واحد رودبار و لشت نشا
اعلام و خاطرنشان کرد: بخش شرق گیلان با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد لاهیجان و همراهی واحدهاي دانشگاه آزاد در

 
آستانه، لنگرود، سیاهکل و رودسر هستند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان بخش غرب گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرانزلی و
همراهی فومن، شفت، صومعه سرا، تالش، ماسال وآستارا نام برد و اظهار کرد: هدف از این ساماندهی ایجاد توازن در مورد رشته ها و



 
اعضاي هیئت علمی است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با تأکید بر فعالیت هاي پژوهشی و فناوري که در رتبه بندي پژوهشی استان گیلان داراي

 
رتبه ششم در کشور است، ادامه داد: واحد رشت نیز در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري است. 

دوستار ارتباط بسیار خوب استادان دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت با حوزه صنعت و خدمات را یادآور شد و افزود: تا کنون 15 تفاهم
نامه همکاري توسط دانشگاه با سازمان ها منقعد شده است، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت 15 تفاهم نامه دیگر را هم در

 
دست تدوین دارد. 

وي با تأکید بر فعالیت هاي معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان که با برگزاري کرسی هاي آزاداندیشی
براي نخستین بار در استان گیلان سبب ایجاد روحیه بسیار بالایی میان اعضاي هیئت علمی و دانشجویان شده است، افزود: دانشگاه

 
آزاد اسلامی گیلان توانست رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان تأکید کرد: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزاري کرسی هاي
آزاداندیشی با محوریت مشارکت حداکثري در انتخاباتات را در برنامه هاي پیش و رو دارد.



انتشار مقالات دوازدهمین کنفرانس ملی رویکردهاي نوین در مدیریت، اقتصاد

و حسابداري

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/02/31

سیویلیکا

لیست و عناوین مقالات نمایه شده از دوازدهمین کنفرانس ملی رویکردهاي

 
نوین در مدیریت، اقتصاد و حسابداري به صورت زیر می باشد: 

 
1. بررسی نقش اخلاق حرفه اي در حسابداري یک حسابدار 

2. تدوین استراتژي منابع انسانی شرکت شیر پاستوریزه پگاه گیلان با استفاده
از رویکرد تحلیل عوامل استراتژیک SWOT ماتریس برنامه ریزي استراتژیک

 
 QSPM کمی

 
3. تجارت الکترونیک در ایران و جهان 

 
4. تاثیر بیماري کرونا بر اقتصاد ایران و جهان 

 
5. مروري بر روش هاي تصمیم گیري اقلام بهاي تمام شده 

6. رابطه بین مدیریت دانش با کارآفرینی سازمانی کارکنان شرکت توزیع نیروي

 
برق اهواز 

 
7. بررسی اثرات فرهنگ سازمانی بر نتایج گزارشگري هاي مالی حسابداران 

8. بررسی اثرات آگاهی از علم حسابداري مدیریت بر پیش بینی نوسانات قیمت

 
سهام در بورس اوراق بهادار 

9. بررسی چارچوب مفهومی اخلاق حرفه اي در رعایت استانداردهاي

 
حسابداري 

10. شناسایی و رتبه بندي عوامل موثر بر اثربخشی استقرار دولت الکترونیک در

 
شهرداري ارومیه با استفاده از روش تحلیل سلسله مراتبی 

 
11. بررسی عوامل موثر بر تحول مدیریت سازمانی و توسعه منابع انسانی 

 
12. نقش سلامت نظام مدیریت اداري در ابعاد سازمانی 

 
13. تاثیر تکنیک هاي نوین حسابداري مدیریت در تحولات اداري سازمانها 

 
14. مروري بر هزینه یابی بر مبانی هدف 

15. بررسی تاثیر میزان کنترل سرمایه گذار بر عملکرد استارت آپ ها با نقش

 
تعدیلگر تخصص و تجربه 

 
16. بررسی و ارزیابی چگونگی اجراي مدیریت فرهنگی 

 
17. بررسی هایی در حوزه فعالیت هاي فرهنگی و مدیریت آن 

 
18. بررسی بورس و حکمرانی شرکتی 

 
19. بررسی تاثیر مدیریت دانش بر عملکرد سازمانی در یکی از شرکت هاي توزیع برق در شهر تهران 

 
20. تاثیر استراتژي یادگیري الکترونیک بر توانمندسازي کارکنان تامین اجتماعی استان اردبیل 



 
21. تاثیر یادگیري شناختی بر چابک سازي سازمانی کارکنان اداره ورزش و جوانان استان اردبیل 

 
22. بررسی نقش بیمه سپرده ها در عملیات گزیر بانکی 

 
23. بررسی اهداف اجراي موفق بودجه ریزي عملیاتی و تاثیرنتایج آن در سطح نهادهاي دولتی 

 
24. شناسایی عوامل موثر بر تمایل کم پرسنل شهرداري مشهد در استفاده از مراکز پزشکی شهرداري 

 
25. اولویت بندي عوامل موثر بر تمایل کم پرسنل شهرداري مشهد در استفاده از مراکز پزشکی شهرداري 

26. مروري بر عوامل و چالش هاي مدیریت کسب و کار در دوره بحران کرونا



یارانه ثروتمندان را حذف نمی کنم / در دولت من یک میلیون شغل فقط در

بخش مسکن ایجاد شد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/02/31

گفت وگوي اقتصادآنلاین با محمود احمدي نژاد، نامزد انتخابات ریاست جمهوري1400 ''با هدف نقد و بررسی برنامه هاي
اقتصادي انتخاباتی'' وي آغاز شد.

گفت وگوي اقتصادآنلاین با محمود احمدي نژاد، نامزد
انتخابات ریاست جمهوري1400 ""با هدف نقد و بررسی

 
برنامه هاي اقتصادي انتخاباتی"" وي آغاز شد. 

به گزارش اقتصادآنلاین، رییس دولت هاي نهم و دهم
جمهوري اسلامی، به عنوان کاندیداي ریاست جمهوري

 
1400 در برنامه اقتصاد دو صفر اقتصادآنلاین حضور یافت. 

در حالی به انتخابات ریاست جمهوري سال 1400 نزدیک می شویم که اقتصاد ایران شرایط خطیري را پشت سر می گذارد. آمارهاي
رسمی حاکی از این است که متغیرهاي اقتصاد کلان کشور همچون رشد اقتصادي، تورم، نرخ بیکاري، کسري بودجه، سرمایه گذاري و
... شرایط نامطلوبی را طی یک دهه گذشته تجربه کرده است. از همین رو پایگاه خبري اقتصادآنلاین در نظر دارد در آستانه انتخابات
ریاست جمهوري 1400 و با هدف نقد و بررسی برنامه هاي اقتصادي نامزدهاي انتخاباتی، سلسله گفت وگوهایی اقتصادي را با این

 
نامزدها برگزار کند. 

 
مهمان این قسمت برنامه اقتصادآنلاین در روز جمعه 31 اردیبهشت محمود احمدي نژاد رییس دولت هاي نهم و دهم است. 

این برنامه که از اینستاگرام اقتصاد آنلاین به آدرس @eghtesadonline_ پخش می شود، از کلاب هاوس، کانال تلگرام و کست
باکس اقتصادآنلاین نیز به صورت مستقیم پخش می شود. این برنامه همچنین از صفحه اینستاگرام محمدصادق الحسینی نیز پخش

 
خواهد شد. 

 
مشروح گفت و گوي اقتصادآنلاین با محمود احمدي نژاد را در ادامه می خوانید؛ 

احمدي نژاد گفت: آمار را می توان از همه جا گرفت و شما می توانید با آمار کاري کنید که دوره آقاي روحانی درخشان ترین دوره

 
تاریخ ایران باشد. 

وي ادامه داد: اینکه بگوییم پایین ترین میزان اشتغال در دولت ما بوده است، اشتباه است و حاکی از آمار ساختگی است. چرا که در

 
دولت جاري هشت سال رکود تورمی داریم و هیچ توسعه اي در تولید، صنعت و... نداشتیم؛ پس اشتغال چگونه به وجود آمده است؟ 



احمدي نژاد افزود: بحث هاي آماري همواره برآوردي است. برآورد هم به برآوردکننده بازمی گردد. مثلا اشتغال خالص یک واژه من

 
درآوردي است و در هیچ کجاي دنیا وجود ندارد. ما در کشور یک پایگاه اطلاعاتی نداریم که اگر فردي شاغل و یا بیکار شد، ثبت کند. 

در دولت من یک میلیون شغل فقط در بخش مسکن ایجاد شد محمود احمدي نژاد گفت: در هشت سال دولت من، نزدیک به 7
میلیون واحد مسکونی ساخته شد، یعنی تقریبا سالی 640 هزار واحد. هر واحد مسکونی نیز دو شغل ثابت ایجاد می کرد و خود این
مساوي است با یک میلیون شغل. کل ظرفیت تولید صنعتی کشور در دولت ما دو برابر شد. تولید صنعتی واقعی نیز در این هشت سال
دو برابر شد. کل خودروهاي ثبت شده در ایران تا ابتداي دولت من 5 میلیون بود. در دولت ما یک و نیم میلیون از رده خارج شد و با

 
17 میلیون خودرو دولت را تحویل دادیم، این آمار راهنمایی رانندگی است. 

اقتصاد سیاسی شود نه باند بازي رییس دولت هاي نهم و دهم گفت: تمام زیرساخت هاي کشور در دولت ما دو برابر شد. ما دولت را با
6.7 میلیارد دلار صادرات غیر نفتی تحویل گرفتیم و با 45 میلیارد دلار تحویل دادیم؛ اقتصاد خوب است سیاسی شود اما واقعا سیاسی

 
نه باندي. آمارسازي مساله اي را حل نمی کند. 

وي ادامه داد: ظرفیت تولید نیرو در دولت قبل ما 38 هزار و 750 بوده است و تا سقف آن نیز استفاده می شد. ظرفیت تولید نیرو

 
وقتی ما دولت را تحویل دادیم، به 71 هزار و 600 مگاوات دایر و 26 هزار مگاوات با متوسط 60 درصد پیشرفت رسیده است. 

قرار نبود یارانه هاي مردم در جاي دیگري خرج شود احمدي نژاد افزود: مجلس با اصل اجراي قانون هدفمندي یارانه ها مخالف بود و
لایحه اي در این خصوص دادیم که کاملا معکوس کرد تا اجرا نشود و موضوع به رهبري کشیده شد. 30هزار تومان از یارانه هاي انرژي
و 11هزار تومان از سایر یارانه هاي بودجه را نقدي کرده ایم. منابع و مصارف عینا برابر بوده است و اکنون متفاوت شده؛ دولت یارانه

 
هاي مردم را اکنون در جاي دیگر خرج می کند و چنین قراري نبود. 

وي اضافه کرد: ایده هدفمندي براي خود بنده بود و از آن دفاع می کنم. یارانه غیرنقدي فساد و تبعیض است. همه می گویند یارانه

 
پنهان، فساد، فاصله طبقاتی و به ضرر همه است؛ اما در مقابل اصلاح آن مقاومت می شود چرا که افرادي از آن بهره می برند. 

اگر رییس جمهور شوم، یارانه ثروتمندان را حذف نمی کنم رییس دولت هاي نهم و دهم گفت: اگر دوباره رییس جمهور شوم، یارانه را
مساوي بین همه خواهم داد و ثروتمندان را حذف نمی کنم. چرا که حذف ثروتمندان براي کشور خطرناك است؛ زیرا جامعه تفکیک

 
می شود و این تفکیک براي جامعه خطرناك است. 

دولت نباید درآمد ثروت طبیعی را وارد بودجه کند/ درآمد انرژي باید به مردم برسد احمدي نژاد گفت: یکی از مشکلات اصلی اقتصاد
این است که دولت درآمد ثروت طبیعی را در دست گرفته و به بودجه وارد کرده است. کل انرژي براي کل ملت است و چه کسی گفته

 
باید خرج دولت شود؟ 

وي ادامه داد: توسعه دولت به دلیل درآمد نفتی است؛ این درآمد باید از دولت گرفته شود. درآمد انرژي براي همه است و باید به

 
صورت مساوي بین مردم تقسیم شود. یارانه پنهان و کل درآمد انرژي براي کل ملت است. باید اجازه دهیم یکباره انجام شود. 

رییس دولت هاي نهم و دهم افزود: ارزش یارانه نقدي اکنون یک بیست و سوم شده است؛ دلار هزار تومانی اکنون 23 هزار تومان

 
شده و این یعنی وضعیت خوب نشده است؛ حداقل باید 45 دلار را حفظ می کردیم. 



زمین رایگان؛ راه حل مساله مسکن/ به هر که خواست، زمین بدهید احمدي نژاد مطرح کرد: من از زمان استانداري در ذهنم بود
قیمت زمین باید از قیمت تمام شده مسکن، بیرون برود. منظور این نیست که صفر شود؛ منظور این است که آنقدر پایین بیاید که
تعیین کننده نباشد. اوایل دولت ما یک جهش در قیمت مسکن داشتیم؛ ما باید ببینیم چه اندازه رشد جمعیت داریم، چند نفر ازدواج
می کنند و نیاز به مسکن چه اندازه است؟ چند عامل تقاضا در تولید مسکن تاثیرگذار است؛ سالانه به طور متوسط، 750 هزار خانواده

 
جدید تشکیل می شود؛ بافت هاي فرسوده داریم که باید بازسازي شود؛ ارتقاي کیفیت زندگی مساله دیگر است. 

وي افزود: راه حل صفر شدن قیمت زمین این است که براي تمام افرادي که متقاضی هستند، زمین بدهید. ممکن است بپرسید، زمین
را از کجا بیاوریم و من می گویم زمین وجود دارد. 187 میلیون هکتار سطح ایران است. کل زمینی که ما براي مسکن مصرف کردیم،

 
یک میلیون هکتار است؛ 10میلیون هکتار دیگر بگذاریم و به هر کسی زمین خواست بدهیم. 

طرح من باغ شهر است/ تمرکز جمعیت در چند شهر با امنیت ملی در تضاد است احمدي نژاد گفت: مسکن مهر مسکن بود؛ من این
مدل شهرسازي را قبول ندارم زیرا شهر محل سکونت انسان است و مناسبات باید طوري باشد که انسان ها بتوانند رشد کنند. از آنجا
که ما در امر مسکن عقب افتادگی داشتیم. ایده اصلی ما باغ شهر بود؛ یعنی زمین ها را تقسیم می کنیم و به مردم می دهیم؛ در این

 
شرایط شهر سازي تازه معنی خواهد داد. جمعیت به همراه خود شغل خواهد داشت. 

وي ادامه داد: من اگر رییس جمهور شوم، طرح باغ شهر را در کل ایران انجام خواهم داد. این طرح، مطالعه شده است و تمرکز
جمعیت در چند شهر، با امنیت ملی در تضاد است. مرزها در حال خالی شدن است. جمعیت باید پخش شود تا از همه ظرفیت هاي

 
کشور استفاده شود. تجربه نشان از آن است که اگر یک طرح عادلانه روي میز بگذاریم، همه استقبال خواهند کرد. 

ایده سهام عدالت از من بود/ هدفم این بود به 100 درصد مردم سهام عدالت بدهیم رییس دولت هاي نهم و دهم گفت: وقتی دولت ما
تشکیل شد، سیاست هاي اصل44 ابلاغ شد و دولت ما بلافاصله لایحه تعیین کرد تا آن را قانونمند کند. ما در آن لایحه اجازه ندادیم

 
نهادهاي عمومی در خصوصی سازي شرکت کنند ولی مجلس آن را اضافه کرد. 

وي افزود: در فرآیند خصوصی سازي ما 40 هزار میلیارد تومان به سهام عدالت دادیم. حدود 40 هزار میلیارد تومان هم به نهادهاي
عمومی بابت بدهی ها داده شد؛ بخشی نیز بابت بدهی هاي بخشی خصوصی با تصویب مجلس داده شد؛ مقداري نیز در بورس و
فرابورس بسیار شفاف واگذار شد. من دفاع می کنم اما خودم نقشی در آن نداشته ام. من در مورد هیچ واحدي تصمیم نگرفتم که
واگذار کنیم یا خیر. دولت ما اصولا هر تصمیمی گرفته، قبلا پیش بینی هایش را کرده است؛ ماه ها مطالعه می شد که آیا یک پروژه

 
لازم است یا خیر. 

 
احمدي نژاد ادامه داد: ایده سهام عدالت در ایران از خود من بود و می خواستم به 100 درصد مردم سهام بدهیم. 

پربیننده ترین رقیب اصلی ابراهیم رییسی کیست؟ گفت و گوي اقتصادآنلاین با رییس دولت هاي نهم و دهم انتخابات ریاست
جمهوري سوریه در تهران + عکس برجام هم پشت صحنه داشت و هم روي صحنه / حوزه اقتصاد جاي قاضی نیست دفاع قاطع

لاریجانی از برجام / اگر برجام چیز نجسی بود، چرا الان زیرش نمی زنند؟



بهره برداري واحد تولیدي سیما کاشی اردستان با اشتغالزایی 300 نفري در

آبان ماه

منبع: پاناشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/02/31

اردستان(پانا)-پیرو سفر وزیر صنعت،معدن و تجارت به شهرستان اردستان مطرح شد که واحد تولیدي سیما کاشی اردستان
در آبان ماه به بهره برداري برسد

اردستان(پانا)-پیرو سفر وزیر صنعت،معدن و تجارت به
شهرستان اردستان مطرح شد که واحد تولیدي سیما

 
کاشی اردستان در آبان ماه به بهره برداري برسد 

مدیرعامل شرکت سیما کاشی در بازدید وزیر صمت از این
کارخانه اظهار کرد: این واحد تولیدي از تیرماه سال گذشته
با اشتغال زایی 300 نفر کلنگ زنی شد و امیدواریم در آبان

 
ماه به بهره برداري برسد. 

غبرایی میبدي افزود:در فاز نخست ظرفیت تولید کارخانه سیما کاشی 15 هزار مترمربع در روز خواهد بود و گنجایش ظرفیت تولید
روزانه به 20 هزار مترمکعب در روز هم خواهد رسید. ظرفیت تولید فاز اول کارخانه سیماکاشی 15 هزار متر مربع در روز است و تا 60

 
هزار متر مربع در روز نیز کارخانه گنجایش افزایش ظرفیت دارد. 

وي خاطرنشان کرد:این واحد صنعتی مشکلات زیرساختی نظیر تامین گاز و برق داشت که با دستور وزیر قرار شد تامین برق از شهر

 
مهاباد و تامین گاز هم از اردستان انجام بگیرد. 

 
خبرنگار:علیرضا صفاري فر 

اردستان وزیرصمت کارخانه کاشی



امضاي طلایی در مجوزهاي فولاد حذف شد / زنجیره فولاد در نطنز در حال

تکمیل شدن است

منبع: موجشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت با اشاره به اینکه زنجیره فولاد در نطنز در حال
تکمیل شدن است و بزرگترین ذخیره سنگ آهن در این
منطقه کشف شده است گفت: امضاهاي طلایی در
مجوزهاي معدنی حذف شده و همه می توانند در این

 
بخش بدون تعهد مواد اولیه سرمایه گذاري کنند. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري موج، وزیر صنعت،
معدن و تجارت از کارخانه ذوب و فولاد بازدید کرد و در
مراسم افتتاحیه بزرگترین ذخیره سنگ آهن استان اصفهان

با اشاره به اینکه باید از کارآفرینان این پروژه تبریک گفت اعلام کرد: صنعت فولاد جزو افتخارات کشور است، صنعت فولاد ایران با 29

 
میلیون تولید و 6.2 میلیون صادرات در رتبه دهم جهان قرار گرفته است. 

علیرضا رزم حسینی با بیان اینکه سال گذشته با وجود کرونا اگر صادرات فولاد، پتروشیمی و...نبود اقتصاد با مشکل مواجه می شد،
افزود: سال گذشته 38 میلیارد دلار کالا براي کشور واردات شده که بخش عمده آن مربوط به کالاهاي اساسی و تجهیزات بوده که ارز

 
مورد نیاز آن توسط صادرکننده ها تامین کرده اند. 

او با تاکید بر اینکه ایران، کره شمالی و کوبا جزو کشورهایی بوده ایم که سال گذشته علاوه بر مشکل کرونا با تحریم هم مواجه بوده

 
اند، اظهار کرد: در سال گذشته بخش صنعت ایران رشدي 8 درصدي و بخش کشاورزي رشدي 7.5 درصدي داشته باشند. 

رزم حسینی با بیان اینکه مجتمع ذوب و فولاد نطنز می تواند محور توسعه این منطقه باشد، اظهار کرد: مردم این منطقه باید با توجه

 
ظرفیت هایی که وجود دارد باید کسب و کار ایجاد کند. 

او با اشاره به اینکه امضاي طلایی ساخت واحدهاي تولید فولاد، کنسانتره، ذوب و...را حذف کرده ایم، گفت: در حال حاضر مجوز

 
صادرات براي واحدهاي زنجیره فولاد که خوراك را از خارج وارد و ارزش افزوده ایجاد می کنند را صادر کرده ایم. 

صادرات میلگرد به چین همچین جواد توکلی مدیرعامل مجتمع ذوب و فولاد نطنز در پاسخ به خبرنگار خبرگزاري موج با اشاره به
اینکه در حال حاضر مشکل بیشتر شرکت هاي فولاد حتی ذوب آهن و فولاد مبارکه تامین مواد اولیه است، گفت: در شرایط کنونی
بزرگترین ذخیره سنگ استان اصفهان با اکتشاف کنونی توسط مجتمع فولاد نطنز انجام شده که 20 میلیون تن ذخیره قطعی آن

 
است استخراج سالیانه 500 هزار تن در مرحله نخست، اشتغال مستقیم 150 نفر و میزان سرمایه گذاري 1000 میلیارد ریال است. 



او بیان اینکه پیش بینی ما این است که مواد اولیه زنجیره فولاد در منطقه نطنز تامین شود، افزود: تا پایان سال 1402 تولید 2
میلیون تن کنسانتره، 2 میلیون تن گندله و ...خواهیم داشت و از آنجایی که تولید فولاد و نبرد هم وجود دارد در هدفگذاري تولید

 
مفتول و...محقق خواهد شد. 

توکلی افزود: همچنین سرمایه گذاري بالغ بر بیش از ده هزار میلیارد ریال براي احداث پست اختصاصی 230 کیلوولت، 55 کیلومتر
خط انتقال برق تماماً با آوره شرکت و تأمین بخش عمده اي از ماشین آلات فولاد سازي و خط تولید کنسانتره و همچنین سرمایه

 
گذاري 2000 میلیارد ریالی براي تکمیل و راه اندازي تأسیسات تصفیه فاضلاب شهر نطنز انجام شده است. 

توکلی با اشاره به اینکه میلگرد نطنز به چین هم صادرات می شود، گفت: در حال حاضر 200 مگاوات در نطنز تامین برق شده و خط
انتقال ك از مرکزي وجود دارد و ایستگاه راه آهن در نزدیک مجتمع قرار دارد و همه این شرایط باعث ایجاد زیرساخت هاي براي

 
تکمیل زنجیره فولاد در کشور است. 

به گزارش خبرگزاري موج، هدف ایجاد یک زنجیره کامل تولید از مرحله استخراج از معدن ، تولید کنستانتره ، گندله و آهن اسفنجی
تا تولید شمش فولادي ، میلگرد هاي شاخه در سایز هاي 8 الی 32 میلیمتر ، کلاف هاي صنعتی و ساختمانی ساده و آج دار در

سایزهاي 5/5 تا 16 میلیمتر براي تامین نیاز صنایع پائین دستی فولاد و ساختمان و سایر مقاطع فولادي در مجتمع نطنز است.



وزیر سابق نفت: سرباز مردم هستم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از ساري،  رستم قاسمی وزیر
سابق نفت عصر امروز در نشست خبري با اصحاب رسانه در
پارك موزه دفاع مقدس مرکز مازندران با اشاره به چالش
هاي پیش روي انتخابات، اظهار کرد: هیچ انگیزه اي براي
مطرح کردن خودم در دولت آینده ندارم، علتش این است
که وقتی در دولت دهم پیشنهاد گرفتم 6 ماه طول کشید
تا پذیرفتم، براي وزیر شدن مایل نبودم اما ما سرباز کشور

 
هستیم و باید هر جایی که لازم است حضور پیدا کنیم. 

قاسمی با اشاره به اینکه مشکل جدي کشورمان مشکل اقتصادي است، گفت: حدود 12 سال است که شعار سال به اقتصاد مربوط
است، امروز بر طبق نظرسنجی 90 درصد مردم مشکل اقتصادي دارند و ابر چالش ما چالش اقتصادي است که بسیاري از مردم از این
باب آسیب دیدند.وي افزود: در واقع دولت ها می آیند و می روند ولی مردم و نظام سرجایشان باقی هستند، من براي پوشش و

 
حمایت کسی نیامدم؛ آمدم بگویم سرباز مردم هستم ، همواره به فکر منافع انقلاب هستم. 

وزیر سابق نفت با بیان اینکه شاهد افزایش نرخ طلاق و کاهش فرزندآوري هستیم، بیان کرد: دولت سیزدهم دولتی بسیار سخت است،
در سال 1400، افزایش تورم را داریم، کشور ترازویی به نام درآمد و هزینه دارد، هزینه هاي جاري را نمی توانیم دست کاري کنیم

 
پس باید فکري به حال درآمد کنیم. 

این مسؤول با اشاره به اینکه حدود 6 سال در کنار سردار سلیمانی حضور داشتم، گفت: من پس از جنگ کلا در حوزه اقتصادي کار
کردم طی سفر به کشورهاي دیگر دریافتم که خارجی ها ثروت ایران را می شناسند، کشور ما فرزندان باهوشی دارد، اولین کشور
دارنده انرژي فسیلی در دنیا هستیم 15 درصد از معادل کل دنیا در ایران وجود دارد، سالانه 24 میلیارد متر مکعب آب هاي روان

 
کشور است، شمال و جنوب کشور ما به دریا وصل هستند آب دریا پایه مزیت کشور ما است. 

وي با اشاره به کمبود مسکن در کشور ادامه داد: ما یک جمعیت 80 میلیون نفره هستیم اگر یک میلیون مسکن بسازیم باز تراز عرضه
و تقاضا باید به سمت  ازدواج باشد که نداریم از مولفه هاي اصلی ازدواج مسکن است، 18 تا 20 درصد اشتغال کشور می تواند در

 
معدن باشد، پس باید رونق ایجاد کرد. 

قاسمی تصریح کرد: می گویند؛ ایران متخصص فرصت سوزي در بازار است همین ناکارآمدي است بازار منتظر ما نمی ماند، معلمان ما
درآمدشان کم است و انگیزه آموزشی ندارند، با این اوضاع حرف زدن و شعار دادن فایده اي ندارد، قانون و برنامه تا دلتان بخواهد

 
داریم، امروز کشور نیاز به کار کردن دارد نه حرف زدن. 



وزیر سابق نفت با تاکید بر اینکه نفت از سرمایه هاي مهم کشور است، خاطرنشان کرد: در بحث نگهداري و کار بر روي این ثروت
عظیم نسبت به سایر کشورها ناکارآمد هستیم، من دو برنامه پیش بینی کردم؛ یکی براي آن دسته از مردمی که زیر خط فقر قرار

 
دارند بوده و همزمان تغییر ریل گذاري کشور در حوزه هاي مختلف را مدنظر دارم. 

این مسؤول گفت: من رستم قاسمی هستم در زیر سایه انقلاب و نظام چه تایید شوم و چه رد صلاحیت، تابع قوانین کشور هستم. با
توجه به تجربه، کارنامه و سوابقم که در حوزه اقتصاد بوده، می خواهم در این حوزه کار کنم و هدفمند کردن کارت سوخت با اتصال به

 
کارت ملی مردم، یکی از برنامه هاي من است. 

وي با اشاره به اقداماتش در دوره اي که وزیر نفت بود، اظهار کرد: چنانچه کسی از آن دوران انتقادي به میان بیاورد، ما حرف هاي
زیادي با اسناد و مدارك براي گفتن داریم، تخریب در فضاي رسانه اي و مجازي کار درستی نیست، وقتی کارهاي سیاسی صورت می

 
گیرد کشور نابود می شود من اگر روزي کشور را به دست بگیرم به سیاست ها نگاه نمی کنم. 

قاسمی با تاکید بر کسب درآمد با استفاده از نفت و بهسازي حمل و نقل در کشور، گفت:  56 هزار کیلومتر شاهراه در کشور داریم که
به خاطر وضعیت بد جاده ها موجب پرداخت استهلاك می شود توجه به زیرساخت هاي کشور با استفاده از نفت در دولت نهم و دهم

 
انجام شد امروز هم باید صورت بگیرد، در مجموع نگرش با اقتدار و سازکار را مدنظر دارم. 

انتهاي پیام/86048/ج/خ



ضرورت حفظ کرامت انسانی و شخصیت بخشی به زندانیان در آذربایجان

غربی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از ارومیه و به نقل از  روابط
عمومی دادگستري آذربایجان غربی ناصر عتباتی در بازدید
سر زده روز جمعه از زندان مرکزي ارومیه که بیش از هفت
ساعت به طول انجامید اصلاح و باز اجتماعی کردن
محکومان زندانی را اولویت کاري خود دانست و اظهار
داشت: باید کرامت انسانی زندانیان حفظ و اولویت اول
شخصیت بخشی به آنها و اصلاح و بازپروري باشد تا وقتی

 
از زندان آزاد می شوند انسانی صالح و درستکار باشند. 

 
وي افزود: اشتغال و مولدسازي زندانیان کمک شایانی به بازسازي روحیه محکومان و ایجاد امید به آینده براي آنها هست. 

عتباتی ضمن بازدید از کارگاه هاي حرفه آموزي تقویت و توسعه آنها را براي افزایش تعداد محکومان استفاده کننده از این مزیت

 
قانونی خواند و تاکید کرد: باید فعالان اقتصادي را هم در این چرخه وارد کنیم و از ایشان کمک بگیریم. 

رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی در بازدید از داخل بندهاي زندان با تک تک زندانیان دیدار و پاي صحبت ها و درخواست هاي
آنان نشست و از مسولین زندان خواست براي هر کدام از زندانیان برگه وضعیت قضایی تهیه و در دست زندانی باشد تا بتوان هر لحظه

 
از وضعیت تحمل حبس او مطلع شد. 

 
عتباتی تصریح کرد: باید از ارفاقات و تاسیسات قانونی نهایت بهره را برد تا کمترین وارده را به زندانهاي استان داشته باشیم. 

 
خاطرنشان می شود در ادامه این بازدید عتباتی از بازداشتگاه ارومیه و زندان باز نیز بازدید کرد. 

شایان ذکر است مجیدي دادستان عمومی و انقلاب ارومیه،محمدي مدیر کل زندان هاي استان ومختاري دادیار ناظر زندان  نیز

 
عتباتی را همراهی می کردند. 

انتهاي پیام/



افتتاح دو طرح بزرگ فولادي و پمپ سازي در نطنز

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از نطنز رحمت االله فیروزي پور
عصر امروز در آیین افتتاح دو شرکت فولادي که با حضور
وزیر صمت در شهر خالدآباد و شهر نطنز برگزار شد، اظهار
کرد: امروز و با حضور علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت،
معدن و تجارت شاهد افتتاح دو پروژه بسیار بزرگ و قابل

 
افتخار در حوزه فولاد هستیم. 

نماینده مردم نطنز، بادرود و قمصر در مجلس شوراي
اسلامی افزود: اولین و بزرگ ترین و کامل ترین مرکز پمپ سازي (اسلاري؛ دوغاب) در مجتمع کشت و صنعت شریف خالدآباد افتتاح
شد که با افتتاح و تست نهایی این مرکز، جمهوري اسلامی ایران در بین 9 کشور داراي تکنولوژي ساخت پمپ قرار گرفته که زمینه
اشتغال زایی 250 نفر به صورت مستقیم فراهم شده است، از این پس پمپ هاي مورد نیاز شرکت هایی همچون چادرملو، سنگان،
گوهر زمین فکور صنعت، آسفالت طوس، راهبر فرآیند، پایا فولاد و دیگر کارخانه ها توسط گروه صنعتی فولاد شریف تأمین خواهد

 
شد. 

وي با تقدیر از مدیریت مجتمع فولاد شریف خالدآباد و شرکت ذوب آهن و فولاد نطنز تصریح کرد: امروز همچنین شاهد افتتاح بزرگ

 
ترین معدن سنگ آهن اصفهان هستیم که زنجیره تولید فولاد در شرکت ذوب آهن و فولاد نطنز کامل می شود. 

فیروزي پور اضافه کرد: در منطقه بادرود به عنوان منطقه پرجمعیت اصفهان، حرکت خوبی از سوي سازمان صمت صورت گرفته است

 
و امیدواریم رضایت مندي رهبر معظم انقلاب را در سال 1400 براي جهش تولید داشته باشیم. 

جواد توکلی طرقی مدیر شرکت ذوب آهن و فولاد نطنز نیز در این مراسم اظهار کرد: مجتمع عظیم صنعتی ذوب آهن نطنز و فولاد
نطنز فعالیت خود را در سال 1380 جهت تولید انواع محصولات فولادي با نیت تأمین مواد اولیه کارخانه هاي میلگرد صنعتی و

 
ساختمانی و صنایع مفتولی و نیز ایجاد اشتغال پایدار در سطح منطقه و کشور آغاز کرده است. 

وي در ادامه بیان کرد: این مجتمع با توجه به برخورداري از امکانات بی نظیر در منطقه مشتمل بر مجاورت با ایستگاه قطار سراسري،
قرار گرفتن در حاشیه بزرگراه کاشان – اصفهان به عنوان شاهراه دسترسی شمال به جنوب کشور، بهره مندي از منابع آبی زیرزمینی،
قرار گرفتن در مسیر شبکه سراسري انتقال گاز کشور، برخورداري از امکانات ویژه پست برق 230 کیلوولت دو مداره، داراي ویژگی ها

 
و امتیازات منحصربه فرد است. 

توکلی طرقی گفت: این مجتمع در راستاي تکمیل زنجیره تولید فولاد با توجه به برخورداري از امتیاز معدن چاه پلنگ شمالی و ذخایر



بسیار غنی و قطعی معدن مذکور که با توجه به مطالعات اولیه بالغ بر 20 میلیون تن ماده معدنی بوده و در حال حاضر بنا بر مطالعات

 
اکتشافی و ژئوفیزیکی هوایی در گستره این معدن تا 100 میلیون تن قابلیت افزایش خواهد داشت را امروز افتتاح کرد. 

توکلی طرقی گفت: این معدن ذخیره سنگ آهن استان اصفهان با ذخیره قطعی و اولیه بالغ بر 20 میلیون تن، ظرفیت استخراج
سالیانه 500 هزار تن در مرحله نخست، اشتغال مستقیم 150 نفر و میزان سرمایه گذاري هزار میلیارد ریال، توسط شرکت ذوب آهن

 
نطنز و شرکت فولاد نطنز امروز به بهره برداري رسید. 

مدیر شرکت ذوب آهن و فولاد نطنز تصریح کرد: از برکات دیگر این طرح می توان به سرمایه گذاري بالغ بر بیش از 10 هزار میلیارد
ریال براي احداث پست اختصاصی 230 کیلوولت، 55 کیلومتر خط انتقال برق تماماً با آورده شرکت و تأمین بخش عمده اي از ماشین
آلات فولادسازي و خط تولید کنسانتره و همچنین سرمایه گذاري 2 هزار میلیارد ریالی براي تکمیل و راه اندازي تأسیسات تصفیه

 
فاضلاب شهر نطنز است. 

انتهاي پیام/63025/ح20/خ



ایران در جایگاه دهم صنعت فولاد دنیاست/ در وزارت صمت براي صنعت فولاد

رانت و امضاي طلایی نداریم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از نطنز، علیرضا رزم حسینی
عصر امروز در  آیین افتتاح معدن سنگ آهن چاه پلنگ
شمالی در نطنز اظهار کرد: صنعت فولاد جزو افتخارات
کشور است، در سال گذشته 29 میلیون تن فولاد تولید
کردیم که از این تولید حدود 6.5 میلیون تن آن را صادر

 
کردیم و کشور ما در رتبه دهم جهان قرار دارد. 

وزیر صنعت، معدن، تجارت با بیان اینکه برنامه وزارت
صمت توسعه پروژه هایی بوده که در بخش خصوصی براي توسعه صنعت فولاد است، افزود: در سال گذشته با وجود کرونا و تحریم
هاي ظالمانه موفق شدیم حدود 38 میلیارد دلار واردات داشته باشیم که 13 میلیارد دلار آن کالاهاي اساسی و تجهیزات و دارو و 25
میلیارد دلار آن مواد اولیه تولید، کالاهاي واسطه اي و تجهیزات کارخانه هاي تولیدي وارد شد که این را مرهون صادرکنندگان عزیزي

 
هستیم که ارز مورد نیاز از طریق ارز صادرات تأمین شد. 

وي تصریح کرد: به رغم تحریم ها باز هم شاهد رشد 8 درصدي در بخش صنعت و 7.5 درصدي در بخش کشاورزي هستیم و این به
آن مفهوم نیست که از این رشد رضایت داشته باشیم بلکه اذعان داریم اگر خارجی ها بگذارند، ایران از کشورهاي بزرگ توسعه یافته

 
خواهد شد. 

رزم حسینی خاطرنشان کرد: شرکت ذوب آهن نطنز یک زنجیره کامل تولید فولاد است و می تواند محور توسعه منطقه باشند، با
وجود چنین بنگاه هایی نباید در روستاها و شهرهاي اطراف مشکل اشتغال زایی وجود داشته باشد البته این به معناي حذف مشاغل
دیگر نیست بلکه به معناي سرمایه گذاري در منطقه است تا با توجه به استعدادهایی که در منطقه وجود دارد شغل هاي متناسب

 
ایجاد شود. 

وزیر صنعت، معدن، تجارت در پایان گفت: در سیاست جدید وزارت صمت اعلام کرده ایم هیچ رانت یا امضاي طلایی در اعطاي مجوز
صدور مجوز براي واحدهاي تولیدي فولاد و صنایع فولادي نداریم و چنانچه شخصی خودش بتواند مواد اولیه را تأمین کند بدون هیچ

 
مشکلی مجوز خواهیم داد. 

به گزارش فارس، معدن سنگ آهن چاه پلنگ شمالی در مجتمع ذوب آهن نطنز از طریق ویدئوکنفرانس و همچنین بزرگ ترین مرکز

 
پمپ سازي کشور در شرکت دانش بنیان فولاد شریف خالدآباد به دست وزیر صمت افتتاح شد. 

انتهاي پیام/63025/ح10/خ



افتتاح و راه اندازي مجدد شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان، حمیدرضا باقري 
اظهار کرد: شهرستان اردستان در 100 کیلومتري شمال
استان اصفهان واقع شده است و این شهرستان داراي 67
پروانه بهره برداري واحدهاي صنعتی است که 50 واحد آن

 
فعال است. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان
افزود: 16 واحد صنعتی در شهرستان اردستان داراي جواز

تأسیس است که از این واحدها، 7 واحد صنعتی بیش از 50 نفر نیروي انسانی دارد و 101 فقره پروانه بهره برداري معدن در این

 
شهرستان صادر شده که 58 فقره از این معادن فعال و نیمه فعال است. 

 
وي تصریح کرد: 2 هزار و 650 واحد صنفی در شهرستان اردستان فعال است و یک اتاق اصناف هم در این شهرستان قرار دارد. 

باقري با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت ماه به این شهرستان توضیح داد: در این سفر قرار است بازدیدي از
مجتمع تعاونی فولاد کویر اردستان، سیما کاشی و واحد کویر مقوا انجام گیرد تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري

 
برسد. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان اضافه کرد: همچنین در سفر وزیر صمت قرار است واحد فاستونی اردستان پس

 
از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجدداً به چرخه تولید برگردد و زمینه اشتغال 100 نفر را فراهم کند. 

وي در ادامه گفت: فولاد کویر اردستان با سرمایه گذار خارجی و ظرفیت اسمی 95 هزار تن آهن اسفنجی و اشتغال زایی 800 نفر با
پیشرفت فیزیکی 90 درصدي همراه است، این واحد صنعتی در فازهاي بعدي با نیروگاه هاي حرارتی و تولید 16 مگاوات برق و

 
نوردگرم به بهره برداري می رسد.  

باقري در پایان بیان کرد: استعلامات سه شهرك صنعتی اردستان، زواره و مهاباد توسط شرکت شهرك هاي صنعتی در دست اقدام

 
است. 

انتهاي پیام/63088/ح/خ



روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه 90

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/02/31

هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این معضل وجود
دارد که آخرین آنها حادثه معدن طزره دامغان در اردیبهشت امسال بود که به جان باختن دو نفر منجر شد.

اقتصادگردان- وقتی سخن از معدن به میان می آید همه یاد اخبار ناخوشایند از وقایع معادن کشور می افتند چون متاسفانه
خبرهاي ریزش در معدن که در سال هاي اخیر بر تعداد آنها افزوده شد، زود منتشر می شود، آخرین ریزش نیز مربوط به معدن زغال

 
سنگ طزره دامغان و محبوس شدن 2 کارگر آن است. 

حادثه معدن زغال سنگ در حدود ساعت 12 ظهر روز شنبه 11 اردیبهشت در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره از معادن چهارگانه
شرکت زغال سنگ البرز شرقی در کارگاه استخراج k 13 پیشرو، هنگام استخراج و به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه رخ داد که در
این حادثه 2 نفر کارگر پیمانکاري شرکت به نام هاي میلاد روشنائی و سید اصغر افضلی دچار حادثه و محبوس شدند، شامگاه

 
پنجشنبه 16 اردیبهشت پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

کارگران جان باخته هر دو کمتر از 40 سال سن داشتند و متاهل بودند، مجموعه معادن زغال سنگ البرز شرقی در منطقه طزره

 
دامغان در مناطق سردسیر و کوهستانی جنوب رشته کوه هاي البرز و در فاصله 50 کیلومتري شهرستان دامغان واقع شده است. 

در طول سال هاي گذشته حوادث ناگوار این چنین زیادي رخ داده است و تعدادي از کارگران معدن نیز بخاطر این موضوع جان خود
را از دست داده اند، به همین دلیل معدنکاري به عنوان یکی از سخت ترین شغل ها در جهان محسوب می شود چون در این شغل

 
معدنکاران با جان خود بازي می کنند. 

براساس آمارها، حدود80 درصد حوادث معادن مربوط به معادن کوچک هستند. معادن سنگ تزئینی و زغال سنگ، حادثه سازترین

 
معادن کشور به شمار می روند. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مرداد 99 گزارشی از وضعیت بهداشت و ایمنی در معادن در حال
بهره برداري را منتشر کرد. براساس این گزارش در سال 1397 تعداد چهار هزار و 916 معدن در کشور در حال بهره برداري بود و 99

 
هزار و 734 نفر در آنها فعالیت داشتند. 

مطابق آخرین آمار منتشر شده در سال 1397 تعداد 277 حادثه شغلی در معادن رخ داده است و یک هزار و 546 نفر آسیب دیدند و
36 نفر فوت کردند. برحسب فعالیت اقتصادي معادن، بیشترین حادثه شغلی به ترتیب در «استخراج سنگ تزئینی» و «استخراج زغال
سنگ خشک» اتفاق افتاده است. همچنین استان هاي مازندران، کرمان، سمنان و فارس بیشترین تعداد حادثه شغلی را به خود

 
اختصاص داده اند. 

بررسی جداول آماري نشان می دهد که در 10 سال گذشته (97- 1388) شمار معادن بهره برداري شده تعداد 490 معدن اضافه شده
و از رقم چهار هزار و 426 معدن به چهار هزار و 916 معدن رسیده است. همچنین تعداد شاغلان نیز از 76 هزار و 854 نفر به 99



 
هزار و 734 نفر بیشتر شد. 

براساس این بررسی با وجود رشد معادن و تعداد شاغلان، حوادث شغلی در معادن در 10 سال گذشته روند نزولی داشته و تعداد آن از

 
365 حادثه به 277 حادثه کاهش یافته و تعداد فوت شدگان نیز از 49 نفر در سال 1388 به رقم 36 نفر رسیده است. 

گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون در بررسی علت مستقیم آسیب شغلی در معادن در حال بهره برداري نشان می
دهد بیشترین علت حادثه شغلی مربوط به تصادم یا تصادف با اجسام درحال حرکت، برخورد عمودي یا افقی با اجسام در حال سکون

 
و تماس با اجسام برنده و تیز یا ناهموار بوده است. 

اما این حوادث در دهه 90 هم قابل تامل است چون در این دهه
حوادث بسیاري رخ داده است که متاسفانه تعدادي هم از افراد

 
شاغل در معادن ایران جان خود را از دست دادند. 

 
مهمترین حوادث معدنی در کشور 

مهمترین و بزرگترین حوادث معدنی در ایران مربوط به دهه 90 است. انفجار معدن یورت زمستان آزادشهر استان گلستان در تاریخ

 
15 آبان 96 به عنوان یکی از فاجعه بارترین حوادث معدنی در کشور بود که موجب کشته شدن 43 نفر شد. 

در سال90 تعداد 44 فوتی، سال 91تعداد 43 فوتی، 92 تعداد 59 فوتی، 93 تعداد 33 فوتی، 94 تعداد 28 فوتی، 95 تعداد 44 فوتی،
96 تعداد 78 فوتی و در سال 97 تعداد 36 فوتی در حوادث شغلی معادن به ثبت رسیده است، در سال 98 نیز براثر حوادث معدن
45نفر جان خود را در 31معدن به علت گاز گرفتگی، خفگی، برق گرفتگی و ریزش کمربالاي کارگاه ها و حفاري هاي غیرمجاز از

 
دست دادند. 

در پنج ماه نخست سال 1399 نیز 20 معدنچی در 13 معدن جان خود را از دست دادند. در دهه 90 بیش از سه هزار حادثه در

 
معادن کشور رخ داده است که موجب آسیب دیدگی حدود 13هزار کارگر و کشته شدن بیش از 430 معدنچی شده است. 

23 آذر سال 1389، ریزش معدن اشکلی در منطقه هجدك راور در عمق 600 متري تونل شماره یک و محبوس شدن پنج کارگر در
داخل تونل، به عنوان یکی از حوادث مهم بود که در ساعات اولیه تنها جسد یکی از کارگران، 13 روز بعد 2 تن و 114 روز بعد جسد

 
2 تن دیگر پیدا شد. 

28 آذر 1391 نیز هشت معدنچی در جریان انفجار معدن زغال سنگ طبس کشته شدند. در این حادثه 13 کارگر وارد تونل شدند که
متاسفانه پنج نفر سالم و هشت نفر دیگر جان خود را از دست دادند، دلیل اصلی حادثه ریزش معدن، تصاعد گاز متان و انفجار حفره

 
گازي بود. 

در روز یکم اسفند 1392 نیز انفجار گاز در معدن زغال سنگ چشم پودنه شهرستان کوهبنان در شمال استان کرمان نیز سه نفر

 
کشته و 6 نفر مصدوم شدند. 



همچنین 16تیر 1393 انفجار در معدن گرانیت قرمز قلعه خرگوشی اردکان واقع در شمال شرق این شهرستان پنج کارگر را به کام
مرگ کشاند. در این حادثه شماري از کارگران به انبار مواد منفجره معدن وارد شدند و یکی از کارگران با بی احتیاطی ته سیگارش را

 
روي یکی از محموله هاي فسفر انداخته بود که در نهایت باعث انفجار در این معدن شد. 

18 مرداد 1393 نیز ناامن بودن معدن زغال سنگ کیاسر در مازندران باعث مرگ 2 معدنکار براثر گازگرفتگی شد، البته این حادثه 2

 
مصدوم هم داشت. 

18بهمن 1395 نیز انفجار در واحد مولیبدن معدن مس سرچشمه کرمان باعث مرگ یک کارگر و مجروح شدن پنج کارگر دیگر شد.

 
این کارگران در حال برشکاري بودند که کپسول اکسیژن منفجر شد. 

13 اردیبهشت 96 نیز در معدن زغال سنگ زمستان یورت آزادشهر در استان گلستان انفجار باعث مرگ 43 نفر و مصدوم شدن 83

 
نفر در این معدن شد. 

30 آبان 1397 نیز یک کارگر 54 ساله در اثر ریزش معدن زغال سنگ کلاریز واقع در منطقه معدنی طزره زیرمجموعه شرکت معدن

 
زغال سنگ البرز شرقی جان خود را از دست داد و در این حادثه 3نفر نیز مصدوم شدند. 

28 فروردین 1398 نیز متاسفانه هفت نفر از کارگران ذوب چناران به علت حادثه نقص فنی در دستگاه ذوب در این کارخانه دچار

 
سوختگی شدند. 

 
30 آبان 1397 نیز 11 کارگر معدن بر اثر اتصال کابل هاي داخل تونل معدن زغال سنگ سوادکوه مسموم و روانه بیمارستان شدند. 

16 تیر 1398 همچنین انفجار معدن سرمک ملایر به دلیل انتشار و تجمع گاز در یکی از کوره هاي این واحد صنعتی، فوت 2

 
معدنچی و زخمی شدن یک نفر دیگر را رقم زد. 

 
25مهر 1398 نیز به دلیل ریزش آوار در عمق 200متري معدن سامان کاوش طبس 2 کارگر این معدن جان خود را از دست دادند. 

20 و 27 آذر 1398 حفاري غیرمجاز و ریزش معدن سرب و روي آلبلاغ اسفراین باعث مرگ 2 کارگر شد. سال 98 این معدن هفت

 
بار ریزش کرد و بر اثر آن 6 کارگر نیز جان خود را از دست دادند. 

16دي 1398 نیز معدن کلاته رودبار استان سمنان در واحد دپو وجمع آوري زغال سنگ شهر کلاته رودبار یک کارگر براثر سقوط در

 
قیف زغال شویی جان خود را از دست داد. 

 
19 بهمن 1398 نیز 2 کارگر معدن زغال سنگ تاشکوییه شهرستان بافق بر اثر گازگرفتگی فوت کردند. 

13 تیر 1399 نیز در جریان حادثه گازگرفتگی تونل معدن قیرطبیعی «هواربزه» در گیلانغرب یک کارگر کشته و 6 کارگر مجروح

 
شدند. 



11 اردیبهشت 1400 در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه، 2 کارگر دچار حادثه و محبوس

 
شدند و پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

 
معادن، ایمنی ندارند 

در استان مازندران نیز اتفاقات در معادن به ویژه زغال سنگ چشمگیر است به طوري که بر اساس آمارهاي ثبت شده در نظام
مهندسی معدن مازندران، از سال 1395 تا پایان سال 1399 در این استان دست کم 22 حادثه در معادن این استان رخ داد که

 
حاصل آنها جان باختن 12 کارگر معدن و مصدوم شدن 25 نفر بود. عمده حوادث مربوط به معادن زغال سنگ بودند. 

طبق آمارهاي نظام مهندسی معدن، از حدود 250 معدن ثبت شده در مازندران نزدیک به 100 معدن فعالند که بیشتر آن ها معادن
روباز شن و ماسه هستند و سهم معادن زغال سنگ 20 معدن است. با این حساب اگر سهم بالاي مصدومان و قربانیان حوادث معدنی
مربوط به معادن زغال سنگ مازندران طی پنج سال اخیر را در مقابل پایین تر بودن این معادن نسبت به معادن روباز قرار دهیم،
ناایمن بودن این معادن بیشتر به چشم می آید، چرا که 12 حادثه از 22 حادثه معدنی در مازندران و 24 کشته و مصدوم از 37 قربانی

 
و مجروح حوادث معدنی مازندران طی بازه زمانی یاد شده، مربوط به 20 معدن از 100 معدن فعال استان است. 

سید مجتبی مرتضوي رئیس نظام مهندسی معدن مازندران ضمن تأیید پایین بودن ضریب ایمنی معادن این استان می گوید: هر چند
که سال 99 تعداد حوادث، مصدومان و قربانیان حوادث معدنی مازندران کمتر از سال 1398 بود، اما این به معناي بالا رفتن ضریب
ایمنی معادن مازندران نیست. به جز دو یا سه معدن در استان که بهره برداران آن براي افزایش ضریب ایمنی گام هایی برداشتند، در

 
سایر معادن اتفاق چندان قابل ملاحظه اي رخ نداده است. 

وي درباره عوامل اصلی پایین بودن ایمنی معادن مازندران می گوید: یک بخش این ضعف به تجهیزات ایمنی ارتباط دارد. به هر حال
بهره بردار باید بخشی از درآمد را به ایمن سازي و افزایش تجهیزات اختصاص دهد که کمتر شاهد این موضوع هستیم. البته دولت هم

 
می تواند با پرداخت وام کم بهره بلندمدت براي ایمن سازي و افزایش تجهیزات به بخش خصوصی کمک کند. 

 
عدم استفاده از تجهیزات مدرن معدنی 

«محمدرضا بهرامن» رییس خانه معدن ایران نیز در این باره به ایرنا می گوید: کاهش عرضه به موقع تجهیزات ضروري در معادن زغال
سنگ کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل، توجیه پذیر نیست و براي جلوگیري از تکرار حوادث دلخراش مانند معدن "طزره"

 
دامغان باید تسهیلاتی در واردات این تجهیزات قائل شد. 

وي اظهار داشت: با توجه به اکتشافات انجام شده زغال سنگ در ایران، کشورمان نزدیک به یک درصد ذخایر جهان را به خود
اختصاص داده، به طوري که ذخایر زمین شناسی زغال سنگ در ایران حدود 11 تا 14 میلیارد تن و ذخایر قطعی حدود 1.1 میلیارد

 
تن است، با این حال، به همان نسبت از استانداردها و تجهیزات ضروري مدرن در این صنعت بهره نبرده ایم. 

بهرامن تصریح کرد: فقط در این صورت است که با بهره مندي از دانش روز جهان در این زمینه می توان دیگر در کشور شاهد این

 
قبیل حوادث دلخراش در جامعه معدنی زحمت کش نشد. 

رییس خانه معدن ایران بیان داشت: ایجاد برخی موانع بر سر راه واردات ماشین آلات و تجهیزات معدنی با توجه به اینکه در شرایط



کنونی تولید این نوع تجهیزات به هیچ عنوان پاسخ گوي نیاز سرمایه گذاران در این بخش مهم در اقتصاد کشور نبوده و عدم تامین به
موقع تجهیزات و ماشین آلات معدنی، نشان می دهد که تصمیم سازان این بخش مهم نسبت به عواقب کاهش عرضه به موقع این

 
تجهیزات ضروري در معادن کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل واقف نیستند. 

وي تاکید کرد: تصمیم سازان در این موارد باید در کنار متولی بخش معدن به دنبال چگونگی حمایت و پشتیبانی از تولیدکننده براي
تسهیل در تامین و ورود ماشین آلات و فناوري هاي نوین به معادن باشند و باید به نوعی دست سرمایه گذاران صنعت معدن کاري را
براي واردات ماشین آلات و تکنولوژي هاي نوین به معادن را به هر طریق ممکن و با آینده نگري و روش هاي حمایتی خاص و

 
هوشمندانه بفشارند. 

بهرامن خاطرنشان کرد: وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ کشور به دلیل عدم استفاده از تجهیزات نوین در معادن زغال سنگ به ویژه
معادن بسیار کوچک که شرایط نامطلوبی از نظر میزان تولید و اقتصادي دارند، به شدت پایین بوده و از استانداردهاي مرسوم در کار

 
در معادن زیرزمینی خارج است. 

وي اضافه کرد: به همین ترتیب، وضعیت ایمنی و سلامت مهندسان و کارگران در این معادن در بدترین حالت خود قرار گرفته، به

 
طوري که هر لحظه بیم آن می رود تا اتفاق ناخوشایندي در این معادن رخ دهد و جامعه معدنی کشور را عزادار کند. 

 
حوادث معدنی در حال کاهش است 

البته طبق اعلام مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی، بررسی تاریخی معدنکاري نشان می دهد که این شغل بسیار پُرمخاطره
بوده و آثار سویی بر سلامت انسان و محیط زیست دارد که با توجه به تصویب قوانین متعدد و نظارت هاي فراگیر در دنیا، حوادث
معدنی با گذشت زمان تا حد زیادي کاهش پیدا کرده است و امروزه شرکت هاي معدنیِ پیشرو در دنیا در تلاش هستند تا میزان این

 
حوادث را به «صفر» برسانند. 

بنگاه هاي صنعتی و معدنی براي دستیابی به این هدف، استفاده از ظرفیت فناوري هاي نوین را در دستور کار خود قرار داده اند تا به

 
نتایجی فراتر از بهبود در تجهیزات، سیستم هاي مدیریت ایمنی، اصلاح فرهنگ و رفتار و تمرکز بر قوانین دست یابند. 

یافته هاي این گزارش نشان می دهد که استفاده از فناوري هاي نوین منجر به کاهش جدي مخاطرات و ارتقاي ایمنی در معادن
خواهد شد. هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و پهبادها می توانند با جمع آوري اطلاعات و پردازش هوشمند آنها در هشداردهی خطرات

 
به کارکنان و انجام اقدامات پیشگیرانه تاثیرگذار باشند. 

همچنین فناوري هایی چون رُباتیک، پهپادها و وسایل نقلیه خودران می توانند جایگزین انسان در مناطق پُرخطر شده و صدمات و
تلفات انسانی را کاهش دهند. فناوري زنجیره بلوکی، پهپادها و اینترنت اشیا نیز می توانند از معدنکاري در محیط هاي ناایمن یا

 
معدنکاري به صرف استخراج دارایی (فلزات و سنگ هاي گرانبها) جلوگیري کنند. 

لازم است تا به عنوان اولین اقدام، مطالعه جامعی براي شناسایی موشکافانه و دقیق حوادث معدنی در 10 سال اخیر انجام شود و
منشأ، علل، پراکندگی، آثار و تبعات این حوادث بررسی و تحلیل شود. این مطالعه می تواند با محوریت سازمان نظام مهندسی معدن و

 
همکاري وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شود. 



همچنین ایجاد سامانه اي براي ثبت تفصیلی، به روز و نظام مند حوادث احتمالی معدنی با همکاري دستگاه هاي دولتی، سازمان نظام

 
مهندسی معدن، تشکل ها و انجمن هاي تخصصی ضروري است. 

اقدام دوم، ایجاد بسترهاي فناورانه به منظور شفافیت اطلاعات، کاهش سریع مخاطرات معدنی و رفع عقب ماندگی ها در این حوزه
است که می تواند شامل «توجه به برنامه هاي آموزشی و ترویجی در حوزه فناوري هاي نوین»، «حمایت از استارت آپ ها و شرکت
هاي فناور براي ورود به حوزه ایمنی معادن»، «حمایت هاي مالی و کمک به پایلوت فناوري هاي نوین در حوزه هاي کاربردي ایمنی
معادن»، «رصد مستمر و دوره اي ابتکارات کشورها، شرکت هاي معدنی تراز جهانی و تحولات فناورانه و نوآورانه در حوزه ایمنی
صنعتی» و «نیازسنجی دوره اي از معدنکاران در حوزه ایمنی به منظور برآورد مسائل کلان و اولویت دار ملی» باشد که به صورت

 
مشترك توسط سازمان نظام مهندسی معدن، ایمیدرو و بنگاه هاي معدن و صنایع معدنی عملیاتی شود. 

ایران با داشتن یک درصد جمعیت جهان بیش از هفت درصد منابع معدنی دنیا را در اختیار دارد که حاکی از وجود بستر مناسب براي
سرمایه گذاري در این بخش است. کشورمان با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیر نفتی)، 37 هزارمیلیارد تن ذخایر کشف شده
و 60 هزار میلیارد تن ذخایر بالقوه با ارزش برآوردي 1400 میلیارد دلار در میان 15 قدرت معدنی جهان قرار دارد و یکی از کشورهاي

 
غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

مهمترین معادن ایران شامل زغال سنگ، مواد معدنی فلزي، شن و ماسه، مواد معدنی شیمیایی و نمک است و بیشترین معادن فعال
در استان خراسان قرار دارند. ایران با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیرنفتی)، 37 بیلیون تن ذخایر کشف شده و 57 بیلیون

 
تن ذخایر بالقوه در میان 15 قدرت معدنی جهان جاي گرفته و یکی از کشورهاي غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

پنج هزار و 800 معدن فعال با اشتغال حدود 138 هزار نفر در کشور وجود دارد و میزان ذخایر معدنی شناسایی شده نزدیک به 60
میلیارد تن است که از این رقم افزون بر 40 میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی است. ارزش ذخایر معدنی شناسایی شده کشور که سه

 
درصد ذخایر مواد معدنی جهان را شامل می شود، افزون بر 770 میلیارد دلار برآورد شده است. 

ایران از نظر میزان ذخیره اکتشافی معدن رتبه چهاردهم را در جهان دارد و از نظر تنوع ذخایر، جایگاه دهم جهانی را به خود
اختصاص داده است. بر اساس آمار موجود، ایران از نظر ذخایر معدنی جزو 10 کشور برتر دنیاست، این موضوع نشان دهنده تاثیر

معادن در اقتصاد و صادرات کشور است.



دولت براي تامین کسري بودجه از مردم قرض گرفت نه بانک مرکزي

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/02/31

در حوزه پوشش کسري بودجه به جاي اینکه از بانک مرکزي قرض بگیریم اوراق فروختیم و از مردم براي تأمین مالی
استقراض کردیم. سال 99 از نظر تأمین مالی بحرانی ترین و موفق ترین سال بوده و با وجود بودجه 571 هزار میلیارد تومانی

فقط 12 هزار و 600 میلیارد تومان از بودجه را از طریق فروش نفت تأمین کردیم.

خبراقتصادي - وزیر اقتصاد با اشاره به تحقق 107 درصدي
درآمدهاي مالیاتی و انتشار 213 هزار میلیارد تومان اوراق،
گفت: به جاي اینکه از بانک مرکزي قرض بگیریم اوراق

 
فروختیم و از مردم براي تامین مالی استقراض کردیم 

فرهاد دژپسند در حاشیه همایش اقتصاد هوشمند گفت: در
حوزه پوشش کسري بودجه به جاي اینکه از بانک مرکزي
قرض بگیریم اوراق فروختیم و از مردم براي تأمین مالی
استقراض کردیم. سال 99 از نظر تأمین مالی بحرانی ترین
و موفق ترین سال بوده و با وجود بودجه 571 هزار میلیارد
تومانی فقط 12 هزار و 600 میلیارد تومان از بودجه را از

 
طریق فروش نفت تأمین کردیم. 

همچنین در حوزه درآمدهایی مالیات در سال گذشته تحقق 107 درصدي داشتیم ضمن اینکه در بخش مالیات سیاست بر این بود که

 
فشاري بر مودیان خوش حساب وارد نیاید. 

وي با اشاره به میزان انتشار اوراق در سال گذشته گفت: سال گذشته در یک مرحله 193 هزار میلیارد تومان اوراق فروختیم که در
پایان سال آن را به 213 هزار میلیارد تومان رساندیم. همچنین از طریق خصوصی سازي هم براي تأمین مالی اقدام کردیم به طوري

 
که درآمدها از محل خصوصی سازي در سال گذشته 6 برابر سال 98 بود. 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه با این اقدامات دیگر نیازي به استقراض از بانک مرکزي نداشتیم، گفت: هر چند هیچ استقراضی از بانک
مرکزي انجام نشده، اما بدهی دولت به بانک مرکزي افزایش یافته که آن هم در چارچوب چرخه چهار جانبه و تهاتر بدهی دولت به
شرکت ها بوده است.بنده در چهار سال اول دولت در سازمان برنامه مشغول به کار بودم در آن دوره هم هیچ استقراضی از بانک

 
مرکزي انجام نشد. 

وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه استقراض از بانک مرکزي را پدیده شوم می دانیم گفت: استقراض از بانک مرکزي و چاپ پول منشأ

 
بسیاري از گرفتاري ها است. 

دژپسند با بیان اینکه هیچ پولی براي تأمین بودجه چاپ نشده است، افزود: وقتی بانک مرکزي ارز خریداري می کند و متناسب با آن
ارز امکان فروش به بازار فراهم نباشد، خالص دارایی هاي بانک مرکزي بالا می رود که متناسب با آن پایه پولی و رشد نقدینگی ایجاد
می شود.در این فرایند ورودي ها باید با خروجی متناسب باشد و در فرایند تولید اگر یک واحد ورودي داشتیم باید خروجی آن بیشتر

 
از یک واحد باشد. 

این مقام مسئول با تاکید بر اینکه فناوري نو سقف ندارد، ادامه داد: همواره متناسب با توسعه این ابزارها توسعه پیدا می کنند و باید از



عوامل تولید به بهترین نحو استفاده کنیم. براي مثال اگر میزان کشت گندم امروز 3 تن در هکتار است با این ابزارها باید آن را به 9

 
تن در هکتار برسانیم. 

 
دژپسند با اشاره به افزایش تجارت الکترونیک در دوره کرونا گفت: سهم تجارت الکترونیک در این دوره 2.2 برابر شده است. 

وي درباره آمارهاي منتشر شده از فعالیت ایرانی ها در بازار ارزهاي دیجیتال گفت: این آمارها قابل تأیید کردن نیستند و بسیاري این

 
آمارهایی که اعلام می شود، نمی توان صحت آن ها را تأیید کرد و برآوردها با واقعیت فاصله زیادي دارد. 

وزیر اقتصاد درباره موضع دولت در برابر رمز ارزها گفت: معتقدم مدیریت در این حوزه باید فعال باشد و نباید مدیریت انفعالی داشته
باشیم. باید بتوانیم مزایاي رمزارزها را به حداکثر و معایب آن را به حداقل برسانیم.در حال حاضر در بخش ماینیگ دولت مصوبه اي

 
دارد، اما یا باید آن را اصلاح کرد یا این مصوبه باید دقیق تر شود. 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه بهره وري بهینه از وفور منابع تولیدي در کشور با اقتصاد هوشمند محقق می شود، گفت: با حضور و تقویت

 
اقتصاد هوشمند مودیان مالیاتی دیگر نمی توانند از پرداخت مالیات خود فرار کنند. 

فرهاد دژپسند در همایش اقتصاد هوشمند گفت: کشورمان با وجود اینکه منابع زیادي دارد اما وقتی درباره شاخص هاي رفاه اجتماعی
صحبت می کنیم با حسرت به بیان آن ها می پردازیم. اگر ما از نظر منابع و ذخایر جزو بهترین ها هستیم، باید بپرسیم که درآمد

 
سرانه و رفاه اجتماعی ما چگونه است؟ 

وي افزود: عوامل تولیدي و استفاده بهینه از آنها سر لوحه اقدامات ما نیست. انسان و ابزار دیروز یک الگوي بهینه را به ما ارائه می کرد
که ابزار و انسان امروز و فردا یک الگوي متفاوت به ما ارائه می کند. استفاده بهینه تفکري است که نوسازي، مدرن سازي ابزارها براي

 
افزایش توانمندي انسان از بهره مندي از طبیعت و عوامل تولیدي را در پی دارد. 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه بودجه سال گذشته بدون استقراض از بانک مرکزي تامین شد، گفت: مدیریت در حوزه رمزارزها باید فعال

 
باشد و نباید مدیریت انفعالی داشته باشیم. باید بتوانیم مزایاي رمزارزها را به حداکثر و معایب آن را به حداقل برسانیم. 

وي ادامه داد: وقتی انسان در مقام بهره مندي از خود برمی آید، می تواند عوامل تولیدي را به توسعه تولید تبدیل کند و زمانی که

 
هوش انسان به تکامل رسید و از هوش مصنوعی کمک گرفت، باورهاي ما را از صور نفت تغییر پیدا می کند. 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه هیچگاه به پایان هوش انسانی نمی رسیم و همواره در حال تکامل است، گفت: اقتصاد هوشمند به این دلیل
مورد توجه قرار دارد که مسیر استفاده از منابع را میسرتر از پیش می کند و موجب استفاده اعلا از امکانات و منابع می شود تا اتلاف و

 
اصراف نداشته باشیم. 

دژپسند بیان کرد: با اقتصاد هوشمند، مودي مالیاتی در مقام پرداخت کردن یا نکردن مالیات قرار نمی گیرد و فضاي فرار مالیاتی را

 
بسته است. وقتی که به اقتصاد هوشمند رسیدیم، فلسفه حضور دولت تغییر می کند. 

وي با بیان اینکه اقتصاد هوشمند وفور اطلاعات را براي ما فراهم کرده است، گفت: باید بدانیم مسیر تحول هوش انسانی و هوش
مصنوعی با سرعت در حال طی مسیر است که در این زمنیه برنامه ریزي باید انجام شود که اقتصاد هوشمند این فرصت را براي ما

 
فراهم می کند. 

وزیر اقتصاد افزود: اقتصاد هوشمند مانع از پایش کالاها توسط فرد در گمرك می شود بنابراین، مرزبانی اقتصادي بدین وسیله تغییر
می کند. گفته می شود که اقتصاد هوشمند و هوش مصنوعی اشتغال را کاهش می دهد اما باید بگویم که هر چه فناوري پیشرفت می

 
کند، بطالت انسانی هم کاهش پیدا می کند. 

وي در حاشیه همایش اقتصاد هوشمند در جمع خبرنگاران در مورد استقراض دولت از بانک مرکزي گفت: سال 99 از نظر تامین مالی
بحرانی ترین و موفق ترین سال بوده و از بودجه 571 هزار میلیارد تومانی فقط 12 هزار و 600 میلیارد تومان را از طریق فروش نفت

 
تامین کردیم. 



وزیر اقتصاد با بیان اینکه بدون یک ریال استقراض از بانک مرکزي توانستیم بودجه سال 99 را تامین کنیم، گفت: به جاي اینکه از
بانک مرکزي قرض بگیریم اوراق فروختیم و از مردم براي تامین مالی استقراض کردیم. همچنین در بخش مالیات در سال گذشته

 
تحقق 107درصدي داشتیم. 

 
دژپسند با اشاره به افزایش تجارت الکترونیک در دوره کرونا گفت: سهم تجارت الکترونیک در این دوره 2.2 برابر شده است. 

دژپسند با اشاره به میزان انتشار اوراق در سال گذشته تصریح کرد: سال گذشته در یک مرحله 193 هزار میلیارد تومان اوراق فروختیم
که در پایان سال آن را به 213 هزار میلیارد تومان رساندیم.همچنین از طریق خصوصی سازي هم براي تامین مالی اقدام کردیم به

 
طوري که درآمدها از محل خصوصی سازي در سال گذشته 6 برابر سال 98 بود. 

وزیر اقتصاد با اشاره به آثار ناشی از تحولات فنآوري،گفت: باید با استقبال از این تحولات به دنبال بهره برداري از آن باشیم چرا که
مقاومت در مقابل موج تحولات، رویکرد نادرستی بوده و مدیریت این امواج، سبب پایداري شده و اقتصادهوشمند این فرصت رافراهم

 
میکند. 

وي با بر شمردن برخی از شاخص هاي کلیدي اقتصاد تصریح کرد: در شرایط موجود، تناسبی میان جایگاه ایران از نظر بهره مندي از
منابع سرشار نفت، گاز و مواد معدنی، تعداد شرکت هاي دانش بنیان، نسبت دانشجو به جمعیت، سرمایه انسانی و نیروي آماده بکار و

 
... با وضعیت شاخص هایی چون رفاه و درآمد سرانه در کشور نیست. 

دژپسند با بیان اینکه "روزگاري از منابع نفتی و گازي فقط به منزله سوخت استفاده می کردیم و روزگاري دیگر به عنوان خوراك
محصولات پتروشیمی"، گفت: در همان برهه هاي زمانی، معتقد بودیم که در حال استفاده از این منابع به بهترین شکل هستیم، در
حالی که باید رویکرد مان تغییر کند و منابع نفت و گاز بصورت موتور محرك تحولات در اقتصاد کشور در آید و باید با بهره گیري از
آنها با توجه به تحولات تکنولوژیک و ظرفیت هاي توسعه یافته موجود و تغییر رویکرد ها در مسیر توسعه اقتصادي کشور گام برداشته
و از این منابع، ارزش افزوده قابل توجه خلق کنیم. باید نگاه مان را به منابع موجود و نوع بهره گیري از آن ، از جمله نفت و گاز تغییر

 
دهیم. 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه "استفاده بهینه" از منابع ، یک مفهوم ایستا نبوده و کاملاً پویا است، اظهار کرد: دو متغیر "انسان" و "ابزار"
از دیروز تا امروز؛ الگو هاي متفاوتی را براي استفاده بهینه از منابع، پیش روي ما قرار داده اند.در "استفاده بهینه" با بهسازي و نوسازي
ابزارها، توانمندي هاي انسان در بهره مندي از منابع طبیعی، منابع مالی و ... ارتقاء می یابد.در اقتصاد هوشمند ما فقط به آنچه داریم

 
اکتفاء نمی کنیم؛ بلکه در مقام خلق قابلیت و ظرفیت هستیم و تلاش می کنیم تا قابلیت هاي بی شمارِ انسانی، بیشتر بروز یابد. 

وي با اشاره به اثرگذاري ابزارهاي هوش مصنوعی در اقتصاد افزود: وقتی ما توانستیم هوش مصنوعی را به عرصه بیاوریم، باور هاي ما

 
در مورد نحوه استفاده از نفت نیز مجدداً تغییر یافت. 

وزیر اقتصاد در ادامه سخنانش به دگرگونی در رابطه مردم و دولت ها تحت تأثیر رشد فناوري ها اشاره کرد و گفت: مدرن شدن ابزار
ها و فناوري رابطه بین مردم و دولت و اساساً شیوه حکمرانی را تغییر داده است و در این مسیر، هوش انسانی از هوش مصنوعی کمک

 
گرفته است. 

وي گفت: توسعه فنآوري با رشدي فزاینده در حال وقوع است و این امکان را فراهم آورده است تا ظرفیت هاي جدیدي براي توسعه
ابزار هاي نوین رخ دهد؛ به عنوان نمونه، مالیات ستانی ، تجارت خارجی، حمل و نقل و ... در نتیجه پدید امدن ابزار هاي جدید با

 
سهولت و شفافیت بیشتر صورت می پذیرد. 

وزیر اقتصاد با اشاره به اهمیت و تاثیرگذاري فناوري هاي مربوط به هوش مصنوعی در روندهاي رشد اقتصادي و آینده بشر گفت:



هوش مصنوعی جایگزین هوش انسانی نخواهد شد اما در این مسیر، هوش انسانی، هوش مصنوعی را تکامل می دهد و باید توجه
داشت که هوش مصنوعی هیچ گاه به هوش انسانی نخواهد رسید، اما نوع رابطه هوش انسانی و مصنوعی همواره در حال تحول و تغییر

 
است و انسان همیشه با واگذاري بخشی از وظایف خود به ماشین و بهره گیري از منابع، بهره ورتر عمل می کند. 

وي افزود: در مسیر توسعه اقتصاد هوشمند از امکانات و توانمندي هاي انسانی و خدادادي، متناسب با ابزارهاي روز، بهینه استفاده می
کنیم و بهینه سازي در این رویکرد کاملا بوقوع خواهد پیوست؛ به طوري که نه تنها اتلاف منابع و انرژي نخواهیم داشت، بلکه اسرافی

 
نیز در کار نیست. 

دژپسند در ادامه، استفاده از خودروهاي الکتریکی را به عنوان یکی از مثال هاي فناوریهاي جدید در بهبود بهره وري در حوزه مصرف
انرژي نام برد و اشاره داشت: با روند موجود انتظار می رود توسعه خودرو هاي برقی با سرعت بیشتري به وقوع بپیوندد و مدیریت منابع

 
و بهینه سازي مصرف انرژي، رقم خواهد خورد. 

وزیر اقتصاد گفت: در مسیر پیشرفت، انسان یک روز به دنبال مکانیزه کردن ابزارها بوده روز دیگر به دنبال الکترونیک کردن و در حال
حاضر در پی دیجیتالی کردن ابزارها و فرایند ها است هر کدام از این مراحل، فرصتی در اختیار ما قرار داد تا در مسیر بهینه سازي

 
استفاده از منابع بهتر و دقیق تر حرکت کنیم. 

دژپسند در پایان خاطر نشان کرد: آنچه مسلم است اینکه، فناوري ها به هر حال در زندگی ما رخنه کرده اند و مسیر تحول هوش
انسانی و مصنوعی و مسیر تحول انسان و ابزار به سرعت درحال تغییر و طی مسیر است و در این مسیر تغییر، ترس و بیم معنا ندارد و

باید به دنبال مدیریت این موج باشیم.



افتتاح طرح فرآوري و بسته بندي عسل در شهرستان مبارکه اصفهان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/02/31

افتتاح طرح فرآوري و بسته بندي عسل با حضور جناب
اقاي دکتر منصوري معاون محترم توسعه اشتغال و
کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیر عامل
محترم صندوق کار آفرینی امید ، جناب اقاي دکتر کرمانی
نژاد مدیر محترم حقوقی و امور قراردادها ، جناب اقاي
مهدوي مدیر محترم صندوق کارآفرینی امید و مسوولین

 
شهرستان مبارکه اصفهان 

طرح فرآوري و بسته بندي عسل با حمایت مالی صندوق
کارآفرینی امید استان اصفهان به مبلغ ده میلیارد و سیصد و پنجاه میلیون ریال در ناحیه صنعتی دهسرخ شهرستان مبارکه اصفهان

راه اندازي و به بهره برداري رسید



. اصفهان ، اولین شهر در اجراي طرح بازسازي حمل و نقل عمومی است.

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/02/31

رونمایی از اتوبوس هاي بازسازي شده ناوگان حمل و نقل
عمومی اصفهان با حضور جناب اقاي دکتر منصوري معاون
محترم توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، مدیر عامل محترم صندوق کار آفرینی امید ،
جناب آقاي دکتر نوروزي شهردار محترم اصفهان ، جناب
اقاي دکتر کرمانی نژاد مدیر محترم حقوقی و امور
قراردادها ، جناب اقاي مهدوي مدیر محترم صندوق

 
کارآفرینی امید ، مسوولین شهرداري ،شوراي شهر اصفهان 

تفاهمنامه سه جانبه صندوق کارآفرینی امید استان اصفهان، شهرداري اصفهان و سازمان برنامه و بودجه در راستاي بازسازي 700
دستگاه از اتوبوس هاي فرسوده ناوگان حمل و نقل شهري اصفهان ، منعقد گردیده که در این آیین از اولین گروه اتوبوس هاي

بازسازي شده رونمایی گردید .



ارسال یک نظر در: ''همه چیز درمورد معدن سنگ آهن فولاد نطنز''

منبع: معدن 24شماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش سایت تحلیلی و خبري معدن24،مجتمع عظیم صنعتی ذوب آهن نطنز و فولاد نطنز با مالکیت و مدیریت عاملی
جواد توکلی طرقی در نزدیکی شهرستان نطنز، فعالیت خود را در سال 1380جهت تولید انواع محصولات فولادي با نیت

تامین مواد اولیه کارخانجات میلگرد...

به گزارش سایت تحلیلی و خبري معدن24،مجتمع عظیم صنعتی ذوب آهن نطنز و فولاد نطنز با مالکیت و مدیریت عاملی جواد
توکلی طرقی در نزدیکی شهرستان نطنز، فعالیت خود را در سال 1380جهت تولید انواع محصولات فولادي با نیت تامین مواد اولیه
کارخانجات میلگرد صنعتی و ساختمانی و صنایع مفتولی و نیز ایجاد اشتغال پایدار در سطح منطقه و کشور آغاز نمود که با توجه به
برخورداري از امکانات بی نظیر در منطقه مشتمل بر مجاورت با ایستگاه قطار سراسري ، قرار گرفتن در حاشیه بزرگراه کاشان –
اصفهان به عنوان شاهراه دسترسی شمال به جنوب کشور ، بهره مندي از منابع آبی زیرزمینی ، قرار گرفتن در مسیر شبکه سراسري

 
انتقال گاز کشور ، برخورداري از امکانات ویژه پست برق 230 کیلو ولت دو مداره، داراي ویژگی ها و امتیازات منحصر به فرد میباشد. 

این مجتمع به عنوان یکی از بزرگترین تولید کنندگان مطرح بخش خصوصی در صنعت فولاد کشور، با هدف ایجاد یک زنجیره کامل
تولید از مرحله استخراج از معدن ، تولید کنستانتره ، گندله  و آهن اسفنجی تا تولید شمش فولادي ، میلگرد هاي شاخه در سایز هاي
8 الی 32 میلیمتر ، کلاف هاي صنعتی و ساختمانی ساده و آج دار در سایزهاي 5/5 تا 16 میلیمتر براي تامین نیاز صنایع پائین
دستی فولاد و ساختمان و سایر مقاطع فولادي توانست با پشتیبانی ، اندیشه و تلاش آقاي توکلی طرقی  مدیریت مجموعه و توان
مدیران و پرسنل شریف ایشان در سال 1383 خط اول فاز اول واحد نورد و در سال 1387 فاز دوم واحد نورد، در زمینه تولید انواع

 
میلگرد کلاف و شاخه را به بهره برداري برساند. 

همچنین در بهمن ماه سال 1386، فاز اول و در تیر ماه سال 1392 فاز دوم کارخانجات ذوب آهن نطنز جهت تولید شمش فولادي به

 
بهره برداري رسید . 

این واحد تولیدي به منظور تامین برق مورد نیاز واحدهاي بهره برداري شده و توسعه آتی، اقدام به تامین برق مورد نیاز با خریداري
انشعاب برق 200 مگا وات و همچنین احداث پست 230 کیوولت دو مداره در نطنز با اجراي 63 کیلومتر دکل گذاري از شهرستان

 
اردستان تا نطنز در سال 1390 نموده  و بالغ بر 1000 میلیارد ریال از محل آورده شرکت سرمایه گذاري داشته است . 

سرمایه گذاري انجام پذیرفته کنونی بالغ بر 100000 میلیارد ریال بوده و اشتغالزایی مستقیم 1500 نفر نیروي انسانی شاغل را در پی

 
داشته است. 

این مجتمع در راستاي تکمیل زنجیره تولید فولاد با توجه به برخورداري از امتیاز معدن چاه پلنگ شمالی و دخایر بسیار غنی و قطعی
معدن مذکورکه با توجه به مطالعات اولیه بالغ بر 20 میلیون تن ماده معدنی بوده و در حال حاضر بنا بر مطالعات اکتشافی و

 
ژئوفیزیکی هوایی در گستره این معدن تا 100 میلیون تن قابلیت افزایش خواهد داشت و طرح هاي توسعه آتی شامل : 

1- واحد فولادسازي به ظرفیت 2 میلیون تن



حمله مسلحانه به آزمون تبدیل وضعیت برق در اهواز+تصاویر

منبع: برق نیوزشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/02/31

آزمون تبدیل وضعیت برق امروز به صورت همزمان در سراسر کشور بجز 5 استان برگزار گردید. حمله مسلحانه افراد ناشناس
به نیرو هاي شرکت توزیع نیروي برق خوزستان در محل آزمون تغییر اشتغال جنب دانشگاه پیام نور اهواز منجر به زخمی

شدن یکی از کارکنان شرکت توزیع برق امیدیه و خسارات مختلفی به خودرو ها و تاسیسات ...

سرویس صنعت برق نیوز: امروز حمله مسلحانه افراد
ناشناس به نیرو هاي شرکت توزیع نیروي برق خوزستان در
محل آزمون تغییر اشتغال جنب دانشگاه پیام نور اهواز
منجر به زخمی شدن یکی از کارکنان شرکت توزیع برق

 
امیدیه شد. 

در این حمله که به حوزه آزمون تبدیل وضعیت نیرو هاي
برقی صورت گرفت علاوه بر تیر خوردن و مجروح شدن
وي، خساراتی به خودرو ها و تاسیسات محل مورد حمله

 
وارد گردید. 

آزمون تبدیل وضعیت برق امروز به صورت همزمان در سراسر کشور بجز 5 استان برگزار گردید. آزمون تبدیل وضعیت نیروهاي
شرکتی شرکت هاي برق توانیر دو مرتبه به تعویق افتاده بود. آزمون تغییر حالت اشتغال شرکت هاي توزیع نیروي برق استان

 
آذربایجان شرقی، کرمانشاه، کردستان، لرستان و زنجان به زمان دیگري که متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد موکول می شود. 

قبلا اعتراضاتی در خصوص عدم برگزاري آزمون برگزار شده بود ولی هنوز مشخص نشده است که به رگبار بستن محل برگزاري آزمون
در استان خوزستان در راستاي اعتراض به برگزاري بوده است یا نه. موسسه آموزشهاي صنعتی آب و برق متولی و مجري برگزاري این

آزمون در کشور بوده و هماهنگی برقراري امنیت حوزه آزمونی نیز برعهده آنها بوده است.



شکایت منابع طبیعی از مدیر جزیره ارشیا چمخاله

منبع: شعار سالشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/02/31

شعار سال: ارسلان صفري، سرمایه گذار و مدیر جزیره ارشیا چمخاله (شماره2) با بیان اینکه در این مجتمع تفریحات آبی و
هوایی، جت اسکی، غریق نجات و پاراموتور در کنار رستوران، نمازخانه و... به گردشگران خدمات رسانی می کنند، اظهار

داشت: حداقل فاصله با ساحل 250 متر بوده و با سرمایه گذاري حدود 50 میلیارد ...

شعار سال: ارسلان صفري، سرمایه گذار و مدیر جزیره ارشیا چمخاله (شماره2) با بیان اینکه در این مجتمع تفریحات آبی و
هوایی، جت اسکی، غریق نجات و پاراموتور در کنار رستوران، نمازخانه و... به گردشگران خدمات رسانی می کنند، اظهار داشت: حداقل

 
فاصله با ساحل 250 متر بوده و با سرمایه گذاري حدود 50 میلیارد تومانی در وسعت 2 هزار مترمربع احداث شده است. 

وي با بیان اینکه از کودکی در این منطقه فعالیت داشته است و از ساحل 87 نیز در جزیره ارشیا بوده، یادآور شد: انتقاد می کردند که

 
در اینجا سرویس بهداشتی، نمازخانه و رستوران وجود ندارد و همه این ها توسط ما احداث شد تا مسافران راحت باشند. 

مدیر جزیره ارشیا با اشاره به اشتغال بیش از 20 نفر در این مجتمع و راه اندازي آکادمی ورزشی گفت: از آقاي فرماندار انتظار دارم که
حامی سرمایه گذاران باشد. آیا کار غیرقانونی انجام داده ام که گزارش ها علیه من رد می شود و منابع طبیعی از من شکایت کرده

 
است. 

 
شکایت منابع طبیعی مدیر جزیره ارشیا چمخاله 

صفري با اشاره به احداث یک کافه شیک و به روز، گفت: از ما انتقاد می کنند که چرا با کپر، تخته و گونی نساخته اید؟! آیا آبرو و

 
اعتبار شهر چمخاله با حضور سالیانه 20 هزار گردشگر نمی رود؟ 

وي با اشاره به شکایت منابع طبیعی افزود: شکایت کرده ند که چرا در حریم دریا بنا ساخته آید. درحالی که ما وارد حریم دریا نشده
ایم بلکه حوزه فعالیت ما مرتبط با دریاست و باید نزدیک دریا باشم و تنها یک سرویس بهداشتی احداث کرده این و آلاچیق تا کسی

 
که شما میکند بتواند حداقل یک نوشیدنی زیر سایه بخورد. 

صفري افزود: اگر جایی سیل بیاید و کسی غرق شود این نجات غریق و جت اسکی مجموعه ارشیا است که باید به کمک مردم بیاید.
چه کسی براي جمع آوري سنبل هاي آبی بیش از 30 قایق در اختیار مسئولان قرار داد؟ اینکه براي شهر چمخاله آبرو و اعتباري

 
فراهم کرده ام. آیا کار بدي بوده؟! 

صفري با گلایه از اقدامات صورت گرفته گفت: جمع می کنم و می روم، اما تکلیف افرادي که در اینجا شاغل شده اند چه می شود؟!

 
آیا خدا راضی است؟! 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات، برگرفته از دیار میرزا، تاریخ انتشار: 31 اردیبهشت 1400، کد خبر: 622320،
diyarmirza.ir





2 میلیون هکتار از اراضی خراسان شمالی مستعد کشت گیاهان دارویی است

منبع: شعار سالشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/02/31

شعار سال:خراسان شمالی با دارا بودن ظرفیت رشد گیاهان دارویی و مستعد بودن بیش از دومیلیون هکتار عرصه هاي
طبیعی، زمینه توانمند شدن هرچه بیش تر را در حوزه پرورش گیاهان دارویی و ایجاد اشتغال پایدار دارد. این عرصه هاي

طبیعی خاستگاه رویش بیش از350گونه گیاهان دارویی و صنعتی متعدد است که در همین راستا ...

شعار سال:خراسان شمالی با دارا بودن ظرفیت رشد گیاهان دارویی و مستعد بودن بیش از دومیلیون هکتار عرصه هاي طبیعی،
زمینه توانمند شدن هرچه بیش تر را در حوزه پرورش گیاهان دارویی و ایجاد اشتغال پایدار دارد. این عرصه هاي طبیعی خاستگاه
رویش بیش از350گونه گیاهان دارویی و صنعتی متعدد است که در همین راستا تاکنون طرح هاي زیادي جهت احیاء و بهره برداري
از گیاهان دارویی و صنعتی در سطح استان توسط اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري تهیه شده. مصرف گیاهان دارویی در خراسان
شمالی به لحاظ داشتن ویژگی هاي خاص طبیعی، اقلیمی و تنوع آب وهوایی منحصربه فرد از دیرباز مورد توجه بوده و هم اکنون هم

 
در اکثر مناطق روستایی و عشایري مصرف گیاهان دارویی در درمان برخی بیماري ها از جایگاه بالایی برخوردار است. 

بررسی هاي جهانی نشان داده که حدود 70درصد از مردم دنیا براي اهداف درمانی مختلف از گیاهان دارویی و اسانس ها استفاده می
کنند. طبق آمار مرکز تجارت جهانی در سال2018، صادرات جهانی گیاهان دارویی حدود 100میلیارد و 700میلیون دلار ارزش

 
داشته است. همچنین پیش بینی می شود که تا سال2050 ارزش صادرات این بخش به رقم پنج تریلیون دلار برسد. 

با این اوصاف در ایران با وجود منابع گسترده گیاهان دارویی، تاکنون توجهی به چرخه مالی و اقتصادي این قطب اقتصادي نشده و به
تبع آن در خراسان شمالی نیز چنین است. توجه چند سال اخیر به تولید زعفران در خراسان شمالی نمونه اي بارز از این موضوع است

 
که اگر کشاورزان استان وارد این عرصه شوند، سود سرشاري نصیب آنان خواهد شد. 

 
حلقه مفقوده صنعت گیاهان دارویی فرآوري این محصولات است 

فرآوري محصولات کشاورزي در استانی همچون خراسان شمالی که اقتصاد آن بر پایه روستانشینی استوار است، ازجمله ضرورت هاي
مهم در عرصه ارتقاي سطح درآمد و اشتغال ساکنان در استان است، امري که در عرصه گیاهان دارویی همچون بسیاري از بخش هاي

 
دیگر حوزه کشاورزي توجه کم تري به آن شده و نیازمند همت جدي مسئولان است. 

یکی از مهم ترین و بزرگ ترین پروژه ها و البته وعده هاي داده شده در حوزه فرآوري گیاهان دارویی در خراسان شمالی تکمیل
احداث کارخانه اي نیمه کاره است که باید با نگاه فرآوري به نتیجه برسد. کارخانه سیمان سمنگان که هم اکنون بیش از 15سال است
با سرمایه گذاري نهادهایی همچون آستان قدس به صورت نیمه کاره باقی مانده، قرار بود با طراحی مجدد به مجموعه اي براي فرآوري

 
گیاهان دارویی تبدیل شود. 

 
ظرفیت بالاي خراسان شمالی براي سرمایه گذاري در گیاهان دارویی 

رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی در سال97 درخصوص آخرین وضعیت سیمان سمنگان



گفت: اکنون آستان قدس اعلام کرده که جهت سرمایه گذاري را تغییر داده و فرآوري گیاهان دارویی را جایگزین تولید سیمان می

 
کند. 

سیدهادي حسینی ظرفیت و قابلیت استان خراسان شمالی براي سرمایه گذاري در زمینه گیاهان دارویی را بسیار مناسب دانست و

 
گفت: طرح اولیه فرآوري گیاهان دارویی آماده شده و در آینده نزدیک مجوزهاي لازم در این خصوص صادر می شود. 

اما متأسفانه پس از گذشت بیش از دو سال از این طرح هنوز هیچ اقدام عملیاتی در زمینه راه اندازي این مرکز فرآوري انجام نشده

 
است. 

 
خام فروشی بلاي جان صنعت گیاهان دارویی خراسان شمالی است 

معاون منابع طبیعی خراسان شمالی همچنین به برداشت کتیرا به عنوان محصولی در حوزه گیاهان دارویی اشاره کرد و گفت: بخشی
از باریجه هاي تولیدي در یکی از واحدهاي تولیدي خارج استان تبدیل به اسانس شده، اما قسمت اعظم آن دوباره به صورت خام

 
توسط صادرکنندگان به کشورهاي دیگر صادر می شود. 

یزدانی خاطرنشان کرد: استفاده از این گیاه در تولید دارو، ساخت عطر و ادکلن و چسب الماس ازجمله مواردي است که در سایر
کشورها مورد مصرف قرار می گیرد. این مقام مسئول تعداد طرح هاي تهیه شده براي گیاهان دارویی را در این استان 25مورد اعلام

 
کرد و گفت: این گیاهان شامل باریجه، گون کتیرا و زرشک کوهی است و مساحت آن 70هزار هکتار است. 

 
خراسان شمالی باید قطب تولید گیاهان دارویی کشور شود 

نماینده سابق مردم اسفراین در مجلس شوراي اسلامی و معاون وزیر اقتصاد معتقد است خراسان شمالی ظرفیت تبدیل شدن به قطب

 
گیاهان دارویی کشور را دارد. 

هادي قوامی در این زمینه اظهار داشت: منطقه اي بین اسفراین، شیروان و بجنورد به نام «تخت میرزا» در حدود جغرافیایی خراسان
شمالی، قطب گیاه دارویی مریم گلی و آویشن باغی و قطب گیاهان دارویی کشور است. در این منطقه سالانه می توانیم هزاران تن از

 
این گیاه را برداشت کرد؛ ولی متأسفانه اقدامات علمی و عملی براي بهره برداري از این نعمت الهی انجام نشده است. 

وي افزود: براساس محاسبات انجام شده، در هر هکتار این منطقه سه تن گیاهان دارویی برداشت می شود که نزدیک به 36میلیون
تومان براي کشاورز آورده دارد؛ این درحالی است که هزینه تمام شده کشاورزان براي این محصولات در هر هکتار کم تر از 15میلیون

 
تومان است و این به معناي سودآوري بیش از 50درصد است. 

قوامی معتقد است استفاده و بهره برداري نامناسب و سنتی از گیاهان دارویی راندمان تولید را پایین آورده و سود حاصل از کار را
کاهش می دهد. در سال هاي گذشته جهاد دانشگاهی در منطقه تخت میرزا قیمت تضمینی نوعی از گیاهان دارویی را هر کیلو
12هزار تومان تعیین کرد؛ ولی کشاورزان این گیاه را در بازار به کیلویی 18هزار تومان فروختند. این نشان دهنده ظرفیت عظیم

 
اقتصادي این محصولات باارزش است. 

با تمام این تفاسیر باید دید تا مسئولان استانی درباره این ظرفیت عظیم بومی که خود زمینه ساز کاهش بسیاري از مشکلات ازجمله



اشتغال پایدار، توسعه صنعت کشاورزي و همچنین معرفی استان در سطح کشوري و حتی جهانی به عنوان قطب گیاهان دارویی است،

 
چه تصمیمی خواهند گرفت. 

سوتیتر: قوامی، نماینده سابق مردم اسفراین در مجلس شوراي اسلامی: استفاده و بهره برداري نامناسب و سنتی از گیاهان دارویی

 
راندمان تولید را پایین آورده و سود حاصل از کار را کاهش داده است 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه سبزینه ، تاریخ انتشار: 31 اردیبهشت 1400، کدخبر:95738 ،
www.sabzineh.org



رزم حسینی: امضاهاي طلایی را حذف می کنیم

منبع: با اقتصادشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام
خواهد کرد، گفت: یکی از امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر

کس از حوزه صنایع فولادي درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند.

به گزارش پایگاه خبري بااقتصاد، علیرضا رزم حسینی امروز
(جمعه-31 اردیبهشت ماه) در نشستی با صنعتگران، معدن
کاران و فعالان و نخبگان اقتصادي شهرستان اردستان
اظهار کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت در این دوره
تلاش دارد، تولیدکننده، صادر کننده و واردکننده را تشویق

 
و حمایت کند. 

وي با اشاره به هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت
با توجه به نام گذاري سال 1400 افزود: آزادسازي شش

هزار محدوده و معدن حبس شده کشور اقدامی شجاعانه و خردمندانه بود که واگذاري این معادن براي فعال سازي، فرصت جدیدي

 
براي سرمایه گذاري و اشتغال در کشور ایجاد می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واگذاري معادن حبس شده از طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، جهش
صنعتی و معدنی در کشور به وجود خواهد آورد، اضافه کرد: این اقدام باعث می شود یک فرصت سرمایه گذاري در حوزه معادن و

 
همچنین ایجاد اشتغال فراهم شود. 

رزم حسینی تاکید کرد: جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی را به صورت جدي دنبال می کنیم و بر این باوریم که معدنی را استخراج

 
نکنیم مگر اینکه امکان فرآوري داخل براي ایجاد ارزش افزوده داشته باشد و این مسیر را با جدیت ادامه می دهیم. 

وي با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از
امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي

 
درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: تمام تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت این است تا شرایطی را فراهم کند که زمینه
رانت و رانت خواري از بین برود تا بسیاري از مشکلات سرمایه گذاران خود به خود از بین برود. البته در این راه موردهجمه همه رانت

 
خواران، مفسدان و ویژه خواران قرار گرفته ایم. 

رزم حسینی تصریح کرد: سیاست دیگر وزارت در بخش معدن حمایت از تولیدات ماشین آلات سنگین معدنی ساخت داخل است و



هم اکنون در حال شروع مجدد شرکت معتبر و بزرگ هپکو اراك هستیم که همکاران ما نشست هایی را برگزار کردند و امیدواریم

 
نتیجه بخش باشد. 

وي اظهار کرد: براساس توافقی که صورت گرفت و هیئت دولت آن را به تصویب رساند تمام اختیارات مربوط به بخش محصولات
کشاورزي مانند تامین نهاده هاي دامی و توزیع، صادرات و وارداتمحصولات کشاورزي کاملا در اختیارات وزارت جهاد کشاورزي قرار

 
گرفته است و این وزارتخانه اختیار تام دارد. 

وي افزود: سال گذشته صنعت ایران وضعیت خوبی داشت و علیرغم همه فشارهاي اقتصادي و بیماري کرونا رشد صنعتی 8 درصد

 
داشته است و 1557 واحد غیرفعال به چرخه تولید بازگشت خورده که یک رشد فاخر براي کشور خواهد بود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه امسال جشن خودکفایی تولید لوزام خانگی را با بهترین کیفیت برگزار خواهیم کرد، گفت:
وزارت صنعت از اینگونه فعالیت هایی که در جهت خودکفایی کشور حرکت کند به صورت جدي حمایت خواهد کرد، حتی اگر برجام
هم اتفاق بیفتد سیاست وزارت صنعت، معدن و تجارت تقویت واحدهاي تولیدي داخلی و استاده از ابزارهاي تعرفه اي براي تنظیم

 
بازار است. 

همچنین مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه
فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن

 
طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

سینک ساهنی اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید
آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت
حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به

 
روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان ادامه داد: شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ آهن
بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود. حدود 25 درصد آهن اسنفنجی

دنیا به همین روش تولید می شود.
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افتتاح 3طرح ملی صنایع پتروشیمی در خوزستان و بوشهر 

حجت الاسلام حسن روحانی رییس جمهوري پنجشنبه گذشته در ارتباط ویدئوکنفرانسی، فرمان افتتاح پتروشیمی مسجد سلیمان،
پتروشیمی سبلان- عسلویه و پتروشیمی اکسیر حلال عسلویه را با اعتبار یک میلیارد و 304میلیون دلار صادر کرد. به گزارش پایگاه
اطلاع رسانی ریاست جمهوري، افتتاح این طرح ها در حوزه پتروشیمی براي 2هزار و 454 نفر اشتغال به همراه دارد. روحانی هم پس
از ارائه گزارش وزیر نفت درخصوص عملی شدن قول افتتاح 17طرح پتروشیمی از ابتداي سال99 تاکنون با آغاز بهره برداري رسمی
3طرح پتروشیمی در استان هاي خوزستان و بوشهر، گفت: صنعت پتروشیمی از بخش هاي بسیار مهم براي کشور است که در دولت
شاهد تحرك بسیار بزرگی در این حوزه بوده ایم. وي با اشاره به حدود دو برابر شدن تولید محصولات پتروشیمی در این دولت از
56میلیون تن به 100میلیون تن، این موفقیت را افتخاري بزرگ براي کشور، دولت و براي همه کسانی که در این صنعت فعالیت و

 
تلاش می کنند دانست. 

 
دمشق در مسیر درست دموکراسی حرکت می کند 

حسین امیرعبداللهیان دستیار ویژه رییس مجلس شوراي اسلامی در امور بین الملل در حساب کاربري خود در فضاي مجازي، نوشت:
 برگزاري به موقع انتخابات ریاست جمهوري در سوریه، نشان می دهد که دمشق در مسیر درست دموکراسی حرکت می کند. وي
تاکید کرد: دولت هایی که با هدف فروپاشی و تجزیه سوریه به جنگ تروریستی متوسل شدند اکنون مخالف انتخاب رییس جمهور در
سوریه اند اما مردم انتخاب خود را خواهند کرد. دستیار رئیس مجلس شوراي اسلامی در امور بین الملل همچنین با اشاره به کاهش
ها تنش ها بین رژیم صهیونیستی و فلسطین و غزه، گفت: وحدت قدس، کرانه باختري و سرزمین هاي اشغالی به نمایش گذاشته شد.

 
امنیت ادعایی رژیم جعلی اسرائیل در هم شکست و بکلی فرو ریخت.  قدس پایتخت ابدي فلسطین ماند. 

 
دادگاه کانادایی صلاحیت ندارد 

سعید خطیب زاده سخنگوي وزارت امور خارجه روز گذشته در پاسخ به سوالی درخصوص راي صادر شده از سوي دادگاهی در کانادا،
اظهار داشت: راي مورد اشاره فاقد مبنا بوده و از مستندات و دلایل عینی نیز برخوردار نیست و با توجه به انتشار آن در فضاي مجازي
از علاقمندان به اینگونه موضوعات دعوت می کنیم با مطالعه آن بر بی مبنایی آن واقف شوند. وي افزود: همگان می دانند دادگاه کانادا
از اساس صلاحیت ندارد که به این سانحه هوایی یا قصور احتمالی در واقعه اي که خارج از سرزمین و حوزه صلاحیت کشوري کانادا
رخ داده است رسیدگی کند، هرچند با در نظر گرفتن منظومه رفتاري کانادا در این موضوع، انتظار عدم رعایت مبانی بدیهی و اولیه
حقوقی از سوي کانادا قابل پیش بینی است. خطیب زاده در ادامه تاکید کرد: حتی قانون داخلی مورد استناد دادگاه هم بر خلاف
مبانی حقوقی بوده و در واقع نقض تعهدات بین المللی کانادا محسوب می شود. به گزارش فارس، سخنگوي وزارت امور خارجه با
تاسف بار خواندن رفتار کانادا در موضوع هواپیماي اوکراینی و رویکرد کاملا سیاسی در به کارگیري رویه هاي قضایی توسط کانادا،
افزود: دادگاه کانادایی با تبعیت از دادگاه هاي آمریکا ابتدا متهم را تعیین، سپس به هر اطلاعات مربوط یا نامربوط مندرج در منابع



عمومی بویژه فضاي مجازي متوسل شده است تا دلیلی براي ذهنیت جانبدارانه و از پیش تعیین شده خود دست یابد و این رفتار

 
قاضی کانادایی در تبعیت از دستورات و کلیشه هاي سیاسی، براي کشوري با ادعاي حاکمیت قانون، شرم آور تلقی می شود. 

 
مدیریت اقتصاد شهري باید بر عهده شهرداري ها باشد 

محمدباقر قالیباف رییس مجلس در آیین بهره برداري از چند پروژه مدیریت شهري شهرداري مشهد و آغاز عملیات حفاري خط
4مترو مشهد در محل این پروژه، با اشاره به ضرورت پیشرفت در شهرهاي کشور به عنوان یک موضوع اجتناب ناپذیر گفت: متاسفانه
امروز مهاجرت به کلانشهرها موجب می شود سرانه خدمات شهري که هر چقدر هم براي افزایش آن تلاش می شود، باز هم با کاهش
روبه رو باشد. این یک عیب بزرگ در حوزه برنامه ریزي در کشور ماست. در چنین شرایطی کار زیادي هم از دست شهرداري هاي
کلان شهرها برنمی آید و فقط باري بر دوششان براي ارائه خدمات اضافه می شود. متاسفانه سیاست هاي غلط و عدم اجراي درست
برنامه هاي 5ساله و همچنین بروز برخی مسائل دیگر موجب شده از مناطق دوردست به کلان شهرها مهاجرت صورت گیرد. به
گزارش مهر، رییس مجلس بیان کرد: بهره مندي از زیرساخت هاي شهري براي برخورداري از یک زندگی خوب حق مردم است. ایجاد
این زیرساخت ها وظیفه شهرداري هاست. اگرچه در اعمال سیاست ها و قانون گذاري هاي کشور برخی کم لطفی ها شامل حال

 
شهرداري ها شده اما امروز سنگین ترین بارها براي ایجاد زندگی خوب براي مردم بر دوش این مجموعه هاست. 

 
دولت در انتخابات بی طرف است 

محمود واعظی رییس دفتر رییس جمهوري در حساب کاربري خود در فضاي مجازي نوشت: دولت در انتخابات بی طرف است و رقیب
هیچ کدام از نامزدها یا جریان هاي سیاسی نیست. وي افزود: نامزدهاي محترم به جاي سیاه نمایی و تهمت و فضاسازي هاي
غیرواقعی علیه دولت، برنامه هاي خود را براي اداره کشور ارائه دهند. به نفع همه است که انتخابات کاملا رقابتی و با مشارکت
حداکثري برگزار شود. واعظی همچنین روز گذشته در پیام دیگري نوشت: مذاکرات وین براي احیاي برجام پیشرفت هاي مناسبی
داشته است. تلاش تیم مذاکره کننده با نگاه معطوف به منافع ملی تا حصول نتیجه و احقاق حقوق ملت بزرگ ایران ادامه خواهد
داشت. وي ادامه داد: در این مسیر تلاش هاي دشمنان خارجی و برخی خبرسازي هاي منفی مخالفان داخلی برجام بر اراده و تلاش

مسئولان و دولت در وادار کردن طرف مقابل به اجراي تعهدات و برداشتن تحریم ها تاثیري ندارد.
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مقصد هفتمین سفر استانی رییس قوه قضاییه استان زنجان بود. آیت االله رئیسی در این سفر بر حمایت از تولید تاکید و عنوان کرد:
حمایت از صنعتگران و کارآفرینان چه در مورد یک کارگاه تولیدي کوچک و چه در مورد یک کارخانه عظیم باید اولاً به شکل قانونی
باشد یعنی قانون از تولیدکننده حمایت کند و دوم اینکه به شکل قضایی باشد. یعنی قضات ما، مسئولین اجرایی، حامی تولیدکننده و
صنعتگر باشند. بر همین اساس و در راستاي اجراي مصوبات سفرهاي استانی رییس دستگاه قضا رییس کل دادگستري استان زنجان

 
بر لزوم رفع موانع تولید در سه واحد تولیدي در شهرستان ابهر تاکید کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین اسماعیل صادقی در سومین جلسه شوراي اقتصاد مقاومتی دادگستري استان زنجان که در سالن جلسات
شرکت پویا ریس ابهر با حضور اعضاي شورا برگزار شد، گفت: دستگاه قضایی حمایت از تولید و مانع زدایی را یک وظیفه براي خود

 
می داند و تحقق این امر در عمل و اقدام جدي میسر خواهد شد. 

رییس کل دادگستري استان زنجان بابیان اینکه نگاه به تولید بایستی نگاه حمایتی باشد نه نگاه مسموم و مانع تراشی افزود: امروز
سرمایه گذاران در کشور با توجه به شرایط اقتصادي و تحریمی کشور نوعی ایثار و جهاد انجام می دهند؛ بنابراین حمایت همه جانبه
از تولید، صنعت و سرمایه گذار باید موردتوجه و اهتمام همه مسئولان قرار گیرد. وي با اشاره به اینکه دستورکار این جلسه بررسی
مشکلات سه واحد تولیدي در شهرستان ابهر است، اظهار کرد: شرکت پویا ریس ابهر با تولید روزانه 12 تن نخ و اشتغال 400 کارگر

 
در سه شیفت فعالیت دارد؛ بنابراین، این حجم از تولید و اشتغال می طلبد که موانع تولید و توسعه شرکت برطرف شود. 

صادقی، خاطرنشان کرد: امروز پرچم حمایت از تولید در قوه قضاییه برافراشته شده و نسخه شفابخش در این حوزه حمایت قاطع از

 
تولید و رفع موانع تولید است. 

رییس کل دادگستري استان زنجان با تأکید بر اینکه مشکلات این سه مجموعه باید در کمترین زمان برطرف شود و تولیدکنندگان
بدون هیچ نگرانی به فعالیت خود ادامه دهند، گفـت: اتخاذ تصمیمات شجاعانه در حمایت از تولید و تحقق شعار سال یک امر لازم و

 
ضروري است و دستگاه قضایی در این راستا از هیچ تلاش و اقدام جدي فروگذار 

نخواهد کرد.
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مقصد هفتمین سفر استانی رییس قوه قضاییه استان زنجان بود. آیت االله رئیسی در این سفر بر حمایت از تولید تاکید و عنوان کرد:
حمایت از صنعتگران و کارآفرینان چه در مورد یک کارگاه تولیدي کوچک و چه در مورد یک کارخانه عظیم باید اولاً به شکل قانونی
باشد یعنی قانون از تولیدکننده حمایت کند و دوم اینکه به شکل قضایی باشد. یعنی قضات ما، مسئولین اجرایی، حامی تولیدکننده و
صنعتگر باشند. بر همین اساس و در راستاي اجراي مصوبات سفرهاي استانی رییس دستگاه قضا رییس کل دادگستري استان زنجان

 
بر لزوم رفع موانع تولید در سه واحد تولیدي در شهرستان ابهر تاکید کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین اسماعیل صادقی در سومین جلسه شوراي اقتصاد مقاومتی دادگستري استان زنجان که در سالن جلسات
شرکت پویا ریس ابهر با حضور اعضاي شورا برگزار شد، گفت: دستگاه قضایی حمایت از تولید و مانع زدایی را یک وظیفه براي خود

 
می داند و تحقق این امر در عمل و اقدام جدي میسر خواهد شد. 

رییس کل دادگستري استان زنجان بابیان اینکه نگاه به تولید بایستی نگاه حمایتی باشد نه نگاه مسموم و مانع تراشی افزود: امروز
سرمایه گذاران در کشور با توجه به شرایط اقتصادي و تحریمی کشور نوعی ایثار و جهاد انجام می دهند؛ بنابراین حمایت همه جانبه
از تولید، صنعت و سرمایه گذار باید موردتوجه و اهتمام همه مسئولان قرار گیرد. وي با اشاره به اینکه دستورکار این جلسه بررسی
مشکلات سه واحد تولیدي در شهرستان ابهر است، اظهار کرد: شرکت پویا ریس ابهر با تولید روزانه 12 تن نخ و اشتغال 400 کارگر

 
در سه شیفت فعالیت دارد؛ بنابراین، این حجم از تولید و اشتغال می طلبد که موانع تولید و توسعه شرکت برطرف شود. 

صادقی، خاطرنشان کرد: امروز پرچم حمایت از تولید در قوه قضاییه برافراشته شده و نسخه شفابخش در این حوزه حمایت قاطع از

 
تولید و رفع موانع تولید است. 

رییس کل دادگستري استان زنجان با تأکید بر اینکه مشکلات این سه مجموعه باید در کمترین زمان برطرف شود و تولیدکنندگان
بدون هیچ نگرانی به فعالیت خود ادامه دهند، گفـت: اتخاذ تصمیمات شجاعانه در حمایت از تولید و تحقق شعار سال یک امر لازم و

 
ضروري است و دستگاه قضایی در این راستا از هیچ تلاش و اقدام جدي فروگذار 

 
نخواهد کرد. 

 
بررسی موانع تولید در معادن زغال سنگ طبس 

رییس دستگاه قضا در چهارمین سفر استانی خود به استان خراسان جنوبی سفر کرد. با توجه به تاکیدات رییس قوه قضاییه بر حمایت
از تولید و در راستاي اجراي مصوبات سفرهاي استانی رییس قوه قضاییه رییس کل دادگستري خراسان جنوبی به منظور بررسی و رفع

 
موانع در معادن زغال سنگ طبس، به منطقه معدنی زغال سنگ پروده طبس در 90 کیلومتري این شهر سفر کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین حمیدي ضمن بازدید میدانی از معادن زغال سنگ پروده طبس، از نزدیک در جریان مشکلات و موانع پیش
روي این معدن قرار گرفت. وي در جلسه اي که براي رفع موانع و مشکلات این معدن برگزار شد، عنوان کرد: معدن زغال سنگ پروده

 
طبس به دلیل مشکلات مختلف و شرایط پیشرو نیازمند حمایت است که بتواند با حداکثر ظرفیت به تولید برسد. 



در این جلسه که با حضور دادستان مرکز استان خراسان جنوبی، معاون قضایی رئیس کل دادگستري استان خراسان جنوبی، رئیس
دادگستري شهرستان طبس، رئیس دادگاه عمومی بخش دیهوك، معاون اداره کل صمت استان خراسان جنوبی و تعدادي از مسئولان

 
مرتبط برگزار شد، مشکلات این معدن مطرح شد. 

در پایان جلسه با مهلت 18 ماهه اي که به شرکت سامان کاوش که پیمانکار معدن پروده چهار طبس بود، مقرر شد تمامی مفاد
قرارداد منعقدشده با سازمان صمت در خصوص تهیه و تولید زغال سنگ، زغال شویی و استخراج زغال سنگ برابر تعهدات داده شده،
انجام شود تا پس ازآن بر اساس نتایج حاصله، جهت واگذاري یا عدم واگذاري این معدن به سرمایه گذار فعلی (پیمانکار) تصمیم لازم

 
اخذ شود. 

در شهرستان طبس بالغ بر 29 معدن زغال سنگ فعال است که سهم اصلی تولید زغال سنگ کشور را به نام خود ثبت کرده اند،

 
معادنی که می تواند نیاز کشور را به واردات زغال سنگ در شرایط سخت تحریم 

 
مرتفع سازد. 

 
بررسی مشکلات یک واحد تولید ماکارونی در شیروان 

استان خراسان شمالی، هجدهمین مقصد سفرهاي استانی رییس قوه قضاییه بود. رییس دستگاه قضا در این سفر بر حمایت از تولید
تاکید و عنوان کرد: روحیه «ما می توانیم» می تواند تحولی در حوزه اشتغال، کارآفرینی و تولید پیش ببرد. در همین زمینه رییس کل
دادگستري استان در جریان بازدید از یک واحد تولید ماکارونی در شیروان طی نشست اختصاصی با تولیدکننده مهم ترین مشکلات

 
مربوطه را بررسی کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین جعفري در بازدید از واحد تولیدي ماکارونی یاس شهر شیروان بر حمایت تمام قد دستگاه قضایی از روند

 
تولید و سرمایه گذاري در استان تأکید کرد. 

جعفري با اشاره به تلاش هاي صورت گرفته در راستاي تقویت موجبات و زمینه هاي انجام مصالحه و حل وفصل مسالمت آمیز
اختلافات در پرونده ها و نهادینه سازي فرهنگ صلح و سازش در استان، ابراز امیدواري کرد: با قدري همت و تلاش بتوان به مصالحه

 
بیش از 50 درصدي دست یافت. 

رییس کل دادگستري استان در بازدید از واحد تولیدي ماکارونی یاس شهر شیروان بر حمایت تمام قد دستگاه قضایی از روند تولید و
سرمایه گذاري در استان تأکید و تصریح کرد: از ابتداي حضور اینجانب در استان بالغ بر 318 فقره بازدید از واحد هاي تولیدي صورت
گرفته و مشکلات مربوطه طی جلسات اختصاصی به دقت بررسی شده و این بازدید نیز در همین راستا انجام گرفته و امیدواریم طی

 
گفتگو با بانک معطی تسهیلات مشکلات مربوطه مرتفع شود. 

شیرزادي، مدیر این واحد تولیدي نیز بابیان اینکه این واحد یکی از قطب هاي تولیدي در استان است که با تمام ظرفیت مشغول به
فعالیت است و به کشور هاي مختلف صادرات دارد؛ از تلاش هاي دستگاه قضایی استان در جهت حمایت راهگشا و سازنده از این

 
مجموعه قدردانی کرد. 

وي افزود: با توجه به مشکلاتی که در حوزه بازپرداخت وام با بانک هاي معطی تسهیلات داشتیم و جلسات مؤثري که از طریق ستاد
استانی اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی استان به انجام رسید امیدوارم با رفع مشکلات طرح شده شاهد رشد و شکوفایی این

مجموعه بیشتر و بهتر از گذشته باشیم.



بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/02/31

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دوم برنامه هاي خود در نخستین روز از سفر به استان اصفهان ، واحد
صنعتی کویر مقوا اردستان را مورد بازدید قرار داد و در ادامه در نشستی با فعالان و نخبگان اقتصادي این شهرستان از نزدیک

در جریان مسائل و مشکلات صنعتی و اقتصادي منطقه قرار گرفت.

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دوم
برنامه هاي خود در نخستین روز از سفر به استان اصفهان ،
واحد صنعتی کویر مقوا اردستان را مورد بازدید قرار داد و
در ادامه در نشستی با فعالان و نخبگان اقتصادي این
شهرستان از نزدیک در جریان مسائل و مشکلات صنعتی و

 
اقتصادي منطقه قرار گرفت. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی که امروز (31اردیبهشت ماه 1400) به منظور رسیدگی و ارزیابی واحدهاي
مختلف تولیدي در بخش صنعتی و معدنی و افتتاح چند طرح تولیدي در استان اصفهان، به این استان سفر کرد، از شرکت کویر مقوا

 
اردستان بازدید به عمل آورد. 

این واحد تولیدي با ظرفیت تولید 45 هزار تن مقواي دوبلکس مورد نیاز در صنایع بسته بندي در منطقه زواره، کیلومتر 7 جاده

 
شهراب قرار دارد. 

 
شرکت کویر مقوا اردستان در زمینی به مساحت تقریبی 150 هزار متر مربع و با زیربناي بیش از 33 هزار متر مربع بنا شده است. 

ظرفیت اشتغالزایی این واحد 300 نفر اعلام شده است که در حال حاضر 180 نفر در آن مشغول فعالیت هستند و به زودي باقی

 
ظرفیت اشتغال نیز تکمیل خواهد شد. 

میزان سرمایه گذاري ثابت این واحد تولیدي بیش از 11500 هزار میلیون ریال ارزیابی شده که شامل 4500هزار میلیون ریال سرمایه

 
ریالی و 27 میلیون یورو سرمایه ارزي است. 

 
دیدار نخبگان و فعالان اقتصادي اردستان با وزیر صمت 

رزم حسینی در ادامه سفر خود به استان اصفهان، در نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان اقتصادي شهرستان
اردستان دیدار کرد و در این نشست، مدیران واحد هاي تولیدي و فعالان اقتصادي شهرستان مشکلات و موانع واحد هاي تولیدي و
اقتصادي را مطرح و ضمن ارائه پیشنهادات خود را در راستاي رفع آن ها، درخواست هاي خود را براي ایجاد رونق اقتصادي در

 
شهرستان مطرح کردند. 

در این نشست سید صادق طباطبایی نژاد، نماینده مردم اردستان در مجلس شوراي اسلامی ضمن تشکر از حضور وزیر صمت در
شهرستان به آثار سفر وزیر صمت در اقتصاد اردستان و تاثیر آن در توسعه تولید در این شهرستان، از دستورات و پیگیري هاي وزیر

 
صمت جهت رفع موانع قدردانی کرد. 

در ادامه جلسه حمیدرضا تاملی، فرماندار شهرستان اردستان نیز گزارشی از از وضعیت، پتانسیل اقتصادي شهرستان به ویژه در بخش
صنعت و معدن ارائه داد و با بیان اینکه اردستان علی رغم ظرفیت بالاي صنعتی و معدنی، دچار عقب ماندگی در این بخش ها شده



 
است، خواستار توجه بیشتر مسئولان مربوطه به این شهرستان شد. 

همچنین در ادامه این نشست ، معاونین وزیر صمت توضیحاتی در خصوص سوالت و مسائل مطرح شده در جلسه ارائه دادند.



امضاهاي طلایی را حذف می کنیم

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/02/31

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف
امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه

ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند.

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه
وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به
حذف امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از
امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است
که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع

 
فولادي درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

علیرضا رزم حسینی امروز (جمعه-31 اردیبهشت ماه) در نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان اقتصادي شهرستان
اردستان اظهار کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت در این دوره تلاش دارد، تولیدکننده، صادر کننده و واردکننده را تشویق و حمایت

 
کند. 

وي با اشاره به هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت با توجه به نام گذاري سال 1400 افزود: آزادسازي شش هزار محدوده و
معدن حبس شده کشور اقدامی شجاعانه و خردمندانه بود که واگذاري این معادن براي فعال سازي، فرصت جدیدي براي سرمایه

 
گذاري و اشتغال در کشور ایجاد می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واگذاري معادن حبس شده از طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، جهش
صنعتی و معدنی در کشور به وجود خواهد آورد، اضافه کرد: این اقدام باعث می شود یک فرصت سرمایه گذاري در حوزه معادن و

 
همچنین ایجاد اشتغال فراهم شود. 

رزم حسینی تاکید کرد: جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی را به صورت جدي دنبال می کنیم و بر این باوریم که معدنی را استخراج

 
نکنیم مگر اینکه امکان فرآوري داخل براي ایجاد ارزش افزوده داشته باشد و این مسیر را با جدیت ادامه می دهیم. 

وي با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از
امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي

 
درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: تمام تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت این است تا شرایطی را فراهم کند که زمینه
رانت و رانت خواري از بین برود تا بسیاري از مشکلات سرمایه گذاران خود به خود از بین برود. البته در این راه موردهجمه همه رانت

 
خواران، مفسدان و ویژه خواران قرار گرفته ایم. 

رزم حسینی تصریح کرد: سیاست دیگر وزارت در بخش معدن حمایت از تولیدات ماشین آلات سنگین معدنی ساخت داخل است و
هم اکنون در حال شروع مجدد شرکت معتبر و بزرگ هپکو اراك هستیم که همکاران ما نشست هایی را برگزار کردند و امیدواریم

 
نتیجه بخش باشد. 



وي اظهار کرد: براساس توافقی که صورت گرفت و هیئت دولت آن را به تصویب رساند تمام اختیارات مربوط به بخش محصولات
کشاورزي مانند تامین نهاده هاي دامی و توزیع، صادرات و واردات محصولات کشاورزي کاملا در اختیارات وزارت جهاد کشاورزي قرار

 
گرفته است و این وزارتخانه اختیار تام دارد. 

وي افزود: سال گذشته صنعت ایران وضعیت خوبی داشت و علیرغم همه فشارهاي اقتصادي و بیماري کرونا رشد صنعتی 8 درصد

 
داشته است و 1557 واحد غیرفعال به چرخه تولید بازگشت خورده که یک رشد فاخر براي کشور خواهد بود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه امسال جشن خودکفایی تولید لوزام خانگی را با بهترین کیفیت برگزار خواهیم کرد، گفت:
وزارت صنعت از اینگونه فعالیت هایی که در جهت خودکفایی کشور حرکت کند به صورت جدي حمایت خواهد کرد، حتی اگر برجام
هم اتفاق بیفتد سیاست وزارت صنعت، معدن و تجارت تقویت واحدهاي تولیدي داخلی و استاده از ابزارهاي تعرفه اي براي تنظیم

 
بازار است. 

همچنین مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه
فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن

 
طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

سینک ساهنی اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید
آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت
حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به

 
روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان ادامه داد: شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ آهن
بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود. حدود 25 درصد آهن اسنفنجی

 
دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به

 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده

 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

انتهاي پیام
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اخبار

 
اخبار 

 
دکتر فرزین : 

 
طرح بنیاد برکت موجب رصد اثر تسهیلات اعطایی توسط بانک ها می شود 

بانک کارآفرین با امضاء تفاهم نامه همکاري با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) همکاري خود براي 270 هزار شغل در

 
سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها را آغاز کرد. 

به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین، در ادامه همکاري هاي بانک کارآفرین و بنیاد برکت طی امضاء تفاهم نامه اي بانک کارآفرین

 
متعهد به همکاري با این بنیاد جهت ایجاد 270 هزار شغل جدید در سال 1400 شد. 

دکتر محمد رضا فرزین مدیرعامل بانک کارآفرین در مراسم امضاء تفاهم نامه که در جریان برگزاري مراسم شکرانه ایجاد 220 هزار
شغل در سال جهش تولید برگزار شد، با اشاره به ضرورت حمایت از تولید گفت: حضور بنیاد برکت در این نوع همکاري ها موجب

 
کاهش ریسک هاي اعتباري بین بانکها و تولید کننده می شود. 

وي با اشاره به ایجاد سامانه هاي برکت که امکان رصد تولید کنندگان (دریافت کنندگان تسهیلات) را فراهم می کند افزود: این اقدام
بسیار مبارك و میمون است و موجب می شود تا بانک ها با رصد فعالیت هایی که در آن مشارکت کنند تمایل بیشتري براي حضور در

 
چنین طرح هایی داشته باشند و بسیاري از نگرانی هاي بانک ها را مرتفع خواهد کرد. 

فرزین ایجاد سامانه هاي اینچنینی را نگاهی بزرگ خواند که حاصل تجربه است و تصریح کرد: طرح هاي اینچنینی به اجراي بهتر

 
طرح هاي هدفمند فقر زدایی کمک خواهد کرد. 

مدیر عامل بانک کارآفرین با اشاره به اجراي طرح تسهیلات ارزان قیمت در سال 85 گفت: اجراي این طرح ایرادات زیادي داشت و به
همین دلیل همواره به آن انتقاداتی وارد می شد اما اجراي این سامانه ها مشکلات اینچنینی را ندارد و کمک می کند منابع به درستی

 
استفاده و هزینه شود. 

 
در ادامه این مراسم تفاهم نامه فی مابین بانک کارآفرین ، بانک پارسیان و بنیاد برکت و صندوق کارآفرینی امید امضاء شد. 

 
به انتخاب بیمه مرکزي؛ 

 
بیمه کوثر رتبه نخست روابط عمومی صنعت بیمه را کسب کرد 

معاونت ارتباطات، امور مشتریان و بازاریابی بیمه کوثر به انتخاب بیمه مرکزي و با کسب 6 عنوان برتر، رتبه نخست جشنواره روابط

 
عمومی هاي صنعت بیمه را کسب کرد. 

به گزارش روابط عمومی بیمه کوثر، به همت بیمه مرکزي جمهوري اسلامی ایران هشتمین جشنواره «روابط عمومی هاي صنعت

 
بیمه»، هم زمان با 27 اردیبهشت، روز ارتباطات و روابط عمومی برگزار شد. 

معاون ارتباطات، امور مشتریان و بازاریابی بیمه کوثر با اشاره به اینکه در سال گذشته به علت همه گیري کرونا این همایش برگزار
نشد، گفت: براي همایش امسال 9 محور «انتشارات»، «ارتباط با رسانه ها»، «امور تبلیغاتی»، «روابط عمومی الکترونیک»، «مطالعات
(پژوهش هاي اجتماعی)»، «ارتباطات (درون سازمانی و برون سازمانی)»، «مدیریت و برنامه ریزي»، «سلامت و بیمه» و «خلاقیت و

 
نوآوري» از طرف بیمه مرکزي اعلام شد تا روابط عمومی هاي صنعت با ارایه فعالیت ها، عملکرد و محصولات خود به رقابت بپردازند. 



احمدرضا عصاري کسب جوایز متعدد از سوي بیمه کوثر در جشنواره هاي گذشته را نشان از عملکرد بیمه کوثر در راستاي برنامه ها و
اهداف بیمه مرکزي به منظور توسعه فرهنگ بیمه دانست و افزود: در جشنواره 1400، هیات داوران حمید شکري خانقاه، داود
زارعیان، حمید ضیایی پرور، احمد یحیایی ایله اي و سیدشهاب سید محسنی پس از بررسی آثار دریافتی رتبه هاي اول تا سوم را در
هر محور معرفی کردند و مطابق انتظار، بیمه کوثر با کسب دو عنوان اولی، یک عنوان دومی و سه عنوان سومی با موفقیت به کار خود

 
در این جشنواره پایان داد. 

وي کسب 6 عنوان برتر را بهترین عملکرد در بین روابط عمومی هاي صنعت دانست و افزود: بیمه کوثر در بخش «ارتباط با رسانه ها»
و «پژوهش هاي اجتماعی» رتبه اول، در بخش «مدیریت و برنامه ریزي» رتبه دوم و در بخش «انتشارات»، «خلاقیت و نوآوري» و

 
«امور تبلیغات» رتبه سوم را به دست آورد. 

احمدرضا عصاري با تشکر از همکاران معاونت ارتباطات، امور مشتریان و بازاریابی که با تلاش و حمیت مثال زدنی خود توانستند بستر
کسب این دستاوردها را فراهم کنند، خاطرنشان کرد: ماهیت کار روابط عمومی بین بخشی است و بی تردید اگر پشتیبانی همیشگی
هیات مدیره، همکاري معاونان و مدیران ستادي و هماهنگی سرپرستی هاي استانی و نیز حمایت هاي مدیر، معاون، روساي ادارات و
همکاران اداره کل روابط عمومی و امور بین المللی بیمه مرکزي نبود حصول موفقیتی در این سطح و قرار گرفتن در قله روابط عمومی

 
صنعت بیمه براي شرکت میسر نمی شد. 

 
با برگزاري دومین مرحله قرعه کشی مشخص شد؛ 

 
اعلام اسامی 200 برنده طرح «دابل کارت هدیه» باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران 

اسامی 200 برنده خوش شانس دومین مرحله طرح «دابل کارت هدیه» باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران، به قید قرعه مشخص

 
شدند. 

مراسم قرعه کشی دومین مرحله طرح دابل کارت هدیه باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران با حضور کارشناسان و نمایندگان
واحدهاي نظارتی این بانک برگزار و 200 برنده خوش شانس این مرحله، در مجموع از 320 میلیون ریال جوایز نقدي بهره مند شدند

 
که نتایج این قرعه کشی در سایت باشگاه مشتریان به نشانی https://club.bsi.ir قابل مشاهده است. 

بر اساس قرعه کشی انجام شده در این مرحله، در هر کدام از پنج سطح جوایز نقدي سه میلیون ریالی، دو میلیون ریالی، 1.5 میلیون
ریالی، یک میلیون ریالی و 500 هزار ریالی، 40 نفر برنده به قید قرعه مشخص شدند و تعداد برندگان نهایی به 200 نفر رسید. این در
حالی است که در مرحله اول این تعداد 100 نفر بود. بر اساس آمارهاي این طرح که با استقبال مناسبی از سوي مشتریان بانک در
اغلب استان هاي کشور همراه بود، تعداد کارت هاي هدیه ثبت شده در باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران در اردیبهشت سال جاري

 
نسبت به زمان آغاز طرح، 113 درصد و نسبت به اسفندماه سال 99 بیش از 25 درصد رشد داشته است. 

همچنین بر اساس مصوبه هیئت عامل بانک صادرات ایران به دلیل شیوع بیماري کرونا و کاهش مراجعات حضوري به شعب
صادرکننده کارت هاي هدیه، جوایز نقدي برندگان این طرح به حساب آنها واریز می شود. خریداران و دارندگان کارت هاي هدیه بانک
صادرات ایران در صورت تعویق در خرید و حفظ موجودي آن، می توانند در قالب طرح «دابل کارت هدیه» با عضویت در باشگاه

 
مشتریان این بانک، به قید قرعه از صدها میلیون ریال جوایز نقدي برخوردار شوند. 

در این طرح یک ساله که قرعه کشی آن در چهار مرحله سه ماهه صورت خواهد گرفت، کارت هاي هدیه خریداري شده بانک صادرات
ایران بسته به میزان مانده موجودي کارت و امتیازات کسب شده، در قرعه کشی شرکت داده شده و دارندگان آن از صدها میلیون

 
ریال جوایز نقدي ارزشمند بهره مند خواهند شد. 

این طرح به مدت 12 ماه و از یکم شهریورماه 1399 آغاز شده و تا 31 مردادماه سال 1400 در چهار دوره سه ماهه ادامه خواهد یافت

 
و تمامی افرادي که کارت هدیه بانک صادرات ایران را در اختیار داشته باشند، می توانند در این طرح شرکت کنند. 

در این طرح، به ازاي هر 500 هزار ریال مانده در هر کارت هدیه، روزانه 50 امتیاز به کارت تخصیص داده می شود و امتیازها به
صورت روزشمار محاسبه و در بازه هاي زمانی سه ماهه و بر اساس مجموع امتیاز کسب شده براي هر کارت به تفکیک، قرعه کشی
صورت می گیرد. تمامی کارت هایی که در طول مدت زمان اجراي طرح، حداقل 4500 امتیاز کسب کنند، می توانند در قرعه کشی



شرکت داده شوند. امتیاز کارت هایی که در دوره هاي اول این طرح برنده نشده باشند، به امتیاز دوره جدید آنها اضافه خواهد شد، لذا
افرادي که در دوره قبلی قرعه کشی برنده نشده   اند در صورت نگاه داشت منابع در کارت هدیه ثبت شده در باشگاه مشتریان بانک

 
صادرات ایران، شانس بیشتري براي کسب جایزه خواهند داشت. 

متقاضیان شرکت در این طرح لازم است پس از خرید کارت هدیه، به سایت باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران به نشانی:
https://club.bsi.ir مراجعه و در طرح «دابل کارت هدیه» مشخصات کارت هدیه خود را ثبت کنند. براي آگاهی از نام و میزان

 
جوایز نقدي برندگان خوش شانس دومین مرحله این طرح می توان به نشانی ذکر شده مراجعه کرد. 

 
برنامه ریزي براي افزایش سرمایه میلیاردي بانک پارسیان 

دکتر کورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي هیات مدیره براي افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی به
منظور افزایش قدرت اعتباري و اعطاي تسهیلات، گفت: بانک پارسیان به عنوان بانکی خصوصی در راستاي ایفا مسوولیت هاي

 
اجتماعی در سال گذشته 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي کوچک و متوسط را اجرایی کرد. 

به گزارش پایگاه خبري فارس، مدیرعامل بانک پارسیان داشت: شاید بعد از 5 سال، اولین سالی است که مجامع تمامی شرکت هاي

 
زیرمجموعه بانک پارسیان تا پایان اردیبهشت ماه برگزار خواهد شد . 

وي افزود: بحمداالله در کل گروه سود مطلوبی شناسایی شده که با تصویب مجامع به استحضار مردم خواهند رسید و قصد ما نیز این
است که مجمع عمومی بانک را در صورت امکان با توجه به محدودیت هاي کرونایی، نهایی شدن گزارشات حسابرسی و صدور مجوزات

 
بانک مرکزي زودتر از موعد مقرر برگزار کنیم. 

مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي افزایش سرمایه بانک پارسیان بیان داشت: موضوع مجوز افزایش سرمایه بانک که از
سال گذشته پیگیر آن هستیم و گزارشات مربوطه تقدیم بانک مرکزي شده و حوزه نظارت بانک مرکزي نیز آن را تایید کرد که در

 
مرحله صدور مجوز قرار دارد. 

دکتر پرویزیان گفت: اگر این افزایش سرمایه انجام پذیرد، نسبت هاي نظارتی بانک، قدرت اعطاي تسهیلات و قدرت حضور در بازار
افزایش مطلوبی خواهد داشت . در سال گذشته بانک پارسیان اقدامات مهمی را در حمایت از تولید و اشتغال و نیز در جهت جلب

 
اعتماد بیشتر سهامداران و سپرده گذاران انجام داد. 

وي ادامه داد: از 11 شرکتی که سال گذشته در بورس اوراق بهادار عرضه اولیه سهام شدند، 2 شرکت مربوط به گروه پارسیان بودند و

 
اول نماد اپُال بود که در بدترین شرایط بازار عرضه موفق و مثبتی را تجربه کرد . 

مدیرعامل بانک پارسیان اضافه کرد: نماد دیگر عرضه شده لیزینگ پارسیان بود که در کنار عرضه هاي قبلی صورت گرفت . براي سال
جاري نیز برنامه ریزي شده، تا نسبت به عرضه اولیه سهام برخی از شرکت هاي ارزشمند در مجموعه هاي سرمایه گذاري و مالی اقدام

 
شود. 

دکتر پرویزیان در ادامه افزود :مراحل مربوط به پذیرش و درج شرکت فولاد سبزوار نیز به عنوان یکی از شرکتهاي متعلق به زنجیره ي
فولادي مراحل پایانی را در سازمان بورس اوراق بهادار تهران طی می کند ، که با اتمام این مراحل قطعا بازده خوبی براي سهامداران

 
بانک پارسیان متصور می توان شد . 

امسال به حمدا... پروژه بزرگ پالایشگاهی عسلویه و مهر نیز به بهره برداري رسید که با توجه به سهم سی درصدي بانک پارسیان در
شرکت پالایش پارسیان سپهر با محصولاتی شامل اتان، متان، پروپان و بوتان وسرمایه گذاري بالغ بر یک میلیارد یورو، وضعیت منابع و

 
پورتفوي سهام بانک را بنحو بسیار مناسبی ارتقاء بخشیده است. 

دکتر پرویزیان در حوزه اعطاي اعتبار و تسهیلات گفت: اساس برنامه ریزي و حرکت بانک پارسیان بر اجراي سیاست هاي کلی نظام
جمهوري اسلامی و فرمایشات مقام معظم رهبري در حوزه حمایت از تولید، رفع موانع و اشتغال زایی است، که با رعایت بهداشت

 
اعتباري برنامه مناسبی تدوین و در حال اجرا است. 

وي با اشاره به اجراي 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي کوچک و متوسط در سال 99 توسط بانک پارسیان ادامه داد:
امید است که این آمار را در حوزه حمایت از کسب و کارها بهبود ببخشیم و اقدام یک بانک خصوصی با محدودیت شعب در راستاي



 
ایفاي مسوولیت هاي اجتماعی، کار ارزشمند و کم نظیري است. 

مدیرعامل بانک پارسیان ضمن امیدواري براي ارتقا ارائه خدمات به مشتریان و ارزش افزوده براي سهامداران با افزایش سرمایه و قدرت
اعتباري در نظر گرفته شده، خاطرنشان کرد: برنامه ریزي هیئت مدیره بانک مبنی بر افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی است که

 
بایستی مجوز آن اخذ گردد. 

دکتر پرویزیان با اشاره به مطالبات معوق بانک پارسیان گفت: در وصول مطالبات به رویه عدالت خواهی قوه قضائیه امیدواریم که
اقدامات اصلاحی مناسبی انجام پذیرد. در بانک پارسیان به صورت سنواتی با مطالبات انباشته برخی پرونده هاي مطرح در سطح ملی

 
مواجه هستیم و خوشبختانه در سال هاي اخیر تعداد زیادي از این موارد حل و فصل شده است. 

وي با اشاره به رسیدگی برخی از پرونده هاي معوق بانک در دادسراي مالی و پولی قوه قضاییه ادامه داد: امیدواریم با حل و فصل این
پرونده ها گشایش مطلوبی رخ دهد و امیدواریم با رویه عدالت خواهی جاري قوه قضاییه منابع از دست رفته بانک توسط عده اي

 
محدود را بازگردانیم و قطعا این اتفاق خواهد افتاد. 

مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي کامل و جامع در خصوص مطالبات معوق، تصریح کرد: در جهت بهداشت
اعتباري،نظارت بر عملیات اعتباري تلاش می کنیم ودر جهت، کنترل و وصول معوقات به منظور برگشت به چرخه اقتصادي مجدانه

حرکت می کنیم.



نادیده گرفتن نقش زنان در بازار بورس

منبع: روزنامه اقتصاد سرآمدشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/02/31

نادیده گرفتن نقش زنان در بازار بورس

 
بررسی" اقتصادسرآمد " از ضرورت شکستن تابوي هراس از زنان در مقاطع اقتصادي 

 
نادیده گرفتن نقش زنان در بازار بورس 

گروه انرژي - در زمینه فعالیت زنان در بازارهاي مالی (به ویژه بازار سهام) حرف و سخن بسیار است اما روي هم رفته خوشبختانه از
نظر قانونی هیچ گونه منع و محدودیتی براي فعالیت اقتصادي زنان وجود ندارد. با این حال باید بپذیریم که فرهنگ ما هنوز فرهنگ

 
مردسالاري است؛ البته نسبت به دهه هاي گذشته پیشرفت هایی داشته ایم اما همچنان این مشکل وجود دارد. 

به گزارش اقتصاد سرآمد، در بازار سهام چون قریب به اتفاق افراد به صورت آنلاین خرید و فروش می کنند، از این نظر خوشبختانه
اصلا محدودیتی وجود ندارد اما در بازارهاي دیگر، مثل بازار مسکن یا خودرو، فرهنگ مردسالاري موج می زند و علتش هم این است
که در این مشاغل زنان باید حضور فیزیکی داشته باشند و کمتر می توانند به صورت مجازي فعالیت کنند، به همین دلیل است که
تعداد فعالان خانم در این بازارها خیلی کمتر از بازار سهام است. تجربه نشان داده که زنان بسیار محافظه کارتر از مردان هستند همین
خصلت می تواند یک برگ برنده حتمی در بازار سهام باشد البته اگر درست مدیریت شود.ازآن جا که حدود نیمی از جوامع بشري را
زنان تشکیل می دهند توجه به این امر، نقش مهم و تأثیرگذاري در گسترش وتوسعه اقتصاد کشورها دارند که از دوجنبه قابل بحث و
گفتگو است از سویی زنان به عنوان نیمی از جامعه، افراد مهارت دیده وداراي تحصیلات عالیه اي هستند که سهمی در زمینه گسترش

 
کسب و کارو کارآفرینی دارند واز سویی دیگر به عنوان نقش مهمی که درخانواده دارند بر نیمه دیگر جامعه هم تأثیرگذار هستند. 

 
نادیده گرفتن نقش زنان در بازار بورس 

سارا فلاح کارشناس بازار سرمایه در این باره به خبرنگار روزنامه اقتصادسرآمد، گفت: توجه به استعداد ونقش زنان در توسعه کشورها
ضرورت دارد. بسیاري از دولت ها در بحران هاي اقتصادي توانسته اند با اتخاذ تدابیر و سیاستها و بهره مندي از نیروي کار زنان بر

 
بحران هاي جامعه خود فایق آیند و درمسیر توسعه موفق شوند. 

 
نقش غیرقابل انکار زنان در اقتصاد 

وي در ادامه با بیان این مطلب که، هر چند نقش موثر و مثبت زنان در عرصه هاي مختلف جامعه غیر قابل انکار است اما آنها باید هم
در برآورده کردن انتظارات و توقعات شغلی و هم در برآورده کردن انتظارات خانوادگی موفق عمل کنند، افزود: این نقش هاي چندگانه
به عوامل متعددي مانند زمان، توجه و تمرکز نیاز دارد و همین مسئله، ایجاد تعادل بین کار و زندگی را براي زنان دو چندان دشوار
کرده است. در حقیقت تعداد وظایف تنها مساله زنان امروز نیست بلکه از دید زنان شاغل، پدیده ي خاص عصر حاضر، تنوع و تعارض

 
این وظایف است که مشکلاتی را به بار آورده است. 

 
ضرورت شکستن تابوي هراس از زنان در مقاطع اقتصادي 

فلاح در بخش دیگري از سخنان خود تصریح کرد: بانوان در بخش هاي مدیریت میانی در حال پیدا کردن جایگاه خود هستند، بطوري
که در سالهاي اخیر ما شاهد حضور و فعالیت پررنگ تر بانوان در مباحث مدیریت مالی هستیم اما متاسفانه هنوز جامعه مالی ایران در
سطوح مدیریت کلان مثل مدیر عاملی بانک ها و سایر نهادهاي مالی بزرگ نتوانسته عرصه را براي بانوان باز کند، از دو جهت این
موضوع قابل بررسی است اول ترس از استفاده از زنان به علت عدم تجربه قبلی که با توجه به حساسیت بحث هاي مالی وجود دارد و

دوم مشکلات تابوهاي مربوط به نقش زنان که به طور کلی در جامعه می بینیم، 



 
نوع محدودیت زنان در بورس 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با تاکید بر این مهم که، محدودیتی که زنان جامعه بورس دارند، محدودیت فرهنگی خانواده در
ایران است، یادآور شد: بسیاري از زنان باوجود اینکه خودشان دانش و علم کافی در زمینه بورس دارند، براي انجام معاملات شان نمی
توانند خودشان تصمیم بگیرند و مجبور هستند تصمیم همسر یا پدرشان را اجرا کنند، چراکه اگر بازار طبق تحلیل آنها پیش نرود باید
به پدر یا همسر پاسخگو باشند و بیشتر زنان براي جلوگیري از این اختلاف ها و تنش هاي خانوادگی ترجیح می دهند در سایه
تصمیمات مردان شان به معامله بپردازند.با این تفاسیرو با تجه به این که، فعالیت در بازار سرمایه نیاز به وقت، انرژي و پیگیري مداوم
دارد. یک معامله گر باید مدام اخبار را پیگیري، چارت ها را بررسی و به محض انتشار صورت هاي مالی آنها را مطالعه کند؛ اگر افق
سرمایه گذاري کوتاه مدت داشته باشد. معمولا زنان به دلیل نقش شان در خانواده و مسئولیتی که در قبال همسر و فرزندان شان
دارند، کمتر فرصت دارند که به صورت مداوم و مستمر و با ذهنی آزاد روي بازار تمرکز کنند و به همین دلیل است که زنان بیشتر افق
سرمایه گذاري میان مدت و بلندمدت را انتخاب می کنند. اما براي رسیدن به موفقیت در بازار بورس زنان کشورمان در ابتدا باید سعی
کنند فعالیت موثرتري در جامعه بورسی داشته باشند و حضورشان منفعلانه نباشد. به این منظور باید در مجامع شرکت کنند و در
گروه هاي مجازي بورسی فعال باشند تا کم کم بتوانند به جایگاهی که در شأن یک زن مسلمان است، برسند. از سویی مسئولان نیز
می توانند و باید با بها دادن به زنان، با این فرهنگ سنتی مبارزه کنند. در طول تاریخ 50 و چند ساله بورس ما هیچ وقت رئیس
سازمان بورس یا مدیران ارشد آن خانم نبوده اند، اما اگر حتی یکی از مدیران خانم باشد مسلما با این فرهنگ مبارزه می شود.
تحلیلگران کارگزاري ها اکثرا آقا هستند و چه خوب اگر عامدانه کارگزاري ها به این نکته توجه و تحلیلگران مجموعه خود را از بین
خانم ها انتخاب کنند، چراکه ما خانم هاي باسواد در زمینه بورس کم نداریم.سال هاست که زنان بعنوان «دروازه بان» محصولات
خانواده شناخته می شوند و همچنان تصمیم گیرنده ي نخست براي اکثر خرید هاي خانگی هستند .اکنون بازار پردازان صنایع
مختلف ، از اتومبیل تا خدمات مالی ، و از سفرهاي لوکس تا لوازم برقی ، دریافتند که زنان نه تنها کلید خریدهاي خانگی را در دست

داشته بلکه به شدت محرك با ارزشی در هزینه کردن براي خود و خانواده شان هستند.



فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و

خصوصی است/ باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر

تولید تشکیل شود / نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر ...

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در نخستین نشست مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو
اتاق بازرگانی اصفهان: فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است/ باید شورایی از
مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود / نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند

 
 

به گزارش شما و اقتصاد: اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر
منتخب برگزار شد و در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با
سازمانهاي دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید

 
کرد. 

به گزارش شما و اقتصاد: شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست
صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به
اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت
فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان و

 
احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 



 
 

 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد    استان و کشور خواهد داشت 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 



رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود.    

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد  استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي 

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

باشیم. 



 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

 وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

 وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 



وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود.   

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود.   

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 



کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود.   

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 

ایراسین



اجراي شش هزار پروژه مرمتی در کشور با مشارکت مردم

منبع: میراث آریاشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/02/31

 
 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان قزوین محمدحسن طالبیان
بعد از ظهر پنجشنبه 30 اردیبهشت 1400 در مراسم اختتامیه جشنواره مستند میراث فرهنگی یادگار که در سراي سعدالسلطنه
قزوین برگزار شد، ضمن تبریک روز جهانی موزه و هفته میراث فرهنگی اظهار کرد: «در حال حاضر 744 موزه در کشور وجود دارد که
از این تعداد بالغ بر 170 موزه خصوصی و 130 موزه نیز در چند سال اخیر دایر شده و علی رغم شیوع بیماري کرونا هیچ کارگاه

 
مرمتی در کشور متوقف نشده و در کنار اشتغال ز ایی براي حفظ میراث فرهنگی تلاش شده است.» 

 
 

او با بیان اینکه استان قزوین مهد فرهنگ و تمدن است، افزود: «ما از یک درخت حداقل یازده هزار ساله استقرار، تاریخ و تمدن ایرانی
ریشه می گیریم و بسیاري از ارزش هاي فرهنگی و میراثی ما براي مردم سراسر جهان جذاب است، از این رو آمادگی کامل داریم که
در تمام اماکن مهم و شاخص تاریخی و فرهنگی کشور با تیم هاي مستندساز و فیلم ساز براي به تصویر کشیدن، شناخت و معرفی

 
این یادگارهاي ارزشمند به نسل هاي آینده همکاري کنیم.» 



 
منظر فرهنگی الموت در فهرست میراث جهان اسلام (آیسسکو) ثبت می شود 

طالبیان در ادامه با اشاره به ارسال پرونده پنج مجموعه تاریخی - فرهنگی کشور به شوراي ثبت کشورهاي جهان اسلام گفت: «پرونده
ثبت پنج مجموعه ارزشمند تاریخی- فرهنگی کشور شامل منظر فرهنگی الموت، مجموعه تاریخی- فرهنگی بسطام، گنبد علویان
همدان، مجموعه مزار جام و منظر فرهنگی ماسوله با توجه به سبک ویژه معماري، تزیینات ایرانی اسلامی و تاریخ و طبیعت بی نظیر

 
این آثار براي ثبت در فهرست میراث جهان اسلام تدوین و ارسال شده که روند آن طی یک دوره یک ساله به طول می انجامد.» 

 
 

او افزود: «همچنین پرونده دیگري براي ثبت قلعه هاي دفاعی ایران که در دوره هاي مهم تاثیرگذار بوده و به عنوان قلعه هاي مادر در
ایران شناخته می شوند در حال تدوین و آماده سازي است که قلعه الموت نیز با توجه به موقعیت استراتژیک و معماري ویژه در این

 
پرونده لحاظ شده است.» 

معاون میراث فرهنگی کشور تاکید کرد: «تلاش ما این است که محتواهاي فرهنگی براي معرفی قله هاي میراثی کشور نظیر
کاروانسراهاي ایرانی، گنبدهاي ایرانی، باغ ایرانی، مساجد ایرانی، قنات ایرانی و ... تهیه و ارائه کنیم که با توجه به ظرفیت هاي عظیم

 
تاریخی - فرهنگی که در کشور وجود دارد می توان براي ارسال پرونده زنجیره اي ثبت جهانی این آثار اقدام کرد.» 

طالبیان تصریح کرد: «بسیار خرسندیم که قزوین میزبانی این جشنواره ارزشمند را بر عهده گرفته و آمادگی داریم طی سال هاي

 
آینده نیز حامی برگزاري این جشنواره در استان قزوین باشیم.» 

 
دبیرخانه دائمی جشنواره ملی فیلم هاي یادگار در قزوین دایر می شود 

هدایت االله جمالی پور استاندار قزوین نیز در این مراسم اظهار کرد: «آمادگی براي برگزاري دبیرخانه سالانه این جشنواره در قزوین

 
وجود دارد تا یک عزم بزرگ در کشور براي هویت بخشی به تاریخ و فرهنگ شکل گیرد.» 



 
 

او با بیان اینکه توجه به فرهنگ و تمدن ملی، هنر دولت ها و ملت هاست، افزود: «وظیفه همه ما ارزش و اعتبار دادن به فرهنگ و
تمدن ملی است و از امروز باید به اجراي یک جشنواره ماندگار در استان قزوین بیندیشیم چرا که قزوین داراي ظرفیت هاي فرهنگی و

 
تاریخی بزرگی همچون مجموعه سعدالسلطنه است که در فهرست ثبت جهانی قرار دارد.» 

جمالی پور گفت: «امیدواریم در راستاي حفظ مواریث ارزشمند فرهنگی براي نسل هاي آینده با برگزاري این قبیل جشنواره ها و

 
ساخت فیلم هاي مستند، یکایک افراد جامعه براي صیانت و حفاظت از این میراث ماندگار با یکدیگر همراه شوند.» 

 
تولید فیلم هاي مستند در کشور باید مورد توجه جدي تر قرار گیرند 

لطف االله سیاهکلی مرادي نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس شوراي اسلامی در این مراسم گفت: «در تمام دنیا فیلم هاي
مستند، حافظ واقعیات اجتماعی براي نسل هاي آینده هستند در حالی که در ایران به این بخش توجه جدي نشده است و اگر می
خواهیم نسل هاي آینده با آنچه بر مردم گذشته و واقعیات اجتماعی دوران ما آشنا شوند باید از ابزارهاي نوین این حوزه بهره بگیریم.»

او افزود: «در حال حاضر ابزار سینما، فیلم و تصویر در تمام دنیا براي حفظ مفاهیم و واقعیات میراثی به کار گرفته شده اما متاسفانه به

 
نظر می رسد در ایران در این خصوص اهتمام کافی وجود نداشته است.» 

او با بیان اینکه حفظ میراث فرهنگی و معنوي کشور باید به یکی از مهمترین اولویت ها تبدیل شود، ادامه داد: «اگر میراث فرهنگی
خود را حفظ نکنیم به مرور زمان باید منتظر فراموشی فرهنگ، تمدن و ارزش هاي ایرانی و اسلامی خود باشیم و در این مسیر نیازمند
حمایت و همراهی هنرمندان و مسئولان هستیم که برگزاري جشنواره مستند یادگار را می توان حرکتی بسیار ارزشمند در این مسیر

 
دانست.» 

مراسم اختتامیه جشنواره فیلم هاي مستند میراث فرهنگى یادگار قزوین بعداز ظهر روز پنجشنبه 30 اردیبهشت 1400 با حضور
مسئولان ملی، استانی و شهري و جمعی از هنرمندان وسینماگران در فضاي هشتی مجموعه تاریخی- فرهنگی سعدالسلطنه قزوین
برگزار و پیام دکتر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی براي این مراسم، توسط دکتر طالبیان معاون میراث

فرهنگی کشور قرائت شد.



گفت وگوي با شش داوطلب کاندیداتوري انتخابات ریاست جمهوري 1400

منبع: تابناكشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/02/31

 
گفت وگوي با شش داوطلب کاندیداتوري انتخابات ریاست جمهوري 1400 

کمتر از یک ماه تا سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري باقی مانده است. در حال حاضر داوطلبان این دوره از انتخابات در انتظار
تأیید صلاحیت ها از سوي شوراي نگهبان هستند. هر یک از داوطلبان کاندیداتوري علاوه بر اینکه شعاري براي دولت احتمالی خود در

 
نظر گرفتند، عنوان می کنند که داراي برنامه در عرصه هاي مختلف اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی می باشند. 

کمتر از یک ماه تا سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري
باقی مانده است. در حال حاضر داوطلبان این دوره از انتخابات در
انتظار تأیید صلاحیت ها از سوي شوراي نگهبان هستند. هر یک
از داوطلبان کاندیداتوري علاوه بر اینکه شعاري براي دولت
احتمالی خود در نظر گرفتند، عنوان می کنند که داراي برنامه در
عرصه هاي مختلف اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی می

 
باشند. 

به گزارش تابناك همدان، در ادامه متن گفتگو هاي شفقنا با 6 داوطلب کاندیداتوري سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري از

 
جمله مسعود پزشکیان، قاضی زاده هاشمی، محمود صادقی، فریدون عباسی، سیدعباس نبوي و رستم قاسمی را می خوانید. 

 
مسعود پزشکیان: رییس دولت آینده رفع تبعیض را اولویت قرار دهد 

دکتر مسعود پزشکیان، داوطلب کاندیداتوري سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در گفتگو با شفقنا بیان کرد: اگر می خواهیم
در کشور بمانیم و مردم ما را قبول کنند، از کار هایی که باعث ایجاد مشکل براي مردم می شود باید پرهیز کرد و هر کسی این مشکل

 
را ایجاد کرد باید در چارچوب قانون با آنان برخورد شود، ولی متأسفانه چنین نکردیم و در نتیجه با این مشکلات مواجه هستیم. 

صدا و سیماي ما یک جانبه از یک دیدگاه و جناح صحبت می کند. مردم همه این مسایل و تبعیض ها را متوجه می شوند و این

 
فهمیدن ها باعث فاصله و جدایی و گاهی کینه و نفرت می شود و نتیجه عکس می گیریم. 

در موضوع افزایش قیمت بنزین که منجر به فاجعه اي در کشور شد و باعث آبروریزي و لکه سیاهی در رفتار ما از نظر مدیریتی در
جامعه بود. سران سه قوه موافق این اتفاق بودند و امضا کرده بودند، اما وقتی دیدند که اوضاع نامناسب است از قبول مسئولیت طفره

 
رفتند. 

در حال حاضر برخی از نمایندگان پشت تریبون مجلس فریاد می زنند که برجام نباید موفق شود تا در انتخابات از آن استفاده نکنند،
این یعنی اینکه اگر برجام مصوب شود، مقداري فشار از روي مردم برداشته می شود، این ها حاضر هستند مردم در فشار بمانند، ولی
بگویند که روحانی عملکرد مناسبی نداشت؛ این نوع برخورد کردن یک نوع ظلم و برخورد غیر منصفانه اي است که به نظر من قابل



 
قبول نیست. 

مردم بی اعتماد و نا امید شدند، چون سرشان را کلاه گذاشتیم به همین دلیل تصمیم می گیرند که دیگر اجازه ندهند سرشان کلاه
برود. البته از سوي دیگر باید تلاش کنیم که مردم در صحنه باشند براي اینکه اگر حضور مردم کاهش پیدا کند تمامیت کشور ما زیر

 
سوال خواهد رفت بنابراین سعی کنیم با مردم صادق باشیم. 

چرا عده اي با FATF مخالف هستند؟! چون معتقدند با تصویب FATF برخی از کشور ها متوجه می شوند که به حزب االله پول
دادیم، ما که این اقدام را منکر نیستیم؛ بنابراین دلیل مخالفت ها مساله دیگري است؛ اگر FATF داخلی را تصویب کنیم دیگر پولی

 
به حساب من، فرزندم، دوست و اطرافیانم واریز نمی شود. 

 
قاضی زاده هاشمی: دولت بعدي باید برجام را به درستی اجرا و به نتیجه برساند 

قاضی زاده هاشمی، نایب رییس اول مجلس شوراي اسلامی و داوطلب کاندیداتوري سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در
گفتگو با شفقنا، شفافیت، گفتگو، عدم انحصار و رانت و عدالت را 5 شرط تشکیل دولت مردمی عنوان کرده و می گوید که هدف،
احیاي اعتماد عمومی است و این احیاي اعتماد عمومی در رفتار دولتمردان نهفته است یعنی دولتی که مردمی بوده، گوش شنوا
داشته باشند، پاسخگو و مهربان با مردم و در کنار آن ها باشد و دوم برنامه هاي اجرایی براي مواردي مثل تهیه مسکن و کنترل تورم

 
را داشته باشد. 

او می گوید: پیرو برنامه گام دوم، به دنبال تغییر و انقلاب در مدل حکمرانی کشور هستیم. یعنی معتقدیم نظامات موجود، نظامات
کارآمدي نیست بلکه بعضا ضد مردمی و نظامات بروکراتیک خسته کننده اي است که بسیار استهلاك منابع ایجاد می کند. یکی از
این موارد، نظام برنامه ریزي کشور است که گذشته نگر می باشد؛ یعنی مشکلاتی که در گذشته پیش آمده و مرکز آمار ایران، آمار آن
را در گذشته احصاء و تحلیل کرده و راه حل هاي مبتنی بر راهکاري که گذشتگان ارائه کرده اند را می خواهیم در قوانین برنامه، براي
آینده پیاده کنیم. در حالی که در این برنامه، مشکلات جدید ایجاد می شود و زخم آن کهنه می شود؛ بنابراین نظام برنامه ریزي ما

 
اشکال دارد. برنامه ریزي باید مبتنی بر مدیریت تحولات آینده باشد و وقتی تحولات آینده مدیریت نشود، مشکلات حل نمی شود. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه دولتمردان همیشه عقب تر از مردم حرکت می کنند، اظهار می کند: براي شفافیت نظام مالیاتی 50
پروژه تعریف کردیم و مفهوم «دولت مردم» را خلق کردیم یعنی دولتی که مردم، حاکم اصلی آن هستند و براي اینکه چنین دولتی
شکل بگیرد 5 شرط وجود دارد. شرط اول شفافیت است؛ یعنی وقتی مردم قرار است حاکم بر دولت باشند، باید اطلاع داشته باشند
که دولتشان چه می داند، چگونه تصمیم می گیرد و چگونه عمل می کند. دومین موضوع، گفتگو است یعنی باید براي آن ها توضیح
داده شود و گفتگو شکل بگیرد. هم مشکلات مردم را بشنوند و گوش شنوا داشته باشند و هم زبان گویا براي داشتن دلیل مناسب
براي تصمیماتشان داشته باشند. سومین مساله عدم انحصار و رانت و وجود رقابت سالم است. یعنی دولت نباید سازمان رانت، سازمان
مجوز هاي طلایی، سازمان دادن ارز هاي ارزان قیمت به عده خاص و سازمان ایجاد انحصار براي واردات کالاي خاص باشد. همانطور
که این انحصار در رسانه، تجارت و سیاست و ... بد است. چهارمین موضوع، بحث عدالت است. دولت باید توسعه عدالت بدهد و این
عدالت هم باید ساختاري و نهادي باشد. عدالت، معادل مقابله با مفسدین نیست. وقتی که ساختار ها، روش ها و نظام هاي ارزشی،
همه عادلانه باشد می توان عدالت را تجریه کرد؛ و پنجمین شرط، پاسخگویی است؛ دولت باید پاسخگو باشد و بتواند نسبت به وظایفی

 
که دارد پاسخ مناسب را بدهد. 

 
محمود صادقی: «شفافیت» اولویت دولت آینده باشد 



دکتر محمود صادقی حقوقدان و نماینده مردم تهران در دوره دهم مجلس و داوطلب کاندیداتوري سیزدهمین دوره انتخابات ریاست
جمهوري، شفافیت را مهم ترین اولویت دولت آینده می داند و معتقد است: هوشمندسازي سامانه هاي دولتی باعث ایجاد انضباط می
شود، دولت را به اتاق شیشه اي می برَد و از اسراف و فساد جلوگیري می کند. این منابع چه ارزي و چه ریالی زمانی که شفاف باشد،

 
صرف مردم می شود و پس از مشخص شدن اولویت ها، زمینه سازي براي عدالت و معیشت و رفاه مردم ایجاد شود. 

از جمله برنامه هاي دکتر محمود صادقی که به آن اشاره می کند، رشد اقتصادي، کاهش تورم به زیر 10 درصد، ثبات نسبی قیمت ها،
اشتغال پایدار، اصلاح نظام بانکی، کنترل نقدینگی، اصلاح قانون اساسی، تفهیم کارکرد شوراي عالی انقلاب فرهنگی و تنش زدایی با

 
همه کشور ها به جز اسرائیل است. 

محمود صادقی عنوان کرد: در همه ادوار انتخابات، کسانی که نماینده وضع موجود هستند طبیعتاً رقابت آنان در آن عرصه مشکل
است. اعضاي کابینه آقاي روحانی اعم از معاون اول یا وزرا از نگاه افکار عمومی به نوعی نماینده وضع موجود هستند و، چون از وضع
موجود یک نارضایتی گسترده اي وجود دارد به طور پیش فرض تصور این است که وضعیت چالشی خواهند داشت. منتها این
داوطلبان امیداور هستند که با تبیین شرایط و علل وضع موجود بتوانند مردم را متقاعد کنند که در وضع موجود دولت چه میزان موثر
بوده و چه میزان عوامل دیگر دخیل بودند. عواملی اعم از داخلی و بین المللی که مهم ترین مساله دولت خروج آمریکا از برجام و
بازگشت تحریم ها بوده که طبعاً مشکلاتی ایجاد کرده است. البته بخش قابل توجهی از مردم علت وضعیت موجود را می دانند منتها
در کوران فعالیت انتخاباتی فرصت بیشتري براي بیان حقایق فراهم می شود. کاندیداي که وابسته به دولت هستند، امید دارند که با
تبیین درست و شفاف این شرایط بتوانند مردم را متقاعد کنند البته من چه به عملکرد دولت که همواره هم در طول نمایندگی خود

 
بیان کردم و چه به شیوه تبلیغاتی و اطلاع رسانی دولت انتقاد داشته و دارم. 

دولت در مواقعی دچار لکنت زبان شده یعنی با شفافیت دلایل را بیان نکردند بنابراین در موسم انتخابات اگر بخواهند علل و عوامل را
بیان کنند شاید مردم این انتقاد را داشته باشند که چرا به وقت آن نگفتید. البته یکی از دلایل خاصی که برخی از مسایل و مشکلات
به وقت آن گفته نمی شود، این بوده که کشور و مقامات رسمی نمی خواستند در برابر تحریم هاي آمریکا ابراز ضعف کنند و به نوعی
اذعان کنند که در اثر تحریم ها ما دچار چنین تنگنا هایی شدیم. سیاست هاي رسمی نظام هم اجازه نمی داد که کسی از تأثیر
تحریم ها شکوه کند، در حقیقت می خواستند در مقابل دشمن با سیلی صورت خود را سرخ نگه دارند بنابراین لب فرو بستند و در
حوزه هاي دیگر هم براي حفظ وحدت و اینکه شکاف ایجاد نشود، بسیاري از حقایق را بیان نکردند؛ لذا پذیرش این مسایل در آستانه
انتخابات ممکن است از سوي مردم بسیار سخت باشد، ولی اگر با صراحت، صداقت، شفافیت و با چاشنی شجاعت برخی از مسایل بیان

 
شود، ممکن است که در جلب اعتماد مردم موثر باشد. 

 
فریدون عباسی: اشتغال، عمد مشکلات مردم در شرایط فعلی است 

دکتر فریدون عباسی نماینده مردم کازرون و کوچنار در مجلس شوراي اسلامی و رییس سابق سازمان انرژي اتمی، می گوید که با
رفتن در میان مردم و صحبت کردن با آنها، مردم اعتماد می کنند، چون می خواهند مسایل کشور حل شود و ما به دنبال این هستیم

 
که قطب سوم را در برابر قطب هایی که تا الان به جامعه تحمیل کردند، ایجاد می کنیم. 

فریدون عباسی می گوید: تا زمانی که تشکیلات هاي استخوان دار و قوي نداشته باشیم؛ همین وضعیت را در کشور شاهد خواهیم بود؛
چون افراد در تشکیلات، رشد نمی کنند؛ اگر افراد در تشکیلات رشد کنند، در طول زمان مشخصی، ویژگی هاي و توانمندي هایشان
آشکار می شود و با این اوصاف، قابلیت شناسایی هم براي جامعه و هم براي نهاد هاي امنیتی و نظارتی را خواهند داشت. یعنی به



مرور زمان گفته ها، تفکرات و عملکردشان می تواند مورد بررسی قرار بگیرد و این مساله در جایگاه هاي نمایندگی مجلس، رییس
جمهور و وزیر واجب است که گذشته طولانی افراد و مواضعشان در طول زمان بررسی شده باشد. این ها باید داراي اساس نامه و مرام
نامه مشخص باشند؛ چراکه عرصه سیاست هچون تیم فوتبال نیست که بازیکنان خوب، از تیمی به تیم دیگر بروند. سیاست، اصولی را
می خواهد که شخص روي یک مبانی فکري پایدار باشد؛ یعنی اگر داراي اعتقاد هویت ملی بوده و به حکومت دینی اعتقاد داشته
باشد، می تواند تمام افراد را براي اعتلاي کشور به کار بگیرد؛ اما اگر بخواهد جزو حزب و گروهی باشد که مرتب در آن انشعاب صورت
می گیرد، از اهداف اولیه تعریف شده براي آن جمعیت و تشکیلات فاصله خواهد گرفت و معلوم نیست در آن زمان چه فکري می کند

 
و چه ارمغانی براي کشور خواهد داشت. 

وي عنوان کرد: مردم بدانند که در حوزه اجرا، بنده و شاید چند کاندیداي دیگر، از بقیه ضعیف تر نیستیم و چه بسا در مواردي قوي
تر از آن ها هم باشیم؛ سوابق اجرایی ما از کف جامعه شروع شده است؛ ما مراحل کارشناسی، مدیریت پایین، میانی و ارشد را
گذراندیم و الان وارد عرصه انتخابات شدیم. نه فرزند افراد مطرح بودیم، نه داماد کسی هستیم و نه در باند افراد خاصی حضور داریم؛
ما فرزند جامعه و مردم هستیم. از هیچ رانتی هم در این دوران استفاده نکردیم نه از عکس فلان شخصیت استفاده می کنیم و نه از
دوران دفاع مقدس فیلم و عکس منتشر می کنیم که پشت آن پنهان شویم و نه از شخصیت هاي مطرح جامعه هزینه می کنیم. می

 
خواهیم با مردم باشیم و براي مردم کار کنیم. 

 
سیدعباس نبوي: صلاحیت بنده تایید نشود، دو اعتراض خواهم داشت 

حجت الاسلام و المسلمین سید عباس نبوي از کاندید هاي احتمالی سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري است. وي استاد
حوزه و دانشگاه، از اعضاي هئیت مؤسس دفتر تحکیم وحدت، رئیس مؤسسه تمدن و توسعه اسلامی است. از دیگر سمت هاي اجرایی
آقاي سیدعباس نبوي می توان به معاونت پژوهشی و آموزشی سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، معاون فرهنگی و پژوهشی نهاد

 
نمایندگی رهبري، عضویت در شوراي فرهنگ عمومی کشور و مسئولیت نهاد نمایندگی رهبري در دانشگاه تربیت مدرس اشاره کرد. 

وي می گوید: ما بعضی از روساي دولتی داشتیم که حتی ایمیل خود را نمی توانست اداره کند یا یک کپی و پیست ساده را نمی
توانست انجام دهد در واقع با تکنولوژي و فناوري بیگانه است، بعد همین شخص فریاد می زد که من آخر تجدد هستم. واقعا با چنین

 
رییس دولتی غیر از آشفتگی، بهم ریختگی، شعار دادن و ایجاد فضایی غیر از فضاي دوقطبی و مناقشه در جامعه توقع دیگري داریم؟! 

ما در ابتدا باید فضاي دو قطبی را از بین ببریم تا بسیاري از تغییر و تحولات از جمله تحول مدیریتی اتفاق بیفتد. چرا رقابت هاي
حزبی کشور هاي اسکاندیناوي کاهش پیدا کرده؟ براي اینکه مسائل دوقطبی را به مسائل زندگی تبدیل کردند. من نمی گوییم آن ها
راه درستی را می روند و باید راهبرد هاي اساسی آن جوامع را قبول کنیم چرا که به دلیل تفاوت هاي معنوي، مسیر ما یک مسیر
دیگري است، اما مهم این است که آنان فهمیده اند این بازي دوقطبی، بازي ماندگاري همان هایی است که اتفاقا هر چه بیشتر می
مانند سرنوشت جامعه را بدتر می کنند. ما با این روساي دولت ها مواجه هستیم، خودشان هم بعضا می دانند. روساي دولت چرا با

 
مردم این چنین معکوس صحبت می کنید؟! چرا چندین دهه است که مردم را معطل می کنید؟! 

سیدعباس نبوي عنوان کرد: اگر صلاحیت بنده تایید نشود، دو اعتراض خواهم داشت. یک اعتراض قانونی و اعتراض دیگر حق

 
اعتراضی را به صورت طولانی زمان تا آخر عمرم حفظ می کنم. 

می خواهم بیان کنم که آقایان اعضاي محترم شوراي نگهبان بسیاري از شما اعضاي محترم بنده را می شناسید و مدیریت و توانایی
بنده را می دانید و در مسیر مدیریت بنده یک دوره همکاري کردید بنابراین به هیچ وجه توقع نیست که بنده را تأیید صلاحیت نکنید.



خودتان هم در بعضی از فرصت هایی که پدید آمد و و در جلساتی که با بعضی از شما عزیزان داشتم و به صورت موردي صحبت می
کردیم خودتان هم صلاحیت بنده را تایید کردید. آیین نامه اي که اخیراً به وزارت کشور ابلاغ کردید یک بند 11 دارد که گفته شده
افراد همتراز با این مواردي که بیان کردید، آن افراد همتراز هم به تشخیص شوراي نگهبان تشخیص می دهید. خوب خودتان می
دانید بنده در دولت هاي مختلف پیشنهاد تصدي وزارتخانه هایی داشتم که به دلایلی قبول نکردم، اما این بدین معنا نیست که اگر

 
کسی آن جایگاه را قبول نکرد شأن پایینی نسبت به وزرایی دارد که این سمت را قبول کردند. 

چنانچه رد صلاحیت شوم، دائماً بیان می کنم که 10 سال الگوي پایه پیشرفت کشور را برنامه ریزي کردیم و شخصیت هاي بزرگ
علمی و مدیریتی تربیت کردیم و پیشرفت راهبردي در مباحثی که ورود کردیم، اما تأیید صلاحیت نشدیم. چنانچه سال ها بعد
نابسامانی ها و قطع امید جامعه از مدیریت کشور را به صورت واضح شاهد بودیم، می گویم 1400 آمدیم، نگذاشتید؛ حال خود

 
پاسخگوي وضعیت به وجود آمده، باشید. 

حضرت آیت االله جنتی این تصمیمی که گرفته می شود حجت باشد بین همه ما و خدا و آنچه که مردم شاهد هستند. حواستان باشد

 
که 1400 پیچ تاریخی آینده کشور ماست. پیچ تاریخی بسیار حساسی براي ایران اسلامی، براي نظام، جامعه و مردم است. 

بنده در حد بضاعت برنامه هایی بسیار تخصصی را آماده کردم و به هیچ وجه توقع ندارم که شوراي نگهبان نسبت به این مساله
کوتاهی کند، مثلاً در نهایت چند نفري را از این رقابت به عنوان رأي و نتیجه انتخاب کنند و باقی داوطلبان را به کناري بگذارند و

 
ملاحظات و مصلحت هایی را مدنظر قرار دهند که خدایی نکرده این مصلحت ها براي آینده کشور تبدیل به ضدخود شود. 

 
رستم قاسمی: دولت سیزدهم با سختی ها و مشکلات بسیاري مواجه است 

رستم قاسمی، سیاستمدار اصولگرا که در دولت دهم سکان دار وزارت نفت بود، در انتخابات ریاست جمهوري 1400 هم ثبت نام کرده
است. او که دولت خود را دولت «کارنامه و برنامه» معرفی می کند در گفتگو با شفقنا برنامه هایش براي حل مشکلات کشور خصوصا

 
در حوزه اقتصادي و معیشتی را تشریح کرد. 

قاسمی معتقد است با توجه به شرایطی که مردم در آن به سر می برند، طبیعتا انتظارشان این است که رییس جمهور آینده در گام

 
اول، مشکلات معیشتی و اقتصادي کشور را حل کند؛ بنابراین کسی می تواند این کار را انجام دهد که داراي کارنامه و تجربه باشد. 

به گفته قاسمی، مردم علاوه بر اینکه می خواهند مشکلاتشان حل شود، صداقت مسوولین هم جزو خواسته هایشان است و نیاز دارند
صادقانه موضوعات کشور را با آن ها در میان بگذارد. ما حتما این شفافیت را با ساختار ارائه خواهیم کرد و کاري می کنیم مردم

 
پیشرفت هاي دولت را ببینند و خودشان قضاوت کنند. 

وي بیان می کند: مذاکرات هسته اي نرمش قهرمانانه اي بود که در حاکمیت کشور شکل گرفت و دستاوردش این بود که دنیا متوجه
شد ایران به دنبال تنش زدایی است و به مردم ایران هم ثابت شد که آمریکایی ها قابل اعتماد نیستند. گرچه ما به مفاد برجام
انتقاداتی داریم که دقت لازم صورت نگرفت، اما من با مذاکره مخالف نیستم؛ نتیجه مذاکره باید این شود که آمریکایی ها اعتماد مردم
ایران را برگردانند، همه تحریم ها یکجا برداشته شود و مذاکره به مسیر خودش ادامه یابد. مهمترین مولفه اي که بتوان به آن اشاره
کرد، موضوع باور به توانمندي هاي داخلی است؛ چراکه ما ثروت و استعداد هاي فراوانی در کشور داریم و موضوع نفت تنها یک مولفه
در قدرت اقتصادي ایران است؛ جمعیت 80 میلیونی ما سرمایه عظیمی است و از سوي دیگر 500 الی 600 میلیون نفر، جمعیت کشور
هاي همسایه ما است که ظرفیت عظیمی براي فعال کردن اقتصاد ایران می باشد؛ لذا باور به توان داخلی و اهتمام ورزیدن به اجراي



کار هاي عملیاتی در کشور بدون توجه به مذاکرات هسته اي، حتما صورت خواهد گرفت و مذاکرات هسته اي هم می تواند با این

 
شرط ادامه پیدا کند. 

رستم قاسمی می گوید: وابستگی اقتصاد ایران به نفت، در گذشته خیی زیاد بود امروز وابستگی به نفت کمتر شده است و ما می
توانیم این وابستگی را به حداقل برسانیم. ایران کشوري ثروتمند است و 15 درصد معادن جهان را در اختیار داریم و از سوي دیگر
معادن ترکیبی هم در ایران وجود دارد و خداوند در ایران جدول مندلیف را قرار داده است که باید از آن استفاده کنیم. امروز در حوزه
صنعت، بیشترین و مدرترین زیر ساختار هاي صنعت و تجهیزات را در اختیار داریم و در حوزه کشاورزي ظرفیت هاي زیادي داریم
بنابراین نفت تنها یکی از مولفه هاي مهم در کشور است. در زمان مسوولیتم در وزارت نفت، بخش زیادي از نفت خام را به فرآورده
هاي نفتی تبدیل کردیم درحالی که تا پیش از آن فرآورده هاي نفتی را وارد می کردیم؛ لذا در دوره تحریم ها به صادر کننده فرآورده
هاي نفتی تبدیل شدیم؛ توسعه پالایشگاه هاي ایران و ساخت ستاره خلیج فارس به عنوان بزرگترین میدان گازي دنیا مهمترین

 
اقدامات ما بود و امروز گام اول ما این است که نفت خام را به فرآورده هاي نفتی تبدیل و از خام فروشی جلوگیري کنیم. 

منبع: شفقنا
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سیر نزولی «رشد جمعیت» در همدان 

طبق آمار سال گذشته، همدان رتبه چهارم سالمندي را در کشور به خود اختصاص داد که با برخورداري از 7.3 درصد جمعیت بالاي

 
65 سال، در این موقعیت قرار گرفته و زنگ خطر در این زمینه به صدا درآمده است. 

طبق آمار سال گذشته، همدان رتبه چهارم سالمندي را در کشور به خود اختصاص داد که با برخورداري از 7.3 درصد جمعیت بالاي

 
65 سال، در این موقعیت قرار گرفته و زنگ خطر در این زمینه به صدا درآمده است. 

به گزارش تابناك همدان، کاهش فرزندآوري، تمایل خانواده ها به تک فرزندي، مشکلات اقتصادي، مسائل مربوط به کاهش ازدواج و
بالا رفتن سن ازدواج وضعیت نگران کننده اي را در رشد جمعیت براي کشور رقم زده به طوري که جمعیت به سمت میانسالی و

 
سالمندي پیش می رود. 

هشدار هاي کارشناسان حاکی از آن است که اگر خانواده ها تصمیم به افزایش فرزندآوري نکنند کشور تا 20 سال آینده با سونامی
پیري مواجه می شود، طبق پیش بینی ها حال که وارد سال 1400 شده ایم نیمی از جمعیت ایران بالاي 33 سال دارند و در سال

 
1415 نیز از این وضعیت خارج می شویم و در سال 1420، کشور به دوره کهولت خود وارد خواهد شد! 

طبق آمار سال گذشته، همدان رتبه چهارم سالمندي را در کشور به خود اختصاص داد که با داشتن 7.3 درصد جمعیت بالاي 65

 
سال، در این موقعیت قرار گرفته و زنگ خطر در این زمینه به صدا درآمده است. 

از آنجا که توسعه هیچ کشوري در هیچ زمینه اي با جمعیت سالخورده میسر نخواهد شد، این نگرانی وجود دارد که در آینده استان
چه شرایطی را سپري خواهد کرد و راه حل برون رفت از این مشکل چیست؟ در این راستا به سراغ مسوولان و کارشناسان مربوطه

 
رفتیم تا صحبت هاي آن ها را در این زمینه بشنویم. 

مدیرکل ثبت احوال استان همدان با بیان اینکه جمعیت و رشد آن پدیده اي اجتماعی است و مانند سایر موضوعات اجتماعی تحت
تأثیر عوامل پیچیده و متعدد اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی قرار می گیرد اظهار کرد: همانطور که از اسم آن پیداست جامعه

 
بدون جمعیت مفهومی ندارد و تمدن هایی هم که شکل گرفته به دلیل تغییرات جمعیتی بوده است. 

اسد حسن زاده زورمند با بیان اینکه شرایط فعلی جمعیت و پیري آن تنها مختص ایران و استان نیست و اغلب کشور هاي جهان با
این موضوع مواجه هستند گفت: در این راستا برخی از کشور ها توانسته اند برنامه هایی را مدون کنند که کشور ایران نیز دغدغه هایی

 
دارد و برنامه هایی هم طراحی و اجرا شده و بخشی نیز اجرا خواهد شد. 

 
شرایط جمعیتی همدان حال و روز خوبی ندارد 



وي با اشاره به اینکه استان همدان در شاخصه هاي مختلف جمعیتی شرایطی مانند کشور را دارد افزود: وضعیت ازدواج، طلاق، مرگ و
میر، ولادت و مهاجرت به عنوان عوامل موثر بر تحولات جمعیتی نشان داده، آن طور که باید جمعیت کشور و به تبع آن استان همدان

 
حال و روز خوبی ندارد. 

مدیرکل ثبت احوال استان همدان با بیان اینکه برخی مخالف طرح بحران جمعیتی هستند و نظریات مختلفی در این زمینه دارند
گفت: اگر پیش بینی لازم صورت نگیرد و برنامه هایی در راستاي فرزندآوري، حفظ جمعیت و موضوعات مهاجرتی اجرا نشود امکان

 
اینکه در سال هاي آتی با مشکل جمعیت مواجه شویم دور از انتظار نیست. 

وي با اشاره به اینکه طی تحولاتی که خصوصا دهه اخیر در رابطه با جمعیت صورت گرفته نیاز است که مراکز علمی، تحقیقاتی و
پژوهشی، عوامل بهداشت و درمان و سیاستگذاران و دستگاه هاي حاکمیتی دست به دست هم دهند و برنامه هاي مدونی را براي این
منظور داشته باشند عنوان کرد: حرکت هاي جمعیتی موضوعی نیست که یک روزه به دست آمده باشد و بتوان تبعات و شرایط آن را

 
یک روزه تغییر داد. 

حسن زاده با تاکید به اینکه همه دستگاه ها در این زمینه نقش مهمی دارند و این مختص دستگاه هاي خاص نیست و همه مردم نیز
نقش دارند تاکید کرد: باید بر اساس چشم انداز و افق دید وسیع و برنامه مند در تحقق اهداف جمعیتی کشور عمل کنیم تا در دهه

 
هاي آتی دچار بحران و معضلی به نام کاهش جمعیت و کمبود نیروي مولد یا سالخوردگی نباشیم. 

وي با اشاره به اینکه بیماري کرونا یکی از عوامل موثر در کاهش جمعیت بوده و به روي جامعه بشریت اثر گذاشته، اما موضوع جمعیت
یک موضوعی جامع و شامل تمام موارد اجتماعی می شود خاطرنشان کرد: نمی توان یک پارامتر را گرفت و تنها بر اساس آن جلو رفت

 
بلکه باید برنامه هاي مختلفی ارائه داد. 

مدیرکل ثبت احوال استان همدان مطالعه جمعیت از جنبه هاي مختلف را ضروري دانست و گفت: نه تنها کرونا بلکه مسائل اقتصادي،
فرهنگی و اجتماعی بر جمعیت موثر بوده و نیاز است پژوهشگران در این زمینه مطالعات بیشتر و سیاست مداران همراهی لازم را

 
داشته باشند. 

وي با اشاره به اینکه باید برنامه اي داشت که تمام موضوعات اجتماعی را شامل شود اضافه کرد: چه بسا کرونا باعث شود دستاورد
هایی هم از بطن تهدید به فرصت تبدیل شوند که نیاز است با دید باز آن ها را شناسایی کنیم و به نفع جامعه و مجموعه جمعیتی

 
ایران بهره مند شویم. 

 
اقدامات پژوهشی در قفسه ها نماند 

حسن زاده از پژوهش هاي صورت گرفته در استان در خصوص جمعیت سخن گفت و افزود: متولی پژوهش ها ثبت احوال نیست، اما
طبق ارتباطی که با مراکز دانشگاهی داریم اقدامات خوبی در این زمینه در استان صورت گرفته که البته خروجی آن نیاز به زمان

 
بیشتري دارد تا بدانیم چقدر استفاده شده و مورد استقبال قرار گرفته است. 

وي با تاکید به اینکه از منظر اجتماعی نیاز به اطلاعات زیادي است و نقش رسانه ها در این زمینه بسیار حائز اهمیت بوده گفت: لازم
است به این موضوع به صورت جهادي بپردازیم و به موضوعات اقتصادي و معیشتی اکتفا نکنیم هرچند این مسائل هم متاثر است، اما

 
نیاز به اقدام فرهنگی و اطلاع رسانی خوبی داریم و در کنار آن باید برنامه هاي حمایتی را بگنجانیم. 



مدیرکل ثبت احوال استان همدان با بیان اینکه امیدوارم به سمتی حرکت کنیم که اقدامات پژوهشی در قفسه ها نماند و حتما

 
کاربردي شود افزود: البته اقدامات خوبی صورت گرفته که امیدواریم با کاربردي شدن آن در آینده به منافع آن پی ببریم. 

وي در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه وضعیت آمار جمعیتی مانند ازدواج و طلاق و مرگ و میر و موالید در استان چگونه

 
است؟ گفت: فعلا تحلیلی در خصوص این آمار استخراج نشده است، اما در آینده نزدیک آن را ارائه خواهیم داد. 

حسن زاده تصریح کرد: ثبت احوال متولی اولیه ازدواج و طلاق نیست و به عنوان امانات، تنها اسناد را ثبت می کند، چون بالاخره
پراکندگی هایی وجود دارد و افرادي هستند که ازدواج ها و طلاق هایی در داخل شهرستان ها و در استان هاي مختلف داشته اند که

 
باید ثبت شود. 

وي با بیان اینکه روند کلی نشان می دهد تحولات حرکتی جمعیتی استان به سمت مطلوب نیست و نیاز به اقداماتی جدي است

 
خاطرنشان کرد: اگر ولادت امروز کم می شود طبیعتا این آمار متعلق به متولدین است که 25 سال دیگر ازدواج می کنند. 

مدیرکل ثبت احوال استان همدان بیان کرد: تحولاتی که طول 20 سال گذشته در خصوص جمعیت صورت گرفته به همان نسبت هم
در میزان ازدواج ها دخیل بوده و به همین خاطر برآورد می شود به تدریج با توجه به کاهش ولادت در این مدت کاهش ازدواج را هم

 
داشته باشیم. 

وي با اشاره به اینکه البته به این معنی نبوده که جوانان ازدواج نمی کنند چراکه نرخ هایی وجود دارد که بعد از تحلیل ارائه خواهد
شد گفت: این تحلیل نسبت جوانان و ازدواج را نشان می دهد که چند درصد از جامعه جوان واجد شرایط، ازدواج کرده اند و چند

 
درصد فعلا مجرد هستند. 

حسن زاده در ادامه سخنانش بیان کرد: شاخص ازدواج جوانان عدد خوبی می تواند باشد و از نظر تعداد، طبیعی است میزان قابل

 
توجهی از آمار را به خود اختصاص دهد. 

وي با اشاره به اینکه طبق آمار سال گذشته تا حدودي طلاق نسبت به سال 98 در همدان کم شده است و درصدي هم ازدواج کاهش
داشته است در ادامه در خصوص میزان مرگ و میر کرونا گفت: نمی توان در این زمینه اظهار نظري کرد، چون متولی آن بهداشت و

 
درمان است. 

مدیرکل ثبت احوال استان همدان با بیان اینکه در جهان نیز تفکیک موارد کرونایی از غیرکرونایی و نسبت آن سخت بوده و تاکنون
عددي به دست نیامده است اظهار کرد: هر سال تعداد تولد بالاتر از میزان موارد مرگ و میر است و این طبیعی است، هر سال تعداد

 
ولادت ها در کشور چندین برابر بیشتر از موارد فوتی است و امروز هم این آمار صدق می کند. 

مدیر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس مرکز بهداشت استان همدان نیز با بیان اینکه نگاه به جمعیت در اعصار مختلف و متناسب با
رشد و توسعه جوامع مختلف مورد توجه قرار گرفته است، اظهار کرد: در عصر حاضر جامعه با رشد و فناوري اطلاعات، تغییر کارد هاي

 
نیروي انسانی در اقتصاد، چالش هاي زیست محیطی، تغییر الگوي بیماري ها و ... مواجه است. 

شهلا نوري اتخاذ رویکردي جامع در برنامه ریزي ها، امکان بهره برداري اثربخش از سرمایه انسانی و نیز توان پاسخگویی به نیاز هاي



جمعیتی را ضروري دانست و گفت: با کاهش آهنگ رشد جمعیت کشور و نگرانی از پیري جمعیت، اردیبهشت ماه سال 93 سیاست
هاي جمعیتی کشور در 14 بند با توجه به پویندگی، بالندگی و جوانی جمعیت کشور به عنوان یک فرصت و در راستاي جبران کاهش

 
نرخ رشد جمعیت و نرخ باروري در سال هاي گذشته ابلاغ شده که باید مورد توجه باشد. 

وي با بیان اینکه استان همدان با میزان باروري کلی 2.07 جمعیت در سال 95 مشابه سایر استان هاي کشور، با روند کاهش نرخ
باروري در سال هاي اخیر مواجه شده است گفت: عوامل موثر در کاهش نرخ باروري شامل کاهش ازدواج، کاهش تعداد موالید، افزایش

 
فاصله ازدواج تا فرزندان اول و افزایش فاصله گذاري بین بارداري هاي بعدي، تک فرزندي، سقط جنین، ناباروري، مهاجرت و ... است. 

 
کاهش مولید از 33 هزار به 22 هزار 

مدیر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس مرکز بهداشت استان همدان به کاهش تعداد موالید از 33 هزار و 340 مورد در سال 94 به
تعداد 22 هزار و 156 مورد در سال 99 اشاره کرد و افزود: با توجه به روند تغییراتی جمعیتی هدف برنامه هاي سلامت خانواده،

 
افزایش میزان باروري کلی به بالاتر از حد جایگزینی (بیش از 2.1 فرزند به ازاي هر خانواده) است. 

وي با اشاره به اقدامات مدیریت سلامت جمعیت و خانواده معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان گفت: آموزش و مشاوره
فرزندآوري در زنان گروه هدف، آموزش پیشگیري از ناباروري هاي اکتسابی، توزیع کتابچه هاي مربوطه، شناسایی و ارزیابی زوجین

 
نابارور و ارجاع براي درمان، آموزش هاي حین ازدواج براي زوجین را می توان برشمرد. 

وي با اشاره تهیه و توزیع بسته هاي آموزشی باروري سالم و راه اندازي کلاس هاي آمادگی براي زایمان در تمام شهرستان ها و در
مراکز شهري و روستایی گفت: غربالگري سلامت جنین، انجام مشاوره هاي تلفنی و حضوري در خصوص فرزندآوري، بهداشت جنسی

 
و زناشویی با آموزش هاي حین ازدواج، تهیه و توزیع بسته هاي آموزشی متنوع و دیگر برنامه ها در دستور کار بوده است. 

این مشاور مدیرکل دفتر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت با بیان اینکه در سال 1400 با تدوین برنامه هاي عملیاتی
صیانت از جمعیت پنج راهبرد به عنوان رویکرد هاي اصلی برنامه انتخاب شده اند عنوان کرد: توانمندسازي ذي نفعان کلیدي جمعیت
هدف، گسترش برنامه هاي رشد و تکامل همه جانبه کودکان، بهبود کمی و کیفی برنامه هاي سلامت مادران، رصد دقیق آمایش

 
جمعیت و نرخ ناباروري در استان و تربیت نیرو هاي انسانی توانمند در حوزه ناباروري سلامت جنسی مورد توجه بوده است. 

وي مشاوره فرزندآوري، تشکیل کمیته صیانت از جمعیت در دانشگاه علوم پزشکی همدان و هماهنگی هاي بین دستگاه هاي همکار به
منظور پیشبرد برنامه صیانت از جمعیت را از دیگر فعالیت هاي معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان در سال 1400 برشمرد.

مدیرکل امور بانوان استانداري همدان نیز با بیان اینکه یکی از مهمترین نکات در موضوع فرزندآوري تشکیل خانواده است اظهار کرد:

 
ازدواج بهنگام یعنی نه ازدواج زودرس و زیرسن قانونی یا قبل از آمادگی واقعی یک جوان و نه ازدواج دیررس حائز اهمیت است. 

ربیعه علیمحمدي با اشاره به اینکه هماهنگی دستگاه هاي مسوول در خصوص فرزندآوري مورد توجه بوده است گفت: فرزندآوري به
علل و عواملی بستگی دارد که یکی ایجاد اشتغال براي خانواده است و دیگري ایجاد فضایی با رضایتمندي بالا چرا که برخی براي

 
کسب رضایتمندي شهر خود را ترك می کنند. 

وي با بیان اینکه تعامل بین اعضاي خانواده بسیار حائز اهمیت بوده به طوري که ارتباط زناشویی هرچه قدر بهتر و تعامل زوج بیشتر



باشد، احتمال فرزندآوري هم در این خانواده ها بیشتر می شود عنوان کرد: کاهش طلاق و آسیب هاي خانواده نیز در فرزندآوري موثر

 
است. 

مدیرکل امور بانوان استانداري همدان با اشاره به اینکه مشکل اعتیاد و بیماري جسمی و روانی هر یک از زوجین در کاهش فرزندآوري

 
اثر گذاشته است گفت: در حال حاضر تسهیل در مسکن جوانان و کاهش هزینه مسکن نکته مهمی در افزایش ازدواج است. 

وي با اشاره به اینکه فرهنگ ازدواج آسان بسیار مهم بوده و امروزه «جهیزیه» به مسئله جدي خانواده ها تبدیل شده است افزود:

 
کاهش اقلام جهیزیه می تواند در حل مشکل ازدواج و در نتیجه فرزندآوري موثر باشد. 

علیمحمدي با بیان اینکه گاهی ممکن است یک نوعروس مهریه اش را کم بگیرد و هزینه هاي ازدواج را کم کند، اما توقع در تامین
جهیزیه از سوي خانواده ها موضوع بسیار سنگینی است گفت: این فرهنگ باید نهادینه شود که خانواده ها حداقل وسایل مورد نیاز را

 
براي جهیزیه اختصاص دهند. 

وي با بیان اینکه سیسمونی نیز در مسئله فرزندآوري بسیار قابل توجه بوده در صورتی که فرهنگ بسیار اشتباهی است بخواهند
وسایل زیادي را براي این منظور در نظر بگیرند تاکید کرد: مگر یک کودك وقتی به دنیا می آید چقدر وسایل نیاز دارد که این قدر

 
مسائل اقتصادي را در حوزه فرزندآوري و ازدواج سنگین کنیم؟! 

 
تربیت اجتماعی، موثر در فرزندآوري 

مدیرکل امور بانوان استانداري همدان با اشاره به اینکه آموزش و پرورش کاملا رایگان در فرزندآوري موثر بوده است خاطرنشان کرد:
تامین سلامت کامل از دهان و دندان و جسم و روان گرفته تا آموزش و پرورش فرزندان به طور رایگان حائز اهمیت بوده و باید قوانین

 
آن را در سال هاي متمادي کاملا محکم کنیم تا تشویق هایی براي فرزندآوري خانواده هایی کم توان مالی باشد. 

وي تربیت اجتماعی و فرهنگ جامعه در تربیت فرزندان و فرزندآوري را موثر دانست و افزود: احترام به پدر و مادر و جایگاهی که یک

 
مادر و پدر می تواند در جامعه داشته باشد خود در فرهنگ فرزندآوري موثر است. 

علیمحمدي ادامه داد: در گذشته کسی که مثلا 6 فرزند داشت، فرزندان حامی تمام قد پدر و مادر در بزرگسالی بودند، اما امروزه که
تعداد فرزندان دو یا سه تا شده است، آن ها حمایت کامل پدر و مادر به خصوص مادر که پشتوانه قانونی کمتري هم در مسائل ارث و

 
قانونی داشته دارند. 

وي با بیان اینکه هرچقدر در یک جامعه جایگاه قانونی مادر در جامعه از منبع مسائل مادي و معنوي قوي شود، احتمال فرزندآوري در
فرآیند آن جامعه بیشتر خواهد شد گفت: ما اگر بدانیم فرزند کسی باشد که کمک حال ما خواهد بود و حق و حقوق ما را رعایت

 
خواهد کرد و جامعه تربیت درستی براي این فرزند خواهد داشت، مسلما مانند گذشته دوست داریم که فرزند بیشتري داشته باشیم. 

مدیرکل امور بانوان استانداري همدان ادامه داد:، اما اگر تربیت و فرهنگ غالب در اجتماع طوري باشد که حرکت پدر و مادر تنها به
عنوان یک خدمات دهنده صرف براي فرزندان باشند، این فرهنگ به مرور در جامعه به وجود می آید که نمی توان حتی به یک یا دو

 
فرزند هم خدمات داد چطور فرزندان بیشتري بیاوریم؟ 



 
خانه تبدیل به سیستم هتلینگ نشود 

وي با اشاره به اینکه گاهی پسران و دختران با سنین بالاي 30 سال همچنان صفر تا صد خدمات خود را از خانواده و پدر و مادر می
گیرند افزود: سیستم آموزشی، فرهنگی و پرورشی ما باید طوري باشد که خانه و خانواده را تبدیل به یک سیستم هتلینگ نکند یعنی

 
پدر و مادر مجبور نباشند طوري فرزندان خود را بار بیاورند که مادر افتخار کند تا 35 سالگی فرزندش لقمه در دهانش می گذارد. 

علیمحمدي با اشاره به اینکه در آینده توان فرزندآوري این دختران و پسران کم خواهد شد، چون نمی توانند مسوولیت قبول کنند
افزود: در تفکر جامعه نیز وقتی حس کند که یک فرزند تا سن بالا قرار است سربار خانواده باشد، مسلما فرهنگ فرزندآوري کمتر

 
خواهد شد. 

وي با تاکید به اینکه مسائل بسیاري موثر است تا نگاه و فرهنگ جامعه در حوزه فرزندآوري به زمان قبل برگردد و ما فرزندان را نیرو
هاي مولد، شاد و پرانرژي براي جامعه بدانیم در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در استانداري همدان در راستاي تسهیل ازدواج
و ترغیب خانواده ها به فرزندآوري چه اقداماتی صورت گرفته است؟ گفت: در این راستا سلسله قوانینی از تامین مسکن گرفته تا

 
تسهیل در شرایط آموزش مورد توجه بوده است. 

مدیرکل امور بانوان استانداري همدان خاطرنشان کرد: هر دستگاهی وظایف خود را انجام می دهد و تلاش هم می کند تا به نتیجه

 
برسد که می توان به ساختن مسکن محرومین، مسکن و اعطاي وام هاي ازدواج و ... اشاره کرد. 

 
افزایش آمار ازدواج در ایام کرونا 

وي با تاکید به اینکه کرونا نیز فرهنگ هاي اشتباه ازدواج را رفع کرده است گفت: در دوران شیوع بیماري خوشبختانه آمار ازدواج
استان بیشتر شده و شاید یکی از دلایل این باشد که هزینه هاي بسیار در برگزاري مراسم عروسی برداشته شده و خانواده ها با حداقل

 
مخارج می توانند به ازدواج جوانان خود کمک کنند. 

علیمحمدي با اشاره به اینکه امیدوارم در حوزه فرزندآوري نقطه اي نگاه نشود گفت: طبق آخرین پژوهش صورت گرفته نسبت به

 
نکات موثر بر فرزندآوري سه مشکل شناسایی شده که باید به این موضوعات بیشتر پرداخت. 

وي با بیان اینکه باید روي افراد تحصیلات عالی کار کرد که میان آن ها فرزندآوري بیشتر شود عنوان کرد: توجه به خانواده هایی که

 
در مناطق خاصی از شهر هستند و فرزندآوري در میان آن ها کمتر بوده، مهم است. 

 
کیفیت فرزندآوري بالا ببریم 

مدیرکل امور بانوان استانداري همدان ترغیب زوجین شاغل به فرزندآوري را از دیگر موضوعات مهم دانست و گفت: طبق آخرین آمار
در مناطق روستایی و حاشیه شهر استان زنانی که از لحاظ سطح سواد پایین تر هستند مشکلی در فرزندآوري ندارند، بلکه کیفیت

 
فرزندآوري را باید بالا برد. 

وي با تاکید به اینکه باید تلاش کنیم فرهنگ، قوانین و امکانات فرزندآوري را براي سه قشر مورد نظر فراهم کنیم افزود: اینکه چه

 
قشري فرزندآوري پویا و فعال داشته باشد و به صرف فرزندآوري تربیت را فراموش کنیم، با مشکل برخواهیم خورد. 



علیمحمدي تصریح کرد: اینکه فرزند در کجا می خواهد به دنیا بیاید و در چه خانواده اي و با چه امکاناتی تربیت شود مهم بوده و

 
نباید صفر یا صدي به این مسئله نگاه کنیم. 

وي با بیان اینکه مهم نیست به هر قیمتی فرزندآوري داشته باشیم و باید حواسمان باشد حتما آزموش ها و تست هاي سلامت براي

 
مادر اتفاق بیافتد گفت: جامعه ما براي تلاش خود فرزند فعال، پویا و سلامت می خواهد. 

مدیرکل امور بانوان استانداري همدان با بیان اینکه نگاه صرف به جمعیت به عنوان نفر و عدد و رقم درست نیست افزود: جمعیتی
درستی است که افرادي متولد می شوند از ضریب هوشی، جسمی و امکانات لازم برخوردار باشند تا به یک انسان مولد براي جامعه

 
تبدیل شوند. 

وي از رسانه ها، فرهیختگان و افراد تاثیرگذار جامعه خواست حتما به این موضوع تاکید کنند که ما به هر قیمتی نمی خواهیم تعداد

 
نفرات را بالا ببریم و می خواهیم افراد آگاه، سالم، توانمند و موثر در جامعه افزایش دهیم. 

یکی از اقداماتی که در سطح کشور در تحقق سیاست هاي جمعیتی ابلاغی مقام معظم رهبري شکل گرفته است، تشکل مجمع فعالان

 
عرصه جمعیت بوده که در این راستا دبیر مجمع فعالان عرصه جمعیت در استان همدان نیز صحبت هایی داشت. 

حجت الاسلام میلاد صالحی با بیان اینکه مقام معظم رهبري 12 سیاست کلی نظام را مطرح و ابلاغ کرده اند که این سیاست ها در
حوزه هاي مختلف است اظهار کرد: ایشان ناظر بر موضوع جمعیت سیاست هایی را ابلاغ کرده اند که در تحقق این سیاست ها

 
«مجمع ملی فعالان عرصه جمعیت» شکل گرفته است. 

وي با اشاره به اینکه مجامع استانی نیز در استان هاي مختلف در این راستا شکل گرفته است خاطرنشان کرد: استان همدان به واسطه
وجود نیروها، عناصر، تشکیلات و تشکل هاي مردمی و دغدغه مند دومین استانی بود که در کشور توانست مجمع فعالان عرصه

 
جمعیت را تشکیل دهد. 

دبیر مجمع فعالان عرصه جمعیت همدان با تاکید با اینکه از سال 92 که مجمع ملی جمعیت شکل گرفته تاکنون تنها 16 استان
موفق به تشکیل آن شده اند افزود: مجمع استانی فعالان عرصه جمعیت در همدان با دبیري بنده شکل گرفت و تیم متشکل از افرادي

 
فعال در حوزه اقتصادي، رسانه اي، خیریه، پزشکی و درمانی شد که ترکیبی همسو در راستاي پیگیري موضوعات است. 

وي با اشاره به بررسی آسیب هاي برنامه تنظیم خانواده در کشور از سوي این مجمع گفت: نخستین آسیب، فرهنگی بوده که مسائل

 
اخلاقی و تربیتی را تشکیل می دهد، نظیر اینکه خانواده هایی کم فرزند، تک فرزند و یا بی فرزند شکل می گیرند. 

صالحی با بیان اینکه افراد خانواده به دلیل عدم تعهد نسبت به یکدیگر وارد مقوله تک فرزندي می شدند که می توانست آسیب هاي
مادي و روحی متحمل کودکان شود گفت: بحرانی ساختاري خانواده مطرح است، چون خانواده حلقه واصله اي به نام فرزند ندارد و

 
زوجین بسیار راحت می توانند نسبت به هم کم تعهد شوند. 

وي با اشاره به اینکه آموزش ناصحیح مباحث جنسی آسیب بعدي بود که در ذیل اجراي سیاست تنظیم خانواده متاسفانه رایج شد
گفت: مبحث بعدي آسیب جمعیت شناسی است که توازن نسبی جمعیت در امر ازدواج به هم می خورد در این راستا ترویج ازدواج



 
هایی در سن هاي مختلف با اختلاف سنی بالا به چشم می خورد. 

دبیر مجمع فعالان عرصه جمعیت همدان با اشاره به پیر شدن جمعیت کاري ادامه داد: سومین بعد، آسیب اقتصادي و اجتماعی است

 
که براي نمونه نشاط اجتماعی روز به روز کم تر خواهد شد، چون دیگر جامعه رو به پیري رفته است. 

وي به افزایش تقاضاي نیروي کار زنان به دلیل متناسب نبودن نسبت زن و مرد اشاره کرد و افزود: تزلزل بنیان خانواده و احتمال به

 
کارگیري نیرو هاي انسانی به نفع اقتصاد به دور از اخلاق از دیگر مسائلی است که باید به آن توجه شود. 

صالحی جمعیت ایران را 82 میلیون و 910 هزار نفر عنوان کرد که رتبه هفدهم را از لحاظ کمیت در جهان دارد و در ادامه اظهار کرد:

 
ایران رتبه نهم آسیا و سوم در منطقه را هم از این نظر دارد. 

وي با اشاره به اینکه جمعیت استان بر اساس سال 90، یک میلیون و 758 هزار نفر بود که با توجه سرشماري سال 95 به یک میلیون

 
و 738 هزار نفر رسید خاطرنشان کرد: این آمار در سال 99 به یک میلیون و 722 هزار نفر رسیده است. 

 
پیش بینی شده سال 1425 پنجره جمعیتی کشور بسته شود 

صالحی با اشاره به جمعیت 676 هزار نفري شهرستان همدان و 288 هزار نفري شهرستان ملایر به تشریح پنجره جمعیتی پرداخت و
گفت: «پنجره جمعیتی» یعنی 70 درصد جمعیت کشور در سن 15 تا 64 سال باشند و فعال که از سال 85 پنجره جمعیتی به روي

 
کشور باز شده، اما روزي بسته خواهد شد. 

وي با تاکید به اینکه پیش بینی شده سال 1425 پنجره جمعیتی کشور بسته شود و با این تفاسیر نهایتا چند سال فرصت داریم اجازه
این اتفاق را ندهیم خاطرنشان کرد: در سال 65 نرخ رشد جمعیت 3.9 درصد بوده که این میزان در سال 95 به 1.24 درصد و در سال

 
98 به یک درصد رسیده است. 

این کارشناس حوزه جمعیت با بیان اینکه اگر با این روند پیش برویم در سال 1425 نرخ رشد جمعیت صفر خواهد شد و تکان نخواهد

 
خورد افزود: پیش بینی می شود در این سال جمعیت کشور 100 تا 120 میلیون نفر باشد، اما سالمند هستند و نیروي مولد نیستند. 

وي از وجود 25 میلیون و 600 هزار خانواده در کشور خبر داد و گفت: متوسط هر خانواده 3.23 نفر هستند که طبق شاخص نرخ

 
باروري (TFR) در سال 65 این میزان در ایران 6.1 بوده است. 

صالحی با بیان اینکه طبق نرخ جانشینی جمعیت باید هر خانواده ایرانی 2.1 درصد فرزند بیاورد افزود: براي تثبیت جمعیت مجبوریم

 
این میزان به 2.1 برسد که در سال 99 به 1.6 رسیده است. 

 
دولت براي فرزندآوري «مشوق» در نظر بگیرد 

وي با اشاره به اینکه 80 سال طول می کشید که این شاخص را هر کشوري داشته باشد، اما ایران آن را خیلی کمتر از این سال محقق
کرده است گفت: 10 درصد جمعیت کشور در حال حاضر بالاي 60 سال هستند که پیش بینی می شود در 3 دهه آینده به 30 درصد

 
افزایش پیدا کند. 



دبیر مجمع فعالان عرصه جمعیت همدان به عوامل داخلی و خارجی در کاهش جمعیت کشور اشاره کرد و گفت: الحاق ایران به برخی
از سیاست هاي کشور هاي خارجی در این مسئله بسیار موثر بوده و متاسفانه گاهی بدون فکر وارد سیاست هایی کشور هاي دیگري

 
شده ایم که هیچ فایده اي براي کشور نداشته که ضرر هم داشته است. 

وي با بیان اینکه تست غربالگري اجبار است که هر تستی یک میلیون و 300 هزار تومان هزینه دارد گفت: براي کودك تا سه ماه اول
که به دنیا نیامده باید یک میلیون و 300 هزار تومان هزینه کرد حال این غربالگري را سه بار در طول 9 ماه باید انجام داد که می شود

 
چند میلیون تومان و مسلما خانواده ها گرایش چندانی به فرزندآوري به خاطر این هزینه ها نخواهند داشت. 

صالحی با اشاره به اهمیت اجراي ازدواج آسان و ارزان، بیمه مادران و تامین هزینه درمان آن ها در افزایش فرزندآوري خاطرنشان کرد:

 
موضوع جمعیت یک پازل است که اگر قرار است اتفاق بیافتد مسئله اقتصادي تنها بخشی از آن است. 

 
اجراي کمپین «افزایش جمعیت» در همدان 

وي با تاکید به اینکه کرونا خود باعث کاهش فرزندآوري شده است چراکه ترس از ورود به مراکز درمانی، احتمال انتقال بیماري و

 
تعطیلی کسب و کار در این تصمیم برخی از خانواده ها موثر بوده است گفت: پیشقراول موضوع اقتصادي مسائل فرهنگی است. 

دبیر مجمع فعالان عرصه جمعیت همدان با بیان اینکه سه سند بالا دستی براي جمعیت شامل سیاست کلی جمعیت، سیاست کلی
خانواده و طرح تعالی خانواده و جمعیت مطرح شده که متاسفانه سومی در مجلس هنوز بررسی نشده است اظهار کرد: استان همدان از
لحاظ نخبگانی در حوزه طرح جمعیت پیشتاز است، مجلس طرحی را در این خصوص به استان داد که بنده چندین موضوع را اضافه و

 
ارائه دادم که اتفاقا تصویب هم شد. 

وي با تأکید بر لزوم مطالبه گري رسانه ها در خصوص لزوم ارائه مشوق فرزندآوري از سوي دولت افزود: اقدام خوبی که در این زمینه
در همدان صورت گرفته رایگان شدن عوارض شهرداري در ساخت منزل براي عده اي بود، ضمن اینکه کمپین هاي مختلف از سوي

 
مجمع در افزایش جمعیت راه اندازي شده است. 

منبع: فارس



بنگاه هاي اقتصادي، محور توسعه در کشور/ خلق ثروت با کمک سرمایه هاي

اجتماعی

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر نقش بنگاه هاي بزرگ اقتصادي در توسعه کشور، به تاثیر و توانایی سرمایه هاي
اجتماعی در خلق ثروت اشاره کرد و گفت: برخی...

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر نقش بنگاه هاي بزرگ اقتصادي در توسعه کشور، به تاثیر و توانایی سرمایه هاي اجتماعی در

 
خلق ثروت اشاره کرد و گفت: برخی کشورها صرفا به واسطه داشتن سرمایه اجتماعی قوي در خلق ثروت موفق بودند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در آیین افتتاح معدن سنگ آهن چاه پلنگ شمالی در استان
اصفهان، که امروز (31اردیبهشت ماه 1400) برگزار شد، صنعت فولاد را یکی از افتخارات جمهوري اسلامی ایران دانست و گفت: تولید
29 میلیون تن فولاد خام و صادرات 6 میلیون تن فولاد در سال گذشته، یک کارنامه موفق براي بخش تولید و صنایع معدنی است؛ ما
در حال حاضر در رتبه دهم جهانی در این حوزه هستیم و با توجه به برنامه هاي وزارت صمت و پروژه هایی که در بخش خصوصی

 
وجود دارد امیدواریم در سال هاي آینده این رتبه ارتقا یابد. 

 
واردات مواد اولیه تولید و کالاهاي اساسی با ارز ناشی از صادرات 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با بیان اینکه اگر صادرات غیرنفتی و صنایعی مانند فولاد وجود نداشت، شرایطی اقتصادي در
سال گذشته به مراتب مشکل تر بود، تصریح کرد: سال گذشته حدود 38 میلیارد دلار واردات داشتیم که 13 میلیارد دلار آن کالاي
اساسی و تجهیزات و دارو و 25 میلیارد دلار آن مواد اولیه تولید، کالاهاي واسطه اي و تجهیزات کارخانه هاي تولیدي بود و بخش

 
اعظم تامین ارز با همت صادرکنندگان و از طریق ارز صادرات انجام گرفت. 

 
رشد هشت درصدي صنعت علی رغم همه محدودیت هاي اقتصادي 

رزم حسینی با اشاره به اینکه ایران علاوه بر محدودیت هاي کرونایی که در اقتصاد تاثیر داشت، تحت تاثیر تحریم هاي اقتصادي نیز
بود، اظهار داشت: علی رغم فشارها و محدودیت هایی که وجود داشت توانستیم در بخش تولید رشد قابل توجهی داشته باشیم و در
بخش صنعت رشد هشت درصدي را تجربه کنیم و بدون شک اگر قدرت هاي جهانی اجازه دهند جمهوري اسلامی به زودي جزء

 
کشورهاي توسعه یافته خواهد بود. 

 
جذب سرمایه با ایجاد امنیت سرمایه گذاري 

وي در بخش دیگر صحبت هاي خود به معادن و ذخایر خوب معدنی در کشور اشاره کرد و افزود: کشور ما سرمایه مادي مناسبی دارد

 
و در صورت ایجاد بستر مناسب و امنیت سرمایه گذاري سرمایه گذاران ایرانی در داخل و خارج از کشور وارد میدان خواهند شد. 



 
خلق ثروت با کمک سرمایه هاي اجتماعی 

رزم حسینی در ادامه بر اهمیت و نقش سرمایه هاي اجتماعی و نیروي انسانی متخصص در رشد اقتصاد کشور تاکید کرد و بیان
داشت: در این حوزه نیز سرمایه هاي مناسبی در کشور داریم؛ سرمایه هاي اجتماعی قوي که می توانند خلق سرمایه مادي هم داشته
باشند؛ برخی کشورهاي اروپایی علی رغم داشتن سرمایه مادي، صرفا بواسطه سرمایه اجتماعی که در اختیار داشتند، خلق ثروت

 
کردند و موفق بودند. 

 
بنگاه هاي اقتصادي محور توسعه در منطقه 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه شرکت ذوب آهن نطنز و دیگر شرکت ها و بنگاه هاي اقتصادي می تواند محور توسعه
منطقه باشند، گفت: با وجود چنین بنگاه هایی نباید در روستاها و شهرهاي اطراف مشکل اشتغال زایی وجود داشته باشد البته این به
معناي حذف مشاغل دیگر نیست بلکه به معناي سرمایه گذاري در منطقه است تا با توجه به استعدادهاي که در منطقه وجود دارد

 
شغل هاي متناسب ایجاد شود. 

وي در پایان با تاکید بر حمایت وزارت صمت از حوزه تولیداجازه صدور مجوز براي واحد هاي تولیدي فولاد و صنایع فولادي به شرط

 
تامین مواد اولیه توسط خود سرمایه گذار را یکی از این اقدامات دانست. 

گفتنی است معدن سنگ آهن چاه پلنگ شمالی با ذخیره قطعی بالغ بر 20 میلیون تن و ذخیره استخراج سالیانه 500 هزار تن و
سرمایه گذاري هزار میلیارد ریال، موجب ایجاد اشتغال مستقیم براي 150 نفر را فراهم می کند.



بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دوم برنامه هاي خود در نخستین روز از سفر به استان اصفهان ، واحد صنعتی کویر
مقوا اردستان را مورد بازدید قرار داد و در اد...

وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دوم برنامه هاي خود در نخستین روز از سفر به استان اصفهان ، واحد صنعتی کویر مقوا
اردستان را مورد بازدید قرار داد و در ادامه در نشستی با فعالان و نخبگان اقتصادي این شهرستان از نزدیک در جریان مسائل و

 
مشکلات صنعتی و اقتصادي منطقه قرار گرفت. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی که امروز (31اردیبهشت ماه 1400) به منظور رسیدگی و
ارزیابی واحدهاي مختلف تولیدي در بخش صنعتی و معدنی و افتتاح چند طرح تولیدي در استان اصفهان، به این استان سفر کرد، از

 
شرکت کویر مقوا اردستان بازدید به عمل آورد. 

این واحد تولیدي با ظرفیت تولید 45 هزار تن مقواي دوبلکس مورد نیاز در صنایع بسته بندي در منطقه زواره، کیلومتر 7 جاده

 
شهراب قرار دارد. 

 
شرکت کویر مقوا اردستان در زمینی به مساحت تقریبی 150 هزار متر مربع و با زیربناي بیش از 33 هزار متر مربع بنا شده است. 

ظرفیت اشتغالزایی این واحد 300 نفر اعلام شده است که در حال حاضر 180 نفر در آن مشغول فعالیت هستند و به زودي باقی

 
ظرفیت اشتغال نیز تکمیل خواهد شد. 

میزان سرمایه گذاري ثابت این واحد تولیدي بیش از 11500 هزار میلیون ریال ارزیابی شده که شامل 4500هزار میلیون ریال سرمایه

 
ریالی و 27 میلیون یورو سرمایه ارزي است. 

 
دیدار نخبگان و فعالان اقتصادي اردستان با وزیر صمت 

رزم حسینی در ادامه سفر خود به استان اصفهان، در نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان اقتصادي شهرستان
اردستان دیدار کرد و در این نشست، مدیران واحد هاي تولیدي و فعالان اقتصادي شهرستان مشکلات و موانع واحد هاي تولیدي و
اقتصادي را مطرح و ضمن ارائه پیشنهادات خود را در راستاي رفع آن ها، درخواست هاي خود را براي ایجاد رونق اقتصادي در

 
شهرستان مطرح کردند. 

در این نشست سید صادق طباطبایی نژاد، نماینده مردم اردستان در مجلس شوراي اسلامی ضمن تشکر از حضور وزیر صمت در
شهرستان به آثار سفر وزیر صمت در اقتصاد اردستان و تاثیر آن در توسعه تولید در این شهرستان، از دستورات و پیگیري هاي وزیر

صمت جهت رفع موانع قدردانی کرد. 



در ادامه جلسه حمیدرضا تاملی، فرماندار شهرستان اردستان نیز گزارشی از از وضعیت، پتانسیل اقتصادي شهرستان به ویژه در بخش
صنعت و معدن ارائه داد و با بیان اینکه اردستان علی رغم ظرفیت بالاي صنعتی و معدنی، دچار عقب ماندگی در این بخش ها شده

 
است، خواستار توجه بیشتر مسئولان مربوطه به این شهرستان شد. 

همچنین در ادامه این نشست ، معاونین وزیر صمت توضیحاتی در خصوص سوالت و مسائل مطرح شده در جلسه ارائه دادند.



تجارت بین المللی در خدمت تولید

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اقدامات جدي وزارت صمت در راستاي حمایت و افزایش تولید و تسهیل در صدور
مجوزها گفت: صنایع و تولید باید در جهت توسعه ...

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اقدامات جدي وزارت صمت در راستاي حمایت و افزایش تولید و تسهیل در صدور مجوزها
گفت: صنایع و تولید باید در جهت توسعه متوازن باشند و در این راستا، استفاده از ظرفیت بنگاه هاي اقتصادي بزرگ کمک کننده

 
است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در جمع نخبگان و فعالان اقتصادي شهرستان اردستان با
اشاره به بازدیدهاي انجام شده از واحد هاي مختلف صنعتی و تولیدي در استان اصفهان گفت: وزارت صمت مصمم است در بخش

 
هایی که می تواند راساً نسبت به تشویق و حمایت از صنایع، تولیدو تجارت بین المللی اقدام کند. 

 
ایجاد فضاي سرمایه گذاري جدید با اجراي طرح آزادسازي معادن 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه وزارت صمت اقدامات لازم در این راستا را از آغاز سال 1400 به صورت جدي تر در
دستور کار قرار داده است، به اجراي طرح آزاد سازي 6هزار معدن و محدوده معدنی از طریق مزایده در 31 استان کشور اشاره و آن را
حرکتی مهم و اقدامی جسورانه توصیف کرد و افزود: این اقدام موجب ایجاد فرصت هاي جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در حوزه
معدن فراهم کرده است؛ این طرح موجب شد معادنی که براي چندین دهه غیرفعال بودند، با یک اقدام کارشناسی شده به چرخه

 
فعالیت برگردند و امیدواریم از این طریق، یک جریان جدید سرمایه گذاري در کشور شکل بگیرد. 

 
تسهیل و تسریع در صدور مجوزها 

رزم حسینی، رفع موانع در حوزه صدور مجوزها و اقدامات جدي وزارتخانه در جهت حذف امضاي طلایی را یکی دیگر از اقدامات
وزارت صمت در جهت رشد و افزایش تولید اعلام کرد و گفت: یکی از کارهاي انجام شده در این زمینه اجازه صدور مجوز براي واحد
هاي فولادي و صنایع فرآوري فولاد به شرط تامین مواد اولیه توسط سرمایه گذار بوده است؛ وزارت صمت روند تسهیل صدور مجوزها

 
را در سایر حوزه ها نیز دنبال می کند تا بخشی از موانع را در حوزه تولید حذف کند. 

 
تجارت بین المللی در خدمت تولید 

وي تفویض اختیارات به استان ها را از دیگر تصمیمات وزارت صمت در راستاي تسهیل و افزایش تولید دانست و با تاکید بر اینکه
سیاست اصلی وزارت صمت حمایت از تولید داخل است به برنامه هاي این وزارتخانه در بخش تجارت بین المللی اشاره کرد و آن ها را

 
در همین راستا دانست. 



 
توسعه متوازن با مشارکت بخش تولید به عنوان معین اقتصاد مقاومتی 

رزم حسینی با اشاره به مصوبه دولت در خصوص برگشت مسئولیت ها و کلیه اختیارات محصولات کشاورزي به وزارت جهاد کشاورزي
آن را اقدامی موثر در بهبود شرایط تولید در حوزه کشاورزي خواند و با بیان اینکه صنایع و تولید باید در جهت توسعه متوازن باشد،
اظهار داشت: در مدل اقتصاد مقاومتی، شرکت هاي تولیدي و بنگاه هاي اقتصادي که تمایل به مشارکت دارند به عنوان معین اقتصاد
مقاومتی در یک منطقه مشخص و معرفی می شوند؛ این یک طرح آزموده شده است و امیدواریم با اجراي آن به حفظ تاریخ شفاهی

 
اقتصادي در مناطق محروم و روستاها کمک شود. 

 
تقویت بنگاه هاي کوچک و متوسط با کمک بنگاه هاي بزرگ اقتصادي 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد مقاومتی را اقتصاد مردم پایه و مبتنی بر تقویت نهادهاي اقتصادي دانست و با تاکید بر رشد
هشت درصدي صنعت در سال 99، تصریح کرد: شرکت هاي بزرگ در این بخش پیشگام هستند و در همین راستا، وزارت صمت با
شناسایی 100 شرکت برتر در کشور اقدام به ایجاد فرصت هاي سرمایه گذاري به ارزش بالغ بر 450 هزار میلیارد تومان در سراسر

کشور کرده است؛ این طرح علاوه بر تقویت بنگاه هاي کوچک و متوسط در کشور به توسعه متوازن نیز کمک می کند.



مساجد و اماکن دینی بهترین مکان براي ارامش روح و روان است

منبع: شبستانشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/02/31

ماموستا رستمی گفت: مساجد و اماکن دینی بهترین مکان براي آرامش بخشیدن به روح و روان و حرکت به سمت معنویت
است.

ماموستا رستمی گفت: مساجد و اماکن دینی بهترین مکان
براي آرامش بخشیدن به روح و روان و حرکت به سمت

 
معنویت است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان در کردستان، ماموستا فایق
رستمی امام جمعه سنندج در خطبه هاي نماز جمعه این
هفته شهرستان سنندج اظهار کرد: مساجد، اماکن دینی و
مذهبی بهترین مکان براي آرامش بخشیدن به روح و روان

 
و حرکت به سمت معنوي است. 

وي با بیان اینکه مساجد عامل تلطیف روح و روان انسان هاست، افزود: حضور مدیران در نماز جمعه و در میان مردم حس اعتماد

 
عمومی را افزایش می دهد و شاخت مسئولان از مشکلات مردم را بیشتر می کند. 

وي بیان کرد: مسئولان باید با عزم جهادي در مسیر خدمت هرچه بیشتر به جامعه اسلامی حرکت کنند و زمینه رفع مشکلات جامعه

 
به ویژه اشتغال و ازدواج جوانان را فراهم آورند. 

امام جمعه سنندج با بیان اینکه پیامبر اکرم(ص) بزرگترین الگوي رحمت و مهربانی است،اعلام کرد: رسول خدا اعجاز شده از سوي

 
پروردگار متعال است که همه بشریت باید وي را الگو قرار دهند. 

ماموستا رستمی همچنین سعادت انسان را در گرو بهره گیري از ایات قران کریم دانست و اضافه کرد: دلی که با نور قرآن و ترس از
خداوند پر نشود هرگز انسان را به سمت سعادت سوق نخواهد داد.



دانشگاه جندي شاپور افتخاري تاریخی و پایگاهی تاثیرگذار در جهان

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/02/31

دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول

 
در سومین کنگره بین المللی جندي شاپور مطرح شد: (2) 

 
دانشگاه جندي شاپور افتخاري تاریخی و پایگاهی تاثیرگذار در جهان 

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، متن پیام دکتر مجیدي، رئیس دانشگاه تبریزبه
این کنگره بین المللی به شرح زیر است: ایرانیان همواره در گستره تاریخ، سبب تعالی زندگی
اجتماعی و فرهنگی بوده و در پیشبرد و توسعه زندگی بشر به خصوص در منطقه خاورمیانه و
همسایگانش، تاثیري بسزا و چشمگیر داشته اند. نگاهی کوتاه به تاریخ پرشکوه ملّت بزرگ ایران،

 
شاهد عدلی بر میزان و نوع این تاثیرگذاري است. 

یکی از ادوار مهم تاریخ ایران در دوره پیش از اسلام، روزگار حاکمیت ساسانیان است. عصر ساسانیان در تاریخ ایران، نه تنها از لحاظ
سیاسی، بلکه از لحاظ اجتماعی و فرهنگی نیز با توجّه به شرایط جهانی حاکم در آن روزگار، داراي ویژگی هایی است که با شناخت

 
آنها می توان جایگاه نهادهاي آموزشی آن دوره را بازشناخت. 

ساسانیان پس از تثبیت قدرت و گسترش امپراطوري خود، به علّت اهمیّت سیاسی و اقتصادي منطقه میانرود و به منظور نزدیکی به
جبهه غربی براي مقابله با تهاجمات رومیان، مرکزیّت سیاسی، علمی و فرهنگی خود را به خوزستان امروز منتقل کردند. همچنین
پیروزي هاي نظامی در اوایل دوره ساسانی تاثیر عمیقی بر ساختار جغرافیایی، جمعیتی و مذهبی منطقه خوزستان گذاشت و بدین
سان شهر دانشگاهی جندي شاپور در این منطقه، به یکی از مهم ترین و برجسته ترین مناطق علمی و فرهنگی ایران در دوره

 
ساسانیان تبدیل شد. 

دانشگاه جندي شاپور یکی از نشانه هاي بارز این افتخار تاریخی است که ایرانیان در زمان هاي گذشته در کنار زندگی خود، مراکز

 
علمی هم داشته اند و این مراکز به عنوان پایگاه هاي جهانی تاثیرگذار بوده اند. 

بر اساس مستندات تاریخی و شواهد متعدد باقیمانده از آن دوران، دانشگاه جندي شاپور را به تمام معنا می توان یک دانشگاه بین
المللی دانست؛ زیرا هر کس از هر ملیّت و هر دین، بدون تعصّب می توانست در آنجا تدریس و تحصیل نماید. این دانشگاه در آن
روزگار، پناهگاهی براي دانشمندان سراسر جهان به شمار می رفت؛ چنانکه معروف است هفت فیلسوف طرد شده مدرسه آتن در
یونان، به این دانشگاه پناه آورده بودند تا در سایه آزاداندیشی ایرانیان و تاب آوري استادان جندي شاپور، آزادانه و به دور از گزند

 
معاندان و مخالفان، به مطالعات علمی خویش بپردازند. 

یکی از مهم ترین مسائل در خور ذکر در آن دانشگاه، تحکیم مبانی زبان فارسی است. از قرائن تاریخی چنین بر می آید که با وجود
اینکه آموزش و تدریس علم پزشکی در مدرسه جندي شاپور به زبان یونانی بوده، اما در این نکته تردیدي نیست که زبان فارسی نیز

 
در آن کاربرد فراوان داشته است. 

اگرچه موقعیت مناسب طبیعی، جمعیتی و اقتصادي منطقه تاریخی خوزستان و به ویژه شهر دزفول، دانشگاه جندي شاپور را به بزرگ
ترین و مهم ترین شهر این منطقه در زمان ساسانیان تبدیل نمود اما جایگاه فرهنگی و علمی آن بود که شهرت جهانی و جاودان براي
جندي شاپور به ارمغان آورد و آن را به نمادي از فرهنگ و تمدّن ایرانی و توجّه ویژه ایرانیان به دانش و علم تبدیل کرد. از جمله اشاره
به این نکته مهم ضروري است که در حالی که در جهان امروزي، اخلاق انسانی، حلقه گمشده مناسبات علمی است و به عنوان



موضوعی مهم و اصلی در سازمان یونسکو مطرح است، پزشکان ایرانی در سده ها قبل و در دانشگاه جندي شاپور، منشور اخلاقی
داشتند. به عنوان مثال بینوایان را رایگان درمان می کردند و دانشمندان و اهل علم، خود را موظّف به رعایت اصول اخلاقی مندرج در

 
آن منشور می دانستند. 

باید به این نکته مهم اشاره کرد که بعد از طلوع آفتاب درخشان دین مبین اسلام و استقبال ایرانیان آزاده از آخرین پیام آور وحی، نه
تنها از دامنه اعتبار علمی جندي شاپور کاسته نشد، بلکه از پرتو توجّه اسلام به علم و دانش و فرهنگ پروري، جایگاه و شهرت واقعی
جندي شاپور در دوران اسلامی کماکان تداوم یافت و این شهر همچنان توانست به نقش خود در انتقال دانش به ویژه علم پزشکی و

 
نیز گسترش نهادهاي آموزشی به قلمرو دولت اسلامی و فراتر از آن، به تمدّن بزرگ و جهانی دین مبین اسلام ادامه دهد. 

در دوران ظهور دین مبین اسلام در ایران، دانشجویان و دانش پژوهانی از مناطق مختلف جهان، در جستجوي علم و دانش، به ویژه
پژوهندگان دانش طبابت، رهسپار جندي شاپور می شدند و در این دانشگاه بین المللی گردهم می آمدند.خوشبختانه در همین دوران،
احداث مجتمع علمی ربع رشیدي در تبریز، به کمک جندي شاپور برخاست و حرکت خدمت رسانی علوم اسلامی به جهان بشریت را
شتاب بخشید. از آنجا که نهادهاي علمی و سازمان هاي تعلیم و تربیت در هر جامعه، رابطه اي مستقیم با فرهنگ، اعتقادات، باورها،
دانش و نیازهاي مردم دارد، حرکت شتابناك توجّه به گسترش مبانی علمی در ایران، در دوران معاصر نیز تداوم یافت و امانت هاي

 
سترگی چون میراث درخشان دانشگاه جندي شاپور در دزفول و مجتع علمی ربع رشیدي در تبریز به دست ما رسید. 

اگرچه امروز بخش اعظمی از دانشگاه کهن جندي شاپور و مجتمع باشکوه ربع رشیدي تبریز در خاك است، ولی ریشه هاي آنها پس
از قرن ها و از پرتو حاکمیت اسلام در دوران انقلاب اسلامی، دوباره جنبش گرفته و نوید رویش شکوفه هاي معطّر را می دهند.انقلابی
که تجلّی حیات طیّبه و تحقّق بخشِ حاکمیت اسلام در همه عرصه هاي فردي و جمعی زندگی است. انقلابی که بنیانگذار فقیدش، آن
را انفجار نور نامید و خلف صالح ایشان، آن را نقطه عطف و پیچ بزرگ تاریخ قلمداد نمود. انقلابی که معادلات تمدّنی رایجِ مبتنی بر

 
ارزش هاي غربی را بر هم ریخته و بارقه امیدي درجهانیان به وجود آورده است. 

برمبناي همین اصل است که معتقدیم میراث داران جندي شاپور و ربع رشیدي، ظرفیت علمی عظیمی دارند و می توانند در زمینه
الگوي اسلامی - ایرانی پیشرفت که مورد تاکید مقام معظم رهبري است به ارائه راهکارهاي علمی بپردازند و پرچمدار تبیین بیانیه

 
«گام دوم انقلاب» باشند. 

بدیهی است که به دلیل برخورداري ایران از پشتوانه هاي علمی همچون دانشگاه جندي شاپور و در پی وقوع انقلاب اسلامی، نظام
استکبار جهانی نه تنها سلطه خود را از ایران از دست رفته دید، بلکه این انقلاب را حاوي ظرفیت و پیامی یافت که الگوي جهانیان

 
می توانست باشد. بر همین اساس، هم در حدوث و هم در بقاي آن، از هیچ دشمنی و سنگ اندازي دریغ نکرد. 

نظام سلطه جهانی با مشاهده کارآمدي انقلاب اسلامی، سخت ترین تحریم هاي طول تاریخ بشریت را بر این ملت روا داشت و از
امکانات وسیع رسانه اي و تبلیغاتی بهره جست که البته با وجود پیشواي دینیِ ولی فقیه، هم در زمان بنیانگذار نظام اسلامی و هم در
زمان خلف صالح ایشان؛ مقام معظم رهبري، فضل الهی این ملّت را نصرت کرد و وعده خدا به عیان و معجزه آسا، شامل حال مردم
ایران شد؛ به طوري که محصول این مقاومت بی نظیر، افق تماشایی فرصت ها و کارآمدي ها در عرصه هاي مختلف علوم و فنون بوده

 
است. 

مسیر چهل سال گذشته، به فضل پروردگار متعال و با تاکید بر خداباوري و اعتماد به آموزه هاي اسلامی و تقویت روحیه انقلابی گري
و خودباوري، ضرورت بناي سیاست ها بر عدالت، توسعه و ترویج الگوي اسلامی - ایرانی پیشرفت در مواجهه با تهاجم فرهنگی
دشمنان انقلاب اسلامی طی شده است. اگر چه در سپردن این مسیر، در طول راه، ریزش هایی از سوي خسته شدگان صورت گرفته،
لکن این ریزشها، در مقابل رویش هاي انقلابی رنگ باخته و نسلی سرشار از انگیزه و جوان، پدیدار شده و مقصد رسیدن به تمدّن نوین

 
اسلامی را در کانون توجّه خویش قرار داده است. 

در پایان عرایض خود، ضمن اعلام خرسندي به مناسبت برگزاري سوّمین کنگره بین المللی دانشگاه جندي شاپور و نکوداشت 1751
مین سال تاسیس کهن ترین دانشگاه جهان در خاك ایران اسلامی، مراتب قدردانی خود، از بانیان این کنگره عظیم ملّی را به پاس
دستاوردهاي عظیم همایش؛ از جمله تداوم و تکمیل کاوش هاي علمی و فنّی در شهر باستانی جندي شاپور، مرمّت بناي یعقوب لیث
صفّاري، تولید چند مستند تماشایی در مورد دانشگاه جندي شاپور، افزایش رونق گردشگري علمی و فرهنگی در منطقه با هدف



معرفّی این شهر باستانی، ارتقاي دامنه کارآفرینی و خوداشتغالی و راه اندازي چند پایگاه میراث فرهنگی در منطقه اعلام می دارم و

 
براي همگان از درگاه خداي متعال آرزوي توفیق دارم. 

 
متن پیام دکتر جواد واثقی امیري، رئیس دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل نیز به شرح زیر است: 

زنده نگه داشتن چراغی که گذشتگان و نیاکان ما آن را روشن نموده اند و در طول تاریخ، در حال حاضر و آینده، روشنگر مسیر
پیشرفت ملت بزرگ ایران عزیز است، بسیار با اهمیت است و دانشگاه جندي شاپور با قدمت 1750 ساله، یکی از این چراغ هاست که
همه مولفه هاي یک دانشگاه امروزي از جمله آموزش، پژوهش، تحقیق، ارتباطات بین المللی و حل مسایل ملی و منطقه اي را دارا

 
بود، که همواره باید روشن بماند. 

اگر در گذشته قادر بودیم سرآمد علمی باشیم و دیگران از ما تاسی کنند، این امکان هست که در حال حاضر نیز اتفاق بیفتد. این
توانمندي وجود دارد و با ایجاد این باور که «ما می توانیم» در بسیاري از مسایل از جمله مسایل علمی کشور سرآمد باشیم و اگر چه
در سال هاي اخیر پیشرفت هاي قابل ملاحظه اي در دانشگاه ها صورت گرفت و رشد علمی خوبی را در دنیا تجربه کردیم.اگر در
گذشته سرآمد علمی جهان بودیم و در طول تاریخ فراز و نشیب هایی اتفاق افتاد، هم اکنون باید مراقبت کنیم؛ عوامل و موانع
پیشرفت علمی کشور را بشناسیم و کنار بزنیم؛ تا بتوانیم مسیر رشد را ادامه دهیم و برگزاري این کنگره کمک موثري براي شناسایی
مسیر راه و حرکت با سرعت بیشتر براي سرآمدي در بسیاري از مسایل است که از زحمات دکتر عصاري رییس دانشگاه جندي شاپور

و همکاران محترمشان براي برگزاري این کنگره بین المللی تشکر و قدردانی می نمایم.



وزیر صمت: حذف امضاي طلایی اقدام مهم وزارت صمت براي افزایش تولید

است

منبع: پاناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/02/31

تهران (پانا) - وزیر صنعت، معدن و تجارت رفع موانع در حوزه صدور مجوزها و اقدامات جدي وزارتخانه براي حذف امضاي
طلایی از اقدامات وزارت صمت در جهت رشد و افزایش تولید اعلام کرد.

تهران (پانا) - وزیر صنعت، معدن و تجارت رفع موانع در
حوزه صدور مجوزها و اقدامات جدي وزارتخانه براي حذف
امضاي طلایی از اقدامات وزارت صمت در جهت رشد و

 
افزایش تولید اعلام کرد. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در نخستین روز از
سفر خود به استان اصفهان، واحد تولیدي کشت و صنعت

شریف را مورد افتتاح و بهره برداري قرار داد. این واحد تولیدي که در زمینی به مساحت 30 هزار مترمربع و زیربناي حدود6 هزار متر
مربع احداث شده است در دو بخش ماشین سازي و پمپ سازي مشغول فعالیت و تولید است. میزان اشتغالزایی اجراي این طرح حدود
60 نفر است و با سرمایه گذاري 100 میلیارد ریال که شامل 60 میلیارد ریال در بخش ماشین سازي و 40 میلیارد ریال در بخش

 
پمپ سازي است، به بهره برداري رسید. 

محصولات تولیدي این شرکت مورد استفاده در صنایع بوده و عمده ترین مشکلات این واحد تولیدي مربوط به افزایش توان برق و

 
مسائل مربوط به تغییر کاربري زمین است. 

علیرضا رزم حسینی در ادامه سفر خود در جمع نخبگان و فعالان اقتصادي شهرستان اردستان با اشاره به بازدیدهاي انجام شده از
واحد هاي مختلف صنعتی و تولیدي در استان اصفهان گفت: وزارت صمت مصمم است در بخش هایی که می تواند راساً نسبت به

 
تشویق و حمایت از صنایع، تولید و تجارت بین المللی اقدام کند. 

 
ایجاد فضاي سرمایه گذاري جدید با اجراي طرح آزادسازي معادن 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه وزارت صمت اقدامات لازم در این راستا را از آغاز سال 1400 به صورت جدي تر در
دستور کار قرار داده است، به اجراي طرح آزاد سازي 6هزار معدن و محدوده معدنی از طریق مزایده در 31 استان کشور اشاره و آن را
حرکتی مهم و اقدامی جسورانه توصیف کرد و افزود: این اقدام موجب ایجاد فرصت هاي جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در حوزه
معدن فراهم کرده است؛ این طرح موجب شد معادنی که براي چندین دهه غیرفعال بودند، با یک اقدام کارشناسی شده به چرخه

 
فعالیت برگردند و امیدواریم از این طریق، یک جریان جدید سرمایه گذاري در کشور شکل بگیرد. 



 
تسهیل و تسریع در صدور مجوزها 

رزم حسینی، رفع موانع در حوزه صدور مجوزها و اقدامات جدي وزارتخانه در جهت حذف امضاي طلایی را یکی دیگر از اقدامات
وزارت صمت در جهت رشد و افزایش تولید اعلام کرد و گفت: یکی از کارهاي انجام شده در این زمینه اجازه صدور مجوز براي واحد
هاي فولادي و صنایع فرآوري فولاد به شرط تامین مواد اولیه توسط سرمایه گذار بوده است؛ وزارت صمت روند تسهیل صدور مجوزها

 
را در سایر حوزه ها نیز دنبال می کند تا بخشی از موانع را در حوزه تولید حذف کند. 

 
تجارت بین المللی در خدمت تولید 

وي تفویض اختیارات به استان ها را از دیگر تصمیمات وزارت صمت در راستاي تسهیل و افزایش تولید دانست و با تاکید بر اینکه
سیاست اصلی وزارت صمت حمایت از تولید داخل است به برنامه هاي این وزارتخانه در بخش تجارت بین المللی اشاره کرد و آن ها را

 
در همین راستا دانست. 

 
توسعه متوازن با مشارکت بخش تولید به عنوان معین اقتصاد مقاومتی 

رزم حسینی با اشاره به مصوبه دولت در خصوص برگشت مسئولیت ها و کلیه اختیارات محصولات کشاورزي به وزارت جهاد کشاورزي
آن را اقدامی موثر در بهبود شرایط تولید در حوزه کشاورزي خواند و با بیان اینکه صنایع و تولید باید در جهت توسعه متوازن باشد،
اظهار داشت: در مدل اقتصاد مقاومتی، شرکت هاي تولیدي و بنگاه هاي اقتصادي که تمایل به مشارکت دارند به عنوان معین اقتصاد
مقاومتی در یک منطقه مشخص و معرفی می شوند؛ این یک طرح آزموده شده است و امیدواریم با اجراي آن به حفظ تاریخ شفاهی

 
اقتصادي در مناطق محروم و روستاها کمک شود. 

 
تقویت بنگاه هاي کوچک و متوسط با کمک بنگاه هاي بزرگ اقتصادي 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد مقاومتی را اقتصاد مردم پایه و مبتنی بر تقویت نهادهاي اقتصادي دانست و با تاکید بر رشد
هشت درصدي صنعت در سال 99، تصریح کرد: شرکت هاي بزرگ در این بخش پیشگام هستند و در همین راستا، وزارت صمت با
شناسایی 100 شرکت برتر در کشور اقدام به ایجاد فرصت هاي سرمایه گذاري به ارزش بالغ بر 450 هزار میلیارد تومان در سراسر

 
کشور کرده است؛ این طرح علاوه بر تقویت بنگاه هاي کوچک و متوسط در کشور به توسعه متوازن نیز کمک می کند. 

علیرضا رزم حسینی وزیر صمت امضاي طلایی رشد تولید سفر وزیر صمت به اصفهان



ایجاد شهرك صنعتی صنایع تبدیلی و غذایی بصورت پایلوت در شهرستان بناب

منبع: ایاناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/02/31

 
فرماندار شهرستان بناب گفت: شهرك صنعتی صنایع تبدیلی و غذایی در بخش کشاورزي در این شهرستان ایجاد می شود. 

به گزارش خبرنگار ایانا در آذربایجان شرقی، شهریار فتحی در
جلسه هماهنگی ایجاد شهرك صنایع تبدیلی شهرستان بناب
اظهار داشت: ایجاد شهرك صنایع تبدیلی از خام فروشی

 
محصولات کشاورزي جلوگیري خواهد کرد. 

وي با اشاره به وجود بیش از 420 واحد تولیدي در این
شهرستان افزود: خوشبختانه شهرستان بناب در حوزه صنعت
رشد چشمگیري داشته و در حال حاضر به عنوان قطب صنعت

 
در استان مطرح است. 

نماینده عالی دولت در شهرستان بناب با بیان اینکه پیشرفت در
حوزه کشاورزي متناسب با حوزه صنعت نبوده است، اقدامات
انجام شده در حوزه کشاورزي را ناکافی دانست و تصریح کرد:

 
نباید خود را تنها به کارخانجات کشمش و سبزه پاك کنی محدود نماییم. 

فتحی همچنین یادآور شد: ایجاد شهرك صنایع تبدیلی گامی اساسی در راستاي تکمیل زنجیره تولید در شهرستان بوده و موجب

 
ایجاد ارزش افزوده براي محصولات تولیدي در شهرستان خواهد شد و از خام فروشی محصولات جلوگیري خواهد نمود. 

 
وي خاطرنشان کرد: سال گذشته 300 هزار تن انواع محصولات از شهرستان بناب به خارج از کشور صادر شده است. 

فرماندار بناب افزود: ایجاد شهرك صنعتی صنایع تبدیلی می تواند فرصتی بزرگ براي اشتغال زایی و رونق تولید و صادرات در منطقه

 
باشد که با حمایت از سرمایه گذاري بخش خصوصی بایستی این امر تسریع شود. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان شرقی نیز در این جلسه گفت: شهرك صنایع تبدیلی به صورت پایلوت

 
در شهرستان بناب ایجاد می شود. 

ایاز برنو متذکر شد: هم اکنون با وجود واحدهاي تولیدي متعدد در شهرستان بناب نیاز به تبدیل و فرآوري تولیدات باغی و کشاورزي
در منطقه احساس می شود که با بهره برداري و ایجاد آنها زمینه براي اشتغال و ارزآوري فراهم خواهد شد. 



وي یادآور شد: ایجاد اشتغال پایدار با سرمایه گذاري مناسب براي ایجاد این شهرك در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی محقق خواهد

 
شد. 

 
به گفته برنو، عملیات احداث این شهرك با همکاري مؤسسه مسکن و عمران بسیج در شهرستان بناب آغاز خواهد شد. 

مدیرعامل مؤسسه مسکن و عمران بسیج استان آذربایجان شرقی نیز در این جلسه تصریح کرد: با عنایت به وجود روحیه جهادي،
انقلابی و توان فنی و تخصصی و ماشین آلات در مجموعه مؤسسه مسکن و عمران بسیج می توان در بالا بردن ضریب خوداتکایی در

 
زمینه کشاورزي و صنایع مرتبط گام هاي اساسی برداشت. 

حبیب زاده افزود: با این هدف احداث پنج شهرك تخصصی صنایع تبدیلی در قطب هاي مستعد کشاورزي آذربایجان شرقی به عنوان
پایلوت در دستور کار قرار دارد.



عملیات اجرایی طرح آبیاري عمومی تحت فشار روستاي کلبی بک شهرستان

بروجن آغاز شد

منبع: ایاناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان بروجن از آغاز عملیات اجرایی طرح آبیاري عمومی تحت فشار روستاي کلبی بک شهرستان

 
بروجن در سطح 60 هکتار خبر داد. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان چهارمحال و بختیاري، شهریار
بابادي گفت: طرح آبیاري عمومی تحت فشار تلفیقی (بارانی با
رویکرد تیپ) در سطح 60 هکتار از اراضی کشاورزي روستاي

 
کلبی بک با سرمایه گذاري 30 میلیارد ریال آغاز شد. 

وي ادامه داد :از این مبلغ 17میلیارد و نهصد میلیون ریال از
تسهیلات بلاعوض استفاده شده و مابقی آورده شخصی بهره

 
برداران است. 

بابادي به اشتغال زایی طرح اشاره کرد و گفت : با بهره برداري از
این طرح اشتغال 15 نفر بصورت مستقیم فراهم می شود.



مناطق آزاد ایران کجاي معادلات دولت ها قرار دارند؟

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/02/31

با نزدیک شدن به سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، بررسی جایگاه مناطق آزاد در برنامه ریزي هاي دولت امري
ضروري است. مناطقی که به عنوان فرصت هاي بی بدیل سرمایه گذاري، صادرات و اشتغال زایی، شناخته شده، اما هنوز در

رسیدن به اهداف عالی خود، ناکام مانده اند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز کیش، انتخابات
همیشه مامن بیان برنامه هاي مفصلی از سوي نامزد ها

 
است. 

برنامه هایی که چه با پشتوانه علمی و چه بدون پشتوانه
زده شوند، در انتخاب مردم تاثیر گذارند و به تبع آن

 
انتظارات مهمی را هم براي ان ها بوجود می آورد. 

در میان حوزه هاي مختلفی که در کانون وعده هاي
انتخاباتی داوطلبان، بیان برنامه هاي مدون براي توسعه و

 
ارزش آفرینی در مناطق آزاد وجود نداشته یا کمرنگ بوده است. 

این گزارش در آستانه رویداد مهم و تاثیرگذار سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، تلاشی است براي تشریح ابعاد مختلف نگاه
ها به مناطق ازاد و بیان ضرورت برنامه ریزي جدي و عملی در حوزه تبدیل این مناطق به مناطقی تاثیر گذار که در سیاست هاي کلی

 
توسعه اي کشور مطرح شده اند. 

 
تاریخچه راه اندازي مناطق آزاد در ایران 

 
نخستین جرقه هاي تأسیس مناطق آزاد در ایران در سال هاي اولیه دهه 1330 شکل گرفت. 

در آن سال ها مشکلاتی نظیر فقدان تسهیلات بندري و تأسیسات مورد نیاز براي نگهداري کالا ي وارده به کشور، ایجاد چنین

 
مناطقی در بنادر بازرگانی بزرگ جنوب کشور (خرمشهر، بوشهر و بندر عباس) را به امري ضروري مبدل کرده بود. 

 
در نهایت، نتایج مطالعات اولیه صورت گرفته در این زمینه، تنها منجر به راه اندازي یک انبار نگهداري کالا در خرمشهر شد. 

در دهه 1340 مجدداً موضوع ایجاد مناطق آزاد مورد توجه قرار گرفت و بالاخره در این سال ها، زمینه تأسیس اولین مرکز جهانگردي

 
در جزایر کیش و مینو فراهم آمد. 

پس از انقلاب اسلامی و در سال 1358، براساس ماده واحده مصوب شوراي انقلاب، منطقه کیش از پرداخت حقوق و عوارض گمرکی



 
و حق انحصار و ثبت سفارش در مورد کالا ي وارداتی، معاف شد. 

در برنامه اول توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی کشور (1368- 1372)، سیاست توسعه صادرات مورد توجه قرار گرفت و در این

 
میان، ایجاد مناطق آزاد به عنوان یکی از ابزار هاي مهم افزایش صادرات غیرنفتی در تبصره 19 قانون برنامه اول توسعه مطرح شد. 

 
اما یکی از مهمترین نواقص این تبصره، عدم تبیین نحوه اداره مناطق آزاد بود. 

بنابراین مناطق آزاد کیش، قشم و چابهار فعالیت خود را بدون برخورداري از هیچ قانون مشخصی، به ترتیب در سال هاي 1368،

 
1369 و 1370 آغاز کردند. 

هفت منطقه اصلی شامل کیش، قشم، چابهار، انزلی، ارس، اروند و ماکو به عنوان اولین ها در کشور راه اندازي شده اند و به تازگی هم
هفت منطقه آزاد تجاري ـ صنعتی مهران، سیستان، بانه ـ مریوان، بوشهر، قصر شیرین، اردبیل و اینچه برون در استان گلستان و 13

 
منطقه ویژه اقتصادي دیگر به تصویب رسیده است. 

 
مسئولیت ایجاد هماهنگی میان این مناطق برعهده شوراي عالی مناطق آزاد است. 

در این مسیر دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد در تابستان سال 1371 ایجاد شده و قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاري صنعتی

 
ایران هم در شهریور 1372 به تصویب رسیده است. 

 
در جدول زیر می توان وسعت و زمان راه اندازي اولین و مهمترین مناطق ازاد کشور را مشاهده کرد. 

 
 

آمار هاي منتشر شده توسط مرکز پژوهش هاي مجلس و دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد نشان می دهد، میانگین وسعت مناطق
آزاد کشور هاي جهان که در جدول زیر به آن ها اشاره شده، 7500 هکتار بوده، ولی متوسط مساحت مناطق آزاد ایران تا پیش از

 
تصویب مناطق جدید، 93 هزار هکتار براورد شده که به عبارت دیگر 12 برابر بیشتر از میانگین جهانی است. 



 
 

بررسی ها نشان می دهد، سیاست توسعه مناطق آزاد در جهان تدریجی بوده به عنوان مثال در مناطق آزاد کشور هاي چین و کره در
ابتدا، فعالیت شان مساحت کمتري داشته و به مرور زمان با تکمیل زیرساخت و افزودن تجهیزات بندري یا فرودگاهی، اقدام به توسعه

 
وسعت متناسب با فعالیت هاي اقتصادي خود کرده اند. 

باتوجه به اینکه برخی از مناطق آزاد به صورت نسبی و محدود در رونق محلی موثر هستند، اما از آنجایی که این توسعه محدود به
واسطه ورود کالاي نهایی خارجی با استفاده از معافیت ایجاد می گردد، علاوه بر تضییع حقوق تولیدکنندگان در سرزمین اصلی و بیکار

 
شدن کارگران واحد هاي تولیدي، موجب از بین رفتن حقوق دولتی به دلیل گسترش فرار مالیاتی می شود. 

 
اهداف ایجاد مناطق آزاد 

به طور کلی مهمترین اهداف شکل گیري مناطق آزاد را جذب سرمایه هاي خارجی و داخلی، ایجاد فرصت هاي شغلی جدید، ایجاد
اشتغال سالم و مولد، کسب درآمد ارزي و افزایش صادرات، دستیابی به فناوري پیشرفته، انتقال فناوري، ارتقا و توسعه فعالیت هاي
تولیدي با جهت گیري صادرات توسط سرمایه گذاري هاي خارجی و سرمایه هاي سرگردان داخلی، کمک به مهار تورم، محرومیت
زدایی از مناطقی که امکان رشد و توسعه بالقوه دارند، افزایش کارآیی اقتصاد ملی، اتصال تدریجی اقتصاد ملی به اقتصاد جهانی و

 
بالاخره برقراري ارتباط بین المللی عنوان کرده اند. 

 
ویژگی هاي خاصی که براي این مناطق برشمرده اند هم نشان از جایگاه مهم این مناطق در معادلات اقتصادي و اجتماعی کشور دارد. 

برخورداري از زیرساخت هایی همچون فرودگاه، شبکه حمل ونقل، امکانات اسکله اي و بندري، هتل، شبکه هاي توزیع آب و برق،
معافیت از عوارض و تعرفه هاي گمرکی، معافیت مواد اولیه، کالا هاي واسطه اي وارداتی و کالا هاي صادراتی از تعرفه هاي گمرکی،
معافیت ها و مشوق هاي مالیاتی، وجود صنایع بزرگ با پایه صادراتی در منطقه، تسهیل قوانین و مقررات، سیستم اداري کارآمد،
استقلال مناطق و مستثنا بودن از محدوده نفوذ مستقیم دولت، آزادي ورود و خروج سرمایه، اثربخشی بر اقتصاد ملی به خصوص
تجارت داخلی و مهاجرپذیر بودن مناطق آزاد، همه و همه جزو مزیت هایی است که به نظر می رسد دولت ها باید برنامه ویژه اي براي

 
آنان طرح ریزي کنند و در کارزار هاي انتخاباتی خود برنامه ویژه اي هم براي این مناطق شرح دهند. 

 
مناطق آزاد در برنامه هاي توسعه اي ایران 

بر اساس بررسی هاي انجام شده، در برنامه هاي اول تا سوم توسعه جایگاه تعریف شده اي براي مناطق آزاد وجود ندارد و مواد قانونی
سه برنامه اول توسعه کشور محدود به اجازه تأسیس منطقه آزاد و استفاده مؤثر از آن ها براي توسعه صادرات و صادرات مجدد شده



 
است. 

توجه به مناطق آزاد در برنامه چهارم توسعه به صورت جدي تري صورت گرفته است، به طوري که حدود 20 بار عبارت «مناطق آزاد»

 
در متن قانون تکرار شده است. 

در ماده 33 قانون برنامه چهارم توسعه آمده است: به منظور نوسازي و روانسازي تجارت و افزایش سهم کشور در تجارت بین الملل و
همچنین رونق بخشیدن به تجارت خارجی و هم پیوندي فعال با اقتصاد جهانی، دولت مکلف است تا برخی قوانین رسمی کشور

 
ازجمله قانون صادرات و واردات، قانون امور گمرکی به ویژه قانون مناطق آزاد تجاري و صنعتی را بازنگري و اصلاح کند. 

همچنین براساس ماده (47) به منظور ایجاد و توسعه شرکت هاي دانش بنیان و تقویت همکاري هاي بین المللی، اجازه داده شده

 
است واحد هاي پژوهشی و فناوري و مهندسی مستقر در پارك هاي علم و فناوري به سهولت وارد مناطق آزاد شوند. 

این امر، آثار قابل توجهی بر گسترش علم و فناوري در این مناطق داشته و زمینه هاي ایجاد پایلوت علم و فناوري در این مناطق به

 
خصوص منطقه آزاد کیش را مهیا میکند 

در نهایت ماده (75) برنامه چهارم توسعه سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور را مکلف نموده است با همکاري سایر دستگاه هاي
اجرایی به منظور بهره گیري از قابلیت ها و مزیت هاي سرزمین در راستاي ارتقاي نقش بین المللی کشور، راهبرد ها و اولویت هایی را
ارائه دهد که بهره گیري مناسب از توانمندي هاي عرصه هاي مختلف سرزمین، براي توسعه علم و تعامل فعال با اقتصاد جهانی از آن

 
جمله است. 

در لایحه برنامه پنجم توسعه و در ادامه آن در برنامه ششم، دولت موظف به تعیین تکلیف تأمین زیرساخت ها در مناطق آزاد شده

 
است. 

به عبارت دیگر باید در دوران این برنامه، بودجه مورد نیاز مناطق آزاد تخصیص و زمینه مشارکت سرمایه گذاران براساس روش هاي

 
مناسب تأمین مالی به صورت فاینانس و BOT فراهم گردد. 

اهمیت جذب سرمایه گذاري خارجی براي تأمین و تکمیل زیرساخت ها بدون توجه به آنکه دولت وظیفه اي براي تأمین بودجه و

 
تخصیص اعتبار دولتی براي زیرساخت ها براي خود متصور باشد. 

 
این درحالی است که یکی از مناسبترین روش هاي توسعه زیرساخت ها جذب سرمایه هاي خارجی و داخلی است. 

در این راستا میزان جذب سرمایه باید شاخص انتخاب مدیران عامل و دیگر اعضاي هیئت مدیره باشد. لازم به ذکر است که باید
ملاحظات کلیدي حضور سرمایه گذار مورد توجه قرار گیرد که ثبات سیاسی و امنیت اقتصادي، تسهیلات حمل ونقل و ارتباطی خوب،
منابع مطمئن آب، برق و انرژي، دسترسی به بازار مصرف، خدمات حمایتی اصلی نظیر بانکداري، نیروي کار ارزان، محیط شهري
توسعه یافته و صنعت پیشرفته در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، سازماندهی مناسب که اولاً با تقاضاي سرمایه گذاران برخوردي مناسب

 
و سریع داشته باشد و ثانیاً زمانی که تقاضاي آن پذیرفته شد، در مرحله تأسیس و راه اندازي با آن ها همکاري لازم را داشته باشد. 

تکمیل و احداث زیرساخت ها از طریق دولت که حداقل به ده ها میلیارد دلار سرمایه نیاز دارد که با افزایش بودجه هاي قطره اي،



 
مشکلی از مناطق آزاد و ویژه را متناسب با اهداف بلند بالاي آن ها حل نمیکند. 

مومنی مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد کشور در خصوص وضعیت زیرساختی مناطق آزاد می گوید: در حال
حاضر در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي دو خط راه آهن، پنج فرودگاه، 99 اسکله، 50 بارانداز، سه پایانه صادرات، هزار انبار مسقف و
137 سردخانه و مخزن و سیلوي غلات فعال هستند که آماده نقش آفرینی به عنوان پشتیبان کشور در تامین کالا هاي استراتژیک و

 
مبادلات تجاري است. 

حالا اینکه این تعداد زیرساخت تا چه حد براي تحقق اهداف مناطق آزاد مفید و کافی است، موضوع دیگري است که باید با نگاهی

 
کارشناسی بررسی و براي تکمیل و توسعه ان ها آمایش منطقه اي صورت گیرد. 

 
فقدان قانون جامع براي اجراي برنامه ها 

 
علت موفق نبودن مناطق آزاد در قوانین و موانع موجود است. 

بخشی از مشکلات به نظام اقتصادي کشور باز میگردد. اقتصاد کشوري مانند امارات متحده، اقتصاد باز است. شرایط و نظام اقتصادي

 
کشور اجازه نمیدهد اقتصاد باز در کشور حاکم باشد. 

چون ما نمی توانیم نظام اقتصاد باز را به صورت 100 درصد اعمال کنیم و موانعی وجود دارد که بسیاري از آن موانع باید در درون

 
کشور بازنگري شود، طبعاً نمیتوانیم مانند امارات و کشور هاي جنوب شرقی آسیا باشیم. 

 
اما ضروري است یک الگوي متناسب با خط مشی هاي اقتصادي خود طراحی کنیم. 

مناطق آزادي که درحال حاضر وجود دارند نه مانند مناطق آزاد کشور هاي جنوب شرق آسیا و نه منطبق با الگوي اقتصاد کشور

 
خودمان است. 

بنابراین ضروري است دولت به طور جدي قوانین منطبق بر مناطق آزاد تجاري را مورد تجدیدنظر قرار دهد و اگر در برخی از زمینه ها

 
نیز به اصلاح است، آن ها را از طریق مجلس اصلاح کند. 

کشور هاي منطقه خلیج فارس پیشرفت خوبی در مناطق آزاد خود داشته اند، زیرا آن ها کاملاً به شرکت هاي بزرگ چندملیتی آزادي

 
داده اند تا در آن مناطق سرمایه گذاري کنند. 

ما در درون کشورمان سرمایه هاي بسیاري داریم و پیش از اینکه چشم به سرمایه گذار خارجی بدوزیم میتوانیم سرمایه گذاران داخلی

 
را تشویق به سرمایه گذاري در مناطق آزاد کنیم. 

در کشور ما از سرمایه گذار بخش خصوصی حمایت عملیاتی درستی نمیشود و در نتیجه سرمایه گذار بخش خصوصی با مشکلات

 
دست و پاگیر بسیاري مواجه است. 

اگر قرار است مناطق آزاد اقتصادي رونق پیدا کند، باید تمام موانعی که براي سرمایه گذار بخش خصوصی وجود دارد را برطرف کنیم



 
در غیر اینصورت نباید انتظار رونق داشته باشیم. 

سرمایه گذاران ایرانی که در دهه گذشته ایران را مناسب سرمایه گذاري نمی دانستند، ترجیح می دادند در کشور هایی مانند امارات
متحده عربی سرمایه گذاري کنند، اما در سال هاي گذشته و به خصوص در سال 2019 حضور خود در اقتصاد ترکیه را به شکلی قابل

 
توجه گسترش داده اند. 

براساس آماري که مجمع عمومی اتاق هاي بازرگانی و بورس هاي ترکیه در 10 ماهه اول سال میلادي جاري ارائه کرده است، از ژانویه

 
تا اکتبر، 10 هزار و 682 شرکت سرمایه گذاري خارجی در ترکیه تاسیس شده اند. 

در این میان شهروندان ایران با ثبت 49 شرکت سهامی عام و 772 شرکت با مسئولیت محدود در صدر سرمایه گذاران قرار گرفته اند.

 
به راستی چرا؟ 

 
بسیاري مدیران و مدیران عامل مناطق آزاد بار ها تاکید کرده اند که قانون چگونگی اداره مناطق 

ازاد قانون مطلوبی است، اما دخالت و وجود قوانین موازي موجب آن شده که مناطق ازاد در اجراي قوانین به مشکلات متعددي مواجه

 
شود. در این شرایطِ وجود تحریم ها و مشکلات متعدد اقتصادي حالا مجلس به دنبال اصلاح قانون مناطق آزاد است. 

ارائه طرح اصلاح قانون اداره مناطق آزاد یکی از طرح هاي جدید مجلس است که اخیرا در هیات رئیسه مجلس اعلام وصول شد.
طرحی که در ان ادعا شده است به منظور تسریع در انجام امور زیربنایی، عمران و توسعه اقتصادي، سرمایه گذاري و افزایش درآمد
عمومی، ایجاد اشتغال سالم و مولد، تنظیم بازار کار و کالا، حضور فعال در بازار هاي جهانی و منطقه اي، تولید و صادرات کالا هاي
صنعتی و ارائه خدمات عمومی، به دولت اجازه داده می شود که مناطقی را به عنوان مناطق آزاد تجاري - صنعتی براساس موازین

 
قانونی اداره کند. 

موضوع چگونگی اداره مناطق آزاد حالا خود به موضوعی دیگر تبدیل شده که در دوران مختلف فکري درست براي آن نشده و این

 
مناطق با قوانین متعدد دست و پا گیر در حال گذران امور هستند. 

 
پیامد هاي تغییر مدیران 

دولت بیش از حد مجاز در مناطق آزاد دخالت میکند. مدیریت مناطق آزاد نباید متکی به دولت باشد و دولت تنها باید در مناطق آزاد

 
سیاستگذاري کند و نباید به کار هاي اجرایی ورود پیدا کند. 

تغییرات پی در پی مدیران و بی ثباتی در مناطق آزاد منجر به گرفتار شدن کسانی میشود که میخواهند در حوزه مناطق آزاد فعالیت

 
داشته باشند. ثبات در برنامه ریزي ها از بین میرود و سیاست ها مدام تغییر میکند. 

از دیگر سو بررسی تطبیقی قوانین و مقررات مناطق آزاد صنعتی و تجاري ایران با مناطق مشابه در سایر نقاط دنیا مارا به شناخت و

 
درك نقاط قوت و ضعف عملکرد خودمان هدایت می کند. 

مناطق آزاد دنیا بیشترین شهرت خود را مدیون معافیت هاي مالیاتی و گمرکی براي ورود کالا ها و خدمات، عمدتاً مواد اولیه و واسطه



 
و صدور کالا ها و خدمات هستند. 

به همین ترتیب بانک جهانی در تعریفی از مناطق آزاد آورده: منطقه آزاد تجاري قلمرو معینی است که غالباً در داخل یا مجاورت یک
بندر واقع شده و در آن تجارت آزاد با سایر نقاط جهان مجاز شناخته شده است، چنانچه میتوان کالا ها را بدون پرداخت حقوق و

 
عوارض گمرکی از این مناطق صادر یا به این مناطق وارد کرد. 

مدیریت هاي کوتاه مدت و در نتیجه توجه بیشتر به فعالیت هاي زودبازده و موقت (تجاري) نتیجه تغییرات مداوم در این مناطق است.
به طوري که، از سال 72 تاکنون حدود 56 مدیر در مناطق آزاد کشور جابجا شده که به طور میانگین هر مدیر حدود 2 سال مدیریت

 
یک منطقه را بر عهده داشته است. 

 
 

به همین دلیل به نظر می رسد تغییرات مداوم مدیران در این مناطق نمی تواند برنامه هاي جامع و درازمدت را خلق کرده و به پیش

 
ببرد. 

 
آمار هاي ناامید کننده در مناطق آزاد؛ از تراز تجاري تا جذب سرمایه 

بر اساس آمار هایی که مرکز پژوهش هاي مجلس منتشر کرده است می توان در تحلیلی از عملکرد مناطق آزاد به این نتایج رسید که:
این مناطق از زمات فعالیت خود تاکنون نتوانسته اند آنچنان که مورد انتظار بوده به اهدافی همچون افزایش صادرات، انتقال فناوري و

 
جذب سرمایه گذاري خارجی دست یابند. 

 
شاید تنها نکته مثبت را باید در توسعه منطقه اي و محرومیت زدایی آن هم برخی مناطق دانست. 



آمار هاي متوسط سرمایه گذاري خارجی در مناطق آزاد در سال هاي 92 تا 98 حدوداً 243 میلیون دلار و در سرزمین اصلی 2 هزار و

 
314 میلیون دلار بوده است که نشان دهنده عدم موفقیت مناطق آزاد در رسیدن به اهداف اصلی تأسیس این مناطق است. 

 
 

 
در خصوص سهم این مناطق در تجارت خارجی کشور هم باز آمار ها نتایج مایوس کننده اي نشان می دهند. 

نسبت حجم تجارت خارجی در مناطق آزاد نسبت به سرزمین اصلی به طور متوسط در این سال ها حدود 3 و دو دهم درصد بوده

 
است. شاخص هاي دیگر نیز نشان دهنده وضعیت مطلوب در عملکرد این مناطق نیست. 

 
 

 
مناطق آزاد ایران؛ سکوي صادرات یا بارانداز واردات 

مناطق آزاد کشور، هنوز به جایگاه واقعی خود دست نیافته اند. در این ارتباط عدم درك منافع ملی ازسوي دستگاه هاي مختلف،
ناهماهنگی دستگاه هاي دولتی، فراهم نبودن زیرساخت ها، عدم ثبات مدیریت در مناطق آزاد و بسیاري عوامل دیگر به عنوان

 
مهمترین دلایل موفق نشدن مناطق آزاد در تحقق اهدافشان بیان شده است. 

بدین ترتیب مجموعه اي از عوامل باعث شده اند این مناطق به جاي تبدیل شدن به پایگاه صادرات، جذب تکنولوژي و جذب سرمایه

 
خارجی، به بارانداز واردات تبدیل شوند. 

 
این درحالی است که برخی از کشور هاي جهان، با ایجاد چنین مناطقی، به موفقیت هاي قابل توجهی دست یافته اند. 



در حوزه صادرات یکی از زیرمجموعه هاي مغفول مانده، صادرات مجدد است. صادرات مجدد عبارت است از خروج عین کالاي وارد

 
شده به قلمروي گمرکی، بدون انجام تعمیر، تکمیل و یا تغییر شکل به مقصد کشور اولیه یا کشور ثالث. 

 
کشور ایران با وجود برخورداري از موقعیت جغرافیایی مناسب براي صادرات مجدد، با چالش هاي عمده اي در این زمینه مواجه است. 

در این ارتباط دولت ها باید با رعایت و حل مواردي همچون:عدم وجود سیستم خدماتی و نهاده هاي مالی مناسب، عدم وجود
زیرساخت هاي مناسب مطابق با استاندارد هاي بین المللی، دولتی بودن اقتصاد ایران، فرسودگی و عدم کفایت ناوگان حمل ونقل،
عدم وجود نظام بانکی بین المللی و ضعف مدیریت گردش پول در کشور موانع و معضلات کشور براي توسعه صادرات مجدد را از بین

 
ببرد. 

بر حسب اطلاعات گمرك جمهوري اسلامی ایران و دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد، صادرات کالا و خدمات و صادرات مجدد از مناطق

 
آزاد در مقایسه با صادرات کالا از کل کشور در نمودار زیر مشخص شده است که با شرایط مطلوب این مناطق فاصله بسیار دارد. 

 
 

مناطق آزاد حدود دو درصد صادرات کل کشور را تامین می کنند و البته با احتساب صادرات خدمات و صادرات مجدد کل کشور،

 
نقش مناطق آزاد در برابر صادرات کل کشور کمتر از یک درصد خواهد شد. 

 
موضوعی که باید در رویکر هاي اصلی دولت ها قرار گیرد. 

 
گردشگري، آهنرباي جهت جذب سرمایه در مناطق آزاد 

مناطق آزاد ایران داراي مجموعه وسیعی از فرصت هاي گردشگري هستند. آثار تاریخی و جاذبه هاي طبیعی مناطق ازجمله فرصت ها
و امکاناتی است که اگر درست و به موقع مورد برنامه ریزي و بهره برداري قرار گیرد می تواند به گنجینه اي براي کشور و تحقق

 
اهداف مناطق تبدیل شود. 

استفاده از مدیران متخصص صنعت گردشگري در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي به منظور برنامه ریزي و ارائه راهکار هاي مناسب

 
ضروري به نظر میرسد. 

 
تبلیغات صحیح و اطلاع رسانی وسیع نیز از دیگر راهکار هاي عملی است که در زمینه جذب گردشگر میتواند بسیار مفید واقع شود. 



ارائه تبلیغات داخلی و خارجی جهت به تصویر کشاندن امکانات و استعداد هاي طبیعی و جاذبه هاي متنوع توریستی و شناخت عمقی

 
فرهنگ ها، خرده فرهنگ ها، تمدن، تاریخ و حیات اجتماعی - اقتصادي مناطق در توسعه صنعت توریسم بسیار مؤثر خواهد بود. 

همچنین استفاده از وسایل ارتباط جمعی و شبکه هاي اجتماعی و برگزاري کنفرانس ها و نمایشگاه ها و جشنواره هاي فرهنگی و

 
هنري و همچنین شرکت در جشنواره ها و کنفرانس هاي بین المللی بسیار مهم اند. 

 
جاي خالی بانک ها و موسسات مالی خارجی 

 
امروزه تلاش هاي بسیاري ازسوي کشور هاي مختلف به منظور جلب سرمایه گذاران خارجی صورت می گیرد. 

در این راستا بهره مندي از خدمات بانک هاي خارجی، می تواند سرمایه گذاران داخلی و خارجی را به مشارکت در طرح هاي عمرانی

 
و ملی ترغیب کرده و سهم بسزایی در جذب پسانداز هاي داخلی و خارجی کشور داشته باشد. 

ازسوي دیگر حضور بانک هاي خارجی می تواند به عنوان عاملی در جهت رشد و توسعه بانکداري سنتی ایران که با عدم کارآیی

 
مناسب و فاصله بسیار با استاندارد هاي جهانی مواجه است، محسوب شود. 

در این ارتباط، مهمترین دلیل حضور نیافتن بانک هاي خارجی در ایران آماده نبودن بستر هاي حقوقی تأسیس بانک خارجی در

 
کشور است. 

در این ارتباط، بانک هاي خارجی با توجه به اینکه منع قانونی براي تأسیس شعبه در کشور، در مناطق آزاد مجاز به تأسیس شعبه

 
هستند. 

با وجود این، تاکنون هیچ بانک خارجی در مناطق آزاد ایران حضور نیافته اند یا پس از حضوري کوتاه مدت به دلیل شرایط تحریمی

 
فعالیت شان متوقف شده است. 

 
چرا که بررسی هاي این بانک ها حکایت از آن دارد که تأسیس شعبه در این مناطق، از توجیه مالی و اقتصادي برخوردار نیست. 

 
 

 
تصویر فوق متعلق به بانک تجارتی ایران و اروپا است. 



یک بانک آلمانی که در سال 1971 میلادي تاسیس شده و ساختمان مرکزي این بانک در هامبورگ قرار دارد. این بانک در سال

 
2005 در جزیره کیش تاسیس شد، اما به دلیل تحریم ها تعطیل شده است. 

در این زمینه، مهمترین پیش شرط هاي حضور بانک هاي خارجی براي توسعه فعالیت هاي مالی در ایران، فارغ از مساله تحریم ها،
ایجاد بستر هاي لازم ازجمله گسترش و بهبود راه ها و وسایل ارتباطی، نزدیک کردن سطح خدمات رسانی بانک هاي داخلی به
استاندارد هاي جهانی و افزایش توان رقابتی آنان در مواجهه با بانک هاي خارجی است. در این ارتباط تکنولوژي یک بانک باید در

 
حدي باشد که بتواند در طرح هاي اجرایی کشور مشارکت کند. 

 
جایگاه مناطق آزاد در حوزه حمل ونقل و ترانزیت کجاست؟ 

 
ایران ازجمله کشور هایی است که بهترین مسیر ترانزیت کالا را دارد و بر سر راه بسیاري از کریدور هاي مهم بین المللی قرار دارد. 

 
فلسفه وجودي مناطق آزاد، آماده کردن کشور ها براي ورود به بازار جهانی است. 

کشور هایی که میخواهند از یک سیستم بسته اقتصادي عبور کنند و پا به عرصه اقتصاد آزاد بگذارند، مناطق آزاد میتواند محلی براي

 
تمرین ورود به بازار جهانی تلقی گردد. 

در حقیقت، مناطق آزاد، دروازه ورودي کشور ها به بازار جهانی با بهره گیري از مزیت هاي اقتصاد داخلی در تجارت بین المللی

 
هستند. 

 
همچنین مناطق آزاد عموماً در استراتژیک ترین نقاط مرزي کشور از نظر مزیت ترانزیتی قرار گرفته اند. 

این مناطق با کاهش بروکراسی، امکان پاسخگویی سریع به سرمایه گذار و کاهش هزینه ها می توانند بهتر از سایر نقاط کشور، در امر

 
ترانزیت فعال شوند. 

بدین ترتیب با توجه به موقعیت راهبردي و ترانزیتی کشور، انتظار میرود این مناطق نقشی کلیدي در توسعه ترانزیت کشور داشته

 
باشند. 

 
با وجود این مناطق آزاد کشور نتوانسته اند آنگونه که لازم است در زمینه ترانزیت مؤثر باشند. 

 
این درحالی است که یکی از مهمترین مسائل طرح شده در استراتژي مدیریت دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد، ترانزیت است. 

بدین ترتیب عملکرد مناطق آزاد کشور در حوزه ترانزیت نشان میدهد صرف قرار گرفتن در یک منطقه جغرافیایی مناسب، براي

 
توسعه ترانزیت کافی نیست. 

بی تردید بدون وجود زیرساخت هاي ترانزیتی نظیر بنادر، راه آهن، جاده و سایر زیرساخت هاي حمل ونقلی، این مناطق عملکرد

 
مطلوبی در ترانزیت نخواهند داشت. 



بدین ترتیب با وجود امکانات بالقوه فراوان در مناطق آزاد کشور براي ترانزیت کالا، به منظور تبدیل شدن امکانات بالقوه به بالفعل، نیاز

 
است مسئولان کشور، شرایط ترانزیت کالا را در این مناطق به نحو بهتري فراهم آورند. 

اعطاي نقش محوري به بخش خصوصی به گونه اي که این بخش حتی در عرصه قانونگذاري و تدوین قوانین و مقررات مربوطه نیز

 
نقش ایفا کند. 

جذب سرمایه گذاري خارجی در توسعه زیرساخت هاي ترانزیتی کشور در بخش حمل ونقل ریلی، جادهاي، بنادر و مناطق آزاد که
علاوه بر تأمین سرمایه پروژه هاي ترانزیتی، میتوان از قدرت بازاریابی سرمایه گذاران خارجی براي پروژه هاي مذکور به منظور افزایش

 
نرخ بازگشت سرمایه برخوردار شد. 

عضویت در کریدور هاي ترانزیتی و مشارکت با سرمایه گذاران کشور هاي ترانزیت کننده در پروژه هاي ترانزیتی داخلی و صدور مجوز
سرمایه گذاري بخش خصوصی داخلی در زیرساخت هاي ترانزیتی کشور هاي مذکور، تسهیل مشارکت بخش خصوصی داخلی و
سرمایه گذاري در توسعه بازار مصرف کشور هاي هدف به منظور افزایش تقاضا براي بخش ترانزیت کشور و بالاخره برخورداري فعالان
عرصه ترانزیت از جایزه ملی صادرات و یا اعطاي جایزه مستقل به عنوان جایزه ملی ترانزیت از مهمترین پیشنهاد ها براي افزایش سهم

 
کشور از بازار ترانزیت است. 

 
داستان پیچیده معافیت هاي مالیاتی در مناطق آزاد 

 
براساس ماده (13) قانون چگونگی اداره مناطق آزاد، اعطاي معافیت مالیاتی یکی از امتیازات این مناطق تعریف شده است. 

به موجب آن اشخاص حقیقی و حقوقی که در منطقه به انواع فعالیت هاي اقتصادي اشتغال دارند، نسبت به هر نوع فعالیت اقتصادي
در منطقه آزاد از تاریخ بهره برداري مندرج در مجوز به مدت بیست سال از پرداخت مالیات بر درآمد و دارایی موضوع قانون مالیات
هاي مستقیم معاف خواهند بود و پس از انقضا بیست سال تابع مقررات مالیاتی خواهند بود که با پیشنهاد هیئت وزیران به تصویب

 
مجلس شوراي اسلامی خواهد رسید. 

نمایندگان مجلس یازدهم در بررسی لایحه بودجه 1400 در کمیسیون تلفیق مجلس تصمیم گرفتند که مصوبه اي درباره حذف
معافیت مالیات بر ارزش افزوده داشته باشند، چرا که آن ها اعتقاد دارند هم این معافیت مالیاتی هیچ فایده اي براي بخش تولید ندارد

 
و هم در این مناطق، فرار مالیاتی وجود دارد. 

مرتضی بانک دبیرپیشین شوراي عالی مناطق آزاد در اعتراض به این مصوبه مجلس می گوید: مصوبه کمیسیون تلفیق فقط آثار روانی
و سلب اعتماد عمومی سرمایه گذاران را در پی خواهد داشت و موجب کاهش رونق و سرمایه گذاري در مناطق ازاد خواهد شد چرا که

 
تولیدکنندگان مناطق آزاد صنعتی و تجاري در هر صورت مالیات بر ارزش افزده را پرداخت می کنند. 

مشاور پیشین رئیس جمهور در مناطق آزاد اضافه می کند: هر کالایی که در مناطق آزاد صنعتی تجاري تولید می شود قبل از اینکه
بخواهد وارد سرزمین اصلی شود، قبل از گیت گمرك ایران، حقوق گمرکی بعلاوه مالیات بر ارزش افزوده را پرداخت می کند؛ بنابراین
مصوبه کمیسیون تلفیق فقط زمان پرداخت مالیات بر ارزش را از مصرف کننده نهایی به تولید کنندگان منطقه آزاد منتقل می کند و

 
9 درصد به سرمایه در گردش تولید کنندگان اضافه خواهد شد. 



علاوه بر این، حالا یکسالی هم هست که حذف معافیت مالیاتی حقوق کارکنان مناطق آزاد هم اجرایی و موجب بی میلی ماندن این

 
قشر در مناطق آزاد شده چرا که پیش از این کارکنان دستگاه ها و ارگان ها در مناطق ازاد از پرداخت مالیات بر حقوق معاف بودند. 

به هر حال یکی از قویترین انگیزه هایی که میتواند سبب توسعه تولید و جلب سرمایه گذاري هاي داخلی و خارجی شود، بخشودگی

 
هاي بلندمدت مالیاتی است. 

در شرایط کنونی، با توجه به سرعت پایین پیشرفت امور عمرانی در کشور، تا کار به نتیجه برسد، مهلت بخشودگی مالیاتی سر آمده و

 
تکلیف سرمایه گذار نسبت به سودآور شدن طرح، بعد از سرمایه گذاري هاي انبوه، نامشخص است. 

بنابراین نیاز است دولت و مجلس، با اعمال معافیت هاي بلندمدت مالیاتی، اجازه ندهند منابع بسیاري که در این مناطق براي ایجاد

 
زیرساخت ها و تأسیسات سرمایه گذاري شده اند، بی حاصل و بی نتیجه رها شوند. 

بدین ترتیب با ادامه حمایت ها در زمینه تکمیل زیرساخت ها و بخشودگی هاي مالیاتی، می توان در هنگام به بار نشستن سرمایه

 
گذاري ها و رونق فعالیت هاي اقتصادي این مناطق، از منافع آن ها بهره مند شد. 

 
الزام برنامه ریزي هاي جدي دولت هاي آینده براي مناطق آزاد 

مناطق آزاد با وجود فرصت هاي ویژه اي که در پیش روي خود دارند، به دلیل امکانات محدود زیربنایی، منابع نامشخص درآمدي و

 
سیاستگذاري هاي کوتاه مدت در برنامه هاي کلان و راهبرد هاي توسعه اقتصادي، نتوانسته اند عملکرد موفقی داشته باشند. 

 
البته آمار و ارقامی که از سوي مسوولان مناطق آزاد و ویژه اقتصادي براي توسعه مناطق آزاد عنوان شده قابل تامل است. 

از آن جمله احمد جمالی، معاون اقتصادي شوراي عالی منطقه ویژه اقتصادي در گفتگو با شبکه خبر اعلام کرده: سالانه 20 هزار

 
میلیارد تومان در این مناطق براي توسعه زیرساخت ها هزینه شده است. 

 
اما باید دید این مناطق چقدر تاکنون توسعه یافته اند و این حجم از سرمایه گذاري چه تاثیري بر اشتغال و صادرات داشته است. 

 
دولت ها در دوره هاي گذشته به مناطق آزاد به عنوان یک ظرفیت ویژه براي کشور توجه نکرده اند. 

 
موضوعی که می توانست فرصتی طلایی در دوران تحریم ها هم باشد. 

اگرچه تعداد مناطق آزاد در کشور بار دیگر افزایش پیدا کرده، اما تدوین نشدن مسیر درست فعالیت این مناطق در آینده اي نزدیک

 
می تواند تبدیل به مشکلی اساسی شود. 

هر فردي و یا هر دولتی که پیروز انتخابات خرداد 1400 بشود می تواند با برنامه ریزي درست از بار مشکلات این مناطق بکاهد تا

 
نتایج شکوفایی ان را به داخل کشور تسري دهد. 

تا چند روز دیگر و با آغاز تبلیغات نامزد هاي سیزدهمین دوره ریاست جمهوري باید منتظر ماند و دید که آیا برنامه منسجم و مدونی



 
براي این مناطق ارائه می شود یا خیر؟! 

 
 

نویسنده: مهدي هوشیار



زنگ خطر کاهش جمعیت

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/02/31

بحران کاهش جمعیت در کهگیلویه و بویراحمد تهدیدي که نادیده گرفته می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز کهگیلویه و بویراحمد، در 30 اردیبهشت
1393 سیاست هاي کلی جمعیت از سوي مقام معظم رهبري در 14 بند ابلاغ شد

 
و این روز به نام روز ملی جمعیت نامگذاري شد. 

در ایران اولین سرشماري در سال 1345 به اولین سیاست کنترل موالید منجر شد
که این سیاست تا اوایل انقلاب اسلامی ادامه داشت.بعد از انقلاب اسلامی و سیاست
هاي مبتنی بر تعالیم دینی و احساس نیاز به جمعیت بیشتر به ویژه در شرایط متاثر
از جنگ تحمیلی موجب اتخاذ تدابیر و سیاست هاي تشویقی براي افزایش موالید

 
در کشور شد و در نتیجه نرخ رشد جمعیت در این دوران افزایش یافت. 

همزمان با افزایش جمعیت و فشار هاي اقتصادي ناشی از جنگ تحمیلی و تحریم
هاي ظالمانه و همچنین گسترش شهرنشینی و عوامل دیگر موجب شد تا سیاست تنظیم خانواده و آینده فرزندان مورد توجه اقشار
مختلف جامعه قرار گیرد و یک بار دیگر خواسته یا ناخواسته کشور به کنترل جمعیت روي آورد در سال 1367 دوباره سیاست کنترل

 
و تنظیم خانواده و کنترل جمعیت به اجرا درآمد. 

از دهه 70 با بروز خطرات ناشی از کنترل جمعیت و با توصیه و هشدار مسئولان کشور یک بار دیگر موضوع جمعیت مورد توجه

 
مسئولان قرار گرفت. 

استان کهگیلویه و بویراحمد در سال 1395، داراي هشت شهرستان به نام هاي بویراحمد، کهگیلویه، گچساران، دنا، بهمئی، باشت،

 
چرام و لنده و مارگون نیز شامل 17 شهر، 19 بخش، 45 دهستان و 2238 آبادي بوده است. 

اولین سرشماري رسمی از جمعیت کل کشور در سال 1335 انجام گرفت، ولی به علت اینکه در آن زمان استانی به اسم کهگلویه و
بویر احمد وجود نداشت و حتی هیچ کدام از شهرستان هاي این استان طبق تقسیمات کشوري مستقل نشده بودند، آماري از سال
1335 موجود نمی باشد. طبق تقسیمات کشوري فرمانداري کل بویراحمدي و کهگیلویه به مرکزیت یاسوج در سال 1342 تاسیس

 
شد و در سال 1355 استان کهگلویه و بویر احمد تاسیس شده است. 

 
مشخصات جمعیتی جمعیت استان کهگیلویه و بویراحمد 

طبق سرشماري نفوس و مسکن سال 1395 برابر با 713052 نفر میباشد. از مجموع جمعیت 361386 نفر مرد (7.50 درصد) و
351666 نفر زن (3.49 درصد) میباشد که در نتیجه نسبت جنسی در استان برابر 103 بدست می آید. به عبارت دیگر، در مقابل هر

 
100 نفر زن 103 مرد وجود دارد. 

استان کهگیلویه و بویراحمد در سال 1385 حدود 9 دهم درصد از جمعیت
کل کشور را شامل شده که این میزان در سال 1390 نیز به 0.88 درصد و
در سال 1395 حدود 0.89 درصد از کل کشور را در برگرفته است که این
نسبت جمعیت از سال 1390 تا 1395 معادل 0.01 درصد افزایش داشته

 
است. 



سهم و درصدجمعیت استانجمعیت کل کشورسال
9دهم138570472846634299
88 صدم139075149669658629
89 صدو139575149669713052

 
میزان رشد جمعیت 

میزان رشد طبیعی جمعیت نشان دهنده افزایش یا کاهش جمعیت در طول یک سال و در یک منطقه بدون در نظر گرفتن مهاجرت

 
را نشان می دهد. 

داود صادقی مدیرکل ثبت احوال استان کهگیلویه و بویراحمد، با ابراز نگرانی از کاهش جمعیت استان این مورد را یک خطر براي

 
استان عنوان کرد و اظهار داشت: از دلایل عمده کاهش جمعیت در استان بالا رفتن سن ازدواج و در نتیجه افزایش ناباروري می باشد. 
وي به کاهش جمعیت استان در پنج سال گذشته 11395-1399 اشاره کرد و گفت: ولادت هاي ثبت شده در سال 1399 یازده هزار

 
و 153 مورد بوده و این تعداد با مقایسه با ولادت هاي سال 98 که 12 هزار و 39 مورد بوده 7 و 4 درصد کاهش داشته است. 

صادقی از افزایش بیش از 21 درصدي آمار ازدواج استان در 1399 نسبت به مدت مشابه خبر داد و افزود: در سال گذشته 6 هزار و
799 مورد ازدواج به ثبت رسید که این آمار نسبت به آمار ازدواج سال 98 که 6 هزار و

 
46 مورد بوده 21 و 2 دهم درصد افزایش دارد. 

وي با بیان اینکه براساس آمار سال 1397 حدود 14 هزارو 200 واقعه ولادت در استان
ثبت شد می گوید 1395 نسبت به سال 1396، تعداد ولادت ها در کهگیلویه و بویراحمد
6 درصد و آمار میزان ازدواج نیز 5.2 درصد کاهش یافته است که این عوامل در بلند مدت

 
بر روي نرخ رشد جمعیت استان تاثیر منفی خواهد گذاشت. 

مدیرکل سازمان ثبت احوال استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: میانگین سن ازدواج در
کهگیلویه و بویراحمد براي پسران 31 سال و براي دختران 28 سال بوده و آمار طلاق در

 
سال گذشته نسبت به مدت مشابه کاهش یک درصدي داشته است. 

وي بیان کرد: هم اکنون استان کهگیلویه و بویراحمد در مرز کاهش سطح عدم جانشینی قرار دارد، اما ادامه این روند می تواند به

 
کاهش جمعیت در آینده منجر شود. 

مدیرکل ثبت احوال کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: تغییر سبک زندگی، فرهنگ تک فرزندي و بی رغبتی برخی جوانان به ازدواج از

 
چالش هاي جمعیت در استان است که دستگاه هاي فرهنگی براي توقف وضعیت کنونی می توانند تلاش و برنامه ریزي کنند. 

تقوي با بیان اینکه جمعیت کشور در سال گذشته هشت درصد کاهش یافته است بر برنامه ریزي بهتر براي و راهبرد هاي ترغیبی

 
جهت ازدواج و فرزندآوري تاکید کرد. 

 
عوامل کاهش فرزند آوري در کشور 

در خصوص فرزند آوري عواملی وجود دارد که در این زمینه اثرگذار هستند یکی از این عوامل کاهش میزان ازدواج است باوجود
سیاست گذاري هاي مانند ازدواج هاي دانشجویی ما شاهد کاهش میزان ازدواج هستیم که روي موالید هم اثر مستقیمی را می گذارد.
محمد مهري 8 سال پیش دانشجو بوده و ازدواج کرده است (ازدواج دانشجویی) می گوید: همسرم همکلاسی و هم رشته من بود و به

 
دلیل اینکه هیچ کدام از ما نتوانستیم شغل ثابت پیدا کنیم تصمیم گرفتیم بچه دار نشویم. 

همسر محمد مهري هم با بیان اینکه هم اکنون من 31 سال سن دارم و محمد 33 سال سن دارد می گوید: علیرغم آگاهی کامل از
سن مطلوب براي فرزند آوري زوجین به ویژه خانم ها (با اشاره به اینکه سن یائسگی زنان ) شرایط ما براي تامین معیشت و رفاه

 
مناسب نیست. 

از تعداد 20 زوج دیگر که دوران تاهل آن ها بیش از 5 سال می گذرد و تا کنون یا بچه دار نشدند یا تک فرزند دارند در این زمینه

 
سوال پرسیدم که 11 زوج از آن ها مسئله معیشت و اقتصادي را عمده ترین دلیل نداشتن فرزند عنوان کردند. 

علی حسینی کارشاس ارشد جمعیت شناسی با بیان اینکه در خصوص گرایش خانواده ها به بدون فرزندي و تک فرزند آوري موضوع



اقتصاد حرف اول را در کاهش موالید می زند می گوید: ترس از فرزند آوري به معناي ترس معیشت، تأمین امکانات و اقلام موردنیاز

 
فرزند است، ترسی که در والدین جوان پیش آمده موجب شده به سمت کاهش موالید سوق پیدا کنند. 

زوج اهل استان فارس که در یاسوج مستاجر هستند و در یک شرکت به صورت پاره وقت کار می کنند با اشاره به اینکه ما مبلغ اجاره
خانه خود را به سختی تامین می کنیم می گویند: قواي مجریه و مقننه مشکلات اقتصادي خانواده ها را حل نمی کنند به عنوان مثال
مبلغ یارانه افراد از سال 89 تاکنون ثابت مانده است درحالی که ارزش 45 هزار تومان در طی 10 سال به شدت پایین آمده است و آیا
به نظر مسئولان تورم در سال هاي اخیر موجب نمی شود تا مسئولان به نرخ یارانه ها بیافزایند؟ به هرحال موضوعات اقتصادي در
بحث فرزند آوري آثار خودش را می گذارد و درواقع زمانی که والدین نسبت به درآمد اقتصادي خود اطمینان نداشته باشند کم تر

 
رغبت می کنند که فرزندي را به دنیا بیاورند. 

 
شهرنشینی و کاهش فرزند آوري در جامعه 

کارشناسان یکی دیگر از دلایل کاهش رشد جمعیت در کهگیلویه و بویراحمد گرایش مردم به شهرنشینی می دانند چرا که در شهر ها
به دلیل افزایش هزینه هاي زندگی و فرهنگ آپارتمان نشینی و هزینه هاي آموزشی فرزندان، شاغل بودن والدین و دلایل دیگر

 
خانواده ها سعی می کنند کم جمعیت تر یا به اصطلاع فرزند کمتري داشته باشند. 

بر اساس موقعیت مکانی، جمعیت در استان کهگیلویه و بویراحمد 397461 نفر) 7/55 درصد (ساکن در نقاط شهري و 314009 نفر)
1/44 درصد (در نقاط روستایی و 1582 نفر) 2/0 درصد) بعنوان غیر ساکن سکونت داشته اند. طی فاصله 10 ساله در استان از سال
1385 تا 1395 به جمعیت شهري استان به میزان 95269 نفر (معادل 1/8 درصد) افزوده شده و نیز تعداد 16516 نفر) معادل 1/8

 
درصد از جمعیت روستایی و غیر ساکن کاسته شده است. 

علی حسینی می گوید: به هرحال جمعیت کهگیلویه و بویراحمد در طول 40 سال گذشته به سمت جامعه شهري پیش رفته و در

 
جوامع شهري کم شدن تعداد موالید و کنترل فرزند آوري نسبت به جوامع سنتی بیشتر است. 

وي اضافه کرد: در جوامع روستایی، چون امکانات زیرساخت هاي لازم براي پرورش کودك به توسعه یافتگی شهر ها نیست نگرانی

 
کمتري هم در خصوص پرورش فرزند به چشم می خورد و درنتیجه موالید در روستا ها بالاتر است. 

حسینی می گوید: در روستا اگر یک کودك کلاس زبان هم نرود عادي است و اگر کلاس کنکور هم نرود مشکلی ایجاد نمی شود، اما
اگر همان کودك به شهر مهاجرت کند، می بینند که باید اوقات فراغتش باید پر شود و به همین علت در شهر ها میزان فرزند آوري از

 
روستا ها کم تر است. 

 
نبود مشوق هاي مادام العمر ترغیب کننده اي فرزند آوري 

علت دیگر کاهش جمعیت در کشور و به تبع آن در کهگیلویه و بویراحمد نبود مشوق هاي مادام العمر ترغیب کننده ي فرزند آوري

 
در کشور است. 

اکبر حبیبی کارشناس جامعه شناسی با بیان اینکه در کشور هاي پیشرفته براي تشویق خانواده ها با فرزند آوري مشوق هاي مادام
العمري در نظر گرفته است که می توان از تجربیات آن ها بهره بگیریم می گوید:به عنوان مثال در برخی از کشور ها به تعداد هر فرزند

 
بخشی از مالیات والدین بخشوده می شود یا امتیازهاي رفاهی و معیشتی در اختیار آنها قرار می گیرد 

در سالهاي اخیر در کشور ما و به تبع آن در کهگیلویه و بویراحمد شاهد مشوق هاي موقت مانند وام ازدواج، کمک هزینه نگهداري
کودك به کارکنان دولت، دایر کردن مهدکودك در ادارات و ... ارائه شد که اینها نه اینکه کارساز نیست بلکه کم است و باید مشوق

 
هاي مادام العمر مانند پرداخت مالیات، پرداخت حق بیمه و.. به والدین داده شود، قطعاً جواب بهتري می توانیم بگیریم. 

 
کار تبلیغاتی و فرهنگی بدون ارائه امتیازهاي معیشتی جوابگو نیست 

در کهگیلویه و بویراحمد که عمدتا مردم از طبقات متوسط و پایین تر هستند باید ابتدا معیشت و رفاه خانواده ها تامین شود بعد به



کارهاي تبلیغاتی و شعار و فرهنگ سازي روي بیاوریم چرا که کارشناسان معتقدندرشد جمعیت با شعار، سریال سازي و کار فرهنگی
اتفاق نمی افتد هرچند که کار فرهنگی تصویر مثبتی را در جامعه ایجاد می کند، اما باید معیشت هم تأمین شود. براي مثال:در یک
سال اخیر در این ایام کرونا بسیاري از کارگران فصلی بیکار شده اند که باید از این عزیزان حمایت هاي کافی صورت بگیرد حتی
بسیاري از این ها بیمه هم نیستند و حتی در این صورت بیمه بودن نیز مبلغ ناچیزي به آن ها پرداخت می شود که کفاف زندگی

 
شان را نمی دهد. 

 
رشد فرهنگ فردگرایی و کاهش فرزند آوري 

برخی از زوج ها در گفتگو با خبرنگار صدا و سیما فرزند را مانعی براي تکامل و رسیدن به ایده هاي خود عنوان کردند که این نشان

 
می دهد که در سال هاي اخیر ما شاهد رشد فرهنگ فردگرایی در برخی از مناطق استان به ویژه در یاسوج و دوگنبدان هستیم. 

 
تقویت زیرساخت هاي آموزشی و اقتصادي و شغلی براي رشد جمعیت 

استان کهگیلویه و بویراحمد استانی کوچک و توسعه نیافته است به گونه اي که زیرساخت هاي آموزشی و شغلی و اقتصادي در این
استان یا شکل نگرفته است و بسیاري از زوج ها معتقدند اگر قرار است آن ها صاحب فرزند شوند باید شرایط جامعه براي رشد اولاد

 
آن ها مهیا باشد و باید زیرساخت هاي فرزند آوري به ویژه اشتغال در جامعه شکل گرفته و تقویت شود. 

این نقیصه را در استان کهگیلویه و بویراحمد به خوبی نمایان است چرا که به دلیل نبود زیرساخت هاي صنعتی و اقتصادي بسیاري از

 
جوانان همه هم و غم خود را صرف اخذ مدرك دانشگاهی و استخدام در ادارات دولتی می کنند. 

نکته بسیار مهمی که در سال هاي اخیر در کهگیلویه و بویراحمد به چشم می خورد این است که بسیاري از مردان تلاش می کنند

 
همسر خود را از میان بانوان شاغل در ادارات و موسسات انتخاب کنند. 

کارشناسان معتقدند بانوان شاغل در ادارات سعی می کنند یک یا دو فرزند داشته باشند چرا که آنها شرایط زندگی خود را با شرایط

 
کار وفق می دهند به همین دلیل بسیاري از آنها داشتن فرزند را دست و پاگیر می دانند. 

دخالت دولت هم عامل دیگري بود البته به واسطه اجراي قانون تنظیم خانواده، افزایش سن ازدواج، بالا رفتن میزان تحصیلات زنان،
افزایش جمعیت تحصیل کرده، تغییر در کارکرد خانواده از عوامل دیگر کاهش جمعیت در کهگیلویه و بویراحمد است، علاوه بر این
حمایت از تشکیل خانواده و پشتیبانی از آن باید به عنوان یک اصل در نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران موردتوجه بیشتر قرار

 
بگیرد. 

 
طرح جوانی جمعیت 

علی حسینی کارشناس ارشد جمعیت شناسی با بیان اینکه پیش بینی می کردیم نرخ رشد جمعیت در دو دهه آینده در استان
متعادل شود و بتوانیم از کاهش جمعیت جلوگیري کنیم، اما بر اثر شیوع ویروس کرونا و به تبع آن تغییر سبک زندگی و هزینه هاي

 
ناشی از این بیماري نیز بدون شک بر سایر علت هاي کاهش جمعیت اضافه می شود. 

وي با اشاره به راهکار هاي مقابله با این معضل اظهار داشت: با توجه به تجارب جهانی در این موضوع، دو راهکار کلان پیش رو داریم.

 
ابتدا راهبرد قانونی براي حمایت و افزایش فرزندآوري و سپس راهبرد فرهنگی براي ارزش گذاري فرزندآوري در جامعه. 

حسینی با اشاره بر طرح جوانی جمعیت و تأثیر آن بر مقابله با کاهش جمعیت کشور ادامه داد: این طرح در صدد اجراي همین دو
راهبرد است و مشوق هاي خوبی در آن در نظر گرفته شده است. طرح جوانی جمعیت که اواخر اسفندماه سال 99 در مجلس به

 
تصویب رسید داراي 72 ماده است که در حال حاضر تنها قانون در دسترس ما در زمینه مؤلفه جمعیت است. 

وي با اشاره به برخی مشوق هاي این طرح براي افزایش فرزندآوري عنوان کرد: از جمله موارد مدنظر در این طرح وام تولد فرزندان،
معافیت مالیاتی، وام مسکن براي تولد فرزند، کمک هزینه هاي تحصیلی و درمانی براي فرزندان و والدین و همچنین موظف کردن

 
دستگاه هاي فرهنگی براي ارزش گذاري فرزندآوري در جامعه است. 

این پژوهشگر جمعیت در پایان خاطرنشان کرد: متأسفانه در یک دهه اخیر فرصت پنجره جمعیتی بدون هیچ گونه توجهی از بین رفت
و در حال حاضر که در آستانه انتخابات ریاست جمهوري هستیم، یکی از مهمترین مسائل لزوم توجه کاندیدا ها به تحولات جمعیتی و

 
ارائه برنامه در این زمینه از سوي آن ها است. 



در پایان باید بگویم که مراکز رصد سیاست هاي کلی نظام باید تشکیل شود، چرا که صیانت از نهاد خانواده از اصول کلی است که

 
رهبر انقلاب تأکید فراوانی روي آن دارند و به همین منظور باید مداوم اجرایی شدن آن رصد شود. 

نویسنده: محمدجعفر درزاده و رقیه صادقی



ایجاد منطقه آزاد اینچه برون، دروازه توسعه گلستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/02/31

ایجاد منطقه آزاد اقتصادي، تجاري اینچه برون نیازمند بسیج تمام ظرفیت هاي اقتصادي، سیاسی و اجتماعی گلستان و
منتظر ابلاغ دولت به استانداري است.

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما مرکز گلستان: تصویب منطقه آزاد اینچه برون به عنوان منطقه آزاد اقتصادي و تجاري از سال
1393 در سفر استان هیات دولت به گلستان مطرح شد و پس از کش و قوس هاي زیاد در مجلس و مجمع تشخیص بالاخره در 15
اردیبهشت 1400 به تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام رسید ،اگرچه مانند دیگر مناطق آزاد کشور بستري براي واردات بی رویه

 
مانند خودرو نیست. این اتفاق ،فرصت با ارزشی است که گلستانی ها آرزوي آن را داشتند. 

منطقه آزاد اینچه برون محدوده اي به وسعت تقریبا به وسعت 12 هزار هکتار به طول تقریبی 40 کیلومتر و عرض 3 کیلومتر از مرز

 
اینچه برون تا شهرك صنعتی اترك در محدوده منطقه ویژه اقتصادي اترك را شامل می شود. 

هادي حق شناس استاندار گلستان می گوید: توجه به موقعیت هاي جغرافیایی استان گلستان منطقه آزاد اینچه ببرون فرصت طلایی

 
براي بکار گیري خلاقیت کار آفرینان خواهد بود ومی تواند موتور محرکه اقتصاد استان ما و حتی استانهاي دیگر کشور باشد. 

 
 

همسایگی با خراسان شمالی ورضوي و کلانشهر مشهد مقدس و مسیر افغانستان ،همسایگی با استان سمنان و دسترسی به استان
تهران یزد و اصفهان و مرکز ایران و همسایگی با استان مازندران و بندر امیر آباد ،همسایگی با کشور ترکمنستان و بهره مندي از مسیر
ریلی با کشور هاي قزاقستان و روسیه و کشور هاي GIS و حاشیه خزر موقعیت استراتژیک استان گلستان و منطقه آزاد اینچه برون
است.اما استفاده ز این موهبت الهی نیاز به شناخت صحیح فرصتها و چالش ها،توانمندي ها و نیاز هاي استان گلستان از یک سو و نیاز

 
بازار کشور هاي همسایه و استانها مرتبط است. 

استاندار گلستان می گوید :وسعت 650 هزار هکتاري اراضی کشاورزي استان گلستان و تولید سالانه 5 میلیون تن محصولات متنوع
در فصول مختلف سال از جمله توانمندي هاي استان گلستان است اما ارزش افزوده بخش کشاورزي به علت خام فروشی محصولات



 
نصیب بهره برداران نمی شود، براي همین باید به فکر توسعه صنایع تبدیلی باشیم. 

بررسی نرخ بیکاري جمعیت 15 ساله و بیش تر استان گلستان و کشور نشان می دهد که در استان گلستان 8/0 درصد و در کل کشور

 
9 و نیم درصد از جمعیت فعال، بیکار بوده اند. 

 
به علت صنعتی نشدن استان و نرخ بیکاري استان گلستان در آمد سرانه استان ما هم به طبع پایین ورده هاي میانی جدول قرار دارد. 

 
کوهساري نماینده مردم رامیان و آزادشهر در مجلس شوراي اسلامی می گوید: 

 
درآمد سرانه استان در مقایسه با کشور 50 درصد کمتر بوده که علت آن صنعتی نبودن استان است . 

برنامه ریزي درست براي ایجاد زیرساخت هاي متناسب با نیاز استان در منطقه آزاد اینچه برون ضروریست از جمله ایجاد امکانات
جذاب براي سرمایه گذاري و کارخانه هاي بسته بندي و فرآوري محصولات کشاورزي می تواند ضمن اشتغالزایی بالا ،ارزش افزوده

 
بالایی نصیب استان گلستان کند و درآمد سرانه استان را افزایش دهد. 

تولید حدود یک میلیون تن گندم و وجود تنها 40 کارخانه آرد و تولید 120 هزار تن جو تنها 11 کارخانه خوراك دام، پرورش دو
میلیون دام سبک ، بیش از 3 درصد گوشت قرمز کشور و نیاز کشتار گاههاي صنعتی و کارخانه هاي فرآوري گوشت،تولید 90 هزار تن
کلزا و کمبود کارخانه هاي روغن کشی،تولید 200 هزار تن گوشت مرغ در هزار واحد مرغداري گوشتی و تامین نیاز بیش از7 استان
کشور ،آغاز احداث و توسعه گلخانه هاي تولید محصولات کشاورزي و گل و گیاه زینتی خارج از فصل ،تولید گیاهان دارویی ،گوجه
فرنگی،زیتون، توت فرنگی چغندر قند ،عسل و صنایع زنبور داري،پرورش میگو، ماهی،صدف کوهی و در آینده محصولات پتروشیمی

 
ظرفیت هاي مهم استان گلستان براي صنعتی شدن و توسعه صنایع تبدیلی و بسته بندي است. 

علی محمد چوپانی رییس اتاق بازرگانی استان گلستان می گوید: اگر چه تا کنون این ظرفیتها و نیاز ها بارها و بارها مطرح شده است
و شهرك هاي صنعتی استان برخی از این صنایع ایجاد شده اما ایجاد منطقه آزاد اینچه برون با داشتن معافتهاي مالیاتی و مشوق هاي

 
سرمایه گذاري فراوان ،فرصت کم نظیري را براي گلستان فراهم کرده است. 

 
 

از 5 میلیون تن محصولات کشاورزي استان تا 30 درصد برخی محصولات کشاورزي ازجمله میوه و سبزیجات به علت کمبود صنایع

 
تبدیلی به ضایعات تبدیل می شود. 



محمد رضا عباسی معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي گلستان می گوید:پارسال گوجه فرنگی با پیش بینی تولید بیش از
200 هزار تن در سطح 4700 هکتار از اراضی کشاورزي گلستان کشت شد؛ سالانه 35 تا 40 درصد گوجه تولیدي در گلستان در قالب

 
تازه خوري مورداستفاده قرار می گیرد و مابقی به کارخانجات رب تحویل داده می شوند. 

 
 

کاهش قیمت شدید گوجه فرنگی داستان غم انگیزي شده که هرسال تکرار می شود و گاهی قیمت هر کیلو گرم به حدود 150 تومان

 
می رسد. 

اینها بخشی از توانمندي و سرمایه هاي استان گلستان است که به علت کمبود کارخانه هاي فرآوري و صنایع بسته بندي خام فروشی

 
می شود یا به ضایعات تبدیل می شود. 

علی محمد چوپانی رئیس اتاق بازرگانی گلستان می گوید:ایجاد منطقه آزاد اینچه برون به خودي خود پایان ماجرا نیست و تنها در
صورتی می تواند مشکل اقتصاد استان را حل کند که بر اساس نیاز ها و توانمندي هاي کشاورزي و صنعتی استان گلستان ایجاد شده
باشد یعنی کارخانه اي فرآوري و بسته بندي با محصولات استان مطابق باشد و زیر ساخت منطقه آزاد هم با نیاز هاي کارخانه هاي

 
فرآوري و بسته بندي مطابق باشد. 

عباس اغنامی مدیر دفتر اقتصادي استانداري گلستان می گوید: منطقه آزاد اینچه برون می تواند با داشتن شهرك صنعتی هزار هکتار
اترك از سویی و از سوي دیگر همسایگی با کشور هاي سی آي اس حدود 360 قلم کالا ایران را صادر کند و هم بجاي واردات

 
محصولات نهایی مواد اولیه ازجمله نفت و گاز را از این کشور ها وارد و به محصولات پتروشیمی تبدیل و صادر کند. 

 
 



سید ابراهیم حسینی مدیر کل گمرك استان با اشاره به ضرورت استقرار گمرك در منطقه آزاد گفت: ما آمادگی داریم در صورت آغاز

 
به کار منطقه آزاد اینچه برون و ساخت امکانات اداري و تجهیزات اداري نیرو هاي خود را مستقر و شروع به کار کنیم. 

 
 

 
مشوق هاي صادراتی قانونی وقتی براي سرمایه گذار جذاب است که تامین انرژي از جمله برق و آب و گاز مطمئن و پایدار باشد . 

یعنی در زمان اوج مصرف خانگی کشور براي جلو گیري از بحران دچار افت شدید گاز ،برق و آب نباشند وبا قیمت یارانه ي محاسبه

 
شوند و حد اقل 10 ساله آینده طراحی شده باشند. 

 
این زیر ساختها مانند خطوط انتقال و یا ایستگاه هاي تقویت فشار گاز و افت ولتاژ برق باید براي افق بلند مدت ساخته شوند. 

 
همچنین با استفاده از رودخانه اترك باید آب مورد نیاز صنایع منطقه آزاد اینچه برون برنامه ریزي و مدیریت شود. 

یکی از زیر ساختهاي مهم ،جاده هاي دسترسی به منطقه آزاد اینچه برون شامل جاده گنبد کاووس به اینچه برون و آق قلا به اینچه

 
برون ت که باید متناسب بانیاز صنایع منطقه آزاد طراحی و توسعه یابند. 

همچنین بارانداز کامیونها،پارکینگ ها و امکانات اسکان رانندگان ومسافران در منطقه آزاد دیده شود و از سویی استفاده از ظرفیت 16

 
هزار نفري فعالان بخش حمل و نقل استان اولویت قرار گیرد. 

یکی دیگر از زیر ساختهاي مهم هر منطقه تجاري زیرساخت هاي ارتباطی و آنتن دهی موبایل و خطوط فیبر نوري است تا با

 
ارتباطاتی سریع و آسان تبادل اطلاعات و مبادلات تجاري کارخانه ها و تجاربه سهولت انجام شود. 

محمد احمدي مدیر کل ارتباطات و فن آوري اطلاعات می گوید ما پیشنهاد ایجاد شبکه هوشمند در منطق آزاد را به استاندار ارائه

 
کرده ایم تا بستر ارتباطی مناسب با نیاز هاي آینده براي فعالان اقتصادي منطقه فراهم شود. 



 
 

اتصال منطقه آزاد اینچه برون به ریل راه آهن ترکمنستان ، قزاقستان ،روسیه و چین و نیز راه آهن تهران مشهد براي توسعه سریعتر

 
آن باید اولویت دولت باشد. 

توسعه و تکمیل بندر خواجه نفس فرصت کم نظیري است که در صورت تکمیل استفاده از حمل ونقل دریایی ارزان را براي صادرات

 
محصولات استان به کشور هاي حاشیه خزر فراهم می کند. 

توسعه و تکمیل پایانه هاي صادراتی مخصوص گل و گیاهان زینتی و آپارتمانی در فرودگاه بین المللی گرگان از ضرورت هاي دیگر

 
براي جذب سرمایه گزاران است. 

 
مدیر کل گمرك گلستان گفت:مقدمات ایجاد گمرك فرودگاه بین المللی گرگان در حال انجام است و به زودي آغاز به کار می کند. 

تشویق واحد هاي صنعتی استان براي سرمایه گزاري ایجاد کارخانه در منطقه آزاد اینچه برون همراه با معافیت هاي مالیاتی صادر

 
کنندگان ضروریست تا سرمایه گزاران بومی و نیروي کار بومی در اولویت قرار گیرند. 

طراحی یکپارچه منطقه آزاد تجاري می تواند آن را به یک کاخانه بزرگ صنایع فرآوري و بسته بندي و تبدیلی صادراتی تبدیل کند
که از یک سو مواد اولیه تولید شده در داخل کشور از طریق جاده ها و مسیر ریلی وارد و از سوي دیگر محصولات بسته بندي شده

 
مورد نیاز بازار هاي صادراتی از طریق گمرك ویژه منطقه آزاد صادر شود. 

البته ایجاد منطقه آزاد تجاري و اقتصادي به عزم ملی و همراهی بانکها نیاز دارد تا براي سرمایه گزاران نقدینگی کافی و به موقع فراهم

 
کند و زمین و تجهیزات کارخانه را به عنوان وثیقه تسهیلات بپذیرد. 

ایجاد شهرك هایی در نزدیک کارخانه ها و یا توسعه روستا هاي منطقه براي اسکان ارزان کارگران و همچنین ایجاد هتل و مهمانپذیر
براي اسکان مسافران و تجار و رانندگان کامیونهاي ترانزیتی و پی گیري آن از طریق صدرو مجوز هاي سازمان میراث فرهنگی صنایع

 
دستی و گردشگري جزو ضروریات ایجاد منطقه آزاد تجاري و اقتصادي اینچه برون است. 

هادي حق شناس استاندار گلستان درباره زمان اجراي مقدمات منطقه آزاد اینچه برون گفت: پس از تصویب در مجمع تشخیص این

 
مصوبه باید به دولت ابلاغ شود تا دولت هم به استانداري ابلاغ کند. 

هادي حق شناس افزود: با ابلاغ مصوبه به استانداري مراحل تعیین مشاور و تامین منابع مالی را براي آغاز کار به سرعت انجام می

 
دهیم. 



نتیجه : با مشخص شدن نقش و وظیفه مندي دستگاه ها و ادارات مختلف در ایجاد زیر ساختها و اخذ مجوزها ، باید مدیران و مسولان
و نمایندگان مردم در مجلس براي هماهنگی کار ها زیر نظر یک مدیریت متمرکز در استانداري هماهنگ شوند و با تدوین برنامه و
نقشه راه مدون ، از ظرفیت تمامی نیرو هاي داخلی و نخبه هاي خارج استان براي جذب سرمایه گزار استفاده بهینه شود تا بتوان رتبه

 
اقتصادي گلستان را در تولید و اشتغال ارتقاء داد. 

سردبیر :سید حسین حسینی



تولید 100هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان

منبع: ایمناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت گفت: فولاد کویر اردستان در سه فاز طراحی شده، فاز اول
این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن طراحی شده است. همچنین با

اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد.

مدیرعامل فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه مطرح کرد: تولید 100هزار تن آهن اسفنجی در شرکت

 
تعاونی فولاد کویر اردستان 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر
صمت گفت: فولاد کویر اردستان در سه فاز طراحی شده، فاز اول
این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با
قابلیت افزایش به 200 هزار تن طراحی شده است. همچنین با
اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی

 
خواهد شد. 

به گزارش ایمنا، سینک ساهنی، امروز (جمعه، 31 اردیبهشت) در
بازدید وزیر صمت از این کارخانه اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به
100 هزار تن تولید آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه
برق به روش بازیافت حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد

 
تولید شمش فولادي به روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان با بیان اینکه شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مستقیم سنگ
آهن بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود گفت: حدود 25 درصد آهن

 
اسنفنجی دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تأمین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغالزایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به

 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 



وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده

 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دو روزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، در این سفر
واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجدداً به چرخه تولید بازگشت تا زمینه اشتغال

 
در این استان فراهم شود. 

منبع: ایراسین



مدیر روابط عمومی فولادمبارکه :نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند

منبع: ایران پترونتشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/02/31

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي

دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر ...

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در این
نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و خصوصی

 
و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

به گزارش ایران پترونتوبه نقل از ایراسین؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان
اصفهان در نشست صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی
ها را در رسیدن به اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود
گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین
الملل شرکت فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی

 
اصفهان و احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 

 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد  استان و کشور خواهد داشت 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 



رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد  استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي 

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

 وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 



 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

 وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 



علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 

س/41



رشد 8 درصدي تولید صنایع در سال گذشته

منبع: بیرونیتشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/02/31

علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به اصفهان گفت: در سال گذشته علیرغم تحریم و شیوع
کرونا رشد 8 درصدي در تولید ...

 
وزیر صنعت در سفر به استان اصفهان عنوان کرد: 

 
رشد 8 درصدي تولید صنایع در سال گذشته 

علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به اصفهان گفت: در سال گذشته علیرغم تحریم و شیوع کرونا رشد
8 درصدي در تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات است و امسال هم نوید جشن ملی لوازم خانگی کشور را در آینده

 
نزدیک می دهیم. 

به گزارش بیرونیت، علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت
که به منظور رسیدگی و ارزیابی واحدهاي مختلف تولیدي در بخش
صنعتی و معدنی و افتتاح چند طرح تولیدي در استان اصفهان، به این
استان سفر کرده بود در نشستی با فعالان اقتصادي اظهار کرد: در سفر
به شهرستان شهیدپرور اردستان، بازدیدي از واحدهاي تولیدي و صنعتی
داشتیم و در دیداري چهره به چهره مشکلات واحدهاي صنعتی و

 
تولیدي بیان شد. 

وي افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت در این دوره مصمم است تا در راستاي تحقق شعار سال و تاکید رهبر انقلاب به پشتیبانی و

 
مانع زدایی از تولید مصمم ادامه دهد. 

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: این وزارتخانه راسا در حمایت از تولید از واردکنندگان و صادرکنندگان پشتیبانی می کند. 

وي گفت: اقدامات وزارت صمت در راستاي پشتیبانی و مانع زدایی از تولید جسورانه است که می توان به آزادسازي 6 هزارمترمربع

 
محدوده معدنی در کشور اشاره کرد که این موضوع شامل استان اصفهان هم می شود. 

رزم حسینی تصریح کرد: اقدام آزادسازي معادن فرصت سرمایه گذاري و اشتغال زایی را فراهم می کند؛ چراکه سال ها بود که این
معادن غیرفعال یا راکد بودند اما اکنون با همیاري تشکل هاي معدنی و نظارت هاي مربوطه جریان سازي در بخش سرمایه گذاري

 
معدن میسر شده است. 

وي افزود: یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه حذف امضاهاي طلایی و صدور مجوز در صنعت فولاد است؛ چرا که بر این باوریم که



 
سرمایه گذاران در این بخش مشروط به تامین آب می.توانند این صنعت را در کشور توسعه ببخشند. 

رزم حسینی تصریح کرد: یکی از موانع موجود در بخش صنعت، معدن و تجارت حذف بوروکراسی اداري است و با زدودن فضا و زمینه

 
رانت زدایی تحقق صادرات محصولات آزاد شده است. 

وي ادامه داد: واردات ماشین آلات سنگین نیز که در داخل وجود ندارد، محدودیت هاي آن برداشته شد. البته سیاست ما بر تولید

 
داخلی است تا براساس توانمندي هپکو ماشین آلات در داخل تولید شوند. 

وي به فعالان بخش کشاورزي هم نوید داد و گفت: با تصویب هئیت دولت تمام اختیارات از تامین تا صادرات و واردات نهاده هاي
دامی به وزارت جهادکشاورزي واگذار شده است که مورد استقبال وزیر هم قرار گرفته است تا با ایجاد وحدت رویه، برنامه ریزي در

 
صادرات و واردات محصولات کشاورزي و امنیت غذایی حاصل شود. 

وي بر توسعه متوازن صنعت به ویژه در بخش معدن تاکید کرد و گفت: براي تحقق اقتصاد مقاومتی ناگزیر به توسعه متوازن معادن در

 
کشور هستیم تا با ایجاد اشتغال در روستاها مانع مهاجرت به شهرها شویم. 

رزم حسینی بر نقش 100 شرکت بزرگ کشور به عنوان پیشران و موتور محرکه اقتصاد مقاومتی تاکید کرد و گفت: این شرکت ها
توانستند در فاز نخست با 150 هزارمیلیاردتومان و در فاز دوم با 300 هزار میلیاردتومان اقدامات مهمی در توسعه متوازن و حمایت از

 
بنگاه هاي کوچک اقتصادي بردارند. 

وي اضافه کرد: در سال گذشته علیرغم تحریم و شیوع کرونا رشد 8 درصدي در تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات

 
است و امسال هم نوید جشن ملی لوازم خانگی کشور را در آینده نزدیک می دهم. 

منبع: ایراسین



رفع مشکلات سیما کاشی با حضور وزیر صمت

منبع: بیرونیتشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/02/31

روح االله غبرایی میبدي، مدیرعامل شرکت سیما کاشی گفت: با حضور وزیر صمت مشکلات زیرساختی این واحد صنعتی رفع
شد و امیدواریم در آبان ماه...

 
مدیرعامل شرکت سیما کاشی مطرح کرد: 

 
رفع مشکلات سیما کاشی با حضور وزیر صمت 

روح االله غبرایی میبدي، مدیرعامل شرکت سیما کاشی گفت: با حضور وزیر صمت مشکلات زیرساختی این واحد صنعتی رفع شد و

 
امیدواریم در آبان ماه به بهره برداري برسد. 

به گزارش بیرونیت، روح االله غبرایی میبدي در گفت و گو با خبرنگار
ایراسین ضمن بازدید وزیر صمت از این واحد صنعتی اظهار کرد: این
واحد تولیدي از تیرماه سال گذشته با اشتغال زایی 300 نفر کلنگ زنی

 
شد و امیدواریم در آبان ماه به بهره برداري برسد. 

وي افزود: در فاز نخست ظرفیت تولید کارخانه سیماکاشی 15
هزارمترمربع در روز خواهد بود و گنجایش ظرفیت تولید روزانه به 20
هزارمترمکعب در روز هم خواهد رسید.ظرفیت تولید فاز اول کارخانه

 
سیماکاشی 15 هزار متر مربع در روز است و تا 60 هزار متر مربع در روز نیز کارخانه گنجایش افزایش ظرفیت دارد. 

مدیرعامل سیماکاشی در خصوص اشتغال ایجاد شده در این کارخانه تصریح کرد: این واحد صنعتی مشکلات زیرساختی نظیر تامین

 
گاز و برق داشت که با دستور وزیر قرار شد تامین برق از شهرستان مهاباد و تامین گاز هم از شهرستان اردستان انجام بگیرد. 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دوروزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، قرار است
امروز واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید برگردد و زمینه

اشتغال 100 نفر را فراهم شود.



روند کاهشی حوادت معدنی کشور در دهه 90

منبع: بیرونیتشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/02/31

هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این معضل وجود
دارد که آخرین آنه...

 
روند کاهشی حوادت معدنی کشور در دهه 90 

هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این معضل وجود دارد که

 
آخرین آنها حادثه معدن طزره دامغان در اردیبهشت امسال بود که به جان باختن دو نفر منجر شد. 

به گزارش بیرونیت، وقتی سخن از معدن به میان می آید همه یاد اخبار
ناخوشایند از وقایع معادن کشور می افتند چون متاسفانه خبرهاي
ریزش در معدن که در سال هاي اخیر بر تعداد آنها افزوده شد، زود
منتشر می شود، آخرین ریزش نیز مربوط به معدن زغال سنگ طزره

 
دامغان و محبوس شدن 2 کارگر آن است. 

حادثه معدن زغال سنگ در حدود ساعت 12 ظهر روز شنبه 11
اردیبهشت در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره از معادن چهارگانه

شرکت زغال سنگ البرز شرقی در کارگاه استخراج k 13 پیشرو، هنگام استخراج و به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه رخ داد که در
این حادثه 2 نفر کارگر پیمانکاري شرکت به نام هاي میلاد روشنائی و سید اصغر افضلی دچار حادثه و محبوس شدند، شامگاه

 
پنجشنبه 16 اردیبهشت پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

کارگران جان باخته هر دو کمتر از 40 سال سن داشتند و متاهل بودند، مجموعه معادن زغال سنگ البرز شرقی در منطقه طزره

 
دامغان در مناطق سردسیر و کوهستانی جنوب رشته کوه هاي البرز و در فاصله 50 کیلومتري شهرستان دامغان واقع شده است. 

در طول سال هاي گذشته حوادث ناگوار این چنین زیادي رخ داده است و تعدادي از کارگران معدن نیز بخاطر این موضوع جان خود
را از دست داده اند، به همین دلیل معدنکاري به عنوان یکی از سخت ترین شغل ها در جهان محسوب می شود چون در این شغل

 
معدنکاران با جان خود بازي می کنند. 

براساس آمارها، حدود80 درصد حوادث معادن مربوط به معادن کوچک هستند. معادن سنگ تزئینی و زغال سنگ، حادثه سازترین

 
معادن کشور به شمار می روند. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مرداد 99 گزارشی از وضعیت بهداشت و ایمنی در معادن در حال



بهره برداري را منتشر کرد. براساس این گزارش در سال 1397 تعداد چهار هزار و 916 معدن در کشور در حال بهره برداري بود و 99

 
هزار و 734 نفر در آنها فعالیت داشتند. 

مطابق آخرین آمار منتشر شده در سال 1397 تعداد 277 حادثه شغلی در معادن رخ داده است و یک هزار و 546 نفر آسیب دیدند و
36 نفر فوت کردند. برحسب فعالیت اقتصادي معادن، بیشترین حادثه شغلی به ترتیب در «استخراج سنگ تزئینی» و «استخراج زغال
سنگ خشک» اتفاق افتاده است. همچنین استان هاي مازندران، کرمان، سمنان و فارس بیشترین تعداد حادثه شغلی را به خود

 
اختصاص داده اند. 

بررسی جداول آماري نشان می دهد که در 10 سال گذشته (97- 1388) شمار معادن بهره برداري شده تعداد 490 معدن اضافه شده
و از رقم چهار هزار و 426 معدن به چهار هزار و 916 معدن رسیده است. همچنین تعداد شاغلان نیز از 76 هزار و 854 نفر به 99

 
هزار و 734 نفر بیشتر شد. 

براساس این بررسی با وجود رشد معادن و تعداد شاغلان، حوادث شغلی در معادن در 10 سال گذشته روند نزولی داشته و تعداد آن از

 
365 حادثه به 277 حادثه کاهش یافته و تعداد فوت شدگان نیز از 49 نفر در سال 1388 به رقم 36 نفر رسیده است. 

گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون در بررسی علت مستقیم آسیب شغلی در معادن در حال بهره برداري نشان می
دهد بیشترین علت حادثه شغلی مربوط به تصادم یا تصادف با اجسام درحال حرکت، برخورد عمودي یا افقی با اجسام در حال سکون

 
و تماس با اجسام برنده و تیز یا ناهموار بوده است. 

اما این حوادث در دهه 90 هم قابل تامل است چون در این دهه حوادث بسیاري رخ داده است که متاسفانه تعدادي هم از افراد شاغل

 
در معادن ایران جان خود را از دست دادند. 

 
مهمترین حوادث معدنی در کشور 

مهمترین و بزرگترین حوادث معدنی در ایران مربوط به دهه 90 است. انفجار معدن یورت زمستان آزادشهر استان گلستان در تاریخ

 
15 آبان 96 به عنوان یکی از فاجعه بارترین حوادث معدنی در کشور بود که موجب کشته شدن 43 نفر شد. 

در سال90 تعداد 44 فوتی، سال 91تعداد 43 فوتی، 92 تعداد 59 فوتی، 93 تعداد 33 فوتی، 94 تعداد 28 فوتی، 95 تعداد 44 فوتی،
96 تعداد 78 فوتی و در سال 97 تعداد 36 فوتی در حوادث شغلی معادن به ثبت رسیده است، در سال 98 نیز براثر حوادث معدن
45نفر جان خود را در 31معدن به علت گاز گرفتگی، خفگی، برق گرفتگی و ریزش کمربالاي کارگاه ها و حفاري هاي غیرمجاز از

 
دست دادند. 

در پنج ماه نخست سال 1399 نیز 20 معدنچی در 13 معدن جان خود را از دست دادند. در دهه 90 بیش از سه هزار حادثه در

 
معادن کشور رخ داده است که موجب آسیب دیدگی حدود 13هزار کارگر و کشته شدن بیش از 430 معدنچی شده است. 

23 آذر سال 1389، ریزش معدن اشکلی در منطقه هجدك راور در عمق 600 متري تونل شماره یک و محبوس شدن پنج کارگر در
داخل تونل، به عنوان یکی از حوادث مهم بود که در ساعات اولیه تنها جسد یکی از کارگران، 13 روز بعد 2 تن و 114 روز بعد جسد

 
2 تن دیگر پیدا شد. 



28 آذر 1391 نیز هشت معدنچی در جریان انفجار معدن زغال سنگ طبس کشته شدند. در این حادثه 13 کارگر وارد تونل شدند که
متاسفانه پنج نفر سالم و هشت نفر دیگر جان خود را از دست دادند، دلیل اصلی حادثه ریزش معدن، تصاعد گاز متان و انفجار حفره

 
گازي بود. 

در روز یکم اسفند 1392 نیز انفجار گاز در معدن زغال سنگ چشم پودنه شهرستان کوهبنان در شمال استان کرمان نیز سه نفر

 
کشته و 6 نفر مصدوم شدند. 

همچنین 16تیر 1393 انفجار در معدن گرانیت قرمز قلعه خرگوشی اردکان واقع در شمال شرق این شهرستان پنج کارگر را به کام
مرگ کشاند. در این حادثه شماري از کارگران به انبار مواد منفجره معدن وارد شدند و یکی از کارگران با بی احتیاطی ته سیگارش را

 
روي یکی از محموله هاي فسفر انداخته بود که در نهایت باعث انفجار در این معدن شد. 

18 مرداد 1393 نیز ناامن بودن معدن زغال سنگ کیاسر در مازندران باعث مرگ 2 معدنکار براثر گازگرفتگی شد، البته این حادثه 2

 
مصدوم هم داشت. 

18بهمن 1395 نیز انفجار در واحد مولیبدن معدن مس سرچشمه کرمان باعث مرگ یک کارگر و مجروح شدن پنج کارگر دیگر شد.

 
این کارگران در حال برشکاري بودند که کپسول اکسیژن منفجر شد. 

13 اردیبهشت 96 نیز در معدن زغال سنگ زمستان یورت آزادشهر در استان گلستان انفجار باعث مرگ 43 نفر و مصدوم شدن 83

 
نفر در این معدن شد. 

30 آبان 1397 نیز یک کارگر 54 ساله در اثر ریزش معدن زغال سنگ کلاریز واقع در منطقه معدنی طزره زیرمجموعه شرکت معدن

 
زغال سنگ البرز شرقی جان خود را از دست داد و در این حادثه 3نفر نیز مصدوم شدند. 

28 فروردین 1398 نیز متاسفانه هفت نفر از کارگران ذوب چناران به علت حادثه نقص فنی در دستگاه ذوب در این کارخانه دچار

 
سوختگی شدند. 

 
30 آبان 1397 نیز 11 کارگر معدن بر اثر اتصال کابل هاي داخل تونل معدن زغال سنگ سوادکوه مسموم و روانه بیمارستان شدند. 

16 تیر 1398 همچنین انفجار معدن سرمک ملایر به دلیل انتشار و تجمع گاز در یکی از کوره هاي این واحد صنعتی، فوت 2

 
معدنچی و زخمی شدن یک نفر دیگر را رقم زد. 

 
25مهر 1398 نیز به دلیل ریزش آوار در عمق 200متري معدن سامان کاوش طبس 2 کارگر این معدن جان خود را از دست دادند. 

20 و 27 آذر 1398 حفاري غیرمجاز و ریزش معدن سرب و روي آلبلاغ اسفراین باعث مرگ 2 کارگر شد. سال 98 این معدن هفت

 
بار ریزش کرد و بر اثر آن 6 کارگر نیز جان خود را از دست دادند. 

16دي 1398 نیز معدن کلاته رودبار استان سمنان در واحد دپو وجمع آوري زغال سنگ شهر کلاته رودبار یک کارگر براثر سقوط در



 
قیف زغال شویی جان خود را از دست داد. 

 
19 بهمن 1398 نیز 2 کارگر معدن زغال سنگ تاشکوییه شهرستان بافق بر اثر گازگرفتگی فوت کردند. 

13 تیر 1399 نیز در جریان حادثه گازگرفتگی تونل معدن قیرطبیعی «هواربزه» در گیلانغرب یک کارگر کشته و 6 کارگر مجروح

 
شدند. 

11 اردیبهشت 1400 در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه، 2 کارگر دچار حادثه و محبوس

 
شدند و پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

 
معادن، ایمنی ندارند 

در استان مازندران نیز اتفاقات در معادن به ویژه زغال سنگ چشمگیر است به طوري که بر اساس آمارهاي ثبت شده در نظام
مهندسی معدن مازندران، از سال 1395 تا پایان سال 1399 در این استان دست کم 22 حادثه در معادن این استان رخ داد که

 
حاصل آنها جان باختن 12 کارگر معدن و مصدوم شدن 25 نفر بود. عمده حوادث مربوط به معادن زغال سنگ بودند. 

طبق آمارهاي نظام مهندسی معدن، از حدود 250 معدن ثبت شده در مازندران نزدیک به 100 معدن فعالند که بیشتر آن ها معادن
روباز شن و ماسه هستند و سهم معادن زغال سنگ 20 معدن است. با این حساب اگر سهم بالاي مصدومان و قربانیان حوادث معدنی
مربوط به معادن زغال سنگ مازندران طی پنج سال اخیر را در مقابل پایین تر بودن این معادن نسبت به معادن روباز قرار دهیم،
ناایمن بودن این معادن بیشتر به چشم می آید، چرا که 12 حادثه از 22 حادثه معدنی در مازندران و 24 کشته و مصدوم از 37 قربانی

 
و مجروح حوادث معدنی مازندران طی بازه زمانی یاد شده، مربوط به 20 معدن از 100 معدن فعال استان است. 

سید مجتبی مرتضوي رئیس نظام مهندسی معدن مازندران ضمن تأیید پایین بودن ضریب ایمنی معادن این استان می گوید: هر چند
که سال 99 تعداد حوادث، مصدومان و قربانیان حوادث معدنی مازندران کمتر از سال 1398 بود، اما این به معناي بالا رفتن ضریب
ایمنی معادن مازندران نیست. به جز دو یا سه معدن در استان که بهره برداران آن براي افزایش ضریب ایمنی گام هایی برداشتند، در

 
سایر معادن اتفاق چندان قابل ملاحظه اي رخ نداده است. 

وي درباره عوامل اصلی پایین بودن ایمنی معادن مازندران می گوید: یک بخش این ضعف به تجهیزات ایمنی ارتباط دارد. به هر حال
بهره بردار باید بخشی از درآمد را به ایمن سازي و افزایش تجهیزات اختصاص دهد که کمتر شاهد این موضوع هستیم. البته دولت هم

 
می تواند با پرداخت وام کم بهره بلندمدت براي ایمن سازي و افزایش تجهیزات به بخش خصوصی کمک کند. 

 
عدم استفاده از تجهیزات مدرن معدنی 

«محمدرضا بهرامن» رییس خانه معدن ایران نیز در این باره به ایرنا می گوید: کاهش عرضه به موقع تجهیزات ضروري در معادن زغال
سنگ کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل، توجیه پذیر نیست و براي جلوگیري از تکرار حوادث دلخراش مانند معدن "طزره"

 
دامغان باید تسهیلاتی در واردات این تجهیزات قائل شد. 

وي اظهار داشت: با توجه به اکتشافات انجام شده زغال سنگ در ایران، کشورمان نزدیک به یک درصد ذخایر جهان را به خود



اختصاص داده، به طوري که ذخایر زمین شناسی زغال سنگ در ایران حدود 11 تا 14 میلیارد تن و ذخایر قطعی حدود 1.1 میلیارد

 
تن است، با این حال، به همان نسبت از استانداردها و تجهیزات ضروري مدرن در این صنعت بهره نبرده ایم. 

بهرامن تصریح کرد: فقط در این صورت است که با بهره مندي از دانش روز جهان در این زمینه می توان دیگر در کشور شاهد این

 
قبیل حوادث دلخراش در جامعه معدنی زحمت کش نشد. 

رییس خانه معدن ایران بیان داشت: ایجاد برخی موانع بر سر راه واردات ماشین آلات و تجهیزات معدنی با توجه به اینکه در شرایط
کنونی تولید این نوع تجهیزات به هیچ عنوان پاسخ گوي نیاز سرمایه گذاران در این بخش مهم در اقتصاد کشور نبوده و عدم تامین به
موقع تجهیزات و ماشین آلات معدنی، نشان می دهد که تصمیم سازان این بخش مهم نسبت به عواقب کاهش عرضه به موقع این

 
تجهیزات ضروري در معادن کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل واقف نیستند. 

وي تاکید کرد: تصمیم سازان در این موارد باید در کنار متولی بخش معدن به دنبال چگونگی حمایت و پشتیبانی از تولیدکننده براي
تسهیل در تامین و ورود ماشین آلات و فناوري هاي نوین به معادن باشند و باید به نوعی دست سرمایه گذاران صنعت معدن کاري را
براي واردات ماشین آلات و تکنولوژي هاي نوین به معادن را به هر طریق ممکن و با آینده نگري و روش هاي حمایتی خاص و

 
هوشمندانه بفشارند. 

بهرامن خاطرنشان کرد: وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ کشور به دلیل عدم استفاده از تجهیزات نوین در معادن زغال سنگ به ویژه
معادن بسیار کوچک که شرایط نامطلوبی از نظر میزان تولید و اقتصادي دارند، به شدت پایین بوده و از استانداردهاي مرسوم در کار

 
در معادن زیرزمینی خارج است. 

وي اضافه کرد: به همین ترتیب، وضعیت ایمنی و سلامت مهندسان و کارگران در این معادن در بدترین حالت خود قرار گرفته، به

 
طوري که هر لحظه بیم آن می رود تا اتفاق ناخوشایندي در این معادن رخ دهد و جامعه معدنی کشور را عزادار کند. 

 
حوادث معدنی در حال کاهش است 

البته طبق اعلام مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی، بررسی تاریخی معدنکاري نشان می دهد که این شغل بسیار پُرمخاطره
بوده و آثار سویی بر سلامت انسان و محیط زیست دارد که با توجه به تصویب قوانین متعدد و نظارت هاي فراگیر در دنیا، حوادث
معدنی با گذشت زمان تا حد زیادي کاهش پیدا کرده است و امروزه شرکت هاي معدنیِ پیشرو در دنیا در تلاش هستند تا میزان این

 
حوادث را به «صفر» برسانند. 

بنگاه هاي صنعتی و معدنی براي دستیابی به این هدف، استفاده از ظرفیت فناوري هاي نوین را در دستور کار خود قرار داده اند تا به

 
نتایجی فراتر از بهبود در تجهیزات، سیستم هاي مدیریت ایمنی، اصلاح فرهنگ و رفتار و تمرکز بر قوانین دست یابند. 

یافته هاي این گزارش نشان می دهد که استفاده از فناوري هاي نوین منجر به کاهش جدي مخاطرات و ارتقاي ایمنی در معادن
خواهد شد. هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و پهبادها می توانند با جمع آوري اطلاعات و پردازش هوشمند آنها در هشداردهی خطرات

 
به کارکنان و انجام اقدامات پیشگیرانه تاثیرگذار باشند. 

همچنین فناوري هایی چون رُباتیک، پهپادها و وسایل نقلیه خودران می توانند جایگزین انسان در مناطق پُرخطر شده و صدمات و



تلفات انسانی را کاهش دهند. فناوري زنجیره بلوکی، پهپادها و اینترنت اشیا نیز می توانند از معدنکاري در محیط هاي ناایمن یا

 
معدنکاري به صرف استخراج دارایی (فلزات و سنگ هاي گرانبها) جلوگیري کنند. 

لازم است تا به عنوان اولین اقدام، مطالعه جامعی براي شناسایی موشکافانه و دقیق حوادث معدنی در 10 سال اخیر انجام شود و
منشأ، علل، پراکندگی، آثار و تبعات این حوادث بررسی و تحلیل شود. این مطالعه می تواند با محوریت سازمان نظام مهندسی معدن و

 
همکاري وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شود. 

همچنین ایجاد سامانه اي براي ثبت تفصیلی، به روز و نظام مند حوادث احتمالی معدنی با همکاري دستگاه هاي دولتی، سازمان نظام

 
مهندسی معدن، تشکل ها و انجمن هاي تخصصی ضروري است. 

اقدام دوم، ایجاد بسترهاي فناورانه به منظور شفافیت اطلاعات، کاهش سریع مخاطرات معدنی و رفع عقب ماندگی ها در این حوزه
است که می تواند شامل «توجه به برنامه هاي آموزشی و ترویجی در حوزه فناوري هاي نوین»، «حمایت از استارت آپ ها و شرکت
هاي فناور براي ورود به حوزه ایمنی معادن»، «حمایت هاي مالی و کمک به پایلوت فناوري هاي نوین در حوزه هاي کاربردي ایمنی
معادن»، «رصد مستمر و دوره اي ابتکارات کشورها، شرکت هاي معدنی تراز جهانی و تحولات فناورانه و نوآورانه در حوزه ایمنی
صنعتی» و «نیازسنجی دوره اي از معدنکاران در حوزه ایمنی به منظور برآورد مسائل کلان و اولویت دار ملی» باشد که به صورت

 
مشترك توسط سازمان نظام مهندسی معدن، ایمیدرو و بنگاه هاي معدن و صنایع معدنی عملیاتی شود. 

ایران با داشتن یک درصد جمعیت جهان بیش از هفت درصد منابع معدنی دنیا را در اختیار دارد که حاکی از وجود بستر مناسب براي
سرمایه گذاري در این بخش است. کشورمان با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیر نفتی)، 37 هزارمیلیارد تن ذخایر کشف شده
و 60 هزار میلیارد تن ذخایر بالقوه با ارزش برآوردي 1400 میلیارد دلار در میان 15 قدرت معدنی جهان قرار دارد و یکی از کشورهاي

 
غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

مهمترین معادن ایران شامل زغال سنگ، مواد معدنی فلزي، شن و ماسه، مواد معدنی شیمیایی و نمک است و بیشترین معادن فعال
در استان خراسان قرار دارند. ایران با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیرنفتی)، 37 بیلیون تن ذخایر کشف شده و 57 بیلیون

 
تن ذخایر بالقوه در میان 15 قدرت معدنی جهان جاي گرفته و یکی از کشورهاي غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

پنج هزار و 800 معدن فعال با اشتغال حدود 138 هزار نفر در کشور وجود دارد و میزان ذخایر معدنی شناسایی شده نزدیک به 60
میلیارد تن است که از این رقم افزون بر 40 میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی است. ارزش ذخایر معدنی شناسایی شده کشور که سه

 
درصد ذخایر مواد معدنی جهان را شامل می شود، افزون بر 770 میلیارد دلار برآورد شده است. 

ایران از نظر میزان ذخیره اکتشافی معدن رتبه چهاردهم را در جهان دارد و از نظر تنوع ذخایر، جایگاه دهم جهانی را به خود
اختصاص داده است. بر اساس آمار موجود، ایران از نظر ذخایر معدنی جزو 10 کشور برتر دنیاست، این موضوع نشان دهنده تاثیر

 
معادن در اقتصاد و صادرات کشور است. 

منبع: ایرنا



فرصت اشتغالزایی 6 هزار معدن غیرفعال

منبع: بیرونیتشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: واگذاري 6 هزار معدن غیرفعال کشور زمینه ساز سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال مناسب در
سراسر ایران...

 
رزم حسینی مطرح کرد: 

 
فرصت اشتغالزایی 6 هزار معدن غیرفعال 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: واگذاري 6 هزار معدن غیرفعال کشور زمینه ساز سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال مناسب در سراسر

 
ایران است. 

به گزارش بیرونیت، علیرضا رزم حسینی عصر روز جمعه در حاشیه
بازدید از چهار واحد صنعتی در اردستان در گفت وگو با خبرنگاران با
اشاره به طرح آزاد کردن معادن حبس شده، افزود: این معدن ها که
اغلب چندین دهه غیرفعال هستند آزاد و به سرمایه گذاران جدید واگذار

 
خواهد شد. 

وي ادامه داد: با اجراي این طرح، فرصت مناسبی براي سرمایه گذاران
حوزه معدن و صنایع معدنی ایجاد شده تا در این زمینه سرمایه گذاري و

 
ایجاد اشتغال کنند. 

به گفته وي، نزدیک به 6 هزار از این نوع معدن ها در استان هاي کشور و از جمله در اصفهان وجود دارد که در هفته گذشته اعلام و

 
به تدریج واگذار می شود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: قرار است هر واحد معدنی که مواد معدنی آن به اندازه کافی وجود داشته باشد، ملزم به

 
فرآوري مواد معدنی تولیدي شود. 

وي تصریح کرد: از چندین ماه پیش خام فروشی ممنوع شده است و به سمت صنایع معدنی فرآوري شده پیش خواهیم رفت تا از این

 
طریق اشتغالزایی بیشتري صورت گیرد. 

رزم حسینی در بخش دیگري با تبیین وضعیت صنعت و تولید کشور در سال گذشته، خاطر نشان کرد: سال گذشته وضعیت صنعت و

 
تولید در کشور مناسب بود و رشد هشت درصدي داشت. 



به گفته وي، در سال 1399 افزون بر یک هزار و 557 واحد غیرفعال و راکد به چرخه تولید بازگشت و با وجود تحریم ها و مشکلات

 
موجود، این تعداد واحد صنعتی و تولیدي فعال شدند و امسال نیز قرار است 2 هزار واحد دیگر به چرخه تولید بازگردد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت عصر جمعه با حضور در اردستان از کارخانه هاي فولاد کویر، فاستونی، کاشی سیما و کویر مقوا بازدید

 
کرد و از نزدیک در جریان فعالیت این واحدها قرار گرفت. 

شهرستان افزون بر 42 هزار نفري اردستان داراي 66 واحد صنعتی است که از این تعداد، 40 واحد با ظرفیت اشتغال یک هزار و 500

 
نفر مشغول به کار هستند. 

 
این شهرستان در فاصله نزدیک به 118 کیلومتري شمال شرقی اصفهان قرار دارد. 

منبع: ایرنا



تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان

منبع: بیرونیتشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه فاز
طراحی شده است...

 
مدیرعامل فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه مطرح کرد: 

 
تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه فاز طراحی
شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن طراحی شده

 
است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار بیرونیت، سینک ساهنی، امروز (جمعه، 31
اردیبهشت) در بازدید وزیر صمت از این کارخانه اظهار کرد: کارخانه
فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت
نزدیک به 100 هزار تن تولید آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این
ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت
نیروگاه برق به روش بازیافت حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را
خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد
تولید شمش فولادي به روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن

 
خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان با بیان اینکه شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ
آهن بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود گفت: حدود 25 درصد آهن

 
اسنفنجی دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به



 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده

 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دو روزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، در این سفر
واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید بازگشت تا زمینه اشتغال

 
در این استان فراهم شود. 

منبع: ایراسین



بازگشت فاستونی اردستان بعد از 6 سال

منبع: بیرونیتشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/02/31

تقی خسروي در جریان بازدید وزیر صمت از این کارخانه گفت: به درخواست نماینده مجلس و فرماندار شهرستان اردستان
این واحد تولیدي که 6 سال...

 
مدیرعامل شرکت فاستونی اردستان مطرح کرد: 

 
بازگشت فاستونی اردستان بعد از 6 سال 

تقی خسروي در جریان بازدید وزیر صمت از این کارخانه گفت: به درخواست نماینده مجلس و فرماندار شهرستان اردستان این واحد
تولیدي که 6 سال راکد بود را احیا کردیم و با سرمایه گذاري مجدد در واحدي که متروکه بود اکنون 80 نفر در این واحد مشغول به

 
کار شده اند و پارچه تولیدي آن قابل رقابت با کشورهاي ترکیه و رقیبان اصلی این صنعت است. 

به گزارش بیرونیت، تقی خسروي مدیرعامل شرکت فاستونی اردستان در
گفت و گو با خبرنگار ایراسین اظهار کرد: من پایه گذار صنعت نساجی
در منطقه مهردشت اصفهان بوده ام و اکنون در این منطقه بیکاري به
عددي نزدیک صفر درصد رسیده است و باعث شده معضلات اجتماعی

 
دیگر در این منطقه وجود نداشته باشد. 

وي ادامه داد: به درخواست نماینده مجلس و فرماندار شهرستان
اردستان این واحد تولیدي که 6 سال راکد بود را احیا کردیم و با

پرسنلی که به این کارخانهمشغول به فعالیت شدند، ظرف مدت حدود 4 ماه این کارخانه را به مرحله تولید رساندم و اکنون نزدیک به

 
80 نفر در این کارخانه مشغول به کار هستند و امیدواریم تا در آینده با کمک مسئولین تعداد کارکنان را به چند برابر برسانیم. 

وي تصریح کرد: برنامه هاي توسعه اي براي کارخانه وجود دارد تا بتوانیم به این هدفی که گفته شد دست پیدا کنیم و کمکی به تولید

 
و صنعت کشور کرده باشیم. 

مدیرعامل شرکت فاستونی اردستان در خصوص هزینه راه اندازي مجدد این کارخانه گفت: این واحد تولیدي 8 سال متروکه بود و با
سرمایه گذاري 11 میلیاردتومانی در این واحد و همچنین خرید 5 میلیارد دستگاه به صورت کامل بازسازي شد. با این اقدامات

 
کارخانه کاملا به روز و اکنون پارچه تولیدي این واحد با کشورهاي ترکیه و ... در حال رقابت است. 

وي در پایان در خصوص مشکلات این واحد تولیدي گفت: براي توسعه کار خود احتیاج به وام داریم که در این خصوص مکاتباتی با

 
وزارت خانه انجام شده و از دیگر مشکلات این است که واحد این است که تحت پوشش شهرك ها قرار نداریم. 



گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دوروزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، در این سفر
واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید بازگشت تا زمینه اشتغال

در این استان فراهم شود.



فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است

منبع: بیرونیتشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/02/31

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عموم...

 
مدیر روابط عمومی فولادمبارکه در نخستین نشست مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان: 

 
فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در این
نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و خصوصی

 
و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

به گزارش بیرونیت؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی
شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست صمیمی
گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل
سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به اهداف سازمانی
بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق
بازرگانی اصفهان، مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن
و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط
عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور

عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان و احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار

 
اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 

 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت 



مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 



وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم



 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 

 
منبع: ایراسین 

به گزارش بیرونیت؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست
صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به
اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق



بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت
فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان و

 
احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 

 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در



روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 



وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 



مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 

منبع: ایراسین



فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و

خصوصی است/ باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر

تولید تشکیل شود / نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر ...

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/02/31

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي

دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر ...

 
 

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در این
نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و خصوصی

 
و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

ایراسین؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست صمیمی گردهم
آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به اهداف سازمانی
بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع،
معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، علی کرباسی
زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان و احسان شهیر، مدیر توسعه

 
کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 



 آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط

 
عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می



 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 «فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با

 
سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم



افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید

 
تشکیل شود 

وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق

 
بازرگانی اصفهان 



احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
 ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 



«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 



امضاهاي طلایی را حذف می کنیم

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام
خواهد کرد، گفت: یکی از امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر

کس از حوزه صنایع فولادي درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت تا
جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي
طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از امضاهاي طلایی
صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه
دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي

 
درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

علیرضا رزم حسینی امروز (جمعه-31 اردیبهشت ماه) در
نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان
اقتصادي شهرستان اردستان اظهار کرد: وزارت صنعت،

 
معدن و تجارت در این دوره تلاش دارد، تولیدکننده، صادر کننده و واردکننده را تشویق و حمایت کند. 

وي با اشاره به هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت با توجه به نام گذاري سال 1400 افزود: آزادسازي شش هزار محدوده و
معدن حبس شده کشور اقدامی شجاعانه و خردمندانه بود که واگذاري این معادن براي فعال سازي، فرصت جدیدي براي سرمایه

 
گذاري و اشتغال در کشور ایجاد می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واگذاري معادن حبس شده از طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، جهش
صنعتی و معدنی در کشور به وجود خواهد آورد، اضافه کرد: این اقدام باعث می شود یک فرصت سرمایه گذاري در حوزه معادن و

 
همچنین ایجاد اشتغال فراهم شود. 

رزم حسینی تاکید کرد: جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی را به صورت جدي دنبال می کنیم و بر این باوریم که معدنی را استخراج

 
نکنیم مگر اینکه امکان فرآوري داخل براي ایجاد ارزش افزوده داشته باشد و این مسیر را با جدیت ادامه می دهیم. 

وي با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از
امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي

 
درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: تمام تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت این است تا شرایطی را فراهم کند که زمینه
رانت و رانت خواري از بین برود تا بسیاري از مشکلات سرمایه گذاران خود به خود از بین برود. البته در این راه موردهجمه همه رانت



 
خواران، مفسدان و ویژه خواران قرار گرفته ایم. 

رزم حسینی تصریح کرد: سیاست دیگر وزارت در بخش معدن حمایت از تولیدات ماشین آلات سنگین معدنی ساخت داخل است و
هم اکنون در حال شروع مجدد شرکت معتبر و بزرگ هپکو اراك هستیم که همکاران ما نشست هایی را برگزار کردند و امیدواریم

 
نتیجه بخش باشد. 

وي اظهار کرد: براساس توافقی که صورت گرفت و هیئت دولت آن را به تصویب رساند تمام اختیارات مربوط به بخش محصولات
کشاورزي مانند تامین نهاده هاي دامی و توزیع، صادرات و واردات محصولات کشاورزي کاملا در اختیارات وزارت جهاد کشاورزي قرار

 
گرفته است و این وزارتخانه اختیار تام دارد. 

وي افزود: سال گذشته صنعت ایران وضعیت خوبی داشت و علیرغم همه فشارهاي اقتصادي و بیماري کرونا رشد صنعتی 8 درصد

 
داشته است و 1557 واحد غیرفعال به چرخه تولید بازگشت خورده که یک رشد فاخر براي کشور خواهد بود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه امسال جشن خودکفایی تولید لوزام خانگی را با بهترین کیفیت برگزار خواهیم کرد، گفت:
وزارت صنعت از اینگونه فعالیت هایی که در جهت خودکفایی کشور حرکت کند به صورت جدي حمایت خواهد کرد، حتی اگر برجام
هم اتفاق بیفتد سیاست وزارت صنعت، معدن و تجارت تقویت واحدهاي تولیدي داخلی و استاده از ابزارهاي تعرفه اي براي تنظیم

 
بازار است. 

همچنین مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه
فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن

 
طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

سینک ساهنی اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید
آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت
حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به

 
روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان ادامه داد: شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ آهن
بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود. حدود 25 درصد آهن اسنفنجی

 
دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به



 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم./ ایسنا



کتاب "برنامه تحول وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی" رونمایی شد

منبع: بانک برترشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/02/31

کتاب "برنامه تحولِ وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی" با تلاش هفت ماهه 35 کارشناس متخصص حزب همت و به منظور
ارائه به دکتر حسین دهقان کاندیداي سیزدهمین دوره ریاست جمهوري با مجوز وزارت ارشاد اسلامی منتشر و طی مراسمی

با حضور تعدادي از مقامات رونمایی شد.

بانک برتر، این کتاب در خصوص بررسی شرایط موجود و فرصت ها و همچنین راه حل هاي پیشنهادي به شرایط موجود فعلی

 
توسط حزب همدلی مردم تحول خواه پرداخته است. 

سید احمد نبوي دبیر کل حزب همدلی با بیان اینکه شعار اصلی حزب ما به نام انقلاب مردمی کار و اشتغال است، گفت: نگاه ما به
این کتاب نگاهی تحول خواهانه بود که با ایده هاي مقام معظم رهبري در خصوص برنامه ریزي و مدیریت براي آینده جوانان

 
هماهنگی داشته باشد. 

 
نبوي در ادامه گفت: این کتاب در چند معاونت تهیه شده است. 

تحول در معاونت سازمان هاي تامین اجتماعی علی الخصوص شستا که حیات خلوت وزارت خانه ها بوده است، در این کتاب گنجانده

 
شده است. 

ایده بعدي تحول در سازمان صندوق هاي بازنشستگان است که در این کتاب به برنامه روشن و واضحی براي نجات از وضعیت تاسف

 
بار صندوق هاي بازنشستگی اشاره شده است. 

نبوي در انتها به توانایی بالاي جوانان کشور اشاره کرد و ابراز داشت: جوانان کشور سرشار از ایده هاي ناب و خلاق براي مدیریت و
برنامه ریزي هستند که متاسفانه دیده نشده و آن استفاده نشده است.



برگزاري آزمون تغییر حالت اشتغال به کار در شرکت توزیع برق مرکزي

منبع: خبرگزاري برق آبشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/02/31

آزمون تغییر حالت اشتغال به کار در شرکت توزیع نیروي برق استان مرکزي با رعایت پروتکل هاي بهداشتی بر اي جلوگیري
از شیوع بیماري کرونا ،31 اردیبهشت در اراك برگزار شد. در این آزمون ، تعداد348نفر از کارکنان حجمی و پیمانکاري

شرکت توزیع نیروي برق استان مرکزي در سالن امیر کبیر دانشگاه صنعتی اراك شرکت (...)

آزمون تغییر حالت اشتغال به کار در شرکت توزیع نیروي
برق استان مرکزي با رعایت پروتکل هاي بهداشتی بر اي
جلوگیري از شیوع بیماري کرونا ،31 اردیبهشت در اراك

 
برگزار شد. 

در این آزمون ، تعداد348نفر از کارکنان حجمی و
پیمانکاري شرکت توزیع نیروي برق استان مرکزي در سالن
امیر کبیر دانشگاه صنعتی اراك شرکت و با هم به رقابت

 
پرداختند. 

true



زمان ایفاي نقش پدرانه بیمه مرکزي فرا نرسیده؟

منبع: شعار سالشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/02/31

شعار سال: نیما رضایی - کارشناس ارشد صنعت بیمه؛ بگذارید سخن را اینگونه آغاز کنیم. «صنعت بیمه ایران، صنعتی غیر
مولد از بعد پرورش نیروي انسانی است.» صنعتی که همواره چشم به خروجی دانشگاه هایی دارد که معتقد است فارغ

التحصیلانی از آن به بازار کار معرفی می شوند که علاوه بر عدم داشتن تجربه کاري و ...

شعار سال: نیما رضایی - کارشناس ارشد صنعت بیمه؛ بگذارید سخن را اینگونه آغاز کنیم. «صنعت بیمه ایران، صنعتی غیر مولد
از بعد پرورش نیروي انسانی است.» صنعتی که همواره چشم به خروجی دانشگاه هایی دارد که معتقد است فارغ التحصیلانی از آن به
بازار کار معرفی می شوند که علاوه بر عدم داشتن تجربه کاري و مهارت، متاسفانه با حقیقت کسب و کار بیمه در کشور نیز بیگانه اند.

شاید در برخورد اول انگشت اتهام به سمت نظام آموزش عالی گرفته شود که نه تنها در رشته بیمه، بلکه در سایر رشته ها نیز صرفا
دانش آموختگانی به بازار کار ایران معرفی می کند که براي ورود و اشتغال نیاز به آموزش هاي جدید عملی داشته و از دانشی که در
طول 4 سال یا بیشتر کسب کرده اند استفاده حداقلی خواهند کرد. هرچند که این انتقاد به سیستم آموزشی کشور عزیزمان وارد

 
است، اما صنایع ایران خصوصا صنعت بیمه براي حل این معضل و رویارویی با این چالش چه کرده است؟ تقریبا میتوان گفت هیچ. 

 
نگاهی کلی و گذرا به فرآیند جذب نیرو 

بگذارید نگاهی کلی و گذرا به فرآیند جذب نیرو در شرکت هاي بیمه بیاندازیم. فرآیند جذب (در هر دو حوزه کارشناس و نماینده) از
انتشار آگهی در روزنامه و یا سایت هاي کاریابی آغاز گردیده و با جمع آوري و بررسی رزومه هاي ارسالی که طبیعتا فارغ التحصیلان
دانشگاه هاي طراز اول و کارشناسان ناراضی شرکت هاي رقیب (به سبب داشتن سابقه کار) در اولویت بالاتر آن قرار گرفته ادامه یافته

 
و پس از مصاحبه هاي اکثرا غیرتخصصی از منظر حرفه اي منابع انسانی پایان می یابد. 

اما آیا این روند تاکنون ثمربخش بوده است؟ پاسخ اینکه تا حدي. اگر بخواهیم با صداقت به این موضوع نگاه کنیم علاوه بر این موارد
نظر شخصی فرد مصاحبه کننده و وجود معرف در شرکت (یا همان پارتی) از عوامل موثر دیگرند که این موارد یقینا پروسه جذب را از

 
حالت علمی و قانون مند به سوي روندي سلیقه مدار سوق می دهد. 

از اثرات مخرب اینگونه جذب ها، بی انگیزه شدن کارشناسان قدیم، اتلاف وقت بیش از حد کارشناسان خبره در مدت آموزش نیرو
هاي جدید، عدم انطباق توانایی هاي پرسنل جدید با کار تعریف شده، جذب نیرو هاي ناراضی رقبا (که معضلات خاص خود را دارد) و
در بسیاري موارد پیدا نکردن نیروي مناسب براي شغل مورد نظر و قانع شدن به استخدام فردي ضعیف و بصورت کلی صرف وقت و
هزینه مالی با ریسک بالاست. هزینه اي که منجر به صدور بیمه نامه هاي بد، پیدایش مشتریان ناراضی، رسوب مدیران ناکارآمد در

 
شرکت ها و انتقال اتوبوسی از شرکتی به شرکت دیگر است. 

تا بدین جاي سخن بیان معضلی بود که کم و بیش از آن آگاهی داشتیم. اما پرسش این است که چرا صنعت بیمه در اندیشه کنترل
ریسک جذب نیروي انسانی نیست؟ آیا کنترل ریسک صرفا باید در صدور بیمه نامه باشد؟ چرا صنعت بیمه کمتر اقدامی عملی مدون
در این خصوص انجام داده و می دهد؟ آیا برگزاري سالانه آزمون صلاحیت حرفه اي که در اغلب شرکت ها رواج پیدا کرده و نتیجه آن



هم هیچ تاثیري در بهبود شرایط نداشته، ثمر بخش بوده است؟ آیا اصولا ملزومات پیش از برگزاري آزمون فراهم شده است یا با

 
جابجایی مدیر منابع انسانی و یا مدیر آموزش شرکت بیمه اي رقیب به دیگري، همان سیکل معیوب در شرکتی دیگر آغاز می شود؟ 

پرسش مهمتر اینکه آیا بیمه مرکزي بعنوان نهاد ناظر و متولی اصلی صنعت در این مهم هیچ رسالتی براي خود متصور نیست و اگر

 
هست چه تمهیدي اندیشیده و چه برنامه اي در این خصوص اجرا کرده و یا در دست برنامه ریزي دارد؟ 

 
نجات صنعت بیمه از سوي نهاد بالادستی 

آیا وقت آن نرسیده که بیمه مرکزي نقش پدرانه خود را پررنگ تر کرده و با همکاري شرکت ها نسبت به تاسیس دانشگاه تخصصی
بیمه اقدام نموده تا براساس روند موجود در صنعت نیروي متخصص آماده کار تربیت نماید؟ (بله، همگان می دانیم که شاید وظایف
بیمه مرکزي چیز دیگري است، اما وقتی سالهاست چالشی وجود دارد که گریبان صنعت را می فشارد، نباید براي نجات صنعت از
سوي نهاد بالادستی اقدامی صورت پذیرد؟) آیا نمی توان از وجود برخی مدیران صنعت که خود استادان وزینی در دانشگاه هاي فعلی
هستند در این دانشگاه بهره برد که ضمن شناسایی دانشجویان مستعد و بکارگیري آن ها در همان زمان تحصیل، پتانسیل دانشجویان
دیگر را نیز به ظهور برسانند؟ آیا چنین دانشگاهی نمی تواند بعنوان یکی از بهترین موسسات آموزشی کشور در خصوص جذب فارغ
التحصیلانش آن هم با درصد بالا مطرح گردد؟ چنین دانشگاهی یقینا متقاضی بالایی خواهد داشت و یک مدال افتخار بر سینه صنعت

 
بیمه خواهد بود. 

براي رسیدن به چنین آرمانی شرکت ها باید با در نظر گرفتن منافع بلند مدت وارد عرصه فعالیت شده و نهالی بکارند تا میوه هاي آن

 
نه تنها فرداي صنعت را تامین کند بلکه شجره اي باشد در تامین آتیه جوانان و آینده سازان فرداي ایران. 

bankdariirani.ir، :شعار سال، با اندکی تلخیص واضافات برگرفته از بانکداري ایرانی، تاریخ انتشار: 31اردیبهشت 1400، کد خبر
194819



کشوري که می خواستیم پرچمش را به امام زمان (عج) تحویل دهیم، دارد

نابود می شود

منبع: شعار سالشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/02/31

شعار سال: امیرحسین بانکی پور در نشست بررسی راهکار هاي عملی تبیین مسئله جمعیت از دیدگاه مقام معظم رهبري که
در مجتمع فرهنگی آیه هاي مشهد برگزار شد، اظهار کرد: در دوران حساس و تأثیرگذاري به سر می بریم که اگر تا هفت،

هشت سال آینده به بحران پیري جمعیت بی توجهی کنیم این ابر بحران در 30 تا 40 سال ...

شعار سال: امیرحسین بانکی پور در نشست بررسی راهکار هاي عملی تبیین مسئله جمعیت از دیدگاه مقام معظم رهبري که در
مجتمع فرهنگی آیه هاي مشهد برگزار شد، اظهار کرد: در دوران حساس و تأثیرگذاري به سر می بریم که اگر تا هفت، هشت سال
آینده به بحران پیري جمعیت بی توجهی کنیم این ابر بحران در 30 تا 40 سال آینده باعث نابودي نه فقط جمهوري اسلامی بلکه کل

 
ایران زمین می شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: عمق فاجعه عواقب پیري جمعیت هنوز براي مسؤولان و کارشناسان کشور به

 
خوبی مشخص نشده است چه برسد براي عموم مردم که اطلاعات کمی در این زمینه دارند. 

 
ما خطا کردیم باید خطا هاي خود را جبران کنیم 

وي ادامه داد: این که در دو سه سال اخیر رهبري بیش از 40 بار با الفاظی نظیر این که من تنم از عواقب این بحران به لرزه در می
آید و یا تعابیري مثل اینکه ما خطا کردیم باید خطا هاي خود را جبران کنیم ذکر می کنند نشان از اهمیت این موضوع در دیدگاه

 
ایشان و دوراندیشی رهبري دارد. 

بانکی پور بیان کرد: مسؤولان نگاهی سطحی به این مسئله دارند و تصور می کنند که تا حالا تأکید بر کاهش جمعیت بوده و حالا

 
برعکس شده، اما مسئله بسیار خطرناك تر و عمیق تر از این حرف ها است. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دو سال گذشته می گفتند کرونا امکان دارد بسیاري از کار هاي کشور،
مردم، مناسبت ها و تولید را تعطیل کند که ما گمان نمی کردیم به این شدت باشد، اما دیدیم که حرم حضرت رضا (ع) هم تعطیل
شد، اما بحران کرونا را می شد در دل بحران کنترل کرد، افزود: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی شود براي
آن چاره اي اندیشید، جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم پرچمش را

 
به امام زمان (عج) تحویل دهیم، نابود می شود. 

وي خاطرنشان کرد: با سیاست هاي اشتباه اعمال شده در دهه 70 ناگهان زاد و ولد در کشور نصف شد حال آنکه این دهه شصتی ها

 
30 سال دیگر کهنسال می شوند و چون فرزندي براي نگهداري ندارند باید نهضت ساخت خانه سالمندان آغاز شود. 

 
بحران هاي جدي دولت هاي بعدي مسئله تأمین حقوق بازنشستگان است 



بانکی پور با بیان اینکه هم اکنون پیش لرزه هاي این ابر بحران در صندوق هاي بازنشستگی آغاز شده و بیشتر آن ها در حال

 
ورشکستگی هستند، خاطرنشان کرد: اگر دولت بخواهد همه حق و حقوق آن ها را بدهد کل درآمد نفت هم کفاف آن ها را نمی دهد. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: یکی از بحران هاي جدي دولت هاي بعدي مسئله تأمین حقوق
بازنشستگان است و ما امسال به اذن رهبري 90 هزار میلیارد تومان براي تأمین حقوق بازنشستگان اختصاص دادیم و این تازه پیش

 
لرزه این بحران است. 

وي با اشاره به اینکه هرم جمعیتی کشور هم تبدیل به یک ستون می شود که هر آن امکان ریزش دارد، ادامه داد: ما یک فاجعه بزرگ
را پیش رو داریم که اگر وضع به همین منوال ادامه یابد دیگر هیچ چیزي از کشور اعم از امنیت، اقتصاد و تولید باقی نمی ماند و حفظ

 
امنیت و تولید و اقتصاد نیازمند نیروي جوان است که ما نداریم. 

بانکی پور گفت: 20 سال دیگر دوره خشکسالی جوان هاي کنونی آغاز می شود که آن موقع دیگر نمی شود کاري کرد، چون فاجعه
پیري جمعیت، بحران این دولت و آن دولت نیست کل ایران زمین را به خطر می اندازد نه حکومت اسلامی را و به فرض که خداي

 
نکرده حکومت جمهوري اسلامی هم از بین برود و همه لائیک باشیم باز هم چیزي از خطر این بحران براي کشور کم نمی شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: این بحران از همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده مانند حمله

 
مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم جمعیت ایران را نابود کرد و جنگ تحمیلی خطرناك تر است. 

وي عنوان کرد: اگر در سیاهچاله پیري جمعیت افتادیم حداقل براي بیرون آمدن 150 سال زمان می برد و دشمنان ایران و اسلام هم

 
منتظر این فرصت هستند که با کمک این بحران چیزي از ایران باقی نگذارند. 

 
نقشه هاي سازمان ملل تا سال 2040 در منطقه خاورمیانه 

بانکی پور با بیان اینکه در نقشه هاي سازمان ملل تا سال 2040 در منطقه خاورمیانه فقط کشور ایران دچار پیري و به یک باره زمین

 
گیر می شود، گفت: این بحران از نظر عمق و تأثیر بر جامعه و مردم و کشور قابل مقایسه با دیگر بحران ها نیست. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: اکنون در اوج برخورداري کشور از زنان بارور هستیم و هفت سال دیگر
وقت داریم از این موقعیت استفاده کنیم، هفت هشت سال قبل براي ترمیم جمعیت، امید به دهه شصتی ها بود، اما سال گذشته
میزان ولادت نوزادان زنان بارور نسبت به سال ماقبل 14 درصد کمتر شده است، دهه هفتادي ها نصف دهه شصتی ها هستند؛ چه

 
طور می شود کاهش جمعیت را جبران کرد؟ 

وي با اشاره به اینکه رشد جمعیت مدنظر رهبري 2/6 درصد بود در حالی که اکنون رشدي معادل 1/6 دهم درصد داریم، افزود:
کمیسیون فرهنگی مجلس در راستاي عملیاتی کردن منویات رهبري براي رشد جمعیت طرحی کارشناسی را با بیش از 6 هزار ساعت
کار کارشناسی به تصویب رسانده است و این طرح به دلیل پاره اي مشکلات جزئی قابل رفع از شوراي نگهبان برگشته و در حال

 
بازبینی است که امیدواریم با عملیاتی شدن آن روزنه امیدي براي گذر موفق از این بحران باز شود. 

بانکی پور ادامه داد: بیش از 30 سال سرمشق کنترل جمعیت در کل شئون اعم از آموزش، برخورداري از امکانات، اشتغال، مسکن و

 
وام حاکم بوده است و اکنون براي تغییر آن با مشکلات فرهنگی و عملی مواجه هستیم. 



نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی گفت: بر اساس این طرح حق اولاد 2 برابر و عائله مندي یک و نیم برابر می شود،
میزان حقوق نیز به ازاي هر فرزند افزایش و خوابگاه هاي دانشجویان متاهل (که قبلا گسترش آن ممنوع شده بود) افزایش می یابد،
همچنین برخی از ساختمان ها براي خوابگاه هاي متأهلان تغییر کاربري داده می شود و دانشگاه ها موظف هستند به دانشجویان

 
بومی و غیربومی خوابگاه متأهلی بدهند. 

وي اظهار کرد: طبق این طرح زوجی که دختر زیر 23 سال و پسر زیر 25 سال داشته باشد 200 میلیون تومان و ازواجی از این بیشتر
سن داشته باشند 140 میلیون تومان وام ازدواج می گیرند، به والدین داراي فرزند سوم و یا چهارم 150 تا 200 متر زمین با قیمت
تمام شده تعلق می گیرد که بهاي آن بعد از 6 سال قسط بندي می شود و براي ساخت آن نیز 150 میلیون تومان وام پرداخت می

 
شود. 

بانکی پور ادامه داد: اعتبارات لازم براي طرح هاي گفته شده در بودجه دیده شده است و براي تأمین آن جاي نگرانی وجود ندارد در
این طرح مادر فرزند سوم پس از سه ماه می تواند یک خودروي بدون نوبت به قیمت کمتر از بازار تحویل بگیرد، براي 3/5 میلیون
زوج نابارور کشور نیز امکاناتی نظیر قرار گرفتن تحت پوشش بیمه، تجهیز مراکز ناباروري و زایمان طبیعی رایگان براي همه مردم

 
لحاظ شده است و استنکاف مدیران و کارمندان از اجراي این طرح شامل مجازات می شود. 

شعار سال، با اندکی تلخیص واضافات برگرفته ازدیده بان ایران، تاریخ انتشار: 31 اردیبهشت 1400، کدخبر:108262،
didbaniran.ir



رشد فاخر 8 درصدي تولید صنعتی در سال گذشته/ 100 شرکت بزرگ کشور

موتور محرکه اقتصاد مقاومتی در کشور هستند

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/02/31

پایگاه خبري معدن نیوز -علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به اصفهان گفت: در سال گذشته
علیرغم تحریم و شیوع کرونا رشد 8 درصدي در تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات است و امسال هم نوید

جشن ملی لوازم خانگی کشور را در آینده نزدیک می دهیم.

نوشته شده توسط: جمعه 31 اردیبهشت 1400 - 17:44:23 31 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز -علیرضا رزم حسینی،
وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به اصفهان گفت: در
سال گذشته علیرغم تحریم و شیوع کرونا رشد 8 درصدي در
تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات است و
امسال هم نوید جشن ملی لوازم خانگی کشور را در آینده نزدیک

 
می دهیم. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز -علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و
تجارت در جریان سفر به اصفهان گفت: در سال گذشته علیرغم

تحریم و شیوع کرونا رشد 8 درصدي در تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات است و امسال هم نوید جشن ملی لوازم

 
خانگی کشور را در آینده نزدیک می دهیم. 

علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت که به منظور رسیدگی و ارزیابی واحدهاي مختلف تولیدي در بخش صنعتی و
معدنی و افتتاح چند طرح تولیدي در استان اصفهان، به این استان سفر کرده بود در نشستی با فعالان اقتصادي اظهار کرد: در سفر به
شهرستان شهیدپرور اردستان، بازدیدي از واحدهاي تولیدي و صنعتی داشتیم و در دیداري چهره به چهره مشکلات واحدهاي صنعتی

 
و تولیدي بیان شد. 

وي افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت در این دوره مصمم است تا در راستاي تحقق شعار سال و تاکید رهبر انقلاب به پشتیبانی و

 
مانع زدایی از تولید مصمم ادامه دهد. 

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: این وزارتخانه راسا در حمایت از تولید از واردکنندگان و صادرکنندگان پشتیبانی می کند. 

وي گفت: اقدامات وزارت صمت در راستاي پشتیبانی و مانع زدایی از تولید جسورانه است که می توان به آزادسازي 6 هزارمترمربع
محدوده معدنی در کشور اشاره کرد که این موضوع شامل استان اصفهان هم می شود. رزم حسینی تصریح کرد: اقدام آزادسازي معادن
فرصت سرمایه گذاري و اشتغال زایی را فراهم می کند؛ چراکه سال ها بود که این معادن غیرفعال یا راکد بودند اما اکنون با همیاري

 
تشکل هاي معدنی و نظارت هاي مربوطه جریان سازي در بخش سرمایه گذاري معدن میسر شده است. 



وي افزود: یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه حذف امضاهاي طلایی و صدور مجوز در صنعت فولاد است؛ چرا که بر این باوریم که

 
سرمایه گذاران در این بخش مشروط به تامین آب می توانند این صنعت را در کشور توسعه ببخشند. 

رزم حسینی تصریح کرد: یکی از موانع موجود در بخش صنعت، معدن و تجارت حذف بوروکراسی اداري است و با زدودن فضا و زمینه

 
رانت زدایی تحقق صادرات محصولات آزاد شده است. 

وي ادامه داد: واردات ماشین آلات سنگین نیز که در داخل وجود ندارد، محدودیت هاي آن برداشته شد.البته سیاست ما بر تولید

 
داخلی است تا براساس توانمندي هپکو ماشین آلات در داخل تولید شوند. 

وي به فعالان بخش کشاورزي هم نوید داد و گفت: با تصویب هئیت دولت تمام اختیارات از تامین تا صادرات و واردات نهاده هاي
دامی به وزارت جهادکشاورزي واگذار شده است که مورد استقبال وزیر هم قرار گرفته است تا با ایجاد وحدت رویه، برنامه ریزي در

 
صادرات و واردات محصولات کشاورزي و امنیت غذایی حاصل شود. 

وي بر توسعه متوازن صنعت به ویژه در بخش معدن تاکید کرد و گفت: براي تحقق اقتصاد مقاومتی ناگزیر به توسعه متوازن معادن در

 
کشور هستیم تا با ایجاد اشتغال در روستاها مانع مهاجرت به شهرها شویم. 

رزم حسینی بر نقش 100 شرکت بزرگ کشور به عنوان پیشران و موتور محرکه اقتصاد مقاومتی تاکید کرد و گفت: این شرکت ها
توانستند در فاز نخست با 150 هزارمیلیاردتومان و در فاز دوم با 300 هزار میلیاردتومان اقدامات مهمی در توسعه متوازن و حمایت از

 
بنگاه هاي کوچک اقتصادي بردارند. 

وي اضافه کرد: در سال گذشته علیرغم تحریم و شیوع کرونا رشد 8 درصدي در تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات
است و امسال هم نوید جشن ملی لوازم خانگی کشور را در آینده نزدیک می دهم.



تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان/

سرمایه گذاري 7 هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/02/31

پایگاه خبري معدن نیوز -مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه
فولاد کویر اردستان در سه فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با

قابلیت افزایش به 200 هزار تن طراحی شده است.

نوشته شده توسط: جمعه 31 اردیبهشت 1400 - 17:35:43 30 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز -مدیرعامل شرکت
تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه
با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه فاز طراحی شده است،
گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن

 
اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن طراحی شده است. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز - مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر
اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد
کویر اردستان در سه فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این
کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت

 
افزایش به 200 هزار تن طراحی شده است. 

 
همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

به سینک ساهنی، امروز (جمعه، 31 اردیبهشت) در بازدید وزیر صمت از این کارخانه اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه
فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در
سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در

 
سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

قوي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان با بیان اینکه شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ
آهن بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود گفت: حدود 25 درصد آهن

 
اسنفنجی دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع



شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت

 
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. 

همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و

 
بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده

 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دو روزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد

 
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. 

همچنین، در این سفر واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید
بازگشت تا زمینه اشتغال در این استان فراهم شود.



خام فروشی مواد معدنی همچنان ادامه دارد

منبع: تسنیمشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه استان ها - وزیر صمت با بیان اینکه خام فروشی مواد معدنی همچنان ادامه دارد، گفت: هر واحد معدنی که میزان مواد
اولیه آن به اندازه کافی بود، ملزم به فرآوري است.

گروه استان ها - وزیر صمت با بیان اینکه خام فروشی مواد
معدنی همچنان ادامه دارد، گفت: هر واحد معدنی که
میزان مواد اولیه آن به اندازه کافی بود، ملزم به فرآوري

 
است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردستان ، علیرضا رزم
حسینی بعد از ظهر امروز در جمع خبرنگاران با بیان اینکه
وضعیت صنعت و تولید ما در سال گذشته بسیار خوب بوده
است، اظهار داشت: در سال گذشته نزدیک به هشت درصد
در حوزه صنعت رشد داشتیم و بالغ بر یک هزار و 557

 
واحد غیرفعال به چرخه تولید بازگشتند. 

وي با بیان اینکه در برنامه امسال نیز برنامه ریزي شده است نزدیک به دو هزار واحد راکد به عرصه تولید بازگردد، افزود: در بخش
آزادسازي معادن حبس شده نیز نزدیک به شش هزار واحد معدنی اعلام شد و در استان اصفهان نیز تعداد قابل توجهی از این معادن

 
وجود دارد. 

 
طرح جامع ساماندهی معادن سنگ آهن سنگان خواف تدوین می شود 

 
استاندار همدان: مولد سازي معادن در استان همدان تعیین و تکلیف شود 

 
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس: شرکت هاي خودروساز حیات خلوت دولت ها شده اند 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه هر واحد معدنی که میزان مواد اولیه آن به اندازه کافی بود، ملزم به فرآوري است، ابراز
داشت: خام فروشی طی ماه هاي اخیر تاکنون ممنوع شده است و این ممنوعیت همچنان ادامه دارد و به سمت صنایع معدنی در

 
حرکت خواهیم بود. 

وي با بیان اینکه در این زمینه سعی شده است از ظرفیت معادن در راستاي ایجاد اشتغال استفاده شود، گفت: معادن کشور پتانسیل
هاي بسیار زیادي دارند که امیدواریم با اقدامات صورت گرفته ظرفیت هاي بالقوه آنان آشکار و از آنان در راستاي توسعه معدنی

استفاده شود.



رزم حسینی: واگذاري 6 هزار معدن غیرفعال اشتغالزایی مطلوبی دارد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/02/31

فصل اقتصاد - کاشان - وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: واگذاري 6 هزار معدن غیرفعال کشور زمینه ساز سرمایه گذاري و
ایجاد اشتغال مناسب در سراسر ایران است.

فصل اقتصاد - کاشان - وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت:
واگذاري 6 هزار معدن غیرفعال کشور زمینه ساز سرمایه

 
گذاري و ایجاد اشتغال مناسب در سراسر ایران است. 

به گزارش فصل اقتصاد، علیرضا رزم حسینی عصر روز
جمعه در حاشیه بازدید از چهار واحد صنعتی در اردستان
در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به طرح آزاد کردن
معادن حبس شده، افزود: این معدن ها که اغلب چندین

 
دهه غیرفعال هستند آزاد و به سرمایه گذاران جدید واگذار خواهد شد. 

وي ادامه داد: با اجراي این طرح، فرصت مناسبی براي سرمایه گذاران حوزه معدن و صنایع معدنی ایجاد شده تا در این زمینه سرمایه

 
گذاري و ایجاد اشتغال کنند. 

به گفته وي، نزدیک به 6 هزار از این نوع معدن ها در استان هاي کشور و از جمله در اصفهان وجود دارد که در هفته گذشته اعلام و

 
به تدریج واگذار می شود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: قرار است هر واحد معدنی که مواد معدنی آن به اندازه کافی وجود داشته باشد، ملزم به

 
فرآوري مواد معدنی تولیدي شود. 

وي تصریح کرد: از چندین ماه پیش خام فروشی ممنوع شده است و به سمت صنایع معدنی فرآوري شده پیش خواهیم رفت تا از این

 
طریق اشتغالزایی بیشتري صورت گیرد. 

رزم حسینی در بخش دیگري با تبیین وضعیت صنعت و تولید کشور در سال گذشته، خاطر نشان کرد: سال گذشته وضعیت صنعت و

 
تولید در کشور مناسب بود و رشد هشت درصدي داشت. 

به گفته وي، در سال 1399 افزون بر یک هزار و 557 واحد غیرفعال و راکد به چرخه تولید بازگشت و با وجود تحریم ها و مشکلات

 
موجود، این تعداد واحد صنعتی و تولیدي فعال شدند و امسال نیز قرار است 2 هزار واحد دیگر به چرخه تولید بازگردد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت عصر جمعه با حضور در اردستان از کارخانه هاي فولاد کویر، فاستونی، کاشی سیما و کویر مقوا بازدید

 
کرد و از نزدیک در جریان فعالیت این واحدها قرار گرفت. 

شهرستان افزون بر 42 هزار نفري اردستان داراي 66 واحد صنعتی است که از این تعداد، 40 واحد با ظرفیت اشتغال یک هزار و 500

 
نفر مشغول به کار هستند. 

این شهرستان در فاصله نزدیک به 118 کیلومتري شمال شرقی اصفهان قرار دارد.



امضاي تفاهم نامه 4،5 میلیارد دلاري میان شرکت مس و وزارت صمت

منبع: آواي صنعتشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/02/31

با حضور وزیر صمت، استانداران، روساي مجمع نمایندگان، معاون قوه قضاییه، مقامات قضایی استان هاي کرمان، البرز و
گیلان و همچنین

با حضور وزیر صمت، استانداران، روساي مجمع نمایندگان، معاون قوه قضاییه، مقامات قضایی استان هاي کرمان، البرز و گیلان و
همچنین مدیران عامل شرکت هاي بزرگ کشور تفاهم نامه همکاري توسعه سرمایه گذاري میان شرکت ملی صنایع مس ایران و

 
وزارت صمت به امضا رسید. 

به گزارش” آواي صنعت ”،  شرکت مس در راستاي ایجاد تکمیل زنجیره صنایع معدنی مس کشور با تاکید بر سرمایه گذاري در حوزه
هاي اکتشافات، استخراج، تولید کنسانتره مس، آند و کاتد مسی و سایر صنایع پایین دستی مرتبط تفاهم نامه اي را با وزارت صمت

 
براي اجراي 26 پروژه مختلف به امضا رساند. 

بر اساس این گزارش، ارزش سرمایه گذاري در این تفاهم نامه بیش از 4،5 میلیارد دلار است که با اجراي پروژه هاي مذکور حجم
تولید شرکت مس از 1،2 میلیون تن کنسانتره مس به 2،5 میلیون تن و تولید کاتد از 280 هزار تن به 550 هزار تن افزایش خواهد

 
یافت. 

شایان ذکر است، اجراي این طرح ها ضمن اشتغال زایی موثر جدید حجم فروش سالیانه شرکت مس را از 2 میلیارد دلار کنونی به

 
4،5 میلیارد دلار افزایش می دهد تا در آینده نزدیک شرکت ملی صنایع مس ایران در جمع 10 شرکت بزرگ معدنی مس قرار گیرد. 

گفتنی است این نشست با ابتکار وزارت صمت و با هدف پیگیري توسعه سرمایه گذاري و تحقق اقتصاد مقاومتی از طریق 100 بنگاه
تولیدي برتر برگزار شده است.



کسب وکارهاي الکترونیکی و توانایی بالقوه آن ها در نوآوري

منبع: تفاهم آنلاینشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش تفاهم آنلاین، علی جاهدي در وبینار «گام به گام ثروت آفرینی در فضاي کسب وکارهاي الکترونیکی» با بیان اینکه
فضاي اقتصادي، سیاسی، اجتماعی، نیاز کاربران، بازي رقبا، تکنولوژي هاي مخرب و موضوعاتی مانند این موارد، فضاي کسب

وکار را به شدت پویا و متغییر کرده است، اظهار داشت: شرکت هایی می توانند ...

به گزارش تفاهم آنلاین، علی جاهدي در وبینار «گام به
گام ثروت آفرینی در فضاي کسب وکارهاي الکترونیکی» با
بیان اینکه فضاي اقتصادي، سیاسی، اجتماعی، نیاز کاربران،
بازي رقبا، تکنولوژي هاي مخرب و موضوعاتی مانند این
موارد، فضاي کسب وکار را به شدت پویا و متغییر کرده
است، اظهار داشت: شرکت هایی می توانند در این مسیر
موفق باشند که آمادگی این تغییرات را داشته باشند و خود

 
را با آن تطبیق دهند. 

وي اضافه کرد: این تطبیق پذیري نکته بسیار مهمی است که متاسفانه شاید بسیاري از کسب وکارها این ویژگی را نداشته اند و دلیل
افت خیلی از برندهاي بزرگ و اسطوره اي این موضوع باشد. اگر بخواهیم تعریفی از نوآوري داشته باشیم باید به این نکته اشاره کرد
که نقطه شروع ایده، روش، فرآیند و استفاده از منابع نو است، اما نوآوري تنها ایده نو نیست بلکه کل فرآیند از ایده نو تا خلق ثروت

 
است. 

این مشاور نوآوري کسب وکار اضافه کرد: نوآوري از آن دسته از ایده هاي نویی صحبت می کند که بتواند یک مسئله را در دنیا حل و

 
جهان را جایی براي بهتر زندگی کردن تبدیل کند که هدف علم است و این هدف می تواند از طریق نوآوري محقق شود. 

جاهدي تصریح کرد: شرکت هایی که این منطق را داشته باشند، می توانند به صورت مداوم ایده هاي نویی را مبتنی بر تقاضاي واقعی
بازار، تغییرات بازار، نظر و سلیقه نیاز مشتري طراحی و ارائه کنند و از همان ابتدا جدي هستند که بتوانند به خوبی رشد و توسعه

 
دهند و سهم بازار بزرگ تري را داشته باشند تا در ادامه مسیر به ثروت هم برسند. 

وي بیان کرد: بعضی از شرکت ها به جاي اینکه به آینده، تغییرات و آمادگی خود در این فضا فکر کنند، مدام به افتخارات گذشته می
نگرند؛ شاید مهم ترین عبارتی که مرتبط با موضوع نوآوري وجود دارد و در گام طراحی و راه اندازي در دنیا مطرح می شود، استارتاپ

 
است. 

مدیر پردیس ICT پارك علم و فناوري خراسان ادامه داد:استارتاپ یک تیم یا بخشی از سازمان است که دور هم جمع می شوند و
باور دارند که می خواهند مبناي کار خود را بر نوآوري بگذارند، به معناي ایده هاي خلاقانه، نو، اجرایی کردن آن ها، رساندن به دست



 
مشتري و البته اخذ درآمد است؛ بنابراین هر جایی از کار متوقف شد بدانید که کار ایراد دارد و باید دنبال راه حل آن بود. 

وي خاطرنشان کرد: برخی از شرکت ها از تکنولوژي و فناوري استفاده کردند که قدرت بیشتري براي رشد و توسعه به آن ها می داد و
البته تکنولوژي فناوري اطلاعات و کسب وکارهاي الکترونیکی به عنوان یک سبک جدیدي از کسب وکار به شدت پتانسیل ویژه اي

 
براي نوآوري و تطبیق پذیري و اصلاح پذیري در شرایط عدم قطعیت و رشد زیاد را دارند. 

این استاد دانشگاه فردوسی در خصوص گام هاي راه اندازي کسب وکارهاي الکترونیکی بیان کرد: در گام اول باوري را باید بدانیم که
پرنسل و حامیان این کسب وکار نقش هاي مهمی در ایجاد کسب وکار دارند، اما مهم ترین نقش را مشتري دارد. مشتري است که

 
تعیین می کند ما موفق شویم یا شکست بخوریم. 

جاهدي اضافه کرد: هنر ما این است که ابتدا کشف کنیم چه گروهی از مشتریان، پذیرندگان آغازین هستند. متاسفانه کسب وکارهاي

 
مختلفی در این مسیر به دلیل ناآگاهی شکست می خورند. 

وي با بیان اینکه هدف از شناسایی مشتري، جلب رضایت اوست، گفت: موفقیت کسب وکار در رضایت مشتري است و اگر بخواهیم
مشتري داشته باشیم که پس از ارائه محصول، راضی باشد باید به سراغ نیازهاي مشتري برویم که در عذاب است و با آن مشکل دارد.
مسائل زیادي وجود دارد که ممکن است مشتري ها با آن درگیر باشند اما همه آن ها، مسائل مشتري نیست؛ بنابراین نباید سراغ نیاز

 
مسائل موقتی، زودگذر و بدون اولویت مشتري برویم. 

جاهدي اظهار کرد: در گام دوم زمانی که متوجه شدیم نقطه شروع کارآفرینی، پیدا کردن یک فرصت کسب وکار و آگاهی با مشکل
است، باید به دنبال راه حل آن باشیم که چگونه می خواهیم این مشکل را حل کنیم؛ بنابراین شیوه راه حل و راهکار، تبدیل به ایده

 
می شود که باید ویژگی هاي یک ایده را بدانیم. 

وي گفت: در کسب وکارهاي الکترونیکی هنر ما این است که تا می توانیم ایده خود را ساده تر طراحی کنیم یا راهکار و راه حل ما
ساده اما ارزش آفرین باشد و مسئله مشتري را حل کند. این ساده و ارزش آفرین بودن ایده به شدت کمک می کند که امکان پذیري
اجرا را افزایش دهد. همچنین منجربه پایین تمام شدن قیمت براي مشتري و در نهایت استقبال مشتري را بالا می برد و چالش هاي

 
فرد را کم می کند. 

مدیر پردیس ICT پارك علم و فناوري خراسان افزود: براي اینکه بتوانیم نسبت به رقباي مستقیم و غیر مستقیم تمایز یا مزیت هایی
داشته باشیم باید بتوانیم حرف نویی بزنیم و ایده نو و خلاقانه اي داشته باشیم. ایده نو می تواند در کل، راه حل نو یا راه حل قدیمی
اما ارائه آن با منابع جدید باشد. ممکن است با فرآیند جدید آن محصول یا ایده نو اجرا شده باشد و بازار جدیدي ارائه شود. اما در هر

 
صورت باید بتوانیم نسبت به رقبا در حوزه تمایز داشته باشیم و تمایز ما می تواند ناشی از خلاقیت و نوآوري باشد. 

جاهدي تصریح کرد: نکته دیگر، توجه و تمرکز روي حل مسئله است. به جاي اینکه تمام توجه ما به محصول و تولید کردن باشد، باید

 
حل مسئله در اولویت باشد و تنها موردي که مشتري از ما می خواهد همین موضوع است که بتوانیم مسئله اي را حل کنیم. 

وي اضافه کرد: سعی کنیم ایده اي داشته باشیم که به راحتی بتواند توسعه پذیري را در بازارها به دنبال داشته باشد. در گام سوم باید
به دنبال این موضوع برویم که آیا با ارائه راه حل، مشکلی که هدف قرار دادیم، تطبیق دارد یا خیر. نام این اقدام اعتبارسنجی است و

 
باید براي شروع کار حتما مورد توجه قرار گیرد و در بازار مشتري به درك واقعیت دست پیدا کنیم که مسئله مشتري چیست. 



جاهدي بیان کرد: در گام چهارم اجرایی کردن ایده است و تا زمانی که ایده ها اجرایی نشوند هیچ اهمیتی ندارند، زیرا مشکلی را از

 
مشتري حل نکردند و درآمدي هم براي ما به همراه نداشته است. 

این استاد دانشگاه فردوسی بیان کرد: در گام دیگر، یکی از مفاهیمی مهم در کارآفرینی ناب،  حداقل محصول قابل عرضه است که به
آن MVP می شود. ما قبل از اینکه سراغ محصول همه چیز تمامی که همه مشکلات مشتري را حل کند، برویم این سوال را از
خودمان بپرسیم که چه محصولی بدهیم که حداقل ویژگی هایی که مشتري را راضی می کند، داشته باشد، اما در عین حال بتوانیم
سریع تر به دست مشتري برسانیم. انجام این کار باعث صرفه جویی در زمان و روش بهینه در سرمایه اي که صرف می کنیم، می

 
شود. 

وي خاطرنشان کرد: پس از انجام و اجرایی کردن این مراحل، حتما شکست بسیار پایین است و باید مسیر کارآفرینی را طی کنیم و
در این مسیر سرمایه بیشتري نیاز داریم و اگر سیاست ما براي توسعه فرآیند مبتنی بر جذب سرمایه بود و خواستیم سرمایه جذب
کنیم باید آماده ارائه به سرمایه گذار باشیم. راهی براي موفقیت وجود ندارد مگر اینکه تلاش کنیم زودتر بفهمیم اشتباه کردیم براي

 
اینکه سریع تر یاد بگیریم که چه روشی درست است و مسیر کارآفرینی براي راه اندازي یک کسب وکار محسوب می شود. 

این مشاور نوآوري کسب وکار در پایان سخنان خود در وبینار گام به گام ثروت آفرینی در فضاي کسب وکارهاي الکترونیکی تصریح
کرد: در فضاي کارآفرینی فعلی و چالش هایی که وجود دارد، نمی توانیم حدس بزنیم که مسیر کارآفرینی کجاست. بنابراین باید با

 
سعی و خطا مسیر خود را از میان موانع سخت و سنگی کشف کنیم و تنها می توانیم جهت حرکت خودمان را رصد کنیم. 

منبع: ایسنا



فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و

خصوصی

منبع: برداشت روزشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش برداشت روز، به نقل از ایراسین؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی
استان اصفهان در نشست صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه

روابط عمومی ها را در رسیدن به اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین (...)

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در
این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و

 
خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

 
 

به گزارش برداشت روز، به نقل از ایراسین؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان
اصفهان در نشست صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی
ها را در رسیدن به اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود
گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین
الملل شرکت فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی

 
اصفهان و احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 



 
 

 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 



رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

باشیم. 



 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 



 
 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 



 
 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 





فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی با سازمان هاي دولتی و

خصوصی است

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/02/31

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي

دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر ...

 
 فولاد مبارکه اصفهان (هلدینگ) 

 
 

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40مدیر منتخب برگزار شد و در این
نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و خصوصی

 
و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

به گزارش اقتصادآنلاین، شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست
صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به
اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود گلشیرازي، رییس اتاق
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت
فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رییس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان و

 
احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 



 
 

آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست
و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به

 
چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
 

این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت مسعود گلشیرازي، رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد
یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به

 
آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 



وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
 

«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط
عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی
اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان دارم که در طول این سال ها
همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رییس اتاق بازرگانی اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها

 
قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در
فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین

 
فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم



 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
 

باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی
دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در
رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات

 
بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
 

بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم
در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت

 
وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي



 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
 

ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان علی کرباسی زاده، مشاور عالی رییس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت
توسعه صنعت گردشگري در اصفهان پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده
است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع
ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که

 
متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 



مشاور عالی رییس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 

 
 

پربیننده ترین قیمت جهانی طلا پایین آمد ورود 6شرکت زیرمجموعه هلدینگ امید به بورس ترخیص 90 درصدي کالاهاي اساسی
آغاز شد خیز صنعت لوازم خانگی براي صادرات تحقق دستیابی به سرمایه گذاري یک میلیون میلیارد تومانی



برنامه ویژه چادرملو براي ذخیره ارزي در 1400

منبع: روزنامه روزگار معدنشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/02/31

بومی سازي علاوه بر ارتقاي سطح صنعت و اقتصاد کشور در بخش اشتغالزایی نیز تاثیر بسزایی دارد که گسترش و توجه به
تیم تحقیق و توسعه و همچنین افزایش تعاملات دانشگاهی و صنعتی اهمیت این موضوع را مضاعف خواهد کرد. حسین

اطمینان در گفت وگو با روزگار معدن اظهار داشت: همیشه یک حلقه مفقوده در بومی سازي قطعات ...

 برنامه ویژه چادرملو براي ذخیره ارزي در 1400 بومی
سازي علاوه بر ارتقاي سطح صنعت و اقتصاد کشور در بخش اشتغالزایی نیز تاثیر بسزایی دارد که گسترش و توجه به تیم تحقیق و
توسعه و همچنین افزایش تعاملات دانشگاهی و صنعتی اهمیت این موضوع را مضاعف خواهد کرد. حسین اطمینان در گفت وگو با

 
روزگار معدن اظهار داشت: همیشه یک حلقه مفقوده در بومی سازي قطعات (...) 

بومی سازي علاوه بر ارتقاي سطح صنعت و اقتصاد کشور در بخش اشتغالزایی نیز تاثیر بسزایی دارد که گسترش و توجه به تیم

 
تحقیق و توسعه و همچنین افزایش تعاملات دانشگاهی و صنعتی اهمیت این موضوع را مضاعف خواهد کرد. 

حسین اطمینان در گفت وگو با روزگار معدن اظهار داشت: همیشه یک حلقه مفقوده در بومی سازي قطعات و تجهیزات زنجیره فولاد
از معدن تا محصول نهایی وجود داشته و خلاء آن احساس می شد. در حال حاضر تکنولوژي و نوآوري هایی در صنعت وجود دارد که
در برخی موارد دسترسی به آن ها دشوار بوده که اگر بخواهیم از کانال هاي مختلف جهت تامین آن ها ورود کنیم، هزینه هاي
سنگینی را در پی خواهد داشت. در جایی که علم مهندسی و دانش در کشور به بلوغ خود رسیده است و کارشناسان و متخصصین
صنعتی در قسمت طراحی و ساخت به قدري توانمندي رسیدند که در بحث تکنولوژي و ساخت قطعات و بومی سازي در صنعت فولاد
به یک خودکفایی نسبی رسیده ایم و شاید به جرات گفت که در آینده بتوانیم وارد حوزه صادرات قطعات و دانش مهندسی مربوط به

 
شویم. 

وي افزود: از مقدمات و پیش نیازهاي فرآیند مطرح شده برگزاري یک سري همایش و نمایشگاه هاي است که دانشی که در بحث
بومی سازي مورد استفاده قرار گرفته است را به راحتی در این گردهمایی ها به نمایش بگذاریم و در این بین شرکت هاي معدنی از
توانمندي هاي خود آگاهی بیابند و آن را در معرض نمایش قرار دهند و یک رونقی را در ساخت داخل موجب شوند که به صنعت فنی
و مهندسی کشور قطعا کمک بزرگی را خواهد کرد. با ادامه جریان داخلی سازي به راحتی می توان از خروج ارز از کشور جلوگیري به

 
عمل آورد، چه بسا در بحث ساخت قطعات و بومی سازي صادراتی را نیز داشته باشیم. 



19 میلیون ذخیره ارزي در سال 1399 مدیربازرگانی شرکت چادرملو تصریح کرد: چادرملو در زمینه بومی سازي یک از شرکت هاي
پیشگام به حساب می آید. در کل زنجیره تمام توان و تمرکز خود را در قسمتی که گلوگاه صنعت بودند و ارزآوري براي کشور داشته
صرف کرده است. خوشبختانه در برخی از قطعات هاي تک که براي شرکت ارزبر بود ورود کرده است. شرکت چادرملو در سال 1399،
مبلغ 19 میلیون یورو صرفه جویی ارزي در قسمت بومی سازي را به ثبت رسانده که براي برنامه سال 1400 مبلغ 22 میلیون یورو

 
پیش بینی شده است و برنامه آن را در دست اقدام داریم و در تلاش هستیم که فراتر از برنامه گام برداریم. 

وي ابراز کرد: با ورود و استقرار تیم مدیریتی در چادرملو یکی از مباحثی که مورد توجه ویژه مدیرعامل محترم قرار گرفته موضوع
تحقیق و توسعه و مشارکت در فعالیت هاي دانش بنیان است و ما همچنان بر این باور هستیم که حمایت از تفکر و خلاقیت باید در
رتبه اول قرار گیرد و در راستاي توسعه کارگاه ها، آزمایشگاه ها و مواد اولیه هزینه می کنیم و با یک نقشه راه روشن با شرکت هاي
دانش بنیان و شرکت هایی که طرح ها فنی و مهندسی ارائه می کنند همکاري و تعامل را به بالاترین سطح خود می رسانیم و در کنار

 
آن ها ایستاده ایم که با حمایت از آن ها و خرید از آن ها به رونق صنعت این مملکت خدمتی کرده باشیم. 

 
 

اطمینان ادامه داد: در تمام ادوار شرکت چادرملو آمادگی خود را در تمام بخش ها از تامین مواد اولیه گرفته تا هزینه تجهیز کردن
آزمایشگاه ها را مداخله کرده تا شرکت هاي طرف قرارداد ما و شرکت هاي دانش بنیان بتوانند بهترین عملکرد خود را ارائه کنند. این
نوع شرکت ها با ارائه پروپوزال و برنامه اگر به ما اثبات کنند که تا حدودي به نتیجه مد نظر ما خواهند رسید مورد حمایت چادرملو

 
قرار خواهند گرفت. 

شرکت در حیطه تحقیق و توسعه نیز با جذب نخبگان دانشگاهی و افراد علاقمند به این حوزه ما آمادگی خود را اعلام می کنیم و می
توانیم در کنار تیم تحقیق توسعه کشور که نظامند و هدفمند شده است نیز باشیم. به جرات می توان گفت ارتباط دانشگاه با صنعت
این برنامه را تقویت خواهد کرد کما اینکه در این راستا تفاهمنامه هایی با دانشگاه برتر کشور مانند دانشگاه پلی تکنیک تهران،

 
دانشگاه امیرکبیر و دانشگاه اردکان امضا شده و در حال بررسی است. 



براي اشتغالزایی پایدار تلاش می کنیم وي تاکید کرد: یکی از فرآیندهایی که ما به صورت هدفمند در مسیر آن گام برداشتیم موضوع
اشتغالزایی، کارآفرینی و اشتغال پایدار است. یکی از شاخص هایی که هدفگذاري کردیم و آن را جزو آیتم هاي اولیه بومی سازي قرار
دادیم، شرکت هایی هستند که بتوانیم در قسمت هاي تک با ما تعاکل داشته باشند که علاوه بر داخلی سازي دانش و قطعات مورد

 
نیاز ما موضوع اشتغالزایی نیز مطرح و تقویت می شود که با ادامه تداوم بومی سازي ها شاهد اشتغالزایی پایدار نیز باشیم. 

این مدیر بازرگانی در پایان خاطرنشان کرد: بومی سازي قطعا جایگاه صنعت فولاد کشور را تغییر خواهد داد اگر بخواهیم از بعد
کارشناسی به این قضیه نگاه کنیم باید گفت برخی از تکنولوژي هاي فولادي براي مکان ها و شرایط خاص مورد استفاده هستند و
براي تولید محصولات خاص طراحی شده اند. زمانی که فرآیند و طراحی کارخانه کاملا بومی شوند و مختص منطقه خاصی باشند،
روند تغییر خواهد کرد و بحث هاي انرژي، نیروي انسانی و فرهنگ منطقه ازجمله پارامترهایی است که در فرآیند ساخت داخل موثر

بوده و در ارتقاي جایگاه فولاد نیز نقش اساسی را خواهند داشت و افق جدیدي را در این صنعت به ارمغان خواهد آورد.



فولاد مبارکه به دنبال تعامل موثر با سازمان هاي دولتی و
خصوصی

فولاد مبارکه به دنبال تعامل موثر با سازمان هاي دولتی و خصوصی

منبع: روزنامه روزگار معدنشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/02/31

شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست صمیمی گردهم
آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به اهداف

سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، ...

فولاد مبارکه به دنبال تعامل موثر با سازمان هاي دولتی و
خصوصی اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی
شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر

منتخب برگزار شد و در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با
سازمانهاي دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید

 
کرد. 

شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست صمیمی گردهم آمدند تا
در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به اهداف سازمانی بررسی
کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و
کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، علی کرباسی زاده،
مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان و احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و

 
کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد
یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به

 
آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه



اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست
صمیمانه مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه
ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا

 
حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی
دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در



رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات

 
بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم
در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت

 
وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت
توسعه صنعت گردشگري در اصفهان پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده
است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 



کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع
ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که

 
متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند.



8 چالش بزرگ تولید و واردات نهاده هاي دامی

منبع: ایسکاشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/02/31

تولید نهاده هاي دامی به ویژه ذرت دامی که سالانه بخش زیادي از ارز کشور براي واردات این محصول اختصاص می یابد،
براي به ثمر نشستن و خودکفایی کشور در تولید این محصول با چالش هاي مهمی روبروست که باید توسط دولت برداشته

شود.

تولید نهاده هاي دامی به ویژه ذرت دامی که سالانه بخش
زیادي از ارز کشور براي واردات این محصول اختصاص می
یابد، براي به ثمر نشستن و خودکفایی کشور در تولید این
محصول با چالش هاي مهمی روبروست که باید توسط

 
دولت برداشته شود. 

به گزارش گروه اقتصادي ایسکانیوز، ذرت دامی یکی از مهم
ترین انواع نهاده ها در تغذیه دام و طیور محسوب می شود.
این نهاده به دو شکل ذرت علوفه اي و ذرت دانه اي تولید
می شود. ذرت علوفه اي جهت تغذیه ي دام مورد استفاده

 
قرار گرفته و ذرت دانه اي بیشتر جهت مصرف طیور مورد استفاده قرار می گیرد. 

صنعت دام و طیور از مهم ترین صنایع داخل کشور محسوب می شود که نقش مهمی در تأمین غذایی مردم داشته و علاوه بر تأمین
بخش عمده پروتئین حیوانی مصرفی کشور (گوشت مرغ و تخم مرغ) در اشتغال به ویژه در بخش اشتغال روستایی اهمیت فراوانی
دارد. ازاین رو توجه به رفع موانع تولید این صنعت کمک شایانی به امنیت غذایی کشور و اشتغال مناطق کمتر برخوردار می کند. از
آنجایی که نهاده هاي این صنعت و به طور ویژه خوراك طیور، تأثیر مستقیمی بر قیمت تمام شده هر کیلوگرم گوشت سفید و تخم

 
مرغ دارد، به دنبال نوسان تولید، قیمت گوشت مرغ و تخم مرغ تحت تاثیر قرار می گیرد. 

با توجه به آمارنامه وزارت جهاد کشاورزي در سال زراعی 99-98 سطح زیر کشت ذرت دانه اي حدود 138 هزار هکتار و سطح زیر
کشت ذرت علوفه اي 220 هزار هکتار بوده است و هر دو محصول به صورت آبی کشت می شود. تولید ذرت علوفه اي به طور متوسط
11.5 میلیون تن برآورد می شود که براي مصرف دامداري ها مورد استفاده قرار می گیرد. براي مرغداري ها و دامداري ها سالانه حدود
8.5 میلیون تن ذرت دانه اي نیاز است که با توجه به تولید حدود 1.2 میلیون تنی ذرت دانه اي در کشور این حجم تولید پاسخگوي

 
نیاز داخلی کشور نیست و بایستی حدود 7 میلیون تن واردات صورت گیرد. 

طی سال هاي اخیر روند واردات ذرت دامی، روند مشخصی داشته است و سالانه حدود 9 میلیون تن ذرت دامی وارد کشور می شود.
درحالی که نیاز داخلی براي واردات حدود 7 میلیون تن است. با توجه به مازاد واردات انجام شده احساس می شود که این بخش یا به
صورت غیر سیستمی در بازار آزاد فروخته می شود و یا به صورت ماده اولیه در کارخانجات مواد غذایی مرتبط مورداستفاده قرار می
گیرد. درواقع عده اي با استفاده از رانت خود با دریافت ارز ترجیحی واردات ذرت دامی انجام داده و پس از واردات، ذرت را خارج از

 
سیستم بازارگاه با ارز بازار آزاد به فروش می رسانند. 



نکته حائز اهمیت این است که باوجود تحریم ها از کشورهاي اروپایی مثل انگلستان، هلند و سوییس واردات قابل توجهی انجام شده
است. لذا نکته اي که باید دقت کرد در شرایط تحریمی فعلی باید دولت براي تداوم واردات و جلوگیري از به خطر افتادن واردات نهاده

 
هاي دامی دیپلماسی فعال اقتصادي را مدنظر قرار بدهد. 

نکته بعدي اینکه دولت باید با تخصیص به موقع ارز جهت واردات این نهاده ها و نیز ایجاد هماهنگی هاي لازم بین دستگاه هاي
مختلف از جمله وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صمت و بانک مرکزي نیاز داخلی را در اسرع وقت تأمین نماید. علت گران شدن قیمت
نهاده هاي دامی در چندماهه اخیر و تأثیر آن بر بازار مرغ و گوشت عدم تخصیص به موقع ارز جهت واردات این نهاده ها و عدم

 
هماهنگی هاي لازم بین دستگاه ها در فرایند واردات بوده است. 

ذرت دامی، در سال 99 با وارداتی حدود 86 درصدي در بین سایر نهاده هاي دامی بیشترین حجم واردات را داشته است. با توجه به
این امر و وابستگی بالاي کشور به واردات این محصول، لزوم حمایت گسترده از کشاورزان براي کشت ذرت دامی و اعمال سیاست

 
هاي تشویقی جهت ترغیب کشاورزان به تغییر الگوي کشت به سمت این محصول در مناطق پرآب کشور بسیار حائز اهمیت است. 

با توجه به اینکه ذرت دامی محصولی بسیار آب بر هست لذا به دلیل کمبود منابع آبی داخل کشور براي کاشت این محصول، کشور با
محدودیت جدي مواجه است. بنابراین توصیه اي که می توان دراین باره کرد این است که می توان توسعه کشت جو را در مناطق

 
حاصلخیز افزایش داد و بخشی از ارزي که جهت واردات جو استفاده می شود را جهت واردات ذرت صرف نمود. 

بالاترین میزان تولید ذرت کشور در شمال خوزستان است. لذا به جز مناطق شمال خوزستان که داراي بارندگی زیادي هست در هیچ
نقطه دیگر از کشور نبایستی اجازه کشت ذرت را داد. به طوري که کشت ذرت در مناطق دیگر کشور از قبیل کرمانشاه، فارس،
هرمزگان و ... وجود دارد ولی باید کشت ذرت در این مناطق را به دلیل کمبود آب حذف کرد و براي بالا بردن عملکرد کشت ذرت در

 
شمال خوزستان سرمایه گذاري کرد. 

تولید ذرت دامی با توجه به استفاده از ارقام بذر مناسب و سازگار به کم آبی و کشت نشایی طی چند سال اخیر رشد داشته است ولی
همچنان به دلیل عدم امکان وابستگی کامل به تولید داخل، جهت تأمین نیاز داخلی وابستگی شدیدي به واردات وجود دارد. طبق
برنامه هاي وزارت جهاد کشاورزي این وزارتخانه در تلاش است، تا پایان برنامه ششم توسعه، کل ذرت کشور به صورت نشایی کشت
شود و امکان خودکفایی در تولید این محصول ایجاد شود. براي جلوگیري از میزان واردات گسترده ذرت دامی و کاهش ریسک واردات
در شرایط تحریمی و خوداتکایی به داخل جهت جلوگیري از نوسانات قیمت نهاده دامی می توان از بذرهاي اصلاح شده که در برابر

 
کم آبی مقاوم هستند، استفاده کرد. 

با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب امسال را سال "تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها" نام گذاري کرده اند، افزایش تولید در بخش
تخم مرغ، گوشت مرغ و سایر محصولات دامی درگرو تأمین به موقع و کافی نهاده هاي موردنیاز است و این موضوع دربندهاي «6» و
«7» سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی مورد تأکید قرارگرفته است. با توجه به موضوع مطرح شده بخش عمده نهاده هاي دامی
موردنیاز داخل کشور از طریق واردات تأمین می شود و مابقی نیاز داخلی به صورت محدود در بخش هاي مستعد داخل کشور تولید

 
می شود. در فرایند تولید و واردات این محصول چالش هاي متعددي وجود دارد که در ادامه به آن ها پرداخته می شود. 

1- مهم ترین مشکل در واردات نهاده هاي دامی عدم تأمین ارز است. در 6 ماهه نخست سال 1399 به دلیل عدم تخصیص ارز کافی
جهت واردات نهاده هاي دامی (مخصوصاً جو و کنجاله سویا) میزان واردات نسبت به مشابه سال قبل کاهش داشت و همین موضوع



باعث عدم تأمین به موقع نهاده هاي دام و طیور موردنیاز دامداري ها و مرغداري ها شد و همین موضوع باعث تأثیر مستقیم برافزایش

 
شدید قیمت گوشت مرغ و تخم مرغ شد. 

با توجه به اینکه این نهاده ها با ارز ترجیحی 4200 تومانی وارد می شود لذا نوسانات قیمتی این چنینی نبایستی رخ می داد ولی به
دلیل عدم تخصیص ارز کافی نوسانات قیمتی در نهاده ها رخ داد. تخصیص ارز 4200 تومانی به خوراك دام خصوصاً ذرت دامی و
کنجاله سویا میزان وابستگی به این محصولات اساسی را 144درصد افزایش داده و رانت 33 هزار میلیارد تومانی را سبب شده است. به
گونه اي که برخی با سوءاستفاده از رانت موجود ذرت دامی را با ارز ترجیحی وارد کرده و با ارز بازار آزاد به فروش می رسانند. که این
موضوع باعث نوسان قیمت در بازار نهاده ها شده است. از طرفی به دلیل عدم نیازسنجی دقیق میزان نهاده موردنیاز واحدهاي
مرغداري و دامداري، مقدار سهمیه در نظر گرفته شده از نهاده ها پاسخگوي نیاز واقعی این واحدها نبوده لذا این واحدها جهت تأمین

 
نیاز خود مجبور به خرید نهاده از بازار آزاد هستند که این امر قطعاً در قیمت تمام شده محصول تأثیرگذار است. 

2- یکی دیگر از مشکلات در حوزه تأمین نهاده هاي دامی مخصوصاً ذرت دامی سوء مدیریت ها در واردات است. حدود 80 الی 90
درصد از نیاز نهاده هاي دامی کشور از طریق واردات تأمین می شود. در صورت عدم مدیریت صحیح و برنامه ریزي دقیق در کشور
جهت واردات این محصولات با تراکنش مالی سالیانه بالغ بر حدود 4.5 میلیارد دلار، کشور با چالش ها، آسیب ها و تهدیدات جدي
مواجه خواهد شد و به تبع این اتفاق تولیدکنندگان دام و طیور و بهره برداران از این نهاده ها با کمبود مواد اولیه و خوراك براي دام و

 
طیور و آبزیان خود مواجه خواهند شد. درنهایت با افزایش هزینه هاي تولید قیمت کالاهاي نهایی تولیدي به شدت افزایش می یابد. 

3- از دیگر عوامل مؤثر بر واردات کالاها ازجمله نهاده هاي دامی محل واردات نهاده ها و تهدیدات امنیتی است. 90 درصد غله کشور
از بندر امام وارد می شود با توجه به این موضوع در صورت بروز اتفاق امنیتی در این بندر، کشور با بحران جدي در زمینه امنیت
غذایی مواجه خواهد شد. در این زمینه می توان براي جلوگیري از بروز اتفاقی احتمالی، واردات را بین بنادر دیگر در سواحل جنوبی
کشور تقسیم کرد و مبادي وارداتی را با تجهیز بنادر دیگر متنوع کرد. در این صورت از تهدیدات امنیتی و نظامی کاسته می شود. یکی
از دلایل واردات عمده از طریق بندر امام نزدیکی این بندر به نواحی غربی کشور که عمده جمعیت کشور را در بردارد، است ولی باید
این موضوع را در نظر گرفت که در صورت تهدید امنیتی این بندر کشور با بحران جدي مواجه خواهد شد لذا بایستی بنادر دیگر

 
ازجمله بوشهر و چابهار و بندرعباس را فعال تر کرد و از ظرفیت هاي این بنادر نیز استفاده نمود. 

4- بارندگی ایران کمتر از یک سوم بارندگی جهانی و استعداد تبخیر آب در ایران حدود 3 برابر جهان است یعنی آب قابل دسترس
عملاً یک نهم متوسط جهانی است. 75 درصد از بارندگی تنها در 25 درصد از سطح کشور رخ می دهد و 75 درصد بارندگی ها در
زمان هایی رخ می دهد که گیاه نیاز به آب ندارد. با توجه به این موضوع به دلیل اینکه کشت ذرت دامی بسیار آب بر است ازاین جهت
کشت محصول استراتژیکی مثل گندم در اولویت قرار دارد لذا کشاورزان به کاشت گندم که نیاز به آب کمتري داشته و در برابر کم
آبی مقاوم است مبادرت می کنند. لذا کشت ذرت دامی مقرون به صرفه نبوده و واردات آن جهت رفع نیاز داخلی ارجح تر است. لذا با
توجه به بارندگی کم در کشور لزوم تولید ذرت علوفه اي با استفاده از ارقام بذر مناسب و سازگار به کم آبی و کشت نشایی ضروري
است. طبق برنامه هاي وزارت جهاد کشاورزي این وزارتخانه در تلاش است، تا پایان برنامه ششم توسعه، کل ذرت کشور به صورت
نشایی کشت شود. که در صورت عملی شدن این برنامه می توان در تولید نهاده هاي دامی به خودکفایی کامل رسید. ولی بااین حال

 
کشور در شرایط فعلی جهت رفع نیاز داخلی در نهاده هاي دامی ملزم به واردات است. 

5- باوجود تأکید بر سیستمی کردن تخصیص نهاده ها با توجه به نحوه عملکرد واحدها همچنان در برخی از موارد با دست کاري در
این سیستم ها و ارائه آمار غیرواقعی نسبت به عملکرد، میزان نهاده دامی بیشتري در برخی از واحدها دریافت شده است. رفع این
معضل، نیازمند گسترش سازوکارهاي نظارت میدانی و اصلاح روند برخورد با جرائم است. لذا این موضوع نیز یکی از مشکلات اساسی و



 
عمده در حوزه توزیع نهاده هاي دامی است که مستقیماً بر قیمت نهاده ها تأثیر گذاشته است. 

6- یکی از مشکلات اساسی که در بخش هاي مختلف فعالیت هاي اقتصادي، کشور با آن مواجه است، دلالی و واسطه گري است.

دراین ارتباط در بحث واردات و توزیع نهاده هاي دامی دلالان حضور ویژه اي داشته و سود اصلی را از تولیدکنندگان سلب می کنند.
این موضوع طی سال هاي اخیر یکی از عوامل عمده مؤثر بر بازار نهاده ها و نوسانات قیمتی در این بخش بوده است. با توجه به روند

 
موجود در بازار باید از فعالیت واسطه گران جلوگیري کرده و زمینه بهره مندي تولیدکنندگان اصلی را از تولیدات خود فراهم کرد. 

7- یکی دیگر از مشکلات درزمینه تأمین نهاده هاي دامی به خصوص ذرت دامی، واردات این نهاده ها به صورت انحصاري توسط چند
شرکت است. در این شرایط مرغداران جهت تأمین نیاز مجبور به تهیه نهاده هاي موردنیاز باقیمت و شرایط یک طرفه و نامناسب
هستند. همچنین این شرکت ها و افراد واردکننده، در صورت ایجاد وقفه در واردات نهاده ها، می توانند امنیت غذایی کشور را با

 
چالش جدي مواجه کنند. 

8- ازآنجاکه در ماه هاي اخیر امکان تأمین خوراك دام و طیور با مشکل مواجه شده است و حدود 80 الی 90 درصد از خوراك،
وارداتی است. لذا با این اوصاف، افزایش شدید نرخ ارز باعث تأثیر زیاد بر قیمت تمام شده گوشت مرغ و تخم مرغ داشته است.
باوجوداینکه دولت درصد پایینی از نهاده ها را با ارز ترجیحی تأمین کرده و تحویل مرغداري ها و دامداري ها می دهد. لذا
تولیدکنندگان جهت رفع نیاز خود، مجبور به خرید نهاده ها از بازار آزاد هستند که این موضوع هزینه تولید را به شدت افزایش می
دهد. در این شرایط اعمال قیمت گذاري دستوري 100 درصدي توسط دولت باعث نارضایتی تولیدکننده می شود. لذا در این شرایط
اعمال چنین سیاستی باعث عدم تبعیت قیمت هاي بازاري از قیمت هاي دستوري می شود. لذا بایستی با توجه به تخصیص ارز
ترجیحی براي واردات نهاده، این نهاده ها به طور کامل نیاز واحدهاي تولیدي را رفع نماید. این امر نیازمند نیازسنجی دقیق واحدهاي

 
مرغداري و دامداري توسط وزارت جهاد کشاورزي و تخصیص به موقع و متناسب با نیاز هر واحد است. 

انتهاي پیام/



منطقه آزاد باید محرك توسعه صنعتی و فناوري در استان باشد

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/02/31

خلیج فارس: رئیس دانشگاه خلیج فارس بوشهر گفت:
منطقه آزاد فرصت و مزیتی براي استان به شمار می رود
که باید بعنوان محرك توسعه صنعتی و فناوري ایفاي نقش
کند و کارکرد آن در نهایت منجر به توسعه اقتصادي و

 
رونق تجارت شود. 

به گزارش خلیج فارس؛ عبدالمجید مصلح روز جمعه در
گفت وگو با ایرنا افزود: فلسفه مناطق آزاد در دنیا توسعه
صنعتی و با رویکردي صادرات محور است اگر این اصل به

دلیل پیچیدگی هاي صنعتی و فناوري در استان به فراموشی سپرده و تنها در بخش تجارت به دلیل سابقه و مهارتی که استان در این

 
بخش دارد پرداخته شود به آن کارکرد اصلی و مهم که رونق صنعتی و اقتصادي است، دست نخواهیم یافت. 

وي بیان کرد: منطقه آزاد فرصت و مزیتی براي جلب سرمایه گذاري هاي داخلی و خارجی و تبادل صنعتی و فناوري است که می

 
تواند در آینده این استان تاثیر گذار باشد. 

مصلح اضافه کرد: تنها دغدغه مردم و جامعه دانشگاهی در خصوص منطقه آزاد بوشهر در خصوص کیفیت مدیریت در این منطقه است

 
که می تواند در کارکرد این منطقه بسیار کارساز باشد. 

وي اظهار کرد: به طور یقین منطقه آزاد بر روي مناطق پیرامونی آن تاثیر گذار و تغییراتی را در بخش مسکن و هزینه زندگی به وجود

 
می آورد؛ ولی از طرفی می تواند در بهبود شاخص هاي درآمدي و اقتصادي نیز تاثر گذار باشد. 

وي گفت: یک نگاه و برداشت این هست که عده اي ممکن هست، تصور کنند مناطق پیرامونی از این مناطق منافعی نخواهند برد و

 
تنها یک گروه خاصی بعنوان ذینفع خواهند بود. 

رئیس دانشگاه خلیج فارس بوشهر گفت: این تصویر سازي ها حاصل کیفیت مدیریت ما در مناطق آزاد و یا عدم تبیین اثرات و نقش

 
مناطق آزاد در کشور به شکلی دقیق و با آمارهاي مشخص است. 

مصلح یادآورشد: تجربه مناطق آزاد در سطح جهانی و در بیشتر کشورهاي دنیا به عنوان یک راهبرد توسعه اقتصادي به شمار می روند

 
که بر توسعه صادرات تمرکز داشته و موفق نیز بوده اند. 

مصلح تاکید کرد: منطقه آزاد با برنامه ریزي و تعریف کارکرد مناسب براساس توسعه صنعتی، فناوري و اقتصادي می تواند یک فرصت



 
بالقوه اي براي استان بوشهر باشد، ولی موفقیت آن براي تحقق اهداف تعیین شده به کیفیت مدیریت آن بستگی دارد. 

رئیس دانشگاه خلیج فارس افزود: عملکرد مدیریت مناطق آزاد می تواند راه اندازي مناطق آزاد را به یک تجربه موفق و یا برعکس به

 
تجربه اي منفی تبدیل کند. 

وي با ابراز خرسندي از وجود جامعه رسانه اي قوي و فعالان اجتماعی فعال در استان بوشهر گفت: انتظار می رود این فرصت داده شود
تا به صورت حرفه اي و با مدیریتی شایسته این رویداد مهم در استان مدیریت شود به نحوي که بیشترین منافع براي صنعت و اقتصاد

 
و مردم در استان ایجاد شود. 

مصلح اضافه کرد: باید تصویر سازي که از منطقه آزاد بوشهر می شود با توجه به مزیت هاي استان و فلسفه مناطق آزاد با نگاه توسعه
اي در بخش صنعت، تجارت و اقتصاد و با یک رویکرد صادرات محور باشد، به گونه اي که تجربه بوشهر به یک تجربه موفق ملی تبدیل

 
شود. 

وي یادآورشد: اصل در منطقه آزاد بوشهر باید توسعه صنعتی و فناوري باشد و رونق تجارت بعنوان کارکرد مکمل و نه اصل کار مطرح

 
باشد. 

رئیس دانشگاه خلیج فارس بوشهر گفت: اصل در منطقه آزاد تجاري بوشهر باید تکمیل زنجیره توسعه صنعتی محلی باشد و نباید

 
صنعت را به دلیل پیچیدگیهایی که دارد کنار گذاشته و تنها به بخش تجارت به دلیل سابقه دیرینه استان در آن پرداخته شود. 

وي از کشورهاي حاشیه خلیج فارس بخصوص کشوري مانند قطر بعنوان یک هم پیمان استراتژیک براي ایران نام برد که می تواند

 
کمک بسیار مناسبی براي موفقیت منطقه آزاد تجاري بوشهر باشد. 

مصلح با تاکید بر ضرورت تقویت بخش هاي علم و فناوري گفت: اگر بخواهیم مناطق بومی از مزایاي منطقه آزاد بهره مند و منجر به
افزایش درآمد مردم شود باید مردم و شرکتها را آماده کرد تا بتوانند بعنوان بازیگرانی فعال و نه منفعل در این بخش ظاهر شوند از این

 
منظر توانمند سازي منابع انسانی استان و شرکت باید به طور ویژه مورد توجه و حمایت قرار گیرد. 

رئیس دانشگاه خلیج فارس بوشهر اضافه کرد: در این راستا نهادهاي علمی و فناوري استان باید توانمند شوند و نیروي انسانی با

 
کیفیت و توانمندي را تربیت و بعنوان ضلع کلیدي در این فضا ایفاي نقش کنند. 

وي عنوان کرد: جزیره عباسک در بوشهر باید به عنوان یک جزیره نوآور براي شرکت ها و واحدهاي فناور و دانش بنیان مورد استفاده

 
قرار گیرد. 

مصلح تصریح کرد: با توجه به ظرفیت و فرصت مطلوب منطقه آزاد براي تولید، اشتغال و صادرات، باید زنجیره اي از کارخانه هاي

 
تولیدي با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان در منطقه آزاد بوشهر ایجاد کرد. 

وي بیان کرد: شرکت هاي دانش بنیان و واحدهاي فناور نقش بسیار مهمی را در تولید و اشتغال می توانند ایفا کنند و با توجه به این

 
نقش مهم، باید از این ظرفیت به خوبی توسط سازمان ها و دستگاه هاي مختلف استفاده شود. 



مصلح تولیدات شرکت هاي فناور و دانش بنیان در استان را فرصت بسیار خوبی براي کاهش هزینه سازمان ها و ادارات دانست و اضافه

 
کرد: این واحدها باید از فرصت جدید ایجاد شده در منطقه آزاد بوشهر استفاده کنند تا این منطقه به کانون تولید تبدیل شود. 

رئیس دانشگاه خلیج فارس بوشهر کارکردهاي گردشگري، علمی و فناوري را از جمله دیگر کارکردهاي منطقه آزاد تجاري عنوان کرد.



جریان گام دوم انقلاب اسلامی: براي شوراي شهر انتخاب جوانانی شایسته و

متخصص ضرورتی انکارناپذیر است | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/02/31

جریان گام دوم انقلاب اسلامی در بیانیه اي تاکید کرد: براي شوراي شهر انتخاب جوانانی شایسته، دانا، متخصص، مردمی،
انقلابی و جهادي ضرورتی انکارناپذیر است که تنها به دست مردم رقم خواهد خورد.

جریان گام دوم انقلاب اسلامی در بیانیه اي تاکید کرد: براي شوراي شهر انتخاب جوانانی شایسته، دانا، متخصص، مردمی،

 
انقلابی و جهادي ضرورتی انکارناپذیر است که تنها به دست مردم رقم خواهد خورد. 

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري فارس، جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر بیانیه اي صادر کرد

 
که متن آن به شرح زیر است: 

 
بسمه تعالی  

 
  

 
اکنون قرن 15 پیش روي ماست. قرن بالندگی و برآمدن دوباره بر فراز تاریخ و تمدن.  

قرنِ گام دومِ ملتی که از دره ها و فراز و نشیب هاي پر التهاب عبور کرده و حالا جوان و پرانگیزه، بر سر شاهراه رسیدن به قله است.   

 
شهر ، تجلیِ تمام و کمالِ زیستن و حکمرانی است. تجلیِ اقتصاد، فرهنگ، روابط اجتماعی، علم، هویت و ... .  

شهر تا سامان نگیرد، انگار نظم و نظام اجتماعی شکل نگرفته است. تا تصویر رعناي شهر، بر بوم رنگ تمدنی کشیده نشود، انگار افق

 
ها براي تمدن سازي، مبهم است.  

اکنون وقت آن است که براي شهر، گامی بزرگ و تحولی برداشته شود. مشکلات پیچیده چند ده ساله آن، با عزمی جوانانه و توانی
مضاعف حل شود. مدیریت آن دستخوش تغییرات عدالتخواهانه و تحول آفرین بسیار گردد. کالبد خسته و رنجور آن از ستیزه جویی
هاي سرمایه سالارانه، آرام و قرار گیرد. رانت، رشوه، زد و بند و ... که همچون اژدهایی هفت سر، مدیریت شهري را به فساد کشانده

 
است، ریشه کن شود.  

 
روحیه جهادي و حل مساله مردم، جاي بوروکراسی و دیوان سالاري هاي ناصواب را بگیرد.  

مردم و جوانان، به میدان بیایند و خودشان مسئولیت ها را به دوش کشند و شهر با جوان سازي و مردمی سازي و اجتماعی سازي
دستخوش تحول شود. شهر نوآور بستر مشاغل فراوان و ثروت آفرین شده و فن آوري ها و پلت فرم ها، شرایط عادلانه تري را براي

 
تحول خدمات شهري رقم بزنند. 

 
در یک کلام؛ شهر اسلامی با معماري و هویت ایرانی شکل بگیرد تا شهرمان شهر زندگی باشد نه شهر مضطرب لجام گسیخته...  

تمام این تحولات، شدنی و در دسترس است ؛ اگر جمعی جوان، دانا، کارآمد و مسلط بر مشکلات، عنان مدیریت شهر را به دست
گیرند تا راه را براي حضور جوانان نخبه، راهبردشناس و تحول ساز در جایگاه تصمیم گیري و تصمیم سازي و همچنین جوانان

 
جهادي تحول آفرین در میدان ها و مناصب اجرایی فراهم سازند.    

اینک که به برگزاري ششمین دوره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا نزدیک می شویم، جریان گام دوم انقلاب اسلامی، مطلع

 
عزم ملی براي تحول آفرینی است.   

از این روي، انتخاب جوانانی شایسته، دانا، متخصص، مردمی، انقلابی و جهادي ضرورتی انکارناپذیر است که تنها به دست تواناي مردم

 
رقم خواهد خورد.  

 
تنها عزم مردم است، که تحول واقعی را رقم خواهد زد.  



تنها حضور مردم است که پیشرفت واقعی را بنا خواهد کرد و شهري پیشرفته، زیبا، عادلانه و عاري از فساد و تبعیض و محرومیت را

 
پایه ریزي خواهد کرد.    

منشور گام دوم، به ما آموخته است که عزمی سترگ داشته باشیم براي رقم زدن آینده. امیدوارانه حرکت کنیم و با روحیه جهادي،

 
مشکلات را پشت سر بگذاریم.   

جریان گام دوم انقلاب اسلامی با احترام به کاندیداهاي محترم شوراهاي اسلامی مترصد است  زمینه شناسایی و حمایت از جوانان

 
انقلابیِ همگام با مردم و خادم توده هاي محروم را فراهم آورد.   

امید است با هوشیاري و درایت آحاد ملت فهیم و بزرگوار ایران اسلامی، با برگزیدن منتخبانی شایسته، باانگیزه، توانمند و نوآور در
انتخابات ششمین دوره شوراهاي اسلامی، کشور و میهن عزیزمان شاهد شکوفایی، رشد و پیشرفت همه جانبه و متوازن برمبناي

 
عدالت اسلامی تحت هدایت هاي رهبر معظم و فرزانه انقلاب اسلامی باشد.  

 
اسامی امضاکنندگان: 

 
سیدنظام الدین موسوي نماینده مردم تهران 

 
احمد نادري نماینده مردم تهران در مجلس 

 
سید یاسر جبرائیلی: رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردي اجراي سیاست هاي کلی نظام 

 
حجت االله عبدالملکی: معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) 

 
محمدمهدي اسماعیلی: عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 

 
مهدي دوستی: مجري طرح پالایشگاه ستاره خلیج فارس و معاون هلدینگ نفت و گاز قرارگاه خاتم الانبیا(ص) 

 
الهام آزاد: نماینده مردم نائین، خور و بیابانک در مجلس شوراي اسلامی 

 
احسان ارکانی: نماینده مردم نیشابور، فیروزه و زبرخان در مجلس شوراي اسلامی 

 
روح االله سلگی: معاون اسبق مرکز بررسیهاي استراتژیک ریاست جمهوري 

 
روح االله ایزدخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم نادي: مداح اهل بیت؛ فعال اجتماعی فرهنگی 

 
معصومه پاشایی: نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس شوراي اسلامی 

 
مسعود امراللهی: مسئول بسیج اتاق اصناف ایران 



 
علی جدي: نماینده مردم شیروان در مجلس شوراي اسلامی 

 
عرفان خسرویان: استاد دانشگاه، رئیس سابق بسیج اساتید دانشگاه هاي تهران 

 
علی جعفري: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
اسماعیل احمدي: فعال اجتماعی 

 
محمدودود حیدري: رئیس سابق سازمان بسیج دانشجویی کشور 

 
علی عبدي: ادوار جنبش دانشجویی، مدیرعامل شرکت زمزم ایران 

 
علی خضریان: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بهیار مقیمی سارانی: حقوقدان 

 
مجتبی رضاخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بنیامین شکوهفر: رئیس اندیشکده حقوق شهري و شهروندي 

 
سمیه رفیعی: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
جعفر فرجی: مسئول قرارگاه اجتماعی قرب بقیۀاالله الاعظم(عج) 

 
مجتبی رئیسی: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
حسین آبنیکی: رئیس مرکز توسعه و فناوري اطلاعات سازمان انرژي اتمی در دولت دهم 

 
محسن زنگنه: نماینده مردم تربت حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي واحدي: عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبائی 

 
محمد سرگزي: نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شوراي اسلامی 

 
حسین اخگرپور: دبیرکل جامعه اسلامی دانشجویان در دوره 97-96 

 
معین الدین سعیدي: نماینده مردم چابهار در مجلس شوراي اسلامی 



 
حجت الاسلام حسن شجاعی: نماینده مردم ابهر، خرمدره و سلطانیه در مجلس شوراي اسلامی 

 
زهرا شیخی: نماینده مردم اصفهان و ورزنه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي عسگري: نماینده مردم کرج در مجلس شوراي اسلامی 

 
علی علیزاده: نماینده مردم مراغه و عجبشیر در مجلس شوراي اسلامی 

 
محمدحسین قائد شرف: دبیر اسبق دفتر تحکیم وحدت 

 
سید علی قریشی: عضو هیئت علمی دانشگاه و مدیرمسئول مؤسسه فرهنگی ـ هنري قدیم الاحسان 

 
محمدرضا کاشفی: عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی 

 
عباس گلرو: نماینده مردم سمنان، مهدي شهر و سرخه در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم مظفر: رئیس مرکز مطالعات راهبردي دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام 

 
مجید نصیرایی: نماینده مردم فردوس، طبس، سرایان و بشرویه در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیک بین: نماینده مردم کاشمر در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیکی ملکی: رئیس اندیشکده تبیین 

 
محمد همت: رئیس مرکز راهبردي آب، انرژي و محیط زیست دانشگاه امام حسین(ع) 

 
مجتبی یوسفی: نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس شوراي اسلامی 

 
محسن میرحاجی: مسئول اسبق بسیج دانشجویی دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران 

 
محسن احمدي دبیر کانون آموزشی تربیتی گام دوم انقلاب 

 
علی سلطانی وش مدرس علوم سیاسی فعال سابق دانشجویی 

 
مجتبی ابراهیمی: معاون سابق نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 

 
حجت الاسلام کمال الدین خداداده: فعال فرهنگی 



 
روح االله اکبري: فعال اجتماعی 

 
کاوه اشتهاردي: فعال رسانه 

 
علیرضا معاف: تحلیلگر سیاسی 

 
محمدحسین ساعی: رئیس دانشگاه سوره 

 
محمد سرشار: فعال رسانه 

 
محمد خزاعی کارشناس حوزه فرهنگ و هنر و تهیه کننده سینما 

انتهاي پیام/



امضاهاي طلایی را حذف می کنیم

منبع: ایسناشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام
خواهد کرد، گفت: یکی از امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر

کس از حوزه صنایع فولادي درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند.

علیرضا رزم حسینی امروز (جمعه-31 اردیبهشت ماه) در
نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان
اقتصادي شهرستان اردستان اظهار کرد: وزارت صنعت،
معدن و تجارت در این دوره تلاش دارد، تولیدکننده، صادر

 
کننده و واردکننده را تشویق و حمایت کند. 

وي با اشاره به هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت
با توجه به نام گذاري سال 1400 افزود: آزادسازي شش
هزار محدوده و معدن حبس شده کشور اقدامی شجاعانه و
خردمندانه بود که واگذاري این معادن براي فعال سازي،

 
فرصت جدیدي براي سرمایه گذاري و اشتغال در کشور ایجاد می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واگذاري معادن حبس شده از طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، جهش
صنعتی و معدنی در کشور به وجود خواهد آورد، اضافه کرد: این اقدام باعث می شود یک فرصت سرمایه گذاري در حوزه معادن و

 
همچنین ایجاد اشتغال فراهم شود. 

رزم حسینی تاکید کرد: جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی را به صورت جدي دنبال می کنیم و بر این باوریم که معدنی را استخراج

 
نکنیم مگر اینکه امکان فرآوري داخل براي ایجاد ارزش افزوده داشته باشد و این مسیر را با جدیت ادامه می دهیم. 

وي با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از
امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي

 
درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: تمام تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت این است تا شرایطی را فراهم کند که زمینه
رانت و رانت خواري از بین برود تا بسیاري از مشکلات سرمایه گذاران خود به خود از بین برود. البته در این راه موردهجمه همه رانت

 
خواران، مفسدان و ویژه خواران قرار گرفته ایم. 

رزم حسینی تصریح کرد: سیاست دیگر وزارت در بخش معدن حمایت از تولیدات ماشین آلات سنگین معدنی ساخت داخل است و



هم اکنون در حال شروع مجدد شرکت معتبر و بزرگ هپکو اراك هستیم که همکاران ما نشست هایی را برگزار کردند و امیدواریم

 
نتیجه بخش باشد. 

وي اظهار کرد: براساس توافقی که صورت گرفت و هیئت دولت آن را به تصویب رساند تمام اختیارات مربوط به بخش محصولات
کشاورزي مانند تامین نهاده هاي دامی و توزیع، صادرات و واردات محصولات کشاورزي کاملا در اختیارات وزارت جهاد کشاورزي قرار

 
گرفته است و این وزارتخانه اختیار تام دارد. 

وي افزود: سال گذشته صنعت ایران وضعیت خوبی داشت و علیرغم همه فشارهاي اقتصادي و بیماري کرونا رشد صنعتی 8 درصد

 
داشته است و 1557 واحد غیرفعال به چرخه تولید بازگشت خورده که یک رشد فاخر براي کشور خواهد بود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه امسال جشن خودکفایی تولید لوزام خانگی را با بهترین کیفیت برگزار خواهیم کرد، گفت:
وزارت صنعت از اینگونه فعالیت هایی که در جهت خودکفایی کشور حرکت کند به صورت جدي حمایت خواهد کرد، حتی اگر برجام
هم اتفاق بیفتد سیاست وزارت صنعت، معدن و تجارت تقویت واحدهاي تولیدي داخلی و استاده از ابزارهاي تعرفه اي براي تنظیم

 
بازار است. 

همچنین مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه
فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن

 
طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

سینک ساهنی اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید
آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت
حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به

 
روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان ادامه داد: شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ آهن
بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود. حدود 25 درصد آهن اسنفنجی

 
دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به

 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده



 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

انتهاي پیام



نوسازي 12 هزار دستگاه ناوگان حمل و نقل در کشور

منبع: ایسناشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/02/31

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیر عامل سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران(ایدرو) گفت: نوسازي 12 هزار
دستگاه ناوگان حمل و نقل سنگین طی سال جاري در دستور کار این سازمان قرار گرفته است.

محسن صالحی نیا امروز جمعه در بازدید از کارخانه تولید
کابل خودرو سبزوار در جمع خبرنگاران بیان کرد: نوسازي
ناوگان حمل و نقل به منظور کاهش آلایندگی ها و صرفه
جویی در مصرف سوخت از سوي سازمان گسترش و
نوسازي صنایع ایران با مشارکت شرکت هاي خودروساز

 
داخلی صورت می گیرد. 

وي اظهار کرد: طرح نوسازي 12 هزار دستگاه ناوگان حمل
و نقل شامل خودروهاي سنگین کامیونت، اتوبوس و مینی بوس می شود که با اجراي این طرح خودروهاي فرسوده از سامانه حمل

 
نقل حدف خواهد شد. 

مدیر عامل سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران(ایدرو) گفت: طرح نوسازي ناوگان حمل و نقل عمومی سنگین از ابتداي دولت
دوازدهم در پی دستور رئیس جمهوري و ابلاغ وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت در دستور کار سازمان گسترش و نوسازي صنایع

 
ایران (ایدرو) قرار گرفته است. 

 
100 قطعه مورد نیاز خودروهاي کشور تولید داخلی است 

مدیر عامل شرکت ایران خودرو نیز در این بازدید گفت: در حال حاضر 100 قطعه مورد نیاز خودروهاي کشور که در سال هاي گذشته

 
از طریق واردات تامین می شد، به مرحله تولید داخلی رسیده است. 

فرشاد مقیمی افزود: 80 درصد قطعات مورد نیاز صنعت خودرو با استفاده از ظرفیت هاي داخلی تولید می شود و شرکت ایران خودرو

 
با 650 سازنده داخلی مرتبط با صنعت خودرو ارتباط دارد. 

وي با اشاره به ظرفیت کارخانه تولید کابل خودرو سبزوار مطرح کرد: بخشی از سیم هاي رشته اي خودرو که در گذشته وارد می شد
هم اینک این سیم هاي تولیدي در کابل هایی که ایران خودرو نیاز دارد در این واحد صنعتی به مرحله تولید داخلی رسیده که منجر

 
به صرفه جویی ارزي 95 میلیون یوان شده است. 

مدیرعامل شرکت ایران خودرو با اشاره به اهمیت شبکه برق الکترونیک خودروها گفت: موتورهاي دي سی است که در گذشته از خارج
کشور وارد می شد اما امروز خط روتر و مونتاز دي سی موتورها در کارخانه تولید کابل خودرو شکل گرفته است که باید عمق ساخت



 
تولید به آن داده شود. 

مقیمی افزود: پلتفرم برق الکترونیک ایران خودرو در شرکت کابل خودرو سبزوار در حال شکل گیري است که علاوه بر رونق اشتغال

 
مانع خروج ارز از کشور می شود. 

کارخانه تولید کابل خودرو در زمینه تولید کابل خودرو، شیشه بالابر و برف پاك کن فعالیت می کند و بیش از 300 نفر در این واحد

 
تولیدي مشغول به کار هستند. 

انتهاي پیام



شهرقدس|جنگ غزه،ضعفهاي اسرائیل را برملا ساخت؛ پیروزي جبهه انقلاب در

انتخابات،فتح خرمشهر دیگري است

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/02/31

خطیب نماز جمعه شهرقدس،با اشاره به اعلام آتش بس امروز از سوي دو طرفِ اسرائیلی و فلسطینی گفت:انتفاضه موشکی
مقاومت، رژیم صهیونیستی را در بدترین حالت ممکن قرار داد.

به گزارش خبرگزاري بسیج از غرب استان تهران، حجت
الاسلام رضا جوکار، امام جمعه شهرستان قدس،در
خطبهاي امروز نماز جمعه این شهرستان ، که با رعایت
فاصله گذاري اجتماعی و دستور العملهاي بهداشتی برگزار
شد، ضمن توصیه مردم به تقوا و رعایت حدود الهی ،
"سالروز آزادي سازي خرمشهر" را نقطعه عطفی در تاریخ
ایران برشمردو خاطر نشان کرد: رمز ماندگاري عملیات
بیت المقدس در حماسی بودن آن و فرماندهان جوانی

 
همچون شهیدان صیاد شیرازي و باقري و غیره... بود. 

وي با تطبیق دادن آزادي خرمشهر و عرصه انتخابات پیش رو ، خواستار پیروزي جبهه انقلاب در میدان سیاسی کشور شد و گفت؛با

 
سرکار آمدن یک نیروي انقلابی،یقیناً فتح خرمشهر دیگري رقم خواهد خورد. 

نماینده ولی فقیه در شهرستان، با اشاره به اینکه "رفع مشکلات اقتصادي کنونی ،در خلق حماسه اقتصادي" میسر می شود،اظهار
داشت: انتخابات آینده زمینه اي براي انتخاب فرماندهانی است، که بتوانند مشکلات اقتصادي کشور را فیصله دهند و این مهم در

 
برگزیده شدن فرد اصلح و انقلابی توسط مردم است، که خود باعث سیطره حکمرانی اسلامی بر سلطه غربی خواهد شد. 

خطیب جمعه شهر قدس، در ادامه درست مصرف کردن و اصلاح الگوي مصرف را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: ارتقاء کیفیت

 
کالاها باید در اولیت مسئولان کشوري باشد، تا همین کیفیت جلوي اسراف بی رویه را بگیرد. 

او از شهروندان هم خواست در مصرف آب و برق دقت کافی را داشته باشند و مسئولان ضمن توزیع عادلانه، زمان قطعی آب و برق را

 
به مردم اطلاع دهند. 

حجت الاسلام جوکار، تحریمهاي چندین ساله آمریکا علیه ایران را موجب خود کفایی دانست و گفت: هرجا در مقابل دشمنان
ایستادگی کردیم،براي کشور پیشرفت و عزت را به ارمغان آورده ایم و امروزه انقلاب اسلامی الگویی براي کشورهاي مقاومت شده

 
است. 



وي به تحولات جنگ اخیر اسرائیل و فلسطین اشاره کرد و بیان داشت: در جنگ غزه دنیاي اسلام یکپارچه شد و این همبستگی باعث
شد تا دشمن صهیونیست سر تسلیم فرود بیاورد، که موضوع را باید متوجه غربگرایان داخلی کرد و بدانند که رمقی براي اسرائبل باقی

 
نمانده و ایران قوي در28 خرداد تضمین خواهد شد. 

نماینده ولی فقیه در شهر قدس، با بیان اینکه "انتفاضه موشکی حماس" موجب تن دادن اسرائیل به صلح شد، اظهار داشت:
موشکهاي دقیق مقاومت، صهیونیستها را در بدترین حالت ممکن قرار داد و در صورت شروع مجدد جنگ این صهیونیستها هستند که

 
پشیمان خواهند شد و روال عمر خود را کوتاهتر خواهند کرد. 

 
امام جمعه شهر قدس از مسئولان خواست مذاکرات شکست خورده برجام را به انتخابات گره نزنند. 

"از نظري او، مذاکرات برجامی وین به بن بست خورده ، ولی مسئولان دیپلماسی کشور، در تلاشند تا این شکست را پیروزي جلوه

 
دهند ." 

حجت الاسلام جوکار ، شوراي نگهبان را بعنوان عالی ترین مقام اجرایی کشور توصیف کرد و گفت: این نهاد باید سطح صلاحیتها را در

 
نظر بگیرد، تا مردم قدرت انتخاب بین خوب و خوبتر داشته باشند. 

وي در خاتمه نیز، با اشاره به روز (نسیم مهر و حمایت از زندانیان) پیشنهاد کرد: گروه هاي جهادي براي آزاد سازي زندانیان غیرعمد

 
و رسیدگی به خانواده هاي آنها تشکیل شود و همچنین، اشتغال پس از آزادي با کمک مجمع خیرین اشتغال مورد توجه قرار گیرد. 

انتهاي پیام//



67 واحد صنعتی تعطیل شده یزد به مدار تولید بازگشت

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/02/31

 
67 واحد صنعتی تعطیل شده یزد به مدار تولید بازگشت 

ایرنا/ مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري یزد گفت: با رویکرد
اقتصاد مقاومتی و در راستاي پشتیبانی و مانع زدایی طی سال گذشته 67

 
واحد صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل شده استان به مدار تولید بازگشت. 

محمد زاده رحمانی، مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري یزد اظهار
کرد: از این تعداد 22 واحد در یزد، 15 واحد در میبد، 12 واحد در تفت، هفت واحد در مهریز، 6 واحد در اردکان، چهار واحد در

 
ابرکوه و یک واحد در شهرستان خاتم قرار داست. 

وي ادامه داد: با فعالیت مجدد این واحدهاي تولیدي و صنعتی که با همکاري و فعالیت مسوولان و صاحبان صنایع صورت گرفت زمینه

 
اشتغال 542 نفر فراهم گردید و انجام این امر مهم در سال جاري در استان در اولویت است. 

این مسوول اظهار کرد: این واحدها به ترتیب در زمینه هاي فلزي، کانی و غیرفلزي، غذایی و دارویی، نساجی، شیمیایی، سلولزي و

 
برق در سطح مناطق مختلف استان فعالیت داشتند. 

زاده رحمانی گفت: با توجه به آسیب هاي که برخی صنایع به استان وارد می کند رسانه ها می تواند با معرفی الگوهاي کارآفرینی

 
موفق، نقش موثري در ایجاد اشتغال پایدار و سالم داشته باشد. 

 
سه هزار و 700 پروانه صنعتی با سرمایه گذاري اسمی 80 هزار میلیارد ریال و با حدود 100 هزار نفر اشتغال در استان وجود دارد. 

 
این استان در حالی که 1.1 درصد جمعیت کشور را داراست ولی به لحاظ تولید صنعتی 4.4 درصد سهم تولید این بخش را دارد. 

یزد به عنوان چهارمین استان صنعتی، دومین استان معدنی شناخته می شود که در تولید محصولات کاشی و سرامیک رتبه نخست،

 
محصولات نساجی ایران با 25 درصد تولید جایگاه دوم و تولید فولاد در جایگاه سوم را دارد. 

 
آخرین خبر یزد در اینستاگرام : 

https://instagram.com/yazd_today



اشتغال مددجویان جزو اولویت هاي کاري است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/02/31

موسوي جم بحث اشتغال مددجویان و توانمند کردن خانواده هاي تحت حمایت را جزو اولویت هاي کاري خود عنوان کرد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سنندج ، سید علی موسوي جم مدیر کل جدید
کمیته امداد استان کردستان در مراسم تکریم و معارفه
مدیر کل کمیته امداد استان کردستان عنوان کرد: نیروي
انسانی مهم و سرمایه اصلی هرسازمان است و نیروي
انسانی با ایمان، با انگیزه و با نشاط می تواند در پیشبرد

 
اهداف سازمان نقش به سزایی داشته باشد. 

اوافزود: یکی از برنامه هاي بنده به عنوان مدیر کمیته امداد استان کردستان کمک به افزایش مشارکت خیران، نخبگان و فعالان
اجتماعی و اقتصادي است که می تواند کمک کننده این نهاد باشد هر چند با تلاش هاي امدادگران این همکاري هم اکنون نیز وجود

 
دارد. 

موسوي جم بحث اشتغال مددجویان و توانمند کردن مددجویان را جزو اولویت هاي کاري خود عنوان کرد و تصریح کرد: تلاش خواهد

 
شد که به مسئله اشتغال مددجویان کمک شود. 

اودر ادامه ضمن تشکر از خدمات دکتر شیخی زاده مدیر کل قبلی کمیته امداد استان کردستان به محرومان و مددجویان استان،

 
عنوان کرد: امید است که آقاي شیخی زاده به عنوان امدادگرکردستانی در آینده هم یاري گر ما باشند. 

مدیر کل جدید کمیته امداد استان کردستان در پایان گفت: امید است زمانی که این امانت را تحویل می دهم در محضر خداوند،
شهدا و مردم شریف کردستان روسفید باشم.



سینماي سقز آماده بهره برداري است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي کردستان راه اندازي سینما در شهر سقز از محل اعتبارات دولتی را نیز گام بزرگی در
جهت توسعه زیرساخت هاي فرهنگ و هنر عنوان کرد

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سنندج ، بهرام نصراللهی زاده رییس سازمان
مدریت و برنامه ریزي استان در دیدار انجمن هنر هاي
نمایشی استان کردستان با اشاره به اینکه دولت براي
توسعه زیرساخت هاي حوزه فرهنگ و هنر با جدیت تلاش
کرده است؛ گفت: در سالن تالار مرکزي شهر سنندج با 14
هزار متر مربع زیربنا، از زمان شروع پروژه در سال 82 تا
سال 1396 حدود 10 میلیارد تومان هزینه شده و پیشرفت

فیزیکی حدود 20 درصد بود در حالی که در سه سال اخیر با تخصیص حدود 60 میلیارد تومان اعتبار سرعت قابل توجهی یافته و به

 
حدود 70 درصد رسیده و امیدواریم در سال جاري تکمیل شود. 

او افزود: در دوسال گذشته احداث چندین پلاتوي تاتر در شهر هاي مختلف استان در دستور کار قرار گرفت که خوشبختانه پلاتوي
کامیاران افتتاح، پلاتوي بیجار و دیواندره آماده افتتاح، پلاتوي مریوان در آینده نزدیک تکمیل و پلاتوي سقز نیز تا پایان سال جاري به

 
بهره برداري خواهد رسید. 

نصراللهی زاده راه اندازي سینما در شهر سقز از محل اعتبارات دولتی را نیز گام بزرگی در جهت توسعه زیرساخت هاي فرهنگ و هنر
در دومین شهر بزرگ استان عنوان کرد و گفت: سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان از محل اعتبارات استانی نیز به حوزه فرهنگ و
هنر از جمله برگزاري جشنواره هاي تاتر خیابانی مریوان، جشنواره تاتر کردي سقز، تاتر وتار بیجار، کنگره مشاهیر کرد و ... کمک

 
کرده است. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کردستان احداث هنرستان هنر هاي زیباي دختران در سنندج را گامی بزرگ براي
پرورش استعداد هاي فرهنگی و هنري از سنین نوجوانی عنوان کرد و گفت: این کار ها تنها بخشی از سرمایه گذاري هاي صورت

 
گرفته در استان طی چند سال اخیر در حوزه فرهنگ و هنر است. 

او ابراز امیدواري کرد هنرمندان استان کردستان با برقراري پل ارتباطی میان هنر و اقتصاد بتوانند از ظرفیت هنر براي توسعه اشتغال
و افزایش درآمد مردم استان بهره ببرند و گفت: براي مثال پایتخت تاتر خیابانی ایران، برند مریوان شده است و اقتصاد هنر در مریوان

 
می تواند به رشد اقتصاد عمومی کمک کند. 

نصراللهی زاده به اهمیت بالاي فرهنگ و هنر در توسعه همه جانبه استان اشاره کرد و گفت: از نگاه سازمان مدیریت و برنامه ریزي



 
استان کردستان اهمیت فعالیت هاي هنري و فرهنگی کمتر از اهمیت فعالیت هاي عمرانی نیست. 

به گفته نصراللهی زاده جاده و بزرگراه و فرودگاه و ... براي انسانِ توسعه یافته ساخته می شود و صرف توسعه فیزیکی زیربنا هاي
عمرانی بدون پرورش انسان، کاري عبث است و این فرهنگ و آموزش است که مسئولیت پرورش انسان را به عهده دارد چراکه کار

هاي هنري شخصیت ساز است.



انتخابات با شکوه نشان دهنده عزت و اقتدار ملت ایران

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/02/31

امام جمعه اراك گفت: انتخابات با شکوه نشان دهنده حماسه عزت اقتدار و شرف ملت ایران است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از اراك، آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه
در استان مرکزي و امام جمعه اراك درخطبه هاي امروز
نماز جمعه اراك گفت: همه براي انتخابات پیش روي آماده
می شویم چرا که برگزاري انتخابات با شکوه نشان دهنده

 
حماسه عزت اقتدار و شرف ملت ایران است. 

آیت االله دري نجف آبادي افزود:مردم انتظارات بسیاري از دولت منتخب دارند و دولت آینده بایدگام هاي مثبت و سازنده در رفع

 
مشکلات اقتصادي اجتماعی و فرهنگی بر دارد. 

او اضافه کرد: رفع مشکلات واحد هاي کوچک و بزرگ صنعتی، خصوصی سازي هاي اصولی و اشتغال پایدار براي جوانان باید کارویژه

 
اصلی دولت منتخب مردم باشد. 

نماینده، ولی فقیه در استان مرکزي با اشاره به مسائل اخیر فلسطین اشغالی بیان کرد: مقاومت جانانه و مردانه ملت فلسطین اتحاد

 
انسجام و همدلی محور مقاومت را نشان داد. 

او ادامه داد: محور مقاومت، فلسطین و دنیاي اسلام پاینده و جاودان است و برخی از کشور هاي عربی حامی اسرائیل جنابتکار شده اند

 
بدانند که مسالمت با دشمن امت اسلام آخر و عاقبت خوشی نخواهد داشت 

امام جمعه اراك به موج جدید کرونا هم اشاره کرد و گفت: مهار بیماري کرونا نیازمند عزم جدي مردم و رعایت شیوه نامه هاي

 
بهداشتی و واکسیناسیون همگانی از سوي وزارت بهداشت است. 

انتهاي پیام / ج



معدن پیشران اقتصاد خراسان جنوبی / اشتغال پایدار بااحیاء و فعال سازي

معادن راکد

منبع: تسنیمشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه استانها_ استان خراسان جنوبی چهارمین استان معدنی کشور داراي 648 معدن با 2.5 میلیارد تن ذخیره قطعی و 18
میلیون تن استخراج اسمی است و در حال حاضر براي 12 هزار نفر شغل ایجاد کرده است.

گروه استانها_ استان خراسان جنوبی چهارمین استان
معدنی کشور داراي 648 معدن با 2.5 میلیارد تن ذخیره
قطعی و 18 میلیون تن استخراج اسمی است و در حال
حاضر براي 12 هزار نفر شغل ایجاد کرده است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، خراسان جنوبی از
نظر معدنی بسیار غنی است وداراي منابع متنوعی است که
در دنیا وکشور بی نظیر است ، بخش معدن هم در تامین
مواد اولیه ومورد نیاز صنایع داخلی بسیار بیش از این

 
بدرخشدوهم در بازارهاي صادراتی حرف هایی بیشتري براي گفتن داشتنه باشد. 

بخش معدن به عنوان یکی از مهترین بخش هاي تولیدي کشور به دلیل قرار گرفتن در حلقه ابتدایی رنجیره بسیاري از تولیدات
صنعتی داراي ارتباط متقابل گسترده اي با سایر بخش هاي اقتصادي است واین بخش قدرت و ارزش افزوده آشکار و پنهان زیادي
دارد و سال هاست که دولتمردان به اهمیت و نقش اثرگذار این بخش در بهبود شرایط اقتصادي و رسیدن به توسعه پایدار در اقتصاد

 
پی برده اند. 

یکی از ویژگی هاي این بخش ، عرضه گسترده نهاد هاي تولیدي به سایر فعالیت هاي اقتصادي است وکارشناسان بخش معدن و
صنایع معدنی از معدن به عنوان پیشران اقتصاد یاد می کنند ومعتقد هستند با متحول شدن این بخش، سایر بخش هاي صنعتی و

 
اقتصادي کشور فعال می شود. 

خراسان جنوبی به عنوان سومین استان پهناور ایران براساس آخرین آمار رسمی 6 درصد مجموع معادن کشور، 5.1 درصد از ذخایر

 
قطعی، 2.4 درصد استخراج اسمی و 8.5 درصد اشتغال در حوزه معادن کشور را دارد. 

سنگ هاي تزیینی، بنتونیت، کرومیت، زغال سنگ، منیزیت، خاك هاي صنعتی، سنگ آهن، دولومیت، آندالوزیت، مرمریت، بازالت،

 
طلا، مس، سیلیس، فلورین، پتاس و سرب و روي از مهمترین مواد معدنی در استان خراسان جنوبی هستند که به فور یافت می شود. 

آمار معادن این استان در سال 92 بالغ بر 300 معدن بوده است که با افزایش 100 درصدي اکنون به 600 معدن افزایش یافته و در

 
این بازه زمانی دولت 60 میلیارد تومان منابع براي اکتشافات به این استان اختصاص داده است. 



 
توسعه اشتغال، ایجاد ارزش افزوده و درآمدزایی در معادن خراسان جنوبی 

خراسان جنوبی در حوزه معادن و صنایع معدنی داراي ظرفیت هاي بسیار زیادي است که استفاده مناسب از این ظرفیت ها می تواند

 
نقش مهمی در توسعه اشتغال، ایجاد ارزش افزوده و درآمدزایی براي استان داشته باشد. 

اینگونه که در آمارها آمده است بیش از 40 درصد مطالعات ژئوفیریک هوایی که در کشور تهیه شده، مربوط به خراسان جنوبی است

 
واین استان زر خیز به لحاظ جایگاه زمین شناختی شرایطی دارد که ناشناخته هایش خیلی بیشتر از شناخته هاي آن است. 

استاد گروه زمین شناسی دانشگاه بیرجند نیز گفت:علاوه بر آنچه تاکنون به عنوان اندیس مورد بررسی قرار گرفته و بخش هایی که

 
اکتشاف معدنی انجام شده، بخش هایی نیز هستند که هیچ اقدامی در راستاي آن صورت نگرفته است. 

محمد مهدي خطیب که سالها در عرصه زمین شناسی فعالیت دارد بااشاره به اهمیت، نقش وجایگاه معادن در اقتصاد خراسان جنوبی
بیان کرد: در این استان علاوه بر کانی هاي فلزي، کانی هاي غیرفلزي زیادي نیز وجود دارد که می تواند مورد بهره برداري قرار گیرد،
این مهم بقدري مورد توجه است که سال 78 مقام معظم رهبري به این استان سفر کردند و سه میلیارد تومان اعتبار براي کارهاي

 
اکتشافی معدنی اختصاص دادند. 

استاد تمام وقت دانشگاه بیرجندگفت: پس از اکتشاف باید نتایج آن براي مردم ملموس شود بنابراین از اینکه توجه ویژه اي درخصوص

 
معادنی از جمله طلاي هیرد نهبندان و فولاد قاینات صورت گرفته است. 

 
ظرفیت معادن خراسان جنوبی در حد مطلوب استفاده نشده است 

 
400 میلیارد ریال اعتبار براي تامین زیرساخت هاي معادن خراسان جنوبی اختصاص یافت 

 
گزارش| ذخایر قطعی معادن خراسان جنوبی چه میزان است؟ 

 
40 معدن راکد خراسان جنوبی در دستور احیاء و فعالسازي 

معادن متعدد در استان به دلایل مختلف در مدت 6سال گذشته راکد و غیر فعال و یا نیمه فعال بوده اند که با پیگیري هاي صورت

 
گرفته از سال گذشته تاکنون حدود 40 واحد از این معادن به چرخه تولید بازگشتند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی با اشاره به اقدامات صورت گرفته بیان کرد: از سوي این بهره برداران معادن

 
زغال سنگ، مس، طلا، سنگ هاي گرانیتی، تراورتن، بنتونیت، خاك صنعتی، منیزیت و ... فعال وبه چرخه تولید بازگشته اند. 

عباس جرجانی با تاکید بر اینکه فعالسازي هر چه سریعتر سایر معادن راکد از سوي بهره برداران در سطح استان در الویت است
تصریح کرد: تعیین تکلیف معادن غیرفعال و راکد استان از سال گذشته با جدیت تمام از سوي این سازمان آغاز شده و در حال

 
پیگیري و انجام است. 

وي اظهار داشت: روند اجرایی فعال سازي این معادن با برگزاري جلسات تعیین تکلیف با حضور بهره برداران به منظور فعالسازي
مجدد معادن، برگزاري مزایده هاي عمومی و همچنین آزادسازي محدودهاي معدنی به منظور ورود سرمایه گذاران داراي صلاحیت و

 
توان فنی و مالی در اولویت و دستور کار جدي این سازمان قرار دارد. 



رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی با اشاره به نقش معادن در اشتغال زایی بیان کرد: در حال حاضر سه معدن
طلاي شادان، کودکان و هیرد و واحدهاي فرآوري آنها در حال حاضر زمینه اشتغال بیش از 300 نفر را به صورت مستقیم در استان
فراهم کرده است و تا پایان امسال با بهره برداري و گسترش فعالیت در این واحدهاي فرآوري طلا اشتغال آنها نیز افزایش خواهد

 
یافت. 

جرجانی ادامه داد: معدن طلاي شادان با ذخیره قطعی 27 میلیون و 800 هزار تن، معدن طلاي کودکان با ذخیره قطعی 300 هزار
تن و معدن طلاي هیرد با ذخیره قطعی حدود 5 میلیون تن کانسنگ طلا در شهرستان هاي خوسف و نهبندان در حال فعالیت

 
هستند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی با اشاره به اینکه این سه معدن یادشده به ترتیب داراي استخراج اسمی سالانه
2 میلیون و 600 هزار تن، 38 هزار تن و 100 هزار تن هستند بیان کرد: عیار ماده معدنی طلا نیز در معدن شادان 55 صدم، کودکان

2 و یک دهم و هیرد 92 صدم پی پی ام است .



تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه فاز
طراحی شده است، اظهار کرد: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار

تن طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت ...

 
 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه فاز طراحی
شده است، اظهار کرد: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن طراحی شده

 
است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

به گزارش درآمد نیوز و به نقل از ایراسین، سینک ساهنی، امروز (جمعه، 31 اردیبهشت) در بازدید وزیر صمت از این کارخانه اظهار
کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید آهن اسفنجی و قابلیت
افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت حرارتی به ظرفیت 16
مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به روش کوره القایی و به

 
ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

 
 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش



 
خصوصی از  کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان با بیان اینکه شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ
آهن بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود گفت: حدود 25 درصد آهن

 
اسنفنجی  دنیا به همین روش تولید می شود. 

 
 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر  به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به

 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده

 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

 
 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دو روزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، در این



سفر واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید بازگشت تا زمینه
اشتغال در این استان فراهم شود.



تولید پوشاك در خراسان شمالی+ فیلم

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/02/31

یک کارآفرین در استان خراسان شمالی توانسته با راه اندازي کارگاه تولیدي پوشاك زنانه، زمینه اشتغال تعدادي از
همشهریان خود را فراهم آورده و به رشد تولید ملی کمک کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان، یک
کارآفرین در استان خراسان شمالی توانسته با راه اندازي
کارگاه تولیدي پوشاك زنانه، زمینه اشتغال تعدادي از
همشهریان خود را فراهم آورده و به رشد تولید ملی کمک

 
کند. 
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اصلاحات اقتصادي کشور با جراحی عمیق و بدور ازهیجانات امکانپذیراست/

سفره معیشتی مردم در گرو حمایت ویژه دولت از کسب و کار است

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/02/31

درآمد نیوز -با استفاده از فعال سازي دیپلماسی اقتصادي به شیوه صحیح در دولت آینده کسب تنها 10 درصد از این حجم
مبادله براي کشور پرپتانسیلی همچون ایران دور از دسترس نیست.کسب این سهم ناچیز در منطقه خود می تواند بخش

زیادي از نیازهاي ارزي کشور را مرتفع سازد. نوشته اصلاحات اقتصادي کشور با جراحی عمیق و ...

 
 

اصلاحات اقتصادي کشور با جراحی عمیق و بدور ازهیجانات
امکانپذیراست/ سفره معیشتی مردم در گرو حمایت ویژه دولت از

کسب و کار است

درآمد نیوز -با استفاده از فعال سازي دیپلماسی اقتصادي به شیوه صحیح در دولت آینده کسب تنها 10 درصد از این حجم مبادله
براي کشور پرپتانسیلی همچون ایران دور از دسترس نیست.کسب این سهم ناچیز در منطقه خود می تواند بخش زیادي از نیازهاي

 
ارزي کشور را مرتفع سازد. 

درآمد نیوز – محمدرضا آقاگلی، اقتصاد ایران در دهه 90 فراز و فرودهایی را تجربه کرده است که در مجموع و با توجه به عمده
شاخص هاي اقتصادي می توان دهه 90 را دهه از دست رفته اقتصاد ایران نامید. به طور متوسط، رشد اقتصادي در این دهه نزدیک به

 
صفر درصد بوده است و در این دهه، ایران تورم هاي بسیار بالایی را تجربه کرده است. 

در سال 2019 ایران جزو شش کشور با تورم بالاي 25 درصد بود، بعد از کشورهاي ونزوئلا، زیمباوه، آرژانتین، سودان جنوبی و سودان،

 
ایران ششمین کشور با بالاترین تورم در دنیا بوده و ارزش پول ملی به شدت کاهش پیدا کرده است. 

اکنون با توجه تنگاهاي اقتصادي که پشت سر گذاشته ایم و آغاز دهه 1400 و نزدیک شدن انتخابات ریاست جمهوري، باید براي بهتر
شدن وضعیت موجود توسعه ایران، چه استراتژي ها و سیاست هایی تصمیم گیران اقتصادي کشور مد نظر قرار دهند. در این خصوص
«درآمد نیوز» با آقاي دکتر سهراب بختیار از تحلیل گران اقتصاد کشور به گفتگو پرداخته است. وي معقتد است « راهکارهاي برون
رفت از چنین اقتصادي را نمی توان با وعده هاي 100روزه!!! و ...نوید داد بلکه نیازمند اصلاحاتی اساسی و جراحی عمیق است که
نیازمند تدوین برنامه هایی مدوّن و کارشناسی منطبق بر شرایط موجود و پرهیز از رفتارهاي ملتهب و هیجانی است. به نظر بنده
ضروري ترین اقدام دولت آینده می تواند ایجاد کار گروهی تخصصی در جهت جراحی این اقتصاد باشد که اولویت آن اصلاح اساسی

 
ساختار بودجه سال1401 می باشد.» در ادامه به مشروح گفتگو با آقاي دکتر بختیار می پردازیم. 

جناب آقاي دکتر سهراب بختیار بعنوان یک اقتصاددان راهکارهاي حیاتی اقتصادي پیش روي دولت آینده را در چه مواردي پیشنهاد

 
میدهید؟ 

به نظر بنده معضلات و تنگناهاي موجود در اقتصاد کشور که متاسفانه تاثیرات مستقیم و غیر قابل انکاري بر سفره معیشتی مردم
گذاشته است متاثر از سیاست هاي غلط اقتصادي دولت ها در بیش از نیم قرن گذشته در اقتصاد ایران بوده است که البته در دولت
یازدهم و دوازهم نیز با بی تدبیري هایی ملتهب تر شده است ،اقتصادي که با اصطلاح بیماري هلندي ازش یاد میشود و با استفاده و



 
استحصال بی رویه از منابع طبیعی کشور ، رکود و سستی را به بخشهاي مختلف اقتصادي و صنعت داخلی متحمل ساخته ایم . 

درآمدهاي بی حد و حصري که با ایجاد تقاضا در سطح جامعه و در کنار آن بی توجهی به تولید و صنعت مواجه بوده و منجر به

 
واردات کالا و وابستگی هاي غیر ضروري بوده است. 

راهکارهاي برون رفت از چنین اقتصادي را نمی توان با وعده هاي 100روزه!!! و ...نوید داد بلکه نیازمند اصلاحاتی اساسی و جراحی

 
عمیق است که نیازمند تدوین برنامه هایی مدوّن و کارشناسی منطبق بر شرایط موجود و پرهیز از رفتارهاي ملتهب و هیجانی است. 

به نظر بنده ضروري ترین اقدام دولت آینده میتواند ایجاد کار گروهی تخصصی در جهت جراحی این اقتصاد باشد که اولویت آن اصلاح

 
اساسی ساختار بودجه سال1401 می باشد. 

حرکتی ضروري که یکبار براي همیشه می تواند بسیاري از معضلات موجود و پیش روي اقتصاد ایران را کم اثر نماید و مولفه هاي
بنیادي اقتصاد از جمله تولید و اشتغال، نقدینگی، بازارهاي مالی و غیر مالی، تورم، رکود و....مهار نموده و به ثبات اقتصادي را در کشور
حاکم سازد ماموریتی که دولت آینده می تواند با تحویل کابینه آغاز و در آبان ماه کلّیات اصلاح بودجه را تحویل مجلس شوراي
اسلامی نماید و براي اولین بار در کشور و با نگاهی واقع بینانه و اصولی این امر حیاتی را به سرمنزل و جایگاه ویژه در تبیین اقتصاد

 
کلّی کشور و نقشه راه اقتصاد ایران سوق دهد. 

در تدوین این برنامه که بارها دوستان و از جمله بنده نیز سازو کارهاي آن را هم به دولت و هم مجلس پیشنهاد نموده ایم و مورد
غفلت قرار گرفته است می توان با ایجاد روشهاي درآمدي دولت به شکل کاملا عملیاتی و حقیقی و بودجه ریزي اصولی و تبرّي از

 
اختصاص در آمدهاي نفتی در بودجه عمومی و جاري دولت را لحاظ نمود. 

بی شک در تدوین برنامه ي راهبردي ساختار بودجه، مولفه هاي تاثیر گذار بر اقتصاد کشور منظور شده و با اصلاحات بنیادي در این
بودجه ریزي تمهیدات کامل در بازارهاي سرمایه اي و مالی، حوزه بانکی و مالیاتی، تولید و اشتغال، مهار تورم و نقدینگی و.. نیز مرتفع

 
خواهد شد که بصورت برنامه اي جامع و راهبردي موجود و در دسترس می باشد. 

 
چه تهدیدهاي دیگري را بر اقتصاد کشور در حال حاضر اثر گذار می دانید؟ 

متاسفانه تهدید هاي موثر دیگري نیز در این میان دخیل می باشد از جمله تحریم هاي ظالمانه که بی شک تاثیرات مشهودي را از آن

 
شاهد هستیم، همچنین آسیب هاي تکان دهنده کسب و کارها و بخش هاي مختلف اقتصاد کشور ناشی از بیماري کرونا. 



 البته موضوع و تهدید قابل توجهی که اقتصاد پیش روي کشور را

 
درگیر خود ساخته و متاسفانه مغفول نیز مانده است پنجره جمعیتی کشور است که به سمت و سوي کهن شدن پیش می رود. 

در اقتصاد کلان توسعه کشور با مسیر پنجره رو به رشد مثبت جمعیتی تحقق پیدا میکند و از پارامترهاي اساسی در توسعه یافتگی
کشورها محسوب می شود و حرکت منفی پنجره جمعیتی کشور نمی تواند انتظارات پیش روي توسعه یافتگی اقتصادي را در کشور

 
محقق سازد. 

 
آقاي دکتر پیشنهادات جنابعالی در مورد این تهدیدهایی که فرمودید به دولت آینده چیست؟ 

در رابطه با بحث تحریم هاي ظالمانه غربی ها دولت آینده می تواند با تقویت مناسبات با دیگر کشورها و ایجاد توافق و تفاهم نامه
هاي دوجانبه و چند جانبه با قدرت هاي نوظهور اقتصادي و غیره و مبادلات برد &– برد با کشورهاي منطقه و استفاده از ارزهاي ملّی

 
و مشترك بخشی از این تحریم ها را مرتفع سازد. 

 
آماري اخیرا توسط دوستان در کشورهاي همسایه تهیه شده که حجم واردات را بیش از یکهزار میلیارد دلار نشان میدهد! 

با استفاده از فعال سازي دیپلماسی اقتصادي به شیوه صحیح در دولت آینده کسب تنها 10 درصد از این حجم مبادله براي کشور

 
پرپتانسیلی همچون ایران دور از دسترس نیست. 

 
کسب این سهم ناچیز در منطقه خود می تواند بخش زیادي از نیازهاي ارزي کشور را مرتفع سازد. 

در مورد تاثیرات کرونا در اقتصاد کشور نیز دولت آینده می تواند راهکارهاي مناسب را در حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده در

 
کشور اجرا نماید که متفاوت از شرایط حمایتی دولت کنونی است. 

دولت کنونی بغیر از تعطیلی گروههاي مختلف صنفی و تاکید بر عدم برگشت 2 هفتگی چک هاي فعالان اقتصادي و صدقه معیشتی

 
یارانه کرونایی اندك، کمک دیگري نیز انجام داده است؟ 

صدمات بجا مانده از این بیماري منحوس بر کسب و کار بخش هاي خدماتی، تولیدي و ... کشور بالغ بر صدها هزار میلیارد تومان است
و دولت آینده می تواند با ایجاد معافیت هاي کامل در بخشهاي مالیاتی و بیمه اي و حامل هاي انرژي در اصناف مختلف را در دستور

 
کار خویش قرار دهد طرحی که با اندکی درایت و برنامه ریزي در تامین منابع ریالی آن دوراز دسترس نیست. 



در مورد بسته شدن پنجره جمعیتی کشور و تاثیر منفی و ملموس آن در نیل کشور به توسعه اقتصادي نیز راهکارهاي متنوع تشویقی

 
در دنیا می تواند این معضل پنهان ولی مخرّب را به ثمر رساند. 

دوستان در مجلس حرکت ها و طرح هاي خوبی را اخیر پیشنهاد داده اند که امید است هر چه سریعتر اجرایی و تقویت و پشتیبانی

 
گردد. 

 
آقاي بختیار پیشنهاد جنابعالی در رابطه با طریقه استفاده از صندوق توسعه ملی در دولت کنونی و آینده چیست؟ 

یکی از نتایج مثبت اصلاح و جراحی ساختار بودجه سال 1401 در کاهش تدریجی سهم دولت در درآمدهاي نفتی می تواند باشد
،طرحی که با معنا بخشیدن به رسالت واقعی صندوق توسعه ملّی در توسعه زیرساخت هاي زیر بنایی در کشور تحولی عظیم را براي

 
ایران اسلامی به ارمغان می آورد. 

یکی از استفاده هاي نابجاي دولت دوازدهم در استقراض از منابع صندوق توسعه ملّی در بازار بورس است که بالطبع این گونه پول
پاشی هاو حمایت هاي موقتی و کوتاه مدّت در دراز مدّت اثرات شوم خود را نشان خواهد داد که متاسفانه با درگیر نمودن بیش از

 
نیمی از جمعیت کشور، سرمایه بخش اعظمی از آنان را تضییع نمود. 

 
پیشنهاد شما در رابطه با سازمان مالیاتی در دولت آینده چیست؟ 

سازمان مالیاتی کشور نیز در الگوي اصلاح ساختار بودجه طبیعتاً مدّ نظر قرار می گیرد و پیروي از حذف تدریجی مودّي محوري در

 
این سازمان از الزامات این سازمان محسوب می شود. 

حذف روش مودّي مالیاتی که در کشورهاي توسعه یافته دنیا منسوخ شده است می تواند ضمن تحوّل در مالیات ستانی صحیح و

 
اجتناب از فرارهاي مالیاتی و رانت را به حداقل برساند. 

 
آقاي دکتر بختیار نظرتان در مورد طرح یارانه اي و حمایتی دولت از اقشار آسیب پذیر جامعه چیست؟ 

 
به نظر بنده این حمایت باید به روشهاي فقرزدایی غیر تورمی انجام شود 

اصولاً حمایت هاي موجود و حال حاضر از اقشار و دهک هاي محروم را غیر اصولی می دانم زیرا تامین منابع ریالی این حمایت ها

 
بصورت استقراضی و بدون پشتوانه لحاظ می شود و تنها با التهاب نقدینگی می تواند زیان هاي تورّمی کشور را سهمگین تر کند. 

اختصاص طرح هاي حمایتی در کشور در سال پشتیبانی و مانع زدایی تولید باید بر این محور حاکم باشد و با حمایت در ایجاد

 
کارآفرینی و کسب و کارهاي کوچک و خانگی حمایت هاي لازم صورت گیرد 

 
محور دولت آینده در توسعه کسب و کارهاي کوچک و متوسط بشکل واقعی، میتواند حمایت ویژه سفره معیشتی جامعه را در برگیرد. 

در کنار این حمایت خصوصی سازي صحیح بدنه دولتی و خصولتی کشور که بی شک از عوامل اقتصاد ناکارآمد کشور است می تواند
سهم حمایتی موثرتري را ایجاد نماید.





فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و

خصوصی

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/02/31

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي

دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر ...

 
 

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در این
نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و خصوصی

 
و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

به گزارش درآمد نیوز و به نقل از ایراسین؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان
اصفهان در نشست صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی
ها را در رسیدن به اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود
گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین
الملل شرکت فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی

 
اصفهان و احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 

 
 



 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد  استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 



 
 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي 

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

 وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم



 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

 وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و



 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت



داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 



شهرك صنعتی دارویی بیضا در اولویت تخصیص اعتبار قرار دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/02/31

شیراز- ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت:
شهرك صنعتی دارویی در حال ساخت شهرستان بیضا در اولویت تخصیص اعتبارات این سازمان قرار دارد.

شیراز- ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی
ایران گفت: شهرك صنعتی دارویی در حال ساخت
شهرستان بیضا در اولویت تخصیص اعتبارات این سازمان

 
قرار دارد. 

به استناد مطلب دریافتی ایرنا از روابط عمومی شرکت
شهرك هاي صنعتی فارس، علی رسولیان در بازدید از
شهرك صنعتی دارویی در حال ساخت در شهرستان بیضا
افزود: این شهرك صنعتی که در نزدیکی آزاد راه شیراز -

 
اصفهان در مرحله ایجاد زیرساخت ها است در آینده به یکی از مهمترین شهرك هاي صنعتی فارس و حتی کشور تبدیل خواهد شد. 

وي ادامه داد: هم اینک مراحل ایجاد زیرساخت هاي داخلی این شهرك صنعتی توسط شرکت شهرك هاي صنعتی فارس در حال
ایجاد است و با توجه به اینکه بر اساس قانون، دستگاه هاي خدمات رسان باید زیرساخت ها را تا ورودي شهرك صنعتی تامین کنند،

 
اجراي تعهدات آنها می تواند سبب تسریع در راه اندازي این شهرك صنعتی شود. 

او اظهار داشت: تفاهم نامه اي براي تامین برق این شهرك صنعتی بین سازمان مدیریت و برنامه ریزي، شرکت توزیع برق شیراز و
شرکت شهرك هاي صنعتی انجام شده که بر اساس آن 30 درصد از هزینه طرح توسط شرکت شهرك ها،40 درصد توسط شرکت

 
توزیع برق شیراز و 40 درصد نیز از محل منابع استانی تامین و پرداخت خواهد شد. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، با اشاره به تخصیص آب به شهرك صنعتی بیضا از محل خط انتقال از سد درودزن به شیراز گفت:

 
ما آمادگی کامل براي اجراي خط انتقال آب از نزدیکترین محل این خط به شهرك صنعتی را داریم. 

 
رسولیان افزود: در صورت تامین آب و برق تا ورودي شهرك صنعتی، کار واگذاري اراضی به متقاضیان نیز آغاز می شود. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران، یکی از سیاست هاي این سازمان، ایجاد شهرك هاي صنعتی بزرگ در
مناطق داراي توجیه اقتصادي و در جوار آزاد راه ها دانست و گفت: با توجه به موقعیت مناسب شهرك صنعتی بیضا و وجود امکان
توسعه شهرك صنعتی تا یک هزار هکتار، آمادگی کامل وجود دارد تا این شهرك صنعتی به یکی از بزرگترین شهرك هاي صنعتی

 
استان و کشور تبدیل شود. 

 
اشتغال پنج هزار نفر در شهرك صنعتی دارویی بیضا 

مدیر عامل شرکت شهرکهاي صنعتی فارس هم گفت: در شهرك صنعتی دارویی بیضا که از مصوبات هیات دولت است، افزون بر 500

 
واحد تولیدي و صنعتی مستقر خواهد شد و پیش بینی می شود براي افزون بر پنج هزار نفر نیز فرصت شغلی پایدار ایجاد شود. 

احد فتوحی افزود: این شهرك صنعتی در فاز اول در زمینی به مساحت 180 هکتار ایجاد خواهد شد که در فازهاي توسعه مساحت آن



 
افزایش می یابد. 

وي رویکرد اصلی ایجاد این شهرك صنعتی را استقرار صنایع مرتبط با دارویی و تجهیزات پزشکی و نیز فرآوري گیاهان دارویی دانست

 
و ادامه داد: با توجه به اخذ رده ششم زیست محیطی، استقرار طیف گسترده اي از صنایع در این شهرك صنعتی امکان پذیر است. 

 
او اظهار داشت: تاکنون 30 میلیارد ریال در این شهرك هزینه شده و امسال نیز 100میلیارد ریال دیگر تخصیص خواهد یافت. 

 
بازگشت یک هزار و 550 واحد راکد کشور به چرخه تولید 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی کشور همچنین در بازدید از شهرك
صنعتی بزرگ شیراز گفت: پارسال یک هزار و 550 واحد تولیدي راکد در کشور با افزون بر 35 هزار میلیارد ریال به چرخه تولید

 
بازگشتند. 

رسولیان افزود: امسال نیز احیاي یک هزار و 600 واحد تولیدي در شهرك ها و نواحی صنعتی با کمک ستاد تسهیل و رفع موانع تولید

 
استان ها و دستگاه قضایی در دستور کار قرار دارد که از این تعداد سهم استان فارس 100 واحد است که باجدیت انجام می شود. 

وي با اشاره به برنامه هاي سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی کشور براي ایجاد 100هزار شغل در سال جاري گفت: این

 
میزان اشتغال از محل بهره برداري از سه هزار و 300 واحد تولیدي در حال ساخت و ساز محقق خواهد شد. 

وي گفت: برنامه ریزي براي ساخت و بهره برداري حداقل یک هزار کارگاه تولیدي در شهرك هاي صنعتی کشور شده که سهم استان
فارس از این بخش 120 کارگاه تولیدي است که بخش زیادي از آنها توسط بخش خصوصی و بخشی نیز با مشارکت دولت اجرا می

 
شود. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، درباره لزوم مانع زدایی از تولید اضافه کرد: براي اصلاح قوانین و مقررات و با دستور وزیر صمت،
موارد شناسایی و براي تصویب به مجلس شوراي اسلامی ارسال شده که مهمترین آنها بهره مندي شهرك هاي صنعتی از یک درصد

 
ارزش افزوده و نیز تامین زیرساخت هاي شهرکهاي صنعتی است. 

رسولیان، بر توسعه شهرك هاي صنعتی برخوردار نیز تاکید کرد و گفت: امسال برنامه ریزي براي افزایش مساحت 10هزار هکتاري

 
شهرك هاي صنعتی انجام شده که در این زمینه در استان فارس نیز طرح هاي توسعه به میزان 200هکتار در برنامه قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- تولید داخلی 

 
- بیضا 

 
- شهرك صنعتی 

 
- شیراز 
- فارس



امضاهاي طلایی را حذف می کنیم

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام
خواهد کرد، گفت: یکی از امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر

کس از حوزه صنایع فولادي درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند.

اقتصادگردان- علیرضا رزم حسینی امروز (جمعه-31 اردیبهشت ماه) در نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان
اقتصادي شهرستان اردستان اظهار کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت در این دوره تلاش دارد، تولیدکننده، صادر کننده و واردکننده

 
را تشویق و حمایت کند. 

وي با اشاره به هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت با توجه به نام گذاري سال 1400 افزود: آزادسازي شش هزار محدوده و
معدن حبس شده کشور اقدامی شجاعانه و خردمندانه بود که واگذاري این معادن براي فعال سازي، فرصت جدیدي براي سرمایه

 
گذاري و اشتغال در کشور ایجاد می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واگذاري معادن حبس شده از طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، جهش
صنعتی و معدنی در کشور به وجود خواهد آورد، اضافه کرد: این اقدام باعث می شود یک فرصت سرمایه گذاري در حوزه معادن و

 
همچنین ایجاد اشتغال فراهم شود. 

رزم حسینی تاکید کرد: جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی را به صورت جدي دنبال می کنیم و بر این باوریم که معدنی را استخراج

 
نکنیم مگر اینکه امکان فرآوري داخل براي ایجاد ارزش افزوده داشته باشد و این مسیر را با جدیت ادامه می دهیم. 

وي با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از
امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي

 
درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: تمام تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت این است تا شرایطی را فراهم کند که زمینه
رانت و رانت خواري از بین برود تا بسیاري از مشکلات سرمایه گذاران خود به خود از بین برود. البته در این راه موردهجمه همه رانت

 
خواران، مفسدان و ویژه خواران قرار گرفته ایم. 

رزم حسینی تصریح کرد: سیاست دیگر وزارت در بخش معدن حمایت از تولیدات ماشین آلات سنگین معدنی ساخت داخل است و
هم اکنون در حال شروع مجدد شرکت معتبر و بزرگ هپکو اراك هستیم که همکاران ما نشست هایی را برگزار کردند و امیدواریم

 
نتیجه بخش باشد. 

وي اظهار کرد: براساس توافقی که صورت گرفت و هیئت دولت آن را به تصویب رساند تمام اختیارات مربوط به بخش محصولات
کشاورزي مانند تامین نهاده هاي دامی و توزیع، صادرات و واردات محصولات کشاورزي کاملا در اختیارات وزارت جهاد کشاورزي قرار



 
گرفته است و این وزارتخانه اختیار تام دارد. 

وي افزود: سال گذشته صنعت ایران وضعیت خوبی داشت و علیرغم همه فشارهاي اقتصادي و بیماري کرونا رشد صنعتی 8 درصد

 
داشته است و 1557 واحد غیرفعال به چرخه تولید بازگشت خورده که یک رشد فاخر براي کشور خواهد بود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه امسال جشن خودکفایی تولید لوزام خانگی را با بهترین کیفیت برگزار خواهیم کرد، گفت:
وزارت صنعت از اینگونه فعالیت هایی که در جهت خودکفایی کشور حرکت کند به صورت جدي حمایت خواهد کرد، حتی اگر برجام
هم اتفاق بیفتد سیاست وزارت صنعت، معدن و تجارت تقویت واحدهاي تولیدي داخلی و استاده از ابزارهاي تعرفه اي براي تنظیم

 
بازار است. 

همچنین مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه
فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن

 
طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

سینک ساهنی اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید
آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت
حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به

 
روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان ادامه داد: شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ آهن
بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود. حدود 25 درصد آهن اسنفنجی

 
دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به

 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم.



رمز ارزها یا پول پوچ

منبع: اقتصاددانشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/02/31

روند تحولات جهانی، بخصوص پس از وقوع انقلاب عظیم اسلامی در غرب آسیا و انتشار پیش گویی حیرت آورحضرت امام
خمینی(سلام االله علیه) درباره فروریختن بلوك کمونیستی شرق و سپس بر حذر داشتن رهبر شوروي سابق از افتادن در دام

... The (...) غرب با پیش بینی معظم له درباره فروریختن تمدن سرمایه داري، و سپس ظهور قدرت

روند تحولات جهانی، بخصوص پس از وقوع انقلاب عظیم اسلامی در غرب آسیا و انتشار پیش گویی حیرت آورحضرت امام
خمینی(سلام االله علیه) درباره فروریختن بلوك کمونیستی شرق و سپس بر حذر داشتن رهبر شوروي سابق از افتادن در دام غرب با
پیش بینی معظم له درباره فروریختن تمدن سرمایه داري، و سپس ظهور قدرت جریان سازنظام جمهوري اسلامی و نقش آن در
بیداري ملت ها (و بعضاً دولتها) دوره افول نظام سرمایه داري، بویژه سردمدار نظام سرمایه داري صهیونیستی یعنی رژیم جنایتکار

 
آمریکا را از زمان ریاست جمهوري جیمی کارتر را رقم زده است. 

روند تحولات جهانی، بخصوص پس از وقوع انقلاب عظیم اسلامی در غرب آسیا و انتشار پیش گویی حیرت آورحضرت امام
خمینی(سلام االله علیه) درباره فروریختن بلوك کمونیستی شرق و سپس بر حذر داشتن رهبر شوروي سابق از افتادن در دام غرب با
پیش بینی معظم له درباره فروریختن تمدن سرمایه داري، و سپس ظهور قدرت جریان سازنظام جمهوري اسلامی و نقش آن در
بیداري ملت ها (و بعضاً دولتها) دوره افول نظام سرمایه داري، بویژه سردمدار نظام سرمایه داري صهیونیستی یعنی رژیم جنایتکار

 
آمریکا را از زمان ریاست جمهوري جیمی کارتر را رقم زده است. 

اقتصاددان: بخصوص پس از وقوع انقلاب عظیم اسلامی در غرب آسیا و انتشار پیش گویی حیرت آورحضرت امام خمینی(سلام االله
علیه) درباره فروریختن بلوك کمونیستی شرق و سپس بر حذر داشتن رهبر شوروي سابق از افتادن در دام غرب با پیش بینی معظم
له درباره فروریختن تمدن سرمایه داري، و سپس ظهور قدرت جریان سازنظام جمهوري اسلامی و نقش آن در بیداري ملت ها (و بعضاً
دولتها) دوره افول نظام سرمایه داري، بویژه سردمدار نظام سرمایه داري صهیونیستی یعنی رژیم جنایتکار آمریکا را از زمان ریاست

 
جمهوري جیمی کارتر را رقم زده است. آمریکا با حربه دلار بر تاروپود اقتصاد جهانی چمبره زد. 

سپس اروپایی هاي نوچه ي خانواده ي صهیونیسم جهانی به راز این سلطه پی برده و در سال 1991پیمان ماستریخت یورو را امضاء و
سهم سلطه انحصاري کامل پولی آمریکا را تبدیل به سلطه دو جانبه کرده و بین خود و آمریکا تقسیم کردند. علاوه بر ما،یهودیان
صهیونیسم در کتابهاي عهد عتیق خود نیز راجع به نابودي خود اخبار فراوانی دارند. با علم به این اخبارِ دوره ي آخرالزمانی، با شروع
روند سراشیبی تمّدن غربی و استکبار، آنها همانند فرعون به تکاپو و دستپاچگی افتاده اند و این روزها هم با شروع انتفاضه ي تنها

 
بخشی از محور مقاومت رعب بیشتري در دل آنها ایجاد شده است. 

بسیاري از کشورهاي دنیا نیز با درك شروع روند افول نظام سرمایه داري و بالتبع نظام سلطه دلار و یورو، اخیراً در پیمانهایی موضوع

 
معرفی واحد پولی جدیدي را در دستور کار خود دارند. 

از جمله اتحادیه آفریقا و اتحادیه عرب و شوراي همکاري خلیج فارس. اما مهمتر از اینها تشکیل پیمان بریکس( BRICS) فی مابین



 
پنج کشور برزیل(B )،روسیه(R)،هند(I)،چین(C)و آفریقاي جنوبی(S) که به دنبال معرفی واحد پولی خاصی هستند. 

پس از اعلام نیکسون رئیس جمهوري آمریکا مبنی بر برداشتن پشتوانه طلا از دلار از سال 1971 میلادي افت ارزش دلار شروع شده
است. بطوریکه در سال 1971 هر اونس طلا 35 دلار بود و الان به بیش از 1850 دلار رسیده است. یعنی ارزش دلار در بازار جهانی
53 برابر(5300 درصد) کاهش پیدا کرده است.آمریکا تبدیل به یک کشور صادر کننده خالص «کاغذي بنام دلار»! شده و هر ورقه دلار
در دست مردم در واقع بدهی آمریکا به دارندگان دلار است. سقوط این کاغذ بی پشتوانه که اندازه آن، بنا بر اذعان محققین بیش از
75 برابر تولید ناخالص ملی آمریکا و بلکه بیشتر هم شده است، خطر بسیار بزرگی بیخ گوش اقتصاد ورشکسته و بخصوص بدهی

 
انباشته 26 تریلیون دلاري آمریکا و مزید بر آن شده است. 

شاید بیش از همه، اقدام کشورهاي بزرگی چون چین و روسیه مبنی بر تنظیم مبادلات فی مابین با پول دوجانبه و همچنین چند
کشور دیگر مانند هند زنگ خطر را بسیار بیشتر و بلند تر به صدا درآورده است.حتی اخیراً چین با خروج از منطقه دلار «پول
دیجیتال یوان» خود را معرفی کرد.!!! با این شرایط، بعید است اتاق فکر صهیونیسم جهانی که با مشاهده مرگ تدریجی سلطه دلار به
فکر جایگزینی نیافتاده باشد.با جدي تر شدن این روند گزینه منتخب آنها « رمز ارزها» مانند "بیت کوین" است که به دروغ و براي رد
گم کردن گفته می شود که «ساتوشی ناکاموتو»مخترع رمز ارز بیت کوین است. شخصی که هرگز هویتش برملا نشده است. با سابقه
سلطه 77 ساله دلار و سابقه اتاقهاي فکري بزرگ وسازمانهاي اطلاعاتیِ پشتوانه سلطه گرانِ بر اقتصاد جهانی، اظهر من الشمس و
بدیهی است که با مشاهده نظام رو به افول منطقه دلار و سپس یورو به فکر طراحی یک واحد پولی جدید افتاده اند.حتی اگر دلار و
یورو به خضیض ذلت قیمت در بازار برسند اما بازگشت آنها به آمریکا، به دلیل تعهد قانونی دولت آمریکا براي رباخواران صهیونیسم
یک خطر جدي است.اما جایگزینی به نام « رمز ارز» دیگر تعهد قانونی براي دولت صادر کننده دلار ندارد. رواج این واحد پولی مانند

 
انداختن پوست خربزه زیر پاي عابرین است. 

روش ترویج، ابزار ترویج نیز براي آنها سود آور است. زیرا تولید رمز ارز نیاز به مصرف انرژي فراوان،سرورهاي بسیار قوي دارد و اتفاقاً
تولید کنندگان سرورهاي قوي نیز همین سلطه گران صهیونیستی آمریکایی هستند. لذا اینجا سود سرشاري فقط از ناحیه فروش این
رایانه هاي قدرتمند خود به بازیچه هاي خوشبین کوتاه مدت( ونگون بخت درازمدت) این بازار،بخصوص جوانان، می برند.سلطه و
قدرت چانه زنی در بازار انرژي مانند نفت نیز در دست واردکننده هاي بزرگ چون آمریکاست که با ابزار ذخیره سازي قیمت و مقدار را
به نفع خود مدیریت می کنند. لذا با توجه به انفعال کارتلهاي تولید انرژي مانند اوپک، از قِبَلِ افزایش مصرف و مبادلات انرژي نیز این
آمریکایی هاي صهیونیست هستند که سود می برند. روش آنها نیز مانند صیاد است. که براي صید طعمه می اندازند. از "هیچ" ارزش

 
دروغینی به نام "رمز ارز" خلق می کنند و براي جلب مشتري آن را سکه رایج بازار می کنند . 

ابتدا و در کوتاه مدت صیدِ ناآگاهِ افتاده در دامِ آنها، خوب غذا می خورد. وقتی بطور کامل صید در دام جاي گرفت و آلوده شد صیاد
طناب را کشیده و صید را گرفتار می کند.در دراز مدت،(همانند چندي پیش که ارزش رمز ارزها به نصف کاهش پیدا کرد و آمریکاییها
بدینوسیله صدها هزار تن کاغذ دلار را از آنها قاپیدند)،می قاپند و لذا طلبکاري دیگر در دنیا براي آمریکا باقی نمی ماند.بنابراین شیوه
دلار با دزدیدن دارایی ملل رایج شد و با دزدیدن مجدد دارایی ملل جمع آوري می گردد. تولید کنندگان نیز دار و ندار خود را سوخته
شده دیدند و می بینند و معلوم نمی کند که از کجا این ضربه مهلک را خوردند. یک بخش دیگر منفعت استکبار از این سرگرمی
قمارگونه رمز ارزها، سرگرم کردن بخشی از نخبگان کشورها، چه در بازار اولیه و چه در بازار ثانویه(دلالی) این واحد «پولی پوچ» است
که در صورت عدم اشتغال به این بازي استعماريِ در خدمتِ صهیونیسمِ جهانی، می توانستند در خدمت پیشرفت اهداف عالیه مملکت
خود به کار اختراع و ابداع بپردازند و از نردبان ترقی که غربی ها قبلا بالا رفته اینها نیز بالا بروند. اما همانطور که ها جون چانگ ( در
کتاب انداختن نردبان)اثبات می کند: این شگرد غربی هاست که با لگد نردبان ترقی را می اندازند تا دیگر کشورها مثل آنها بالا نروند و
در آینده رقیب آنها نشوند و همچنان وابسته مانده و محتاج کالاهاي غربی باشند.چه سودي از این هنگفت تر و بادآورده تر و جهشی



تر؟ و چه ضربه و شوکی از این موثر تر و خاموشتر بر اقتصاد کشورهاي رقیب که احتمالا در آینده مزاحمتی براي منافع آمریکایی هاي
صهیونیست خواهند داشت؟ چه روشی از این بهتر که در چهار بعُد براي آنها منافع بی شمار بدنبال دارد؟ چه ابزاري از این بهتر براي
شلیک به صاحبان دلار یعنی طلبکاران بی شمار آمریکا دردنیا، که شلیک کننده آن معلم نیست؟کدام ماشه تفنگ از این کاري تر و
موثر تر را سراغ دارید؟ برخی خودي ها، با مطرح کردن منافع کوتاه مدت رمز ارزها براي تولید کنندگان ورود به این بازار را توجیه می

 
کنند. 

مسلم است که تا در دام طعمه کوتاه مدتی نباشد هیچ صیدي به دام نزدیک نمی شود. متاسفانه این قبیل دوستان محافل علمی،
بخصوص دانشگاهی، استراتژي را درك نکرده اند. و ازاهداف بلند مدت استعمارگران صهیونیسم غافلند. بله!، بخصوص براي کشور ما
که الان تحت فشار عظیم ترین جنگ اقتصادي دشمن است، یکی از مزایاي آن قدرت مبادله و دور زدن تحریمها با رمز ارزهاست. زیرا
مانعی چون وزارت خزانه داري آمریکا و یا بانک مرکزي اروپا در سر راه این مبادلات با رمز ارز وجود ندارد. اما در واقع از این غافلند که
طبیعت و شگرد هر کار اقتصادي ابتدا تحمّل هزینه ساخت و سپس تحمّل هزینه بهره برداري براي انتفاع یک دوره چند ده ساله
منافع خالص آن است. معلوم است که در کوتاه مدت توطئه گران صهیونیسم این اندك فایده را فداي بزرگترین سود تاریخ اقتصاد

 
جهانی یعنی« تخلیه میلیارد ها تریلیون دلار» می کنند این برنامه به ذهن هر ساده لوحی نیز می رسد!. 

توصیه راهبردي نویسنده این دست خط، استفاده محدود از منافع کوتاه مدت و پرهیز از افتادن در دام بلند مدت آن است. قاطعانه
عرض می کنم این بلند مدت،بلند مدتی است که شاید از 5 سال هم کوتاهتر باشد.!! دلیل توصیه استفاده از منافع کوتاه مدت اولاً تنها
با فرض قطعی تداوم تحریم ها و لزوم اتخاذ راهبرد دور زدن تحریم هاست. ثانیاً جبران بخشی از نیاز ارزي در کوتاه مدت بجاي فروش
نفت خام است.دلیل رواج ضرب المثل معروف« همه ي تخم مرغ هایت را دریک سبد نگذار» این است که مراقبت شود امکانات،
توانمندي ها و دارایی ها همگی در یک جا به کار گرفته نشود. زیرا در این بازار مبهم رمز ارز ریسک و خطر سقوط قیمت «حتی تا
سطح صفر » به سهولت ممکن الوقوع است و به یکباره همه دارایی ها از دست خواهد رفت. اهرم کنترل این بازار در دست بیگانه

 
است.لذا براي استفاده از منافع کوتاه مدت و گرفتار نشدن در تور شیطنت شیاطین صهیونیست لازم است ضوابط ذیل رعایت شود. 

 
1- با توسعه و گره گشایی فضاي کسب و کار حقیقی رغبتی براي اشتغال در بخش مجازي و فضاي مجازي باقی نمی ماند. 

 
2- هیچگونه یارانه اي براي تولید رمز ارز پرداخت نشود و مالیات بر این فعالیت اخذ شود. 

 
3- هرگونه اشتغال در تولید رمز ارزها قانونمند شود و سقف وظرفیت معینی براي تولید تعریف شود. 

4- در سطح کلان، حداکثر ظرفیت تولید درصد معینی از کل سرمایه در گردش لازم براي مجموع مبادلات سالانه کشور تعریف شود
که این رقم نباید از 5 درصد فزونی گیرد. زیرا اقتصاد توان تحمل ریسکی بالاتر از 5 درصد را ندارد. بخصوص با وجود تنگناهاي بخش

 
حقیقی اقتصاد و تولید، متوسط حاشیه سود کمتر از 10 درصد است. 

 
5- در سطح خرد نیز بنگاههاي مواجه با هزینه و درآمدهاي ارزي نباید دریافتی و پرداختی آنها بیشتر از 5 درصد باشد. 

6- در کوتاه مدت و در سطح کلان وجود یک سبد(پرتفوي) مرکب از اسعار مانعی ندارد. راهبرد دراز مدت حذف دلار و یورو از نظام
مبادلات کشور و پیگیري انعقاد قرارداد هاي پولی دوجانبه و چند جانبه، مبادلات تهاتري و مبادله با اسعار دیگر چون طلا الزامی است.
7- پول اسلامی بر مبناي « پایه طلا» باید تعریف و رایج شود تا ثبات ارزش پولی حفظ شده و اعتماد عوامل بازار داخلی، مردم و

 
عوامل بازار خارجی جلب و موجب تثبیت نظام مبادلات، تولید، توزیع و مصرف شود. 

 
والسلام علی من اتبع الهدي، 25 اردیبهشت 1400 

 
دکتر عبدالمجید شیخی کارشناس اقتصادي ، استاد دانشگاه 

/پ



دانشگاه آزاد اسلامی گیلان رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کرد

منبع: خط گیلانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/02/31

Categories: - اجتماعی - اخبار - اخبار روز - اقتصادي - سیاسی - مهمترین اخبارTags: 15 مرکز و واحداخبار
گیلاندانشگاه آزاد اسلامی استان گیلاندکتر محمد دوستاررتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشیگیلان _ رشت _ خط

گیلانهشت آموزشکده مهارتی و کارآفرینی و 32هزار دانشجو در حال تحصیل به گزارش خط گیلان ...

رشت_خط گیلان_دکتر محمد دوستاردبیر هیئت امنا و
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان ازموفقیت وکسب

 
رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی خبر داد. 

به گزارش خط گیلان ،دکتر محمد دوستار درجلسه اي که
با حضور محمدمهدي طهرانچی در سالن اجتماعات
دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزار شد، اظهار کرد:

دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده مهارتی و کارآفرینی و 32هزار دانشجو در حال تحصیل

 
دارد. 

وي با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی گیلان تمامی تلاش خود را براي جذب دانشجو با توجه به امکانات و ظرفیت بالاي استان
انجام می دهد، بیان کرد: تعداد ورودي دانشجویان نسبت به سال 98 در نیمسال اول 7درصد رشد و در نیمسال دوم با 14درصد رشد

 
همراه بوده است. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با قدردانی از برنامه ریزي هاي دقیق اعضاي هئیت علمی براي پیشبرد
اهداف آموزشی در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان، گفت: 818 نفر از استادان در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان در حال آموزش به

 
دانشجویان هستند. 

دوستار با تأکید بر اینکه ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جزء اولویت هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان است،

 
مطرح کرد: ساماندهی رشته هاي تحصیلی استان گیلان را به سه بخش استانی تقسیم کرده ایم. 

وي ناحیه بندي استان گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت و همراهی دانشگاه آزاد اسلامی واحد رودبار و لشت نشا
اعلام و خاطرنشان کرد: بخش شرق گیلان با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد لاهیجان و همراهی واحدهاي دانشگاه آزاد در

 
آستانه، لنگرود، سیاهکل و رودسر هستند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان بخش غرب گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرانزلی و
همراهی فومن، شفت، صومعه سرا، تالش، ماسال وآستارا نام برد و اظهار کرد: هدف از این ساماندهی ایجاد توازن در مورد رشته ها و

 
اعضاي هیئت علمی است. 



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با تأکید بر فعالیت هاي پژوهشی و فناوري که در رتبه بندي پژوهشی استان گیلان داراي

 
رتبه ششم در کشور است، ادامه داد: واحد رشت نیز در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري است. 

دوستار ارتباط بسیار خوب استادان دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت با حوزه صنعت و خدمات را یادآور شد و افزود: تا کنون 15 تفاهم
نامه همکاري توسط دانشگاه با سازمان ها منقعد شده است، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت 15 تفاهم نامه دیگر را هم در

 
دست تدوین دارد. 

وي با تأکید بر فعالیت هاي معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان که با برگزاري کرسی هاي آزاداندیشی
براي نخستین بار در استان گیلان سبب ایجاد روحیه بسیار بالایی میان اعضاي هیئت علمی و دانشجویان شده است، افزود: دانشگاه

 
آزاد اسلامی گیلان توانست رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان تأکید کرد: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزاري کرسی هاي
آزاداندیشی با محوریت مشارکت حداکثري در انتخاباتات را در برنامه هاي پیش و رو دارد.



دانشگاه آزاد اسلامی گیلان رتبه سوم کشوري در کرسی آزاداندیشی را کسب کرد

منبع: ایده آل خبرشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش ایده ال خبر ،دکتر محمد دوستار درجلسه اي که با حضور محمدمهدي طهرانچی در سالن اجتماعات دانشگاه آزاد
اسلامی واحد رشت برگزار شد، اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده

مهارتی و کارآفرینی و 32هزار دانشجو در حال تحصیل دارد. وي با تأکید بر اینکه دانشگاه ...

رشت_ایده آل خبر _دکتر محمد دوستاردبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان ازموفقیت وکسب رتبه سوم

 
کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی خبر داد. 

به گزارش ایده ال خبر ،دکتر محمد دوستار درجلسه اي که با حضور محمدمهدي طهرانچی در سالن اجتماعات دانشگاه آزاد اسلامی
واحد رشت برگزار شد، اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده مهارتی و کارآفرینی و

 
32هزار دانشجو در حال تحصیل دارد. 

وي با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی گیلان تمامی تلاش خود را براي جذب دانشجو با توجه به امکانات و ظرفیت بالاي استان
انجام می دهد، بیان کرد: تعداد ورودي دانشجویان نسبت به سال 98 در نیمسال اول 7درصد رشد و در نیمسال دوم با 14درصد رشد

 
همراه بوده است. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با قدردانی از برنامه ریزي هاي دقیق اعضاي هئیت علمی براي پیشبرد
اهداف آموزشی در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان، گفت: 818 نفر از استادان در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان در حال آموزش به

 
دانشجویان هستند. 

دوستار با تأکید بر اینکه ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جزء اولویت هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان است،

 
مطرح کرد: ساماندهی رشته هاي تحصیلی استان گیلان را به سه بخش استانی تقسیم کرده ایم. 

وي ناحیه بندي استان گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت و همراهی دانشگاه آزاد اسلامی واحد رودبار و لشت نشا
اعلام و خاطرنشان کرد: بخش شرق گیلان با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد لاهیجان و همراهی واحدهاي دانشگاه آزاد در

 
آستانه، لنگرود، سیاهکل و رودسر هستند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان بخش غرب گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرانزلی و
همراهی فومن، شفت، صومعه سرا، تالش، ماسال وآستارا نام برد و اظهار کرد: هدف از این ساماندهی ایجاد توازن در مورد رشته ها و

 
اعضاي هیئت علمی است. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با تأکید بر فعالیت هاي پژوهشی و فناوري که در رتبه بندي پژوهشی استان گیلان داراي
رتبه ششم در کشور است، ادامه داد: واحد رشت نیز در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري است. 



دوستار ارتباط بسیار خوب استادان دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت با حوزه صنعت و خدمات را یادآور شد و افزود: تا کنون 15 تفاهم
نامه همکاري توسط دانشگاه با سازمان ها منقعد شده است، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت 15 تفاهم نامه دیگر را هم در

 
دست تدوین دارد. 

وي با تأکید بر فعالیت هاي معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان که با برگزاري کرسی هاي آزاداندیشی
براي نخستین بار در استان گیلان سبب ایجاد روحیه بسیار بالایی میان اعضاي هیئت علمی و دانشجویان شده است، افزود: دانشگاه

 
آزاد اسلامی گیلان توانست رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان تأکید کرد: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزاري کرسی هاي
آزاداندیشی با محوریت مشارکت حداکثري در انتخاباتات را در برنامه هاي پیش و رو دارد.



ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جزء اولویت هاي دانشگاه آزاد

اسلامی استان گیلان است

منبع: لیجارشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش لیجار، محمد دوستار درجلسه اي که با حضور محمدمهدي طهرانچی در سالن اجتماعات دانشگاه آزاد اسلامی واحد
رشت برگزار شد، اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده مهارتی و کارآفرینی

و 32هزار دانشجو در حال تحصیل دارد. وي با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی ...

رشت-لیجار:رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گیلان ساماندهی
رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی را جزء اولویت هاي این

 
دانشگاه عنوان کرد. 

به گزارش لیجار، محمد دوستار درجلسه اي که با حضور
محمدمهدي طهرانچی در سالن اجتماعات دانشگاه آزاد
اسلامی واحد رشت برگزار شد، اظهار کرد: دانشگاه آزاد

 
اسلامی استان گیلان داراي 15 مرکز و واحد، هشت آموزشکده مهارتی و کارآفرینی و 32هزار دانشجو در حال تحصیل دارد. 

وي با تأکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی گیلان تمامی تلاش خود را براي جذب دانشجو با توجه به امکانات و ظرفیت بالاي استان
انجام می دهد، بیان کرد: تعداد ورودي دانشجویان نسبت به سال 98 در نیمسال اول 7درصد رشد و در نیمسال دوم با 14درصد رشد

 
همراه بوده است. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با قدردانی از برنامه ریزي هاي دقیق اعضاي هئیت علمی براي پیشبرد
اهداف آموزشی در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان، گفت: 818 نفر از استادان در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان در حال آموزش به

 
دانشجویان هستند. 

دوستار با تأکید بر اینکه ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جزء اولویت هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان است،

 
مطرح کرد: ساماندهی رشته هاي تحصیلی استان گیلان را به سه بخش استانی تقسیم کرده ایم. 

وي ناحیه بندي استان گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت و همراهی دانشگاه آزاد اسلامی واحد رودبار و لشت نشا
اعلام و خاطرنشان کرد: بخش شرق گیلان با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد لاهیجان و همراهی واحدهاي دانشگاه آزاد در

 
آستانه، لنگرود، سیاهکل و رودسر هستند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان بخش غرب گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرانزلی و
همراهی فومن، شفت، صومعه سرا، تالش، ماسال وآستارا نام برد و اظهار کرد: هدف از این ساماندهی ایجاد توازن در مورد رشته ها و

 
اعضاي هیئت علمی است. 



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان با تأکید بر فعالیت هاي پژوهشی و فناوري که در رتبه بندي پژوهشی استان گیلان داراي

 
رتبه ششم در کشور است، ادامه داد: واحد رشت نیز در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري است. 

دوستار ارتباط بسیار خوب استادان دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت با حوزه صنعت و خدمات را یادآور شد و افزود: تا کنون 15 تفاهم
نامه همکاري توسط دانشگاه با سازمان ها منقعد شده است، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت 15 تفاهم نامه دیگر را هم در

 
دست تدوین دارد. 

وي با تأکید بر فعالیت هاي معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان که با برگزاري کرسی هاي آزاداندیشی
براي نخستین بار در استان گیلان سبب ایجاد روحیه بسیار بالایی میان اعضاي هیئت علمی و دانشجویان شده است، افزود: دانشگاه

 
آزاد اسلامی گیلان توانست رتبه سوم کشوري در کرسی هاي آزاداندیشی را کسب کند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان تأکید کرد: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزاري کرسی هاي
آزاداندیشی با محوریت مشارکت حداکثري در انتخاباتات را در برنامه هاي پیش و رو دارد.



سد کمندان امسال آبگیري می شود

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/02/31

نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس شوراي اسلامی گفت: سد کمندان امسال آبگیري می شود.

اقتصادگردان- حسین گودرزي اظهار کرد: در دو شهرستان هشت کار زمین افتاده بزرگ داشتیم که زبانزد عام و خاص شده

 
بودند و نماد ناکارآمدي مدیریت شده بودند. 

وي تصریح کرد: یکی از آن ها فاز 4 سیمان دورود است که 10 درصد پیشرفت داشت که با پیگیري هاي انجام شده مصوب شد تا

 
خردادماه و تا پایان دولت پیشرفت به 30 درصد برسد که در حال حاضر فعالیت خوبی دارد. 

نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس خاطرنشان کرد: طرح دیگر بیمارستان جایگزین دورود بود که جابجایی انجام گرفته و کار شروع

 
شده و فاز اول آن در حال انجام است. 

گودرزي اضافه کرد: طرح دیگر کمربندي دورود است که 12 کیلومتر آن بعد از 10 سال 45 درصد پیشرفت دارد که به ماده 56 برده

 
شد و مبلغ 30 میلیارد تومان براي آن گرفته شده و شروع شده است. 

وي بیان کرد: فولاد ازنا از دیگر طرح ها بوده که در سفر اخیر رئیس قوه قضاییه مصوب شد ظرف دو سه ماه آینده تعیین تکلیف شود

 
که با راه اندازي این طرح 1500 تا 2000 نفر اشتغال زایی خواهد داشت. 

نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس ادامه داد: سد کمندان از سال 83 شروع شده و امسال آبگیري آن انجام می شود انتقال روستاي

 
کمندان نیز اعتبار آن آمده است و مردم باید حمایت کنند تا مسیر آبگیري آزاد شود. 

 
گودرزي اظهار کرد: چهار خطه کردن ازنا به اراك از دیگر طرح ها بوده که از طریق ماده 56 تلاش شد اعتبار خوبی بر آن گرفته شد. 

وي تصریح کرد: همه پروژه ها آغازشده اند ولی باید تلاش شود به نتیجه برسند.



برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان امسال

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/02/31

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران از برنامه این سازمان براي
ایجاد 100هزار شغل در سال جاري خبر داد و گفت: این میزان اشتغال از محل بهره برداري از 3300واحد تولیدي در حال

ساخت و ساز محقق خواهد شد.

اقتصادگردان- علی رسولیان در بازدید از شهرك بزرگ صنعتی شیراز با اشاره به برنامه ریزي براي ساخت حداقل 1000کارگاه
تولیدي در شهرك هاي صنعتی کشور، گفت: سهم استان فارس در این بخش 120کارگاه تولیدي است که بخش زیادي از آنها توسط

 
بخش خصوصی و بخشی نیز با مشارکت دولتی اجرا می شود. 

به نقل از شرکت شهرکهاي صنعتی فارس، رسولیان با بیان اینکه سال گذشته 1550واحد راکد با بیش از 3500میلیارد تومان به
چرخه تولید بازگشتند گفت:امسال نیز احیاي 1600واحد تولیدي در شهرك هاي صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی با کمک
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان ها و دستگاه قضایی در دستور کار قراردارد که از این تعداد سهم استان فارس 100واحد است

 
که باجدیت انجام می شود. 

وي با اشاره به لزوم مانع زدایی از تولید و برنامه این سازمان در این بخش گفت:در راستاي اصلاح قوانین و مقررات و با دستور وزیر
صمت ،موارد شناسایی و جهت تصویب به مجلس شوراي اسلامی ارسال شده که مهمترین انها بهره مندي شهرك هاي صنعتی از یک

 
درصد ارزش افزوده و نیز تامین زیرساخت هاي شهرك هاي صنعتی است. 

رسولیان در ادامه با اشاره به جلسه با کمسیون صنایع و معادن مجلس گفت:در این زمینه نیز تفاهم کردیم که طرح حمایت از صنایع
کوچک تدوین و جهت تصویب در مجلس ارائه شود تا راهکارهاي منسجمی براي مدیریت واحد صنایع کوچک اتخاذ و به تصویب

 
مجلس برسد. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران در ادامه بر توسعه شهرك هاي صنعتی برخوردار نیز تاکید کرد
گفت:امسال برنامه ریزي براي افزایش مساحت10هزارهکتاري شهرك هاي صنعتی انجام شده که در این زمینه در استان فارس نیز

 
طرح هاي توسعه به میزان 200هکتار در برنامه قراردارد. 

وي همچنین در بازدید از شهرك دارویی بیضا گفت: این شهرك صنعتی که در نزدیکی آزاد راه شیراز به اصفهان در مرحله ایجاد
زیرساخت ها است در آینده به یکی از مهمترین شهرك هاي صنعتی فارس و حتی کشور تبدیل خواهد شد و سازمان صنایع کوچک و

 
شهرك هاي صنعتی ایران، این شهرك صنعتی را در اولویت تخصیص اعتبارات قراردارد. 

رسولیان با بیان اینکه هم اکنون مراحل ایجاد زیرساخت هاي داخلی این شهرك صنعتی توسط شرکت شهرك هاي صنعتی فارس در
حال انجام است گفت:با توجه به اینکه بر اساس قانون، دستگاه هاي خدمات رسان باید زیرساخت ها را تا ورودي شهرك صنعتی

 
تامین کنند،اجراي تعهدات آنها می تواند سبب تسریع در راه اندازي این شهرك صنعتی شود.. 

وي افزود: تفاهم نامه اي براي تامین برق این شهرك صنعتی فی مابین سازمان مدیریت ،شرکت توزیع برق شیراز و شرکت شهرك



هاي صنعتی انجام شده که بر اساس آن 30درصد از هزینه طرح توسط شرکت شهرك ها،40درصد شرکت توزیع برق و 40درصد نیز

 
از منابع استانی تامین و پرداخت خواهد شد . 

رسولیان همچنین با اشاره به تخصیص آب از محل خط انتقال سد درودزن به شیراز به این شهرك صنعتی نیز گفت: آمادگی کامل
براي اجراي خط انتقال آب از نزدیکترین محل این خط به شهرك صنعتی وجود دارد و در صورت تامین آب و برق تا ورودي شهرك

صنعتی، واگذاري اراضی به متقاضیان آغاز می شود.



اینفوگرافیک/ نیروي کار به روایت آمار؛ سال 1399

منبع: عصر هامونشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/02/31

مرکز آمار ایران نرخ بیکاري در سال 1399 ، علی رغم شرایط ناشی از همه گیري ویروس کرونا و تداوم تحریم ها تک رقمی و
معادل 9.6 درصد بوده که نسبت به سال قبل 1.1 درصد کاهش داشته است.

به گزارش سرویس چندرسانه اي عصرهامون به نقل از ایرنا؛ مرکز آمار ایران نرخ بیکاري در سال 1399 ، علی رغم شرایط ناشی
از همه گیري ویروس کرونا و تداوم تحریم ها تک رقمی و معادل 9.6 درصد بوده که نسبت به سال قبل 1.1 درصد کاهش داشته

است. سایر اطلاعات مربوط به وضعیت اشتغال در سال گذشته را ببینید.



بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: در سفر وزیر صمت به شهرستان اردستان بازدید از شرکت
تعاونی فولاد کویر، سیما کاشی اردستان انجام می شود و شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی مجددا افتتاح و راه

اندازي می شود. حمیدرضا باقري در گفت و گو با خبرنگار ایراسین اظهار کرد: ...

اقتصادي , صنعت و معدن تاریخ انتشار: 21/05/21 دیدگاه ها براي بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی

 
بسته هستند 15 بازدید 

 
اندازه فونت 

 
 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: در سفر وزیر صمت به شهرستان اردستان بازدید از شرکت تعاونی فولاد

 
کویر، سیما کاشی اردستان انجام می شود و شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی مجددا افتتاح و راه اندازي می شود. 

حمیدرضا باقري در گفت و گو با خبرنگار ایراسین اظهار کرد: شهرستان اردستان در 100 کیلومتري شمال استان اصفهان واقع شده

 
است و این شهرستان داراي 67 پروانه بهره برداري واحدهاي صنعتی است که 50 واحد آن فعال است. 

وي افزود: 16 واحد صنعتی در شهرستان اردستان داراي جواز تاسیس است که از این واحدها، 7 واحد صنعتی بیش از 50 نفر نیروي

 
انسانی دارد و 101 فقره پروانه بهره برداري معدن در این شهرستان صادر شده که 58 فقره از این معادن فعال و نیمه فعال است. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان تصریح کرد: دو هزار و 650 واحد صنفی در شهرستان اردستان فعال است و

 
یک اتاق اصناف هم در این شهرستان قرار دارد. 

باقري با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت ماه به این شهرستان توضیح داد: در این سفر قرار است بازدیدي از
مجتمع تعاونی فولاد کویر اردستان، سیما کاشی و واحد کویر مقوا انجام گیرد تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري

 
برسد. 



وي افزود: همچنین، در سفر وزیر صمت قرار است واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه

 
گذار مجددا به چرخه تولید برگردد و زمینه اشتغال 100 نفر را فراهم کند. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: فولاد کویر اردستان با سرمایه گذار خارجی و ظرفیت اسمی 95 هزار تن
آهن اسفنجی و اشتغال زایی 800 نفر با پیشرفت فیزیکی 90 درصدي همراه است. این واحد صنعتی در فازهاي بعدي با نیروگاه هاي

 
حرارتی و تولید 16مگاوات برق و نوردگرم به بهره برداري می رسد. 

 
وي افزود: استعلامات سه شهرك صنعتی اردستان، زواره و مهاباد توسط شرکت شهرك هاي صنعتی در دست اقدام است 

 
لطفاً به اشتراك بگذارید 

 
  -

 
  -

 
  -

 
  -

 
  -

 
لینک کوتاه 

 
برچسب ها: 

 
مطالب مرتبط 

 
- پیام مدیرعامل بیمه رازي به مناسبت هجدهمین سالگرد تاسیس 9 بازدید 

 
- آزمون استخدامی پتروشیمی بندر امام برگزار شد/ نتایج اولیه آزمون تا نیمه خرداد اعلام می شود 16 بازدید 

 
- معرفی برگزیدگان روابط عمومی هاي برتر صنعت بیمه 23 بازدید 

 
- بیمه کوثر رتبه نخست روابط عمومی صنعت بیمه را کسب کرد 21 بازدید 

 
- سرمد براي سومین سال متوالی روابط عمومی برتر صنعت بیمه شد 15 بازدید 

 
- جایزه اول روابط عمومی الکترونیک صنعت بیمه کشور به بیمه رازي تعلق گرفت 19 بازدید 

 
- روابط عمومی تحلیلی است که دیگران از عملکرد ما دارند 20 بازدید 

 
- تحولِ دیجیتال، دروازه اي به آیندهٔ تمام هوشمند است 20 بازدید 

 
- مطالبه گري مردمی محرك فعالیت هایی اجرایی در دولت است 44 بازدید 

 
- تامین امنیت جزیره با تکیه بر دانش بومی 69 بازدید 

 
پربازدیدترین ها جدیدترین ها 

 
- ثبت نام انتخابات ریاست جمهوري از 21 اردیبهشت آغاز می شود 

 
- احتمال جهش جدید ویروس کرونا در ایران 



 
- براي ترغیب آمریکا و ایران به گفت وگوي مثبت با آنها در تماس هستیم 

 
- شرکت ها به فروش قسطی لوازم خانگی رو آورده اند 

 
- «ایران زاد» به زادگاه «رستم» می رود 

 
- کدام مجسمه ها در این سال ها دزدیده شدند؟ 

 
- تولید محصولات جدید در طرح هاي پیشران صنعت پتروشیمی 

 
- حدود 4000کامیون نخاله هاي شهر سنگ را تخلیه کردند 

 
- فراخوان جشنواره «دانشگاه صنعتی شریف» براي کشف استعدادهاي بازیگري 

 
- بیش از 33 هزار صندوق الکترونیک در کشور استفاده می شود 

 
- بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی 

 
- پیام مدیرعامل بیمه رازي به مناسبت هجدهمین سالگرد تاسیس 

 
- آزمون استخدامی پتروشیمی بندر امام برگزار شد/ نتایج اولیه آزمون تا نیمه خرداد اعلام می شود 

 
- پارکینگ غیرمجاز در شمال تهران تخلیه شد 

 
- معرفی برگزیدگان روابط عمومی هاي برتر صنعت بیمه 

 
- بیمه کوثر رتبه نخست روابط عمومی صنعت بیمه را کسب کرد 

 
- سرمد براي سومین سال متوالی روابط عمومی برتر صنعت بیمه شد 

 
- جایزه اول روابط عمومی الکترونیک صنعت بیمه کشور به بیمه رازي تعلق گرفت 

 
- روابط عمومی تحلیلی است که دیگران از عملکرد ما دارند 

 
- تحولِ دیجیتال، دروازه اي به آیندهٔ تمام هوشمند است 

 
- مطالبه گري مردمی محرك فعالیت هایی اجرایی در دولت است 

 
- تامین امنیت جزیره با تکیه بر دانش بومی 

 
- افتتاح طرح پتروشیمی مسجدسلیمان با تسهیلات 440 میلیون یورویی بانک صنعت و معدن 

 
- زیرساخت هاي توسعه اي اولویت منطقه آزاد قشم است 

 
- "شرکت ملی پست" در تحقق شعار سال پیشتاز است 

 
- تلویزیون جدید براي دنیاي جدید 

 
- دومین مانور موتور سوار خوب در منطقه 2 برگزار شد 

 
- خودکفایی در تولید با اتکا به نبوغ بومی 

 
- مراسم تجلیل از خانواده هاي اهدا کننده عضو منطقه13 

 
- نقش آفرینی پروژه “پتروشیمی مسجدسلیمان” در شکوفایی اقتصاد صندوق بازنشستگی کشوري 

 
بانک و بیمه 

 
- پیام مدیرعامل بیمه رازي به مناسبت هجدهمین سالگرد تاسیس 

 
- معرفی برگزیدگان روابط عمومی هاي برتر صنعت بیمه 

 
- بیمه کوثر رتبه نخست روابط عمومی صنعت بیمه را کسب کرد 

 
- سرمد براي سومین سال متوالی روابط عمومی برتر صنعت بیمه شد 

 
- جایزه اول روابط عمومی الکترونیک صنعت بیمه کشور به بیمه رازي تعلق گرفت 

 
- روابط عمومی تحلیلی است که دیگران از عملکرد ما دارند 



 
- افتتاح طرح پتروشیمی مسجدسلیمان با تسهیلات 440 میلیون یورویی بانک صنعت و معدن 

 
- بانک مهر ایران در چارچوب همکاري با بنیاد برکت 125هزار فقره تسهیلات پرداخت کرد 

 
- دکتر فرزین : طرح بنیاد برکت موجب رصد اثر تسهیلات اعطایی توسط بانک ها می شود 

 
- اولین جلسه نمایندگان استان خراسان شمالی – بجنورد 

 
- معرفی خدمات بانک سامان در نمایشگاه مواد شوینده و سلولزي 

 
- اجراي بسته سیاستی وزارت اقتصاد موجد رشد اقتصادي سال 1400 

 
- پرداخت خسارت دارندگان بیمه نامه توقف کسب و کار بیمه تعاون رسما آغاز شد 

 
- 200 برنده طرح «دابل کارت هدیه» باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران مشخص شدند 

 
- تکلیف شبکه بانکی به پرداخت 20 درصد کل تسهیلات در حوزه مسکن 

 
- راه اندازي سامانه پرسش و پاسخ آنلاین بیمه دي 

 
- خدمات بانک مهر ایران منحصر به فرد است 

 
- تغییر ساعت کار ستاد و شعب بانک ایران زمین در خراسان جنوبی 

 
- روابط عمومی و تحقق شعار سال 

 
- پرداخت چهار هزار میلیارد ریال تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان توسط بانک توسعه صادرات 

 
پتروشیمی 

 
- تولید محصولات جدید در طرح هاي پیشران صنعت پتروشیمی 

 
- خط لوله جدید گاز صنایع پتروشیمی در آستانه بهره برداري 

 
- بازگشت سابک به مدار سود آوري 

 
- پایان انحصار خارجی ها در تامین کاتالیست هاي صنعت پتروشیمی 

 
- تولید «فروردین» محصولات پلی اتیلن ترفتالات از مرز 107 هزار تن گذشت 

 
- فجر انرژي عرضه اکسیژن مایع را آغاز کرد 

 
- به مناسبت هفته کارگر و قدردانی از زحمات بی دریغ این عزیزان؛ از کارگران برتر شرکت پتروشیمی کارون تقدیر شد 

 
- هم درد با کابل/کارکنان بیدبلند خلیج فارس به یاد دختران مظلوم افغانستان شمع روشن کردند 

 
- خلیج فارس، انحصار تأمین سرمایه را شکست 

 
- توزیع یک کامیون بسته معیشتی به نیازمندان عسلویه توسط پایگاه مقاومت بسیج شهید مطهري شرکت پتروشیمی پارس 

 
- جشن بزرگ آنلاین عیدانه ویژه شرکت هاي پتروشیمی منطقه پارس 

 
- پترول دو طرح توسعه اي جدید در راه دارد 

 
- فجر انرژي براي دهمین سال پیاپی از جامعه نظرسنجی کرد 

 
- اطلاعیه عرضه اوراق اختیار فروش تبعی سهام شرکت فجر انرژي خلیج فارس 

 
- امضاي قرارداد EPC نخستین طرح متیل آمین در کشور 

 
- تامین تجهیزات پزشکی مورد نیاز کمیته امداد امام خمینی(ره) کنگان و عسلویه توسط پتروشیمی زاگرس 

 
- ادامه راه فجر انرژي به سوي روابط عمومی نوین با 105 اقدام گوناگون در سال 99 

 
- تجلیل از حوزه برند، مسوولیت اجتماعی و روابط عمومی صنایع پتروشیمی خلیج فارس در روز ارتباطات و روابط عمومی 

 
- تاکید ربیعی بر تسریع در انجام طرح هاي گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس در عسلویه 

 
- رونمایی از دو اثر شرکت فجر انرژي به مناسبت روز روابط عمومی و ارتباطات 



 
صنعت و معدن 

 
- بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی 

 
- رسیدن به شاخصی مهم در سنجش کیفیت نگهداري تعمیرات ماشین هاي ریخته گري فولاد مبارکه 

 
- روابط عمومی قوي ، موفقیت سازمان را به همراه دارد 

 
- اهداي لوح « ستاره ارتباطی مدیر ارشد» به مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 

 
- افزایش 36 درصدي تولید شمش آلومینیوم در فروردین 

 
- تحقق اهداف رهبري در سال جهش تولید 

 
- رتبه عالی روابط عمومی ذوب آهن در شش رشته و کسب تندیس 

 
- روابط عمومی می تواند سازمان را به چالش بکشد و باعث پیشرفت آن گردد 

 
- پیام تبریک مدیرعامل فولاد هرمزگان به مناسبت روز ارتباطات و روابط عمومی 

 
- روابط عمومی ترکیبی از علم، تجربه، تخصص، هنر و تدبیر در شناخت سازمان و ابزارهاي ارتباطی است 

 
- روابط عمومی ترکیبی از علم، تجربه، تخصص، هنر و تدبیر در شناخت سازمان و ابزارهاي ارتباطی است 

 
- پیام مدیر عامل چادرملو بمناسبت روز روابط عمومی و ارتباطات 

 
- روابط عمومی ها؛ دمنده روح نشاط و انرژي در کالبد زندگی 

 
- پیام مدیرعامل فولاد سنگان به مناسبت فرا رسیدن روز ملی روابط عمومی 

 
- پیام تبریک پناه صنعت پارت به مناسبت روز روابط عمومی 

 
- خدمت در روابط عمومی با ایستایی و سکون منافات دارد 

 
- با سرمایه گذاري چادرملو عملیات بهسازي جاده چادرملو به بهاباد آغاز شد 

 
- با وجود افزایش تولید، برداشت آب رودخانه به نصف کاهش یافته است 

 
- پیام تسلیت وجیه اله جعفري رئیس هیات عامل ایمیدرو به مناسبت درگذشت مهندس ترکان 

 
- استاندار هرمزگان :صنایع استان از فولاد هرمزگان الگو برداري کنند 

 
کلیه حقوق مادي و معنوي براي این سایت محفوظ است. 

 
هرگونه کپی برداري از قالب این سایت شرعاً حرام بوده و طبق ماده 12 فصل سوم قانون جرائم رایانه اي پیگرد قانونی دارد. 
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نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام می کنیم

منبع: ایسناشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام
خواهد کرد، گفت: یکی از امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر

کس از حوزه صنایع فولادي درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند.

علیرضا رزم حسینی امروز (جمعه-31 اردیبهشت ماه) در نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان اقتصادي
شهرستان اردستان اظهار کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت در این دوره تلاش دارد، تولیدکننده، صادر کننده و واردکننده را تشویق

 
و حمایت کند. 

وي با اشاره به هدف گذاري وزارت صنعت، معدن و تجارت با توجه به نام گذاري سال 1400 افزود: آزادسازي شش هزار محدوده و
معدن حبس شده کشور اقدامی شجاعانه و خردمندانه بود که واگذاري این معادن براي فعال سازي، فرصت جدیدي براي سرمایه

 
گذاري و اشتغال در کشور ایجاد می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واگذاري معادن حبس شده از طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، جهش
صنعتی و معدنی در کشور به وجود خواهد آورد، اضافه کرد: این اقدام باعث می شود یک فرصت سرمایه گذاري در حوزه معادن و

 
همچنین ایجاد اشتغال فراهم شود. 

رزم حسینی تاکید کرد: جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی را به صورت جدي دنبال می کنیم و بر این باوریم که معدنی را استخراج

 
نکنیم مگر اینکه امکان فرآوري داخل براي ایجاد ارزش افزوده داشته باشد و این مسیر را با جدیت ادامه می دهیم. 

وي با بیان اینکه وزارت صمت تا جایی که امکان داشته باشد نسبت به حذف امضاهاي طلایی اقدام خواهد کرد، گفت: یکی از
امضاهاي طلایی صدور مجوز براي واحدهاي فولادي است که به همه دستگاه ها ابلاغ شده تا هر کس از حوزه صنایع فولادي

 
درخواست مجوزي داشته باشد سریعا اقدام کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: تمام تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت این است تا شرایطی را فراهم کند که زمینه
رانت و رانت خواري از بین برود تا بسیاري از مشکلات سرمایه گذاران خود به خود از بین برود. البته در این راه موردهجمه همه رانت

 
خواران، مفسدان و ویژه خواران قرار گرفته ایم. 

رزم حسینی تصریح کرد: سیاست دیگر وزارت در بخش معدن حمایت از تولیدات ماشین آلات سنگین معدنی ساخت داخل است و
هم اکنون در حال شروع مجدد شرکت معتبر و بزرگ هپکو اراك هستیم که همکاران ما نشست هایی را برگزار کردند و امیدواریم

 
نتیجه بخش باشد. 

وي اظهار کرد: براساس توافقی که صورت گرفت و هیئت دولت آن را به تصویب رساند تمام اختیارات مربوط به بخش محصولات



کشاورزي مانند تامین نهاده هاي دامی و توزیع، صادرات و واردات محصولات کشاورزي کاملا در اختیارات وزارت جهاد کشاورزي قرار

 
گرفته است و این وزارتخانه اختیار تام دارد. 

وي افزود: سال گذشته صنعت ایران وضعیت خوبی داشت و علیرغم همه فشارهاي اقتصادي و بیماري کرونا رشد صنعتی 8 درصد

 
داشته است و 1557 واحد غیرفعال به چرخه تولید بازگشت خورده که یک رشد فاخر براي کشور خواهد بود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه امسال جشن خودکفایی تولید لوزام خانگی را با بهترین کیفیت برگزار خواهیم کرد، گفت:
وزارت صنعت از اینگونه فعالیت هایی که در جهت خودکفایی کشور حرکت کند به صورت جدي حمایت خواهد کرد، حتی اگر برجام
هم اتفاق بیفتد سیاست وزارت صنعت، معدن و تجارت تقویت واحدهاي تولیدي داخلی و استاده از ابزارهاي تعرفه اي براي تنظیم

 
بازار است. 

همچنین مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه
فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن

 
طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی خواهد شد. 

سینک ساهنی اظهار کرد: کارخانه فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید
آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت
حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به

 
روش کوره القایی و به ظرفیت 150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان ادامه داد: شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ آهن
بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود. حدود 25 درصد آهن اسنفنجی

 
دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به

 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده

 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

انتهاي پیام



مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در استارتاپ هاي فین تک

منبع: روزنامه سیاست روزشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/02/31

رویداد تخصصی حوزه فین تک ها براي بررسی مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در استارتاپ هاي فین تک شنبه اول

 
خرداد به صورت آنلاین برگزار می شود. 

بر اساس این گزارش، شرکت تأمین سرمایه تمدن با هدف بررسی مانع زدایی، رگولاتوري و سرمایه گذاري در استارتاپ هاي فین تک
این رویداد تخصصی را برگزار می کند. این برنامه با حضور آقایان دکتر علیرضا دلیري، معاون علمی فناوري ریاست جمهوري؛ دکتر
مصطفی بهشتی سرشت، معاون اجرایی و عضو هیات مدیره سازمان بورس؛ دکتر محمودرضا خواجه نصیري، مدیر عامل شرکت تأمین
سرمایه تمدن؛ دکتر مهدي کرامتی، معاون ارزیابی شرکت ها و موسسات دانش بنیان معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري ودکتر
علی اصغر سعدآبادي، رئیس مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه شهید بهشتی در روز شنبه اول خردادماه 1400 ، ساعت 14 به صورت

 
آنلاین و حضوري برگزار می شود. 

براي مشاهده آنلاین این رویداد به لینک نمایش آپارات https://www.aparat.com/Puzzle.Studio.Group/live مراجعه
کرده و براي دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص این رویداد، از لینک https://startup.esahra.ir/events و لینک سایت

 
شتابدهنده https://startup.esahra.ir/home استفاده فرمایید. 



افتتاح سه پتروشیمی 1.3 میلیارد دلاري

منبع: ایرناشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/02/31

جزئیات پروژه هاي بزرگ پتروشیمی را که با اشتغال زایی براي 2.4 هزار نفر امروز در استان هاي خوزستان و بوشهر افتتاح
شد؛ ببینید.

جزئیات پروژه هاي بزرگ پتروشیمی را که با اشتغال زایی
براي 2.4 هزار نفر امروز در استان هاي خوزستان و بوشهر

 
افتتاح شد؛ ببینید. 

 
 MB 51 دریافت 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- خوزستان 

 
- نفت 

 
پروندهٔ خبري 
- ویدیوژورنال

0:00 2:10



صادرات محصولات پتروشیمی مسجدسلیمان آغاز می شود

شماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/02/31
منبع: خبرگزاري پتروشیمی

ایران

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري از عقد قرارداد صادرات محصولات پتروشیمی مسجدسلیمان و آغاز صادرات در هفته
هاي پیش رو خبر داد. به گزارش خبرگزاري پتروشیمی ایران(ایپنا)،اکبر افتخاري، امروز (پنجشنبه، 30 اردیبهشت ماه) در

آیین بهره برداري از طرح پتروشیمی مسجدسلیمان با اشاره به اینکه این طرح در شمال ...

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري از عقد قرارداد صادرات محصولات پتروشیمی مسجدسلیمان و آغاز صادرات در هفته

 
هاي پیش رو خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري پتروشیمی ایران(ایپنا)،اکبر افتخاري، امروز (پنجشنبه، 30 اردیبهشت ماه) در آیین بهره برداري از طرح
پتروشیمی مسجدسلیمان با اشاره به اینکه این طرح در شمال استان خوزستان واقع شده که یکی از محروم ترین مناطق استان به
ویژه مسجدسلیمان است، اظهار کرد: با اجراي این طرح براي نزدیک 4 هزار نفر در دوران ساخت و 1500 نفر در دوران بهره برداري

 
اشتغال ایجاد شده است که پس از اکتشاف نفت، طرح دیگري در این سطح در این منطقه اجرا نشده بوده است. 

وي به تولید یک میلیون و 76 هزار تن اوره در پتروشیمی مسجدسلیمان اشاره کرد و افزود: قراداد صادرات 500 هزار تن محصولات

 
این شرکت نهایی شده و از یکی دو هفته آینده صادرات این محصول آغاز می شود. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري، حجم سرمایه گذاري در طرح پتروشیمی مسجدسلیمان را 850 میلیون دلار عنوان کرد و

 
ادامه داد: پیش بینی می شود سالانه 268 میلیون دلار ارزآوري از این محل داشته باشیم. 

افتخاري، فناوري مناسب و روند مطلوب اجراي طرح پتروشیمی مسجدسلیمان را حاصل همکاري سه جانبه میان شرکت ووهان چین

 
به عنوان پیمانکار، بخش خصوصی به عنوان شریک، صندوق بازنشستگی کشوري و مهندسان توانمند داخلی در دوران کرونا دانست. 

امروز (پنجشنبه، 30 اردیبهشت ماه) با افتتاح سه طرح پتروشیمی سبلان، مسجدسلیمان و اکسیر حلال عسلویه، پرونده بهره برداري
از 17 طرح پتروشیمی در یک سال که از سال 99 برنامه ریزي شده بود، بسته و تعهد افزایش 25 میلیون تنی ظرفیت تولید صنعت

پتروشیمی نیز به طور کامل محقق می شود.



انتقاد نماینده رهبر انقلاب از بازار کهگیلویه و بویراحمد

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/02/31

امام جمعه مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد در ادامه خطبه دوم امروز نماز جمعه گریزي به موضوع انتخابات زد و گفت:
امروز مسئله انتخابات است همه موظف و مکلف به حضور در انتخابات هستیم همه باید حضور پیدا کرده و رأي بدهیم چرا که

رأي دادن براي حفاظت از کشور و تقابل با بیگانه است.

 
 

کبنا ؛نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد گفت: دستگاه هاي نظارتی بر بازار نظارت کنند بازار یله و رها شده و هر کجا هر

 
کسی در آستانه انتخابات هر گونه که می خواهد به مردم اجحاف می کند دستگاه ها مکلف به نظارت بر بازار هستند. 

به گزارش کبنا و به نقل از روابط عمومی دفتر امام جمعه یاسوج، آیت االله سید نصیر حسینی ظهر امروز در خطبه هاي نماز جمعه 31
اردیبهشت سال 99 با دعوت و توصیه به تقواي الهی اظهار کرد: در سوره توبه آیه 105 خطاب به پیامبر اکرم می فرمایند به مردم بگو

 
که وظایف خود را انجام دهند آنچه واجب شده انجام و آنچه حرام شده طرد کنند که به زودي عمل خود را خواهند دید. 

امام جمعه مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد ادامه داد: انسان خیلی زود بازتاب اعمال خویش را در دنیا و آخرت می بیند خدا ناظر
اعمال است و خالق هستی بوده و همیشه از اعمال ما مراقبت می کند و رسول و سایر پیامبران و البته مومنان هم اعمال ما را رؤیت

 
می کنند اعمالی که به گمان خودمان پنهان کرده ایم باید بدانیم چیزي در این دنیا بر خدا و رسول خدا مخفی نیست. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد در خطبه دوم نماز جمعه 31 اردیبهشت 99 با حضور نمازگزاران در محل مصلاي
امام خمینی شهر یاسوج با اشاره به حدیثی از امام باقر علیه السلام گفت: به واسطه تقوا بلاها و مشکلاتی را از انسان دفاع می کنیم به

 
گونه اي از انسان متقی حفاظت می کنیم که هیچگاه به عقل انسان ها نمی رسد و قرار بوده چه بلایی بر سر آنها نازل شود. 

حسینی گفت: به واسطه تقوا کوردلی و جهل از مؤمن برداشته می شود اگر باتقوا شدیم چیزهایی را که نمی دانیم بدون استاد و

 
کلاس درس به ما می آموزد. 

وي در ادامه با اشاره به اینکه امروز جبهه مقاومت به برکت حضور سپاه قدس به پیروزي هاي بزرگی دست یافته یادآور شد: شکست
هاي زیادي نصیب دشمنان جبهه مقاومت شده که تا همیشه فراموش نخواهند کرد.



 
 

حسینی به شکست رژیم صهیونیستی و پذیرش آتش بس بعد از 11 روز جنگ تمام عیار با مردم فلسطین و محور مقاومت اشاره کرد
و گفت: با همه تجهیزات مدرن به فلسطینیان بی دفاع حمله کردند در حالی که تا بن دندان مسلح بوده و همه کشورهاي غربی از آن

 
ها حمایت می کردن. 

 
وي گفت: امروز رژیم غاصب بدون دستاورد آتش بس را پذیرفته که به منزله شکست مفتضحانه این رژیم غاصب است. 

امام جمعه یاسوج ادامه داد: این تدبیر نظام جمهوري اسلامی و تدبیر مقام معظم رهبري و تفکر امام راحل و نظام در محور مقاومت

 
بوده در حالی که کشورهاي عربی دست تسلیم و ذلت به صهیونیست ها دادند و در چنین شرایطی مقاومت پیروز شد. 

وي در ادامه گفت: آمریکا چیزي به نام حقوق بشر و انسانیت را نمی فهمد و سازمان هاي بین المللی ابزاري در اختیار ستمگران و
استعمارگران هستند در این یازده روز که مردم مظلوم زیر بمباران وحشیانه بودند چندین جلسه گرفته شد و همه این جلسات را

 
آمریکا وتو و بی خاصیت کرد و سازمان ملل عرضه یک نهیب به رژیم غاصب صهیونیستی را نداشت. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: سازمان هاي بین المللی اعتباري ندارند و در دست آمریکا هستند
تنها راه پیروزي و در امان ماندن از شر دشمنان و اشتغال گران چیزي جزء اقتدار نیست چرا که هیچ چیز از دست مجامع بین المللی

 
برنمی آید. 

حسینی گفت: آنچه باعث پیروزي در این جنگ شد موشک هایی بود که قلب صهیونیست ها را نشانه رفت و اگر چنین نمی شد

 
خبري از آتش بس نبود لذا جبهه اسلام و فلسطین باید قدرتمندتر از گذشته شده و مجهز به سلاح هاي نقطه زن و رادار گریز شوند. 

 
 حجت الاسلام سید نصیر حسینی امام جمعه یاسوج 

امام جمعه مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد در ادامه خطبه دوم امروز نماز جمعه گریزي به موضوع انتخابات زد و گفت: امروز مسئله
انتخابات است همه موظف و مکلف به حضور در انتخابات هستیم همه باید حضور پیدا کرده و رأي بدهیم چرا که رأي دادن براي

 
حفاظت از کشور و تقابل با بیگانه است. 



امام جمعه یاسوج ادامه داد: باید فضاي تبلیغات و انتخابات توام با رعایت قوانین و اخلاق شود نباید از مدار اخلاق خارج شویم فلسفه
انقلاب اخلاق مداري است نباید انتخابات بهانه اي براي تشتت و درگیري شود باید ادب و اخلاق انتخاباتی را رعایت کرد زیرا فحاشی

 
توهین سازنده نیست. 

حسینی گفت: دستگاه هاي نظارتی بر بازار نظارت کنند بازار یله و رها شده و هر کجا هر کسی در آستانه انتخابات هر گونه که می
خواهد به مردم اجحاف می کند دستگاه ها مکلف به نظارت بر بازار هستند.



نه شبیه احمدي نژادم نه آیت االله هاشمی / با پول که نمی توان رأي خرید

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/02/31

محمد عباسی کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري می گوید: یارانه نباید قطع شود چون چاره اي جز این نیست که  به
بخشی از جامعه یعنی ناتوانان و افراد فقیر ،کودکان و زنان بی سرپرست برسیم

 محمد عباسی کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري می
گوید: یارانه نباید قطع شود چون چاره اي جز این نیست که  به بخشی از جامعه یعنی ناتوانان و افراد فقیر ،کودکان و زنان بی

 
سرپرست برسیم 

آزاده رحیمی: خود را نیرویی باتجربه می داند که پله پله بالا آمده و حالا به جایی رسیده که می تواند سکان اجرایی کشور را به دست
گیرد. گرچه ریاست بر دو وزارتخانه احمدي نژاد را در رزومه خود دارد ولی تاکید دارد که شبیه احمدي نژاد نیست و رفتار احمدي

 
نژاد را باید مجزا از عملکرد دولت هاي نهم و دهم دانست. 

محمد عباسی، چهره سیاسی اصولگرا که این دوره خود را کاندیداي ریاست جمهوري کرده است، در کافه خبر خبرگزاري خبرآنلاین از
برنامه هایش براي اداره کشور روایت کرد، از نگاهش به یارانه و مذاکره با آمریکا گفت، از اینکه انتظار دارد تایید صلاحیت شود و البته

 
این را هم گفت که شیفته ریاست جمهوري نیست. 

این کاندیداي ریاست جمهوري مخالفت خود با قطع یارانه نقدي را اعلام می کند و تاکید دارد ماندن در تحریم هنر نیست. عباسی

 
برایمان از پایگاه رأیش روایت کرد، از اینکه چطور می خواهد مشکلات و مصائب کرونا را حل و فصل کند، از ... 

 
مشروح گپ و گفت خبرگزاري خبرآنلاین با محمد عباسی را بخوانید؛ 

 
آقاي عباسی! از علت کاندیداتوري تان در انتخابات شروع کنیم، چه انگیزه اي شما را به سمت حضور در این انتخابات کشاند؟ 

عرصه انتخابات در جمهوري اسلامی ایران به عنوان یک نماد مردم سالاري دینی باز است که همه حق دارند ابراز وجود کنند، اولا اگر
این سمت ها را از منظر دنیایی و قدرت بدانیم، که به مصلحت دنیا و آخرت مان نیست . اما اگر مبنا را بر این قرار دهیم که جامعه ما
در حال حاضر با یکسري نارسایی ها و مشکلات جدي اقتصادي اجتماعی مواجه است، هرکسی که از ظرفیتی برخوردار است باید



 
بتواند داوطلب شود تا در حل این مشکلات امروز مردم ایفاي نقش کند. 

من به عنوان یکی از فرزندان ملت وارد انتخابات شدم چراکه بالاخره طی این همه سال، آنچه اندوخته شده متعلق به مردم است چه
در مدیریت هاي شهرستانی و استانی و چه در در نظام ملی در دو دوره وزارت و چه در دانشگاه و چه داخلی و خارجی، اینها همه یک
ظرفیتی است که براي مردم است. اگر ما در این اوضاع و احوالی که مردم با مشکلات زیادي مواجه هستند به دادشان نرسیم یعنی از
مسؤلیت هاي حقیقی مان شانه خالی کردیم، مثل جبهه باید بگوییم که من هم داوطلب هستم که به این عرصه بیایم. بنده حضور
افراد متعدد، افراد دلسوز، قابل اعتماد و کارآمد نظام را از جمله حاج آقاي رئیسی را فرصت می دانم بنابراین ایرادي نمی دانم که

 
دیگران هم بیایند و ما هم حضور داشته باشیم. 

ضمن اینکه جامعه شناسی انتخاباتی ایران به لحاظ پیش بینی بعد از ثبت نام ها و حتی نزدیک به انتخابات متفاوت بوده است.
بنابراین نمی توانیم فکر کنیم فقط یک سري افراد خاص بیایند بلکه به نظر من ذائقه هاي متعدد، دیدگاه هاي متفاوت و تجارب
متعدد به صحنه بیایند، ما به مردم آزادي عمل دهیم که کدام ذائقه را می پسندند. این به نظر من بهترین شکل استفاده از این فرصت

 
قانونی است. 

 
در جبهه اصولگرا تعریف می شوم خودتان را جزء جبهه اصولگرا تعریف می کنید یا مستقل؟ 

 
من در رفتار سیاسی ام از ابتداي انقلاب جزئی از جبهه انقلابی کشور هستم از این رو در مجموعه اصولگرا تعریف می شوم. 

 
ابتداي انقلاب جناح چپ خودش را انقلابی می دانست. 

 
اگر این را مترادف بدانید این جبهه به زبان ما در نگاه اصولگرایی تعریف می شود. 

الان با این تعریفی که از دوستان اصولگرا دارید، آیا رفتار شما با کاندیداتوري آقاي رئیسی مثل سایر دوستان اصولگرا خواهد بود؟

 
یعنی به نفع او کنار می روید؟ 

همانطور که عرض کردم حضور آقاي رئیسی و جمعی دیگر را یک فرصت مناست براي انتخابات می دانم اما حضور در انتخابات تک
بعدي نیست، نگاه مردم را هم نمی توانیم از قبل مدیریت کنیم، تا الان هم انتخاباتهاي ما غیر از این را نشان داده پس مناسب است
حتی در یک جبهه در یک دوره زمانی، افراد متعددي را پیش بینی کنیم، چون گاهی اوقات رفتارشناسی سیاسی برعکس است. البته
گاهی می بینید کدورتی در یک جبهه تصور توفیق بیشتر است افراد بیشتري می خواهند حضور پیدا کنند، من معتقد هستم که

 
خوب است حتی در یک تفکر درون نظام، ذائقه هاي متفاوت را داشته باشیم. 

سردار و قاضی نیستم اما باتجربه ام ما باید مردم را آزاد بگذاریم تا ببینیم کدام را می پسندند، به جایی نرسیم که مردم بگویند دیگر
راهی نداشتیم و مثلا به آقاي فلانی راي دادیم. بنابراین من این را در انتخابات نمی پسندم، بهتر است که ما دامنه انتخاب مردم را باز

 
نگه داریم. 

مثلا من خودم شاید بین همه کسانی که در مظان کاندیداتوري هستند نه به لحاظ صلاحیت باطنی و الهی که دست خداست، بلکه بر
حسب ظاهر و آنچه کسب شده بیشتر از گروه زیادي از حاضرین در بخشهاي متعدد تجربه داشته باشم، یعنی درست است من سردار
نیستم، قاضی نیستم و خودم را جزء نخبگان جامعه نمی دانم ولی به همه اینها احترام می گذارم و به عنوان بسیجی زحمات آنها را



قدر می دانم و به عنوان کسی که در دانشگاه سالها هستم از محضرشان استفاده می کنم . اینکه کسی مثل من از سطوح پایین از
معلمی ساده، معاون و رئیس اداره در جهات متعدد یعنی هم ادارات فرهنگی هنري و هم ادارات آموزشی، علمی و اجتماعی یک تجربه
اي در سطح استان و استانداري حضور داشته باشد و مدیریت استان را تجربه کرده باشد، در مجلس حضور داشته باشد خصوصا اینکه
من در مجلس نایب رئیس کمیسیون بودجه بودم و به منابع کشور مسلط هستم و به عنوان مشاور رئیس جمهور در امریکاي لاتین
مبانی بین المللی را کاملا تجربه کردم و با 50 یا 60 تا از سران دنیا، حکمرانی ها را مرور کردیم و تجربه دو دوره موفق ترین وزارت
تاریخ ایران چه در وزارت تعاون و چه در وزارت ورزش که بارها گفته شده و دیگر نیاز به تشریح جزئیات آن نیست و همه می دانند در

 
تاریخ ایران استثنایی بوده است. 

من فکر می کنم این موضوع براي مردم باید مهم باشد. چون این دانش و تجربه کسب شده چند بعُدي است، یعنی من هیچ گاه
مشکلات جامعه را تک بعدي نمی دانم با اینکه جریان اقتصاد به عنوان یک امر فوري و نگران کننده بیشتر از همه رخ نمایی می کند
اما واقعا می بینیم که ریشه هاي این کجا است، فرهنگ را ریشه تحولات می دانم.من معتقدم کسی که پا به این عرصه می گذارد

 
نباید تجارب و اطلاعاتش تک بعدي باشد. 

با این حال خوشبختانه در جمهوري اسلامی و قانون ما حق به مردم داده شده آنها اختیاردار تعیین این مسائل هستند. ما وظیفه
داریم و می توانیم بگوییم من در این جبهه خدمت داوطلبم. حاضرم ایفاي نقش کنم، اما اینکه مردم انتخاب کنند به خودشان مربوط
است و ما این حق را به مردم می دهیم. دلیل دیگر این است که باید دست مردم را تا حدودي در انتخاب بازتر بگذاریم، آن موقع اگر

 
مردم کسی را انتخاب کردند ما باید به نتیجه آن احترام بگذاریم و کمک کنیم. 



 
 

شیفته ریاست جمهوري نیستم اما... پس می توان گفت شما احساس تکلیف کردید که وارد این میدان شدید؟ مثل بقیه کاندیداهاي

 
اصولگرا که الان این بحث را مطرح می کنند که ما احساس تکلیف کردیم و آمدیم؟ 

این کلمه تکلیف چون بسیار زیاد تکرار شده است گاهی به تمسخر گرفته می شود.من حسب ظرفیت هایی که عرض مردم و با توجه
به مشکلات کشور در این برهه عرض کردم من هم داوطلب میدان امدن هستم نه از باب اینکه خداي نکرده شیفته قدرت و سمت

 
ریاست جمهوري باشم. 



من خودم را در مقابل ملت بزرگ ایران و در مقابل شکوه انقلاب ملت ایران و شهدا میبینم. شأن هیچ کس در حد شکوه شهدا و نظام
بزرگی مانند نظام اسلامی ما نیست که ادعا کند. اما هر کدام از ما به نسبت ظرفیتهایی که در اختیار داریم وظیفه داریم که آن را
براي مردم به کار بگیریم، من به همین دلیل این سوابق را شمردم و گفتم این ظرفیتها براي مردم است، من یک روستایی زاده از
رهگذر این انقلاب ظرفیت هایی کسب کرده ام. این را مزیت بزرگ انقلاب می دانم که ما روستایی ها هم می توانیم از آن پایین رشد
کنیم ، نماینده مجلس و دو دوره وزیر بشویم، در خارج و داخل ایفاي نقش کنیم و الان بگوییم در کِسوت کاندیداتوري ریاست
جمهوري می توانیم ظاهر شویم. بنده علاقه مند هستم که این موضوع را به عنوان یک مزیت نظام اسلامی از آن نام ببرم،چون قبلا
چنین فرصت هایی فراهم نبود. این عزت کشور ماست. به همین خاطر به مردم عرض می کنم من این توانمندي ها را دارم و می توانم

 
در این جبهه براي شما خدمت کنم انتخاب با شما. 

حتما به دنبال سهم گرفتن از دولت آینده نیستم به نظر می رسد برخی از کاندیداها به نوعی خودنمایی می کنند و می خواهند

 
سهمی را در دولت آینده داشته باشند. خودتان در این مورد چه نظري دارید؟ 

در مورد من که حتما صادق نیست، حتی در دوره آقاي احمدي نژاد بخش زیادي از دوستانی که در دولت آقاي احمدي نژاد بودند
ممکن است که تجاربشان را از آنجا شروع کرده باشنداما شما می دانید که بنده قبل از اینکه به دولت بیایم نماینده مجلس بودم ، از
مردم راي گرفتم و نایب رئیس کمیسیون بودجه بودم. بنابراین در حال حاضر براي این گونه منصب ها نیامدم دوم اینکه من شأن
دانشگاهی خودم را بالاتر از این منصب هاي ظاهريِ وزارت و سطوح این چنینی می دانم، به بیانی دیگر من منزلت شأن معلمی خودم

 
را بالاتر از این سطوح میدانم، من دو دوره هم وزیر بودم . 

 
انتظار دارم تایید صلاحیت شوم آقاي عباسی! چقدر احتمال می دهید که صلاحیتتان تایید شود؟ 

من احتمال آن را نمی دانم ولی انتظارش را دارم.البته ما به همه ضوابط قانونی کشور احترام می گذاریم، به همه آنچه که وزارت کشور
و دولت به عنوان برگزار کننده انتخابات و شوراي نگهبان که به عنوان ناظر این امر است باید احترام بگذاریم و این احترام به قانون را

 
باید نهادینه کنیم که متاسفانه اتفاقاتی شبیه به مصیبتهاي سال 88 پیش نیاید. 

 
به هر حال انتظاراتی هم دارید؟ 

بله، ضمن اینکه احترام می گذارم اما انتظار دارم به عنوان کسی که اینگونه دانش و تجارب را کسب کرده و سالها در نظامات اجرایی
،علمی و سیاسی حضور داشته ام حتی در استان در شوراي نگهبان مسوولیتی را برعهده داشتم توقع دارم مورد توجه و اولویت قرار
بگیرد.تا حداقل نه به عنوان کاندیدا،بلکه به عنوان یکی از طرفداران جدي این سازوکار. بتوانم از نتیجه کار دفاع کنم. به همین خاطر
مقام معظم رهبري هم در سیاستهاي کلی که به شوراي نگهبان ابلاغ کردند اشاره کردند و به همین دلیل فرمودند که ضوابط و
شاخص ها شفاف تر تعیین گردد.تا معلوم شود چه کسانی می توانند شرکت کنند و چه کسانی واجد شرایط هستند. البته با
دستورالعملی که شوراي نگهبان به وزارت کشور ابلاغ کرده طیف وسیعی از افراد اعم از همه کسانی که نماینده هم بودند یا استاندار
نظایر آن می توانند شرکت کنند پس یک دایره وسیعی براي این موضوع داریم، اما تاکنون بر حسب عرف کسانی براي این کار تایید

 
شدند که سمت ها و تجاربشان نزدیک به مسؤلیت ریاست جمهوري است، به همین دلیل این انتظار در مورد بنده وجود دارد. 

شبهه عدم التزم به اسلام در مورد من وجود ندارد شما به لحاظ فنی و تخصصی در سطوح مدیریتی بودید و معنی ندارد به یکباره
کسی بگوید که شما که دو دوره وزیر بودید و نماینده بودید، صلاحیت از این منظر که بخواهید رئیس جمهور شوید را ندارید. ولی در
مواقعی مانند اتفاقیکه براي آقاي مطهري اتفاق افتاد، یعنی بگویند شما التزام عملی به اسلام ندارید، قطعا براي شما ناراحت کننده



 
است یا گله مند می شوید، آیا این گونه نمی شود؟ 

 
من چنین شبهاتی را در خودم نمی بینم. 

 
آقاي مطهري هم نمی دیدند، اما گفتند وقتی من را دعوت کردند و دلایل آن را به من گفتند من تعجب کردم. 

هرکسی یک سري خصوصیاتی دارد. من در مورد ایشان قضاوت نمی کنم، چون بحثم شخص ایشان نیست، ما یک دوره با هم همکار
بودیم و رفاقتهایی هم بین ما وجود دارد. در مجموع براي ریاست جمهوري تجارب اجرایی را مفید می دانم، البته الان قانون موسع
شده و بسیاري از مسائل را در بر می گیرد ولی من چون نماینده مجلس بودم، در این زمینه قایل به تجربیات متعدد به غیر از

 
نمایندگی هستم که بتوان به آن گفت یک رجل اجرایی است، البته این نظر من است. 

شوراي نگهبان شفاف سازي کند آقاي عباسی! گاهی اوقات شوراي نگهبان روي مسائلی دست می گذارد که هیچ ربطی به این رزومه
شما ندارد و یک شایعه بسیار فراگیري وجود دارد مبنی بر اینکه تعداد کسانی که قرار است براي ریاست جمهوري با هم رقابت کنند
مشخص است، یعنی 5 یا 6 یا 7 نفر است، اگر حقیقتا قرار باشد تعداد مشخص باشد ممکن است بسیاري از اشخاص لایق از این دایره
بیرون بیفتند یعنی مثلا بگویند ما دیگر جا نداریم و 6 نفر پر شده است و مثلا فلان فرد هرچقدر تخصص یا لیاقت داشته بیرون بماند.

 
این مسئله را چقدر نزدیک به حقیقت می دانید؟ 

این را سخنگوي شوراي نگهبان و تعدادي از مسئولان به نوعی این ماجرا را تکذیب کردند که این گونه عمل نمی کنند با اینحال چون
در بیرون اینطور جا افتاده است، به نظر می رسد مسؤلان شوراي نگهبان درباره این موجی که مطرح کردید و براي رفع چنین اتهامی
باید توضیح بیشتري بدهند که این موضوع در جامعه پیش نیاید. چون همه ما دنبال این هستیم که حضور گسترده ملت را در
انتخابات داشته باشیم، یکی از ایده هاي بسیار بلند مقام معظم رهبري که همیشه از آن دفاع کردند این است که حضور حداکثري را
مهمتر از این دانسته اند تا اینکه چه کسی رئیس جمهور شود پس اگر بنا بر این است باید هم ما مردم را مایوس نکنیم و هم شوراي

 
نگهبان جوري عمل کند که قابل دردفاع باشدحداقل من حاضر نیستم حتی براي دفاع از خودم مردم را نگران کنم. 

شعار اصلاح طلب، اصولگرا دیگه تمومه ماجرا جذاب است اما... در افکار عمومی این شعار «اصلاح طلب، اصولگرا دیگه تمومه ماجرا
»جا افتاده است یعنی حتی در مباحث روزمره سیاسی از کلاب هاوس گرفته تا افراد دیگر در جامعه، این را تکرار می کنند که دیگر از
دست عناوین اصلاح طلب و اصولگرا و .. خسته شده ایم، اگر شما بخواهید وارد عرصه جدي رقابت شوید کماکان می خواهید نماد

 
اصولگرایی را با خودتان داشته باشید، یعنی همه جا آن را عنوان کنید؟ یا سعی می کنید از این عنوان فاصله بگیرید؟ 

به رغم اینکه به لحاظ رفتارشناسی سیاسی در جامعه، تلاش بسیاري صورت می گیرد تا یک طیف دیگري را در جامعه در کنار این دو
جریان قرار بدهند که به عنوان مستقلها و نظایر آن مطرح هستند و به لحاظ اجتماعی هم این شعار، شعار جذابی است که بگوییم نه
این، نه آن، بلکه سوم، اما در عمل نشده است تجارب جهانی و در ایران زمانی که شما می خواهید جمعیت هاي کثیري را پاي
صندوق راي بیاورید، امکان شناخت جزئی مردم نیست، به همین خاطر در دنیا حزب مشخص وارد عمل می شود مثلا در امریکا
برایشان امکان ندارد که 270 الی 280 میلیون جمعیت راسا افراد را بشناسند.پس در قالبهاي شکلیِ احزاب، نواقص و اشکالاتی ممکن
هست وجود داشته باشد، انحصارگرایی ها و سلایق تنگ خودشان و حتی رفیق بازي و قبیله گرایی هاي حزبی و طایفه اي جاي
حقیقت را بگیرد که اینها همه نقص است ولی وقتی در کلان شهرها براي نمایندگی مجلس یا در سطح کلان کشور به نظر می رسد

 
چاره اي بجز اعتماد به این تشکل ها که تا حدودي افکار تعاریف شده اي دارند.در کنار افراد مورد وثوق مراجعه شود. 



 
آدمی کم حاشیه هستم یعنی فکر می کنید هنوز این اعتماد در بین مردم وجود دارد؟ 

همانطور که عرض شد چاره اي نیست.ما به لحاظ قانونی با اینکه تشکیل حزب فراوان و قانونی هم هست اما احزاب مجلس و دولت را
تشکیل نمی دهند. ولی به شکل نانوشته تفکري که افرادش راي آورده است دولت را تشکیل می دهند.به این دلیل من هم با اینکه
خودم را جزء جبهه مردم و یک چهره مردمی می دانم و در همه فواصل مسؤلیتی ام یک فرد کم حاشیه اي تلقی شده ام اما به هر
حال مردم باید بدانند تفکر سیاسی من به کدام گفتمان نزدیک است.این است که می گویم من در جبهه ولایتمدار انقلابی تعریف می

 
شوم. 

 
این سابقه کار کردن با آقاي احمدي نژاد را فکر می کنید در انتخابات به شما کمک می کند یا به ضررتان می شود؟ 

معلوم نیست در انتخابات چه چیزي جوابی می دهد، به این دلیل که در افکار جامعه و نگاه هاي سیاسی از دو منظر قضاوت می شود.
یکی، محبوبیت دولت نهم و دهم بخاطر خدمات برجسته در کشور است که من این محبوبیت را متکی به فرد خاص نمی دانم با اینکه
دولت نهم و دهم یک رئیس با نام آقاي احمدي نژاد داشته ولی بالاخره در دولت نهم و دهم خدماتی که بارها مقام معظم رهبري
تجلیل کردند و نکات بسیار مفیدي را حتی همان موقع که داشتم از دولت خداحافظی می کردیم از اقدامات بسیار مفید دولت یاد

 
کردند. 

مدل مسکن مهر را ما ابداع کردیم این وجهه مثبت و خدمات متعلق با گروه کثیري از افراد متدین و دلسوزي است که در آن دولت
جمع شده بودند و من هم یکی از آنها به عنوان فرزند ملت هستم. خدماتی که در آن زمان صورت گرفت براي عده کثیري از افراد
است، همین چند موردي که در دو وزارت خانه اي که بنده بودم انجام شد.چه در تعاونی ها و ایجاد ساختارهاي تقویتی براي تعاونی
ها از جمله یک میلیون و پانصد هزار نفر از طریق این تعاونی هاي مسکن مهر خانه دار شدند. اصلا مدل مسکن مهر را ما ابداع کردیم
و بعد وزارت مسکن هم در دو دوره واقعا خوب به میدان آمد. یا تعاونی هاي سهام عدالت که 49 میلیون نفر از مردم را پوشش می داد
در زمان ما انجام شده است چه در ورزش که دیگر استثنایی بود پس یک شهرت و محبوبیتی این دولت داشته که براي فرد خاصی

 
نیست. 

رفتار احمدي نژاد مجزا از دولتش است البته در دور دوم آقاي احمدي نژاد شبهه ایجاد کرد، چون اگر این توفیق را داشت مردم انقدر

 
به آقاي روحانی اقبال نشان نمی دادند. 

 
رفتارها و افکار آقاي احمدي نژاد امر مجزایی است. 

 



 
یعنی می خواهید بگویید عملکرد شخص خودش ربطی به دولت نداشت. 

بله،اینکه عرض کردم از دو زاویه قابل بحث هست منظورم همین بود.من ارتباطی و تعلقی ندارم. ولی از جهاتی من فکر می کنم بدنه

 
کثیري از نیروهاي خادمی که در آن دو دولت بودند بدلیل اینکه بنده در دو دوره خدمتشان بودم،ممکن است به من نزدیک باشند. 

آقاي عباسی! اگر شما رئیس جمهور شوید یک دولتی را تحویل می گیرید که داراي یکسري مشکلات بودجه اي و درآمدي است و

 
تحریم ها هم که مزید بر علت شده است، به نظرتان می توانید با توجه به این مساله یک رئیس جمهور موفقی باشید؟ 

ببینید الان اداره کشور طبق حسب همت مردم و ابروي شهدا و امام به همه ما یعنی همین مردم سپرده شده است که خودشان کشور
شان را اداره کنند.نه آمریکا و اجانب دیگر یا مزدورانی مانند رژیم گذشته. پس از جهت عقلی ،انقلابی و مردمی و شرعی غیرقابل
پذیرش است که بگوییم قدرتهاي خارجی کشور ما را اداره کنند یا همانطور که در انقلابمان، مردممان خواستند خودمان کشور را اداره
کنیم. وقتی می گوییم خودمان کشور را اداره کنیم یعنی پذیرفته ایم با هر مشکلی آن را اداره کنیم و چاره اي جز این نداریم. تصویر
الان جامعه در زمینه مسائل اقتصادي واقعا نامطلوب است، گرانی، تورم، مساله تورم و بیکاري که به عنوان شاخص فلاکت تعریف می

 
شود شاخص نابسامانی را نشان می دهد. با وجود اینکه حل بعضی از این گرفتاري ها در کوتاه مدت ممکن نیست. 

یکی از دلایلی که نقد به برنامه هاي آقاي روحانی شد همین بود که تصور می کرد مشکلات کشور را 100 روزه و چند ماهه می توان
حل کرد، اگر کسی دستی در نظام اجرا داشته باشد باید بداند که بعضی از امور در کوتاه مدت شدنی نیست یعنی ما باید به سمت
کاهش تورم و حل مشکلات معیشتی مردم برویم .مهم جهت گیري است، من روي جهت گیري ها حرف بسیاري دارم، مثلا در این

 
سالها جهت گیري هاي اقتصادي کشورمان بیشتر سمت نظام لیبرالیِ اقتصاد بوده و این حتما فقر ایجاد می کند. 

حتما چنین جهت گیري هایی، دو قطبی فقر و غنا را ایجاد می کند، شکاف بین طبقات جامعه ما تشدید می کند. الان ضریب جینی
که شاخص شکاف درآمدي است خیلی بالا است، آمار است و کسی نمی تواند آن را کتمان کند،تازه عرض کنم این ضریب جینی که
در ایران اعلام می شود، آمار ضریب جینی مصرف است، ما چون سامانه اطلاعاتیِ اقتصاديِ جامعی نداریم ضریب جینی ثروت و درآمد
که در دنیا شاخص اصلی است که نشان دهنده شکافهاي واقعی است را نداریم که خیلی بالاتر از اینها است، من چند مورد به شما می
گویم، ضریب فزاینده پولی ما 6/7 است یعنی یک تومان پول که در بانک مرکزي چاپ یا خلق می شود 7 برابر در نظام بانکی ما پول

 
خلق می کندکه این تورم را دائم فزاینده می کند. 

براي اداره کشور برنامه دارم پس ما نمی توانیم این موضوعات را همین الان حل کنیم، اینها به مبانی مهم جریان اقتصاد برمی گردد.
پس اینکه می گویم باید به وضع اورژانسی اقتصاد معیشتی مردم برسیم یعنی کارهاي فوري.فرض کنید در مواقع زلزله یا سیل، وضع
بسیار آشفته است و غیر قابل تحمل است اما چاره اي نداریم جز اینکه آستین ها را بالا بزنیم، بلند شویم و مشکلات را حل کنیم و
نمی توانیم بگوییم چون وضعیت بسیار خراب است ما دیگر نمی توانیم آن را حل کنیم.در حالی که اتفاقا چون وضعیت بسیار خراب
است مشتاق آمدن به صحنه هستیم. من کوچک رزمنده ها و شهدا و ایثارگران هستم ولی آن موقع ما فکر کردیم که باید ولو اینکه

 
آتش باشد باید جبهه برویم و الان هم باید این فکر را داشته باشیم. 

رهبري مشخصا در بیانات اخیرشان گفتند که اگر راهکار ندارید نیایید و اگر برنامه دارید بیایید؛ شما آن برنامه مکتوب را دارید یا یک

 
ایده ذهنی است؟ 



این تاکید عالمانه مقام معظم رهبري قابل تقدیر است. البته من در اطلاعیه وزارت کشور و شوراي محترم نگهبان دیدم که الزام داشتن
برنامه و مشاور را مطرح کرده اند ولی اگر از فرمایش مقام معظم رهبري استنباطی درست صورت گیرد ایشان فرمودند کسانی که می
خواهند کاندیدا شوند باید بتوانند مسائل اساسی کشور را بدانند و راهکار اجمالی براي آن داشته باشند.به نظر من منظور راهکارهاي
اجمالی مد نظر است.چون مباحث ریز برنامه هاي بخشی مربوط به وزارتخانه ها است. آن کسی که در سطوح بالا قرار دارد باید درك
کلان از مسائل اساسی داشته باشد. با اینحال براي اداره کشور برنامه دارم . دوره قانونی هر دولتی 4 سال بیشتر نیست و در کشور ما
عرفی شده که هر رئیس جمهوري دوره دوم را هم راي می آورد اما قانونا در ایران 4 سال فرصت هست در این مورد معمولا دولت ها
برنامه مدونی ندارند، لذا یکی از اشکالات این است.یعنی اینکه از قبل برنامه ریزي نکرده بودند و برنامه تدوین شده اي نداشتند و به
یکباره می خواهند دنبال برنامه بروند و ببینند کجا مشکل داریم. بنابراین براي اینکه این اشکال را حل کنیم بهتر است کاندیداهاي
ریاست جمهوري بر حسب تجارب خودشان برنامه هاي اجمالی را تدوین کنند، آماده باشند و با مشاورشان صحبت کننده و در این

 
مورد صحبت کنند که می خواهند در آینده چه کنند. 

من با پوزش از دوستان حاضر در ارتباط با دولت، نمی پسندم که هر کسی ولو تجاربی نداشته باشد کاندیدا باشد، به این دلیل است
که انتخابات ریاست جمهوري، مساله سرنوشت ساز مردم است اصلا جاي آزمون و خطا نیست و هرکسی که بگوید من فکر می کنم
که بتوانم و می خواهد تجربه کند که ببیند می تواند یا نمی تواند، این جاي اشکال دارد. لازم است هم برنامه داشته باشد و هم
عملکرد موفق،ث. برنامه به تنهایی کافی نیست چون شما ممکن است بتوانید 4 فرد ادیب استخدام کنید و 4 کارشناس برجسته بکار

 
بگیرید تا زیباترین جملات را بنویسد، اینکه مبناي اداره کردن کشور نیست. 

موافق کاندیداتوري نمایندگان در انتخابات ریاست جمهوري نیستم آقاي عباسی! در این دوره تعدادي از نمایندگان مجلس هم عزم

 
رئیس جمهور شدن را کردند، به عنوان کسی که سابقه پارلمانی دارید نگاه تان به این رفتار نمایندگان چیست؟ 

با اینکه من به همکاران خودم در مجلس که اکثرا هم از دوستان ما هستند و به آنها احترام می گذارم،عرض کرده ام اینکه در جامعه
مشهور شود که گروه کثیري از مجلس، رئیس مجلس، نواب مجلس، رؤساي کمیسیون ها و همه بخواهند کاندیدا شوند را به لحاظ
افکار عمومی صحیح نمی دانم. این دو دلیل دارد، یکی اینکه نگاه اصولگرایی خواسته همیشه بگوید که ما خادمان مردم هستیم و
برایمان پست و مقام مهم نیست و دوم اینکه همه کسانی که به مجلس می آیند با مردم عهد می بندند و حتی سوگند می خورند که
به آرمانهاي نظام و خدمت به مردم و .. وفادار باشند اما اگر مردم ببینند افرادي هنوز یک سال نگذشته دنبال این هستند که به جاي
دیگر بروند، در افکار عمومی حتما شکل و تصور خوبی ندارد.با اینکه بازهم تاکید می کنم من حتما این دوستان را لایق می دانم و به

 
لحاظ قانونی هم مانعی ندارد ولی به لحاظ عرفی خالی از اشکال نیست. 

 
پس با کاندیداتوري نمایندگان موافق نیستید؟ 

با جمعی از آنها موافق نیستم. قانون به آنها این اجازه را می دهد ولی اینکه در بیرون مطرح شود که یک جمع کثیر یعنی نواب آن،

 
هرچه رئیس کمیسیون هستند همه می خواهند داوطلب شوند،تصور مردمی آن را عرض کردم . 

آقاي عباسی! یعنی اینکه شأن مجلس انقدر پایین آمده که خود نماینده هاي مجلس هم قائل به این نیستند که الان مجلس تاثیر
گذاري خاصی دارد و الان می خواهند وارد حوزه اجرا شوند، بسیاري از کاندیداها که وارد مجلس شدند این بحث را مطرح می کنند

 
که ما باید وارد حوزه اجرایی شویم که بتوانیم براي مردم کاري کنیم. 

متاسفانه بعضا در اینگونه مسئولیت ها یعنی هم در کِسوت رئیس جمهور و هم در قوه مقننه، این گونه زمزمه ها را می شنویم، که



مثلا وظایف خود را کافی نمی دانند.با اینکه قانون اساسی وظایف ارکان را شفاف تعیین کرده است. ،حالا اینکه برخی تعبیر و تفسیر

 
متفاوتی داشته باشند بحث دیگري است. قانون براي نماینده مجلس و نهاد مجلس شوراي اسلامی وظیفه تعیین کرده است. 

حال اگر کسی کاندیدا می شود بسیار بد است که بگوید من اینجا کاري ندارم و می خواهم به جاي دیگري بروم، او باید قبل از این،
این فکر را می کرد که داوطلب کجا شده است. چه رئیس جمهور و چه نماینده مجلس اگر چنین تصوري داشته باشند یعنی شناخت
دقیقی در حیطه جایی که کاندیدا شدند نداشتند و آمده اند. بنابراین این عیب و ایراد بسیار بزرگی است که فردي بدون اطلاع به

 
جایی برود و مسؤلیتی را بپذیرد. 

ورزشکارها پایگاه رأي من هستند پایگاه راي خودتان را کجا می دانید؟ یعنی حامیان شما اصولگرایان سنتی هستند یا پایداري ها یا

 
احمدي نژادي ها یا چهره هاي دیگر؟ حامیان شما چه کسانی هستند؟ 

من دو پایگاه اجتماعی سیاسی و صنفی دارم، به لحاظ خط فکري شما می دانید که جز نیروهاي سیاسی اجرایی کم حاشیه تصور می
شوم. از همان اوایل انقلاب اسلامی عضو حرب جمهوري اسلامی شدم که بزرگانی مانند شهید مظلوم بهشتی و مقام معظم رهبري راه
اندازي کردند. لذا به لحاظ سیاسی موضعم معلوم است.در این تفکرات تعریف می شوم پس به لحاظ سابقه حضور در سیاست سیاسی
تر از سایر کسانی هستم که این سالها به عرصه سیاست آمده اند. به این دلیل ممکن است عمده نیروهاي مذهبیِ جبهه ولایتمدار
کشور ، بنده را جزء نیروهاي خودشان بدانند اما چند درصد از آن افراد به من اقبال کنند بستگی به چینش افرادي است که می آیند

 
و بین آنها تقسیم می شوند، یعنی درون جبهه آرا تقسیم خواهد شد. 

علاوه بر این افتخار دارم که بگویم بنده پشتوانه اجتماعی مشخص دارم که در حمایت و حضورشان در پشتیبانی از من قابل ذکر
است.مثلا ورزشی ها به دلایل متعدد حمایت خوبی کردند. بیش از 10 هزار نفر از پهلوانان و قهرمانان امضا کنند که ما پشتوانه شما
هستیم که حتما می تواند از 10 هزار نفر هم بیشتر باشد. اینها جمع کثیري از جوانان کشور هستند و عمدتا ممکن است سیاسی

 
نباشند، اگر من در صحنه باشم با شوق بیشتري به صحنه خواهند آمد. یا پشتوانه تعاونی ها هم همینطور. 

زمانی که بنا بود کاندیداي مجلس شوم که در نهایت داوطلب نشدم،تقریبا همه اتحادیه هاي تعاونی و تشکل هاي آنها از سراسر کشور
امضا کردند و گفتند شایسته ترین فرد فلانی است که البته محبت آنها را می رساند، پس پشتوانه هاي من جمع کثیري از اینها
هستند که پشتوانه اجتماعی هستند و فکر می کنند که وجود من موجب آن همه افتخارات شده است البته من خودم را لایق این
نمی دانم. دوم اینکه سابقه آموزشی پرورشی بودن من از ابتداي انقلاب زیاد است تقریبا می شود گفت در بین داوطلبان تنها کسی
هستم که در آموزش و پرورش بودم ، معلم بودم و همه ارکان و مشکلاتش را می شناسم.بنابراین از کاندیداهاي فرهنگی کشور هم من
می توانم محسوب شوم. به عنوان استاد دانشگاه سالها با دانشجویان خودم و با اساتید دانشگاه بودم و آنها من را به عنوان یک چهره
دانشگاهی اجرایی می شناسند. اینها پشتوانه هاي اجتماعی خوبی هستند که می تواند به من کمک کند. احتمالا یکی از مواردي که با

 
حضور بنده می تواند در عرصه مشارکت تاثیر داشته باشد همین پشتوانه ها است. 

 
پس روي کاغد وضعتان خوب است. 

 
من عدد ندارم ولی می توانم کمک کنم این گُسلهاي اجتماعی را براي حضور در انتخابات و شور آن به صحنه بیایند 



 
 

 
با پول که نمی توان رأي خرید هزینه انتخاباتی شما از کجا تامین می شود؟ 

 
مگر انتخابات هزینه دارد؟ 

 
تبلیغات و .. . 

فکر نمی کنم انتخاباتی که من دنبال آن هستم نیاز به هزینه قابل توجهی داشته باشد.چون امروزه بیشتر فعالیت ها در بستر فضاي
مجازي انجام می شود جریان کرونا هم به علت آن اضافه سده است . در فضاي مجازي بر خلاف فضاي فیزیکی نیاز به کاغذ و عدد و
حضور ندارد که مثل قبلا باشد که شما هزینه زیادي انجام دهید. مردم هم می دانند من یک معلم ساده دانشگاهی هستم و پشتوانه
اقتصادي ندارم که براي این کارها هزینه کنم. اگر مردم من را می شناسند در فضاي مجازي تبلیغ می کنم سنادهاي استانی ما

 
الحمدالله پر شور داوطلبانه در صحنه هستند. اگر مردم تشخیص دادند که رأي می دهند با پول که نمی توان رأي خرید. 

 
مثلا آقاي سعید محمد چند روز پیش گفت که یک نفري چیزي فروخته و حاضر بوده به او کمک کند. شما دوستی، رفیقی ندارید؟ 



ذائقه من از اول به عنوان یک معلم با این صنف چندان سازگار نبوده است.شاید افرادي بودند که می خواستند ارتباط بگیرند تا کمک
کنند به من هم کمک کنند حتی در وزارت ورزش یا جاي دیگر خیلی از کسانی که الان در زندان هستند می خواستند به نام کمک
به ورزش ورود کنند، ولی من حتی حاضر نشدم با این افراد ملاقات کنم چون من معتقد هستم این جنس از افراد دنبال خیرات

 
نیستند .تصور اینکه مطامعی داسته باشند بیشتر است در پشت خواسته آنها وجود دارد پس با همین بضاعت اندك تلاش می کنیم. 

دولت مردمی کارافرین و تحولگرا تشکیل می دهم آقاي عباسی! شعاري که به نظر شما متفاوت از دیگران است و می توانید مطرح

 
کنید چیست؟ اصلا شعاري براي خودتان انتخاب کرده اید؟ 

من عنوان «دولت مردمی کارافرین و تحولگرا» را انتخاب کرده ام لذا رویکردها و یا استراتژي هاي اصلی دولت را بر مبناي تحول
اقتصادي قرار دادم که بیشتر تحول مبانی اقتصادي مانند بانک و نظام سرمایه داري مد نظر هست. به لحاظ حکمرانی هم حتما نیاز به
تحول داریم. وقتی می گویم تحول یعنی هم باید شفاف باشد و هم باید زیر بنایی باشد و هم بتواند دامنه اجتماع را دربرگیرد بنابراین

 
حرف هاي جزئی چندان نمی تواند اثرگذار باشد. 

به رویه هاي دولت احمدي نژاد نقد دارم اما... مدل اقتصاديِ دولتتان، یک اقتصاد مبتنی بر بازار است یا مبتنی بر دولت؟ آیا نزدیک به

 
دولت آقاي احمدي نژاد است؟ 

خیر. من با اینکه به بخشی از رویه دولت آقاي احمدي نژاد نقد دارم.با بسیاري از منش هاي بکار گرفته شده مانند توجه به محرومین

 
و مناطق محروم و کار دلسوزانه براي طبقات پایین و متوسط جامعه همینطور می اندیشم. 

من نظریه انقلاب را دنبال می کنم که مقام معظم رهبري هم به نظر من این دیدگاه را دارد سعی می کنم همان دیدگاه را داشته

 
باشم و آن هم اقتصاد مردمی است. اقتصاد مردمی یعنی توانمند سازي مردم نه کمک هاي مقطعی به 

مردم! به همین دلیل من می گویم هر دولتی که بخواهد بیاید اگر بتواند اصل 43 قانون اساسی را اجرا کند عمده مشکلات کشور را
می تواند حل کند. آن چیزي که مغفول مانده اصل 43 قانون اساسی است که من دنبال اجرایی شدن آن هستم. اگر شما یک دور
اصل 43 قانون اساسی را مرور کنید همه نیازمندي هاي کشور در مبانی اقتصادي، مسائل معیشتی و مسائل زندگی مردم از عدالت که
پایه آن به عدالت اجتماعی برمی گردد در آن وجود دارد، چیزي که الان علاوه بر مساله معیشت مردم، نگران کننده است زیر گرفته

 
شدن عدالت اجتماعی است و من دنبال آن اقتصادي هستم که بتوانم عدالت اجتماعی را درست کند و این وجه تمایز من است. 

یارانه را قبول دارم اما براي زخم هاي اورژانسی الان بسیاري از کاندیداها بحث یارانه ها را مطرح می کنند، آیا شما موافق هستید یا

 
ممکن است وعده هاي یارانه اي دهید یا خیر؟ 

حقیقت جریان اجتماعی جامعه این است که هیچ کدام از راهکارهاي اقتصاديِ اصولی هم که علمی باشد نمی تواند در کوتاه مدت به
دادِ مردم برسد و نمی تواند بسیاري از مسائل بغرنج جامعه را درمان کند. من بعضی از این چیزها را اورژانسی می دانم یعنی به شکل
اورژانسی باید آن را حل کنید، فلذا یارانه ها را قبول دارم تا بخشی بتوانند آن زخم هاي اورژانسی را حل کنند ولی به این شکل که ما
بدون هدفمندي توزیع کنیم را موافقش نیستم چون ما باید بخش بسیار زیادي از امکانات را براي توانمند سازي مردم در اشتغال به
کار بگیریم، یعنی اگر مردم اشتغال داشته باشند معیشت خودشان را دارند و اقتصاد جامعه می چرخد. مالیات می دهند و دولت هم
اداره می شود اما اگر فقط ما یارانه بدهیم دائم باید از دولت هزینه کنیم و چیزي به دولت برنمی گردد و این کار نادرستی است، فلذا

 
من براي این کار در توزیع یارانه ها مدل دارم که چند بعدي است و تک بعدي نیست. 



 
مخالف قطع یارانه هستم یعنی ممکن است موافق قطع کردن آن باشید یا اینکه.. 

کلا نباید قطع شود چون چاره اي جز این نیست که به بخشی از جامعه یعنی ناتوانان و افراد فقیر ،کودکان و زنان بی سرپرست برسیم

 
.حتما باید به داد آنها رسید. 

 
شما که عدد براي آن انتخاب نکرده اید؟ 

عدد که مبناي علمی ندارد. باید محاسبه دقیق انجام دهیم. در همه دوره ها کسانی که ناتوان هستند، زنان بی سرپرست، بچه ها،
پیرها و کسانی که نمی توانند زندگی شان را اداره کنند سیستم باید از امکانات خودش اینها را تامین کند که اسمش را می توانید
یارانه یا هر چیز دیگري بگذارید، این نباید در هیچ دوره اي ترك شود و در کلام مولا علی (ع) به آن اشاره شده است براي کسانی در
جامعه است که هیچ چاره اي ندارند و نمی توانند کار کنند و درآمد داشته باشند. پس بخش بسیار زیادي تکلیفشان روشن است و
باید این اتفاق برایشان بیفتد، اما بخش بسیار زیادي هم طبق جزء 2 اصل 43 قانون اساسی کسانی هستند که الان فقیر هستند یا به
سمت فقر پیش می روند و الان توان مالی ندارند ولی اگر ما براي آنها توانمندي اشتغال فراهم کنیم درآمدزا هستند و نه تنها می

 
توانند خودشان را اداره کنند بلکه می توانند دیگران را هم اداره کنند. 

بخش بسیار زیادي از یارانه ها براي توانمند سازي این قشر از جامعه مصرف شوند. قانون اساسی همین را تعیین کرده است و به ما
ربطی ندارد که نظر دیگري داشته باشیم هر کس که می خواهد رئیس جمهوري باشد.باید همین راه را برود.تعجب می کنم افراد چرا
خلاف این حرف می زنند، قانون اساسی در جزء 2 اصل 43 تعیین می کند و می گوید نظام و حاکمیت وظیفه دارد براي کسانی که
شما آنها را توانمند می کنید یعنی به آنها حرفه آموزش می دهید و امکانات در اختیارشان قرار می دهید (کسانی که می توانند کار
کنند اما ابزار کار ندارند) باید به اینها وام بدون بهره یا هر راه مشروع دیگري باید مورد حمایت قرار بگیرند یعنی می خواهد بگوید که
حاکم نمی تواند بهانه بیاورد که مثلا جنگ بود، کرونا شد، بودجه مان کم بود، نفت نفروختیم و ... و از این مسؤلیت خطیر شانه خالی

 
کند. 

این جریان اشتغال براي جوانان و موضوع کسب و کار جامعه را باید اصل بدانیم و هیچ چیزي جاي آن را نمی گیرد چون این موضوع
باعث می شود ابتلائات اجتماعی دیگري براي جامعه هزینه زا شود. شما از همه جا باید بزنید تا به اینجا برسید اگر پولها را غیر
هدفمند هزینه کنید هدر داده اید، در حالی که اینها می توانند ثروت تولید کنند، اینها می توانند به دولت کمک کنند و فقر را کاهش
دهند، بخش بسیار زیادي را هم باید در امور تولید به کار بگیریم که قبلا در قانون هم داشته ایم، یعنی شما باید بسترهاي تولید را
براي تولید کننده فراهم کنید تا به صرفه باشد. الان در بین سطوح متعدد اقتصادي، تولید یکی از مظلوم ترین سطوحی است که نمی
صرفد کسی در آن کار کند. کشاورزي بدترین آن است و ما که روستایی مسایل کشاورزان را متوجه هستم. کشاورزي در این سالها
بسیار رها شد، در کاپیتالیسم ترین دولت هاي جهانی که اصلا یارانه را به هیچ وجه قبول ندارند وقتی به کشاورزي می رسند یارانه

 
می دهند، ما دقیقا به همه جا یارانه می دهیم جز به اینجا و این بسیار عیب بزرگی است. 

بنابراین منطقی شدن هزینه هاي یارانه اي به شرطی که بتواند مولد ایجاد کند، اینکه ما یکطرفه پرداخت کنیم که مولد نیست شما
بخش بسیار زیادي از بودجه دولت را باید همه ساله بدهید که اصلا برنمی گردد، این ایراد دارد. من معتقد هستم که اگر شما براي
افراد اشتغال ایجاد کنید آنها باید کار کنند تا درآمد کسب کنند. اینکه ما یک طرفه به افراد فلان میزان پول دهیم از شعارهاي
فریبنده است 8، ممکن است یک عده از مردم عوام خوشحال شوند و به آن فرد راي دهند ولی این خیانت به کشور است که از این

 
حرفها مطرح شود. 



 
الان این وعده ها به میلیون رسیده است. 

این حرفها واقعا حرفهاي بدي است. اینکه شما بگویید من فقط می خواهم این پول را دهم، فرض بگیریم که دادید پس چه کسی باید
کار کند؟ چه کسی باید کارهاي اجتماعی را انجام دهد؟ این بسیار بد است چون افراد باید کار کنند تا پول به دست آورند، در هر
کشوري، هر ملتی که رشد کرده در سایه کار است که رشد کرده است و در سایه بیکاري هیچ کس رشد نکرده چه فقیر باشد و چه

 
غنی. اینها همان تغییرات رویکري است که من می گویم. ما باید حتما مبانی رویکردي را تغییر دهیم. 

تاثیر تحریم ها را بر کشور چگونه می بینید؟ برخی ها می گویند تحریم ها نعمت بوده و برخی دیگر نظرات دیگري دارند، نظر شما

 
چیست؟ 

دو نظر افراطی و تفریطی که در دولت آقاي روحانی انجام داد را من قبول ندارم. یکی اینکه بگوییم اشکالات کشور در دولت قبلی فقط
به دلیل مدیریت بوده و ربطی به تحریم نداشته و دیگر اینکه بگوییم در این دولت به دلیل تحریم بوده و ربطی به مدیریت ندارد، هر
دو این نظریه نادرست است. هم آنجا و هم اینجا تحریم تاثیر داشته است. ما باید منطقی حرف بزنیم چون می خواهیم کشور را اداره

 
کنیم. چه کسی می گوید مزاحمت هاي استکبار براي اقتصاد ما ضرر و دردسر نداشته است؟ حتما ضرر دارد. 

ماندن در تحریم اصلا هنر نیست مسائل مالی و تجاري ما قفل شده و کُند است و اینها حتما تاثیر دارد. اینکه ما می توانیم بعضی از
چیزها را در سایه مدیریت به فرصت تبدیل کنیم خوب است، براي اینکه ما در بسیاري مواقع، در با وجود تحریم توانستیم مشکلات را
پیش ببریم ، در دولت قبلی آمریکایی ها ما را از تحریم بنزین ترساندند یا اینکه شمن هر روز ادا در می آورد که به شما حمله می
کنیم به لحاظ دفاعی خودمان را تقویت کردیم و الان از نظر دفاعی در حدي هستیم که هیچ کس نمی تواند ما را تهدید کند، اگر این
تهدیدها باعث شد خودمان را یافتیم به شرطی که ما فکر کنیم آیا از هر تهدیدي می توانیم به عنوان فرصت از آن استفاده کنیم یا
خیر، اما اینکه فکر کنیم تحریم ها هیچ تاثیر ندارد حرف نادرستی است، ما باید سعی کنیم تا مزاحمت ها را برطرف کنیم. من هم
ماندن در تحریم و هم مذاکرات ذلیلانه را اصلا هنر نمی دانم، نه ماندن در تحریم هنر است که بگوییم افتخار می کنیم، چه کسی

 
گفته که ما افتخار می کنیم؟ بسیار هم بد است. ما باید هرچه زودتر شر این مزاحمت ها را برداریم و من در این موضوع حرف دارم. 

مدل من براي این کار اثبات ایران مقتدر بی حاشیه است، بخشی از آن توسط اقتصاد مقاومتی، شدنی است، در واقع ما هرچه بتوانیم
اثرگذاري تاثیرات کشورهاي خارجی را کم کنیم آسوده تر زندگی می کنیم، الان حدود 30 درصد از اقتصادمان وابسته به خارج است
اگر آن را به 10 درصد تبدیل کنیم، دیگر 10 درصد تحریم تاثیر دارند اما اگر به 60 درصد تبدیل شود پس آنها 60 درصد به ما فشار

 
می آورند، این معادلات علمی است، پس بخش بسیار زیادي را از طریق تقویت اقتصاد مقاومتی می توانیم کاهش دهیم. 

دوم اینکه چرخاندن ریل ارتباطات خارجی مؤثر است، من به عنوان کسی که مشاور رئیس جمهور بودم و به کشورهاي متعدد رفته ام،
ظرفیتهاي سایر کشورها را می دانم. من معتقد هستم ما با تفاهمات منطقه اي خودمان و دوستان بین المللی مان بخش زیادي از این
فشارها را می توانیم کاهش دهیم مثلا ما در اطراف خودمان 25 کشور حاشیه ما هستند که حدود 600 میلیارد دلار حجم تجاري
شان است، اگر بتوانیم بخشی از این را به دست بگیریم و جذب کنیم خوب است و لازم نیست به آن طرف کره زمین برویم. الان حجم
اقتصاد ما حدود 500 میلیارد دلار بیشتر نیست، اگر بتوانیم بخش بزرگی از اطرافمان را جذب کنیم بسیاري از مسائل را حل کرده
ایم، چون اگر شما بتوانید اقتصاد را بالا بیاورید تورم را کاهش داده اید ، گرانی از بین می رود و پول ملی تقویت می شود. راه کار حل
همه اینها این است که ما با حفظ منافع ملی مان سطح اقتصادمان را بالا بیاوریم، همین کشورهاي نزدیک مثل چین و روسیه و بقیه
که تضاد و خصومتی مثل امریکا و غربی ها با ما ندارند می توانیم با آنها هم در بسیاري از زمینه ها تعامل کنیم و وابستگی خودمان را
به بیرون کاهش دهیم و مسائلمان را حل کنیم، اما در عین حال ما یک کشور بسته اي نیستیم ما می خواهیم در این دنیا زندگی



کنیم.یعنی باید نگاه و اعتمادمان را به غرب به این طرف برگردانیم، این چند ساله از بدترین خطاهاي دیپلماسی این بوده که از منطقه

 
رها شدیم و به سمت غرب رفتیم. 

به خاطر دارم در انتهاي دولت ما چینی ها آمدند و گفتند ما فلان میلیارد دلار حاضر هستیم به شما فاینانس 5 الی 6 درصد دهیم،
آقاي روحانی که آمد شنیدم گفتند ما با غربیها با قیمت کمی خواهیم گرفت. با اینکه ما در وزارت ورزش چند مورد از قبیل ساخت
ورزشگاههاي بزرگ را پیش بینی کرده بودیم آقاي روحانی آمد گفت ما با غربی ها دوست هستیم و فلان غربی ها هم که بد عهدي

 
کردند و فرصتهاي ما از دست رفت. این دیگر اشکال دارد. 

برنامه شما مشخصا در حوزه سیاست خارجی در ارتباط با آمریکا و کشورهاي منطقه اي که با آنها مشکل داریم مثل عربستان

 
چیست؟ و فکر می کنید دولت بعدي اختیار مذاکره با منطقه را دارد یا ندارد؟ 

من استراتژي هاي دیپلماسی را در جهان یعنی در مواجهه با زورگویان به گونه اي دیگر تعریف می کنم و نسبت به دوستان هم به
گونه اي دیگر. یکسان برخورد کردن حتما نادرست است معادلات منطقه اي و همسایه اي بحث دیگري است. آمریکا در آنطرف کره
زمین به ما ربطی ندارد ولی با کشورهاي مسلمان منطقه اي حتی عربستان و سایر کشورها چه بخواهیم و چه نخواهیم منافع منطقه
اي مان، مسائل فرهنگی و مذهبی مان با هم عجین است و ما حتی المقدور باید بتوانیم تفاهماتمان را تقویت کنیم دولت آینده هم

 
باید بتواند نسبت به چنین موضوعی در راستاي مصالح کلانی که تعریف می شود عمل کند. 

آمریکا با ما مشکل دارد، ما با آنها مشکلی نداریم در مورد امریکا ما ارتباط بدلایلی اشکالی از ارتباط وجود داشته است ما ارتباط
ورزشی، ارتباط علمی و انواع ارتباطات را در اوج دشمنی هاي یکطرفه امریکا داشته ایم ارتباطات تحقیقاتی، علمی پژوهشی و حتی
تجاري داشتیم ولی این آمریکا بوده است که همواره اسباب درد سر و مزاحمت را فراهم کرده .ما دنبال دشمنی نیستیم. مثل همان
مثال معروف که یک کسی که به ژاپن رفته بود تا کار کند و بعد از 6 ماه برگشته بود و رفقایش به او می گفتند که تو در ژاپن مشکل
زبان با آنها نداشتی و او گفته بود من با آنها مشکل نداشتم اما آنها با من مشکل داشتند، الان هم ما با امریکا کاري نداریم آنها با ما

 
مشکل دارند. 

آنها یک طرفه خصومت به خرج می دهند، ما به عنوان یک کشور مستقل این حق را داریم که بگوییم از این به بعد دیگر مثل شاه
نوکر شما نیستیم، اما او می گوید حق این کار را ندارید که بی جهت می گوید. در واقع ملت ما این همه خون و جان تقدیم کرده
است که بگوید ما مستقل هستیم و ما مردمی هستیم که نه ظلم می کنیم و نه زیر بار ظلم می رویم. بنابراین امریکا با ما کار دارد و تا
زمانی که این رویه ستم یک طرفه آمریکا وجود دارد ما یا باید ذلت را بپذیریم یا باید مقاومت کنیم. ما باید اثبات کنیم که امریکا
بیشتر از این نمی تواند به ما فشار آورد و به نظر من اگر ما یک دیپلماسی قدرتمندي را مثل آن 3 موردي که گفتم باید همپاي هم

 
باشند، کشوري که محتاج باشد که نمی تواند شعار دهد. 

نه شبیه احمدي نژادم نه آیت االله هاشمی مشخصا نگاه شما در سیاست خارجی شبیه کدام یک از رئیس جمهورهاي ما است؟ احمدي

 
نژاد؟ مرحوم هاشمی رفسنجانی؟ 

 
من شبیه به خودم هستم. 

 
یعنی متفاوت از بقیه هستید؟ 



 
بله. 

 
 

ملت افراط و تفریط هستیم شما در حوزه فرهنگ هم مشخصا ورود کردید. کسانی که می آیند به نظر می رسد حوزه فرهنگ را ندید
می گیرند، البته چون حوزه معیشتی خیلی به مردم فشار آورده شاید بسیاري این را اولویت درجه چندم می دانند و فکر می کنند
بعدها به آن رسیدگی می شود. معمولا هم وزارت فرهنگ در دولت ها پاشنه آشیل دولتها بوده، یعنی هر موقع بخواهند دولتی را بزنند
یک چماقی پیدا می کنند که بر سر آن بزنند وگرنه کسی کاري هم به فرهنگ ندارد. منتهی من چند شب پیش با یکی از دوستانم در
مورد موسیقی مذهبی صحبت می کردم گفتیم آقاي عبدالوهاب شهیدي که اخیرا به رحمت خدا رفت و او خیلی در مدح
امیرالمؤمنین خواند. ما در اول انقلاب گفتیم او با ساواك ارتباط داشته و او را حذف کردیم. ربناي آقاي شجریان هم به جرم اینکه در
سال 88 یک حرفی زده بود از مردم دریغ می کنیم ولی در مقابل به تتلو ناو جنگی می دهیم که هرکاري دلش می خواهد انجام دهد.

 
بعد از این همه مدت آیا می توانیم بگوییم انقلاب ما فرهنگی بود؟ واقعا چه چشم اندازي براي فرهنگ این مملکت دارید؟ 

اولا یک مقدمه کوتاه لازم داریم که بنده درد دل شما را تقویت کنم. فرهنگ و تربیت سالها است که مورد غفلت قرار گرفته است. من
فرهنگ را ریشه می دانم و اقتصاد را اورژانسی تعریف کردم چون یک سري اتفاقات فوري پیش می اید یک جایی باید فوري برویم و
به تعبیري باندپیچی کنیم و یک فکري به حال آن کنیم.به این دلیل ما اقتصاد را اورژانسی می دانیم و باید جدي تر آن را دنبال کنیم
اما ریشه بسیاري از مسائل اقتصادي هم فرهنگ است، شما روح درستکاري، روح شهادت، روح مهربانی، دگرخواهی، همدیگر را دوست
داشتن و مشارکتهاي عمومی باید در فرهنگ تقویت شود تا بتوانید آن را در اقتصاد به کار گیرید. اگر اینها نباشد افراد اقتصادي غیر

 
امانت دار بیرون می آیند. 

پس اصل و ریشه بسیاري از این مسائلی که در بیرون می بینیم فرهنگی است، خیلی از دزدي ها و اختلاس ها ریشه فرهنگی دارد که
ما آنها را باید حل کنیم و من معتقد هستم که این باید جدي گرفته شود، اما اگر منظور شما نمادهاي فرهنگی است، من گمان می
کنم به قول بعضی ها ملت افراط و تفریط هستیم، اینکه یک هنرمندي داراي یک ویژگی هاي هنري است که من ندارم ، باید قدرش
را بدانیم، اینها به نوعی سرمایه هستند، سرمایه هاي اقتصادي سرمایه هستند، سرمایه هاي هنري هم سرمایه هستند ، سرمایه هاي
علمی و فرهنگی هم سرمایه هستند ولی اگر ما این هارا در دست اندازهاي سیاسی بیاندازیم و بدون تجارب سیاسی عده اي سعی
کنند با نظام درگیرشدن کنند بحث دیگري است لزومی ندارد ما هر کدام از اینها را گاهی در حد قدیس تعریف کنیم که یعنی در
مورد هرچی اظهار نظر کردند حتما درست است بهر حال هر فردي ممکن است اشکالاتی هم داشته باشد. من هم حتی اشکال دارم،

 
شما هم اشکال دارید منتهی شما کمتر و من بیشتر. 

وقتی مسایل هنر را سیاسی می کنید این بیچاره هایی که سیاسی نیستند را وارد این بازي هاي سیاسی می کنیم و به تعبیري
خودشان نمی دانند که از کجا می خورند.کار گیر می کند من سالهایی که مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی بودم با بسیاري از



هنرمندان زندگی کردم و می دانم اینها چه ویژگی هایی دارند، آنها واقعا نمی خواهند خیلی سیاسی باشند، می خواهند اعتقادات و
احساساتشان را در قالب هنر بیان کنند، ما دائم به آن جهت گیري می دهیم و انگ می زنیم و یک چیزي درست می کنیم. بعد
خودش هم یک جایی می چسبد. شما نمی توانید از آن یک مورد تجلیل کنید و بگویید چون آدم هنرمندي است هرچه گفت پیغمبر
است، چنین چیزي نیست. من موافق افراط و تفریط با هنرمندان نیستم ضمن اینکه مواجه شدن با 3 طبقه هنرمندان، جوانان و
ورزشکاران را ویژه می دانم، مواجه شدن با هنرمندان خودش هنر لازم دارد.اتسانهاي بی آلایشی که باید به نظر من هم به لحاظ

 
فکري و هم معیشتی مورد توجه باشند که الان متاسفانه کسی توجه نمی کند 

وضعیت اکثر اینها خوب نیست و یکی از نگرانی هاي من همین است که انشاالله بعدا به آن می پردازیم، برخی می خواهند بگویند که
عقل معاش ندارند،اینطور نیست به مسایل اقتصادي اعتنایی ندارند. هر چه هست نتیجه آن این است که یک عده اي براي دل مردم
خوانده اند و یک جایی هنري انجام داده اند و بعد حیران مانده اند که چه کسی می خواهد زندگی اینها را اداره کند، چون از قبل مثل

 
اقتصادي ها، حواسشان جمع نبود که براي خودشان اندوخته اي باقی بگذارند. 

به نظر من وزارت فرهنگ و ارشاد باید یک وزارت ویژه اي در مدیریت باشد، یعنی این وزارتخانه بسیار ظرافت دارد و من حواسم
هست که این موضوع را با یک ایده اینچنینی دنبال کنم، ما با ورزشی ها که زندگی کردیم، آنها هم اکثرا همینگونه هستند و در یک
دوره اي جلا و جلوه دارند و همه برایشان کف می زنند و بعد از مدتی هیچ کس تحویلشان نمی گیرد و نمی دانند چگونه زندگی
کنند، آن موقع که افتخار می آفریدند همه برایشان کف می زدیم ولی الان کسی سراغشان را هم نمی گیرد. ما باید تدبیر کنیم یعنی
مثل پدري باشیم که بدانیم این جوان 5 سال آینده هم دارد، ممکن است الان حواسش به آینده نباشد چون اینها اکثرا در سن جوانی
و نوجوانی به شهرت می رسند، شهرت در سنین نوجوانی و جوانی خطر دارد چون حواس فرد را از خیلی از عاقبت اندیشی ها دور می

 
کند. در نتیجه در مواجه شدن با این قشرها باید مدیران دلسوز و اخلاق مند و همراه و با روانشناسی خاصی را باید انتخاب کنیم. 

کرونا یک واقعیت است نه دروغ یکی از چالش هاي بزرگ کشور الان مدیریت کرونا و بحث تهیه واکسن است. در حقیقت آن شعار
100 روزه نخست با توجه به اینکه شما فرمودید فرهنگی هم هستید ما اول مهر را داریم، کنکور را داریم و همه اینها می تواند دوباره
یک چالش بزرگ باشد و تا موقعی که این مشکل کرونا حل نشود این ترس وجود دارد، اگر شما بخواهید وارد این رقابت شوید و راي
آورید برنامه تان براي کرونا چیست؟ در مورد بحث اینکه یک قصوري در درمان اتفاق افتاد و یک عده از دوستان شما گفته اند که این
دروغ قرن است، برایمان توضیح دهید که آیا کرونا دروغ قرن است یا بیماري است که درست مدیریت نشده است؟ و اینکه شما چه

 
برنامه اي براي آن دارید؟ 

جریان کرونا چند بعُد دارد. یکی بعُد بیماري آن است، در دنیا کارشناسان متعدد نظرات متفاوتی داشته اند و هرچه هست این یک
بیماري است و دروغ نیست. برخی می گویند که این بیماري خودساخته استکبار یا دشمنان ملت و کشورهاي غربی است، برخی هم
می گویند به دلیل ورشکستگی سازمان هاي بیمه غربی چون جمعیتشان رو به پیري است و آنها هزینه هاي سنگینی براي آنها ایجاد
می کند و اینها با این بیماري عده زیادي را از این گردونه خارج می کنند تا از ورشکستگی خودشان جلوگیري کنند، تحلیل افرادهاي

 
مختلف است. 

برخی می گویند علت آن، این است که چون جریان اقتصاد در جهان به سمت دارد فروشی شیفت شده است، یعنی یک دوره اي
اسلحه فروشی درآمد زا بود اما در حال حاضر دارو فروشی درآمدزا است، پس هر از چند گاهی این دسته از کشورها سعی می کنند
تعدادي از این بیماري ها را ایجاد کنند و خودشان هم دارو و امکانات آن را فراهم می کنند و بالاخره همه چه فقیر و چه غنی مجبور
هستند از آن داروها مصرف کنند، چون کالاهاي مصرفی شامل همه مردم جهان نمی شود و آنهایی که پولدار هستند خریداري کنند

 
اما این کالا را همه مجبور هستند . 



بنابراین علت این موضوع متفاوت است و من در آن جایگاه تخصصی نیستم که بگویم علت واقعی آن چیست ولی هرچه که هست این
یک بیماري است و باید این را قبول کنیم. نکته دوم به عنوان یک نگاه مدیر در جامعه این است که باید بدانیم که یک بیماري در دنیا
اتفاق افتاده است و کشور ما هم جزء همان دنیا است باید جدي گرفت. موضوع دوم انتظام و ممانعت از گسترش ان در جامعه است،
یعنی بالاخره اپیدمی هر بیماري نیاز به یک رفتارهایی و مراقبت هایی دارد که بعضی از کشورهایی که رعایت کردند زودتر توانستند
خودشان را جمع کنند و بعضی از کشورها نتوانستند.گفته می شود ابتدا این بیماري در چین ایجاد شد و یا در آزمایشگاه چینی این
اتفاق انجام شده ولی همان جمعیت کثیر الان مشکلی ندارند این نشان می دهد که نوع برخوردِ رفتاريِ اجتماعی می تواند نسبت
جلوگیري آن موثر باشد این بعُد دوم دارد که حاکمیت باید این قدرت را داشته باشد و بتواند آن را مدیریت کند، ما نباید این را میانه
راه رها کنیم چون در این صورت دیگر نمی توان آن را جمع کرد. مساله سومی که وجود دارد درمان آن است، مدل درمان آن تا الان

 
به گفته متخصصین واکسن است. 

ما در دنیا واکسنهاي متعدد امریکایی، روسی، چینی، هندي، ایرانی و ... داشته ایم، دولت به دو دلیل تا الان نتوانسته این کار را کند،
یکی اینکه اعتبارات لازم را براي اینکه بتواند خیلی سریع در حجم کثیر وارد کند را دولت ندارد، موضوع دوم عدم اعتماد به این
آزمایشگاه هاي بیرونی است، چون بعضی از اینها تست نشده بودند . برخی از این واکسن ها در کشورهاي غربی موجب مرگ بسیار
زیادي شد، پس ما نباید با عجله چیزي را وارد کنیم و همین کار هم موجب شد که الان یک جمعیت گسترده نتوانستند واکسن بزنند
که الان بگوییم آیا بچه ها می توانند در شهریور به مدرسه بروند، آیا می توانند دانشگاه بروند؟ اینها همه نامعلوم هستند و من فکر می
کنم اگر بتوانیم این 3 مورد را مدیریت کنیم، یعنی هم واکسن هاي آزمایش شده را تسریع کنیم وقتی می گوییم اقتصاد اورژانسی
است، این هم اورژانسی و فوري است، پس ما باید فوریت واکسن را از طریق دولت و مجلس دنبال کنیم و جنبه مدیریت کنترلی و

 
انتظامی جامعه بسیار مهم است و باید این را داشته باشیم 
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انتخابات نشان دهنده عزت و اقتدار ملت ایران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/02/31

امام جمعه شهر اراك : همه براي انتخابات پیش روي آماده می شویم چون انتخابات حماسه عزت اقتدار و شرف ملت ایران
است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز اراك؛ نماز جمعه شهر اراك به امامت آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در

 
استان مرکزي و امام جمعه شهر اراك در مصلی بیت المقدس اقامه شد. 

آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در استان با اشاره به اهمیت انتخابات 28 خردا گفت : همه براي انتخابات پیش روي آماده

 
می شویم چراکه برگزاري انتخابات با شکوه نشان دهنده حماسه عزت اقتدار و شرف ملت ایران است. 

امام جمعه اراك افزود: از دولت منتخب مردم انتظارات بسیاري داریم ، دولت آینده باید در رفع مشکلات اقتصادي اجتماعی و فرهنگی

 
گام هاي مثبت و سازنده را بر دارد. 

وي ادامه داد : رفع مشکلات واحدهاي کوچک و بزرگ صنعتی ، خصوصی سازي هاي اصولی و اشتغال پایدار براي جوانان باید کارویژه

 
اصلی دولت منتخب مردم باشد. 

 
آیت االله دري گفت: مقاومت جانانه و مردانه ملت فلسطین اتحاد انسجام و همدلی محور مقاومت را نشان داد. 

وي اظهار داشت: برخی از کشورهاي عربی شده اند حامی إسرائیل جنابتکار که مسالمت با دشمن أمت إسلام آخر و عاقبتی نخواهد

 
داشت چرا که محور مقاومت ، فلسطین و دنیاي إسلام پاینده و جاودان است. 

امام جمعه اراك تاکید کرد : مهار بیماري کرونا نیازمند عزم جدي مردم و رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی و واکسیناسیون همگانی از
سوي وزارت بهداشت است.



سکونتگاه هاي غیررسمی، غده سرطانی کلان شهر اراك...

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/02/31

حاشیه نشینی و سکونتگاه هاي غیررسمی همچون غده سرطانی، کلان شهر اراك را می بلعد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز اراك؛ حاشیه نشینی به عنوان مهمترین چالش هاي شهري در استان مرکزي مطرح بوده
و محرومیت و نبود زیرساخت هاي شهري در سکونتگاه هاي غیررسمی آسیب هاي اجتماعی، فرهنگی و اقتصادي بسیاري بر پیکر

 
جامعه شهري اراك وارد کرده است. 

به جرات می توان گفت این معضل، بزرگ ترین مشکلی است که در دو دهه اخیر همیشه به عنوان موضوع مهم در تصمیم گیري ها و
برنامه ریزي هاي دولت هاي مختلف مطرح بوده، اما متاسفانه هرگز برنامه زمان بندي شده و مشخصی براي سر و سامان دادن به این

 
مناطق در شهرهاي کشور به ویژه کلان شهر اراك تعیین نشده است. 

در گزارش پیش رو سعی دارم با بررسی دقیق و شناخت ویژگی هاي اسکان
غیررسمی در کلان شهر اراك این نتیجه حاصل شود که تا چه حد راهکارهاي
نوین از جمله توانمندسازي و رهیافت مشارکت جویانه دولت، تشکل هاي مردم
پایه و ساکنان بی بهره از خدمات اولیه شهرنشینی در مناطق حاشیه اي می تواند
در نوسازي و بهسازي این سکونتگاه ها سهیم و در درمان این غده سرطانی بدخیم

 
تاثیرگذار باشند. 

اما در آغاز اجازه دهید خیلی کوتاه شما را با مفاهیم برخی اصطلاحات معمول
پیرامون موضوع حاشیه نشینی و سکونتگاه هاي غیررسمی آشنا و در ادامه نیز چالش هاي پیش روي مردم این مناطق در کلان شهر

 
اراك را از نگاهتان پر مهرتان خواهم گذراند. 

 
حاشیه نشینی نتیجه شهرنشینی شتابان... 

شکل گیري سکونتگاه هاي غیررسمی پدیده اي است که در نتیجه جریان شهرنشینی شتابان در دهه هاي اخیر و به دنبال مهاجرت
لجام گسیخته روستاییان به نقاط شهري با هدف برخورداري از شرایط
زندگی بهتر نسبت به زندگی روستایی صورت گرفته که حاصلی جز حاشیه
نشینی و اسکان غیررسمی نداشته؛ هر چند این موضوع به تناسب مناطق

 
مختلف کشور از شدت و ضعف برخوردار است. 

این مهاجرت شتابان به حدي بوده که منجر به شکل گیري مناطقی در
سطح پایین تر از شهرنشینی در ابعاد اجتماعی، اقتصادي، کالبدي و زیست
محیطی در حواشی شهرها شده که هیچ شباهتی به زندگی شهري چه به

 
صورت باطنی و چه به صورت ظاهري ندارند. 

کارشناسان حوزه شهرسازي معتقدند معیارهاي اصلی شناسایی این نوع مناطق دسترسی نداشتن به آب سالم، فقدان زیرساخت هاي
اولیه زندگی و بهداشت مناسب، ساختار ضعیف مسکن، ازدحام بیش از حد جمعیت ساکن در شهر و به ویژه شهرهاي خیلی بزرگ و

 
در نهایت ناامنی اجتماعی است. 

 
موج ناهماهنگی در کالبد شهر... 

مناطق حاشیه شهرها همانند کالبدي است که داراي اندام نامتناسب بوده و همین مسئله سبب می شود تا ناهماهنگی در این کالبد
موج بزند. 



براي درك بهتر موضوع مثالی برایتان بازگو می کنم؛ کل شهر اراك یا هر
شهري که در آن زندگی می کنید را کالبد و بدن خود فرض کنید، حالا این
بدن زمانی می تواند بدون درد و نارسایی به خوبی به زندگی ادامه دهد که همه
اعضاي آن به یک اندازه و متناسب رشد کرده و همیشه درحال همیاري و
کمک به هم باشند، اکنون وجود یک غده سرطانی بدخیم را در بدن تصور
کنید که سبب ایجاد ناهماهنگی در عملکرد بهینه اعضا و جوارح بدن شده و

 
فرد را دچار اختلالات متعدد و فراوان جسمی و حتی روحی می کند. 

مناطق حاشیه شهرها هم دقیقا مثل بدن ماست که اندام نامتناسب دارد و سبب
نامتوازن شدن عملکرد هر یک از اندام ها شده و ناهماهنگی زیادي در این کالبد
موج می زند که با ایجاد اختلال در زیرساخت ها و مبلمان شهري چهره شهر را

 
نازیبا و در نهایت به تخریب نماي کلی شهر می انجامد. 

در این بین یکی از مصادیق بارز و آشکار این نقائص و نارسایی ها وجود واحدهاي
مسکونی به صورت قولنامه اي است که سند تک برگی و رسمی نداشته و سندشان

 
عادي یا همان قولنامه اي است. 

البته همانطور که پیشتر هم گفتم این مناطق با فقدان زیرساخت هاي ضروري
دیگري از جمله آب، برق، آسفالت معابر و... مواجه هستند که هم در نازیبایی و کریه شدن چهره کلی شهر تاثیر منفی فراوانی دارد و

 
هم سبب ایجاد ناموزنی و ناهماهنگی در کالبد شهر می شود. 

 
اسکان غیررسمی، جلوه تمام قد کالبد فقر... 

اسکان غیر رسمی جلوه کالبد فقر و بازتابی است از گسترش فقر شهري و توزیع ناعادلانه منابع که در چارچوب کاهش میزان

 
برخورداري از خدمات شهري، اجتماعی، کیفیت سکونت و اثرات اجتماعی پاره اي گروه ها در اینگونه سکونتگاه ها نمایان شده است. 

مجامع بین المللی از جمله سازمان ملل متحد در چند دهه اخیر با توجه به اهمیت این موضوع، مطالعات بسیاري در این زمینه انجام

 
داده و راهکارهاي بسیاري هم ارائه کرده است. 

 
اپیدمی خاموش؛ گستره جهانی سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه نشینی... 

لازم می دانم براي بررسی دقیق تر موضوع نگاهی هرچند گذرا به وضعیت کنونی سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه نشینی در

 
کشورهاي جهان داشته باشم. 

برخلاف کشورهاي صنعتی که رشد شهرها به دنبال صنعتی شدن و احساس نیاز به کارگر بوده در کشورهاي جهان سوم توسعه شهرها

 
ناشی از نبود زمینه اشتغال در روستاها و در نهایت مهاجرت گسترده از روستاها به شهر بوده است. 

بر اساس پیش بینی هاي سازمان ملل تا سال 2303 میلادي، حدود 6 میلیارد
نفر از جمعیت کره خاکی در شهرها ساکن خواهند شد و از این تعداد هم حدود
دو سوم در کلان شهرها سکونت می کنند که در نتیجه، تراکم زیاد جمعیت در
شهرها و به ویژه در سکونتگاه هاي غیررسمی آسیب پذیري زیاد این مناطق را

 
در پی خواهد داشت. 

امروزه افزایش جمعیت شهري در سکونتگاه هاي غیررسمی کشورهاي جهان
سوم حاصل علل گوناگونی از جمله، مشکلات اقتصادي، مهاجرت روستا به کلان
شهرها، فقدان سیاست گذاري هاي درست و مهاجرت از شهرهاي کوچک به

 
کلان شهرهاست که منجر به افزایش روزافزون پدیده حاشیه نشینی شده است. 

متاسفانه ایران هم از این قاعده مستثنی نیست و ناگزیر به پذیرش مشقات و زیان هاي جبران ناپذیر ناشی از چالش جدي این معضل

 
جهانی هستیم. 



 
ویژگی هاي مشترك سکونتگاه هاي غیر رسمی در کشورهاي جهان... 

 
- فقدان خدمات شهري مناسب 

 
- نبود تأسیسات شهري مطلوب و کافی 

 
- دشواري تأمین خدمات به علت توسعه ناموزون و برنامه ریزي نشده شهر 

 
- افزایش تنش ها به علت شکاف عمیق اجتماعی بین ساکنان این سکونتگاه ها و مناطق رسمی شهر 

 
زنگ خطر؛ شکل گیري 12 سکونتگاه غیر رسمی... 

بازمی گردیم به اراك و چالش جدي سکونتگاه هاي غیررسمی و رشد روزافزون غده سرطانی به نام حاشیه نشینی در این شهر که

 
البته تعداد آنها هم کم نیستند. 

ظاهراً اصل موضوع به خودي خود به قدري مهم و حاشیه ساز شده که مسئولان
استان مرکزي را با هدف چاره اندیشی و رفع این مشکل بزرگ دور یک میز جمع

 
کرده است. 

چالش وجود 12 سکونتگاه غیررسمی تنها در شهر اراك موضوعی است که
شهردار این کلان شهر، 11 اردي بهشت ماه جاري در جلسه اي با همین عنوان

 
مطرح کرده است. 

علیرضا بیاتیان در این نشست با اشاره به اهمیت موضوع بازآفرینی شهري گفته:
مسئله توجه به مناطق حاشیه شهري و بازآفرینی این مناطق یکی از مسائل مهم در کشور و استان مرکزي به شمار می رود و

 
شهرداري اراك هم در این زمینه اقدامات موثري انجام داده است. 

 
اجراي طرح محله محور در کلان شهر اراك... 

او می گوید: اکنون در شهر اراك 12 سکونتگاه غیررسمی شکل گرفته که چون در شرایط خاصی قرار دارند امکان خدمت رسانی

 
شهري به مردم این مناطق وجود ندارد. 

شهردار کلان شهر اراك این را هم گفت که طرح محله محور در این شهر در
دستور کار قرار گرفته تا امکانات شهري به ساکنان محترم سکونتگاه هاي

 
غیررسمی هم ارایه شود. 

به نظر می رسد در صورت اجراي دقیق و درست این طرح مردم این مناطق
محروم از امکانات شهرنشینی برخوردار و عدالت اجتماعی درباره آنها اجرا خواهد
شد؛ البته اگر تنها در قالب حرف و وعده نباشد و مردم هم به زودي شاهد

 
تحولات خوبی در این زمینه باشند. 

 
آمار بالاي آسیب هاي اجتماعی در سکونتگاه هاي غیررسمی... 

برکسی پوشیده نیست که آسیب هاي اجتماعی در حاشیه شهرها و سکونتگاه
هاي غیررسمی نسبت به سایر مناطق بیشتر است؛ از جمله این آسیب ها می
توان اعتیاد، طلاق، انحرافات اخلاقی و اجتماعی را برشمرد. البته بالا بودن میزان

 
آسیب ها در این مناطق هم دلایل خاص خود را دارد. 

کارشناسان حوزه خدمات شهري شهرداري اراك معتقدند سکونت گاه هاي
غیررسمی جزو مناطق کم برخوردار بوده و به همین خاطر سطح آموزش در این

 
مناطق نسبت به دیگر مناطق پایین تر است. 

 
نقش بی بدیل توانمندسازي ساکنان مناطق حاشیه اي در کاهش آسیب هاي اجتماعی... 

توانمندسازي افراد با افزایش سطح مهارت آنها نقش ارزنده و بی بدیلی در ارتقاي سطح فرهنگ و حتی تقویت بنیه اقتصادي ساکنان

 
مناطق حاشیه نشین و سکونتگاه هاي غیر رسمی دارد. 



براي کاهش آسیب هاي اجتماعی در این مناطق ابتدا باید سطح فرهنگ عمومی و به وِیژه موضوعاتی چون رعایت حقوق شهروندي را

 
با آموزش هاي مختلف ارتقا داد. 

 
کاهش ناهنجاري هاي اجتماعی با مهارت آموزي... 

افزایش مهارت هاي شغلی ساکنان سکونتگاه هاي غیررسمی در حالی اجرا می شود که به گفته مسئولان استان مرکزي، طرح

 
بازآفرینی در مناطق حاشیه نشین اراك و ساوه در دست اجراست. 

پیشتر هم بیان کردم که معمولا سکونتگاه هاي غیررسمی بستري براي
آسیب هاي اجتماعی، مشکلات بهداشتی، زیست محیطی، قانون گریزي، فقر
و بسیاري از مسائل دیگري است که سبب شده از آنها به عنوان یکی از
معضلات اجتماعی جهان معاصر یاد شود که البته سبب تشدید مشکلات و

 
ناهنجاري هاي اجتماعی در جامعه هم می شود. 

 
مرکز انباشت آسیب ها... 

از سویی این سکونتگاه ها به عنوان کانون مرکز انباشت آسیب ها و کانون هاي خطر شناخته می شوند و اغلب ساکنان آنها با مشکلات

 
بسیاري دست و پنجه نرم می کنند. 

مشکلات بهداشتی، فقر و حتی برخوردار نبودن از آب آشامیدنی سالم و خیلی از آسیب ها و مشکلات متعدد دیگر که در بیشتر موارد
کانون آنها مناطق حاشیه شهرها و سکونتگاه هاي غیررسمی است از مهمترین معضلات اجتماعی شهرهاي کشور و به ویژه اراك

 
محسوب می شود. 

 
فقر فرهنگی و امکانات شهري... 

از سویی ساکنان این سکونتگاه ها در مقایسه با سایر شهروندان از فرصت پیشرفت و امکانات کمتري در زمینه افزایش درآمد و
تحصیل برخوردارند که همه این عوامل موجب کاهش امید به زندگی در این افراد
شده و این سرخوردگی هاي گاها مکرر سبب بروز رفتارهاي پرخطر و هنجارشکن از
سوي برخی افراد می شود که نتیجه اي جز ناامنی براي دیگر شهروندان در پی ندارد.
حال با این وجود آموزش افراد و توانمندسازي آنها در زمینه هاي مختلف ارتباطی،
فرهنگی، اشتغال و کسب درآمد نقش بسیار مهمی در کاهش میزان آسیب هاي
اجتماعی و برطرف شدن مشکلات و دغدغه هاي آنان دارد، بدان معنی که افراد به
کمک مهارت افزایی و کسب درآمد حلال می توانند به بهبود وضع زندگی خود و

 
اطرافیان کمک کنند. 

 
اجراي طرح بازآفرینی شهري... 

مدیرکل راه و شهرسازي استان مرکزي معتقد است توانمندسازي و افزایش مهارت هاي شغلی مهمترین هدف اجراي طرح بازآفرینی

 
شهري در سکونتگاه هاي غیررسمی کلان شهر اراك است. 

به گفته احمد مرزبان بر اساس قرارداد آموزشی با سازمان فنی و حرفه اي
در تیرماه 98 برنامه ریزي هاي آموزشی با تعیین استانداردهاي آموزشی،
امکان سنجی، تامین فضاي مناسب آموزشی و اطلاع رسانی عمومی در
سکونتگاه هاي غیررسمی انجام شده و متقاضیان تحت تعلیم آموزش هاي

 
تخصصی قرار گرفته اند. 

این طرح در شهرستان اراك در منطقه قنات ناصري، کوي سجادیه، کوي امام علی و در شهرستان ساوه هم در منطقه شمس آباد،

 
یاقوت آباد و منطق مسکونی بهزیستی این شهر اجرا می شود. 

 
اهداف اجراي طرح... 

مهمترین اهداف اجراي طرح بازآفرینی سکونتگاه هاي غیررسمی و شهري شامل تلاش براي ایجاد رشته هاي مهارتی با رویکرد



مشاغل خانگی، آشنایی ساکنان مناطق با قوانین حقوقی، کارآفرینی و خود اشتغالی، جلوگیري از گسترش آسیب هاي اجتماعی،
نوسازي و بهسازي شهري، توانمند سازي نیروي انسانی ساکنان محدوده اجرایی، گسترش فرهنگ مهارت آموزشی، بستر سازي براي

 
ورود بخش هاي خصوصی و تعاونی ها براي ارائه فعالیت هاي آموزشی است. 

 
دستاوردهاي اجراي طرح... 

فقرزدایی و جلوگیري از استمرار و توسعه فقر، توسعه مهارت هاي حرفه اي و شغلی، پیشگیري از مشکلات و مسائل آموزشی، عاطفی
و تربیتی، تقویت و توسعه ارتباطات سودمند اجتماعی، دوستانه و خانوادگی،
توانمند سازي مهارت زنان بدسرپرست و بدون سرپرست، شناسایی استعداد افراد
و شکوفایی آنها، گسترش آموزش هاي مورد نیاز فنی و حرفه اي، حمایت از
تولیدات خانگی، افزایش روحیه خودباوري، اعتماد به نفس و مهارت افزایی
قشرهاي آسیب پذیر جامعه از مهمترین دستاوردها و نتایج اجراي طرح

 
بازآفرینی شهري و سکونتگاه هاي غیررسمی استان مرکزي است. 

مدیرکل راه و شهرسازي استان مرکزي می گوید: در راستاي برگزاري دوره ها و
آموزش هاي مختلف تاکنون 2 میلیارد و 300 میلیون ریال هزینه شده و 51

 
هزار و 280 نفر ساعت در آن شرکت کردند. 

 
عملکرد ضعیف؛ سلب اعتماد مردم از مدیریت شهري... 

متاسفانه در چند سال اخیر با وجود تصویب سند ملی توانمند سازي و با توجه به برنامه چهارم توسعه و سند چشم انداز بیست ساله
کشور و تاکید این سند بر فقرزدایی، مشارکت مردمی و تقویت نهادهاي محلی،
عملکرد متولیان امور مدیریت شهري در عمل چندان موفق نبوده و ناهماهنگی هاي
بین سازمانی و فقدان مدیریت یکپارچه نه تنها سبب کاهش اسکان غیر رسمی و
تبعات ناشی از آن نشده، بلکه به از بین رفتن اعتماد مردم به مدیریت شهري و

 
ازدیاد فقر و به دنبال آن رشد اسکان غیر رسمی منجر شده است. 

الگوي نازیبایی که محصول کم توجهی مدیران شهري در سال هاي گذشته است و
روز به روز در حال رشد و تبدیل شدن به غده سرطانی است و در صورتی که تلاش

 
و برنامه ریزي هدفمند نباشد توفیقی در این زمینه حاصل نخواهد شد. 

 
اهمیت مشارکت مردم... 

 
گسترش محله هاي فقیرنشین به ویژه سکونتگاه هاي غیررسمی به موازات رشد شهرنشینی در ایران از پدیده هاي فراگیر است. 

بر اساس مستندات سه پژوهشگر ایرانی تا پایان سال 1400 حدود 30 درصد شهرنشینان جدید، کم درآمد خواهند بود که بین 5 تا 7
میلیون نفر از آنها در صورت تداوم شرایط موجود به سوي اسکان غیر رسمی روي آورده واغلب آنها از شهرهاي بزرگ و کلان شهرها

 
رانده می شوند. 

 
سکونتگاه هاي غیررسمی، حاشیه هایی فراتر از متن... 

افشین گل فرامرزي، حسین حاتمی نژاد و رحیم سرور در این پژوهش می
گویند: در سال 1382 سند توانمندسازي و ساماندهی اسکان غیررسمی به
تصویت هیأت وزیران رسید و ایران به طور رسمی در مسیر توانمند سازي
این گونه سکونتگاه ها گام نهاد، اما واقعیت این است که شیوه هاي مداخله
مستقل بخش دولتی از جمله در تولید مسکن، عرضه زمین و استانداردهاي
شهري وضع شده ناکارآمد است و نفعی براي کم درآمد ترین اقشار جامعه

 
ندارد. 



اینجا است که فقدان حضور و مشارکت مردم و دخیل نبودن آنها در سرنوشت خود و تشکیل گروه ها و نهادهاي مدنی بیش از هر

 
زمانی ضروري به نظر می رسد. 

 
روش هاي توانمندسازي... 

توانمندسازي ساکنان سکونتگاه هاي غیر رسمی بر اساس تعریف بانک جهانی، راهبردي پایه با عنوان بهبود محیط فیزیکی شامل
بهبود خدمات پایه مثل آب، برق، جمع آوري زباله، شبکه هاي دسترسی، روشنایی معابر، تلفن همگانی و قانونمند کردن زمین در کنار

 
استفاده از ظرفیت و توان بخشی خصوصی و نهادهاي مردمی است. 

دبیرخانه ستاد ملی توانمندسازي ایران هم روش هاي توانمندسازي ساکنان سکونتگاه هاي غیر رسمی را ایجاد بستري مناسب براي

 
مشارکت فراگیر مردم و تقویت منابع محلی براي چاره جویی مشکلات موجود عنوان می کند. 

 
خواسته به حق ساکنان... 

 
به یکی از 12 سکونتگاه غیررسمی شهرستان اراك رفتم تا از نزدیک مشکلات موجود را بهتر درك و در گزارشم درج کنم. 

به منطقه اي رفتم که شاید هر کسی نتواند در شرایط کنونی آن زندگی کند، جایی که مردم در واقع از فشار تنگدستی و ناتوانی در

 
پرداخت اجاره بهاي مسکن نه آنهم خرید مسکن، به این مناطق پناه آورده اند. 

مهمترین خواست به حق مردم این مناطق و دیگر مناطق مشابه در استان
مرکزي و دیگر نقاط مشابه در کشور تنها حق دستیابی به امکانات اولیه زندگی

 
است. 

در حالیکه در کوچه پس کوچه هاي این منطقه حاشیه شهر اراك قدم می زدم با

 
چند نفر از اهالی گفت و گو کردم. 

 
از آنها پرسیدم به چه چیزي بیشتر از همه نیاز دارید؟ 

پاسخ هاي قابل تامل و البته تاسف باري شنیدم که البته انتظارش را هم داشتم؛
کلیت پاسخ ها مبنی بر"بهبود روش جمع آوري و دفع فاضلاب و زباله؛ تقویت ساختمان هاي مسکونی، آموزشی و بهداشتی و
رسیدگی به وضعیت معابر، زیبا سازي محله، ایجاد پارك و فضاي سبز، ایجاد اماکن ورزشی و تفریحی و در نهایت هم ایجاد امنیت"

 
است که بارها و بارها ساکنان این مناطق به آن تاکید می کردند. 

 
دیدگاه اهالی نسبت به مشارکت در بهسازي محل زندگی... 

با وجودي که حس تعامل و تمایل به مشارکت در ساکنان این مناطق موج می زند و آنها به تأثیر مشارکت در بهبود روند بهسازي
محلّه باور دارند، اما چون تا کنون عملکرد مطلوبی از مدیریت شهري ندیده اند تا

 
حدودي نسبت به روند بهبود محیط زندگی خود ناامید هستند. 

آنها می گویند: مسئولان گاهی می آیند و می روند؛ آب از آب تکان نمی خورد و

 
دست آخر هم هیچ اتفاقی نمی افتد. 

این موضوع وضعیت معیشتی و زندگی مردم این مناطق حاشیه اي را به شدت تحت

 
تأثیر قرار داده است. 

با وجود کم توجهی مسئولان به برطرف کردن مشکلات فراوان این سکونتگاه ها، اما
هنوز هم موارد امیدوار کننده اي مبنی بر تمایل ساکنان این مناطق به مشارکت در

 
امور نوسازي و بهسازي محیط زندگی خود را در نگاه پردردشان می دیدم. 

 
زنده بودن روح همدلی با وجود کاستی هاي فراوان... 

آنچه در این تحقیق میدانی بیش از هر موضوع دیگر توجه مرا جلب کرد این بود که اگرچه در شرایط کنونی تشکل و نهادهاي مردمی
سازمان یافته اي براي اتصال مردم و مسئولان خدمات شهري براي رفع پدیده سکونتگاه هاي غیررسمی وجود ندارد، اما با وجود همه
کاستی ها که سبب رنجش مردم این مناطق و تبعیض در بهره مندي از امکانات شهري شده، اشتراکات قومی، زبانی و از همه مهم تر
مذهبی حس همیاري را در اهالی حفظ کرده و هنوز هم این نیروي بالقوه بین آنها وجود دارد که در صورت برداشتن تنها یک قدم از



سوي مدیران شهري در راستاي بهسازي و توانمندسازي این سکونتگاه

 
ها، آنها دو قدم بر می دارند. 

 
مشارکت مردم، کلید حل مشکلات... 

با اینحال پیشنهادها و راهکارها تنها زمانی قابل اجراست که مسئولان
زمینه هاي اجراي آن را فراهم کنند و سازمان هاي متولی امور شهري و
مدیران و دست اندرکاران در عمل، به نقش مهم تشکل ها، مشارکت
مردمی و بهره مندي از سرمایه اجتماعی و توانایی هاي بومی پی برده و

در راستاي بهبود و ساماندهی سکونتگاه هاي غیر رسمی از آنها استفاده کنند، در غیر این صورت در مسیر خدمت به مردم قدم از قدم

 
برداشته نخواهد شد. 

 
مشکل جدي نداشتن سند مالکیت... 

مهدي عبوري معاون وزیر راه و شهرسازي و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهري ایران که اردي بهشت امسال براي بررسی وضعیت
سکونتگاه هاي غیررسمی کلان شهر اراك به استان مرکزي سفر کرده بود وقتی
از برخی مناطق حاشیه اي و بافت فرسوده اراك بازدید می کرد به خبرگزاري
صدا و سیما گفت: مشکل جدي مردم در این سکونتگاه ها نداشتن سند مالکیت
و نبود هویت ملکی است و باید هرچه زودتر با هدف ساماندهی این مناطق براي

 
تعیین تکلیف املاك آن از ساز و کارهاي موثر استفاده کنیم. 

اکنون نکته مهمی که باید توجه شما را به آن جلب کنم این است که در صورت
تعیین تکلیف املاك مناطق حاشیه اي، ساکنان آن می توانند با ارائه سند
مالکیت، مثل مردم دیگر نقاط شهر از مزایاي تسهیلات بانکی، معافیت مالیاتی و

 
تخفیف عوارض شهرداري بهره مند شوند. 

توجه به این نکته را هم ضروري می دانم؛ تا زمانی که وجود این قشر محروم از امکانات اولیه شهرنشینی در مناطق حاشیه اي همه
شهرهاي کشور به رسمیت شناخته نشده و هویت ملکی آنان احراز نشود، معضلات اجتماعی حالا حالاها گریبان دولت را رها نمی کند.

 
یک قدم به جلو؛ واگذاري 800 سند مالکیت... 

مسئولان خدوم استان مرکزي اقداماتی شایسته تقدیر هم انجام داده اند و آنطور که مهدي عبوري گفته اراك در تعیین تکلیف اسناد
مالکیت سکونتگاه هاي غیررسمی در کشور پیشرو بوده و از سه هزار مراجعه

 
کننده 800 سند مالکیت آماده واگذاري است. 

بد نیست این را هم بدانید که اکنون 120 هزار نفر در سکونتگاه هاي غیررسمی
شهر اراك زندگی می کنند که با توجه به صنعتی بودن این کلان شهر، در
حقیقت برازنده مردم این شهر صنعتی و شهیدپرور نیست و باید هرچه زودتر
اولویت ساماندهی این مناطق در برنامه کارگزاران شهري و اجرایی استان مرکزي

 
و کشور قرار گیرد. 

 
ضرورت مشارکت ارکان دولت... 

نکته جالبی که معاون وزیر راه و شهرسازي به آن اعتقاد دارد این است که این وزارتخانه به تنهایی نمی تواند معضلات ایجاد شده از
دهه 50 در حوزه مسکن و رشد قارچ گونه سکونتگاه هاي غیررسمی را حل کند و این مهم نیازمند مشارکت جدي مجوعه استانداري،

 
فرمانداري، راه و شهرسازي و دفاتر تسهیل گري است. 

 
بررسی قانون جامع مدیریت شهري در کمیسیون شهرسازي مجلس... 

مهدي عبوري مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهري ایران در بین حرف هایش اشاره اي هم به ضرورت پیگري مشکلات مناطق حاشیه
اي هم از سوي نمایندگان مردم در مجلس داشت، من هم فرصت را غنیمت شمردم و به سراغ نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب



در مجلس رفتم که شانه به شانه، آقاي عبوري را در بازدید از این مناطق

 
همراهی می کرد. 

محمد حسن آصفري از بررسی قانون جامع مدیریت شهري در کمیسیون
شهرسازي مجلس شوراي اسلامی بهم گفت و اینکه 170 ماده هم براي اجراي

 
آن پیش بینی شده است. 

 
چه خوب و امید بخش است این خبر..! 

خبرخوشی که می تواند روحی تازه در کالبد خسته و رنجور مناطق حاشیه اي و
سکونتگاه هاي کشور به ویژه کلان شهر اراك بدمد و در مشارکت بیش از پیش و

 
صمیمی تر مردم شکیباي این مناطق درزمینه نوسازي و بهسازي محیط زندگیشان موثر باشد. 

او به این نکته هم تاکید کرد که شهرداري هاي کشور باید مدیریت شهري را در مناطق حاشیه اي اعمال و با پرداخت تسهیلات ارزان

 
قیمت، از ساکنان این مناطق براي ترمیم و نوسازي محل زندگی خود حمایت کنند. 

 
پیشنهادهاي موثر براي رفع معضل حاشیه نشینی... 

براي کاهش ناهنجاري هاي اجتماعی ناشی از وجود مناطق حاشیه اي شهرهاي کشور و به ویژه در استان مرکزي و خاصه اراك،

 
پیشنهادها و راهکارهاي علمی و کاملا کاربردي می تواند راهگشا باشد. 

بنابراین بهتر است مسئولان مربوط در میز خدمت گاهی به جاي گذراندن اوقات کاري خود در
جلسه هاي مکرر و کم بهره، این راهکارهاي سازنده را در چشم اندازي مشخص به کار گیرند بلکه
هرچه زودتر با اختصاص بودجه بتوانند این معضل بزرگ اجتماعی را در مناطق حاشیه نشین

 
شهرها برطرف کنند. 

این راهکارهاي موثر که حاصل تحقیق و گفت و گوهاي مفصل با مهندسان، مدیران و کارشناسان
متعدد حوزه خدمات شهري است را در دو بخش کلی و زیرساختی به شما مردم فیم و صبور و به

 
خصوص مسئولان پرتلاش تقدیم می کنم: 

 
راهکارهاي کلی... 

 
حل مشکلات مدیریتی و سازمانی 

 
جلب اعتماد ساکنان حاشیه نشین و سکونتگاه هاي غیررسمی 

 
ایجاد زمینه هاي مشارکت مردمی، البته به طور واقعی و نه نمایشی 

 
اختصاص واحدهاي مسکونی در طرح اقدام ملی مسکن براي حاشیه نشینان 

 
افزایش سطح فرهنگ و آموزش در محله با تأکید بر فرهنگ و حقوق شهروندي 

 
اصلاح روابط بین سازمان ها و ایجاد زمینه هاي مدیریت یکپارچه در مدیریت مطلوب شهري 

 
افزایش میزان دانش علمی نهادهاي شهري و محلی در زمینه برخورد با سکونتگاه هاي غیررسمی 

 
راهکارهاي زیر ساختی... 

 
توان سنجی علمی، فنی و مالی ساکنان 

 
برگزاري جلسات ارتباطی و ملاقات مردمی 

 
تفویض اختیارات متناسب به شوراهاي محلی 

 
ارتقاي روحیه مشارکت و القاي حس تعلق به ساکنان 

 
جذب ساکنان در تشکل هاي محلی سامان یافت و تشکل هاي غیردولتی 

 
تشکیل کلاس هاي آموزشی مفید براي بزرگسالان با هدف بالابردن سطح سواد 

اجراي برنامه هاي آموزشی براي زنان در زمینه هاي بهداشت و درمان و تنظیم

 
خانواده 



 
ایجاد پل هاي ارتباطی بی واسطه با مدیران ارشد براي ساکنان در قالب بازدید هاي محلی 

 
ایجاد مکان هاي عمومی از جمله پارك، محل هاي گردهمایی تفریحی و فرهنگی در سطح محله 

 
و مهم ترین شاخص رفع پدیده سکونتگاه هاي غیررسمی، ارتقاي وضعیت امنیت در این مناطق 

البته ناگفته نماند مجموع این پیشنهادها و راهکارهایی که در ظاهر ایده آل و شاید هم در نگاه اول اجراي آنها کمی دور از ذهن می
نمایاند، در عین حال بسیار ساده و کاملا قابلیت عملیاتی شدن دارند و این مهم تنها در صورتی تحقق می یابد که کارشناسان خبره و

 
مدیران متخصص و متعهد آنها را به خوبی و به موقع به کار گیرند. 

 
حرف آخر... 

با وجود نا برابري هاي موجود در نظام اقتصادي حاکم بر کشورهاي جهان و البته ایران دسترسی به بسیاري از فرصت هاي رسمی از
جمله مسکن براي قشرهاي کم درآمد و تنگدست غیر ممکن است، بنابراین راه استفاده غیررسمی، فرصت تامین بسیاري از نیازها را
براي این گروه پایین دست و آسیب دیده از مردم کشور و استان مرکزي که تعدادشان هم کم نیست و متاسفانه با توجه با ناکارآمدي

 
دولت در مهار تورم اقتصادي روز به روز نیز در حال ازدیاد است مهیا می کند. 

اکنون درست یا نادرست مسکن غیررسمی به شیوه رایج زندگی میلیون ها نفر در جهان تبدیل شده و در حقیقت اقشار فقیر ساکن در

 
شهرها ناخواسته و ناچار در این محلات فقیرنشین به اجبار و نه از روي اراده در دام نظام هاي غیر قانونی و غیررسمی گرفتار شده اند. 
بی شک سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه نشینی به عنوان پدیده اجتماعی می تواند تأثیر گسترده اي در بخش هاي مختلف داشته
باشد و رفع این معضل نه تنها مانع از وقوع و رشد بسیاري از چالش هاي اجتماعی می شود، بلکه در ایجاد بستر مناسب براي رشد و

 
تعالی جوامع هم تأثیرگذار است. 

نگرش الگوهاي مشارکتی بر پایه مدیرت هاي محلی و بهره گیري از سرمایه اجتماعی به یاري نهادهاي مدنی از آخرین تجربیات
ارزشمند در راستاي ساماندهی اینگونه سکونتگاه ها است، اما اجراي این راهکارها و بهره گیري از تجربیات کشورهاي دیگر در این
زمینه مدیریت خردمندانه و هوشمندانه مسئولان و مدیران اجرایی کشور و استان ها را می طلبد تا با جلب مشارکت هاي مردمی،
بهره گیري از توانایی هاي نهادهاي مدنی و اختصاص بودجه هاي مورد نیاز به ساماندهی اینگونه سکونتگاه ها بپردازد و عدالت

 
اجتماعی را آنگونه که شایسته مقام و منزلت بالاي مردم شکیبا و عدالت خواه است در حقشان جاري کنند./ 

نویسنده: سید احمد طباطبایی



برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان امسال

منبع: عصر بازارشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/02/31

عصر بازار- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران از برنامه این
سازمان براي ایجاد 100هزار شغل در سال جاري خبر داد و گفت: این میزان اشتغال از محل بهره برداري از 3300واحد

تولیدي در حال ساخت و ساز محقق خواهد شد.

عصر بازار- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران از برنامه این
سازمان براي ایجاد 100هزار شغل در سال جاري خبر داد و گفت: این میزان اشتغال از محل بهره برداري از 3300واحد تولیدي در

 
حال ساخت و ساز محقق خواهد شد. 

علی رسولیان در بازدید از شهرك بزرگ صنعتی شیراز با اشاره به برنامه ریزي براي ساخت حداقل 1000کارگاه تولیدي در شهرك
هاي صنعتی کشور، گفت: سهم استان فارس در این بخش 120کارگاه تولیدي است که بخش زیادي از آنها توسط بخش خصوصی و

 
بخشی نیز با مشارکت دولتی اجرا می شود. 

به گزارش پایگاه خبري «عصربازار» به نقل از ایسنا، رسولیان با بیان اینکه سال گذشته 1550واحد راکد با بیش از 3500میلیارد
تومان به چرخه تولید بازگشتند گفت:امسال نیز احیاي 1600واحد تولیدي در شهرك هاي صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی با
کمک ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان ها و دستگاه قضایی در دستور کار قراردارد که از این تعداد سهم استان فارس 100واحد

 
است که باجدیت انجام می شود. 

وي با اشاره به لزوم مانع زدایی از تولید و برنامه این سازمان در این بخش گفت:در راستاي اصلاح قوانین و مقررات و با دستور وزیر
صمت ،موارد شناسایی و جهت تصویب به مجلس شوراي اسلامی ارسال شده که مهمترین انها بهره مندي شهرك هاي صنعتی از یک

 
درصد ارزش افزوده و نیز تامین زیرساخت هاي شهرك هاي صنعتی است. 

رسولیان در ادامه با اشاره به جلسه با کمسیون صنایع و معادن مجلس گفت:در این زمینه نیز تفاهم کردیم که طرح حمایت از صنایع
کوچک تدوین و جهت تصویب در مجلس ارائه شود تا راهکارهاي منسجمی براي مدیریت واحد صنایع کوچک اتخاذ و به تصویب

 
مجلس برسد. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران در ادامه بر توسعه شهرك هاي صنعتی برخوردار نیز تاکید کرد
گفت:امسال برنامه ریزي براي افزایش مساحت10هزارهکتاري شهرك هاي صنعتی انجام شده که در این زمینه در استان فارس نیز

 
طرح هاي توسعه به میزان 200هکتار در برنامه قراردارد. 

وي همچنین در بازدید از شهرك دارویی بیضا گفت: این شهرك صنعتی که در نزدیکی آزاد راه شیراز به اصفهان در مرحله ایجاد
زیرساخت ها است در آینده به یکی از مهمترین شهرك هاي صنعتی فارس و حتی کشور تبدیل خواهد شد و سازمان صنایع کوچک و

 
شهرك هاي صنعتی ایران، این شهرك صنعتی را در اولویت تخصیص اعتبارات قراردارد. 

رسولیان با بیان اینکه هم اکنون مراحل ایجاد زیرساخت هاي داخلی این شهرك صنعتی توسط شرکت شهرك هاي صنعتی فارس در



حال انجام است گفت:با توجه به اینکه بر اساس قانون، دستگاه هاي خدمات رسان باید زیرساخت ها را تا ورودي شهرك صنعتی

 
تامین کنند،اجراي تعهدات آنها می تواند سبب تسریع در راه اندازي این شهرك صنعتی شود.. 

وي افزود: تفاهم نامه اي براي تامین برق این شهرك صنعتی فی مابین سازمان مدیریت ،شرکت توزیع برق شیراز و شرکت شهرك
هاي صنعتی انجام شده که بر اساس آن 30درصد از هزینه طرح توسط شرکت شهرك ها،40درصد شرکت توزیع برق و 40درصد نیز

 
از منابع استانی تامین و پرداخت خواهد شد . 

رسولیان همچنین با اشاره به تخصیص آب از محل خط انتقال سد درودزن به شیراز به این شهرك صنعتی نیز گفت: آمادگی کامل
براي اجراي خط انتقال آب از نزدیکترین محل این خط به شهرك صنعتی وجود دارد و در صورت تامین آب و برق تا ورودي شهرك

صنعتی، واگذاري اراضی به متقاضیان آغاز می شود.



منطقه آزاد بوشهر فرصت یا تهدید ؟

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/02/31

خبر تصویب منطقه آزاد بندر بوشهر در جلسه 15 اردیبهشت 1400 مجمع تشخیص مصلحت نظام موجب خشنودي ها و
نگرانی هاي برخی از مردم این بندر کهن شده است. (گزارش مکتوب)

 
 

به گزارش خبرگزاري صداو سیما مرکز بوشهر ؛ کاروان دولت تدبیر و امید در 23 دي 1393 در قالب دوازدهمین سفر استانی رییس

 
جمهور مهمان مردمان استان بوشهر بود. 

رییس جمهور همان موقع به پیشینه بندر بوشهر به عنوان یکی از مهمترین و بزرگترین بنادر تجاري کشور اشاره کرد و گفت : باید به

 
همت شما مردم این بندر را به رونق دیرینه اش بازگردانیم. 

حجت الاسلام حسن روحانی دو ماه بعد لایحه منطقه آزاد بوشهر را براي طی تشریفات قانونی تقدیم مجلس شوراي اسلامی کردکه
پس از بررسی هاي لازم در کمیسیون هاي تخصصی، در صحن مجلس مطرح شد، ولی به دلیل پاره اي ایرادات، منجمله مشخص
نبودن محدوده منطقه مذکور و عدم تعیین دقیق مکان اجرایی طرح، به تصویب نمایندگان مجلس نرسیدو توسط شوراي نگهبان رد
شد. اما بالاخره بعد از چند سال ، در اردیبهشت امسال توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام به تصویب رسید تا منطقه آزاد تجاري -

 
صنعتی در بوشهر ایجاد شود. 

فعالان اقتصادي استان فرصت پیش آمده را در توسعه مبادلات تجاري با کشورهاي حوزه خلیج فارس موثر می دانند و می گویند این

 
یک فرصت مهم براي تولید ، صادرات و اشتغال است. 

 
مطالبه 70 ساله محقق شد 

استاندار بوشهر چند روز پیش در جلسه برنامه ریزي و توسعه استان بوشهر به تصویب لایحه بندر آزاد بوشهر در مجمع تشخیص
مصلحت نظام اشاره کرد و گفت : یکی از مطالبات مردم بوشهر پس از پیروزي انقلاب اسلامی راه اندازي بندر آزاد بود که محقق نشد

 
و با پیگیري هاي چند ساله ، این مهم اکنون تصویب شده است. 



عبدالکریم گراوند با بیان اینکه بندر آزاد بوشهر کانون تولید، صادرات و اشتغال می شود تصریح کرد: محدوده تعیین شده براي ایجاد

 
بندر آزاد بوشهر، اراضی و منابع ملی است و هیچ رانت در آن وجود ندارد.. 

استاندار بوشهر با بیان اینکه زیرساخت هاي لازم براي بندر آزاد بوشهر فراهم است خاطر نشان کرد: تمام فعالیت بندر آزاد بوشهر به

 
سمت تولید، فرآوري، صادرات، ارزش افزوده و اشتغال است و لنگرگاه کالاهاي وارداتی نیست. 

گراوند با اشاره به اینکه کشتی 30 هزار تنی براي صادرات کالا از بندر آزاد بوشهر جوابگو است افزود: اکنون اسکله لازم براي صادرات
کالا و شرکت ها و کارخانه ها براي تولید و فرآوري محصولات در تحقق اهداف بندر آزاد فراهم است ولی باید مراقب بود تا آسیب

 
هایی که در دیگر بنادر آزاد وجود دارد به بندر آزاد بوشهر وارد نشود. 

استاندار بوشهر با شاره به اینکه بندر بوشهر نباید بار انداز کالاي وارداتی شود ، می گوید : این بندر باید الگوي موفقی براي دیگر
مناطق آزاد کشور شود و باید با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان، زنجیره اي از کارخانه هاي تولیدي در منطقه آزاد بوشهر

 
ایجاد شود تا تبدیل به کانون تولید، صادرات و اشتغال شود. 

استاندار بوشهر افزود: جزیره عباسک در بوشهر باید به عنوان یک جزیره نوآور براي شرکت ها و واحدهاي فناور و دانش بنیان مورد

 
استفاده قرار گیرد. 

 
 

 
بوشهر فاقد راه ریلی در کشور 

یکی از ضروریت هاي استان صنعتی و تجاري بوشهر داشتن راههاي مختلف حمل و نقل است که نداشتن راه ریلی معضلی اساسی

 
براي حمل نقل در این استان محسوب می شود . 

راه آهن بوشهر در سال 86 در تنگستان کلنگ زنی شد و تا سال 90 نیز فعال بود، هرچند پروژه به کندي پیش می رفت، از سال 91
با عدم تخصیص اعتباراتی که وزارت نفت تعهد کرده بود، عملا راه آهن بوشهر تعطیل بود، طی این سال ها بارها مسؤولان کشوري و
استانی وعده فعال شدن مجدد راه آهن را دادند و البته اجرایی شدن این پروژه منوط به فاینانس و تامین منابع مالی از طریق سرمایه

 
گذاري خارجی شد. 

معاون وزیر راه و شهرسازي و معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها در اواخر سال گذشته و در در بازدید از طرح راه آهن



 
بوشهر - شیراز گفت: پروژه راه آهن شیراز - بوشهر یکی از پروژه هاي اولویت دار ریلی احداثی کشور در سال 1400 است. 

عباس خطیبی افزود : همه روش هاي سرمایه گذاري در پروژه راه آهن شیراز - بوشهر حتی موضوع فاینانس خارجی آن با شرکت
چینی که به دلیل تحریم نتوانستیم به صورت قطعی دنبال کنیم نیز مورد توجه قرار دارد و هنوز از دستور کار خارج نشده است و با

 
توجه به مذاکرات فشرده اي که در این راستا انجام شده در صورتی که شرایط مهیا شود ادامه داده می شود. 

خطیبی اضافه کرد: همچنین به غیر از آن روش هاي دیگري از جمله ماده 56 و استفاده از بازار سرمایه براي پیشرفت پروژه راه آهن

 
شیراز - بوشهر نیز در دستور کار وزارت راه و شهرسازي قرار دارد. 

 
 

 
قرار نیست معجره شود، بلکه سرعت سرمایه گذاري در استان اندکی شتاب می گیرد 

مدیر انجمن مدیران صنایع استان بوشهر معتقد است : تصویب منطقه آزاد یک فرصت جدید سرمایه گذاري براي استان است و
متاسفانه نظرات غیر کارشناسی بسیاري در این خصوص وجود دارد و سوالات بسیاري در ذهن مردم به وجود آمده که منطقه آزاد به

 
نفع آنهاست یا به ضررشان . 

خضر خلیلی در همین خصوص می گوید : نماینده دولت در استان از ابتداي بحث منطقه آزاد نتوانست به خوبی انتظارات را از این
مهم واقعی کند، درحالی که در استان هاي دیگر در شرایطی که هنوز منطقه آزادشان مصوب نشده بود، نشست هاي زیادي در این
خصوص برگزار کرده و در ورودي فرودگاه و تیتر روزنامه هاي کشور، آن را برجسته می کردند، اما در بوشهر از ابتدا نسبت به این

 
فرصت دید منفی زیادي بوده که نیاز به آسیب شناسی دارد. 

خلیلی با بیان اینکه منطقه آزاد قرار نیست عقب ماندگی تاریخی یک استان را جبران کند، می گوید: نباید از منطقه آزاد انتظار معجزه
داشت، بلکه واقعیت این است که چندین هکتار به اراضی صنعتی به بوشهر اضافه خواهد کرد و اندکی سرعت سرمایه گذاري در استان

 
را بیشتر می کند. 



 
 

 
منطقه آزاد بوشهر، تسهیل سرمایه گذاري داخلی و خارجی و صادرات 

رئیس اتاق بازرگانی بندر بوشهر هم می گوید : منطقه آزاد تجاري - صنعتی ، منطقه اي همراه با بخشودگی سود عوارض گمرکی،
عدم تشریفات زائد اداري و قوانین دست و پاگیر است که این شرایط در مجموع به سهولت سرمایه گذاري داخلی و خارجی و رونق

 
صادرات کمک وافري می کند. 

خورشید گزدرازي می افزاید: وجود مناطق آزاد فرصتی براي توسعه و رونق صادرات است و استان بوشهر با همسایگی با کشورهاي

 
حوزه خلیج فارس، بازارهاي ایجاد شده در آفریقا و ظرفیت کشورهاي اورآسیا می تواند از ظرفیت منطقه آزاد استفاده کند. 

وي ادامه می دهد : با تصویب منطقه آزاد بوشهر می طلبد دسترسی بوشهر به شبکه ریلی و طرح افزایش عمق کانال ورودي بندر

 
بوشهر با هدف تسهیل در تردد کشتی هاي بیش از 50 هزار تن با جدیت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وي گفت: با توجه به نبود امکان واردات خودرو خارجی و خرده فروشی در منطقه آزاد صنعتی بوشهر این مهم می تواند به هدف اصلی

 
خود براي توسعه صنعتی و افزایش فرصت هاي شغلی کمک کند. 

گزدرازي تاکید کرد: با توجه به وجود شرکت هاي پتروشیمی متعدد در عسلویه و منطقه ویژه پارس، منطقه آزاد بوشهر بستري براي

 
تولید در بخش صنایع پایین دستی پتروشیمی است که باید از آن نهایت استفاده صورت گیرد. 

رئیس اتاق بازرگانی بندر بوشهر ادامه داد: تعامل با کشورهاي هدف و افزایش امنیت سرمایه گذاري از دیگر مولفه هاي مهم در منطقه

 
آزاد صنعتی بوشهر است که باید در راستاي تحقق آن گام جدي برداشته شود. 

وي تاکید می کند : انتصاب مدیري با دانش ، تجربه و تسلط کافی بر فعالیت منطقه آزاد بوشهر از اهم موضوع هایی است که براي

 
کارکرد موفق این منطقه باید مورد توجه جدي قرار گیرد. 

 
 .

 
منطقه آزاد بوشهر تاثیري در افزایش قیمت مسکن و زمین ندارد 



مدیرکل جذب سرمایه گذاري استانداري بوشهر گفت: اکنون که استان بوشهر پس از گذشت بیش از سه دهه از عمر تاسیس مناطق

 
آزاد در کشور، دیرموقع از این امتیاز برخوردار شده و به نوعی میتوان گفت بوشهر 30 سال از این فرصت عقب مانده است. 

رسول رستمی می گوید : براساس نقشه مصوب حتی یک متر زمین مربوط به اشخاص در منطقه آزاد بوشهر وجود نداشته که این

 
موضوع ایجاد رانت را منتفی می کند. 

وي می افزاید :: محدوده منطقه آزاد بوشهر شامل بخش هاي پرورش میگو در سمت جاده ساحلی گناوه، جزیره عباسک، جزیره نگین،
محدوده منطقه ویژه اقتصادي بوشهر به سمت شهرك صنعتی و حوالی دلوار است که این مهم انگیزه سرمایه گذاري در این مناطق را

 
افزایش می دهد.   

وي در ارتباط با نگرانی ها پیرامون افزایش قیمت زمین و مسکن نیز اظهار می کند: با توجه به اینکه محدوده منطقه آزاد خارج از

 
شهر بوشهر قرار دارد، توقف خرید و فروش مسکن و انتظار براي جهش چند برابري قیمت ملک تقاضایی کاذب است. 

رستمی اظهار امیدواري می کند که بدون شک حباب ایجاد شده براي افزایش قیمت زمین و مسکن در بوشهر بزودي فروکش می

 
کند و جاي نگرانی براي این موضوع وجود ندارد. 

وي در ارتباط با ادامه روند منطقه آزاد بوشهر گفت: با ابلاغ مصوبه مجمع تشخیص مصلحت به دولت .مدیرعامل منطقه آزاد تعیین و

 
سپس فرایند حصارکشی محدوده منطقه آزاد انجام خواهد شد. 

البته رییس اتحادیه مشاوران املاك و نمایشگاههاي خودرو بوشهرنیز در ارتباط با گرانی زمین و ملک گفته است : گرانی اخیر نوعی
جو زدگی و توهم است، چون منطقه آزاد در محدوده شهر بوشهر نیست، علاوه بر آن منطقه آزاد مصوب نیز صنعتی است و از مواهب

 
فعالیت تجاري نظیر واردات خودرو یا کالاي چمدانی محروم خواهد بود . 

احسان آستانه ادامه داد: در شرایطی که منطقه آزاد مصوب براي بوشهر صرفا صنعتی است و محدوده آن نیز شامل منطقه ویژه
اقتصادي و اراضی مقابل آن مثل جزایر عباسک، نگین و صدرا هستند ، از این رو توقعات درباره فعالیت هاي تجاري ناشی از آن،

 
حداقل در کوتاه مدت واقعی نیست. 

در سال هاي قبل چند بار زمزمه و شایعه تصویب منطقه آزاد مطرح بوده که هر بار منجر به جهشی در قیمت املاك در این بندر شده
است حال با تصویب نهایی و تبدیل بندر بوشهر به منطقه آزاد بوشهر باید منتظر انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوري بود تا با
تدابیر دولت جدید اجرایی شدن کامل این منطقه آزاد را نظاره گر باشیم و ببینیم در این منطقه چه تدابیري اندیشیده خواهد شد تا

 
ضمن رونق کار و تجارت ؛ آسیب هاي دیگر مناطق آزاد کشور را نداشته باشیم . 



 
 

نگارنده : بهاره مسعودي



رژیم صهیونیستی به برکت مقاومت و اراده قوي فلسطینیان مجبور به پذیرش

آتش بس شد/انتظار داریم رئیس جمهور آینده به مشکلات مردم رسیدگی کند

منبع: داناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/02/31

امام جمعه اراك، گفت: رژیم اشغالگر صهیونیستی که در جنگ 6روزه با اعراب به برتري رسید، امروز به برکت مقاومت و اراده
پولادین فلسطینیان، پس از 11 روز جنگ تمام عیار، بدون هیچ پیش شرطی خودش آتش بس اعلام کرد و این به برکت

تجهیز فلسطین و غزه به موشک هایی است که نتیجه اقدامات شهید سلیمانی ها بوده است.

امام جمعه اراك، گفت: رژیم اشغالگر صهیونیستی که در
جنگ 6روزه با اعراب به برتري رسید، امروز به برکت
مقاومت و اراده پولادین فلسطینیان، پس از 11 روز جنگ
تمام عیار، بدون هیچ پیش شرطی خودش آتش بس اعلام
کرد و این به برکت تجهیز فلسطین و غزه به موشک هایی

 
است که نتیجه اقدامات شهید سلیمانی ها بوده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از دیار
آفتاب؛ آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در
استان مرکزي در خطبه هاي این هفته نماز جمعه اراك با
اشاره به مقاومت 11روزه ملت فلسطین در برابر اشغالگران
صهیونیستی، گفت: این رژیم اشغالگر که در جنگ 6روزه با

اعراب به برتري رسید، امروز به برکت مقاومت و اراده پولادین فلسطینیان، پس از 11 روز جنگ تمام عیار، بدون هیچ پیش شرطی

 
خودش آتش بس اعلام کرد. 

وي افزود: این امر نشان از برتري اراده قوي ملت مقاوم فلسطین است. البته باید این را هم در نظر داشت که ملت فلسطین تا چند
سال قبل هیچ سلاح دفاعی نداشت ولی الان به موشک و انواع اسلحه مجهز شده و این به برکت شهید سلیمانی ها صورت گرفته است.

امام جمعه اراك ادامه داد: این جنگ که نهایتا با پیروزي ملت فلسطین همراه شد، باعث شد تا فلسطینیان سراسر دنیا یکپارچه تر
شوند و در مقابله با رژیم صهیونیستی خواسته اي واحد را دنبال کنند. وحدت بزرگترین رمز پیروزي فلسطینیان در برابر دشمن

 
خواهد بود. 

دري نجف آبادي با اشاره به رفتار ذلت بار کشورهاي مرتجع عرب در به رسمیت شناختن رژیم غاصب صهیونیستی، گفت: این جنگ
باعث شد تا کشورهایی نظیر امارات، عربستان، بحرین و ... که تصور می کردند با حمایت از رژیم صهیونیستی قدرت پیدا می کنند،
بیشتر به خاك مذلت فرو بروند. صدام، قذافی، علی عبداله صالح و دیگر سران منفور عرب که به درك واصل شدند هم از جنس شما

 
بودند و سرنوشت شما نیز به مانند آنان خواهد بود. 

وي با اشاره به در پیش بودن انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم، گفت: ان شا االله براي انتخاباتی با شکوه، عزتمندانه و مقتدرانه آماده
می شویم. البته از رئیس جمهور آینده نیز انتظار داریم به مشکلات مردم رسیدگی کند. همانطور که از دولت فعلی نیز چنین خواسته



 
هایی داشتیم و در مورد خصوصی سازي بسیار صحبت کردیم. 

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي با اشاره به خصوصی سازي اشتباه در بسیاري موارد، تصریح کرد: در همین راستا می خواستند
پالایشگاه شازند را که ارزشی 10 میلیارد دلاري دارد، به مبلغ 2.3 میلیارد دلار بفروشند که ما در استان با نامه نگاري به رهبر معظم

 
انقلاب، جلوي این کار اشتباه را گرفتیم. 

وي با بیان اینکه امیدواریم دولت آینده در زمینه هاي فرهنگی، اقتصادي، اجتماعی، خانواده، امنیت ملی و بین المللی و ... برنامه هایی
صحیح داشته باشد، گفت: دولت آینده باید کشور را براي یک دهه دیگر در جهت پیشبرد آرمان هاي امام و شهدا به پیش ببرد. باید

 
مباحثی همچون مسکن، کارآفرینی، صنایع تبدیلی، مبارزه با فساد و ... در دولت سیزدهم جدي گرفته شود. 

امام جمعه اراك با اشاره به در پیش بودن 8شوال، گفت: این روز یادآور جنایت آل سعود در مدینه و تخریب مقبره ائمه بقیع است.
تقریبا 98 سال قبل و در سال 1344 هجري قمري این اقدام جنایت کارانه صورت گرفت در حالی که پیش از آن ائمه بقیع مقبره و

 
گنبد داشتند ولی در چنین روزي این اقدام وحشیانه از سوي آل سعود صورت گرفت که آن را محکوم می کنیم. 

دري نجف آبادي با اشاره به سالروز پیوند عضو در کشور، گفت: اول خرداد سالروز پیوند عضو است که از همینجا از عموم مردم

 
خواستاریم در راستاي اقدامی نیکوکارانه به این کار بپیوندند. 

انتهاي پیام/



روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه 90

منبع: خوزناشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/02/31

هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این معضل وجود دارد

 
که آخرین آنها حادثه معدن طزره دامغان در اردیبهشت امسال بود که به جان باختن دو نفر منجر شد. 

به گزارش روز جمعه ایرنا، وقتی سخن از معدن به میان می آید همه یاد اخبار ناخوشایند از وقایع معادن کشور می افتند چون
متاسفانه خبرهاي ریزش در معدن که در سال هاي اخیر بر تعداد آنها افزوده شد، زود منتشر می شود، آخرین ریزش نیز مربوط به

 
معدن زغال سنگ طزره دامغان و محبوس شدن 2 کارگر آن است. 

حادثه معدن زغال سنگ در حدود ساعت 12 ظهر روز شنبه 11 اردیبهشت در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره از معادن چهارگانه
شرکت زغال سنگ البرز شرقی در کارگاه استخراج k 13 پیشرو، هنگام استخراج و به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه رخ داد که در
این حادثه 2 نفر کارگر پیمانکاري شرکت به نام هاي میلاد روشنائی و سید اصغر افضلی دچار حادثه و محبوس شدند، شامگاه

 
پنجشنبه 16 اردیبهشت پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

کارگران جان باخته هر دو کمتر از 40 سال سن داشتند و متاهل بودند، مجموعه معادن زغال سنگ البرز شرقی در منطقه طزره

 
دامغان در مناطق سردسیر و کوهستانی جنوب رشته کوه هاي البرز و در فاصله 50 کیلومتري شهرستان دامغان واقع شده است. 

 
 

در طول سال هاي گذشته حوادث ناگوار این چنین زیادي رخ داده است و تعدادي از کارگران معدن نیز بخاطر این موضوع جان خود
را از دست داده اند، به همین دلیل معدنکاري به عنوان یکی از سخت ترین شغل ها در جهان محسوب می شود چون در این شغل

 
معدنکاران با جان خود بازي می کنند. 

براساس آمارها، حدود80 درصد حوادث معادن مربوط به معادن کوچک هستند. معادن سنگ تزئینی و زغال سنگ، حادثه سازترین



 
معادن کشور به شمار می روند. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مرداد 99 گزارشی از وضعیت بهداشت و ایمنی در معادن در حال
بهره برداري را منتشر کرد. براساس این گزارش در سال 1397 تعداد چهار هزار و 916 معدن در کشور در حال بهره برداري بود و 99

 
هزار و 734 نفر در آنها فعالیت داشتند. 

مطابق آخرین آمار منتشر شده در سال 1397 تعداد 277 حادثه شغلی در معادن رخ داده است و یک هزار و 546 نفر آسیب دیدند و
36 نفر فوت کردند. برحسب فعالیت اقتصادي معادن، بیشترین حادثه شغلی به ترتیب در «استخراج سنگ تزئینی» و «استخراج زغال
سنگ خشک» اتفاق افتاده است. همچنین استان هاي مازندران، کرمان، سمنان و فارس بیشترین تعداد حادثه شغلی را به خود

 
اختصاص داده اند. 

بررسی جداول آماري نشان می دهد که در 10 سال گذشته (97- 1388) شمار معادن بهره برداري شده تعداد 490 معدن اضافه شده
و از رقم چهار هزار و 426 معدن به چهار هزار و 916 معدن رسیده است. همچنین تعداد شاغلان نیز از 76 هزار و 854 نفر به 99

 
هزار و 734 نفر بیشتر شد. 

براساس این بررسی با وجود رشد معادن و تعداد شاغلان، حوادث شغلی در معادن در 10 سال گذشته روند نزولی داشته و تعداد آن از

 
365 حادثه به 277 حادثه کاهش یافته و تعداد فوت شدگان نیز از 49 نفر در سال 1388 به رقم 36 نفر رسیده است. 

گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون در بررسی علت مستقیم آسیب شغلی در معادن در حال بهره برداري نشان می
دهد بیشترین علت حادثه شغلی مربوط به تصادم یا تصادف با اجسام درحال حرکت، برخورد عمودي یا افقی با اجسام در حال سکون

 
و تماس با اجسام برنده و تیز یا ناهموار بوده است. 

 
 

اما این حوادث در دهه 90 هم قابل تامل است چون در این دهه حوادث بسیاري رخ داده است که متاسفانه تعدادي هم از افراد شاغل

 
در معادن ایران جان خود را از دست دادند. 

 
مهمترین حوادث معدنی در کشور 

مهمترین و بزرگترین حوادث معدنی در ایران مربوط به دهه 90 است. انفجار معدن یورت زمستان آزادشهر استان گلستان در تاریخ

 
15 آبان 96 به عنوان یکی از فاجعه بارترین حوادث معدنی در کشور بود که موجب کشته شدن 43 نفر شد. 



در سال90 تعداد 44 فوتی، سال 91تعداد 43 فوتی، 92 تعداد 59 فوتی، 93 تعداد 33 فوتی، 94 تعداد 28 فوتی، 95 تعداد 44 فوتی،
96 تعداد 78 فوتی و در سال 97 تعداد 36 فوتی در حوادث شغلی معادن به ثبت رسیده است، در سال 98 نیز براثر حوادث معدن
45نفر جان خود را در 31معدن به علت گاز گرفتگی، خفگی، برق گرفتگی و ریزش کمربالاي کارگاه ها و حفاري هاي غیرمجاز از

 
دست دادند. 

 
 

در پنج ماه نخست سال 1399 نیز 20 معدنچی در 13 معدن جان خود را از دست دادند. در دهه 90 بیش از سه هزار حادثه در

 
معادن کشور رخ داده است که موجب آسیب دیدگی حدود 13هزار کارگر و کشته شدن بیش از 430 معدنچی شده است. 

23 آذر سال 1389، ریزش معدن اشکلی در منطقه هجدك راور در عمق 600 متري تونل شماره یک و محبوس شدن پنج کارگر در
داخل تونل، به عنوان یکی از حوادث مهم بود که در ساعات اولیه تنها جسد یکی از کارگران، 13 روز بعد 2 تن و 114 روز بعد جسد

 
2 تن دیگر پیدا شد. 

28 آذر 1391 نیز هشت معدنچی در جریان انفجار معدن زغال سنگ طبس کشته شدند. در این حادثه 13 کارگر وارد تونل شدند که
متاسفانه پنج نفر سالم و هشت نفر دیگر جان خود را از دست دادند، دلیل اصلی حادثه ریزش معدن، تصاعد گاز متان و انفجار حفره

 
گازي بود. 

در روز یکم اسفند 1392 نیز انفجار گاز در معدن زغال سنگ چشم پودنه شهرستان کوهبنان در شمال استان کرمان نیز سه نفر

 
کشته و 6 نفر مصدوم شدند. 

همچنین 16تیر 1393 انفجار در معدن گرانیت قرمز قلعه خرگوشی اردکان واقع در شمال شرق این شهرستان پنج کارگر را به کام
مرگ کشاند. در این حادثه شماري از کارگران به انبار مواد منفجره معدن وارد شدند و یکی از کارگران با بی احتیاطی ته سیگارش را

 
روي یکی از محموله هاي فسفر انداخته بود که در نهایت باعث انفجار در این معدن شد. 

18 مرداد 1393 نیز ناامن بودن معدن زغال سنگ کیاسر در مازندران باعث مرگ 2 معدنکار براثر گازگرفتگی شد، البته این حادثه 2

 
مصدوم هم داشت. 

18بهمن 1395 نیز انفجار در واحد مولیبدن معدن مس سرچشمه کرمان باعث مرگ یک کارگر و مجروح شدن پنج کارگر دیگر شد.

 
این کارگران در حال برشکاري بودند که کپسول اکسیژن منفجر شد. 



13 اردیبهشت 96 نیز در معدن زغال سنگ زمستان یورت آزادشهر در استان گلستان انفجار باعث مرگ 43 نفر و مصدوم شدن 83

 
نفر در این معدن شد. 

30 آبان 1397 نیز یک کارگر 54 ساله در اثر ریزش معدن زغال سنگ کلاریز واقع در منطقه معدنی طزره زیرمجموعه شرکت معدن

 
زغال سنگ البرز شرقی جان خود را از دست داد و در این حادثه 3نفر نیز مصدوم شدند. 

 
 

28 فروردین 1398 نیز متاسفانه هفت نفر از کارگران ذوب چناران به علت حادثه نقص فنی در دستگاه ذوب در این کارخانه دچار

 
سوختگی شدند. 

 
30 آبان 1397 نیز 11 کارگر معدن بر اثر اتصال کابل هاي داخل تونل معدن زغال سنگ سوادکوه مسموم و روانه بیمارستان شدند. 

16 تیر 1398 همچنین انفجار معدن سرمک ملایر به دلیل انتشار و تجمع گاز در یکی از کوره هاي این واحد صنعتی، فوت 2

 
معدنچی و زخمی شدن یک نفر دیگر را رقم زد. 

 
25مهر 1398 نیز به دلیل ریزش آوار در عمق 200متري معدن سامان کاوش طبس 2 کارگر این معدن جان خود را از دست دادند. 

20 و 27 آذر 1398 حفاري غیرمجاز و ریزش معدن سرب و روي آلبلاغ اسفراین باعث مرگ 2 کارگر شد. سال 98 این معدن هفت

 
بار ریزش کرد و بر اثر آن 6 کارگر نیز جان خود را از دست دادند. 

16دي 1398 نیز معدن کلاته رودبار استان سمنان در واحد دپو وجمع آوري زغال سنگ شهر کلاته رودبار یک کارگر براثر سقوط در

 
قیف زغال شویی جان خود را از دست داد. 

 
19 بهمن 1398 نیز 2 کارگر معدن زغال سنگ تاشکوییه شهرستان بافق بر اثر گازگرفتگی فوت کردند. 

13 تیر 1399 نیز در جریان حادثه گازگرفتگی تونل معدن قیرطبیعی «هواربزه» در گیلانغرب یک کارگر کشته و 6 کارگر مجروح

 
شدند. 



11 اردیبهشت 1400 در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه، 2 کارگر دچار حادثه و محبوس

 
شدند و پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

 
معادن، ایمنی ندارند 

در استان مازندران نیز اتفاقات در معادن به ویژه زغال سنگ چشمگیر است به طوري که بر اساس آمارهاي ثبت شده در نظام
مهندسی معدن مازندران، از سال 1395 تا پایان سال 1399 در این استان دست کم 22 حادثه در معادن این استان رخ داد که

 
حاصل آنها جان باختن 12 کارگر معدن و مصدوم شدن 25 نفر بود. عمده حوادث مربوط به معادن زغال سنگ بودند. 

طبق آمارهاي نظام مهندسی معدن، از حدود 250 معدن ثبت شده در مازندران نزدیک به 100 معدن فعالند که بیشتر آن ها معادن
روباز شن و ماسه هستند و سهم معادن زغال سنگ 20 معدن است. با این حساب اگر سهم بالاي مصدومان و قربانیان حوادث معدنی
مربوط به معادن زغال سنگ مازندران طی پنج سال اخیر را در مقابل پایین تر بودن این معادن نسبت به معادن روباز قرار دهیم،
ناایمن بودن این معادن بیشتر به چشم می آید، چرا که 12 حادثه از 22 حادثه معدنی در مازندران و 24 کشته و مصدوم از 37 قربانی

 
و مجروح حوادث معدنی مازندران طی بازه زمانی یاد شده، مربوط به 20 معدن از 100 معدن فعال استان است. 

سید مجتبی مرتضوي رئیس نظام مهندسی معدن مازندران ضمن تأیید پایین بودن ضریب ایمنی معادن این استان می گوید: هر چند
که سال 99 تعداد حوادث، مصدومان و قربانیان حوادث معدنی مازندران کمتر از سال 1398 بود، اما این به معناي بالا رفتن ضریب
ایمنی معادن مازندران نیست. به جز دو یا سه معدن در استان که بهره برداران آن براي افزایش ضریب ایمنی گام هایی برداشتند، در

 
سایر معادن اتفاق چندان قابل ملاحظه اي رخ نداده است. 

وي درباره عوامل اصلی پایین بودن ایمنی معادن مازندران می گوید: یک بخش این ضعف به تجهیزات ایمنی ارتباط دارد. به هر حال
بهره بردار باید بخشی از درآمد را به ایمن سازي و افزایش تجهیزات اختصاص دهد که کمتر شاهد این موضوع هستیم. البته دولت هم

 
می تواند با پرداخت وام کم بهره بلندمدت براي ایمن سازي و افزایش تجهیزات به بخش خصوصی کمک کند. 

 
 

 
عدم استفاده از تجهیزات مدرن معدنی 

«محمدرضا بهرامن» رییس خانه معدن ایران نیز در این باره به ایرنا می گوید: کاهش عرضه به موقع تجهیزات ضروري در معادن زغال
سنگ کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل، توجیه پذیر نیست و براي جلوگیري از تکرار حوادث دلخراش مانند معدن "طزره"



 
دامغان باید تسهیلاتی در واردات این تجهیزات قائل شد. 

وي اظهار داشت: با توجه به اکتشافات انجام شده زغال سنگ در ایران، کشورمان نزدیک به یک درصد ذخایر جهان را به خود
اختصاص داده، به طوري که ذخایر زمین شناسی زغال سنگ در ایران حدود 11 تا 14 میلیارد تن و ذخایر قطعی حدود 1.1 میلیارد

 
تن است، با این حال، به همان نسبت از استانداردها و تجهیزات ضروري مدرن در این صنعت بهره نبرده ایم. 

بهرامن تصریح کرد: فقط در این صورت است که با بهره مندي از دانش روز جهان در این زمینه می توان دیگر در کشور شاهد این

 
قبیل حوادث دلخراش در جامعه معدنی زحمت کش نشد. 

رییس خانه معدن ایران بیان داشت: ایجاد برخی موانع بر سر راه واردات ماشین آلات و تجهیزات معدنی با توجه به اینکه در شرایط
کنونی تولید این نوع تجهیزات به هیچ عنوان پاسخ گوي نیاز سرمایه گذاران در این بخش مهم در اقتصاد کشور نبوده و عدم تامین به
موقع تجهیزات و ماشین آلات معدنی، نشان می دهد که تصمیم سازان این بخش مهم نسبت به عواقب کاهش عرضه به موقع این

 
تجهیزات ضروري در معادن کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل واقف نیستند. 

وي تاکید کرد: تصمیم سازان در این موارد باید در کنار متولی بخش معدن به دنبال چگونگی حمایت و پشتیبانی از تولیدکننده براي
تسهیل در تامین و ورود ماشین آلات و فناوري هاي نوین به معادن باشند و باید به نوعی دست سرمایه گذاران صنعت معدن کاري را
براي واردات ماشین آلات و تکنولوژي هاي نوین به معادن را به هر طریق ممکن و با آینده نگري و روش هاي حمایتی خاص و

 
هوشمندانه بفشارند. 

بهرامن خاطرنشان کرد: وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ کشور به دلیل عدم استفاده از تجهیزات نوین در معادن زغال سنگ به ویژه
معادن بسیار کوچک که شرایط نامطلوبی از نظر میزان تولید و اقتصادي دارند، به شدت پایین بوده و از استانداردهاي مرسوم در کار

 
در معادن زیرزمینی خارج است. 

وي اضافه کرد: به همین ترتیب، وضعیت ایمنی و سلامت مهندسان و کارگران در این معادن در بدترین حالت خود قرار گرفته، به

 
طوري که هر لحظه بیم آن می رود تا اتفاق ناخوشایندي در این معادن رخ دهد و جامعه معدنی کشور را عزادار کند. 

 
حوادث معدنی در حال کاهش است 

البته طبق اعلام مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی، بررسی تاریخی معدنکاري نشان می دهد که این شغل بسیار پُرمخاطره
بوده و آثار سویی بر سلامت انسان و محیط زیست دارد که با توجه به تصویب قوانین متعدد و نظارت هاي فراگیر در دنیا، حوادث
معدنی با گذشت زمان تا حد زیادي کاهش پیدا کرده است و امروزه شرکت هاي معدنیِ پیشرو در دنیا در تلاش هستند تا میزان این

 
حوادث را به «صفر» برسانند. 

بنگاه هاي صنعتی و معدنی براي دستیابی به این هدف، استفاده از ظرفیت فناوري هاي نوین را در دستور کار خود قرار داده اند تا به

 
نتایجی فراتر از بهبود در تجهیزات، سیستم هاي مدیریت ایمنی، اصلاح فرهنگ و رفتار و تمرکز بر قوانین دست یابند. 

یافته هاي این گزارش نشان می دهد که استفاده از فناوري هاي نوین منجر به کاهش جدي مخاطرات و ارتقاي ایمنی در معادن
خواهد شد. هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و پهبادها می توانند با جمع آوري اطلاعات و پردازش هوشمند آنها در هشداردهی خطرات



 
به کارکنان و انجام اقدامات پیشگیرانه تاثیرگذار باشند. 

همچنین فناوري هایی چون رُباتیک، پهپادها و وسایل نقلیه خودران می توانند جایگزین انسان در مناطق پُرخطر شده و صدمات و
تلفات انسانی را کاهش دهند. فناوري زنجیره بلوکی، پهپادها و اینترنت اشیا نیز می توانند از معدنکاري در محیط هاي ناایمن یا

 
معدنکاري به صرف استخراج دارایی (فلزات و سنگ هاي گرانبها) جلوگیري کنند. 

لازم است تا به عنوان اولین اقدام، مطالعه جامعی براي شناسایی موشکافانه و دقیق حوادث معدنی در 10 سال اخیر انجام شود و
منشأ، علل، پراکندگی، آثار و تبعات این حوادث بررسی و تحلیل شود. این مطالعه می تواند با محوریت سازمان نظام مهندسی معدن و

 
همکاري وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شود. 

همچنین ایجاد سامانه اي براي ثبت تفصیلی، به روز و نظام مند حوادث احتمالی معدنی با همکاري دستگاه هاي دولتی، سازمان نظام

 
مهندسی معدن، تشکل ها و انجمن هاي تخصصی ضروري است. 

اقدام دوم، ایجاد بسترهاي فناورانه به منظور شفافیت اطلاعات، کاهش سریع مخاطرات معدنی و رفع عقب ماندگی ها در این حوزه
است که می تواند شامل «توجه به برنامه هاي آموزشی و ترویجی در حوزه فناوري هاي نوین»، «حمایت از استارت آپ ها و شرکت
هاي فناور براي ورود به حوزه ایمنی معادن»، «حمایت هاي مالی و کمک به پایلوت فناوري هاي نوین در حوزه هاي کاربردي ایمنی
معادن»، «رصد مستمر و دوره اي ابتکارات کشورها، شرکت هاي معدنی تراز جهانی و تحولات فناورانه و نوآورانه در حوزه ایمنی
صنعتی» و «نیازسنجی دوره اي از معدنکاران در حوزه ایمنی به منظور برآورد مسائل کلان و اولویت دار ملی» باشد که به صورت

 
مشترك توسط سازمان نظام مهندسی معدن، ایمیدرو و بنگاه هاي معدن و صنایع معدنی عملیاتی شود. 

 
 

ایران با داشتن یک درصد جمعیت جهان بیش از هفت درصد منابع معدنی دنیا را در اختیار دارد که حاکی از وجود بستر مناسب براي
سرمایه گذاري در این بخش است. کشورمان با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیر نفتی)، 37 هزارمیلیارد تن ذخایر کشف شده
و 60 هزار میلیارد تن ذخایر بالقوه با ارزش برآوردي 1400 میلیارد دلار در میان 15 قدرت معدنی جهان قرار دارد و یکی از کشورهاي

 
غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

مهمترین معادن ایران شامل زغال سنگ، مواد معدنی فلزي، شن و ماسه، مواد معدنی شیمیایی و نمک است و بیشترین معادن فعال
در استان خراسان قرار دارند. ایران با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیرنفتی)، 37 بیلیون تن ذخایر کشف شده و 57 بیلیون
تن ذخایر بالقوه در میان 15 قدرت معدنی جهان جاي گرفته و یکی از کشورهاي غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 



پنج هزار و 800 معدن فعال با اشتغال حدود 138 هزار نفر در کشور وجود دارد و میزان ذخایر معدنی شناسایی شده نزدیک به 60
میلیارد تن است که از این رقم افزون بر 40 میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی است. ارزش ذخایر معدنی شناسایی شده کشور که سه

 
درصد ذخایر مواد معدنی جهان را شامل می شود، افزون بر 770 میلیارد دلار برآورد شده است. 

ایران از نظر میزان ذخیره اکتشافی معدن رتبه چهاردهم را در جهان دارد و از نظر تنوع ذخایر، جایگاه دهم جهانی را به خود
اختصاص داده است. بر اساس آمار موجود، ایران از نظر ذخایر معدنی جزو 10 کشور برتر دنیاست، این موضوع نشان دهنده تاثیر

معادن در اقتصاد و صادرات کشور است.



انتخابات تریبون ملی ملت ایران/اقتصاد پویا درگرو انتخاب اصلح است

منبع: داناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/02/31

ائمه جمعه لرستان با اشاره به اینکه انتخابات تریبون ملی صداي ملت ایران اسلامی است، عنوان کردند: اقتصاد پویا درگرو
انتخاب اصلح است.

ائمه جمعه لرستان با اشاره به اینکه انتخابات تریبون ملی
صداي ملت ایران اسلامی است، عنوان کردند: اقتصاد پویا

 
درگرو انتخاب اصلح است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از
سفیرافلاك، حجت الاسلام سید احمدرضا شاهرخی ظهر
امروز در خطبه هاي نماز جمعه این هفته در خرم آباد
ضمن سفارش همگان به تقواي الهی، عمل به دستورات
الهی و اینکه دنیا مزرعه آخرت است، اظهار داشت: در
اولین نماز جمعه بعد از عید فطر هستیم تقریباً سه ماه به
خاطر شیوع ویروس کرونا نماز جمعه تعطیل بود و برخی از
فعالیت هاي مردم دچار اختلال شد و این نشان دهنده این

است که اصول بهداشتی را باید رعایت کنیم، چراکه افراد، نهادها و گروه هاي زیادي تلاش و مجاهدت کردند تا مرحله چهارم را پشت

 
سر گذاشتیم. 

وي افزود: این روزها سالروز حماسه آفرینی، سلحشوري و دلاوري ها سپاه حضرت ابوالفضل(ع) و تیپ 57 لرستان خصوصاً در عملیات

 
حاج عمران است؛ تیپ 57 کلید فتح و پیروزي عملیات هاي متعددي، خصوصاً سخت و صعب العبور بوده است. 

نماینده ولی فقیه در استان لرستان عنوان کرد: البته باید یاد کنیم از تیپ 15 امام حسن (ع) و لشگر 84 ارتش و دیگر یگان هاي
رزمی که در هشت سال دفاع مقدس حماسه آفریدند ولی عملیات حاج عمران با توجه به ویژگی ها و مختصات منحصربه فردي که

 
داشت جوانان باغیرت لرستان کلید فتح این عملیات بزرگ شدند. 

وي با اشاره به تقدیم بیش از 300 شهید استان و ده ها مجروح و جانباز از شهرهاي مختلف استان در عملیات حاج عمران، تصریح
کرد: شهداي حاج عمران هرکدام مشعلی فروزان براي هدایت و رستگاري هستند و وظیفه فرهیختگان و پیشکسوتان جهاد و ایثار

 
است که جزئیات این عملیات را بازگو و واکاوي کنند تا نسل اندرنسل ما با این عملیات آشنا شوند. 

شاهرخی خاطرنشان کرد: در بیت المقدس که منجر به آزادي خرمشهر شد امام(ره) فرمودند: نباید فتح خرمشهر را از یاد ببریم
دشمنی که با عِده و عُده فراوان آمده بود، سپاه اسلام آن چنان بر دشمن تاختند که هزاران نفر اسیر شدند و این کلام نورانی امام بر
دل ما برجاي ماند که خرمشهر را خدا آزاد کرد و در این پیروزي هم تیپ 57 حضرت ابوالفضل(ع)، بسیج و عشایر حماسه آفریدند و
برگ هاي دیگري بر تاریخ مقاومت ایران اسلامی و استان لرستان افزودند و امید که با تکمیل و افتتاح باغ موزه استان تبیین این

عملیات در موزه به نمایش گذاشته شود. 



امام جمعه خرم آباد با اشاره به دردناك بودن کشتار مظلومانه زنان و کودکان در غزه براي هر انسان منصف، بیان کرد: با روي کار
آمدن دولت ترامپ و شدت یافتن خیانت برخی از دولت هاي عربی و معامله ننگین قرن و انتقال پایتخت اسراییل به شهر قدس،
همکاري هاي سفاکان نظام سلطه با این رژیم، اسرائیل را گستاخ کرد تا با همراهی شهرك نشین هایی که دنباله رو ارتش اسراییل

 
هستند به بیت المقدس حمله کنند و منطقه شیخ جراح را به قصد یهودي سازي مورد هجوم قرار دهند. 

وي یادآور شد: مجموعه این فشارها، فلسطینی ها را در کرانه باختري، غزه و ساکنان قدس شریف را به یک وحدت رسانید و در سایه
هدایت هاي حکیمانه رهبر انقلاب و حضور مرد میدان شهید سپهبد حاح قاسم سلیمانی ویارانش و گروه هاي مقاومت، دستشان را از

 
سلاح هاي مقاومت پر کرد و مردم در مرزهاي لبنان و ... هجوم بردند تا از امت اسلام دفاع کنند. 

شاهرخی اظهار داشت: درگذشته مردم فلسطین ضرباتشان با عملیات هاي شهادت طلبانه بود و امروز آن چنان عرصه بر اینان تنگ
شده که وزیر دفاع سابق این رژیم گفته است که اسرائیل توان مقابله با فلسطین را ندارد و چگونه می تواند ادعاي هماوردي با لبنان و
ایران را داشته باشد و این ها حکایت از عجز و ناتوانی رژیم غاصب صهیونیست است و نشان از همان وعده نصرت الهی که رهبري بر

 
اساس آیات الهی اعلام کردند که در آینده اسرائیل از بین خواهد رفت. 

نماینده ولی فقیه در لرستان با اشاره به ضرورت ورود مجامع بین المللی و سازمان کنفرانس اسلامی به مسئله فلسطین و تنگ شدن
عرصه دیپلماتیک و سیاسی بر اسراییل، بیان کرد: امروز رهبر معظم انقلاب تمام قد در مقابل استکبار و نظام سلطه ایستاده است،
نظام سلطه به سرکردگی آمریکا از طریق ماهواره و فضاي مجازي در تلاش است مشارکت حداکثري را کاهش دهد، تفرقه و
چنددستگی را حاکم کند پس تلاش کنیم مشارکت حداکثري شکل بگیرد این انقلاب محصول مجاهدت همین مردم است ممکن

 
است مردم از مسئولی ناراحت باشند اما از انقلاب محافظت می کنند. 

وي گفت: این انقلاب با رشادت و سلحشوري بیش از 200 هزار شهید به دست آمده است پس تلاش کنیم با گفت وگوي اقناعی به
پرسش ها درباره لزوم مشارکت حداکثري پاسخ دهیم باید بهترین را در انتخابات ریاست جمهوري و شوراي شهر انتخاب کنیم در گام

 
دوم انقلاب انتخاب ها به گونه اي باشد که شهر ما چهره یک مرکز استان را داشته باشد. 

شاهرخی اظهار داشت: اینکه ما در طول چند دوره ببینیم صدها نفر نیروي انسانی بر شهرداري ها تحمیل شده اند و چه کسانی
مستقیم و غیرمستقیم دخالت داشته اند ما نیز به طور غیرمستقیم دخالت داشته ایم چون باید بهترین انتخاب را داشته باشیم انتخابی

 
که ارتقاي فرهنگی و پیش رفت اقتصادي را براي ما به دنبال داشته باشد. 

امام جمعه خرم آباد گفت: انتخابات میدان مسابقه براي خدمت است و کاندیداها در مناظره هاي انتخاباتی خود را موظف به رعایت
اخلاق انتخاباتی بدانند و انتخابات بایستی منجر به وحدت ملی و امنیت ملی شود باید حرکت ما را به سمت تحقق آرمان هاي اسلامی

 
و انقلابی تقویت کند و اعتماد عمومی و افزایش مشارکت اجتماعی در پی داشته باشد. 

وي خاطرنشان کرد: انتخابی با ویژگی هایی همچون باایمان، متعهد، متدین، داراي مدیریت و کفایت لازم و عدالت خواه و صد فساد و
عملکرد انقلابی و جهادي معتقد به توانمندي هاي داخلی و بهره گیري از جوانان و مردمی بودن و ساده زیست بودن و امیدوار به

 
آینده رقم بزنیم. 

 
انتخابات تریبون ملی صداي ملت ایران اسلامی است 



حجت الاسلام حسن رضایی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته کوهدشت با اشاره به ضرورت مشارکت حداکثري مردم در انتخابات،
اظهار داشت: معتبرترین، آسان ترین و کم هزینه ترین راه اعلام صدا و دیدگاه یک ملت به نظام سیاسی خود، آمدن به پاي صندوق

 
هاي رأي و مشارکت در تصمیمات کلان کشور با اخذ رأي است. 

وي افزود: حق رأي یک حق مهم و موهبتی الهی است که از سوي حاکمان برخی کشورها از مردمشان دریغ می شود و آنان براي

 
دستیابی به این حق مبارزه می کنند. 

امام جمعه معمولان عنوان کرد: جمهوري اسلامی ایران از همان آغاز تأسیس با انتخاب شیوه جمهوري براي نظام سیاسی اسلامی

 
خود، حق انتخاب مسئولان در رده هاي مختلف را به مردم سپرد. 

وي با اشاره به اینکه مردم در طول انقلاب اسلامی از اصل انقلاب، برکات زیادي را مشاهده کرده اند، تصریح کرد: اقتدار، استقلال،
عزت، آگاهی، پیشرفت در عرصه هاي مختلف کسب رتبه هاي برتر جهان؛ این ها گوشه اي از برکات و دستاوردهاي انقلاب اسلامی

 
است. 

رضایی با اشاره به اینکه انتخابات تریبون ملی صداي ملت ایران اسلامی است، گفت: تجربه در جهان نشان داده که کنار نشستن و عدم
مشارکت در انتخابات، کنش سیاسی مؤثر نیست بلکه حضور هدفمند و انتخابی هوشمندانه، جهت برون رفت از مشکلات، بسیار حائز

 
اهمیت است. 

امام جمعه معمولان بیان کرد: حرف عده اي این است که من باسیاست کاري ندارم پس در انتخابات شرکت نمی کنم در پاسخ به این
افراد می توان گفت: اولاً انتخابات فقط باسیاست تنها سروکار ندارد بلکه با سرنوشت ما ارتباط مستقیم دارد و ثانیاً اگر ما باسیاست کار
نداشته باشیم سیاست بازندگی ما در ارتباط است، سیاست حتی درباره ورزش نیز تصمیم گیري می کند و بر شاخص بورس نیز تأثیر

 
می گذارد، پس سیاست جزء لاینفک زندگی ما است. 

وي گفت: عده اي دیگر شاید بگویند انتخابات براي من چه فایده اي دارد و هرکسی مسئول شود چه تأثیري در زندگی شخصی من
دارد؟ در پاسخ به این عده بایستی گفت: صرف نظر از همه مزایاي شرکت در انتخابات، در زندگی مادي و معنوي ما نیز تأثیر اساسی
دارد؛ آیا مدیریت صحیح و کارآمد نمی تواند بر مسکن، کاهش تورم، سامان دادن به آشفتگی بازار، تسهیل ازدواج، ایجاد اشتغال،

 
حمایت از تولیدکنندگان، نظام بانکداري اسلامی و ... مؤثر باشد؟ 

رضایی بیان کرد: رئیس جمهور یعنی مجموعه اي از وزرا در عرصه هاي مختلف؛ یعنی استانداري و فرمانداري، بخشداري و مجموعه
اي از ادارات و نظام بانکی و شوراي شهر و روستا و حتی دهیاري در روستاهاي دورافتاده، آیا این مجموعه عریض و طویل در سرنوشت

 
ما اثرگذار نیست. 

وي یادآور شد: ما رأي می دهیم چون براي سرنوشت خود و کشورمان احترام قائلیم و می خواهیم در تصمیمات کلان کشور سهیم

 
بوده و خواهان استقلال کشور هستیم. 

 
انتخابات نماد بیعت دوباره مردم با آرمان هاي انقلاب است 



حجت الاسلام سید سجاد موسوي در خطبه هاي نماز جمعه این هفته سلسله ضمن گرامیداشت سوم خردادماه سالروز آزادسازي
خرمشهر، اظهار داشت: امروز همان روحیه سربازي و پاسداري به جوانان نسل جدید انتقال یافته است و به دنبال فتح ارزش ها

 
هستند. 

وي با اشاره به تعبیر امام راحل مبنی بر اینکه فتح خرمشهر فتح ارزش ها است، افزود: این سطح از ارزش ها در این زمانه قالب و

 
شکل و شمایل دیگري پیداکرده است و بایستی نگاه کنیم دشمن کدام سمت را نشانه گرفته است که آن عرصه را تقویت نمایم. 

امام جمعه سلسله انتخابات را نمادي از بیعت دوباره مردم با آرمان هاي انقلاب دانست و عنوان کرد: دشمن به دنبال ایجاد یاس و
ناامیدي در بین مردم است، در راستاي ایجاد دولت جوان انقلابی و حزب الهی بایستی تلاش کرد، کاندید اها پس از تائید صلاحیت به
دنبال بیان دست آوردها، ایجاد شورونشاط براي حضور حداکثري مردم باشند نه اینکه برخلاف اخلاق شروع به تخریب رقیب انتخاباتی

 
خود باشند. 

وي با اشاره به وضعیت امروز فلسطین و قدرت پوشالی رژیم غاصب صهیونیستی، تصریح کرد: فلسطینی ها با مقاومت جانانه و گوش
سپردن به منویات ولی امر مسلمین جهان امام خامنه اي (مدظله العالی) سلاح مقاومت را بر سلاح سازش ترجیح دادند و همین امر

 
باعث پیروزي آنان در مقابل دنیاي استکبار و رژیم اسرائیل شد. 

 
فراگیري اتحاد مردم فلسطین 

حجت الاسلام علی سپهوند در خطبه هاي این هفته ازنا ضمن گرامیداشت سوم خرداد روز پیروزي و فتح خرمشهر و عملیات بیت
المقدس، اظهار داشت: امام راحل فرمودند: خرمشهر را خدا آزاد کرد یعنی اینکه در پرونده دفاع مقدس ردپاي صریحی از امدادهاي

 
غیبی در نظام ثبت و ضبط شده است که این انقلاب، انقلاب اسلامی است. 

وي افزود: گاهی یک کلیدواژه و کلمه مبارکی از سمت مقام معظم رهبري و پیش ازاین نیز توسط امام راحل ساري و جاري می شد

 
که شجاعت ها، دلاوري ها و پیروزي ها را به ارمغان می آورد. 

امام جمعه ازنا عنوان کرد: مقام معظم رهبري در بیانیه عربی اخیر خود در روز قدس، به کلمه اي به نام تلاحم اشاره کردند که در
ادبیات عربی به معناي به هم پیوستن استخوان هاي خورد شده است و ترمیم آن ها و در کنار هم قرار گرفتن آن ها است درواقع
کنایه اي بود از اینکه مردم مظلوم فلسطین که شهرهاي مختلفی که هستند، یک انتفاضه همه جانبه به ارمغان بیاورند و این برگرفته

 
از دستور مقام معظم رهبري بود. 

وي با اشاره به اینکه اتحاد مردم فلسطین فراگیر و جامع شده است، تصریح کرد: 11 روز مقاومت فلسطینی ها به شکلی بود که در این
انتفاضه جدید در همان 20 دقیقه اول 300 موشک به سمت صهیونیسم فاسد پرتاب شد که نشان از پیروزي این ملت و رو به افول

 
صهیونیسم جهانی و از قدرت دنیاي اسلام است که این را بایستی تا پیروزي بزرگ حفظ کرد. 

سپهوند گفت: اهمیت کار در جایگاه ریاست جمهوري بسیار بالا است، زیرا عمده بودجه کشور و نیروهاي تأثیرگذار و فعال در عرصه
حاکمیت در زیرمجموعه این گروه قرار دارند، اهمیت چند برابري آن باعث شده است که ما باید توجه ویژه اي داشته باشیم توجه ویژه

 
به اینکه این انتخاب براي ما سرنوشت ساز بوده و اقتصاد و پویایی در عرصه فرهنگی و مذهب درگرو این انتخاب است. 



امام جمعه ازنا بیان کرد: انسجام اسلامی و مباحث اجتماعی و توسعه متوازن و همه جانبه در گرو به این انتخاب است، بخشی از
فرآیند انتخابات مربوط به شوراي محترم نگهبان است که تشکر می کنیم از اینکه با سازوکاري که اندیشیده اند، کاندیداهاي ما نهایتاً

 
به 40 نفر رسید که براي این 40 نفر بررسی مجدانه اي انجام می پذیرد. 

وي یادآور شد: شوراي نگهبان تعارف را کنار بگذارد و تمام دقت را به کار گیرد و افرادي که واقعاً صلاحیت دارند انتخاب شوند اما این

 
نکته و این معنا نباید منافی مسئولیت من و شما باشد. 

سپهوند با اشاره به اینکه کار شوراي نگهبان بررسی صلاحیت ها است، گفت: بایستی بامطالعه و تحقیق گزینه اي که داراي بصیرت،

 
تعهد و اصلح هست را انتخاب کنیم و در این راستا تکلیف اجتماعی داریم. 

 
ایالات متحده مقاومت تشکیل شده است 

حجت الاسلام ابراهیم طهماسبی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته کوهدشت، اظهار داشت: غضب انسان را به بیچارگی می رساند،
بایستی خود را بر آن مسلط کنیم و اجازه ندهیم که او ما را مغلوب کند، وقتی انسان توانست در کارها عاقلانه عمل کرده و هیجانات

 
درونی خود را کنترل کند، مسیر پیروزي و درست را طی خواهد کرد. 

وي با اشاره به اینکه لباس تقوي زینت انسان است، افزود: در قضاوت ها عاقلانه و عادلانه عمل کنیم و خشم خود را به خاطر خداوند

 
متعال فروکش کنیم، چراکه اگر غیر شود، انسان به سمت فروپاشی می رود. 

امام جمعه کوهدشت عنوان کرد: یکی از راه هاي کنترل خشم، تغافل است، روز قیامت نمی توانیم پاسخگوي دیگران باشیم تا فرصت

 
هست جبران کنیم و مراعات همدیگر را بکنیم. 

وي ضمن گرامیداشت سالگرد فتح خرمشهر، تصریح کرد: امروز روز امتحان و مقاومت است، دلاوري رزمندگان اسلام در عملیات

 
غرورآفرین بیت المقدس نماد تعهد ملت ایران به انقلاب اسلامی است. 

طهماسبی با اشاره به ضرورت غرور نداشتن وامید براي فردایی روشن، گفت: امروز رمز برون رفت او روز جهاد اقتصادي است، رمز رفع
مشکلات اقتصادي، تکیه به توان داخلی و متکی نبودن اقتصاد به نفت است، در مورد تحریم ها بایستی اولویت را در خنثی سازي آن

 
به کار برد. 

امام جمعه کوهدشت ضمن انتقاد از اظهارات اخیر ظریف در یک فایل صوتی، بیان کرد: امروز راه شهید سلیمانی به عنوان یک مکتب

 
نورانی و الهی به جهان مخابره می شود، اگر این شهید بزرگوار نبود امثال آقاي ظریف راه دیپلماسی و مذاکره هم نداشتند. 

وي با اشاره به اهمیت انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: بایستی دولتی انتخاب شود که باکفایت بوده و منشی رجایی وار، همت وار،

 
خرازي وار و سلیمانی وار داشته و به ملت تکیه کرده و راستگو باشد نه اینکه چشمش به غرب و ایادي آن باشد. 

طهماسبی با اشاره به اتحاد فلسطینی ها در تحولات اخیر، موجب تسلیم شدن دشمنان شده است، گفت: صهیونیست ها در درون
دچار آسیب و آشوب شده اند و آزادي قدس نزدیک است چراکه ایالات متحده مقاومت تشکیل شده است و همه باهم یک صدا

 
هستند. 



امام جمعه کوهدشت با اشاره به ضرورت دوري کردن کاندیداها از تخریب همدیگر، بیان کرد: با پاي باطل نمی شود به چیزي رسید و
هدف وسیله را توجیه نمی کند، امروز روز حماسه و عملیات بیت المقدس است، ما خرمشهرها در پیش داریم که انتخابات یکی از آن

 
ها است، بایستی دولت مقاوم و انقلابی تشکیل شود. 

وي با اشاره به انتخابات شوراي شهر و ضرورت انتخاب اصلح براي ساماندهی وضعیت شهري، بیان کرد: از خدمات بسیجیان و سپاه
عزیز و همچنین مجموعه شبکه بهداشت و درمان تشکرمی کنیم، درزمینهٔ درمانی به برخی تجهیزات احتیاج داریم که بایستی برطرف
شود، جهاد کشاورزي نیز از برداشت بی رویه آب در مزارع جلوگیري کنند، چراکه موجب کاهش آب سفره هاي زیرزمینی و خشک

 
شدن چاه هاي آب شرب مردم شهرستان شده است. 

انتهاي پیام/



اتحاد و باهم بودن فلسطینیان رمز پیروزیشان در برابر دشمنان است

منبع: داناشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/02/31

ائمه جمعه هرمزگان در خطبه هاي این هفته شهرستان ها گفتند: به لطف خدا امروز فلسطینیان به جاي سنگ در دست
داشتن موشک به دست دارند و این یعنی داشتن اراده و مصمم بودن براي رسیدن به یک هدف و آن پیروزي بر دشمن

غاصب و متجاوز ستمگر صهیونیست است.

ائمه جمعه هرمزگان در خطبه هاي این هفته شهرستان ها
گفتند: به لطف خدا امروز فلسطینیان به جاي سنگ در
دست داشتن موشک به دست دارند و این یعنی داشتن
اراده و مصمم بودن براي رسیدن به یک هدف و آن
پیروزي بر دشمن غاصب و متجاوز ستمگر صهیونیست

 
است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از هرمز؛ ائمه
جمعه هرمزگان در خطبه هاي این هفته شهرستان ها با
تاکید بر اینکه اسرائیل کودك کش به اراده پروردگار تحقیر
شد، گفتند: :به لطف خدا امروز فلسطینیان به جاي سنگ
در دست داشتن موشک به دست دارند و این یعنی داشتن

 
اراده و مصمم بودن براي رسیدن به یک هدف و آن پیروزي بر دشمن غاصب و متجاوز ستمگر صهیونیست است. 

امام جمعه شهرستان سیریک با اشاره به سخنان اخیر مقام معظم رهبري در باره فلسطین به کشور هاي عربی گفت: فلسطینی ها چه
در قدس شریف و چه در غزه و چه در دیگر سرزمین هاي اشغالی تنها راه پیروزي آنها باید باهم بودن ، متحد در برابر دشمنان و چاره

 
اي حز پرهیز از دو دستگی و اختلافات سلیقه اي در پیش داشته باشند. 

حجت الاسلام و المسلمین محسن سالاري افزود:به لطف خدا امروز فلسطینیان به جاي سنگ در دست داشتن موشک به دست دارند

 
و این یعنی داشتن اراده و مصمم بودن براي رسیدن به یک هدف و آن پیروزي بر دشمن غاصب و متجاوز ستمگر صهیونیست است. 

وي گفت:اگر مسئولان در کشور همانطور که حساسیتشان نسبت به برگزاري انتخابات در کشور مهم بود به مسئله معیشت و اقتصاد

 
مردم به این جدیت پیگیري می کردند قطعا بسیاري از مشکلات مردم مرتفع و توسعه متوازن جامعه فزآینده تر می شد. 

امام جمعه شهرستان سیریک با بیان اینکه تنها راه نجات این دنیا تقوا است یاد آور شد:از گروه هاي جهادي که با کرامت هزاران پرس

 
غدا و وسایل غذایی و لوازم خانگی را با کرامت به نیازمندان و خانواده هاي کم برخوردار تحویل دادند تشکر و قدر دانی کرد. 

سالاري اضافه کرد: سید والامقام عبدالعظیم حسنی از اولا امام حسن مجتبی(ع) است و هرکسی عبدالعظیم حسنی را در شهر ري
زیارت کند همانند زیارت امام حسین علیه السلام است عبدالعظیم حسنی در زمان پنج امام را درك کرده است بعضی امامان مردم را
براي گرفتن جواب سوال شان نزد سید عبدالعظیم می فرستادن و از ایشان می پرسیدند چه شد که به این مقام رسیدي ایشان فرمود



 
خدمت و احسان به خلق االله. 

 
اسرائیل کودك کش به اراده پروردگار تحقیر شد 

حجت الاسلام والمسلمین حسین غلامی، امام جمعه شهرستان بشاگرد با اشاره به روز اهداي خون اظهار کرد: شتاب در کار خیر یکی

 
از ویژگی هاي مسلمان است و اهداء خون یک کار خیري است که باعث نجات جان انسان می شود. 

امام جمعه بشاگرد عنوان کرد: ذخایر معدنی جزء ثروت هاي گرانقدر این مرز و بوم است که استفاده مطلوب از آنها موجب اشتغال و
افزایش درآمدهاي ملی می شود، امیدواریم مسئولین شهرستانی و استانی با تدابیر منصفانه و عادلانه در این حوزه اقدامات قابل

 
توجهی در جهت بهره وري و بهره مندي مردم از این ذخایر خدادادي داشته باشند. 

 
پیروزي جبهه با صلابت مقاومت 

غلامی تصریح کرد: این پیروزي زمینه و مقدمه ي افول غدّه سرطانی را هموار تر کرد و همانطور که حماسه خرمشهر زمینه اي داشت

 
به نام عملیات بیت المقدس، 

امروز شاهد اقتدار جبهه مقاومت، افتخار آفرینی و حماسه سازي در غزّه و نوار غربی و فلسطین عزیز بودیم؛ امروز اسرائیل کودك کش

 
به اراده پروردگار تحقیر شد، قدرت پوشالی رسوا شد و یک بار دیگر ذلتّ و شکست رژیم صهیونیستی رقم خورد. 

وي با بیان اینکه خط قرمز مردم ما در انتخابات حفظ ارزش هاي نظام اسلامی و احترام به قانون اساسی و حضور پرشور در انتخابات

 
است، اذعان کرد: اخلاق مداري و احترام به موازین دینی باید سرلوحه کار تبلیغاتی نامزدها و طرفدارانشان باشد. 

امام جمعه بشاگرد افزود: کسی فکر نکند خودش اصل است و مردم به خاطر او پاي صندوق رأي می روند بلکه مردم هرگز شخص را

 
بر مکتب ناب اسلام ترجیح نمی دهند. 

غلامی با اشاره به اینکه جادّه هشت سال معطل روستاي نیک دشت و مشابه این پروژه منتظر همت دکتر همتی هستند ، گفت:
آبرسانی به روستاهاي ما بین تنگه سهران تا گوهران و بلأخص کوه حیدر منتظر عملی شدن وعده ي نماینده ي محترم و مدیر استانی

 
ذي ربط است. 

وي خاطر نشان کرد: در شوراي برنامه ریزي نسبت به حوزه ي توسعه و گسترش فرهنگ قرآنی توجه ویژه اي لازم است. زیر
ساختهاي فرهنگی شهرستان چیزي در حد صفر است چرا باید مرکز شهرستانی ما حتی یک کتابخانه عمومی نداشته باشد به این

 
توجیه دارد که بگوییم مجوز احداث کتابخانه عمومی نداریم. 

 
اکنون جهان به اقتدار ایران پی برده است 

حجت الاسلام شریفی امام جمعه حاجی آباد در خطبه هاي نماز جمعه این هفته ضمن محکوم کردن جنایتهاي اسرائیل علیه مردم
فلسطین اظهار کرد:مهمترین و اصلی ترین شاخصه دفاع فلسطین در زمان کنونی یکپارچگی و بهم پیوستگی 14 میلیون فلسطینی در

 
داخل و خارج از فلسطین است. 

شریفی افزود: اکنون جهان به اقتدار ایران پی برده و حکمت صبر و خویشتن داري ایران انقلابی را براي اقدام و عمل در زمان مناسب



 
به خوبی دریافته است و توازن قوا به گونه اي ملموس به نفع جبهه مقاومت تغییر کرده است. 

وي بیان داشت:از برکات فوري این دفاع بزرگ افزایش شکستگی رو به افزون رژیم روبه رو صهیونیستی است. اینک مهاجرت معکوس

 
روبه رو شده است. 

امام جمعه حاجی آباد تصریح کرد:یک پرسش عمومی در سرزمین هاي اشغالی این است رژیمی که از عهده مقابله با مقاومت فلسطین

 
بر نمی آید چگونه ادعاي مقابله با حزب االله و هماوردي با ایران مقتدر را دارد. 

شریفی در ادامه ضمن تشکر از شوراي نگهبان افزود:شوراي نگهبان بدون ملاحضات سیاسی و توقعات زیاده خواهان برخی کاندیداها و

 
جناح هاي سیاسی در مسیر قانون و رعایت نشر قانون حرکت کند. 

وي ضمن سفارش به کاندیداهاو ستادها بیان داشت:مهمترین خط قرمز باید پرهیز از گفتار و اقداماتی باشد که خروجی ان نشست و

 
اختلاف در جامعه است. 

وي افزود:بایدالگوهاي بارز اخلاق مداري و قانون مداري باشند، اولویتهاي اصلی در رقابت هاي انتخاباتی باید وحدت ملی امنیت ملی

 
آرمان هاي ملی و انقلابی تقویت و اعتماد عمومی و افزایش سرمایه اجتماعی و مشارکت حداکثري باشد. 

انتهاي پیام/



به چرخه برگشتن 1557 واحد راکد تولیدي در سال گذشته/ از ظرفیت صنایع

معدنی در زمینه اشتغال بهره خواهیم برد

منبع: ایراسینشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/02/31

علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به استان اصفهان و در جمع خبرنگاران از به چرخه برگشتن
1557 واحد راکد صنعتی در سال گذشته خبر داد و گفت: ممنوعیت خام فروشی همچنان ادامه پیدا خواهد کرد تا از ظرفیت

صنایع معادنی در حوزه اشتغال بهره ببریم.

علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در
جریان سفر به استان اصفهان و در جمع خبرنگاران از به
چرخه برگشتن 1557 واحد راکد صنعتی در سال گذشته
خبر داد و گفت: ممنوعیت خام فروشی همچنان ادامه پیدا
خواهد کرد تا از ظرفیت صنایع معادنی در حوزه اشتغال

 
بهره ببریم. 

به گزارش ایراسین، علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت،
معدن و تجارت که به منظور رسیدگی و ارزیابی واحدهاي
مختلف تولیدي در بخش صنعتی و معدنی و افتتاح چند

طرح تولیدي در استان اصفهان، به این استان سفر کرده بود در جمع خبرنگاران اظهار کرد: خوشبختانه وضعیت صنعت و تولید ما در
سال گذشته بسیار خوب بوده است و نزدیک به 8 درصد رشد صنعتی داشته ام و بالغ بر 1557 واحد راکد به چرخه تولید

 
برگرداندیم.امسال نیز در برنامه بازگشت حدود 2000 واحد صنعتی راکد را در دستور کار خود داریم. 

وي به بحث آزادسازي و معادن حبس شده که یکی از معضلات اساسی معادن در چندین دهه گذشته بود پرداخت و گفت: از هفته
گذشته آزادسازي حدود 6 هزار محدوده و معدن غیر فعال در کشور آغاز شده و به تدریج در 31 استان واگذار می شود که شامل
استان اصفهان هم می شود. این رقم قابل ملاحظه اي است که فرصت خوبی براي سرمایه گذاري در بخش صنایع معدنی قلمداد می

 
شود. 

وزیر صمت در ادامه گفت: ما به دنبال الزام همه واحد معدنی به سمت هستیم البته خام فروشی چندین ماهی است که ممنوع شده و

 
این ممنوعیت ادامه خواهد داشت تا به سمت صنایع معدنی پیش برویم و از ظرفیت این صنایع معادن در حوزه اشتغال بهره ببریم. 

شایان ذکر است هفته گذشته آیین طرح آزادسازي 6 هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت،
روساي سازمان هاي صنعت استانی و تشکل هاي بخش خصوصی به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار شد. گفتنی است از حدود 6 هزار
معدن و محدوده، تعداد 330 محدوده و معدن متروکه، یک هزار و 226 فقره داراي پروانه بهره برداري معدن و 480 فقره داراي

گواهی کشف است.



رشد فاخر 8 درصدي تولید صنعتی در سال گذشته/ 100 شرکت بزرگ کشور

موتور محرکه اقتصاد مقاومتی در کشور هستند

منبع: ایراسینشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/02/31

علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان سفر به اصفهان گفت: در سال گذشته علیرغم تحریم و شیوع
کرونا رشد 8 درصدي در تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات است و امسال هم نوید جشن ملی لوازم خانگی

کشور را در آینده نزدیک می دهیم.

علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در
جریان سفر به اصفهان گفت: در سال گذشته علیرغم
تحریم و شیوع کرونا رشد 8 درصدي در تولید صنایع کشور
رقم خورد که مایه فخر و مباهات است و امسال هم نوید
جشن ملی لوازم خانگی کشور را در آینده نزدیک می

 
دهیم. 

به گزارش ایراسین، علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت،
معدن و تجارت که به منظور رسیدگی و ارزیابی واحدهاي
مختلف تولیدي در بخش صنعتی و معدنی و افتتاح چند

طرح تولیدي در استان اصفهان، به این استان سفر کرده بود در نشستی با فعالان اقتصادي اظهار کرد: در سفر به شهرستان شهیدپرور

 
اردستان، بازدیدي از واحدهاي تولیدي و صنعتی داشتیم و در دیداري چهره به چهره مشکلات واحدهاي صنعتی و تولیدي بیان شد. 

وي افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت در این دوره مصمم است تا در راستاي تحقق شعار سال و تاکید رهبر انقلاب به پشتیبانی و

 
مانع زدایی از تولید مصمم ادامه دهد. 

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: این وزارتخانه راسا در حمایت از تولید از واردکنندگان و صادرکنندگان پشتیبانی می کند. 

وي گفت: اقدامات وزارت صمت در راستاي پشتیبانی و مانع زدایی از تولید جسورانه است که می توان به آزادسازي 6 هزارمترمربع

 
محدوده معدنی در کشور اشاره کرد که این موضوع شامل استان اصفهان هم می شود. 

رزم حسینی تصریح کرد: اقدام آزادسازي معادن فرصت سرمایه گذاري و اشتغال زایی را فراهم می کند؛ چراکه سال ها بود که این
معادن غیرفعال یا راکد بودند اما اکنون با همیاري تشکل هاي معدنی و نظارت هاي مربوطه جریان سازي در بخش سرمایه گذاري

 
معدن میسر شده است. 

وي افزود: یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه حذف امضاهاي طلایی و صدور مجوز در صنعت فولاد است؛ چرا که بر این باوریم که

 
سرمایه گذاران در این بخش مشروط به تامین آب می.توانند این صنعت را در کشور توسعه ببخشند. 



رزم حسینی تصریح کرد: یکی از موانع موجود در بخش صنعت، معدن و تجارت حذف بوروکراسی اداري است و با زدودن فضا و زمینه

 
رانت زدایی تحقق صادرات محصولات آزاد شده است. 

وي ادامه داد: واردات ماشین آلات سنگین نیز که در داخل وجود ندارد، محدودیت هاي آن برداشته شد. البته سیاست ما بر تولید

 
داخلی است تا براساس توانمندي هپکو ماشین آلات در داخل تولید شوند. 

وي به فعالان بخش کشاورزي هم نوید داد و گفت: با تصویب هئیت دولت تمام اختیارات از تامین تا صادرات و واردات نهاده هاي
دامی به وزارت جهادکشاورزي واگذار شده است که مورد استقبال وزیر هم قرار گرفته است تا با ایجاد وحدت رویه، برنامه ریزي در

 
صادرات و واردات محصولات کشاورزي و امنیت غذایی حاصل شود. 

وي بر توسعه متوازن صنعت به ویژه در بخش معدن تاکید کرد و گفت: براي تحقق اقتصاد مقاومتی ناگزیر به توسعه متوازن معادن در

 
کشور هستیم تا با ایجاد اشتغال در روستاها مانع مهاجرت به شهرها شویم. 

رزم حسینی بر نقش 100 شرکت بزرگ کشور به عنوان پیشران و موتور محرکه اقتصاد مقاومتی تاکید کرد و گفت: این شرکت ها
توانستند در فاز نخست با 150 هزارمیلیاردتومان و در فاز دوم با 300 هزار میلیاردتومان اقدامات مهمی در توسعه متوازن و حمایت از

 
بنگاه هاي کوچک اقتصادي بردارند. 

وي اضافه کرد: در سال گذشته علیرغم تحریم و شیوع کرونا رشد 8 درصدي در تولید صنایع کشور رقم خورد که مایه فخر و مباهات
است و امسال هم نوید جشن ملی لوازم خانگی کشور را در آینده نزدیک می دهم.



بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان

منبع: ایراسینشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه نخستین روز از سفر خود به استان اصفهان ، واحد صنعتی کویر مقوا اردستان را مورد
بازدید قرار داد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه نخستین روز از سفر
خود به استان اصفهان ، واحد صنعتی کویر مقوا اردستان را

 
مورد بازدید قرار داد. 

به گزارش ایراسین، علیرضا رزم حسینی که امروز
(31اردیبهشت ماه 1400) به منظور رسیدگی و ارزیابی
واحدهاي مختلف تولیدي در بخش صنعتی و معدنی و
افتتاح چند طرح تولیدي در استان اصفهان، به این استان
سفر کرد، از شرکت کویر مقوا اردستان بازدید به عمل

 
آورد. 

این واحد تولیدي با ظرفیت تولید 45 هزار تن مقواي دوبلکس مورد نیاز در صنایع بسته بندي در منطقه زواره، کیلومتر 7 جاده

 
شهراب قرار دارد. 

 
شرکت کویر مقوا اردستان در زمینی به مساحت تقریبی 150 هزار متر مربع و با زیربناي بیش از 33 هزار متر مربع بنا شده است. 

ظرفیت اشتغالزایی این واحد 300 نفر اعلام شده است که در حال حاضر 180 نفر در آن مشغول فعالیت هستند و به زودي باقی

 
ظرفیت اشتغال نیز تکمیل خواهد شد. 

میزان سرمایه گذاري ثابت این واحد تولیدي بیش از 11500 هزار میلیون ریال ارزیابی شده که شامل 4500هزار میلیون ریال سرمایه

 
ریالی و 27 میلیون یورو سرمایه ارزي است. 

در این بازدید که در ادامه سفر 2 روزه وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان اصفهان، انجام گرفت چند تن از معاونین و مدیران وزارت

 
صمت، مسئولان استانی و شهرستانی حضور داشتند. 

گفتنی است وزیر صنعت،معدن و تجارت در سفر خود به استان اصفهان چندین واحد تولیدي در بخش هاي مختلف صنایع و معادن را
مورد بازدید و بهره برداري قرار خواهد داد.



دشمن در فضاي مجازي بدنبال کاهش مشارکت در انتخابات است

منبع: داناشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/02/31

رضایی با اشاره به اینکه حضور مردم درانتخابات بدون شک خنثی کننده توطئه هاي مختلف دشمن خواهد بود گفت: دشمن
در فضاي مجازي بدنبال کاهش مشارکت انتخاباتی است

رضایی با اشاره به اینکه حضور مردم درانتخابات بدون شک
خنثی کننده توطئه هاي مختلف دشمن خواهد بود گفت:
دشمن در فضاي مجازي بدنبال کاهش مشارکت انتخاباتی

 
است 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ محمد باقر رضایی
در گفت و گو با خبرنگار پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی صبح
زاگرس، اساسی ترین مسئله کشور مسئله انتخابات است و
ما در هر شهر و دیاري که هستیم انتخابات به عنوان یکی
از اصلی ترین مسله آن شهر باید تلقی شود چرا که ما در
این جامعه سهمی داریم و به لحاظ حقوق شهروندي باید

 
بتوانیم سهم خویش را ایفا کنیم. 

وي افزود: دولت کارآمد اساسی ترین نیاز براي امروز کشور است که صحبت هاي متفاوتی نیز در یکسال گذشته مقام معظم رهبري

 
براي برون رفت از مشکل امروز جامعه همواره بیان کردند. 

کارشناس مسائل سیاسی تصریح کرد:رفع مشکلات امروز کشور در گروه روي کارآمدن یک دولت کارآمد و توانمند است که این مهم

 
باید به درستی صورت گیرد. 

وي افزود:دولت هاي مختلفی در کشور در طی سنوات گذشته روي کارآمدند که سیاست ها و برنامه هاي خود را اجرایی می کنند که

 
نتایج این اقدامات نیز در پایان دولت هاي براي مردم کاملا اشکار خواهد شد. 

رضایی گفت: در بحث دولت که تشکیل شده است از سه ضلع ایدئولوژي، ساختار و کارگزار که دین اسلام نیز نسبت به ایدوئولوژي و
مذهب تشیع نهادینه است و در بحث قانون و قانون گذار کاملا مشخص اشت و در بحث ساختار نیز کشور ما همانند سایر کشورهاي
جهان در قوه هاي مجریه، قضائیه ، مقننه و سایر نهادها در حال مدیریت کشور هستند که بحث کارگزاران یکی دیگر از مهمترین
ارکان قدرت است که با انتخاب یک کارگزار توانمند است که باید به درستی صورت گیرد لذا گردش نخبگان و مدیریت ها اگر یک

 
انتخاب درست براساس شایستگی ها انتخاب شود شاهد یک تحول در مدیریت ها و جامعه خواهیم بود. 

وي اظهارکرد: بسیاري از مشکلاتی که ناشی از سو مدیریت ها است نیز توسط کارگزاران خوب و توانمند و دولت کارآمد رفع خواهد

 
شد که نیازمند یک انتخاب درست در انتخابات است. 



کارشناس مسائل سیاسی گفت: امروز انتخابات جمهوري اسلامی در منطقه به عنوان یکی از مهمترین انتخابات که تاثیرگذاري آن در

 
بسیاري از معادلات جهانی و منطقه اي مورد پذیرش است داراي اهمیت ویژه است. 

وي گفت: پیچیدگی هاي سیاست هاي منطقه اي امریکا در منطقه نیازمند حضور یک دولت کارآمد براي خنثی سازي این سیاست ها
در منطقه غرب آسیا یکی از نیازهاي ضروري کشور است و موضوع بعدي بحث اقدامات ضد منطقه اي توسط رژیم صهیونیستی با

 
همراهی برخی کشور هاي منطقه است که باید این مهم نیز به طور ویژه در دستور کار یک دولت توانمندقرارگیرد. 

رضایی گفت: احساس خطر برخی از غرب گرایان در مقابله با اجراي سیاست هاي جدید است که برخی از سکولارها به دنبال اجراي

 
سیاست هاي خود هستند که حضور دولت کارآمد نیز خنثی کننده این تفکرات خواهد بود. 

وي در ادامه گفت: یکی دیگر از چالش هاي مهم در کشور حرکت دادن کشور به سمت دو قظبی سازي است که مقام معظم رهبري
همواره بر این مهم تاکید داشتند و از به انحراف کشانیدن اصول انقلاب و تحریف ها هشدار دادند که نیازمند یک انتخاب درست در

 
انتخابات است. 

کارشناس مسائل سیاسی گفت: در هر صنف و شغلی که هستیم باید تلاش کنیم که یک انتخابات پر شور و نشاط و با مشارکت

 
حداکثري حضور پیدا کنیم تا یک حضور ملی براي پشتوانه دولت کارآمد و قوي در مسائل مختلف جهانی باشیم. 

وي گفت: حضور مردم درانتخابات بدون شک خنثی کننده توطئه هاي مختلف دشمن خواهد بود لذا با توجه به همین مسئله باید

 
تلاش ها براي باشکوه تر برگزار کردن این مهم از سوي مردم اجرایی شود. 

رضایی گفت:شاخص هاي مهم براي انتخاب ریاست جمهوري اصلح مطرح است که باید باکفایت باشد یعنی بتواند مدیریت خوبی در
حوزه مسائل مختلف کشور داشته باشد و دوما باید فردي با ایمان باشد و براي دفاع از حقوق مردم در عرصه هاي داخلی و بین المللی
نیز مدافع حقوق مردم باشد و نکته بعدي این که مدافع منافع کشور باشد و عدالت خواهی یکی دیگر از شاخصه هاي یک رئیس
جمهور است که این مهم می تواند از بروز فساد در سطح کلان جلوگیري کند و نکته بعدي بحث عملکرد انقلابی و جهادي است که

 
می تواند حرکت کشور را به سمت تولید و کار و اشتغال چندین برابر کند. 

وي در ادامه گفت: یکی دیگر از ویژگی هاي رئیس جمهور خوب بحث اعتقاد به توانمندي هاي داخلی داشته باشد تا بتوانیم در مقابل
تهدیدات و تحریم ها مقابله کند و با اعتقاد به جوانان با تکیه بر اقتصاد مقاومتی در مسیر تعالی و پیشرفت گام بردارد و مردمی بودن
یکی دیگر از شاخصه هاي مهم ریاست جمهوري است و امیدوار بودن یکی از مهمترین ویژگی هاي یک رئیس جمهور خوب است تا

 
بتواند شاخص ما می توانیم را در آینده کشور زنده و پویا کند. 

کارشناس مسائل سیاسی گفت: باید یک رئیس جمهور خوب و اصلح را براي کشور انتخاب کنیم تا برنامه هاي دشمنان را نیز در این

 
انتخابات با شور و حضور حماسی خویش خنثی کنیم. 

وي گفت: نقش فضاي مجازي در کشور یک مسئله مهم در حوزه انتخابات است که دشمن در این فضاي به دنبال کاهش میزان
مشارکت مردم و تحریف و به انحراف کشانیدن افکار عمومی در خصوص جابجا کردن اولوبت هاي مردمی در حوزه معیشتی و اقتصاد

 
است که برخی افراد به دنبال انحرافات مختلف هستند که انحراف افکار عمومی را دنبال می کنند. 



رضایی گفت: در این حوزه باید کاملا هوشمندانه عمل کنیم تا این برنامه دشمن که به شدت در حال کار است صورت نگیرد که

 
نیازمند روشنگري و افزایش سواد رسانه اي است. 

وي در ادامه تاکیدکرد: براي اجراي عدالت نیازمند روي کارآمدن یک دولت کارآمد هستیم که با انتخاب خوب خود در حوزه هاي
مختلف می توانیم ضمن انتخاب یک فرد اصلح زمینه روي کار آمدن یک رئیس جمهور انقلابی را فراهیم کنیم تا مدیریت کشور با
اعتقاد به جوانان و تولید داخلی و تلاش براي اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی را اجرایی کنند و درد مردم را در حوزه مسائل

 
معیشتی و اقتصادي بر طرف کند. 

انتهاي پیام/



براي احیاي 1600 واحد راکد در شهرك ها و نواحی صنعتی برنامه ریزي شده

است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: بنا داریم 1600 واحد راکد در
شهرك ها و نواحی صنعتی و 400 واحد در خارج ا...

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: بنا داریم 1600 واحد راکد در شهرك ها
و نواحی صنعتی و 400 واحد در خارج از آن ها را با کمک استانداري ها و دستگاه قضایی به چرخه تولید بازگردانیم که سهم این

 
استان نیز 25 واحد است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شاتا، علی رسولیان در جریان سفر به استان کهگیلویه و بویراحمد در دیدار با نماینده
ولی فقیه و امام جمعه یاسوج با اشاره به این که ایجاد زیرساخت ها و شرایط لازم براي بنگاه هاي اقتصادي یکی از برنامه هاي مهم
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی است، افزود: سال گذشته با بازگشت بیش از 1557 واحد صنعتی راکد به چرخه تولید،

 
کاهش واردات برخی کالاها و واگذاري اراضی براي ایجاد شهرك هاي صنعتی، سال خوبی براي بخش صنعت کشور بود. 

وي اضافه کرد: در سال جاري نیازمند تقویت زیرساخت ها و فعال شدن بنگاه هاي اقتصادي هستیم و بسته هاي حمایتی و تشویقی

 
جدیدي را نیز براي سرمایه گذاران و شرکت هاي دانش بنیان در شهرك ها و نواحی صنعتی تعریف کرده ایم. 

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: در سفر به استان پرظرفیت کهگیلویه و
بویراحمد تفاهم نامه اي با استانداري منعقد و مبلغ 50 میلیارد تومان براي تأمین و ایجاد زیرساخت ها براي استان درنظر گرفته شد

 
که قبلاً به حساب استان واریز شده است. 

رسولیان بیان کرد: شهرك ها و نواحی صنعتی به ویژه در شهرك صنعتی شماره 3 یاسوج و سایر شهرستان ها نیازمند توسعه است که

 
در این تفاهم نامه شاهد پیشرفت آن ها خواهیم بود. 

وي با اشاره به برنامه ریزي ایجاد 1000 کارگاه صنعتی در شهر ك ها و نواحی صنعتی کشور اظهار داشت: سهم استان کهگیلویه و

 
بویراحمد 20 کارگاه است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: امسال موضوع احیاء واحدهاي صنعتی راکد را جدي تر دنبال می کنیم و بنا
داریم 1600 واحد راکد در شهرك ها و نواحی صنعتی و 400 واحد در خارج از آن ها را با کمک استانداري ها و دستگاه قضایی به

 
چرخه تولید بازگردانیم که سهم این استان نیز 25 واحد است. 

رسولیان به برنامه احیاء مسئولیت اجتماعی شرکت ها در چارچوب اقتصاد مقاومتی نیز اشاره کرد و مشارکت کامل تمامی ارکان

 
حاکمیت در استان ها و شهرستان ها را ضامن تحقق اقتصاد مقاومتی و توانمند سازي مناطق محروم کشور عنوان کرد. 



 
در شهرك هاي صنعتی ظرفیت ها و سرمایه هاي بسیاري خوابیده که باید از آن ها استفاده شود 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد نیز در این دیدار گفت: افکاري هست که ملت را باور ندارد؛ برخی ها موشک و

 
واکسن تولید داخل را هنوز باور نکرده اند، چرا که این دسته افراد خودباخته بوده و پیشرفت هاي کشور خوشایند آن ها نیست. 

حجت الاسلام والمسلمین سید نصیر حسینی افزود: دولت ها باید چابک باشند و از ظرفیت هاي بخش خصوصی بیشتر استفاده کنند؛

 
چرا که در همه ابعاد اگر مردم وسط میدان باشند، جامعه موفق خواهد شد. 

وي اضافه کرد: در همه مسائل سیاسی، اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی اگر از ظرفیت هاي مردمی استفاده کنیم، بیشتر به موفقیت
خواهیم رسید؛ چرا که ظرفیت هاي دولتی محدود است و ظرفیت هاي مردمی بی پایان است. بنابراین در این زمان که در شرایط
تحریم هاي همه جانبه دشمن هستیم، بهترین راه استفاده از ظرفیت مردم در بخش خصوصی است که باید این ظرفیت را فعال کنیم.

امام جمعه یاسوج ادامه داد: بر اساس منویات رهبري و تأکید معظم له، تا حدود زیادي در سایه تحریم با فعال کردن بخش خصوصی
موفق شدیم؛ چرا که توانمندي هاي زیادي داریم که در شرایط سخت ظاهر می شوند و در شرایط عادي این ظرفیت ها خودشان را

 
نشان می دهند. 

حسینی تأکید کرد: نباید سر سفره دیگران بنشینیم تا بیگانگان براي ما تعیین تکلیف کنند، براي ما قانون وضع کنند و در همه
امورات حتی اندیشیدن ما دخالت کنند. ملتی که دانشمندان بزرگی مثل بوعلی سینا، شیخ بهایی، فارابی و سایرین را داشته و گذشته
و پیشینه این ملت بهتر از دیگران بوده، نباید سر سفره دیگران بنشیند. شایسته نیست که صنعت و تولید و حوزه فرهنگ نیازمند به

 
دیگران باشد، چرا که فرهنگی بالاتر از الهامات الهی، زاییده کلام وحی و بیان انسان هاي عالم و بزرگ نیست. 

وي اظهار داشت: تا وقتی که ظرفیت هاي بزرگ داریم، نباید در اقتصاد و معیشت ضعیف باشیم تا بیگانگان براي ما تصمیم بگیرند و

 
اخلاق و معنویت خود را از دست بدهیم. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد افزود: هنوز برخی افکار داخلی وجود دارد که این ملت را ملتی ناتوان تلقی می کنند
و حرف آن ها همیشه ""نمی توانیم"" است که باید سر سفره دیگران بنشینیم. افکاري هست که ملت را باور ندارد. برخی ها موشک
و واکسن تولید داخل را هنوز باور نکرده اند، چرا که این دسته افراد خودباخته بوده و پیشرفت هاي کشور خوشایند آن ها نیست، تنها

 
از دیگران تعریف می کنند و ملت و دانشمندان و تولید داخلی را سرکوب می کنند. 

حسینی اضافه کرد: زیرساخت هاي خوبی در شهرك هاي صنعتی استان کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد که اگر مدیریت و

 
سازماندهی شوند، می توان در تولید و اشتغال در همین دوره تحریم عملکرد فراتر از تصور داشت. 

وي ادامه داد: در هر بخشی که تحریم شدیم، در همان بخش جلو رفتیم. 42 سال تمام با استکبار می جنگیم، آن ها ضعیف تر شده و

 
ما قوي تر شدیم. در دوره اي توان مقابله با دشمن را نداشتیم، اما اکنون در هر زمینه اي امکان مقابله با آن ها را داریم. 

امام جمعه یاسوج تصریح کرد: در شهرك هاي صنعتی این استان ظرفیت ها و سرمایه هاي بسیاري خوابیده که باید از این ظرفیت ها



استفاده شود. هرچند که باید از استاندار به دلیل پیگیري ها و از مسئولان شهرك هاي صنعتی به دلیل جدیت در کار قدردانی کنیم،
اما باید از ظرفیت هاي خود نیز به خوبی و درستی استفاده کرد تا در تولید و اشتغال و معیشت مردم استان گام هاي بلندتري برداریم.



رژیم صهیونیستی به برکت مقاومت و اراده قوي فلسطینیان مجبور به پذیرش

آتش بس شد/انتظار داریم رئیس جمهور آینده به مشکلات مردم رسیدگی کند

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/02/31

نماینده ولی فقیه در استان ، گفت: رژیم اشغالگر صهیونیستی که در جنگ 6روزه با اعراب به برتري رسید، امروز به برکت
مقاومت و اراده پولادین فلسطینیان، پس از 11 روز جنگ تمام عیار، بدون هیچ پیش شرطی خودش آتش بس اعلام کرد و

این به برکت تجهیز فلسطین و غزه به موشک هایی است که نتیجه اقدامات شهید سلیمانی ها ...

به گزارش دیار آفتاب؛ آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در
استان مرکزي در خطبه هاي این هفته نماز جمعه اراك با اشاره به
مقاومت 11روزه ملت فلسطین در برابر اشغالگران صهیونیستی، گفت:
این رژیم اشغالگر که در جنگ 6روزه با اعراب به برتري رسید، امروز به
برکت مقاومت و اراده پولادین فلسطینیان، پس از 11 روز جنگ تمام

 
عیار، بدون هیچ پیش شرطی خودش آتش بس اعلام کرد. 

وي افزود: این امر نشان از برتري اراده قوي ملت مقاوم فلسطین است. البته باید این را هم در نظر داشت که ملت فلسطین تا چند
سال قبل هیچ سلاح دفاعی نداشت ولی الان به موشک و انواع اسلحه مجهز شده و این به برکت شهید سلیمانی ها صورت گرفته است.

امام جمعه اراك ادامه داد: این جنگ که نهایتا با پیروزي ملت فلسطین همراه شد، باعث شد تا فلسطینیان سراسر دنیا یکپارچه تر
شوند و در مقابله با رژیم صهیونیستی خواسته اي واحد را دنبال کنند. وحدت بزرگترین رمز پیروزي فلسطینیان در برابر دشمن

 
خواهد بود. 

دري نجف آبادي با اشاره به رفتار ذلت بار کشورهاي مرتجع عرب در به رسمیت شناختن رژیم غاصب صهیونیستی، گفت: این جنگ
باعث شد تا کشورهایی نظیر امارات، عربستان، بحرین و ... که تصور می کردند با حمایت از رژیم صهیونیستی قدرت پیدا می کنند،
بیشتر به خاك مذلت فرو بروند. صدام، قذافی، علی عبداله صالح و دیگر سران منفور عرب که به درك واصل شدند هم از جنس شما

 
بودند و سرنوشت شما نیز به مانند آنان خواهد بود. 

وي با اشاره به در پیش بودن انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم، گفت: ان شا االله براي انتخاباتی با شکوه، عزتمندانه و مقتدرانه آماده
می شویم. البته از رئیس جمهور آینده نیز انتظار داریم به مشکلات مردم رسیدگی کند. همانطور که از دولت فعلی نیز چنین خواسته

 
هایی داشتیم و در مورد خصوصی سازي بسیار صحبت کردیم. 

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي با اشاره به خصوصی سازي اشتباه در بسیاري موارد، تصریح کرد: در همین راستا می خواستند
پالایشگاه شازند را که ارزشی 10 میلیارد دلاري دارد، به مبلغ 2.3 میلیارد دلار بفروشند که ما در استان با نامه نگاري به رهبر معظم

 
انقلاب، جلوي این کار اشتباه را گرفتیم. 



وي با بیان اینکه امیدواریم دولت آینده در زمینه هاي فرهنگی، اقتصادي، اجتماعی، خانواده، امنیت ملی و بین المللی و ... برنامه هایی
صحیح داشته باشد، گفت: دولت آینده باید کشور را براي یک دهه دیگر در جهت پیشبرد آرمان هاي امام و شهدا به پیش ببرد. باید

 
مباحثی همچون مسکن، کارآفرینی، صنایع تبدیلی، مبارزه با فساد و ... در دولت سیزدهم جدي گرفته شود. 

امام جمعه اراك با اشاره به در پیش بودن 8شوال، گفت: این روز یادآور جنایت آل سعود در مدینه و تخریب مقبره ائمه بقیع است.
تقریبا 98 سال قبل و در سال 1344 هجري قمري این اقدام جنایت کارانه صورت گرفت در حالی که پیش از آن ائمه بقیع مقبره و

 
گنبد داشتند ولی در چنین روزي این اقدام وحشیانه از سوي آل سعود صورت گرفت که آن را محکوم می کنیم. 

دري نجف آبادي با اشاره به سالروز پیوند عضو در کشور، گفت: اول خرداد سالروز پیوند عضو است که از همینجا از عموم مردم

 
خواستاریم در راستاي اقدامی نیکوکارانه به این کار بپیوندند. 

انتهاي پیام/



نبود شغل چالش اصلی جوانان روستایی

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/02/31

در حالی که زیرساخت هاي ارتباطی و خدماتی از جمله برق، تلفن، اینترنت،گاز و آب در بسیاري از روستاها ایجاد شده اما
کماکان نبود شغل دغدغه اصلی روستاییان است.

در حالی که زیرساخت هاي ارتباطی و خدماتی از جمله برق، تلفن، اینترنت،گاز و آب در

 
بسیاري از روستاها ایجاد شده اما کماکان نبود شغل دغدغه اصلی روستاییان است. 

به گزارش خبرنگار ما، هر ساله تعداد زیادي از مردم روستا به دلیل نبود امکانات و
زیرساخت ها از جمله برق، آب، گاز، تلفن، اینترنت، آب شرب و لوله کشی تصمیم به

 
مهاجرت از روستاها به شهر می گیرند. 

با پیشرفت علم و فناوري در دنیا و توسعه جوامع شهري ماندن در شرایط سخت زندگی روستایی دور از انتظار است و مردم روستا هر
گاه مشاهده می کنند که در شهرها امکانات رفاهی فراوانی وجود دارد، تصمیم به مهاجرت از روستا می گیرند در حالی که ظرفیت

 
روستاها و نقش آنها براي کشور بسیار مهم و حائز اهمیت است. 

روستاها در واقع از پایگا ه هاي حیاتی و اساسی در هر جامعه اي هستند که در توسعه ملی کشور نقش زیادي دارند و خالی از سکنه

 
شدن آنها و مهاجرت روستاییان به شهرها می تواند خسارت هاي جبران ناپذیري به دنبال داشته باشد. 

روستا به خودي خود یک واحد تولیدي، خدماتی، فرهنگی و سکونتی است که در امنیت غذایی کشور، کمک به بخش صنعت، ایجاد
فرصت هاي شغلی منحصر به فرد و توسعه صادرات محصولات غیرنفتی موثر است، بنابراین لازم است که به این محل ها توجه شود تا

 
شاهد کاهش جمعیت در مناطق روستایی نباشیم. 

یکی از مهمترین گلایه هاي روستاییان در این رابطه، نبود زیرساخت هاي کافی براي زندگی در مناطق روستایی است، امکاناتی که

 
این روزها به نیاز اصلی زندگی انسان تبدیل شده است. 

در حوزه امکانات روستایی تاکنون اقدامات خوبی در استان یزد صورت گرفته و یزد یکی از استان هاي پیشرو کشور در حوزه ایجاد
زیرساخت هاي روستایی است ولی متاسفانه همچنان جلوگیري از مهاجرت روستاییان به شهرها از یک سو و مهاجرت معکوس به این

 
مناطق همچنان آنچنان که مد نظر است محقق نشده است. 

از جمله امکاناتی که در روستاهاي استان یزد به خوبی در کنار وجود برق و گاز فراهم شده، امکانات ارتباطی از جمله تلفن و اینترنت

 
است که تقریبا تمامی روستاهاي یزد این روزها از آن بهره مند هستند. 

محمدرضا پاکدل مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان یزد در این زمینه در گفت وگو با خبرنگار ما در یزد اظهار داشت: در



شرایط کرونا نیاز به اینترنت بیش از هر زمان دیگري لازم بود و مجموعه هاي متفاوتی از جمله مخابرات، فعالان امر در بخش
زیرساخت ها و اپراتورها تالاش کردند که این تکنولوژي به نحو مطلوب در اختیار مردم به جهت آموزش و یا رونق کسب و کار قرار

 
بگیرد. 

وي گفت: ما جلوتر از برنامه توسعه ششم که در آن لازم بود تنها 80 درصد روستا به شبکه متصل شوند عمل کردیم و در اتصال به
اینترنت در روستاها جلوتر از برنامه حرکت کردیم با توجه به اینکه مردم بارها اعلام نیاز کردند که براي آموزش مجازي دانش آموزان

 
به اینترنت نیازمند هستند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان یزد ادامه داد: خوشبختانه با پیگیري هاي مکرر از ابتداي هفته عملیات اجرایی در 22
روستاي باقی مانده استان که فاقد اینترنت بودند شروع شد تا با ارتقا تکنولوژي سایت ها این روستاها را به شبکه ملی اطلاعات و

 
اینترنت پر سرعت وصل کنیم. 

هر چند این اقدامات نشان از توجه به مناطق روستایی دارد اما مسائل و مشکلات بسیار زیادي در مناطق روستایی وجود دارد و
روستاهاي ما به حمایت هاي بیشتري نیاز دارند متاسفانه بسیاري از توانمندي هاي بالقوه مناطق روستایی مورد غفلت واقع شده است.

در مواقعی فراهم آوردن بخشی از امکانات و عدم توجه به موضوعات مهم دیگر سبب می شود هر چند زیرساخت هاي توسعه اي در

 
روستا ایجاد شده اما مردم تمایلی به بازگشت به روستا نداشته باشند. 

یکی از مهم ترین چالش هاي اصلی چه در مناطق شهري و چه در مناطق روستایی بوده است موضوع اشتغال به ویژه اشتغال جوانان

 
بوده است، از این جهت زمینه سازي براي اشتغال روستاییان می تواند سبب تقویت جذب مردم به مناطق روستایی شود. 

محمدصالح جوکار نماینده مردم یزد و اشکذر و بخش ندوشن در مجلس شوراي اسلامی در این رابطه در گفت و گو با تسنیم با اشاره
به اینکه مهاجرت روستاییان به شهرها پدیده اي است که نتایج خوبی به دنبال ندارد اظهار داشت: مسئولان باید براي جلوگیري از

 
مهاجرت روستاییان به شهرها برنامه داشته باشند. 

وي تصریح کرد: یکی از مهمترین مسائلی که در ارتباط با جلوگیري از مهاجرت روستاییان باید به آن توجه داشته باشیم، زمینه سازي

 
براي اشتغال روستاییان به ویژه جوانان است. 

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: این موضوع از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و

 
تا زمانی که به این مهم توجه نشود، ایجاد زیرساخت ها بدون اشتغال نمی تواند مانع مهاجرت مردم به شهرها شود. 

با توجه به اینکه کسب شغل مهم ترین عامل مهاجرت از روستاها در این سال ها بوده زمینه سازي براي ایجاد اشتغال در مناطق
روستایی براي جوانان روستا، علاوه بر اینکه کیفیت زندگی مردم در روستا را بهبود می بخشد سبب حضور و ماندگاري دیگر مردم

ساکن در روستا می شود.



ظرفیت گلخانه هاي آذربایجان غربی به 10 هزارتن در سال افزایش یافت
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رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی گفت: با افتتاح گلخانه هیدروپونیک ارومیه ظرفیت گلخانه اي استان به 10
هزار تن در سال افزایش یافت.

رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی گفت: با افتتاح گلخانه
هیدروپونیک ارومیه ظرفیت گلخانه اي استان به 10 هزار تن در سال

 
افزایش یافت. 

به گزارش خبرگار ما، اکبر کرامتی صبح جمعه در آئین بهره برداري فاز اول
گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی ارومیه افزود: تعداد 24 واحد گلخانه

تولید سبزي و صیفی با ظرفیت تولید 9400 تن در سال در آذربایجان غربی وجود دارد که با افتتاح این واحد به تعداد 25 واحد

 
گلخانه اي با ظرفیت تولید 10 هزار تن در سال افزایش یافت. 

وي با اشاره به اهمیت کشت هاي متراکم گلخانه اي اظهار کرد: با توجه به نیاز روزافزون بازار و تولید محصولات خارج از فصل، این

 
روش تولید و کشت، امروزه به یکی از سود آورترین بخش هاي کشاورزي تبدیل شده است. 

کرامتی با بیان اینکه کشت گلخانه اي باعث افزایش ده برابري تولید در واحد سطح در مقایسه با هواي آزاد می شود، افزود: از دیگر
مزایاي کشت گلخانه اي تولید یک نوع محصول چند نوبت در سال، استفاده از اراضی غیرقابل کشت با سیستم هیدروپونیک، افزایش
کیفیت محصول تولیدي، عدم وابستگی تولید به شرایط محیطی و امکان بازاریابی مناسب و تنظیم برنامه کشت مطابق با نیاز بازار،

 
تداوم کار و تولید محصول در تمام فصل هاي سال با توجه به امکان کنترل عوامل محیطی و تنظیم شرایط مورد نیاز گیاه است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی عنوان کرد: این گلخانه هیدروپونیک به مساحت 1.5 هکتار در
روستاي گنگچین شهرستان ارومیه واقع شده است که محصول این واحد تولیدي عمدتاً سبزي و صیفی (خیار) و بخشی توت فرنگی

 
است. 

کرامتی تصریح کرد: براي راه اندازي این واحد تولیدي بیش از 200 میلیارد هزینه شده است که 37.6 میلیارد ریال تسهیلات بانکی از
محل اعتبارات اشتغال پایدار روستایی و9.4 میلیارد ریال سهم آورده متقاضی از تسهیلات و153 میلیارد ریال سرمایه گذاري شخصی

 
مجري طرح بوده است. 

وي با بیان اینکه با راه اندازي این واحد تولیدي براي 20 نفر به صورت مستقیم و 30 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغالزایی می شود،
تاکید کرد: فاز دوم این طرح نیز با راه اندازي سیستم سورت و بسته بندي به طور کامل در هفته جهاد کشاورزي امسال افتتاح خواهد

 
شد. 



فاز اول گلخانه هیدوروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600 تن در روستاي گنگچین شهرستان ارومیه با حضور استاندار

 
و رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی افتتاح شد. 

در این واحد گلخانه اي که مجهز به سیستم کف گرمایشی، سیستم کامل co2 و کنترل مدار بسته هوشمند آب است،
انواع نشا محصولات جالیزي و صیفی اعم از هندوان، ملون، خیار، گوجه فرنگی، فیسالیس و تکثیر توت فرنگی انجام می شود و
محصولات تولیدي این گلخانه طی قرارداد منعقده فی مابین به کشور اوکراین روسیه صادر و به صورت کشاورزي قراردادي محصول

تولید و روانه بازار مصرف داخلی و خارجی می شود.



مرثیه اي بر دام سنتی استان خوزستان بر اثر غفلت مسئولان دولتی
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گاومیش دام سنتی، پرسود و ارزشمند خوزستان امروزه به دلیل غفلت مسئولان استانی در کنار کاهش میزان بارندگی و ورود
به دوران تنش آبی اوضاع خوبی ندارد.

گاومیش دام سنتی، پرسود و ارزشمند خوزستان امروزه به دلیل غفلت مسئولان
استانی در کنار کاهش میزان بارندگی و ورود به دوران تنش آبی اوضاع خوبی

 
ندارد. 

به گزارش خبرنگار ما، گاومیش، دام سنتی و ارزشمند استان خوزستان به ویژه
در شهرستان هاي اهواز، آبادان، خرمشهر، شادگان و ماهشهر است که اشتغال

 
صدها نفر از مردم روستایی و تامین منابع لبنیاتی دیگر استان هاي، این صنعت را جزو مشاغل ارزشمند استان خوزستان کرده است. 

دام گاومیش به دلیل شرایط زیستی و ضخامت پوستش، به آب جهت تبرید بدن این حیوان بسیار نیاز است که سکونت در کنار
رودخانه و دسترسی به آب جاري را بسیار با اهمیت کرده است که کمبود آب شرب در روستاها در کنار کاهش دبی آب رودخانه ها

 
این صنعت استان خوزستان را دچار یک چالش جدي کرده است. 

این صنعت پرسود استان خوزستان، مدتی است در سایه بی توجهی و غفلت مسئولین استانی و به ویژه آب و فاضلاب روستایی، دچار
مشکلات جدي شده است که مریضی دام و کاهش میزان تولیدات لبنی آن ها از جمله مواردي است که صنعت بومی خوزستان را در
خطر جدي نگهداشته است. حال با توجه به اشتغال صدها نفر از مردم روستایی به این صنعت و نیاز ضروري کشور به محصولات لبنی
گاومیش سوالی که بیان می شود این است که چه زمانی براي احیاي این صنعت و نجات دام بومی خوزستان پیش از نابودي فکري

خواهد شد؟



ایرانی آباد بدون محوریت روستاییان، توهمی بیش نیست
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: جامعه ایران به روستاییان و عشایر نیاز دارد، نمی توان زندگی، صداقت، شرافت،
جوانمردي و تلاشگري را بدون وجود روستائیان و عشایر درك کرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: جامعه ایران به روستاییان و عشایر نیاز
دارد، نمی توان زندگی، صداقت، شرافت، جوانمردي و تلاشگري را بدون وجود

 
روستائیان و عشایر درك کرد. 

به گزارش خبرنگار ما، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست صمیمی با
مدیران و کارگزاران صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر،  به

نقش مهم روستاییان و عشایر در فرهنگ و تمدن ایران، تاکید کرد و با اشاره به جمله گاندي " روح هند در روستاهاست" ادامه داد:
من هم می گویم روح ایرانی در در روستائیان و عشایر است. ما به صورت تاریخی به روستا و کشاورزي و عشایر متکی هستیم ،بنابراین

 
نمی توانیم ایرانی آباد، پیشرفته و توسعه یافته بدون داشتن روستایی پرامید، با اعتماد و خلاق داشته باشیم. 

 
وي تاکید کرد: توسعه و پیشرفت بدون محوریت روستائیان و عشایر ،توهم و خیالی باطل است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: باید اعتراف کنیم که نقش، کارکرد و جایگاه روستا تضعیف شده است،  روستائیان و عشایر

 
از دیرباز، پاسدار مرزهاي گسترده ایران بوده اند، بنابراین باید نگاه به مرزها از امنیت محور به فرصت محور تغییر کند. 

وي با اشاره به وابستگی امنیت غذایی کشور به روستائیان و عشایر، روستا را بازگشت به زندگی و مناطق روستایی  یعنی مولد، زیست

 
پذیر، پایدارو داراي هویت اسلامی- ایرانی معنا کرد. 

شریعتمداري تاکید کرد: باید کارکرد صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر به ویژه کارگزاران فراتر از انجام ماموریت
هاي فعلی باشد، باید حس عدالت و امنیت را در بین روستائیان و عشایر ارتقاء دهیم چرا که به رغم تامین زیر ساخت هاي مناسب،

 
احساس عدالت و رفاه نمی کنند. 

وي با اشاره به سهم 47 درصدي خانوارهاي روستایی و سهم 12 درصدي خانوارهاي شهري در فقر،  کنترل فقر روستایی را به وسیله
تهیه برنامه هایی حمایتی و تأمین اجتماعی براي خانوارهاي کم درآمد ، بهبود زیرساخت هاي روستایی، افزایش بهره وري کشاورزي،

 
توسعه ي خدمات عمومی چون بهداشت و آموزش امکان پذیر دانست. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه باید امید و اعتماد در جامعه روستایی ایجاد و سرایت یابد، گفت: معتقدم هیچ
سیاست، برنامه و پروژه اي بدون امید و اعتماد موفق نخواهد شد، همانطور که اگر صندوق عشایر و روستائیان مورد اعتماد نباشد نمی

 
تواند ماموریت هاي خود را انجام دهد. 



شریعتمداري تصریح کرد: به عنوان فردي که 40 سال در این کشور مسئولیت داشته ، معتقدم نا امیدي، بی اعتمادي و جدال هاي

 
سیاسی بی پایان مهمترین خطراتی هستند که کشور را تهدید می کنند.  

وي با بیان اینکه کارگزاري ها به عنوان سفیران ما باید نماینده توسعه روستائی باشند، گفت: باید مشارکت روستائیان و عشایر در
فرایند توسعه را افزایش دهیم. از طرف دیگر لازم است قانون بودجه سالیانه کشور با هدف ایجاد عدالت، متوازن سازي بودجه به

 
صورت عادلانه تري تهیه شود تا روستاییان نیز بتوانند مانند جوامع شهري از منابع عمومی که حق همه ایرانیان است، استفاده کنند.  

شریعتمداري تصریح کرد: بی تردید مسیر توسعه انسانی از  روستا می گذرد و روستا نه تنها راه توسعه کشور است بلکه روستاییان
قهرمان هاي نادیده جامعه ما هستند، چرا که به رغم تمامی سختی ها، دشواري ها و ناکارآمدي ها، جنگنده و  امیدوار ،هویت و تمدن

 
ایرانی را پیش می برند. 

وي با اشاره به رضایت 75 درصدي روستاییان از وضعیت سلامت و 40 درصدي آنها از وضعیت مالی خود به رغم فشارهاي موجود
گفت:  داده هاي آماري نشان می دهد 83 درصد مردم روستایی دل در گروي روستاها دارند. بنابراین  وظیفه داریم تا با عزمی ملی
این بار نه تنها با توجه به خدمات زیرساختی از جمله جاده و آسفالت و راهسازي بلکه با ارتقاء دانش و مهارت هاي روستایی و ایجاد

 
شغل به روستا برویم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: باید خدمات رفاهی و درمانی را به تک تک روستاییان برسانیم و خوشحال و مفتخرم که در
فرصت حضور در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تنها در ذیل مجموعه خدوم صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر

 
گام هاي بزرگی در تحقق حق بنیادین تامین اجتماعی براي این گروه بزرگ برداشته شد. 

لزوم ارتقاء رشد اقتصادي مبتنی بر توسعه پایدار، ایجاد فرصت هایی براي حفظ و تقویت فرهنگهاي بومی و محلی ، توجه به حفاظت
از محیط زیست و منابع ژنتیکی کشور، حفظ منابع آبی و تامین امنیت غذایی از دیگر موارد مهمی بود که شریعتمداري بدان اشاره

 
کرد. 

وي ادامه داد: اشراف بر اهمیت و درك صحیح این فرصت ها موجب شد تا مبتنی بر ماده 194 قانون برنامه ششم توسعه، دولت مکلف
شود تا به منظور بهبود وضعیت روستاها و کاهش نابرابري هاي موجود میان جوامع روستایی و شهري، حمایت لازم را از روستاها و

 
روستاییان به عمل آورد. 

شریعتمداري،عدالت را اصلی ترین دغدغه جامعه روستایی دانست و گفت: کم توجهی به مقوله ارتقاء عدالت در پیگیري تحقق رشد
اقتصادي موجب شده است تا به رغم سهم 27 درصدي روستاها و مناطق عشایري از جمعیت کشور و سهم 5.27 درصدي آنان از
تولید ناخالص داخلی، سهم اعتبارات قابل احصاي مدیریت و توسعه در روستاها و مناطق عشایري مبتنی بر آخرین آمار مرکز پژوهش

 
هاي مجلس شوراي اسلامی، تنها معادل 7.2 درصد باشد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: این دوگانگی اقتصادي و استمرار در عدم بهبود عدالت میان مناطق شهري و روستایی طی
زمان، ماهیتی چند بعدي به خود گرفته و  به بروز چالش هایی چندگانه در مناطق روستایی و عشایري به ویژه در ارتباط با مسئله
فراگیري ارائه خدمات عمومی در مناطق روستایی کشور منجر شده است؛ به نحوي که اگرچه طی گام نخست انقلاب زیرساخت هاي
فیزیکی مورد نیاز براي عمده روستاهاي کشور تامین شد، اما همچنان و طی گام دوم انقلاب، وضعیت مناطق روستایی و عشایري



 
کشور از منظر ارائه خدمات عمومی نیازمند بهبود است. 

وي در ادامه تسهیل شرایط کسب وکار و کارآفرینی را موتور محرکه ارتقاء وضعیت روستاها دانست و گفت: تسهیل دسترسی به نهاده
هاي مورد نیاز براي ارتقاء کارآفرینی و بهبود محیط کسب و کار را می توان به عنوان اصلی ترین موتور محرکه ارتقاء وضعیت روستاها

 
در کشور تلقی نمود. 

شریعتمداري گفت:  البته مسئله اشتغال روستایی باید از دو منظر تامین الزامات مورد نیاز براي ارتقاء کارآفرینی و سودآوري در
فعالیت هاي اقتصادي روستایی ، چالش کمبود دسترسی به کار شایسته و شرایط کاري مناسب در مناطق روستایی و عشایري کشور
اعم از قراردادها و شرایط استخدامی نامناسب در بخش غیرسمی اقتصاد روستایی و نبود مزایاي اشتغال رسمی مانند دسترسی به بیمه

 
هاي اجتماعی در این مناطق، در نظر گرفته شود. 

وزیر رفاه با بیان اینکه دسترسی ناکافی به خدمات بیمه هاي اجتماعی مبتنی بر نظام تامین اجتماعی فراگیر از اصلی ترین چالش
هاي دسترسی به کار شایسته در مناطق روستایی و عشایري است، ادامه داد: طبق آمار از جمعیت 20 میلیون نفري روستایی و
عشایري کشور، حدود 6.7 میلیون نفر تحت پوشش هیچگونه بیمه اجتماعی نیستند و این موضوع سبب شده تا بسیاري از این افراد،
در دوران کهولت، از کار افتادگی یا فوت سرپرست خانوار، با معضل فقر روبه رو شوند و همانطور که بارها تاکید شده، فقر اقتصادي

 
منشاء بسیاري از آسیب هاي اجتماعی و فرهنگی است و فشار بر بودجه عمومی کشور را نیز افزایش می دهد. 

وي ادامه داد: مبتنی بر آمار ارائه شده توسط مرکز آمار ایران، به صورت میانگین از هر سه روستا، تنها یک روستا داراي مرکز بهداشتی
و درمان روستایی است. این توزیع نامناسب تجهیزات و نیروي انسانی در حوزه درمان میان مناطق روستایی و عشایري با شهرها، از

 
اصلی ترین نمادهاي عدم تحقق عدالت در دسترسی مناطق روستایی و عشایري به خدمات بهداشتی و درمانی به حساب می آید. 

شریعتمداري افزود: همچنین پایین تر بودن ارزش و اعتبار دفترچه بیمه درمان روستایی نسبت به بیمه درمان ساکنان مناطق شهري،

 
از دیگر چالش هایی است که روستائیان در حوزه درمان با آن روبرو هستند. 

وي تصریح کرد: ضعف نظام ارجاع و ساختار نظارتی بر آن، کمبود پزشک در مناطق روستایی و از همه مهمتر اجرایی نشدن کامل
پرونده الکترونیک سلامت، بخشی از عواملی است که طی زمان ، به ناکارآمدي حوزه بهداشت و درمان در مناطق روستایی و عشایري

 
منجر شده است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی وضعیت نامناسب توزیع خدمات آموزشی میان مناطق روستایی و شهري را سومین نماد توزیع
نامناسب منابع و امکانات میان جوامع روستایی و عشایري کشور بر شمرد و گفت: دسترسی ناکافی به خدمات آموزشی از اصلی ترین

 
عوامل مهاجرت روستائیان به شهرها و در نتیجه آن، گسترش حاشیه نشینی است. 

به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، توزیع نامناسب امکانات آموزشی، کمبود نیروي انسانی ماهر براي آموزش، دسترسی ناکافی
به زیرساخت هاي مورد نیاز براي حضور در کلاس هاي مجازي و نبود آموزش در همه مقاطع ،سبب تضعیف عدالت آموزشی و کاهش

 
اثربخشی نظام آموزشی در مناطق روستایی و عشایري کشور شده است. 

 وي با اشاره به کاهش 40 درصدي بارندگی هاي کشور در سال 99، خشکسالی مناطق روستایی و عشایري را چالش بزرگ دیگر
کشور بیان کرد و گفت: خشکسالی موجب کاهش درآمد و پس انداز، تغییر در ساختار شغلی روستا، تخریب امنیت و سلامت خانواده،



 
کاهش کیفیت آب، کم شدن تنوع گیاهی و افزایش تنش هاي سیاسی و اجتماعی  در محیط هاي روستایی می شود. 

وي تاکید کرد:  همچنین برداشت بی رویه آب هاي زیر زمینی در طول 14 سال اخیر ،باعث بروز خشکسالی فوق العاده در بیش از 76
درصد از وسعت ایران شده که تهدیدي جدي علیه امنیت انسانی و غذایی کشور است. وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: در این
حوزه ضروري است تا دولت از طریق پرداخت تسهیلات مالی به کشاورزان در زمینه استفاده از روش هاي نوین آبیاري، استفاده از
طرح هاي آبخیزداري و مهار آب هاي سطحی و  اصلاح رژیم کشت، نسبت به مدیریت بحران خشکسالی و ارتقاء فعالیت کشاورزي از

 
طریق افزایش بهره وري در استفاده از منابع آبی کشور اقدام کند. 

وي، مقاوم سازي و بازسازي مسکن روستائیان را از دیگر مسائل مهم و نیازمند توجه جدي  نام برد و گفت: بر اساس آمار موجود تنها
45 درصد روستاها از مسکن مقاوم در برابر حوادث برخوردار هستند. در این راستا ضروري است تا دولت بازسازي و مقاوم سازي
مسکن روستائیان را به عنوان یکی از برنامه هاي اصلی خود در حوزه توسعه روستایی مد نظر قرار دهد، همچنین می توان با استفاده

 
از ظرفیت بیمه هاي تجاري نسبت به پوشش ریسک روستائیان در حوزه مسکن، مبتنی بر مشارکت فرد، اقدام نمود. 

شریعتمداري در پایان اصلاح نظام بیمه و خرید تضمینی محصولات کشاورزي، را از مواردي نام برد که نیاز است در راستاي ارتقاء

 
وضعیت اقتصادي روستاییان مد نظر قرار گیرد. 

بر اساس گزارش سایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وي گفت: با توجه به موارد ذکر شده ،توزیع عادلانه منابع و فرصت ها میان
شهر و روستا و تغییر نگرش به روستا به عنوان کانون تنوع بخشی و رشد اقتصادي کشور، باید به عنوان محور اصلی طراحی برنامه آتی
توسعه کشور مد نظر قرار گیرد تا اطمینان یابیم که روستاها، از سهمی برابر و متناسب با نقش خود در تحقق اهداف توسعه برخوردار

شوند.



امام جمعه کرج: امروز رژیم صهیونیستی به بدترین وضع دچار است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از کرج، آیت االله حسینی
همدانی، امام جمعه کرج، ظهر امروز در خطبه هاي نماز که
در مصلاي بزرگ امام خمینی (ره) کرج با اشاره به پانزدهم
شوال شهادت یا وفات دانشمند انقلابی، عالم مجاهد و
برجسته جهان اسلام و امام زاده لازم التعظیم حضرت
عبدالعظیم حسنی علیه السلام در سال 252 قمري، گفت:
این شخصیت بزرگوار داراي فضائل بی شماري است که

 
بنده در نوبت هاي قبل اشاراتی داشته ام. 

امام جمعه کرج بابیان اینکه فضیلت زیارت حضرت عبدالعظیم همان فضیلت زیارت امام حسین علیه السلام است، اظهار کرد: درباره
هیچ امام زاده و یا بزرگوار دیگري چنین تعبیري ذکر نشده است لذا باید دقت بیشتري در جهات مختلف شخصیت او ازنظر علم و
عمل داشت تا شاید پی به این فضیلت برد به ویژه زمان شناسی، دشمن شناسی، اقدامات انقلابی و مجاهدت براي حفظ و نشر مکتب

 
اهل بیت علیهم السلام فلذا به خاطر درك ثواب به زیارتش می روند و درنتیجه با روش و مکتب اهل بیت بیشتر آشنا می شوند. 

امام جمعه کرج در ادامه بابیان اینکه عرضه دین به امام یکی دیگر از ویژگی هاي ایشان بوده و این عرضه را امروزه نمی شود به امام
معصوم داشت، افزود: این عرضه را شاید بتوان توسط ادعیه و زیارات جبران کرد چراکه وقتی به محتواي بعضی از ادعیه توجه می
کنیم می بینیم که باورهاي دینی ما را تصحیح می کنند کانّ فرصتی داده اند که در دوره غیبت دین خود را عرضه کنیم. مثل زیارت
جامع و معتبر و مستند آل یس که از ناحیه مقدسه حضرت ولی عصر ارواحنا فداه به ما رسیده است و در همه زمان ها می شود خواند؛ و
ما در این زیارت اعتقادات صحیح را به حضرت عرضه می کنیم و او را شاهد می گیریم لذا می تواند جایگزین خوبی براي عرضه دین

 
به امام معصوم باشد. 

 
در هیچ زمانی ولی خدا را تنها نگذاریم 

آیت االله حسینی همدانی در بخش دیگري از بیانات خود با اشاره به پانزدهم شوال سالروز شهادت حضرت سیدالشهدا حمزه
عبدالمطلب، تصریح کرد: حضرت حمزه بن عبدالمطلب، ملقّب به سید الشهداء، اسد االلهّ و اسد الرسول است. مادر مکرمه اش، هاله بنت
وهب و دخترعموي حضرت آمنه بنت وهب است. دوران طفولیت را به همراه رسول خدا در خانه حضرت عبدالمطلب سپري کردند و
عوامل متعدد ظاهري و باطنی موجب شد که بین حمزه و پیامبر علاقه و الفت شدید به وجود بیاید و نام حمزه را نزد رسول خدا از

 
بهترین نام ها قرار دهد. 

وي در ادامه افزود: از ویژگی هاي حضرت حمزه که رسول خدا درباره اش فرمود این است که او از شفیعان بزرگ روز قیامت است؛ و



ی  حَمْزَهَ فَقَدْ جَفَانیِ» که مفسرین بزرگوار به استناد روایات علاوه بر آیات عمومی جهاد، هجرت و… که فرمود: «مَنْ زَارَنیِ وَ لمْ  یزَُرْ عَمِّ

 
حضرت حمزه از مصادیق آن ها است، گفته اند شش آیه قرآن در شأن ایشان نازل شده است. 

نماینده ولی فقیه در استان البرز در ادامه بابیان اینکه وقتی این ویژگی ها را می بینیم و به تاریخ نگاه می کنیم متوجه می شویم که
چه جنایت بزرگی را امویان در حق او انجام دادند، گفت: امویان امیرالمؤمنین و ابوطالب و … را ترور شخصیتی کردند و حمزه را هم
از تاریخ حذف کرده اند. نگاهی به تاریخ و کتب مهم و مورد اعتنا کنید؛ مثلاً در دو کتاب مهم حدیثی صحیح بخاري و صحیح مسلم
که فصلی را اختصاص داده اند به بیان مناقب اقوام و عشیره و اصحاب به نام کتاب الفضائل، که براي هر کس هم باب جدائی قرار داده
شده، حتی ابوالعاص که داماد خوانده حضرت است یا سعد ابی وقاص چون از قبیله مادر رسول خداست بیان شده، از ابوهریره و معاویه
و امثال این ها هم نام برده شده اما از محبوب ترین عمو و از برترین صحابه، مهاجر و مجاهد فی سبیل االله حضرت حمزه سیدالشهداء

 
نامی برده نشده است، کان اصلاً پیامبر عمو و صحابه اي به این اسم نداشته است. 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه به بیان علت این موضوع پرداخت و خاطرنشان ساخت: علت آن هم شاید این باشد که حضرت
حمزه اولین شخصیتی است که از ولی الهی حمایت صددرصدي کرده و رکن رسول خدا بود؛ و نماز میت هفتاد تکبیره و هفتاد نماز بر
پیکر حمزه خواندن و زیارت دو روز در هفته ي صدیقه طاهره و بعد توجه امیرالمؤمنین به او این پیام را دارد که از حمزه در حمایت

 
از ولی الهی الگو بگیریم و در هیچ زمانی ولی خدا را تنها نگذاریم. 

 
خرمشهر نماد مقاومت است 

وي در بخش دیگري با اشاره به سوم خردادماه سالروز فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس در سال 1361 بعد از 578 روز اشغال،
گفت: این پیروزي درس هاي بزرگی به ما داده است و آن اینکه اگر دشمن از همه جهت قوي و نیرومند باشد، با عده و عده و
استحکامات چندمنظوره باشد و محاصره اقتصادي و جنایات متعدد کرده باشد، باز در مقابل کسانی که تکیه گاهی جز خدا ندارند و

 
براي آرمانی بلند قیام کرده اند، تاب مقاومت ندارند که غنیمت بجاي مانده و اسراي فراوان این عملیات گواه مطلب است. 

رئیس شوراي فرهنگ عمومی استان البرز در ادامه به بازخوانی بیانات بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی در این رابطه پرداخت و گفت:
حضرت امام (ره) دراین باره فرمود: «مردم ایران ثابت کرده اند که تحمل گرسنگى و تشنگى رادارند، ولى تحمل شکست انقلاب و
ضربه به اصول آن را هرگز نخواهند داشت. ملت شریف ایران همیشه در مقابل شدیدترین حملاتِ تمامى جهانِ کفر علیه اصول انقلابِ
خویش مقاومت کرده است که در اینجا مجال ذکر همه آن ها نیست. که اگر نبود حضور مردم، هر یک از این توطئه ها می توانست به

 
اصول نظام ضربه بزند.» 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه یادآور شد: این حرف امام امروز هم زنده است که می بینیم تلاش می کنند تا مردم را از اصول
انقلاب منصرف و منحرف کنند و سعی می کنند با انواع حیل حضور مردم را در عرصه هاي مختلف به خصوص انتخابات کم رنگ
کنند اما به فضل پروردگار، خناثان داخلی و دشمنان خارجی خواهند دید که ملت ایران باقدرت و بصیرت وارد عرصه می شوند و از

 
کیان کشورشان به احسن وجه حراست می کنند. 

وي بابیان اینکه یکى از بزرگ ترین و مهم ترین حوادث تاریخ معاصر کشور و تاریخ انقلاب اسلامى، دوران هشت ساله دفاع مقدس است،
بیان کرد: از بعد جنگ جهانی دوم تا وقتی شوروي ازهم پاشیده شد، تمام جنگ هاي منطقه اي را دو ابرقدرت توسط کشورهاي تحت
سلطه و به صورت نیابتی اداره می کردند. مثل جنگ دو کره، جنگ ویتنام، جنگ هاي هند و پاکستان و… اما جنگ تحمیلی تنها
جنگی بود که دو ابرقدرت باهم برعلیه نظام اسلامی هم داستان شدند و یک جبهه تشکیل دادند و جنگی استثنایى در دوره دوقطبى



 
جهان را به وجود آوردند که نیتشان هم از بین بردن نظام اسلامی بود. 

خطیب نماز جمعه کرج در ادامه با اشاره به سخنان طه یاسین رمضان، معاون نخست وزیر عراق در گفت وگو با مجله ى «الثوره»، گفت:
معاون نخست وزیر عراق در رابطه با جنگ تحمیلی می گوید: «این جنگ به خاطر عهدنامه ى 1975 و یا چند صد کیلومتر خاك و یا
نصف شط العرب نیست؛ این جنگ به خاطر سرنگونى جمهورى اسلامى است.» لذا این جنگ قدرت مقاومت ملت ایران را در مقابل
حملات بین المللی که در قالب جنگ منطقه اي بروز کرده بود به خوبی نشان داد که از مهم ترین لحظات این دوران نورانی که مهم
ترین نقطه استراتژیک از سلطه دشمن آزاد شد و جمهوري اسلامی را در موضع برتر قرار داد، فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس

 
بود. 

آیت االله حسینی همدانی بابیان اینکه خرمشهر نماد مقاومت است، گفت: مردان مقاومت، زنان مقاومت، جوانان مقاومت، نوجوانان

 
مقاومت، مسجد مقاومت همه در خرمشهر نمونه دارد. 

 
امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است 

وي بابیان اینکه در سالگشت پیروزي در عملیات بیت المقدس و آزادي خرمشهر بوي آزادي بیت المقدس به مشام می رسد، گفت:
این شور و هیجان جدیدي که در منطقه و قدس و غزه و کرانه غربی رود اردن به وجود آمده نوید پیروزي و ازکارافتادن ماشین جنگی
دشمن را می دهد؛ بله می کشند و تخریب می کنند و آواره می کنند اما مانند کرم ابریشمی که به دور خودش می تند تا درنهایت
خفه می شود عمل می کنند این ها همه تلاش براي نابودي خودشان است. هدایت هاي حکیمانه امام المسلمین و حضور حاج قاسم و
همراهانش در میدان و کمک هاي مستشاري، دست مقاومت فلسطین را پر کرد به طوري که در انتفاضه جدید شاهد حضور گسترده

 
مردمی با استفاده از سلاح هاي جدید هستیم. 

نماینده رهبر معظم انقلاب اسلامی در استان البرز با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب درباره مقاومت، اظهار داشت: حضرت آقا یک
وقت فرمودند غزه و کرانه غربی رود اردن مسلح شوند و چند روز قبل هم به تلاحم، همبستگی و پیوستگی عمومی اشاره کردند و

 
امروز با همین رویکرد و شعار القدس اقرب، وضعیت سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است. 

آیت االله حسینی همدانی با تأکید بر اینکه امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است و با پیچیده ترین و مدرن ترین تجهیزات و رصد
شبانه روزي نمی تواند یک باریکه را تحت کنترل داشته باشد، گفت: بله آسیب می زند نزدیک سیصد نفر کودك و زن و غیرنظامی را
به شهادت رسانده اما در این نوبت همه باهم پیوسته آمده اند و در طی این ده یازده روز 3500 موشک بر سرشان ریخته اند و 2

 
میلیارد دلار خسارت وارد کرده اند و 30 در کارخانه هایشان را از کار انداخته اند. 

وي بابیان اینکه مقاومت مردم فلسطین جامعه جهانی با همه محدودیت ها به خاطر بیماري و ویروس کرونا را به حرکت درآورد، گفت:
تظاهرات در خود آمریکا را حتماً دیدید. امروز اسرائیلی که دو سال است نتوانسته براي خودش دولت تشکیل دهد بعد از خرابکاري
هاي نطنز به خوبی این را فهمیده است که اگر یکی بزند مستقیم و غیرمستقیم ده تا می خورد. موشک هاي مقاومت که هنوز از همه

 
ي نمونه ها، رونمائی نکرده است کابوسی را براي اسرائیل درست کرده که از ترس مردن زودتر می میرند. 

 
کش دار کردن مذاکرات معنا ندارد 

رئیس ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان البرز در بخش دیگري با اشاره به رو به اتمام بودن فرصت سه ماهه ایران به آژانس بین



المللی اتمی، اظهار داشت: این مهلت، چند روز آینده تمام می شود و تا امروز خواسته هاي ایران محقق نشده و علی رغم تذکرات
رهبري، مذاکرات مسیر فرسایشی را طی می کند. کش دار کردن مذاکرات معنا ندارد مگر اهداف سیاسی براي دوقطبی کردن جامعه

 
داشته باشید و بخواهید به جاي پاسخ گوئی براي عدم موفقیت ها مقصر پیدا کنید. 

 
صد روز آخر را طوري عمل کنید که نام نیکی هم از شما برده شود 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه با اشاره روزهاي پایانی دولت دوازدهم، گفت: این صد روز آخر را طوري عمل کنید که نام نیکی هم
از شما برده شود. از دوقطبی سازي و ایجاد چالش پرهیز کنید. فضا را براي برگزاري انتخاباتی باشکوه و پرشور فراهم کنید و سخنان

 
انحرافی راجع به انتخابات و مذاکرات و امثال این ها نزنید، چیزهایی گفته می شود که همه اش پاسخ دارد. 

وي در ادامه خطاب به اقشار مختلف مردم، توصیه کرد: مردم هم عملکرد کاندیداها را به خوبی بررسی کنید و از توانمندي هاي آنان
باخبر شوید و با شاخص هاي گفته شده تطبیق دهید و اصلح را انتخاب کنید. جوان به تعریف رهبري، انقلابی، حزب اللهی، بانشاط،
مؤمن، استکبارستیز، ضد تجمل و اشرافی گري، جهادي و پرتلاش، با برنامه و هدفمند، میدان شناس و دیپلماسی بلد است که هرکدام

 
از این ها افرادي را داخل و افرادي را خارج می کند و کار را براي انتخاب راحت تر می کند. 

 
بعضی با ثبت نامشان به فهم مردم توهین کردند/اي کاش شوراي نگهبان به بیشتر از کف صلاحیت توجه می کرد 

امام جمعه کرج در ادامه در واکنش به تعدد نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري، عنوان کرد: اي کاش اجازه می دادند تا شوراي
نگهبان آنچه را گفته بود در مرحله ثبت نام اعمال می کرد تا بعضی با ثبت نامشان به فهم مردم توهین نکنند؛ و یا قانون به شوراي
نگهبان اجازه می داد که در تائید صلاحیت ریاست جمهوري به بیشتر از کف صلاحیت توجه می کرد تا براي مردم هم انتخاب راحت

 
تر می شد. 

 
به این افراد رأي ندهید 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه تصریح کرد: به نظرم باید قطعاً به این افراد رأي ندهید، کسانی که کشور را باسیاست هایشان ازنظر
اقتصاد و معیشت و اشتغال به این روز انداختند و حال گریه می کنند که کذا و کذا؛ به کسی که رعایت اخلاق را نمی کند و به
کاندیداهاي دیگر با اشاره و با صراحت طعنه می زند رأي ندهید؛ به کسی که وقتی مسئولیت داشته نسبت به آرمان هاي انقلاب بی
تفاوت بوده و دفاع نکرده و مسیر را براي گرفتار شدن مردم هموار کرده رأي ندهید؛ به افکاري که اگر مدیریت را به دست بگیرند براي

 
مردم و ارزش هاي انسانی اعتباري قائل نیستند رأي ندهید. 

 
از اینجا به بعد کار مردم شروع می شود 

وي در بخش پایانی بیانات خود با اشاره به نکته استانی، تصریح کرد: باید از کلیت تلاش آقایان ابتدائاً در اجرایی و بعد فعالیت سنگین
عزیزان در نظارت استان تشکر کنم بالاخره حجم بالاي پرونده ها و رسیدگی دقیق در فرصت کم سخت است و حتماً موارد اشتباه و
نقص در کار پیدا می شود؛ مهم رویکرد عزیزان بود که سعی داشتند افرادي که نقصی دارند در همین ابتداي کار جلوگیري کنند. البته
حتماً هرکدام از این آقایان براي نظري که داده اند بین خود و خدا حجت دارند و براي یوم الجزاء پاسخ آماده کرده اند؛ اما همان طور

 
که عرض کردم ازاینجا به بعد کار مردم شروع می شود که به چه کسی رأي می دهند. 



رئیس شوراي فرهنگ عمومی استان البرز در خاتمه عنوان کرد: به نظرم باید بگذارید افکار جدید با ایده هاي نو و برنامه هاي تازه وارد
عرصه شوند. گذشتگان کار خودشان را کردند. مدیریت این شهر چندین سال دست یک گروه و یک فکر بوده. کارشان را دیده ایم و
نشان دادند. خوب است که فضاها را بازکنیم براي افراد دیگري. کسانی که غیر از شاخص هاي گفته شده براي فرهنگ، حمل ونقل
شهري، نماها، پارکینگ، رفاه شهري، فضاي سبز، پسماند، آلودگی هوا و امثال این ها برنامه داشته باشند و عرضه کنند صلاحیت رأي
آوري دارند؛ سیاسی کاري را کنار بگذارید. برنامه هایتان را اعلام کنید. مردم خودشان به شما رأي خواهند داد و صلاحیت هاي لازم را

 
مردم بهتر تشخیص خواهند داد. 

انتهاي پیام/ج/ر



وزیر راه و شهرسازي: طرح بازآفرینی شهري در هزار و 700 محله کشور اجرا

می شود

منبع: نبض نفتشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش نبض نفت محمد اسلامی روز پنجشنبه در جمع
خبرنگاران در اصفهان افزود: طرح بازآفرینی با هدف
کیفیت بخشی به زندگی مردم و جلوگیري از کاهش
جمعیت ساکن در محله ها در دستور کار وزارت راه و
شهرسازي قرار دارد و در این راه با تشویق مردم و تسهیل
فرایندها در جهت جلب مشارکت آنها تلاش می کنیم.وي
با بیان اینکه در این محله ها با تجمیع زمین هاي کوچک
و از طریق مجتمع سازي با کیفیت بالا به نوسازي می

پردازیم، اظهار داشت: همچنین در زمین هایی که خودمان داریم مکان هایی مانند کتابخانه، فرهنگسرا، مسجد و خانه بهداشت احداث

 
می شود. 

وزیر راه و شهرسازي با تاکید بر اینکه ساده سازي و روان سازي ساخت مسکن در دستور کار ما قرار دارد، تصریح کرد: لازم است که

 
مسوولان استان ها در این راه همراهی کنند و با یکپارچگی در اجراي برنامه ها، نوسازي مناطق فرسوده محقق شود. 

وي درباره اعتبارات اجراي طرح هاي بازآفرینی شهري، توضیح داد: سهمی از صندوق توسعه ملی معادل یک و نیم میلیارد دلار براي

 
اشتغال فراگیر روستایی بود که سه هزار و 700 میلیارد تومان آن براي نوسازي بافت فرسوده در نظر گرفته شد. 

اسلامی اضافه کرد: تسهیلات بانکی ساخت و ساز در بافت هاي فرسوده از 60 به 120 میلیون تومان افزایش یافت و وام سازنده براي

 
هر واحد مسکونی سه برابر شد و به 300 میلیون تومان رسید. 

وي تاکید کرد: این اقدامات گام هایی در جهت محقق شدن رونق تولید مسکن و جلوگیري از گسترش بافت هاي فرسوده شهري

 
است. 

بازآفرینی شهري سیاستی جامع و یکپارچه براي حل مشکلات بافت فرسوده و ناکارآمد شهرهاست به نحوي که منجر به ارتقاي

 
شاخص هاي زیست پذیري و کیفیت زندگی شهروندان می شود. 

 
مرحله نخست طرح بازآفرینی شهري محله همت آباد در کلانشهر اصفهان امروز با حضور وزیر راه و شهرسازي افتتاح شد. 

طرح همت آباد یکی از مهمترین طرح هاي بازآفرینی در کلانشهر اصفهان و مدل و برنامه اي از بازآفرینی در وسعت بزرگ است که با

 
حمایت مردم در حال اجراست و نخستین بلوك بازسازي منازل آن با ظرفیت 24 واحد با حضور وزیر راه و شهرسازي افتتاح شد. 



در سفر وزیر راه و شهرسازي به استان اصفهان پنج طرح عمرانی به بهره برداري می رسد و عملیات اجرایی سه طرح دیگر با اعتبار سه

 
هزار میلیارد ریال آغاز می شود. 

افتتاح مرحله نخست مسکن محله همت آباد و مراسم آغاز مرحله دوم این طرح، افتتاح باند دوم مبارکه – بروجن و شروع عملیات
روکش بتن غلتکی و افتتاح تقاطع غیر همسطح مسکن مهر نایین، 11 کیلومتر از محور اصفهان به اردستان (چهارخطه) و آزمایشگاه

 
جامع قیر و آسفالت در دانشگاه صنعتی اصفهان از برنامه هاي یک روزه سفر وزیر راه و شهرسازي به استان اصفهان است. 

دیگر برنامه هاي امروز سفر محمد اسلامی به اصفهان، بازدید از طرح هاي عمرانی این استان و آغاز عملیات اجرایی طرح اقدام ملی

 
مسکن در قالب پنج هزار و 854 واحد مسکونی و احداث محور نایین – طبس و بزرگراه پیامبر اعظم (ص) است. 

 
استان اصفهان بیش از پنج میلیون و 300 هزار نفر جمعیت در 24 شهرستان دارد. 

برچسب ها: محمد اسلامی وزیر راه ، نبض نفت ، محمد اسلامی ، راه و شهرسازي



راه پیشرفت اقتصاد کشور از مسیر ” تولید” می گذرد

منبع: نبض نفتشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش نبض نفت محمد جواد قبابیگی نوشت؛ طرح
کلید واژه ي ” تولید ” در چند ساله ي اخیر به عنوان شعار
سال از سوي مقام معظم رهبري ( مد ظله العالی) بیانگر
اهمیت تولید براي پیشرفت همه جانبه اقتصاد کشور است
، معظم له با هوشمندي کامل و درك شرایط حاکم بر
کشور شعار سال را به عنوان تعیین مسیر حرکت پیشرفت
اقتصادي، اجتماعی ، سیاسی و فرهنگی تعیین و ترسیم
می نمایند و شعار سال 1400 هم در امتداد این رویکرد
تولید محور بر مبناي توجه به تولید اعلام و بر این اساس
سه مولفه ي راهبردي تحت عنوان تولید ، پشتیبانی ها ،

ومانع زدایی ها را محور اصلی حرکت و فعالیت امسال در عرصه تولید قرار داده اند ، این نگاه عالمانه و آگاهانه نشانگر این رویکرد است
تا در اوج تحریم هاي نظام سلطه و استکبار جهانی از فرصت جهش و تحول در تولید و نیز بهره مندي و استفاده مطلوب از ظرفیت
هاي تولید داخلی هدفمند استفاده تاثیرگذار به عمل آید.در این میان ظرفیت هاي عظیمی در حوزه هاي مختلف صنعتی ، معدنی،
کشاورزي ، پتروشیمی و نفت و گاز وجود دارد که هر کدام از این حوزه ها نکته اتکاي تحول در تولید و پیشرفت اقتصاد جامعه
محسوب می گردند و استفاده درست و روزآمد از این فرصت ها در شرایط تحریم ها و تهدیدها ،فرصت مطلوبی را فراهم خواهند نمود

 
تا تولید در کشور ارتقا و ظرفیت ها عملیاتی و به بهره برداري برسند. 

از جمله این ظرفیت ها می توان به صنعت پتروشیمی اشاره کرد که نقش ممتازي در تحقق شعار جهش و رونق تولید ونیز ناکام
ساختن تحریم ها به خوبی ایفا نموده است ، این صنعت پیشران و مولد به مدد تخصص و تلاش فراگیر مجموعه هاي ذیربط اعم از
نیروي انسانی ماهر و کاربلد و تجهیزات به روز و تکنولوژي هاي برتر توانست علیرغم محدودیت ها و تحریم هاي شدید دشمنان و نیز
سختی هاي متاثر از شرایط کرونا برموانع پیش روي فائق گردد و پیشگام تولید پایدار و نیز افزایش تولید براي تعالی و پیشرفت همه
جانبه اقتصاد کشور گردد تا تحقق عملیاتی جهش مستمر و مداوم در تولید را عملا اجرایی و آثار مثبت و برتر آن در اقتصاد کشور به

 
صورت محسوس و ملموس احساس شود. 

هرچند در این مسیر تحولی تا رسیدن به نقطه ایده آل فاصله هست ولی به اذعان صنعت شناسان و متخصصان این حوزه توانسته ایم
با روي پاي خود ایستادن و نیز توسعه و افزایش توان تولید داخلی با هدف رونق اقتصادي زمینه ساز تحول بزرگی در این عرصه ي
بالنده باشیم ودر زمینه اقتصاد و معیشت و تقویت تولید رقابت پذیر و دانش بنیان شاخص هاي اقتصادي را در جهات متعدد بهبود

 
بخشیم. 

موج تحولات ایجاد شده در این صنعت مولد افزون بر ارزآوري نقش مهمی در ارزش افزوده اقتصادي و خلق ثروت و اشتغال را در
سطوح متعدد رقم زده است به نحوي که در حال حاضر با تنوع تولید محصولات در بخش هاي مختلف فرآیند تولید و ارزش آفرینی



بیشتر در نوع و ترکیب محصولات پتروشیمی ، این صنعت پیشران توانسته است تسهیل گر تحرك و تحول اساسی در حوزه هاي

 
رقابتی براي تعالی و شکوفایی بیشتر اقتصادي گردد . 

بنابراین توجه به این صنعت و حمایت از آن نقش مهم تحقق شعار سال را در این حوزه به خوبی ایفا خواهد نمود هرچند لازمه این
رویکرد این است که دست اندرکاران و مسئولان امر می بایست در مهیا نمودن زمینه ارتقاي تولید و ایجاد بسترهاي لازم براي تحقق
شعار سال بیش از هر زمان دیگري به وظایف و مسئولیت خود آگاه باشند و مولفه هاي جامع نگرانه شعار امسال را با اراده ي راسخ و

 
عزمی همگانی تبیین و اجرایی کنند. 

در این راستا دولت و مجلس به عنوان دو بازوي مهم اجرایی و قانونگذاري باید تمام توان خود را براي حمایت از تولید به کار گیرند و
با رفع موانع سر راه پیشرفت تولید و رشد اقتصادي کشور ونیز تمرکز بر توان و ظرفیت داخل بستر هاي لازم را در پرتو روحیه جهادي
و عزم انقلابی براي شکوفایی روز افزون صنعت پتروشیمی فراهم نمایند به نحوي که سرمایه گذار به سرمایه گذاري در تولید تشویق و
از تحمیل و افزایش هزینه ها جلوگیري و فرآیند حمایت از تولید را با قرار دادن قوانین دست و پاگیر در چرخه ي اصلاح و بازنگري
نهادینه و اولویت اول تصمیمات کلان کشور قرار دهند و با اجراي عملی پشتیبانی ها و مانع زدایی ها پیشرفت اقتصاد جامعه را

 
تضمین تا دشمنان زبون انقلاب اسلامی بیش از گذشته در تحمیل فشارها و تحریم ها ناکام و مضمحل گردند . 

برچسب ها: نبض نفت ، اقتصاد کشور ، اقتصاد ، اقتصاد انرژي ، تولید ، نفت ، گاز ، پتروشیمی



تکمیل زنجیره ارزش پتروشیمی با توسعه طرح هاي پیشران

منبع: نبض نفتشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش نبض نفت صنعت پتروشیمی به عنوان صنعتی
مادر و ارز آفرین نقش مهمی در توسعه اقتصادي و صنعتی
و همچنین ارزآوري ایفا می کند، اما اگر قصد تکمیل
چرخه رونق اقتصادي و همچنین رشد اشتغال زایی را
داشته باشیم، چاره کار در توجه به صنایع پایین دست
است؛ به ویژه از این جهت که اشتغال زایی در مجتمع هاي
پتروشیمی اندك، و در صورت تکمیل زنجیره ارزش در
صنایع تکمیلی و پایین دست، میزان اشتغال بسیار بالا
خواهد بود. نمایشگاه ایران پلاست، تأکیدي دوباره بر نقش
مهم صنایع پایین دست و همچنین تکمیل زنجیره ارزش

در صنعت پتروشیمی به طور خاص و در اقتصاد کشور به طور عام است. اما پرسش اینجاست که با عنایت به اهمیت بالاي این بخش،
شرکت ملی صنایع پتروشیمی که نقش رگولاتوري را در این صنعت ایفا می کند چه برنامه هایی براي این عرصه دارد؟از جهش دوم تا

 
طرح هاي پیشران 

صنعت پتروشیمی هم اکنون جهش دوم خود را پشت سر می گذارد؛ جهشی که میزان تولید محصولات پتروشیمی در کشور را از 56
میلیون تن در سال 1392 به 100 میلیون تن در سال 1400 خواهد رساند. افزایش میزان تولیدات محصولات پتروشیمی، صرفاً براي
صادرات نیست و تکمیل زنجیره ارزش نیز در آن مورد توجه قرار گرفته است.به همین منظور طرح هاي پیشران صنایع پایین دست در
پتروشیمی تعریف شده تا محصولات تولیدشده در واحدهاي پتروشیمی بالادستی به محصولاتی که مورداستفاده صنایع پایین دستی
هستند و در حال حاضر بعضاً از طریق واردات تأمین می شوند تبدیل شوند.ویژگی مهم این طرح ها، امکان احداث آن ها با توجه به
حجم نسبتاً پایین سرمایه گذاري آن هاست و اهداف مختلفی همچون توسعه متوازن و پایدار صنعت پتروشیمی، رفع نیاز صنایع
داخلی، ایجاد ارزش افزوده بیشتر در زنجیره تولید محصولات، ایجاد رونق در صنایع پایین دستی، کاهش وابستگی به واردات و ایجاد
اشتغال جذاب را تحقق می بخشد. بدین ترتیب بخشی از محصولات کم ارزش صادراتی به محصولاتی با ارزش موردنیاز بازار داخلی

 
تبدیل شده و از واردات آن ها و خروج ارز از کشور جلوگیري خواهد شد. 

با تحقق طرح هاي جهش دوم و سوم صنعت پتروشیمی تا سال 1404، ظرفیت تولید پتروشیمی افزایش می یابد و به همین دلیل در
چهار شاخه متانول، پروپیلن، اتیلن و بنزن، طرح هاي پیشران، به عنوان طرح هایی که منجر توسعه صنایع پایین دست خواهد شد
تعریف می شود. در حال حاضر از میان طرح هاي پیشران موجود در جهش دوم و سوم صنعت پتروشیمی تعداد هفت طرح به عنوان
طرح هاي پیشران صنایع پایین دست پتروشیمی شناخته شده و تسریع در تکمیل این طرح ها جزو سیاست هاي وزارت نفت و
شرکت ملی صنایع پتروشیمی است. اما این هفت طرح پاسخگوي نیاز بازار داخلی نیست و به همین دلیل شرکت ملی صنایع
پتروشیمی، با شناسایی و تعریف طرح هاي جدید موردنیاز صنعت پتروشیمی و صنایع پایین دست، طرح هاي جدید پیشران را تعریف

 
کرده و در پی تشویق سرمایه گذاران براي پیشبرد این طرح ها از طریق جذب سرمایه است. 



 
طرح هاي پیشران در چهار زنجیره 

 
طرح هاي پیشران پیشنهادي در چهار زنجیره تعریف شده اند: 

الف) متانول: در حال حاضر با مازاد قابل توجه متانول مواجه هستیم. این مازاد صرفاً مربوط به ایران نیست و با توجه به رقباي جدید،

 
مشکلات بازاریابی و صادرات هم وجود دارد. از طرف دیگر ارزش افزوده پایین این محصول را هم نباید از یاد برد. 

ب) پروپیلن: هم اکنون بازار با کمبود شدید پروپیلن مواجه است که این کمبود در آینده تشدید خواهد شد. به همین دلیل برخی از
محصولات پایین دست پروپیلن وارد می شود که با توجه به ارزش افزوده بسیار بالاي زنجیره پایین دست، پروپیلن نقش مهمی ایفا
خواهد کرد. با توجه به مازاد تولید متانول در کشور و کمبود پروپیلن، شرکت ملی صنایع پتروشیمی طرح هایی را در جهت تبدیل
متانول به پروپیلن در دستور کار دارد تا کمبود پروپیلن به عنوان یکی از مهمترین محصولات موردنیاز براي توسعه صنایع پایین دست

 
رفع شود. 

ج) اتیلن: شاهد افزایش بی رویه تولید اتیلن هستیم و همین امر لزوم توجه به ایجاد تنوع افزایش ارزش در محصولات پایین دست را

 
بیش از پیش ضروري می سازد. 

د) بنزن: در مورد بنزن هم همانند پروپیلن شاهد کمبود شدید و تشدید این کمبود در آینده هستیم. این درحالیست که بنزین بیرولیز
مازاد براي تولید بنزن موردنیاز وجود دارد که با سرمایه اندك می توان این ظرفیت را فعال ساخت. هرچند باز هم نیاز به واردات بنزن

 
به منظور حمایت از زنجیره ارزش در بخش پایین دست باید ادامه یابد. 

برچسب ها: پتروشیمی ، صنعت پتروشیمی ، نبض نفت



جریان گام دوم انقلاب اسلامی: براي شوراي شهر انتخاب جوانانی شایسته و

متخصص ضرورتی انکارناپذیر است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري فارس، جریان گام دوم
انقلاب اسلامی درباره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر

 
بیانیه اي صادر کرد که متن آن به شرح زیر است: 

 
بسمه تعالی  

 
  

اکنون قرن 15 پیش روي ماست. قرن بالندگی و برآمدن

 
دوباره بر فراز تاریخ و تمدن.  

قرنِ گام دومِ ملتی که از دره ها و فراز و نشیب هاي پر التهاب عبور کرده و حالا جوان و پرانگیزه، بر سر شاهراه رسیدن به قله است.   

 
شهر ، تجلیِ تمام و کمالِ زیستن و حکمرانی است. تجلیِ اقتصاد، فرهنگ، روابط اجتماعی، علم، هویت و ... .  

شهر تا سامان نگیرد، انگار نظم و نظام اجتماعی شکل نگرفته است. تا تصویر رعناي شهر، بر بوم رنگ تمدنی کشیده نشود، انگار افق

 
ها براي تمدن سازي، مبهم است.  

اکنون وقت آن است که براي شهر، گامی بزرگ و تحولی برداشته شود. مشکلات پیچیده چند ده ساله آن، با عزمی جوانانه و توانی
مضاعف حل شود. مدیریت آن دستخوش تغییرات عدالتخواهانه و تحول آفرین بسیار گردد. کالبد خسته و رنجور آن از ستیزه جویی
هاي سرمایه سالارانه، آرام و قرار گیرد. رانت، رشوه، زد و بند و ... که همچون اژدهایی هفت سر، مدیریت شهري را به فساد کشانده

 
است، ریشه کن شود.  

 
روحیه جهادي و حل مساله مردم، جاي بوروکراسی و دیوان سالاري هاي ناصواب را بگیرد.  

مردم و جوانان، به میدان بیایند و خودشان مسئولیت ها را به دوش کشند و شهر با جوان سازي و مردمی سازي و اجتماعی سازي
دستخوش تحول شود. شهر نوآور بستر مشاغل فراوان و ثروت آفرین شده و فن آوري ها و پلت فرم ها، شرایط عادلانه تري را براي

 
تحول خدمات شهري رقم بزنند. 

 
در یک کلام؛ شهر اسلامی با معماري و هویت ایرانی شکل بگیرد تا شهرمان شهر زندگی باشد نه شهر مضطرب لجام گسیخته...  

تمام این تحولات، شدنی و در دسترس است ؛ اگر جمعی جوان، دانا، کارآمد و مسلط بر مشکلات، عنان مدیریت شهر را به دست
گیرند تا راه را براي حضور جوانان نخبه، راهبردشناس و تحول ساز در جایگاه تصمیم گیري و تصمیم سازي و همچنین جوانان

 
جهادي تحول آفرین در میدان ها و مناصب اجرایی فراهم سازند.    

اینک که به برگزاري ششمین دوره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا نزدیک می شویم، جریان گام دوم انقلاب اسلامی، مطلع

 
عزم ملی براي تحول آفرینی است.   

از این روي، انتخاب جوانانی شایسته، دانا، متخصص، مردمی، انقلابی و جهادي ضرورتی انکارناپذیر است که تنها به دست تواناي مردم

 
رقم خواهد خورد.  

 
تنها عزم مردم است، که تحول واقعی را رقم خواهد زد.  

تنها حضور مردم است که پیشرفت واقعی را بنا خواهد کرد و شهري پیشرفته، زیبا، عادلانه و عاري از فساد و تبعیض و محرومیت را



 
پایه ریزي خواهد کرد.    

منشور گام دوم، به ما آموخته است که عزمی سترگ داشته باشیم براي رقم زدن آینده. امیدوارانه حرکت کنیم و با روحیه جهادي،

 
مشکلات را پشت سر بگذاریم.   

جریان گام دوم انقلاب اسلامی با احترام به کاندیداهاي محترم شوراهاي اسلامی مترصد است  زمینه شناسایی و حمایت از جوانان

 
انقلابیِ همگام با مردم و خادم توده هاي محروم را فراهم آورد.   

امید است با هوشیاري و درایت آحاد ملت فهیم و بزرگوار ایران اسلامی، با برگزیدن منتخبانی شایسته، باانگیزه، توانمند و نوآور در
انتخابات ششمین دوره شوراهاي اسلامی، کشور و میهن عزیزمان شاهد شکوفایی، رشد و پیشرفت همه جانبه و متوازن برمبناي

 
عدالت اسلامی تحت هدایت هاي رهبر معظم و فرزانه انقلاب اسلامی باشد.  

 
اسامی امضاکنندگان: 

 
سیدنظام الدین موسوي نماینده مردم تهران 

 
احمد نادري نماینده مردم تهران در مجلس 

 
سید یاسر جبرائیلی: رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردي اجراي سیاست هاي کلی نظام 

 
حجت االله عبدالملکی: معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) 

 
محمدمهدي اسماعیلی: عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 

 
مهدي دوستی: مجري طرح پالایشگاه ستاره خلیج فارس و معاون هلدینگ نفت و گاز قرارگاه خاتم الانبیا(ص) 

 
الهام آزاد: نماینده مردم نائین، خور و بیابانک در مجلس شوراي اسلامی 

 
احسان ارکانی: نماینده مردم نیشابور، فیروزه و زبرخان در مجلس شوراي اسلامی 

 
روح االله سلگی: معاون اسبق مرکز بررسیهاي استراتژیک ریاست جمهوري 

 
روح االله ایزدخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم نادي: مداح اهل بیت؛ فعال اجتماعی فرهنگی 

 
معصومه پاشایی: نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس شوراي اسلامی 

 
مسعود امراللهی: مسئول بسیج اتاق اصناف ایران 

 
علی جدي: نماینده مردم شیروان در مجلس شوراي اسلامی 



 
عرفان خسرویان: استاد دانشگاه، رئیس سابق بسیج اساتید دانشگاه هاي تهران 

 
علی جعفري: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
اسماعیل احمدي: فعال اجتماعی 

 
محمدودود حیدري: رئیس سابق سازمان بسیج دانشجویی کشور 

 
علی عبدي: ادوار جنبش دانشجویی، مدیرعامل شرکت زمزم ایران 

 
علی خضریان: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بهیار مقیمی سارانی: حقوقدان 

 
مجتبی رضاخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بنیامین شکوهفر: رئیس اندیشکده حقوق شهري و شهروندي 

 
سمیه رفیعی: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
جعفر فرجی: مسئول قرارگاه اجتماعی قرب بقیۀاالله الاعظم(عج) 

 
مجتبی رئیسی: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
حسین آبنیکی: رئیس مرکز توسعه و فناوري اطلاعات سازمان انرژي اتمی در دولت دهم 

 
محسن زنگنه: نماینده مردم تربت حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي واحدي: عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبائی 

 
محمد سرگزي: نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شوراي اسلامی 

 
حسین اخگرپور: دبیرکل جامعه اسلامی دانشجویان در دوره 97-96 

 
معین الدین سعیدي: نماینده مردم چابهار در مجلس شوراي اسلامی 

 
حجت الاسلام حسن شجاعی: نماینده مردم ابهر، خرمدره و سلطانیه در مجلس شوراي اسلامی 



 
زهرا شیخی: نماینده مردم اصفهان و ورزنه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي عسگري: نماینده مردم کرج در مجلس شوراي اسلامی 

 
علی علیزاده: نماینده مردم مراغه و عجبشیر در مجلس شوراي اسلامی 

 
محمدحسین قائد شرف: دبیر اسبق دفتر تحکیم وحدت 

 
سید علی قریشی: عضو هیئت علمی دانشگاه و مدیرمسئول مؤسسه فرهنگی ـ هنري قدیم الاحسان 

 
محمدرضا کاشفی: عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی 

 
عباس گلرو: نماینده مردم سمنان، مهدي شهر و سرخه در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم مظفر: رئیس مرکز مطالعات راهبردي دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام 

 
مجید نصیرایی: نماینده مردم فردوس، طبس، سرایان و بشرویه در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیک بین: نماینده مردم کاشمر در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیکی ملکی: رئیس اندیشکده تبیین 

 
محمد همت: رئیس مرکز راهبردي آب، انرژي و محیط زیست دانشگاه امام حسین(ع) 

 
مجتبی یوسفی: نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس شوراي اسلامی 

 
محسن میرحاجی: مسئول اسبق بسیج دانشجویی دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران 

 
محسن احمدي دبیر کانون آموزشی تربیتی گام دوم انقلاب 

 
علی سلطانی وش مدرس علوم سیاسی فعال سابق دانشجویی 

 
مجتبی ابراهیمی: معاون سابق نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 

 
حجت الاسلام کمال الدین خداداده: فعال فرهنگی 

 
روح االله اکبري: فعال اجتماعی 



 
کاوه اشتهاردي: فعال رسانه 

 
علیرضا معاف: تحلیلگر سیاسی 

 
محمدحسین ساعی: رئیس دانشگاه سوره 

 
محمد سرشار: فعال رسانه 

 
محمد خزاعی کارشناس حوزه فرهنگ و هنر و تهیه کننده سینما 

انتهاي پیام/



بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان

منبع: توسعه پویاشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دوم برنامه هاي خود در نخستین روز از سفر به استان اصفهان ، واحد صنعتی کویر
مقوا اردستان را مورد بازدید قرار داد و... نوشته بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان اولین بار در سایت خبري و

تحلیلی توسعه پویا. پدیدار شد.

 
در ادامه سفر به استان اصفهان انجام شد: 

بازدید وزیر صمت از شرکت کویر مقوا اردستان وزیر
صنعت، معدن و تجارت در بخش دوم برنامه هاي خود در
نخستین روز از سفر به استان اصفهان ، واحد صنعتی کویر
مقوا اردستان را مورد بازدید قرار داد و در ادامه در نشستی
با فعالان و نخبگان اقتصادي این شهرستان از نزدیک در
جریان مسائل و مشکلات صنعتی و اقتصادي منطقه قرار
گرفت. به گزارش پایگاه خبري توسعه پویا به نقل از شاتا،
علیرضا رزم حسینی که امروز (31اردیبهشت ماه 1400) به
منظور رسیدگی و ارزیابی واحدهاي مختلف تولیدي در
بخش صنعتی و معدنی و افتتاح چند طرح تولیدي در
استان اصفهان، به این استان سفر کرد، از شرکت کویر مقوا
اردستان بازدید به عمل آورد. این واحد تولیدي با ظرفیت
تولید 45 هزار تن مقواي دوبلکس مورد نیاز در صنایع

 
بسته بندي در منطقه زواره، کیلومتر 7 جاده شهراب قرار دارد. 

 
شرکت کویر مقوا اردستان در زمینی به مساحت تقریبی 150 هزار متر مربع و با زیربناي بیش از 33 هزار متر مربع بنا شده است. 

ظرفیت اشتغالزایی این واحد 300 نفر اعلام شده است که در حال حاضر 180 نفر در آن مشغول فعالیت هستند و به زودي باقی

 
ظرفیت اشتغال نیز تکمیل خواهد شد. 

میزان سرمایه گذاري ثابت این واحد تولیدي بیش از 11500 هزار میلیون ریال ارزیابی شده که شامل 4500هزار میلیون ریال سرمایه

 
ریالی و 27 میلیون یورو سرمایه ارزي است. 

 
دیدار نخبگان و فعالان اقتصادي اردستان با وزیر صمت 

رزم حسینی در ادامه سفر خود به استان اصفهان، در نشستی با صنعتگران، معدن کاران و فعالان و نخبگان اقتصادي شهرستان
اردستان دیدار کرد و در این نشست، مدیران واحد هاي تولیدي و فعالان اقتصادي شهرستان مشکلات و موانع واحد هاي تولیدي و
اقتصادي را مطرح و ضمن ارائه پیشنهادات خود را در راستاي رفع آن ها، درخواست هاي خود را براي ایجاد رونق اقتصادي در

 
شهرستان مطرح کردند. 

در این نشست سید صادق طباطبایی نژاد، نماینده مردم اردستان در مجلس شوراي اسلامی ضمن تشکر از حضور وزیر صمت در
شهرستان به آثار سفر وزیر صمت در اقتصاد اردستان و تاثیر آن در توسعه تولید در این شهرستان، از دستورات و پیگیري هاي وزیر

 
صمت جهت رفع موانع قدردانی کرد. 

در ادامه جلسه حمیدرضا تاملی، فرماندار شهرستان اردستان نیز گزارشی از از وضعیت، پتانسیل اقتصادي شهرستان به ویژه در بخش



صنعت و معدن ارائه داد و با بیان اینکه اردستان علی رغم ظرفیت بالاي صنعتی و معدنی، دچار عقب ماندگی در این بخش ها شده

 
است، خواستار توجه بیشتر مسئولان مربوطه به این شهرستان شد. 

همچنین در ادامه این نشست ، معاونین وزیر صمت توضیحاتی در خصوص سوالت و مسائل مطرح شده در جلسه ارائه دادند.



امام جمعه اراك: تلاش داشتند پالایشگاه شازند 10 میلیارد دلاري را 2.3

میلیارد بفروشد / جلوي حراج پالایشگاه شازند را گرفتیم

منبع: تسنیمشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه استان ها- امام جمعه اراك با بیان الینکه تلاش داشتند پالایشگاه شازند 10 میلیارد دلاري را 2.3 میلیارد بفروشد گفت:
جلوي حراج پالایشگاه شازند را گرفتیم.

گروه استان ها- امام جمعه اراك با بیان الینکه تلاش
داشتند پالایشگاه شازند 10 میلیارد دلاري را 2.3 میلیارد
بفروشد گفت: جلوي حراج پالایشگاه شازند را گرفتیم. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، آیت االله قربانعلی
دري نجف آبادي ظهر امروز در خطبه هاي نمازجمعه این
هفته اراك در مصلی بیت المقدس این شهر با اشاره به
انتخابات پیش رو اظهار داشت: باتوجه به در پیش بودن
ایام انتخابات، براي برگزاري یک انتخابات با اقتدار و با

شکوه و در عین حذال عزتمندانه آماده می شویم، البته از رئیس جمهور آینده حل مشکلات مردمی و رسیدگی به دغدغه هاي زندگی

 
مردم را انتظار داریم. 

وي افزود: از دولت فعلی چنین خواسته و انتظاراتی داشتیم از جمله آنکه درباره مسئله خصوصی سازي بسیار صحبت شد البته
خصوصی سازي اشتباهات بسیاري در روند واگذاري و مدیریت ها داشت به طوري که قصد داشتند پالایشگاه شازند با ارزش بالغ بر
10 میلیارد دلار را به مبلغ 2.3 میلیارد دلار به فروش برسانند که ما در استان با نامه نگاري محضر مقام معظم رهبري و پیگیري

 
گسترده از مسئولان توانستیم جلوي این کار اشتباه را بگیریم. 

دري نجف آبادي تصریح کرد: امیدواریم دولت بعدي در همه حوزه هاي سیاسی، اقتصادي، خانواده، بین الملل، اجتماعی و... با برنامه
جامع و دقیقی کار را به دست بگیرد زیرا دولت سیزدهم باید کشور را براي یک دهه دیگر در جهت پیشبرد آرمان هاي نظام و انقلاب

 
اسلامی به پیش ببرد پس باید براي مباحثی مانند مقابله جدي با فساد، مسکن، کارآفرینی و ... تصمیمی جدي گرفته شود. 

 
امام جمعه شهرکرد: پیري جمعیت براي کشور خطر بزرگی است 

 
امام جمعه موقت همدان: دشمن به دنبال یاس مردم از صندوق هاي راي است 

 
امام جمعه ایلام: حضور مردم در پاي صندوق هاي راي، راه حل مشکلات اقتصادي موجود است 

 
موفقیت فلسطینی ها به برکت جبهه مقاومت است 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به ملت فلسطین در مقابل دشمن صهیونیستی گفت: رژیم اشغالگر و جنایتکار
صهیونیستی که در جنگ شش روزه با اعراب به دلیل سستی و غفلت و خوباختگی کشورهاي عربی به پیروزي رسید،، امروز به برکت



مقاومت و اراده پولادین مردم مقاوم و مسلمان فلسطین، پس از یازده روز نبردي تمام عیار، بدون هیچ پیش شرطی خودش آتش بس

 
اعلام کرد که این امر نشان از برتري اراده قوي ملت مقاوم فلسطین است. 

وي افزود: البته باید توجه کرد که ملت فلسطین تا چند سال پیش هیچ سلاح دفاعی نداشت ولی امروز به موشک و انواع سلاح براي
دفاع مقابل رژیم تا بن دندان مسلح صهیونیستی مجهز شده که این موفقیتی بزرگ براي جهان اسلام و جبهه مقاومت به شمار می

 
رود که همه اینها به برکت ایثار و استقامت و مجاهدت شهیدسلیمانی ها است. 

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي ادامه داد: این جنگ که در پایان با پیروزي مردم مقاوم فلسطین همراه شد، سبب یکپارچه تر
شدن مردم فلسطین و مدافعان این مردم مظلوم در سراسر دنیا شد تا در مقابله با رژیم صهیونیستی خواسته واحدي را دنبال کنند و

 
قطعا وحدت بزرگترین رمز پیروزي مردم فلسطین در برابر دشمن خواهد بود. 

دري نجف آبادي عنوان کرد: البته درعین حال شاهد رفتار ذلت بار کشورهاي مرتجع عرب در به رسمیت شناختن رژیم غاصب
صهیونیستی، بودیم و: این جنگ سبب شد تا کشورهایی نظیر عربستان سعودي، امارات، بحرین و... که توهم قدرت را به دلیل حمایت
رژیم صهیونیستی از انها داشتند بیش از گذشته در حاك مذلت و خواري فرورفتند و همانطور که صدام، قذافی، علی عبداله صالح و
دیگر سران منفور عرب به درك واصل شدند سران این کشورهاي خودباخته عربی از همین جنس و سرنوشت آنها هم همان سرنوشت

 
خواهد بود. 

عضو مجلس خبرگان رهبري با اشاره به دو مناسبت "8شوال" و "روز پیوند اعضا در کشور" خاطرنشان کرد: هشتم شوال یادآور
جنایت آل سعود در مدینه منوره و تخریب قبور مطهر ائمه بقیع است به طوري که حدود 98 سال پیش در سال 1344 قمري
وهابیون جنایتکار دست به تخریب بقیع زدند و در حالی که پیشتر بقیع مقبره و گنبد داشت ولی در هشتم شوال با اقدام وحشیانه آل

سعود تخریب این بقعه صورت گرفت که این رفتار آل سعود و وهابیت خبیث را محکوم می کنیم.



دکتر فرزین : طرح بنیاد برکت موجب رصد اثر تسهیلات اعطایی توسط بانک ها

می شود

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1400/02/31

 
 

دکتر فرزین : طرح بنیاد برکت موجب رصد اثر تسهیلات اعطایی توسط بانک ها می شود بانک کارآفرین با امضاء تفاهم نامه همکاري
با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) همکاري خود براي 270 هزار شغل در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها را

 
آغاز کرد. 

نوآوران آنلاین-به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین ، در ادامه همکاري هاي بانک کارآفرین و بنیاد برکت طی امضاء تفاهم نامه اي

 
بانک کارآفرین متعهد به همکاري با این بنیاد جهت ایجاد 270 هزار شغل جدید در سال 1400 شد. 

 
 

دکتر محمد رضا فرزین مدیرعامل بانک کارآفرین در مراسم امضاء تفاهم نامه که در جریان برگزاري مراسم شکرانه ایجاد 220 هزار
شغل در سال جهش تولید برگزار شد، با اشاره به ضرورت حمایت از تولید گفت: حضور بنیاد برکت در این نوع همکاري ها موجب

 
کاهش ریسک هاي اعتباري بین بانکها و تولید کننده می شود. 

وي با اشاره به ایجاد سامانه هاي برکت که امکان رصد تولید کنندگان (دریافت کنندگان تسهیلات) را فراهم می کند افزود: این اقدام
بسیار مبارك و میمون است و موجب می شود تا بانک ها با رصد فعالیت هایی که در آن مشارکت کنند تمایل بیشتري براي حضور در



 
چنین طرح هایی داشته باشند و بسیاري از نگرانی هاي بانک ها را مرتفع خواهد کرد. 

 
 

فرزین ایجاد سامانه هاي اینچنینی را نگاهی بزرگ خواند که حاصل تجربه است و تصریح کرد: طرح هاي اینچنینی به اجراي بهتر

 
طرح هاي هدفمند فقر زدایی کمک خواهد کرد. 

مدیر عامل بانک کارآفرین با اشاره به اجراي طرح تسهیلات ارزان قیمت در سال 85 گفت: اجراي این طرح ایرادات زیادي داشت و به
همین دلیل همواره به آن انتقاداتی وارد می شد اما اجراي این سامانه ها مشکلات اینچنینی را ندارد و کمک می کند منابع به درستی

 
استفاده و هزینه شود. 

در ادامه این مراسم تفاهم نامه فی مابین بانک کارآفرین ، بانک پارسیان و بنیاد برکت و صندوق کارآفرینی امید امضاء شد



فولاد مبارکه به دنبال هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی

شماره خبر:  157  |  تاریخ: 1400/02/31
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي

دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر ...

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در
این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و

 
خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

 
صنعت و معدن  

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در این
نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و خصوصی

 
و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت 



مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم



افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
هبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 



شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 





امام جمعه کرج: امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است

منبع: ایسناشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1400/02/31

امام جمعه کرج گفت: امروز اسرائیلی که دو سال است نتوانسته براي خودش دولت تشکیل دهد بعد از خرابکاري هاي نطنز
به خوبی این را فهمیده است که اگر یکی بزند مستقیم و غیرمستقیم 10 تا می خورد. موشک هاي مقاومت که هنوز از همه

ي نمونه ها، رونمائی نکرده است کابوسی را براي اسرائیل درست کرده که از ترس مردن ...

آیت االله سیدمحمد مهدي حسینی همدانی در خطبه هاي
نماز جمعه 31 اردیبهشت کرج با اشاره به سوم خردادماه
سالروز فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس در سال
1361 بعد از 578 روز اشغال، گفت: این پیروزي درس
هاي بزرگی به ما داده است و آن اینکه اگر دشمن از همه
جهت قوي و نیرومند باشد، با عده و عده و استحکامات
چندمنظوره باشد و محاصره اقتصادي و جنایات متعدد
کرده باشد، باز در مقابل کسانی که تکیه گاهی جز خدا
ندارند و براي آرمانی بلند قیام کرده اند، تاب مقاومت

 
ندارند که غنیمت بجاي مانده و اسراي فراوان این عملیات گواه مطلب است. 

به گزارش ایسنا، رئیس شوراي فرهنگ عمومی استان البرز در ادامه به بازخوانی بیانات بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی در این رابطه
پرداخت و گفت: حضرت امام (ره) دراین باره فرمود: «مردم ایران ثابت کرده اند که تحمل گرسنگی و تشنگی رادارند، ولی تحمل
شکست انقلاب و ضربه به اصول آن را هرگز نخواهند داشت. ملت شریف ایران همیشه در مقابل شدیدترین حملاتِ تمامی جهانِ کفر
علیه اصول انقلابِ خویش مقاومت کرده است که در اینجا مجال ذکر همه آن ها نیست. که اگر نبود حضور مردم، هر یک از این

 
توطئه ها می توانست به اصول نظام ضربه بزند. 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه یادآور شد: این حرف امام امروز هم زنده است که می بینیم تلاش می کنند تا مردم را از اصول
انقلاب منصرف و منحرف کنند و سعی می کنند با انواع حیل حضور مردم را در عرصه هاي مختلف به خصوص انتخابات کم رنگ
کنند اما به فضل پروردگار، خناثان داخلی و دشمنان خارجی خواهند دید که ملت ایران باقدرت و بصیرت وارد عرصه می شوند و از

 
کیان کشورشان به احسن وجه حراست می کنند. 

وي بابیان اینکه یکی از بزرگ ترین و مهم ترین حوادث تاریخ معاصر کشور و تاریخ انقلاب اسلامی، دوران هشت ساله دفاع مقدس است،
بیان کرد: از بعد جنگ جهانی دوم تا وقتی شوروي ازهم پاشیده شد، تمام جنگ هاي منطقه اي را دو ابرقدرت توسط کشورهاي تحت
سلطه و به صورت نیابتی اداره می کردند. مثل جنگ دو کره، جنگ ویتنام، جنگ هاي هند و پاکستان و… اما جنگ تحمیلی تنها
جنگی بود که دو ابرقدرت باهم علیه نظام اسلامی هم داستان شدند و یک جبهه تشکیل دادند و جنگی استثنایی در دوره دوقطبی

 
جهان را به وجود آوردند که نیتشان هم از بین بردن نظام اسلامی بود. 



خطیب نماز جمعه کرج در ادامه با اشاره به سخنان طه یاسین رمضان، معاون نخست وزیر عراق در گفت وگو با مجله ی «الثوره»، گفت:
معاون نخست وزیر عراق در رابطه با جنگ تحمیلی می گوید: «این جنگ به خاطر عهدنامه ی 1975 و یا چند صد کیلومتر خاك و یا
نصف شط العرب نیست؛ این جنگ به خاطر سرنگونی جمهوري اسلامی است.» لذا این جنگ قدرت مقاومت ملت ایران را در مقابل
حملات بین المللی که در قالب جنگ منطقه اي بروز کرده بود به خوبی نشان داد که از مهم ترین لحظات این دوران نورانی که مهم
ترین نقطه استراتژیک از سلطه دشمن آزاد شد و جمهوري اسلامی را در موضع برتر قرار داد، فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس

 
بود. 

آیت االله حسینی همدانی بابیان اینکه خرمشهر نماد مقاومت است، گفت: مردان مقاومت، زنان مقاومت، جوانان مقاومت، نوجوانان

 
مقاومت، مسجد مقاومت همه در خرمشهر نمونه دارد. 

 
امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است 

وي بابیان اینکه در سالگشت پیروزي در عملیات بیت المقدس و آزادي خرمشهر بوي آزادي بیت المقدس به مشام می رسد، گفت:
این شور و هیجان جدیدي که در منطقه و قدس و غزه و کرانه غربی رود اردن به وجود آمده نوید پیروزي و ازکارافتادن ماشین جنگی
دشمن را می دهد؛ بله می کشند و تخریب می کنند و آواره می کنند اما مانند کرم ابریشمی که به دور خودش می تند تا درنهایت
خفه می شود عمل می کنند این ها همه تلاش براي نابودي خودشان است. هدایت هاي حکیمانه امام المسلمین و حضور حاج قاسم و
همراهانش در میدان و کمک هاي مستشاري، دست مقاومت فلسطین را پر کرد به طوري که در انتفاضه جدید شاهد حضور گسترده

 
مردمی با استفاده از سلاح هاي جدید هستیم. 

نماینده رهبر معظم انقلاب اسلامی در استان البرز با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب درباره مقاومت، اظهار کرد: حضرت آقا یک
وقت فرمودند غزه و کرانه غربی رود اردن مسلح شوند و چند روز قبل هم به تلاحم، همبستگی و پیوستگی عمومی اشاره کردند و

 
امروز با همین رویکرد و شعار القدس اقرب، وضعیت سفاکان صهیونیست به شدت سخت شده است. 

آیت االله حسینی همدانی با تأکید بر اینکه امروز اسرائیل به بدترین وضع دچار است و با پیچیده ترین و مدرن ترین تجهیزات و رصد
شبانه روزي نمی تواند یک باریکه را تحت کنترل داشته باشد، گفت: بله آسیب می زند نزدیک سیصد نفر کودك و زن و غیرنظامی را
به شهادت رسانده اما در این نوبت همه باهم پیوسته آمده اند و در طی این ده یازده روز 3500 موشک بر سرشان ریخته اند و 2

 
میلیارد دلار خسارت وارد کرده اند و 30 در کارخانه هایشان را از کار انداخته اند. 

وي بابیان اینکه مقاومت مردم فلسطین جامعه جهانی با همه محدودیت ها به خاطر بیماري و ویروس کرونا را به حرکت درآورد، گفت:
تظاهرات در خود آمریکا را حتماً دیدید. امروز اسرائیلی که دو سال است نتوانسته براي خودش دولت تشکیل دهد بعد از خرابکاري
هاي نطنز به خوبی این را فهمیده است که اگر یکی بزند مستقیم و غیرمستقیم ده تا می خورد. موشک هاي مقاومت که هنوز از همه

 
ي نمونه ها، رونمائی نکرده است کابوسی را براي اسرائیل درست کرده که از ترس مردن زودتر می میرند. 

 
کش دار کردن مذاکرات معنا ندارد 

رئیس ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان البرز در بخش دیگري با اشاره به رو به اتمام بودن فرصت سه ماهه ایران به آژانس بین
المللی اتمی، اظهار داشت: این مهلت، چند روز آینده تمام می شود و تا امروز خواسته هاي ایران محقق نشده و علی رغم تذکرات
رهبري، مذاکرات مسیر فرسایشی را طی می کند. کش دار کردن مذاکرات معنا ندارد مگر اهداف سیاسی براي دوقطبی کردن جامعه



 
داشته باشید و بخواهید به جاي پاسخ گوئی براي عدم موفقیت ها مقصر پیدا کنید. 

 
صد روز آخر را طوري عمل کنید که نام نیکی هم از شما برده شود 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه با اشاره روزهاي پایانی دولت دوازدهم، گفت: این صد روز آخر را طوري عمل کنید که نام نیکی هم
از شما برده شود. از دوقطبی سازي و ایجاد چالش پرهیز کنید. فضا را براي برگزاري انتخاباتی باشکوه و پرشور فراهم کنید و سخنان

 
انحرافی راجع به انتخابات و مذاکرات و امثال این ها نزنید، چیزهایی گفته می شود که همه اش پاسخ دارد. 

وي در ادامه خطاب به اقشار مختلف مردم، توصیه کرد: مردم هم عملکرد کاندیداها را به خوبی بررسی کنید و از توانمندي هاي آنان
باخبر شوید و با شاخص هاي گفته شده تطبیق دهید و اصلح را انتخاب کنید. جوان به تعریف رهبري، انقلابی، حزب اللهی، بانشاط،
مؤمن، استکبارستیز، ضد تجمل و اشرافی گري، جهادي و پرتلاش، با برنامه و هدفمند، میدان شناس و دیپلماسی بلد است که هرکدام

 
از این ها افرادي را داخل و افرادي را خارج می کند و کار را براي انتخاب راحت تر می کند. 

امام جمعه کرج در ادامه در واکنش به تعدد نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري، عنوان کرد: اي کاش اجازه می دادند تا شوراي
نگهبان آنچه را گفته بود در مرحله ثبت نام اعمال می کرد تا بعضی با ثبت نامشان به فهم مردم توهین نکنند؛ و یا قانون به شوراي
نگهبان اجازه می داد که در تائید صلاحیت ریاست جمهوري به بیشتر از کف صلاحیت توجه می کرد تا براي مردم هم انتخاب راحت

 
تر می شد. 

 
به این افراد رأي ندهید 

آیت االله حسینی همدانی در ادامه تصریح کرد: به نظرم باید قطعاً به این افراد رأي ندهید، کسانی که کشور را باسیاست هایشان ازنظر
اقتصاد و معیشت و اشتغال به این روز انداختند و حال گریه می کنند که کذا و کذا؛ به کسی که رعایت اخلاق را نمی کند و به
کاندیداهاي دیگر با اشاره و با صراحت طعنه می زند رأي ندهید؛ به کسی که وقتی مسئولیت داشته نسبت به آرمان هاي انقلاب بی
تفاوت بوده و دفاع نکرده و مسیر را براي گرفتار شدن مردم هموار کرده رأي ندهید؛ به افکاري که اگر مدیریت را به دست بگیرند براي

 
مردم و ارزش هاي انسانی اعتباري قائل نیستند رأي ندهید. 

 
از اینجا به بعد کار مردم شروع می شود 

وي در بخش پایانی بیانات خود با اشاره به نکته استانی، تصریح کرد: باید از کلیت تلاش آقایان ابتدائاً در اجرایی و بعد فعالیت سنگین
عزیزان در نظارت استان تشکر کنم بالاخره حجم بالاي پرونده ها و رسیدگی دقیق در فرصت کم سخت است و حتماً موارد اشتباه و
نقص در کار پیدا می شود؛ مهم رویکرد عزیزان بود که سعی داشتند افرادي که نقصی دارند در همین ابتداي کار جلوگیري کنند. البته
حتماً هرکدام از این آقایان براي نظري که داده اند بین خود و خدا حجت دارند و براي یوم الجزاء پاسخ آماده کرده اند؛ اما همان طور

 
که عرض کردم ازاینجا به بعد کار مردم شروع می شود که به چه کسی رأي می دهند. 

رئیس شوراي فرهنگ عمومی استان البرز در خاتمه عنوان کرد: به نظرم باید بگذارید افکار جدید با ایده هاي نو و برنامه هاي تازه وارد
عرصه شوند. گذشتگان کار خودشان را کردند. مدیریت این شهر چندین سال دست یک گروه و یک فکر بوده. کارشان را دیده ایم و
نشان دادند. خوب است که فضاها را بازکنیم براي افراد دیگري. کسانی که غیر از شاخص هاي گفته شده براي فرهنگ، حمل ونقل
شهري، نماها، پارکینگ، رفاه شهري، فضاي سبز، پسماند، آلودگی هوا و امثال این ها برنامه داشته باشند و عرضه کنند صلاحیت رأي



آوري دارند؛ سیاسی کاري را کنار بگذارید. برنامه هایتان را اعلام کنید. مردم خودشان به شما رأي خواهند داد و صلاحیت هاي لازم را

 
مردم بهتر تشخیص خواهند داد. 

انتهاي پیام



اشتغال 54 درصدي زندانیان در پایان سال گذشته

منبع: شبستانشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1400/02/31

حاج محمدي گفت: رقم اشتغال زندانیان در پایان سال گذشته به 54 درصد رسید و این در حالیست که سال ها بود رقم
اشتغال از 20 درصد فراتر نرفته بود و تا پایان امسال نیز برنامه ریزي و هدف گذاري شده 80 درصد زندانیان مشغول به کار

شوند.

حاج محمدي گفت: رقم اشتغال زندانیان در پایان سال
گذشته به 54 درصد رسید و این در حالیست که سال ها
بود رقم اشتغال از 20 درصد فراتر نرفته بود و تا پایان
امسال نیز برنامه ریزي و هدف گذاري شده 80 درصد

 
زندانیان مشغول به کار شوند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان اصفهان «محمدمهدي حاج محمدي» در نشستی با نمایندگان گروه هاي جهادي و خیرین
استان اصفهان که بعدازظهر روز گذشته برگزار شد، اظهار کرد: از همه خیرین و گروه هاي جهادي درخواست می کنم تنها متمرکز بر
زندانیان جرایم غیر عمد نشوند. برخی زندانیان را می بینیم که چه بسا ما به آنها توجه نداشته باشیم اما خداوند فرداي قیامت طور

 
دیگري در مورد آنها قضاوت و حکم می کند. 

رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور در این زمینه به ذکر یک خاطره پرداخت و گفت: در یکی از بازدیدها مواجه
با جمع زندانیان شدم و گفتم چند نفر به نمایندگی صحبت کنید درحالی که چهره یکی از آنها آشنا بود و بعد از صحبت هایش به
سراغش رفتم و متوجه شد در دوران کودکی همسایه بودیم شروع به گریه کردن کرد. با شناختی که از او داشتم احتمال نمی دادم او
را در زندان ببینم و وقتی از علت زندانی بودن او پرسیدم گفت در مقطع حساسی از زندگی پدر و مادرم را از دست دادم و بعد از آن
در سانحه تصادفی همسر و فرزند را از دست دادم، در مشکلات زندگی چشم باز کردم و دیدم در بیمارستان روانپزشکی هستم؛ وقتی

 
بیرون آمدم سراغ مواد روانگردان رفتم و کم کم متوجه شدم به خاطر فقر و بی کسی و اعتیاد سارق حرفه اي شده ام. 

وي خطاب به خیرین و گروه هاي جهادي گفت: شما که دغدغه مند هستید مراقب باشید دست کسانی که افتاده اند را بگیرید و
همچنین دست کسانی که می خواهند بیفتند را هم بگیرید. شهید همت می گوید ما در قبال تمام کسانی که راه کج می روند
مسئولیم، اگر همه این فراز وصیت نامه شهید را باور کنند خیلی از مشکلات حل می شود. جماعتی به هر دلیل به زندان افتاده اند اما

 
باب رحمت، گنه کاران را بهتر جذب می کند و همین موضوع وظیفه ما را سنگین تر می کند. 

حاج محمدي با تاکید براینکه وقت گذاشتن براي زندانیان ارزش دارد، تصریح کرد: اصلا گمان نکنید زندانیان خطا کرده اند و باید

 
مجازات شوند، در عین حال که خانواده هاي این زندانیان قطعا بی تقصیر هستند و باید مورد حمایت قرار گیرند. 

وي همچنین در مورد زنان زندانی گفت: شاید مهم تر از جمعیت زنان زندانی که کمتر از 3 درصد زندانیان را تشکیل می دهند



خانواده هایشان هستند، درحالی که اگر موفق نشویم یک زندانی را نجات دهیم، حداقل 3 نفر دیگر می توانند زندانیان آینده ما باشند.

رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با یادآوري اینکه یکسال تلاش کردیم همه را متقاعد کنیم که به زندانیان
اهمیت دهند و براي آنها وقت بگذارند، گفت: همچنان 15 هزار زندانی در اصفهان داریم و امیدوارم مردم اصفهان بیش از این متقاعد

 
شوند و به کمک آزادي این زندانیان بیایند. 

وي در بخش دیگري از سخنانش تصریح کرد: در اهمیت پرداختن به حوزه رسانه همین بس که رسانه هاي ضد انقلاب منتظرند بهانه

 
اي در رابطه با زندان پیدا کرده و به واسطه زندان به نظام حمله کنند، درحالی که ما هم باید با همین ابزار عمل کنیم. 

حاج محمدي با بیان اینکه اگر بهترین برنامه هاي فرهنگی و بهترین سخنرانی هاي اخلاقی برگزار شود اما به ریشه ها نپردازیم بی
فایده است، توضیح داد: سال ها بود رقم اشتغال از 20 درصد فراتر نرفته بود، اما در پایان سال گذشته رقم اشتغال به 54 درصد رسید

 
و تا پایان امسال نیز برنامه ریزي و هدف گذاري شده که 80 درصد زندانیان مشغول به کار شوند. 

رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با یادآوري اینکه امکانات محدود باعث شده مددکار به تعداد کافی نداشته
باشیم و کادر بهداشت و درمان کافی نباشد، گفت: نگرانی عمده اي که داریم این است که اگر درست عمل نکنیم این افراد نمی توانند
به خوبی به جامعه برگردند و ضمن اینکه از فرصت زندان براي اصلاح استفاده نمی شود، گاهی مستقیما به عنوان سیاه لشکر به جبهه

 
دشمن می روند. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: رقم کمک هاي نقدي و تعهدي مردم به ستاد دیه با وجود همه مشکلات اقتصادي و شیوع کرونا در

 
کشور 2 برابر شده که نشان دهنده توجه مردم خیر به امور زندانیان و کمک به آنها است. 

«محمود ضیایی فرد»، مدیرکل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی استان اصفهان نیز در این جلسه با اشاره به اینکه یکی از وظایف
ما جذب خیرین بوده، ولی نمی توانستیم از این فرصت خوب استفاده کنیم، گفت: با ابلاغ بخشنامه رئیس قوه قضاییه و دیدگاه رئیس

سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور توانستیم از ظرفیت هاي گروه هاي جهادي و خیرین بیشتر بهره ببریم.



همدلی و همکاري خیرین و نهادهاي استان اصفهان در حمایت از زندانیان

منبع: شبستانشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1400/02/31

جمعی از خیرین و گروه هاي جهادي استان اصفهان دیدگاه هاي خود درخصوص چگونگی حمایت از زندانیان و خانواده آنها
را بیان کردند و خواستار تعامل بیشتر با سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور شدند.

جمعی از خیرین و گروه هاي جهادي استان اصفهان
دیدگاه هاي خود درخصوص چگونگی حمایت از زندانیان و
خانواده آنها را بیان کردند و خواستار تعامل بیشتر با

 
سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور شدند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان اصفهان، در ادامه
نشست رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با نمایندگان گروه هاي جهادي و خیرین استان اصفهان، جمعی از
خیرین و گروه هاي جهادي استان به بیان دیدگاه هاي خود پرداختند و «محمدرضا کجانی» یکی از این خیرین با اشاره به اینکه
خیریه امام موسی کاظم(ع) از سال 90 تشکل شده، گفت: طی این مدت در راستاي 3 هدف آزادي زندانیان، کمک به خانواده هاي

 
زندانیان و کمک به فضاهاي فیزیکی زندان خدمات قابل توجهی ارائه کرده است. 

رئیس هیات مدیره خیریه امام موسی کاظم(ع) افزود: در مجموع 450 میلیارد ریال از سال 90 تاکنون در بخش هاي مختلف کمک
هاي معیشتی، برنامه هاي فرهنگی، تهیه جهیزیه، وام قرض الحسنه، کمک به فضاسازي زندان از سوي خیریه امام موسی کاظم(ع)

 
هزینه شده است. 

حجت الاسلام «محمد کریمی» از موسسه تخصصی خطابه امیر بیان، با اشاره به برگزاري دوره هاي هفتگی آموزشی براي روحانیون
مستقر در زندان ها، گفت: در حوزه پژوهش درسنامه مبلغ زندان تدوین شده و قابلیت ارائه به سازمان زندان هاي کشور را دارد. در
حوزه تبلیغ نیز جلسات خوبی برگزار شده که بسیار اثرگذار بوده و استمرار دارد. همچنین در حوزه پیشگیري نیز مناطق 15گانه شهر

 
اصفهان را بررسی و نقشه راهی مشخص کرده ایم. 

«سید محمد حسین حسینی نیا» دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان استان، با اشاره به تشکیل کارگروهی با تعامل مدیران کسب و
کار و شرکت هاي دانش بنیان، اظهار کرد: طرحی براي غربالگري و نیازسنجی تولیدات زندانیان آماده کرده ایم و زیرساخت براي

 
فروش غیرحضوري محصولات تولیدي زندانیان نیز فراهم شده است. 

«عبدالهی» از موسسه سفیر بیان، با بیان اینکه علت تکرار جریمه در زنان زندانی از بین رفتن کرامت انسانی است، گفت: گروه هاي
جهادي در این زمینه ورود کردند و خوشبختانه اتفاقات خوبی در این زمینه افتاد که ازجمله می توان به برنامه هاي مذهبی همچون

 
اعتکاف اشاره کرد. 



«احمدي» مدیر کانون رسانه اصفهان نیز با تاکید بر اینکه اگر بستر فعالیت سازمان هاي مردم نهاد فراهم نشود، این کار ابتر می ماند،
افزود: سازمان زندان ها باید سازمان هاي مردم نهاد را جزو لاینفک خود بداند و سازمان هاي مردم نهاد نیز خود را جزئی از زندان

 
بدانند . ظرفیت قوي داریم که باید به آن اهمیت دهیم. 

«سلیمانی» به نمایندگی از گروه هاي جهادي پزشکی و دندانپزشکی هم گفت: از اول شیوع کرونا مشکلات پزشکی و دندانپزشکی
زندانیان را مشاهده می کنیم، درحالی که اینجا نیاز به امکاناتی براي زندانیان داریم ازجمله اینکه زندان مرکزي اصفهان تنها 2 یونیت

 
فرسوده دارد و امکانات لازم را ندارد و امیدواریم با کمک خیرین این نیازها تامین شود. 

«اسماعیلی» استاد جامعه شناسی نیز با اشاره به اینکه درباره وضعیت آسیب هاي اجتماعی در استان گزارش مفصلی تهیه شده که با
مطالعه و بررسی آن ورودي هاي زندان کمتر شده و کیفیت خدمات ارتقا پیدا می کند، تصریح کرد: ایده اي براي تشکیل شبکه

 
اجتماعی کانون هاي خیرین به عنوان یاوران حمایت دارم که می تواند موثر باشد. 

«دست پاك» مسئول بسیج حقوقدانان استان، اعلام کرد: وکلا و فارغ التحصیلان حقوق در چند بخش براي جلب کمک هاي مردمی و
فراهم کردن زمینه آزادسازي زندانیان، استفاده از ظرفیت هاي حقوقی براي کمک به زندانیان، کمک به کسب رضایت از شکات براي

 
زندانیان و پیگیري امور زندانیان در خارج از زندان مشغول فعالیت هستند. 

«صفري» مسئول سازمان بسیج رسانه استان اصفهان نیز با تاکید براینکه اگر همه طرح هاي ارائه شده پیوست رسانه اي نداشته باشد

 
ابتر است، گفت: کارهایی تا الان انجام شده اما اقدامات لازم در حوزه رسانه را می توان در قالب برنامه ها و پروژه هایی ارائه داد. 

«اخوان مقدم» مدیر خیریه نذر اشتغال امام حسین(ع) با تاکید براینکه باید به سمت اشتغال زندانیان برویم تا مشکلات دیگر حل
شود، خاطرنشان کرد: اشتغالزایی براي زندانیان راهکار کارشناسی دارد تا از ورود دوباره آنها به زندان پیشگیري کرد.



اعطاي بخشی از نمره ارزشیابی مدیران قرچک در اختیار بنیاد شهید قرار می

گیرد/ جانبازان 50 درصد به بالا واکسینه شدند

منبع: شبستانشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1400/02/31

فرماندار شهرستان قرچک با ذکر این نکته که جانبازان بالاي 50 درصد واکسینه شدند گفت: اعطاي بخشی از نمره ارزشیابی
مدیران قرچک در اختیار بنیاد شهید قرار می گیرد.

فرماندار شهرستان قرچک با ذکر این نکته که جانبازان بالاي 50 درصد
واکسینه شدند گفت: اعطاي بخشی از نمره ارزشیابی مدیران قرچک در اختیار

 
بنیاد شهید قرار می گیرد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان هاي تهران، جلسه شوراي
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت شهرستان قرچک به ریاست فرماندار و با حضور
حجت الاسلام اسماعیلی امام جمعه، عبداله مرتضوي مدیرکل بنیاد شهید و
امور ایثارگران شهرستان هاي استان تهران، معاون برنامه ریزي و هماهنگی

امور عمرانی، بخشدار مرکزي، شهردار، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، جمعی از مدیران ادارات و اعضاي شوراي مشورتی ایثارگران

 
و معتمدین بنیاد شهید برگزار شد. 

بهمن خطیبی فرماندار شهرستان قرچک در این جلسه با تاکید بر اینکه تکریم خانواده شهدا در ادارات واجب است، گفت: از جمله
تأکیدات ما به تمامی مدیران ادارات این است که در هر منصبی حضور دارند علاوه بر حفظ حرمت خون شهدا و تکریم خانواده هاي

 
معظم آنها، از تمامی ظرفیت ها در راستاي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت بهره گرفته و اقدامات کمی و کیفی را افزایش دهند. 

وي افزود: یکی از اقدامات دشمنان اسلام، مقابله با فرهنگ ایثار و شهادت و جلوگیري از گرایش جوانان مسلمان به این فرهنگ والا

 
است. 

خطیبی اظهار داشت: دشمن همواره برنامه ریزي هاي گسترده اي براي این موضوع داشته اما به برکت خون شهدا و روحیه جهاد در
جوانان، نه تنها منجر به عدم تحقق اهداف دشمن شده ایم بلکه روز به روز فرهنگ مقاومت در کشورهاي سلطه ناپذیر اسلامی در حال
گسترش است، تلألو پیام انقلاب اسلامی در کشورهاي منطقه تمامی معادلات قدرت هاي بیگانه را برهم زد و فرهنگ ایثار و شهادت را

 
در کشورهاي آزادي خواه ترویج داد. 

وي در خصوص رایزنی هاي صورت گرفته در این جلسه بیان کرد: در دیدار اخیر با معاون رئیس جمهور و مقام عالی بنیاد شهید و
امور ایثارگران کشور، پیگیري هاي لازم براي ساخت مجتمع توانبخشی و ورزشی و اجراي طرح ملی مسکن ویژه خانواده هاي معظم
شاهد و ایثارگر این شهرستان صورت گرفت و درخواست داریم اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران شهرستان هاي استان تهران نیز

 
پیگیري هاي لازم به منظور جذب مساعدت ها را داشته باشد. 



فرماندار قرچک با اشاره به اقدامات صورت گرفته براي حمایت از ایثارگران، خانواده شهدا و جانبازان عنوان کرد: اجراي طرح سپاس،
پیگیري استخدام و اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر، اعطاي وام اشتغال با اولویت ایثارگران، سرکشی مداوم جامعه هدف و رفع موارد
خاص، انجام امور تبلیغی براي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، بهره مندي خانواده هاي معظم شهدا از بیمه تکمیلی، رصد آموزشی

 
مراکز شاهد، تکریم خانواده هاي معظم شاهد و ایثارگران و ... از جمله برنامه هاي در حال انجام در قرچک است. 

خطیبی در پایان گفت: در اجراي طرح واکسیناسیون علیه ویروس کرونا، واکسیناسیون جانبازان 50 درصد به بالا انجام شده و
همچنین واکسینه شدن والدین معظم شهدا در حال انجام است و از هفته آینده نیز واکسیناسیون جانبازان 25 درصد به بالا انجام

خواهد شد.



برگزاري اولین جشنوارە بین المللی "ه��پ�ڕک�" در بان�

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس هیئت مدیرە انجمن آیینی سنتی ه��پ�ڕک�ی استان کردستان گفت: در صورت کنترل ویروس کرونا، تا پایان سال
1400 اولین جشنوارە بین المللی ه��پ�ڕک� را در شهرستان بان� برگزار می کنیم.

رئیس هیئت مدیرە انجمن آیینی سنتی ه��پ�ڕک�ی
استان کردستان گفت: در صورت کنترل ویروس کرونا، تا
پایان سال 1400 اولین جشنوارە بین المللی ه��پ�ڕک�

 
را در شهرستان بان� برگزار می کنیم. 

برگزاري جلس� انتخابات هیات رئیس� کانونروز جلس�
انتخابات هیات رئیس� کانون ه��پ�ڕک�ی شهرستان بان� با
حضور اعضاي انجمن ه��پ�ڕک�ی استان کردستان در

 
سالن آمفی تئاتر ادارە فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد. 

سید احمد توکلی، رئیس هیئت مدیرە انجمن آیینی سنتی
ه��پ�ڕک�ی استان کردستان با بیان اینک� این انجمن در اقتصاد و ایجاد اشتغال در ایران باید پیش قدم باشد، و براي بدست آوردن

 
این تحقق با همدلی هم برنام�هاي خوبی براي کل شهرستان هاي استان در نظر گرفت�ایم. 

وي افزود: جشنوارە ه��پ�ڕک� بان� یکی از بهترین جشنوارەهاي استان کردستان می باشد ک� اگر امسال ویروس کرونا کار را

 
مختل نکند، تا پایان سال 1400 اولین جشنوارە بین المللی ه��پ�ڕک� را در شهرستان بان� برگزار می کنیم. 

حمیدرضا خوشبخت رئیس ادارە فرهنگ و ارشاد اسلامی بانه در ادامه این جلسه، با اشارە ب� سفر پر فیض و برکت مقام معظم
رهبري در سال 88 ب� استان کردستان، و فرهنگی خواندن این استان از سوي ایشان اظهار کرد: استان فرهنگی شاخص�اي دارد ک�

 
اگر ب� آن بنگریم در هر خانوادە کردستانی یک هنر در آن می درخشد؛ ه��پ�ڕک� هم یکی از این هنرهاست. 

 
همچنین در این مراسم از لوگوي انجمن آیینی سنتی ه��پ�ڕک�ی استان کردستان رونمایی شد. 

لازم به ذکر است ک� بعد از فراخوان براي طراحی پوستر جشنواره در استان 17 اثر دریافت شد؛ ک� بعد از ارزیابی داوران اثر طراح

 
بان�اي ""نیما فدایی"" انتخاب شد و با نام وي ثبت شد. 

در این مراسم ب� گروەهاي رسمی ه��پ�ڕک� بان� ""چالاك، آگرین، ب�ڕۆژە، اوین، بروسک�، شل�وە، پ�ش�نگ و نیشتمان""

 
پروان� فعالیت اهدا شد. 

ٲ �



در پایان با برگزاري انتخابات هیئت رئیس� کانون ه��پ�ڕک�ی بان� آقایان (فردین یاراحمدي با 8 رٲي ب� عنوان رئیس هیئت مدیرە
کانون ه��پ�ڕک�ی بان�، انور نصیري و فرهاد توکلی با 4 رٲي ب� عنوان عضو هیئت مدیرە کانون) انتخاب شدند./ ایسنا



روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه90

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1400/02/31

هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این معضل وجود
دارد که آخرین آنها حادثه معدن طزره دامغان در اردیبهشت امسال بود که به جان باختن دو نفر منجر شد.

 
 محمدرضا بهرامن 

 
 

هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این معضل وجود دارد که

 
آخرین آنها حادثه معدن طزره دامغان در اردیبهشت امسال بود که به جان باختن دو نفر منجر شد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایرنا، وقتی سخن از معدن به میان می آید همه یاد اخبار ناخوشایند از وقایع معادن کشور می افتند
چون متاسفانه خبرهاي ریزش در معدن که در سال هاي اخیر بر تعداد آنها افزوده شد، زود منتشر می شود، آخرین ریزش نیز مربوط

 
به معدن زغال سنگ طزره دامغان و محبوس شدن 2 کارگر آن است. 

حادثه معدن زغال سنگ در حدود ساعت 12 ظهر روز شنبه 11 اردیبهشت در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره از معادن چهارگانه
شرکت زغال سنگ البرز شرقی در کارگاه استخراج k 13 پیشرو، هنگام استخراج و به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه رخ داد که در
این حادثه 2 نفر کارگر پیمانکاري شرکت به نام هاي میلاد روشنائی و سید اصغر افضلی دچار حادثه و محبوس شدند، شامگاه

 
پنجشنبه 16 اردیبهشت پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

کارگران جان باخته هر دو کمتر از 40 سال سن داشتند و متاهل بودند، مجموعه معادن زغال سنگ البرز شرقی در منطقه طزره



 
دامغان در مناطق سردسیر و کوهستانی جنوب رشته کوه هاي البرز و در فاصله 50 کیلومتري شهرستان دامغان واقع شده است. 

در طول سال هاي گذشته حوادث ناگوار این چنین زیادي رخ داده است و تعدادي از کارگران معدن نیز بخاطر این موضوع جان خود
را از دست داده اند، به همین دلیل معدنکاري به عنوان یکی از سخت ترین شغل ها در جهان محسوب می شود چون در این شغل

 
معدنکاران با جان خود بازي می کنند. 

براساس آمارها، حدود80 درصد حوادث معادن مربوط به معادن کوچک هستند. معادن سنگ تزئینی و زغال سنگ، حادثه سازترین

 
معادن کشور به شمار می روند. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مرداد 99 گزارشی از وضعیت بهداشت و ایمنی در معادن در حال
بهره برداري را منتشر کرد. براساس این گزارش در سال 1397 تعداد چهار هزار و 916 معدن در کشور در حال بهره برداري بود و 99

 
هزار و 734 نفر در آنها فعالیت داشتند. 

مطابق آخرین آمار منتشر شده در سال 1397 تعداد 277 حادثه شغلی در معادن رخ داده است و یک هزار و 546 نفر آسیب دیدند و
36 نفر فوت کردند. برحسب فعالیت اقتصادي معادن، بیشترین حادثه شغلی به ترتیب در «استخراج سنگ تزئینی» و «استخراج زغال
سنگ خشک» اتفاق افتاده است. همچنین استان هاي مازندران، کرمان، سمنان و فارس بیشترین تعداد حادثه شغلی را به خود

 
اختصاص داده اند. 

بررسی جداول آماري نشان می دهد که در 10 سال گذشته (97- 1388) شمار معادن بهره برداري شده تعداد 490 معدن اضافه شده
و از رقم چهار هزار و 426 معدن به چهار هزار و 916 معدن رسیده است. همچنین تعداد شاغلان نیز از 76 هزار و 854 نفر به 99

 
هزار و 734 نفر بیشتر شد. 

براساس این بررسی با وجود رشد معادن و تعداد شاغلان، حوادث شغلی در معادن در 10 سال گذشته روند نزولی داشته و تعداد آن از

 
365 حادثه به 277 حادثه کاهش یافته و تعداد فوت شدگان نیز از 49 نفر در سال 1388 به رقم 36 نفر رسیده است. 

گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون در بررسی علت مستقیم آسیب شغلی در معادن در حال بهره برداري نشان می
دهد بیشترین علت حادثه شغلی مربوط به تصادم یا تصادف با اجسام درحال حرکت، برخورد عمودي یا افقی با اجسام در حال سکون

 
و تماس با اجسام برنده و تیز یا ناهموار بوده است. 

 
 

اما این حوادث در دهه 90 هم قابل تامل است چون در این دهه حوادث بسیاري رخ داده است که متاسفانه تعدادي هم از افراد شاغل



 
در معادن ایران جان خود را از دست دادند. 

مهمترین حوادث معدنی در کشور مهمترین و بزرگترین حوادث معدنی در ایران مربوط به دهه 90 است. انفجار معدن یورت زمستان
آزادشهر استان گلستان در تاریخ 15 آبان 96 به عنوان یکی از فاجعه بارترین حوادث معدنی در کشور بود که موجب کشته شدن 43

 
نفر شد. 

در سال90 تعداد 44 فوتی، سال 91تعداد 43 فوتی، 92 تعداد 59 فوتی، 93 تعداد 33 فوتی، 94 تعداد 28 فوتی، 95 تعداد 44 فوتی،
96 تعداد 78 فوتی و در سال 97 تعداد 36 فوتی در حوادث شغلی معادن به ثبت رسیده است، در سال 98 نیز براثر حوادث معدن
45نفر جان خود را در 31معدن به علت گاز گرفتگی، خفگی، برق گرفتگی و ریزش کمربالاي کارگاه ها و حفاري هاي غیرمجاز از

 
دست دادند. 

در پنج ماه نخست سال 1399 نیز 20 معدنچی در 13 معدن جان خود را از دست دادند. در دهه 90 بیش از سه هزار حادثه در

 
معادن کشور رخ داده است که موجب آسیب دیدگی حدود 13هزار کارگر و کشته شدن بیش از 430 معدنچی شده است. 

23 آذر سال 1389، ریزش معدن اشکلی در منطقه هجدك راور در عمق 600 متري تونل شماره یک و محبوس شدن پنج کارگر در
داخل تونل، به عنوان یکی از حوادث مهم بود که در ساعات اولیه تنها جسد یکی از کارگران، 13 روز بعد 2 تن و 114 روز بعد جسد

 
2 تن دیگر پیدا شد. 

28 آذر 1391 نیز هشت معدنچی در جریان انفجار معدن زغال سنگ طبس کشته شدند. در این حادثه 13 کارگر وارد تونل شدند که
متاسفانه پنج نفر سالم و هشت نفر دیگر جان خود را از دست دادند، دلیل اصلی حادثه ریزش معدن، تصاعد گاز متان و انفجار حفره

 
گازي بود. 

در روز یکم اسفند 1392 نیز انفجار گاز در معدن زغال سنگ چشم پودنه شهرستان کوهبنان در شمال استان کرمان نیز سه نفر

 
کشته و 6 نفر مصدوم شدند. 

همچنین 16تیر 1393 انفجار در معدن گرانیت قرمز قلعه خرگوشی اردکان واقع در شمال شرق این شهرستان پنج کارگر را به کام
مرگ کشاند. در این حادثه شماري از کارگران به انبار مواد منفجره معدن وارد شدند و یکی از کارگران با بی احتیاطی ته سیگارش را

 
روي یکی از محموله هاي فسفر انداخته بود که در نهایت باعث انفجار در این معدن شد. 

18 مرداد 1393 نیز ناامن بودن معدن زغال سنگ کیاسر در مازندران باعث مرگ 2 معدنکار براثر گازگرفتگی شد، البته این حادثه 2

 
مصدوم هم داشت. 

18بهمن 1395 نیز انفجار در واحد مولیبدن معدن مس سرچشمه کرمان باعث مرگ یک کارگر و مجروح شدن پنج کارگر دیگر شد.

 
این کارگران در حال برشکاري بودند که کپسول اکسیژن منفجر شد. 

13 اردیبهشت 96 نیز در معدن زغال سنگ زمستان یورت آزادشهر در استان گلستان انفجار باعث مرگ 43 نفر و مصدوم شدن 83

 
نفر در این معدن شد. 



30 آبان 1397 نیز یک کارگر 54 ساله در اثر ریزش معدن زغال سنگ کلاریز واقع در منطقه معدنی طزره زیرمجموعه شرکت معدن

 
زغال سنگ البرز شرقی جان خود را از دست داد و در این حادثه 3نفر نیز مصدوم شدند. 

28 فروردین 1398 نیز متاسفانه هفت نفر از کارگران ذوب چناران به علت حادثه نقص فنی در دستگاه ذوب در این کارخانه دچار

 
سوختگی شدند. 

 
30 آبان 1397 نیز 11 کارگر معدن بر اثر اتصال کابل هاي داخل تونل معدن زغال سنگ سوادکوه مسموم و روانه بیمارستان شدند. 

16 تیر 1398 همچنین انفجار معدن سرمک ملایر به دلیل انتشار و تجمع گاز در یکی از کوره هاي این واحد صنعتی، فوت 2

 
معدنچی و زخمی شدن یک نفر دیگر را رقم زد. 

 
25مهر 1398 نیز به دلیل ریزش آوار در عمق 200متري معدن سامان کاوش طبس 2 کارگر این معدن جان خود را از دست دادند. 

20 و 27 آذر 1398 حفاري غیرمجاز و ریزش معدن سرب و روي آلبلاغ اسفراین باعث مرگ 2 کارگر شد. سال 98 این معدن هفت

 
بار ریزش کرد و بر اثر آن 6 کارگر نیز جان خود را از دست دادند. 

16دي 1398 نیز معدن کلاته رودبار استان سمنان در واحد دپو وجمع آوري زغال سنگ شهر کلاته رودبار یک کارگر براثر سقوط در

 
قیف زغال شویی جان خود را از دست داد. 

 
19 بهمن 1398 نیز 2 کارگر معدن زغال سنگ تاشکوییه شهرستان بافق بر اثر گازگرفتگی فوت کردند. 

13 تیر 1399 نیز در جریان حادثه گازگرفتگی تونل معدن قیرطبیعی «هواربزه» در گیلانغرب یک کارگر کشته و 6 کارگر مجروح

 
شدند. 

11 اردیبهشت 1400 در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه، 2 کارگر دچار حادثه و محبوس

 
شدند و پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

معادن، ایمنی ندارند در استان مازندران نیز اتفاقات در معادن به ویژه زغال سنگ چشمگیر است به طوري که بر اساس آمارهاي ثبت
شده در نظام مهندسی معدن مازندران، از سال 1395 تا پایان سال 1399 در این استان دست کم 22 حادثه در معادن این استان رخ

 
داد که حاصل آنها جان باختن 12 کارگر معدن و مصدوم شدن 25 نفر بود. عمده حوادث مربوط به معادن زغال سنگ بودند. 

طبق آمارهاي نظام مهندسی معدن، از حدود 250 معدن ثبت شده در مازندران نزدیک به 100 معدن فعالند که بیشتر آن ها معادن
روباز شن و ماسه هستند و سهم معادن زغال سنگ 20 معدن است. با این حساب اگر سهم بالاي مصدومان و قربانیان حوادث معدنی
مربوط به معادن زغال سنگ مازندران طی پنج سال اخیر را در مقابل پایین تر بودن این معادن نسبت به معادن روباز قرار دهیم،
ناایمن بودن این معادن بیشتر به چشم می آید، چرا که 12 حادثه از 22 حادثه معدنی در مازندران و 24 کشته و مصدوم از 37 قربانی

 
و مجروح حوادث معدنی مازندران طی بازه زمانی یاد شده، مربوط به 20 معدن از 100 معدن فعال استان است. 

سید مجتبی مرتضوي رییس نظام مهندسی معدن مازندران ضمن تأیید پایین بودن ضریب ایمنی معادن این استان می گوید: هر چند



که سال 99 تعداد حوادث، مصدومان و قربانیان حوادث معدنی مازندران کمتر از سال 1398 بود، اما این به معناي بالا رفتن ضریب
ایمنی معادن مازندران نیست. به جز دو یا سه معدن در استان که بهره برداران آن براي افزایش ضریب ایمنی گام هایی برداشتند، در

 
سایر معادن اتفاق چندان قابل ملاحظه اي رخ نداده است. 

وي درباره عوامل اصلی پایین بودن ایمنی معادن مازندران می گوید: یک بخش این ضعف به تجهیزات ایمنی ارتباط دارد. به هر حال
بهره بردار باید بخشی از درآمد را به ایمن سازي و افزایش تجهیزات اختصاص دهد که کمتر شاهد این موضوع هستیم. البته دولت هم

 
می تواند با پرداخت وام کم بهره بلندمدت براي ایمن سازي و افزایش تجهیزات به بخش خصوصی کمک کند. 

عدم استفاده از تجهیزات مدرن معدنی «محمدرضا بهرامن» رییس خانه معدن ایران نیز در این باره می گوید: کاهش عرضه به موقع
تجهیزات ضروري در معادن زغال سنگ کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل، توجیه پذیر نیست و براي جلوگیري از تکرار

 
حوادث دلخراش مانند معدن ""طزره"" دامغان باید تسهیلاتی در واردات این تجهیزات قائل شد. 

وي اظهار داشت: با توجه به اکتشافات انجام شده زغال سنگ در ایران، کشورمان نزدیک به یک درصد ذخایر جهان را به خود
اختصاص داده، به طوري که ذخایر زمین شناسی زغال سنگ در ایران حدود 11 تا 14 میلیارد تن و ذخایر قطعی حدود 1.1 میلیارد

 
تن است، با این حال، به همان نسبت از استانداردها و تجهیزات ضروري مدرن در این صنعت بهره نبرده ایم. 

بهرامن تصریح کرد: فقط در این صورت است که با بهره مندي از دانش روز جهان در این زمینه می توان دیگر در کشور شاهد این

 
قبیل حوادث دلخراش در جامعه معدنی زحمت کش نشد. 

رییس خانه معدن ایران بیان داشت: ایجاد برخی موانع بر سر راه واردات ماشین آلات و تجهیزات معدنی با توجه به اینکه در شرایط
کنونی تولید این نوع تجهیزات به هیچ عنوان پاسخ گوي نیاز سرمایه گذاران در این بخش مهم در اقتصاد کشور نبوده و عدم تامین به
موقع تجهیزات و ماشین آلات معدنی، نشان می دهد که تصمیم سازان این بخش مهم نسبت به عواقب کاهش عرضه به موقع این

 
تجهیزات ضروري در معادن کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل واقف نیستند. 

وي تاکید کرد: تصمیم سازان در این موارد باید در کنار متولی بخش معدن به دنبال چگونگی حمایت و پشتیبانی از تولیدکننده براي
تسهیل در تامین و ورود ماشین آلات و فناوري هاي نوین به معادن باشند و باید به نوعی دست سرمایه گذاران صنعت معدن کاري را
براي واردات ماشین آلات و تکنولوژي هاي نوین به معادن را به هر طریق ممکن و با آینده نگري و روش هاي حمایتی خاص و

 
هوشمندانه بفشارند. 

بهرامن خاطرنشان کرد: وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ کشور به دلیل عدم استفاده از تجهیزات نوین در معادن زغال سنگ به ویژه
معادن بسیار کوچک که شرایط نامطلوبی از نظر میزان تولید و اقتصادي دارند، به شدت پایین بوده و از استانداردهاي مرسوم در کار

 
در معادن زیرزمینی خارج است. 

وي اضافه کرد: به همین ترتیب، وضعیت ایمنی و سلامت مهندسان و کارگران در این معادن در بدترین حالت خود قرار گرفته، به

 
طوري که هر لحظه بیم آن می رود تا اتفاق ناخوشایندي در این معادن رخ دهد و جامعه معدنی کشور را عزادار کند. 

حوادث معدنی در حال کاهش است البته طبق اعلام مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی، بررسی تاریخی معدنکاري نشان می
دهد که این شغل بسیار پُرمخاطره بوده و آثار سویی بر سلامت انسان و محیط زیست دارد که با توجه به تصویب قوانین متعدد و



نظارت هاي فراگیر در دنیا، حوادث معدنی با گذشت زمان تا حد زیادي کاهش پیدا کرده است و امروزه شرکت هاي معدنیِ پیشرو در

 
دنیا در تلاش هستند تا میزان این حوادث را به «صفر» برسانند. 

بنگاه هاي صنعتی و معدنی براي دستیابی به این هدف، استفاده از ظرفیت فناوري هاي نوین را در دستور کار خود قرار داده اند تا به

 
نتایجی فراتر از بهبود در تجهیزات، سیستم هاي مدیریت ایمنی، اصلاح فرهنگ و رفتار و تمرکز بر قوانین دست یابند. 

یافته هاي این گزارش نشان می دهد که استفاده از فناوري هاي نوین منجر به کاهش جدي مخاطرات و ارتقاي ایمنی در معادن
خواهد شد. هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و پهبادها می توانند با جمع آوري اطلاعات و پردازش هوشمند آنها در هشداردهی خطرات

 
به کارکنان و انجام اقدامات پیشگیرانه تاثیرگذار باشند. 

همچنین فناوري هایی چون رُباتیک، پهپادها و وسایل نقلیه خودران می توانند جایگزین انسان در مناطق پُرخطر شده و صدمات و
تلفات انسانی را کاهش دهند. فناوري زنجیره بلوکی، پهپادها و اینترنت اشیا نیز می توانند از معدنکاري در محیط هاي ناایمن یا

 
معدنکاري به صرف استخراج دارایی (فلزات و سنگ هاي گرانبها) جلوگیري کنند. 

لازم است تا به عنوان اولین اقدام، مطالعه جامعی براي شناسایی موشکافانه و دقیق حوادث معدنی در 10 سال اخیر انجام شود و
منشأ، علل، پراکندگی، آثار و تبعات این حوادث بررسی و تحلیل شود. این مطالعه می تواند با محوریت سازمان نظام مهندسی معدن و

 
همکاري وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شود. 

همچنین ایجاد سامانه اي براي ثبت تفصیلی، به روز و نظام مند حوادث احتمالی معدنی با همکاري دستگاه هاي دولتی، سازمان نظام

 
مهندسی معدن، تشکل ها و انجمن هاي تخصصی ضروري است. 

اقدام دوم، ایجاد بسترهاي فناورانه به منظور شفافیت اطلاعات، کاهش سریع مخاطرات معدنی و رفع عقب ماندگی ها در این حوزه
است که می تواند شامل «توجه به برنامه هاي آموزشی و ترویجی در حوزه فناوري هاي نوین»، «حمایت از استارت آپ ها و شرکت
هاي فناور براي ورود به حوزه ایمنی معادن»، «حمایت هاي مالی و کمک به پایلوت فناوري هاي نوین در حوزه هاي کاربردي ایمنی
معادن»، «رصد مستمر و دوره اي ابتکارات کشورها، شرکت هاي معدنی تراز جهانی و تحولات فناورانه و نوآورانه در حوزه ایمنی
صنعتی» و «نیازسنجی دوره اي از معدنکاران در حوزه ایمنی به منظور برآورد مسائل کلان و اولویت دار ملی» باشد که به صورت

 
مشترك توسط سازمان نظام مهندسی معدن، ایمیدرو و بنگاه هاي معدن و صنایع معدنی عملیاتی شود. 

ایران با داشتن یک درصد جمعیت جهان بیش از هفت درصد منابع معدنی دنیا را در اختیار دارد که حاکی از وجود بستر مناسب براي
سرمایه گذاري در این بخش است. کشورمان با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیر نفتی)، 37 هزارمیلیارد تن ذخایر کشف شده
و 60 هزار میلیارد تن ذخایر بالقوه با ارزش برآوردي 1400 میلیارد دلار در میان 15 قدرت معدنی جهان قرار دارد و یکی از کشورهاي

 
غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

مهمترین معادن ایران شامل زغال سنگ، مواد معدنی فلزي، شن و ماسه، مواد معدنی شیمیایی و نمک است و بیشترین معادن فعال
در استان خراسان قرار دارند. ایران با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیرنفتی)، 37 بیلیون تن ذخایر کشف شده و 57 بیلیون

 
تن ذخایر بالقوه در میان 15 قدرت معدنی جهان جاي گرفته و یکی از کشورهاي غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

پنج هزار و 800 معدن فعال با اشتغال حدود 138 هزار نفر در کشور وجود دارد و میزان ذخایر معدنی شناسایی شده نزدیک به 60



میلیارد تن است که از این رقم افزون بر 40 میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی است. ارزش ذخایر معدنی شناسایی شده کشور که سه

 
درصد ذخایر مواد معدنی جهان را شامل می شود، افزون بر 770 میلیارد دلار برآورد شده است. 

ایران از نظر میزان ذخیره اکتشافی معدن رتبه چهاردهم را در جهان دارد و از نظر تنوع ذخایر، جایگاه دهم جهانی را به خود
اختصاص داده است. بر اساس آمار موجود، ایران از نظر ذخایر معدنی جزو 10 کشور برتر دنیاست، این موضوع نشان دهنده تاثیر

 
معادن در اقتصاد و صادرات کشور است. 

پربیننده ترین ترخیص کالاهاي وارداتی متوقف شد قیمت جهانی طلا پایین آمد ورود 6شرکت زیرمجموعه هلدینگ امید به بورس در
صورت رسیدن مذاکرات به نتیجه مثبت گره اقتصاد ایران باز می شود مکث فلزات گرانبها پس از دستیابی به بالاترین سطح سه و نیم

ماهه / نمودارهاي روزانه همچنان صعودي است



فرصت کم نظیر فعلی براي تبدیل به دوگانه سوز CNG را از دست ندهید

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1400/02/31

رییس هیات مدیره انجمن صنفی CNG گفت: تبدیل رایگان
خودروهاي عمومی به دوگانه سوز و تبدیل با تسهیلات 75 درصدي
خودروهاي شخصی، موقعیتی بکر براي مالکان خودروهاست که بتوانند
با حداقل هزینه، خودروي خود را به صورت مجاز و استاندارد تبدیل به

 
دوگانه سوز کنند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ،محسن جوهري، رییس هیات
مدیره انجمن صنفی CNG کشور اظهار داشت: شوراي اقتصاد در

جلسه فوق العاده روز دوشنبه 11 آذرماه 1398 بنا بر پیشنهاد مشترك وزارت نفت و سازمان برنامه و بودجه با هدف حمایت و کاهش
هزینه هاي حمل و نقل عمومی و بهبود هواي شهرها، به استناد ماده 12 قانون رفع موانع تولید، مصوبه اي با عنوان حمایت از تولید و
تبدیل کارخانه اي و کارگاهی یک میلیون و 460 هزار دستگاه خودروي تاکسی، ون (تاکسی)، وانت و مسافربر شخصی بنزینی به

 
CNGسوز تصویب کرد که این مصوبه نقطه عطفی در تاریخ توسعه صنعت CNG بود. 

وي افزود: به موجب این مصوبه و فعال شدن دوباره کارگاههاي مجاز تبدیل خودروها، کارخانجات ساخت مخزن که پیش از این
CNG ورشکسته شده بودند با اشتغال زایی مجدد در این عرصه به مدار بهره برداري وارد شدند و شاهد نقش آفرینی مناسب توسعه

 
در سبد سوخت کشور و مدیریت مصرف بنزین بودیم. 

https://gcr.niopdc.ir کشور تصریح کرد: از اردیبهشت ماه سال گذشته که از سامانه CNG رییس هیات مدیره انجمن صنفی
رونمایی شد تا امروز که قریب به یکسال می گذرد، حدود 100 هزار خودرو در این سامانه یا به دوگانه سوز تبدیل شده اند و یا در

 
صف تبدیل قرار دارند. 

وي ادامه داد: مصوبه شوراي عالی اقتصاد که بستر تبدیل رایگان خودروهاي عمومی بنزین سوز به دوگانه سوز و تبدیل با تسهیلات
75 درصدي خودروهاي شخصی بنزین سوز به دوگانه سوز را فراهم کرده، موقعیتی بکر براي مالکان خودروهاست که بتوانند با حداقل

 
هزینه، خودروي خود را به صورت مجاز و استاندارد تبدیل به دوگانه سوز کنند. 

جوهري با اشاره به اینکه مصوبه شوراي عالی اقتصاد در دولت دوازدهم تصویب شده و مربوط به سالهاي 1399 و 1400 است، گفت:
احتمال اینکه این شرایط کم نظیر، دیگر در دولت سیزدهم و سالهاي آینده تکرار نشود، وجود دارد؛ که در آن صورت، خودروهایی که

 
امروز از شرایط تبدیل رایگان یا کم هزینه استفاده نکرده اند، در آینده حسرت موقعیت از دست رفته را خواهند خورد. 

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی CNG کشور از تأثیر منفی خبر بازگشت LPG به سبد سوخت خودروها در استقبال مردم از تبدیل
خودروهایشان به دوگانه سوز CNG خبر داد و گفت: متأسفانه این مصوبه مجلس که در قالب بودجه سال جاري تصویب و ابلاغ شده،
روي استقبال مردمی از طرح تبدیل خودروها به CNG سوز اثر منفی گذاشته و بخشی از مردم با تصور اینکه LPG به صورت



استاندارد و در قالب زیرساختهاي استاندارد در اختیارشان قرار خواهد گرفت منتظر این نوع سوخت هستند، در حالی که هیچ
زیرساخت استانداردي براي توزیع LPG و تبدیل خودروهاي بنزین سوز به دوگانه سوز LPG در کشور وجود ندارد و با فرض اجرایی
شدن مصوبه بازگشت LPG به سبد سوخت خودروها، نمی توان زیرساختهاي عرضه این سوخت و تبدیل خودروها را در یکی دو سال

 
آماده کرد. 

انتهاي پیام/تسنیم



صاحبان سازمان تامین اجتماعی؛ فعالان بخش خصوصی و کارگران

منبع: شعار سالشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1400/02/31

شعار سال: غلامحسین شافعی در نشست شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی خراسان رضوي در محل استانداري
افزود: دولت به هیچ وجه صاحب سازمان تامین اجتماعی نیست و در دولت هاي نهم و دهم یک بنیان اشتباهی گذاشته شد و

سه جانبه گرایی دولت، بخش خصوصی و قشر کارگري در سازمان تامین اجتماعی از بین رفت. وي ادامه داد: ...

شعار سال: غلامحسین شافعی در نشست شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی خراسان رضوي در محل استانداري افزود:
دولت به هیچ وجه صاحب سازمان تامین اجتماعی نیست و در دولت هاي نهم و دهم یک بنیان اشتباهی گذاشته شد و سه جانبه

 
گرایی دولت، بخش خصوصی و قشر کارگري در سازمان تامین اجتماعی از بین رفت. 

وي ادامه داد: حال پس از یک سال و نیم تلاش اتاق بازرگانی، دولت پذیرفته است که سازمان تامین اجتماعی را به صاحبان اصلی اش
بازگرداند و شخص وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلسات مختلف این موضوع را اذعان کرده است که امیدواریم تا قبل از روي کار

 
آمدن دولت بعدي، این رویه غیرقانونی از بین برود و مساله تامین اجتماعی حل شود. 

 
همیشه واکنش هاي منفی براي انتخابات چه در داخل و چه در خارج از کشور شکل می گیرد 

رییس اتاق ایران به انتخابات پیش رو اشاره و بیان کرد: طبق معمول همیشه واکنش هاي منفی براي انتخابات چه در داخل و چه در
خارج از کشور شکل می گیرد، اما فعالان اقتصادي باید با رویکرد منطقی خود تلاش مجدانه اي براي برگزار شدن پرشور انتخابات
داشته باشند هرچند فعالان اقتصادي جزء هیچ گروه یا جناح سیاسی در انتخابات نیستند، اما وظیفه دارند شور انتخاباتی را به وجود

 
آورند. 

شافعی افزود: اگر به دنبال رفع درد مردم ضعیف کشور و دغدغه معیشتی آنان هستیم تنها راه حل ایجاد توسعه اقتصادي و ارتقاي
سطح رفاه اجتماعی است و اگر آسیب هاي اجتماعی افزایش یافته است و مجرمان در زندان ها زیاد شده اند ریشه این مشکلات نشات

 
گرفته از مسائل اقتصادي است. 

وي با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر افزایش جمعیت جوان کشور اضافه کرد: مهمترین اصل در افزایش نرخ ازدواج و رشد
جمعیت جوان کشور، ایجاد اشتغال پایدار و ارتقاي سطح رفاه جامعه است که به عنوان یک مسوولیت اجتماعی برعهده همه فعالان

 
اقتصادي است. 

رییس اتاق ایران با تاکید بر این که فعالان اقتصادي باید شفاف کار کنند و از تراکنش هاي مالی استقبال نمایند افزود: حجم عظیمی
از فرار هاي مالیاتی توسط کسانی انجام می گیرد که زیرپله اي و زیرزمینی کار می کنند و بعد بار خود را بر دوش فعالان اقتصادي

 
داراي فعالیت شفاف می اندازند. 

 
شافعی افزود: لازم است فعالان اقتصادي از برنامه هاي سازمان امور مالیاتی حمایت کامل کنند تا فرار مالیاتی صورت نگیرد. 



irna.ir ،84337559:شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از ایرنا، تاریخ انتشار: 31اردیبهشت 1400، کد خبر



مهرعلیزاده: در انتخابات هیچ شعاري ندارم

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1400/02/31

بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و

 
نقصان در سیاست  ورزي داخلی و خارجی است. 

به گزارش جهان نیوز به نقل از فارس، سوت آغاز رسمی رقابت
هاي ریاست جمهوري سیزدهم 21 اردیبهشت ماه به مدت 5 روز
زده شد و شخصیت هاي سیاسی اجرایی و حزبی با حضور در
وزارت کشور براي این دور از رقابت ها نام نویسی کردند تا پس از
بررسی هاي شوراي نگهبان مشخص شود، چه کسانی شانس
رقابت در انتخابات براي ریاست جمهوري سیزدهم را پیدا

 
خواهند کرد. 

محسن مهرعلیزاده معاون رئیس دولت اصلاحات یکی از شخصیت هاي سیاسی اصلاح طلب بود که با حضور در وزارت کشور براي

 
مارتن سیزدهم نام نویسی کرد. 

او یکبار در سال 84 وارد این دور از رقابت ها شده بود و در کنار سایر اصلاح طلبان همچون مهدي کروبی و مصطفی معین به رقابت

 
خود تا پایان ادامه داده بود. 

در این گفت وگو با محسن مهرعلیزاده درباره مشکلات کشور و راه حل هاي حل و برطرف کردن آنان، دولت احتمالی او، برنامه و

 
شعارها گفت وگو کردیم که به شرح زیر است: 

آقاي مهرعلیزاده چنانچه مستحضر هستید خیل عظیمی از سیاسیون از طیف هاي مختلف در انتخابات ثبت نام کرده اند، اولین و

 
مهمترین پرسشی که به ذهن عموم مردم خطور می کند این است که انگیزه کاندیدا و ضرورت شرکت وي در انتخابات چیست؟ 

مهرعلیزاده: حقیقتاً مردم مهمترین پرسش را در این زمینه مطرح می کنند و کاندیداهاي ریاست جمهوري باید براي آن پاسخی متقن
داشته باشند. مخاطب این پاسخ نه تنها آحاد مردم بلکه شخص خود کاندیدا هم هستند. به عبارتی کاندیدا باید ابتدا براي خود و
وجدان خود نقشه دقیقی از دلایل شرکت در این عرصه مهم ترسیم کنند. در شرایط کنونی لیست کردن مشکلات کشور و مردم اصلا
کار سختی نیست، مردم خود بهتر از هر شخصی مشکلات کشور را لمس و درك می کنند و این مشکلات را فریاد میزنند، امر خطیر

 
اندیشیدن به شیوه هاي مواجهه با این مشکلات و چالش هاست. 

 
بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست 

بزرگترین انگیزه من جهت شرکت در عرصه انتخابات همین نکته است؛ بنده بیش از هر چیز در طول عمر مدیریتی و سیاسی ام به



شیوه هاي حل چالش ها و بحران ها فکر کرده ام، از همین رو کمتر شعار داده ام و بیشتر عمل کرده ام بنابراین همچون بسیاري دیگر
بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست. برخی ها شب انتخابات خود را همچون قهرمان و فریادرس مردم تصویر می
کنند اما این تصویر کمترین همخوانی با عملکرد آنها تا کنون نداشته است. من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم، من مردم را مورد
خطاب قرار نمی دهم بلکه انگیزه ورودم این است که مردم ما را خطاب قرار دهند، براي یک بار هم شده به جاي اینکه فقط حرف

 
بزنیم گوش هایمان را تیز کنیم براي شنیدن حرف حق و آستین هایمان را بالا بزنیم براي عمل کردن به برنامه ها و وعده ها. 

 
به هر حال باید ابتدا مشکلات را آسیب شناسی کرد تا بتوان راه برون رفت ترسیم کرد. 

مهرعلیزاده: بله درست می فرمایید حتما ضرورت دارد درباره مشکلات کشور و جامعه مطالعه و پژوهش دقیق و جدي صورت بگیرد و
اما مهمتر از آن چه چیز است؟ من فکر میکنم تمهید راه برون رفت در تناسب با وضعیت. شخصا همراه با دوستان مشاوران و
همفکرانِ متخصص سال هاست که مشغول به مطالعه دقیق مشکلات و بحران هاي متقدم و متاخر کشور هستیم اما همواره این
مطالعات با هدف رسیدن به برنامه هاي عملی، خردگرایانه و معطوف به حل مشکلات مردمان این سرزمین صورت گرفته است. سخن
من این است که در آستانه انتخابات صرف بیان تبلیغاتی مشکلات نه مردم را راضی می کند و نه نتیجه اي عملی در پی خواهد
داشت. باید عملکرد گذشته و برنامه هاي معطوف به آینده را در معرض قضاوت جامعه قرار دهیم نه سخنرانیها و ادعاهاي شب

 
انتخابات. 

 
برنامه مفصلی داریم تا فقر و نابرابري را ریشه کن کنیم 

 
با این اوصاف اولویت برنامه هاي شما معطوف به چه موضوعاتی خواهد بود؟ 

مهرعلیزاده: چنانچه بخواهم شرح دهم که برنامه هاي عملیاتی من حول چه چالش هایی تدوین شده است لازم می دانم مجددا
پیوندي برقرار کنم به بحث انگیزه هاي ورودم به عرصه انتخابات؛ من حقیقتا بیش از هر چیز از گسترش فقر، نابرابري، رکود، بیکاري،
شکاف هاي متعدد اجتماعی و سیاسی رنج می برم، بدون هیچ شعاري معتقدم حتی اگر کسی دلسوز مردم نباشد حداقل باید آنقدر
عاقل باشد که بداند که منفعت فردي او در منفعت جمعی جامعه تعریف می شود و بدون پایداري اجتماع منافع فردي و گروهی وي
تامین نخواهد شد.از همین رو علاوه بر انگیزه عاطفی حول چالش هاي فوق همراه با دوستانی صاحب معرفت و فضل، برنامه هاي

 
مفصلی را تدوین کرده ایم تا بناي ریشه کن کردن عظیم ترین دشمن جوامع یعنی فقر و نابرابري را پی ریزي کنیم. 

 
دولت تحول و عدالت را راه اندازي می کنم 

 
نام دولت خودتان را «دولت تحول و عدالت» نامگذاري کردید، وجه تسمیه این انتخاب چیست؟ 

مهرعلیزاده: اول تأکید کنم که برنامه هاي ما حول دو مفهوم تحول و عدالت تدوین شده است.اگر چه ممکن است عبارت «دولت
تحول و عدالت» وجهی شعاري داشته باشد اما حقیقتا این ترکیب براي ما یک شعار نیست بلکه کلیدواژه هاي برنامه عملی دولت ما را
شکل می دهد. برنامه هاي ما حول تحول در اقتصاد، تولید و معیشت مردم و مبارزه با فساد تدوین شده است چرا که اولین گام براي
رفع مشکلات عدیده کشور توانمند ساختن اجتماع است، بدون رفع مشکلات مردم و جلب رضایت آنها کسب موفقیت در حوزه اي
دیگر کارکرد چندانی در پیشرفت این مزرو بوم ندارد، ضمناً ایجاد تحول بدون گسترش عدالت، توزیع عادلانه منابع و رفع تبعیض در

 
تمامی عرصه هاي اقتصادي، اجتماعی و سیاسی امکانپذیر نیست. 

 
بحران اقتصادي کشور حاصل ضعف مدیریتی و بی برنامگی است 

پس شما بزرگترین چالش حاضر کشور را بحران اقصادي می دانید و نقشه راه برون رفت از این بحران کلان را تشکیل دولتی عملگرا

 
در این رابطه؟ 

مهرعلیزاده: بله، البته با یک تبصره ، اینکه بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل
بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و نقصان در سیاست ورزي داخلی و خارجی است. از همین منظر عملگرایی دولت من در نسبت با



خردگرایی، برنامه محوري، شفافیت و رفع نقصان در حوزه سیاست داخلی و خارجی تعریف می شود، لذا هر چقدر عملگرا باشیم و
شبانه روز طرح هاي اجرایی را به سرانجام برسانیم، سفرهاي متعدد استانی داشته باشیم و ... بدون محوریت قرار دادن خرد جمعی،

 
برنامه محوري و شفافیت در امور نتیجه مطلوب حاصل نخواهد شد. 

به عنوان مثال شما را ارجاع میدهم به بحران محیط زیست و بحران آب در رابطه با طرح ها و برنامه هایی که تا کنون اجرا کرده ایم.

 
از سد سازي هاي بی رویه گرفته تا طرح ها کشاورزي بدون برنامه تا خصوصی سازي هاي بدون شفافیت و ... 

 
استفاده از جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است 

مقام معظم رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب بر نقش محوري جوانان در چله دوم انقلاب تاکید فرمودند. پرسش بعدي که در اذهان
وجود دارد حول موضوع چرخش نسلی نخبگان مطرح است، نسل جوان انقلاب، گلایه جدي دارند که نسل اول مدیران کشور انگار

 
خیال بازنشسته شدن ندارند، در دولت شما جوانان چه جایگاهی خواهند داشت؟ 

مهرعلیزاده: بله این نقد کاملاً بر نظام مدیریتی کشور وارد است، اما به جاي بیان نظرم در این باره پاسخ این پرسش را از طریق اشاره
به عملکردم در دوران مدیریتم خواهم داد، چرا که سنجش اعتبار نظر و ادعا از طریق عملکرد افراد ممکن است تا صرف بیان یک
موضع. بنده در طول بیش از سه دهه سابقه مدیریتی به ویژه در مقام استانداري دو استان بزرگ کشور و همچنین معاونت رئیس
جمهور همواره از توان مدیران جوان، جهت تزریق انرژي به ساختار مدیریتی مجموعه تحت مسئولیتم بهره برده ام. وقت ورود به
جزئیات نیست همین اشاره کافیست تا میزان اعتقاد من به ضرورت چرخش نخبگان در سطوح مختلف مدیریتی روشن شود. یکی از
ویژگی هاي بارز دولت تحول و عدالت در ارتباط با همین موضوع تبیین شده است: تحول در نظام کلان مدیریتی کشور با استفاده از

 
جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است. 

 
دولت سیزدهم باید در برقراي وحدت ملی کوشا باشد 

 
رئوس برنامه هاي دولت شما در حوزه هاي مختلف سیاسی، اقتصادي و اجتماعی چیست؟ 

مهرعلیزاده: در حوزه سیاست، اهم برنامه هاي من معطوف است به تنش زدایی از فضاي سیاسی کشور، تعامل و مذاکره با همه کسانی
که استقرار حکمرانی عمومی دغدغه ایشان است. نهایتا گمان می کنم ضمن گسترش سیاست ورزي سالم و به دور از استبداد راي،

 
همچنین تقویت تحزب و مردم سالاري دینی در کشور لازم است دولت در برقراي وحدت ملی کوشا باشد. 

در حوزه اقتصادي بیان رئوس برنامه ها در این مجال کوتاه نمی گنجد اما به شکل مختصر اهم برنامه هاي دولت تحول و عدالت
معطوف خواهد بود به «رفع انحصار و فراهم کردن زمینه رقابت اقتصادي به نفع واحدهاي متوسط اقتصادي و کسب و کارهاي کوچک
جهت ایجاد اشتغال و کاهش بیکاري همچنین بالا رفتن قدرت خرید مردم.»، «مبارزه با فساد از طریق ایجاد شفافیت در نظام پولی و
بانکی کشور، ایجاد سیستم نظارتی هوشمند، اصلاح نظام مالیاتی کشور جهت جلوگیري از فرار مالیاتی و اخذ مالیت از شرکت ها و
واحدهاي بزرگ اقتصادي و ...»، « تقویت نظام بهداشت و درمان و بیمه کشور به منظور حمایت از اقشار آسب پذیر»، « تقویت فضاي
کسب و کار»، «هدفمندکردن یارانه ها»، «توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض» و «جذب سرمایه گذاري خارجی و ایجاد

 
نگاه اقتصادي در سیاست خارجی». 

 
هدفمندي یارانه ها محقق نشده است/ خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است 

البته اینجا این توضیح لازم است که آنچه تاکنون تحت عنوان هدفمندي یارانه ها صورت گرفته در حقیقت صرفا پرداخت یارانه بوده

 
است نه هدفمند کردن یارانه ها، آن هم در شرایطی که خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است. 

پرداخت یارنه 45 هزار تومانی چه کمکی به مردمان بی بضاعت اما شریف این سرزمین می کند؟ پس هدفمند کردن یارانه ها یعنی



حذف یارانه هاي پنهان به منظور تقویت دهک هاي ضعیف جامعه از طریق پرداخت یارانه و طرح هاي اقتصادي مکمل، مثل دادن

 
تسهیلات براي ایجاد کسب و کارهاي کوچک زودبازده. 

در توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض باید بگوییم که به عنوان مثال در سیستان و بلوچستان توزیع ناعدلانه منابع
کشور در تمامی حوزه ها دیده می شود. چگونه می توانیم زیر کولرهاي پر مصرف گازیمان در تهران بنشینیم و براي حل مشکلات
کشور صرفا شعار بدهیم. در حالی که هموطنان ما در استان هایی مثل سیستان و بلوچستان براي تامین معاش سوخت بري کنند و
حتی از آب آشامیدنی سالم هم برخوردار نیستند و یا در کردستان مردم از بیکاري روي به پرخطرترین کارها یعنی کولبري می آورند.

 
توزیع ناعادلانه منابع نه تنها بحرانهاي اقتصادي، سیاسی و اجتماعی را موجب شده بلکه مقدمات بحران امنیتی را نیز فراهم می آورد. 

 
وزات امور خارجه نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور دارد 

در مورد جذب سرمایه گذاري خارجی و ایجاد نگاه اقتصادي در سیاست خارجی، ""دولت تحول و عدالت"" ضمن حفظ منافع ملی
کشور بر پیگیري رفع ظالمانه تحریم ها و تنش زدایی در منطقه و جهان تاکید خواهد کرد و همچنان که تجربیات گذشتگان را چراغ
راه آینده قرار می دهد برکاستی ها نیز اهتمام می ورزد، یکی از کاستی هاي ما در این زمینه نداشتن رایزن هاي اقتصادي در وزارت
خارجه است. وزات امور خارجه می تواند نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور به ویژه در بحث تجارت خارجی کشور داشته

 
باشد.ما براي این موضوع برنامه اي مفصل داریم. 

 
تا زمانی که اصلاح طلبی تضادي با منافع ملی نداشته باشد، پیرو آن خواهم بود 

با توجه به اینکه شما در فهرست نامزدهاي ریاست جمهوري معرفی شده توسط نهاد اجماع ساز (جبهه اصلاحات ایران) قرار نگرفتید و
همچنین با عنایت به اینکه هویت سیاسی شما به اصلاحطلبی پیوند خورده است، برنامه شما در خصوص حضور مستقل یا جریانی در

 
انتخابات ریاست جمهوري چیست؟ 

مهرعلیزاده: بله، متأسفانه آنچه ناشی از ضعف تحزب و بنیانِ کار حزبی در ایران وجود دارد، همواره خود را در چنین وضعیت هاي
آشکار می سازد، اما بنده اعتقاد دارم هر جریان سیاسی از جمله جریان اصلاح طلبی تا جائیکه در چارچوب نظام و در جهت اصلاح
امور و ایجاد تحول در ابعاد گوناگون زندگی مردم و معیشت آنان حرکت کند و از انحصارطلبی و خود بزرگ بینی احراز کند، مورد

 
احترام است. 

از آنجایی که بنده خود ایده اصلاح طلبی را به عنوان میراثی تاریخی و خواست و مطلوب مردم ایران میدانم، تمام تلاشم را بکار خواهم
گرفت تا کنش ورزي سیاسی را از درون نهادهاي سیاسی و حزبی اصلاح طلبی دنبال کنم، اما این تلاش تا جایی ادامه خواهد داشت

که خود ایده اصلاح طلبی و به طبع آن منافع ملی کشور به مخاطره نیافتد.



گلایه مدیر جزیره ارشیا از شکایت منابع طبیعی؛ آقاي فرماندار حمایت از

سرمایه گذاران چه شد

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیر جزیره ارشیا با اشاره به اشتغال بیش از 20 نفر در این مجتمع گفت: از آقاي فرماندار انتظار دارم که حامی سرمایه
گذاران باشد. The post گلایه مدیر جزیره ارشیا از شکایت منابع طبیعی؛ آقاي فرماندار حمایت از سرمایه گذاران چه شد

appeared first on پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا.

 
 

 
مدیر جزیره ارشیا با اشاره به اشتغال بیش از 20 نفر در این مجتمع گفت: از آقاي فرماندار انتظار دارم که حامی سرمایه گذاران باشد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا، ارسلان صفري، سرمایه گذار و مدیر جزیره ارشیا چمخاله(شماره2) با بیان اینکه در این
مجتمع تفریحات آبی و هوایی، جت اسکی، غریق نجات و پاراموتور در کنار رستوران، نمازخانه و... به گردشگران خدمات رسانی می
کنند، اظهار داشت: حداقل فاصله با ساحل 250 متر بوده و با سرمایه گذاري حدود 50 میلیارد تومانی در وسعت 2 هزار مترمربع

 
احداث شده است. 

وي با بیان اینکه از کودکی در این منطقه فعالیت داشته است و از ساحل 87 نیز در جزیره ارشیا بوده، یادآور شد: انتقاد می کردند که

 
در اینجا سرویس بهداشتی، نمازخانه و رستوران وجود ندارد و همه اینها توسط ما احداث شد تا مسافران راحت باشند. 

مدیر جزیره ارشیا با اشاره به اشتغال بیش از 20 نفر در این مجتمع و راه اندازي آکادمی ورزشی گفت: از آقاي فرماندار انتظار دارم که
حامی سرمایه گذاران باشد. آیا کار غیرقانونی انجام داده ام که گزارش ها علیه من رد می شود و منابع طبیعی از من شکایت کرده

 
است. 

صفري با اشاره به احداث یک کافه شیک و به روز، گفت: از ما انتقاد می کنند که چرا با کپر، تخته و گونی نساخته اید؟! آیا آبرو و

 
اعتبار شهر چمخاله با حضور سالیانه 20 هزار گردشگر نمی رود؟ 



وي با اشاره به شکایت منابع طبیعی افزود: شکایت کرده ند که چرا در حریم دریا بنا ساخته آید. درحالی که ما وارد حریم دریا نشده
ایم بلکه حوزه فعالیت ما مرتبط با دریاست و باید نزدیک دریا باشم و تنها یک سرویس بهداشتی احداث کرده این و آلاچیق تا کسی

 
که شما میکند بتواند حداقل یک نوشیدنی زیر سایه بخورد. 

صفري افزود: اگر جایی سیل بیاید و کسی غرق شود این نجات غریق و جت اسکی مجموعه ارشیا است که باید به کمک مردم بیاید.

 
چه کسی براي جمع آوري سنبل هاي آبی بیش از 30 قایق در اختیار مسئولان قرار داد؟ 

 
مدیر جزیره ارشیا گفت: اینکه براي شهر چمخاله آبرو و اعتباري فراهم کرده ام. آیا کار بدي بوده؟! 

صفري با گلایه از اقدامات صورت گرفته گفت: جمع می کنم و می روم اما تکلیف افرادي که در اینجا شاغل شده اند چه میشود؟! آیا

 
خدا راضی است؟! 

 
   

 
   



 
   

  



کدام استان ها بیشترین نرخ بیکاري را دارند؟

منبع: خبرخودروشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1400/02/31

ایرنا: در سال 99 با وجود تاثیر مضاعف شیوع کرونا و تشدید تحریم ها بر اقتصاد ایران، استان تهران توانست در شاخص هاي
مربوط به نرخ اشتغال و بیکاري جایگاه خود را نسبت به سال قبل از آن نه تنها بهبود ببخشد بلکه در مقایسه با شاخص هاي مورد نظر

 
در سطح کل کشور نیز رتبه بهتري نسبت به سایر استان ها کسب کند. 

بر اساس برآوردهاي مرکز آمار ایران، در سالی که گذشت نرخ مشارکت اقتصادي در کشور به 41.3 درصد، نسبت اشتغال به 37.3
درصد و نرخ بیکاري به 9.6 درصد رسید که به تبع آن نرخ مشارکت اقتصادي در استان تهران 39.8 درصد، نسبت اشتغال 36.9

 
درصد و نرخ بیکاري 7.2 درصد محاسبه شده است. 

نرخ مشارکت اقتصادي از نسبت میان جمعیت فعال (شاغل و بیکار) به جمعیت در سن کار، نسبت اشتغال از نسبت جمعیت شاغل به

 
کل جمعیت در سن کار و نرخ بیکاري از نسبت جمعیت بیکار به جمعیت فعال به دست می آید. 

طبق این آمار، استان تهران توانسته است براي دومین سال متوالی نرخ بیکاري خود را با وجود مشکلات ناشی از کرونا در محدوده تک

 
رقمی نگه دارد در حالی که 15 استان کشور در سال گذشته نرخ بیکاري 2 رقمی را تجربه کردند. 

استان هاي آذربایجان غربی، البرز، خراسان شمالی، خوزستان، چهارمحال و بختیاري، سیستان و بلوچستان، قم، کردستان، کرمان،
کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، لرستان، هرمزگان، یزد و اصفهان پارسال نرخ بیکاري 2 رقمی را پشت سر گذاشتند که در این بین

لرستان با 15.2 درصد بالاترین نرخ بیکاري را در سال 99 ثبت کرده است.



اصولگرایان و انتخابات 1400؛ مصباحی مقدم: اصولگرایان بر کاندیداتوري

رئیسی اجماع کردند/ حسین ابراهیمی: لاریجانی می خواهد آراي اصلاح

طلبان را کسب کند

منبع: شفقناشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1400/02/31

شفقنا- کمتر از یک ماه تا همه پرسی سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري باقی است، این روزها گمانه زنی در مورد
اینکه کدام کاندیداها در صحنه رقابت باقی می مانند و کدام یک به نفع دیگري کناره گیري خواهند کرد، قوت بیشتري

گرفته است. در جبهه اصولگرایان پیش بینی می شود که اکثر اصولگرایان پس از پایان ...

 
انتخابات  انتخابات

شفقنا- کمتر از یک ماه تا همه پرسی سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري باقی است، این روزها گمانه زنی در مورد اینکه کدام
کاندیداها در صحنه رقابت باقی می مانند و کدام یک به نفع دیگري کناره گیري خواهند کرد، قوت بیشتري گرفته است. در جبهه

 
اصولگرایان پیش بینی می شود که اکثر اصولگرایان پس از پایان مناظره ها به نفع سیدابراهیم رئیسی کناره گیري کنند. 

 
به گزارش شفقنا، در ادامه آخرین اخبار، نظرات و تحلیل هاي اصولگرایان درباره انتخابات 1400 را می خوانید: 

 
سردار افشار: بجاي فریب افکار عمومی، صداقت حاکم شود / اصلاح طلبان را نباید دست کم گرفت 

یک داوطلب نامزدي انتخابات ریاست جمهوري گفت: باید مواظب بود که بجاي فریب افکار عمومی، صداقت حاکم شود. فن
سیاست ورزي می طلبد، ضمن تلاش براي پیروزي مواظب بی اخلاقی ها و جوسازي بود و واقعیت ها به دور از فریب افکار عمومی

 
گفته شود. 

داوطلب نامزدي انتخابات ریاست جمهوري، اصلاح طلبان را استاد دوگانه سازي توصیف کرد و با بیان اینکه نباید اصلاح طلبان را
دست کم گرفت، گفت: آنها به جاي اینکه براي حل مشکلات مردم اندیشه کنند، به سراغ دوگانه ها و دو قطبی هایی می روند که

 
هیچ تاثیري در زندگی مردم ندارد. 

به گزارش ایرنا، «علیرضا افشار» روز جمعه درباره تکلیف سبد راي حامیان محمود احمدي نژاد در انتخابات پیش رو اظهار کرد: راي و
کارهاي دولت احمدي نژاد مرهون جمعی بود که در عرصه جریان انقلابی و ارزشی کار کرده بودند ولی او همه این بدنه را به نام

 
خودش تمام کرد. نباید زحماتی که همه این افراد کشیدند را نادیده بگیریم. 

داوطلب نامزدي انتخابات ریاست جمهوري افزود: اگر جریان انقلابی به وحدت واقعی برسند و هم افزایی داشته باشند، امروز از

 
موقعیت قوي تري نسبت به رقیب برخوردار هستند و نظرسنجی ها هم این را نشان می دهد. 

افشار با بیان اینکه موقعیت بهتر اصولگرایان به این معنا نیست که جریان رقیب را دست کم بگیرد، افزود: اصلاح طلبان استاد دوگانه
سازي ها هستند که مردم را جهت می دهند و به جاي اینکه مسائل معیشتی و اقتصادي مردم را مطرح کنند و براي حل مشکلات



آنها اندیشه کنند، به سراغ دوگانه ها و دو قطبی هایی می روند که هیچ تاثیري در زندگی مردم ندارد. اما رقیب را نباید دست کم

 
گرفت و باید توجه و دقت خود را بیشتر کنیم. 

وي خاطرنشان کرد: شفافیت، اخلاص و تواضع نسبت به مردم و در راس آن داشتن برنامه هاي امیدآفرین و اثربخش باید در راس
برنامه هاي جریان نیروهاي انقلاب قرار گیرد. برنامه هایی که قابل اجرا باشد و استنباط شعاري از آن نشود. دست نامزدهاي جبهه
انقلاب از این جنس برنامه ها پر است. نیروهاي انقلاب به جاي تخریب دیگران، بر معرفی برنامه هاي خود متمرکز باشند. به نظر من

 
رویکرد ما باید ایجابی، مثبت و برنامه محوري در دستور کار قرار گیرد. 

این داوطلب انتخابات ریاست جمهوري درباره این شائبه که اصولگرایان از کاهش مشارکت سود می برند، اظهار کرد: این ادعاي
نادرستی است که از سوي جریان رقیب پمپاژ می شود. آنها می گویند در یک مشارکت حداقلی است که جریان ارزشی برنده می شود
که اینطور نیست. در سال 84، هشتاد درصد مشارکت داشتند و جریان ارزشی و انقلابی پیروز شد. ممکن است این تقسیم بندي
درستی باشد که جمعیتی پاي ثابت جریان ارزشی هستند و طیفی از مردم هم همیشه سبد راي رقیب و جمعیت قابل توجهی هم

 
مردد هستند و در حقیقت دنبال پیدا کردن جواب سوالات خود هستند. 

افشار ادامه داد: باید مواظب بود که بجاي فریب افکار عمومی، صداقت حاکم شود. فن سیاست ورزي می طلبد، ضمن تلاش براي
پیروزي مواظب بی اخلاقی ها و جوسازي بود و واقعیت ها به دور از فریب افکار عمومی گفته شود. در جبهه انقلاب با صداقت و
شفافیت می توان کاستی ها را جبران کرد، به نظرم جریان مردد با این رویکرد به سوي جریان ارزشی جذب می شود و اگر مردم به

 
حل مشکلات امید داشته باشند، مشارکت افزایش می یابد. 

 
سردار محمد: نظر مردم ملاك باشد نه جریان هاي سیاسی 

داوطلب نامزدي انتخابات ریاست جمهوري، درباره پیوستن به سازوکار اجماعی اصولگرایان، گفت: دوستان ساز و کاري براي خود

 
دارند اما من موافق این هستم که نظر مردم ملاك باشد نه نظر جریان هاي سیاسی. 

به گزارش ایرنا، سعید محمد روز جمعه درباره سنگ اندازي ها و موانع بر سر داوطلبی اش در انتخابات ریاست جمهوري، گفت:
تبلیغات وسیعی علیه من صورت گرفت که محمد تخلفات زیادي داشته است و یک کار رسانه اي بدي در این باره انجام شد. حتی

 
نفرات ما را یک سري از مجموعه ها تهدید کردند که چرا با محمد کار می کنید. 

داوطلب نامزدي انتخابات ریاست جمهوري درباره ائتلاف با اصولگرایان، افزود: هر کدام از دو شوراي وحدت و ائتلاف مرا دعوت کنند،
براي توضیح برنامه هاي خود به آنجا می روم اما اصل موضوع انتخاب آن فرد نهایی است که آن را قبلا گفتم. دوستان ساز و کاري

 
براي خود دارند اما من موافق این هستم که نظر مردم ملاك باشد نه نظر جریان هاي سیاسی. 

محمد درباره برخی پیشنهادات به او براي کناره گیري از داوطلبی انتخابات ریاست جمهوري عنوان کرد: نامزدهاي نظامی زیاد بودند
منتها هجمه زیادي سمت من بود و می گفتند که تخلف سیاسی کرده ام. ابتدا گفتند تخلف و بعد عنوان کردند که تخلف سیاسی

 
است. اگر تخلف سیاسی باشد باقی دوستان هم مانند من بودند و چرا به آنها چنین بحثی براي کناره گیري مطرح نشده است. 

انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوري همزمان با انتخابات میان دوره اي مجلس شوراي اسلامی، میان دوره اي مجلس خبرگان

 
رهبري و شوراهاي اسلامی شهر و روستا 28 خرداد برگزار می شود. 



 
مصباحی مقدم: اصولگرایان بر کاندیداتوري رئیسی اجماع کردند / لاریجانی در رقابت باقی می ماند 

سخنگوي جامعه روحانیت مبارز گفت: هم شوراي وحدت، هم شوراي ائتلاف و هم جبهه پایداري همگی اعلام کرده اند که

 
کاندیدایشان آقاي رئیسی است، از این جهت اجماع تقریبا حاصل شده و ما هیچ مناقشه اي در این اجماع نمی بینیم. 

سخنگوي جامعه روحانیت مبارز می گوید: نمی توان نتیجه انتخابات ریاست جمهوري را از پیش به صورت قطعی پیش بینی کرد

 
چون بستگی به راي مردم دارد. 

به گزارش خبرآنلاین، انتخابات هاي ریاست جمهوري براي اصولگرایان فراز و فرودهاي فراوانی داشته است و آنها در دو انتخابات اخیر
در سال هاي 92 و 96 دو رویکرد متفاوت در پیش گرفتند؛ سال 92 شاهد چند کاندیدایی و عدم اجماع اصولگرایان بودیم که نهایتا
در مقابل کاندیداي مورد حمایت اصلاح طلبان شکست خوردند، سال 96 هم گرچه اجماع کردند و به وحدت رسیدند اما باز هم بازنده

 
رقابت شدند. 

 
با این حال سبد راي 16 میلیونی ابراهیم رئیسی در انتخابات سال 96 آنها را بیش از پیش امیدوار کرد. 

حال حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم در واکنش به این پرسش که «تصور می کنید اصولگرایان در جریان انتخابات
ریاست جمهوري سیزدهم تجربه سال 96 را خواهند داشت یا 92؟»، اظهار کرد: ظاهرا در حال تجربه سال 96 هستیم چرا که همه

 
جریانات اصلی اصولگرایان به یک کاندیداي واحد رسیده اند. 

 
اجماع بر روي رئیسی است 

وي گفت: هم شوراي وحدت، هم شوراي ائتلاف و هم جبهه پایداري همگی اعلام کرده اند که کاندیدایشان آقاي رئیسی است، از این

 
جهت اجماع تقریبا حاصل شده و ما هیچ مناقشه اي در این اجماع نمی بینیم. 

 
لاریجانی در رقابت باقی می ماند 

وي درباره حضور دیگر کاندیداهاي اصولگرا در جریان انتخابات گفت: به نظر می رسد آقاي لاریجانی به احتمال قوي در رقابت

 
انتخابات باقی بماند. 

این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این پرسش که «آیا این شرایط به معنی چند کاندیدایی در جریان اصولگرا نیست؟» تصریح کرد:
طبعا اینطور است منتهی وقتی که صحبت از جریانات سیاسی می کنید، ما غیر از این سه جریان، جریان سیاسی دیگري در مجموعه
اصولگرا نداریم، که البته آقاي لاریجانی براي ما محترم هستند اما اینطور نیست که در این اجماعی که پدید آمده با حضور ایشان

 
تردیدي پدید آمده باشد. 

 
پیروزي اصولگرایان قطعی نیست 

هرچند مصباحی مقدم پیروزي اصولگرایان را قطعی ندانست و با اشاره به تجربه انتخابات سال 1376 و پیروزي سیدمحمد خاتمی در



برابر کاندیداي اصولگرایان، گفت: نمی توان نتیجه را از پیش به صورت قطعی پیش بینی کرد چون بستگی به راي مردم دارد، ما در
انتخابات 1376 هم شاهد بودیم که جریانات اصولگرا روي یک فرد توافق کردند اما فرد مورد توافق آنها راي نیاورد، بنابراین این

 
احتمال را نمی شود نفی کرد. 

این عضو جامعه روحانیت گفت: گرچه ظاهر اوضاع سیاسی نشان می دهد که این بار اوضاع اصولگرایان خیلی بهتر از آن دفعه است

 
ولی هیچ تضمینی نیست. 

 
وي در پایان تاکید کرد که شوراي وحدت، شوراي ائتلاف و جبهه پایداري بر کاندیداتوري آقاي رئیسی وحدت و اجماع دارند. 

 
حسین ابراهیمی: لاریجانی می خواهد آراي اصلاح طلبان را کسب کند / رئیسی پیروز انتخابات می شود 

یک عضو جامعه روحانیت گفت: یک جریان اصلاح طلبان با نامزدي آقاي جهانگیري، یک قطب آقاي رئیسی و یک طرف هم آقاي

 
لاریجانی است. آقاي لاریجانی در روزهاي اخیر نشان داده که می خواهد آراي اصلاح طلبان را کسب کند. 

عضو جامعه روحانیت با بیان اینکه رئیسی در خط رهبري حرکت می کند و جریانات نمی توانند او را در خود هضم کنند، گفت: آقاي
رئیسی اعلام کرد مستقل است. او همان طور که در قوه قضائیه کار کرد و آثار بسیار ارزنده اي از خود به جاي گذاشت، در ریاست

 
جمهوري هم همین طور عمل خواهد کرد. 

به گزارش نامه نیوز گرچه هنوز شوراي نگهبان اسامی تأییدصلاحیت شدگان را اعلام نکرده اما برخی از هم اکنون نتیجه انتخابات را

 
به نفع رئیسی پیش بینی می کنند و گروهی نیز معتقدند انتخابات به دور دوم می رود. 

حجت الاسلام حسین ابراهیمی درباره تحلیل فضاي انتخابات ریاست جمهوري گفت: یک جریان اصلاح طلبان با نامزدي آقاي
جهانگیري، یک قطب آقاي رئیسی و یک طرف هم آقاي لاریجانی است. آقاي لاریجانی در روزهاي اخیر نشان داده که می خواهد

 
آراي اصلاح طلبان را کسب کند. 

وي افزود: آقاي لاریجانی بعد از ثبت نام صحبت هایی انجام داد که در واقع به «دادگاه» و «پادگان» حمله کرد. اظهارات او معنی دار
بود می خواهد کاري کند تا از ناحیه اصلاح طلبان مورد حمایت قرار بگیرد چون اصولگرایان به جز افراد خاص بعید است که به آقاي

 
لاریجانی رأي دهند. 

عضو جامعه روحانیت سیدابراهیم رئیسی را رئیس جمهور آینده ایران خواند و اظهار کرد: آقاي رئیسی به شهادت رقبا و طرفدارانش،
آرا در انتخابات ریاست جمهوري نهایتا متعلق به آقاي رئیسی است. البته عواملی وارد شدند و در فضاي مجازي علیه آقاي رئیسی کار
می کنند، مثلا می گویند ایشان باید از قوه قضائیه استعفا می داد، در حالیکه طبق قانون اساسی سران سه قوه براي کاندیداتوري در

 
انتخابات ریاست جمهوري نیاز به استعفا ندارند. 

وي درباره اینکه پایداري ها فقط دور سیدابراهیم رئیسی را احاطه کرده اند و ترکیب کابینه آینده تنها از نیروهاي جبهه پایداري
خواهد بود، بیان کرد: این هم از عوامل تخریب و جزء برنامه هاي مخرب است. آقاي رئیسی عضو جامعه روحانیت مبارز است، تا الان

 
نشنیدم این مسئله در بین اصولگرایان مطرح شده باشد. 



این فعال سیاسی اصولگرا یادآور شد: شوراي ائتلاف و شوراي وحدت هیچ کدام جزء پایداري نیستند. البته این طور نیست که ما
پایداري ها را منفی تلقی کنیم. آنها انقلابی و برادران دلسوز انقلاب هستند. لذا اگر حمایت شان باشد این یک امتیاز است و آقاي

 
رئیسی این طور نیست که در دام کسی بیفتد. او فراتر از جریانات سیاسی قرار دارد. 

ابراهیمی با بیان اینکه رئیسی در خط رهبري حرکت می کند و جریانات نمی توانند او را در خود هضم کنند، گفت: آقاي رئیسی اعلام
کرد مستقل است. او همان طور که در قوه قضائیه کار کرد و آثار بسیار ارزنده اي از خود به جاي گذاشت، در ریاست جمهوري هم

 
همین طور عمل خواهد کرد. 

 
 حاجی پور: امسال در صحنه انتخابات باید اربعینی عمل کنیم 

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با تاکید بر اهمیت اتحاد و همدلی در صحنه انتخابات پیش رو عنوان کرد: امسال

 
در صحنه انتخابات باید اربعینی عمل کنیم. 

رضا حاجی پور در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به وظیفه خطیر رسانه در آگاهی بخشی انتخاباتی و تبیین برنامه هاي کاندیداها گفت:
رسانه و شما خبرنگاران نقش حائز اهمیتی در ایجاد اتحاد و همدلی در صحنه انتخاباتی کشور بر عهده دارید و باید به این نقش مهم
خود در راستاي حضور هر چه باشکوه تر مردم در پاي صندوق هاي راي توجه کنید، اگر خبرنگاران و روزنامه نگاران به خوبی در این

 
حوزه عمل کنند با امید به خدا مسیر پیش روي ما به درستی طی خواهد شد. 

وي افزود: با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبري، آنچه امروز براي نظام و کشور ما حائز اهمیت می باشد اتحاد و همدلی است، اگر
این اتحاد و همدلی سرلوحه کار ما قرار نگیرد قطعا دشمنان از این فضا بهره خواهند برد، کاندیداهاي انتخابات پیش رو صرفا باید در

 
راستاي تشریح برنامه هاي خود اقدام کنند و از توامندي هاي خود بگویند، خدایی نکرده در پی تخریب یکدیگر نباشند. 

این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس عنوان کرد: مردم انتظار دارند در جریان برنامه ها و میزان توامندي کاندیداها قرار
گیرند، این مهم باید براي مردم تشریح شود نه اینکه فضا به گونه اي باشد که افراد به حواشی بپردازند چرا که دشمنان درحال رصد
فضاي انتخاباتی کشور ما هستند و تلاش می کنند مردم در صحنه حضور پیدا نکنند، بر همین اساس ما باید صرفا در مسیري که
رهبر معظم انقلاب ترسیم فرمودند حرکت کنیم، بر اساس منویات ایشان قدم برداریم و به استحکام همدلی و اتحاد در کشور کمک

 
کنیم و خدایی نکرده کاري نکنیم که سبب خوشحالی دشمنان فراهم شود. 

نماینده مردم آمل در مجلس بیان کرد: دشمنان ما از ابتداي انقلاب تاکنون از اتحاد و همدلی ما هراس داشتند، امروز هم باید کاري
کنیم که این هراس آن ها دوچندان شود، اینبار هم با امید به خدا شاهد این مهم خواهیم بود، یعنی ما باید در این دوره از انتخابات
اربعینی عمل کنیم و مشارکت پرشوري را به نمایش بگذاریم، دشمنان و برخی از بی تدبیران داخلی نمی خواهند اتحاد و همدلی ما را

 
شاهد باشند، پس گوش و دل ما باید به فرمایش رهبرمان لبیک گوید و اربعینی عمل کنیم. 

 
 فلاحی: مردم به برنامه محور بودن کاندیداها توجه خواهند کرد 

عضو هیات رییسه کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در تشریح فضاي انتخاباتی کشور، تاکید کرد: این بار مردم به سوي برنامه

 
محور بودن افراد حرکت کردند؛ یعنی به جاي توجه به شعارهاي غیر واقعی به برنامه محور بودن کاندیداها توجه خواهند شد. 



احمدحسین فلاحی در گفت و گو با ایسنا با اشاره به فضاي انتخاباتی کشور در تشریح پیش بینی خود از آرایش سیاسی کاندیداها
باتوجه به طیف هایی که ثبت نام کردند گفت: افرادي که در عرصه حاضر شدند گرایش و خطوط جناحی مشخصی دارند، چه اصول
گرا و یا اصلاح طلب، سابقه و کارنامه روشنی از افراد وجود دارد؛ براي مثال چه آقاي تاج زاده و چه سابقه و کارنامه جریان دیگر،
تقریبا عمده شخصیت هایی که ثبت نام کردند شخصیت هاي شناخته شده و مطرحی هستند؛ اگرچه ممکن است بخشی از طیف عوام

 
جامعه در جریان نگاه و کارنامه این افراد نباشند، اما به صورت کلی براي تشخیص و انتخاب کارنامه عملکردي آن ها روشن است. 

وي همچنین در پاسخ به این سوال که منطقی ترین شرایطی که براي انتخاب بهتر مردم با این تعداد داوطلب به نظر می رسد چیست
بیان کرد؟ تشخیص این مسئله براي مردم عادي سخت تر است و شرایط زمانی دشوارتر می شود که افراد با شعارهاي رنگ و لعاب دار

 
و دوگانه سازي فضاي انتخابات را از حالت عادي خارج سازند. 

نماینده مردم همدان در مجلس تصریح کرد: این دوره از انتخابات تا حدودي یک تغییر در نگرش جامعه ایجاد شده است، اگرچه کافی
هم نیست ولی این بار مردم به سوي برنامه محور بودن افراد حرکت کردند؛ یعنی به جاي توجه به شعارهاي غیر واقعی به برنامه محور
بودن کاندیداها توجه خواهند کرد، اگر به اظهارات ابتدایی و کارنامه عملکردي این کاندیداها هم نگاهی داشته باشیم متوجه آن

 
خواهیم شد که خیلی از این افراد برنامه مشخص و مدونی ندارند و صرفا در قالب شعار و ترساندن مردم از رقیب اقدام می کنند. 

وي در پایان اضافه کرد: رسانه ها باید مردم را در تشخیص کاندیاهاي برنامه محور و توانا یاري کنند تا ان ءشااالله با توجه هر چه بیشتر

 
به این مهم شاهد اتفاقات خوبی در این انتخابات باشیم. 

 
عباس مقتدایی: مردم به شعارها توجه ندارند / رقابت در انتخابات پیش رو بین برنامه هاست، نه کاندیداها 

یک نماینده مجلس گفت: اینک مردم ایران به بلوغ سیاسی لازم رسیده اند و به جاي نگاه کردن به حرف ها و شنیدن شعارها به

 
دنبال ارزیابی برنامه ها و سنجش میزان تحقق آنها و راستی آزمایی در این جهت هستند. 

نماینده اصفهان در مجلس گفت: امروز مردم ایران در بحث انتخابات به بلوغ رسیده اند و دیگر به شعارها توجه ندارند و در انتخابات

 
پیش رو رقابت بین برنامه هاست و نه اشخاص و کاندیداها. 

به گزارش فارس، عباس مقتدایی نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به در پیش بودن سیزدهمین دوره انتخابات
ریاست جمهوري گفت: مردم ایران نشان دادند که در عرصه هاي مختلف انقلاب نقش آفرین هستند. این نقش آفرینی در عرصه
انتخابات نهادینه شده و انتخابات پیش رو نیز انتخاباتی است که مورد توجه مردم است و عامه مردم نسبت به آن حساس اند و بنا

 
دارند که نظارت خودشان را در صندوق هاي رأي اعمال کنند. 

وي افزود: بر این اساس ضرورت دارد کاندیداها براي رفع موانع و مشکلات کشور برنامه هاي عملیاتی و برنامه هایی که قابل تحقق
باشد ارائه کنند. اکنون بخش قابل توجهی از جمعیت کشور جوان هستند. جوانان را باید براي عرصه هاي مختلف متقاعد کرد که

 
برنامه هاي ارائه شده توسط کاندیداها به حل مشکلات کشور و جوانان می انجامد. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: موضوع اشتغال و مبحث اسکان و مسکن و مباحث مربوط به ازدواج و
تسهیلاتی که دولت در این خصوص براي جوانان کشور باید در نظر بگیرد، تحقق اصل هاي مختلف قانون اساسی در این باره از جمله

 
مباحثی است که می تواند به عنوان سرخط هاي اساسی برنامه هاي کاندیداها مورد توجه قرار گیرد. 



مقتدایی خاطرنشان کرد: اینک مردم ایران به بلوغ سیاسی لازم رسیده اند و به جاي نگاه کردن به حرف ها و شنیدن شعارها به دنبال

 
ارزیابی برنامه ها و سنجش میزان تحقق آنها و راستی آزمایی در این جهت هستند. 

 
وي افزود: بر این اساس معتقدم انتخابات پیش رو انتخاباتی است که رقابت بین برنامه هاست، نه رقابت بین اشخاص. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: کسانی که از قبل از آغاز انتخابات و روندهاي آن دائما بر این نکته تأکید
می کنند که انتخابات پرشور نخواهد بود، بیش از آنکه حرف آنها پا در واقعیت داشته باشد، به دنبال پیشگویی هایی هستند که قطعا

 
آن پیشگویی ها محقق نخواهد شد و مردم ایران نشان دادند که انتخابات ریاست جمهوري از اهمیت زیادي برایشان برخوردار است. 

 
لاریجانی، رئیسی را به مناظره دعوت کرد 

علی لاریجانی، رقیبش ابراهیم رئیسی را به مناظره در فضایی غیر
مهاجري: کاندیداتوري علی لاریجانی در انتخابات قطعی شد |

خبرگزاري بین المللی شفقنا

 
از صداوسیما و در حضور سلایق مختلف مردم دعوت کرد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین، علی لاریجانی در پایان گفت وگوي چند ساعته خود در کلاب هاوس با مردم، ابراهیم رئیسی را به

 
مناظره شفاف و صریح درباره سیاست هاي دیپلماسی و سیاست خارجی دعوت کرد. 

 
قاضی زاده هاشمی، داوطلب کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري: کاهش جمعیت کشور سبب سقوط خودکفایی خواهد شد 

نایب رئیس مجلس در یادداشتی نوشت: کاهش جمعیت کشور و همچنین افزایش سن جمعیتی سبب کاهش نشاط و بالندگی و

 
کند شدن موتور محرکه اقتصاد ، کاهش نیروي کار، افزایش بار تکفل ، مصرف گرایی و سقوط خودکفایی خواهد شد. 

نایب رئیس مجلس با بیان اینکه صیانت از جمعیت مقدمه اي بر سیاست گذاري در تمامی ابعاد کشور است، گفت: کاهش نرخ رشد

 
جمعیت و به تبع آن گسترش پدیده سالمندي زیرساخت هاي توسعه را با چالش مواجه خواهد کرد. 

به گزارش فارس، سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی طی یادداشتی عنوان کرد که کاهش نرخ

 
رشد جمعیت و به تبع آن گسترش پدیده سالمندي زیرساخت هاي توسعه را با چالش مواجه خواهد کرد. 

 
متن کامل یادداشت نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی درباره جمعیت به شرح زیر است: 

صیانت از جمعیت مقدمه اي بر سیاست گذاري در تمامی ابعاد کشور است. کاهش نرخ رشد جمعیت و به تبع آن گسترش پدیده

 
سالمندي زیرساخت هاي توسعه را با چالش مواجه خواهد کرد. 

در ایران در طی 28 سال نرخ رشد از 2/46 به 0/97 در سال 98 رسید و مهمترین پیامدهاي کاهش باروري کلی و رسیدن آن به زیر
سطح جانشینی، باعث تغییر در کیفیت جمعیت و افزایش شاخص سالخوردگی خواهد شد و اثرات منفی و ریشه اي بر جایگاه سیاسی،

اقتصادي، اجتماعی، اقتصادي و امنیتی ایران در منطقه و جهان خواهد داشت. 



کاهش جمعیت کشور و همچنین افزایش سن جمعیتی سبب کاهش نشاط و بالندگی و کند شدن موتور محرکه اقتصاد ، کاهش

 
نیروي کار، افزایش بار تکفل ، مصرف گرایی و سقوط خودکفایی خواهد شد. 

 
کاهش تعداد فرزندان باعث کاهش بعد خانوار ، تضعیف ساختار و روابط خانوادگی و همچنین سست شدن بنیان خانواده می شود. 

کشورهاي پیشرفته زنگ خطر نزولی شدن نرخ رشد را به خوبی احساس کرده و تدابیر مهمی را اندیشیده اند و براي ترغیب خانواده
هاي جهت فرزندآوري امتیازات متنوعی را در نظر گرفتند. بعضی از کشورها ، برنامه مالیاتی خود را با رویکرد جمعیتی تنظیم کرده و
خانواده هاي با فرزند بیشتر ،کاهش پرداخت مالیاتی را خواهند داشت. کشورهایی با سبدهاي حمایتی مردم خود را به فرزندآوري

 
تشویق می کنند. 

لذا باید از جمعیت صیانت نمود و زنگ خطر نرخ رشد منفی جمعیت ایران در سال 1429 و تبعات آن را از جمله شکل گرفتن جامعه
محافظه کار با کاهش قدرت سیاسی مردم و دولت در برابر مشکلات کشور و تهدیدات امنیتی، جدي گرفت و براي این تهدید جدي

 
برنامه ریزي نموده و در اولویت قرار گیرد. 

 
عضو شوراي وحدت: قهر با انتخابات موجب تضعیف کشور می شود / نامزدهاي اصولگرا پس از مناظرات به نفع رییسی کنار می روند 

 
 

یک عضو شوراي وحدت گفت: انتخابات 28 خرداد را دوقطبی و رقابت اصلی را میان علی لاریجانی و سید ابراهیم رییسی پیش بینی

 
می کنم. باید تلاش کرد تا همه مردم در سرنوشت کشور شریک باشند چون قهر با انتخابات موجب تضعیف کشور می شود. 

عضو شوراي وحدت با پیش بینی کنار کشیدن رستم قاسمی و سعید محمد به نفع رییسی در انتخابات، گفت: پنج نفر از نامزدهاي

 
جریان اصولگرا حتما به نفع رییسی کنار می روند، منتها ممکن است پس از مناظرات این کار را انجام دهند. 

به گزارش ایرنا، محمدجواد محمدي نوري سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري را حساس و مهم توصیف کرد و گفت: در این
انتخابات فردي رییس جمهوري می شود که با مسایل داخلی و مشکلات بین الملل مواجه است و باید تهدیدها را به فرصت تبدیل

 
کند. 

دبیرکل جمعیت جوانان انقلاب اسلامی، انتخابات 28 خرداد را دوقطبی و رقابت اصلی را میان علی لاریجانی و سید ابراهیم رییسی
پیش بینی کرد و درباره فضاي انتخابات گفت: باید تلاش کرد تا همه مردم در سرنوشت کشور شریک باشند چون قهر با انتخابات

 
موجب تضعیف کشور می شود. 

محمدي نوري درباره حضور محسن رضایی در انتخابات عنوان کرد: رییس ستاد جوانان رضایی در سال 92 بودم و او شاید سبد راي
آن سال را نتواند بدست بیاورد. پنج نفر از نامزدهاي جریان اصولگرایی حتما به نفع رییسی کنار می روند منتها آنها ممکن است در

 
مناظره بمانند و بعد از مناظره کنار بروند. همینطور که داوطلبان اصلاح طلب عده اي سپر دفاعی برخی از نامزدها هستند. 

وي، پیش بینی کرد که رستم قاسمی و سعید قاسمی در ادامه رقابت ها به نفع رییسی کنار بروند و افزود: سردار دهقان هم در



 
انتخابات محکم ایستاده است. ضرغامی هم در انتخابات می ماند و نگاه ها و دیدگاه هاي خوبی خواهد داشت. 

محمدي نوري با پیش بینی اتفاقات بزرگ پس از انجام مناظرات، کشیده شدن انتخابات به دور دوم را وابسته به مشارکت مردم
دانست و گفت: اگر فضاي انتخابات کمی داغ تر شود و مردم بتوانند به برنامه ها راي دهند. به عنوان یک فعال سیاسی آرزو می کنم
مردم در چارچوب نظام مقدس جمهوري اسلامی به جایی برسند که بجاي فرد، به برنامه راي دهند. زیرا در چهاردهه گذشته هر

 
رییس جمهوري که بر سر کار آمد طبق نظر شخصی خود کشور را اداره کرد. 

این فعال اصولگرا اظهار کرد: رییسی با لاریجانی رقابت خواهد داشت اما با این اوضاع و احوال، احتمال اینکه رییسی در دور اول به

 
پیروزي برسد خیلی زیاد است. 

 
محمدصادق کوشکی: اصلاح طلبان به دنبال تکرار رحم اجاره اي در انتخابات با علی لاریجانی هستند 

یک تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: مولفه بعدي این است که
بیوگرافی صادق کوشکی و ماجراي توهین به رخشان بنی اعتماد

:: بخار مگ

 
دولت پایبند به قانون باشد و در چارچوب هاي قانونی براي حل مشکلات کشور تلاش کند و پاسخگوي مطالبات مردم و کارآمد باشد. 

محمد صادق کوشکی استاد دانشگاه تهران درباره اینکه دولت بعدي که روي کار می آید چه دولتی باید باشد؟ گفت: در انتخابات پیش

 
رو اینکه چه دولتی روي کار می آید مهم نیست، بلکه مهم این است که دولت کارآمد باشد. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، این استاد دانشگاه تهران خاطر نشان کرد: مولفه بعدي این است که دولت پایبند به قانون باشد و

 
در چارچوب هاي قانونی براي حل مشکلات کشور تلاش کند و پاسخگوي مطالبات مردم باشد. 

 
این مسئله اولویت کار بوده و اینکه نامزد انتخابات به چه جناحی وابسته است حاشیه انتخابات است. 

کوشکی توضیح داد: مردم دولتی را می خواهند که مشکلات آن ها را حل کند، قانون مند باشد و حریم مردم را حفظ کند. اگر دولتی
با این ویژگی ها وارد شد و کار کرد دیگر مهم نیست که رئیس جهور گرایش جناحی و حزبی دارد یا خیر. اینکه یک نامزدي جناحی

 
باشد یا نباشد مشکل مردم را حل نمی کند، مردم با ناتوانی دولت ها مشکل دارند. 

استاد دانشگاه تهران درباره وضعیت فعلی اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوري 1400 گفت: اصلاح طلبان نه تنها در این دوره
بلکه در هیچ دوره اي از انتخابات ریاست جمهوري کاندیداي مطرح و کارآمد نداشتند، علت آن هم ضعف درونی اصلاح طلبان است
که همه اهل قدرت طلبی هستند و همه دوست دارند به قدرت برسند. در جبهه اصلاحات 15 تا 16 نفر نامزد شده اند، ولی چون

 
اصلاح طلبان به دنبال کار براي مردم نبوده اند فاقد قدرت مدیریتی شاخص هستند. 

کوشکی خاطر نشان کرد: هر زمانی که اصلاح طلبان در راس قدرت بوده اند جامعه با رکود و یا بن بست اقتصادي مواجه شده، این
وضعیت در دوران هاشمی رخ داد و با تورم بیش از 50 درصد رو به رو شدیم، در دوران خاتمی با رکود شدید اقتصادي مواجه شدیم و
در دوران روحانی هم به بن بست اقتصادي اجتماعی رسیدیم. این ضعف ساختاري اصلاحات باعث شده نیرویی که اهل کار و فعالیت
باشد نداشته باشند. در شهرداري تهران در چهار سال گذشته 4 شهردار داشته اند و باز هم ناکارآمد هستند که نشانه عقیم بودن

 
جریان اصلاحات است. 



این تحلیل گر مسائل سیاسی با بیان اینکه اصلاح طلبان نیروي توانمندي در اختیار ندارند و در دوره روحانی هم از منابع قدرت
استفاده کردند، ولی مسئولیتی نداشتند اضافه کرد: اصلاح طلبان خودشان هم اذعان کردند که دولت روحانی رحم اجاره اي است. این
تعبیر نشان دهنده این بود که اصلاح طلبان از وضعیت رضایت دارند و در دولت روحانی از منابع و رانت هاي مختلف استفاده کرده

 
اند، اما پاسخگو به مردم نبودند و روحانی باید به مردم پاسخ گو می بود. 

به گفته این استاد دانشگاه، اصلاح طلبان این مدل را پسندیده اند و به دنبال تکرار آن هستند و به دنبال این بودند که لاریجانی این
نقش رحم اجاره اي را براي آن ها تکرار کند. اصلاح طلبان تاکنون توافق داشته اند که علی لاریجانی رحم اجاره اي بعدي آن ها باشد

 
و بنا دارند دولت روحانی را در قالب علی لاریجانی تکرار کنند. 

این استاد دانشگاه تهران توضیح داد: اگر این گزینه نهایی نشود هیچ گزینه توانمند دیگري ندارند زیرا همه آن ها دچار ضعف

 
ساختاري هستند، اصلاحات مدعیان فروانی دارد، ولی مرد عمل ندارد. 

 
انتهاي پیام 
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امام جمعه اراك: همه باید خود را براي انتخاباتی پرشور آماده کنند

منبع: شفقناشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1400/02/31

شفقنا- نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: همه آحاد ملت باید خود را براي انتخاباتی باشکوه، حماسه ساز، عزت آفرین
و با اقتدار آماده کنند. به گزارش شفقنا، «قربانعلی دري نجف آبادي» در خطبه هاي نماز عبادي و سیاسی جمعه اراك افزود:

مردم باید در انتخاب افراد اصلح براي مدیریت کشور کمک دهند و آگاهانه در ...

شفقنا- نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: همه آحاد ملت باید خود را براي انتخاباتی باشکوه، حماسه ساز، عزت آفرین و با

 
اقتدار آماده کنند. 

به گزارش شفقنا، «قربانعلی دري نجف آبادي» در خطبه هاي نماز عبادي و سیاسی جمعه اراك افزود: مردم باید در انتخاب افراد اصلح

 
براي مدیریت کشور کمک دهند و آگاهانه در این آزمون شرکت کنند. 

 
وي بیان کرد: پس از 11 روز مقاومت، مردم مظلوم فلسطین به پیروزي با عظمتی دست پیدا کردند. 

خطیب جمعه اراك افزود: هرچند فلسطینیان در این مسیر، شهداي زیادي تقدیم کردند و به هفت هزار واحد مسکونی خسارت وارد

 
شد اما سرانجام به پیروزي رسیدند. 

امام جمعه اراك ادامه داد: این پیروزي در سایه اتحاد، انسجام و همبستگی مردم فلسطین و قدرت اراده اهالی قدس شریف محقق شد.

آیت االله دري نجف آبادي اظهار داشت: فلسطینی ها در زمان هاي گذشته با سنگ مقابل اسرائیل می ایستادند اما امروز رژیم غاصب
صهیونیستی که خود را جزو پنج تا ششمین ارتش قدرتمند دنیا می داند، در مقابل عزم و اراده و تجهیزات مردم مظلوم و ستمدیده

 
فلسطین عاجز شده است. 

 
وي تصریح کرد: ننگ بر کشورهاي عربی که از ملت خود دفاع نکردند و آنها باید زیر خاك بروند. 

آیت االله دري نجف آبادي بیان کرد: سیاستمداران ورشکسته غرب نیز بدانند که امت اسلام، ملت فلسطین و مقاومت زنده و جاوید

 
است. 

 
وي تاکید کرد: خداوند وعده داده و به طور قطع از انسان هاي با ایمان دفاع می کند. 

آیت االله دري نجف آبادي اظهار داشت: امید است دولت آینده در زمینه فرهنگی، اقتصادي، اجتماعی و چالش هاي اجتماعی، امنیت
ملی و بین المللی، تشکیل خانواده و ازدواج براي جوانان، اشتغال، مدیریت منابع نقدینگی، اشتغال خرد، حمایت از کشاورزي،

 
کارآفرینی، و بخش هاي غیردولتی و سایر موارد گام بردارد و به معناي واقعی با فساد مبارزه کند. 



نماینده ولی فقیه در استان مرکزي افزود: مشکلات زیادي در زمینه خصوصی سازي ایجاد شد که نمونه آن مقرر شده بود پالایشگاه

 
امام خمینی (ره) شازند واگذار شود اما با پیگیري هاي اینجانب و دستور رهبر معظم انقلاب از این امر جلوگیري شد. 

امام جمعه اراك ادامه داد: عمل به سه دستور مهم اسلام، دعوت به خیر، دعوت به معروف و مبارزه با منکرات، از بزرگترین عبادات

 
است که باید مورد توجه جدي همگان قرار گیرد. 

سالروز جنایات آل سعود در قبرستان بقیع و قبور مطهر مدینه منوره و روز اهداي عضو از دیگر مواردي بود که در خطبه هاي عبادي و

 
سیاسی جمعه اراك به آنها پرداخته شد. 

 
نماز عبادي و سیاسی جمعه در 32 نقطه استان مرکزي اقامه می شود. 

 
انتهاي پیام 
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بازار در کهگیلویه و بویراحمد به حال خود رها شده است

منبع: تسنیمشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه استان ها_امام جمعه یاسوج از بی سر و سامانی بازار در کهگیلویه و بویراحمد انتقاد کرد و گفت: گرانی بر گرده مردم
سنگینی می کند.

گروه استان ها_امام جمعه یاسوج از بی سر و سامانی بازار
در کهگیلویه و بویراحمد انتقاد کرد و گفت: گرانی بر گرده

 
مردم سنگینی می کند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از یاسوج، حجت الاسلام
والمسلمین سید نصیر حسینی در خطبه هاي این هفته
نماز جمعه اظهار داشت: بازار در کهگیلویه و بویراحمد به
حال خود رها شده و نطارت کافی وجود ندارد و کسبه خود

 
قیمت ها را تعیین کرده و له دلخواه فروش می کنند. 

وي خواستار تشدید نظارت بر بازار شد و افزود: گرانی لجام گسیخته و بی حساب و کتاب امان مردم را بریده است و روزانه شاهد گران

 
شده برخی کالاهاي اساسی مردم هستیم. 

وي در ادامه با اشاره به اینکه امروز جبهه مقاومت به برکت حضور سپاه قدس به پیروزي هاي بزرگی دست یافته یادآور شد: شکست

 
هاي زیادي نصیب دشمنان جبهه مقاومت شده که تا همیشه فراموش نخواهند کرد. 

حسینی به شکست رژیم صهیونیستی و پذیرش آتش بس بعد از 11 روز جنگ تمام عیار با مردم فلسطین و محور مقاومت اشاره کرد
و گفت: با همه تجهیزات مدرن به فلسطینیان بی دفاع حمله کردند در حالی که تا بن دندان مسلح بوده و همه کشورهاي غربی از آن

 
ها حمایت می کردند. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد یاداور شد: امروز رژیم غاصب بدون دستاورد آتش بس را پذیرفته که به منزله

 
شکست مفتضحانه این رژیم غاصب است. 

حسینی ادامه داد: این تدبیر نظام جمهوري اسلامی و تدبیر مقام معظم رهبري و تفکر امام راحل و نظام در محور مقاومت بوده در

 
حالی که کشورهاي عربی دست تسلیم و ذلت به صهیونیست ها دادند و در چنین شرایطی مقاومت پیروز شد. 

وي بیان کرد: آمریکا چیزي به نام حقوق بشر و انسانیت را نمی فهمد و سازمان هاي بین المللی ابزاري در اختیار ستمگران و
استعمارگران هستند در این یازده روز که مردم مظلوم زیر بمباران وحشیانه بودند چندین جلسه گرفته شد و همه این جلسات را

 
آمریکا وتو و بی خاصیت کرد و سازمان ملل عرضه یک نهیب به رژیم غاصب صهیونیستی را نداشت. 



حسینی خاطرنشان کرد: سازمان هاي بین المللی اعتباري ندارند و در دست آمریکا هستند تنها راه پیروزي و در امان ماندن از شر

 
دشمنان و اشتغال گران چیزي جزء اقتدار نیست چرا که هیچ چیز از دست مجامع بین المللی برنمی آید. 

 
افزایش سهم بازار، ورود به جامعه 100 میلیونی و سرمایه گذاري گسترده در کسب وکارهاي ایرانی 

 
توضیح وزارت اقتصاد درخصوص اظهارات جنجالی دژپسند/عرضه اوراق در فضاي مجزاي بازار سهام انجام شد 

 
تعطیلی اتوبوس هاي عمومی در اهواز به نام کرونا به ضرر مردم / ادارات و بازار باز حمل و نقل مردم تعطیل؟ + فیلم 

وي ابراز کرد: آنچه باعث پیروزي در این جنگ شد موشک هایی بود که قلب صهیونیست ها را نشانه رفت و اگر چنین نمی شد خبري

 
از آتش بس نبود لذا جبهه اسلام و فلسطین باید قدرتمندتر از گذشته شده و مجهز به سلاح هاي نقطه زن و رادار گریز شوند. 

وي با اشاره به انتخابات پیش رو اظهار داشت:همه موظف و مکلف به حضور در انتخابات هستیم همه باید حضور پیدا کرده و راي

 
بدهیم چرا که راي دادن براي حفاظت از کشور و تقابل با بیگانه است. 

حسینی گفت: باید فضاي تبلیغات و انتخابات توام با رعایت قوانین و اخلاق شود نباید از مدار اخلاق خارج شویم فلسفه انقلاب اخلاق
مداري است نباید انتخابات بهانه اي براي تشتت و درگیري شود باید ادب و اخلاق انتخاباتی را رعایت کرد زیرا فحاشی توهین سازنده

نیست.
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منبع: عصر معدنشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1400/02/31

عصر معدن- هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این
معضل وجود دارد که آخرین آنها حادثه معدن طزره دامغان در اردیبهشت امسال بود که به جان باختن دو نفر منجر شد.

عصر معدن- هرچند میزان حوادث معدنی و درگذشت معدن کاران در سال هاي اخیر روند کاهشی داشته، اما همچنان این

 
معضل وجود دارد که آخرین آنها حادثه معدن طزره دامغان در اردیبهشت امسال بود که به جان باختن دو نفر منجر شد. 

به گزارش پایگاه خبري «عصرمعدن» به نقل از ایرنا، وقتی سخن از معدن به میان می آید همه یاد اخبار ناخوشایند از وقایع معادن
کشور می افتند چون متاسفانه خبرهاي ریزش در معدن که در سال هاي اخیر بر تعداد آنها افزوده شد، زود منتشر می شود، آخرین

 
ریزش نیز مربوط به معدن زغال سنگ طزره دامغان و محبوس شدن 2 کارگر آن است. 

حادثه معدن زغال سنگ در حدود ساعت 12 ظهر روز شنبه 11 اردیبهشت در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره از معادن چهارگانه
شرکت زغال سنگ البرز شرقی در کارگاه استخراج k 13 پیشرو، هنگام استخراج و به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه رخ داد که در
این حادثه 2 نفر کارگر پیمانکاري شرکت به نام هاي میلاد روشنائی و سید اصغر افضلی دچار حادثه و محبوس شدند، شامگاه

 
پنجشنبه 16 اردیبهشت پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

کارگران جان باخته هر دو کمتر از 40 سال سن داشتند و متاهل بودند، مجموعه معادن زغال سنگ البرز شرقی در منطقه طزره

 
دامغان در مناطق سردسیر و کوهستانی جنوب رشته کوه هاي البرز و در فاصله 50 کیلومتري شهرستان دامغان واقع شده است. 
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در طول سال هاي گذشته حوادث ناگوار این چنین زیادي رخ داده است و تعدادي از کارگران معدن نیز بخاطر این موضوع جان خود
را از دست داده اند، به همین دلیل معدنکاري به عنوان یکی از سخت ترین شغل ها در جهان محسوب می شود چون در این شغل

 
معدنکاران با جان خود بازي می کنند. 

براساس آمارها، حدود80 درصد حوادث معادن مربوط به معادن کوچک هستند. معادن سنگ تزئینی و زغال سنگ، حادثه سازترین

 
معادن کشور به شمار می روند. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مرداد 99 گزارشی از وضعیت بهداشت و ایمنی در معادن در حال
بهره برداري را منتشر کرد. براساس این گزارش در سال 1397 تعداد چهار هزار و 916 معدن در کشور در حال بهره برداري بود و 99

 
هزار و 734 نفر در آنها فعالیت داشتند. 

مطابق آخرین آمار منتشر شده در سال 1397 تعداد 277 حادثه شغلی در معادن رخ داده است و یک هزار و 546 نفر آسیب دیدند و
36 نفر فوت کردند. برحسب فعالیت اقتصادي معادن، بیشترین حادثه شغلی به ترتیب در «استخراج سنگ تزئینی» و «استخراج زغال
سنگ خشک» اتفاق افتاده است. همچنین استان هاي مازندران، کرمان، سمنان و فارس بیشترین تعداد حادثه شغلی را به خود



 
اختصاص داده اند. 

بررسی جداول آماري نشان می دهد که در 10 سال گذشته (97- 1388) شمار معادن بهره برداري شده تعداد 490 معدن اضافه شده
و از رقم چهار هزار و 426 معدن به چهار هزار و 916 معدن رسیده است. همچنین تعداد شاغلان نیز از 76 هزار و 854 نفر به 99

 
هزار و 734 نفر بیشتر شد. 

براساس این بررسی با وجود رشد معادن و تعداد شاغلان، حوادث شغلی در معادن در 10 سال گذشته روند نزولی داشته و تعداد آن از

 
365 حادثه به 277 حادثه کاهش یافته و تعداد فوت شدگان نیز از 49 نفر در سال 1388 به رقم 36 نفر رسیده است. 

گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون در بررسی علت مستقیم آسیب شغلی در معادن در حال بهره برداري نشان می
دهد بیشترین علت حادثه شغلی مربوط به تصادم یا تصادف با اجسام درحال حرکت، برخورد عمودي یا افقی با اجسام در حال سکون

 
و تماس با اجسام برنده و تیز یا ناهموار بوده است. 
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اما این حوادث در دهه 90 هم قابل تامل است چون در این دهه حوادث بسیاري رخ داده است که متاسفانه تعدادي هم از افراد شاغل

 
در معادن ایران جان خود را از دست دادند. 

 
مهمترین حوادث معدنی در کشور 

مهمترین و بزرگترین حوادث معدنی در ایران مربوط به دهه 90 است. انفجار معدن یورت زمستان آزادشهر استان گلستان در تاریخ

 
15 آبان 96 به عنوان یکی از فاجعه بارترین حوادث معدنی در کشور بود که موجب کشته شدن 43 نفر شد. 

در سال90 تعداد 44 فوتی، سال 91تعداد 43 فوتی، 92 تعداد 59 فوتی، 93 تعداد 33 فوتی، 94 تعداد 28 فوتی، 95 تعداد 44 فوتی،
96 تعداد 78 فوتی و در سال 97 تعداد 36 فوتی در حوادث شغلی معادن به ثبت رسیده است، در سال 98 نیز براثر حوادث معدن
45نفر جان خود را در 31معدن به علت گاز گرفتگی، خفگی، برق گرفتگی و ریزش کمربالاي کارگاه ها و حفاري هاي غیرمجاز از

 
دست دادند. 
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در پنج ماه نخست سال 1399 نیز 20 معدنچی در 13 معدن جان خود را از دست دادند. در دهه 90 بیش از سه هزار حادثه در

 
معادن کشور رخ داده است که موجب آسیب دیدگی حدود 13هزار کارگر و کشته شدن بیش از 430 معدنچی شده است. 

23 آذر سال 1389، ریزش معدن اشکلی در منطقه هجدك راور در عمق 600 متري تونل شماره یک و محبوس شدن پنج کارگر در
داخل تونل، به عنوان یکی از حوادث مهم بود که در ساعات اولیه تنها جسد یکی از کارگران، 13 روز بعد 2 تن و 114 روز بعد جسد

 
2 تن دیگر پیدا شد. 

28 آذر 1391 نیز هشت معدنچی در جریان انفجار معدن زغال سنگ طبس کشته شدند. در این حادثه 13 کارگر وارد تونل شدند که



متاسفانه پنج نفر سالم و هشت نفر دیگر جان خود را از دست دادند، دلیل اصلی حادثه ریزش معدن، تصاعد گاز متان و انفجار حفره

 
گازي بود. 

در روز یکم اسفند 1392 نیز انفجار گاز در معدن زغال سنگ چشم پودنه شهرستان کوهبنان در شمال استان کرمان نیز سه نفر

 
کشته و 6 نفر مصدوم شدند. 

همچنین 16تیر 1393 انفجار در معدن گرانیت قرمز قلعه خرگوشی اردکان واقع در شمال شرق این شهرستان پنج کارگر را به کام
مرگ کشاند. در این حادثه شماري از کارگران به انبار مواد منفجره معدن وارد شدند و یکی از کارگران با بی احتیاطی ته سیگارش را

 
روي یکی از محموله هاي فسفر انداخته بود که در نهایت باعث انفجار در این معدن شد. 

18 مرداد 1393 نیز ناامن بودن معدن زغال سنگ کیاسر در مازندران باعث مرگ 2 معدنکار براثر گازگرفتگی شد، البته این حادثه 2

 
مصدوم هم داشت. 

18بهمن 1395 نیز انفجار در واحد مولیبدن معدن مس سرچشمه کرمان باعث مرگ یک کارگر و مجروح شدن پنج کارگر دیگر شد.

 
این کارگران در حال برشکاري بودند که کپسول اکسیژن منفجر شد. 

13 اردیبهشت 96 نیز در معدن زغال سنگ زمستان یورت آزادشهر در استان گلستان انفجار باعث مرگ 43 نفر و مصدوم شدن 83

 
نفر در این معدن شد. 

30 آبان 1397 نیز یک کارگر 54 ساله در اثر ریزش معدن زغال سنگ کلاریز واقع در منطقه معدنی طزره زیرمجموعه شرکت معدن

 
زغال سنگ البرز شرقی جان خود را از دست داد و در این حادثه 3نفر نیز مصدوم شدند. 
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28 فروردین 1398 نیز متاسفانه هفت نفر از کارگران ذوب چناران به علت حادثه نقص فنی در دستگاه ذوب در این کارخانه دچار

 
سوختگی شدند. 

 
30 آبان 1397 نیز 11 کارگر معدن بر اثر اتصال کابل هاي داخل تونل معدن زغال سنگ سوادکوه مسموم و روانه بیمارستان شدند. 

16 تیر 1398 همچنین انفجار معدن سرمک ملایر به دلیل انتشار و تجمع گاز در یکی از کوره هاي این واحد صنعتی، فوت 2

 
معدنچی و زخمی شدن یک نفر دیگر را رقم زد. 

 
25مهر 1398 نیز به دلیل ریزش آوار در عمق 200متري معدن سامان کاوش طبس 2 کارگر این معدن جان خود را از دست دادند. 

20 و 27 آذر 1398 حفاري غیرمجاز و ریزش معدن سرب و روي آلبلاغ اسفراین باعث مرگ 2 کارگر شد. سال 98 این معدن هفت

 
بار ریزش کرد و بر اثر آن 6 کارگر نیز جان خود را از دست دادند. 

16دي 1398 نیز معدن کلاته رودبار استان سمنان در واحد دپو وجمع آوري زغال سنگ شهر کلاته رودبار یک کارگر براثر سقوط در



 
قیف زغال شویی جان خود را از دست داد. 

 
19 بهمن 1398 نیز 2 کارگر معدن زغال سنگ تاشکوییه شهرستان بافق بر اثر گازگرفتگی فوت کردند. 

13 تیر 1399 نیز در جریان حادثه گازگرفتگی تونل معدن قیرطبیعی «هواربزه» در گیلانغرب یک کارگر کشته و 6 کارگر مجروح

 
شدند. 

11 اردیبهشت 1400 در تونل شماره 42 معدن بزرگ طزره به دلیل ریزش ناگهانی سقف کارگاه، 2 کارگر دچار حادثه و محبوس

 
شدند و پس از حدود 130 ساعت، پیکر این 2 معدنچی از زیر آوار خارج شد. 

 
معادن، ایمنی ندارند 

در استان مازندران نیز اتفاقات در معادن به ویژه زغال سنگ چشمگیر است به طوري که بر اساس آمارهاي ثبت شده در نظام
مهندسی معدن مازندران، از سال 1395 تا پایان سال 1399 در این استان دست کم 22 حادثه در معادن این استان رخ داد که

 
حاصل آنها جان باختن 12 کارگر معدن و مصدوم شدن 25 نفر بود. عمده حوادث مربوط به معادن زغال سنگ بودند. 

طبق آمارهاي نظام مهندسی معدن، از حدود 250 معدن ثبت شده در مازندران نزدیک به 100 معدن فعالند که بیشتر آن ها معادن
روباز شن و ماسه هستند و سهم معادن زغال سنگ 20 معدن است. با این حساب اگر سهم بالاي مصدومان و قربانیان حوادث معدنی
مربوط به معادن زغال سنگ مازندران طی پنج سال اخیر را در مقابل پایین تر بودن این معادن نسبت به معادن روباز قرار دهیم،
ناایمن بودن این معادن بیشتر به چشم می آید، چرا که 12 حادثه از 22 حادثه معدنی در مازندران و 24 کشته و مصدوم از 37 قربانی

 
و مجروح حوادث معدنی مازندران طی بازه زمانی یاد شده، مربوط به 20 معدن از 100 معدن فعال استان است. 

سید مجتبی مرتضوي رئیس نظام مهندسی معدن مازندران ضمن تأیید پایین بودن ضریب ایمنی معادن این استان می گوید: هر چند
که سال 99 تعداد حوادث، مصدومان و قربانیان حوادث معدنی مازندران کمتر از سال 1398 بود، اما این به معناي بالا رفتن ضریب
ایمنی معادن مازندران نیست. به جز دو یا سه معدن در استان که بهره برداران آن براي افزایش ضریب ایمنی گام هایی برداشتند، در

 
سایر معادن اتفاق چندان قابل ملاحظه اي رخ نداده است. 

وي درباره عوامل اصلی پایین بودن ایمنی معادن مازندران می گوید: یک بخش این ضعف به تجهیزات ایمنی ارتباط دارد. به هر حال
بهره بردار باید بخشی از درآمد را به ایمن سازي و افزایش تجهیزات اختصاص دهد که کمتر شاهد این موضوع هستیم. البته دولت هم

 
می تواند با پرداخت وام کم بهره بلندمدت براي ایمن سازي و افزایش تجهیزات به بخش خصوصی کمک کند. 
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عدم استفاده از تجهیزات مدرن معدنی 

«محمدرضا بهرامن» رییس خانه معدن ایران نیز در این باره به ایرنا می گوید: کاهش عرضه به موقع تجهیزات ضروري در معادن زغال
سنگ کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل، توجیه پذیر نیست و براي جلوگیري از تکرار حوادث دلخراش مانند معدن ""طزره""

 
دامغان باید تسهیلاتی در واردات این تجهیزات قائل شد. 



وي اظهار داشت: با توجه به اکتشافات انجام شده زغال سنگ در ایران، کشورمان نزدیک به یک درصد ذخایر جهان را به خود
اختصاص داده، به طوري که ذخایر زمین شناسی زغال سنگ در ایران حدود 11 تا 14 میلیارد تن و ذخایر قطعی حدود 1.1 میلیارد

 
تن است، با این حال، به همان نسبت از استانداردها و تجهیزات ضروري مدرن در این صنعت بهره نبرده ایم. 

بهرامن تصریح کرد: فقط در این صورت است که با بهره مندي از دانش روز جهان در این زمینه می توان دیگر در کشور شاهد این

 
قبیل حوادث دلخراش در جامعه معدنی زحمت کش نشد. 

رییس خانه معدن ایران بیان داشت: ایجاد برخی موانع بر سر راه واردات ماشین آلات و تجهیزات معدنی با توجه به اینکه در شرایط
کنونی تولید این نوع تجهیزات به هیچ عنوان پاسخ گوي نیاز سرمایه گذاران در این بخش مهم در اقتصاد کشور نبوده و عدم تامین به
موقع تجهیزات و ماشین آلات معدنی، نشان می دهد که تصمیم سازان این بخش مهم نسبت به عواقب کاهش عرضه به موقع این

 
تجهیزات ضروري در معادن کشور فقط با هدف حمایت از تولید داخل واقف نیستند. 

وي تاکید کرد: تصمیم سازان در این موارد باید در کنار متولی بخش معدن به دنبال چگونگی حمایت و پشتیبانی از تولیدکننده براي
تسهیل در تامین و ورود ماشین آلات و فناوري هاي نوین به معادن باشند و باید به نوعی دست سرمایه گذاران صنعت معدن کاري را
براي واردات ماشین آلات و تکنولوژي هاي نوین به معادن را به هر طریق ممکن و با آینده نگري و روش هاي حمایتی خاص و

 
هوشمندانه بفشارند. 

بهرامن خاطرنشان کرد: وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ کشور به دلیل عدم استفاده از تجهیزات نوین در معادن زغال سنگ به ویژه
معادن بسیار کوچک که شرایط نامطلوبی از نظر میزان تولید و اقتصادي دارند، به شدت پایین بوده و از استانداردهاي مرسوم در کار

 
در معادن زیرزمینی خارج است. 

وي اضافه کرد: به همین ترتیب، وضعیت ایمنی و سلامت مهندسان و کارگران در این معادن در بدترین حالت خود قرار گرفته، به

 
طوري که هر لحظه بیم آن می رود تا اتفاق ناخوشایندي در این معادن رخ دهد و جامعه معدنی کشور را عزادار کند. 

 
حوادث معدنی در حال کاهش است 

البته طبق اعلام مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی، بررسی تاریخی معدنکاري نشان می دهد که این شغل بسیار پُرمخاطره
بوده و آثار سویی بر سلامت انسان و محیط زیست دارد که با توجه به تصویب قوانین متعدد و نظارت هاي فراگیر در دنیا، حوادث
معدنی با گذشت زمان تا حد زیادي کاهش پیدا کرده است و امروزه شرکت هاي معدنیِ پیشرو در دنیا در تلاش هستند تا میزان این

 
حوادث را به «صفر» برسانند. 

بنگاه هاي صنعتی و معدنی براي دستیابی به این هدف، استفاده از ظرفیت فناوري هاي نوین را در دستور کار خود قرار داده اند تا به

 
نتایجی فراتر از بهبود در تجهیزات، سیستم هاي مدیریت ایمنی، اصلاح فرهنگ و رفتار و تمرکز بر قوانین دست یابند. 

یافته هاي این گزارش نشان می دهد که استفاده از فناوري هاي نوین منجر به کاهش جدي مخاطرات و ارتقاي ایمنی در معادن
خواهد شد. هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و پهبادها می توانند با جمع آوري اطلاعات و پردازش هوشمند آنها در هشداردهی خطرات

 
به کارکنان و انجام اقدامات پیشگیرانه تاثیرگذار باشند. 



همچنین فناوري هایی چون رُباتیک، پهپادها و وسایل نقلیه خودران می توانند جایگزین انسان در مناطق پُرخطر شده و صدمات و
تلفات انسانی را کاهش دهند. فناوري زنجیره بلوکی، پهپادها و اینترنت اشیا نیز می توانند از معدنکاري در محیط هاي ناایمن یا

 
معدنکاري به صرف استخراج دارایی (فلزات و سنگ هاي گرانبها) جلوگیري کنند. 

لازم است تا به عنوان اولین اقدام، مطالعه جامعی براي شناسایی موشکافانه و دقیق حوادث معدنی در 10 سال اخیر انجام شود و
منشأ، علل، پراکندگی، آثار و تبعات این حوادث بررسی و تحلیل شود. این مطالعه می تواند با محوریت سازمان نظام مهندسی معدن و

 
همکاري وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شود. 

همچنین ایجاد سامانه اي براي ثبت تفصیلی، به روز و نظام مند حوادث احتمالی معدنی با همکاري دستگاه هاي دولتی، سازمان نظام

 
مهندسی معدن، تشکل ها و انجمن هاي تخصصی ضروري است. 

اقدام دوم، ایجاد بسترهاي فناورانه به منظور شفافیت اطلاعات، کاهش سریع مخاطرات معدنی و رفع عقب ماندگی ها در این حوزه
است که می تواند شامل «توجه به برنامه هاي آموزشی و ترویجی در حوزه فناوري هاي نوین»، «حمایت از استارت آپ ها و شرکت
هاي فناور براي ورود به حوزه ایمنی معادن»، «حمایت هاي مالی و کمک به پایلوت فناوري هاي نوین در حوزه هاي کاربردي ایمنی
معادن»، «رصد مستمر و دوره اي ابتکارات کشورها، شرکت هاي معدنی تراز جهانی و تحولات فناورانه و نوآورانه در حوزه ایمنی
صنعتی» و «نیازسنجی دوره اي از معدنکاران در حوزه ایمنی به منظور برآورد مسائل کلان و اولویت دار ملی» باشد که به صورت

 
مشترك توسط سازمان نظام مهندسی معدن، ایمیدرو و بنگاه هاي معدن و صنایع معدنی عملیاتی شود. 

 
روند کاهشی حوادث معدنی کشور در دهه 90 

ایران با داشتن یک درصد جمعیت جهان بیش از هفت درصد منابع معدنی دنیا را در اختیار دارد که حاکی از وجود بستر مناسب براي
سرمایه گذاري در این بخش است. کشورمان با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیر نفتی)، 37 هزارمیلیارد تن ذخایر کشف شده
و 60 هزار میلیارد تن ذخایر بالقوه با ارزش برآوردي 1400 میلیارد دلار در میان 15 قدرت معدنی جهان قرار دارد و یکی از کشورهاي

 
غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

مهمترین معادن ایران شامل زغال سنگ، مواد معدنی فلزي، شن و ماسه، مواد معدنی شیمیایی و نمک است و بیشترین معادن فعال
در استان خراسان قرار دارند. ایران با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیرنفتی)، 37 بیلیون تن ذخایر کشف شده و 57 بیلیون

 
تن ذخایر بالقوه در میان 15 قدرت معدنی جهان جاي گرفته و یکی از کشورهاي غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. 

پنج هزار و 800 معدن فعال با اشتغال حدود 138 هزار نفر در کشور وجود دارد و میزان ذخایر معدنی شناسایی شده نزدیک به 60
میلیارد تن است که از این رقم افزون بر 40 میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی است. ارزش ذخایر معدنی شناسایی شده کشور که سه

 
درصد ذخایر مواد معدنی جهان را شامل می شود، افزون بر 770 میلیارد دلار برآورد شده است. 

ایران از نظر میزان ذخیره اکتشافی معدن رتبه چهاردهم را در جهان دارد و از نظر تنوع ذخایر، جایگاه دهم جهانی را به خود
اختصاص داده است. بر اساس آمار موجود، ایران از نظر ذخایر معدنی جزو 10 کشور برتر دنیاست، این موضوع نشان دهنده تاثیر

معادن در اقتصاد و صادرات کشور است.



معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند

منبع: عصر معدنشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1400/02/31

عصر معدن- امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي
تعیین قیمت مواد معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده

است. این در حالی است که فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین دست مانند تولیدکنندگان ...

عصر معدن- امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین
قیمت مواد معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی
است که فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین دست مانند تولیدکنندگان فولاد، آلومینیوم و مس در بورس کالا از

 
سال ها قبل اجرایی شده و در حال انجام است. 

به گزارش پایگاه خبري «عصرمعدن» به نقل از کالاخبر؛ صباغ اظهار داشت: تاکنون فرمول مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا
سایر محصولات مرتبط با حوزه معدن وجود نداشت و طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي
فروش راضی کنند مجبور به استفاده از مکانیزم فروش مزایده اي بودند. در این بین فرآیند موجود در بورس کالا به جهت سادگی و

 
شفافیت بسیار بهتر از مزایده هاي سنتی گذشته است. 

 
روند منطقی قیمت محصولات معدنی 

صباغ با اشاره به اینکه اخیرا موجی منطقی را براي کشف قیمت از طریق بورس کالا در میان معدنی ها شاهد هستیم اظهار داشت:
این اقدامی است که به نظر می رسد در آینده با افزایش عرضه ها بتواند قیمت محصولات معدنی را شفاف و در دسترس عموم قرار

 
دهد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: اتفاقی که در بورس کالا و قیمت هاي کشف شده در آن رخ می دهد این است که
بورس، حباب میان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده را شفاف کرده و در بسیاري از مواقع از بین می برد. این حباب که بسیار هم
مهم است تا پیش از عرضه محصولات در بورس کالا عمدتا نصیب تجار و افراد غیر حوزه تولید می شد. به بیان ساده تر قدرت چانه
زنی و عدم وجود قیمت، گاهی باعث می شود افراد غیر از حوزه تولید و واسطه ها، سود هنگفتی را کسب کنند. با این تفاسیر اینکه

 
شرایطی یکسانی براي خرید و فروش محصولات ایجاد شده، فرصت خوبی است و در آینده شاهد افزایش معاملات هم خواهیم بود. 

وي در پاسخ به این سوال که ضرایب قیمتی میان کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی تغییري داشته یا نه گفت: ضرایب قیمتی نه تنها
تابع قیمت فولاد است بلکه نرخ دلار، قیمت هاي جهانی و مکان جغرافیایی تولید و مصرف بر روي آن اثرگذار است. پر واضح است که
هزینه هاي حمل و نقل در ضرایب مربوطه تاثیرگذار بوده و مصرف کنندگان این پارامتر مهم را نیز در محاسبات خرید از بورس کالا

 
مدنظر قرار می دهند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو ادامه داد: قیمت هاي جهانی، عوارض صادراتی و هزینه هاي حمل نیز از آن جهت در
نرخ هاي تعیین شده مهم است که در آینده در صورت نبود متقاضی براي محصول عرضه شده در بورس، امکان صادرات براي محصول
مربوطه فراهم خواهد بود. انتظار ما این است که شرکت هاي مختلف براساس کیفیت محصول، جانمایی و زمان عرضه، قیمت هاي

مختلفی را ارائه دهند. 



وي تصریح کرد: ضرایب قیمتی چادرملو با عرضه سنگ آهن و کنسانتره در بورس کالا شفاف شده و با عرضه کنسانتره و گندله گل

 
گهر و آهن اسفنجی سایر شرکت ها در بورس این ضرایب به مرور زمان شفاف تر و دقیق تر هم خواهد شد. 

 
سازوکار بورس، محرك سرمایه گذاري در بخش معدن 

صباغ در خصوص تاثیر عرضه زنجیره بالادست فولاد در بورس کالا بر افزایش سرمایه گذاري ها در حوزه معدن گفت: این اقدام قطعا
محرك سرمایه گذاري در حوزه معدن خواهد بود. البته حوزه معدن اکنون جدا از منابع مالی به پتانسیل هاي سرمایه گذاري نیازمند
است یعنی معدن، پروژه می خواهد. براي آنکه بتوانیم پروژه هایی در حوزه معدن به ویژه سنگ آهن تعریف کنیم لازم است که میزان
اکتشافات کشور را افزایش دهیم تا ذخایر بزرگتري کشف شوند و در ادامه بر روي آنها برنامه سرمایه گذاري صورت گیرد. زمانی که
ذخایر محدود باشند نمی توان پروژه هاي متعدد معدنی و سرمایه گذاري زیادي تعریف کرد و در نتیجه شرکت ها مجبور به سرمایه

 
گذاري در سایر بخش ها خواهند بود و در زنجیره حرکت کنند. 

وي تاکید کرد: بنابراین یکی از اقداماتی که دولت باید در جهت رشد سرمایه گذاري در حوزه معدن انجام دهد کمک به تعریف یا
افزایش پروژه هاي معدنی در کشور است تا واحدهاي معدنی با منابع مالی خود آنرا اجرا نمایند و اکنون فرصت خوبی براي این کار
است. دولت می تواند با تسهیل فرآیندها و شرایط اکتشاف در کشور و همینطور آزادسازي محدوده هاي معدنی براي بخش خصوصی و
گسترش این کار، محرك کافی و لازم را براي سرمایه گذاري حوزه معدن در آینده فراهم کرده و رشد اشتغال و افزایش سطح تولیدات

 
معدنی را رقم بزند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو در بخش پایانی صحبت هاي خود ضمن اشاره به عرضه موفق آهن اسفنجی در بورس

 
کالا طی هفته گذشته عنوان کرد: رقیب آهن اسفنجی در بازار، قراضه است. 

قراضه اکنون در ایران به بهاي بیش از 10 میلیون تومان به ازاي هر تن فروخته می شود در حالی که آهن اسفنجی بعد از رقابت 5
درصدي 8200 تومان به ازاي کیلوگرم فروخته شد، هرچند که هنوز اختلاف وجود دارد اما با افزایش عرضه آهن اسفنجی در بورس

 
کالا در آینده می توانیم ثبات قیمتی را شاهد باشیم. 

 
هدف از عرضه ها در بورس چیست؟ 

صباغ تصریح کرد: موضوع مهمی که فعالان زنجیره فولاد باید به آن توجه کنند این است که هدف از عرضه سنگ آهن، کنسانتره،
گندله و آهن اسفنجی در بورس کالا افزایش قیمت نیست بلکه هدفی که شرکت ها به دنبال آن هستند کشف بهینه قیمت است و

 
قطعا اگر حجم عرضه افزایش پیدا کند از کشف قیمت ها نیز می توان اطمینان بیشتري داشت. 

وي با تاکید دوباره این موضوع که هدف از عرضه محصولات زنجیره بالادستی فولاد در بورس کالا گران کردن این محصولات نیست
افزود: اکنون قیمت ها به صورت نقطه اي و spot است اما زمانی که بتوان به صورت ماهانه یک یا 2 میلیون تن کنسانتره و گندله در
بورس عرضه کرد آن وقت می توان گفت قیمت ها به نقطه واقعی خود نزدیک شده است؛ بنابراین هدف از عرضه تنها شفاف شدن نرخ

هاست.



سرمایه گذاري پنج میلیارد یوروبی گل گهر سیرجان در کشور

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با اشاره به انعقاد تفاهم نامه در وزارت صمت گفت: بر این اساس احداث 36 طرح
بزرگ اقتصادي با سرمایه گذاري پنج میلیارد یورو توسط گل گهر به امضاي طرفین رسید.

به گزارش  رصد اقتصادي ، ایمان عتیقی روز پنجشنبه در جمع رسانه ها افزود: در راستاي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و
سرمایه گذاري براي توسعه کشور، مدیرعامل شرکت گل گهر و وزیر صنعت معدن و تجارت تفاهم نامه همکاري امضا کردند و این
تفاهم نامه و با حضور معاونان وزارت صمت، رییس مجمع نمایندگان استان، رئیس کل دادگستري استان و معاون قضایی دادستان کل
کشور منعقد شد، شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در اجراي 36 طرح و پروژه بزرگ اقتصادي، صنعتی و زیربنایی با مبلغ پنج میلیارد

 
یورو سرمایه گذاري می کند. 

وي اظهار داشت: این طرح ها بر اساس برنامه جامع توسعه اي گل گهر و در راستاي محورهاي تکمیل زنجیره ارزش افزوده، تنوع
محصولی و جغرافیایی محصولات، توسعه زیرساخت ها، توسعه اکتشافات و نوسازي ماشین آلات معدنی، ارتقا فناوري و شتاب دهنده

 
ها می باشند. 

 
  

مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی گل گهر سیرجان گفت: در اجراي این طرح ها و پروژه هاي بزرگ، اشتغال زایی، انجام مسئولیت
هاي اجتماعی، سرمایه گذاري براي تولید و تکمیل صنایع معدنی، استفاده از منابع داخلی و بهره گیري از حداکثر توان ساخت داخل

 
کشور محوریت داشته و وزارت صمت و دستگاه هاي مربوطه به منظور پشتیبانی ها و مانع زدایی ها، تسهیل گر خواهند بود. 

دنیاي معدن



بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی/ افتتاح و راه

اندازي مجدد شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1400/02/31

 رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: در سفر وزیر صمت به شهرستان اردستان بازدید از شرکت
تعاونی فولاد کویر، سیما کاشی اردستان انجام می شود و شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی مجددا افتتاح و راه

اندازي می شود.

به گزارش رصد اقتصادي ، حمیدرضا باقري در گفت و گو با
خبرنگار ایراسین اظهار کرد: شهرستان اردستان در 100
کیلومتري شمال استان اصفهان واقع شده است و این
شهرستان داراي 67 پروانه بهره برداري واحدهاي صنعتی

 
است که 50 واحد آن فعال است. 

وي افزود: 16 واحد صنعتی در شهرستان اردستان داراي
جواز تاسیس است که از این واحدها، 7 واحد صنعتی بیش از 50 نفر نیروي انسانی دارد و 101 فقره پروانه بهره برداري معدن در این

 
شهرستان صادر شده که 58 فقره از این معادن فعال و نیمه فعال است. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان تصریح کرد: دو هزار و 650 واحد صنفی در شهرستان اردستان فعال است و

 
یک اتاق اصناف هم در این شهرستان قرار دارد. 

باقري با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت ماه به این شهرستان توضیح داد: در این سفر قرار است بازدیدي از
مجتمع تعاونی فولاد کویر اردستان، سیما کاشی و واحد کویر مقوا انجام گیرد تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري

 
برسد. 

وي افزود: همچنین، در سفر وزیر صمت قرار است واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه

 
گذار مجددا به چرخه تولید برگردد و زمینه اشتغال 100 نفر را فراهم کند. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: فولاد کویر اردستان با سرمایه گذار خارجی و ظرفیت اسمی 95 هزار تن
آهن اسفنجی و اشتغال زایی 800 نفر با پیشرفت فیزیکی 90 درصدي همراه است. این واحد صنعتی در فازهاي بعدي با نیروگاه هاي

 
حرارتی و تولید 16مگاوات برق و نوردگرم به بهره برداري می رسد.  

وي افزود: استعلامات سه شهرك صنعتی اردستان، زواره و مهاباد توسط شرکت شهرك هاي صنعتی در دست اقدام است.



طرح «جامع سنگان» پیوست سند چشم انداز شهرستان هاي منطقه شود

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: با هدف حرکت یکپارچه و منسجم، طرح جامع سنگان نیز به سند چشم انداز توسعه
شهرستان هاي منطقه پیوست شود.

به گزارش  رصد اقتصادي  و به نقل از روابط عمومی
ایمیدرو، وجیه اله جعفري صبح امروز در جلسه شوراي
اداري شهرستان خواف که با حضور فرمانداران خواف و
رشتخوار، امام جمعه، نماینده مردم این مناطق در مجلس و
مسوولان محلی برگزار شد، تصریح کرد: این طرح با
همکاري نهادهاي منطقه طراحی و تدوین شود به طوري
که تمام حوزه هاي بالادستی و پایین دستی معدن و
صنایع معدنی، توسعه زیرساخت ها، مسوولیت اجتماعی،
اشتغال و نحوه توزیع منطقه اي اشتغال، محیط زیست و ...

 
را در بر گیرد. 

معاون وزیر صنعت معدن و تجارت تاکید کرد: باید مبنایی براي توسعه منطقه وجود داشته باشد که بتوان نحوه توسعه در بخش هاي

 
اکتشاف، استخراج زیرساخت و ... را مشخص کرد تا مسوولان آتی نیز روي همین ریل حرکت کنند. 

 
وي گفت: بدین ترتیب از موازي کاري ها جلوگیري می شود و وقفه اي در توسعه منطقه ایجاد نخواهد شد. 

وي با بیان اینکه ایمیدرو از تدوین چنین طرحی حمایت و پشتیبانی خواهد کرد، گفت: زمانی که طرحی جامع (با در نظر گرفتن

 
توسعه بخش معدن) در اختیار باشد همه سازمان ها و نهادها حرکت خود را در آن چارچوب تنظیم خواهند کرد. 

جعفري افزود: اگرچه برخی از اهداف در این طرح جامع در بلند مدت محقق می شود اما برخی از موارد ضروري با هدف رفع دغدغه

 
هاي مردم منطقه، در کوتاه مدت قابل اجرا شدن است. 

 
وي تاکید کرد: ایمیدرو با مشارکت شرکت هاي بزرگ توسعه زیرساخت ها را انجام می دهد. 

 
سرمایه گذاري 21.5 میلیارد دلاري ایمیدرو و شرکت هاي بزرگ 

معاون وزیر صنعت معدن و تجارت همچنین توضیحات آماري در این نشست ارایه کرد و اظهار داشت: ایمیدرو از زمان تاسیس تاکنون
21.5 میلیارد دلار به همراه شرکت هاي بزرگ در کل کشور سرمایه گذاري کرده که حاصل آن افزایش اشتغال، کاهش فاصله طبقاتی

و توسعه اجتماعی در مناطق معدنی و صنایع معدنی بوده است. 



 
جعفري ادامه داد: تا افق 1404 حدود 13 میلیارد دلار دیگر در بخش معدن و صنایع معدنی سرمایه گذاري خواهد شد . 

 
فرماندار خواف: 30 هزار میلیارد تومان در توسعه سنگان سرمایه گذاري شده 

در این برنامه حسین سنجرانی فرماندار خواف نیز طی سخنانی با اشاره به اثرات توسعه معدن در منطقه گفت: از ابتداي فعالیت معادن
سنگان تاکنون، 30 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري شده که توسعه اشتغال و جلوگیري از مهاجرت مردم متطقه، بخشی از اثرات

 
مثبت آن است. 

وي ادامه داد: شرکت هاي سرمایه گذار در سنگان تاکنون خدماتی در حوزه هاي اجتماعی منطقه انجام داده اند اما نیاز است که

 
اقدامات بیشتري براي توسعه رفاه و همچنین کاستن از دغدغه ها انجام گیرد. 

از سوي دیگر حجت الاسلام اکبر احمد پور نماینده مردم خواف و رشتخوار در مجلس شوراي اسلامی و خالقداد عرب فرماندار
رشتخوار نیز طی سخنانی با برشمردن اثرات فعالیت هاي معدنی در منطقه، خواستار تسریع در توسعه زیرساخت ها شدند.



تثبیت توسعه پایدار در گرو حمایت از نخبگان

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1400/02/31

مسئول سازمان بسیج علمی ،پژوهشی و فناوري استان ایلام گفت: باحمایت ازکارآفرینان و پشتیبانی از صاحبان طرح هاي
ثروت آفرین می توان، ضمن تثبیت توسعه پایدار، کشور را از حیث بسیاري از موارد به مرز خودکفایی رساند.

تثبیت توسعه پایدار در گرو حمایت از نخبگان مسئول سازمان بسیج علمی
،پژوهشی و فناوري استان ایلام گفت: باحمایت ازکارآفرینان و پشتیبانی از
صاحبان طرح هاي ثروت آفرین می توان، ضمن تثبیت توسعه پایدار، کشور را
از حیث بسیاري از موارد به مرز خودکفایی رساند. به گزارش خبرگزاري علم و
فناوري استان ایلام، محمود علی پور مسئول سازمان بسیج علمی، پژوهشی و
فناوري استان ایلام در گفتگوي تلفنی با خبرنگاري این خبرگزاري از اجراي

 
برنامه هاي علمی و شتابدهی در مراکز رشد و فناوري استان خبر داد . 

 
حمایت از کسب و کارهاي ثروت آفرین در اولویت برنامه هاي بسیج علمی ایلام 

وي، با بیان اینکه پیاده سازي کسب و کارهاي ثروت آفرین و توسعه فرهنگ کارآفرینی و اشتغال زایی جوانان در اولویت فعالیت هاي
سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوري استان ایلام قرار دارد عنوان کرد: خوشبختانه در توافقنامه برنامه هاي علمی، این برنامه در
صدر برنامه هاي علمی این سازمان قرار گرفته و امیدواریم با همیاري نخبگان، مخترعان و مسئولان، ضمن کاهش موانع، تحقق

 
اشتغالزایی و راه اندازي کسب و کارهاي ثروت آفرین را در استان شاهد باشیم. 

مسئول سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوري استان ایلام، با بیان اینکه در راستاي ارتقاء سطح علمی نخبگان و محققان، آماده
تعامل و همکاري با واحدهاي فناور استان هستیم، تصریح کرد: امیدواریم با بهره گیري از ظرفیت هاو پتانسیل هاي موجود در استان

 
این امر تحقق یابد و شاهد تحولات عظیمی در حوزه تکامل طرح ها و تجاري سازي محصولات دانش بنیان نخبگان در استان باشیم . 

علی پور، تثبیت توسعه پایدار و تحقق شعار سال1400 را در گرو حمایت ازنخبگان و رفع نیازمندیهاي آنان دانست و عنوان کرد:
باحمایت ازکارآفرینان و پشتیبانی از صاحبان طرح هاي ثروت آفرین می توان، ضمن تثبیت توسعه پایدار، کشور را از حیث بسیاري از

 
موارد به مرز خودکفایی رساند. 

 
کرونا نمی تواند مانع فعالیتهاي علمی شود 

وي، در پاسخ به سوال آیا تداوم بیماري کرونا و محدودیت هاي ناشی از این بیماري تاثیري در روند برنامه هاي علمی سازمان بسیج
علمی و پژوهشی استان دارد تصریح کرد : از ابتداي شیوع ویروس کرونا در کشور استفاده حداکثري از ظرفیت هاي مجازي در دستور
کار سازمان بسیج علمی استان قرار گرفت و خوشبختانه نه تنها این بیماري مانع فعالیتهاي علمی و پژوهشی این استان نشده است،

 
بلکه بسیاري از طرح هاي مورد نیاز و کاربردي نخبگان استان، با حمایت این سازمان به مرحله تجاري سازي رسیده است . 



مسئول سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوري استان ایلام در پایان اظهارات خود، با اعلام آمادگی این سازمان جهت حمایت از طرح
هاي نوآورانه و فناورانه ابراز کرد : نخبگان، محققان، مخترعان و نوآوران می توانند جهت حمایت، دریافت مشاوره هاي علمی، استفاده

 
از مراکز رشد و فناوري و سایر خدمات ویژه نخبگان به این سازمان در مرکز استان و یا پایگاههاي علمی مراجعه نمایند . 

 
انتهاي پیام/ 

خبرنگار: فرشته نیازي



انتشار مقالات سومین همایش ملی دانش و نوآوري در صنعت چوب و کاغذ

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1400/02/31

سیویلیکا

لیست و عناوین مقالات نمایه شده از سومین همایش ملی دانش و نوآوري در

 
صنعت چوب و کاغذ به صورت زیر می باشد: 

1. امکان تولید چندسازه هاي چوب- سیمان مقاوم و زیستی با استفاده از مواد

 
لیگنوسلولزي مختلف 

2. بررسی اثر ابعاد ذرات صنوبر و نانورس بر ویژگی هاي مکانیکی نانوچند سازه

 
هاي آرد صنوبر/ پلی پروپیلن 

3. عوامل فعال در سطح و نقش فرآیندي آنها در مرکب زدایی کاغذهاي

 
بازیافتی 

4. بررسی تاثیرتیمارحرارتی ریز موج بر خواص مهندسی چند سازه آرد چوب/

 
 HDPE /نانوسیلیس

5. بررسی اثر مقدار ضایعات روکش ملامینه بر ویژگی هاي فیزیکی و مکانیکی

 
 (MDF) تخته فیبر نیمه سنگین

 
6. بررسی اثر رطوبت و کلاسه ابعادي در فرایند تبدیل چوب به چیپس 

7. بررسی تاثیر میزان کربنات کلسیم رسوبی و آرد باگاس و پلی اتیلن بازیافتی

 
بر ویژگی هاي فیزیکی، مکانیکی چندسازه چوب پلاستیک 

8. بررسی و مقایسه تاثیر رویشگاه بر ویژگی هاي خمیر کاغذ تولیدي از صنوبر
دست کا شت دلتوئیدس در سه ارتفاع مختلف از سطح دریا در حوزه اداره کل

 
منابع طبیعی ساري 

 
9. بررسی فرآیند بازیافت کاغذ در صنعت 

 
10. اثر تیمار ذغالی کردن بر مقاومت نوري چوب نوئل 

11. بررسی ویژگی هاي فیزیکی و مکانیکی تخته لایه ساخته شده با چسب آرد

 
سویا- اوره فرم آلدهید 

 
12. بررسی میزان و نوع مواد استخراجی برگ- شاخه نخل خرما 

 
13. استفاده از نشاسته در صنعت کاغذ سازي 

14. بررسی ویژگی هاي بیومتري الیاف و ترکیبات شیمیایی ساقه نی (Phragmites australis) (مطالعه موردي: منطقه

 
سیستان) 

 
15. تاثیرگذاري اوره بر نرمه الیاف کارتن هاي کنگره اي کهنه به منظور تولید ورمی کمپوست 

 
16. نرمه الیاف کارتن هاي کنگره اي کهنه براي تولید کود ورمی کمپوست 

 
17. تاثیر استفاده از لجن فعال تیمار شده با اسید استیک بر و یژگی هاي مقاومتی خمیرکاغذ باز یافتی 

 
18. بررسی مشخصات آناتومیک و مورفولوژیکی چوب کلهو 



19. ارزیابی ریسک فعالیت هاي مرتبط با مخازن خمیر شرکت هاي کاغذسازي با استفاده از تکنیک HAZID و ارائه اقدامات اصلاحی

 
جهت تعدیل ریسک باقیمانده 

 
20. ارگونومی میز و صندلی مدارس 

 
21. مروري بر وضعیت بازیافت کاغذ و مقوا در ایران 

 
22. مروري بر وضعیت بازیافت کاغذ و مقوا در آمریکا و اروپا 

 
23. شناسایی و اولویت بندي زنجیره هاي ارزش جایگزین زنجیره ارزش چوب جنگلی در حوزه آبخیز شفارود 

24. بررسی تفاوت ترکیبات شیمیایی تنه و شاخه در بلوط دارمازو (Quercus infectoria) (مطالعه موردي: میرآباد سردشت،

 
زاگرس شمالی) 

 
25. برآورد پوسیدگی درختان سرپا به روش آزمون غیرمخرب 

 
26. بررسی پایداري مکانیکی درختان شهري به روش آزمون غیرمخرب 

 
27. مطالعه مروري تهیه پوشش هاي فوق آبگریز زیست تخریب پذیر با اصلاح نانوکریستال سلولز 

 
28. آشنایی با سبک هاي طراحی مبلمان از گذشته تا امروز 

 
29. معرفی سبک هاي چیدمان مبلمان در دکوراسیون داخلی 

 
30. طراحی و ساخت میز و صندلی آموزشی بلند دو شیبه با رویکرد استفاده از نسل دوم مبلمان ارگونومیک 

 
31. ساخت چسب از ضایعات پلی استایرن منبسط شده و استفاده از آن در اتصالات چوب 

 
 LDH 32. آبگریز کردن الیاف سلولز با روش

Variation in Wood Density, Annual Ring, and Wood Fiber in Quercus brantii affected by .33

 
 Charcoal Disease

 
34. اندودهاي زیست پلیمري براي پوشش کاغذ و مقواي بسته بندي 

 
35. اندازه گیري و پایش میزان مهاجرت فلزات سنگین درکاغذ دیواري هاي وارداتی 

 
 HDPE -36. بررسی تاثیر درصد پوست بر خواص مکانیکی چندسازه هاي ساخته شده از مخلوط آرد چوب و آرد سرشاخه پسته

 
37. تعیین حداقل قطر و عمق سوراخ پیش ساخته ، فاصله تا انتها و فاصله بین پیچ ها در چند سازه چوب پلاستیک صنعتی 

 
38. مروري بر ساخت و ویژگی هاي کامپوزیت ساختمانی سبز چوبی- معدنی 

 
39. اثر ترکیبات رزین درخت پسته وحشی بر دوام طبیعی چوب راش 

 
40. مروري بر فرآیند تولید ویسکوز از سلولز در مقیاس صنعتی 

 
41. امکان سنجی استفاده از چسب سویا در تولید اوراق فشرده چوبی 

 
42. مروري بر کاربرد پسماندهاي صنعت فرآوري مرکبات جهت تولید محصولات با ارزش افزوده زیاد 

 
43. بررسی و مقا یسه مقاومت به آتش چوب صنوبر و پالونیا تیمار شده با آب و بخار آب و فشرده شده در پرس سرد و گرم 

 
44. انتشار ترکیبات آلی فرار از چوب اصلاح حرارتی شده 

 
45. بررسی ویژگی هاي فیزیکی چندسازه پلی اتیلن سنگین بازیافتی و آرد چوب 

46. مقایسه ویژگی هاي آناتومیکی و مورفولوژیکی چوب تنه گونه پسته وحشی (Pistacia atlantica) و گونه پسته خوراکی

 
 (Pistacia vera)

 
47. ساخت و ارزیابی کامپوزیت سبز محافظ در برابر نور فرابنفش با استفاده از لیگنین بازیابی شده از لیکورسیاه سودا 

 
48. ارزیابی فشار و سرعت دایکات خط چاپ فلکسوگرافی بر جدایش لیبل 

 
49. شناسایی و اولویت بندي عوامل بازاریابی برارزش نام تجاري در شرکت هاي صنایع سلولزي 

 
 MXene 50. مروري بر لا یه بستر برد مدارهاي الکتر یکی با استفاده از نانو سلولز و

 
51. مرور منابعی بر نانوحامل ها و کاربرد آنها در حفاظت چوب 

 
52. بررسی خواص مورفولوژیکی و شیمیایی ساقه توتون 



 
53. اثر اصلاح گرمایی بر خواص فیزیکی و مکانیکی فرآورده مرکب ساقه توتون/پلی پروپیلن 

 
54. چاپ پذیري کاغذ و عوامل موثر بر ویژگی هاي بصري آن 

 
55. شناسایی وبررسی اولویت هاي بومی رضایتمندي مشتري بر اساس روش امتیازي متوازن در یک شرکت صنایع مبلمان 

 
56. ارزیابی ویژگی هاي فیزیکی کامپوزیت سبز پلی لاکتیک اسید- پودر پسماند فورفورال 

 
57. مقاومت کششی و خمشی کامپوزیت پلی لاکتیک اسید با پسماند فورفورال 

 
58. تغییر در ویژگی هاي آوند و هدایت الکتریکی درختان بلوط ایران ي (Quercus brantii) متاثر از پدیده خشکیدگی بلوط 

 
59. تاثیر وینیل استات و مقدار مالئیک انیدرید پلی پروپیلن (MAPP) بر ویژگی هاي فیزیکی کامپوزیت الیاف طبیعی پلیمر 

 
60. اثر کاربرد نانوالیاف سلولزي بر قابلیت باز یافت کاغذ چاپ و تحریر 

 
61. مروري بر استفاده از پسماند کارخانه کاغذ سازي در ساخت کامپوزیت چوب- پلاستیک 

 
62. مقدمه اي بر معرفی کیتوزان و کاربردهاي آن: با تاکید بر حفاظت چوب 

 
63. بررسی تاثیر نانو رس بر رفتار آتش گیري و ریخت شناسی نانوچندسازه ساخته شده از آرد چوب و پلی استایرن ضایعاتی 

 
64. نگاهی به روشهاي قرنطینه چوب در مبادي ورودي کشور و بررسی موقعیت درگاه آستارا از این منظر 

 
65. مطالعه امکان ساخت کامپوزیت چوب – سیمان (شلتوك برنج) با ماده افزودنی خاکستر شلتوك برنج 

 
66. روشهاي اصلاح شیمیایی مواد لیگنوسلولزي 

 
67. بررسی تاثیر پیش تیمار قلیایی ساقه کلزا بر ویژگی هاي خمیرکاغذ در یک زیست پالایشگاه تلفیقی 

 
68. منابع پسماندهاي طبیعی براي تولید نانو مواد زیستی 

 
69. معرفی انواع نانوسلولز و کاربردهاي آنها 

 
70. تبدیل پسماند هاي جامد لیگنوسلولزي به مایع: روشی مناسب براي استفاده بهینه از آنها 

 
71. اثر زمان غوطه وري در گلوتارآلدئید بر خواص فیزیکی چوب صنوبر اصلاح سطحی شده 

 
72. بررسی نرخ مصرف و بازیافت کاغذ باطله در مقیاس جهانی تا سال 2028 میلادي 

 
73. بسته بندي و تجارت جهانی 

 
74. ارزیابی استفاده از هیدروکسید کلسیم در سیستم هاي رنگبري خمیرکاغذ مرکب زدایی شده 

 
75. تبدیل مستقیم الیاف لیگنوسلولزي باگاس به مشتقات فوران 

 
76. ارزیابی اثر تیمار گرمایی و مکانیکی بر زبري سطح چوب پالونیا و صنوبر 

 
 (EWP) 77. بازار فعلی و چشم انداز آتی فرآورده هاي چوبی مهندسی شده

 
78. تهیه کربن فعال از پسماند کلزا 

 
79. واردات چوب، پایانه هاي دریایی چوب و کارآفرینی و صنعت 

80. بررسی کاربرد فرایند کنترل کیفیت آماري در شرکت صنایع چوب کیش



بهره برداري از 1300 طرح پرورش آبزیان بنیاد برکت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1400/02/31

خبرگزاري آریا- آیین بهره برداري از یک هزار و 300 طرح
پرورش آبزیان بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام و
اختتامیه رویداد" دریاي برکت" به عنوان بزرگترین رویداد

 
کارآفرینی نوآورانه در صنعت شیلات کشور، برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، مدیرعامل بنیاد برکت در این
مراسم با اشاره به ظرفیت هاي مغفول مانده کشور در حوزه
پرورش آبزیان و تاکیدات رهبر معظم انقلاب بر فعالیت در

 
این حوزه، گفت: یک هزار و 300 طرح پرورش آبزیان برکت، ایجاد اشتغال براي 4 هزار نفر را به دنبال داشته است. 

 
آقاي امیرحسین مدنی افزود: همچنین راه اندازي این تعداد طرح، باعث تولید 3 هزار و 700 تن انواع آبزیان در کشور شده است. 

وي گفت: حجم کل سرمایه گذاري براي راه اندازي یک هزار و 300 طرح پرورش آبزیان برکت، بیش از یک هزار و 170 میلیارد ریال

 
است. 

مدنی تاکید کرد: براي سال 1400 نیز راه اندازي 2 هزار طرح پرورش آبزیان با تمرکز بر مناطقی در استان هاي لرستان، بوشهر و

 
خوزستان هدف گذاري شده است. 

مدیرعامل بنیاد برکت با اشاره به اجراي طرح هاي آبزي پروري این بنیاد در سراسر کشور تاکید کرد: باید از سواحل کشور استفاده

 
بهینه برد و طرح هاي پرورش ماهیان گرمابی و سردابی در قفس، استخر و پرورش میگو در راستاي استفاده از این ظرفیت است. 

مدنی در خصوص رویداد دریاي برکت هم توضیح داد: این رویداد به عنوان بزرگترین رویداد کارآفرینی نوآورانه در صنعت شیلات

 
کشور و براي ارائه طرح ها و ایده هاي خلاقانه براي پرورش آبزیان از سوي بنیاد برکت برگزار شده است. 

وي ادامه داد: از 485 طرح و ایده رسیده به این رویداد، 30 طرح برگزیده شده اند که سرمایه گذاري لازم براي عملیاتی شدن آن ها

 
از سوي بنیاد برکت صورت خواهد گرفت. 

مدیرعامل بنیاد برکت یادآور شد: طرح ها و ایده هاي ارائه شده به رویداد دریاي برکت از سراسر کشور است و نهاد ها و سازمان هاي

 
دیگري هم براي سرمایه گذاري بر روي طرح هاي برگزیده اعلام آمادگی کرده اند. 

مدنی با تاکید بر ادامه داشتن رویداد دریاي برکت در سال جدید اظهار امیدواري کرد که کشور شاهد شکوفایی در حوزه تولید پرورش

 
آبزیان باشد. 

گفتنی است؛ در این مراسم و از طریق ویدیوکنفرانس، تعدادي از طرح هاي پرورش آبزیان برکت در استان هاي لرستان، ایلام و
آذربایجان غربی به بهره برداري رسید ضمن اینکه از طرح هاي برگزیده رویداد ملی دریاي برکت هم تقدیر شد.



67 واحد صنعتی تعطیل شده استان یزد به مدار تولید بازگشت

منبع: ایرناشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1400/02/31

یزد- ایرنا- مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري یزد گفت: با رویکرد اقتصاد مقاومتی و در راستاي پشتیبانی و مانع
زدایی طی سال گذشته 67 واحد صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل شده استان به مدار تولید بازگشت.

یزد- ایرنا- مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري یزد
گفت: با رویکرد اقتصاد مقاومتی و در راستاي پشتیبانی و
مانع زدایی طی سال گذشته 67 واحد صنعتی تعطیل و

 
نیمه تعطیل شده استان به مدار تولید بازگشت. 

محمد زاده رحمانی روز جمعه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا افزود: از این تعداد 22 واحد در یزد، 15 واحد در
میبد، 12 واحد در تفت، هفت واحد در مهریز، 6 واحد در
اردکان، چهار واحد در ابرکوه و یک واحد در شهرستان

 
خاتم قرار داست. 

وي ادامه داد: با فعالیت مجدد این واحدهاي تولیدي و صنعتی که با همکاري و فعالیت مسوولان و صاحبان صنایع صورت گرفت زمینه

 
اشتغال 542 نفر فراهم گردید و انجام این امر مهم در سال جاري در استان در اولویت است . 

این مسوول اظهار کرد: این واحدها به ترتیب در زمینه هاي فلزي، کانی و غیرفلزي ، غذایی و دارویی، نساجی، شیمیایی، سلولزي و

 
برق در سطح مناطق مختلف استان فعالیت داشتند. 

زاده رحمانی گفت: با توجه به آسیب هاي که برخی صنایع به استان وارد می کند رسانه ها می تواند با معرفی الگوهاي کارآفرینی

 
موفق، نقش موثري در ایجاد اشتغال پایدار و سالم داشته باشد. 

 
سه هزار و 700 پروانه صنعتی با سرمایه گذاري اسمی 80 هزار میلیارد ریال و با حدود 100 هزار نفر اشتغال در استان وجود دارد. 

 
این استان در حالی که 1.1 درصد جمعیت کشور را داراست ولی به لحاظ تولید صنعتی 4.4 درصد سهم تولید این بخش را دارد. 

یزد به عنوان چهارمین استان صنعتی ، دومین استان معدنی شناخته می شود که در تولید محصولات کاشی و سرامیک رتبه نخست،

 
محصولات نساجی ایران با 25 درصد تولید جایگاه دوم و تولید فولاد در جایگاه سوم را دارد. 

 
استان یزد یک میلیون و 200 هزار نفر جمعیت دارد. 



 
برچسب ها 

 
- جهش تولید 

 
- یزد 

 
- اشتغال زایی 

 
پروندهٔ خبري 

- 1400؛ سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها



فحاشی و توهین برازنده انتخابات نیست/بازار رها شده و نظارتی نمی بینیم

منبع: تابناكشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1400/02/31

 
فحاشی و توهین برازنده انتخابات نیست/بازار رها شده و نظارتی نمی بینیم 

نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد گفت: دستگاه هاي نظارتی بر بازار نظارت کنند بازار یله و رها شده و هر کجا هر کسی در

 
آستانه انتخابات هر گونه که می خواهد به مردم اجحاف می کند دستگاه ها مکلف به نظارت بر بازار هستند. 

به گزارش تابناك کهگیلویه و بویراحمد از یاسوج آیت االله سید
نصیر حسینی ظهر امروز در خطبه هاي نماز جمعه 31
اردیبهشت سال 99 با دعوت و توصیه به تقواي الهی اظهار کرد:
در سوره توبه آیه 105 خطاب به پیامبر اکرم می فرمایند به مردم
بگو که وظایف خود را انجام دهند آنچه واجب شده انجام و آنچه

 
حرام شده طرد کنند که به زودي عمل خود را خواهند دید. 

امام جمعه مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد ادامه داد: انسان
خیلی زود بازتاب اعمال خویش را در دنیا و آخرت می بیند خدا
ناظر اعمال است و خالق هستی بوده و همیشه از اعمال ما

مراقبت می کند و رسول و سایر پیامبران و البته مومنان هم اعمال ما را رؤیت می کنند اعمالی که به گمان خودمان پنهان کرده ایم

 
باید بدانیم چیزي در این دنیا بر خدا و رسول خدا مخفی نیست. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد در خطبه دوم نماز جمعه 31 اردیبهشت 99 با حضور نمازگزاران در محل مصلاي
امام خمینی شهر یاسوج با اشاره به حدیثی از امام باقر علیه السلام گفت: به واسطه تقوا بلاها و مشکلاتی را از انسان دفاع می کنیم به

 
گونه اي از انسان متقی حفاظت می کنیم که هیچگاه به عقل انسان ها نمی رسد و قرار بوده چه بلایی بر سر آنها نازل شود. 

حسینی گفت: به واسطه تقوا کوردلی و جهل از مومن برداشته می شود اگر باتقوا شدیم چیزهایی را که نمی دانیم بدون استاد و

 
کلاس درس به ما می آموزد. 

وي در ادامه با اشاره به اینکه امروز جبهه مقاومت به برکت حضور سپاه قدس به پیروزي هاي بزرگی دست یافته یادآور شد: شکست

 
هاي زیادي نصیب دشمنان جبهه مقاومت شده که تا همیشه فراموش نخواهند کرد. 

حسینی به شکست رژیم صهیونیستی و پذیرش آتش بس بعد از 11 روز جنگ تمام عیار با مردم فلسطین و محور مقاومت اشاره کرد
و گفت: با همه تجهیزات مدرن به فلسطینیان بی دفاع حمله کردند در حالی که تا بن دندان مسلح بوده و همه کشورهاي غربی از آن

 
ها حمایت می کردن. 

 
وي گفت: امروز رژیم غاصب بدون دستاورد آتش بس را پذیرفته که به منزله شکست مفتضحانه این رژیم غاصب است. 



امام جمعه یاسوج ادامه داد: این تدبیر نظام جمهوري اسلامی و تدبیر مقام معظم رهبري و تفکر امام راحل و نظام در محور مقاومت

 
بوده در حالی که کشورهاي عربی دست تسلیم و ذلت به صهیونیست ها دادند و در چنین شرایطی مقاومت پیروز شد. 

وي در ادامه گفت: آمریکا چیزي به نام حقوق بشر و انسانیت را نمی فهمد و سازمان هاي بین المللی ابزاري در اختیار ستمگران و
استعمارگران هستند در این یازده روز که مردم مظلوم زیر بمباران وحشیانه بودند چندین جلسه گرفته شد و همه این جلسات را

 
آمریکا وتو و بی خاصیت کرد و سازمان ملل عرضه یک نهیب به رژیم غاصب صهیونیستی را نداشت. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: سازمان هاي بین المللی اعتباري ندارند و در دست آمریکا هستند
تنها راه پیروزي و در امان ماندن از شر دشمنان و اشتغال گران چیزي جزء اقتدار نیست چرا که هیچ چیز از دست مجامع بین المللی

 
برنمی آید. 

حسینی گفت: آنچه باعث پیروزي در این جنگ شد موشک هایی بود که قلب صهیونیست ها را نشانه رفت و اگر چنین نمی شد

 
خبري از آتش بس نبود لذا جبهه اسلام و فلسطین باید قدرتمندتر از گذشته شده و مجهز به سلاح هاي نقطه زن و رادار گریز شوند. 

امام جمعه مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد در ادامه خطبه دوم امروز نماز جمعه گریزي به موضوع انتخابات زد و گفت: امروز مسئله
انتخابات است همه موظف و مکلف به حضور در انتخابات هستیم همه باید حضور پیدا کرده و راي بدهیم چرا که راي دادن براي

 
حفاظت از کشور و تقابل با بیگانه است. 

امام جمعه یاسوج ادامه داد: باید فضاي تبلیغات و انتخابات توام با رعایت قوانین و اخلاق شود نباید از مدار اخلاق خارج شویم فلسفه
انقلاب اخلاق مداري است نباید انتخابات بهانه اي براي تشتت و درگیري شود باید ادب و اخلاق انتخاباتی را رعایت کرد زیرا فحاشی

 
توهین سازنده نیست. 

حسینی گفت: دستگاه هاي نظارتی بر بازار نظارت کنند بازار یله و رها شده و هر کجا هر کسی در آستانه انتخابات هر گونه که می
خواهد به مردم اجحاف می کند دستگاه ها مکلف به نظارت بر بازار هستند.



ضرورت حضور آگاهانه مردم در انتخابات/مردم باید در انتخاب افراد اصلح

براي مدیریت کشور خود را آماده کنند

منبع: تابناكشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1400/02/31

 
ضرورت حضور آگاهانه مردم در انتخابات/مردم باید در انتخاب افراد اصلح براي مدیریت کشور خود را آماده کنند 

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: مردم باید آگاهانه در انتخابات شرکت کنند وبا انتخاب افراد اصلح براي مدیریت کشور این

 
آزمون را باموفقیت بگذرانند. 

به گزارش تابناك مرکزي،آیت االله قربانعلی دري نجف آبادي در خطبه هاي نماز جمعه اراك افزود:تمام آحاد مردم باید خود را براي

 
انتخاباتی باشکوه، حماسه ساز، عزت آفرین و با اقتدار آماده کنند. 

وي با اشاره به اینکه پس از 11 روز مقاومت، مردم مظلوم فلسطین به پیروزي با عظمتی دست پیدا کردند یادآورشد: باوجود اینکه

 
فلسطینیان در این مسیر، شهداي زیادي تقدیم کردند و به هفت هزار واحد مسکونی خسارت وارد شد اما سرانجام به پیروزي رسیدند. 
وي با بیان اینکه این پیروزي در سایه اتحاد، انسجام و همبستگی مردم فلسطین و قدرت اراده اهالی قدس شریف محقق شد افزود:
فلسطینی ها در زمان هاي گذشته با سنگ مقابل اسرائیل می ایستادند اما امروز رژیم غاصب صهیونیستی که خود را جزو پنج تا

 
ششمین ارتش قدرتمند دنیا می داند، در مقابل عزم و اراده و تجهیزات مردم مظلوم و ستمدیده فلسطین عاجز ومستاصل شده است. 

امام جمعه اراك با بیان اینکه ننگ بر کشورهاي عربی که از ملت خود دفاع نکردند و آنها باید زیر خاك بروند گفت: سیاستمداران

 
ورشکسته غرب بدانند که امت اسلام، ملت فلسطین و مقاومت زنده و جاوید است. 

آیت االله دري نجف آبادي با بیان اینکه خداوند وعده داده و به طور قطع از انسان هاي با ایمان دفاع می کند گفت: امید می رود دولت
آینده در زمینه فرهنگی، اقتصادي، اجتماعی و چالش هاي اجتماعی، امنیت ملی و بین المللی، تشکیل خانواده و ازدواج براي جوانان،
اشتغال، مدیریت منابع نقدینگی، اشتغال خرد، حمایت از کشاورزي، کارآفرینی، و بخش هاي غیردولتی و سایر موارد گام بردارد و به

 
معناي واقعی با فساد مبارزه کند. 

وي یادآورشد: مشکلات زیادي در زمینه خصوصی سازي ایجاد شد که نمونه آن مقرر شده بود پالایشگاه امام خمینی (ره) شازند

 
واگذار شود اما با پیگیري هاي اینجانب و دستور رهبر معظم انقلاب از این امر جلوگیري شد. 

امام جمعه اراك با اشاره به ضرورت عمل به سه دستور مهم اسلام، دعوت به خیر، دعوت به معروف و مبارزه با منکرات اظهارداشت:این
امور از بزرگترین عبادات است که باید مورد توجه جدي همگان قرار گیرد.



مدیریت فرسوده و فرتوت، به توسعه صنعت نفت آسیب زده است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1400/02/31

دکتر محمدشریف ملک زاده نامزد انتخابات ریاست جمهوري دوره سیزدهم عامل عدم توسعه صنعت نفت در ایران را مدیریت
پیر و فرتوت عنوان کرد.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري: مدیریت
فرسوده و فرتوت، به توسعه صنعت نفت آسیب زده است
دکتر محمدشریف ملک زاده نامزد انتخابات ریاست
جمهوري دوره سیزدهم عامل عدم توسعه صنعت نفت در

 
ایران را مدیریت پیر و فرتوت عنوان کرد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از فارس، ملک زاده در خصوص
علت عقب ماندگی ها در صنعت نفت اظهار داشت: یکی از
نکاتی که واقعا تهدیدکننده اقتصاد کشور است و صنعت

نفت به این تهدید دامن زده استفاده از مدیران فرسوده و فرتوت است. وقتی همچنان مدیران فرسوده بر مسند کار باشند و 40 سال

 
همین افراد در حوزه هاي مختلف نفت هیچ برنامه و راهکار مدون و نوینی نداشته باشند شاهد عدم توسعه صنعت نفت خواهیم بود. 

وي افزود: ما بارها شعار دادیم نفت را سر سفره مردم می آوریم در حالیکه مردم ما از این شعار مریض و زده شده اند و مردم باید

 
اثرات فروش نفت را در زندگی خودشان ببینند. 

به گفته وي اول از همه باید به زیرساختهاي موجود نگاه کنیم و زیرساخت موجود فقط تاسیسات نیست بلکه زیرساخت اصلی منابع

 
انسانی است که آدمهاي فرتوت و سالخورده سکاندار پستهاي مدیریتی بوده و دنبال توسعه نیستند . 

ملک زاده خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات دیگر صنعت نفت این بوده که شعار داده شده که بخشهاي مختلف اقتصادي همچون

 
معدن یا گردشگري می تواند جایگزین درآمدهاي نفتی شود که اصلا درست نیست. 

او ادامه داد: در کشور ما دولتهاي گذشته همواره خام فروشی نفت کرده اند، بدون اینکه به صنایع پایین دستی نگاه بکنند و مشتقات
را افزایش بدهند. در بحث خام فروشی اول از همه ما به مشکل برخورد کردیم چون توسط تروریسم اقتصادي، محاصره اقتصادي شده

 
ایم و پول نفت مان بلوکه شده و دوم اینکه به جاي همین پول نفت، جنسهاي درجه سوم به ما داده اند. 

وي معتقد است دولتی که سر کار می آید باید حماسه توسعه و بازسازي را هم در حوزه زیرساختهاي منابع انسانی و هم حوزه صنایع

 
بالادست و پایین دست انجام دهد. 

 
او تصریح کرد: متاسفانه 

همین چند روز پیش من از طریق یکی از دوستان بخش خصوصی می خواستم 15 میلیون دوز واکسن کروناي اسپوتنیک روسی تایید
شده وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو را به صورت رایگان وارد کنیم منتها به دلیل اینکه اختیار این کار در دست وزارت بهداشت

 
است مخالفت کردند و گفتند که شرکت خصوصی حق وارد کردن واکسن کرونا ندارند. در صنعت نفت ما هم همینطور است. 

ملک زاده تصریح کرد: به فرمایشات مقام معظم رهبري در خصوص اقتصاد مقاومتی در نفت، هیچ توجهی نشد و در ابلاغیه مقام
معظم رهبري در مورد اقتصاد مقاومتی در نفت بر افزایش بهره برداري از میادین مشترك تاکید شده است، شما ببینید واقعا چه کاري

در این زمینه صورت گرفته که به رفاه و آرامش مردم کمک کرده باشد. 



وي گفت: متاسفانه اقتصاد لرزانی را براي مردم درست کردیم که مردم نمی توانند از آن بهره مند شوند و بر اساس سیاستهاي ابلاغی
رهبري، صنعت نفت باید متحول شود، از خام فروشی جلوگیري کنیم و تولید نفت و گاز را با هدف حفظ سهم ایران در بازار و ارتقاي
جایگاه ایران در اوپک، افزایش دهیم که باعث تقویت قدرت امنیتی، اقتصادي و سیاسی کشور می شود. ملک زاده خاطرنشان کرد:
متاسفانه دو محور اول در این دولت به خوبی انجام نشد، طوري برنامه ریزي شده که همان تفکرات قدیم و بسته باعث شده دچار
چالش شویم لذا باید از مدیران جوان و کارآمد استفاده کنیم. وي با بیان اینکه منابع انسانی و زیرساختها لازم و ملزوم یکدیگرند و باید
از دانش و توان مهندسی بخش خصوصی داخلی در بخشهاي مختلف فنی، پیمانکاري، مهندسی، بهره برداري، صادرات فرآورده ها با
ارزش افزوده بالا در بالادستی و پایین دستی صنعت نفت و گاز استفاده کنیم؛ اظهار داشت: علاوه بر مستندسازي دانش به صدور
دانش فنی و مهندسی داخلی به بازارهاي منطقه اي و جهانی بپردازیم و ایران ظرفیت تبدیل به هاب و قطب منطقه خلیج فارس در

 
خصوص فناوري صنعت نفت را دارد. 

ملک زاده ادامه داد: اگر صنعت نفت توسعه می یافت هم اکنون مردم امنیت غذایی شان به چالش کشیده نمی شد و در صف مرغ
نبودند. ما فقط با چند شرکت محدود کار کردیم و بخش خصوصی را هم کنار گذاشتیم و با این اوصاف نمی توانیم انتظار تحقق

 
اقتصاد مقاومتی در نفت را داشته باشیم. 

او همچنین گفت: لذا باید از باید از نیروي جوان و مدیریت هوشمند در صنعت نفت استفاده کنیم چنانچه مدیریت کلان کنونی
صنعت نفت کشور باعث شد که ظرفیت هاي توسعه نفت کشور همچون استفاده از توانمندي و همکاري کشورهاي منطقه که رابطه

 
خوبی با ما دارند، از بین برود. 

ملک زاده با بیان اینکه85 میلیون ایرانی به مدیران ارشد نفتی و دیپلماسی کشور اعتماد کردند، حالا باید این مسوولان پاسخگو

 
باشند، ابراز کرد: اگر طرف زیر توافق می زند به خاطر اینست که از دیپلماتهاي ضعیف در مذاکره و توافق استفاده شده است. 

داوطلب نامزدي در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در خصوص بکارگیري ظرفیت ایرانیان خارج از کشور در توسعه صنعت
نفت با توجه به کارنامه کاري خود به عنوان دبیر کل امور ایرانیان خارج از کشور افزود: متاسفانه ما فرصتها را از دست داده ایم. ما باید

 
در حوزه اجرایی کشور از دانش، تجربه و سرمایه ایرانیان خارج از کشور در حوزه هاي مختلف اقتصادي استفاده بکنیم. 

وي با بیان اینکه سرمایه گذاري در نفت با شعار محقق نمی شود عنوان کرد: مگر ممکن است رییس جمهور محترم بیاید بگوید مردم
توصیه می کنم در بازار ملک، سکه، ارز وارد نشوید و وارد مثلا بورس نفت شوید. مگر فروش نفت به این راحتی است. لذا خرید نفت
کشور باید در اختیار سرمایه گذارانی قرار گیرد که وضعیت اقتصادي شان براي دنیا قابل قبول است یا شرکتهاي فناوري تعریف شده

 
دارند. 

ملک زاده افزود: من سرمایه گذارانی در حوزه تاسیسات نفت و پالایشگاهها در میان ایرانیان خارج از کشور می شناسم که قطعا از آنها
استفاده خواهم کرد. همین معدود ایرانیان خارج از کشور علاقمند به فعالیت در صنعت نفت کشور، دسترسی شان به مدیران نفتی

 
غیر ممکن بوده و اگر نامه نگاري هم داشته اند پاسخش این بوده که فعلا در دست بررسی است! 

ملک زاده خاطرنشان کرد: دلسوزي وجود ندارد. قطعا آه این مردم و کسانی که امکانات دارند و می خواهند اقتصاد کشور را سروسامان
بدهد دامن مسوولان را خواهد گرفت. لذا باید صنعت نفت را احیا کنیم و هلدینگ هاي متعدد فناروي و فرآوري ایجاد کنیم که

 
اشتغال ایجاد کند. 

او افزود: متاسفانه بدنه مدیریت وزارت نفت هم دانش آموختگان جوان دانشگاهی را به خاطر فضاي بسته اي که ایجاد کرده اند پس
می زند و این افراد یا بیکار می مانند یا شغلی در خور پیدا نمی کنند یا مجبور به مهاجرت و خدمت در صنعت نفت کشورهاي دیگر

 
می شوند 

ملک زاده معتقد است که ما نباید دیدگاههاي سیاسی مان را حاکم بر فضاي سرمایه گذاري و اقتصادي بکنیم و باید از ظرفیتهاي

 
ایرانیان خارج از کشور در حوزه نفت و گاز و پتروشیمی استفاده کنیم 

ملک زاده تصریح کرد: نباید بهانه بیاوریم محاصره اقتصادي شده ایم و به خاطر تصمیم اتحادیه اروپایی شرکتی کار را نیمه کاره رها
کنند بروند ما باید واقعیتها را به مردم بگوییم وگرنه مردم هم بی اعتماد می شوند. دیپلماسی عمومی نفت را با ایرانیان خارج از کشور

 
راه اندازي کنند. 



به باور دکتر ملک زاده، وزارت امور خارجه، وزارت اقتصاد،وزارت جهاد کشاورزي باید با وزارت نفت هم افزایی داشته باشند نه اینکه

 
جزیره اي عمل بکنند. 

به گفته وي رشد اقتصادي ایران در حوزه نفت و گاز و پتروشیمی می تواند روي امنیت اقتصادي مردم تاثیر بگذارد. اینکه ادعا می

 
کنند دولتها اختیار نداشتند امکانات نداشتند، فلسفه بافی است چون حوزه اجرا قوي ترین حوزه است 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در خصوص راهبرد خود براي کنار زدن موانع توسعه ظرفیت پتروپالایشگاهی کشور تصریح کرد: در
صورت انتخاب ابتدا کمیته دائمی تشخیص صلاحیت مدیریت تشکیل و مدیران ناکارآمد را عزل، بازخرید، بازنشسته کرده یا جاي
دیگري به کار خواهم گرفت تا از نیروهاي جوان کارآمد استفاده بکنم و باید همه چیز در اختیار بخش خصوصی بوده و دستگاههاي
متولی ناظر باشند. وي معتقد است که دستگاههاي اجرایی باید سیاستگذاري و نظارت انجام دهند و نباید تصمیم سازي و تصمیم

 
گیري را به همین افراد بدهیم در اینصورت سرمایه گذاري موفقی در صنایع خواهیم داشت. 

دکتر ملک زاده در خصوص استراتژي صادرات گاز دولت احتمالی خود اعلام کرد: در طول سالهاي گذشته قراردادهاي صادرات گازي
همچون صادرات به پاکستان، عمان منعقد شده ولی به اجرا درنیامده و باید در تدوین قراردادهاي گازي با بخش خصوصی و دولتی

 
قوي بین المللی همکاري کنیم که مشکلی به وجود نیاید. 

این نامزد ریاست جمهوري در خصوص برنامه توسعه مناطق محروم کشور گفت: در مناطق محروم مثل سیستان و بلوچستان مثل
مکران و بندر چابهار یا زابل از لحاظ معادن یا مورد توجه قرار نگرفته یا مدیران غیر بومی در راس دستگاههاي اجرایی این استان که
تعلق خاطري ندارند باعث استمرار محرومیت شده است لذا برنامه من استفاده از نیروهاي بومی در استانهاي محروم مثل سیستان و

 
بلوچستان است تا هم مدیریت بومی سازي شود هم اقتصاد آنجا توسط برادران اهل سنت هم مردمی سازي شود. 

وي افزود: مثلا هنر صنایع دستی بلوچ به عنوان یک برند بین المللی می تواند در کشورهاي همسایه بازاریابی شده و به فروش برسد.
متاسفانه چون این ظرفیت سازي ها ایجاد نشده و به بخش خصوصی هم توجهی نشده، باعث جذب افراد در مشاغل کاذب همچون
سوخت بري، شده است که مقصر آن مسوولان استانی و ملی اند یا یک جوان کردستانی به کولبري روي می آورد در حالیکه بستر
توسعه و اشتغال در استانش فراهم است. احیاي اقتصاد سواحل مکران می تواند به استانهاي همجوار هم کمک کند. در صورت ظرفیت
سازي اقتصادي و ایجاد اشتغال، ما شاهد امنیت در مناطق محروم کشور خواهیم بود و خود اهالی و ساکنان خودشان را موظف به

حراست از مرزها خواهند دید. لذا بحران در مناطق محروم توسط مدیرانی ایجاد شده که از نظر مدیریت دانش در ضعف هستند.



سنگین ترین بار براي رفاه مردم بر دوش شهرداري ها است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1400/02/31

رییس مجلس شوراي اسلامی گفت: زمانی که از زندگی خوب صحبت می کنیم؛ اقتصاد شهر هم جز همین وظایف ها است،
سنگین ترین بار را شهرداري ها براي رفاه مردم می کشند.

رییس مجلس شوراي اسلامی: سنگین ترین بار براي رفاه
مردم بر دوش شهرداري ها است رییس مجلس شوراي
اسلامی گفت: زمانی که از زندگی خوب صحبت می کنیم؛
اقتصاد شهر هم جز همین وظایف ها است، سنگین ترین

 
بار را شهرداري ها براي رفاه مردم می کشند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداري مشهد؛ محمد باقر
قالیباف در مراسم آغاز عملیات حفاري خط چهار قطار
شهري مشهد و افتتاح چندین پروژه مدیریت شهري افزود:

پیشرفت در شهرهاي ما یک ضرورت اجتناب ناپذیر است. متاسفانه امروز مهاجرت هاي زیادي از شهر هاي کوچک و روستاها به
شهرهاي بزرگ و کلان شهرها انجام می شود که سبب کاهش سرانه خدمات شهري علی رغم تلاش هاي زیاد در این زمینه می شود.

 
البته این عیب بزرگ حوزه برنامه ریزي در سطح ملی کشور است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: البته کاري از دست شهرداري هاي کلان شهر ها بر نمی آید و صرفا باري بر دوش آنان افزوده
می شود تا خدمات خود را افزایش دهند. سیاست غلط اعمال نکردن برخی تصمیمات، عدم اجراي درست برنامه هاي پنج ساله و بروز
برخی از مسائل دیگر سبب مهاجرت به شهرهاي بزرگ و حاشیه آنان می شود، در کنار این مسائل رشد جمعیت در کلان شهر ها نیز

 
مزید بر علت است. 

قالیباف خاطرنشان کرد: ایجاد زیر ساخت شهري براي زندگی خوب وظیفه شهرداري ها است. متاسفانه در سیاست گذاري ها و قانون
گذاري کم لطفی هایی شامل حال شهرداري ها می شود. زمانی که حرف از زندگی خوب می زنیم، اقتصاد شهري و معیشت شهروندان
جزو وظایف و ماموریت هاي شهرداري ها است. اگر امروز شهردار مشهد بگوید در اقتصاد شهر مسئولیت نداریم که البته اینگونه است

 
و این حرف را قبول داریم، اما باید مسئولیت آن را بپذیرد. 

وي اضافه کرد: این مسئولیت از جهت مدیریت و برنامه ریزي و همچنین صرفه اقتصاد شهري، معیشت شهري و اشتغال در هر شهر
باید با محوریت شهرداري ها پیش رود که متاسفانه در حال حاضر اینگونه نیست. زمانی که از زندگی خوب صحبت می کنیم، منظور
ما آرامش، منزلت، اوقات فراغت، توجه به مسائل اجتماعی و فرهنگی، کاهش آسیب هاي اجتماعی و اولویت داشتن رویکرد اجتماعی و

 
فرهنگی به مسائل کالبدي در شهر است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: این مفهوم به معناي هوشمند سازي، شفاف سازي، مردمی سازي و کارآمد سازي شهر است



یعنی هرگز نباید بپذیریم که امروز کلان شهرهاي ما بیش 30 تا 35 درصد حاشیه نشینی داشته باشند. حاشیه نشینی به معناي فقر،
آسیب هاي اجتماعی، ظلم بیشتر به مردم مستضعف و بی توجهی به صاحبان انقلاب است در واقع زندگی خوب باید با محوریت

 
شهرداري و مدیریت شهري محقق شود. 

قالیباف گفت: در حوزه مسائل شهري به هیچ عنوان نباید رویکرد و نگاه ما سیاسی باشد. هر رفتار سیاسی در مجموعه مدیریت شهري
سم مهلکی براي مدیران شهري و مردم شهر است که این ظلمی به مدیریت شهري متکشل از شهرداري و شوراي اسلامی شهر خواهد

 
بود. 

وي ادامه داد: شهرداري ها در حوزه خدمات و وظایفی که انجام می دهند باید براي مردم در حکم خورشید باشند یعنی فارغ از اینکه
مردم چه می کنند یا چه جایگاهی دارند باید به آنان خدمات رسانی کنند باید توجه داشت همه مردم شهروندان ما و زیر سایه نظام
اسلامی در حال زندگی هستند. مکتب اهل بیت(ع) و قرآن نیز ما را مکلف کرده که عدالت مبناي فعالیت هاي ما باشد؛ بنابراین

 
محرومان و آسیب دیدگان باید اولویت نخست مدیریت شهري باشند و توجه به محرومین عین عدالت است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: براساس اصل هفتم و اصول 100 تا 106 قانون اساسی که اساس پایه هاي مدیریت شهري
است باید تفسیر درست و بحث درستی شود. یکی از اشکالات و ناکارآمدي ها در سطح ملی و کشور این است که کشور متمرکز بر
تصمیم گیري شده و همه چیز به مرکزیت وصل شده است. به نظر می رسد باید در قانون گذاري به سمت تفکیک کار ملی و محلی و

 
امورات تصدي گري و موضوعات حاکمیتی برویم. اینجاست که شهرداري ها باید اقتصاد شهر، رفاه و امنیت را تصدي گري کنند. 

قالیباف بیان کرد: بنده در دوره فعالیت خود در شهرداري به چهار «میم» محله، منزل، مدرسه و مسجد تاکید داشته ام. شهرداري باید
رویکرد محله محوري داشته باشد؛ زیرا نمی توان براي کل شهر یک نسخه پیچید. میم دوم مدارس است که باید با محلات پیوند
محکمی داشته باشند، میم سوم مسجد است به این معنا که باید نگاهی مبتنی بر تربیت دینی و مذهبی در محلات وجود داشته و
مساجد به عنوان قلب محلات فعالیت کنند و میم چهارم منزل است که همه این موارد باید ارتباط ارگانیکی با یکدیگر داشته باشند
اما سوال اصلی اینجاست که آیا می توان این موارد را با نظام اداري و مدیریت اداري ایجاد کرد؟ هرگز این مسایل باید به مردم واگذار

 
شود. 

قالیباف گفت: امروز مشاهده می کنیم که مردم غزه و فلسطین در برابر رژیم اسرائیل که حمایت امریکا را در پشت سر خویش دارد،
در یک محیط محاصره شده که یک دارو هم نمی تواند به آن وارد شود، چگونه ایستادگی کرده و چگونه آن گنبد آهنین را نابود کرده

 
اند. این عزت و احیاي مجدد اسلام و فرهنگ مجاهدت و شهادت به برکت امام و شهدا است. 

وي ادامه داد: ضروري است که براي این مردم مظلوم دعا و به آنان کمک کرد. جا دارد که تلاش هاي شهید سلیمانی را که طی دو
دهه به تعبیر رهبري دست مجاهدین اسلام را پر کرد تا مقابل ظلم ظالمین ایستادگی کنند و به آنان روحیه داد را ارج نهاد. این

ایستادگی تبلور مهم ترین کلمه امام راحل یعنی «ما می توانیم» بود. مجدد به مدیریت شهري شهر مشهد خدا قوت می گویم



افتتاح فاز اول گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی در روستاي گنگچین ارومیه

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1400/02/31

فاز اول گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600تن در شهرستان ارومیه با حضور استاندار آذربایجان
غربی افتتاح شد.

افتتاح فاز اول گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی در
روستاي گنگچین ارومیه فاز اول گلخانه هیدروپونیک
سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600تن در
شهرستان ارومیه با حضور استاندار آذربایجان غربی افتتاح

 
شد. 

به گزارش برنا آذربایجان غربی، امروز فاز اول گلخانه
هیدوروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600
تن در روستاي گنگچین شهرستان ارومیه با حضور استاندار

 
آذربایجان غربی، فرماندار ارومیه و سایر مسئولین استانی و شهري افتتاح شد. 

این گلخانه هیدروپونیک به مساحت 1.5 هکتار در روستاي گنگچین شهرستان ارومیه واقع شده است که محصول این واحد تولیدي

 
عمدتا سبزي و صیفی ( خیار) و بخشی توت فرنگی است. 

براي راه اندازي این واحد تولیدي بیش از 200 میلیارد هزینه شده است که 37.6 میلیارد ریال تسهیلات بانکی از محل اعتبارات
اشتغال پایدار روستایی و9.4میلیارد ریال سهم آورده متقاضی از تسهیلات و153 میلیارد ریال سرمایه گذاري شخصی مجري طرح

 
بوده است. 

با راه اندازي این واحد تولیدي براي20 نفر به صورت مستقیم و 30 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغالزایی می شود.



بازدید وزیر صمت از فولاد کویر و سیما کاشی اردستان

منبع: بیرونیتشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1400/02/31

حمیدرضا باقري، با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت به این شهرستان گفت: در این سفر قرار است
بازدیدي از مجتمع تعاونی...

 
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان اعلام کرد: 

 
بازدید وزیر صمت از فولاد کویر و سیما کاشی اردستان 

حمیدرضا باقري، با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت به این شهرستان گفت: در این سفر قرار است بازدیدي از

 
مجتمع تعاونی فولاد کویر اردستان، سیما کاشی انجام گیرد تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. 

به گزارش بیرونیت، حمیدرضا باقري اظهار کرد: شهرستان اردستان در
100 کیلومتري شمال استان اصفهان واقع شده است و این شهرستان
داراي 67 پروانه بهره برداري واحدهاي صنعتی است که 50 واحد آن

 
فعال است. 

وي افزود: 16 واحد صنعتی در شهرستان اردستان داراي جواز تاسیس
است که از این واحدها، 7 واحد صنعتی بیش از 50 نفر نیروي انسانی
دارد و 101 فقره پروانه بهره برداري معدن در این شهرستان صادر شده

 
که 58 فقره از این معادن فعال و نیمه فعال است. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان تصریح کرد: دو هزار و 650 واحد صنفی در شهرستان اردستان فعال است و

 
یک اتاق اصناف هم در این شهرستان قرار دارد. 

باقري با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت ماه به این شهرستان توضیح داد: در این سفر قرار است بازدیدي از
مجتمع تعاونی فولاد کویر اردستان، سیما کاشی و واحد کویر مقوا انجام گیرد تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري

 
برسد. 

وي افزود: همچنین، در سفر وزیر صمت قرار است واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه

 
گذار مجددا به چرخه تولید برگردد و زمینه اشتغال 100 نفر را فراهم کند. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: فولاد کویر اردستان با سرمایه گذار خارجی و ظرفیت اسمی 95 هزار تن
آهن اسفنجی و اشتغال زایی 800 نفر با پیشرفت فیزیکی 90 درصدي همراه است. این واحد صنعتی در فازهاي بعدي با نیروگاه هاي



 
حرارتی و تولید 16مگاوات برق و نوردگرم به بهره برداري می رسد. 

 
وي افزود: استعلامات سه شهرك صنعتی اردستان، زواره و مهاباد توسط شرکت شهرك هاي صنعتی در دست اقدام است. 

منبع: ایراسین



کاهش آسیب پذیري خانواده هاي زندانیان با ایجاد اشتغال پایدار

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد گفت: ایجاد اشتغال پایدار براي خانواده هاي زندانیان، سبب کاهش آسیب
پذیري این خانواده ها می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز یزد، اعظم کاظمی در قالب پویش 30 روز مهربانی، به اتفاق معاون سلامت، اصلاح و
تربیت زندان ها و مدیرعامل انجمن حمایت از زندانیان یزد، از منزل دو زندانی نیازمند ساکن محله هاي فقیر نشین یزد بازدید کرد و

 
از نزدیک در جریان مشکلات و دغدغه هاي آن ها قرار گرفت. 

وي با اشاره به ضرورت توجه و رسیدگی به وضعیت خانواده هاي
زندانیان، گفت: دستگاه هاي حمایتی و سرپرستی باید مجاب
شوند با برنامه ریزي هاي اساسی و استفاده از ظرفیت خیرین، به
صورت ریشه اي به حل معضل فقر در خانواده هاي زندانیان

 
بپردازند. 

کاظمی توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي خانواده هاي زندانیان
را یکی از راهکار هاي خروج از تنگنا هاي مالی و خوداتکایی آن

ها دانست و خاطرنشان کرد: ایجاد اشتغال براي خانواده هاي زندانیان باید به صورت پایدار و دائمی باشد تا به مرور زمان سبب کاهش

 
آسیب پذیري این خانواده ها شود. 

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد بر لزوم رسیدگی به کاهش ناهنجاري هاي اجتماعی در حوزه سرپرستی خانواده
هاي نیازمند تأکید کرد و تشکیل جلسات استانی در خصوص حمایت از این قشر را خواستار شد.



بازگشت 68 کارخانه تعطیل استان یزد به مدار تولید

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانی یزد: رسانه ملی نقش بسیار مهمی در گفتمان سازي اقتصاد مقاومتی داشته و از
تعامل مثبت صداوسیما با بخش صنعت و اقتصاد استان تقدیر می کنیم.

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما مرکز یزد، زاده رحمانی در نشست هم اندیشی اهالی رسانه و صنعت استان که در صدا و سیما
برگزار شد، گفت: خوشبختانه با رویکرد اقتصاد مقاومتی و در راستاي پشتیبانی و مانع زدایی از تولید در سال گذشته، 68 کارخانه

 
تعطیل یا نیمه تعطیل استان به مدار تولید بازگشته و واحد هاي تولیدي استان 90 درصد افزایش تولید داشته اند. 

وي افزود: با توجه به آسیب هاي که برخی صنایع بزرگ به استان
وارد کرده اند، رسانه می تواند با معرفی الگو هاي کارآفرینی
موفق، نقش موثري در ایجاد اشتغال پایدار و سالم در استان

 
داشته باشد. 

مدیر کل صدا و سیماي یزد هم در این نشست تصریح کرد:
استان یزد موقعیت هاي اقتصادي بسیار خوبی نظیر چهارمین
استان صنعتی و دومین استان معدنی کشور دارد، اما با توجه به

برخی آسیب هاي وارد شده نظیر آلودگی، رشد برخی بیماري ها و برهم خوردن بافت فرهنگی و اجتماعی به تجدیدنظر در برخی

 
مسائل نیاز داریم. 

پهلوانیان ادامه داد: رسانه باید به مشکلات استان ورود کند و ما براي این کار نیازمند کارشناسان شجاع و نقاد و مدیران پاسخگو

 
هستیم. 

وي اظهار داشت: براي توسعه استان باید به صورت منظومه اي فکر کرده و بر همین اساس سند توسعه استان باید سند رسانه اي

 
داشته باشد که آمادگی تدوین این سند را داریم. 

مدیرکل صدا و سیماي یزد بر لزوم احیاي جلسات گفتمان سازي اقتصاد مقاومتی در استان تأکید کرد و گفت: بخش هاي مختلف
سیما، صدا و خبر براي خدمت به بخش صنعت و اقتصاد استان آماده هستند و تولید مستند هاي تحقیقی خبري صدا و سیماي یزد

 
درباره مشکلات تولید نیز در این راستا قرار داشته و ظرفیت این مستند ها می تواند در خدمت صنعت و اقتصاد و توسعه باشد. 

پهلوانیان خاطرنشان ساخت: ما گزارش ها و برنامه هاي انتقادي را دستور کار خود قرار داده ایم، اما به برنامه سازان تاکید کرده ایم که
انتقادات باید با رویکرد منصفانه، مشفقانه و محترمانه صورت گیرد.



گزارش مکتوب ......... منطقه آزاد بوشهر فرصت یا تهدید ؟

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1400/02/31

خبر تصویب منطقه آزاد بندر بوشهر در جلسه 15 اردیبهشت 1400 مجمع تشخیص مصلحت نظام موجب خشنودي ها و
نگرانی هاي برخی از مردم این بندر کهن شده است ، رونق اقتصادي و تجارت براي عده اي خرسندي و افزایش قیمت ملک و

املاك در این منطقه عده اي را دل نگرانی به ارمغان آورده است و می تواند آینده این منطقه دگرگون ...

 
 

به گزارش خبرگزاري صداو سیما مرکز بوشهر ؛ کاروان دولت تدبیر و امید در23 دي ماه 1393 در قالب دوازدهمین سفر استانی

 
رییس جمهور مهمان مردمان استان بوشهر بودند. 

رییس جمهور همان موقع به پیشینه بندر بوشهر به عنوان یکی از مهمترین و بزرگترین بنادر تجاري کشور اشاره کرد و گفت : باید به

 
همت شما مردم این بندر را به رونق دیرینه اش بازگردانیم. 

حجت الاسلام حسن روحانی دو ماه بعد لایحه منطقه آزاد بوشهر را براي طی تشریفات قانونی تقدیم مجلس شوراي اسلامی کردکه
پس از بررسی هاي لازم در کمیسیون هاي تخصصی، در صحن مجلس مطرح شد، ولی به دلیل پاره اي ایرادات، منجمله مشخص
نبودن محدوده منطقه مذکور و عدم تعیین دقیق مکان اجرایی طرح، به تصویب نمایندگان مجلس نرسیدو توسط شوراي نگهبان رد
شد. اما بالاخره بعد از چند سال ، در اردیبهشت امسال توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام به تصویب رسید تا منطقه آزاد تجاري -

 
صنعتی در بوشهر ایجاد شود. 

فعالان اقتصادي استان فرصت پیش آمده را در توسعه مبادلات تجاري با کشورهاي حوزه خلیج فارس موثر می دانند و می گویند این

 
یک فرصت مهم براي تولید ، صادرات و اشتغال است. 

 
مطالبه 70 ساله محقق شد 

استاندار بوشهر چند روز پیش در جلسه برنامه ریزي و توسعه استان بوشهر به تصویب لایحه بندر آزاد بوشهر در مجمع تشخیص
مصلحت نظام اشاره کرد و گفت : یکی از مطالبات مردم بوشهر پس از پیروزي انقلاب اسلامی راه اندازي بندر آزاد بود که محقق نشد



 
و با پیگیري هاي چند ساله ، این مهم اکنون تصویب شده است. 

عبدالکریم گراوند با بیان اینکه بندر آزاد بوشهر کانون تولید، صادرات و اشتغال می شود تصریح کرد: محدوده تعیین شده براي ایجاد

 
بندر آزاد بوشهر، اراضی و منابع ملی است و هیچ رانت در آن وجود ندارد.. 

استاندار بوشهر با بیان اینکه زیرساخت هاي لازم براي بندر آزاد بوشهر فراهم است خاطر نشان کرد: تمام فعالیت بندر آزاد بوشهر به

 
سمت تولید، فرآوري، صادرات، ارزش افزوده و اشتغال است و لنگرگاه کالاهاي وارداتی نیست. 

گراوند با اشاره به اینکه کشتی 30 هزار تنی براي صادرات کالا از بندر آزاد بوشهر جوابگو است افزود: اکنون اسکله لازم براي صادرات
کالا و شرکت ها و کارخانه ها براي تولید و فرآوري محصولات در تحقق اهداف بندر آزاد فراهم است ولی باید مراقب بود تا آسیب

 
هایی که در دیگر بنادر آزاد وجود دارد به بندر آزاد بوشهر وارد نشود. 

استاندار بوشهر با شاره به اینکه بندر بوشهر نباید بار انداز کالاي وارداتی شود ، می گوید : این بندر باید الگوي موفقی براي دیگر
مناطق آزاد کشور شود و باید با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان، زنجیره اي از کارخانه هاي تولیدي در منطقه آزاد بوشهر

 
ایجاد شود تا تبدیل به کانون تولید، صادرات و اشتغال شود. 

استاندار بوشهر افزود: جزیره عباسک در بوشهر باید به عنوان یک جزیره نوآور براي شرکت ها و واحدهاي فناور و دانش بنیان مورد

 
استفاده قرار گیرد. 

 
 

 
بوشهر فاقد راه ریلی در کشور 

یکی از ضروریت هاي استان صنعتی و تجاري بوشهر داشتن راههاي مختلف حمل و نقل است که نداشتن راه ریلی معضلی اساسی

 
براي حمل نقل در این استان محسوب می شود . 

راه آهن بوشهر در سال 86 در تنگستان کلنگ زنی شد و تا سال 90 نیز فعال بود، هرچند پروژه به کندي پیش می رفت، از سال 91
با عدم تخصیص اعتباراتی که وزارت نفت تعهد کرده بود، عملا راه آهن بوشهر تعطیل بود، طی این سال ها بارها مسؤولان کشوري و
استانی وعده فعال شدن مجدد راه آهن را دادند و البته اجرایی شدن این پروژه منوط به فاینانس و تامین منابع مالی از طریق سرمایه

گذاري خارجی شد. 



معاون وزیر راه و شهرسازي و معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها در اواخر سال گذشته و در در بازدید از طرح راه آهن

 
بوشهر - شیراز گفت: پروژه راه آهن شیراز - بوشهر یکی از پروژه هاي اولویت دار ریلی احداثی کشور در سال 1400 است. 

عباس خطیبی افزود : همه روش هاي سرمایه گذاري در پروژه راه آهن شیراز - بوشهر حتی موضوع فاینانس خارجی آن با شرکت
چینی که به دلیل تحریم نتوانستیم به صورت قطعی دنبال کنیم نیز مورد توجه قرار دارد و هنوز از دستور کار خارج نشده است و با

 
توجه به مذاکرات فشرده اي که در این راستا انجام شده در صورتی که شرایط مهیا شود ادامه داده می شود. 

خطیبی اضافه کرد: همچنین به غیر از آن روش هاي دیگري از جمله ماده 56 و استفاده از بازار سرمایه براي پیشرفت پروژه راه آهن

 
شیراز - بوشهر نیز در دستور کار وزارت راه و شهرسازي قرار دارد. 

 
 

 
قرار نیست معجره شود، بلکه سرعت سرمایه گذاري در استان اندکی شتاب می گیرد 

مدیر انجمن مدیران صنایع استان بوشهر معتقد است : تصویب منطقه آزاد یک فرصت جدید سرمایه گذاري براي استان است و
متاسفانه نظرات غیر کارشناسی بسیاري در این خصوص وجود دارد و سوالات بسیاري در ذهن مردم به وجود آمده که منطقه آزاد به

 
نفع آنهاست یا به ضررشان . 

خضر خلیلی در همین خصوص می گوید : نماینده دولت در استان از ابتداي بحث منطقه آزاد نتوانست به خوبی انتظارات را از این
مهم واقعی کند، درحالی که در استان هاي دیگر در شرایطی که هنوز منطقه آزادشان مصوب نشده بود، نشست هاي زیادي در این
خصوص برگزار کرده و در ورودي فرودگاه و تیتر روزنامه هاي کشور، آن را برجسته می کردند، اما در بوشهر از ابتدا نسبت به این

 
فرصت دید منفی زیادي بوده که نیاز به آسیب شناسی دارد. 

خلیلی با بیان اینکه منطقه آزاد قرار نیست عقب ماندگی تاریخی یک استان را جبران کند، می گوید: نباید از منطقه آزاد انتظار معجزه
داشت، بلکه واقعیت این است که چندین هکتار به اراضی صنعتی به بوشهر اضافه خواهد کرد و اندکی سرعت سرمایه گذاري در استان

 
را بیشتر می کند. 



 
 

 
منطقه آزاد بوشهر، تسهیل سرمایه گذاري داخلی و خارجی و صادرات 

رئیس اتاق بازرگانی بندر بوشهر هم می گوید : منطقه آزاد تجاري - صنعتی ، منطقه اي همراه با بخشودگی سود عوارض گمرکی،
عدم تشریفات زائد اداري و قوانین دست و پاگیر است که این شرایط در مجموع به سهولت سرمایه گذاري داخلی و خارجی و رونق

 
صادرات کمک وافري می کند. 

خورشید گزدرازي می افزاید: وجود مناطق آزاد فرصتی براي توسعه و رونق صادرات است و استان بوشهر با همسایگی با کشورهاي

 
حوزه خلیج فارس، بازارهاي ایجاد شده در آفریقا و ظرفیت کشورهاي اورآسیا می تواند از ظرفیت منطقه آزاد استفاده کند. 

وي ادامه می دهد : با تصویب منطقه آزاد بوشهر می طلبد دسترسی بوشهر به شبکه ریلی و طرح افزایش عمق کانال ورودي بندر

 
بوشهر با هدف تسهیل در تردد کشتی هاي بیش از 50 هزار تن با جدیت و اهتمام بیشتري دنبال شود. 

وي گفت: با توجه به نبود امکان واردات خودرو خارجی و خرده فروشی در منطقه آزاد صنعتی بوشهر این مهم می تواند به هدف اصلی

 
خود براي توسعه صنعتی و افزایش فرصت هاي شغلی کمک کند. 

گزدرازي تاکید کرد: با توجه به وجود شرکت هاي پتروشیمی متعدد در عسلویه و منطقه ویژه پارس، منطقه آزاد بوشهر بستري براي

 
تولید در بخش صنایع پایین دستی پتروشیمی است که باید از آن نهایت استفاده صورت گیرد. 

رئیس اتاق بازرگانی بندر بوشهر ادامه داد: تعامل با کشورهاي هدف و افزایش امنیت سرمایه گذاري از دیگر مولفه هاي مهم در منطقه

 
آزاد صنعتی بوشهر است که باید در راستاي تحقق آن گام جدي برداشته شود. 

وي تاکید می کند : انتصاب مدیري با دانش ، تجربه و تسلط کافی بر فعالیت منطقه آزاد بوشهر از اهم موضوع هایی است که براي

 
کارکرد موفق این منطقه باید مورد توجه جدي قرار گیرد. 

 
 .

 
منطقه آزاد بوشهر تاثیري در افزایش قیمت مسکن و زمین ندارد 



مدیرکل جذب سرمایه گذاري استانداري بوشهر گفت: اکنون که استان بوشهر پس از گذشت بیش از سه دهه از عمر تاسیس مناطق

 
آزاد در کشور، دیرموقع از این امتیاز برخوردار شده و به نوعی میتوان گفت بوشهر 30 سال از این فرصت عقب مانده است. 

رسول رستمی می گوید : براساس نقشه مصوب حتی یک متر زمین مربوط به اشخاص در منطقه آزاد بوشهر وجود نداشته که این

 
موضوع ایجاد رانت را منتفی می کند. 

وي می افزاید :: محدوده منطقه آزاد بوشهر شامل بخش هاي پرورش میگو در سمت جاده ساحلی گناوه، جزیره عباسک، جزیره نگین،
محدوده منطقه ویژه اقتصادي بوشهر به سمت شهرك صنعتی و حوالی دلوار است که این مهم انگیزه سرمایه گذاري در این مناطق را

 
افزایش می دهد.   

وي در ارتباط با نگرانی ها پیرامون افزایش قیمت زمین و مسکن نیز اظهار می کند: با توجه به اینکه محدوده منطقه آزاد خارج از

 
شهر بوشهر قرار دارد، توقف خرید و فروش مسکن و انتظار براي جهش چند برابري قیمت ملک تقاضایی کاذب است. 

رستمی اظهار امیدواري می کند که بدون شک حباب ایجاد شده براي افزایش قیمت زمین و مسکن در بوشهر بزودي فروکش می

 
کند و جاي نگرانی براي این موضوع وجود ندارد. 

وي در ارتباط با ادامه روند منطقه آزاد بوشهر گفت: با ابلاغ مصوبه مجمع تشخیص مصلحت به دولت .مدیرعامل منطقه آزاد تعیین و

 
سپس فرایند حصارکشی محدوده منطقه آزاد انجام خواهد شد. 

البته رییس اتحادیه مشاوران املاك و نمایشگاههاي خودرو بوشهرنیز در ارتباط با گرانی زمین و ملک گفته است : گرانی اخیر نوعی
جو زدگی و توهم است، چون منطقه آزاد در محدوده شهر بوشهر نیست، علاوه بر آن منطقه آزاد مصوب نیز صنعتی است و از مواهب

 
فعالیت تجاري نظیر واردات خودرو یا کالاي چمدانی محروم خواهد بود . 

احسان آستانه ادامه داد: در شرایطی که منطقه آزاد مصوب براي بوشهر صرفا صنعتی است و محدوده آن نیز شامل منطقه ویژه
اقتصادي و اراضی مقابل آن مثل جزایر عباسک، نگین و صدرا هستند ، از این رو توقعات درباره فعالیت هاي تجاري ناشی از آن،

 
حداقل در کوتاه مدت واقعی نیست. 

در سال هاي قبل چند بار زمزمه و شایعه تصویب منطقه آزاد مطرح بوده که هر بار منجر به جهشی در قیمت املاك در این بندر شده
است حال با تصویب نهایی و تبدیل بندر بوشهر به منطقه آزاد بوشهر باید منتظر انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوري بود تا با
تدابیر دولت جدید اجرایی شدن کامل این منطقه آزاد را نظاره گر باشیم و ببینیم در این منطقه چه تدابیري اندیشیده خواهد شد تا

 
ضمن رونق کار و تجارت ؛ آسیب هاي دیگر مناطق آزاد کشور را نداشته باشیم . 



 
 

نگارنده : بهاره مسعودي



نمکی | اگر رشد کیفی در جمعیت نداشته باشیم، کمیّت ما را له می کند

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم،
کمیّت ما را له می کند.

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت

 
ما را له می کند. 

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت
جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت

 
ما را له می کند! 

سعید نمکی در اجلاس مجازي روساي دانشگاه ها و دانشکده
هاي علوم پزشکی سراسر کشور که با موضوع پویایی، بالندگی و
جوانی جمعیت در وزارت بهداشت برگزار شد، اظهار کرد: امروز

فراتر از انتظار ما، 10 درصد از جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می دهند و برآورد می شود که تا سال 1420، جمعیت سالمند

 
کشور دو برابر شود که بسیار تکان دهنده است. 

وي افزود: وقتی به هرم سنی جمعیت نگاه می کنیم از این نگران می شویم که جوان هاي کمتري خواهیم داشت تا سالمندان را
حمایت مادي و معنوي کنند البته الان هم به دلیل عدم وجود زیرساخت هاي اشتغال، بخش عمده اي از جمعیت جوان کشور، سربار
جمعیت سالمند هستند. این واقعیت تلخ اجتماعی ما است. سالمندانی داریم که هنوز کار می کنند تا جوانان بیکار را حمایت کنند و

 
عده اي دیگر چون در زمان جوانی خود، زیرساخت اشتغال در کشور نداشته ایم، جوانی نکرده و مولد نبوده، پیر شده اند. 

وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار به جا است و همواره این دغدغه را داشته ام که در
طوفان کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه براي جمهوري اسلامی ایران پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام
مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم و مبادا در طوفان این بلاي خانمان سوز فراموش کنم که ایشان هم دغدغه اي براي آینده داشته اند.
کووید19 یک روز به پایان می رسد اما این دغدغه که در 20 سال آینده کشور دچار سالمندي جمعیت و بسته شدن پنجره جمعیتی

 
می شود، را باید حتما پاسخ داد. 

نمکی اظهار داشت: اهل بعضی از خصلت هاي برخی افراد نیستم. اگر به دغدغه مقام معظم رهبري توجه می کنم بخاطر احترامی
است که در درونم براي این عزیز قائل هستم اما عده اي از روي جهالت، غرض و مرض می گفتند که او این حرف ها را می زند که

 
کاندیداي ریاست جمهوري شود اما دیدند که ما جزء سربازي براي نظام، هدف دیگري نداریم. 



نمکی گفت: امروز سند صیانت از جمعیت آماده شده و دانشگاه هاي علوم پزشکی در این ایام بسیار نفس گیر، اقدام به اجراي این
سند می کنند، نشان از این است که همه ما عاشق این هستیم که به دغدغه هاي آینده نظام، پاسخ دهیم، بیکار ننشستیم و در حد

 
وسع مان تلاش کردیم. 

وي یادآور شد: مولفه هاي موثر بر جمعیت، فقط بهداشتی و درمانی نیست. در دوره اي نظام بهداشتی و اپیدمی ها، در سرنوشت
جمعیت ها بزرگترین تاثیر را داشتند و در دورانی از تاریخ و قبل از صنعتی شدن، جمعیت جهان در یک بازه زمانی طولانی، رشد
نداشت تا کمی نفس می گرفت، یک اپیدمی می آمد، کشتار می کرد، تعداد زیادي از بین می رفتند، وبا، تیفوئید، تیفوس و طاعون
می آمد و قتل عامی گسترده داشت و جمعیت دوباره کمتر می شد اما بعد از حضور بهداشت و توجه به تندرستی بعد از طاعون سیاه،

 
رشد جمعیت خودش را نشان می دهد. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: اگر دیدگاه هاي تئوریسین هاي اقتصادي جهان را مطالعه کنید می بینید که آدام اسمیت معتقد بود که
باید کمک کنیم که جمعیت افزایش پیدا کند و در آن دوره، بهداشت و پیشگیري هم وجود داشت و در کشورهاي صنعتی، جمعیت
رشد داشت و آدام اسمیت سوار بر این موج شد که باید نیروي کارگر مولد اضافه کنیم که این تئوري درست بود اما ناگهان دنیا با این
مواجه شد که افزایش جمعیت زمانی که ارزش افزوده ایجاد شد و صنعت توسعه یافت، طبیعت تخریب شد، جنگل ها براي تغذیه
جمعیت اضافه شده به زمین هاي زراعی تبدیل شد و افرادي مثل ریکاردو و مالتوس آمدند و رشد جمعیت را به سمت مهار جمعیت
هدایت کردند و گفتند که جمعیت جهان بیشتر از ظرفیت زمین، اضافه می شود و شعار کنترل جمعیت نه توسط بهداشتی ها بلکه

 
توسط اقتصاددانان مطرح شد. 

نمکی افزود: این تفکر غلط است که در جهان و ایران، صاحب نظران بهداشتی، شعار کنترل جمعیت را مطرح کردند. شعار کنترل
جمعیت را ابتدا در دنیا، اقتصاددانان و بعد از آن جامعه شناسان دادند وقتی ناهنجاري هاي رفتاري در فضاي محقر و تنگ و خشونت

 
بار، اضافه شد جامعه شناسان نیز براي کنترل جمعیت به اقتصاددانان پیوستند. 

وي خاطرنشان کرد: بخش بهداشت در جهان همواره با مهار اپیدمی ها، مراقبت از زنان باردار، افزایش امید زندگی و مواردي از این
قبیل عامل رشد جمعیت بوده است و هیچ کجا حتی در ایران بخش بهداشت، در کاهش جمعیت نقش نداشته است. از سال 66 و قبل

 
از اجراي سیاست هاي تنظیم خانواده، شاهد آهنگ کند و سر به فرود رشد جمعیت هستید. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: وقتی بعد از انقلاب آمدند و گفتند به اندازه کافی مدرسه نداریم، یک سوم از مدارس، بخاري استاندارد
نداشتند، زیرساخت شغل نداشتیم و سیگنال اقتصاددانان این بود که باید ترمز جمعیت را کشید و نباید براي این جمعیت انبوه،

 
اشتغال ایجاد کنیم، مسکن تهیه کنیم و فضاي مناسب روح و روان فراهم کنیم و رشد اقتصادي پاسخگوي این نیازها نیست. 

نمکی یادآور شد: اقتصاد به عنوان یکی از مولفه هاي بسیار مهم در رشد و کاهش آهنگ رشد جمعیت تاثیر داشته است. اگر جمعیت
بی سواد و با تحصیلات کمتر، در ازدواج رشد شتابان تري نسبت به جمعیت تحصیل کرده دارد، مولفه اقتصادي اثرگذار است چون در
خانوار فقیر، کودك از سنین پایین و 5 سالگی شروع به تولید می کند و نیروي کار از کودکی به اقتصاد خانوار کمک می کند در
حالیکه در خانواده تحصیل کرده، تا زمانی که آقا یا خانم ازدواج هم می کند، پدر و مادر باید از او مراقبت کنند. مولفه اقتصاد در

 
کاهش و رشد جمعیت بسیار مهم است. 

وي تصریح کرد: وقتی شعار کنترل جمعیت می دهید، در هر مقطعی اولین سیگنال را مرفهین دریافت می کنند و وقتی با انگیزه



اقتصادي شعار افزایش جمعیت می دهید، اولین پیام را فقرا دریافت می کنند و بعضی وقت ها متاسفانه کسانی این پیام را در حاشیه

 
شهرها دریافت می کنند که بچه هاي آنها در دود هروئین به دنیا می آیند! 

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست. کیفیت جمعیت در جوامع به مراتب مهمتر از
کمّیت آن است. اگر نتوانیم کمیّت را به سمت و سوي کیفیت مدیریت کنیم، جمعیتی طغیانگر، معتاد، گرفتار، خشن و حادثه آفرین
خواهیم داشت کما اینکه در دنیا می بینید. وقتی کوچ از کشورهاي فقیر به سمت کشورهاي غنی آغاز می شود، پشت دروازه هاي
خیلی از شهرهاي اروپایی می بینید که چه جمعیتی با یک بچه در آغوش، یکی در دستش و یکی هم پشت سرش، در سرما و

 
یخبندان براي پناهندگی، آواره بودند. این یعنی اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند. 

نمکی خاطرنشان کرد: اقتصاد مولفه بسیار مهمی در کیفی شدن جمعیت است. اگر در سالهاي بعد از انقلاب بخواهیم با انصاف بگوییم،
بهداشت مهمترین نقش را در حفظ جمعیت کشور داشته است. موثر ترین عامل در بهبود شاخص هاي سلامت مادران و نوزادان و
امید زندگی و حفظ جمعیت کشور، با وجود تلاش هاي دستگاه هاي مختلف در راهسازي، حمل و نقل، رساندن برق اما خانه هاي
بهداشت، بهورزان و مراکز بهداشتی و درمانی بودند. چه بخشی مراقبت از مادران باردار را انجام داد؟ چه بخشی آموزش هاي قبل و
بعد از بارداري را ارائه کرد؟ چه بخشی واکسیناسیون انجام داد و بخش نوزادان را راه اندازي کرد و مرگ و میر نوزادان و کودکان را

 
کاهش داد؟ در سایر بخش ها به اندازه بخش سلامت در بحث جمعیت، کار نکرده اند. 

وي افزود: اینکه فکر کنیم در چند سال به دلیل تشویق به کاهش جمعیت باید تاوان این ندانم کاري ها را بپردازیم، نشان غلط دادن
است و عزیزي که براي بحث جمعیت مسئول کردم وقتی دیدم سمت و سو و جهت گیري اش به آن جهت می رود را کنار گذاشتم و
احساس کردم زحمت همکاران ما و ژنرال هاي مبارزه با عظیم ترین اپیدمی تاریخ را به غلط در ذهن مردم به سمت و سوي دیگري

 
می برد. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: نه تنها وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم بلکه فکر می کنم بزرگترین نقش را در تمام
سالهاي بعد از انقلاب براي حفظ و صیانت از جمعیت کشور به کار برده است. کار 17 هزار و 500 خانه بهداشت چه بود؟ 9 هزار مرکز
جامع سلامت چه کار می کرد؟ تمام کارهایی که در مورد کاهش رشد جمعیت کردیم البته وقتی می گویم کردیم یعنی بنده می

 
خواهم تمام گناهان گذشته را به گردن بگیرم باید با کارهایی که براي حفظ و صیانت از جمعیت کردیم، مقایسه کنید. 

نمکی خاطرنشان کرد: مولفه سلامت در صیانت از جمعیت، بسیار موثر بود اما کافی نیست و پاسخ به دغدغه عزیزي که براي آینده
کشور نگران است، نیست و به همین دلیل خواستم که سند صیانت از جمعیت، تهیه شود و امروز از روساي دانشگاه هاي علوم پزشکی

 
تقاضا می کنم که عاشقانه، مخلصانه و مسئولانه براي اجراي این سند تلاش کنید و براي رفع تکلیف، به آن نپردازید. 

وي تصریح کرد: به افرادي که این دغدغه را دامن می زنند که جریاناتی از بیرون این کار یا آن کار را کردند خیلی ورود نمی کنم
چون برخی را کارشناسی نمی دانم و برخی را هم که کارشناسی می دانم، معتقدم در همه حوزه ها هست. مگر بیرونی ها فقط در
بخش سلامت ما را اذیت می کنند؟ در تمام زمینه ها اثرات بعضی از فتنه هاي بیرونی را می بینیم و بعضی از گسست هاي اجتماعی
امروز و برخی از حرف هایی که از بعضی تریبون ها براي تفرقه بیرون می آید و بعضی از سیاست بازي هایی که سربازان و افسران

 
ارشد ما را در خط مقدم کرونا تضعیف می کنند از حلقوم چه کسانی بیرون می آید و چه کسانی پشت آن هستند؟ 

وزیر بهداشت گفت: اگرچه مولفه بهداشت و درمان و سلامت، مولفه اصلی تاثیرگذار در رشد درست و بالنده جمعیت نیست اما مولفه
مهمی است. باید چندین کار را انجام دهیم. یکی اینکه باید بتوانیم جامعه را به سمت تعلق به باروري ببریم البته به اندازه و سهم



خودمان. براي این کار لازم است که مشاوره ها را عالمانه افزایش دهیم. برخی هستند که اصلا بچه نمی خواهند و یا نمی خواهد
ازدواج کند، یکی هست که ازدواج کرده و معتقد است که فرصت براي فرزندآوري وجود دارد که باید به آنها گفت که دیر می شود،
یکی هم هست که معتقد است یک فرزند، کافی است که باید بگوییم شاید بعضی وقت ها به این فرزند، احساس غربت و تنهایی و بی

 
کسی هم به او دست بدهد. 

نمکی افزود: وقتی مادرم سالها در بستر بیماري بود گرچه اگر 5 فرزند هم داشت به قدري دلم به مادرم گره خورده بود که همواره می
خواستم کنارش باشم اما بعضی وقت ها می گفتم اگر خواهر یا برادري داشتم که وقتی در یک نقطه از کشور براي فلان کار حضور
دارم، به مادرم سر می زد، خیالم راحت می شد و این غربت و تنهایی که در یگانگی خودم احساس کردم می دانم که باید به خانواده

 
ها گفت که یک فرزند، کم است. 

وي تاکید کرد: مراکز درمان ناباروري که در کشور گسترش یافته کار بسیار زیبایی است اما ناباروري در کشور به شیوه زندگی بر می
گردد. باید در تحرك افراد و جلوگیري از چاقی در جامعه، دگرگونی ایجاد کنیم و باید این کار را در مدرسه انجام دهیم. طرح
کوچ(کنترل وزن و چاقی) را با آموزش و پرورش آغاز کرده ایم چون معتقدیم در آن برش از زندگی باید روي شیوه زندگی، تغییر

 
ایجاد کرد و آنها در فضاي مجازي بازي می کنند و چیپس و پفک می خورند. 

وزیر بهداشت یادآور شد: باید به سمت آموزش عمومی براي تغییر رویکرد در شیوه زندگی و تغذیه برویم. مشکلاتی همچون مصرف
فست فودها، غذاهاي ناخوش، شیوه زندگی نامناسب و بی تحرکی با ایجاد و توسعه مراکز ناباروري، برطرف نمی شود البته باید این
مراکز را با حداقل هزینه و گرفتاري براي مردم فراهم کنیم. یک نفر نباید کار و زندگی اش را رها کند و براي دریافت خدمات، آواره

 
مراکز استانها شود. 

نمکی تاکید کرد: باید حداقل براي نیروهاي خودمان، زندگی با کودك را تسهیل کرده و اگر همکار ما باردار بود، کابوس ایجاد نکنیم
که او با این بچه چه خواهد کرد. تسهیلاتی ایجاد کنیم که بچه داري شان را مادرانه ادامه دهند و زندگی شان دچار دغدغه نشود. از
معاون دانشجویی و فرهنگی می خواهم که بحث خوابگاه هاي متاهلی را به عنوان یکی از اصول اصلی، دنبال کنند و ما هم در این

 
زمینه کمک می کنیم. 

وي گفت: اجراي سند صیانت از جمعیت نباید کلیشه اي باشد. یک کشور گسترده با تنوع اقلیم، فرهنگ، خرده فرهنگ و قومیت ها
هستیم و نمی توانیم با یک سند یا کلیشه، کشور را اداره کنیم. در یک قومیت ممکن است نیازي به تشویق و تبلیغ فرزندآوري نداشته
باشید و در گوشه دیگري از این کشور، شاید نیازمند آن باشید. در قومیتی که نیازمند تشویق و تبلیغ فرزندآوري نیستید، نیازمند
مراقبت بیشتر از زنان باردار هستید و در مناطقی که نیاز به مراقبت هاي زنان باردار کمتر است، زنان باردار به مراکز بهداشتی و
درمانی مراجعه نمی کنند و داراي پزشکی خصوصی است که معاینات دوره اي را انجام می دهد و هماهنگ می کند که 9/9/99

 
فرزندش با سزارین به دنیا بیاید. 

وزیر بهداشت ادامه داد: سند ملی باید قابلیت انعطاف داشته باشد. باید به استانها اجازه دهیم متناسب با فرهنگ، اقلیم، اقتصاد و
گویش آن منطقه بتوانند این سند را اجرایی کنند و باید حتما به استانها امکان انعطاف بدهیم و برخی حرف ها را نمی شود در یک
منطقه گفت. یادم است زمانی سازمان جهانی بهداشت در مورد پیشگیري از بیماري ایدز بر روي آموزش استفاده از وسایل پیشگیري
از روابط جنسی خطرآفرین در مدارس تاکید داشت اما این کار را نکردیم و مبتنی بر فرهنگ، اقلیم و اعتقادات مردم ایران آموزش ها

 
را مطرح کردیم. 



نمکی اظهار داشت: سقط هاي قانونی اگرچه باید به حداقل برسند و آموزش افرادي که نمی خواهند بچه اي را سقط کنند و این سقط
از روي عدم آگاهی او رخ می دهد را باید افزایش دهیم اما در سال، تعداد قابل توجهی سقط هاي غیرقانونی داریم. آیا تمسک به شیوه
قضایی راه حل است؟ خیر. آیا فردي که باردار شده و اگر این ختم بارداري اتفاق نیفتد یک ناهنجاري سنگین اجتماعی ممکن است

 
پشت آن باشد؟ این را باید چگونه مدیریت کرد؟ 

وي گفت: علاوه بر اقتصاد، مولفه فرهنگ در بارداري موثر است. اگر به مولفه هاي فرهنگی توجه نکنیم، چه در خانواده هاي فقیر و
چه در خانواده هاي غنی، ره به جایی نمی بریم. در کشور ما از قبل از ورود اسلام، ولنگاري فرهنگی معنی و مفهوم نداشته است. چرا
به فرزندان مان نمی گوییم قبل از اسلام هم برهنگی و ولنگاري جزیی از فرهنگ ایران نبوده است. در کدام قوم ایرانی برهنگی می
بینید؟ هیچ کجا. اعتقاد دارم که به این نسل جفا کرده ایم که فرهنگ غنی را به او انتقال ندادیم و فکر کرده ایم هنر کرده ایم. وقتی
بی خویشتنی را به فردي تحمیل کردیم، ماهواره و فرهنگ غرب می تواند او را جذب کند مثل برخی از کانال ها که برخی را به ابتذال

 
کشیده اند. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: عزیزان من توجه کنید که منشا سقط هاي جنین کجا است. آیا تمسک و توسل به قانون براي سقط هاي
غیرقانونی در مطب دکتر فلانی، جاي سقط را به زیرپله یا خانه هاي مخفی نخواهد برد؟ آیا مرگ و میر نوزادان بالاتر نخواهد رفت؟ به
عنوان وزیر بهداشت و مسئول سلامت مردم می گویم که آیا همه سقط ها را می شود با ابزار قانون و قوه قضاییه جمع کرد؟ از مطب
هاي سقط غیرقانونی به محل هاي غیربهداشتی با افزایش مرگ و میر نخواهند رفت؟ عده اي شومن با دروغ اذهان عمومی را فریب
می دهند نگذارید این اتفاق بیفتد. ما مسئولیم و باید حرف بزنیم و بگوییم که اگر این میزان باروري یا حاملگی ناخواسته در کشور
وجود دارد، وابسته به سقط نیست و وابسته به این پدیده نیست و ریشه فرهنگی دارند. چه می کردید در این سالها؟ کجا بودید؟
آنهایی که می گفتند اگر 10 دقیقه صدا و سیما را به شما بدهند همه را دگرگون می کنیم، کجا رفتید؟ چرا اینگونه شد؟ چرا به اینجا

 
رسیدیم؟ 

وي یادآور شد: باید به حل مشکل سوء تغذیه کمک کنیم. الان جیره خانوار، جیره کافی نیست. انسانهایی که گوشت مصرف می کنند،
کمتر هستند و مادرانی که در طول مدت بارداري باید پروتئین مصرف کنند، کم هستند و روز به روز هم کمتر می شوند. در این سالها
هم رشد اقتصادي داشته ایم اما رشد فقرزدا نداشته ایم که یکی از اشکالات رشد اقتصادي ما است. طبقات فقیر، فقیرتر می شوند.
تقاضاي بنده از معاونت بهداشت و سازمان غذا و دارو این است که روي مکمل ها کار کنید و نگذارید خانه بهداشت بدون مکمل،
قرص آهن و سایر مکمل ها براي زنان باردار بماند چون نوزاد و مادر در خطر هستند و روز به روز هم به دلیل بنیه اقتصادي کمتر، از

 
مکمل ها می زنیم و می گوییم که نمی شود فلان دارو را قطع کرد اما مکمل را می شود قطع کرد که این جفا و ظلم است. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: باید در خانه بهداشت، قرص آهن و مکمل براي زن باردار و نوزاد تازه متولد شده، وجود داشته باشد. سوء
تغذیه در کشور عامل بسیار مهمی است. سفري به مرادآباد چابهار داشتم و به یک مرکز بهداشتی و درمانی رفتم دیدم که زن باردار 7
ماهه اي آمده و قطعا هموگلوبین او زیر 5 و 6 بود و ناي راه رفتن نداشت. نمی توان به او گفت که روزي دو سیخ کباب و جیگر بخور

 
چون در عمرش ندیده اما وقتی در مراکز ما قرص آهن و مکمل وجود داشته باشد دغدغه و دلهره نداریم. 

نمکی تاکید کرد: تا زمانی که مشکل کشور در برخی بخش هاي دیگر حل نشود، سقف ارتفاع ما در رشد جمعیت، بلند نیست. تا
زمانی که مشکل اقتصاد، اشتغال و معیشت مردم را حل نکنیم نمی توانیم به رشد جمعیت امیدوار باشیم. متاسفانه شرایط همانند
زمان ساسانیان شده که فقط افرادي می توانند درس بخوانند که جزء متمولین کشور هستند. شهریه یک بچه در مقطع ابتدایی چقدر
است؟ کلاس هاي کنکور چه خبر است؟ روزي روستازادگان صاحب عقل به وزیري پادشاه رفتند امروز مگر می شود یک روستازاده در

 
رشته هاي لوکس کشور تحصیل کند؟ امکان ندارد. 



وزیر بهداشت افزود: شعارهاي توخالی به جایی نمی رسد. اختلاف نظري که با مشاور عالی داشتم در این حرف ها بود که براي چه
همه تیرها را به سمت وزارت بهداشت سیبل می کنید؟ ما متولی سلامت مردم هستیم و متولی معیشت، مسکن و بهداشت روان مردم

 
هم نیستیم. 

وزیر بهداشت خطاب به روساي دانشگاه ها گفت: منابع مالی براي بحث جمعیت باید در این حوزه هزینه شود. تکلیف شرعی به دلیل
دغدغه مقام معظم رهبري و تکلیف قانونی به دلیل ابلاغ بنده، این است که اعتبارات این بخش باید در همین زمینه هزینه شود و اگر

در مواردي منابع کافی نبود منعکس کنید که ما منابع را فراهم کنیم.



حضور وزیر صنعت در کمیسیون اجتماعی مجلس

منبع: خانه ملتشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت هفته پیش رو به منظور بررسی درخواست اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس توسط
نمایندگان در نشست کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی حضور پیدا خواهد کرد.

به گزارش خبرگزاري خانه ملت، نشست هاي کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی در روزهاي یکشنبه، دوشنبه، سه شنبه

 
و چهارشنبه(دوم، سوم، چهارم و پنجم اردیبهشت ماه) برگزار خواهد شد. 

 
دستورکار نشست هاي این هفته کمیسیون اجتماعی به شرح زیر است: 

 
-ادامه بررسی طرح نقل و انتقال سوابق بیمه یا بازنشستگی بین صندوق هاي بازنشستگی 

 
-بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها، اقدامات تامینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضاییه 

 
-جلسه کمیته موارد خاص: بررسی طرح پایدار سازي و توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی با حضور دستگاه هاي مربوطه 

 
-جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار: ادامه بررسی لایحه تعیین وظایف و اختیارات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
-جلسه کمیته اداري و استخدامی: بررسی طرح تعیین تکلیف کارشناسان بیمه کشاورزي(اعاده شده از شوراي نگهبان) 

 
- جلسه کمیته ساماندهی استخدام کارکنان دولت: ادامه بررسی طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت 

 
-جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی پیرامون بررسی عملکرد سازمان بهزیستی کشور در خصوص مراکز مثبت زندگی 

 
-بررسی طرح اصلاح تبصره یک قانون ممنوعیت بکارگیري بازنشستگان 

-انتخاب 5 نفر از نمایندگان کمیسیون اجتماعی به منظور عضویت در کمیسیون مشترك طرح تشکیل وزارتخانه هاي«انرژي» و «آب

 
و محیط زیست» 

 
-بررسی کلیات طرح تاسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی و یا استانی 

-دعوت از وزیر صنعت، معدن و تجارت به منظور بررسی درخواست اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس توسط نمایندگان مجلس

 
شوراي اسلامی 

 
-جلسه هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی./ 



پایان پیام



مدیرعامل بانک کارآفرین در مراسم امضاء تفاهم نامه مطرح کرد؛ رصد اثر

تسهیلات اعطایی توسط بانک ها با طرح بنیاد برکت

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1400/02/31

بانک کارآفرین با امضاء تفاهم نامه همکاري با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) همکاري خود براي 270 هزار
شغل در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها را آغاز کرد. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک کارآفرین

، در ادامه همکاري هاي بانک کارآفرین و بنیاد برکت طی (...)

بانک کارآفرین با امضاء تفاهم نامه همکاري با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) همکاري خود براي 270 هزار
شغل در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها را آغاز کرد. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک کارآفرین ، در

 
ادامه همکاري هاي بانک کارآفرین و بنیاد برکت طی (...) 

بانک کارآفرین با امضاء تفاهم نامه همکاري با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) همکاري خود براي 270 هزار شغل در

 
سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها را آغاز کرد. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک کارآفرین ، در ادامه همکاري هاي بانک کارآفرین و بنیاد برکت طی امضاء تفاهم

 
نامه اي بانک کارآفرین متعهد به همکاري با این بنیاد جهت ایجاد 270 هزار شغل جدید در سال 1400 شد. 

دکتر محمد رضا فرزین مدیرعامل بانک کارآفرین در مراسم امضاء تفاهم نامه که در جریان برگزاري مراسم شکرانه ایجاد 220 هزار
شغل در سال جهش تولید برگزار شد، با اشاره به ضرورت حمایت از تولید گفت: حضور بنیاد برکت در این نوع همکاري ها موجب

 
کاهش ریسک هاي اعتباري بین بانکها و تولید کننده می شود. 

وي با اشاره به ایجاد سامانه هاي برکت که امکان رصد تولید کنندگان (دریافت کنندگان تسهیلات) را فراهم می کند افزود: این اقدام
بسیار مبارك و میمون است و موجب می شود تا بانکها با رصد فعالیت هایی که در آن مشارکت کنند تمایل بیشتري براي حضور در

 
چنین طرح هایی داشته باشند و بسیاري از نگرانی هاي بانکها را مرتفع خواهد کرد. 

فرزین ایجاد سامانه هاي اینچنینی را نگاهی بزرگ خواند که حاصل تجربه است و تصریح کرد: طرح هاي اینچنینی به اجراي بهتر

 
طرح هاي هدفمند فقر زدایی کمک خواهد کرد. 

مدیر عامل بانک کارآفرین با اشاره به اجراي طرح تسهیلات ارزان قیمت در سال 85 گفت: اجراي این طرح ایرادات زیادي داشت و به
همین دلیل همواره به آن انتقاداتی وارد می شد اما اجراي این سامانه ها مشکلات اینچنینی را ندارد و کمک می کند منابع به درستی

 
استفاده و هزینه شود. 

در ادامه این مراسم تفاهم نامه فی مابین بانک کارآفرین ، بانک پارسیان و بنیاد برکت و صندوق کارآفرینی امید امضاء شد.



کاهش قیمت دلار

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1400/02/31

 
خبرگزاري آریا - ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، در حالی که میزان صادرات رقباي اصلی آمریکا از جمله چین، اتحادیه اروپا و ژاپن رو به بهبود بوده، بزرگ
ترین اقتصاد جهان کماکان با وضعیت کسري حساب تجاري مواجه بوده است. در ژاپن که اقتصاد آن وابستگی زیادي به تجارت
خارجی دارد، آمارهاي منتشرشده نشان می دهد در ماه آوریل این کشور به مازاد حساب تجاري 255.3 میلیارد ین داشته است. طی

 
این مدت صادرات ژاپن با افزایش محسوس 38 درصدي و واردات 12.2 درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل همراه شده است.  

همزمان با روند افزایش تورمی، مرکز آمار اتحادیه اروپا اعلام کرد متوسط نرخ تورم در 19 کشور عضو منطقه یورو در 12 ماه منتهی
به آوریل با 0.3 درصد افزایش نسبت به رقم مشابه منتهی به ماه قبل به 1.6 درصد رسیده است. در سطح اتحادیه اروپا این نرخ به
طور متوسط 2.0 درصد بوده که از ماه قبل 0.3 درصد بیشتر شده است. هنوز مشخص نیست که بانک مرکزي اروپا چه واکنشی به

 
رسیدن تورم به مرز حساس از خود نشان خواهد داد. در حال حاضر این نهاد برنامه خرید اوراق قرضه را ادامه می دهد. 

با وجود انتقاد و مخالفت هاي جمهوري خواهان به نظر می رسد دولت بایدن در افزایش نرخ مالیات شرکت ها جدي است. ژانت یلن-
وزیر خزانه داري آمریکا- در همایش احیاي اقتصادي آمریکا به میزبانی اتاق بازرگانی این کشور گفت: پیشنهاد ما، یک تغییر بنیادین
در نظام مالیاتی فعلی است تا بتوانیم منابع لازم را براي هزینه هاي زیرساختی تامین کنیم. نسبت مالیات شرکت ها به تولید ناخالص

 
داخلی ما در حال حاضر خیلی کم است و به عقیده ما بهتر خواهد بود اگر شرکت ها سهم عادلانه تري از هزینه ها را پرداخت کنند. 

نرخ تورم در اروپا هم مانند آمریکا در حال اوج گیري است. در آلمان تورم ماه آوریل به دو درصد رسید که بالاترین تورم ثبت شده این
کشور در دو سال اخیر و 0.3 درصد بیشتر از تورم ماه قبل بوده است. در آمریکا هم هرچند گمانه زنی ها در خصوص احتمال پایان
رویکرد فعلی بانک مرکزي تقویت شده اما ریچارد کلاریدا- قایم مقام رییس این نهاد- گفته با وجود رشد ضعیف اشتغال زایی و

 
همچنین افزایش نرخ تورم، تغییري در رویکرد فدرال رزرو براي حفظ سیاست هاي فعلی ایجاد نشده است. 

در فرانسه هم نرخ تورم بیشتر شده تاجایی که طبق اعلام مرکز آمار این کشور، نرخ تورم دومین اقتصاد بزرگ اتحادیه اروپا در 12 ماه
منتهی به آوریل با 0.1 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه ماه قبل به 1.2 درصد رسیده که این نرخ تورم، بالاترین تورم ثبت شده
این کشور در 14 ماه اخیر بوده است. مهمترین عامل افزایشی نرخ تورم طی این مدت مربوط به بخش انرژي بوده که در آن تورم به

 
8.8 درصد افزایش یافته است. وضعیت مشابهی در بلژیک- مقر اتحادیه اروپا- هم گزارش و تورم بیشتر شده است. 

مقامات بانک مرکزي اروپا گفته اند که از ثبات ایجاد شده در بازارهاي مالی منطقه یورو پس از افزایش شدت برنامه خرید اوراق بانک
مرکزي رضایت دارند و به احتمال زیاد سیاست هاي فعلی تا زمان نشست بعدي در ماه ژوین به شکل فعلی حفظ خواهند شد. با این
حال افزایش قابل توجه ارزش یورو مقابل دلار در ماه هاي اخیر باعث ایجاد نگرانی هاي شده که ممکن است در ادامه سال بانک

 
مرکزي را مجاب به اتخاذ سیاست هایی براي معکوس کردن این روند و افت نسبی یورو مقابل اسکناس سبز کند. 

همزمان با پیشرفت برنامه هاي واکسیناسیون، امیدواري ها به احیاي سریع تر اقتصاد اروپا شدت گرفته است. کمیسیون اروپا در
گزارش بازبینی شده خود اعلام کرد پیش بینی از رشد اقتصادي منطقه یورو را از 3.8 درصد به 4.3 درصد افزایش داده است. انتظار
می رود متوسط سطح تولید ناخالص داخلی کشورهاي عضو اتحادیه اروپا تا پایان امسال به دوره قبل همه گیري بازگردد. به گفته این
نهاد، تاکنون حدود یک تریلیون دلار از بودجه صندوق مشترك اروپا براي کاستن از تبعات کرونا روي بخش هاي اقتصادي هزینه شده

 
است. 



یوان و یورو روزهاي خوبی را در برابر دلار تجربه می کنند. یوان پس از یک دوره بد در سال هاي 2015 تا 2017، از سال 2018 وارد
مدار صعودي در برابر دلار شد و این مسیر را کم و بیش تاکنون حفظ کرده است. نرخ برابري فعلی، بالاترین ارزش ثبت شده ارزش
یوان مقابل اسکناس سبز از سال 2018 تاکنون بوده است. شاخص سی اف اي تی که ارزش یوان را مقابل 23 ارز دیگر اندازه

 
میگیرد به بالاترین سطح خود در سه سال اخیر رسیده است. یورو هم بالاي 1.2 دلار ماندگار شده است. 

دلار از ابتداي امسال تاکنون زیر فشار زیادي قرار داشته و ارزش آن مقابل بیشتر ارزهاي مهم جهانی کاهش محسوسی را تجربه کرده
است. دلایل زیادي براي نگرانی از وضعیت فعلی اقتصاد آمریکا وجود دارد که نرخ تورم و بیکاري اصلی ترین آن ها را تشکیل می دهد.
در حال حاضر ارزش دلار مقابل 6 ارز مهم جهانی در پایین ترین سطح دو ماه اخیر خود قرار دارد که این وضعیت براي برخی از ارزها

 
از این هم بدتر است براي مثال ارزش یوان مقابل دلار در بالاترین سطح ثبت شده خود از سال 2018 تاکنون قرار دارد. 

برخی گزارشات حاکی از آن است گونه هندي جهش یافته ویروس کرونا به انگلیس و آلمان راه پیدا کرده است. شیوع این گونه در
انگلیس و دیگر کشورهاي اروپایی به ویژه حالا که بسیاري از آن ها کاهش مبتلایان روزانه را به ثبت رسانده اند خبر بدي خواهد بود.
انگلیس پیشروترین کشور از نظر واکسیناسیون در اروپا است. در شرق اوضاع کماکان بحرانی است و به نظر می رسد بار اصلی رشد

 
اقتصادي در اتحادیه اروپا و منطقه یورو در سه ماهه دوم امسال هم کماکان بر روي دوش کشورهاي غربی و شمالی اروپا خواهد بود. 

تاکنون بیش از 165 میلیون و 974 هزار و 355 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 439 هزار و 149
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 105 نفر، برزیل با 441

 
هزار و 864 نفر، هند با 291 هزار و 303 نفر، مکزیک با 220 هزار و 850 نفر و انگلیس با 127 هزار و 701 نفر بوده است. 

مازن عیسی - استراتژیست ارشد ارزي در موسسه تیدي سکیوریتیز - گفت: نگرانی از اوج گیري تورم یکی از اصلی ترین عواملی است
که جلوي رشد بیشتر دلار را گرفته اما دلار در مقطع فصلی فعلی داراي پشتوانه هاي بنیادي خوبی براي صعودي شدن است. در
صورتی که بازدهی اوراق قرضه روي مدار نزولی قرار گیرد، دلار حرف هاي زیادي براي گفتن در برابر ارزهاي امن تر خواهد دشت.

 
موضع فعلی بانک مرکزي ادامه سیاست هاي حمایتی است که در برابر رشد دلار عاملی بازدارنده محسوب می شود. 

 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.42 درصد کاهش نسبت به

 
روز گذشته در سطح 89.81 واحد بسته شد. 

نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.113 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.53 درصد افزایش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.418 دلار مبادله شد. یورو 0.38 درصد

 
بالا رفت و با ورود به کانال 1.22 به 1.221 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.43 درصد کاهش به 108.800 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا

 
به ازاي 1.287 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.434 یوان چین اعلام شد. 

<--



برنامه ریزي افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی بانک پارسیان

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1400/02/31

دکتر کورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي هیات مدیره براي افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد
تومانی به منظور افزایش قدرت اعتباري و اعطاي تسهیلات، گفت: بانک پارسیان به عنوان بانکی خصوصی در راستاي ایفا

مسوولیت هاي اجتماعی در سال گذشته 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي ...

خبراقتصادي - مدیرعامل بانک پارسیان در گفت وگو با
فارس اظهار داشت: شاید بعد از 5 سال، اولین سالی است
که مجامع تمامی شرکت هاي زیرمجموعه بانک پارسیان تا

 
پایان اردیبهشت ماه برگزار خواهد شد . 

وي افزود: بحمداالله در کل گروه سود مطلوبی شناسایی
شده که با تصویب مجامع به استحضار مردم خواهند رسید
و قصد ما نیز این است که مجمع عمومی بانک را در صورت
امکان با توجه به محدودیت هاي کرونایی، نهایی شدن
گزارشات حسابرسی و صدور مجوزات بانک مرکزي زودتر از

 
موعد مقرر برگزار کنیم. 

مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي افزایش
سرمایه بانک پارسیان بیان داشت: موضوع مجوز افزایش سرمایه بانک که از سال گذشته پیگیر آن هستیم و گزارشات مربوطه تقدیم

 
بانک مرکزي شده و حوزه نظارت بانک مرکزي نیز آن را تایید کرد که در مرحله صدور مجوز قرار دارد. 

دکتر پرویزیان گفت: اگر این افزایش سرمایه انجام پذیرد، نسبت هاي نظارتی بانک، قدرت اعطاي تسهیلات و قدرت حضور در بازار
افزایش مطلوبی خواهد داشت . در سال گذشته بانک پارسیان اقدامات مهمی را در حمایت از تولید و اشتغال و نیز در جهت جلب

 
اعتماد بیشتر سهامداران و سپرده گذاران انجام داد. 

وي ادامه داد: از 11 شرکتی که سال گذشته در بورس اوراق بهادار عرضه اولیه سهام شدند، 2 شرکت مربوط به گروه پارسیان بودند و

 
اول نماد اپُال بود که در بدترین شرایط بازار عرضه موفق و مثبتی را تجربه کرد . 

مدیرعامل بانک پارسیان اضافه کرد: نماد دیگر عرضه شده لیزینگ پارسیان بود که در کنار عرضه هاي قبلی صورت گرفت . براي سال
جاري نیز برنامه ریزي شده، تا نسبت به عرضه اولیه سهام برخی از شرکت هاي ارزشمند در مجموعه هاي سرمایه گذاري و مالی اقدام

 
شود. 

دکتر پرویزیان در ادامه افزود :مراحل مربوط به پذیرش و درج شرکت فولاد سبزوار نیز به عنوان یکی از شرکتهاي متعلق به زنجیره ي
فولادي مراحل پایانی را در سازمان بورس اوراق بهادار تهران طی می کند ، که با اتمام این مراحل قطعا بازده خوبی براي سهامداران

 
بانک پارسیان متصور می توان شد . 

امسال به حمدا... پروژه بزرگ پالایشگاهی عسلویه و مهر نیز به بهره برداري رسید که با توجه به سهم سی درصدي بانک پارسیان در
شرکت پالایش پارسیان سپهر با محصولاتی شامل اتان، متان، پروپان و بوتان وسرمایه گذاري بالغ بر یک میلیارد یورو، وضعیت منابع و

 
پورتفوي سهام بانک را بنحو بسیار مناسبی ارتقاء بخشیده است. 

دکتر پرویزیان در حوزه اعطاي اعتبار و تسهیلات گفت: اساس برنامه ریزي و حرکت بانک پارسیان بر اجراي سیاست هاي کلی نظام
جمهوري اسلامی و فرمایشات مقام معظم رهبري در حوزه حمایت از تولید، رفع موانع و اشتغال زایی است، که با رعایت بهداشت

اعتباري برنامه مناسبی تدوین و در حال اجرا است. 



وي با اشاره به اجراي 25 هزار طرح در حوزه حمایت از کسب و کارهاي کوچک و متوسط در سال 99 توسط بانک پارسیان ادامه داد:
امید است که این آمار را در حوزه حمایت از کسب و کارها بهبود ببخشیم و اقدام یک بانک خصوصی با محدودیت شعب در راستاي

 
ایفاي مسوولیت هاي اجتماعی، کار ارزشمند و کم نظیري است. 

مدیرعامل بانک پارسیان ضمن امیدواري براي ارتقا ارائه خدمات به مشتریان و ارزش افزوده براي سهامداران با افزایش سرمایه و قدرت
اعتباري در نظر گرفته شده، خاطرنشان کرد: برنامه ریزي هیئت مدیره بانک مبنی بر افزایش سرمایه 8 هزار میلیارد تومانی است که

 
بایستی مجوز آن اخذ گردد. 

دکتر پرویزیان با اشاره به مطالبات معوق بانک پارسیان گفت: در وصول مطالبات به رویه عدالت خواهی قوه قضائیه امیدواریم که
اقدامات اصلاحی مناسبی انجام پذیرد. در بانک پارسیان به صورت سنواتی با مطالبات انباشته برخی پرونده هاي مطرح در سطح ملی

 
مواجه هستیم و خوشبختانه در سال هاي اخیر تعداد زیادي از این موارد حل و فصل شده است. 

وي با اشاره به رسیدگی برخی از پرونده هاي معوق بانک در دادسراي مالی و پولی قوه قضاییه ادامه داد: امیدواریم با حل و فصل این
پرونده ها گشایش مطلوبی رخ دهد و امیدواریم با رویه عدالت خواهی جاري قوه قضاییه منابع از دست رفته بانک توسط عده اي

 
محدود را بازگردانیم و قطعا این اتفاق خواهد افتاد. 

مدیرعامل بانک پارسیان با اشاره به برنامه ریزي کامل و جامع در خصوص مطالبات معوق، تصریح کرد: در جهت بهداشت
اعتباري،نظارت بر عملیات اعتباري تلاش می کنیم ودر جهت، کنترل و وصول معوقات به منظور برگشت به چرخه اقتصادي مجدانه

حرکت می کنیم



بعید است کلاب هاوس بعد از انتخابات فیلتر شود / یکی از دلایل حادثه آبان

98 این بود که اصلا به اطلاع ملت نرسیده بود

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1400/02/31

یک کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: من بعید می دانم کلاب هاوس بعد از انتخابات فیلتر شود. چون اگر بحثی بوده
که این فیلتر صورت بگیرد شاید یک تدبیر پیش گیرانه در رابطه با انتخابات بوده و بعید می دانم که این کار صورت بگیرد.

ابوالحسن فیروزآبادي، کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات

 
ریاست جمهوري: 

بعید است کلاب هاوس بعد از انتخابات فیلتر شود / یکی از
دلایل حادثه آبان 98 این بود که اصلا به اطلاع ملت
نرسیده بود یک کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت:
من بعید می دانم کلاب هاوس بعد از انتخابات فیلتر شود.

چون اگر بحثی بوده که این فیلتر صورت بگیرد شاید یک تدبیر پیش گیرانه در رابطه با انتخابات بوده و بعید می دانم که این کار

 
صورت بگیرد. 

اعتمادآنلاین| ابوالحسن فیروزآبادي، کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، گفت: نابسمانی ها و گرفتاري هایی دیده
می شود که علل زیادي دارد یکی شدت فشاري است که از جامعه جهانی به ما وارد می شود که از شکل گیري یک جامعه الگو براي
جامعه اسلامی و کشورهاي جهان سوم جلوگیري کنند. من اعتقاد دارم اگر چنین فشاري به کشورهایی مثل انگلیس، آلمان و فرانسه

 
وارد می شد کمرشان شکسته بود. 

به گزارش جماران، کمتر از یک ماه تا انتخابات ریاست جمهوري باقی مانده و ثبت نام نامزدهاي این انتخابات به پایان رسیده و در این
مدت تمامی کسانی که خود را کاندیداي این انتخابات می دانند در تدارك تهیه برنامه براي اداره مسائل سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و
فرهنگی کشور در چهار سال آینده می شوند و هرکدام فکر می کنند با استفاده از برنامه اي که دارند می توانند چالش ها و مشکلات
کشور از جمله تورم، بیکاري و مشکل مسکن را حل کنند و البته به دلیل اینکه برخی گمان می کنند مشکلات کشور به سیاست

 
خارجی و تحریم گره خورده است، نیم نگاهی هم به این مسأله دارند. 

یکی از کسانی که در وزارت کشور حاضر شده و براي کاندیداتوري در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ثبت نام کرده
ابوالحسن فیروزآبادي، دبیر شوراي عالی فضاي مجازي، است. ما سعی کردیم در یک گفت و گوي حدود دو ساعته برنامه هاي او براي
اداره چهار سال آینده کشور را بشنویم و سؤالاتی در خصوص تحقق آرمان هاي امام خمینی، رفع گرانی و تورم، مشکلات صندوق هاي
بازنشستگی، تأمین مسکن، سیاست خارجی، تحریم و در نهایت مسائل فضاي مجازي از جمله فیلترینگ از این کاندیداي انتخابات

 
داشته باشیم. 

 
مشروح گفت وگو با ابوالحسن فیروزآبادي را در ادامه می خوانید: 



آشنایی شما با حضرت امام و نهضت امام چگونه بوده و دوم اینکه فکر می کنید چقدر در این سال ها دولت هاي مختلف توانسته اند
بر ریل گذاري مدنظر بنیانگذار و شعارهایی که مردم در سال 57 دادند حرکت کنند؟ اگر انحرافاتی بوده، چرا بوده و در برنامه هاي

 
حضرتعالی میزان تقید به آرمان هاي حضرت امام چقدر است؟ 

شاید یکی از برترین مدافعان احترام به خروجی هاي صندوق هاي انتخابات امام خمینی(س) بودند و هنوز هم اگر اعتباري در

 
جمهوري اسلامی در رابطه با صندوق انتخابات وجود دارد اساس آن مبتنی هست بر سنگ بنایی که حضرت امام گذاشتند. 

اما تاریخ آشنایی بنده با امام، من تا سن 10 سالگی در نجف اشرف بودم. خاطرم می آید که از شش هفت سالگی همراه پدرم هر شب
به حرم می رفتیم و نماز می خواندیم. نماز که تمام می شد اکثر مواقع امام به تنهایی پیاده به زیارت حضرت علی(ع) می آمدند و بر
می گشتند و بعضی وقت ها من برگشت ایشان را می دیدم. چیزي که در ذهن کودکی من تأثیر داشت نظم ایشان بود که سر وقت

 
می آمد و سروقت می رفتند. در بیوتات هم ذکر خیر ایشان بود. 

اما در ایران فکر می کنم از سن 14 سالگی ما در جریان مبارزات سیاسی قرار گرفتیم که مجله «مکتب اسلام» بود و حسینیه ارشاد
دکتر شریعتی بود و دعواهایی که بین ولایتی ها و دکتر شریعتی بود. در جریان پیروزي انقلاب هم به عنوان یک جوان مطلع در
نهضت امام مشارکت داشتیم. بعد از نهضت امام هم تقریبا از سال 59 که دانشگاه ها براي انقلاب فرهنگی تعطیل شد به کار سیاسی

 
وارد شدم و بعد هم به دلیل شرایط کشور در دوران جنگ وارد دستگاه امنیتی شدم. 

 
«جمهوري اسلامی» هنوز از بیانات و میراث حضرت امام تغذیه می شود 

من فکر می کنم هر آن چیزي که اسمش «جمهوري اسلامی» است هنوز از بیانات و میراث حضرت امام تغذیه می شود و مقام معظم
رهبري هم بعد از ایشان سبکی که حضرت امام را پایه گذاري کردند که زندگی ساده و پایداري بر آرمان و آرمان خواهی است و اینکه
نظام جمهوري اسلامی حداقل از لحاظ شکلی تا جایی که مقدور هست قانون اساسی رعایت و انتخابات ها در زمان خودش برگزار

 
شود. 

 
استواري مقام معظم رهبري که ملهم از استواري امام است 

در زمان امام یک عده خیلی فشار آوردند که شرایط خاص اعلام شود و امام این کار را نکردند. حتی در همین تحریم هم شاید عده اي
صحبت این را داشتند که وارد شرایط خاص شویم ولی با استواري مقام معظم رهبري که ملهم از استواري امام است تلاش شده
کلیات جمهوري اسلامی مانند ابتداي انقلاب محفوظ باشد و بالندگی جمهوري اسلامی در حوزه هاي فکري و دانشگاهی را شاهد
هستیم. عمده شکل حکومتی که با عنوان ولایت فقیه و جمهوریت در کشور تعریف شده در دوران رهبري امام است. اینها نکات

 
مثبتی است که وجود دارد. 

نابسامانی ها و گرفتاري هایی دیده می شود که علل زیادي دارد یکی شدت فشاري است که از جامعه جهانی به ما وارد می شود که از
شکل گیري یک جامعه الگو براي جامعه اسلامی و کشورهاي جهان سوم جلوگیري کنند. من اعتقاد دارم اگر چنین فشاري به
کشورهایی مثل انگلیس، آلمان و فرانسه وارد می شد کمرشان شکسته بود. این توانی که ملت ما در این 42 سال داشت و قطعا در
توانمندي این ملت خط امام نقش برجسته داشت، نقش رهبري مقام معظم رهبري هم برجسته بود و پایداري مردم هم در این شرایط

 
بسیار قابل تحسین است. 



 
اگر امام در قید حیات بودند تحولات عمیقی در نظام جمهوري اسلامی شاهد بودیم 

من معتقدم اگر امام در قید حیات بودند تحولات عمیقی در نظام جمهوري اسلامی شاهد بودیم و الآن هم شرایط براي این تحول
مطرح است. در سخنان اخیر مقام معظم رهبري به صراحت به این مطلب تأکید کردند. یعنی ما به مراتب از زمان حضرت امام جهانی
تر شده ایم و مرزها در هم نوردیده شده و اخباري که در زمان امام مردم بعد از شش ماه به صورت مبهم مطلع می شدند را الآن
بلافاصله به صورت زنده می بینند و به دلیل توسعه ارتباطات، اعم از اطلاعاتی، حمل و نقلی، آموزشی و سایر موارد نوع نگرش انسان

 
تغییر کرده است. 

 
باید متناسب با مسائل مستحدثه قدم برداریم 

قطعا ما باید متناسب با مسائل مستحدثه قدم برداریم و ما نمی توانیم اکتفا کنیم به چیزي که اول انقلاب مطرح شده است. شاید هیچ
فقیهی این جرأت را نداشت که خود حضرت امام قائل به دخالت بحث زمان و مکان در فقه و یا پرداختن جدي به بحث امر ثانوي بود
و اینها می طلبد که ما مقداري متناسب با شرایط روز اولا اطلاعات کامل راجع به آنچه در محیط می گذرد داشته باشیم و نسبت به

 
تصمیم گیري راجع به تغییر آرایش محیط تعجیل کنیم. مقداري توقف در گذشته شاید با دیدگاه امام هم تناسب نداشته باشد. 

چقدر در برنامه هاي شما آرمان هاي امام لحاظ شده و چقدر در این 42 سال مسئولان توانسته اند بر اساس این ریل گذاري حرکت

 
کنند؟ 

شکی نیست که فاصله افتاده است. کاري که جمهوري اسلامی کرد، شاید یک حکومت لائیک نمی توانست در ورود مدرنیته به بطن
جامعه ایفا کند. یعنی حضرت امام در حقیقت سنت را با مدرنیته آشتی دادند و اجازه دادند مردم مدرنیته را بپذیرند. مدرنیته یکی

 
نظامات نمایندگی و قانونگذاري است که حضرت امام آن را به رسمیت شناختند و مظهر آن انتخابات است. 

 
با توسعه فضاي مجازي عالم محضر اجتماع شده است 

 
امروز چقدر میزان رأي ملت است رعایت می شود؟ 

من اعتقاد دارم ما باید از آن کانتکست بیرون بیاییم که کانتکست هاي سیاسی سه دهه پیش است که دموکراسی را در رأي گیري
براي پارلمان یا ریاست جمهوري تعریف می کند. من معتقدم تحولات جهانی شدن آن را پشت سر گذاشته و الآن الیت هاي سیاسی
حکومت نمی کنند. در حقیقت من اسم این نظام حکمرانی را «اجتماعی شدن حکومت» گذاشته ام. الآن همه چیز به لحظه است و با
توسعه فضاي مجازي عالم محضر اجتماع شده و جامعه کریستالی و شفاف شده است و مردم همه را می بینند. البته در این دیدن کج

 
وارگی وجود دارد که به تدریج با افزایش سواد فضاي مجازي اینها اصلاح خواهد شد. 

 
الآن به راحتی دولتمردان نمی توانند هر تصمیمی را بگیرند. نمی توانند نصف شب بنزین را گران کنند. 

 
فضاي مجازي مَجاز نیست 

 
ولی کردند؟ 



اشتباه کردند. ما واقعیتی به نام فضاي مجازي داریم و فضاي مجازي مَجاز نیست. الآن به عبارتی فضاي مجازي دارد نظرات خودش را
دیکته می کند. چالشی هست بین کسانی که در فضاي گذشته زندگی می کنند و قدرت نرمی که در فضاي مجازي و شبکه هاي
اجتماعی دارند شکل می گیرند. قدرت ها دارند متمرکز می شوند و نظراتشان را بیان و حکومت مردان را دائم تصفیه رویه می کنند

 
ولی به نظر من کافی نیست. 

 
دولت آقاي روحانی در تصمیم گیري ها به شدت تحت تأثیر فضاي مجازي بود 

دولت آقاي روحانی در تصمیم گیري ها به شدت تحت تأثیر فضاي مجازي بود ولی کافی نبود. حادثه آبان به نظر من به دلیل عدم
شناخت تحول جهانی و جهانی شدن و نقش جامعه در حکمرانی بود. حتما باید یک سیاستگذاري مهم را قبلا به گفتمان اجتماعی
برسانی و اگر به گفتمان اجتماعی نرسانی، حتی اگر در مجلس شوراي اسلامی هم تصویب می کردند حادثه آبان ماه، شاید با شدت

 
کمتري اتفاق می افتاد. 

 
اصلاح نظام حکمرانی کشور یک نیاز عاجل است 

چون یکی از دلایل حادثه آبان ماه این بود که اصلا به اطلاع ملت نرسیده بود. (تا پیش از آن تصمیم) همواره به صورت یک طرفه
گفته می شد که شاید بنزین گران شود، ولی موضوع به بحث گذاشته نمی شد. هر حادثه اي درس خودش را دارد و باید این را پرسید
که آیا این هزینه به این درس می ارزید؟! آیا نمی شد این درس را با هزینه کمتري بگیرند؟! کما اینکه الآن براي اصلاح نظام حکمرانی

 
کشور که من آن را یک نیاز عاجل می دانم، آیا حتما باید با هزینه یاد بگیریم که نظام حکمرانی را اصلاح کنیم؟! 

 
فضاي انتخابات باز و قدرت انتخاب مردم بالا باشد 

من اعتقاد دارم براي اینکه هزینه ها پایین بیاید حداقل این است که همان چیزي که امام فرمودند «میزان رأي ملت است»، انتخابات
نقش تعیین کننده اي داشته باشد و فضایی که براي انتخاب مردم تعیین می کنیم فضاي باز و قدرت انتخابی که براي مردم تعیین

 
می کنیم بالا باشد. 

 
از سال 97 پول نفت به دست دولت نرسیده است 

با توجه به اینکه در دوره اخیر انتخابات ریاست جمهوري مسائل اقتصادي اهمیت پیدا کرده و گرانی هاي سرسام آور در همه حوزه
هست و مردم سیاست هاي اقتصادي کاندیداها را پیگیري می کنند، براي ما بفرمایید اولین دستوري که در حوزه اقتصاد خواهید داد

 
چه خواهد بود؟ 

وقتی رژیم شاه را تحویل گرفتیم 80 درصد جی دي پی کشور مبتنی بر نفت بود و الآن ثمره جمهوري اسلامی این شده که تقریبا
تعلق جی دي پی کشور به نفت خام 30 درصد است. ما از سال 97 صادرات نفت داشته ایم ولی چیزي که محقق شده و پول آن به
دست دولت رسیده تقریبا صفر است. یعنی در کشورهاي متعدد پول موجود هست ولی به دست حکومت نرسیده است. آمارهایی هم

 
که گرفته می شود نشان دهنده این است که میزان مصرف مردم در روستا 37 درصد و در شهر 32 درصد کاهش داشته است. 

الآن تقریبا اینکه پنج یا شش دهک ما مالک منزل شود منتفی است و فقط چهار دهک ما می تواند به فکر تهیه مسکن باشد. نشان



می دهد در برابر ضربه اي که به ما وارد شده تدبیر لازم را نداشته ایم. البته این تدبیر را داشته ایم که بر اساس شعار «نه شرقی و نه

 
غربی» امام بوده و در این سال ها ادامه داده ایم این است که به سمت خودکفایی برویم. 

 
شاید غلط نباشد که از آن تعبیر به جنگ اقتصادي کنیم 

دیدگاه هاي افراط و تفریطی در این زمینه وجود دارد که یا صد در صد در داخل تولید شود که این حرف هم غلط است و یا هر جایی
که ارزان تر است خریداري کنیم. الحمدالله جمهوري اسلامی اعتدالی در این حوزه نشان داد. ما زیرساخت هاي مورد نیاز فوري کشور
را فراهم کرده ایم. در حادثه تحریم که شاید غلط نباشد که از آن تعبیر به جنگ اقتصادي کنیم، متناسب با مقداري که از جی دي پی
کم شد از سفره مردم کم شده ولی کشور اداره شده است و اینکه تصور می کردند با فشار 30 درصدي بر جی دي پی می توانند کشور

 
ما را به افغانستان و یا سوریه تبدیل کنند اتفاق نیفتاد. 

به نظر من این موفقیت بزرگ مرهون منش هاي حضرت امام و سیاست هاي مقام معظم رهبري است. مقام معظم رهبري شعار
اقتصاد بدون نفت را داده اند و از سال ها پیش صندوق ذخیره ارزي تأسیس شد که بخشی از درآمد نقتی به تدریج به آنجا برود و به
تدریج ما بتوانیم یک اقتصاد بدون نفت را رهبري کنیم که متأسفانه این کار نشد. بنده در سرلوحه کار خودم به عنوان ابر استراتژي
این است که بتوانیم درصد درآمد نفتی هاي نفتی در جی دي پی را به کمتر از چیزي هست برسانیم. این امر مشروط به این است که

 
تولید ناخالص ملی را افزایش بدهیم که در ایجاد اشتغال مبتنی بر شرکت هاي دانش بنیان و کم سرمایه بر می بینم. 

 
وضعیت روستاهاي ما بسیار نامناسب است 

وضعیت روستاهاي ما بسیار نامناسب است و بر اساس آمارهایی که من گرفته ام نزدیک سه درصد بودجه هاي عمرانی کشور در
روستاها هزینه می شود در حالی که نزدیک به 28 درصد جمعیت کشور روستایی هستند. یعنی ما یک نوع بی عدالتی بسیار شدید
داریم و مدام می گوییم روستاها باید حفظ شوند. من حتما به دغدغه اصلی روستاییان که توسعه است توجه خواهم داشت و سعی می

 
کنم در اولین بیانیه اي که صادر می کنم موانع کسب و کارهاي دانش بنیان با رویکرد به حاشیه شهرها و روستاها مدنظر باشند. 

 
ناامیدي وسیعی در قشر مستضعف داریم 

 
در زمینه وام روستایی چه اقدامی خواهید کرد؟ 

من با دادن وام مخالف هستم و یکی از برنامه هایی که در نظر دارم انجام بدهم استفاده از فناوري هاي مالی جدید است. به کارگیري
آخرین فناوري ها و عدالت رویکرد ما است. متأسفانه شاخص هاي مربوط به روستاها و حاشیه شهرها در دوران تحریم به شدت بیش
از مرکز لطمه دیده و ما ناامیدي وسیعی در قشر مستضعف داریم. در همین چهار سال 13 درصد میزان خانواده هاي کم درآمد

 
روستایی ما افزایش پیدا کرده است. 

 
فیلترینگ تلگرام تأثیر نداشت؟ 

قطعا در تلگرام اشتغال صورت می گرفت و آسیب دیده ولی اینکه بگوییم 13 درصد درآمد خانوار روستایی کاهش پیدا کرده و یا اینکه
زیر خط فقر ما در ابتداي دولت آقاي روحانی 24 میلیون نفر بوده و الآن 45 میلیون نفر است، به نظر من بی انصافی است که بگوییم
مربوط به تلگرام است. البته من نمی خواهم از فیلترینگ تلگرام دفاع کنم ولی اینکه تصویر غلطی به مردم داده شود کار درستی



 
نیست. 

شما در وزارت رفاه بوده اید و به هر حال یکی از مشکلات وزارت رفاه بحث صندوق هاي تأمین اجتماعی است. در حال حاضر دولت
350 میلیارد تومان به تأمین اجتماعی بدهی دارد. گفته می شود اگر نسبت افرادي که کار می کنند کمتر از پنج باشد صندوق

 
بازنشستگی ورشکسته است. براي حل مشکل صندوق هاي بازنشستگی چه برنامه اي دارید؟ 

یکی از حوزه هاي تحول دیجیتال نوسازي ساختارهاي پولی، مالی و بیمه اي کشور است. نظامات بیمه اي دنیا به شدت پیشرفت کرده
و ممکن است در پنج سال آینده مشاغل غیر کارگاهی کشور که در نظام اقتصاد جهانی کار می کند ممکن است به 20 تا 30 درصد
نیروي کار کشور تبدیل شود و چون کارگاه ندارند دلیلی ندارد به صندوق هاي تأمین اجتماعی بپیوندند و به صندوق هاي تأمین

 
اجتماعی دیگري در دنیا می پیوندند که هم پشتیبانی بیشتري می کند و هم دقت بیشتري دارد. 

 
جرأت نکرده ایم مشکلات اساسی مردم را حل کنیم 

بنابر این اینکه بخواهیم سازمان هاي تأمین اجتماعی را زیر سایه دولت باشد، ما با بحران مواجه هستیم. در نوشتن قسمت رفاهی
برنامه ششم همکاري داشتم و از چالش هاي بزرگ کشور بحث صندوق هاي بازنشستگی بود که در برآوردي که ما داشتیم تا چند
سال آینده باید همه نفتی که می فروشیم را به بازنشسته ها بدهیم. من معتقدم ما باید شهامت داشته باشیم و یک سري اصلاحات در
صندوق ها انجام دهیم و همان طور که جرأت نکرده ایم مشکلات اساسی دیگر را حل کنیم این مشکل هم حل نشده و بدهی دولت

 
به این صندوق ها هر روز بیشتر می شود. 

در مدل هاي فعلی جهانی متناسب با واقعه اي که در صندوق اتفاق می افتد تعهد می کند. یعنی الآن تعهد ما به ضمانت دولت می
تواند اعتبار داشته باشد. اگر دولت پول نداشته باشد این ضمانت چه اهمیتی دارد؟! در دنیا به این نقطه رسیده اند که بر اساس
مشارکت در صندوق از آن برداشت داشته باشید. من تلاش می کنم از روش هاي نو استفاده کنم؛ بدون اینکه به مردم ضربه وارد شود.
دولت اسلامی ضامن است که شهروندان زندگی عزتمندانه داشته باشند؛ چه بیمه باشند و چه بیمه نباشند. نظامات بیمه اي ما عملا با

 
40 سال پیش تفاوتی ندارد و حتما باید بازنگري و اصلاح شود. 

 
براي افرادي که حال حاضر بازنشته اند چه کار می کنید؟ 

در کنار آن اقداماتی که انجام می دهیم باید یک سري اقدامات عاجل داشته باشیم مثل اینکه سن بازنشستگی را بررسی می کنیم و

 
یک سري اصلاحاتی داریم که شامل افراد حال می شود. 

 
نگران بدهی دولت به تأمین اجتماعی نباشید 

 
بدهی چه می شود؟ 

اگر رونق اقتصادي شود دولت می تواند بدهی را پرداخت کند. شما نگران بدهی نباشید. فکر می کنم در سال 99 دولت نزدیک به 40
میلیارد تومان دارایی و پول به صندوق تأمین اجتماعی داد. که همسان سازي حقوق را از آن محل انجام می داد. مسأله این است که
شما 30 سال 10 درصد حقوق را می گیرید و بعد می خواهید 30 سال کل حقوق را به بازنشسته پرداخت کنید. این یک مسأله
ریاضی ساده است. براي اینکه این مسأله حل شود باید اصل مسأله را حل کنیم و مسأله بدهی یک امر عارضی است. بدهی را پرداخت



کنیم دو یا سه سال شما را تأمین می کنید؛ سال هاي بعد چه می کنید؟ باید جامعه کارشناسی کشور به این مطلب بپردازد و

 
شجاعت به خرج دهد. دولت بعدي باید براي حل ابرچالش هاي کشور جرأت داشته باشد. 

اگر مخزن نفتی ما مورد استفاده دیگر کشورها قرار بگیرد، از نظر حقوق بین الملل تهدید تمامیت ارضی محسوب می شود؟ در حال
حاضر یک وجب خاك هم به عراق نداده ایم اما عراق در مخزن نفتی مشترك ما دارد بهره برداري می کند و به شدت از ما جلو می

 
افتد. به نظر شما این تهدید تمامیت ارضی ما محسوب می شود یا نمی شود؟ 

عنوانی که شما انتخاب کرده اید را قبول ندارم؛ به تمامیت ارضی ربطی ندارد. بحث این است که آیا ما می توانیم احقاق حق کنیم یا
نمی توانیم؟ آیا می خواهیم این احقاق حق را از طریق اعمال قدرت انجام بدهیم و یا از طریق استفاده از ظرفیت هاي حقوقی بین

 
المللی که مورد توافق جامعه جهانی است حرکت کنیم؟ این یک بحث کارشناسی است. 

 
40 سال کمکاري در مخازن نفتی مشترك 

صدها میلیارد دلار پول کشور را در مخازن نفتی از دست داده ایم. اگر شما رئیس جمهور شدید براي حل مخازن مشترك و این عقب

 
افتادگی چه کار می کنید؟ 

در اولویت قرار می دهیم که این مشکل را حل کنیم. این مشکل زاییده 40 سال کم کاري است. قطعا نگاه ما این است که تا جاي
ممکن احقاق حق مردم را بکنیم. باید از روابطی که با عراق داریم و بیشتر در حوزه سیاسی استفاده می کنیم در حوزه اقتصادي هم
استفاده کنیم. من فکر می کنم با توجه به روندي که در منطقه در حال وقوع است شرایط بهتري براي دولت بعدي فراهم است که با

 
استفاده از تعامل بین المللی و قدرت چانه زنی این مشکل را حل کند ولی باید با روش هاي نرم این مشکل را حل کنیم. 

 
در رابطه با «خزر» باید پایمردي کنیم 

یک مسأله بسیار بزرگ ما خزر است. در حال حاضر بسیاري از کارشناسان بحث 50 درصد را مطرح می کنند. در مورد رژیم حقوقی

 
دریاي خزر چه برنامه اي دارید؟ 

بحث خزر یک بحث کارشناسی و تخصصی است. اگر بخواهم رأي بگیرم می گویم 50 درصد ولی این پرونده که از سال 1990 باز
است و هنوز توافقی صورت نگرفته و ما باید با بالا بردن قدرت و ظرفیت ملی اگر می توانیم سهم بیشتري بگیریم این کار را انجام
دهیم. ما از یک سانتی متر آب و خاك خودمان نخواهیم گذشت؛ چه در آن نفت باشد و چه نفت نباشد. ما در رابطه با هر سانت خاك
کشور حاضر بودیم صدها شهید بدهیم و در اینجا که بدون شهادت و فقط مذاکره است باید پایمردي کنیم تا ان شاء االله به نتیجه

 
برسیم. 

الآن 40 سال است که ما عقب نشینی هاي پی در پی در مسأله میادین نفتی مشترك و مسأله خزر داریم. یعنی صدها میلیارد دلار

 
می بخشیم به کشورهایی که هیچ نیاز مالی هم ندارند. 

البته ما نمی بخشیم و آنها به زور می برند. این زور برتري تکنولوژي و سیاسی است. تا چند سال پیش مشکلات اساسی داشتیم براي
اینکه خودمان بتوانیم نفت برداشت کنیم. من یک آدم تکنولوژیست هستم و دانش مکانیکی هم دارم و امیدوارم که بتوانم بخشی از

 
این عقب ماندگی را جبران کنیم و باید تلاش کنیم جلوي ضرر را بگیریم. 



 
براي پنج یا شش دهک تهیه مسکن امکان پذیر نیست و این یک فاجعه است 

الآن بخش قابل توجهی از معضل اقتصادي بسیاري از خانواده ها درگیر مسأله اجاره خانه و تأمین مسکن هستند. پیشنهاد کاربردي

 
شما براي حل مسأله مسکن چیست؟ 

من معتقدم در دو دولت اخیر در زمینه مسکن کوتاهی صورت گرفته و براي پنج یا شش دهک تهیه مسکن امکان پذیر نیست و این
یک فاجعه است. البته میزان مالکان کم نیست ولی به هر حال باید این حس ناامیدي که تا آخر عمر نمی توانند صاحب مسکن شوند
را از بین ببریم. بسیاري از کشورها این مشکل حل شده است. ما باید به سمت تولید انبوه مسکن حرکت کنیم. نگاه من بیشتر تحریک
بازار تقاضا است البته در مکانیزمی که وامی که داده می شود فرد را توانمند کند که صاحب مسکن شود و چهارچوب آن مشخص

 
باشد. 

 
مسکن مهر بدون در نظر گرفتن مسائل اجتماعی بود 

مسکن مهر بدون در نظر گرفتن مسائل اجتماعی بود و من چون به دنبال راه اندازي شهرهاي هوشمند هستم و می خواهم همه
عوامل زیست محیطی و فرهنگی را استارت بزنیم و خطاهایی که در گذشته نسبت به انبوه سازي مسکن داشته ایم را در این دوره

 
نداشته باشیم. 

 
مردم احساس بی عدالتی می کنند 

دغدغه مردم بیش از فساد، عدالت است و احساس بی عدالتی می کنند. من معتقدم توجه عدالت محورانه به حل مشکلات و تخصیص
منابع کشور یک امر ضروري است. قرار بود من در دولت آقاي روحانی وزیر مسکن شوم و حتما به آن مسأله هم توجه خواهیم کرد.

 
من فکر می کنم چون به سیاهی رسیده ایم وقتش شده که جرأت و جسارت به خرج بدهیم. 

 
آنچه که به عنوان شکاف اختیار و مسئولیت مطرح می شود بزرگتر از واقعیت است 

تمام رؤساي جمهور اخیر بعد از آیت االله هاشمی رفسنجانی از کمبود اختیارات گلایه کرده اند. شما اگر رئیس جمهور شوید براي این

 
امر چه کار می کنید و چه طور می خواهید تصمیمات سخت را اتخاذ کنید؟ 

البته شکاف بین اختیار و مسئولیت وجود دارد اما آنچه که به عنوان شکاف اختیار و مسئولیت مطرح می شود بزرگتر از واقعیت است.
یعنی در بسیاري از حوزه ها اختیار وجود دارد. مثلا در حوزه بهداشت، آموزش، بازرگانی و صنعت دولت اختیار لازم را دارد و بعضا
جسارت برخورد ندارد و دوم دعواهاي سیاسی به تشدید این شکاف کمک می کند. من اساس کار خودم را در همگرایی، اجتناب از

 
تعلق به جناح هاي سیاسی، شایسته سالاري، کار کارشناسی، شفافیت و عدالت قرار داده ام. 

مثلا صدا و سیما کار رسانه اي بر عهده دارد و یا در هر چیزي که صوت و تصویر پخش کند مسئولیت دارد؟ آیا ممیزي محتواهاي
فضاي مجازي با صدا و سیما است؟ آیا صدور مجوز بر عهده او است؟ اینها نکاتی است که در پیچ و خم واگرایی هاي سیاسی رها مانده
و به نظر من طلیعه دولت باید در همگرایی باشد. چون کشور دیگر تحمل شکاف هاي دولت - حکومت و اختیار - مسئولیت را ندارد و

 
امیدوارم بتوانم این را حل کنم چون دارد یک بیماري مزمن می شود. 



 
قواي دیگر نباید دست رئیس جمهوري را ببندند 

یکی از بحث هاي مهم کشور سیاست خارجی است و رئیس جمهور و دولت از بسته بودن دستشان در این عرصه همیشه شاکی بوده
اند و نمونه آن را چند وقت قبل داشتیم که در تصویب طرح مجلس براي رفع تحریم ها مجلس و دبیرخانه شوراي عالی امنیت ملی

 
مخالف نظر رئیس جمهور و دولت اقدام کردند. 

من اعتقاد ندارم که در این حوزه تقصیر را از گردن قوه مجریه برداریم و بر گردن قواي دیگر بیندازیم. در دیپلماسی اقناع سازي می
کنیم که منافع ما حق است و باید تأمین شود و از روش هاي اعمال خشونت نمی خواهیم استفاده کنیم. ما همین روش را در داخل
استفاده نمی کنیم. همین الآن یکی از روش هاي متداول در صحنه سیاسی این است که مسئولین ما در سه قوه حرف هایشان را
پشت بلندگوها می گویند. باید این را حل کنیم. من معتقدم بخشی از وظایف رئیس جمهوري اقناع قواي دیگر است و البته طرف

 
مقابل هم پیش از اینک دست دولت را ببندد باید با او مذاکره کند. 

 
نگاه من وفاق، همبستگی و به کار گیري همه جریان هاي سیاسی است و با این نگاه حرکت می کنم. 

 
در سال هاي گذشته به توان داخلی کم توجهی شده است 

یکی از ابر چالش هاي کشور موضوع تحریم ها است. در مسأله تحریم ها نگاه شما به دیپلماسی و مذاکره است و یا تکیه شما بر توان

 
داخلی است؟ 

من هر دو را مدنظر دارم. توان داخلی زمان بر است ولی نباید از آن غفلت کنیم. من احساس می کنم در سال هاي گذشته به توان

 
داخلی کم توجهی شده است. 

 
دولت بدون نیروهاي مسلح نمی تواند دیپلماسی را رهبري کند 

 
نظرتان در مورد مذاکره چیست؟ 

مذاکره بخشی از دیپلماسی است. مذاکره براي مذاکره جاي تشکیک دارد ولی قطعا من مخالف درگیري و بیشتر شدن اختلافات
هستم. من معتقدم آتشی روشن است و نباید به آن بدمیم. سوزندگی این آتش در قسمت ما بیشتر است. یعنی ضرر و زیان دشمن ما
از این درگیري خیلی کمتر است. به هر حال دیپلماسی بحث پیچیده اي است و من معتقد نیستم یک دولت به تنهایی می تواند
جداي از ملت، نخبگان، قواي دیگر و نیروهاي مسلح بتواند این دیپلماسی را رهبري کند. اگر دولتی معتقد باشد به تنهایی می تواند

 
این کار را انجام دهد به نظر من اشتباه بزرگی کرده است. 

 
واکنش فیروزآبادي به انتشار فایل صوتی ظریف 

یک فایل صوتی از آقاي ظریف منتشر شد و آقاي ظریف در آن از عدم هماهنگی بین حوزه هاي مختلف دیپلماسی انتقاد می کند.

 
شما اگر رئیس جمهور شوید براي ناهماهنگی ها چه برنامه اي دارید؟ 



من شاید فعلا اهلیت نظر در این حوزه را نداشته باشم. ولی استنباط خودم به عنوان یک شهروند این است که مقداري آقاي ظریف
دچار جلسه زدگی شده بود و رعایت انصاف ایشان مقداري کم بود. البته پخش آن نوار را کاري بسیار خبیثانه می دانم و درست نبود
که آن حمله ها به آقاي دکتر ظریف صورت بگیرد. آقاي ظریف یک نیروي بسیار باارزش و از دیپلمات هاي سابقه دار و حرفه اي

 
کشور هستند ولی باید منصف باشیم؛ زحمات شهید سلیمانی سزاوار این نیست که با این نحو با آن برخورد کنیم. 

من معتقدم وزیر خارجه باید خاطرات خودش را مکتوب بنویسد. ما خاطرات علم در دوران شاه را داریم. با اینکه شاه بسیار کنترل می
کرد ولی از 600 صفحه خاطرات آقاي علم مطلع نمی شود. این قدر حفاظت را رعایت کرده بود و الآن هم به نظر من یکی از منافع
خوب تاریخی قابل استفاده است. اگر آقاي ظریف می خواست انتقال تجربه کند باید از روش هاي 45 سال پیش استفاده می کرد. به

 
هر حال انسان جایز الخطا است و این خطا صورت گرفته است. 

در چند ماه اخیر یکی از مسائلی که مطرح شده رابطه با چین است که خیلی جنجالی شده و محل بحث است. نظر شما راجع به

 
ارتباط راهبردي با چین چیست؟ معناي تفاهمنامه با چین چیست؟ در حوزه ارتباطات چه اتفاقی بنا است که بیفتد؟ 

تا جایی که من مطالعه کرده ام کلیات حوزه هاي همکاري براي 25 سال آینده در این تفاهمنامه مطرح شده و حتی رقم در آن
مشخص نشده و بنابر این الزام آور نیست و حتی شاید چهارچوب آن کامل نیست. حوزه هایی بوده که چینی ها اعلام کرده اند آماده
هستند در این حوزه ها با ما کار کنند. یعنی میزان سقف تقاضایی که جمهوري اسلامی داشته بیشتر بوده و طرف چینی بعضی از

 
موارد را حذف کرده است. 

من معتقدم ما می توانیم با همه کشورها این چهار چوب را ببندیم. یعنی اگر بتوانیم از کشورها بخواهیم که در کشور ما سرمایه
گذاري کنند این چیزي است که همه کشورها دنبال آن هستند. چهارچوب تقریبا این است که انتقال تکنولوژي کنند و منابع کشور از

 
خام به فرآورده تبدیل شود. 

 
در حوزه آي سی تی هم تقریبا در تحریم کامل هستیم 

در حوزه آي سی تی هم تقریبا در تحریم کامل هستیم و این توافق می تواند خیلی کمک کند. ضمن اینکه تا زمانی که تحریم ها
وجود دارد عملا تحقق این توافق امکان پذیر نیست و وقتز تحریم ها برداشته شود ما اختیار هم داریم. لذا اینکه گفته می شود ما در
موضع ضعف این توافق را امضا کرده ایم، اصلا زمانی که ما در موضع ضعف هستیم اصلا قابل تحقق نیست. من می خواهم از مردم
رفع نگرانی کنم. البته یک عده از غرب گرایان تلاش دارند این را با رابطه اي که ما با غرب داشته ایم شبیه سازي کنند. رابطه غرب با
جهان هژمونیک و سلطه طبیعی است و هنوز چین به آن مرحله نرسیده که در روابط اقتصادي نقش هژمونیک داشته باشد و لذا این

 
قیاس مع الفارغ است. 

دوم اینکه برآورد کارشناسان اقتصادي این است که قرن بیست و یکم قرن آسیا است. یعنی همان طور که 50 درصد جی دي پی
جهان قبلا در آمریکا و دو سه کشور اروپایی منحصر می شد، قرار است به آسیا انتقال پیدا کند و ما نمی توانیم راجع به این تحول در
آسیا بی تفاوت باشیم. به هر حال در جهان امروز مشارکت به نفع ملت ها است و حتی اگر بتوانیم مشکل با آمریکا را حل کنیم حس

 
می کنم به نفع مردم ایران خواهد بود. 

 
در حوزه ارتباطات چطور؟ 



در حوزه ارتباطات آنچه در آنجا آمده ما در حوزه شبکه هاي مخابراتی نظر ما این است که از روش انتقال تکنولوژي در داخل کشور
بتوانیم تولیدات کالاهاي پرمصرف و فرآورده هاي شبکه را داشته باشیم؛ از گوشی موبایل گرفته تا روترها و سوییچرها. این بحث هایی
است که در آن سند نوشته شده و امیدوار هستیم محقق شود. همین الآن بازار ایران در حوزه این اقلام حداقل 10 میلیارد دلار در

 
سال است. 

ما در سال 99 نزدیک 12 میلیون گوشی موبایل وارد کشور کردیم. یعنی بازار گوشی موبایل در ایران بین سه تا پنج میلیارد دلار
است. الآن واردات کامپیوتر و نرم افزار چیزي حدود 10 و نیم میلیارد دلار است که کشور ما در حال توسعه نیست. اگر بنا باشد
تحولات دیجیتالی در کشور رخ دهد ما واردات 20 تا 25 میلیارد دلاري در کشور خواهیم داشت. حتما باید تدبیر کنیم که بخش مهم

 
این در داخل تولید، اشتغال زایی و نیروي متخصص کشور به کارگیري شود. 

 
آیا راه حل مشکل فضاي مجازي اینترنت ملی است و یا باید راه حل هاي دیگري به کار بگیریم؟ 

قاعدتا شبکه ملی می تواند کمک کند به خصوص اینکه اگر انحصار در شبکه نداشته باشیم. ما الآن نسبتا یک انحصار مالکیتی شبکه
در داخل داریم. یکی از کارهاي من در مرکز ملی ابلاغیه بحث انحصار در فضاي مجازي بود و متأسفانه بعضی از متصدیان این دولت

 
به من اعتراض کردند که چرا شما انحصار را در داخل کشور بخشنامه کرده اید. 

 
در هیچ حوزه اي نباید انحصار داشته باشیم 

من معتقدم در هیچ حوزه اي نباید انحصار داشته باشیم. قطعا انحصار به ضرر حوزه هاي اجتماعی، سیاسی و اقتصادي کشور است. در

 
حوزه هاي ارتباطی هم قاعدتا باید از شکل گیري انحصار جلوگیري کنیم. 

 
یعنی ابلاغیه حضرتعالی که پشتوانه آن شوراي عالی بود ضمانت اجرایی نداشت و اجرا نشد؟ 

ما الآن با سازمان خصوصی سازي صحبت کرده ایم و یک سري حوزه هایی را که در استارت آپ ها به صورت انحصار در کشور در
حال شکل گیري است را مدیریت می کنیم که از حالت انحصار خارج شوند و یا کسانی که غلبه بازار با آنها است از مکانیزم هایی
استفاده نکنند که رقبایشان را محدود و سرکوب کنند. روش هاي متعددي در تثبیت انحصار به کار می رود. یکی از نگرانی هاي ما
این بود که در حوزه استارت آپ هاي بزرگ و موفق در کشور بعضا سرمایه گذاران خارجی هستند و ما نگران بودیم که این سرمایه
گذاران خارجی از طریق رمپینگ قیمت و تزریق پول به بازار و کاربران و روش هاي دیگر از شکل گیري شرکت هاي رقیب داخلی

 
جلوگیري کنند. 

 
این به ضعف قوانین بر می گردد؟ چون همه دنیا به دنبال آوردن سرمایه از داخل به خارج هستند. 

قوانین باید زمینه پیاده شدن داشته باشند. یعنی ساختارها، فرآیندها، تعادل قواي سیاسی، اجتماعی و فرهنگی با هم مهم است و این

 
بحث هم پیچیده و گسترده است. 

 
غیر از چین کسی به ما تجهیزات مخابراتی نمی فروشد 

 
شایعاتی هست که زیرساخت هاي شبکه ملی اطلاعات از طرف چین تأمین می شود. نظر شما در این خصوص چیست؟ 



خیر؛ ما در شبکه مخابراتی کشور از تجهیزات چینی استفاده می کنیم. چون غیر از چین کسی به ما نمی فروشد و از سوي اروپایی ها
در تحریم هستیم. ولی نه در دولت چنین چیزي هست که تعمد و تعهدي وجود داشته باشد که از چین استفاده کنیم و نه در توافق با

 
چین گنجانده شده است. 

 
قطع اینترنت شدنی نیست 

 
آنچه در بین مردم مطرح شده ترس از قطع شدن اینترنت بین المللی پس از روي کار آمدن اینترنت ملی است. 

من یکی دو بار در صدا و سیما مفصل توضیح داده ام که اصلا شدنی نیست. نظام بانکی، حمل و نقل، هواشناسی، بهداشت و دانشگاه
ما مبتنی بر ارتباطات جهانی است و اصلا این حرف بیهوده است و حتی در کشورهاي عقب افتاده افریقایی هم نمی شود این را پیاده

 
سازي کرد چه برسد در کشور ایران که به هر حال یک سطح اقتصادي قابل توجهی در دنیا دارد. 

کشور ما یک کشور جهانی است که اگر فروشنده نفت هستیم مشتریان ما در جهان هستند پس درآمد و هزینه ما جهانی است. قطع

 
اینترنت اصلا شدنی نیست و معنی ندارد. کسانی که می گویند یا جاهل هستند و یا عمدا می خواهند فضاي منفی خلق کنند. 

شما در مصاحبه با ایسنا گفته بودید که «قرار نیست شبکه ملی اطلاعات از ابتدا اقدام به فیلتر کند». ما منظور این جمله که قرار

 
نیست «از ابتدا فیلترینگ انجام شود» را متوجه نشدیم. 

من هم این جمله که گفتید را نامفهوم می بینیم. شاید این است که ما مبناي ابتدایی بر فیلترینگ نداریم. یعنی اول نمی گوییم چه
چیزي را فیلتر کنیم و بعد ارتباط برقرار کنیم. ارتباط دایر است و دارد کار می کند. البته بنده نه مسئول فیلتر هستم و نه سیاستگذار
حوزه فیلترینگ هستم. ولی دبیر شوراي عالی فضاي مجازي هستم که شوراي عالی فضاي مجازي متولی فضاي مجازي کشور است.
اگر جواب می دهم از این موضع است. چون وقتی جواب این سؤال را می دهیم دوستان خیال می کنند فیلترینگ بر عهده بنده است.

 
یعنی شوراي عالی فضاي مجازي متولی هست ولی فیلترینگ در جاي دیگري تصمیم گیري می شود؟ 

فیلترینگ طبق قانون مصوب مجلس بر عهده کارگروهی است که در آن کارگروه نمایندگان مجلس، نمایندگان قوه قضائیه، نیروهاي

 
امنیتی و نمایندگان دولت که شش وزیر هستند حضور دارند. 

 
فیلترینگ جزو وظایف شوراي عالی فضاي مجازي نیست 

جزو وظایف شوراي عالی فضاي مجازي فیلترینگ نیست. کار شوراي عالی سیاستگذاري است و ما سیاستگذاري کلان می کنیم. فرض
کنید سیاستگذاري کرده ایم که باید از پیام رسان هاي بومی حمایت کنیم، پیام رسان هاي خارجی باید در کشور نماینده داشته
باشند و نسبت به مطالب خودشان پاسخگو باشند، پیام رسان هاي خارجی اطلاعات مردم ما را از کشور خارج نکنند و در داخل کشور
نگه دارند. البته این بخش از مصوبات شوراي عالی را به دلیل شرایط فعلی که در کشور وجود دارد اجرا نکردیم. یعنی دولت به دنبال

 
اجراي آن نرفته و معتقد است که فعلا این بخش از مصوبه شوراي عالی فضاي مجازي نباید اجرا شود. 

ما گفته ایم پیام رسان هاي خارجی که بیش از یک میلیون کاربر ایرانی دارند باید اطلاعاتشان را در داخل کشور نگه دارند. این کار را



کشورهاي اروپایی هم کرده اند. ولی کشورهاي اروپایی مشمول تحریم نیستند و از موضع اقتدار ارتباط دارند و می توانند به خوبی از
قدرت سیاسی و اقتصادي خودشان استفاده کنند و توانسته اند این حرف را به کرسی بنشانند. در کشور خودمان فعلا دولت ترجیح

 
داده که این بخش را اجرا نکند و مسکوت مانده است. 

 
آمریکایی ها اراده کنند می توانند اینترنت کشور ما را قطع کنند 

 
پس شبکه ملی اطلاعات در کنار شبکه بین المللی کار می کند؟ 

شبکه ملی اطلاعات می تواند مستقل کار کند و نیازهاي داخلی کشور را برطرف کند و یا فرض بر این است که در شرایط خاص
بحرانی که دولت و حکومت ترجیح بدهد این کار را بکند و یا خارجی ها ممکن است همان طور که همه چیز را بر ما تحریم کرده اند،
چون اینترنت از لحاظ سخت افزار، نرم افزار و مالکیت دست آمریکایی ها است، آمریکایی ها اراده کنند می توانند اینترنت کشور ما را
قطع کنند. البته براي آنها هزینه سیاسی دارد و هزینه اجتماعی سنگین هم در سطح جهانی دارد ولی این کار از لحاظ تکنیکی براي
آنها به سهولت آب خوردن است. بنابر این ما نباید منابع، سرنوشت و خدمات اساسی کشور مثل بانک، بهداشت، حمل و نقل و امثال

 
آن را به نحوي قرار دهیم که با قطع اینترنت از کار بیفتد. 

اولین گام هایی که برداشته شد و در دولت هاي قبل از آقاي روحانی شروع و در دولت آقاي روحانی تکمیل شد این بود که تمام
سایت هاي «ir.» به داخل کشور انتقال پیدا کنند؛ به اصطلاح سایت هاي دولتی و سایت هایی که جنبه اجتماعی دارند. الحمدالله این
محقق شده و تمام سایت ها در داخل کشور ایجاد شده است. مرحله دوم که باید شکل می گرفت معماري شبکه بود به نحوي که

 
عرض کردم که اگر خارجی ها خواستند قطع کنند و یا حکومت خواست قطع کند این را بتواند داشته باشد. 

 
حکومت باید اختیار قطع اینترنت را داشته باشد 

اگر حکومت نماینده مردم است و با رأي مردم انتخاب شده و همین حکومت تشخیص بدهد که باید یک هفته اینترنت قطع شود، باید

 
این اختیار را داشته باشد و نمی تواند براي هفت روز قطع کردن اینترنت رفراندوم برگزار کند. 

در برنامه هاي شما اعلام شده که فضاي مجازي یکی از مهمترین نقاط اتکاي دولت احتمالی شما خواهد بود. فضاي جلسات شوراي
عالی فضاي مجازي در صورتی که شما رئیس جمهور باشید و فرد دیگري دبیر باشد و سیاست هاي آن بر خلاف نظر شما باشد الزامی

 
به مداخله می بینید؟ چون می بینیم گاها حواشی پیش می آید که هیچ گاه مشخص نشد این درگیري ها چه بود. 

روال ما این است که هر چیزي در جلسه تصویب می شود را براي آقاي رئیس جمهور می فرستیم و اگر آقاي رئیس جمهور اجازه
دادند آن را بر اي مقام معظم رهبري می فرستیم و اگر از سمت مقام معظم رهبري هم اعتراضی به محتواي تصویب نباشد آن را به
همه سازمان هاي ذیربط ابلاغ می کنیم. لذا چیزي که به عنوان اساسنامه و آیین نامه شوراي عالی فضاي مجازي موجود هست اساس

 
کارش هماهنگی کامل با رئیس جمهور در ابلاغ مصوبات است. 

سؤال شما این است که ممکن است شورا مصوبه اي خلاف نظر رئیس جمهور داشته باشد. طبق اساسنامه اي که الآن داریم به نظر

 
می آید رئیس جمهور می تواند از ابلاغ آن جلوگیري کند. 

 
در جلسه فیلترینگ یکی از وزرا گفت از جلسه بیرون رفته است. شما در آن جلسه حضور داشتید؟ 



 
بله. 

 
مدیریت جلسه با چه کسی بود؟ 

 
مدیریت جلسات با آقاي رئیس جمهور است و ایشان رئیس جلسه هستند. 

 
این قضیه را تعریف کنید. 

 
این خبر طبقه بندي شده است ولی فکر کنم شما همه چیز آن را گفتید. 

 
بحث ما روالی است که اتفاق می افتد. 

این در مجالس هم اتفاق می افتد. در مجالس همدیگر را کتک می زنند. البته در شوراي عالی انقلاب فرهنگی هم اتفاق افتاد. این
پدیده تلخی است که با رئیس جلسه درگیر شوند، بد بگویند و خداي ناکرده رفتاري خلاف شأن انجام بدهند. ولی اجتناب ناپذیر است

 
و اتفاق هم می افتد. 

 
شنیده ها بر این بود که آن دعوا بر سر فیلترینگ یکی از شبکه هاي اجتماعی بوده است. 

 
خیر 

 
تا الآن در شوراي عالی فضاي مجازي راجع به فیلترینگ بحث نشده است 

 
به خاطر لایو اینستاگرام نبود؟ 

 
به هیچ وجه. اصلا تا الآن در جلسات شوراي عالی تا الآن راجع به فیلترینگ بحث نداشته ایم. 

 
در مورد کلاب هوس هم هیچ بحثی نبوده است؟ 

 
در شوراي عالی نبوده است. در کارگروه تعیین مصادیق بحثی صورت گرفته است. 

 
الآن که خلاف قانون را فیلتر کرده اند شما به عنوان سیاستگذار نظرتان چیست؟ 

 
اگر خلاف قانون کرده باشند نباید این کار را بکنند. 

 
خلاف قانون از نظر شما به چه معنا است؟ یعنی حکم قضایی صادر نشده است؟ 

در این تشکیک هست که صادر شده یا نشده است. من اطلاعی ندارم. فکر می کنم آقاي جهرمی در کلاب هاوس اشاره اي داشتند.



چون بعضی از تصمیم گیري ها در جلسه حضوري و بعضی دیگر در چهارچوب نرم افزار است. در چهارچوب نرم افزار فیلتر شدن
کلاب هاوس تصویب شده بود. لذا الآن تشکیک هست و بعضی ها می گویند قانونی بوده و بعضی ها می گویند قانونی نبوده است.

 
کسانی که معتقدند قانونی بوده به فیلتر کردن اقدام کرده اند و کسانی که معتقد نبودند قانونی بوده اقدام نکرده اند. 

 
احتمالا بعد از انتخابات فیلتر می شود؟ 

من بعید می دانم. چون اگر بحثی بوده که این فیلتر صورت بگیرد شاید یک تدبیر پیش گیرانه در رابطه با انتخابات بوده و بعید می

 
دانم که این کار صورت بگیرد. 

شما به بحث طبقه بندي اشاره کردید. یکی از بزرگترین مشکلات کشور در حال حاضر شفافیت اطلاعات است. اساسا بحث دموکراسی
بدون شفافیت اطلاعات بیشتر به یک توهم شباهت دارد. ما الآن در شرایطی با شما صحبت می کنیم که وزارت نفت و سازمان برنامه

 
اطلاعاتی که موظف هستند منتشر کنند را منتشر نمی کنند. اگر رئیس جمهور شوید موضع کلی شما در این خصوص چیست؟ 

به هر حال همه اطلاعاتی که باید مردم بدانند و همه ذي نفع هستند باید در اختیار مردم گذاشته شود. من قائل به شفافیت هستم و
معتقد هستم اگر تحولی که مدنظر ما است اتفاق بیفتد، چه بخواهیم و چه نخواهیم شفافیت ایجاد می شود. مثل این است که می

 
خواهیم چراغی را روشن کنیم و چه بخواهیم و چه نخواهیم نور آن به محیط می رسد. 

یعنی تحول دیجیتالی که مدنظر ما هست ان شاء االله در تمام ارکان حکومت اتفاق بیفتد، این شفافیت را ایجاب می کند. من فکر می
کنم اصلا دوران اینکه بخواهیم دستوري شفافیت ایجاد کنیم به سر آمده است. شفافیت باید در چهارچوب ساختارها، فرآیندها و
«افراد معتقد» شکل بگیرد. البته افراد معتقد خیلی مهم هستند ولی به هر حال ساختارها و فرآیندها هم خیلی مهم هستند که ما

شاهد شفافیت در کشور باشیم و امیدوار هستم که یک شفافیت مفید در کشور فراهم شود.



دولتمردان اگر کمک نمی کنند مانع کار نشوند!

منبع: شعار سالشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1400/02/31

شعار سال: گروه هاي جهادي یکی از پایه هاي خدمت رسانی به نقاط محروم کشور و نیازمندان و مستضعفان هستند و بدون
داشتن هیچ چشم داشتی به عرصه خدمت رسانی و رفع محرومیت پرداخته و خدمات شایانی را به نیازمندان ارائه کرده اند. با

شیوع بیماري کرونا در کشور، فعالیت اغلب این گروه ها به سمت خدمات بهداشتی و کمک ...

شعار سال: گروه هاي جهادي یکی از پایه هاي خدمت رسانی به نقاط محروم کشور و نیازمندان و مستضعفان هستند و بدون
داشتن هیچ چشم داشتی به عرصه خدمت رسانی و رفع محرومیت پرداخته و خدمات شایانی را به نیازمندان ارائه کرده اند. با شیوع
بیماري کرونا در کشور، فعالیت اغلب این گروه ها به سمت خدمات بهداشتی و کمک به کادر درمان بیمارستان هاي مختلف درگیر با

 
بیماران کرونایی معطوف شده است. 

بسیاري از این گروه ها علی رغم پیگیري خدمات جهادي گذشته خود، طبق فرمان رهبر معظم انقلاب اسلامی، قدم در عرصه کمک
مؤمنانه و مواسات نهاده و طی نزدیک به یک سال گذشته خدمات فراوانی را به محرومان و خانواده هاي بیماران کرونایی ارائه کرده

 
اند. 

یکی از گروه هاي جهادي فعال در حوزه محرومیت زدایی از مناطق کم برخوردار استان هرمزگان، گروه جهادي شهید خلیل تختی
نژاد بندرعباس است. این گروه جهادي طی سه سال فعالیت بی وقفه خود توانسته است گام هاي مؤثري را در حوزه رفع نیاز از

 
نیازمندان استان هرمزگان بردارد. 

میلاد احرارزاده، مدیر گروه جهادي شهید خلیل تختی نژاد بندرعباس در گفتگو با ایکنا، در رابطه با چگونگی راه اندازي و فعالیت هاي
این گروه جهادي اظهار کرد: گروه جهادي شهید خلیل تختی نژاد سال در مسجد پیامبر اعظم (ص)، شهرك پیامبر اعظم (ص) 7 139
شهرستان بندرعباس و با همت تعدادي از جوانان و بسیجیان در راستاي خدمت به نیازمندان و حرکت در مسیر زمینه سازي براي
ظهور تشکیل شده است. اعضاي این گروه جهادي با حداقل امکانات ممکن سعی در بهتر کردن حال دل ایتام و نیازمندان داشته و

 
فعالیت هاي خود را در قالب قرارگاهی پیش می برند. 

وي افزود: گروه جهادي ما فعالیت خود را در وهله نخست با همت تعدادي از دانشجویان و نخبگان در زمینه بصیرت افزایی مهدوي و
محرومیت زدایی در مسجد پیامبر اعظم (ص) بندرعباس آغاز کرد و رفته رفته نیز نفرات مشتاق به این سبک فعالیت ها را در روند

 
انجام کاري خود جذب کرد. 



 
 

احرارزاده با بیان اینکه هم اکنون تعداد 40 جهادگر به عنوان اعضاي گروه جهادي شهید تختی نژاد مشغول فعالیت و خدمت رسانی به
محرومان هستند، تصریح کرد: در دوران پیش از شیوع بیماري کرونا عمده تمرکز گروه، دستگیري از خانواده هاي نیازمند و فعالیت در
حوزه محرومیت زدایی بود و در زمینه هایی همچون تهیه بسته هاي غذایی، اشتغال زایی، فراهم کردن کمک هزینه عمل و درمان،
تهیه بسته هاي لوازم التحریر، فعالیت هاي عمرانی، برپایی و اجراي فعالیت هاي مهدوي، فراهم کردن اقلام اولیه زندگی براي

 
نیازمندان و ... فعالیت داشتیم. 

مدیر گروه جهادي شهید خلیل تختی نژاد افزود: با شیوع بیماري کرونا و همه گیر شدن آن، اعضاي گروه در ابتدا با تمام توان خود
وارد عرصه تولید و توزیع مواد ضد عفونی، ماسک و ضد عفونی کردن معابر و خیابان ها شدند و سپس، علاوه بر خانواده هاي نیازمند،
به دستگیري از شاغلانی که در اوضاع کرونایی دچار مشکل شده بودند، پرداختند. همچنین، در بحث آموزشی نیز ورود کرده و سعس
کردیم تا حداقل نیاز هاي دانش آموزان نیازمند براي گذراندن دوره هاي مجازي شامل تلفن همراه، کتاب هاي تحصیلی، بسته هاي

 
اینترنتی و ... را فراهم کنیم. 

وي در ادامه بیان کرد: با شدت گرفتن دوباره بیماري کرونا در شهر هاي مختلف کشور، جهادگران در رزمایش سردار شهید حاج قاسم
سلیمانی حضور پیدا کردند و با نظارت هاي مراقبتی مشاغل، در کنترل این بیماري در کنار پرستاران و جهادگران سلامت حضور پیدا
کردند. همچنین، اعضاي گروه جهادي شهید تختی نژاد خانواده هاي مبتلا به کرونا را تحت حمایت خود گرفته و جهت سرعت
بخشیدن به روند بهبودي ایشان، امور مراقبتی و غذایی این خانواده ها را بر عهده گرفتند و با مجموعه اي از این فعالیت ها سعی در

 
ایجاد جو روانی مثبت براي آرامش فضاي جامعه و رعایت بیشتر موارد بهداشتی کردند. 

احرارزاده اظهار کرد: یکی از مشکلات همیشگی جهادگران، عدم وجود منابع مالی ثابت است و با اوضاع بد اقتصادي کمتر می توان
روي کمک هاي مردمی و خیران حساب باز کرد. گاهی در مسیر فعالیت هاي جهادي عدم همکاري مسئولان و سوء استفاده از منابع

 
مالی و انسانی، کار را براي جهادگران سخت تر کرده و باعث عدم دستیابی به نتیجه دلخواه جهادگران می شود. 

مدیر گروه جهادي شهید خلیل تختی نژاد گفت: اصلی ترین محور فعالیت گروه جهادي ما موضوع مهدویت بوده و تمامی فعالیت هاي
خود را با این نیت انجام می دهیم که بتوانیم به توفیق الهی لبخندي بر لبان صاحب عصر (عج) بنشانیم. جهادگران تمام سعی خود را
در راستاي معرفی زندگی پس از ظهور انجام می دهند تا ان شاءاالله بتوانیم گامی هر چند کوچک در مسیر زمینه سازي ظهور برداشته

 
باشیم. 



 
 

وي ادامه داد: یکی از وظایف مسئولان براي کمک به گروه هاي جهادي، حمایت هاي درون سازمانی آن ها از جهادگران است که در
این زمینه هر نهاد می تواند متناسب با حوزه اختیارات خود در حوزه هاي مالی و معنوي پشتیبان گروه هاي جهادي باشد. بیشترین

 
همکاري انجام شده با فعالیت هاي جهادي از سوي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و مجموعه بسیج سازندگی بوده است. 

احرارزاده تصریح کرد: مسئولان نهاد هاي مختلف متناسب با حوزه کاري خود می توانند کمک هاي زیادي در این عرصه داشته باشند
و از آن ها انتظار می رود که اگر هدفشان خدمت رسانی به ملت و مردم است، از سنگ اندازي در مسیر فعالیت هاي جهادي دست
برداشته و با توجه به ظرفیت پویا و فعال گروه هاي جهادي، در کنار آن ها دغدغه مند براي خدمت رسانی و فقرزدایی باشند و

 
خالصانه و به دور از گزارش کار هاي مخرب، پا به عرصه عمل گذارند. 

مدیر گروه جهادي شهید خلیل تختی نژاد بیان کرد: به همت جوانان و جهادگران و نگاه و لطف حضرت، ولی عصر (عج) تاکنون
توانسته ایم در سربلند نگه داشتن انقلاب اسلامی و آرمان هاي آن موفق عمل کنیم و ان شاءاالله بیش از پیش می کوشیم تا جامعه را

 
مهیاي آمدن آخرین منجی عالم بشریت کرده و پا در رکاب ایشان جهاد کنیم. 

وي با اشاره به خاطره اي از دوران فعالیت هاي جهادي گروه جهادي شهید تختی نژاد، اظهار کرد: یکی از خاطرات تکان دهنده، اما
ماندگار جهادگران مربوط به مادر خانواده اي می شود که در آستانه نابینایی بود. براي شناسایی وارد منزل خانواده شدیم و یک سري
از سؤالات لازم را پرسیدیم. در حین پاسخ دادن به سؤالات، حالت عجیب چشمان مادر خانواده و بی تابی هایش نظرمان را جلب کرد
و باعث شد علت آن را بپرسیم. بعد از فهمیدن علت این مسئله، تا لحظاتی در شگفتی فرو رفته بودیم و نمی توانستیم باور کنیم که
در سطح شهر، در کف جامعه مدرن امروزي و در یک گوشه از آن، یک مادر به دلیل نداشتن هزینه اي اندك در حال از دست دادن
بینایی خود بود و قرار بود براي همیشه دنیایش تاریک شود. تصمیم بر این گرفتیم که به هر نحو ممکن از این اتفاق جلوگیري کنیم و

 
به لطف الهی موفق به این عمل شدیم و مادري با خیال آسوده می توانست روي زیباي فرزندانش را ببیند. 
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ریشه مشکلات اقتصادي در داخل کشور است نه در خارج!

منبع: شعار سالشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1400/02/31

شعار سال: کشور در حالی به استقبال سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوري می رود که سال 1400 مثل چند سال اخیر با
گره هایی کور در اقتصاد شروع شد. گره هایی که معیشت را براي دهک هاي مختلف جامعه به مشکلی لاینحل تبدیل کرده

است. به همین دلیل فضاي انتخاباتی از چند زاویه تحت تاثیر اقتصاد قرار گرفته است. یعنی هم ...

شعار سال: کشور در حالی به استقبال سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوري می رود که سال 1400 مثل چند سال اخیر با گره
هایی کور در اقتصاد شروع شد. گره هایی که معیشت را براي دهک هاي مختلف جامعه به مشکلی لاینحل تبدیل کرده است. به
همین دلیل فضاي انتخاباتی از چند زاویه تحت تاثیر اقتصاد قرار گرفته است. یعنی هم میزان مشارکت در انتخابات، هم برنامه هاي
اصلی کاندیدا ها و هم «ویژگی هایی که دولت سیزدهم باید داشته باشد» در فضاي نه چندان پر شور انتخاباتی مورد توجه افکار

 
عمومی قرار گرفته است. 

مرتضی عزتی، کارشناس مسائل اقتادي و عضو هیات علمی پژوهشکده اقتصاد دانشگاه تربیت مدرس، می گوید اگر کاندیدایی بتواند به
مردم بقبولاند که مبناي تصمیم گیري هایش علم اقتصاد خواهد بود و هدف استراتژیک او رشد اقتصادي است، می تواند کاندیداي
خوبی باشد؛ یعنی تمام هم و غم سیاست هاي داخلی و خارجی خود را روي این بگذارد که رشد اقتصادي بیشتر شود. در ادامه متن

 
کامل این گفتگو را می خوانید. 

کشور در حالی به استقبال انتخابات می رود که به لحاظ اقتصادي وضعیت خیلی پیچیده اي دارد. این شرایط چه تاثیري بر انتخابات و

 
میزان مشارکت می گذارد؟ 

قطعاً مردم اگر از انتخاب قبلی شان راضی باشند، دوباره سراغ انتخاب می روند. از نظر اقتصادي اگر افراد فعالیتی یا اقدامی انجام
دهند، کالایی بخرند، شغلی را انتخاب و در انتخابات شرکت کنند، رأي را در صندوق بریزند، اگر احساس کنند از هزینه اي که کرده
اند نفعی برده اند، دوباره آن کار را انجام خواهند داد. اما اگر احساس کنند خیلی برایشان نفعی نداشته است، آن وقت ممکن است در

 
اقدام شان تجدید نظر کنند. 

شکی نیست که وقتی وضعیت اقتصادي به هم ریخته می شود، مردم خیلی دنبال تکرار آن انتخاب نمی روند. اگر به هر علتی وضعیت
اقتصادي خراب شده باشد و مردم به این نتیجه برسند دولت و سیستمی که محصول راي آن ها است، نتوانسته کشور را خوب اداره
کند و موجب شده معیشت آن ها دشوار شود، به طبع کمتر پاي صندوق هاي راي می آیند. اما این یک نکته پایه اي است. در واقع
عوامل دیگر هم در میزان مشارکت مهم هستند؛ یعنی ممکن است فضاسازي هایی شود که از نظر روانی جامعه را تحریک کند و افراد

 
احساس کنند اگر این بار پاي صندوق هاي رأي بروند، نتیجه متفاوتی خواهند گرفت. 

 
تاکید بر «مبناي علم اقتصاد» عامل کلیدي برنامه هاي نامزد هاي انتخابات 1400 باشد 

در چنین فضایی احتمال دارد کاندیدا ها روي اقتصاد تمرکز ویژه داشته باشند و مردم را به بهبود شرایط امیدوار کنند. به نظر شما چه

 
برنامه اي با توجه به سیاست خارجی و داخلی و سوءمدیریت و... می تواند گره اقتصاد ایران را باز کند؟ 



در شرایط فعلی عوامل زیادي در اقتصاد دخالت دارند. یک بخش عوامل خارجی هستند و بخش قابل توجه دیگر آن عوامل داخلی
هستند که این ها خیلی مهم تر از عوامل خارجی هستند. اگر کاندیدایی بتواند به مردم بقبولاند مبناي تصمیم گیري هایش علم
اقتصاد خواهد بود و هدف استراتژیک او رشد اقتصادي است، به نظر من می تواند کاندیداي خوبی باشد؛ یعنی تمام هم و غم سیاست
هاي داخلی و خارجی خود را روي این بگذارد که رشد اقتصادي بیشتر شود. حالا شاید بپرسید چگونه این هم و غم را بگذارد که باید
گفت، فقط با تاکید بر «مبناي علم اقتصاد». اگر کاندیدایی بتواند این مبنا را بگذارد و بعداً هم به آن عمل کند، ما دست کم یکی 2

 
سال دیگر ممکن است نتیجه سیاست ها را به عینه مشاهده کنیم و سه چهار سال دیگر رشد اقتصادي قابل قبولی حاصل خواهد شد. 

 
مبناي تصمیم گیري افراد علم اقتصاد نیست 

 
می توانید این مبناي علمی را بشکافید؟ 

ممکن است عموم مردم نتوانند تشخیص دهند که مبناي علمی چه شاخصه هایی دارد. اگر اقتصاددانان بتوانند تشخیص بدهند برنامه
اي مبناي علمی دارد، با توجه به این مساله که آدم عاقل براي تصمیم گیري درباره هر چیزي به متخصص آن مراجعه می کند، می
توانیم با مراجعه به این متخصصان و اظهارنظر آن ها به تشخیص درست و بعد به تصمیم صحیح برسیم. اما خیلی از کسانی که در
کشور ما مدعی اقتصاددانی هستند، نظرات سیاسی می دهند. این دولت می آید می گویند همه کار هاي آن بد است، آن دولت می
آید می گویند همه کار هاي آن خوب است؛ بنابراین می توان گفت مبناي تصمیم گیري این افراد علم اقتصاد نیست و به آن ها نمی

 
شود اتکا کرد. 

افرادي که واقعاً مبناي اظهارنظرشان علم اقتصاد است، نمی گویند یک دولت خوب است و دولت دیگر بد است. آن ها می توانند
مرجع پاسخگویی و تصمیم گیري باشند. با همه این اوصاف اگر دولتی بیاید چنین مبنایی را براي کار خود بگذارد و واقعاً پشت آن

 
بایستد و کسی هم مانع آن نشود، می تواند موفق شود. 

 
البته کارشکنی هاي داخلی را هم نمی توان نادیده گرفت! 

دقیقاً! متاسفانه نیرو هایی در داخل کشور داریم که اگر دولت از نظر سیاسی با جناح شان همسو نباشد، چوب لاي چرخش می
گذارند. دولت باید از قوه قضائیه و نهاد هاي امنیتی دیگر کمک بگیرد تا این افراد شناسایی و کنار گذاشته شوند. البته این طور نیست
که اگر ما بگوییم برنامه اي مبناي علمی داشت، حتماً موفق شود. چون موانع دیگر هم باید از سر راه برداشته شوند؛ مثلاً نباید اولویت
سیاست هاي خارجی غیراقتصادي باشد. باید اولویت برنامه ها و اقدامات خارجی دولت هم اقتصاد باشد. اگر آنجا ما گفته ایم اقتصاد را
نمی خواهیم و به دنبال یک چیز دیگري هستیم، ممکن است مشکل پیش بیاید. باید دولت توانمندي باشد که بتواند همه این ها را
کنار هم بگذارد و تمام اقدامات لازم را انجام بدهد و براي تحقق اهداف از بخش داخلی و حتی از بخش امنیتی و قضایی و... کمک
بگیرد. نکته بسیار مهم و تامل برانگیز هم اینکه ممکن است گروهی در داخل کشور نیز با نیت خرابکاري اقدامات منفی انجام دهند

 
پس حواس دولت باید به آن ها هم باشد. 

 
خیلی از اقدامات خسارت زا در نتیجه ندادن برنامه ها سهم دارند 

 
چرا گاهی برنامه هاي خوب نتیجه نمی دهد؟ 



خیلی از اقدامات خسارت زا در نتیجه ندادن برنامه ها سهم دارند. حتی ممکن است قصد و نیت زمین زدن جناح رقیب در میان باشد.
در این صورت ممکن است، اصلاً قصدشان خرابکاري در اقتصاد باشد. یا از درون نظام یا از سیستم یا از یک جایی ناراضی هستند، یا
حتی ممکن است عامل بیگانه براي تخریب کشور باشند. همچنین در داخل کشور مقررات و قوانینی داریم که مانع سرعت بخشیدن
به رشد اقتصادي هستند. این مسائل را باید با هماهنگی سایر قوا از جمله مجلس و قوه قضائیه حل و فصل کرد تا فعالیت هاي

 
اقتصادي سرعت پیدا کند. 

مجریانی هم هستند که یا ناکارآمدند یا ناتوان و به همین دلیل نمی توانند در تصمیم سازي و اجراي برنامه ها عملکرد مثبتی داشته
باشند. باید مدیران و مجریانی را که شایستگی ندارند کنار گذاشت و مدیران لایق و کارآمد و توانمند را به کار گرفت. در چنین

 
موقعیتی می توانیم امیدوار شویم برنامه علمی اقتصادي به نتیجه مطلوبی برسد. 

 
بخش قابل توجهی از مشکلات ریشه در داخل کشور دارد 

معمولاً مشکلات اقتصادي را به تحریم ربط می دهند. ایران چه پتانسیلی دارد که در حالت تحریم هم بتوانیم موانع را از سر راه چرخ

 
اقتصاد برداریم؟ 

در حالی همه مشکلات به تحریم و تصمیم هاي بین الملل ربط داده می شود که بخش قابل توجهی از مشکلات ریشه در داخل کشور
دارد. در واقع فقط 10 درصد اقتصاد کشور ما وابسته به خارج است. به این معنی که اگر تحریم ها همچنان تداوم پیدا کند، بخش
ناچیزي از برنامه هاي ما را به هم می ریزد. پس اگر بتوانیم به درك صحیحی از دارایی هاي موجود در کشور برسیم و در تصمیم
گیري منطقی باشیم، 90 درصد اقتصاد مان را به راحتی بدون ارتباط با خارج طوري مدیریت خواهیم کرد که خسارت نبینیم. در واقع

 
در دوران تحریم اکثریت قریب به اتفاق اقتصاد ما می تواند فعالیت خود را ادامه دهد. 

باید توضیح دهم که اگر ثبات اقتصادي برقرار باشد و ما در دوران تحریم قبول کنیم، تحت تحریم هستیم و همه برنامه هایمان را با
تحریم تعیین کنیم، می توانیم براي رشد اقتصادي سریع تر سیاست هاي مناسب اقتصادي داخلی مان را تدوین کنیم. اگر چنین شود
و ما چشم مان را ببندیم و بگوییم ما کاري نداریم، نه دنبال رفع تحریم هستیم نه دنبال چیز دیگري، موانع اقتصادي برچیده خواهد
شد. البته اگر تحریم رفع شود که بهتر، اما اگر نشد هم که نشد. پس باید یک برنامه ثابت در اقتصاد داشته باشیم، ارزش این ثبات

 
اقتصادي بسیار بیشتر از این است که حتی تحریم ها برطرف شود. 

 
سیاست هاي اقتصادي کشور باید تغییر کند 

 
براي باثبات کردن اقتصاد توجه به چه الزام هایی ضروري است؟ 

اول اینکه سیاست هاي اقتصادي کشور باید تغییر کند. یعنی باید آن بخش از تصمیم هایی را که موجب التهاب اقتصاد می شود کنار
بگذاریم. مثلاً سیاست هاي اقتصادي، پولی و مالی را که می تواند سبب شوك هاي تورمی، شوك هاي تغییر نرخ و به هم ریختگی در
بازار سهام و بازار خارجی و بازار ارز و ... شود، براي همیشه فراموش کنیم. همچنین باید انتشار بی حساب و کتاب اسکناس را کنار
بگذاریم و قطعاً اظهاراتی نظیر «ان شاءاالله تحریم برطرف می شود»، «به دنبال برطرف کردن آن می رویم» و... را از یاد ببریم و دیگر
در پی این نباشیم که سیاست هایمان را متناسب با برطرف کردن تحریم تببین کنیم. چراکه چنین طرز تفکر و مدیریتی به واقع
مخرب اقتصاد است و گره ها را روزبه روز کورتر می کند. در واقع باید این ذهنیت را داشته باشیم که: تحریم هم برطرف شد ما رویه

 
حمایت از تولید و صادرات مان یک ذره هم تغییر نخواهد کرد. 



 
دنبال این مسائل نباشیم که پول نفت را بگیریم و در اقتصاد بریزیم، ریخت و پاش کنیم و هدر دهیم 

 
لازم است در مورد اتکا به درآمد هاي نفتی هم تجدیدنظر کنیم؟ 

صد درصد! ما نباید دنبال این باشیم که پول نفت را بگیریم و در اقتصاد بریزیم، ریخت و پاش کنیم و هدر دهیم. اگر هم تحریم
برطرف شد، تمام پول نفت را باید در اقتصاد سرمایه گذاري مولد کنیم. معناي این کار ها این است که ما دنبال ثبات هستیم؛ یعنی
چه تحریم باشد و چه نباشد، ما سیاست هاي ثابتی داریم. همچنین هیچ گاه در بوق و کرنا نمی کنیم که یک ماه دیگر همه امور

 
اصلاح می شود. 

 
رشد اقتصادي یعنی افزایش تولید 

بخش تولید اگر رونق پیدا کند، خروج ارز کمتر و اشتغال زایی پررنگ می شود. سوال این است؛ با چه دارایی و امکاناتی می توانیم

 
چرخ تولید را بچرخانیم؟ 

اصل و اساس برنامه اقتصادي کشور باید بر رشد اقتصادي باشد، با این توضیح که رشد اقتصادي یعنی همان افزایش تولید. همه برنامه
ها باید بر اساس افزایش تولید چیده شود. با فرض اینکه امروز و صد سال دیگر هم ما می خواهیم از تولید حمایت کنیم، با فرض
اینکه ما همیشه باید طوري سیاست ها و برنامه ها را تعیین کنیم که سرمایه گذاري و تولید راحت انجام شود. اگر سرمایه گذار
خارجی هم خواست داخل کشور بیاید راحت بتواند سرمایه گذاري کند. اگر هدف اصلی ما تولید باشد، باید این اقدامات را انجام دهیم.

 
باید چه کار کنیم که کشور ها ترغیب شوند با ما کار کنند؟ 

باید توافق هایی بکنیم، منافع کشور هاي طرف قرارداد را در نظر بگیریم و مراقب منافع خودمان هم باشیم. یک منافع مشترکی
برایشان تعریف کنیم، در قالب آن منافع مشترك برویم و مجاب شان کنیم که بیایند با ما معامله کنند. منافع مشترکی با کشور هاي
مختلف پیدا کنیم و در آن منافع مشترك بنشینیم با هم توافق کنیم و بعد سرمایه گذاري کنیم؛ مثلاً فرض کنید ترکیه گاز نیاز دارد،
ما تلاش کنیم ترکیه در منابع گازِ ما سرمایه گذاري کند و یک سود معقولی هم ببرد، ما هم با نرخ هاي بین المللی گاز به آن ها
بفروشیم. ترکیه ممکن است این کار را بکند، چون به گاز نیاز دارد. مثلاً عراق در شرایط فعلی گاز و برق نیاز دارد و پول نفت را هم
دارد. ما که از نظر مهندسی و اجرایی پتانسیل هاي اجرایی داریم، با عراق توافق کنیم در ایران 20 نیروگاه بزند، هم اینجا سرمایه

 
گذاري شده است هم عراق از برق خود استفاده می کند. 

پاکستان گاز نیاز دارد، خیلی هم پولدار نیست، ولی ممکن است هند حاضر شود از مسیر پاکستان در ایران سرمایه گذاري کند تا گاز
به سمت آن طرف برود. چین در پاکستان منافع ایجاد کرده است، قرارداد خوبی با پاکستان بسته است و سرمایه گذاري زیادي کرده
است. ما با چین توافق کنیم، چین سرمایه گذاري کند و گاز ایران را به پاکستان ببرد. هم گازشان تامین می شود هم با هزینه انتقال

 
گاز ما، به طریقی سرمایه گذاري با چین تامین شده است. 

 
اعترض به قرارداد ایران و چین نمونه و شاهد عینی از خرابکاري و جوسازي هاي منفی است 

ما در مسیر هاي مختلف می توانیم این اقدامات را انجام دهیم؛ مثلاً ترکمنستان گاز دارد، گاز ترکمنستان می تواند از مسیر ایران به



سمت ترکیه برود. ما می توانیم سرمایه هاي ترکمنستان و ترکیه را در این مسیر هدایت کنیم، یک توافقنامه سه جانبه داشته باشیم
که گاز از این طرف از مرز ما برود، یک حق ترانزیتی هم ما همیشه می گیریم. یعنی یک لوله گاز از اینجا رد می شود، ما فقط حق
ترانزیت با یک قرارداد مشخص می گیریم. هم براي مان یک اشتغال ایجاد شده است هم اگر پتانیسل هاي خوب را شناسایی کنیم،
می توانیم سرمایه گذاري هاي خارجی را به ایران جلب کنیم. البته براي تحقق این اهداف باید عواملی را که مانع سرمایه گذاري می

 
شوند، چه در عمل و چه در سخن، کنار بگذاریم. 

متاسفانه افرادي در داخل کشور هستند که وقتی کشوري مانند چین براي سرمایه گذاري پا پیش گذاشت، شلوغ کردند که مضر
است، به دروغ گفته اند ما جزایرمان را می فروشیم، سرزمین مان را می فروشیم که مانع از این توافق و سرمایه گذاري شوند. این یک
نمونه و شاهد عینی از خرابکاري و جوسازي هاي منفی است که تازه رخ داده که البته همه حواس شان است و تصمیم صحیح را از

 
ناصحیح تشخیص می دهند. 

 
علیه سرمایه گذار خارجی جوسازي می کنند 

گروهی هم هستند که وقتی یک شرکت خارجی می خواهد سرمایه گذاري کند می گویند چرا به ما نمی دهید؟ در حالی که خودشان
کار دارند و همان کار ها را هم نمی رسند به درستی انجام دهند. آن ها همان افرادي هستند که مانع سرمایه گذاري خارجی در کشور
می شوند. باید به آن ها گفت؛ به شما چه ربطی دارد؟ شما بروید کار هاي خودتان را انجام دهید. گروهی هم هستند که شعار می
دهند که به ما داخلی ها کار را نمی دهند و به خارجی ها می دهند. در حالی که خودشان هم می دانند پول ندارند سرمایه گذاري
کنند. خارجی پول را می آورد و داخلی با تاسف می گوید، پول دولت و ملت را به من بدهید تا من براي شما کار کنم. خارجی می

 
خواهد خودش سرمایه بیاورد. کتمان می کنند و علیه سرمایه گذار خارجی جوسازي می کنند. 

از سویی برخی هم هستند که اساساً با هرگونه توافق خارجی مخالف اند، این ها تفکرشان غلط است. عده اي هم نفوذي هستند و
آشکارا قصد تخریب کشور را دارند. این افراد یا در داخل کشور این سیستم و نظام را دوست ندارند و می خواهند اقتصاد را خراب

 
کنند یا نفوذي هستند و مانع از این می شوند که اقتصاد رشد کند. 

 
گره هاي اقتصادي با نگاه منطقی بازشدنی هستند 

در کنار این ها افرادي هم هستند که ممکن است جاسوس باشند. گروه دیگري هستند که منافع شان ایجاب می کند که قاطی این
کار ها شوند. به همین دلیل وقتی خارجی ها براي سرمایه گذاري می آیند می گویند ما را هم شریک کنید. چه بنگاه اقتصادي داشته
باشند و چه خصوصی و چه دولتی باشند، می خواهند سوءاستفاده کنند و از این سرمایه گذار خارجی نفع ببرند. سرمایه گذار خارجی
از این ها می ترسد و فرار می کند. گروه هایی هم هستند که این وسط چوب لاي چرخ سرمایه گذار خارجی می گذارند تا رشوه اي
بگیرند و رانتی براي خودشان ایجاد کنند. این ها همه مانع هستند. یکسري مقررات هم در کشور ما وجود دارد که به این افراد اجازه
می دهد امورشان را پیش ببرند. عده اي در این فضا دنبال این هستند که خودي نشان دهند. آن ها موانعی هستند که می گویند،
سرمایه گذار خارجی با ما مذاکره کند. این لیستی از موانع است. باید سیستم ما این گروه ها را تصفیه و شدیداً با آن ها برخورد کند.

 
در آخر باید بگویم، گره ها با نگاه منطقی بازشدنی هستند. 

 
ممنون؛ حرفی مانده است؟ 

 
تاکید می کنم فقط 10 درصد اقتصاد کشور واقعاً وابسته به خارج است. 



 
چکیده گفتگو با مرتضی عزتی 

 
-مردم اگر از انتخاب قبلی شان راضی باشند، دوباره سراغ انتخاب می روند 

 
-وقتی وضعیت اقتصادي به هم ریخته می شود، مردم خیلی دنبال تکرار آن انتخاب نمی روند 

-اگر کاندیدایی بتواند به مردم بقبولاند مبناي تصمیم گیري هایش علم اقتصاد خواهد بود و هدف استراتژیک او رشد اقتصادي است،

 
می تواند کاندیداي خوبی باشد 

 
-اولویت سیاست هاي خارجی نباید غیراقتصادي باشد 

 
-اگر تحریم ها همچنان تداوم پیدا کند، بخش ناچیزي از برنامه هاي کشور را به هم می ریزد 

 
-ارزش این ثبات اقتصادي بسیار بیشتر از این است که حتی تحریم ها برطرف شود 

 
-اصل و اساس برنامه اقتصادي کشور باید بر رشد اقتصادي باشد 

 
-اعترض به قرارداد ایران و چین نمونه و شاهد عینی از خرابکاري و جوسازي هاي منفی است 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات، برگرفته از اعتماد آنلاین، تاریخ انتشار:31 اردیبهشت 1400، کد خبر:482818،
www.etemadonline.com



راه هاي هدایت نقدینگی به بازارسرمایه

منبع: بورس امروزشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش بورس امروز، زانیار احمدي: «نقش و جایگاه بازارسرمایه براي حرکت از اقتصاد شکننده نفتی به سمت یک اقتصاد
شفاف و مالیات  محور بسیار مهم است.» در اقتصاد کلان، نقدینگی به پولی اطلاق می شود که به عنوان وجوه نقد و سپرده

هاي بانکی نزد بانک ها نگهداري می شود و هدایت نقدینگی یک اصطلاح است که به ...

به گزارش بورس امروز، زانیار احمدي: «نقش و جایگاه
بازارسرمایه براي حرکت از اقتصاد شکننده نفتی به سمت
یک اقتصاد شفاف و مالیات  محور بسیار مهم است.» در
اقتصاد کلان، نقدینگی به پولی اطلاق می شود که به
عنوان وجوه نقد و سپرده هاي بانکی نزد بانک ها نگهداري

 
می شود و هدایت نقدینگی یک اصطلاح است که به (…) 

به گزارش بورس امروز، زانیار احمدي: «نقش و جایگاه
بازارسرمایه براي حرکت از اقتصاد شکننده نفتی به سمت

 
یک اقتصاد شفاف و مالیات  محور بسیار مهم است.» 

در اقتصاد کلان، نقدینگی به پولی اطلاق می شود که به عنوان وجوه نقد و سپرده هاي بانکی نزد بانک ها نگهداري می شود و هدایت

 
نقدینگی یک اصطلاح است که به تعیین مسیر براي گردش آن در یک یا چند بازار اشاره می کند. 

در واقع هر بازاري که جذابیت هاي لازم براي سرمایه گذاري را داشته باشد، به صورت عقلانی و هوشمند نقدینگی به آن ورود پیدا
می کند؛ بهینه ترین حالت ممکن براي اقتصاد یک کشور، جذاب کردن بازارهاي مولد (بورس، بیمه و بانک) و بهره گیري از ابزارهاي

 
مولد سرمایه  گذاري در فعالیت  هاي اقتصادي همچون مسکن است. 

اثر ورود نقدینگی به بازارهاي غیر مولد؟ ورود نقدینگی به بازارهاي غیر مولد هم ممکن است اثر مخرب مستقیمی بر مصرف، رفاه و
معیشت جامعه داشته باشد و هم به طور مستقیم تورم مزمن در اقتصاد ایجاد کند و در نهایت اثرات منفی آن بر اقتصاد و رفاه جامعه
تشدید شود. به همین دلیل سیاست  گذار با بهره  گیري از ابزارهاي قدرتمندي همچون مالیات و تنظیم قاعده  مند سیاست هاي پولی و

 
مالی در کشور اجازه نمی دهد دارایی  هاي فیزیکی مانند مسکن، خودرو، ارزخارجی و … ماهیت سرمایه  اي داشته باشند. 

هر مقدار یک اقتصاد از حالت بهینه فاصله گیرد، هجوم پول یا نقدینگی در بین بازارها باعث ایجاد هیجان و حباب در بازارها مختلف
شده و نه تنها وجهه اقتصادي کشور و دولت دچار آسیب می شود، بلکه زیان آن به عموم مردم و سرمایه گذاران نیز بر می گردد. در
اقتصاد بسته، گردش حجم بالاي نقدینگی در بین بازارهاي غیرمولد باعث ایجاد تورم و رشد قیمت می شود. از همین رو لازم است

 
دغدغه اصلی سیاست گذار ایجاد مشوق و جذابیت در بازارهاي مولد باشد. 



بازارسرمایه و سیاست هاي پولی بازار سرمایه یکی از بازارهاي مولد در اقتصاد کشور است که در سال گذشته در معرض ریسک ناشی
از رشد نقدینگی و تغییر نرخ بهره قرار گرفت . هر چند مدل هاي اقتصادي و یافته  هاي پژوهشی نشان می دهد بازار سرمایه نقش موثري

 
در مهار تورم داشته است، اما می توان گفت قربانی سیاست نادرست پولی و نقدینگی شد. 

از طرفی کانال  هاي موثري براي هدایت نقدینگی به سمت تولید و اشتغال جوانان این کشور از طریق بازار سرمایه وجود دارد. ضمن
اینکه رشد و توسعه آن، اثرات مستقیم و غیرمستقیمی بر رفاه مردم دارد و از طریق فراهم کردن بستر فعالیت سرمایه  گذاري سودآور
براي بانک ها، صندوق  هاي بازنشستگی، بیمه و کاهش دامنه بنگاه داري مستقیم نهادهاي پولی و مالی و تمرکز آنان بر بهینه کردن

 
ریسک پرتفوي سرمایه  گذاري و … در ابعاد مختلفی به جامعه و اقتصاد آن خدمت می  کند. 

راهکارهایی براي افزایش جذابیت در بازارسرمایه بر این اساس به منظور ایجاد جذابیت در بازار سرمایه الزامات و ملاحظاتی وجود
خواهد داشت، که با تمرکز به تحولات ماه هاي گذشته به اهم آن اشاره می شود: لازم است در تنظیم سیاست هاي پولی و مالی در
کشور از یک سازوکار مبتنی بر رویکرد سیستمی تبعیت شود؛ پارامترهاي اساسی بازار به ویژه ریزساختارها، نقدشوندگی، شفافیت،
رونق معاملاتی، سازوکار کشف قیمت و … توسعه یابد؛ اقدام علمی مبنی بر عدم وجود دخالت سیاستی و سیاسی در بازار سرمایه
کشور به جامعه القاء شود؛ نهاد مسئول بازار سرمایه در کلیه تصمیم  گیري  هاي مرتبط با منافع 58 میلیون سرمایه  گذار این بازار عضو
اصلی باشد؛ برنامه و مدل دقیق و علمی براي سیاست گذاري پولی و مالی و مدیریت تحولات و ریسک بازارهاي دارایی مختلف تعیین و

 
توسط شوراي عالی ثبات مالی متناسب با شرایط اقتصادي کشور راهبري شود. 

 
زانیار احمدي، مدیر گروه آمار و تحلیل ریسک سازمان بورس و اوراق بهادار 

 
 -

- منبع خبر : سنا



کشوري که می خواستیم به امام زمان تحویل دهیم، دارد نابود می شود

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه سیاسی: یک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي
اسلامی با بیان اینکه دو سال گذشته می گفتند کرونا
امکان دارد بسیاري از کارهاي کشور، مردم، مناسبت ها و
تولید را تعطیل کند که ما گمان نمی کردیم به این شدت
باشد اما دیدیم که حرم حضرت رضا(ع) هم تعطیل شد اما
بحران کرونا را می شد در دل بحران کنترل کرد، افزود:
بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی

شود براي آن چاره اي اندیشید، جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم

 
پرچمش را به امام زمان(عج) تحویل دهیم، نابود می شود. 

امیرحسین بانکی پور در نشست بررسی راهکارهاي عملی تبیین مسئله جمعیت از دیدگاه مقام معظم رهبري که در مجتمع فرهنگی
آیه هاي مشهد برگزار شد، اظهار کرد: در دوران حساس و تأثیرگذاري به سر می بریم که اگر تا هفت، هشت سال آینده به بحران
پیري جمعیت بی توجهی کنیم این ابر بحران در 30 تا 40 سال آینده باعث نابودي نه فقط جمهوري اسلامی بلکه کل ایران زمین می
شود. عمق فاجعه عواقب پیري جمعیت هنوز براي مسؤولان و کارشناسان کشور به خوبی مشخص نشده است چه برسد براي عموم

 
مردم که اطلاعات کمی در این زمینه دارند. 

وي ادامه داد: این که در دو سه سال اخیر رهبري بیش از 40 بار با الفاظی نظیر این که من تنم از عواقب این بحران به لرزه در می
آید و یا تعابیري مثل اینکه ما خطا کردیم باید خطاهاي خود را جبران کنیم ذکر می کنند نشان از اهمیت این موضوع در دیدگاه
ایشان و دوراندیشی رهبري دارد. مسؤولان نگاهی سطحی به این مسئله دارند و تصور می کنند که تا حالا تأکید بر کاهش جمعیت

 
بوده و حالا برعکس شده اما مسئله بسیار خطرناك تر و عمیق تر از این حرف ها است. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه دو سال گذشته می گفتند کرونا امکان دارد بسیاري از کارهاي کشور، مردم، مناسبت ها
و تولید را تعطیل کند که ما گمان نمی کردیم به این شدت باشد اما دیدیم که حرم حضرت رضا(ع) هم تعطیل شد اما بحران کرونا را
می شد در دل بحران کنترل کرد، افزود: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی شود براي آن چاره اي اندیشید،
جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم پرچمش را به امام زمان(عج)

 
تحویل دهیم، نابود می شود. 

وي خاطرنشان کرد: با سیاست هاي اشتباه اعمال شده در دهه 70 ناگهان زاد و ولد در کشور نصف شد حال آنکه این دهه شصتی ها
30 سال دیگر کهنسال می شوند و چون فرزندي براي نگهداري ندارند باید نهضت ساخت خانه سالمندان آغاز شود.بانکی پور با بیان
اینکه هم اکنون پیش لرزه هاي این ابر بحران در صندوق هاي بازنشستگی آغاز شده و بیشتر آن ها در حال ورشکستگی هستند،
خاطرنشان کرد: اگر دولت بخواهد همه حق و حقوق آن ها را بدهد کل درآمد نفت هم کفاف آن ها را نمی دهد.عضو کمیسیون
فرهنگی مجلس اضافه کرد: یکی از بحران هاي جدي دولت هاي بعدي مسئله تأمین حقوق بازنشستگان است و ما امسال به اذن

 
رهبري 90 هزار میلیارد تومان براي تأمین حقوق بازنشستگان اختصاص دادیم و این تازه پیش لرزه این بحران است. 



وي با اشاره به اینکه هرم جمعیتی کشور هم تبدیل به یک ستون می شود که هر آن امکان ریزش دارد، ادامه داد: ما یک فاجعه بزرگ
را پیش رو داریم که اگر وضع به همین منوال ادامه یابد دیگر هیچ چیزي از کشور اعم از امنیت، اقتصاد و تولید باقی نمی ماند و حفظ
امنیت و تولید و اقتصاد نیازمند نیروي جوان است که ما نداریم.بانکی پور گفت: 20 سال دیگر دوره خشکسالی جوان هاي کنونی آغاز
می شود که آن موقع دیگر نمی شود کاري کرد چون فاجعه پیري جمعیت، بحران این دولت و آن دولت نیست کل ایران زمین را به
خطر می اندازد نه حکومت اسلامی را و به فرض که خداي نکرده حکومت جمهوري اسلامی هم از بین برود و همه لائیک باشیم باز
هم چیزي از خطر این بحران براي کشور کم نمی شود. این بحران از همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده مانند

 
حمله مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم جمعیت ایران را نابود کرد و جنگ تحمیلی خطرناك تر است. 

وي عنوان کرد: اگر در سیاهچاله پیري جمعیت افتادیم حداقل براي بیرون آمدن 150 سال زمان می برد و دشمنان ایران و اسلام هم
منتظر این فرصت هستند که با کمک این بحران چیزي از ایران باقی نگذارند.بانکی پور با بیان اینکه در نقشه هاي سازمان ملل تا سال
2040 در منطقه خاورمیانه فقط کشور ایران دچار پیري و به یک باره زمین گیر می شود، گفت: این بحران از نظر عمق و تأثیر بر

 
جامعه و مردم و کشور قابل مقایسه با دیگر بحران ها نیست. 

اکنون در اوج برخورداري کشور از زنان بارور هستیم و هفت سال دیگر وقت داریم از این موقعیت استفاده کنیم، هفت هشت سال قبل
براي ترمیم جمعیت، امید به دهه شصتی ها بود، اما سال گذشته میزان ولادت نوزادان زنان بارور نسبت به سال ماقبل 14 درصد کمتر

 
شده است، دهه هفتادي ها نصف دهه شصتی ها هستند؛ چه طور می شود کاهش جمعیت را جبران کرد؟ 

وي با اشاره به اینکه رشد جمعیت مدنظر رهبري 2/6 درصد بود در حالی که اکنون رشدي معادل 1/6 دهم درصد داریم، افزود:
کمیسیون فرهنگی مجلس در راستاي عملیاتی کردن منویات رهبري براي رشد جمعیت طرحی کارشناسی را با بیش از 6 هزار ساعت
کار کارشناسی به تصویب رسانده است و این طرح به دلیل پاره اي مشکلات جزئی قابل رفع از شوراي نگهبان برگشته و در حال

 
بازبینی است که امیدواریم با عملیاتی شدن آن روزنه امیدي براي گذر موفق از این بحران باز شود. 

بانکی پور ادامه داد : بیش از 30 سال سرمشق کنترل جمعیت در کل شئون اعم از آموزش، برخورداري از امکانات، اشتغال، مسکن و

 
وام حاکم بوده است و اکنون براي تغییر آن با مشکلات فرهنگی و عملی مواجه هستیم. 

نماینده اصفهان در مجلس شوراي اسلامی گفت: بر اساس این طرح حق اولاد 2 برابر و عائله مندي یک و نیم برابر می شود، میزان
حقوق نیز به ازاي هر فرزند افزایش و خوابگاه هاي دانشجویان متاهل(که قبلا گسترش آن ممنوع شده بود) افزایش می یابد، همچنین
برخی از ساختمان ها براي خوابگاه هاي متأهلان تغییر کاربري داده می شود و دانشگاه ها موظف هستند به دانشجویان بومی و

 
غیربومی خوابگاه متأهلی بدهند. 

وي اظهار کرد: طبق این طرح زوجی که دختر زیر 23 سال و پسر زیر 25 سال داشته باشد 200 میلیون تومان و ازواجی از این بیشتر
سن داشته باشند 140 میلیون تومان وام ازدواج می گیرند، به والدین داراي فرزند سوم و یا چهارم 150 تا 200 متر زمین با قیمت
تمام شده تعلق می گیرد که بهاي آن بعد از 6 سال قسط بندي می شود و براي ساخت آن نیز 150 میلیون تومان وام پرداخت می

 
شود. 

بانکی پور ادامه داد: اعتبارات لازم براي طرح هاي گفته شده در بودجه دیده شده است و براي تأمین آن جاي نگرانی وجود ندارد در
این طرح مادر فرزند سوم پس از سه ماه می تواند یک خودروي بدون نوبت به قیمت کمتر از بازار تحویل بگیرد، براي 3/5 میلیون
زوج نابارور کشور نیز امکاناتی نظیر قرار گرفتن تحت پوشش بیمه، تجهیز مراکز ناباروري و زایمان طبیعی رایگان براي همه مردم

لحاظ شده است و استنکاف مدیران و کارمندان از اجراي این طرح شامل مجازات می شود.



خیز صنعت لوازم خانگی براي صادرات

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1400/02/31

هرچند تولیدکنندگان لوازم خانگی در سال گذشته توانستند، به جاي برنامه 30درصدي رشد تولید به رشد 78درصدي دست
یابند، اما همچنان نگران احتمال تغییر سیاست هاي وارداتی و کم رنگ شدن حمایت از تولیدات داخلی هستند.

هرچند تولیدکنندگان لوازم خانگی در سال گذشته
توانستند، به جاي برنامه 30درصدي رشد تولید به رشد
78درصدي دست یابند، اما همچنان نگران احتمال تغییر
سیاست هاي وارداتی و کم رنگ شدن حمایت از تولیدات

 
داخلی هستند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، هرچند این روزها
مسئولان و تولیدکنندگان از رشد چشمگیر تولید لوازم خانگی و زمینه سازي براي صادرات این محصولات خبر می دهند، اما
صنعتگران همچنان نگران تغییر سیاست هاي حمایتی دولت و افزایش واردات لوازم خانگی به کشور هستند. در حال حاضر با وجود
محدودیت هاي موجود براي بخش تولید و تشدید تحریم ها، پتانسیل بالاي صنعت لوازم خانگی باعث رشد تیراژ تولید این محصولات

 
شده است. 

به گفته مهدي صادقی نیارکی، معاون امور صنایع وزارت صمت، سال گذشته بیش از 15 میلیون دستگاه لوازم خانگی در کشور تولید
شده و با اقداماتی که در راستاي توسعه صنعت لوازم خانگی ساخت محور صورت گرفته، براي بیش از یک میلیون و 300 هزار نفر

 
اشتغال زایی ایجاد شده است. 

وي گفت: صنعت لوازم خانگی با توجه به نقشی که در رفاه اجتماعی جامعه دارد، از صنایع پر اهمیت تلقی می شود و طی سال هاي

 
اخیر با تکیه بر پتانسیل هاي داخلی اکثر محصولات و تکنولوژي ساخت، بومی شده است. 

معاون امور صنایع وزارت صمت، میزان تولید لوازم خانگی در سال 99 را بیش از 15 میلیون دستگاه اعلام کرد و افزود: این صنعت در
سال گذشته به رغم وجود محدودیت هاي پیش روي بخش تولید توانسته رشد 78 درصدي تولید را محقق کند و این درحالی است

 
که برندهاي خارجی از ایران رفته و تولیدکنندگان با تکیه بر ظرفیت هاي داخلی توانستند این جهش تولید را محقق کنند. 

صادقی نیارکی از رشد 88 درصدي تولید یخچال و فریزر خبر داد و گفت: محصولات پر مصرف در این صنعت نظیر ماشین لباسشویی

 
و تلویزیون بیش از 70 درصد رشد تولید داشته است. 

کیوان گردان، مدیرکل صنایع برق، فلزي و لوازم خانگی نیز در این باره از رشد 100 درصدي انواع لوازم گازسوز خانگی خبر داد و
گفت: با توجه به اقدامات انجام شده در این صنعت، میزان تولید در سال 99 فراتر از برنامه محقق شده و شاهد توسعه عمق ساخت



 
داخل در این صنعت راهبردي هستیم. 

 
وي گفت: براي سال جاري نیز تولید 16.6 میلیون دستگاه لوازم خانگی و 300 میلیون دلار صادرات هدف گذاري شده است. 

 
گردان، گردش مال صنعت لوازم خانگی را 6 میلیارد دلار برآورد کرد و از ایجاد اشتغال براي 1.3 میلیون نفر در این صنعت خبر داد. 

تولیدکنندگان به فکر صادرات افتادند در این مورد حمید رضا غزنوي، سخنگوي انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان لوازم خانگی
با اشاره به اینکه بسیاري از مسایل، معضلات و مشکلات حوزه تولید لوازم خانگی کاهش یافته است، گفت: تولیدکنندگان این حوزه
علی رغم همه مشکلات و خروج شرکت هاي خارجی از کشورمان نشان دادند که می توانند علاوه بر تامین بازار داخل به صادرات نیز

 
بیندیشند. 

سخنگوي انجمن صنفی کارفرمایی تولید کنندگان لوازم خانگی اضافه کرد: هدف گذاري براي افزایش تولید 30 درصدي در سال 99

 
انجام شده بود، اما تولید در این حوزه به افزایش 78 درصدي دست یافت. 

 
غزنوي گفت: پتانسیل و ظرفیت لازم براي توسعه هر چه بیشتر در این رشته از لحاظ کیفیت، تنوع و ارزآوري بیشتر وجود دارد. 

تولیدکنندگان لوازم خانگی در کشور با وجود همه مشکلات و خروج شرکت هاي خارجی نشان دادند که می توانند علاوه بر تامین

 
بازار داخل به صادرات نیز توجه کنند 

وي با تاکید بر اینکه لوازم خانگی می تواند کشور را صنعتی کند، گفت: کشورمان در حوزه لوازم خانگی مزیت داریم، تمرکز را باید در

 
این حوزه براي برندسازي، تولید، صادرات و ارزآوري بگذاریم تا به سمت توسعه صنعتی و اشتغال پیش رویم. 

سخنگوي انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان لوازم خانگی گفت: وزارت صمت در حوزه تامین مواد اولیه می تواند این صنعت را

 
یاري کند و از دستگاه هاي ذي ربط در امر تولید به عنوان متولی صنعت مطالبه گري کند. 

نگرانی تولیدکنندگان از تغییر سیاست هاي واردات در کنار فراهم شدن زمینه صادرات براي صنعت لوازم خانگی، تولیدکنندگان

 
همچنان نگران تغییر در سیاست هاي وارداتی کشور هستند. 

محمدرضا شهیدي، دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویري در این مورد با تاکید بر ضرورت وجود یک متولی و
مرجع واحد در حوزه صنایع، تغییر سیاست هاي مربوط به حوزه واردات در پی نوسانات ارزي را از مشکلات مهم بخش تولید عنوان

 
کرد. 

وي با تاکید بر موفقیت صنعت لوازم خانگی در تامین نیاز بازار داخل، تصریح کرد: بخش تولید وظیفه خود را در زمینه تولید کافی، با
کیفیت و با قیمت متناسب با هزینه تولید انجام داده اما براي تداوم این شرایط نیاز به برخی اقدامات و اجراي سیاست هاي حمایتی

 
است. 

شهیدي با اشاره به نوسانات ارزي متوالی در دو دهه گذشته، به تاثیر آن بر سیاست هاي مربوط به حوزه تولید و صادرات اشاره کرد و
افزود: زمانی که شرایط ارزي کشور نامناسب شد، سیاست توجه به تولید داخل و تولیدکنندگان داخلی در پیش گرفته شد، ولی با



 
مساعد شدن وضعیت ارزي و بالا رفتن قیمت نفت، واردات افزایش پیدا کرد. 

وي تثبیت یک سیاست کلی در حمایت از تولیدکننده و ممنوعیت واردات کالاهاي مشابه تولید داخل را خواستار شد و اظهار داشت:
ظرفیت تولید داخل بسیار بالا است و در حال حاضر تنها 60 درصد ظرفیت تولید فعال است. از نظر کیفیت و خدمات پس از فروش
هم در وضعیت قابل قبولی هستیم، با توجه به تمام این موارد، نیاز بخش تولید این است یک برنامه چند ساله در خصوص ممنوعیت و
محدودیت هاي واردات اجرا شود تا تولیدکننده بتواند برنامه ریزي بلند مدت در راستاي جهش تولید و افزایش عمق ساخت داخل را

 
داشته باشد. 

شهیدي افزود: در شرایط فعلی تولیدکننده نمی داند در آینده چه وضعیت و شرایطی ایجاد می شود و اینکه با باز شدن درب هاي
واردات ممکن است تولید با مشکل روبرو شود و حتی واحد هاي تولیدي دچار آسیب جدي و ورشکستگی شوند؛ اتفاقی که در سال

 
هاي گذشته براي برخی از برندهاي ملی افتاد که بخشی از آن مربوط به سیاست هاي اعِمال شده در این حوزه بود. 

ضرورت ایجاد هماهنگی بین بخش هاي مختلف مرتبط با تولید دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویري با بیان اینکه
وزارت صمت متولی تولید در بخش صنعت است، پیروي و هماهنگی سایر دستگاه ها با این وزارتخانه را ضروري و لازم دانست و
تصریح کرد: اگر این همکاري، همگرایی و هماهنگی بین دستگاه ها ایجاد شود، بخش بزرگی از مشکلات بخش تولید و صنعت برطرف

 
خواهد شد. 

وي، واگرایی در ادبیات اداري وزراتخانه ها و دستگاه هاي مختلف را عامل ایجاد مشکل و مانع در تولید عنوان کرد و با انتقاد از جزیره
اي عمل کردن بخش هاي مختلف مرتبط با حوزه تولید، گفت: لازم است یک متولی براي حوزه صنعت مشخص شود که سایر بخش
ها در گمرك، بانک مرکزي، وزارت اقتصاد و دارایی، تامین اجتماعی و سایر بخش ها دستورات و مقررات آن را عملیاتی و اجرایی

 
کنند. 

در هر حال، با نزدیک شدن به زمان تشکیل دولتی جدید در کشور، تولیدکنندگان چشم انتظار اعمال سیاست هاي حمایتی از

 
تولیدات داخل از سوي مسئولان دولت آینده هستند که باید دید چه تدابیري در این بخش اندیشیده خواهد شد. 

پربیننده ترین موبایل گران شد ترخیص کالاهاي وارداتی متوقف شد قیمت جهانی طلا پایین آمد ورود 6شرکت زیرمجموعه هلدینگ
امید به بورس در صورت رسیدن مذاکرات به نتیجه مثبت گره اقتصاد ایران باز می شود



صعود بورس ها در جهان

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1400/02/31

بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند. نوشته صعود بورس ها در جهان اولین بار در جهان صنعت نیوز. پدیدار شد.

 
بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند. 

به گزارش جهان صنعت نیوز: در نشست اخیر اعضاي کمیته بازار باز بانک مرکزي آمریکا بر ادامه سیاست هاي محرك فعلی تا زمان

 
مشاهده بهبود قابل توجه شرایط اقتصادي تاکید شد. 

آن طور که منابع خبري از مفاد این جلسه گزارش داده اند، امکان تغییر در رویه فعلی و اتخاذ یک رویکرد انقباضی وجود دارد اما با
توجه به تمایل اعضا براي رشد بیشتر اقتصادي انتظار نمی رود این اتفاق در آینده نزدیک رخ دهد و احتمالا افزایش نرخ بهره در

 
انتهاي سال جاري میلادي یا ابتداي سال آینده اعمال خواهد شد.  

رابرت کاپلان- مدیر دفتر منطقه اي بانک مرکزي آمریکا در دالاس- گفته است به شخصه انتظار ندارد زودتر از سال آینده نرخ بهره
فعلی تغییر پیدا کند و تصمیم بر حفظ رویکرد فعلی است. به عقیده بسیاري از فعالان بازارهاي مالی، فدرال رزرو می خواهد پیش از
مقابله با افزایش قیمت ها، مساله رشد اقتصادي و اشتغال زایی را حل کند و به همین دلیل هم تصمیم گرفته است به طور موقت

 
میدان را براي تاخت و تاز تورم باز گذارد.   

اقتصادهاي بزرگ دنیا کماکان تحت تاثیر کرونا عملکرد بدي دارند: مرکز آمار انگلیس در گزارشی اعلام کرد اقتصاد این کشور در سه
ماهه منتهی به مارس به میزان 1.5 درصد کوچک شده است که این عملکرد 0.4 درصد کمتر از رشد ثبت شده بازه منتهی به ماه قبل
بوده است. سال قبل پنجمین اقتصاد بزرگ جهان 10 درصد کوچک شده بود که بدترین عملکرد اقتصاد این کشور طی سه قرن اخیر

 
بوده است. با کاهش محدودیت هاي کرونایی امید می رود رشد اقتصادي در فصل بعد مجددا به محدوده مثبت برگردد.    

داده هاي جدید منتشر شده از بخش خرده فروشی آمریکا نشان می دهد که در ماه آوریل رشد این بخش کلیدي اقتصاد امریکا به
صفر رسیده که این رشد یک درصد کمتر از رشد مورد انتظار قبلی بوده است. از آنجایی که بخش خرده فروشی تقریبا دو سوم کل بار
رشد اقتصادي آمریکا را روي دوش می کشد، آمار ضعیف ماه آوریل می تواند یک نشانه هشدار آشکار از کند شدن بیش از پیش

 
شتاب رشد اقتصادي این کشور باشد. انتظار می رود اقتصاد آمریکا امسال حدود هشت درصد رشد کند.   

در نخستین هفته از ماه می شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري در آمریکا با کاهش 34 هزارنفري به 473 هزار  نفر رسیده که
کمی فعالان بازار را نسبت به بهتر شدن وضعیت، حداقل در بازار کار امیدوار کرده است. این کاهش در حالی ثبت شد که انتظار می
رود روند متقاضیان صعودي باشد و به 490 هزار نفر برسد. بیشترین کاهش در شمار متقاضیان در ایالت هاي نیویورك، میشیگان،

 
ورمونت و فلوریدا به ثبت رسیده است. از طرف دیگر اما در جورجیا، واشنگتن و ایلینوي روند صعودي حفظ شده است.   



اگرچه معامله گران انتظار افزایش قابل توجه نرخ تورم آمریکا را داشتند اما اینکه متوسط نرخ تورم بزرگ ترین اقتصاد جهان در 12
ماه منتهی به آوریل با 1.6 درصد افزایش نسبت به دوره مشابه منتهی به ماه قبل به سطح 4.2 درصد رسیده، براي بسیاري از فعالان
شوکه آور بوده است به ویژه آنکه جروم پاول- رییس بانک مرکزي آمریکا- پیشتر وعده داده بود نرخ تورم در سطح معقولی از محدوده

 
دو درصدي عبور کند. این نرخ تورم بالاترین سطح تورمی ثبت شده در آمریکا در 13 سال اخیر بوده است.   

نگرانی از مسیر آینده نرخ تورم معامله گران را در بازارهاي مالی به وحشت انداخته است. نرخ تورم در بسیاري از مناطق از جمله در
آمریکا، آلمان و برخی از کشورهاي اروپایی دیگر از سطح هدفگذاري شده عبور کرده و دست بانک هاي مرکزي براي اتخاذ رویکرد
انقباضی به دلیل ضرورت تداوم حمایت ها از بخش هاي اقتصادي در برابر پیامدهاي کرونایی بسته است و این مساله در صورت وخیم

 
تر شدن می تواند خود منجر به پیدایش یک بحران جدید در جهان شود.   

 امیدواري ها به ثبت ارقام بالاي رشد اقتصادي پس از برنامه هاي واکسیناسیون سراسري کماکان در سطح بالایی باقی مانده است.
یک نظرسنجی جدید از اقتصاددانان نشان می دهد که میانگین رشد اقتصادي مورد انتظار آن ها براي آمریکا در سال جاري 7.6
درصد است که در صورت تحقق، بالاترین رشد ثبت شده سالانه این کشور طی 70 سال اخیر خواهد بود. از طرف دیگر اوضاع براي

 
چین احتمالا از این هم بهتر خواهد بود و رشد اقتصادي این کشور حدود هشت درصد پیش بینی می شود.   

تاکنون بیش از 165 میلیون و 974 هزار و 355 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 439 هزار و 149
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 105 نفر، برزیل با 441

 
هزار و 864 نفر، هند با 291 هزار و 303 نفر، مکزیک با 220 هزار و 850 نفر و انگلیس با 127 هزار و 701 نفر بوده است. 

جوزف اشتلوتسفوتز – کارشناس ارشد سرمایه گذاري در موسسه اوپنهایمر اینوستمنتز – گفت: کم کم در حال بازگشت به سطح
اقتصادي قبل از آغاز کرونا هستیم و این یک پیشرفت بزرگ و نشانه اي دلگرم کننده در غلبه بر یکی از جدي ترین بحران هاي مالی
معاصر است. در نیمه دوم امسال مطمینا اخبار بهتر بیشتري خواهیم داشت اما قطعا روزهاي پرنوسان بازارهاي مالی تکرار خواهد شد

 
چرا که هنوز هیچ کس نسبت به اینکه بحران به طور کامل پشت سر گذاشته شده است اطمینان ندارد. 

 
بورس آمریکا 

در وال استریت همه شاخص ها صعودي بودند؛ تا جایی که هر سه شاخص اصلی بورسی در سطح بالا تري از روز قبل خود بسته

 
شدند. 

شاخص «داوجونز ایدانستریال اوریج» با 0.64 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 34 هزار و 113.71 واحد بسته شد. شاخص
«اس اند پی 500» با 1.14 درصد افزایش تا سطح 4161.59 واحدي بالا رفت و دیگر شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی «نزدك

 
کامپوزیت» با 1.77 درصد صعود در سطح 13 هزار و 535.62 واحدي بسته شد. 

 
بورس هاي اروپایی 

در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، شاخص “فوتسی 100” بورس لندن با 1.0 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 7019.79
واحد بسته شد.  شاخص “دکس 30” بورس فرانکفورت در آلمان با افزایش 1.7 درصدي و ایستادن در سطح 15 هزار و 370.26
واحدي به کار خود خاتمه داد و شاخص “کک 40” بورس پاریس با پیشروي 1.29 درصدي در سطح 6343.58 واحد بسته شد. در



 
مادرید شاخص “ایبکس 35” 0.59 درصد بالا رفت و به 9124.30 واحد رسید. 

 
بورس هاي آسیایی 

در معاملات بورس هاي آسیا، شاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ تا جایی که شاخص “نیک کی 225” بورس توکیو ژاپن با صعود 0.19
درصدي تا سطح 28 هزار و 98.25 واحدي بالا رفت. شاخص “هانگ سنگ” بورس هنگ کنگ 0.5 درصد پایین رفت و در سطح 28
هزار و 450.29 واحد بسته شد. در چین شاخص “شانگهاي  کامپوزیت” افزایش 0.27 درصدي را تجربه کرد و در سطح 5186.41
واحد بسته شد. در استرالیا شاخص “اس اند پی اس اند ایکس 200” بورس سیدنی با 1.27 درصد صعود و ایستادن در سطح
7019.56 واحدي به کار خود خاتمه داد. در بین دیگر شاخص هاي مهم آسیایی، شاخص ” تاپیکس” ژاپن صعودي بود. (معیار

 
محاسبه تغییرات قیمتی، ساعت پایانی معاملات روزانه بورس نیویورك بوده است.) 

 
نفت 

در بازار طلاي سیاه روند قیمت ها نزولی بود. هر بشکه نفت “وست تگزاس اینتر مدیت” با 1.7 درصد کاهش به 62.05 دلار رسید و

 
نفت خام برنت دریاي شمال با ریزش 1.39 درصدي به ازاي 65.07 دلار در هر بشکه مبادله شد. 

 
طلا و نقره 

همچنین در بازار فلزات گران بها، بهاي هر اونس طلا با افزایش 0.25 درصدي نسبت به روز قبل در سطح 1875.05 دلار معامله شد.

 
هر اونس نقره با افزایش 0.16 درصدي به ازاي 27.84 دلار مبادله شد. 

 
 -
-



امام جمعه اراك: همه باید خود را براي انتخاباتی پرشور آماده کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1400/02/31

اراك - ایرنا - نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: همه آحاد ملت باید خود را براي انتخاباتی باشکوه، حماسه ساز، عزت
آفرین و با اقتدار آماده کنند.

اراك - ایرنا - نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت:
همه آحاد ملت باید خود را براي انتخاباتی باشکوه، حماسه

 
ساز، عزت آفرین و با اقتدار آماده کنند. 

« قربانعلی دري نجف آبادي» در خطبه هاي نماز عبادي و
سیاسی جمعه اراك افزود: مردم باید در انتخاب افراد اصلح
براي مدیریت کشور کمک دهند و آگاهانه در این آزمون

 
شرکت کنند. 

وي بیان کرد: پس از 11 روز مقاومت، مردم مظلوم

 
فلسطین به پیروزي با عظمتی دست پیدا کردند. 

خطیب جمعه اراك افزود: هرچند فلسطینیان در این مسیر، شهداي زیادي تقدیم کردند و به هفت هزار واحد مسکونی خسارت وارد

 
شد اما سرانجام به پیروزي رسیدند. 

امام جمعه اراك ادامه داد: این پیروزي در سایه اتحاد، انسجام و همبستگی مردم فلسطین و قدرت اراده اهالی قدس شریف محقق شد.

آیت االله دري نجف آبادي اظهار داشت: فلسطینی ها در زمان هاي گذشته با سنگ مقابل اسرائیل می ایستادند اما امروز رژیم غاصب
صهیونیستی که خود را جزو پنج تا ششمین ارتش قدرتمند دنیا می داند، در مقابل عزم و اراده و تجهیزات مردم مظلوم و ستمدیده

 
فلسطین عاجز شده است. 

 
وي تصریح کرد: ننگ بر کشورهاي عربی که از ملت خود دفاع نکردند و آنها باید زیر خاك بروند. 

آیت االله دري نجف آبادي بیان کرد: سیاستمداران ورشکسته غرب نیز بدانند که امت اسلام، ملت فلسطین و مقاومت زنده و جاوید

 
است. 

 
وي تاکید کرد: خداوند وعده داده و به طور قطع از انسان هاي با ایمان دفاع می کند. 

آیت االله دري نجف آبادي اظهار داشت: امید است دولت آینده در زمینه فرهنگی، اقتصادي، اجتماعی و چالش هاي اجتماعی، امنیت



ملی و بین المللی، تشکیل خانواده و ازدواج براي جوانان، اشتغال، مدیریت منابع نقدینگی، اشتغال خرد، حمایت از کشاورزي،

 
کارآفرینی، و بخش هاي غیردولتی و سایر موارد گام بردارد و به معناي واقعی با فساد مبارزه کند. 

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي افزود: مشکلات زیادي در زمینه خصوصی سازي ایجاد شد که نمونه آن مقرر شده بود پالایشگاه

 
امام خمینی (ره) شازند واگذار شود اما با پیگیري هاي اینجانب و دستور رهبر معظم انقلاب از این امر جلوگیري شد. 

امام جمعه اراك ادامه داد: عمل به سه دستور مهم اسلام، دعوت به خیر، دعوت به معروف و مبارزه با منکرات، از بزرگترین عبادات

 
است که باید مورد توجه جدي همگان قرار گیرد. 

سالروز جنایات آل سعود در قبرستان بقیع و قبور مطهر مدینه منوره و روز اهداي عضو از دیگر مواردي بود که در خطبه هاي عبادي و

 
سیاسی جمعه اراك به آنها پرداخته شد. 

 
نماز عبادي و سیاسی جمعه در 32 نقطه استان مرکزي اقامه می شود. 

 
برچسب ها 

 
- آیت االله قربانعلی دري نجف آبادي 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 

 
- امام جمعه اراك 

 
- خطبه ها 

 
پروندهٔ خبري 

- انتخابات 1400



زنگ خطر تعطیلی دامداري هاي کرمانشاه به صدا درآمد/ ارز دولتی گرفتند

اما خوراك دام نیاورده اند!

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1400/02/31

خبرگزاري فارس-کرمانشاه-شکیبا کولیوند: در وضعیتی که
شیوع ویروس کرونا بر واحدهاي تولیدي و کسب وکارهاي
بسیاري صدمه زد؛ دامداري هاي کرمانشاه علاوه بر
پیامدهاي شیوع این ویروس با مشکلات تأمین خوراك دام،
خشک سالی و مواردي از این دست نیز روبرو هستند.
موضوعی که به راستی در پی آن می توان گفت که زنگ

 
خطر تعطیلی دامداري هاي کرمانشاه به صدا درآمده است. 

استان کرمانشاه به عنوان یکی از استان هاي غربی کشور از گذشته هاي دور، در عرصه کشاورزي و دام پروري مطرح بوده است و در
این بین، صنعت دام پروري از جمله صنایع مهمی است که ارزش افزوده زیادي می تواند به همراه داشته باشد. ارزش افزوده اي که هم
براي استان هم براي سرمایه گذاران این عرصه مناسب خواهد بود اما باید دید تا چه حد از این ظرفیت در مسیر اشتغال زایی،

 
درآمدزایی، تولید و توسعه در استان استفاده شده است. 

بنابه سخنان معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي استان کرمانشاه در فروردین ماه سال 1399، روزانه حدود 100 تا

 
150 تن شیر از استان کرمانشاه خارج می شد. 

بهرام خانی با بیان اینکه تولید شیرخام در استان کرمانشاه برابر 350 هزار تن بوده است، خاطرنشان کرد: سرانه تولید شیر در استان
بیش از سرانه مصرف آن است. بدین ترتیب شیر قابل جمع آوري ما که در روند صنعت قرار می گیرد، نزدیک به 250 هزار تن است و

 
مابقی به عنوان شیر عشایري وارد چرخه خودمصرفی و تبدیل به روغن و محصولات محلی می شود. 

وي با تأکید بر اینکه روزانه حدود 100 تا 150 تن شیر، از استان کرمانشاه خارج می شود، یادآور شد: معادل این میزان توسط

 
کارخانه هاي لبنی به استان وارد می شود، یعنی صادرات و واردات ما در این زمینه برابر است. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزي استان کرمانشاه با تأکید بر اینکه استان کرمانشاه ظرفیت مناسبی براي توسعه دام
پروري دارد، ادامه داد: برنامه اي که براي استان کرمانشاه داریم، رساندن تولید شیرخام استان کرمانشاه به 500 هزار تن است که در
این مسیر، تحقق افزایش تولید شیر در استان در گرو توسعه واحدهاي پرورش گاو شیري، در کنار تکمیل ظرفیت واحدهاي موجود و

 
بازگرداندن واحدهاي غیرفعال به چرخه تولید است. 

از سوي دیگر، آذرماه سال گذشته بود که رئیس انجمن صنایع لبنی استان کرمانشاه با تصریح براینکه درحالی که در استان کرمانشاه
واحدهاي دامداري بسیاري احداث شده اما شاهد این هستیم که واحدهاي لبنی استان رو به تعطیلی رفته است، خاطرنشان کرد: این



روند، موجب شده است تا شیرهاي تولیدي استان کرمانشاه به شرکت هاي دیگري چون کاله فروخته شوند و یا براي ورود به موضوع
صنایع تبدیلی بستنی و یا شیر خشک به استان هاي دیگري ارسال شوند، حال آن که در استان کرمانشاه ظرفیت احداث یک واحد

 
تولید شیرخشک وجود دارد. 

سیدمهدي افخمی، به میزان تولیدات شیر در واحدهاي دامداري صنعتی فعال در استان اشاره کرد و گفت: تولید روزانه 15 تا 25 تن
شیر در هر یک از واحدهاي دامداري صنعتی مختلف در استان کرمانشاه و طرح هاي توسعه اي براي برخی از دامداري ها نشان از

 
تولید مناسب شیر در استان کرمانشاه دارد. 

وي ادامه داد: از سویی، بخش خصوصی در این مسیر ورود پیدا کرده و حتی شرکت شستا نیز برنامه هایی در جهت توسعه واحدهاي

 
دامداري استان کرمانشاه دارد. 

رئیس انجمن صنایع لبنی استان کرمانشاه با بیان این پتانسیل ها یادآور شد: نیاز به احداث یک واحد تولید شیر خشک در استان

 
کرمانشاه داریم چراکه در حال حاضر، شیرهاي تولیدي استان به دیگر استان ها فرستاده می شود. 

افخمی به موقعیت مناسب استان کرمانشاه به لحاظ آب و هوایی براي تولیدات دامی اشاره کرد و گفت: زمینه تولید خوراك دام نیز در
استان بسیار مساعد است به نوعی که از استان هایی چون اصفهان، شیراز و همدان براي خرید ذرت علوفه اي مناسب به کرمانشاه می
آیند بدین سان، حال که زمینه براي دام پروري سبک و سنگین در استان مهیّا است نیاز است تا صنایع لبنی و تبدیلی در این حوزه را

 
نیز در استان کرمانشاه توسعه بخشیم. 

اما به راستی حال وضعیت فعالان این عرصه چگونه است؟ آیا توانسته ایم واحدهاي تولیدي در این عرصه را سرپا نگه داشته و به طرح
هاي توسعه اي آن ها کمک کنیم و در مسیر تکمیل زنجیره تولید در این عرصه قدم بگذاریم یا دامداري هاي استان این روزها با

 
مشکلاتی دست و پنجه نرم می کنند؟ 

در این زمینه پاي صحبت هاي امیر طاهرآبادي؛ مدیر یک گاوداري در شهرستان کنگاور و علیرضا حقیقی؛ مدیر گاوداري اي در
شهرستان صحنه از استان کرمانشاه نشستیم تا حال وروز کاري و فضاي دامداري آن ها را جویا شویم که در ادامه متن این گفتگو را

 
می خوانید: 

 
از افزایش سه برابري قیمت خوراك دام تا کاهش مصرف لبنیات و گوشت 

مدیر گاوداري شهرستان کنگاور در گفت و گو با خبرنگار فارس، صحبت هاي خود را با این جمله آغاز کرد: وضعیت خوبی نداریم!

 
بحث خشک سالی از یک سو و بحث تأمین خوراك دام از سوي دیگر! 

امیر طاهرآبادي با تصریح بر اینکه در بازار نمی توانیم جو پیدا کنیم، اظهار کرد: گندمی که براي خوراك مردم است؛ خریداري می

 
شود و براي نهاده هاي دامی مورد استفاده قرار می گیرد. 

وي با بیان اینکه در خصوص وضعیت نهاده هاي مورد نیاز دامی با افزایش شدید قیمت ها روبرو هستیم، اظهار کرد: این نهاده ها،

 
امروز با افزایش 100 درصدي قیمت به دست ما می رسند و قیمت علوفه نیز به همین ترتیب، رشد دو برابري داشته است. 



وي خاطرنشان کرد: نهاده هایی که با ارز چهار هزار و 200 تومان می آیند، به دست مصرف کننده نمی رسند و اگر هم برسند، تنها

 
40 درصد مصرف ما با آن ها تأمین می شود. 

مدیر گاوداري شهرستان کنگاور با اشاره به اینکه بایستی 60 درصد نهاده هاي مورد نیازمان را از بازار آزاد تهیه کنیم، عنوان کرد:
قیمت این نهاده ها نسبت به سال گذشته، رشد سه برابري داشته است به نوعی که اگر آن ها را سال گذشته با قیمت یک هزار و 700

 
تومان خریداري می کردیم، در حال حاضر آن ها را باید با قیمتی در حدود پنج هزار و 300 تومان بخریم! 

طاهرآبادي با اشاره به این وضعیت مطرح کرد: 45 نیروي کار به صورت مستقیم در گاوداري ما مشغول به کار هستند و روزانه 24 تا

 
25 تن تولید شیر داریم که از این میزان تولید، مقداري در استان کرمانشاه و باقی آن به استان هاي همجوار می رود. 

وي در بخش پایانی این گفت و گو به تأثیرات شیوع ویروس کرونا بر وضعیت این گاوداري پرداخت و گفت: تعطیلی رستوران ها
موجب کاهش میزان درخواست براي خرید گوشت شد و از سویی دیگر، شیوع این ویروس باعث شد تا در مجموع با کاهش چشمگیر

 
مصرف گوشت و لبنیات روبرو شویم. 

 
هیچ چیز گیر نمی آید! 

مدیر گاوداري در شهرستان صحنه در گفت و گو با فارس مطرح کرد: متأسفانه در زمینه نهاده هاي دامی و خوراك دام باید بگویم،

 
هیچ چیزي گیر نمی آید! 

علیرضا حقیقی با بیان این موضوع تشریح کرد: یا نهاده ها و خوراك دام مورد نیازمان نیست که آن ها را خریداري کنیم یا با افزایش

 
قیمت بسیاري روبرو است. 

وي با تصریح بر اینکه این طور که پیش می رود، بایستی آخرش گاوداري را جمع کنیم، اظهار کرد: از سال 1365 مشغول به فعالیت
در این عرصه هستم اما این روزها مادام می بینم که قیمت نهاده هاي مورد نیاز روز به روز در حال افزایش است اما از طرفی نمی

 
توانم یک ریال شیرهاي تولیدي گاوداري را بفروشم! 

مدیر گاوداري در شهرستان صحنه با تصریح بر اینکه ماهی 10 تا 12 میلیون تومان از جیب خودم براي پیش بردن گاوداري هزینه

 
می کنم، عنوان کرد: هم اکنون به جز خودم سه نیروي کار دارم. 

حقیقی با تصریح بر اینکه با افزایش دو برابري قیمت نهاده ها روبرو هستیم، اظهار کرد: متأسفانه به سبب خشک سالی حتی کاه خالی

 
مورد نیاز دام گیرمان نمی آید. 

وي ادامه داد: یونجه اي را که سال گذشته با قیمت کیلویی دو هزار و 500 تومان خریده ام، هم اکنون سر زمین حتی به قیمت پنج

 
هزار تومان نیز به ما نمی فروشند! 

وي در بخش پایانی سخنان خود ضمن ابراز تأسف و ناراحتی مطرح کرد: دو ماه نمی کشد که باید مجموعه را تعطیل کنم، آیا سایر

 
فعالان این عرصه هم تا این حد با چنین مشکلاتی گریبانگیر هستند؟! 



گرانی نهاده هاي دامی، تعطیلی واحدهاي دامداري، نبود صنایع تبدیلی و بی توجهی به برندسازي محصولات لبنی استان از یک سو و
البته شیوع چندین ماهه ویروس کرونا و تأثیرات آن بر مصرف گوشت و لبنیات از سوي دیگري فشارهاي مضاعفی است که این روزها

 
دامداران استان کرمانشاه را تهدید می کند. 

صنعت دام پروري از جمله صنایع مهمی است که ارزش افزوده زیادي می تواند به همراه داشته باشد. ارزش افزوده اي که هم براي
استان هم براي سرمایه گذاران این عرصه مناسب خواهد بود اما به راستی در استان هاي غربی کشورمان که به لحاظ شرایط آب و
هوایی و منطقه اي، هم امکان تولید علوفه و هم امکان تولید شیر و صادرات محصولات لبنی از مرزهاي غربی را دارند. تا چه حد در

 
این عرصه موفق عمل کرده اند؟ 

به راستی، در وضعیتی که شیوع ویروس کرونا بر واحدهاي تولیدي و کسب وکارهاي بسیاري صدمه زد؛ دامداري هاي کرمانشاه علاوه
بر این پیامدهاي شیوع این ویروس با مشکلات تأمین خوراك دام، خشک سالی و مواردي از این دست نیز روبرو هستند. موضوعی که
به راستی در پی آن می توان گفت که زنگ خطر تعطیلی دامداري هاي کرمانشاه را در امتداد تعطیلی بسیار زیاد واحدهاي لبنی به

 
صدا درآمده است. 

اما حال باید دید آیا مسئولین استانی در سالی که آمیخته با شعار «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» است، آیا به تولیدکنندگان و
فعالین این عرصه که بخش مهمی از سبد غذایی مردم و البته سلامتی مردم را بر عهده دارند، نیم نگاهی خواهند کرد یا وضعیت پیش

 
رو در نهایت منجر به تعطیلی و کمبود این کالاها و محصولات سالم در بازار و در نهایت، مشکلات عدیده دیگري خواهد شد. 

انتهاي پیام/ح



دکتر طهرانچی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را تبریک گفت

منبع: آناشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی طی پیامی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به اساتید، کارمندان و دانشجویان
این دانشگاه تبریک گفت.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی طی پیامی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به اساتید، کارمندان و دانشجویان این

 
دانشگاه تبریک گفت. 

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري آنا، دکتر محمدمهدي
طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور پیامی فرارسیدن
سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به اساتید، کارمندان و

 
دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی تبریک گفت. 

 
در متن پیام دکتر طهرانچی آمده است: 

با حمد و ستایش به محضر باري تعالی و درود بر پیامبر
خاتم(ص) و اهل بیت کرامش که چراغ راه بشریت  اند، فرارسیدن

سی و نهمین سالگرد تاسیس دانشگاه آزاد اسلامی و ورود به چهل سالگی این دانشگاه را به اعضاي این خانواده بزرگ و خدمتگزار به

 
عرصه علم و دانش تبریک می گویم. 

دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان مولود انقلاب، مجموعه بی  نظیري است که با کمک پربرکت امام راحل، هدایت مدبرانه مقام معظم
رهبري و تلاش دست اندرکارانش در جمهوري اسلامی ایران معنا پیدا کرد و امروز به قطب بزرگ علم و فناوري تبدیل گردیده و در

 
حال حاضر نیمی از بار آموزش عالی کشور را برعهده دارد. 

 به واقع دستاوردها و موفقیت هاي بزرگی که در این دانشگاه رقم می خورد، به دلیل مشارکت و تعامل همه بخش هاي دانشگاه است.
جا دارد از زحمات همه اعضاي هیئت علمی پرتلاش و دلسوز و کارمندان خدوم تشکر و قدردانی کنم که با پشتکار و جدیت موجب
پیشرفت این دانشگاه شده اند. امیدوارم در ماه هاي پیش رو با فراگیري واکسیناسیون اقشار مختلف و به ویژه جامعه دانشگاهی، شاهد

 
برگزاري کلاس هاي حضوري در دانشگاه ها باشیم. 

در یک سال اخیر به دلیل تداوم شیوع ویروس کرونا امکان آموزش حضوري در دانشگاه فراهم نبود و در این مدت همه همکاران در
واحدهاي دانشگاهی به ویژه بخش فناوري اطلاعات کوشیدند بستر مناسبی براي ارائه خدمات غیرحضوري ایجاد شود که این امر پس
از یکپارچگی شبکه دانشگاه نسبت به گذشته ملموس بود. امیدوارم با تقویت نقاط قوت و رفع برخی نواقص، سطح کیفی خدمات

 
شبکه اي دانشگاه در حوزه هاي مختلف ارتقاء پیدا کند. 



امروز در دانشگاه آزاد اسلامی به تأسی از اندیشه ها و مکتب امام خمینی(ره) و منویات مقام معظم رهبري به دنبال تحولی کارآمد
هستیم. به همین جهت، اجراي برنامه راهبردي عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی براساس آمایش منطقه اي، اجتماعی، اقتصادي و فناوري
در استان ها در دستور کار قرار گرفته و در این راستا توجه به حوزه دارو، صنایع خلاق و امنیت غذایی را در اولویت برنامه ها قرار داده

 
ایم که با وجود داشتن بزرگترین شبکه دانشگاهی، می توان به هدف تعیین شده دست پیدا کرد. 

خوشبختانه در یک سال گذشته اقدامات خوبی در دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفته است؛ دانشگاه با سامانه «آموزشیار» تقویت و با
سامانه «پژوهشیار» به سازمانی پژوهشی تبدیل شد و به دنبال این هستیم که دانشگاهی در تراز انقلاب اسلامی، کارآمد و توسعه یافته

 
داشته باشیم. 

به واقع یکی از ویژگی هاي خاص دانشگاه آزاد اسلامی این است که تنها نهاد تعلیم و تربیت یکپارچه در کشور به شمار می رود و  این
نظام یکپارچه می تواند اثربخش باشد. از این رو امروز دانشگاه آزاد اسلامی یکی از محیط هاي جهاد علمی است که در تمامی عرصه

 
هاي علم و فناوري حضوري فعال دارد. 

پاسخگو بودن و هوشمندسازي دانشگاه، مسئله محوري، ایجاد سراهاي نوآوري و اجراي طرح پویش با هدف اشتغال جوانان و توجه به
اقتصاد شهرها از جمله برنامه هاي دیگر دانشگاه آزاد اسلامی در سال جاري خواهد بود و تلاش می کنیم ساختار سوم دانشگاه را با
کمک همه همکاران در دانشگاه کلید بزنیم، به طوري که سازمانی فناور، خلاق، آموزش و پژوهش محور با هدف خلق محصول داشته

 
باشیم.   

معتقدم، تولید علم نافع و تربیت نیروي انسانی کارآمد می تواند موتور این دانشگاه را به خوبی حرکت دهد و اثرات آن در توسعه پایدار
کشور ملموس باشد؛ به همین دلیل رویکردهاي حل مساله، تربیت نیروي انسانی توانمند، افزایش دانش، تعالی فردي و اجتماعی را به
عنوان برنامه هاي عملیاتی در نظر گرفته ایم. توجه به معیشت کارمندان و اعضاي هیئت علمی یکی دیگر از اولویت هاي مهم و
اثرگذار در این برنامه خواهد بود و می  کوشیم در سال 1400 به این هدف گذاري معنا ببخشیم تا بدین وسیله قدردان زحمات این

 
خانواده شریف باشیم. 

در پایان مجدداً سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به اساتید دلسوز، همکاران خدوم و دانشجویان عزیز این خانواده بزرگ تبریک
و تهنیت می  گویم. عزت و توفیق روزافزون همگان را از خداوند متعال خواستارم و امیدوارم در راه خدمت به کشور و مردم شریف

 
ایران اسلامی سربلند باشیم. 

 
  

 
محمدمهدي طهرانچی 

 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

انتهاي پیام/4107/



«پویش ملی نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم» در کردستان آغاز شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1400/02/31

 به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، با حضور رئیس
دانشگاه پیام نور، رئیس سازمان بسیج اساتید و مدیر خبرگزاري فارس کردستان از پوستر«پویش ملی نامه ایرانیان به رئیس جمهور

 
سیزدهم» رونمایی شد. 

در این مراسم که در سالن ماموستا هه ژار دانشگاه پیام نور سنندج برگزار شد، جمعی از اساتید دانشگاه هاي کردستان، آزاد،

 
فرهنگیان، پیام نور و فنی و حرفه اي استان حضور داشتند. 

رئیس دانشگاه پیام نور کردستان در این مراسم اظهار داشت: در ایام انتخابات قرار داریم و آنچه وجود دارد این انتخابات یکی از

 
حساس ترین انتخابات ها در تاریخ جمهوري اسلامی ایران است. 

 
یعقوب احمدي افزود: با نگاهی سطحی به وضعیت کشور، منطقه و جهان، حساسیت این انتخابات براي ما روشن خواهد شد. 

وي تصریح کرد: هر چند انتخابات مهم و حساس است اما میزان مشارکت مردمی و نتیجه آن از همه مهم تر است لذا همه باید

 
احساس مسوولیت کنیم و تکلیف داریم ضمن تلاش براي مشارکت بیشتر در انتخابات به نتیجه آن نیز توجه کنیم. 

احمدي در ادامه «پویش ملی نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم» را کاري خوب عنوان کرد و گفت: در قالب این نامه ها می توان

 
جداي از پیشنهادات، نوعی مطالبه گري داشت. 

رئیس سازمان بسیج اساتید کردستان نیز در ادامه این نشست گفت: این پویش با همکاري بسیج اساتید و خبرگزاري فارس دنبال می

 
شود و نامه هاي برتر در خبرگزاري فارس و دیگر رسانه ها منتشر خواهد شد 

مهدي حاتمی محورهاي پیشنهادي این پویش را، ارتقا وضعیت معیشت عمومی، افزایش ارزش پول ملی، رونق کسب وکار و اشتغال،
جهش تولید و رفع موانع پیش رو؛ عدالت گستري، فسادستیزي، مبارزه با ویژه خواري، رانت، نفوذ و ...؛ تحکیم انسجام اجتماعی و
همبستگی ملی در جهت مشارکت ایرانیان در مدیریت عمومی کشور؛ تحول و تعالی فرهنگی، دینداري، معنویت، اخلاق و سبک



 
زندگی اسلامی ایرانی و تاکید بر آزادي، کرامت انسانی، اقتدار علمی، استقلال ملی و توسعه روابط خارجی ذکر کرد. 

به گفته وي، به 1400 نفر از نامه هاي منتخب مردمی، دانشگاهیان، نخبگان، بانوان، جوانان و راي اولی ها به رئیس جمهور منتخب،

 
جوایز نفیسی اهدا خواهد شد. 

 
حاتمی مهلت ارسال آثار را پایان خردادماه امسال اعلام کرد. 

 
 

مدیر خبرگزاري فارس استان کردستان نیز با عنوان این مطلب که در عصري که رسانه تعیین کننده است و هدایت افکار عمومی را در

 
دست دارد، استفاده از رسانه هاي برند در انتقال پیام ها و اهداف پویش ها موثر است. 

توفیق مفاخري افزود: پویش ملی نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم به همت بسیج اساتید و همکاري خبرگزاري فارس شروع شده
و این ظرفیتی براي ارائه پیشنهادات، طرح مطالبات و خواسته هاي به حق مردم از رئیس جمهور آینده است که شاید در دولت فعلی و

 
دولت هاي گذشته نتوانسته اند آنها را مطالبه کنند. 

وي اعلام کرد: خبرگزاري فارس در کردستان آمادگی دارد تا نامه هاي برتر اقشار مختلف اعم از نخبگان، اساتید دانشگاه ها،

 
متخصصین بخش هاي گوناگون سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي، جوانان، بانوان و عامه را در این رسانه منتشر کند. 

مفاخري عنوان کرد: افرادي که تمایل دارند نامه آنها در خبرگزاري فارس منتشر شود، فایل نامه را در پیام رسان هاي ایتا، تلگرام،

 
واتساپ، بله و سروش به شماره 09393730960 ارسال نمایند. 

انتهاي پیام/2330/70



تقدیر امام جمعه سنندج از اجتماع مردم کردستان در محکومیت جنایات

اسرائیل در فلسطین

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، ماموستا فایق
رستمی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته سنندج، ضمن
محکوم کردن قتل عام فلسطینیان زیر بمباران و سلاح
هاي مدرن اسرائیل غاصب و کشتن زنان و کودکان بی
دفاع، اظهار کرد: روز گذشته مردم غیور، متدین و همیشه
در صحنه کردستان با حضور خودجوش اقدامات ددمنشانه
رژیم غاصب صهیونیست را محکوم کردند و نشان دادند در
دفاع از دین و ارزش هاي آن همیشه در عرصه حاضر

 
هستند و این نشانه ایمان و باور پاك مردم این استان است. 

وي از مسجد و اماکن دینی به عنوان بهترین مکان براي آرامش دادن به روح و روان و حرکت به سمت معنویت نام برد و گفت:

 
مساجد به حقیقت مکان و بیمارستانی به تمام معنا براي آرامش دادن به روح و روان انسان هاست. 

امام جمعه سنندج اضافه کرد: حضور مدیران در جمع مردم در نمازهاي جمعه موجب افزایش حس اعتماد جامعه و همچنین شناخت

 
بیشتر آنها از مشکلات موجود در جامعه می شود. 

وي خاطرنشان کرد: امیدواریم تمام مسئولان و مدیران در نظام اسلامی با عزم جهادي در مسیر خدمت هرچه بیشتر به جامعه اسلامی

 
حرکت و زمینه رفع مشکلات جامعه به ویژه اشتغال و ازدواج جوانان را فراهم سازند. 

 
ماموستا رستمی تصریح کرد: دلی که به نور قرآن و ترس خدا پر نشود هرگز انسان را به سمت نور و سعادت هدایت نخواهد کرد. 

وي از پیامبر اکرم اسلام به عنوان بزرگترین الگوي رحم و مهربانی نام برد و افزود: هرگز نباید اینگونه تصور کنیم که پیامبر(ص)

 
انسانی همچون سایر جامعه بشري است چراکه آن حضرت اعجاز شده از سوي خداوند است. 

امام جمعه سنندج در پایان خطبه ها اضافه کرد: ویروس کرونا زندگی بشریت را به بدترین شکل درگیرکرده است امیدواریم خداوند
تبارك و تعالی هرچه زودتر شر این بیماري را از سر جامعه انسانی بکند و با نابود کردن دشمنان اسلام، صلح و سازش، وحدت و

 
برادري و آرامش را به جهان اسلام بازگرداند. 

انتهاي پیام/2330/71/ر



افتتاح یک واحد بومگردي در تالش

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1400/02/31

یک اقامتگاه بومگردي به مناسبت هفته میراث فرهنگی در تالش افتتاح شد. The post افتتاح یک واحد بومگردي در تالش
appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اقتصادي 1400/02/31 - 12:19 

 
- کد خبر:588027 

افتتاح یک واحد بومگردي در تالش یک اقامتگاه بومگردي به مناسبت هفته میراث فرهنگی در تالش افتتاح شد. به گزارش
8دي،معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان گفت:به مناسبت هفته میراث فرهنگی ، یک طرح

 
بومگردي در منطقه ماشین خانه تالش افتتاح شد. 

حمیدرضا آذرپور با بیان اینکه براي افتتاح این واحد بومگردي یک میلیارد و 500 میلیون تومان هزینه شد، افزود: یکی از اهداف این

 
اداره کل ایجاد مراکز بومگردي با حفظ نوع معماري و الگو هاي بومی منطقه است. 

وي ایجاد اشتغال را یکی دیگر از اهداف ایجاد واحد هاي بومگردي عنوان و اضافه کرد: با افتتاح مرحله نخست این طرح، 7 نفر به

 
صورت مستقیم مشغول به کار شدند. 

 
- بومگردي 

 
- تالش 

 
- میراث فرهنگی 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط رونمایی از کتاب "سماموس؛ پیداي ناپیدا" در موزه باستان شناسی رشت گیلان یونیما؛ اتحادیه اي براي عروسک ها به
آتش کشیده شدن پرچم رژیم کودك کش اسرائیل در تالش + عکس آزادي 8 زندانی جرایم غیرعمد در گیلان 2 هزار اثر تاریخی در

 
گیلان مستند سازي شده است 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 



ارسال نظر



شرایط تحت تکفل بودن فرزندان در تامین اجتماعی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1400/02/31

کانون بازنشستگان تامین اجتماعی در پاسخ به این پرسش که «فرزندان تا چه زمانی تحت تکفل محسوب می شوند؟»
پاسخی را منتشر کرد.

به گزارش گروه وبگردي خبرگزاري صدا و سیما، کانون بازنشستگان تامین اجتماعی شرق تهران در پاسخ به پرسش بازنشستگان

 
در وضعیت فرزندان تحت تکفل پاسخی را منتشر کرد. 

«فرزندان اناث بیمه شدگان در صورت نداشتن شوهر و عدم
اشتغال به کار و فرزندان ذکور تا سن بیست سالگی (19سال
تمام) و پس از آن منحصراً درصورتی که به تحصیلات دانشگاهی
اشتغال (اشتغال به تحصیل) داشته باشند و یا معلول از کار افتاده

نیازمند باشند.»



دشمن در فضاي مجازي بدنبال کاهش مشارکت انتخاباتی است

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1400/02/31

کارشناس مسائل سیاسی با اشاره به اینکه؛ حضور مردم درانتخابات بدون شک خنثی کننده توطئه هاي مختلف دشمن
خواهد بود گفت: دشمن در فضاي مجازي بدنبال کاهش مشارکت انتخاباتی است

محمد باقر رضایی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه تحلیل و
اطلاع رسانی صبح زاگرس ، اساسی ترین مسئله کشور
مسئله انتخابات است و ما در هر شهر و دیاري که هستیم
انتخابات به عنوان یکی از اصلی ترین مسله آن شهر باید
تلقی شود چرا که ما در این جامعه سهمی داریم و به لحاظ

 
حقوق شهروندي باید بتوانیم سهم خویش را ایفا کنیم. 

وي افزود: دولت کارآمد اساسی ترین نیاز براي امروز کشور
است که صحبت هاي متفاوتی نیز در یکسال گذشته مقام
معظم رهبري براي برون رفت از مشکل امروز جامعه

 
همواره بیان کردند. 

کارشناس مسائل سیاسی تصریح کرد:رفع مشکلات امروز
کشور در گروه روي کارآمدن یک دولت کارآمد و توانمند

 
است که این مهم باید به درستی صورت گیرد. 

وي افزود:دولت هاي مختلفی در کشور در طی سنوات
گذشته روي کارآمدند که سیاست ها و برنامه هاي خود را اجرایی می کنند که نتایج این اقدامات نیز در پایان دولت هاي براي مردم

 
کاملا اشکار خواهد شد. 

رضایی گفت: در بحث دولت که تشکیل شده است از سه ضلع ایدئولوژي، ساختار و کارگزار که دین اسلام نیز نسبت به ایدوئولوژي و
مذهب تشیع نهادینه است و در بحث قانون و قانون گذار کاملا مشخص اشت و در بحث ساختار نیز کشور ما همانند سایر کشورهاي
جهان در قوه هاي مجریه، قضائیه ، مقننه و سایر نهادها در حال مدیریت کشور هستند که بحث کارگزاران یکی دیگر از مهمترین
ارکان قدرت است که با انتخاب یک کارگزار توانمند است که باید به درستی صورت گیرد لذا گردش نخبگان و مدیریت ها اگر یک

 
انتخاب درست براساس شایستگی ها انتخاب شود شاهد یک تحول در مدیریت ها و جامعه خواهیم بود. 

وي اظهارکرد: بسیاري از مشکلاتی که ناشی از سو مدیریت ها است نیز توسط کارگزاران خوب و توانمند و دولت کارآمد رفع خواهد

 
شد که نیازمند یک انتخاب درست در انتخابات است. 



کارشناس مسائل سیاسی گفت: امروز انتخابات جمهوري اسلامی در منطقه به عنوان یکی از مهمترین انتخابات که تاثیرگذاري آن در

 
بسیاري از معادلات جهانی و منطقه اي مورد پذیرش است داراي اهمیت ویژه است. 

وي گفت: پیچیدگی هاي سیاست هاي منطقه اي امریکا در منطقه نیازمند حضور یک دولت کارآمد براي خنثی سازي این سیاست ها
در منطقه غرب آسیا یکی از نیازهاي ضروري کشور است و موضوع بعدي بحث اقدامات ضد منطقه اي توسط رژیم صهیونیستی با

 
همراهی برخی کشور هاي منطقه است که باید این مهم نیز به طور ویژه در دستور کار یک دولت توانمندقرارگیرد. 

رضایی گفت: احساس خطر برخی از غرب گرایان در مقابله با اجراي سیاست هاي جدید است که برخی از سکولارها به دنبال اجراي

 
سیاست هاي خود هستند که حضور دولت کارآمد نیز خنثی کننده این تفکرات خواهد بود. 

وي در ادامه گفت: یکی دیگر از چالش هاي مهم در کشور حرکت دادن کشور به سمت دو قظبی سازي است که مقام معظم رهبري
همواره بر این مهم تاکید داشتند و از به انحراف کشانیدن اصول انقلاب و تحریف ها هشدار دادند که نیازمند یک انتخاب درست در

 
انتخابات است. 

کارشناس مسائل سیاسی گفت: در هر صنف و شغلی که هستیم باید تلاش کنیم که یک انتخابات پر شور و نشاط و با مشارکت

 
حداکثري حضور پیدا کنیم تا یک حضور ملی براي پشتوانه دولت کارآمد و قوي در مسائل مختلف جهانی باشیم. 

وي گفت: حضور مردم درانتخابات بدون شک خنثی کننده توطئه هاي مختلف دشمن خواهد بود لذا با توجه به همین مسئله باید

 
تلاش ها براي باشکوه تر برگزار کردن این مهم از سوي مردم اجرایی شود. 

رضایی گفت:شاخص هاي مهم براي انتخاب ریاست جمهوري اصلح مطرح است که باید باکفایت باشد یعنی بتواند مدیریت خوبی در
حوزه مسائل مختلف کشور داشته باشد و دوما باید فردي با ایمان باشد و براي دفاع از حقوق مردم در عرصه هاي داخلی و بین المللی
نیز مدافع حقوق مردم باشد و نکته بعدي این که مدافع منافع کشور باشد و عدالت خواهی یکی دیگر از شاخصه هاي یک رئیس
جمهور است که این مهم می تواند از بروز فساد در سطح کلان جلوگیري کند و نکته بعدي بحث عملکرد انقلابی و جهادي است که

 
می تواند حرکت کشور را به سمت تولید و کار و اشتغال چندین برابر کند. 

وي در ادامه گفت: یکی دیگر از ویژگی هاي رئیس جمهور خوب بحث اعتقاد به توانمندي هاي داخلی داشته باشد تا بتوانیم در مقابل
تهدیدات و تحریم ها مقابله کند و با اعتقاد به جوانان با تکیه بر اقتصاد مقاومتی در مسیر تعالی و پیشرفت گام بردارد و مردمی بودن
یکی دیگر از شاخصه هاي مهم ریاست جمهوري است و امیدوار بودن یکی از مهمترین ویژگی هاي یک رئیس جمهور خوب است تا

 
بتواند شاخص ما می توانیم را در آینده کشور زنده و پویا کند. 

کارشناس مسائل سیاسی گفت: باید یک رئیس جمهور خوب و اصلح را براي کشور انتخاب کنیم تا برنامه هاي دشمنان را نیز در این

 
انتخابات با شور و حضور حماسی خویش خنثی کنیم. 

وي گفت: نقش فضاي مجازي در کشور یک مسئله مهم در حوزه انتخابات است که دشمن در این فضاي به دنبال کاهش میزان
مشارکت مردم و تحریف و به انحراف کشانیدن افکار عمومی در خصوص جابجا کردن اولوبت هاي مردمی در حوزه معیشتی و اقتصاد

 
است که برخی افراد به دنبال انحرافات مختلف هستند که انحراف افکار عمومی را دنبال می کنند. 



رضایی گفت: در این حوزه باید کاملا هوشمندانه عمل کنیم تا این برنامه دشمن که به شدت در حال کار است صورت نگیرد که

 
نیازمند روشنگري و افزایش سواد رسانه اي است. 

وي در ادامه تاکیدکرد: براي اجراي عدالت نیازمند روي کارآمدن یک دولت کارآمد هستیم که با انتخاب خوب خود در حوزه هاي
مختلف می توانیم ضمن انتخاب یک فرد اصلح زمینه روي کار آمدن یک رئیس جمهور انقلابی را فراهیم کنیم تا مدیریت کشور با
اعتقاد به جوانان و تولید داخلی و تلاش براي اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی را اجرایی کنند و درد مردم را در حوزه مسائل

 
معیشتی و اقتصادي بر طرف کند. 

انتهاي پیام



قابل وصول بودن 600 میلیارد فرار مالیاتی در خراسان رضوي/ دولت صاحب

سازمان تأمین اجتماعی نیست

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از مشهد، احمدرضا مدبرنیا در
نشست شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی خراسان
رضوي با اشاره به اینکه در حوزه ورود به ماده 181 قانون
مالیات هاي مستقیم از آبان سال گذشته تاکنون 29 مورد
در استان بررسی که تعداد 6 مورد منجر به تشخیص فرار
مالیاتی شده است، اظهار کرد: در بررسی انجام شده تفاوت

 
مالیات در این 6 مورد 120 میلیارد تومان بوده است. 

مدیرکل امور مالیاتی خراسان رضوي با اشاره به تشکیل اداره فرار مالیاتی در این اداره کل براي پیگیري شناسایی و پیگیري پرونده
هاي فرار مالیاتی، افزود: با تشکیل این اداره به صورت جدي پیگیر هستیم تا حداقل 600 میلیارد تومان از فرارهاي مالیاتی در

 
خراسان رضوي را وصول کنیم. 

وي در خصوص ایراداتی که دبیرخانه شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی استان پیرامون نحوه اجراي ماده 28 قانون مالیات هاي
مستقیم مطرح کرد، یادآور شد: تراکنش هاي بانکی مشمول مالیات نیستند و در زمان تعیین مالیات نیز بر اساس بندهاي یک و 2
ماده 97 قانون مالیات هاي مستقیم اسناد و مدارکی از مؤدي مالیاتی درخواست می شود و تبصره ماده 30 قانون مالیات بر ارزش

 
افزوده نیز بر این نکته تأکید دارد که مؤدي مالیاتی بر اساس اسناد و مدارکی که ارائه کرده است، مالیات بپردازد. 

مدبرنیا با تأکید بر اینکه بر اساس بخشنامه جدید سازمان امور مالیاتی، تراکنش هاي بانکی کمتر از 5 میلیارد تومان براي عملکرد
سال 94 به منظور تعیین مالیات رسیدگی نمی شود، اذعان کرد: بر اساس این بخشنامه که اردیبهشت امسال ابلاغ شده است، تراکنش

 
هاي بانکی که بیش از پنج میلیارد تومان باشد مشمول رسیدگی قرار می گیرد. 

 
دولت صاحب سازمان تأمین اجتماعی نیست 

در این نشست رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران هم در این نشست با تأکید بر اینکه دولت پذیرفته است که
صاحبان سازمان تأمین اجتماعی فعالان بخش خصوصی و کارگران هستند، گفت:  امیدواریم قبل از پایان این دولت این سازمان به

 
صاحبان اصلی خود بازگردد. 

غلامحسین شافعی با اذعان به اینکه دولت به هیچ وجه صاحب سازمان تأمین اجتماعی نیست، افزود: متأسفانه در دولت هاي نهم و
دهم یک بنیان اشتباهی گذاشته شد و سه جانبه گرایی دولت، بخش خصوصی و قشر کارگري در سازمان تأمین اجتماعی از بین رفت.



وي بابیان اینکه پس از یک و نیم سال تلاش و پی گیري اتاق بازرگانی، دولت پذیرفته است که سازمان تأمین اجتماعی را به صاحبان
اصلی اش بازگرداند، خاطرنشان کرد: شخص وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلسات مختلف این موضوع را متذکر شده است

 
که امیدواریم تا قبل از روي کار آمدن دولت بعدي، این رویه غیرقانونی از بین برود و مسئله تأمین اجتماعی حل شود. 

رئیس اتاق ایران با اشاره به قرار گرفتن در آستانه انتخابات یادآور شد: اگرچه همواره واکنش هاي منفی براي انتخابات در داخل و
خارج از کشور شکل می گیرد اما انتظار داریم فعالان اقتصادي با رویکرد منطقی خود تلاش مجدانه اي براي برگزار شدن پرشور

 
انتخابات داشته باشند. 

وي بابیان اینکه فعالان اقتصادي جزء هیچ گروه یا جناح سیاسی در انتخابات نیستند اما وظیفه دارند شور انتخاباتی را به وجود آورند،
بیان کرد: اگر به دنبال رفع درد مردم ضعیف کشور و دغدغه معیشتی آنان هستیم، تنها راه حل ایجاد توسعه اقتصادي و ارتقاي سطح

 
رفاه اجتماعی است. 

شافعی ادامه داد: اگر آسیب هاي اجتماعی افزایش یافته و مجرمان در زندان ها زیاد شده اند، ریشه آن نشأت گرفته از مسائل

 
اقتصادي است. 

وي با اشاره به تأکید مقام معظم رهبري مبنی برافزایش جمعیت جوان کشور  افزود: مهم ترین اصل در افزایش نرخ ازدواج و رشد
جمعیت جوان کشور، ایجاد اشتغال پایدار و ارتقاي سطح رفاه جامعه است که به عنوان یک مسؤولیت اجتماعی بر عهده همه فعالان

 
اقتصادي است. 

رئیس اتاق ایران بابیان اینکه ضروري است فعالان اقتصادي شفاف کار کنند و از تراکنش هاي مالی استقبال نمایند، ابراز کرد: حجم
عظیمی از فرارهاي مالیاتی توسط کسانی انجام می شود که زیر پله اي و زیرزمینی کار فعالیت می کنند و سپس  بار خود را بر دوش

 
فعالان اقتصادي داراي فعالیت شفاف می اندازند. 

 
شافعی تأکید کرد: فعالان اقتصادي باید از برنامه هاي سازمان امور مالیاتی حمایت کامل کنند تا فرار مالیاتی صورت نگیرد. 

 
اجراي طرح مالیات هوشمند 

در ادامه مدیرکل امور اقتصادي و دارایی خراسان رضوي با اشاره به اینکه در شرایط کنونی که پول نقد از معاملات حذف شده است، از

 
اجراي طرح مالیات هوشمند در سال جاري خبر داد. 

حسین امیررحیمی بابیان اینکه اگر فرد مالیات را عادلانه نداند، می تواند از ظرفیت ماده 251 مکرر قانون مالیات هاي مستقیم
استفاده کند، گفت: فرد معترض باید پرونده مالیاتی خود را به اداره کل امور اقتصادي و دارایی ارجاع دهد تا بررسی بیشتري انجام

 
شود. 

 
ضرورت حضور نماینده کارفرمایان در ترکیب اعضاي کمیته نظارت بر درمان سازمان تأمین اجتماعی 

همچنین رئیس دبیرخانه شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی خراسان رضوي در این نشست گفت: اگرچه اعتقاد بخش خصوصی
به ویژه انجمن مدیران صنایع استان بر این است که بخش عمده اي از منابع صندوق تأمین اجتماعی مربوط به کارفرمایان و بنگاه



 
هاي اقتصادي است، ولی متأسفانه این بخش در تصمیم گیري هاي اصلی این مجموعه نقشی ندارد. 

علی اکبر لبافی با تأکید بر اینکه ترکیب اعضاي کمیته نظارت بر درمان سازمان تأمین اجتماعی متناسب با سهم آورده هر بخش در
شکل گیري یک سازمان بزرگ نیست، خاطرنشان کرد: پیشنهاد دبیرخانه این است که با توجه به اهمیت موضوع و میزان اثرگذاري
کارفرمایان در تأمین منابع صندوق تأمین اجتماعی و ضرورت انجام نظارت و هماهنگی هاي لازم، جلسات کمیته نظارت بر درمان

 
تأمین اجتماعی به طور مستمر و ماهانه تشکیل شود. 

وي بابیان اینکه پیشنهادمان این است که از اتاق بازرگانی خراسان رضوي نیز به عنوان نماینده کارفرمایان براي حضور در نشست ها
دعوت شود تا موارد نظر در خصوص معرفی نمایندگان و کارفرمایان اقدام شود، تأکید کرد: ضرورت دارد از طریق شوراهاي گفتگوي
دولت و بخش خصوصی استان و مرکز پیگیري شود تا در ترکیب کمیته هاي نظارت بر درمان استانی سازمان تأمین اجتماعی،

 
نمایندگان کارفرمایان نیز حضورداشته باشند. 

انتهاي پیام/ 70042



دولت بی طرفی خود را در انتخابات ثابت کند/ جریان ها و کاندیداهایی که

برنامه ندارند کلی گویی می کنند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از زنجان، حجت الاسلام علی
زاهدي پور ظهر امروز در خطبه هاي نماز جمعه خرم دره
با دعوت مردم به تقوا، حضور در انتخابات را تکلیف الهی
دانست و اظهار داشت: حضور در انتخابات، یک تکلیف الهی
براي احقاق حق همگانی و دفاع از جغرافیاي دینی و

 
جغرافیایی است.  

وي با تکید بر اینکه حضور حماسی، همراه با بصیرت در
انتخابات موجب نا امیدي دشمن است، افزود: مردم ایران توجه دارند که دشمن به تمام عده و عُدّه در برابر اسلام ناب محمدي (ص)
صف کشیده و بر همین اساس با غیرت ایرانی، اسلامی خود، دشمنان را ناامید کرده و شکوه و عظمت خود را در برابر دشمنان نشان

 
خواهند داد.  

خطیب نماز جمعه خرم دره آتش بس در فلسطین اشغالی راکارنامه پیروزي دیگري براي مقاومت معرفی و خاطر نشان کرد: این
پیروزي برآمده از وحدت در نقاط مختلف فلسطین در پرتو سخنرانی وحدت بخش و بصیرت آفرین ولی امر مسلمانان عالم، حضرت

 
امام خامنه اي بود.  

وي تصریح کرد: پیام مهم پیروزي مردم مظلوم فلسطین براي اشغالگران که با حمایت ایران اسلامی شکل گرفت، بسیار گویا و روشن
بود و رژیم اشغالگر قدس با شکست در برابر جبهه مقاومت به این نتیجه رسید که عرض اندام در برابر ایران مقتدر فقط زوال و نابودي

 
آن رژیم را نزدیک خواهد کرد.  

زاهدي پور با تأکید بر ضرورت عقلی و نقلی انتخاب اصلح و نگرانی دشمنان و معاندان از انتخاب یک رئیس جمهور انقلابی اذعان
داشت: برنامه دشمنان داخلی و خارجی انقلاب در آستانه انتخابات این است که انقلابیگري را مساوي با عدم ارتباط با دنیا و یا حداقل

 
ارتباط در حد ضرورت متهم کنند.  

وي با اشاره به اینکه غربگرایان تلاش دارند ارتباط با دنیا را در ارتباط با آمریکا و چند کشور اروپایی، آن هم از نوع ارتباط ذلت بار،
منحصر کنند، ادامه داد: ترسوهاي غربگرا سعی دارند به نام تعامل با آمریکا و البته براي رسیدن به مناصب و مطامع خود، به دنبال

 
پیاده سازي مدل خاندان هاي زبونی مثل پهلوي و سعودي هستند.  

خطیب نماز جمعه خرم دره با بیان اینکه در باور غربگرایان پیشرفت و توسعه به معناي حاکمیت لیبرالیزم و فرهنگ غربی است، افزود:

 
به فرمایش علامه مصباح یزدي (ره) الگوي فکري غربگرایان چیزي جز ذلت و خودباختگی نیست. 



زاهدي پور یاد آور شد: تنها راه نجات کشور، اصلاح الگوهاي معرفتی علوم انسانی و خودباوري دینی و احیا، ترویج و تعمیق سبک

 
زندگی ایرانی، اسلامی است. 

وي با اشاره به اینکه تجربه نشان داده جریان ها و دولت هایی که برنامه اي براي معیشت ندارند، به کلی گویی هاي از قبیل آزادي و
توسعه سیاسی و امثال آن می پردازند، تاکید کرد: مردم باید با توجه اساسی به شعار سال به کسی رأي دهند که اعتقاد به عدالت در

 
معیشت و دفاع از محرومان دارند. 

امام جمعه خرم دره، انقلابی بودن را مهمترین معیار اصلح معرفی کرد و گفت: کاندیداهاي غیر انقلابی قادر به تأمین دنیا و آخرت

 
مردم نخواهند بود. 

وي با اشاره به مسؤولیت دولت به عنوان مجري انتخابات تأکید کرد: دولت باید بی طرفی خود را در انتخابات ثابت کرده و دولتمردان

 
از بیان مسائلی که شائبه جانبداري از یک کاندیدا را ایجاد می کند، خودداري کنند.  

زاهدي پور یاد آور شد: کاندیداها باید در حوزه هاي مختلف مانند؛ عدالت و معیشت،کنترل جمعیت، مدیریت فضاي مجازي، ترویج

 
سبک اسلامی، افزایش ارزش پول ملی، روش هاي اشتغال آفرینی برنامه ارائه دهند. 

وي با بیان اینکه یکی از معیارهاي عدم صلاحیت یک کاندیدا، تخریب کاندیداهاي دیگر به جاي نقد است، افزود:کاندیداها براي

 
تبلیغات خود برنامه ارائه دهند. 

خطیب نماز جمعه خرم دره در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به مذاکرات وین گفت: تیم مذاکره باید مواظب باشد که دشمن
در صدد است با فرسایشی کردن مذاکرات برجامی، ضمن بهره برداري انتخاباتی از مذاکرات وین، از زیر بار لغو تحریم ها شانه خالی

 
کند. 

وي تصریح کرد: هدف آمریکا در بازگشت به برجام بهره برداري از آن در راستاي زیر فشار قرار دادن ایران البته بدون دادن هر گونه

 
امتیاز است. 

 انتهاي پیام/73002/ق



مهرعلیزاده: هیچ شعاري ندارم/دولت تحول و عدالت را راه اندازي می کنم

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1400/02/31

معاون رئیس دولت اصلاحات گفت: بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل
بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و نقصان در سیاست  ورزي داخلی و خارجی است.

معاون رئیس دولت اصلاحات گفت: بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل

 
بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و نقصان در سیاست  ورزي داخلی و خارجی است. 

فارس: سوت آغاز رسمی رقابت هاي ریاست جمهوري سیزدهم
21 اردیبهشت ماه به مدت 5 روز زده شد و شخصیت هاي
سیاسی اجرایی و حزبی با حضور در وزارت کشور براي این دور از
رقابت ها نام نویسی کردند تا پس از بررسی هاي شوراي نگهبان
مشخص شود، چه کسانی شانس رقابت در انتخابات براي ریاست

 
جمهوري سیزدهم را پیدا خواهند کرد. 

محسن مهرعلیزاده معاون رئیس دولت اصلاحات یکی از

 
شخصیت هاي سیاسی اصلاح طلب بود که با حضور در وزارت کشور براي مارتن سیزدهم نام نویسی کرد. 

او یکبار در سال 84 وارد این دور از رقابت ها شده بود و در کنار سایر اصلاح طلبان همچون مهدي کروبی و مصطفی معین به رقابت

 
خود تا پایان ادامه داده بود. 

در این گفت وگو با محسن مهرعلیزاده درباره مشکلات کشور و راه حل هاي حل و برطرف کردن آنان، دولت احتمالی او، برنامه و

 
شعارها گفت وگو کردیم که به شرح زیر است: 

فارس: آقاي مهرعلیزاده چنانچه مستحضر هستید خیل عظیمی از سیاسیون از طیف هاي مختلف در انتخابات ثبت نام کرده اند، اولین

 
و مهمترین پرسشی که به ذهن عموم مردم خطور می کند این است که انگیزه کاندیدا و ضرورت شرکت وي در انتخابات چیست؟ 

مهرعلیزاده: حقیقتاً مردم مهمترین پرسش را در این زمینه مطرح می کنند و کاندیداهاي ریاست جمهوري باید براي آن پاسخی متقن
داشته باشند. مخاطب این پاسخ نه تنها آحاد مردم بلکه شخص خود کاندیدا هم هستند. به عبارتی کاندیدا باید ابتدا براي خود و
وجدان خود نقشه دقیقی از دلایل شرکت در این عرصه مهم ترسیم کنند. در شرایط کنونی لیست کردن مشکلات کشور و مردم اصلا
کار سختی نیست، مردم خود بهتر از هر شخصی مشکلات کشور را لمس و درك می کنند و این مشکلات را فریاد میزنند، امر خطیر

 
اندیشیدن به شیوه هاي مواجهه با این مشکلات و چالش هاست. 



 
بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست 

بزرگترین انگیزه من جهت شرکت در عرصه انتخابات همین نکته است؛ بنده بیش از هر چیز در طول عمر مدیریتی و سیاسی ام به
شیوه هاي حل چالش ها و بحران ها فکر کرده ام، از همین رو کمتر شعار داده ام و بیشتر عمل کرده ام بنابراین همچون بسیاري دیگر
بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست. برخی ها شب انتخابات خود را همچون قهرمان و فریادرس مردم تصویر می
کنند اما این تصویر کمترین همخوانی با عملکرد آنها تا کنون نداشته است. من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم، من مردم را مورد
خطاب قرار نمی دهم بلکه انگیزه ورودم این است که مردم ما را خطاب قرار دهند، براي یک بار هم شده به جاي اینکه فقط حرف

 
بزنیم گوش هایمان را تیز کنیم براي شنیدن حرف حق و آستین هایمان را بالا بزنیم براي عمل کردن به برنامه ها و وعده ها. 

 
فارس: به هر حال باید ابتدا مشکلات را آسیب شناسی کرد تا بتوان راه برون رفت ترسیم کرد. 

مهرعلیزاده: بله درست می فرمایید حتما ضرورت دارد درباره مشکلات کشور و جامعه مطالعه و پژوهش دقیق و جدي صورت بگیرد و
اما مهمتر از آن چه چیز است؟ من فکر میکنم تمهید راه برون رفت در تناسب با وضعیت. شخصا همراه با دوستان مشاوران و
همفکرانِ متخصص سال هاست که مشغول به مطالعه دقیق مشکلات و بحران هاي متقدم و متاخر کشور هستیم اما همواره این
مطالعات با هدف رسیدن به برنامه هاي عملی، خردگرایانه و معطوف به حل مشکلات مردمان این سرزمین صورت گرفته است. سخن
من این است که در آستانه انتخابات صرف بیان تبلیغاتی مشکلات نه مردم را راضی می کند و نه نتیجه اي عملی در پی خواهد
داشت. باید عملکرد گذشته و برنامه هاي معطوف به آینده را در معرض قضاوت جامعه قرار دهیم نه سخنرانیها و ادعاهاي شب

 
انتخابات. 

 
برنامه مفصلی داریم تا فقر و نابرابري را ریشه کن کنیم 

 
فارس: با این اوصاف اولویت برنامه هاي شما معطوف به چه موضوعاتی خواهد بود؟ 

مهرعلیزاده: چنانچه بخواهم شرح دهم که برنامه هاي عملیاتی من حول چه چالش هایی تدوین شده است لازم می دانم مجددا
پیوندي برقرار کنم به بحث انگیزه هاي ورودم به عرصه انتخابات؛ من حقیقتا بیش از هر چیز از گسترش فقر، نابرابري، رکود، بیکاري،
شکاف هاي متعدد اجتماعی و سیاسی رنج می برم، بدون هیچ شعاري معتقدم حتی اگر کسی دلسوز مردم نباشد حداقل باید آنقدر
عاقل باشد که بداند که منفعت فردي او در منفعت جمعی جامعه تعریف می شود و بدون پایداري اجتماع منافع فردي و گروهی وي
تامین نخواهد شد.از همین رو علاوه بر انگیزه عاطفی حول چالش هاي فوق همراه با دوستانی صاحب معرفت و فضل، برنامه هاي

 
مفصلی را تدوین کرده ایم تا بناي ریشه کن کردن عظیم ترین دشمن جوامع یعنی فقر و نابرابري را پی ریزي کنیم. 

 
دولت تحول و عدالت را راه اندازي می کنم 

 
فارس: نام دولت خودتان را «دولت تحول و عدالت» نامگذاري کردید، وجه تسمیه این انتخاب چیست؟ 

مهرعلیزاده: اول تأکید کنم که برنامه هاي ما حول دو مفهوم تحول و عدالت تدوین شده است.اگر چه ممکن است عبارت «دولت
تحول و عدالت» وجهی شعاري داشته باشد اما حقیقتا این ترکیب براي ما یک شعار نیست بلکه کلیدواژه هاي برنامه عملی دولت ما را
شکل می دهد. برنامه هاي ما حول تحول در اقتصاد، تولید و معیشت مردم و مبارزه با فساد تدوین شده است چرا که اولین گام براي
رفع مشکلات عدیده کشور توانمند ساختن اجتماع است، بدون رفع مشکلات مردم و جلب رضایت آنها کسب موفقیت در حوزه اي



دیگر کارکرد چندانی در پیشرفت این مزرو بوم ندارد، ضمناً ایجاد تحول بدون گسترش عدالت، توزیع عادلانه منابع و رفع تبعیض در

 
تمامی عرصه هاي اقتصادي، اجتماعی و سیاسی امکانپذیر نیست. 

 
بحران اقتصادي کشور حاصل ضعف مدیریتی و بی برنامگی است 

فارس: پس شما بزرگترین چالش حاضر کشور را بحران اقصادي می دانید و نقشه راه برون رفت از این بحران کلان را تشکیل دولتی

 
عملگرا در این رابطه؟ 

مهرعلیزاده: بله، البته با یک تبصره ، اینکه بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل
بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و نقصان در سیاست ورزي داخلی و خارجی است. از همین منظر عملگرایی دولت من در نسبت با
خردگرایی، برنامه محوري، شفافیت و رفع نقصان در حوزه سیاست داخلی و خارجی تعریف می شود، لذا هر چقدر عملگرا باشیم و
شبانه روز طرح هاي اجرایی را به سرانجام برسانیم، سفرهاي متعدد استانی داشته باشیم و ... بدون محوریت قرار دادن خرد جمعی،

 
برنامه محوري و شفافیت در امور نتیجه مطلوب حاصل نخواهد شد. 

به عنوان مثال شما را ارجاع میدهم به بحران محیط زیست و بحران آب در رابطه با طرح ها و برنامه هایی که تا کنون اجرا کرده ایم.

 
از سد سازي هاي بی رویه گرفته تا طرح ها کشاورزي بدون برنامه تا خصوصی سازي هاي بدون شفافیت و ... 

 
استفاده از جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است 

فارس: مقام معظم رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب بر نقش محوري جوانان در چله دوم انقلاب تاکید فرمودند. پرسش بعدي که در
اذهان وجود دارد حول موضوع چرخش نسلی نخبگان مطرح است، نسل جوان انقلاب، گلایه جدي دارند که نسل اول مدیران کشور

 
انگار خیال بازنشسته شدن ندارند، در دولت شما جوانان چه جایگاهی خواهند داشت؟ 

مهرعلیزاده: بله این نقد کاملاً بر نظام مدیریتی کشور وارد است، اما به جاي بیان نظرم در این باره پاسخ این پرسش را از طریق اشاره
به عملکردم در دوران مدیریتم خواهم داد، چرا که سنجش اعتبار نظر و ادعا از طریق عملکرد افراد ممکن است تا صرف بیان یک
موضع. بنده در طول بیش از سه دهه سابقه مدیریتی به ویژه در مقام استانداري دو استان بزرگ کشور و همچنین معاونت رئیس
جمهور همواره از توان مدیران جوان، جهت تزریق انرژي به ساختار مدیریتی مجموعه تحت مسئولیتم بهره برده ام. وقت ورود به
جزئیات نیست همین اشاره کافیست تا میزان اعتقاد من به ضرورت چرخش نخبگان در سطوح مختلف مدیریتی روشن شود. یکی از
ویژگی هاي بارز دولت تحول و عدالت در ارتباط با همین موضوع تبیین شده است: تحول در نظام کلان مدیریتی کشور با استفاده از

 
جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است. 

 
دولت سیزدهم باید در برقراي وحدت ملی کوشا باشد 

 
فارس: رئوس برنامه هاي دولت شما در حوزه هاي مختلف سیاسی، اقتصادي و اجتماعی چیست؟ 

مهرعلیزاده: در حوزه سیاست، اهم برنامه هاي من معطوف است به تنش زدایی از فضاي سیاسی کشور، تعامل و مذاکره با همه کسانی
که استقرار حکمرانی عمومی دغدغه ایشان است. نهایتا گمان می کنم ضمن گسترش سیاست ورزي سالم و به دور از استبداد راي،

 
همچنین تقویت تحزب و مردم سالاري دینی در کشور لازم است دولت در برقراي وحدت ملی کوشا باشد. 



در حوزه اقتصادي بیان رئوس برنامه ها در این مجال کوتاه نمی گنجد اما به شکل مختصر اهم برنامه هاي دولت تحول و عدالت
معطوف خواهد بود به «رفع انحصار و فراهم کردن زمینه رقابت اقتصادي به نفع واحدهاي متوسط اقتصادي و کسب و کارهاي کوچک
جهت ایجاد اشتغال و کاهش بیکاري همچنین بالا رفتن قدرت خرید مردم.»، «مبارزه با فساد از طریق ایجاد شفافیت در نظام پولی و
بانکی کشور، ایجاد سیستم نظارتی هوشمند، اصلاح نظام مالیاتی کشور جهت جلوگیري از فرار مالیاتی و اخذ مالیت از شرکت ها و
واحدهاي بزرگ اقتصادي و ...»، « تقویت نظام بهداشت و درمان و بیمه کشور به منظور حمایت از اقشار آسب پذیر»، « تقویت فضاي
کسب و کار»، «هدفمندکردن یارانه ها»، «توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض» و «جذب سرمایه گذاري خارجی و ایجاد

 
نگاه اقتصادي در سیاست خارجی». 

 
هدفمندي یارانه ها محقق نشده است/ خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است 

البته اینجا این توضیح لازم است که آنچه تاکنون تحت عنوان هدفمندي یارانه ها صورت گرفته در حقیقت صرفا پرداخت یارانه بوده

 
است نه هدفمند کردن یارانه ها، آن هم در شرایطی که خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است. 

پرداخت یارنه 45 هزار تومانی چه کمکی به مردمان بی بضاعت اما شریف این سرزمین می کند؟ پس هدفمند کردن یارانه ها یعنی
حذف یارانه هاي پنهان به منظور تقویت دهک هاي ضعیف جامعه از طریق پرداخت یارانه و طرح هاي اقتصادي مکمل، مثل دادن

 
تسهیلات براي ایجاد کسب و کارهاي کوچک زودبازده. 

در توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض باید بگوییم که به عنوان مثال در سیستان و بلوچستان توزیع ناعدلانه منابع
کشور در تمامی حوزه ها دیده می شود. چگونه می توانیم زیر کولرهاي پر مصرف گازیمان در تهران بنشینیم و براي حل مشکلات
کشور صرفا شعار بدهیم. در حالی که هموطنان ما در استان هایی مثل سیستان و بلوچستان براي تامین معاش سوخت بري کنند و
حتی از آب آشامیدنی سالم هم برخوردار نیستند و یا در کردستان مردم از بیکاري روي به پرخطرترین کارها یعنی کولبري می آورند.

 
توزیع ناعادلانه منابع نه تنها بحرانهاي اقتصادي، سیاسی و اجتماعی را موجب شده بلکه مقدمات بحران امنیتی را نیز فراهم می آورد. 

 
وزات امور خارجه نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور دارد 

در مورد جذب سرمایه گذاري خارجی و ایجاد نگاه اقتصادي در سیاست خارجی، ""دولت تحول و عدالت"" ضمن حفظ منافع ملی
کشور بر پیگیري رفع ظالمانه تحریم ها و تنش زدایی در منطقه و جهان تاکید خواهد کرد و همچنان که تجربیات گذشتگان را چراغ
راه آینده قرار می دهد برکاستی ها نیز اهتمام می ورزد، یکی از کاستی هاي ما در این زمینه نداشتن رایزن هاي اقتصادي در وزارت
خارجه است. وزات امور خارجه می تواند نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور به ویژه در بحث تجارت خارجی کشور داشته

 
باشد.ما براي این موضوع برنامه اي مفصل داریم. 

 
تا زمانی که اصلاح طلبی تضادي با منافع ملی نداشته باشد، پیرو آن خواهم بود 

فارس: با توجه به اینکه شما در فهرست نامزدهاي ریاست جمهوري معرفی شده توسط نهاد اجماع ساز (جبهه اصلاحات ایران) قرار
نگرفتید و همچنین با عنایت به اینکه هویت سیاسی شما به اصلاحطلبی پیوند خورده است، برنامه شما در خصوص حضور مستقل یا

 
جریانی در انتخابات ریاست جمهوري چیست؟ 



مهرعلیزاده: بله، متأسفانه آنچه ناشی از ضعف تحزب و بنیانِ کار حزبی در ایران وجود دارد، همواره خود را در چنین وضعیت هاي
آشکار می سازد، اما بنده اعتقاد دارم هر جریان سیاسی از جمله جریان اصلاح طلبی تا جائیکه در چارچوب نظام و در جهت اصلاح
امور و ایجاد تحول در ابعاد گوناگون زندگی مردم و معیشت آنان حرکت کند و از انحصارطلبی و خود بزرگ بینی احراز کند، مورد

 
احترام است. 

از آنجایی که بنده خود ایده اصلاح طلبی را به عنوان میراثی تاریخی و خواست و مطلوب مردم ایران میدانم، تمام تلاشم را بکار خواهم
گرفت تا کنش ورزي سیاسی را از درون نهادهاي سیاسی و حزبی اصلاح طلبی دنبال کنم، اما این تلاش تا جایی ادامه خواهد داشت

که خود ایده اصلاح طلبی و به طبع آن منافع ملی کشور به مخاطره نیافتد.



دانشگاه آزاد اسلامی رشت در حوزه پژوهشی رتبه ششم کشور است

منبع: ایسکاشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان گفت: واحد رشت در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري است.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان گفت: واحد رشت

 
در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري است. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران دانشجویی(ایسکانیوز)، محمد
دوستار در جلسه اي که با حضور دکتر محمد مهدي
طهرانچی در سالن اجتماعات دانشگاه آزاد اسلامی واحد
رشت که با حضور هیئت رئیسه و اساتید دانشگاه آزاد
اسلامی واحد رشت برگزار شد، ضمن خوش آمد گویی
اظهار کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان داراي 15
مرکز و واحد، 8 آموزشکده مهارتی و کارآفرینی و 32 هزار

 
دانشجو در حال تحصیل دارد. 

وي با اشاره به اینکه دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان تمامی سعی و تلاش خود را جهت جذب دانشجو با توجه به امکانات و ظرفیت
بالاي استان انجام خواهد داد، تصریح کرد: تعداد ورودي دانشجویان نسبت به سال 98 در نیمسال اول 7 درصد رشد و در نیمسال دوم

 
با 14درصد رشد همراه بوده است. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان ضمن تشکر از برنامه ریزي هاي دقیق اعضاي هئیت علمی جهت پیشبرد
اهداف آموزشی در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان، گفت: 818 نفر از استادان در دانشگاه آزاد اسلامی گیلان در حال آموزش به

 
دانشجویان هستند. 

دوستار با اشاره به اینکه ساماندهی رشته هاي تحصیلی و هیئت علمی جز اولویت هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان است،

 
تصریح کرد: ساماندهی رشته هاي تحصیلی استان گیلان را به سه بخش استانی تقسیم کرده ایم. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان ناحیه بندي استان گیلان را با محوریت واحد رشت و همراهی واحد رودبار

 
و لشت نشا اعلام و خاطر نشان کرد: بخش شرق گیلان با محوریت لاهیجان و همراهی آستانه، لنگرود، سیاهکل و رودسر هستند. 

دوستار بخش غرب گیلان را با محوریت دانشگاه آزاد اسلامی واحد بندرانزلی و همراهی فومن، شفت، صومعه سرا، تالش، ماسال

 
وآستارا نام برد و تصریح کرد: هدف از این ساماندهی ایجاد توازن در مورد رشته ها و اعضاي هیئت علمی است. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان در ادامه با اشاره به فعالیت هاي پژوهشی و فناوري که در رتبه بندي
پژوهشی استان گیلان داراي رتبه ششم در کشور است، ادامه داد: واحد رشت نیز در رتبه بندي پژوهشی داراي رتبه ششم کشوري



 
است. 

وي با اشاره به ارتباط بسیار خوب اساتید دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت با حوزه صنعت و خدمات و بیان اینکه تا کنون 15 تفاهم
نامه همکاري توسط دانشگاه با سازمان ها منقعد شده است، گفت: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت 15 تفاهم نامه دیگر را هم در

 
دست تدوین دارد. 

دوستار با اشاره به فعالیت هاي معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان که با برگزاري کرسی هاي آزاد
اندیشی براي نخستین بار در استان گیلان سبب ایجاد روحیه بسیار بالایی بین اعضاي هیئت علمی و دانشجویان شده است، افزود:

 
دانشگاه آزاد اسلامی گیلان توانست رتبه سوم کشوري در کرسی آزاداندیشی را کسب کند. 

دبیر هیئت امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان تاکید کرد: دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت برگزاري کرسی هاي آزاد

 
اندیشی با محوریت مشارکت حداکثري در انتخاباتات را در برنامه هاي پیش و رو دارد. 

انتهاي پیام/



وزیر صنعت، معدن و تجارت به کمیسیون اجتماعی مجلس می رود

منبع: ایلناشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت هفته پیش رو به منظور بررسی درخواست اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس توسط
نمایندگان در نشست کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی حضور پیدا خواهد کرد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت هفته پیش رو به منظور
بررسی درخواست اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی
مجلس توسط نمایندگان در نشست کمیسیون اجتماعی

 
مجلس شوراي اسلامی حضور پیدا خواهد کرد. 

به گزارش ایلنا، نشست هاي کمیسیون اجتماعی مجلس
شوراي اسلامی در روزهاي یکشنبه، دوشنبه، سه شنبه و
چهارشنبه(دوم، سوم، چهارم و پنجم اردیبهشت ماه) برگزار

 
خواهد شد. 

 
دستورکار نشست هاي این هفته کمیسیون اجتماعی به شرح زیر است: 

 
-ادامه بررسی طرح نقل و انتقال سوابق بیمه یا بازنشستگی بین صندوق هاي بازنشستگی 

 
-بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها، اقدامات تامینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضاییه 

 
-جلسه کمیته موارد خاص: بررسی طرح پایدار سازي و توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی با حضور دستگاه هاي مربوطه 

 
-جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار: ادامه بررسی لایحه تعیین وظایف و اختیارات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
-جلسه کمیته اداري و استخدامی: بررسی طرح تعیین تکلیف کارشناسان بیمه کشاورزي(اعاده شده از شوراي نگهبان) 

 
- جلسه کمیته ساماندهی استخدام کارکنان دولت: ادامه بررسی طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت 

 
-جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی پیرامون بررسی عملکرد سازمان بهزیستی کشور در خصوص مراکز مثبت زندگی 

 
-بررسی طرح اصلاح تبصره یک قانون ممنوعیت بکارگیري بازنشستگان 

-انتخاب 5 نفر از نمایندگان کمیسیون اجتماعی به منظور عضویت در کمیسیون مشترك طرح تشکیل وزارتخانه هاي«انرژي» و «آب



 
و محیط زیست» 

 
-بررسی کلیات طرح تاسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی و یا استانی 

-دعوت از وزیر صنعت، معدن و تجارت به منظور بررسی درخواست اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس توسط نمایندگان مجلس

 
شوراي اسلامی 

-جلسه هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی.



معاون اول قوه قضاییه: اگر زمینه هاي فساد از بین نرود هزاران پرونده فساد

تولید می شود

منبع: میزانشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1400/02/31

معاون اول قوه قضائیه گفت : امروز مردم آنچه که می خواهند کارآمدي است نه شعار. مردم انتظار دارند کسی که سکان دار
قوه مجریه می شود برنامه و راه حل براي رفع مشکلات داشته باشد و با تعامل با دو قوه دیگر مشکلات را حل کرده و بستر ها

و زمینه هاي ایجاد فساد را از بین ببرد؛ چرا که اگر زمینه هاي فساد از ...

خبرگزاري میزان- آئین تکریم و معارفه رئیس کل دادگستري استان آذربایجان غربی با حضور حجت الاسلام و المسلمین

 
محسنی اژه اي معاون اول قوه قضائیه برگزار گردید. 

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه اي با تاکید بر اولویت قرار دادن رضاي خداوند در انجام امور گفت: ما باید قدردان اسلام و مردم
شهید پرور ایران اسلامی باشیم و همیشه در کار هاي خود رضاي پروردگار را در نظر بگیریم؛ چرا که پیروزي و شکست ما و سعادت

 
دنیا و آخرتمان در رضاي پروردگار است. 

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه اي در ادامه با اشاره به امر خطیر قضا اظهار داشت: کار قضا و برقراري عدالت، امر خطیري است
که ما می بایست در این امر خطیر بیش از سایر حرفه ها دقت کنیم؛ چراکه یکی از مهمترین اهداف این نظام و بلکه همه انبیاء و

 
اولیاء الهی تحقق عدالت است، لازمه تحقق عدالت این است که مجري عدالت نیز عادل باشد. 

وي افزود: در برقراري عدالت علاوه بر اتکا به خداوند، باید علم نیز داشت و به مسئله اي که مورد ماموریت است عالم بود و این علم را

 
به روز کرد و از اهمیت مشورت و تحقیق غافل نبود و همه جوانب امر را دید تا درست قضاوت کرد. 

معاون اول قوه قضائیه در ادامه به اهمیت صبر در امر قضاوت تاکید کرد و گفت: صبر و حوصله مسئله دیگري است که می تواند به
تحقق عدالت کمک کند. ما باید این نکته را در مراجعات مردم به خود در نظر داشته باشیم و خیرخواه و دلسوز همه باشیم و کرامت

 
انسان ها را به معناي واقعی، نه شعاري قبول و آن را حفظ کنیم. 

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه اي در ادامه به انتخابات پیش رو اشاره کرد و اظهار داشت: دشمن همواره در تلاش براي ضربه
زدن به این نظام مقدس است و این روز ها که در آستانه انتخابات مهم و سرنوشت سازي قرار داریم، هجمه هاي خود را افزایش داده و
سعی می کند با اختلاف افکنی بین مردم آن ها را به نظام بدبین کند؛ به همین خاطر ما می بایست بیشتر دقت نظر داشته باشیم و با
همکاري تمام دستگاه ها و مسئولین و کارکنان انقلابی و خدوم، همدلانه و صمیمانه تر و با مشارکت بیشتر کنار هم باشیم و با
استفاده از ظرفیت هاي موجود و اقدامات پیشگیرانه نقشه دشمنان را نقش بر آب کرده تا شاهد مشارکت حداکثري مردم و انتخابات با

 
سلامت و امنیت بالا باشیم. 

این مقام ارشد قضایی کشور افزود: امروز مردم آنچه که می خواهند کارآمدي است نه شعار. مردم انتظار دارند کسی که سکان دار قوه
مجریه می شود برنامه و راه حل براي رفع مشکلات داشته باشد و با تعامل با دو قوه دیگر مشکلات را حل کرده و بستر ها و زمینه

 
هاي ایجاد فساد را از بین ببرد؛ چرا که اگر زمینه هاي فساد از بین نرود هزاران پرونده فساد تولید می شود. 



حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه اي به دستگاه هاي قضائی، امنیتی و نظامی و انتظامی تاکید کرد که نظارت و پیشگیري کنند

 
تا جرمی در فرایند انتخابات اتفاق نیفتد و اگر هم افتاد با تدبیر با آن برخورد کنند. 

معاون اول قوه قضائیه در پایان سخنان خود ضمن تقدیر از تلاش ها و مجاهدت هاي علی اکبر گروسی، رئیس کل سابق دادگستري
استان و آرزوي توفیق ایشان در سمت جدید در دیوان عالی کشور به خصوصیات ناصر عتباتی رئیس کل جدید دادگستري استان
اشاره کرد و گفت: عتباتی نیروي پر انرژي، مبتکر و خلاقی است و تمام وقت خود را صرف مسئولیت و ماموریت محوله می کند.
امیدواریم در این استان نیز با همان شیوه مردمی و اخلاق و همکاري و همیاري دلسوزانه با سایر نهاد ها و نظارت مستقیم و صیانت از

 
زیرمجموعه و ادارات و سازمان هاي تابعه در این استان نیز کار هاي ارزنده اي انجام دهد. 

در این مراسم علی اکبر گروسی رئیس کل دادگستري استان نیز با ابراز خرسندي از طول مدت خدمت در استان آذربایجان غربی
گفت: تلاش بنده و تمامی همکاران قضایی و اداري، خدمت و اعتلاي دستگاه قضایی استان بود و با پیگیري سیاست هاي تحولی
قضایی در این استان گام هاي اساسی برداشته شده که نتیجه آن رضایتمندي آحاد مردم بود و سعی نمودیم با سرعت و سهولت
بخشی و دسترسی خدمات دستگاه قضاء و همکاري تنگاتنگ با نیرو هاي امنیتی و انتظامی نقش خود را ایفا کنیم، خصوصاً این
منطقه که دشمنان قصد برهم زدن آرامش و امنیت آن را دارند کاري کردیم که استان آذربایجان غربی جز امن ترین استان هاي

 
کشور باشد. 

در ادامه ناصر عتباتی رئیس کل جدید دادگستري استان به تشریح برنامه هاي خود در استان پرداخت و گفت: خداوند متعال را شاکرم
توفیق خدمت در این خطه که سرزمین سرداران فاتح و شهیدان گل گون کفن هست را به من اعطا نموده و من بر خود می بالم که
توفیق خدمت در دیار باکري ها نصیب بنده شده و امیدوارم با کمک و همیاري همکاران قضایی و اداري استان این مسئولیت خطیر را

 
به سرانجام برسانم. 

عتباتی در ادامه از برنامه هاي خود خبر داد و گفت: از اهداف و برنامه هاي بنده تلاش براي ریشه یابی و پیشگیري در جهت کاهش
ورودي پرونده ها خواهد بود و از پیشگیر هاي فرهنگی و وضعی در این راستا با استفاده از ظرفیت سپاه، نیروي انتظامی و بسیج

 
استفاده خواهیم کرد. 

رئیس کل جدید دادگستري استان در ادامه با خط قرمز خواندن امنیت مردم استان گفت: امنیت و آرامش مردم خط قرمز دستگاه
قضایی است و در بحث شرارت و اراذل و اوباش با قاطعیت برخور خواهیم کرد و به کسانی که می خواهند امنیت مردم را به چالش

 
بکشند اخطار می کنم که دستگاه قضایی استان با همکاري نیروي هاي نظامی و انتظامی با آن ها برخور جدي خواهد نمود. 

وي در ادامه مبارزه با پدیده قاچاق، حفظ حقوق شهروندي، حمایت از فعالیت هاي اقتصادي و تولید و اشتغال، همکاري بین مجموعه
ها، راه اندازي دفتر رصد پرونده هاي خاص، بازرسی از حوزه هاي قضایی، حفظ حقوق بیت المال و اراضی ملی، و توجه ویژه به دریاچه

 
ارومیه و حق آبه آن را از دیگر برنامه هاي خود خواند. 

محمدمهدي شهریاري استاندار آذربایجان غربی نیز که در این مراسم حضور داشت گفت: استان آذربایجان غربی جزو پنج استان برتر
کشور در بحث امنیت پایدار و شاخص هاي امنیتی است، این استان، الگویی فاخر از زندگی مسالمت آمیز زندگی اقوام و ادیان بوده که

 
البته براي توسعه بیشتر نیازمند توجه بیش از پیش مسوولان هستیم. 

وي افزود: همکاري مداوم دستگاه قضایی استان با تمام مسوولان زمینه توسعه استان را فراهم کرده و این امر همچنان مورد تاکید



 
است، هماهنگی خاصی بین دستگاه هاي قضایی و اجرایی این استان برقرار است که امیدواریم این روند روز به روز تقویت شود. 

نماینده، ولی فقیه در آذربایجان غربی و امام جمعه ارومیه نیز در این آیین گفت: خدمت به مردم نعمتی از جانب خداوند متعال است

 
که باید قدر این نعمت را بدانیم. 

حجت الاسلام والمسلمین سید مهدي قریشی اظهار داشت: باید کسی که به امر قضا انتخاب می شود، قضاوت را با دقت و هوشیاري

 
انجام دهد. 

شایان ذکر است در پایان این مراسم ناصر عتباتی به عنوان رئیس کل جدید دادگستري استان آذربایجان غربی معرفی واز زحمات

 
وتلاش هاي دکتر علی اکبر گروسی تقدیر وتشکر به عمل آمد. 

بیشتر بخوانید: رئیس جدید مرکز تحقیقات پزشکی قانونی معرفی شد انتهاي پیام/



نماینده مردم بندرعباس در مجلس: 60 هزار پروژه ناتمام در کشور وجود دارد

منبع: تسنیمشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه استان ها-عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی گفت: حدود 60 هزار پروژه ناتمام در سطح کشور
وجود دارد که به دلیل عدم وجود مدیریت صحیح بودجه هاي بسیاري را از بین برده است.

گروه استان ها-عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژي مجلس
شوراي اسلامی گفت: حدود 60 هزار پروژه ناتمام در سطح
کشور وجود دارد که به دلیل عدم وجود مدیریت صحیح

 
بودجه هاي بسیاري را از بین برده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بندرعباس؛ احمد مرادي
نماینده مردم بندرعباس،خمیر،حاجی آباد، قشم و ابوموسی
در مجلس شوراي اسلامی و عضو هیئت رئیسه کمیسیون
انرژي مجلس در اولین نشست مشترك مسئولان ارشد
استانی و دانشگاهی اظهارداشت: در هر استان اگر

نمایندگان مجلس موفق بوده اند و توانسته اند از حق و حقوق مردم استانشان دفاع کنند پشت سر این نمایندگان حتما گروهی از

 
نخبگان قرار داشته است و در این موضوع هیچ شکی ندارم. 

وي افزود: متاسفانه استان هرمزگان یکی از استان هایی است که از ظرفیت دانشگاهیان خود به درستی استفاده نکرده است و این

 
موضوع امروزه به چالشی جدي تبدیل شده است که باید پاسخی در خور به آن داده شود. 

نماینده مردم هرمزگان در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: امروز در کل کشور نگرانی هاي بسیاري وجود دارد و با اینکه دولت موظف

 
شده است در سال یک میلیون شغل ایجاد کند اما حتی قادر به ایجاد 300 هزار شغل نشده است. 

مرادي بیان کرد: قطعا اگر از ظرفیت پژوهشی و فکري دانشگاه ها در این عرصه ها استفاده می شد و استفاده شود در تمام بخش

 
هایی که در کشور با مشکل روبرو هستیم از جمله بحث اشتغال به نتایج مطلوبی دست پیدا می کنیم. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس تصریح کرد: ابتدا بایستی تکلیف خود را مشخص کنیم و ببینیم به دنبال چه چیزي هستیم و بر مبناي
هدفگذاري عمل کنیم؛ یکی از مسائل مشکل ساز که جامعه دانشگاهی می تواند آن را حل کند این است که ما در کشور چیزي به نام
آمایش سرزمینی نداریم و به همین جهت مدیران هرکاري را سلیقه اي انجام می دهند و نتیجه آن این شده است که هم اکنون در

 
کشور 60 هزار پروژه ناتمام رهاشده است و چه بودجه هایی که به دلیل رها شدن پروژه ها از بین رفته است. 

احمد مرادي در بخش دیگري از سخنانش ابراز داشت: جاي تاسف دارد که استان هرمزگان با دارا بودن بیش از 1000 کیلومتر مرز
دریایی و بنادر بسیار بزرگ که به تنهایی 60 درصد از عملیات بندري کشور را انجام می دهد دانشگاه علوم و فنون دریایی نداشته



 
باشد که ما پیگیر این موضوع نیز هستیم و باید این دانشگاه در استان هرمزگان احداث شود. 

 
2 پروژه عمرانی با حضور وزیر دادگستري در دزفول کلنگ زنی و افتتاح شد+تصاویر 

 
برگزاري جشنواره پروژه هاي دانش آموزي براي حمایت از خلاقیت دانش آموزان 

یادداشت| پروژه فریب افکار عمومی در شب انتخابات



200 میلیارد ریال براي حادثه دیدگان بازار ساحلی دیلم اختصاص یافت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1400/02/31

بوشهر - مدیرکل کمیته امداد استان بوشهر گفت: 200 میلیارد ریال براي حادثه دیدگان بازار ساحلی دیلم اختصاص یافت.

بوشهر - مدیرکل کمیته امداد استان بوشهر گفت: 200
میلیارد ریال براي حادثه دیدگان بازار ساحلی دیلم

 
اختصاص یافت. 

به گزارش خبرنگار مهر، احمد لطفی پیش از ظهر جمعه در
نشست بررسی وضعیت بازارچه ساحلی دیلم اظهار داشت:
ز روز اول این حادثه در مهر ماه سال گذشته تاکنون به هر

 
طریقی در کنار این عزیزان بودیم تا کمکی به آنها کنیم. 

وي اضافه کرد: با رایزنی هاي فراوان توانستیم ابتدا به تعداد
31 نفر از این مال سوختگان که از کمیته امداد تسهیلات اشتغال دریافت کرده بودند مبلغ 200 میلیون ریال تسهیلات بلاعوض و 31

 
میلیارد ریال تسهیلات اشتغال مجدد از محل تبصره 16 پرداخت کنیم. 

مدیرکل کمیته امداد استان بوشهر ادامه داد: همچنین به تعداد 15 نفر از این عزیزان که بیمه محصولات داشتند نیز جبران خسارت

 
از طرف بیمه پرداخت شد. 

وي افزود: به دنبال پیگیري هاي رئیس و همکاران حوزه اشتغال و خودکفایی شهرستان و رایزنی و پیگیري هاي امام جمعه دیلم و
پیگیري هاي حوزه هاي ستادي در استان و نگاه خوب مرکز توانستیم بیش از 200 میلیارد ریال اعتبار براي دیگر مال سوختگان بازار

ساحلی دیلم اختصاص دهیم.



صندوق کارآفرینی امید حامی کارآفرینان حمیدیه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1400/02/31

فرماندار حمیدیه گفت: شعبه صندوق کارآفرینی امید به منظور حمایت از کارآفرینان در این شهرستان راه اندازي می شود.

شاهین هاشمی فرماندار حمیدیه در گفت وگو با خبرنگار
گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اهواز، گفت: در
دیداري که با مهدي امرایی مدیر صندوق کارآفرینی امید
خوزستان برگزار شد، درخصوص پرداخت تسهیلات به
متقاضیان، حمایت هاي صورت گرفته از سوي صندوق
کارآفرینی استان در شهرستان، افراد متقاضی تسهیلات،

 
وضعیت کارآفرینان و شرایط جدید پرداخت وام به آن ها مورد بررسی قرار گرفت. 

او ضمن تشکر و قدردانی از حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید استان به ظرفیت ها و پتانسیل هاي موجود در حمیدیه و روستا هاي
آن در جهت رونق کارآفرینی اشاره کرد و افزود: براساس قول مساعد رئیس صندوق کارآفرینی، شعبه اي به منظور استفاده از ظرفیت

 
ها در شهرستان مستقر خواهد شد. 

مهدي امرایی مدیر صندوق کارآفرینی امید خوزستان اظهار داشت: این صندوق علاوه بر حمایت از طرح هاي معرفی شده از طریق
سامانه کارا امکان حمایت از روستا هاي داراي ظرفیت و پتانسیل هاي مناسب در قالب طرح "روستاي محصول محول" با وجه به

 
موقعیت شهرستان حمیدیه از لحاظ کشاوزي و همچنین روستاي بدون بیکار را دارد. 

او تصریح کرد: امیدواریم بتوانیم با کمک سایر دستگاه هاي متولی در این شهرستان در امر اشتغال و حمایت از کسب و کار ها، رونق
تولید و کارآفرینی، حمایت از مناطق محروم استان خوزستان، حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا و همچنین تشویق و

حمایت از جوانان با توجه به مزیت ها و پتانسیل هاي مناسب شهرستان در بخش دامداري و کشاورزي گام هاي موثري برداریم.



بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی

منبع: اقتصاد بازارشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس اداره صنعت،معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت:
در سفر وزیر صمت به شهرستان اردستان بازدید از شرکت
تعاونی فولاد کویر، سیما کاشی اردستان انجام می شود و
شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی مجددا

 
افتتاح و راه اندازي می شود. 

به گزارش اقتصادبازار و به نقل از ایراسین، حمیدرضا باقري
اظهار کرد: شهرستان اردستان در 100 کیلومتري شمال استان اصفهان واقع شده است و این شهرستان داراي 67 پروانه بهره برداري

 
واحدهاي صنعتی است که 50 واحد آن فعال است. 

وي افزود: 16 واحد صنعتی در شهرستان اردستان داراي جواز تاسیس است که از این واحدها، 7 واحد صنعتی بیش از 50 نفر نیروي
انسانی دارد و 101 فقره پروانه بهره برداري معدن در این شهرستان صادر شده که 58 فقره از این معادن فعال و نیمه فعال است.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان تصریح کرد: دو هزار و 650 واحد صنفی در شهرستان اردستان فعال است و
یک اتاق اصناف هم در این شهرستان قرار دارد. باقري با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت ماه به این
شهرستان توضیح داد: در این سفر قرار است بازدیدي از مجتمع تعاونی فولاد کویر اردستان، سیما کاشی و واحد کویر مقوا انجام گیرد
تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. وي افزود: همچنین، در سفر وزیر صمت قرار است واحد فاستونی
اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید برگردد و زمینه اشتغال 100 نفر را

 
فراهم کند. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: فولاد کویر اردستان با سرمایه گذار خارجی و ظرفیت اسمی 95 هزار تن
آهن اسفنجی و اشتغال زایی 800 نفر با پیشرفت فیزیکی 90 درصدي همراه است. این واحد صنعتی در فازهاي بعدي با نیروگاه هاي
حرارتی و تولید 16مگاوات برق و نوردگرم به بهره برداري می رسد. وي افزود: استعلامات سه شهرك صنعتی اردستان، زواره و مهاباد

توسط شرکت شهرك هاي صنعتی در دست اقدام است.



تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی در شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان/

سرمایه گذاري 7 هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی

منبع: ایراسینشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان در سه فاز
طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش به 200 هزار تن

طراحی شده است. همچنین با اتمام سه فاز براي 2500 نفر به صورت ...

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان در بازدید
وزیر صمت از این کارخانه با بیان اینکه فولاد کویر اردستان
در سه فاز طراحی شده است، گفت: فاز اول این کارخانه با
ظرفیت تولید 100 هزار تن آهن اسفنجی با قابلیت افزایش
به 200 هزار تن طراحی شده است. همچنین با اتمام سه
فاز براي 2500 نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی

 
خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار ایراسین، سینک ساهنی، امروز (جمعه، 31 اردیبهشت) در بازدید وزیر صمت از این کارخانه اظهار کرد: کارخانه
فولاد کویر اردستان در سه فاز تعریف شده است. فاز اول با ظرفیت نزدیک به 100 هزار تن تولید آهن اسفنجی و قابلیت افزایش این
ظرفیت به 200 هزار تن در سال تعریف شده است. در فاز دوم ساخت نیروگاه برق به روش بازیافت حرارتی به ظرفیت 16 مگاوات در
سال را خواهیم داشت و در سال هاي آتی با اجراي فاز سوم این پروژه شاهد تولید شمش فولادي به روش کوره القایی و به ظرفیت

 
150 هزار تن خواهیم بود. 

وي افزود: سرمایه گذاري انجام شده در این مجموعه برابر با 7 هزار میلیارد ریال و شامل دو بخش است؛ بخشی از آن توسط بخش

 
خصوصی از کشور هند و بخش دیگر توسط سرمایه گذاري داخلی انجام شده است. 

مدیرعامل شرکت تعاونی فولاد کویر اردستان با بیان اینکه شیوه تولید آهن اسفنجی در این کارخانه با روش احیاي مسقتیم سنگ
آهن بر پایه زغال سنگ طراحی شده که از روش هاي نوین تولید آهن اسفنجی در دنیا به شمار می رود گفت: حدود 25 درصد آهن

 
اسنفنجی دنیا به همین روش تولید می شود. 

ساهنی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی فاز اول این کارخانه که مسئولیت تولید آهن اسفنجی را برعهده دارد، از 5 سال پیش شروع
شده است. حجم عملیات انجام شده در ساخت این کارخانه شامل عملیات خاك برداري و سیویل بالغ بر 10 هزار متر مکعب، ساخت
و تامین و نصب اسکلت فلزي بالغ بر 8 هزار تن و کابل کشی 50 کیلومتر است. همچنین این فاز کارخانه اشتغازایی بالغ بر 200 نفر
به صورت مستقیم و 1000 نفر به صورت غیرمستقیم را دارد که پس از اجرا و بهره برداري از هر سه فاز، این تعداد به 500 نفر به

 
صورت مستقیم و 2500 نفر به صورت غیرمستقیم افزایش خواهد یافت. 

وي ادامه داد: تاکنون همه تست هاي سرد این کارخانه با موفقیت انجام و بنابراین تولید اولیه ما براي 20 روز آینده برنامه ریزي شده



 
و در این مرحله حساس به حمایت وزارت صمت را براي توسعه نیاز داریم. 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دو روزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، در این سفر
واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید بازگشت تا زمینه اشتغال

در این استان فراهم شود.



شرکت فاستونی اردستان با سرمایه گذاري 11 میلیارد تومانی بعد از 6 سال به

چرخه تولید بر می گردد/ پارچه تولیدي قابل رقابت با ترکیه است

منبع: ایراسینشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل شرکت فاستونی اردستان در جریان بازدید وزیر صمت از این کارخانه گفت: به درخواست نماینده مجلس و فرماندار
شهرستان اردستان این واحد تولیدي که 6 سال راکد بود را احیا کردیم و با سرمایه گذاري مجدد در واحدي که 8 سال

متروکه بود اکنون 80 نفر در این واحد مشغول به کار شده اند و پارچه تولیدي آن قابل ...

 مدیرعامل شرکت فاستونی اردستان در جریان بازدید وزیر
صمت از این کارخانه گفت: به درخواست نماینده مجلس و فرماندار شهرستان اردستان این واحد تولیدي که 6 سال راکد بود را احیا
کردیم و با سرمایه گذاري مجدد در واحدي که 8 سال متروکه بود اکنون 80 نفر در این واحد مشغول به کار شده اند و پارچه تولیدي

 
آن قابل رقابت با کشورهاي ترکیه و رقیبان اصلی این صنعت است. 

تقی خسروي مدیرعامل شرکت فاستونی اردستان در گفت و گو با خبرنگار ایراسین اظهار کرد: من پایه گذار صنعت نساجی در منطقه
مهردشت اصفهان بوده ام و اکنون در این منطقه بیکاري به عددي نزدیک صفر درصد رسیده است و باعث شده معضلات اجتماعی

 
دیگر در این منطقه وجود نداشته باشد. 

وي ادامه داد: به درخواست نماینده مجلس و فرماندار شهرستان اردستان این واحد تولیدي که 6 سال راکد بود را احیا کردیم و با
پرسنلی که به این کارخانهمشغول به فعالیت شدند، ظرف مدت حدود 4 ماه این کارخانه را به مرحله تولید رساندم و اکنون نزدیک به

 
80 نفر در این کارخانه مشغول به کار هستند و امیدواریم تا در آینده با کمک مسئولین تعداد کارکنان را به چند برابر برسانیم. 

وي تصریح کرد: برنامه هاي توسعه اي براي کارخانه وجود دارد تا بتوانیم به این هدفی که گفته شد دست پیدا کنیم و کمکی به تولید

 
و صنعت کشور کرده باشیم. 



 
 

مدیرعامل شرکت فاستونی اردستان در خصوص هزینه راه اندازي مجدد این کارخانه گفت: این واحد تولیدي 8 سال متروکه بود و با
سرمایه گذاري 11 میلیاردتومانی در این واحد و همچنین خرید 5 میلیارد دستگاه به صورت کامل بازسازي شد. با این اقدامات

 
کارخانه کاملا به روز و اکنون پارچه تولیدي این واحد با کشورهاي ترکیه و ... در حال رقابت است. 

وي در پایان در خصوص مشکلات این واحد تولیدي گفت: براي توسعه کار خود احتیاج به وام داریم که در این خصوص مکاتباتی با

 
وزارت خانه انجام شده و از دیگر مشکلات این است که واحد این است که تحت پوشش شهرك ها قرار نداریم. 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دوروزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، در این سفر
واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید بازگشت تا زمینه اشتغال

در این استان فراهم شود.



رفع مشکلات زیرساختی «سیماکاشی» اردستان با حضور وزیر صمت/ اشتغال

300 نفر و تولید روزانه 15 هزار مترمربع کاشی

منبع: ایراسینشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل شرکت سیما کاشی گفت: با حضور وزیر صمت مشکلات زیرساختی این واحد صنعتی رفع شد و امیدواریم در آبان
ماه به بهره برداري برسد.

مدیرعامل شرکت سیما کاشی گفت: با حضور وزیر صمت
مشکلات زیرساختی این واحد صنعتی رفع شد و امیدواریم

 
در آبان ماه به بهره برداري برسد. 

روح االله غبرایی میبدي در گفت و گو با خبرنگار ایراسین
ضمن بازدید وزیر صمت از این واحد صنعتی اظهار کرد:
این واحد تولیدي از تیرماه سال گذشته با اشتغال زایی
300 نفر کلنگ زنی شد و امیدواریم در آبان ماه به بهره

 
برداري برسد. 

وي افزود: در فاز نخست ظرفیت تولید کارخانه سیماکاشی 15 هزارمترمربع در روز خواهد بود و گنجایش ظرفیت تولید روزانه به 20
هزارمترمکعب در روز هم خواهد رسید.ظرفیت تولید فاز اول کارخانه سیماکاشی 15 هزار متر مربع در روز است و تا 60 هزار متر مربع

 
در روز نیز کارخانه گنجایش افزایش ظرفیت دارد. 

مدیرعامل سیماکاشی در خصوص اشتغال ایجاد شده در این کارخانه تصریح کرد: این واحد صنعتی مشکلات زیرساختی نظیر تامین

 
گاز و برق داشت که با دستور وزیر قرار شد تامین برق از شهرستان مهاباد و تامین گاز هم از شهرستان اردستان انجام بگیرد. 

گفتنی است علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن تجارت در آغاز سفر دوروزه به استان اصفهان امروز از واحدهاي صنعتی فولاد
کویر، سیما کاشی و واحد کویر مقوا بازدید کرده تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري برسد. همچنین، قرار است
امروز واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه گذار مجددا به چرخه تولید برگردد و زمینه

اشتغال 100 نفر را فراهم شود.



افتتاح فاز اول گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه

600تن در  ارومیه
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امروز فاز اول گلخانه هیدوروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600تن در روستاي گنگچین شهرستان ارومیه با
حضور استاندار و رییس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی افتتاح شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ارومیه، اکبر کرامتی رییس سازمان جهاد
کشاورزي آذربایجان غربی در آیین افتتاح فاز اول گلخانه
هیدروپونیک سبزي و صیفی با اشاره به اهمیت کشت هاي
متراکم گلخانه اي اظهار کرد: با توجه به نیاز روزافزون بازار
و تولید محصولات خارج از فصل، این روش تولید و کشت،
امروزه به یکی از سود آورترین بخش هاي کشاورزي تبدیل

 
شده است. 

کرامتی با بیان اینکه کشت گلخانه اي باعث افزایش ده برابري تولید در واحد سطح در مقایسه با هواي آزاد می شود، افزود: از دیگر
مزایاي کشت گلخانه اي تولید یک نوع محصول چند نوبت در سال، صرفه جوئی در مصرف آب با افزایش ده برابري تولید، استفاده از
اراضی غیرقابل کشت با سیستم هیدروپونیک، افزایش کیفیت محصول تولیدي، عدم وابستگی تولید به شرایط محیطی و امکان
بازاریابی مناسب و تنظیم برنامه کشت مطابق با نیاز بازار، تداوم کار و تولید محصول در تمام فصل هاي سال با توجه به امکان کنترل

 
عوامل محیطی و تنظیم شرایط مورد نیاز گیاه است. 

او ادامه داد: این گلخانه هیدروپونیک به مساحت 1.5 هکتاردر روستاي گنگچین شهرستان ارومیه واقع شده است که محصول این

 
واحد تولیدي عمدتا سبزي و صیفی (خیار) و بخشی توت فرنگی است. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي استان تصریح کرد: براي راه اندازي این واحد تولیدي بیش از 200 میلیارد هزینه شده است که 37.6
میلیارد ریال تسهیلات بانکی از محل اعتبارات اشتغال پایدار روستایی و9.4میلیارد ریال سهم آورده متقاضی از تسهیلات و153

 
میلیارد ریال سرمایه گذاري شخصی مجري طرح بوده است. 

 
او افزود: با راه اندازي این واحد تولیدي براي20 نفر به صورت مستقیم و 30 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغالزایی می شود. 

کرامتی خاطر نشان کرد: تعداد 24 واحد گلخانه تولید سبزي و صیفی با ظرفیت تولید 9400 تن در سال در آذربایجان غربی وجود

 
دارد که با افتتاح این واحد به تعداد 25 واحد گلخانه اي با ظرفیت تولید 10 هزارتن در سال افزایش یافت. 

او تاکید کرد: فاز دوم این طرح نیز با راه اندازي سیستم سورت و بسته بندي به طور کامل درهفته جهاد کشاورزي امسال افتتاح
خواهد شد. 



لازم به ذکر است که در این واحد گلخانه اي که مجهز به سیستم کف گرمایشی، سیستم کامل co2 و کنترل مدار بسته هوشمند آب
است، انواع نشا محصولات جالیزي و صیفی اعم از هندوان، ملون، خیار، گوجه فرنگی، فیسالیس و تکثیر توت فرنگی انجام می شود و
محصولات تولیدي این گلخانه طی قرارداد منعقده فی مابین به کشوراوکراین روسیه صادر و به صورت کشاورزي قراردادي محصول

تولید و روانه بازار مصرف داخلی و خارجی می شود.



فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و

خصوصی است/ باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر

تولید تشکیل شود / نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر ...
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اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي

دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر ...

 اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي
عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه
فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط

 
عمومی با تمرکز بر تولید در استان اصفهان تاکید کرد. 

به گزارش ایراسین؛ شامگاه پنج شنبه، 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان در نشست
صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط عمومی ها را در رسیدن به
اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت
فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی اصفهان و

 
احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 



 
 

 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش ارتباطات

 
و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 



رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

 
شود. 

وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
 

 
«فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

باشیم. 



 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با
رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 



 
 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاق بازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی، مرکز
کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي مهم

 
این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 



 
 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 

«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست دوم

 
مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند. 





مهرعلیزاده: من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1400/02/31

بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و

 
نقصان در سیاست  ورزي داخلی و خارجی است. 

به گزارش جهان نیوز به نقل از فارس، سوت آغاز رسمی رقابت
هاي ریاست جمهوري سیزدهم 21 اردیبهشت ماه به مدت 5 روز
زده شد و شخصیت هاي سیاسی اجرایی و حزبی با حضور در
وزارت کشور براي این دور از رقابت ها نام نویسی کردند تا پس از
بررسی هاي شوراي نگهبان مشخص شود، چه کسانی شانس
رقابت در انتخابات براي ریاست جمهوري سیزدهم را پیدا

 
خواهند کرد. 

محسن مهرعلیزاده معاون رئیس دولت اصلاحات یکی از شخصیت هاي سیاسی اصلاح طلب بود که با حضور در وزارت کشور براي

 
مارتن سیزدهم نام نویسی کرد. 

او یکبار در سال 84 وارد این دور از رقابت ها شده بود و در کنار سایر اصلاح طلبان همچون مهدي کروبی و مصطفی معین به رقابت

 
خود تا پایان ادامه داده بود. 

در این گفت وگو با محسن مهرعلیزاده درباره مشکلات کشور و راه حل هاي حل و برطرف کردن آنان، دولت احتمالی او، برنامه و

 
شعارها گفت وگو کردیم که به شرح زیر است: 

آقاي مهرعلیزاده چنانچه مستحضر هستید خیل عظیمی از سیاسیون از طیف هاي مختلف در انتخابات ثبت نام کرده اند، اولین و

 
مهمترین پرسشی که به ذهن عموم مردم خطور می کند این است که انگیزه کاندیدا و ضرورت شرکت وي در انتخابات چیست؟ 

مهرعلیزاده: حقیقتاً مردم مهمترین پرسش را در این زمینه مطرح می کنند و کاندیداهاي ریاست جمهوري باید براي آن پاسخی متقن
داشته باشند. مخاطب این پاسخ نه تنها آحاد مردم بلکه شخص خود کاندیدا هم هستند. به عبارتی کاندیدا باید ابتدا براي خود و
وجدان خود نقشه دقیقی از دلایل شرکت در این عرصه مهم ترسیم کنند. در شرایط کنونی لیست کردن مشکلات کشور و مردم اصلا
کار سختی نیست، مردم خود بهتر از هر شخصی مشکلات کشور را لمس و درك می کنند و این مشکلات را فریاد میزنند، امر خطیر

 
اندیشیدن به شیوه هاي مواجهه با این مشکلات و چالش هاست. 

 
بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست 

بزرگترین انگیزه من جهت شرکت در عرصه انتخابات همین نکته است؛ بنده بیش از هر چیز در طول عمر مدیریتی و سیاسی ام به



شیوه هاي حل چالش ها و بحران ها فکر کرده ام، از همین رو کمتر شعار داده ام و بیشتر عمل کرده ام بنابراین همچون بسیاري دیگر
بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست. برخی ها شب انتخابات خود را همچون قهرمان و فریادرس مردم تصویر می
کنند اما این تصویر کمترین همخوانی با عملکرد آنها تا کنون نداشته است. من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم، من مردم را مورد
خطاب قرار نمی دهم بلکه انگیزه ورودم این است که مردم ما را خطاب قرار دهند، براي یک بار هم شده به جاي اینکه فقط حرف

 
بزنیم گوش هایمان را تیز کنیم براي شنیدن حرف حق و آستین هایمان را بالا بزنیم براي عمل کردن به برنامه ها و وعده ها. 

 
به هر حال باید ابتدا مشکلات را آسیب شناسی کرد تا بتوان راه برون رفت ترسیم کرد. 

مهرعلیزاده: بله درست می فرمایید حتما ضرورت دارد درباره مشکلات کشور و جامعه مطالعه و پژوهش دقیق و جدي صورت بگیرد و
اما مهمتر از آن چه چیز است؟ من فکر میکنم تمهید راه برون رفت در تناسب با وضعیت. شخصا همراه با دوستان مشاوران و
همفکرانِ متخصص سال هاست که مشغول به مطالعه دقیق مشکلات و بحران هاي متقدم و متاخر کشور هستیم اما همواره این
مطالعات با هدف رسیدن به برنامه هاي عملی، خردگرایانه و معطوف به حل مشکلات مردمان این سرزمین صورت گرفته است. سخن
من این است که در آستانه انتخابات صرف بیان تبلیغاتی مشکلات نه مردم را راضی می کند و نه نتیجه اي عملی در پی خواهد
داشت. باید عملکرد گذشته و برنامه هاي معطوف به آینده را در معرض قضاوت جامعه قرار دهیم نه سخنرانیها و ادعاهاي شب

 
انتخابات. 

 
برنامه مفصلی داریم تا فقر و نابرابري را ریشه کن کنیم 

 
با این اوصاف اولویت برنامه هاي شما معطوف به چه موضوعاتی خواهد بود؟ 

مهرعلیزاده: چنانچه بخواهم شرح دهم که برنامه هاي عملیاتی من حول چه چالش هایی تدوین شده است لازم می دانم مجددا
پیوندي برقرار کنم به بحث انگیزه هاي ورودم به عرصه انتخابات؛ من حقیقتا بیش از هر چیز از گسترش فقر، نابرابري، رکود، بیکاري،
شکاف هاي متعدد اجتماعی و سیاسی رنج می برم، بدون هیچ شعاري معتقدم حتی اگر کسی دلسوز مردم نباشد حداقل باید آنقدر
عاقل باشد که بداند که منفعت فردي او در منفعت جمعی جامعه تعریف می شود و بدون پایداري اجتماع منافع فردي و گروهی وي
تامین نخواهد شد.از همین رو علاوه بر انگیزه عاطفی حول چالش هاي فوق همراه با دوستانی صاحب معرفت و فضل، برنامه هاي

 
مفصلی را تدوین کرده ایم تا بناي ریشه کن کردن عظیم ترین دشمن جوامع یعنی فقر و نابرابري را پی ریزي کنیم. 

 
دولت تحول و عدالت را راه اندازي می کنم 

 
نام دولت خودتان را «دولت تحول و عدالت» نامگذاري کردید، وجه تسمیه این انتخاب چیست؟ 

مهرعلیزاده: اول تأکید کنم که برنامه هاي ما حول دو مفهوم تحول و عدالت تدوین شده است.اگر چه ممکن است عبارت «دولت
تحول و عدالت» وجهی شعاري داشته باشد اما حقیقتا این ترکیب براي ما یک شعار نیست بلکه کلیدواژه هاي برنامه عملی دولت ما را
شکل می دهد. برنامه هاي ما حول تحول در اقتصاد، تولید و معیشت مردم و مبارزه با فساد تدوین شده است چرا که اولین گام براي
رفع مشکلات عدیده کشور توانمند ساختن اجتماع است، بدون رفع مشکلات مردم و جلب رضایت آنها کسب موفقیت در حوزه اي
دیگر کارکرد چندانی در پیشرفت این مزرو بوم ندارد، ضمناً ایجاد تحول بدون گسترش عدالت، توزیع عادلانه منابع و رفع تبعیض در

 
تمامی عرصه هاي اقتصادي، اجتماعی و سیاسی امکانپذیر نیست. 

 
بحران اقتصادي کشور حاصل ضعف مدیریتی و بی برنامگی است 

پس شما بزرگترین چالش حاضر کشور را بحران اقصادي می دانید و نقشه راه برون رفت از این بحران کلان را تشکیل دولتی عملگرا

 
در این رابطه؟ 

مهرعلیزاده: بله، البته با یک تبصره ، اینکه بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل
بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و نقصان در سیاست ورزي داخلی و خارجی است. از همین منظر عملگرایی دولت من در نسبت با



خردگرایی، برنامه محوري، شفافیت و رفع نقصان در حوزه سیاست داخلی و خارجی تعریف می شود، لذا هر چقدر عملگرا باشیم و
شبانه روز طرح هاي اجرایی را به سرانجام برسانیم، سفرهاي متعدد استانی داشته باشیم و ... بدون محوریت قرار دادن خرد جمعی،

 
برنامه محوري و شفافیت در امور نتیجه مطلوب حاصل نخواهد شد. 

به عنوان مثال شما را ارجاع میدهم به بحران محیط زیست و بحران آب در رابطه با طرح ها و برنامه هایی که تا کنون اجرا کرده ایم.

 
از سد سازي هاي بی رویه گرفته تا طرح ها کشاورزي بدون برنامه تا خصوصی سازي هاي بدون شفافیت و ... 

 
استفاده از جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است 

مقام معظم رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب بر نقش محوري جوانان در چله دوم انقلاب تاکید فرمودند. پرسش بعدي که در اذهان
وجود دارد حول موضوع چرخش نسلی نخبگان مطرح است، نسل جوان انقلاب، گلایه جدي دارند که نسل اول مدیران کشور انگار

 
خیال بازنشسته شدن ندارند، در دولت شما جوانان چه جایگاهی خواهند داشت؟ 

مهرعلیزاده: بله این نقد کاملاً بر نظام مدیریتی کشور وارد است، اما به جاي بیان نظرم در این باره پاسخ این پرسش را از طریق اشاره
به عملکردم در دوران مدیریتم خواهم داد، چرا که سنجش اعتبار نظر و ادعا از طریق عملکرد افراد ممکن است تا صرف بیان یک
موضع. بنده در طول بیش از سه دهه سابقه مدیریتی به ویژه در مقام استانداري دو استان بزرگ کشور و همچنین معاونت رئیس
جمهور همواره از توان مدیران جوان، جهت تزریق انرژي به ساختار مدیریتی مجموعه تحت مسئولیتم بهره برده ام. وقت ورود به
جزئیات نیست همین اشاره کافیست تا میزان اعتقاد من به ضرورت چرخش نخبگان در سطوح مختلف مدیریتی روشن شود. یکی از
ویژگی هاي بارز دولت تحول و عدالت در ارتباط با همین موضوع تبیین شده است: تحول در نظام کلان مدیریتی کشور با استفاده از

 
جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است. 

 
دولت سیزدهم باید در برقراي وحدت ملی کوشا باشد 

 
رئوس برنامه هاي دولت شما در حوزه هاي مختلف سیاسی، اقتصادي و اجتماعی چیست؟ 

مهرعلیزاده: در حوزه سیاست، اهم برنامه هاي من معطوف است به تنش زدایی از فضاي سیاسی کشور، تعامل و مذاکره با همه کسانی
که استقرار حکمرانی عمومی دغدغه ایشان است. نهایتا گمان می کنم ضمن گسترش سیاست ورزي سالم و به دور از استبداد راي،

 
همچنین تقویت تحزب و مردم سالاري دینی در کشور لازم است دولت در برقراي وحدت ملی کوشا باشد. 

در حوزه اقتصادي بیان رئوس برنامه ها در این مجال کوتاه نمی گنجد اما به شکل مختصر اهم برنامه هاي دولت تحول و عدالت
معطوف خواهد بود به «رفع انحصار و فراهم کردن زمینه رقابت اقتصادي به نفع واحدهاي متوسط اقتصادي و کسب و کارهاي کوچک
جهت ایجاد اشتغال و کاهش بیکاري همچنین بالا رفتن قدرت خرید مردم.»، «مبارزه با فساد از طریق ایجاد شفافیت در نظام پولی و
بانکی کشور، ایجاد سیستم نظارتی هوشمند، اصلاح نظام مالیاتی کشور جهت جلوگیري از فرار مالیاتی و اخذ مالیت از شرکت ها و
واحدهاي بزرگ اقتصادي و ...»، « تقویت نظام بهداشت و درمان و بیمه کشور به منظور حمایت از اقشار آسب پذیر»، « تقویت فضاي
کسب و کار»، «هدفمندکردن یارانه ها»، «توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض» و «جذب سرمایه گذاري خارجی و ایجاد

 
نگاه اقتصادي در سیاست خارجی». 

 
هدفمندي یارانه ها محقق نشده است/ خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است 

البته اینجا این توضیح لازم است که آنچه تاکنون تحت عنوان هدفمندي یارانه ها صورت گرفته در حقیقت صرفا پرداخت یارانه بوده

 
است نه هدفمند کردن یارانه ها، آن هم در شرایطی که خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است. 

پرداخت یارنه 45 هزار تومانی چه کمکی به مردمان بی بضاعت اما شریف این سرزمین می کند؟ پس هدفمند کردن یارانه ها یعنی



حذف یارانه هاي پنهان به منظور تقویت دهک هاي ضعیف جامعه از طریق پرداخت یارانه و طرح هاي اقتصادي مکمل، مثل دادن

 
تسهیلات براي ایجاد کسب و کارهاي کوچک زودبازده. 

در توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض باید بگوییم که به عنوان مثال در سیستان و بلوچستان توزیع ناعدلانه منابع
کشور در تمامی حوزه ها دیده می شود. چگونه می توانیم زیر کولرهاي پر مصرف گازیمان در تهران بنشینیم و براي حل مشکلات
کشور صرفا شعار بدهیم. در حالی که هموطنان ما در استان هایی مثل سیستان و بلوچستان براي تامین معاش سوخت بري کنند و
حتی از آب آشامیدنی سالم هم برخوردار نیستند و یا در کردستان مردم از بیکاري روي به پرخطرترین کارها یعنی کولبري می آورند.

 
توزیع ناعادلانه منابع نه تنها بحرانهاي اقتصادي، سیاسی و اجتماعی را موجب شده بلکه مقدمات بحران امنیتی را نیز فراهم می آورد. 

 
وزات امور خارجه نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور دارد 

در مورد جذب سرمایه گذاري خارجی و ایجاد نگاه اقتصادي در سیاست خارجی، ""دولت تحول و عدالت"" ضمن حفظ منافع ملی
کشور بر پیگیري رفع ظالمانه تحریم ها و تنش زدایی در منطقه و جهان تاکید خواهد کرد و همچنان که تجربیات گذشتگان را چراغ
راه آینده قرار می دهد برکاستی ها نیز اهتمام می ورزد، یکی از کاستی هاي ما در این زمینه نداشتن رایزن هاي اقتصادي در وزارت
خارجه است. وزات امور خارجه می تواند نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور به ویژه در بحث تجارت خارجی کشور داشته

 
باشد.ما براي این موضوع برنامه اي مفصل داریم. 

 
تا زمانی که اصلاح طلبی تضادي با منافع ملی نداشته باشد، پیرو آن خواهم بود 

با توجه به اینکه شما در فهرست نامزدهاي ریاست جمهوري معرفی شده توسط نهاد اجماع ساز (جبهه اصلاحات ایران) قرار نگرفتید و
همچنین با عنایت به اینکه هویت سیاسی شما به اصلاحطلبی پیوند خورده است، برنامه شما در خصوص حضور مستقل یا جریانی در

 
انتخابات ریاست جمهوري چیست؟ 

مهرعلیزاده: بله، متأسفانه آنچه ناشی از ضعف تحزب و بنیانِ کار حزبی در ایران وجود دارد، همواره خود را در چنین وضعیت هاي
آشکار می سازد، اما بنده اعتقاد دارم هر جریان سیاسی از جمله جریان اصلاح طلبی تا جائیکه در چارچوب نظام و در جهت اصلاح
امور و ایجاد تحول در ابعاد گوناگون زندگی مردم و معیشت آنان حرکت کند و از انحصارطلبی و خود بزرگ بینی احراز کند، مورد

 
احترام است. 

از آنجایی که بنده خود ایده اصلاح طلبی را به عنوان میراثی تاریخی و خواست و مطلوب مردم ایران میدانم، تمام تلاشم را بکار خواهم
گرفت تا کنش ورزي سیاسی را از درون نهادهاي سیاسی و حزبی اصلاح طلبی دنبال کنم، اما این تلاش تا جایی ادامه خواهد داشت

که خود ایده اصلاح طلبی و به طبع آن منافع ملی کشور به مخاطره نیافتد.



اتصال 242 متقاضی طرح مشاغل خانگی به بازار

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس جهاددانشگاهی استان زنجان گفت: تاکنون 242 نفر از متقاضیان طرح ملی مشاغل خانگی به بازار فروش متصل شدند.

به گزارش جام جم آنلاین زنجان؛ کامران جعفري اظهار
کرد: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از جمله طرح هاي
اشتغال حمایتی ذیل برنامه اشتغال فراگیر وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی است که با هدف ایجاد اشتغال پایدار و
به منظور کمک به رونق اقتصادي خانوارها و تبیین و
توسعه جایگاه مشاغل خانگی در 31 استان و به تبع آن در

 
زنجان در حال اجرا است. 

وي افزود: اجراي این طرح در سه فاز پیش بینی شده که
فاز اول شناسایی و اولویت بندي مزیت ، ظرفیت و پتانسیل

هاي اشتغال در حوزه مشاغل خانگی است. فاز دوم به توانمندسازي متقاضیان از طریق مشاوره، راهنمایی، استعدادسنجی، بهره گیري
از آموزش هاي کوتاه مدت کارآفرینی، شناخت بازار و مسائل مالی و فاز سوم به تعامل با فعالان عرصه فروش محصولات مشاغل

 
خانگی، اتصال به بازار و ارتباط با برندهاي معروف بازار فروش می پردازد. 

این مسئول ادامه داد: پایین بودن هزینه راه اندازي کسب و کارهاي خانگی، کاهش هزینه رفت و آمد و اجاره بهاي محل کار، امکان
رسیدگی به چند شغل به طور همزمان، استفاده از بازارهاي فروش اینترنتی براي اتصال به بازار و بهره وري و بازدهی سریع، از دیگر

 
مزایاي این طرح به شمار می رود. 

رئیس جهاددانشگاهی استان زنجان با اشاره به اتصال متقاضیان مشاغل خانگی به بازار در زنجان، تصریح کرد: تاکنون 242 متقاضی از
حوزه هاي قالی بافی، بافنده تابلوفرش، گلیم بافی، خیاطی، قلم زنی و ملیله سازي با همکاري پیشران ها براي فروش محصولات به

 
بازار متصل شدند و این روند براي دیگر رسته ها و متقاضیان نیز ادامه دارد. 

جعفري خاطرنشان کرد: براي معرفی محصولات تولیدي در حوزه مشاغل خانگی باید برندسازي انجام شود؛ چرا که برندسازي
محصولات موجب شناخته شدن آن و در نتیجه جلب مشتري می شود و اجراي طرح مشاغل خانگی براي حل مشکلاتی مانند اتصال

به بازار موثر است.



خانواده و پاندمی کرونا

منبع: پایگاه خبري یافتهشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1400/02/31

پاندمی کرونا که از بهمن سال 1398 جهان را متأثر کرد، سبب تغییر در بسیاري از مناسبات شد، چرا که علاوه بر مرگ و
میر گسترده در پیک هاي مختلف بخصوص در کشورهاي توسعه یافته اي مانند انگلیس، امریکا، فرانسه، ایتالیا و آلمان

پاندمی کرونا که از بهمن سال 1398 جهان را متأثر کرد، سبب تغییر در بسیاري از مناسبات شد، چرا که علاوه بر مرگ و میر
گسترده در پیک هاي مختلف بخصوص در کشورهاي توسعه یافته اي مانند انگلیس، امریکا، فرانسه، ایتالیا و آلمان و خسارات انسانی
عظیم، عوارض اقتصادي گسترده نیز داشته است. براساس آمارهاي رسمی بین المللی، رشد اقتصادي همه کشورها بجز چین با اخلال

 
جدي مواجه شده است. 

اکنون واکسن ها، بهبود مراقبت ها و روش هاي درمانی سه عامل
مقابله با این بیماري هستند. واکسن عامل اصلی امید براي مهار
بیماري است و روش هاي درمانی و پیشگیري مانند استفاده از
ماسک نیز البته به مهار همه گیري کمک می کند. اما تاکنون
فشار سنگین ناشی از مداواي مبتلایان به کووید19 براي کادر
درمان و خدمات پزشکی در سرتاسر دنیا و کشور ما ایران
غیرقابل انکار بوده و انتظار می رود با رعایت بیشتر پروتکل ها که
اخیراً به حدود 60درصد رسیده قدمی در جهت کاهش آلام این

عزیزان برداشته شود. در این میان خانواده و آثار کرونا بر خانواده چه جایگاهی دارد؟ اولین تأثیر، ناشی از استرس هاي دوره سخت این
بیماري و سپس مرگ و میر در خانواده است که عزیز و در برخی موارد نان آور خود را از دست می دهند. همچنین براساس آخرین
مطالعات 30 درصد از مبتلایان به کووید19 دچار اختلالات عصبی بعد از بهبود می شوند و اخیراً یکی از انواع بیماري کرونا با عنوان
«کروناي طولانی» تعریف شده که عوارض عصبی و افسردگی از تبعات آن است. به علاوه، محدودیت هاي کرونایی در تشدید افسردگی
در خانواده ها تأثیر مضاعفی دارد و از این جهت سیاست هاي ستاد ملی کرونا که سعی داشته به همه ابعاد اجتماعی و بهداشتی این

 
معضل بپردازد، قابل توجه است. 

شرایط سخت ناشی از پاندمی کرونا همچنین بر اعمال خشونت هاي خانگی در جهان اثر گذاشته که از مهم ترین راه هاي مقابله با آن
آموزش مهارت هاي ارتباطی و گفت و گو است. پیگیري معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده در قالب طرح گفت و گوي
ملی خانواده به همین دلیل تشدید شده است. از طرف دیگر پشتوانه هاي قانونی و موضوع قوانین ظرفیت مهمی به شمار می رود.
جدیت دولت در نهایی کردن لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت مصداق بارز توجه به این ظرفیت است که در 15
دي ماه 1399 به عنوان یک قانون جامع و بازدارنده در برابر خشونت، توسط رئیس جمهوري به مجلس شوراي اسلامی تقدیم شد ولی
متأسفانه با گذشت حدود 110 روز از ارسال آن، حتی اعلام وصول نیز نشده است. علاوه بر این دولت با تقویت پایگاه هاي اورژانس
اجتماعی در سطح کشور طی سال گذشته و اجراي برنامه هاي آموزشی و حمایتی و ارسال پیامک سراسري براي معرفی خط 123 به
عموم مردم سعی در مقابله با آسیب ها داشته است. این در حالی است که مراکز فرهنگی، رسانه اي و حتی شهرداري ها می توانند
رسالت خود را در ترویج امید انجام دهند و با ارائه برنامه هاي شاد و بانشاط سعی در بهبود روحیه مردم و خصوصاً جوانان داشته
باشند که البته اقداماتی از این دست هم صورت گرفته، مانند کنسرت هاي آنلاینی که با حضور خوانندگان محبوب مردم برگزار شده

 
است. 

در عین حال، آثار اقتصادي کرونا بر خانوارها شدید بوده است و نباید آن را نادیده گرفت. اگرچه دولت بسته هاي معیشتی کرونا و



حمایت از کسب و کارهایی را که از کرونا آسیب می بینند مد نظر قرار داده، با این حال شرایط سختی بر بسیاري از خانواده ها
تحمیل شده است. در این حوزه، معاونت امور زنان و خانواده حمایت از کارآفرینی زنان و ترویج مشاغل خانگی را مورد توجه قرار داده
است. شیوع کرونا حتی بر وضعیت علمی زنان دانشگاهی و پژوهشگر بار منفی داشته است. مطالعات نشان می دهد این زنان در شرایط
کرونا کمتر به فعالیت هاي پژوهشی خود پرداخته اند که از جمله دلایل آن مسئولیت هاي مضاعفی است که از ناحیه آموزش کودکان
و نگهداري از آنها در منزل به دلیل بسته بودن مدارس ایجاد شده است. این موضوع در مورد همه زنان شاغل در دنیا و همچنین ایران
صدق می کند. بنابراین براي کاهش این عوارض ضرورت دارد برنامه ریزي هاي دقیق تري از طرف دولت ها به منظور توجه بیشتر به
خانواده از جنبه هاي روحی، روانی، حقوقی و اقتصادي صورت بگیرد، چرا که خانواده مأمن اعضاي جامعه بوده و نقش حفاظتی در
برابر آسیب به اعضایش بخصوص نسل جوان دارد و از موقعیتی غیرقابل انکار و غیرقابل جایگزین برخوردار است. بنابراین در پاندمی

 
کرونا می بایست توان افزایی و تقویت خانواده را مدنظر قرار داد. 

 
معصومه ابتکار/ معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 

 
  

اردبیل – بیله سوار – پارس آباد – خلخال – شهرستان سرعین – کوثر – گرمی – مشگین شهر –  نمین – نیر – ارومیه – اشنویه
– بوکان – پلدشت – پیرانشهر – تکاب – چالدران – چایپاره – خوي – سردشت – سلماس – شاهین دژ – شوط – ماکو – مهاباد
– میاندوآب – نقده – شهر ارومیه – شهر سرو – شهر سیلوانه – شهر قوشچی – شهر نوشین – شهر سیمینه – تهران – آران و
بیدگل – اردستان – اصفهان – برخوار – بوئین میاندشت – تیران و کرون – چادگان – سمیرم – شاهین شهر و میمه – شهرضا –
 فریدن – فریدونشهر – فلاورجان – استان آذربایجان غربی – استان آذربایجان شرقی – استان اصفهان – استان قم – استان یزد –
استان همدان – استان هرمزگان – استان مرکزي – استان مازندران – استان لرستان – استان گیلان – استان گلستان – استان
کرمانشاه – استان کرمان – استان کردستان – استان قم – استان قزوین – استان فارس – استان سمنان – استان زنجان – استان
بوشهر – استان تهران – استان البرز – استان خراسان جنوبی – استان خراسان رضوي – استان خراسان شمالی – استان اردبیل –
استان ایلام – شهرستان اسلامشهر – شهرستان پاکدشت – شهرستان پیشوا – شهرستان تهران – شهرستان دماوند – شهرستان
رباط کریم – شهرستان ري – شهرستان شمیرانات – شهرستان شهریار – شهرستان فیروز کوه – شهرستان قدس – شهرستان

قرچک – شهرستان ملارد – شهرستان ورامین



برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان امسال

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1400/02/31

ایسنا/فارس معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران از برنامه این
سازمان براي ایجاد 100هزار شغل در سال جاري خبر داد و گفت: این میزان اشتغال از محل بهره برداري از 3300واحد تولیدي در

 
حال ساخت و ساز محقق خواهد شد. 

علی رسولیان در بازدید از شهرك بزرگ صنعتی شیراز با اشاره به برنامه ریزي براي ساخت حداقل 1000کارگاه تولیدي در شهرك
هاي صنعتی کشور، گفت: سهم استان فارس در این بخش 120کارگاه تولیدي است که بخش زیادي از آنها توسط بخش خصوصی و

 
بخشی نیز با مشارکت دولتی اجرا می شود. 

به گزارش آرمان اقتصادي به نقل از شرکت شهرکهاي صنعتی فارس، رسولیان با بیان اینکه سال گذشته 1550واحد راکد با بیش از
3500میلیارد تومان به چرخه تولید بازگشتند گفت:امسال نیز احیاي 1600واحد تولیدي در شهرك هاي صنعتی در شهرك ها و
نواحی صنعتی با کمک ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان ها و دستگاه قضایی در دستور کار قراردارد که از این تعداد سهم استان

 
فارس 100واحد است که باجدیت انجام می شود. 

وي با اشاره به لزوم مانع زدایی از تولید و برنامه این سازمان در این بخش گفت:در راستاي اصلاح قوانین و مقررات و با دستور وزیر
صمت ،موارد شناسایی و جهت تصویب به مجلس شوراي اسلامی ارسال شده که مهمترین انها بهره مندي شهرك هاي صنعتی از یک

 
درصد ارزش افزوده و نیز تامین زیرساخت هاي شهرك هاي صنعتی است. 

رسولیان در ادامه با اشاره به جلسه با کمسیون صنایع و معادن مجلس گفت:در این زمینه نیز تفاهم کردیم که طرح حمایت از صنایع
کوچک تدوین و جهت تصویب در مجلس ارائه شود تا راهکارهاي منسجمی براي مدیریت واحد صنایع کوچک اتخاذ و به تصویب

 
مجلس برسد. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران در ادامه بر توسعه شهرك هاي صنعتی برخوردار نیز تاکید کرد
گفت:امسال برنامه ریزي براي افزایش مساحت10هزارهکتاري شهرك هاي صنعتی انجام شده که در این زمینه در استان فارس نیز

 
طرح هاي توسعه به میزان 200هکتار در برنامه قراردارد. 

وي همچنین در بازدید از شهرك دارویی بیضا گفت: این شهرك صنعتی که در نزدیکی آزاد راه شیراز به اصفهان در مرحله ایجاد
زیرساخت ها است در آینده به یکی از مهمترین شهرك هاي صنعتی فارس و حتی کشور تبدیل خواهد شد و سازمان صنایع کوچک و

 
شهرك هاي صنعتی ایران، این شهرك صنعتی را در اولویت تخصیص اعتبارات قراردارد. 

رسولیان با بیان اینکه هم اکنون مراحل ایجاد زیرساخت هاي داخلی این شهرك صنعتی توسط شرکت شهرك هاي صنعتی فارس در
حال انجام است گفت:با توجه به اینکه بر اساس قانون، دستگاه هاي خدمات رسان باید زیرساخت ها را تا ورودي شهرك صنعتی

 
تامین کنند،اجراي تعهدات آنها می تواند سبب تسریع در راه اندازي این شهرك صنعتی شود.. 



وي افزود: تفاهم نامه اي براي تامین برق این شهرك صنعتی فی مابین سازمان مدیریت ،شرکت توزیع برق شیراز و شرکت شهرك
هاي صنعتی انجام شده که بر اساس آن 30درصد از هزینه طرح توسط شرکت شهرك ها،40درصد شرکت توزیع برق و 40درصد نیز

 
از منابع استانی تامین و پرداخت خواهد شد . 

رسولیان همچنین با اشاره به تخصیص آب از محل خط انتقال سد درودزن به شیراز به این شهرك صنعتی نیز گفت: آمادگی کامل
براي اجراي خط انتقال آب از نزدیکترین محل این خط به شهرك صنعتی وجود دارد و در صورت تامین آب و برق تا ورودي شهرك 

 
صنعتی، واگذاري اراضی به متقاضیان آغاز می شود. 

انتهاي پیام



امیر صباغ با اشاره به عرضه مواد معدنی در بورس کالا: معدنی ها به مرور

داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در بورس یعنی کشف بهینه

قیمت نه رشد قیمت

منبع: بورس 24شماره خبر:  229  |  تاریخ: 1400/02/31

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین قیمت ...

بورس24 : امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین
قیمت مواد معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی
است که فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین دست مانند تولیدکنندگان فولاد، آلومینیوم و مس در بورس کالا از

 
سال ها قبل اجرایی شده و در حال انجام است. 

صباغ اظهار داشت: تاکنون فرمول مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا سایر محصولات مرتبط با حوزه معدن وجود نداشت و
طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي فروش راضی کنند مجبور به استفاده از مکانیزم فروش

 
مزایده اي بودند. در این بین فرآیند موجود در بورس کالا به جهت سادگی و شفافیت بسیار بهتر از مزایده هاي سنتی گذشته است. 

 
روند منطقی قیمت محصولات معدنی 

صباغ با اشاره به اینکه اخیرا موجی منطقی را براي کشف قیمت از طریق بورس کالا در میان معدنی ها شاهد هستیم اظهار داشت:
این اقدامی است که به نظر می رسد در آینده با افزایش عرضه ها بتواند قیمت محصولات معدنی را شفاف و در دسترس عموم قرار

 
دهد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: اتفاقی که در بورس کالا و قیمت هاي کشف شده در آن رخ می دهد این است که
بورس، حباب میان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده را شفاف کرده و در بسیاري از مواقع از بین می برد. این حباب که بسیار هم
مهم است تا پیش از عرضه محصولات در بورس کالا عمدتا نصیب تجار و افراد غیر حوزه تولید می شد. به بیان ساده تر قدرت چانه
زنی و عدم وجود قیمت، گاهی باعث می شود افراد غیر از حوزه تولید و واسطه ها، سود هنگفتی را کسب کنند. با این تفاسیر اینکه

 
شرایطی یکسانی براي خرید و فروش محصولات ایجاد شده، فرصت خوبی است و در آینده شاهد افزایش معاملات هم خواهیم بود. 

وي در پاسخ به این سوال که ضرایب قیمتی میان کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی تغییري داشته یا نه گفت: ضرایب قیمتی نه تنها
تابع قیمت فولاد است بلکه نرخ دلار، قیمت هاي جهانی و مکان جغرافیایی تولید و مصرف بر روي آن اثرگذار است. پر واضح است که
هزینه هاي حمل و نقل در ضرایب مربوطه تاثیرگذار بوده و مصرف کنندگان این پارامتر مهم را نیز در محاسبات خرید از بورس کالا

 
مدنظر قرار می دهند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو ادامه داد: قیمت هاي جهانی، عوارض صادراتی و هزینه هاي حمل نیز از آن جهت در
نرخ هاي تعیین شده مهم است که در آینده در صورت نبود متقاضی براي محصول عرضه شده در بورس، امکان صادرات براي محصول
مربوطه فراهم خواهد بود. انتظار ما این است که شرکت هاي مختلف براساس کیفیت محصول، جانمایی و زمان عرضه، قیمت هاي



 
مختلفی را ارائه دهند. 

وي تصریح کرد: ضرایب قیمتی چادرملو با عرضه سنگ آهن و کنسانتره در بورس کالا شفاف شده و با عرضه کنسانتره و گندله گل

 
گهر و آهن اسفنجی سایر شرکت ها در بورس این ضرایب به مرور زمان شفاف تر و دقیق تر هم خواهد شد. 

 
سازوکار بورس، محرك سرمایه گذاري در بخش معدن 

صباغ در خصوص تاثیر عرضه زنجیره بالادست فولاد در بورس کالا بر افزایش سرمایه گذاري ها در حوزه معدن گفت: این اقدام قطعا
محرك سرمایه گذاري در حوزه معدن خواهد بود. البته حوزه معدن اکنون جدا از منابع مالی به پتانسیل هاي سرمایه گذاري نیازمند
است یعنی معدن، پروژه می خواهد. براي آنکه بتوانیم پروژه هایی در حوزه معدن به ویژه سنگ آهن تعریف کنیم لازم است که میزان
اکتشافات کشور را افزایش دهیم تا ذخایر بزرگتري کشف شوند و در ادامه بر روي آنها برنامه سرمایه گذاري صورت گیرد. زمانی که
ذخایر محدود باشند نمی توان پروژه هاي متعدد معدنی و سرمایه گذاري زیادي تعریف کرد و در نتیجه شرکت ها مجبور به سرمایه

 
گذاري در سایر بخش ها خواهند بود و در زنجیره حرکت کنند. 

وي تاکید کرد: بنابراین یکی از اقداماتی که دولت باید در جهت رشد سرمایه گذاري در حوزه معدن انجام دهد کمک به تعریف یا
افزایش پروژه هاي معدنی در کشور است تا واحدهاي معدنی با منابع مالی خود آنرا اجرا نمایند و اکنون فرصت خوبی براي این کار
است. دولت می تواند با تسهیل فرآیندها و شرایط اکتشاف در کشور و همینطور آزادسازي محدوده هاي معدنی براي بخش خصوصی و
گسترش این کار، محرك کافی و لازم را براي سرمایه گذاري حوزه معدن در آینده فراهم کرده و رشد اشتغال و افزایش سطح تولیدات

 
معدنی را رقم بزند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو در بخش پایانی صحبت هاي خود ضمن اشاره به عرضه موفق آهن اسفنجی در بورس

 
کالا طی هفته گذشته عنوان کرد: رقیب آهن اسفنجی در بازار، قراضه است. 

قراضه اکنون در ایران به بهاي بیش از 10 میلیون تومان به ازاي هر تن فروخته می شود در حالی که آهن اسفنجی بعد از رقابت 5
درصدي 8200 تومان به ازاي کیلوگرم فروخته شد، هرچند که هنوز اختلاف وجود دارد اما با افزایش عرضه آهن اسفنجی در بورس

 
کالا در آینده می توانیم ثبات قیمتی را شاهد باشیم. 

 
هدف از عرضه ها در بورس چیست؟ 

صباغ تصریح کرد: موضوع مهمی که فعالان زنجیره فولاد باید به آن توجه کنند این است که هدف از عرضه سنگ آهن، کنسانتره،
گندله و آهن اسفنجی در بورس کالا افزایش قیمت نیست بلکه هدفی که شرکت ها به دنبال آن هستند کشف بهینه قیمت است و

 
قطعا اگر حجم عرضه افزایش پیدا کند از کشف قیمت ها نیز می توان اطمینان بیشتري داشت. 

وي با تاکید دوباره این موضوع که هدف از عرضه محصولات زنجیره بالادستی فولاد در بورس کالا گران کردن این محصولات نیست
افزود: اکنون قیمت ها به صورت نقطه اي و spot است اما زمانی که بتوان به صورت ماهانه یک یا 2 میلیون تن کنسانتره و گندله در
بورس عرضه کرد آن وقت می توان گفت قیمت ها به نقطه واقعی خود نزدیک شده است؛ بنابراین هدف از عرضه تنها شفاف شدن نرخ

 
هاست. 



منبع: کالاخبر



ممانعت از حضور خبرنگار منتقد در فرمانداري صالح آباد ؛ دور از شأن نماینده

دولت است / رسانه هاي خارج از حلقه ارتباطی جایگاهی در جلسات

فرمانداري ندارند؟!

منبع: تابناكشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1400/02/31

ممانعت از حضور خبرنگار منتقد در فرمانداري صالح آباد ؛ دور از شأن نماینده دولت است / رسانه هاي خارج از حلقه ارتباطی

 
جایگاهی در جلسات فرمانداري ندارند؟! 

ممانعت از حضور یک خبرنگار به فرمانداري شهرستان محروم و مرزي صالح آباد آن هم از سوي نماینده دولت به دلیل غیررسمی،

 
وصله ناجوري به خدمات دولت تدبیر و امید است که پاسخی شایسته و درخور را می طلبد. 

به گزارش تابناك رضوي، عصر چهارشنبه پیش حدود ساعت 13
خبرنگار تابناك رضوي در صالح آباد همراه با مجري طرح هاي
اشتغال زایی بنیاد برکت و به دعوت وي جهت شرکت در جلسه
اولیه (بنیاد برکت) در شهرستان به فرمانداري صالح آباد مراجعه
می کند که پس از ورود، مسئول دفتر و روابط عمومی فرمانداري
صالح آباد با بیان اینکه فرماندار با حضور شما (خبرنگار) در جلسه

 
مذکور مخالف است مانع از حضور او می شود!؟ 

بنابراین گزارش، حضور فتح االله برومند زاده، خبرنگار تابناك
استان خراسان رضوي و فعال رسانه اي شهرستان محروم و مرزي صالح آباد به دعوت مجري طرح هاي اشتغال زایی بنیاد برکت ناچار

 
به حضور در فرمانداري شده است که به دژ فرماندار قلیچی برخورد می کند! 

فرماندار با انتصاب کسانی به عنوان مشاور رسانه اي که براي تعریف و تمجید از دولت و کارهاي انجام نشده و جلسات بدون بازخورد،
قلم فرسایی می کنند هیچ کوتاهی نکرده و نشان داده که سیاست در صالح آباد، ایالتی و تافته جدا بافته از تفکرات انقلابی و مردمی

 
است. 

این گزارش حاکی ست این خبرنگار بارها مطالبه هایی در زمینه هاي راه هاي مواصلاتی، آب شرب، عدم آنتن دهی مناسب دستگاه
هاي گیرنده دیجیتال و اینترنت، تعطیلی بانک صادرات، نبود جایگاه پمپ گاز، وجود مدیران پروازي، استفاده شخصی از خودروهاي
دولتی توسط مسئولین در ساعت هاي غیر اداري و خارج از شهرستان، کمبود موقتی گاز مایع، کمبود فضاي سبز، نبود مرکز معاینه
فنی، وضعیت کمبود نیروي انسانی در برخی اداره ها و... را مطرح کرده بود که بارها شاهد برخورد دور از شأن این فرماندار به عنوان

 
نماینده دولت و برخی مدیران به یک خبرنگار و فعال رسانه بوده است. 

خبرنگار تابناك رضوي همچنین از خانه مطبوعات و رسانه هاي خراسان رضوي، اصحاب رسانه و فعالان فضاي مجازي در سایر

 
شهرستان ها خواست تا پیگیر این رفتار ناپسند، دور از شأن و سلیقه اي فرماندار صالح آباد باشند . 

برومندزاده همچنین از امامان جمعه معزز تشیع و اهل سنت شهرستان به عنوان پدران معنوي، نیروهاي خدوم امنیتی و قضایی



درخواست کرد که ضمن رصد عملکرد مسئولین این شهرستان محروم، مرزي و تلفیقی پذیراي مدیرانی باشند که با عملکرد مثبت و
باروحیه اي جهادي و انتقادپذیري واقعی و بی ریا براي پیشرفت شهرستان کار انجام دهند.



برنامه ریزي براي ایجاد 100 هزار شغل تا پایان سال

منبع: روزنامه اقتصاد برترشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران اعلام کرد: این سازمان براي ایجاد 100هزار شغل در سال
جاري برنامه ریزي دارد؛ این میزان اشتغال از محل بهره برداري از 3300واحد تولیدي در حال ساخت و ساز محقق خواهد

شد. تهران &– اقتصادبرتر – 31 اردیبهشت 1400 به گزارش #اقتصادبرتر به نقل از شرکت شهرك (...)

به گزارش #اقتصادبرتر به نقل از شرکت شهرك هاي صنعتی فارس، علی رسولیان در بازدید از شهرك بزرگ صنعتی شیراز با
اشاره به برنامه ریزي براي ساخت حداقل 1000کارگاه تولیدي در شهرك هاي صنعتی کشور، گفت: سهم استان فارس در این بخش
120کارگاه تولیدي است که بخش زیادي از آنها توسط بخش خصوصی و بخشی نیز با مشارکت دولتی اجرا می شود. رسولیان با بیان
اینکه سال گذشته 1550واحد راکد با بیش از 3500میلیارد تومان به چرخه تولید بازگشتند گفت:امسال نیز احیاي 1600واحد
تولیدي در شهرك هاي صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی با کمک ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان ها و دستگاه قضایی در

 
دستور کار قراردارد که از این تعداد سهم استان فارس 100واحد است که باجدیت انجام می شود. 

وي با اشاره به لزوم مانع زدایی از تولید و برنامه این سازمان در این بخش گفت:در راستاي اصلاح قوانین و مقررات و با دستور وزیر
صمت ،موارد شناسایی و جهت تصویب به مجلس شوراي اسلامی ارسال شده که مهمترین انها بهره مندي شهرك هاي صنعتی از یک
درصد ارزش افزوده و نیز تامین زیرساخت هاي شهرك هاي صنعتی است. رسولیان در ادامه با اشاره به جلسه با کمسیون صنایع و
معادن مجلس گفت:در این زمینه نیز تفاهم کردیم که طرح حمایت از صنایع کوچک تدوین و جهت تصویب در مجلس ارائه شود تا

 
راهکارهاي منسجمی براي مدیریت واحد صنایع کوچک اتخاذ و به تصویب مجلس برسد. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران در ادامه بر توسعه شهرك هاي صنعتی برخوردار نیز تاکید کرد گفت:
امسال برنامه ریزي براي افزایش مساحت10هزارهکتاري شهرك هاي صنعتی انجام شده که در این زمینه در استان فارس نیز طرح
هاي توسعه به میزان 200هکتار در برنامه قراردارد. وي همچنین در بازدید از شهرك دارویی بیضا گفت: این شهرك صنعتی که در
نزدیکی آزاد راه شیراز به اصفهان در مرحله ایجاد زیرساخت ها است در آینده به یکی از مهمترین شهرك هاي صنعتی فارس و حتی
کشور تبدیل خواهد شد و سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران، این شهرك صنعتی را در اولویت تخصیص اعتبارات

 
قراردارد. 

رسولیان با بیان اینکه هم اکنون مراحل ایجاد زیرساخت هاي داخلی این شهرك صنعتی توسط شرکت شهرك هاي صنعتی فارس در
حال انجام است گفت: با توجه به اینکه بر اساس قانون، دستگاه هاي خدمات رسان باید زیرساخت ها را تا ورودي شهرك صنعتی
تامین کنند،اجراي تعهدات آنها می تواند سبب تسریع در راه اندازي این شهرك صنعتی شود. تفاهم نامه اي براي تامین برق این
شهرك صنعتی فی مابین سازمان مدیریت ،شرکت توزیع برق شیراز و شرکت شهرك هاي صنعتی انجام شده که بر اساس آن
30درصد از هزینه طرح توسط شرکت شهرك ها،40درصد شرکت توزیع برق و 40درصد نیز از منابع استانی تامین و پرداخت خواهد
شد . وي همچنین با اشاره به تخصیص آب از محل خط انتقال سد درودزن به شیراز به این شهرك صنعتی نیز گفت: آمادگی کامل
براي اجراي خط انتقال آب از نزدیکترین محل این خط به شهرك صنعتی وجود دارد و در صورت تامین آب و برق تا ورودي شهرك 

صنعتی، واگذاري اراضی به متقاضیان آغاز می شود.



صعود بورس ها در جهان

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1400/02/31

ایران اکونومیست- بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند.

به نقل از بلومبرگ، در نشست اخیر اعضاي کمیته بازار باز
بانک مرکزي آمریکا بر ادامه سیاست هاي محرك فعلی تا

 
زمان مشاهده بهبود قابل توجه شرایط اقتصادي تاکید شد. 

آن طور که منابع خبري از مفاد این جلسه گزارش داده اند،
امکان تغییر در رویه فعلی و اتخاذ یک رویکرد انقباضی
وجود دارد اما با توجه به تمایل اعضا براي رشد بیشتر
اقتصادي انتظار نمی رود این اتفاق در آینده نزدیک رخ
دهد و احتمالا افزایش نرخ بهره در انتهاي سال جاري

 
میلادي یا ابتداي سال آینده اعمال خواهد شد. 

رابرت کاپلان- مدیر دفتر منطقه اي بانک مرکزي آمریکا در دالاس- گفته است به شخصه انتظار ندارد زودتر از سال آینده نرخ بهره
فعلی تغییر پیدا کند و تصمیم بر حفظ رویکرد فعلی است. به عقیده بسیاري از فعالان بازارهاي مالی، فدرال رزرو می خواهد پیش از
مقابله با افزایش قیمت ها، مساله رشد اقتصادي و اشتغال زایی را حل کند و به همین دلیل هم تصمیم گرفته است به طور موقت

 
میدان را براي تاخت و تاز تورم باز گذارد. 

اقتصادهاي بزرگ دنیا کماکان تحت تاثیر کرونا عملکرد بدي دارند: مرکز آمار انگلیس در گزارشی اعلام کرد اقتصاد این کشور در سه
ماهه منتهی به مارس به میزان 1.5 درصد کوچک شده است که این عملکرد 0.4 درصد کمتر از رشد ثبت شده بازه منتهی به ماه قبل
بوده است. سال قبل پنجمین اقتصاد بزرگ جهان 10 درصد کوچک شده بود که بدترین عملکرد اقتصاد این کشور طی سه قرن اخیر

 
بوده است. با کاهش محدودیت هاي کرونایی امید می رود رشد اقتصادي در فصل بعد مجددا به محدوده مثبت برگردد. 

داده هاي جدید منتشر شده از بخش خرده فروشی آمریکا نشان می دهد که در ماه آوریل رشد این بخش کلیدي اقتصاد امریکا به
صفر رسیده که این رشد یک درصد کمتر از رشد مورد انتظار قبلی بوده است. از آنجایی که بخش خرده فروشی تقریبا دو سوم کل بار
رشد اقتصادي آمریکا را روي دوش می کشد، آمار ضعیف ماه آوریل می تواند یک نشانه هشدار آشکار از کند شدن بیش از پیش

 
شتاب رشد اقتصادي این کشور باشد. انتظار می رود اقتصاد آمریکا امسال حدود هشت درصد رشد کند. 

در نخستین هفته از ماه می شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري در آمریکا با کاهش 34 هزارنفري به 473 هزار نفر رسیده که
کمی فعالان بازار را نسبت به بهتر شدن وضعیت، حداقل در بازار کار امیدوار کرده است. این کاهش در حالی ثبت شد که انتظار می
رود روند متقاضیان صعودي باشد و به 490 هزار نفر برسد. بیشترین کاهش در شمار متقاضیان در ایالت هاي نیویورك، میشیگان،

 
ورمونت و فلوریدا به ثبت رسیده است. از طرف دیگر اما در جورجیا، واشنگتن و ایلینوي روند صعودي حفظ شده است. 



اگرچه معامله گران انتظار افزایش قابل توجه نرخ تورم آمریکا را داشتند اما اینکه متوسط نرخ تورم بزرگ ترین اقتصاد جهان در 12
ماه منتهی به آوریل با 1.6 درصد افزایش نسبت به دوره مشابه منتهی به ماه قبل به سطح 4.2 درصد رسیده، براي بسیاري از فعالان
شوکه آور بوده است به ویژه آنکه جروم پاول- رییس بانک مرکزي آمریکا- پیشتر وعده داده بود نرخ تورم در سطح معقولی از محدوده

 
دو درصدي عبور کند. این نرخ تورم بالاترین سطح تورمی ثبت شده در آمریکا در 13 سال اخیر بوده است. 

نگرانی از مسیر آینده نرخ تورم معامله گران را در بازارهاي مالی به وحشت انداخته است. نرخ تورم در بسیاري از مناطق از جمله در
آمریکا، آلمان و برخی از کشورهاي اروپایی دیگر از سطح هدفگذاري شده عبور کرده و دست بانک هاي مرکزي براي اتخاذ رویکرد
انقباضی به دلیل ضرورت تداوم حمایت ها از بخش هاي اقتصادي در برابر پیامدهاي کرونایی بسته است و این مساله در صورت وخیم

 
تر شدن می تواند خود منجر به پیدایش یک بحران جدید در جهان شود. 

امیدواري ها به ثبت ارقام بالاي رشد اقتصادي پس از برنامه هاي واکسیناسیون سراسري کماکان در سطح بالایی باقی مانده است. یک
نظرسنجی جدید از اقتصاددانان نشان می دهد که میانگین رشد اقتصادي مورد انتظار آن ها براي آمریکا در سال جاري 7.6 درصد
است که در صورت تحقق، بالاترین رشد ثبت شده سالانه این کشور طی 70 سال اخیر خواهد بود. از طرف دیگر اوضاع براي چین

 
احتمالا از این هم بهتر خواهد بود و رشد اقتصادي این کشور حدود هشت درصد پیش بینی می شود. 

تاکنون بیش از 165 میلیون و 974 هزار و 355 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 439 هزار و 149
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 105 نفر، برزیل با 441

 
هزار و 864 نفر، هند با 291 هزار و 303 نفر، مکزیک با 220 هزار و 850 نفر و انگلیس با 127 هزار و 701 نفر بوده است. 

جوزف اشتلوتسفوتز - کارشناس ارشد سرمایه گذاري در موسسه اوپنهایمر اینوستمنتز - گفت: کم کم در حال بازگشت به سطح
اقتصادي قبل از آغاز کرونا هستیم و این یک پیشرفت بزرگ و نشانه اي دلگرم کننده در غلبه بر یکی از جدي ترین بحران هاي مالی
معاصر است. در نیمه دوم امسال مطمینا اخبار بهتر بیشتري خواهیم داشت اما قطعا روزهاي پرنوسان بازارهاي مالی تکرار خواهد شد

 
چرا که هنوز هیچ کس نسبت به اینکه بحران به طور کامل پشت سر گذاشته شده است اطمینان ندارد. 

 
بورس آمریکا 

در وال استریت همه شاخص ها صعودي بودند؛ تا جایی که هر سه شاخص اصلی بورسی در سطح بالا تري از روز قبل خود بسته

 
شدند. 

شاخص «داوجونز ایدانستریال اوریج» با 0.64 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 34 هزار و 113.71 واحد بسته شد. شاخص
«اس اند پی 500» با 1.14 درصد افزایش تا سطح 4161.59 واحدي بالا رفت و دیگر شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی «نزدك

 
کامپوزیت» با 1.77 درصد صعود در سطح 13 هزار و 535.62 واحدي بسته شد. 

 
بورس هاي اروپایی 

در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، شاخص "فوتسی 100" بورس لندن با 1.0 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 7019.79
واحد بسته شد. شاخص "دکس 30" بورس فرانکفورت در آلمان با افزایش 1.7 درصدي و ایستادن در سطح 15 هزار و 370.26
واحدي به کار خود خاتمه داد و شاخص "کک 40" بورس پاریس با پیشروي 1.29 درصدي در سطح 6343.58 واحد بسته شد. در



 
مادرید شاخص "ایبکس 35" 0.59 درصد بالا رفت و به 9124.30 واحد رسید. 

 
بورس هاي آسیایی 

در معاملات بورس هاي آسیا، شاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ تا جایی که شاخص "نیک کی 225" بورس توکیو ژاپن با صعود
0.19 درصدي تا سطح 28 هزار و 98.25 واحدي بالا رفت. شاخص "هانگ سنگ" بورس هنگ کنگ 0.5 درصد پایین رفت و در
سطح 28 هزار و 450.29 واحد بسته شد. در چین شاخص "شانگهاي کامپوزیت" افزایش 0.27 درصدي را تجربه کرد و در سطح
5186.41 واحد بسته شد. در استرالیا شاخص "اس اند پی اس اند ایکس 200" بورس سیدنی با 1.27 درصد صعود و ایستادن در
سطح 7019.56 واحدي به کار خود خاتمه داد. در بین دیگر شاخص هاي مهم آسیایی، شاخص " تاپیکس" ژاپن صعودي بود. (معیار

 
محاسبه تغییرات قیمتی، ساعت پایانی معاملات روزانه بورس نیویورك بوده است.) 

 
نفت 

در بازار طلاي سیاه روند قیمت ها نزولی بود. هر بشکه نفت "وست تگزاس اینتر مدیت" با 1.7 درصد کاهش به 62.05 دلار رسید و

 
نفت خام برنت دریاي شمال با ریزش 1.39 درصدي به ازاي 65.07 دلار در هر بشکه مبادله شد. 

 
طلا و نقره 

همچنین در بازار فلزات گران بها، بهاي هر اونس طلا با افزایش 0.25 درصدي نسبت به روز قبل در سطح 1875.05 دلار معامله شد.

 
هر اونس نقره با افزایش 0.16 درصدي به ازاي 27.84 دلار مبادله شد. 

ایسنا



راه هاي هدایت نقدینگی به بازارسرمایه

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1400/02/31

ایران اکونومیست- زانیار احمدي: «نقش و جایگاه بازارسرمایه براي حرکت از اقتصاد شکننده نفتی به سمت یک اقتصاد شفاف
و مالیات  محور بسیار مهم است.»

در اقتصاد کلان، نقدینگی به پولی اطلاق می شود که به
عنوان وجوه نقد و سپرده هاي بانکی نزد بانک ها نگهداري
می شود و هدایت نقدینگی یک اصطلاح است که به تعیین

 
مسیر براي گردش آن در یک یا چند بازار اشاره می کند. 

در واقع هر بازاري که جذابیت هاي لازم براي سرمایه
گذاري را داشته باشد، به صورت عقلانی و هوشمند
نقدینگی به آن ورود پیدا می کند؛ بهینه ترین حالت
ممکن براي اقتصاد یک کشور، جذاب کردن بازارهاي مولد
(بورس، بیمه و بانک) و بهره گیري از ابزارهاي مولد سرمایه

 
گذاري در فعالیت هاي اقتصادي همچون مسکن است. 

 
اثر ورود نقدینگی به بازارهاي غیر مولد؟ 

ورود نقدینگی به بازارهاي غیر مولد هم ممکن است اثر مخرب مستقیمی بر مصرف، رفاه و معیشت جامعه داشته باشد و هم به طور
مستقیم تورم مزمن در اقتصاد ایجاد کند و در نهایت اثرات منفی آن بر اقتصاد و رفاه جامعه تشدید شود. به همین دلیل سیاست گذار
با بهره گیري از ابزارهاي قدرتمندي همچون مالیات و تنظیم قاعده مند سیاست هاي پولی و مالی در کشور اجازه نمی دهد دارایی

 
هاي فیزیکی مانند مسکن، خودرو، ارزخارجی و ... ماهیت سرمایه اي داشته باشند. 

هر مقدار یک اقتصاد از حالت بهینه فاصله گیرد، هجوم پول یا نقدینگی در بین بازارها باعث ایجاد هیجان و حباب در بازارها مختلف
شده و نه تنها وجهه اقتصادي کشور و دولت دچار آسیب می شود، بلکه زیان آن به عموم مردم و سرمایه گذاران نیز بر می گردد. در
اقتصاد بسته، گردش حجم بالاي نقدینگی در بین بازارهاي غیرمولد باعث ایجاد تورم و رشد قیمت می شود. از همین رو لازم است

 
دغدغه اصلی سیاستگذار ایجاد مشوق و جذابیت در بازارهاي مولد باشد. 

 
بازارسرمایه و سیاست هاي پولی 

بازار سرمایه یکی از بازارهاي مولد در اقتصاد کشور است که در سال گذشته در معرض ریسک ناشی از رشد نقدینگی و تغییر نرخ بهره
قرار گرفت . هر چند مدل هاي اقتصادي و یافته هاي پژوهشی نشان می دهد بازار سرمایه نقش موثري در مهار تورم داشته است، اما

 
می توان گفت قربانی سیاست نادرست پولی و نقدینگی شد. 



از طرفی کانال هاي موثري براي هدایت نقدینگی به سمت تولید و اشتغال جوانان این کشور از طریق بازار سرمایه وجود دارد. ضمن
اینکه رشد و توسعه آن، اثرات مستقیم و غیرمستقیمی بر رفاه مردم دارد و از طریق فراهم کردن بستر فعالیت سرمایه گذاري سودآور
براي بانک ها، صندوق هاي بازنشستگی، بیمه و کاهش دامنه بنگاه داري مستقیم نهادهاي پولی و مالی و تمرکز آنان بر بهینه کردن

 
ریسک پرتفوي سرمایه گذاري و ... در ابعاد مختلفی به جامعه و اقتصاد آن خدمت می کند. 

 
راهکارهایی براي افزایش جذابیت در بازارسرمایه 

بر این اساس به منظور ایجاد جذابیت در بازار سرمایه الزامات و ملاحظاتی وجود خواهد داشت، که با تمرکز به تحولات ماه هاي
گذشته به اهم آن اشاره می شود: لازم است در تنظیم سیاست هاي پولی و مالی در کشور از یک سازوکار مبتنی بر رویکرد سیستمی
تبعیت شود؛ پارامترهاي اساسی بازار به ویژه ریزساختارها، نقدشوندگی، شفافیت، رونق معاملاتی، سازوکار کشف قیمت و ... توسعه
یابد؛ اقدام علمی مبنی بر عدم وجود دخالت سیاستی و سیاسی در بازار سرمایه کشور به جامعه القاء شود؛ نهاد مسئول بازار سرمایه در
کلیه تصمیم گیري هاي مرتبط با منافع 58 میلیون سرمایه گذار این بازار عضو اصلی باشد؛ برنامه و مدل دقیق و علمی براي سیاست
گذاري پولی و مالی و مدیریت تحولات و ریسک بازارهاي دارایی مختلف تعیین و توسط شوراي عالی ثبات مالی متناسب با شرایط

 
اقتصادي کشور راهبري شود. 

زانیار احمدي، مدیر گروه آمار و تحلیل ریسک سازمان بورس و اوراق بهادار



قیمت جهانی طلا افت کرد

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1400/02/31

ایران اکونومیست- قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه، در حالی کاهش یافت که خوش بینی به بازگشت اقتصادي
جهان باعث شد سرمایه گذاران به سوي خرید دارایی هاي ریسک دارتري مانند سهام رو بیاورند.

به نقل از سی ان بی سی، قیمت جهانی طلا در معاملات
امروز، جمعه، در حالی کاهش یافت که خوش بینی به
بازگشت اقتصادي جهان باعث شد سرمایه گذاران به سوي

 
خرید دارایی هاي ریسک دارتري مانند سهام رو بیاورند. 

با این حال پایین ماندن ارزش دلار و سود اوراق قرضه

 
آمریکا باعث شد تا افت قیمت ها محدود شود. 

تا ساعت 11:05 به وقت تهران، قیمت خرید نقدي هر

 
اونس طلا در بورس لندن، اسپات گلد، 0.2 درصد افت کرد و به 1٫872.21 دلار رسید. 

 
قیمت پیش خرید هر اونس طلاي آمریکا 0.4 درصد افت کرد و به 1٫873.70 دلار رسید. 

آن چه بازارهاي مالی جهان را تقویت کرد انتشار گزارش اشتغال هفتگی آمریکا بود که نشان می داد بازار کار این کشور در حال قدرت

 
گرفتن است. 

مهر



ارزش دلار در مقابل ارزهاي جهانی کاهش یافت

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1400/02/31

ایران اکونومیست- رویترز نوشت: ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت.

در حالی که میزان صادرات رقباي اصلی آمریکا از جمله
چین، اتحادیه اروپا و ژاپن رو به بهبود بوده، بزرگ ترین
اقتصاد جهان کماکان با وضعیت کسري حساب تجاري
مواجه بوده است. در ژاپن که اقتصاد آن وابستگی زیادي به
تجارت خارجی دارد، آمارهاي منتشرشده نشان می دهد در
ماه آوریل این کشور به مازاد حساب تجاري 255.3 میلیارد
ین داشته است. طی این مدت صادرات ژاپن با افزایش
محسوس 38 درصدي و واردات 12.2 درصدي نسبت به

 
مدت مشابه سال قبل همراه شده است. 

همزمان با روند افزایش تورمی، مرکز آمار اتحادیه اروپا اعلام کرد متوسط نرخ تورم در 19 کشور عضو منطقه یورو در 12 ماه منتهی
به آوریل با 0.3 درصد افزایش نسبت به رقم مشابه منتهی به ماه قبل به 1.6 درصد رسیده است. در سطح اتحادیه اروپا این نرخ به
طور متوسط 2.0 درصد بوده که از ماه قبل 0.3 درصد بیشتر شده است. هنوز مشخص نیست که بانک مرکزي اروپا چه واکنشی به

 
رسیدن تورم به مرز حساس از خود نشان خواهد داد. در حال حاضر این نهاد برنامه خرید اوراق قرضه را ادامه می دهد. 

با وجود انتقاد و مخالفت هاي جمهوري خواهان به نظر می رسد دولت بایدن در افزایش نرخ مالیات شرکت ها جدي است. ژانت یلن-
وزیر خزانه داري آمریکا- در همایش احیاي اقتصادي آمریکا به میزبانی اتاق بازرگانی این کشور گفت: پیشنهاد ما، یک تغییر بنیادین
در نظام مالیاتی فعلی است تا بتوانیم منابع لازم را براي هزینه هاي زیرساختی تامین کنیم. نسبت مالیات شرکت ها به تولید ناخالص

 
داخلی ما در حال حاضر خیلی کم است و به عقیده ما بهتر خواهد بود اگر شرکت ها سهم عادلانه تري از هزینه ها را پرداخت کنند. 

نرخ تورم در اروپا هم مانند آمریکا در حال اوج گیري است. در آلمان تورم ماه آوریل به دو درصد رسید که بالاترین تورم ثبت شده این
کشور در دو سال اخیر و 0.3 درصد بیشتر از تورم ماه قبل بوده است. در آمریکا هم هرچند گمانه زنی ها در خصوص احتمال پایان
رویکرد فعلی بانک مرکزي تقویت شده اما ریچارد کلاریدا- قایم مقام رییس این نهاد- گفته با وجود رشد ضعیف اشتغال زایی و

 
همچنین افزایش نرخ تورم، تغییري در رویکرد فدرال رزرو براي حفظ سیاست هاي فعلی ایجاد نشده است. 

در فرانسه هم نرخ تورم بیشتر شده تاجایی که طبق اعلام مرکز آمار این کشور، نرخ تورم دومین اقتصاد بزرگ اتحادیه اروپا در 12 ماه
منتهی به آوریل با 0.1 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه ماه قبل به 1.2 درصد رسیده که این نرخ تورم، بالاترین تورم ثبت شده
این کشور در 14 ماه اخیر بوده است. مهمترین عامل افزایشی نرخ تورم طی این مدت مربوط به بخش انرژي بوده که در آن تورم به

 
8.8 درصد افزایش یافته است. وضعیت مشابهی در بلژیک- مقر اتحادیه اروپا- هم گزارش و تورم بیشتر شده است. 

مقامات بانک مرکزي اروپا گفته اند که از ثبات ایجاد شده در بازارهاي مالی منطقه یورو پس از افزایش شدت برنامه خرید اوراق بانک



مرکزي رضایت دارند و به احتمال زیاد سیاست هاي فعلی تا زمان نشست بعدي در ماه ژوین به شکل فعلی حفظ خواهند شد. با این
حال افزایش قابل توجه ارزش یورو مقابل دلار در ماه هاي اخیر باعث ایجاد نگرانی هاي شده که ممکن است در ادامه سال بانک

 
مرکزي را مجاب به اتخاذ سیاست هایی براي معکوس کردن این روند و افت نسبی یورو مقابل اسکناس سبز کند. 

همزمان با پیشرفت برنامه هاي واکسیناسیون، امیدواري ها به احیاي سریع تر اقتصاد اروپا شدت گرفته است. کمیسیون اروپا در
گزارش بازبینی شده خود اعلام کرد پیش بینی از رشد اقتصادي منطقه یورو را از 3.8 درصد به 4.3 درصد افزایش داده است. انتظار
می رود متوسط سطح تولید ناخالص داخلی کشورهاي عضو اتحادیه اروپا تا پایان امسال به دوره قبل همه گیري بازگردد. به گفته این
نهاد، تاکنون حدود یک تریلیون دلار از بودجه صندوق مشترك اروپا براي کاستن از تبعات کرونا روي بخش هاي اقتصادي هزینه شده

 
است. 

یوان و یورو روزهاي خوبی را در برابر دلار تجربه می کنند. یوان پس از یک دوره بد در سال هاي 2015 تا 2017، از سال 2018 وارد
مدار صعودي در برابر دلار شد و این مسیر را کم و بیش تاکنون حفظ کرده است. نرخ برابري فعلی، بالاترین ارزش ثبت شده ارزش
یوان مقابل اسکناس سبز از سال 2018 تاکنون بوده است. شاخص سی اف اي تی که ارزش یوان را مقابل 23 ارز دیگر اندازه میگیرد

 
به بالاترین سطح خود در سه سال اخیر رسیده است. یورو هم بالاي 1.2 دلار ماندگار شده است. 

دلار از ابتداي امسال تاکنون زیر فشار زیادي قرار داشته و ارزش آن مقابل بیشتر ارزهاي مهم جهانی کاهش محسوسی را تجربه کرده
است. دلایل زیادي براي نگرانی از وضعیت فعلی اقتصاد آمریکا وجود دارد که نرخ تورم و بیکاري اصلی ترین آن ها را تشکیل می دهد.
در حال حاضر ارزش دلار مقابل 6 ارز مهم جهانی در پایین ترین سطح دو ماه اخیر خود قرار دارد که این وضعیت براي برخی از ارزها

 
از این هم بدتر است براي مثال ارزش یوان مقابل دلار در بالاترین سطح ثبت شده خود از سال 2018 تاکنون قرار دارد. 

برخی گزارشات حاکی از آن است گونه هندي جهش یافته ویروس کرونا به انگلیس و آلمان راه پیدا کرده است. شیوع این گونه در
انگلیس و دیگر کشورهاي اروپایی به ویژه حالا که بسیاري از آن ها کاهش مبتلایان روزانه را به ثبت رسانده اند خبر بدي خواهد بود.
انگلیس پیشروترین کشور از نظر واکسیناسیون در اروپا است. در شرق اوضاع کماکان بحرانی است و به نظر می رسد بار اصلی رشد

 
اقتصادي در اتحادیه اروپا و منطقه یورو در سه ماهه دوم امسال هم کماکان بر روي دوش کشورهاي غربی و شمالی اروپا خواهد بود. 

تاکنون بیش از 165 میلیون و 974 هزار و 355 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 439 هزار و 149
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 105 نفر، برزیل با 441

 
هزار و 864 نفر، هند با 291 هزار و 303 نفر، مکزیک با 220 هزار و 850 نفر و انگلیس با 127 هزار و 701 نفر بوده است. 

مازن عیسی - استراتژیست ارشد ارزي در موسسه تیدي سکیوریتیز - گفت: نگرانی از اوج گیري تورم یکی از اصلی ترین عواملی است
که جلوي رشد بیشتر دلار را گرفته اما دلار در مقطع فصلی فعلی داراي پشتوانه هاي بنیادي خوبی براي صعودي شدن است. در
صورتی که بازدهی اوراق قرضه روي مدار نزولی قرار گیرد، دلار حرف هاي زیادي براي گفتن در برابر ارزهاي امن تر خواهد دشت.

 
موضع فعلی بانک مرکزي ادامه سیاست هاي حمایتی است که در برابر رشد دلار عاملی بازدارنده محسوب می شود. 

 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.42 درصد کاهش نسبت به

 
روز گذشته در سطح 89.81 واحد بسته شد. 



نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.113 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.53 درصد افزایش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.418 دلار مبادله شد. یورو 0.38 درصد

 
بالا رفت و با ورود به کانال 1.22 به 1.221 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.43 درصد کاهش به 108.800 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا

 
به ازاي 1.287 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.434 یوان چین اعلام شد. 

ایسنا



شافعی: سازمان تامین اجتماعی به صاحبان اصلی خود بازگردد

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1400/02/31

ایران اکونومیست- رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران گفت: دولت پذیرفته است که صاحبان سازمان تامین
اجتماعی فعالان بخش خصوصی و کارگران هستند و امیدواریم قبل از پایان این دولت این سازمان به صاحبان اصلی خود

بازگردد.

غلامحسین شافعی پنجشنبه شب در نشست شوراي گفت
و گوي دولت و بخش خصوصی خراسان رضوي در محل
استانداري افزود: دولت به هیچ وجه صاحب سازمان تامین
اجتماعی نیست و در دولتهاي نهم و دهم یک بنیان
اشتباهی گذاشته شد و سه جانبه گرایی دولت، بخش
خصوصی و قشر کارگري در سازمان تامین اجتماعی از بین

 
رفت. 

وي ادامه داد: حال پس از یک سال و نیم تلاش اتاق
بازرگانی، دولت پذیرفته است که سازمان تامین اجتماعی را

به صاحبان اصلی اش بازگرداند و شخص وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلسات مختلف این موضوع را اذعان کرده است که

 
امیدواریم تا قبل از روي کار آمدن دولت بعدي، این رویه غیرقانونی از بین برود و مساله تامین اجتماعی حل شود. 

رییس اتاق ایران به انتخابات پیش رو اشاره و بیان کرد: طبق معمول همیشه واکنش هاي منفی براي انتخابات چه در داخل و چه در
خارج از کشور شکل می گیرد اما فعالان اقتصادي باید با رویکرد منطقی خود تلاش مجدانه اي براي برگزار شدن پرشور انتخابات
داشته باشند هرچند فعالان اقتصادي جزء هیچ گروه یا جناح سیاسی در انتخابات نیستند اما وظیفه دارند شور انتخاباتی را به وجود

 
آورند. 

شافعی افزود: اگر به دنبال رفع درد مردم ضعیف کشور و دغدغه معیشتی آنان هستیم تنها راه حل ایجاد توسعه اقتصادي و ارتقاي
سطح رفاه اجتماعی است و اگر آسیبهاي اجتماعی افزایش یافته است و مجرمان در زندانها زیاد شده اند ریشه این مشکلات نشات

 
گرفته از مسائل اقتصادي است. 

وي با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر افزایش جمعیت جوان کشور اضافه کرد: مهمترین اصل در افزایش نرخ ازدواج و رشد
جمعیت جوان کشور، ایجاد اشتغال پایدار و ارتقاي سطح رفاه جامعه است که به عنوان یک مسوولیت اجتماعی برعهده همه فعالان

 
اقتصادي است. 

رییس اتاق ایران با تاکید بر این که فعالان اقتصادي باید شفاف کار کنند و از تراکنش هاي مالی استقبال نمایند افزود: حجم عظیمی
از فرارهاي مالیاتی توسط کسانی انجام می گیرد که زیرپله اي و زیرزمینی کار می کنند و بعد بار خود را بر دوش فعالان اقتصادي

داراي فعالیت شفاف می اندازند. 



 
شافعی افزود: لازم است فعالان اقتصادي از برنامه هاي سازمان امور مالیاتی حمایت کامل کنند تا فرار مالیاتی صورت نگیرد. 

ایرنا



نمکی:رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت، مهم نیست!

منبع: عصر امروزشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم،
کمیّت ما را له می کند!

به گزارش عصر امروز؛ دکتر سعید نمکی در اجلاس مجازي روساي دانشگاه ها و دانشکده هاي علوم پزشکی سراسر کشور که با
موضوع پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت در وزارت بهداشت برگزار شد، اظهار کرد: امروز فراتر از انتظار ما، 10 درصد از جمعیت
کشور را سالمندان تشکیل می دهند و برآورد می شود که تا سال 1420، جمعیت سالمند کشور دو برابر شود که بسیار تکان دهنده

 
است. 

وي افزود: وقتی به هرم سنی جمعیت نگاه می کنیم از این نگران می شویم که جوان هاي کمتري خواهیم داشت تا سالمندان را
حمایت مادي و معنوي کنند البته الان هم به دلیل عدم وجود زیرساخت هاي اشتغال، بخش عمده اي از جمعیت جوان کشور، سربار
جمعیت سالمند هستند. این واقعیت تلخ اجتماعی ما است. سالمندانی داریم که هنوز کار می کنند تا جوانان بیکار را حمایت کنند و

 
عده اي دیگر چون در زمان جوانی خود، زیرساخت اشتغال در کشور نداشته ایم، جوانی نکرده و مولد نبوده، پیر شده اند. 

وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار به جا است و همواره این دغدغه را داشته ام که در
طوفان کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه براي جمهوري اسلامی ایران پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام
مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم و مبادا در طوفان این بلاي خانمان سوز فراموش کنم که ایشان هم دغدغه اي براي آینده داشته اند.
کووید19 یک روز به پایان می رسد اما این دغدغه که در 20 سال آینده کشور دچار سالمندي جمعیت و بسته شدن پنجره جمعیتی

 
می شود، را باید حتما پاسخ داد. 

نمکی اظهار داشت: اهل بعضی از خصلت هاي برخی افراد نیستم. اگر به دغدغه مقام معظم رهبري توجه می کنم بخاطر احترامی
است که در درونم براي این عزیز قائل هستم اما عده اي از روي جهالت، غرض و مرض می گفتند که او این حرف ها را می زند که

 
کاندیداي ریاست جمهوري شود اما دیدند که ما جزء سربازي براي نظام، هدف دیگري نداریم. 

نمکی گفت: امروز سند صیانت از جمعیت آماده شده و دانشگاه هاي علوم پزشکی در این ایام بسیار نفس گیر، اقدام به اجراي این
سند می کنند، نشان از این است که همه ما عاشق این هستیم که به دغدغه هاي آینده نظام، پاسخ دهیم، بیکار ننشستیم و در حد

 
وسع مان تلاش کردیم. 

وي یادآور شد: مولفه هاي موثر بر جمعیت، فقط بهداشتی و درمانی نیست. در دوره اي نظام بهداشتی و اپیدمی ها، در سرنوشت
جمعیت ها بزرگترین تاثیر را داشتند و در دورانی از تاریخ و قبل از صنعتی شدن، جمعیت جهان در یک بازه زمانی طولانی، رشد
نداشت تا کمی نفس می گرفت، یک اپیدمی می آمد، کشتار می کرد، تعداد زیادي از بین می رفتند، وبا، تیفوئید، تیفوس و طاعون
می آمد و قتل عامی گسترده داشت و جمعیت دوباره کمتر می شد اما بعد از حضور بهداشت و توجه به تندرستی بعد از طاعون سیاه،

 
رشد جمعیت خودش را نشان می دهد. 



وزیر بهداشت تصریح کرد: اگر دیدگاه هاي تئوریسین هاي اقتصادي جهان را مطالعه کنید می بینید که آدام اسمیت معتقد بود که
باید کمک کنیم که جمعیت افزایش پیدا کند و در آن دوره، بهداشت و پیشگیري هم وجود داشت و در کشورهاي صنعتی، جمعیت
رشد داشت و آدام اسمیت سوار بر این موج شد که باید نیروي کارگر مولد اضافه کنیم که این تئوري درست بود اما ناگهان دنیا با این
مواجه شد که افزایش جمعیت زمانی که ارزش افزوده ایجاد شد و صنعت توسعه یافت، طبیعت تخریب شد، جنگل ها براي تغذیه
جمعیت اضافه شده به زمین هاي زراعی تبدیل شد و افرادي مثل ریکاردو و مالتوس آمدند و رشد جمعیت را به سمت مهار جمعیت
هدایت کردند و گفتند که جمعیت جهان بیشتر از ظرفیت زمین، اضافه می شود و شعار کنترل جمعیت نه توسط بهداشتی ها بلکه

 
توسط اقتصاددانان مطرح شد. 

نمکی افزود: این تفکر غلط است که در جهان و ایران، صاحب نظران بهداشتی، شعار کنترل جمعیت را مطرح کردند. شعار کنترل
جمعیت را ابتدا در دنیا، اقتصاددانان و بعد از آن جامعه شناسان دادند وقتی ناهنجاري هاي رفتاري در فضاي محقر و تنگ و خشونت

 
بار، اضافه شد جامعه شناسان نیز براي کنترل جمعیت به اقتصاددانان پیوستند. 

وي خاطرنشان کرد: بخش بهداشت در جهان همواره با مهار اپیدمی ها، مراقبت از زنان باردار، افزایش امید زندگی و مواردي از این
قبیل عامل رشد جمعیت بوده است و هیچ کجا حتی در ایران بخش بهداشت، در کاهش جمعیت نقش نداشته است. از سال 66 و قبل

 
از اجراي سیاست هاي تنظیم خانواده، شاهد آهنگ کند و سر به فرود رشد جمعیت هستید. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: وقتی بعد از انقلاب آمدند و گفتند به اندازه کافی مدرسه نداریم، یک سوم از مدارس، بخاري استاندارد
نداشتند، زیرساخت شغل نداشتیم و سیگنال اقتصاددانان این بود که باید ترمز جمعیت را کشید و نباید براي این جمعیت انبوه،

 
اشتغال ایجاد کنیم، مسکن تهیه کنیم و فضاي مناسب روح و روان فراهم کنیم و رشد اقتصادي پاسخگوي این نیازها نیست. 

نمکی یادآور شد: اقتصاد به عنوان یکی از مولفه هاي بسیار مهم در رشد و کاهش آهنگ رشد جمعیت تاثیر داشته است. اگر جمعیت
بی سواد و با تحصیلات کمتر، در ازدواج رشد شتابان تري نسبت به جمعیت تحصیل کرده دارد، مولفه اقتصادي اثرگذار است چون در
خانوار فقیر، کودك از سنین پایین و 5 سالگی شروع به تولید می کند و نیروي کار از کودکی به اقتصاد خانوار کمک می کند در
حالیکه در خانواده تحصیل کرده، تا زمانی که آقا یا خانم ازدواج هم می کند، پدر و مادر باید از او مراقبت کنند. مولفه اقتصاد در

 
کاهش و رشد جمعیت بسیار مهم است. 

وي تصریح کرد: وقتی شعار کنترل جمعیت می دهید، در هر مقطعی اولین سیگنال را مرفهین دریافت می کنند و وقتی با انگیزه
اقتصادي شعار افزایش جمعیت می دهید، اولین پیام را فقرا دریافت می کنند و بعضی وقت ها متاسفانه کسانی این پیام را در حاشیه

 
شهرها دریافت می کنند که بچه هاي آنها در دود هروئین به دنیا می آیند! 

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست. کیفیت جمعیت در جوامع به مراتب مهمتر از
کمّیت آن است. اگر نتوانیم کمیّت را به سمت و سوي کیفیت مدیریت کنیم، جمعیتی طغیانگر، معتاد، گرفتار، خشن و حادثه آفرین
خواهیم داشت کما اینکه در دنیا می بینید. وقتی کوچ از کشورهاي فقیر به سمت کشورهاي غنی آغاز می شود، پشت دروازه هاي
خیلی از شهرهاي اروپایی می بینید که چه جمعیتی با یک بچه در آغوش، یکی در دستش و یکی هم پشت سرش، در سرما و

 
یخبندان براي پناهندگی، آواره بودند. این یعنی اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند. 

نمکی خاطرنشان کرد: اقتصاد مولفه بسیار مهمی در کیفی شدن جمعیت است. اگر در سالهاي بعد از انقلاب بخواهیم با انصاف بگوییم،
بهداشت مهمترین نقش را در حفظ جمعیت کشور داشته است. موثر ترین عامل در بهبود شاخص هاي سلامت مادران و نوزادان و



امید زندگی و حفظ جمعیت کشور، با وجود تلاش هاي دستگاه هاي مختلف در راهسازي، حمل و نقل، رساندن برق اما خانه هاي
بهداشت، بهورزان و مراکز بهداشتی و درمانی بودند. چه بخشی مراقبت از مادران باردار را انجام داد؟ چه بخشی آموزش هاي قبل و
بعد از بارداري را ارائه کرد؟ چه بخشی واکسیناسیون انجام داد و بخش نوزادان را راه اندازي کرد و مرگ و میر نوزادان و کودکان را

 
کاهش داد؟ در سایر بخش ها به اندازه بخش سلامت در بحث جمعیت، کار نکرده اند. 

وي افزود: اینکه فکر کنیم در چند سال به دلیل تشویق به کاهش جمعیت باید تاوان این ندانم کاري ها را بپردازیم، نشان غلط دادن
است و عزیزي که براي بحث جمعیت مسئول کردم وقتی دیدم سمت و سو و جهت گیري اش به آن جهت می رود را کنار گذاشتم و
احساس کردم زحمت همکاران ما و ژنرال هاي مبارزه با عظیم ترین اپیدمی تاریخ را به غلط در ذهن مردم به سمت و سوي دیگري

 
می برد. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: نه تنها وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم بلکه فکر می کنم بزرگترین نقش را در تمام
سالهاي بعد از انقلاب براي حفظ و صیانت از جمعیت کشور به کار برده است. کار 17 هزار و 500 خانه بهداشت چه بود؟ 9 هزار مرکز
جامع سلامت چه کار می کرد؟ تمام کارهایی که در مورد کاهش رشد جمعیت کردیم البته وقتی می گویم کردیم یعنی بنده می

 
خواهم تمام گناهان گذشته را به گردن بگیرم باید با کارهایی که براي حفظ و صیانت از جمعیت کردیم، مقایسه کنید. 

نمکی خاطرنشان کرد: مولفه سلامت در صیانت از جمعیت، بسیار موثر بود اما کافی نیست و پاسخ به دغدغه عزیزي که براي آینده
کشور نگران است، نیست و به همین دلیل خواستم که سند صیانت از جمعیت، تهیه شود و امروز از روساي دانشگاه هاي علوم پزشکی

 
تقاضا می کنم که عاشقانه، مخلصانه و مسئولانه براي اجراي این سند تلاش کنید و براي رفع تکلیف، به آن نپردازید. 

وي تصریح کرد: به افرادي که این دغدغه را دامن می زنند که جریاناتی از بیرون این کار یا آن کار را کردند خیلی ورود نمی کنم
چون برخی را کارشناسی نمی دانم و برخی را هم که کارشناسی می دانم، معتقدم در همه حوزه ها هست. مگر بیرونی ها فقط در
بخش سلامت ما را اذیت می کنند؟ در تمام زمینه ها اثرات بعضی از فتنه هاي بیرونی را می بینیم و بعضی از گسست هاي اجتماعی
امروز و برخی از حرف هایی که از بعضی تریبون ها براي تفرقه بیرون می آید و بعضی از سیاست بازي هایی که سربازان و افسران

 
ارشد ما را در خط مقدم کرونا تضعیف می کنند از حلقوم چه کسانی بیرون می آید و چه کسانی پشت آن هستند؟ 

وزیر بهداشت گفت: اگرچه مولفه بهداشت و درمان و سلامت، مولفه اصلی تاثیرگذار در رشد درست و بالنده جمعیت نیست اما مولفه
مهمی است. باید چندین کار را انجام دهیم. یکی اینکه باید بتوانیم جامعه را به سمت تعلق به باروري ببریم البته به اندازه و سهم
خودمان. براي این کار لازم است که مشاوره ها را عالمانه افزایش دهیم. برخی هستند که اصلا بچه نمی خواهند و یا نمی خواهد
ازدواج کند، یکی هست که ازدواج کرده و معتقد است که فرصت براي فرزندآوري وجود دارد که باید به آنها گفت که دیر می شود،
یکی هم هست که معتقد است یک فرزند، کافی است که باید بگوییم شاید بعضی وقت ها به این فرزند، احساس غربت و تنهایی و بی

 
کسی هم به او دست بدهد. 

نمکی افزود: وقتی مادرم سالها در بستر بیماري بود گرچه اگر 5 فرزند هم داشت به قدري دلم به مادرم گره خورده بود که همواره می
خواستم کنارش باشم اما بعضی وقت ها می گفتم اگر خواهر یا برادري داشتم که وقتی در یک نقطه از کشور براي فلان کار حضور
دارم، به مادرم سر می زد، خیالم راحت می شد و این غربت و تنهایی که در یگانگی خودم احساس کردم می دانم که باید به خانواده

 
ها گفت که یک فرزند، کم است. 

وي تاکید کرد: مراکز درمان ناباروري که در کشور گسترش یافته کار بسیار زیبایی است اما ناباروري در کشور به شیوه زندگی بر می



گردد. باید در تحرك افراد و جلوگیري از چاقی در جامعه، دگرگونی ایجاد کنیم و باید این کار را در مدرسه انجام دهیم. طرح
کوچ(کنترل وزن و چاقی) را با آموزش و پرورش آغاز کرده ایم چون معتقدیم در آن برش از زندگی باید روي شیوه زندگی، تغییر

 
ایجاد کرد و آنها در فضاي مجازي بازي می کنند و چیپس و پفک می خورند. 

وزیر بهداشت یادآور شد: باید به سمت آموزش عمومی براي تغییر رویکرد در شیوه زندگی و تغذیه برویم. مشکلاتی همچون مصرف
فست فودها، غذاهاي ناخوش، شیوه زندگی نامناسب و بی تحرکی با ایجاد و توسعه مراکز ناباروري، برطرف نمی شود البته باید این
مراکز را با حداقل هزینه و گرفتاري براي مردم فراهم کنیم. یک نفر نباید کار و زندگی اش را رها کند و براي دریافت خدمات، آواره

 
مراکز استانها شود. 

نمکی تاکید کرد: باید حداقل براي نیروهاي خودمان، زندگی با کودك را تسهیل کرده و اگر همکار ما باردار بود، کابوس ایجاد نکنیم
که او با این بچه چه خواهد کرد. تسهیلاتی ایجاد کنیم که بچه داري شان را مادرانه ادامه دهند و زندگی شان دچار دغدغه نشود. از
معاون دانشجویی و فرهنگی می خواهم که بحث خوابگاه هاي متاهلی را به عنوان یکی از اصول اصلی، دنبال کنند و ما هم در این

 
زمینه کمک می کنیم. 

وي گفت: اجراي سند صیانت از جمعیت نباید کلیشه اي باشد. یک کشور گسترده با تنوع اقلیم، فرهنگ، خرده فرهنگ و قومیت ها
هستیم و نمی توانیم با یک سند یا کلیشه، کشور را اداره کنیم. در یک قومیت ممکن است نیازي به تشویق و تبلیغ فرزندآوري نداشته
باشید و در گوشه دیگري از این کشور، شاید نیازمند آن باشید. در قومیتی که نیازمند تشویق و تبلیغ فرزندآوري نیستید، نیازمند
مراقبت بیشتر از زنان باردار هستید و در مناطقی که نیاز به مراقبت هاي زنان باردار کمتر است، زنان باردار به مراکز بهداشتی و
درمانی مراجعه نمی کنند و داراي پزشکی خصوصی است که معاینات دوره اي را انجام می دهد و هماهنگ می کند که 9/9/99

 
فرزندش با سزارین به دنیا بیاید. 

وزیر بهداشت ادامه داد: سند ملی باید قابلیت انعطاف داشته باشد. باید به استانها اجازه دهیم متناسب با فرهنگ، اقلیم، اقتصاد و
گویش آن منطقه بتوانند این سند را اجرایی کنند و باید حتما به استانها امکان انعطاف بدهیم و برخی حرف ها را نمی شود در یک
منطقه گفت. یادم است زمانی سازمان جهانی بهداشت در مورد پیشگیري از بیماري ایدز بر روي آموزش استفاده از وسایل پیشگیري
از روابط جنسی خطرآفرین در مدارس تاکید داشت اما این کار را نکردیم و مبتنی بر فرهنگ، اقلیم و اعتقادات مردم ایران آموزش ها

 
را مطرح کردیم. 

نمکی اظهار داشت: سقط هاي قانونی اگرچه باید به حداقل برسند و آموزش افرادي که نمی خواهند بچه اي را سقط کنند و این سقط
از روي عدم آگاهی او رخ می دهد را باید افزایش دهیم اما در سال، تعداد قابل توجهی سقط هاي غیرقانونی داریم. آیا تمسک به شیوه
قضایی راه حل است؟ خیر. آیا فردي که باردار شده و اگر این ختم بارداري اتفاق نیفتد یک ناهنجاري سنگین اجتماعی ممکن است

 
پشت آن باشد؟ این را باید چگونه مدیریت کرد؟ 

وي گفت: علاوه بر اقتصاد، مولفه فرهنگ در بارداري موثر است. اگر به مولفه هاي فرهنگی توجه نکنیم، چه در خانواده هاي فقیر و
چه در خانواده هاي غنی، ره به جایی نمی بریم. در کشور ما از قبل از ورود اسلام، ولنگاري فرهنگی معنی و مفهوم نداشته است. چرا
به فرزندان مان نمی گوییم قبل از اسلام هم برهنگی و ولنگاري جزیی از فرهنگ ایران نبوده است. در کدام قوم ایرانی برهنگی می
بینید؟ هیچ کجا. اعتقاد دارم که به این نسل جفا کرده ایم که فرهنگ غنی را به او انتقال ندادیم و فکر کرده ایم هنر کرده ایم. وقتی
بی خویشتنی را به فردي تحمیل کردیم، ماهواره و فرهنگ غرب می تواند او را جذب کند مثل برخی از کانال ها که برخی را به ابتذال

 
کشیده اند. 



وزیر بهداشت تصریح کرد: عزیزان من توجه کنید که منشا سقط هاي جنین کجا است. آیا تمسک و توسل به قانون براي سقط هاي
غیرقانونی در مطب دکتر فلانی، جاي سقط را به زیرپله یا خانه هاي مخفی نخواهد برد؟ آیا مرگ و میر نوزادان بالاتر نخواهد رفت؟ به
عنوان وزیر بهداشت و مسئول سلامت مردم می گویم که آیا همه سقط ها را می شود با ابزار قانون و قوه قضاییه جمع کرد؟ از مطب
هاي سقط غیرقانونی به محل هاي غیربهداشتی با افزایش مرگ و میر نخواهند رفت؟ عده اي شومن با دروغ اذهان عمومی را فریب
می دهند نگذارید این اتفاق بیفتد. ما مسئولیم و باید حرف بزنیم و بگوییم که اگر این میزان باروري یا حاملگی ناخواسته در کشور
وجود دارد، وابسته به سقط نیست و وابسته به این پدیده نیست و ریشه فرهنگی دارند. چه می کردید در این سالها؟ کجا بودید؟
آنهایی که می گفتند اگر 10 دقیقه صدا و سیما را به شما بدهند همه را دگرگون می کنیم، کجا رفتید؟ چرا اینگونه شد؟ چرا به اینجا

 
رسیدیم؟ 

وي یادآور شد: باید به حل مشکل سوء تغذیه کمک کنیم. الان جیره خانوار، جیره کافی نیست. انسانهایی که گوشت مصرف می کنند،
کمتر هستند و مادرانی که در طول مدت بارداري باید پروتئین مصرف کنند، کم هستند و روز به روز هم کمتر می شوند. در این سالها
هم رشد اقتصادي داشته ایم اما رشد فقرزدا نداشته ایم که یکی از اشکالات رشد اقتصادي ما است. طبقات فقیر، فقیرتر می شوند.
تقاضاي بنده از معاونت بهداشت و سازمان غذا و دارو این است که روي مکمل ها کار کنید و نگذارید خانه بهداشت بدون مکمل،
قرص آهن و سایر مکمل ها براي زنان باردار بماند چون نوزاد و مادر در خطر هستند و روز به روز هم به دلیل بنیه اقتصادي کمتر، از

 
مکمل ها می زنیم و می گوییم که نمی شود فلان دارو را قطع کرد اما مکمل را می شود قطع کرد که این جفا و ظلم است. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: باید در خانه بهداشت، قرص آهن و مکمل براي زن باردار و نوزاد تازه متولد شده، وجود داشته باشد. سوء
تغذیه در کشور عامل بسیار مهمی است. سفري به مرادآباد چابهار داشتم و به یک مرکز بهداشتی و درمانی رفتم دیدم که زن باردار 7
ماهه اي آمده و قطعا هموگلوبین او زیر 5 و 6 بود و ناي راه رفتن نداشت. نمی توان به او گفت که روزي دو سیخ کباب و جیگر بخور

 
چون در عمرش ندیده اما وقتی در مراکز ما قرص آهن و مکمل وجود داشته باشد دغدغه و دلهره نداریم. 

نمکی تاکید کرد: تا زمانی که مشکل کشور در برخی بخش هاي دیگر حل نشود، سقف ارتفاع ما در رشد جمعیت، بلند نیست. تا
زمانی که مشکل اقتصاد، اشتغال و معیشت مردم را حل نکنیم نمی توانیم به رشد جمعیت امیدوار باشیم. متاسفانه شرایط همانند
زمان ساسانیان شده که فقط افرادي می توانند درس بخوانند که جزء متمولین کشور هستند. شهریه یک بچه در مقطع ابتدایی چقدر
است؟ کلاس هاي کنکور چه خبر است؟ روزي روستازادگان صاحب عقل به وزیري پادشاه رفتند امروز مگر می شود یک روستازاده در

 
رشته هاي لوکس کشور تحصیل کند؟ امکان ندارد. 

وزیر بهداشت افزود: شعارهاي توخالی به جایی نمی رسد. اختلاف نظري که با مشاور عالی داشتم در این حرف ها بود که براي چه
همه تیرها را به سمت وزارت بهداشت سیبل می کنید؟ ما متولی سلامت مردم هستیم و متولی معیشت، مسکن و بهداشت روان مردم

 
هم نیستیم. 

وزیر بهداشت خطاب به روساي دانشگاه ها گفت: منابع مالی براي بحث جمعیت باید در این حوزه هزینه شود. تکلیف شرعی به دلیل
دغدغه مقام معظم رهبري و تکلیف قانونی به دلیل ابلاغ بنده، این است که اعتبارات این بخش باید در همین زمینه هزینه شود و اگر

در مواردي منابع کافی نبود منعکس کنید که ما منابع را فراهم کنیم.



حضور وزیر صنعت در کمیسیون اجتماعی مجلس

منبع: نمایندهشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر صنعت، معدن و تجارت هفته پیش رو به منظور بررسی درخواست اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس توسط
نمایندگان در نشست کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی حضور پیدا خواهد کرد.

به گزارش «نماینده» نشست هاي کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی در روزهاي یکشنبه، دوشنبه، سه شنبه و

 
چهارشنبه(دوم، سوم، چهارم و پنجم اردیبهشت ماه) برگزار خواهد شد. 

 
دستورکار نشست هاي این هفته کمیسیون اجتماعی به شرح زیر است: 

 
-ادامه بررسی طرح نقل و انتقال سوابق بیمه یا بازنشستگی بین صندوق هاي بازنشستگی 

 
-بررسی طرح تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان زندان ها، اقدامات تامینی و تربیتی کشور به کارکنان اداري قوه قضاییه 

 
-جلسه کمیته موارد خاص: بررسی طرح پایدار سازي و توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی با حضور دستگاه هاي مربوطه 

 
-جلسه کمیته اشتغال، کارآفرینی و روابط کار: ادامه بررسی لایحه تعیین وظایف و اختیارات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
-جلسه کمیته اداري و استخدامی: بررسی طرح تعیین تکلیف کارشناسان بیمه کشاورزي(اعاده شده از شوراي نگهبان) 

 
- جلسه کمیته ساماندهی استخدام کارکنان دولت: ادامه بررسی طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت 

 
-جلسه کمیته آسیب هاي اجتماعی پیرامون بررسی عملکرد سازمان بهزیستی کشور در خصوص مراکز مثبت زندگی 

 
-بررسی طرح اصلاح تبصره یک قانون ممنوعیت بکارگیري بازنشستگان 

-انتخاب 5 نفر از نمایندگان کمیسیون اجتماعی به منظور عضویت در کمیسیون مشترك طرح تشکیل وزارتخانه هاي «انرژي» و «آب

 
و محیط زیست» 

 
-بررسی کلیات طرح تاسیس شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی و یا استانی 

-دعوت از وزیر صنعت، معدن و تجارت به منظور بررسی درخواست اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس توسط نمایندگان مجلس

 
شوراي اسلامی 

-جلسه هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی.





اگر رشد کیفی در جمعیت نداشته باشیم کمیّت ما را له می کند/ تا سال 1420

جمعیت سالمند کشور دو برابر می شود

منبع: مشرقشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1400/02/31

 
- جامعه 

وزیر بهداشت: اگر رشد کیفی در جمعیت نداشته باشیم کمیّت ما را له می کند/ تا سال 1420 جمعیت سالمند کشور دو برابر می

 
شود 

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت،

 
مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند! 

به گزارش مشرق، دکتر سعید نمکی در اجلاس مجازي روساي دانشگاه ها و
دانشکده هاي علوم پزشکی سراسر کشور که با موضوع پویایی، بالندگی و
جوانی جمعیت در وزارت بهداشت برگزار شد، اظهار کرد: امروز فراتر از
انتظار ما، 10 درصد از جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می دهند و
برآورد می شود که تا سال 1420، جمعیت سالمند کشور دو برابر شود که

 
بسیار تکان دهنده است. 

بیشتر بخوانید: دو برابر شدن جمعیت سالمند ایران در 20 سال آینده /طبقات فقیر، فقیر تر می شوند وي افزود: وقتی به هرم سنی
جمعیت نگاه می کنیم از این نگران می شویم که جوان هاي کمتري خواهیم داشت تا سالمندان را حمایت مادي و معنوي کنند البته
الان هم به دلیل عدم وجود زیرساخت هاي اشتغال، بخش عمده اي از جمعیت جوان کشور، سربار جمعیت سالمند هستند. این
واقعیت تلخ اجتماعی ما است. سالمندانی داریم که هنوز کار می کنند تا جوانان بیکار را حمایت کنند و عده اي دیگر چون در زمان

 
جوانی خود، زیرساخت اشتغال در کشور نداشته ایم، جوانی نکرده و مولد نبوده، پیر شده اند. 

وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار به جا است و همواره این دغدغه را داشته ام که در
طوفان کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه براي جمهوري اسلامی ایران پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام
مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم و مبادا در طوفان این بلاي خانمان سوز فراموش کنم که ایشان هم دغدغه اي براي آینده داشته اند.
کووید19 یک روز به پایان می رسد اما این دغدغه که در 20 سال آینده کشور دچار سالمندي جمعیت و بسته شدن پنجره جمعیتی

 
می شود، را باید حتما پاسخ داد. 

نمکی اظهار داشت: اهل بعضی از خصلت هاي برخی افراد نیستم. اگر به دغدغه مقام معظم رهبري توجه می کنم بخاطر احترامی
است که در درونم براي این عزیز قائل هستم اما عده اي از روي جهالت، غرض و مرض می گفتند که او این حرف ها را می زند که

 
کاندیداي ریاست جمهوري شود اما دیدند که ما جزء سربازي براي نظام، هدف دیگري نداریم. 



نمکی گفت: امروز سند صیانت از جمعیت آماده شده و دانشگاه هاي علوم پزشکی در این ایام بسیار نفس گیر، اقدام به اجراي این
سند می کنند، نشان از این است که همه ما عاشق این هستیم که به دغدغه هاي آینده نظام، پاسخ دهیم، بیکار ننشستیم و در حد

 
وسع مان تلاش کردیم. 

وي یادآور شد: مولفه هاي موثر بر جمعیت، فقط بهداشتی و درمانی نیست. در دوره اي نظام بهداشتی و اپیدمی ها، در سرنوشت
جمعیت ها بزرگترین تاثیر را داشتند و در دورانی از تاریخ و قبل از صنعتی شدن، جمعیت جهان در یک بازه زمانی طولانی، رشد
نداشت تا کمی نفس می گرفت، یک اپیدمی می آمد، کشتار می کرد، تعداد زیادي از بین می رفتند، وبا، تیفوئید، تیفوس و طاعون
می آمد و قتل عامی گسترده داشت و جمعیت دوباره کمتر می شد اما بعد از حضور بهداشت و توجه به تندرستی بعد از طاعون سیاه،

 
رشد جمعیت خودش را نشان می دهد. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: اگر دیدگاه هاي تئوریسین هاي اقتصادي جهان را مطالعه کنید می بینید که آدام اسمیت معتقد بود که
باید کمک کنیم که جمعیت افزایش پیدا کند و در آن دوره، بهداشت و پیشگیري هم وجود داشت و در کشورهاي صنعتی، جمعیت
رشد داشت و آدام اسمیت سوار بر این موج شد که باید نیروي کارگر مولد اضافه کنیم که این تئوري درست بود اما ناگهان دنیا با این
مواجه شد که افزایش جمعیت زمانی که ارزش افزوده ایجاد شد و صنعت توسعه یافت، طبیعت تخریب شد، جنگل ها براي تغذیه
جمعیت اضافه شده به زمین هاي زراعی تبدیل شد و افرادي مثل ریکاردو و مالتوس آمدند و رشد جمعیت را به سمت مهار جمعیت
هدایت کردند و گفتند که جمعیت جهان بیشتر از ظرفیت زمین، اضافه می شود و شعار کنترل جمعیت نه توسط بهداشتی ها بلکه

 
توسط اقتصاددانان مطرح شد. 

نمکی افزود: این تفکر غلط است که در جهان و ایران، صاحب نظران بهداشتی، شعار کنترل جمعیت را مطرح کردند. شعار کنترل
جمعیت را ابتدا در دنیا، اقتصاددانان و بعد از آن جامعه شناسان دادند وقتی ناهنجاري هاي رفتاري در فضاي محقر و تنگ و خشونت

 
بار، اضافه شد جامعه شناسان نیز براي کنترل جمعیت به اقتصاددانان پیوستند. 

وي خاطرنشان کرد: بخش بهداشت در جهان همواره با مهار اپیدمی ها، مراقبت از زنان باردار، افزایش امید زندگی و مواردي از این
قبیل عامل رشد جمعیت بوده است و هیچ کجا حتی در ایران بخش بهداشت، در کاهش جمعیت نقش نداشته است. از سال 66 و قبل

 
از اجراي سیاست هاي تنظیم خانواده، شاهد آهنگ کند و سر به فرود رشد جمعیت هستید. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: وقتی بعد از انقلاب آمدند و گفتند به اندازه کافی مدرسه نداریم، یک سوم از مدارس، بخاري استاندارد
نداشتند، زیرساخت شغل نداشتیم و سیگنال اقتصاددانان این بود که باید ترمز جمعیت را کشید و نباید براي این جمعیت انبوه،

 
اشتغال ایجاد کنیم، مسکن تهیه کنیم و فضاي مناسب روح و روان فراهم کنیم و رشد اقتصادي پاسخگوي این نیازها نیست. 

نمکی یادآور شد: اقتصاد به عنوان یکی از مولفه هاي بسیار مهم در رشد و کاهش آهنگ رشد جمعیت تاثیر داشته است. اگر جمعیت
بی سواد و با تحصیلات کمتر، در ازدواج رشد شتابان تري نسبت به جمعیت تحصیل کرده دارد، مولفه اقتصادي اثرگذار است چون در
خانوار فقیر، کودك از سنین پایین و 5 سالگی شروع به تولید می کند و نیروي کار از کودکی به اقتصاد خانوار کمک می کند در
حالیکه در خانواده تحصیل کرده، تا زمانی که آقا یا خانم ازدواج هم می کند، پدر و مادر باید از او مراقبت کنند. مولفه اقتصاد در

 
کاهش و رشد جمعیت بسیار مهم است. 

وي تصریح کرد: وقتی شعار کنترل جمعیت می دهید، در هر مقطعی اولین سیگنال را مرفهین دریافت می کنند و وقتی با انگیزه
اقتصادي شعار افزایش جمعیت می دهید، اولین پیام را فقرا دریافت می کنند و بعضی وقت ها متاسفانه کسانی این پیام را در حاشیه



 
شهرها دریافت می کنند که بچه هاي آنها در دود هروئین به دنیا می آیند! 

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست. کیفیت جمعیت در جوامع به مراتب مهمتر از
کمّیت آن است. اگر نتوانیم کمیّت را به سمت و سوي کیفیت مدیریت کنیم، جمعیتی طغیانگر، معتاد، گرفتار، خشن و حادثه آفرین
خواهیم داشت کما اینکه در دنیا می بینید. وقتی کوچ از کشورهاي فقیر به سمت کشورهاي غنی آغاز می شود، پشت دروازه هاي
خیلی از شهرهاي اروپایی می بینید که چه جمعیتی با یک بچه در آغوش، یکی در دستش و یکی هم پشت سرش، در سرما و

 
یخبندان براي پناهندگی، آواره بودند. این یعنی اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند. 

نمکی خاطرنشان کرد: اقتصاد مولفه بسیار مهمی در کیفی شدن جمعیت است. اگر در سالهاي بعد از انقلاب بخواهیم با انصاف بگوییم،
بهداشت مهمترین نقش را در حفظ جمعیت کشور داشته است. موثر ترین عامل در بهبود شاخص هاي سلامت مادران و نوزادان و
امید زندگی و حفظ جمعیت کشور، با وجود تلاش هاي دستگاه هاي مختلف در راهسازي، حمل و نقل، رساندن برق اما خانه هاي
بهداشت، بهورزان و مراکز بهداشتی و درمانی بودند. چه بخشی مراقبت از مادران باردار را انجام داد؟ چه بخشی آموزش هاي قبل و
بعد از بارداري را ارائه کرد؟ چه بخشی واکسیناسیون انجام داد و بخش نوزادان را راه اندازي کرد و مرگ و میر نوزادان و کودکان را

 
کاهش داد؟ در سایر بخش ها به اندازه بخش سلامت در بحث جمعیت، کار نکرده اند. 

وي افزود: اینکه فکر کنیم در چند سال به دلیل تشویق به کاهش جمعیت باید تاوان این ندانم کاري ها را بپردازیم، نشان غلط دادن
است و عزیزي که براي بحث جمعیت مسئول کردم وقتی دیدم سمت و سو و جهت گیري اش به آن جهت می رود را کنار گذاشتم و
احساس کردم زحمت همکاران ما و ژنرال هاي مبارزه با عظیم ترین اپیدمی تاریخ را به غلط در ذهن مردم به سمت و سوي دیگري

 
می برد. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: نه تنها وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم بلکه فکر می کنم بزرگترین نقش را در تمام
سالهاي بعد از انقلاب براي حفظ و صیانت از جمعیت کشور به کار برده است. کار 17 هزار و 500 خانه بهداشت چه بود؟ 9 هزار مرکز
جامع سلامت چه کار می کرد؟ تمام کارهایی که در مورد کاهش رشد جمعیت کردیم البته وقتی می گویم کردیم یعنی بنده می

 
خواهم تمام گناهان گذشته را به گردن بگیرم باید با کارهایی که براي حفظ و صیانت از جمعیت کردیم، مقایسه کنید. 

نمکی خاطرنشان کرد: مولفه سلامت در صیانت از جمعیت، بسیار موثر بود اما کافی نیست و پاسخ به دغدغه عزیزي که براي آینده
کشور نگران است، نیست و به همین دلیل خواستم که سند صیانت از جمعیت، تهیه شود و امروز از روساي دانشگاه هاي علوم پزشکی

 
تقاضا می کنم که عاشقانه، مخلصانه و مسئولانه براي اجراي این سند تلاش کنید و براي رفع تکلیف، به آن نپردازید. 

وي تصریح کرد: به افرادي که این دغدغه را دامن می زنند که جریاناتی از بیرون این کار یا آن کار را کردند خیلی ورود نمی کنم
چون برخی را کارشناسی نمی دانم و برخی را هم که کارشناسی می دانم، معتقدم در همه حوزه ها هست. مگر بیرونی ها فقط در
بخش سلامت ما را اذیت می کنند؟ در تمام زمینه ها اثرات بعضی از فتنه هاي بیرونی را می بینیم و بعضی از گسست هاي اجتماعی
امروز و برخی از حرف هایی که از بعضی تریبون ها براي تفرقه بیرون می آید و بعضی از سیاست بازي هایی که سربازان و افسران

 
ارشد ما را در خط مقدم کرونا تضعیف می کنند از حلقوم چه کسانی بیرون می آید و چه کسانی پشت آن هستند؟ 

وزیر بهداشت گفت: اگرچه مولفه بهداشت و درمان و سلامت، مولفه اصلی تاثیرگذار در رشد درست و بالنده جمعیت نیست اما مولفه
مهمی است. باید چندین کار را انجام دهیم. یکی اینکه باید بتوانیم جامعه را به سمت تعلق به باروري ببریم البته به اندازه و سهم
خودمان. براي این کار لازم است که مشاوره ها را عالمانه افزایش دهیم. برخی هستند که اصلا بچه نمی خواهند و یا نمی خواهد



ازدواج کند، یکی هست که ازدواج کرده و معتقد است که فرصت براي فرزندآوري وجود دارد که باید به آنها گفت که دیر می شود،
یکی هم هست که معتقد است یک فرزند، کافی است که باید بگوییم شاید بعضی وقت ها به این فرزند، احساس غربت و تنهایی و بی

 
کسی هم به او دست بدهد. 

نمکی افزود: وقتی مادرم سالها در بستر بیماري بود گرچه اگر 5 فرزند هم داشت به قدري دلم به مادرم گره خورده بود که همواره می
خواستم کنارش باشم اما بعضی وقت ها می گفتم اگر خواهر یا برادري داشتم که وقتی در یک نقطه از کشور براي فلان کار حضور
دارم، به مادرم سر می زد، خیالم راحت می شد و این غربت و تنهایی که در یگانگی خودم احساس کردم می دانم که باید به خانواده

 
ها گفت که یک فرزند، کم است. 

وي تاکید کرد: مراکز درمان ناباروري که در کشور گسترش یافته کار بسیار زیبایی است اما ناباروري در کشور به شیوه زندگی بر می
گردد. باید در تحرك افراد و جلوگیري از چاقی در جامعه، دگرگونی ایجاد کنیم و باید این کار را در مدرسه انجام دهیم. طرح
کوچ(کنترل وزن و چاقی) را با آموزش و پرورش آغاز کرده ایم چون معتقدیم در آن برش از زندگی باید روي شیوه زندگی، تغییر

 
ایجاد کرد و آنها در فضاي مجازي بازي می کنند و چیپس و پفک می خورند. 

وزیر بهداشت یادآور شد: باید به سمت آموزش عمومی براي تغییر رویکرد در شیوه زندگی و تغذیه برویم. مشکلاتی همچون مصرف
فست فودها، غذاهاي ناخوش، شیوه زندگی نامناسب و بی تحرکی با ایجاد و توسعه مراکز ناباروري، برطرف نمی شود البته باید این
مراکز را با حداقل هزینه و گرفتاري براي مردم فراهم کنیم. یک نفر نباید کار و زندگی اش را رها کند و براي دریافت خدمات، آواره

 
مراکز استانها شود. 

نمکی تاکید کرد: باید حداقل براي نیروهاي خودمان، زندگی با کودك را تسهیل کرده و اگر همکار ما باردار بود، کابوس ایجاد نکنیم
که او با این بچه چه خواهد کرد. تسهیلاتی ایجاد کنیم که بچه داري شان را مادرانه ادامه دهند و زندگی شان دچار دغدغه نشود. از
معاون دانشجویی و فرهنگی می خواهم که بحث خوابگاه هاي متاهلی را به عنوان یکی از اصول اصلی، دنبال کنند و ما هم در این

 
زمینه کمک می کنیم. 

وي گفت: اجراي سند صیانت از جمعیت نباید کلیشه اي باشد. یک کشور گسترده با تنوع اقلیم، فرهنگ، خرده فرهنگ و قومیت ها
هستیم و نمی توانیم با یک سند یا کلیشه، کشور را اداره کنیم. در یک قومیت ممکن است نیازي به تشویق و تبلیغ فرزندآوري نداشته
باشید و در گوشه دیگري از این کشور، شاید نیازمند آن باشید. در قومیتی که نیازمند تشویق و تبلیغ فرزندآوري نیستید، نیازمند
مراقبت بیشتر از زنان باردار هستید و در مناطقی که نیاز به مراقبت هاي زنان باردار کمتر است، زنان باردار به مراکز بهداشتی و
درمانی مراجعه نمی کنند و داراي پزشکی خصوصی است که معاینات دوره اي را انجام می دهد و هماهنگ می کند که 9/9/99

 
فرزندش با سزارین به دنیا بیاید. 

وزیر بهداشت ادامه داد: سند ملی باید قابلیت انعطاف داشته باشد. باید به استانها اجازه دهیم متناسب با فرهنگ، اقلیم، اقتصاد و
گویش آن منطقه بتوانند این سند را اجرایی کنند و باید حتما به استانها امکان انعطاف بدهیم و برخی حرف ها را نمی شود در یک
منطقه گفت. یادم است زمانی سازمان جهانی بهداشت در مورد پیشگیري از بیماري ایدز بر روي آموزش استفاده از وسایل پیشگیري
از روابط جنسی خطرآفرین در مدارس تاکید داشت اما این کار را نکردیم و مبتنی بر فرهنگ، اقلیم و اعتقادات مردم ایران آموزش ها

 
را مطرح کردیم. 

نمکی اظهار داشت: سقط هاي قانونی اگرچه باید به حداقل برسند و آموزش افرادي که نمی خواهند بچه اي را سقط کنند و این سقط



از روي عدم آگاهی او رخ می دهد را باید افزایش دهیم اما در سال، تعداد قابل توجهی سقط هاي غیرقانونی داریم. آیا تمسک به شیوه
قضایی راه حل است؟ خیر. آیا فردي که باردار شده و اگر این ختم بارداري اتفاق نیفتد یک ناهنجاري سنگین اجتماعی ممکن است

 
پشت آن باشد؟ این را باید چگونه مدیریت کرد؟ 

وي گفت: علاوه بر اقتصاد، مولفه فرهنگ در بارداري موثر است. اگر به مولفه هاي فرهنگی توجه نکنیم، چه در خانواده هاي فقیر و
چه در خانواده هاي غنی، ره به جایی نمی بریم. در کشور ما از قبل از ورود اسلام، ولنگاري فرهنگی معنی و مفهوم نداشته است. چرا
به فرزندان مان نمی گوییم قبل از اسلام هم برهنگی و ولنگاري جزیی از فرهنگ ایران نبوده است. در کدام قوم ایرانی برهنگی می
بینید؟ هیچ کجا. اعتقاد دارم که به این نسل جفا کرده ایم که فرهنگ غنی را به او انتقال ندادیم و فکر کرده ایم هنر کرده ایم. وقتی
بی خویشتنی را به فردي تحمیل کردیم، ماهواره و فرهنگ غرب می تواند او را جذب کند مثل برخی از کانال ها که برخی را به ابتذال

 
کشیده اند. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: عزیزان من توجه کنید که منشا سقط هاي جنین کجا است. آیا تمسک و توسل به قانون براي سقط هاي
غیرقانونی در مطب دکتر فلانی، جاي سقط را به زیرپله یا خانه هاي مخفی نخواهد برد؟ آیا مرگ و میر نوزادان بالاتر نخواهد رفت؟ به
عنوان وزیر بهداشت و مسئول سلامت مردم می گویم که آیا همه سقط ها را می شود با ابزار قانون و قوه قضاییه جمع کرد؟ از مطب
هاي سقط غیرقانونی به محل هاي غیربهداشتی با افزایش مرگ و میر نخواهند رفت؟ عده اي شومن با دروغ اذهان عمومی را فریب
می دهند نگذارید این اتفاق بیفتد. ما مسئولیم و باید حرف بزنیم و بگوییم که اگر این میزان باروري یا حاملگی ناخواسته در کشور
وجود دارد، وابسته به سقط نیست و وابسته به این پدیده نیست و ریشه فرهنگی دارند. چه می کردید در این سالها؟ کجا بودید؟
آنهایی که می گفتند اگر 10 دقیقه صدا و سیما را به شما بدهند همه را دگرگون می کنیم، کجا رفتید؟ چرا اینگونه شد؟ چرا به اینجا

 
رسیدیم؟ 

وي یادآور شد: باید به حل مشکل سوء تغذیه کمک کنیم. الان جیره خانوار، جیره کافی نیست. انسانهایی که گوشت مصرف می کنند،
کمتر هستند و مادرانی که در طول مدت بارداري باید پروتئین مصرف کنند، کم هستند و روز به روز هم کمتر می شوند. در این سالها
هم رشد اقتصادي داشته ایم اما رشد فقرزدا نداشته ایم که یکی از اشکالات رشد اقتصادي ما است. طبقات فقیر، فقیرتر می شوند.
تقاضاي بنده از معاونت بهداشت و سازمان غذا و دارو این است که روي مکمل ها کار کنید و نگذارید خانه بهداشت بدون مکمل،
قرص آهن و سایر مکمل ها براي زنان باردار بماند چون نوزاد و مادر در خطر هستند و روز به روز هم به دلیل بنیه اقتصادي کمتر، از

 
مکمل ها می زنیم و می گوییم که نمی شود فلان دارو را قطع کرد اما مکمل را می شود قطع کرد که این جفا و ظلم است. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: باید در خانه بهداشت، قرص آهن و مکمل براي زن باردار و نوزاد تازه متولد شده، وجود داشته باشد. سوء
تغذیه در کشور عامل بسیار مهمی است. سفري به مرادآباد چابهار داشتم و به یک مرکز بهداشتی و درمانی رفتم دیدم که زن باردار 7
ماهه اي آمده و قطعا هموگلوبین او زیر 5 و 6 بود و ناي راه رفتن نداشت. نمی توان به او گفت که روزي دو سیخ کباب و جیگر بخور

 
چون در عمرش ندیده اما وقتی در مراکز ما قرص آهن و مکمل وجود داشته باشد دغدغه و دلهره نداریم. 

نمکی تاکید کرد: تا زمانی که مشکل کشور در برخی بخش هاي دیگر حل نشود، سقف ارتفاع ما در رشد جمعیت، بلند نیست. تا
زمانی که مشکل اقتصاد، اشتغال و معیشت مردم را حل نکنیم نمی توانیم به رشد جمعیت امیدوار باشیم. متاسفانه شرایط همانند
زمان ساسانیان شده که فقط افرادي می توانند درس بخوانند که جزء متمولین کشور هستند. شهریه یک بچه در مقطع ابتدایی چقدر
است؟ کلاس هاي کنکور چه خبر است؟ روزي روستازادگان صاحب عقل به وزیري پادشاه رفتند امروز مگر می شود یک روستازاده در

 
رشته هاي لوکس کشور تحصیل کند؟ امکان ندارد. 



وزیر بهداشت افزود: شعارهاي توخالی به جایی نمی رسد. اختلاف نظري که با مشاور عالی داشتم در این حرف ها بود که براي چه
همه تیرها را به سمت وزارت بهداشت سیبل می کنید؟ ما متولی سلامت مردم هستیم و متولی معیشت، مسکن و بهداشت روان مردم

 
هم نیستیم. 

وزیر بهداشت خطاب به روساي دانشگاه ها گفت: منابع مالی براي بحث جمعیت باید در این حوزه هزینه شود. تکلیف شرعی به دلیل
دغدغه مقام معظم رهبري و تکلیف قانونی به دلیل ابلاغ بنده، این است که اعتبارات این بخش باید در همین زمینه هزینه شود و اگر

 
در مواردي منابع کافی نبود منعکس کنید که ما منابع را فراهم کنیم. 

منبع: تسنیم



کشوري که می خواستیم پرچمش را به امام زمان(عج) تحویل دهیم، دارد نابود

می شود / خطر از حمله مغول و قحطی جنگ جهانی خطرناك تر است

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1400/02/31

یک عضو کمیسیون فرهنگی گفت: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی شود براي آن چاره اي اندیشید،
جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم پرچمش را به امام

زمان(عج) تحویل دهیم، نابود می شود.

 
امیرحسین بانکی پور، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس: 

کشوري که می خواستیم پرچمش را به امام زمان(عج)
تحویل دهیم، دارد نابود می شود / خطر از حمله مغول و
قحطی جنگ جهانی خطرناك تر است یک عضو کمیسیون
فرهنگی گفت: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در
دل بحران نمی شود براي آن چاره اي اندیشید، جامعه به

سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم پرچمش را به امام زمان(عج) تحویل دهیم،

 
نابود می شود. 

اعتمادآنلاین| عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دو سال گذشته می گفتند کرونا امکان دارد بسیاري از
کارهاي کشور، مردم، مناسبت ها و تولید را تعطیل کند که ما گمان نمی کردیم به این شدت باشد اما دیدیم که حرم حضرت رضا(ع)
هم تعطیل شد اما بحران کرونا را می شد در دل بحران کنترل کرد، افزود: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی
شود براي آن چاره اي اندیشید، جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم

 
پرچمش را به امام زمان(عج) تحویل دهیم، نابود می شود. 

به گزارش دیده بان ایران امیرحسین بانکی پور عصر امروز در نشست بررسی راهکارهاي عملی تبیین مسئله جمعیت از دیدگاه مقام
معظم رهبري که در مجتمع فرهنگی آیه هاي مشهد برگزار شد، اظهار کرد: در دوران حساس و تأثیرگذاري به سر می بریم که اگر تا
هفت، هشت سال آینده به بحران پیري جمعیت بی توجهی کنیم این ابر بحران در 30 تا 40 سال آینده باعث نابودي نه فقط

 
جمهوري اسلامی بلکه کل ایران زمین می شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: عمق فاجعه عواقب پیري جمعیت هنوز براي مسؤولان و کارشناسان کشور به

 
خوبی مشخص نشده است چه برسد براي عموم مردم که اطلاعات کمی در این زمینه دارند. 

وي ادامه داد: این که در دو سه سال اخیر رهبري بیش از 40 بار با الفاظی نظیر این که من تنم از عواقب این بحران به لرزه در می
آید و یا تعابیري مثل اینکه ما خطا کردیم باید خطاهاي خود را جبران کنیم ذکر می کنند نشان از اهمیت این موضوع در دیدگاه

 
ایشان و دوراندیشی رهبري دارد. 



بانکی پور بیان کرد: مسؤولان نگاهی سطحی به این مسئله دارند و تصور می کنند که تا حالا تأکید بر کاهش جمعیت بوده و حالا

 
برعکس شده اما مسئله بسیار خطرناك تر و عمیق تر از این حرف ها است. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دو سال گذشته می گفتند کرونا امکان دارد بسیاري از کارهاي کشور،
مردم، مناسبت ها و تولید را تعطیل کند که ما گمان نمی کردیم به این شدت باشد اما دیدیم که حرم حضرت رضا(ع) هم تعطیل شد
اما بحران کرونا را می شد در دل بحران کنترل کرد، افزود: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی شود براي آن
چاره اي اندیشید، جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم پرچمش را به

 
امام زمان(عج) تحویل دهیم، نابود می شود. 

وي خاطرنشان کرد: با سیاست هاي اشتباه اعمال شده در دهه 70 ناگهان زاد و ولد در کشور نصف شد حال آنکه این دهه شصتی ها

 
30 سال دیگر کهنسال می شوند و چون فرزندي براي نگهداري ندارند باید نهضت ساخت خانه سالمندان آغاز شود. 

بانکی پور با بیان اینکه هم اکنون پیش لرزه هاي این ابر بحران در صندوق هاي بازنشستگی آغاز شده و بیشتر آن ها در حال

 
ورشکستگی هستند، خاطرنشان کرد: اگر دولت بخواهد همه حق و حقوق آن ها را بدهد کل درآمد نفت هم کفاف آن ها را نمی دهد. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: یکی از بحران هاي جدي دولت هاي بعدي مسئله تأمین حقوق
بازنشستگان است و ما امسال به اذن رهبري 90 هزار میلیارد تومان براي تأمین حقوق بازنشستگان اختصاص دادیم و این تازه پیش

 
لرزه این بحران است. 

وي با اشاره به اینکه هرم جمعیتی کشور هم تبدیل به یک ستون می شود که هر آن امکان ریزش دارد، ادامه داد: ما یک فاجعه بزرگ
را پیش رو داریم که اگر وضع به همین منوال ادامه یابد دیگر هیچ چیزي از کشور اعم از امنیت، اقتصاد و تولید باقی نمی ماند و حفظ

 
امنیت و تولید و اقتصاد نیازمند نیروي جوان است که ما نداریم. 

بانکی پور گفت: 20 سال دیگر دوره خشکسالی جوان هاي کنونی آغاز می شود که آن موقع دیگر نمی شود کاري کرد چون فاجعه
پیري جمعیت، بحران این دولت و آن دولت نیست کل ایران زمین را به خطر می اندازد نه حکومت اسلامی را و به فرض که خداي

 
نکرده حکومت جمهوري اسلامی هم از بین برود و همه لائیک باشیم باز هم چیزي از خطر این بحران براي کشور کم نمی شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: این بحران از همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده مانند حمله

 
مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم جمعیت ایران را نابود کرد و جنگ تحمیلی خطرناك تر است. 

وي عنوان کرد: اگر در سیاهچاله پیري جمعیت افتادیم حداقل براي بیرون آمدن 150 سال زمان می برد و دشمنان ایران و اسلام هم

 
منتظر این فرصت هستند که با کمک این بحران چیزي از ایران باقی نگذارند. 

بانکی پور با بیان اینکه در نقشه هاي سازمان ملل تا سال 2040 در منطقه خاورمیانه فقط کشور ایران دچار پیري و به یک باره زمین

 
گیر می شود، گفت: این بحران از نظر عمق و تأثیر بر جامعه و مردم و کشور قابل مقایسه با دیگر بحران ها نیست. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: اکنون در اوج برخورداري کشور از زنان بارور هستیم و هفت سال دیگر



وقت داریم از این موقعیت استفاده کنیم، هفت هشت سال قبل براي ترمیم جمعیت، امید به دهه شصتی ها بود، اما سال گذشته
میزان ولادت نوزادان زنان بارور نسبت به سال ماقبل 14 درصد کمتر شده است، دهه هفتادي ها نصف دهه شصتی ها هستند؛ چه

 
طور می شود کاهش جمعیت را جبران کرد؟ 

وي با اشاره به اینکه رشد جمعیت مدنظر رهبري 2/6 درصد بود در حالی که اکنون رشدي معادل 1/6 دهم درصد داریم، افزود:
کمیسیون فرهنگی مجلس در راستاي عملیاتی کردن منویات رهبري براي رشد جمعیت طرحی کارشناسی را با بیش از 6 هزار ساعت
کار کارشناسی به تصویب رسانده است و این طرح به دلیل پاره اي مشکلات جزئی قابل رفع از شوراي نگهبان برگشته و در حال

 
بازبینی است که امیدواریم با عملیاتی شدن آن روزنه امیدي براي گذر موفق از این بحران باز شود. 

بانکی پور ادامه داد : بیش از 30 سال سرمشق کنترل جمعیت در کل شئون اعم از آموزش، برخورداري از امکانات، اشتغال، مسکن و

 
وام حاکم بوده است و اکنون براي تغییر آن با مشکلات فرهنگی و عملی مواجه هستیم. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی گفت: بر اساس این طرح حق اولاد 2 برابر و عائله مندي یک و نیم برابر می شود،
میزان حقوق نیز به ازاي هر فرزند افزایش و خوابگاه هاي دانشجویان متاهل(که قبلا گسترش آن ممنوع شده بود) افزایش می یابد،
همچنین برخی از ساختمان ها براي خوابگاه هاي متأهلان تغییر کاربري داده می شود و دانشگاه ها موظف هستند به دانشجویان

 
بومی و غیربومی خوابگاه متأهلی بدهند. 

وي اظهار کرد: طبق این طرح زوجی که دختر زیر 23 سال و پسر زیر 25 سال داشته باشد 200 میلیون تومان و ازواجی از این بیشتر
سن داشته باشند 140 میلیون تومان وام ازدواج می گیرند، به والدین داراي فرزند سوم و یا چهارم 150 تا 200 متر زمین با قیمت
تمام شده تعلق می گیرد که بهاي آن بعد از 6 سال قسط بندي می شود و براي ساخت آن نیز 150 میلیون تومان وام پرداخت می

 
شود. 

بانکی پور ادامه داد: اعتبارات لازم براي طرح هاي گفته شده در بودجه دیده شده است و براي تأمین آن جاي نگرانی وجود ندارد در
این طرح مادر فرزند سوم پس از سه ماه می تواند یک خودروي بدون نوبت به قیمت کمتر از بازار تحویل بگیرد، براي 3/5 میلیون
زوج نابارور کشور نیز امکاناتی نظیر قرار گرفتن تحت پوشش بیمه، تجهیز مراکز ناباروري و زایمان طبیعی رایگان براي همه مردم

لحاظ شده است و استنکاف مدیران و کارمندان از اجراي این طرح شامل مجازات می شود.



به دغدغه مقام رهبري توجه می کنم / اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم،

کمیّت ما را له می کند

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر بهداشت گفت: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار بجاست و همواره این دغدغه را داشته ام که در طوفان
کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه براي جمهوري اسلامی پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام

مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم.

 
سعید نمکی، وزیر بهداشت: 

به دغدغه مقام رهبري توجه می کنم / اگر رشد کیفی در
جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند وزیر بهداشت
گفت: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار
بجاست و همواره این دغدغه را داشته ام که در طوفان
کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه

 
براي جمهوري اسلامی پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم. 

اعتمادآنلاین| وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت

 
نداشتیم، کمیّت ما را له می کند. 

به گزارش تسنیم، وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت

 
نداشتیم، کمیّت ما را له می کند! 

سعید نمکی در اجلاس مجازي روساي دانشگاه ها و دانشکده هاي علوم پزشکی سراسر کشور که با موضوع پویایی، بالندگی و جوانی
جمعیت در وزارت بهداشت برگزار شد، اظهار کرد: امروز فراتر از انتظار ما، 10 درصد از جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می دهند و

 
برآورد می شود که تا سال 1420، جمعیت سالمند کشور دو برابر شود که بسیار تکان دهنده است. 

وي افزود: وقتی به هرم سنی جمعیت نگاه می کنیم از این نگران می شویم که جوان هاي کمتري خواهیم داشت تا سالمندان را
حمایت مادي و معنوي کنند البته الان هم به دلیل عدم وجود زیرساخت هاي اشتغال، بخش عمده اي از جمعیت جوان کشور، سربار
جمعیت سالمند هستند. این واقعیت تلخ اجتماعی ما است. سالمندانی داریم که هنوز کار می کنند تا جوانان بیکار را حمایت کنند و

 
عده اي دیگر چون در زمان جوانی خود، زیرساخت اشتغال در کشور نداشته ایم، جوانی نکرده و مولد نبوده، پیر شده اند. 

وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار به جا است و همواره این دغدغه را داشته ام که در
طوفان کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه براي جمهوري اسلامی ایران پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام
مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم و مبادا در طوفان این بلاي خانمان سوز فراموش کنم که ایشان هم دغدغه اي براي آینده داشته اند.



کووید19 یک روز به پایان می رسد اما این دغدغه که در 20 سال آینده کشور دچار سالمندي جمعیت و بسته شدن پنجره جمعیتی

 
می شود، را باید حتما پاسخ داد. 

نمکی اظهار داشت: اهل بعضی از خصلت هاي برخی افراد نیستم. اگر به دغدغه مقام معظم رهبري توجه می کنم بخاطر احترامی
است که در درونم براي این عزیز قائل هستم اما عده اي از روي جهالت، غرض و مرض می گفتند که او این حرف ها را می زند که

 
کاندیداي ریاست جمهوري شود اما دیدند که ما جزء سربازي براي نظام، هدف دیگري نداریم. 

نمکی گفت: امروز سند صیانت از جمعیت آماده شده و دانشگاه هاي علوم پزشکی در این ایام بسیار نفس گیر، اقدام به اجراي این
سند می کنند، نشان از این است که همه ما عاشق این هستیم که به دغدغه هاي آینده نظام، پاسخ دهیم، بیکار ننشستیم و در حد

 
وسع مان تلاش کردیم. 

وي یادآور شد: مولفه هاي موثر بر جمعیت، فقط بهداشتی و درمانی نیست. در دوره اي نظام بهداشتی و اپیدمی ها، در سرنوشت
جمعیت ها بزرگترین تاثیر را داشتند و در دورانی از تاریخ و قبل از صنعتی شدن، جمعیت جهان در یک بازه زمانی طولانی، رشد
نداشت تا کمی نفس می گرفت، یک اپیدمی می آمد، کشتار می کرد، تعداد زیادي از بین می رفتند، وبا، تیفوئید، تیفوس و طاعون
می آمد و قتل عامی گسترده داشت و جمعیت دوباره کمتر می شد اما بعد از حضور بهداشت و توجه به تندرستی بعد از طاعون سیاه،

 
رشد جمعیت خودش را نشان می دهد. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: اگر دیدگاه هاي تئوریسین هاي اقتصادي جهان را مطالعه کنید می بینید که آدام اسمیت معتقد بود که
باید کمک کنیم که جمعیت افزایش پیدا کند و در آن دوره، بهداشت و پیشگیري هم وجود داشت و در کشورهاي صنعتی، جمعیت
رشد داشت و آدام اسمیت سوار بر این موج شد که باید نیروي کارگر مولد اضافه کنیم که این تئوري درست بود اما ناگهان دنیا با این
مواجه شد که افزایش جمعیت زمانی که ارزش افزوده ایجاد شد و صنعت توسعه یافت، طبیعت تخریب شد، جنگل ها براي تغذیه
جمعیت اضافه شده به زمین هاي زراعی تبدیل شد و افرادي مثل ریکاردو و مالتوس آمدند و رشد جمعیت را به سمت مهار جمعیت
هدایت کردند و گفتند که جمعیت جهان بیشتر از ظرفیت زمین، اضافه می شود و شعار کنترل جمعیت نه توسط بهداشتی ها بلکه

 
توسط اقتصاددانان مطرح شد. 

نمکی افزود: این تفکر غلط است که در جهان و ایران، صاحب نظران بهداشتی، شعار کنترل جمعیت را مطرح کردند. شعار کنترل
جمعیت را ابتدا در دنیا، اقتصاددانان و بعد از آن جامعه شناسان دادند وقتی ناهنجاري هاي رفتاري در فضاي محقر و تنگ و خشونت

 
بار، اضافه شد جامعه شناسان نیز براي کنترل جمعیت به اقتصاددانان پیوستند. 

وي خاطرنشان کرد: بخش بهداشت در جهان همواره با مهار اپیدمی ها، مراقبت از زنان باردار، افزایش امید زندگی و مواردي از این
قبیل عامل رشد جمعیت بوده است و هیچ کجا حتی در ایران بخش بهداشت، در کاهش جمعیت نقش نداشته است. از سال 66 و قبل

 
از اجراي سیاست هاي تنظیم خانواده، شاهد آهنگ کند و سر به فرود رشد جمعیت هستید. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: وقتی بعد از انقلاب آمدند و گفتند به اندازه کافی مدرسه نداریم، یک سوم از مدارس، بخاري استاندارد
نداشتند، زیرساخت شغل نداشتیم و سیگنال اقتصاددانان این بود که باید ترمز جمعیت را کشید و نباید براي این جمعیت انبوه،

 
اشتغال ایجاد کنیم، مسکن تهیه کنیم و فضاي مناسب روح و روان فراهم کنیم و رشد اقتصادي پاسخگوي این نیازها نیست. 

نمکی یادآور شد: اقتصاد به عنوان یکی از مولفه هاي بسیار مهم در رشد و کاهش آهنگ رشد جمعیت تاثیر داشته است. اگر جمعیت



بی سواد و با تحصیلات کمتر، در ازدواج رشد شتابان تري نسبت به جمعیت تحصیل کرده دارد، مولفه اقتصادي اثرگذار است چون در
خانوار فقیر، کودك از سنین پایین و 5 سالگی شروع به تولید می کند و نیروي کار از کودکی به اقتصاد خانوار کمک می کند در
حالیکه در خانواده تحصیل کرده، تا زمانی که آقا یا خانم ازدواج هم می کند، پدر و مادر باید از او مراقبت کنند. مولفه اقتصاد در

 
کاهش و رشد جمعیت بسیار مهم است. 

وي تصریح کرد: وقتی شعار کنترل جمعیت می دهید، در هر مقطعی اولین سیگنال را مرفهین دریافت می کنند و وقتی با انگیزه
اقتصادي شعار افزایش جمعیت می دهید، اولین پیام را فقرا دریافت می کنند و بعضی وقت ها متاسفانه کسانی این پیام را در حاشیه

 
شهرها دریافت می کنند که بچه هاي آنها در دود هروئین به دنیا می آیند! 

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست. کیفیت جمعیت در جوامع به مراتب مهمتر از
کمّیت آن است. اگر نتوانیم کمیّت را به سمت و سوي کیفیت مدیریت کنیم، جمعیتی طغیانگر، معتاد، گرفتار، خشن و حادثه آفرین
خواهیم داشت کما اینکه در دنیا می بینید. وقتی کوچ از کشورهاي فقیر به سمت کشورهاي غنی آغاز می شود، پشت دروازه هاي
خیلی از شهرهاي اروپایی می بینید که چه جمعیتی با یک بچه در آغوش، یکی در دستش و یکی هم پشت سرش، در سرما و

 
یخبندان براي پناهندگی، آواره بودند. این یعنی اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند. 

نمکی خاطرنشان کرد: اقتصاد مولفه بسیار مهمی در کیفی شدن جمعیت است. اگر در سالهاي بعد از انقلاب بخواهیم با انصاف بگوییم،
بهداشت مهمترین نقش را در حفظ جمعیت کشور داشته است. موثر ترین عامل در بهبود شاخص هاي سلامت مادران و نوزادان و
امید زندگی و حفظ جمعیت کشور، با وجود تلاش هاي دستگاه هاي مختلف در راهسازي، حمل و نقل، رساندن برق اما خانه هاي
بهداشت، بهورزان و مراکز بهداشتی و درمانی بودند. چه بخشی مراقبت از مادران باردار را انجام داد؟ چه بخشی آموزش هاي قبل و
بعد از بارداري را ارائه کرد؟ چه بخشی واکسیناسیون انجام داد و بخش نوزادان را راه اندازي کرد و مرگ و میر نوزادان و کودکان را

 
کاهش داد؟ در سایر بخش ها به اندازه بخش سلامت در بحث جمعیت، کار نکرده اند. 

وي افزود: اینکه فکر کنیم در چند سال به دلیل تشویق به کاهش جمعیت باید تاوان این ندانم کاري ها را بپردازیم، نشان غلط دادن
است و عزیزي که براي بحث جمعیت مسئول کردم وقتی دیدم سمت و سو و جهت گیري اش به آن جهت می رود را کنار گذاشتم و
احساس کردم زحمت همکاران ما و ژنرال هاي مبارزه با عظیم ترین اپیدمی تاریخ را به غلط در ذهن مردم به سمت و سوي دیگري

 
می برد. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: نه تنها وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم بلکه فکر می کنم بزرگترین نقش را در تمام
سالهاي بعد از انقلاب براي حفظ و صیانت از جمعیت کشور به کار برده است. کار 17 هزار و 500 خانه بهداشت چه بود؟ 9 هزار مرکز
جامع سلامت چه کار می کرد؟ تمام کارهایی که در مورد کاهش رشد جمعیت کردیم البته وقتی می گویم کردیم یعنی بنده می

 
خواهم تمام گناهان گذشته را به گردن بگیرم باید با کارهایی که براي حفظ و صیانت از جمعیت کردیم، مقایسه کنید. 

نمکی خاطرنشان کرد: مولفه سلامت در صیانت از جمعیت، بسیار موثر بود اما کافی نیست و پاسخ به دغدغه عزیزي که براي آینده
کشور نگران است، نیست و به همین دلیل خواستم که سند صیانت از جمعیت، تهیه شود و امروز از روساي دانشگاه هاي علوم پزشکی

 
تقاضا می کنم که عاشقانه، مخلصانه و مسئولانه براي اجراي این سند تلاش کنید و براي رفع تکلیف، به آن نپردازید. 

وي تصریح کرد: به افرادي که این دغدغه را دامن می زنند که جریاناتی از بیرون این کار یا آن کار را کردند خیلی ورود نمی کنم
چون برخی را کارشناسی نمی دانم و برخی را هم که کارشناسی می دانم، معتقدم در همه حوزه ها هست. مگر بیرونی ها فقط در



بخش سلامت ما را اذیت می کنند؟ در تمام زمینه ها اثرات بعضی از فتنه هاي بیرونی را می بینیم و بعضی از گسست هاي اجتماعی
امروز و برخی از حرف هایی که از بعضی تریبون ها براي تفرقه بیرون می آید و بعضی از سیاست بازي هایی که سربازان و افسران

 
ارشد ما را در خط مقدم کرونا تضعیف می کنند از حلقوم چه کسانی بیرون می آید و چه کسانی پشت آن هستند؟ 

وزیر بهداشت گفت: اگرچه مولفه بهداشت و درمان و سلامت، مولفه اصلی تاثیرگذار در رشد درست و بالنده جمعیت نیست اما مولفه
مهمی است. باید چندین کار را انجام دهیم. یکی اینکه باید بتوانیم جامعه را به سمت تعلق به باروري ببریم البته به اندازه و سهم
خودمان. براي این کار لازم است که مشاوره ها را عالمانه افزایش دهیم. برخی هستند که اصلا بچه نمی خواهند و یا نمی خواهد
ازدواج کند، یکی هست که ازدواج کرده و معتقد است که فرصت براي فرزندآوري وجود دارد که باید به آنها گفت که دیر می شود،
یکی هم هست که معتقد است یک فرزند، کافی است که باید بگوییم شاید بعضی وقت ها به این فرزند، احساس غربت و تنهایی و بی

 
کسی هم به او دست بدهد. 

نمکی افزود: وقتی مادرم سالها در بستر بیماري بود گرچه اگر 5 فرزند هم داشت به قدري دلم به مادرم گره خورده بود که همواره می
خواستم کنارش باشم اما بعضی وقت ها می گفتم اگر خواهر یا برادري داشتم که وقتی در یک نقطه از کشور براي فلان کار حضور
دارم، به مادرم سر می زد، خیالم راحت می شد و این غربت و تنهایی که در یگانگی خودم احساس کردم می دانم که باید به خانواده

 
ها گفت که یک فرزند، کم است. 

وي تاکید کرد: مراکز درمان ناباروري که در کشور گسترش یافته کار بسیار زیبایی است اما ناباروري در کشور به شیوه زندگی بر می
گردد. باید در تحرك افراد و جلوگیري از چاقی در جامعه، دگرگونی ایجاد کنیم و باید این کار را در مدرسه انجام دهیم. طرح
کوچ(کنترل وزن و چاقی) را با آموزش و پرورش آغاز کرده ایم چون معتقدیم در آن برش از زندگی باید روي شیوه زندگی، تغییر

 
ایجاد کرد و آنها در فضاي مجازي بازي می کنند و چیپس و پفک می خورند. 

وزیر بهداشت یادآور شد: باید به سمت آموزش عمومی براي تغییر رویکرد در شیوه زندگی و تغذیه برویم. مشکلاتی همچون مصرف
فست فودها، غذاهاي ناخوش، شیوه زندگی نامناسب و بی تحرکی با ایجاد و توسعه مراکز ناباروري، برطرف نمی شود البته باید این
مراکز را با حداقل هزینه و گرفتاري براي مردم فراهم کنیم. یک نفر نباید کار و زندگی اش را رها کند و براي دریافت خدمات، آواره

 
مراکز استانها شود. 

نمکی تاکید کرد: باید حداقل براي نیروهاي خودمان، زندگی با کودك را تسهیل کرده و اگر همکار ما باردار بود، کابوس ایجاد نکنیم
که او با این بچه چه خواهد کرد. تسهیلاتی ایجاد کنیم که بچه داري شان را مادرانه ادامه دهند و زندگی شان دچار دغدغه نشود. از
معاون دانشجویی و فرهنگی می خواهم که بحث خوابگاه هاي متاهلی را به عنوان یکی از اصول اصلی، دنبال کنند و ما هم در این

 
زمینه کمک می کنیم. 

وي گفت: اجراي سند صیانت از جمعیت نباید کلیشه اي باشد. یک کشور گسترده با تنوع اقلیم، فرهنگ، خرده فرهنگ و قومیت ها
هستیم و نمی توانیم با یک سند یا کلیشه، کشور را اداره کنیم. در یک قومیت ممکن است نیازي به تشویق و تبلیغ فرزندآوري نداشته
باشید و در گوشه دیگري از این کشور، شاید نیازمند آن باشید. در قومیتی که نیازمند تشویق و تبلیغ فرزندآوري نیستید، نیازمند
مراقبت بیشتر از زنان باردار هستید و در مناطقی که نیاز به مراقبت هاي زنان باردار کمتر است، زنان باردار به مراکز بهداشتی و
درمانی مراجعه نمی کنند و داراي پزشکی خصوصی است که معاینات دوره اي را انجام می دهد و هماهنگ می کند که 9/9/99

 
فرزندش با سزارین به دنیا بیاید. 



وزیر بهداشت ادامه داد: سند ملی باید قابلیت انعطاف داشته باشد. باید به استانها اجازه دهیم متناسب با فرهنگ، اقلیم، اقتصاد و
گویش آن منطقه بتوانند این سند را اجرایی کنند و باید حتما به استانها امکان انعطاف بدهیم و برخی حرف ها را نمی شود در یک
منطقه گفت. یادم است زمانی سازمان جهانی بهداشت در مورد پیشگیري از بیماري ایدز بر روي آموزش استفاده از وسایل پیشگیري
از روابط جنسی خطرآفرین در مدارس تاکید داشت اما این کار را نکردیم و مبتنی بر فرهنگ، اقلیم و اعتقادات مردم ایران آموزش ها

 
را مطرح کردیم. 

نمکی اظهار داشت: سقط هاي قانونی اگرچه باید به حداقل برسند و آموزش افرادي که نمی خواهند بچه اي را سقط کنند و این سقط
از روي عدم آگاهی او رخ می دهد را باید افزایش دهیم اما در سال، تعداد قابل توجهی سقط هاي غیرقانونی داریم. آیا تمسک به شیوه
قضایی راه حل است؟ خیر. آیا فردي که باردار شده و اگر این ختم بارداري اتفاق نیفتد یک ناهنجاري سنگین اجتماعی ممکن است

 
پشت آن باشد؟ این را باید چگونه مدیریت کرد؟ 

وي گفت: علاوه بر اقتصاد، مولفه فرهنگ در بارداري موثر است. اگر به مولفه هاي فرهنگی توجه نکنیم، چه در خانواده هاي فقیر و
چه در خانواده هاي غنی، ره به جایی نمی بریم. در کشور ما از قبل از ورود اسلام، ولنگاري فرهنگی معنی و مفهوم نداشته است. چرا
به فرزندان مان نمی گوییم قبل از اسلام هم برهنگی و ولنگاري جزیی از فرهنگ ایران نبوده است. در کدام قوم ایرانی برهنگی می
بینید؟ هیچ کجا. اعتقاد دارم که به این نسل جفا کرده ایم که فرهنگ غنی را به او انتقال ندادیم و فکر کرده ایم هنر کرده ایم. وقتی
بی خویشتنی را به فردي تحمیل کردیم، ماهواره و فرهنگ غرب می تواند او را جذب کند مثل برخی از کانال ها که برخی را به ابتذال

 
کشیده اند. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: عزیزان من توجه کنید که منشا سقط هاي جنین کجا است. آیا تمسک و توسل به قانون براي سقط هاي
غیرقانونی در مطب دکتر فلانی، جاي سقط را به زیرپله یا خانه هاي مخفی نخواهد برد؟ آیا مرگ و میر نوزادان بالاتر نخواهد رفت؟ به
عنوان وزیر بهداشت و مسئول سلامت مردم می گویم که آیا همه سقط ها را می شود با ابزار قانون و قوه قضاییه جمع کرد؟ از مطب
هاي سقط غیرقانونی به محل هاي غیربهداشتی با افزایش مرگ و میر نخواهند رفت؟ عده اي شومن با دروغ اذهان عمومی را فریب
می دهند نگذارید این اتفاق بیفتد. ما مسئولیم و باید حرف بزنیم و بگوییم که اگر این میزان باروري یا حاملگی ناخواسته در کشور
وجود دارد، وابسته به سقط نیست و وابسته به این پدیده نیست و ریشه فرهنگی دارند. چه می کردید در این سالها؟ کجا بودید؟
آنهایی که می گفتند اگر 10 دقیقه صدا و سیما را به شما بدهند همه را دگرگون می کنیم، کجا رفتید؟ چرا اینگونه شد؟ چرا به اینجا

 
رسیدیم؟ 

وي یادآور شد: باید به حل مشکل سوء تغذیه کمک کنیم. الان جیره خانوار، جیره کافی نیست. انسانهایی که گوشت مصرف می کنند،
کمتر هستند و مادرانی که در طول مدت بارداري باید پروتئین مصرف کنند، کم هستند و روز به روز هم کمتر می شوند. در این سالها
هم رشد اقتصادي داشته ایم اما رشد فقرزدا نداشته ایم که یکی از اشکالات رشد اقتصادي ما است. طبقات فقیر، فقیرتر می شوند.
تقاضاي بنده از معاونت بهداشت و سازمان غذا و دارو این است که روي مکمل ها کار کنید و نگذارید خانه بهداشت بدون مکمل،
قرص آهن و سایر مکمل ها براي زنان باردار بماند چون نوزاد و مادر در خطر هستند و روز به روز هم به دلیل بنیه اقتصادي کمتر، از

 
مکمل ها می زنیم و می گوییم که نمی شود فلان دارو را قطع کرد اما مکمل را می شود قطع کرد که این جفا و ظلم است. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: باید در خانه بهداشت، قرص آهن و مکمل براي زن باردار و نوزاد تازه متولد شده، وجود داشته باشد. سوء
تغذیه در کشور عامل بسیار مهمی است. سفري به مرادآباد چابهار داشتم و به یک مرکز بهداشتی و درمانی رفتم دیدم که زن باردار 7
ماهه اي آمده و قطعا هموگلوبین او زیر 5 و 6 بود و ناي راه رفتن نداشت. نمی توان به او گفت که روزي دو سیخ کباب و جیگر بخور

 
چون در عمرش ندیده اما وقتی در مراکز ما قرص آهن و مکمل وجود داشته باشد دغدغه و دلهره نداریم. 



نمکی تاکید کرد: تا زمانی که مشکل کشور در برخی بخش هاي دیگر حل نشود، سقف ارتفاع ما در رشد جمعیت، بلند نیست. تا
زمانی که مشکل اقتصاد، اشتغال و معیشت مردم را حل نکنیم نمی توانیم به رشد جمعیت امیدوار باشیم. متاسفانه شرایط همانند
زمان ساسانیان شده که فقط افرادي می توانند درس بخوانند که جزء متمولین کشور هستند. شهریه یک بچه در مقطع ابتدایی چقدر
است؟ کلاس هاي کنکور چه خبر است؟ روزي روستازادگان صاحب عقل به وزیري پادشاه رفتند امروز مگر می شود یک روستازاده در

 
رشته هاي لوکس کشور تحصیل کند؟ امکان ندارد. 

وزیر بهداشت افزود: شعارهاي توخالی به جایی نمی رسد. اختلاف نظري که با مشاور عالی داشتم در این حرف ها بود که براي چه
همه تیرها را به سمت وزارت بهداشت سیبل می کنید؟ ما متولی سلامت مردم هستیم و متولی معیشت، مسکن و بهداشت روان مردم

 
هم نیستیم. 

وزیر بهداشت خطاب به روساي دانشگاه ها گفت: منابع مالی براي بحث جمعیت باید در این حوزه هزینه شود. تکلیف شرعی به دلیل
دغدغه مقام معظم رهبري و تکلیف قانونی به دلیل ابلاغ بنده، این است که اعتبارات این بخش باید در همین زمینه هزینه شود و اگر

در مواردي منابع کافی نبود منعکس کنید که ما منابع را فراهم کنیم.



بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1400/02/31

جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر بیانیه اي صادر کرد.

 
به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، متن بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی به این شرح است: 

 
بسمه تعالی 

قرن 15 پیشروي ماست. قرن بالندگی و برآمدن دوباره بر فراز تاریخ و تمدن. قرنِ گام دومِ ملتی که از دره ها و پستی بلندي هاي

 
پرالتهاب عبور کرده و حالا جوان و پرانگیزه، بر سر شاهراه رسیدن به قله رسیده است. 

 
شهر، تجلیِ تمام و کمالِ زیستن و حکمرانی است. تجلیِ اقتصاد، فرهنگ، روابط اجتماعی، علم، هویت و... 

شهر تا سامان نگیرد، انگار نظم و نظام اجتماعی شکل نگرفته است. تا تصویر رعناي شهر بر بومرنگ تمدنی کشیده نشود، انگار افق ها

 
براي تمدن سازي مبهم است. 

اکنون وقت آن است که براي شهر، گامی بزرگ و تحولی برداشته شود. مشکلات پیچیده چندده ساله آن، با عزمی جوانانه و توانی
مضاعف حل شود. مدیریت آن دستخوش تغییرات عدالتخواهانه و تحول آفرین بسیار گردد. کالبد خسته و رنجور آن از ستیزه جویی
هاي سرمایه دارانه، آرام و قرار گیرد. رشوه، رانت، و... که همچون اژد هایی هفت سر، مدیریت شهري را به فساد کشانده است، ریشه
کن شود. روحیه جهادي و حل مساله مردم، جاي بروکراسی و دیوانسالار هاي ناصواب را بگیرد. مردم و جوانان، به میدان بیایند و خود
مسئولیت ها را به دوش کشند و شهر با جوان سازي و مردمی سازي و اجتماعی سازي، دستخوش تحول شود. شهر نوآور بستر مشاغل

 
فراوان و ثروت آفرینی شده و فن آوري ها و پلت فرم ها، شرایط عادلانه تري را براي تحول خدمات شهري رقم بزند. 

 
در یک کلام شهر اسلامی با معماري و هویت و اصول شکل بگیرد تا شهرمان "شهر زندگی" باشد نه شهر مضطرب وحشی! 

تمام این تحولات، شدنی و در دسترس است، اگر جمعی جوان، دانا، کارآمد و مسلط بر مشکلات، عنان مدیریت شهر را به دست گیرد
تا راه را براي حضور جوانان طراح، راهبردي و تحول ساز در جایگاه تصمیم گیر و تصمیم ساز و همچنین جوانان جهادي تحول آفرین

 
در میدان ها و مناصب اجرایی فراهم سازد. 

اینک که به برگزاري ششمین دوره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر و روستا نزدیک می شویم، براي جریان گام دوم انقلاب اسلامی،

 
هنگامه عزم ملی براي تحول آفرینی است. 

از این روي، انتخاب جوانانی شایسته، دانا، متخصص، مردمی، انقلابی و جهادي ضرورتی انکارناپذیر است که تنها به دست مردم رقم
خواهد خورد. تنها عزم مردم است که تحول واقعی را رقم خواهد زد. تنها حضور مردم است که پیشرفت واقعی را بنا خواهد کرد و

 
شهري پیشرفته، زیبا، عادلانه و عاري از فساد و تبعیض و محرومیت را پایه ریزي خواهد کرد. 

منشور گام دوم به ما آموخته است که عزمی سترگ داشته باشیم براي رقم زدن آینده. امیدوارانه حرکت کنیم و با روحیه جهادي،

 
مشکلات را پشت سر بگذاریم. 

جریان گام دوم انقلاب اسلامی با احترام به کاندیدا هاي محترم شورا هاي اسلامی شهر، مترصد است زمینه شناسایی و حمایت از

 
جوانان انقلابیِ همگام با مستضعفان و خادم توده هاي محروم را فراهم آورد. 

امید است با هوشیاري و درایت آحاد ملت فهیم و بزرگوار ایران اسلامی، با برگزیدن منتخبانی شایسته، باانگیزه، توانمند و نوآور در
انتخابات ششمین دوره شورا هاي اسلامی شهر ها و روستاها، کشور و میهن عزیز شاهد شکوفایی، رشد، پیشرفت همه جانبه و متوازن

 
بر مبناي عدالت اسلامی تحت هدایت هاي رهبري معظم و فرزانه انقلاب اسلامی باشد؛ ان شاءاالله. 



 
اسامی امضاکنندگان: 

 
سید نظام الدین موسوي: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
احمد نادري: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
سید یاسر جبرائیلی: رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردي اجراي سیاست هاي کلی نظام 

 
حجت االله عبدالملکی: معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) 

 
محمدمهدي اسماعیلی: عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 

 
مهدي دوستی: مجري طرح پالایشگاه ستاره خلیج فارس و معاون هلدینگ نفت و گاز قرارگاه خاتم الانبیا (ص) 

 
الهام آزاد: نماینده مردم نائین، خور و بیابانک در مجلس شوراي اسلامی 

 
احسان ارکانی: نماینده مردم نیشابور، فیروزه و زبرخان در مجلس شوراي اسلامی 

 
الهام اکبري: عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس 

 
روح االله سلگی: معاون اسبق مرکز بررسی هاي استراتژیک ریاست جمهوري 

 
روح االله ایزدخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم نادي: مداح اهل بیت؛ فعال اجتماعی فرهنگی 

 
معصومه پاشایی: نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس شوراي اسلامی 

 
مسعود امراللهی: مسئول بسیج اتاق اصناف ایران 

 
علی جدي: نماینده مردم شیروان در مجلس شوراي اسلامی 

 
عرفان خسرویان: استاد دانشگاه، رئیس سابق بسیج اساتید دانشگاه هاي تهران 

 
علی جعفري: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
اسماعیل احمدي: فعال اجتماعی 

 
محمدودود حیدري: رئیس سابق سازمان بسیج دانشجویی کشور 

 
علی عبدي: ادوار جنبش دانشجویی، مدیرعامل شرکت زمزم ایران 

 
علی خضریان: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بهیار مقیمی سارانی: حقوقدان 

 
مجتبی رضاخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بنیامین شکوهفر: رئیس اندیشکده حقوق شهري و شهروندي 

 
سمیه رفیعی: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
جعفر فرجی: مسئول قرارگاه اجتماعی قرب بقیۀاالله الاعظم (عج) 

 
مجتبی رئیسی: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
حسین آبنیکی: رئیس مرکز توسعه و فناوري اطلاعات سازمان انرژي اتمی در دولت دهم 

 
محسن زنگنه: نماینده مردم تربت حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي واحدي: عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبائی 

 
محمد سرگزي: نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شوراي اسلامی 

 
حسین اخگرپور: دبیرکل جامعه اسلامی دانشجویان در دوره 97-96 

 
معین الدین سعیدي: نماینده مردم چابهار در مجلس شوراي اسلامی 

 
حجت الاسلام حسن شجاعی: نماینده مردم ابهر، خرمدره و سلطانیه در مجلس شوراي اسلامی 

 
زهرا شیخی: نماینده مردم اصفهان و ورزنه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي عسگري: نماینده مردم کرج در مجلس شوراي اسلامی 

 
علی علیزاده: نماینده مردم مراغه و عجبشیر در مجلس شوراي اسلامی 



 
محمدحسین قائد شرف: دبیر اسبق دفتر تحکیم وحدت 

 
سید علی قریشی: عضو هیئت علمی دانشگاه و مدیرمسئول مؤسسه فرهنگی ـ هنري قدیم الاحسان 

 
محمدرضا کاشفی: عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی 

 
عباس گلرو: نماینده مردم سمنان، مهدي شهر و سرخه در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم مظفر: رئیس مرکز مطالعات راهبردي دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام 

 
مجید نصیرایی: نماینده مردم فردوس، طبس، سرایان و بشرویه در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیک بین: نماینده مردم کاشمر در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیکی ملکی: رئیس اندیشکده تبیین 

 
محمد همت: رئیس مرکز راهبردي آب، انرژي و محیط زیست دانشگاه امام حسین (ع) 

 
مجتبی یوسفی: نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس شوراي اسلامی 

 
محسن میرحاجی: مسئول اسبق بسیج دانشجویی دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران 

 
محسن احمدي دبیر کانون آموزشی تربیتی گام دوم انقلاب 

 
علی سلطانی وش مدرس علوم سیاسی فعال سابق دانشجویی 

 
مجتبی ابراهیمی: معاون سابق نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 

 
حجت الاسلام کمال الدین خداداده: فعال فرهنگی 

 
روح االله اکبري: فعال اجتماعی 

 
کاوه اشتهاردي: فعال رسانه 

 
علیرضا معاف: تحلیلگر سیاسی 

 
محمدحسین ساعی: رئیس دانشگاه سوره 

محمد سرشار: فعال رسانه



بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1400/02/31

خبرگزاري آریا- جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره

 
انتخابات شورا هاي اسلامی شهر بیانیه اي صادر کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، متن بیانیه جریان گام دوم

 
انقلاب اسلامی به این شرح است: 

 
بسمه تعالی 

قرن 15 پیشروي ماست. قرن بالندگی و برآمدن دوباره بر
فراز تاریخ و تمدن. قرنِ گام دومِ ملتی که از دره ها و

 
پستی بلندي هاي پرالتهاب عبور کرده و حالا جوان و پرانگیزه، بر سر شاهراه رسیدن به قله رسیده است. 

 
شهر، تجلیِ تمام و کمالِ زیستن و حکمرانی است. تجلیِ اقتصاد، فرهنگ، روابط اجتماعی، علم، هویت و... 

شهر تا سامان نگیرد، انگار نظم و نظام اجتماعی شکل نگرفته است. تا تصویر رعناي شهر بر بومرنگ تمدنی کشیده نشود، انگار افق ها

 
براي تمدن سازي مبهم است. 

اکنون وقت آن است که براي شهر، گامی بزرگ و تحولی برداشته شود. مشکلات پیچیده چندده ساله آن، با عزمی جوانانه و توانی
مضاعف حل شود. مدیریت آن دستخوش تغییرات عدالتخواهانه و تحول آفرین بسیار گردد. کالبد خسته و رنجور آن از ستیزه جویی
هاي سرمایه دارانه، آرام و قرار گیرد. رشوه، رانت، و... که همچون اژد هایی هفت سر، مدیریت شهري را به فساد کشانده است، ریشه
کن شود. روحیه جهادي و حل مساله مردم، جاي بروکراسی و دیوانسالار هاي ناصواب را بگیرد. مردم و جوانان، به میدان بیایند و خود
مسئولیت ها را به دوش کشند و شهر با جوان سازي و مردمی سازي و اجتماعی سازي، دستخوش تحول شود. شهر نوآور بستر مشاغل

 
فراوان و ثروت آفرینی شده و فن آوري ها و پلت فرم ها، شرایط عادلانه تري را براي تحول خدمات شهري رقم بزند. 

 
در یک کلام شهر اسلامی با معماري و هویت و اصول شکل بگیرد تا شهرمان "شهر زندگی" باشد نه شهر مضطرب وحشی! 

تمام این تحولات، شدنی و در دسترس است، اگر جمعی جوان، دانا، کارآمد و مسلط بر مشکلات، عنان مدیریت شهر را به دست گیرد
تا راه را براي حضور جوانان طراح، راهبردي و تحول ساز در جایگاه تصمیم گیر و تصمیم ساز و همچنین جوانان جهادي تحول آفرین

 
در میدان ها و مناصب اجرایی فراهم سازد. 

اینک که به برگزاري ششمین دوره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر و روستا نزدیک می شویم، براي جریان گام دوم انقلاب اسلامی،

 
هنگامه عزم ملی براي تحول آفرینی است. 

از این روي، انتخاب جوانانی شایسته، دانا، متخصص، مردمی، انقلابی و جهادي ضرورتی انکارناپذیر است که تنها به دست مردم رقم
خواهد خورد. تنها عزم مردم است که تحول واقعی را رقم خواهد زد. تنها حضور مردم است که پیشرفت واقعی را بنا خواهد کرد و

 
شهري پیشرفته، زیبا، عادلانه و عاري از فساد و تبعیض و محرومیت را پایه ریزي خواهد کرد. 

منشور گام دوم به ما آموخته است که عزمی سترگ داشته باشیم براي رقم زدن آینده. امیدوارانه حرکت کنیم و با روحیه جهادي،

 
مشکلات را پشت سر بگذاریم. 

جریان گام دوم انقلاب اسلامی با احترام به کاندیدا هاي محترم شورا هاي اسلامی شهر، مترصد است زمینه شناسایی و حمایت از



 
جوانان انقلابیِ همگام با مستضعفان و خادم توده هاي محروم را فراهم آورد. 

امید است با هوشیاري و درایت آحاد ملت فهیم و بزرگوار ایران اسلامی، با برگزیدن منتخبانی شایسته، باانگیزه، توانمند و نوآور در
انتخابات ششمین دوره شورا هاي اسلامی شهر ها و روستاها، کشور و میهن عزیز شاهد شکوفایی، رشد، پیشرفت همه جانبه و متوازن

 
بر مبناي عدالت اسلامی تحت هدایت هاي رهبري معظم و فرزانه انقلاب اسلامی باشد؛ ان شاءاالله. 

 
اسامی امضاکنندگان: 

 
سید نظام الدین موسوي: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
احمد نادري: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
سید یاسر جبرائیلی: رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردي اجراي سیاست هاي کلی نظام 

 
حجت االله عبدالملکی: معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) 

 
محمدمهدي اسماعیلی: عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 

 
مهدي دوستی: مجري طرح پالایشگاه ستاره خلیج فارس و معاون هلدینگ نفت و گاز قرارگاه خاتم الانبیا (ص) 

 
الهام آزاد: نماینده مردم نائین، خور و بیابانک در مجلس شوراي اسلامی 

 
احسان ارکانی: نماینده مردم نیشابور، فیروزه و زبرخان در مجلس شوراي اسلامی 

 
الهام اکبري: عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس 

 
روح االله سلگی: معاون اسبق مرکز بررسی هاي استراتژیک ریاست جمهوري 

 
روح االله ایزدخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم نادي: مداح اهل بیت؛ فعال اجتماعی فرهنگی 

 
معصومه پاشایی: نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس شوراي اسلامی 

 
مسعود امراللهی: مسئول بسیج اتاق اصناف ایران 

 
علی جدي: نماینده مردم شیروان در مجلس شوراي اسلامی 

 
عرفان خسرویان: استاد دانشگاه، رئیس سابق بسیج اساتید دانشگاه هاي تهران 

 
علی جعفري: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
اسماعیل احمدي: فعال اجتماعی 

 
محمدودود حیدري: رئیس سابق سازمان بسیج دانشجویی کشور 

 
علی عبدي: ادوار جنبش دانشجویی، مدیرعامل شرکت زمزم ایران 

 
علی خضریان: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بهیار مقیمی سارانی: حقوقدان 

 
مجتبی رضاخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بنیامین شکوهفر: رئیس اندیشکده حقوق شهري و شهروندي 

 
سمیه رفیعی: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
جعفر فرجی: مسئول قرارگاه اجتماعی قرب بقیۀاالله الاعظم (عج) 

 
مجتبی رئیسی: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
حسین آبنیکی: رئیس مرکز توسعه و فناوري اطلاعات سازمان انرژي اتمی در دولت دهم 

 
محسن زنگنه: نماینده مردم تربت حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي واحدي: عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبائی 

 
محمد سرگزي: نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شوراي اسلامی 

 
حسین اخگرپور: دبیرکل جامعه اسلامی دانشجویان در دوره 97-96 



 
معین الدین سعیدي: نماینده مردم چابهار در مجلس شوراي اسلامی 

 
حجت الاسلام حسن شجاعی: نماینده مردم ابهر، خرمدره و سلطانیه در مجلس شوراي اسلامی 

 
زهرا شیخی: نماینده مردم اصفهان و ورزنه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي عسگري: نماینده مردم کرج در مجلس شوراي اسلامی 

 
علی علیزاده: نماینده مردم مراغه و عجبشیر در مجلس شوراي اسلامی 

 
محمدحسین قائد شرف: دبیر اسبق دفتر تحکیم وحدت 

 
سید علی قریشی: عضو هیئت علمی دانشگاه و مدیرمسئول مؤسسه فرهنگی ـ هنري قدیم الاحسان 

 
محمدرضا کاشفی: عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی 

 
عباس گلرو: نماینده مردم سمنان، مهدي شهر و سرخه در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم مظفر: رئیس مرکز مطالعات راهبردي دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام 

 
مجید نصیرایی: نماینده مردم فردوس، طبس، سرایان و بشرویه در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیک بین: نماینده مردم کاشمر در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیکی ملکی: رئیس اندیشکده تبیین 

 
محمد همت: رئیس مرکز راهبردي آب، انرژي و محیط زیست دانشگاه امام حسین (ع) 

 
مجتبی یوسفی: نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس شوراي اسلامی 

 
محسن میرحاجی: مسئول اسبق بسیج دانشجویی دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران 

 
محسن احمدي دبیر کانون آموزشی تربیتی گام دوم انقلاب 

 
علی سلطانی وش مدرس علوم سیاسی فعال سابق دانشجویی 

 
مجتبی ابراهیمی: معاون سابق نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 

 
حجت الاسلام کمال الدین خداداده: فعال فرهنگی 

 
روح االله اکبري: فعال اجتماعی 

 
کاوه اشتهاردي: فعال رسانه 

 
علیرضا معاف: تحلیلگر سیاسی 

 
محمدحسین ساعی: رئیس دانشگاه سوره 

محمد سرشار: فعال رسانه



به بهانه روز ملی جمعیت؛ «تکامل جامعه با خانواده کامل»

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1400/02/31

خبرگزاري آریا- خانواده چهار فرزندي امیرالمومنین (ع) و
حضرت زهرا (س) مصداق یک خانواده کامل در مکتب

 
نورانی اهل بیت (ع) است. 

به گزارش خبرگزاري آریا، یک پژوهشگر جمعیت می گوید:
خانواده کامل یا perfect family یعنی خانواده اي که
همه اعضاي آن همه روابط درون خانوادگی را تجربه کنند.
یعنی والدین، دختر و پسر داشته باشند. یعنی دختر و پسر
خانواده، خواهر و برادر داشته باشند. با دقت در این تعریف،
الگوي بین المللی خانواده کامل حداقل با چهار فرزند

محقق می شود. دو پسر و دو دختر؛ و این مطلوب در خانواده چهار فرزندي امیرالمومنین (ع) و حضرت زهرا (س) که مصداق

 
ایدئولوژیک یک خانواده کامل در مکتب نورانی اهل بیت (ع) است دیده می شود. 

صالح قاسمی ادامه می دهد: خانواده کامل کلیه روابط درون خانوادگی را در خود داراست. از همین رو خانواده کامل در طول نسل

 
هاي بعدي نیز همه روابط خویشاوندي را تضمین و تامین می نماید. 

این پژوهشگر تحولات جمعیتی ایران و جهان اضافه می کند: در خانواده کامل ریسک بروز پدیده ناهنجار فرزندسالاري بسیار پایین
است چرا که تعدد فرزندان باعث می شود تمرکز بر روي یک فرزند شکل نگرفته و والدین بطور طبیعی در مقام حل مناقشات درون

 
خانواده و در جایگاه حکم بین فرزندان منزلت و شان مدیران خانواده را دارا خواهند بود. 

به تعبیر قاسمی فرزندانی که در خانواده کامل زندگی می کنند مفهوم همکاري، تعامل، رقابت، عاطفه ورزي و کارگروهی و تلاش

 
جمعی را بطور طبیعی و مستمر تجربه و مشق می کنند. 

وي می گوید: در یک خانواده کامل حتی والدین هم به بیماري هاي روحی و روانی و تنهایی مبتلا نمی شوند. سندروم خانه خالی یک
بیماري روحی و افسردگی ناشی از تنهایی والدینی است که یا فرزند ندارند و یا تنها فرزندشان براي ازدواج یا تحصیل و اشتغال خانه
پدري را ترك نموده اند و به همین دلیل والدین در این خانواده ها از حدود پنجاه سالگی تنهایی در خانه خالی و افسردگی هاي ناشی

 
از آن را تجربه می کنند. 

نویسنده مجموعه کتاب هاي پژوهشی جنگ جهانی جمعیت توضیح می دهد: خانواده کامل شبکه اي کامل از روابط درون خانوادگی و
برون خانوادگی را ایجاد می کند و نسل بعد از خانواده کامل انواع روابط را در شبکه خویشاوندي اعم از عمو، عمه، خاله و دایی و

 
فرزندان ایشان را تجربه می کنند. 

بر همین اساس صالح قاسمی معتقد است: الگوي علمی، بین المللی و مجربی که امروزه می توان آن را در ایران اسلامی طرح و با

 
قاطعیت از آن دفاع کرد همین الگوي «خانواده کامل» یا «perfect family» است. 

این در حالیست که گرایش به تک فرزندي در ایران زیاد شده و تولد نسلی که مفهوم خواهر و برادر و حتی خانواده را درك نمی کند
در راه است.



افتتاح یک واحد بومگردي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1400/02/31

یک اقامتگاه بومگردي به مناسبت هفته میراث فرهنگی در تالش افتتاح شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز گیلان ؛ معاون
گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی گیلان گفت : به مناسبت هفته میراث فرهنگی ، یک

 
طرح بومگردي در منطقه ماشین خانه تالش افتتاح شد. 

حمیدرضا آذرپور با بیان اینکه براي افتتاح این واحد
بومگردي یک میلیارد و 500 میلیون تومان هزینه شد
افزود : یکی از اهداف این اداره کل ایجاد مراکز بومگردي با

 
حفظ نوع معماري و الگو هاي بومی منطقه است. 

وي ایجاد اشتغال را یکی دیگر از اهداف ایجاد واحد هاي
بومگردي عنوان و اضافه کرد : با افتتاح مرحله نخست این طرح ، 7 نفر به صورت مستقیم مشغول به کار شدند.



معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در

بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت

منبع: بورس امروزشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش بورس امروز، صباغ اظهار داشت: تاکنون فرمول مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا سایر محصولات مرتبط
با حوزه معدن وجود نداشت و طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي فروش راضی کنند

مجبور به استفاده از مکانیزم فروش مزایده اي بودند. در این بین فرآیند موجود (...) ...

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو
گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین
قیمت مواد معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي
انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده
است. این در حالی است که فرمول ها و روش هاي کشف
قیمت شرکت هاي پایین دست مانند تولیدکنندگان فولاد،
آلومینیوم و مس در بورس کالا از سال ها قبل اجرایی شده

 
و در حال انجام است. 

به گزارش بورس امروز، صباغ اظهار داشت: تاکنون فرمول
مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا سایر محصولات مرتبط با حوزه معدن وجود نداشت و طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند
سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي فروش راضی کنند مجبور به استفاده از مکانیزم فروش مزایده اي بودند. در این بین فرآیند

 
موجود در بورس کالا به جهت سادگی و شفافیت بسیار بهتر از مزایده هاي سنتی گذشته است. 

روند منطقی قیمت محصولات معدنی صباغ با اشاره به اینکه اخیرا موجی منطقی را براي کشف قیمت از طریق بورس کالا در میان
معدنی ها شاهد هستیم اظهار داشت: این اقدامی است که به نظر می رسد در آینده با افزایش عرضه ها بتواند قیمت محصولات معدنی

 
را شفاف و در دسترس عموم قرار دهد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: اتفاقی که در بورس کالا و قیمت هاي کشف شده در آن رخ می دهد این است که
بورس، حباب میان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده را شفاف کرده و در بسیاري از مواقع از بین می برد. این حباب که بسیار هم
مهم است تا پیش از عرضه محصولات در بورس کالا عمدتا نصیب تجار و افراد غیر حوزه تولید می شد. به بیان ساده تر قدرت چانه
زنی و عدم وجود قیمت، گاهی باعث می شود افراد غیر از حوزه تولید و واسطه ها، سود هنگفتی را کسب کنند. با این تفاسیر اینکه

 
شرایطی یکسانی براي خرید و فروش محصولات ایجاد شده، فرصت خوبی است و در آینده شاهد افزایش معاملات هم خواهیم بود. 

وي در پاسخ به این سوال که ضرایب قیمتی میان کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی تغییري داشته یا نه گفت: ضرایب قیمتی نه تنها
تابع قیمت فولاد است بلکه نرخ دلار، قیمت هاي جهانی و مکان جغرافیایی تولید و مصرف بر روي آن اثرگذار است. پر واضح است که
هزینه هاي حمل و نقل در ضرایب مربوطه تاثیرگذار بوده و مصرف کنندگان این پارامتر مهم را نیز در محاسبات خرید از بورس کالا

 
مدنظر قرار می دهند. 



مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو ادامه داد: قیمت هاي جهانی، عوارض صادراتی و هزینه هاي حمل نیز از آن جهت در
نرخ هاي تعیین شده مهم است که در آینده در صورت نبود متقاضی براي محصول عرضه شده در بورس، امکان صادرات براي محصول
مربوطه فراهم خواهد بود. انتظار ما این است که شرکت هاي مختلف براساس کیفیت محصول، جانمایی و زمان عرضه، قیمت هاي

 
مختلفی را ارائه دهند. 

وي تصریح کرد: ضرایب قیمتی چادرملو با عرضه سنگ آهن و کنسانتره در بورس کالا شفاف شده و با عرضه کنسانتره و گندله گل

 
گهر و آهن اسفنجی سایر شرکت ها در بورس این ضرایب به مرور زمان شفاف تر و دقیق تر هم خواهد شد. 

سازوکار بورس، محرك سرمایه گذاري در بخش معدن صباغ در خصوص تاثیر عرضه زنجیره بالادست فولاد در بورس کالا بر افزایش
سرمایه گذاري ها در حوزه معدن گفت: این اقدام قطعا محرك سرمایه گذاري در حوزه معدن خواهد بود. البته حوزه معدن اکنون جدا
از منابع مالی به پتانسیل هاي سرمایه گذاري نیازمند است یعنی معدن، پروژه می خواهد. براي آنکه بتوانیم پروژه هایی در حوزه
معدن به ویژه سنگ آهن تعریف کنیم لازم است که میزان اکتشافات کشور را افزایش دهیم تا ذخایر بزرگتري کشف شوند و در ادامه
بر روي آنها برنامه سرمایه گذاري صورت گیرد. زمانی که ذخایر محدود باشند نمی توان پروژه هاي متعدد معدنی و سرمایه گذاري

 
زیادي تعریف کرد و در نتیجه شرکت ها مجبور به سرمایه گذاري در سایر بخش ها خواهند بود و در زنجیره حرکت کنند. 

وي تاکید کرد: بنابراین یکی از اقداماتی که دولت باید در جهت رشد سرمایه گذاري در حوزه معدن انجام دهد کمک به تعریف یا
افزایش پروژه هاي معدنی در کشور است تا واحدهاي معدنی با منابع مالی خود آنرا اجرا نمایند و اکنون فرصت خوبی براي این کار
است. دولت می تواند با تسهیل فرآیندها و شرایط اکتشاف در کشور و همینطور آزادسازي محدوده هاي معدنی براي بخش خصوصی و
گسترش این کار، محرك کافی و لازم را براي سرمایه گذاري حوزه معدن در آینده فراهم کرده و رشد اشتغال و افزایش سطح تولیدات

 
معدنی را رقم بزند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو در بخش پایانی صحبت هاي خود ضمن اشاره به عرضه موفق آهن اسفنجی در بورس

 
کالا طی هفته گذشته عنوان کرد: رقیب آهن اسفنجی در بازار، قراضه است. 

قراضه اکنون در ایران به بهاي بیش از 10 میلیون تومان به ازاي هر تن فروخته می شود در حالی که آهن اسفنجی بعد از رقابت 5
درصدي 8200 تومان به ازاي کیلوگرم فروخته شد، هرچند که هنوز اختلاف وجود دارد اما با افزایش عرضه آهن اسفنجی در بورس

 
کالا در آینده می توانیم ثبات قیمتی را شاهد باشیم. 

هدف از عرضه ها در بورس چیست؟ صباغ تصریح کرد: موضوع مهمی که فعالان زنجیره فولاد باید به آن توجه کنند این است که
هدف از عرضه سنگ آهن، کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی در بورس کالا افزایش قیمت نیست بلکه هدفی که شرکت ها به دنبال آن

 
هستند کشف بهینه قیمت است و قطعا اگر حجم عرضه افزایش پیدا کند از کشف قیمت ها نیز می توان اطمینان بیشتري داشت. 

وي با تاکید دوباره این موضوع که هدف از عرضه محصولات زنجیره بالادستی فولاد در بورس کالا گران کردن این محصولات نیست
افزود: اکنون قیمت ها به صورت نقطه اي و spot است اما زمانی که بتوان به صورت ماهانه یک یا 2 میلیون تن کنسانتره و گندله در
بورس عرضه کرد آن وقت می توان گفت قیمت ها به نقطه واقعی خود نزدیک شده است؛ بنابراین هدف از عرضه تنها شفاف شدن نرخ

 
هاست. 



 
 -

- منبع خبر : کالا خبر



وام 150 میلیونی براي والدین داراي فرزند سوم یا چهارم

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1400/02/31

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس از خطر بحران جمعیت از
همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده
مانند حمله مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم

 
جمعیت ایران را نابود کرد، خطرناك تر است. 

به گزارش صبح ساحل، امیرحسین بانکی پور در نشست
بررسی راهکارهاي عملی تبیین مسئله جمعیت از دیدگاه
مقام معظم رهبري که در مجتمع فرهنگی آیه هاي مشهد
برگزار شد، اظهار کرد: در دوران حساس و تأثیرگذاري به

سر می بریم که اگر تا هفت، هشت سال آینده به بحران پیري جمعیت بی توجهی کنیم این ابر بحران در 30 تا 40 سال آینده باعث

 
نابودي نه فقط جمهوري اسلامی بلکه کل ایران زمین می شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: عمق فاجعه عواقب پیري جمعیت هنوز براي مسؤولان و کارشناسان کشور به

 
خوبی مشخص نشده است چه برسد براي عموم مردم که اطلاعات کمی در این زمینه دارند. 

وي ادامه داد: این که در دو سه سال اخیر رهبري بیش از 40 بار با الفاظی نظیر این که من تنم از عواقب این بحران به لرزه در می
آید و یا تعابیري مثل اینکه ما خطا کردیم باید خطاهاي خود را جبران کنیم ذکر می کنند نشان از اهمیت این موضوع در دیدگاه

 
ایشان و دوراندیشی رهبري دارد. 

بانکی پور بیان کرد: مسؤولان نگاهی سطحی به این مسئله دارند و تصور می کنند که تا حالا تأکید بر کاهش جمعیت بوده و حالا

 
برعکس شده اما مسئله بسیار خطرناك تر و عمیق تر از این حرف ها است. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دو سال گذشته می گفتند کرونا امکان دارد بسیاري از کارهاي کشور،
مردم، مناسبت ها و تولید را تعطیل کند که ما گمان نمی کردیم به این شدت باشد اما دیدیم که حرم حضرت رضا(ع) هم تعطیل شد
اما بحران کرونا را می شد در دل بحران کنترل کرد، افزود: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی شود براي آن
چاره اي اندیشید، جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم پرچمش را به

 
امام زمان(عج) تحویل دهیم، نابود می شود. 

وي خاطرنشان کرد: با سیاست هاي اشتباه اعمال شده در دهه 70 ناگهان زاد و ولد در کشور نصف شد حال آنکه این دهه شصتی ها

 
30 سال دیگر کهنسال می شوند و چون فرزندي براي نگهداري ندارند باید نهضت ساخت خانه سالمندان آغاز شود. 



بانکی پور با بیان اینکه هم اکنون پیش لرزه هاي این ابر بحران در صندوق هاي بازنشستگی آغاز شده و بیشتر آن ها در حال

 
ورشکستگی هستند، خاطرنشان کرد: اگر دولت بخواهد همه حق و حقوق آن ها را بدهد کل درآمد نفت هم کفاف آن ها را نمی دهد. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: یکی از بحران هاي جدي دولت هاي بعدي مسئله تأمین حقوق
بازنشستگان است و ما امسال به اذن رهبري 90 هزار میلیارد تومان براي تأمین حقوق بازنشستگان اختصاص دادیم و این تازه پیش

 
لرزه این بحران است. 

وي با اشاره به اینکه هرم جمعیتی کشور هم تبدیل به یک ستون می شود که هر آن امکان ریزش دارد، ادامه داد: ما یک فاجعه بزرگ
را پیش رو داریم که اگر وضع به همین منوال ادامه یابد دیگر هیچ چیزي از کشور اعم از امنیت، اقتصاد و تولید باقی نمی ماند و حفظ

 
امنیت و تولید و اقتصاد نیازمند نیروي جوان است که ما نداریم. 

بانکی پور گفت: 20 سال دیگر دوره خشکسالی جوان هاي کنونی آغاز می شود که آن موقع دیگر نمی شود کاري کرد چون فاجعه
پیري جمعیت، بحران این دولت و آن دولت نیست کل ایران زمین را به خطر می اندازد نه حکومت اسلامی را و به فرض که خداي

 
نکرده حکومت جمهوري اسلامی هم از بین برود و همه لائیک باشیم باز هم چیزي از خطر این بحران براي کشور کم نمی شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: این بحران از همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده مانند حمله

 
مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم جمعیت ایران را نابود کرد و جنگ تحمیلی خطرناك تر است. 

وي عنوان کرد: اگر در سیاهچاله پیري جمعیت افتادیم حداقل براي بیرون آمدن 150 سال زمان می برد و دشمنان ایران و اسلام هم

 
منتظر این فرصت هستند که با کمک این بحران چیزي از ایران باقی نگذارند. 

بانکی پور با بیان اینکه در نقشه هاي سازمان ملل تا سال 2040 در منطقه خاورمیانه فقط کشور ایران دچار پیري و به یک باره زمین

 
گیر می شود، گفت: این بحران از نظر عمق و تأثیر بر جامعه و مردم و کشور قابل مقایسه با دیگر بحران ها نیست. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: اکنون در اوج برخورداري کشور از زنان بارور هستیم و هفت سال دیگر
وقت داریم از این موقعیت استفاده کنیم، هفت هشت سال قبل براي ترمیم جمعیت، امید به دهه شصتی ها بود، اما سال گذشته
میزان ولادت نوزادان زنان بارور نسبت به سال ماقبل 14 درصد کمتر شده است، دهه هفتادي ها نصف دهه شصتی ها هستند؛ چه

 
طور می شود کاهش جمعیت را جبران کرد؟ 

وي با اشاره به اینکه رشد جمعیت مدنظر رهبري 2/6 درصد بود در حالی که اکنون رشدي معادل 1/6 دهم درصد داریم، افزود:
کمیسیون فرهنگی مجلس در راستاي عملیاتی کردن منویات رهبري براي رشد جمعیت طرحی کارشناسی را با بیش از 6 هزار ساعت
کار کارشناسی به تصویب رسانده است و این طرح به دلیل پاره اي مشکلات جزئی قابل رفع از شوراي نگهبان برگشته و در حال

 
بازبینی است که امیدواریم با عملیاتی شدن آن روزنه امیدي براي گذر موفق از این بحران باز شود. 

بانکی پور ادامه داد : بیش از 30 سال سرمشق کنترل جمعیت در کل شئون اعم از آموزش، برخورداري از امکانات، اشتغال، مسکن و

 
وام حاکم بوده است و اکنون براي تغییر آن با مشکلات فرهنگی و عملی مواجه هستیم. 



نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به طرح 74 ماده اي جوانی جمعیت گفت: بر اساس این طرح حق اولاد 2
برابر و عائله مندي یک و نیم برابر می شود، میزان حقوق نیز به ازاي هر فرزند افزایش و خوابگاه هاي دانشجویان متاهل(که قبلا
گسترش آن ممنوع شده بود) افزایش می یابد، همچنین برخی از ساختمان ها براي خوابگاه هاي متأهلان تغییر کاربري داده می شود

 
و دانشگاه ها موظف هستند به دانشجویان بومی و غیربومی خوابگاه متأهلی بدهند. 

وي اظهار کرد: طبق این طرح زوجی که دختر زیر 23 سال و پسر زیر 25 سال داشته باشد 200 میلیون تومان و ازواجی از این بیشتر
سن داشته باشند 140 میلیون تومان وام ازدواج می گیرند، به والدین داراي فرزند سوم و یا چهارم 150 تا 200 متر زمین با قیمت
تمام شده تعلق می گیرد که بهاي آن بعد از 6 سال قسط بندي می شود و براي ساخت آن نیز 150 میلیون تومان وام پرداخت می

 
شود. 

بانکی پور ادامه داد: اعتبارات لازم براي طرح هاي گفته شده در بودجه دیده شده است و براي تأمین آن جاي نگرانی وجود ندارد در
این طرح مادر فرزند سوم پس از سه ماه می تواند یک خودروي بدون نوبت به قیمت کمتر از بازار تحویل بگیرد، براي 3/5 میلیون
زوج نابارور کشور نیز امکاناتی نظیر قرار گرفتن تحت پوشش بیمه، تجهیز مراکز ناباروري و زایمان طبیعی رایگان براي همه مردم

 
لحاظ شده است و استنکاف مدیران و کارمندان از اجراي این طرح شامل مجازات می شود. 

 
منبع:فارس 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



مهرعلیزاده: من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم/ بحران اقتصادي کشور

حاصل ضعف مدیریتی و بی برنامگی است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1400/02/31

 گروه سیاسی خبرگزاري فارس: سوت آغاز رسمی رقابت
هاي ریاست جمهوري سیزدهم 21 اردیبهشت ماه به مدت 5 روز زده شد و شخصیت هاي سیاسی اجرایی و حزبی با حضور در وزارت
کشور براي این دور از رقابت ها نام نویسی کردند تا پس از بررسی هاي شوراي نگهبان مشخص شود، چه کسانی شانس رقابت در

 
انتخابات براي ریاست جمهوري سیزدهم را پیدا خواهند کرد. 

محسن مهرعلیزاده معاون رئیس دولت اصلاحات یکی از شخصیت هاي سیاسی اصلاح طلب بود که با حضور در وزارت کشور براي

 
مارتن سیزدهم نام نویسی کرد. 

او یکبار در سال 84 وارد این دور از رقابت ها شده بود و در کنار سایر اصلاح طلبان همچون مهدي کروبی و مصطفی معین به رقابت

 
خود تا پایان ادامه داده بود. 

در این گفت وگو با محسن مهرعلیزاده درباره مشکلات کشور و راه حل هاي حل و برطرف کردن آنان، دولت احتمالی او، برنامه و

 
شعارها گفت وگو کردیم که به شرح زیر است: 

 
  



 
 

 
  

فارس: آقاي مهرعلیزاده چنانچه مستحضر هستید خیل عظیمی از سیاسیون از طیف هاي مختلف در انتخابات ثبت نام کرده اند، اولین

 
و مهمترین پرسشی که به ذهن عموم مردم خطور می کند این است که انگیزه کاندیدا و ضرورت شرکت وي در انتخابات چیست؟ 

مهرعلیزاده: حقیقتاً مردم مهمترین پرسش را در این زمینه مطرح می کنند و کاندیداهاي ریاست جمهوري باید براي آن پاسخی متقن
داشته باشند. مخاطب این پاسخ نه تنها آحاد مردم بلکه شخص خود کاندیدا هم هستند. به عبارتی کاندیدا باید ابتدا براي خود و
وجدان خود نقشه دقیقی از دلایل شرکت در این عرصه مهم ترسیم کنند. در شرایط کنونی لیست کردن مشکلات کشور و مردم اصلا
کار سختی نیست، مردم خود بهتر از هر شخصی مشکلات کشور را لمس و درك می کنند و این مشکلات را فریاد می زنند، امر خطیر

 
اندیشیدن  به شیوه  هاي مواجهه با این مشکلات و چالش هاست. 

 
بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست 

بزرگترین انگیزه من جهت شرکت در عرصه انتخابات همین نکته است؛ بنده بیش از هر چیز در طول عمر مدیریتی و سیاسی ام به
شیوه هاي حل چالش  ها و بحران ها فکر کرده ام، از همین رو کمتر شعار داده ام و  بیشتر عمل کرده ام بنابراین همچون بسیاري
دیگر بیان پوپولیستی مشکلات به هیچ وجه رویکرد من نیست. برخی ها شب انتخابات خود را همچون قهرمان و فریادرس مردم
تصویر می کنند اما این تصویر کمترین همخوانی با عملکرد آنها تا کنون نداشته است. من در این انتخابات هیچ شعاري ندارم، من
مردم را مورد خطاب قرار نمی دهم بلکه انگیزه ورودم این است که مردم ما را خطاب قرار دهند، براي یک بار هم شده به جاي اینکه
فقط حرف بزنیم گوش  هایمان را تیز کنیم براي شنیدن حرف حق و آستین  هایمان را بالا بزنیم براي عمل کردن به برنامه ها و وعده

 
ها. 

 
فارس: به هر حال باید ابتدا مشکلات را آسیب شناسی کرد تا بتوان راه برون رفت ترسیم کرد. 

مهرعلیزاده: بله درست می فرمایید حتما ضرورت دارد درباره  مشکلات کشور و جامعه مطالعه و پژوهش دقیق و جدي صورت بگیرد و
اما مهمتر از آن  چه چیز است؟ من فکر می کنم تمهید راه برون رفت در تناسب با وضعیت. شخصا همراه با  دوستان مشاوران و
همفکرانِ متخصص سال هاست که  مشغول به مطالعه دقیق مشکلات و بحران هاي متقدم و متاخر کشور هستیم اما همواره این
مطالعات با هدف رسیدن به برنامه هاي عملی، خردگرایانه و معطوف به حل مشکلات مردمان این سرزمین صورت گرفته است. سخن
من این است که در آستانه انتخابات صرف بیان تبلیغاتی مشکلات  نه مردم را راضی می کند و نه نتیجه اي عملی در پی خواهد



داشت. باید عملکرد گذشته و برنامه هاي معطوف به آینده را در معرض قضاوت جامعه قرار دهیم نه سخنرانی ها و ادعاهاي شب

 
انتخابات. 

 
برنامه مفصلی داریم تا فقر و نابرابري را ریشه کن کنیم 

 
فارس: با این اوصاف اولویت برنامه هاي شما معطوف به چه موضوعاتی خواهد بود؟ 

مهرعلیزاده: چنانچه بخواهم شرح دهم که برنامه  هاي عملیاتی من حول چه چالش هایی تدوین شده است لازم می دانم مجددا
پیوندي برقرار کنم به بحث انگیزه هاي ورودم به عرصه انتخابات؛ من حقیقتا بیش از هر چیز از گسترش فقر، نابرابري، رکود، بیکاري،
شکاف هاي متعدد اجتماعی و سیاسی رنج می برم، بدون هیچ شعاري معتقدم حتی اگر کسی دلسوز مردم نباشد حداقل باید آنقدر
عاقل باشد که بداند که منفعت فردي او در منفعت جمعی جامعه تعریف می شود و بدون پایداري اجتماع منافع فردي و گروهی وي
تامین نخواهد شد.از همین رو علاوه بر انگیزه  عاطفی حول چالش هاي فوق همراه با دوستانی صاحب معرفت و فضل، برنامه هاي

 
مفصلی را تدوین کرده ایم تا بناي ریشه کن کردن عظیم ترین دشمن جوامع یعنی فقر و نابرابري را پی ریزي کنیم. 

 
دولت تحول و عدالت را راه اندازي می کنم 

 
فارس: نام دولت خودتان را «دولت تحول و عدالت» نام گذاري کردید، وجه تسمیه این انتخاب چیست؟ 

مهرعلیزاده: اول تأکید کنم که برنامه هاي ما حول دو مفهوم تحول و عدالت تدوین شده است.اگر چه ممکن است عبارت «دولت
تحول و عدالت» وجهی شعاري داشته باشد اما حقیقتا این ترکیب براي ما یک شعار نیست بلکه کلیدواژه هاي برنامه عملی دولت ما را
شکل می دهد. برنامه  هاي ما حول تحول در اقتصاد، تولید و معیشت مردم و مبارزه با فساد تدوین شده است چرا که اولین گام براي
رفع مشکلات عدیده کشور توانمند ساختن اجتماع است، بدون رفع مشکلات مردم و جلب رضایت آنها کسب موفقیت در حوزه اي
دیگر کارکرد چندانی در پیشرفت این مزرو بوم ندارد، ضمناً ایجاد تحول بدون گسترش عدالت، توزیع عادلانه منابع و رفع تبعیض در

 
تمامی عرصه هاي اقتصادي، اجتماعی و سیاسی امکان پذیر نیست. 

 
بحران اقتصادي کشور حاصل ضعف مدیریتی و بی برنامگی است 

فارس: پس شما بزرگترین چالش حاضر کشور را بحران اقصادي می  دانید و نقشه راه برون رفت از این بحران کلان را تشکیل دولتی

 
عمل گرا در این رابطه؟ 

مهرعلیزاده: بله، البته با یک تبصره ، اینکه بحران اقتصادي موجود صرفا مربوط به بحث اقتصاد نیست بلکه وضعیت موجود حاصل
بحران مدیریت کلان، بی برنامگی و نقصان در سیاست  ورزي  داخلی و خارجی  است. از همین منظر عمل گرایی دولت من در نسبت با
خردگرایی، برنامه محوري، شفافیت و رفع نقصان در حوزه سیاست داخلی و خارجی تعریف می شود، لذا هر چقدر عملگرا باشیم و
شبانه روز طرح  هاي اجرایی را به سرانجام برسانیم، سفرهاي متعدد استانی داشته باشیم و ... بدون محوریت قرار دادن خرد جمعی،

 
برنامه محوري و شفافیت در امور نتیجه مطلوب حاصل نخواهد شد. 

به عنوان مثال شما را ارجاع می دهم به بحران محیط زیست و بحران آب در رابطه با طرح ها و برنامه هایی که تا کنون اجرا کرده  ایم.

 
از سد سازي هاي بی رویه گرفته تا طرح ها کشاورزي بدون برنامه تا خصوصی سازي هاي بدون شفافیت و ... 



 
  

 
 

 
  

 
استفاده از جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است 

فارس: مقام معظم رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب بر نقش محوري جوانان در چله دوم انقلاب تاکید فرمودند. پرسش بعدي که در
اذهان وجود دارد حول موضوع چرخش نسلی نخبگان مطرح است، نسل جوان انقلاب، گلایه جدي دارند که نسل اول مدیران کشور

 
انگار خیال بازنشسته شدن ندارند، در دولت شما جوانان چه جایگاهی خواهند داشت؟ 

مهرعلیزاده: بله این نقد کاملاً بر نظام مدیریتی کشور وارد است، اما به جاي بیان نظرم در این باره پاسخ این پرسش را از طریق اشاره
به عملکردم در دوران مدیریتم خواهم داد، چرا که سنجش اعتبار نظر و ادعا از طریق عملکرد افراد ممکن است تا صرف بیان یک
موضع. بنده در طول بیش از سه دهه سابقه مدیریتی به ویژه در مقام استانداري دو استان بزرگ کشور و همچنین معاونت رئیس
جمهور همواره از  توان مدیران جوان، جهت تزریق انرژي به ساختار مدیریتی مجموعه تحت مسئولیتم بهره برده ام. وقت ورود به
جزئیات نیست همین اشاره کافیست تا میزان اعتقاد من به ضرورت چرخش نخبگان در سطوح مختلف مدیریتی روشن شود. یکی از
ویژگی هاي بارز دولت تحول و عدالت در ارتباط با همین موضوع تبیین شده است: تحول در نظام کلان مدیریتی کشور با استفاده از

 
جوانان نخبه و پر انرژي دغدغه اصلی من است. 

 
دولت سیزدهم باید در برقراي وحدت ملی کوشا باشد 

 
فارس: رئوس برنامه  هاي دولت شما در حوزه هاي مختلف سیاسی، اقتصادي و اجتماعی چیست؟ 

مهرعلیزاده: در حوزه سیاست، اهم برنامه  هاي من معطوف است به تنش زدایی از فضاي سیاسی کشور، تعامل و مذاکره با همه کسانی
که  استقرار حکمرانی عمومی دغدغه  ایشان است. نهایتا گمان می کنم ضمن گسترش سیاست ورزي سالم و به دور از  استبداد راي،

 
همچنین تقویت تحزب و مردم سالاري دینی در کشور لازم است دولت در برقراي وحدت ملی کوشا باشد. 

در حوزه اقتصادي بیان رئوس برنامه ها در این مجال کوتاه نمی گنجد اما به شکل مختصر اهم برنامه هاي دولت تحول و عدالت



معطوف خواهد بود به «رفع انحصار و فراهم کردن زمینه رقابت اقتصادي به نفع واحدهاي متوسط اقتصادي و کسب و کارهاي کوچک
جهت ایجاد اشتغال و کاهش بیکاري همچنین بالا رفتن قدرت خرید مردم.»، «مبارزه با فساد از طریق ایجاد شفافیت در نظام پولی و
بانکی کشور، ایجاد سیستم نظارتی هوشمند، اصلاح نظام مالیاتی کشور جهت جلوگیري از فرار مالیاتی و اخذ مالیت از شرکت ها و
واحدهاي بزرگ اقتصادي و ...»، « تقویت نظام بهداشت و درمان و بیمه کشور به منظور حمایت از اقشار آسب پذیر»، « تقویت فضاي
کسب و کار»، «هدفمندکردن  یارانه ها»، «توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض» و «جذب سرمایه گذاري خارجی و

 
ایجاد نگاه اقتصادي در سیاست خارجی». 

 
هدفمندي یارانه ها محقق نشده است/ خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است 

البته اینجا این توضیح لازم است که آنچه تاکنون تحت عنوان هدفمندي یارانه  ها صورت گرفته در حقیقت صرفا پرداخت یارانه بوده

 
است نه هدفمند کردن یارانه ها، آن هم در شرایطی که خط فقر به بالاي هفت میلیون رسیده است. 

پرداخت یارنه 45 هزار تومانی چه کمکی به مردمان بی بضاعت اما شریف این سرزمین می کند؟ پس  هدفمند کردن یارانه ها یعنی
حذف یارانه هاي پنهان به منظور تقویت دهک  هاي ضعیف جامعه از طریق پرداخت یارانه و طرح هاي اقتصادي مکمل، مثل دادن

 
تسهیلات براي ایجاد کسب و کارهاي کوچک زودبازده. 

 
  

 
 

 
  

در توزیع عادلانه منابع در سطح کشور و رفع تبعیض باید بگوییم که به عنوان مثال در سیستان و بلوچستان توزیع ناعدلانه منابع
کشور در تمامی حوزه ها دیده می  شود. چگونه می  توانیم زیر کولرهاي پر مصرف گازی مان در تهران بنشینیم و براي حل مشکلات
کشور صرفا شعار بدهیم. در حالی که هموطنان ما در استان هایی مثل سیستان و بلوچستان براي تامین معاش سوخت بري کنند و
حتی از آب آشامیدنی سالم هم برخوردار نیستند و یا در کردستان مردم از بیکاري روي به پرخطرترین کارها یعنی کولبري می  آورند.
توزیع ناعادلانه منابع نه تنها بحران هاي اقتصادي، سیاسی و اجتماعی را موجب شده بلکه مقدمات بحران امنیتی را نیز فراهم می آورد.

 
وزات امور خارجه نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور دارد 



در مورد جذب سرمایه گذاري خارجی و ایجاد نگاه اقتصادي در سیاست خارجی، "دولت تحول و عدالت" ضمن حفظ منافع ملی
کشور بر پیگیري رفع ظالمانه تحریم ها و تنش زدایی در منطقه و جهان تاکید خواهد کرد و همچنان که تجربیات گذشتگان را چراغ
راه آینده قرار می دهد برکاستی ها نیز اهتمام می ورزد، یکی از کاستی هاي ما در این  زمینه نداشتن رایزن هاي اقتصادي در وزارت
خارجه است. وزات امور خارجه می تواند نقش مهمی در برنامه هاي اقتصادي کشور به ویژه در بحث تجارت خارجی کشور داشته

 
باشد.ما براي این موضوع برنامه اي مفصل داریم. 

 
تا زمانی که اصلاح طلبی تضادي با منافع ملی نداشته باشد، پیرو آن خواهم بود 

فارس: با توجه به اینکه شما در فهرست نامزدهاي ریاست  جمهوري معرفی شده توسط نهاد اجماع ساز (جبهه اصلاحات ایران) قرار
نگرفتید و همچنین با عنایت به اینکه هویت سیاسی شما به اصلاح طلبی پیوند خورده است، برنامه شما در خصوص حضور مستقل یا

 
جریانی در انتخابات ریاست جمهوري چیست؟ 

مهرعلیزاده: بله، متأسفانه آنچه ناشی از ضعف تحزب و بنیانِ کار حزبی در ایران وجود دارد، همواره خود را در چنین وضعیت  هاي
آشکار می  سازد، اما بنده اعتقاد دارم هر جریان سیاسی از جمله جریان اصلاح  طلبی تا جائیکه در چارچوب نظام و در جهت اصلاح
امور و ایجاد تحول در ابعاد گوناگون زندگی مردم و معیشت آنان حرکت کند و از انحصارطلبی و خود بزرگ بینی احراز کند، مورد

 
احترام است. 

از آنجایی که بنده خود ایده اصلاح طلبی را به عنوان میراثی تاریخی و خواست و مطلوب مردم ایران می دانم، تمام تلاشم را بکار
خواهم گرفت تا کنش  ورزي سیاسی را از درون نهادهاي سیاسی و حزبی اصلاح طلبی دنبال کنم، اما این تلاش تا جایی ادامه خواهد

 
داشت که خود ایده اصلاح طلبی  و به طبع آن منافع ملی کشور به مخاطره نیافتد. 

انتهاي پیام/



بهره برداري از اتوبوس هاي بازسازي شده شهرداري اصفهان

منبع: ایمناشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1400/02/31

آئین بهره برداري از اتوبوس هاي بازسازي شده ناوگان حمل و نقل شهري اصفهان با حضور معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد.

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 
 

 
برچسب ها 

 
- شهرداري اصفهان 

 
- اتوبوس 

 
- سازمان اتوبوسرانی اصفهان 

 
- ناوگان اتوبوسرانی 

 
- بازسازي اتوبوس 

 
- کارآفرینی امید 

 
- مدیر صندوق کارآفرینی امید 



 
- شهردار اصفهان 
- مدیریت شهري



آمار بیکاري چقدر دقیق است؟

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1400/02/31

نرخ بیکاري نشان دهنده ي وضعیتِ دقیقِ شرایطِ اشتغال کشور نیست.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز اصفهان؛ معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست
کارگروه اشتغال شهرستان اردستان به غیرفعال شدنِ بخشی از جمعیت به دلیلِ رکودِ حاصل از کرونا و تحریم اشاره کرد و گفت: در

 
سال هاي گذشته، با وجود همه فشارها، سالیانه به صورت میانگین، حدود 551 هزار نفر اشتغال در کشور ایجاد شده است. 

عیسی منصوري افزود: در حوزه فناوري اطلاعات، ورزش، فرهنگ و ارشاد و گردشگري تا سقف 500 میلیون تومان تسهیلات با کارمزد

 
4 درصد از بانک کارآفرینی امید پرداخت می شود. 

وي به پیش بینیِ 35 هزار میلیارد تومان تسهیلاتِ تبصره 18 با نرخ کارمزد 8 و 12 درصد در بودجه سال جاري اشاره کرد و گفت: از

 
این میزان تسهیلات، 7 هزار میلیارد تومان به بخش صنعت و 5 هزار میلیارد تومان به بخش کشاورزي اختصاص دارد. 

نماینده مردم اردستان در مجلس هم اولویت اول را جلوگیري از تعطیلی واحد هاي صنعتی و در ادامه، تکمیل آن ها عنوان کرد و
گفت: توسعه کارخانه ها در کنار احیاي کارخانه هاي تعطیل شده در دستور کار قرار گرفت و در زمینه احداث واحد هاي صنعتی،

 
طرح هاي جدیدي را شاهد بودیم. 

حجت الاسلام سید صادق طباطبائی نژاد، افزایش کیفیتِ خدماتِ واحد هاي صنعتی به کارگران را موضوعِ مد نظرِ کنونی دانست و

 
گفت: زمینه اي را ایجاد کنیم که افراد بیکار براي اشتغال در واحد هاي صنعتی ترغیب شوند. 

فرماندار اردستان، ایجاد امکان اشتغال براي دانش آموختگان و بانوانِ تحصیل کرده را مهمترین چالش در حوزه اشتغال اردستان
دانست و تاکید کرد: از طریق توسعه رشته هاي مهارتیِ متناسب با ظرفیت هاي منطقه و حمایت از متقاضیان براي ورود به عرصه

 
هاي کارآفرینی، براي تأمین منابع مالی به منظورِ ایجاد طرح هاي اشتغال زایی کمک و همراهی شود. 

حمید رضا تأملی خواستار همراهیِ صندوقِ کارآفرینیِ امید براي اختصاص تسهیلاتِ مورد نیازِ کسب و کار هاي خدماتی و مهارتی شد
و گفت: تا پایان شهریور، 500 اشتغالِ جدید در شهرستان خواهیم داشت.



تصمیات جدید براي حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1400/02/31

به کسب و کار هاي آسیب دیده ناشی از کرونا تاکنون 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات ارائه شده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما؛ مرکز اصفهان، معاون
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
در اردستان گفت: درخصوص حفظ اشتغال و ایجاد امکان
تدام فعالیت کسب و کار هاي آسیب دیده در 14 رسته
اصلی و 857 زیر رسته 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات
ارائه شده و این تسهیلات در مرحله نخست با محوریت
اشتغال به میزان 14 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شد.
عیسی منصوري افزود: به تازگی هم در کارگروه اقتصادي

ستاد ملی کرونا در زمینه ادامه پرداخت تسهیلات، ایجاد فرصت بیشتر در حوزه تنفس براي باز پرداخت تسهیلات، حمایت در حوزه

 
هاي مالیاتی و بیمه اي تصمیمات جدیدي گرفته شد که به زودي پس از تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد. 

وي گفت: تاکنون حدود 2 هزار میلیارد تومان در اختیار بخش گردشگري، 1700 میلیارد تومان در حوزه فرهنگ و هنر و 800

 
میلیارد تومان در حوزه ورزش به صورت اختصاصی از طریق دستگاه هاي مربوطه در اختیار واحد هاي کسب و کار قرار گرفته است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: از حدود دو میلیون نفر ریزش اشتغال یک میلیون و 100
هزار نفر با حمایت هاي این وزارتخانه بازگشت به کار شدند و به حدود 730 هزار نفر بیمه بیکاري پرداخت شد و بخشی از این افراد

شامل حدود 250 هزار نفر همچنان مشمول دریافت بیمه بیکاري هستند و نیازمند منابع جدید است.



صندوق کارآفرینی امید، امید کارآفرینان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیر صندوق کارآفرینی امید خوزستان از راه اندازي و استقرار شعبه صندوق کارآفرینی در شهرستان حمیدیه خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما مرکز خوزستان، مهدي امرایی گفت: صندوق کارآفرینی امید علاوه بر حمایت از طرح هاي
معرفی شده از طریق سامانه کارا امکان حمایت از روستا هاي داراي ظرفیت و پتانسیل هاي مناسب در قالب طرح "روستاي محصول

 
محول" در شهرستان هایی از جمله حمیدیه را دارد. 

وي ابراز امیدواري کرد با همکاري سایر دستگاه هاي متولی در
حمیدیه در امر اشتغال و حمایت از کسب و کار ها، رونق تولید و
کارآفرینی، حمایت از مناطق محروم استان خوزستان، حمایت از
کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا و همچنین تشویق و
حمایت از جوانان با توجه به مزیت ها و پتانسیل هاي مناسب
شهرستان در بخش دامداري و کشاورزي گام هاي موثري

 
برداشته شود. 

 
بیشتر بخوانید: پرداخت تسهیلات به هنرمندان صنایع دستی دشت آزادگان 

شاهین هاشمی فرماندار حمیدیه ضمن تشکر و قدردانی از حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید استان گفت: امیدواریم با استقرار
شعبه این صندوق در شهرستان، مشکلات پرداخت تسهیلات به متقاضیان، درخواست هاي افراد متقاضی تسهیلات، و همچنین

پرداخت وام به کارآفرینان مرتفع شود.



معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در

بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1400/02/31

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین قیمت مواد
معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی

است که فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین دست مانند تولیدکنندگان فولاد، ...

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین قیمت مواد
معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی است که
فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین دست مانند تولیدکنندگان فولاد، آلومینیوم و مس در بورس کالا از سال ها

 
قبل اجرایی شده و در حال انجام است. 

به گزارش کیوسک خبر، صباغ در گفت و گو با «کالاخبر» اظهار داشت: تاکنون فرمول مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا
سایر محصولات مرتبط با حوزه معدن وجود نداشت و طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي
فروش راضی کنند مجبور به استفاده از مکانیزم فروش مزایده اي بودند. در این بین فرآیند موجود در بورس کالا به جهت سادگی و

 
شفافیت بسیار بهتر از مزایده هاي سنتی گذشته است. 

 
روند منطقی قیمت محصولات معدنی 

صباغ با اشاره به اینکه اخیرا موجی منطقی را براي کشف قیمت از طریق بورس کالا در میان معدنی ها شاهد هستیم اظهار داشت:
این اقدامی است که به نظر می رسد در آینده با افزایش عرضه ها بتواند قیمت محصولات معدنی را شفاف و در دسترس عموم قرار

 
دهد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: اتفاقی که در بورس کالا و قیمت هاي کشف شده در آن رخ می دهد این است که
بورس، حباب میان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده را شفاف کرده و در بسیاري از مواقع از بین می برد. این حباب که بسیار هم
مهم است تا پیش از عرضه محصولات در بورس کالا عمدتا نصیب تجار و افراد غیر حوزه تولید می شد. به بیان ساده تر قدرت چانه
زنی و عدم وجود قیمت، گاهی باعث می شود افراد غیر از حوزه تولید و واسطه ها، سود هنگفتی را کسب کنند. با این تفاسیر اینکه

 
شرایطی یکسانی براي خرید و فروش محصولات ایجاد شده، فرصت خوبی است و در آینده شاهد افزایش معاملات هم خواهیم بود. 

وي در پاسخ به این سوال که ضرایب قیمتی میان کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی تغییري داشته یا نه گفت: ضرایب قیمتی نه تنها
تابع قیمت فولاد است بلکه نرخ دلار، قیمت هاي جهانی و مکان جغرافیایی تولید و مصرف بر روي آن اثرگذار است. پر واضح است که
هزینه هاي حمل و نقل در ضرایب مربوطه تاثیرگذار بوده و مصرف کنندگان این پارامتر مهم را نیز در محاسبات خرید از بورس کالا

 
مدنظر قرار می دهند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو ادامه داد: قیمت هاي جهانی، عوارض صادراتی و هزینه هاي حمل نیز از آن جهت در



نرخ هاي تعیین شده مهم است که در آینده در صورت نبود متقاضی براي محصول عرضه شده در بورس، امکان صادرات براي محصول
مربوطه فراهم خواهد بود. انتظار ما این است که شرکت هاي مختلف براساس کیفیت محصول، جانمایی و زمان عرضه، قیمت هاي

 
مختلفی را ارائه دهند. 

وي تصریح کرد: ضرایب قیمتی چادرملو با عرضه سنگ آهن و کنسانتره در بورس کالا شفاف شده و با عرضه کنسانتره و گندله گل

 
گهر و آهن اسفنجی سایر شرکت ها در بورس این ضرایب به مرور زمان شفاف تر و دقیق تر هم خواهد شد. 

 
سازوکار بورس، محرك سرمایه گذاري در بخش معدن 

صباغ در خصوص تاثیر عرضه زنجیره بالادست فولاد در بورس کالا بر افزایش سرمایه گذاري ها در حوزه معدن گفت: این اقدام قطعا
محرك سرمایه گذاري در حوزه معدن خواهد بود. البته حوزه معدن اکنون جدا از منابع مالی به پتانسیل هاي سرمایه گذاري نیازمند
است یعنی معدن، پروژه می خواهد. براي آنکه بتوانیم پروژه هایی در حوزه معدن به ویژه سنگ آهن تعریف کنیم لازم است که میزان
اکتشافات کشور را افزایش دهیم تا ذخایر بزرگتري کشف شوند و در ادامه بر روي آنها برنامه سرمایه گذاري صورت گیرد. زمانی که
ذخایر محدود باشند نمی توان پروژه هاي متعدد معدنی و سرمایه گذاري زیادي تعریف کرد و در نتیجه شرکت ها مجبور به سرمایه

 
گذاري در سایر بخش ها خواهند بود و در زنجیره حرکت کنند. 

وي تاکید کرد: بنابراین یکی از اقداماتی که دولت باید در جهت رشد سرمایه گذاري در حوزه معدن انجام دهد کمک به تعریف یا
افزایش پروژه هاي معدنی در کشور است تا واحدهاي معدنی با منابع مالی خود آنرا اجرا نمایند و اکنون فرصت خوبی براي این کار
است. دولت می تواند با تسهیل فرآیندها و شرایط اکتشاف در کشور و همینطور آزادسازي محدوده هاي معدنی براي بخش خصوصی و
گسترش این کار، محرك کافی و لازم را براي سرمایه گذاري حوزه معدن در آینده فراهم کرده و رشد اشتغال و افزایش سطح تولیدات

 
معدنی را رقم بزند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو در بخش پایانی صحبت هاي خود ضمن اشاره به عرضه موفق آهن اسفنجی در بورس

 
کالا طی هفته گذشته عنوان کرد: رقیب آهن اسفنجی در بازار، قراضه است. 

قراضه اکنون در ایران به بهاي بیش از 10 میلیون تومان به ازاي هر تن فروخته می شود در حالی که آهن اسفنجی بعد از رقابت 5
درصدي 8200 تومان به ازاي کیلوگرم فروخته شد، هرچند که هنوز اختلاف وجود دارد اما با افزایش عرضه آهن اسفنجی در بورس

 
کالا در آینده می توانیم ثبات قیمتی را شاهد باشیم. 

 
هدف از عرضه ها در بورس چیست؟ 

صباغ تصریح کرد: موضوع مهمی که فعالان زنجیره فولاد باید به آن توجه کنند این است که هدف از عرضه سنگ آهن، کنسانتره،
گندله و آهن اسفنجی در بورس کالا افزایش قیمت نیست بلکه هدفی که شرکت ها به دنبال آن هستند کشف بهینه قیمت است و

 
قطعا اگر حجم عرضه افزایش پیدا کند از کشف قیمت ها نیز می توان اطمینان بیشتري داشت. 

وي با تاکید دوباره این موضوع که هدف از عرضه محصولات زنجیره بالادستی فولاد در بورس کالا گران کردن این محصولات نیست
افزود: اکنون قیمت ها به صورت نقطه اي و spot است اما زمانی که بتوان به صورت ماهانه یک یا 2 میلیون تن کنسانتره و گندله در



بورس عرضه کرد آن وقت می توان گفت قیمت ها به نقطه واقعی خود نزدیک شده است؛ بنابراین هدف از عرضه تنها شفاف شدن نرخ
هاست.



ریشه تمام مسائل و آسیبها، مرتبط با اقتصاد کشور است

منبع: موجشماره خبر:  254  |  تاریخ: 1400/02/31

رییس اتاق بازرگانی ایران بیان کرد: باید به مسئله رفاه
اقتصادي، اشتغال و تامین آینده جوانان کشور بپردازیم و
در این حوزه چاره اندیشی کرده و تدابیر خاصی را اجرایی

 
کنیم. 

به گزارش خبرگزاري موج خراسان رضوي، غلامحسین
شافعی رییس اتاق بازرگانی ایران در دومین جلسه شوراي
گفت وگوي دولت و بخش خصوصی که در استانداري
خراسان رضوي برگزار شد، با اشاره به نقش پررنگ فعالان

اقتصادي در انتخابات 1400 اظهار کرد: ما به عنوان فعالان اقتصادي که ریشه در کار داریم و منطق بر تفکراتمان حاکم است، در

 
مرحله اول این وظیفه را داریم که تلاش زیادي کنیم تا انتخابات پرشوري را پشت سر بگذاریم. 

شافعی در ادامه گفت: گرچه که اتاق بازرگانی پیرو هیچ حزب و گروهی نیست اما بنا به گفته مقام معظم رهبري، شور انتخاباتی از

 
وظایف اصلی ما است. 

وي همچنین افزود: اگر ما به دنبال مطرح کردن بحث معیشت مردم مخصوصا قشر ضعیف هستیم، تنها راه آن رفاه و توسعه اقتصادي
است. اگر امروز آسیب هاي اجتماعی داریم و زندان هایمان پر است، ریشه تمام این مسائل مرتبط با اقتصاد کشور است و ما باید به
مسئله رفاه اقتصادي، اشتغال و تامین آینده جوانان کشور بپردازیم و در این حوزه چاره اندیشی کرده و تدابیر خاصی را اجرایی کنیم و

 
بهبودي وضعیت در موارد ذکر شده، از جمله مسائلی است که می تواند آمار ازدواج در جوانان را افزایش بدهد. 

رییس پارلمان بخش خصوصی ایران همچنین با اشاره به تخلفات و فرارهاي مالیاتی بیان کرد: فعالان اقتصادي که شفاف کار می
کنند، باید از جریان تراکنش هاي مالی استفاده کنند. حجم عظیمی از تراکنش هاي مالیاتی مربوط به کسانی است که زیرزمینی کار
می کنند و بعد بار این جریان بر دوش فعالان اقتصادي می افتد که با شفافیت فعالیت می کنند. باید با ارائه تدابیر پرکاربرد و مفید،

 
مانع فرار مالیاتی افراد بشویم. 

شایان ذکر است در این جلسه حسین امیررحیمی، مدیرکل امور اقتصاد و دارایی خراسان رضوي از اجراي طرح مالیات هاي هوشمند

 
خبر داد و گفت: بحث مالیات هوشمند مصوبات خوبی را داشته و قرار است در سال 1400 اجرایی شود. 

وي افزود: امروز در شرایطی هستیم که دیگر عملا پول نقد از معاملات حذف شده و براي هر معامله اي تراکنش بانکی ثبت می شود.



اگر ''رشد کیفی در جمعیت'' نداشته باشیم کمیّت ما را له می کند!

منبع: موجشماره خبر:  255  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه
کیفیت جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت

 
نداشتیم، کمیّت ما را له می کند! 

به گزارش خبرگزاري موج، سعید نمکی در اجلاس مجازي
روساي دانشگاه ها و دانشکده هاي علوم پزشکی سراسر
کشور که با موضوع پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت در
وزارت بهداشت برگزار شد، اظهار کرد: امروز فراتر از انتظار
ما، 10 درصد از جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می

 
دهند و برآورد می شود که تا سال 1420، جمعیت سالمند کشور دو برابر شود که بسیار تکان دهنده است. 

وي افزود: وقتی به هرم سنی جمعیت نگاه می کنیم از این نگران می شویم که جوان هاي کمتري خواهیم داشت تا سالمندان را
حمایت مادي و معنوي کنند البته الان هم به دلیل عدم وجود زیرساخت هاي اشتغال، بخش عمده اي از جمعیت جوان کشور، سربار
جمعیت سالمند هستند. این واقعیت تلخ اجتماعی ما است. سالمندانی داریم که هنوز کار می کنند تا جوانان بیکار را حمایت کنند و

 
عده اي دیگر چون در زمان جوانی خود، زیرساخت اشتغال در کشور نداشته ایم، جوانی نکرده و مولد نبوده، پیر شده اند. 

وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار به جا است و همواره این دغدغه را داشته ام که در
طوفان کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه براي جمهوري اسلامی ایران پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام
مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم و مبادا در طوفان این بلاي خانمان سوز فراموش کنم که ایشان هم دغدغه اي براي آینده داشته اند.
کووید19 یک روز به پایان می رسد اما این دغدغه که در 20 سال آینده کشور دچار سالمندي جمعیت و بسته شدن پنجره جمعیتی

 
می شود، را باید حتما پاسخ داد. 

نمکی اظهار داشت: اهل بعضی از خصلت هاي برخی افراد نیستم. اگر به دغدغه مقام معظم رهبري توجه می کنم بخاطر احترامی
است که در درونم براي این عزیز قائل هستم اما عده اي از روي جهالت، غرض و مرض می گفتند که او این حرف ها را می زند که

 
کاندیداي ریاست جمهوري شود اما دیدند که ما جزء سربازي براي نظام، هدف دیگري نداریم. 

نمکی گفت: امروز سند صیانت از جمعیت آماده شده و دانشگاه هاي علوم پزشکی در این ایام بسیار نفس گیر، اقدام به اجراي این
سند می کنند، نشان از این است که همه ما عاشق این هستیم که به دغدغه هاي آینده نظام، پاسخ دهیم، بیکار ننشستیم و در حد

 
وسع مان تلاش کردیم. 



وي یادآور شد: مولفه هاي موثر بر جمعیت، فقط بهداشتی و درمانی نیست. در دوره اي نظام بهداشتی و اپیدمی ها، در سرنوشت
جمعیت ها بزرگترین تاثیر را داشتند و در دورانی از تاریخ و قبل از صنعتی شدن، جمعیت جهان در یک بازه زمانی طولانی، رشد
نداشت تا کمی نفس می گرفت، یک اپیدمی می آمد، کشتار می کرد، تعداد زیادي از بین می رفتند، وبا، تیفوئید، تیفوس و طاعون
می آمد و قتل عامی گسترده داشت و جمعیت دوباره کمتر می شد اما بعد از حضور بهداشت و توجه به تندرستی بعد از طاعون سیاه،

 
رشد جمعیت خودش را نشان می دهد. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: اگر دیدگاه هاي تئوریسین هاي اقتصادي جهان را مطالعه کنید می بینید که آدام اسمیت معتقد بود که
باید کمک کنیم که جمعیت افزایش پیدا کند و در آن دوره، بهداشت و پیشگیري هم وجود داشت و در کشورهاي صنعتی، جمعیت
رشد داشت و آدام اسمیت سوار بر این موج شد که باید نیروي کارگر مولد اضافه کنیم که این تئوري درست بود اما ناگهان دنیا با این
مواجه شد که افزایش جمعیت زمانی که ارزش افزوده ایجاد شد و صنعت توسعه یافت، طبیعت تخریب شد، جنگل ها براي تغذیه
جمعیت اضافه شده به زمین هاي زراعی تبدیل شد و افرادي مثل ریکاردو و مالتوس آمدند و رشد جمعیت را به سمت مهار جمعیت
هدایت کردند و گفتند که جمعیت جهان بیشتر از ظرفیت زمین، اضافه می شود و شعار کنترل جمعیت نه توسط بهداشتی ها بلکه

 
توسط اقتصاددانان مطرح شد. 

نمکی افزود: این تفکر غلط است که در جهان و ایران، صاحب نظران بهداشتی، شعار کنترل جمعیت را مطرح کردند. شعار کنترل
جمعیت را ابتدا در دنیا، اقتصاددانان و بعد از آن جامعه شناسان دادند وقتی ناهنجاري هاي رفتاري در فضاي محقر و تنگ و خشونت

 
بار، اضافه شد جامعه شناسان نیز براي کنترل جمعیت به اقتصاددانان پیوستند. 

وي خاطرنشان کرد: بخش بهداشت در جهان همواره با مهار اپیدمی ها، مراقبت از زنان باردار، افزایش امید زندگی و مواردي از این
قبیل عامل رشد جمعیت بوده است و هیچ کجا حتی در ایران بخش بهداشت، در کاهش جمعیت نقش نداشته است. از سال 66 و قبل

 
از اجراي سیاست هاي تنظیم خانواده، شاهد آهنگ کند و سر به فرود رشد جمعیت هستید. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: وقتی بعد از انقلاب آمدند و گفتند به اندازه کافی مدرسه نداریم، یک سوم از مدارس، بخاري استاندارد
نداشتند، زیرساخت شغل نداشتیم و سیگنال اقتصاددانان این بود که باید ترمز جمعیت را کشید و نباید براي این جمعیت انبوه،

 
اشتغال ایجاد کنیم، مسکن تهیه کنیم و فضاي مناسب روح و روان فراهم کنیم و رشد اقتصادي پاسخگوي این نیازها نیست. 

نمکی یادآور شد: اقتصاد به عنوان یکی از مولفه هاي بسیار مهم در رشد و کاهش آهنگ رشد جمعیت تاثیر داشته است. اگر جمعیت
بی سواد و با تحصیلات کمتر، در ازدواج رشد شتابان تري نسبت به جمعیت تحصیل کرده دارد، مولفه اقتصادي اثرگذار است چون در
خانوار فقیر، کودك از سنین پایین و 5 سالگی شروع به تولید می کند و نیروي کار از کودکی به اقتصاد خانوار کمک می کند در
حالیکه در خانواده تحصیل کرده، تا زمانی که آقا یا خانم ازدواج هم می کند، پدر و مادر باید از او مراقبت کنند. مولفه اقتصاد در

 
کاهش و رشد جمعیت بسیار مهم است. 

وي تصریح کرد: وقتی شعار کنترل جمعیت می دهید، در هر مقطعی اولین سیگنال را مرفهین دریافت می کنند و وقتی با انگیزه
اقتصادي شعار افزایش جمعیت می دهید، اولین پیام را فقرا دریافت می کنند و بعضی وقت ها متاسفانه کسانی این پیام را در حاشیه

 
شهرها دریافت می کنند که بچه هاي آنها در دود هروئین به دنیا می آیند! 

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست. کیفیت جمعیت در جوامع به مراتب مهمتر از
کمّیت آن است. اگر نتوانیم کمیّت را به سمت و سوي کیفیت مدیریت کنیم، جمعیتی طغیانگر، معتاد، گرفتار، خشن و حادثه آفرین



خواهیم داشت کما اینکه در دنیا می بینید. وقتی کوچ از کشورهاي فقیر به سمت کشورهاي غنی آغاز می شود، پشت دروازه هاي
خیلی از شهرهاي اروپایی می بینید که چه جمعیتی با یک بچه در آغوش، یکی در دستش و یکی هم پشت سرش، در سرما و

 
یخبندان براي پناهندگی، آواره بودند. این یعنی اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند. 

نمکی خاطرنشان کرد: اقتصاد مولفه بسیار مهمی در کیفی شدن جمعیت است. اگر در سالهاي بعد از انقلاب بخواهیم با انصاف بگوییم،
بهداشت مهمترین نقش را در حفظ جمعیت کشور داشته است. موثر ترین عامل در بهبود شاخص هاي سلامت مادران و نوزادان و
امید زندگی و حفظ جمعیت کشور، با وجود تلاش هاي دستگاه هاي مختلف در راهسازي، حمل و نقل، رساندن برق اما خانه هاي
بهداشت، بهورزان و مراکز بهداشتی و درمانی بودند. چه بخشی مراقبت از مادران باردار را انجام داد؟ چه بخشی آموزش هاي قبل و
بعد از بارداري را ارائه کرد؟ چه بخشی واکسیناسیون انجام داد و بخش نوزادان را راه اندازي کرد و مرگ و میر نوزادان و کودکان را

 
کاهش داد؟ در سایر بخش ها به اندازه بخش سلامت در بحث جمعیت، کار نکرده اند. 

وي افزود: اینکه فکر کنیم در چند سال به دلیل تشویق به کاهش جمعیت باید تاوان این ندانم کاري ها را بپردازیم، نشان غلط دادن
است و عزیزي که براي بحث جمعیت مسئول کردم وقتی دیدم سمت و سو و جهت گیري اش به آن جهت می رود را کنار گذاشتم و
احساس کردم زحمت همکاران ما و ژنرال هاي مبارزه با عظیم ترین اپیدمی تاریخ را به غلط در ذهن مردم به سمت و سوي دیگري

 
می برد. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: نه تنها وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم بلکه فکر می کنم بزرگترین نقش را در تمام
سالهاي بعد از انقلاب براي حفظ و صیانت از جمعیت کشور به کار برده است. کار 17 هزار و 500 خانه بهداشت چه بود؟ 9 هزار مرکز
جامع سلامت چه کار می کرد؟ تمام کارهایی که در مورد کاهش رشد جمعیت کردیم البته وقتی می گویم کردیم یعنی بنده می

 
خواهم تمام گناهان گذشته را به گردن بگیرم باید با کارهایی که براي حفظ و صیانت از جمعیت کردیم، مقایسه کنید. 

نمکی خاطرنشان کرد: مولفه سلامت در صیانت از جمعیت، بسیار موثر بود اما کافی نیست و پاسخ به دغدغه عزیزي که براي آینده
کشور نگران است، نیست و به همین دلیل خواستم که سند صیانت از جمعیت، تهیه شود و امروز از روساي دانشگاه هاي علوم پزشکی

 
تقاضا می کنم که عاشقانه، مخلصانه و مسئولانه براي اجراي این سند تلاش کنید و براي رفع تکلیف، به آن نپردازید. 

وي تصریح کرد: به افرادي که این دغدغه را دامن می زنند که جریاناتی از بیرون این کار یا آن کار را کردند خیلی ورود نمی کنم
چون برخی را کارشناسی نمی دانم و برخی را هم که کارشناسی می دانم، معتقدم در همه حوزه ها هست. مگر بیرونی ها فقط در
بخش سلامت ما را اذیت می کنند؟ در تمام زمینه ها اثرات بعضی از فتنه هاي بیرونی را می بینیم و بعضی از گسست هاي اجتماعی
امروز و برخی از حرف هایی که از بعضی تریبون ها براي تفرقه بیرون می آید و بعضی از سیاست بازي هایی که سربازان و افسران

 
ارشد ما را در خط مقدم کرونا تضعیف می کنند از حلقوم چه کسانی بیرون می آید و چه کسانی پشت آن هستند؟ 

وزیر بهداشت گفت: اگرچه مولفه بهداشت و درمان و سلامت، مولفه اصلی تاثیرگذار در رشد درست و بالنده جمعیت نیست اما مولفه
مهمی است. باید چندین کار را انجام دهیم. یکی اینکه باید بتوانیم جامعه را به سمت تعلق به باروري ببریم البته به اندازه و سهم
خودمان. براي این کار لازم است که مشاوره ها را عالمانه افزایش دهیم. برخی هستند که اصلا بچه نمی خواهند و یا نمی خواهد
ازدواج کند، یکی هست که ازدواج کرده و معتقد است که فرصت براي فرزندآوري وجود دارد که باید به آنها گفت که دیر می شود،
یکی هم هست که معتقد است یک فرزند، کافی است که باید بگوییم شاید بعضی وقت ها به این فرزند، احساس غربت و تنهایی و بی

 
کسی هم به او دست بدهد. 



نمکی افزود: وقتی مادرم سالها در بستر بیماري بود گرچه اگر 5 فرزند هم داشت به قدري دلم به مادرم گره خورده بود که همواره می
خواستم کنارش باشم اما بعضی وقت ها می گفتم اگر خواهر یا برادري داشتم که وقتی در یک نقطه از کشور براي فلان کار حضور
دارم، به مادرم سر می زد، خیالم راحت می شد و این غربت و تنهایی که در یگانگی خودم احساس کردم می دانم که باید به خانواده

 
ها گفت که یک فرزند، کم است. 

وي تاکید کرد: مراکز درمان ناباروري که در کشور گسترش یافته کار بسیار زیبایی است اما ناباروري در کشور به شیوه زندگی بر می
گردد. باید در تحرك افراد و جلوگیري از چاقی در جامعه، دگرگونی ایجاد کنیم و باید این کار را در مدرسه انجام دهیم. طرح
کوچ(کنترل وزن و چاقی) را با آموزش و پرورش آغاز کرده ایم چون معتقدیم در آن برش از زندگی باید روي شیوه زندگی، تغییر

 
ایجاد کرد و آنها در فضاي مجازي بازي می کنند و چیپس و پفک می خورند. 

وزیر بهداشت یادآور شد: باید به سمت آموزش عمومی براي تغییر رویکرد در شیوه زندگی و تغذیه برویم. مشکلاتی همچون مصرف
فست فودها، غذاهاي ناخوش، شیوه زندگی نامناسب و بی تحرکی با ایجاد و توسعه مراکز ناباروري، برطرف نمی شود البته باید این
مراکز را با حداقل هزینه و گرفتاري براي مردم فراهم کنیم. یک نفر نباید کار و زندگی اش را رها کند و براي دریافت خدمات، آواره

 
مراکز استانها شود. 

نمکی تاکید کرد: باید حداقل براي نیروهاي خودمان، زندگی با کودك را تسهیل کرده و اگر همکار ما باردار بود، کابوس ایجاد نکنیم
که او با این بچه چه خواهد کرد. تسهیلاتی ایجاد کنیم که بچه داري شان را مادرانه ادامه دهند و زندگی شان دچار دغدغه نشود. از
معاون دانشجویی و فرهنگی می خواهم که بحث خوابگاه هاي متاهلی را به عنوان یکی از اصول اصلی، دنبال کنند و ما هم در این

 
زمینه کمک می کنیم. 

وي گفت: اجراي سند صیانت از جمعیت نباید کلیشه اي باشد. یک کشور گسترده با تنوع اقلیم، فرهنگ، خرده فرهنگ و قومیت ها
هستیم و نمی توانیم با یک سند یا کلیشه، کشور را اداره کنیم. در یک قومیت ممکن است نیازي به تشویق و تبلیغ فرزندآوري نداشته
باشید و در گوشه دیگري از این کشور، شاید نیازمند آن باشید. در قومیتی که نیازمند تشویق و تبلیغ فرزندآوري نیستید، نیازمند
مراقبت بیشتر از زنان باردار هستید و در مناطقی که نیاز به مراقبت هاي زنان باردار کمتر است، زنان باردار به مراکز بهداشتی و
درمانی مراجعه نمی کنند و داراي پزشکی خصوصی است که معاینات دوره اي را انجام می دهد و هماهنگ می کند که 9/9/99

 
فرزندش با سزارین به دنیا بیاید. 

وزیر بهداشت ادامه داد: سند ملی باید قابلیت انعطاف داشته باشد. باید به استانها اجازه دهیم متناسب با فرهنگ، اقلیم، اقتصاد و
گویش آن منطقه بتوانند این سند را اجرایی کنند و باید حتما به استانها امکان انعطاف بدهیم و برخی حرف ها را نمی شود در یک
منطقه گفت. یادم است زمانی سازمان جهانی بهداشت در مورد پیشگیري از بیماري ایدز بر روي آموزش استفاده از وسایل پیشگیري
از روابط جنسی خطرآفرین در مدارس تاکید داشت اما این کار را نکردیم و مبتنی بر فرهنگ، اقلیم و اعتقادات مردم ایران آموزش ها

 
را مطرح کردیم. 

نمکی اظهار داشت: سقط هاي قانونی اگرچه باید به حداقل برسند و آموزش افرادي که نمی خواهند بچه اي را سقط کنند و این سقط
از روي عدم آگاهی او رخ می دهد را باید افزایش دهیم اما در سال، تعداد قابل توجهی سقط هاي غیرقانونی داریم. آیا تمسک به شیوه
قضایی راه حل است؟ خیر. آیا فردي که باردار شده و اگر این ختم بارداري اتفاق نیفتد یک ناهنجاري سنگین اجتماعی ممکن است

 
پشت آن باشد؟ این را باید چگونه مدیریت کرد؟ 



وي گفت: علاوه بر اقتصاد، مولفه فرهنگ در بارداري موثر است. اگر به مولفه هاي فرهنگی توجه نکنیم، چه در خانواده هاي فقیر و
چه در خانواده هاي غنی، ره به جایی نمی بریم. در کشور ما از قبل از ورود اسلام، ولنگاري فرهنگی معنی و مفهوم نداشته است. چرا
به فرزندان مان نمی گوییم قبل از اسلام هم برهنگی و ولنگاري جزیی از فرهنگ ایران نبوده است. در کدام قوم ایرانی برهنگی می
بینید؟ هیچ کجا. اعتقاد دارم که به این نسل جفا کرده ایم که فرهنگ غنی را به او انتقال ندادیم و فکر کرده ایم هنر کرده ایم. وقتی
بی خویشتنی را به فردي تحمیل کردیم، ماهواره و فرهنگ غرب می تواند او را جذب کند مثل برخی از کانال ها که برخی را به ابتذال

 
کشیده اند. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: عزیزان من توجه کنید که منشا سقط هاي جنین کجا است. آیا تمسک و توسل به قانون براي سقط هاي
غیرقانونی در مطب دکتر فلانی، جاي سقط را به زیرپله یا خانه هاي مخفی نخواهد برد؟ آیا مرگ و میر نوزادان بالاتر نخواهد رفت؟ به
عنوان وزیر بهداشت و مسئول سلامت مردم می گویم که آیا همه سقط ها را می شود با ابزار قانون و قوه قضاییه جمع کرد؟ از مطب
هاي سقط غیرقانونی به محل هاي غیربهداشتی با افزایش مرگ و میر نخواهند رفت؟ عده اي شومن با دروغ اذهان عمومی را فریب
می دهند نگذارید این اتفاق بیفتد. ما مسئولیم و باید حرف بزنیم و بگوییم که اگر این میزان باروري یا حاملگی ناخواسته در کشور
وجود دارد، وابسته به سقط نیست و وابسته به این پدیده نیست و ریشه فرهنگی دارند. چه می کردید در این سالها؟ کجا بودید؟
آنهایی که می گفتند اگر 10 دقیقه صدا و سیما را به شما بدهند همه را دگرگون می کنیم، کجا رفتید؟ چرا اینگونه شد؟ چرا به اینجا

 
رسیدیم؟ 

وي یادآور شد: باید به حل مشکل سوء تغذیه کمک کنیم. الان جیره خانوار، جیره کافی نیست. انسانهایی که گوشت مصرف می کنند،
کمتر هستند و مادرانی که در طول مدت بارداري باید پروتئین مصرف کنند، کم هستند و روز به روز هم کمتر می شوند. در این سالها
هم رشد اقتصادي داشته ایم اما رشد فقرزدا نداشته ایم که یکی از اشکالات رشد اقتصادي ما است. طبقات فقیر، فقیرتر می شوند.
تقاضاي بنده از معاونت بهداشت و سازمان غذا و دارو این است که روي مکمل ها کار کنید و نگذارید خانه بهداشت بدون مکمل،
قرص آهن و سایر مکمل ها براي زنان باردار بماند چون نوزاد و مادر در خطر هستند و روز به روز هم به دلیل بنیه اقتصادي کمتر، از

 
مکمل ها می زنیم و می گوییم که نمی شود فلان دارو را قطع کرد اما مکمل را می شود قطع کرد که این جفا و ظلم است. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: باید در خانه بهداشت، قرص آهن و مکمل براي زن باردار و نوزاد تازه متولد شده، وجود داشته باشد. سوء
تغذیه در کشور عامل بسیار مهمی است. سفري به مرادآباد چابهار داشتم و به یک مرکز بهداشتی و درمانی رفتم دیدم که زن باردار 7
ماهه اي آمده و قطعا هموگلوبین او زیر 5 و 6 بود و ناي راه رفتن نداشت. نمی توان به او گفت که روزي دو سیخ کباب و جیگر بخور

 
چون در عمرش ندیده اما وقتی در مراکز ما قرص آهن و مکمل وجود داشته باشد دغدغه و دلهره نداریم. 

نمکی تاکید کرد: تا زمانی که مشکل کشور در برخی بخش هاي دیگر حل نشود، سقف ارتفاع ما در رشد جمعیت، بلند نیست. تا
زمانی که مشکل اقتصاد، اشتغال و معیشت مردم را حل نکنیم نمی توانیم به رشد جمعیت امیدوار باشیم. متاسفانه شرایط همانند
زمان ساسانیان شده که فقط افرادي می توانند درس بخوانند که جزء متمولین کشور هستند. شهریه یک بچه در مقطع ابتدایی چقدر
است؟ کلاس هاي کنکور چه خبر است؟ روزي روستازادگان صاحب عقل به وزیري پادشاه رفتند امروز مگر می شود یک روستازاده در

 
رشته هاي لوکس کشور تحصیل کند؟ امکان ندارد. 

وزیر بهداشت افزود: شعارهاي توخالی به جایی نمی رسد. اختلاف نظري که با مشاور عالی داشتم در این حرف ها بود که براي چه
همه تیرها را به سمت وزارت بهداشت سیبل می کنید؟ ما متولی سلامت مردم هستیم و متولی معیشت، مسکن و بهداشت روان مردم

 
هم نیستیم. 



وزیر بهداشت خطاب به روساي دانشگاه ها گفت: منابع مالی براي بحث جمعیت باید در این حوزه هزینه شود. تکلیف شرعی به دلیل
دغدغه مقام معظم رهبري و تکلیف قانونی به دلیل ابلاغ بنده، این است که اعتبارات این بخش باید در همین زمینه هزینه شود و اگر

در مواردي منابع کافی نبود منعکس کنید که ما منابع را فراهم کنیم.



نگرانی صنعتگران از تغییر سیاست هاي واردات/ خیز تولیدکنندگان لوازم

خانگی براي صادرات

منبع: دانشجوشماره خبر:  256  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، هرچند این روز ها مسئولان و تولیدکنندگان از رشد چشمگیر تولید لوازم
خانگی و زمینه سازي براي صادرات این محصولات خبر می دهند، اما صنعتگران همچنان نگران تغییر سیاست هاي حمایتی

دولت و افزایش واردات لوازم خانگی به کشور هستند. در حال حاضر با وجود محدودیت هاي موجود ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، هرچند این
روز ها مسئولان و تولیدکنندگان از رشد چشمگیر تولید
لوازم خانگی و زمینه سازي براي صادرات این محصولات
خبر می دهند، اما صنعتگران همچنان نگران تغییر سیاست
هاي حمایتی دولت و افزایش واردات لوازم خانگی به کشور
هستند. در حال حاضر با وجود محدودیت هاي موجود
براي بخش تولید و تشدید تحریم ها، پتانسیل بالاي صنعت
لوازم خانگی باعث رشد تیراژ تولید این محصولات شده

 
است. 

به گفته مهدي صادقی نیارکی، معاون امور صنایع وزارت صمت، سال گذشته بیش از 15 میلیون دستگاه لوازم خانگی در کشور تولید
شده و با اقداماتی که در راستاي توسعه صنعت لوازم خانگی ساخت محور صورت گرفته، براي بیش از یک میلیون و 300 هزار نفر

 
اشتغال زایی ایجاد شده است. 

وي گفت: صنعت لوازم خانگی با توجه به نقشی که در رفاه اجتماعی جامعه دارد، از صنایع پر اهمیت تلقی می شود و طی سال هاي

 
اخیر با تکیه بر پتانسیل هاي داخلی اکثر محصولات و تکنولوژي ساخت، بومی شده است. 

معاون امور صنایع وزارت صمت، میزان تولید لوازم خانگی در سال 99 را بیش از 15 میلیون دستگاه اعلام کرد و افزود: این صنعت در
سال گذشته به رغم وجود محدودیت هاي پیش روي بخش تولید توانسته رشد 78 درصدي تولید را محقق کند و این درحالی است

 
که برند هاي خارجی از ایران رفته و تولیدکنندگان با تکیه بر ظرفیت هاي داخلی توانستند این جهش تولید را محقق کنند. 

صادقی نیارکی از رشد 88 درصدي تولید یخچال و فریزر خبر داد و گفت: محصولات پر مصرف در این صنعت نظیر ماشین لباسشویی

 
و تلویزیون بیش از 70 درصد رشد تولید داشته است. 

کیوان گردان، مدیرکل صنایع برق، فلزي و لوازم خانگی نیز در این باره از رشد 100 درصدي انواع لوازم گازسوز خانگی خبر داد و
گفت: با توجه به اقدامات انجام شده در این صنعت، میزان تولید در سال 99 فراتر از برنامه محقق شده و شاهد توسعه عمق ساخت

 
داخل در این صنعت راهبردي هستیم. 



 
وي گفت: براي سال جاري نیز تولید 16.6 میلیون دستگاه لوازم خانگی و 300 میلیون دلار صادرات هدف گذاري شده است. 

 
گردان، گردش مال صنعت لوازم خانگی را 6 میلیارد دلار برآورد کرد و از ایجاد اشتغال براي 1.3 میلیون نفر در این صنعت خبر داد. 

 
تولیدکنندگان به فکر صادرات افتادند 

در این مورد حمید رضا غزنوي، سخنگوي انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان لوازم خانگی با اشاره به اینکه بسیاري از مسایل،
معضلات و مشکلات حوزه تولید لوازم خانگی کاهش یافته است، گفت: تولیدکنندگان این حوزه علی رغم همه مشکلات و خروج

 
شرکت هاي خارجی از کشورمان نشان دادند که می توانند علاوه بر تامین بازار داخل به صادرات نیز بیندیشند. 

سخنگوي انجمن صنفی کارفرمایی تولید کنندگان لوازم خانگی اضافه کرد: هدف گذاري براي افزایش تولید 30 درصدي در سال 99

 
انجام شده بود، اما تولید در این حوزه به افزایش 78 درصدي دست یافت. 

 
غزنوي گفت: پتانسیل و ظرفیت لازم براي توسعه هر چه بیشتر در این رشته از لحاظ کیفیت، تنوع و ارزآوري بیشتر وجود دارد. 

تولیدکنندگان لوازم خانگی در کشور با وجود همه مشکلات و خروج شرکت هاي خارجی نشان دادند که می توانند علاوه بر تامین

 
بازار داخل به صادرات نیز توجه کنند 

وي با تاکید بر اینکه لوازم خانگی می تواند کشور را صنعتی کند، گفت: کشورمان در حوزه لوازم خانگی مزیت داریم، تمرکز را باید در

 
این حوزه براي برندسازي، تولید، صادرات و ارزآوري بگذاریم تا به سمت توسعه صنعتی و اشتغال پیش رویم. 

سخنگوي انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان لوازم خانگی گفت: وزارت صمت در حوزه تامین مواد اولیه می تواند این صنعت را

 
یاري کند و از دستگاه هاي ذي ربط در امر تولید به عنوان متولی صنعت مطالبه گري کند. 

 
نگرانی تولیدکنندگان از تغییر سیاست هاي واردات 

در کنار فراهم شدن زمینه صادرات براي صنعت لوازم خانگی، تولیدکنندگان همچنان نگران تغییر در سیاست هاي وارداتی کشور

 
هستند. 

محمدرضا شهیدي، دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویري در این مورد با تاکید بر ضرورت وجود یک متولی و
مرجع واحد در حوزه صنایع، تغییر سیاست هاي مربوط به حوزه واردات در پی نوسانات ارزي را از مشکلات مهم بخش تولید عنوان

 
کرد. 

وي با تاکید بر موفقیت صنعت لوازم خانگی در تامین نیاز بازار داخل، تصریح کرد: بخش تولید وظیفه خود را در زمینه تولید کافی، با
کیفیت و با قیمت متناسب با هزینه تولید انجام داده، اما براي تداوم این شرایط نیاز به برخی اقدامات و اجراي سیاست هاي حمایتی

 
است. 

شهیدي با اشاره به نوسانات ارزي متوالی در دو دهه گذشته، به تاثیر آن بر سیاست هاي مربوط به حوزه تولید و صادرات اشاره کرد و
افزود: زمانی که شرایط ارزي کشور نامناسب شد، سیاست توجه به تولید داخل و تولیدکنندگان داخلی در پیش گرفته شد، ولی با

 
مساعد شدن وضعیت ارزي و بالا رفتن قیمت نفت، واردات افزایش پیدا کرد. 



وي تثبیت یک سیاست کلی در حمایت از تولیدکننده و ممنوعیت واردات کالا هاي مشابه تولید داخل را خواستار شد و اظهار داشت:
ظرفیت تولید داخل بسیار بالا است و در حال حاضر تنها 60 درصد ظرفیت تولید فعال است. از نظر کیفیت و خدمات پس از فروش
هم در وضعیت قابل قبولی هستیم، با توجه به تمام این موارد، نیاز بخش تولید این است یک برنامه چند ساله در خصوص ممنوعیت و
محدودیت هاي واردات اجرا شود تا تولیدکننده بتواند برنامه ریزي بلند مدت در راستاي جهش تولید و افزایش عمق ساخت داخل را

 
داشته باشد. 

شهیدي افزود: در شرایط فعلی تولیدکننده نمی داند در آینده چه وضعیت و شرایطی ایجاد می شود و اینکه با باز شدن درب هاي
واردات ممکن است تولید با مشکل روبرو شود و حتی واحد هاي تولیدي دچار آسیب جدي و ورشکستگی شوند؛ اتفاقی که در سال

 
هاي گذشته براي برخی از برند هاي ملی افتاد که بخشی از آن مربوط به سیاست هاي اعِمال شده در این حوزه بود. 

ضرورت ایجاد هماهنگی بین بخش هاي مختلف مرتبط با تولید دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویري با بیان اینکه
وزارت صمت متولی تولید در بخش صنعت است، پیروي و هماهنگی سایر دستگاه ها با این وزارتخانه را ضروري و لازم دانست و
تصریح کرد: اگر این همکاري، همگرایی و هماهنگی بین دستگاه ها ایجاد شود، بخش بزرگی از مشکلات بخش تولید و صنعت برطرف

 
خواهد شد. 

وي، واگرایی در ادبیات اداري وزراتخانه ها و دستگاه هاي مختلف را عامل ایجاد مشکل و مانع در تولید عنوان کرد و با انتقاد از جزیره
اي عمل کردن بخش هاي مختلف مرتبط با حوزه تولید، گفت: لازم است یک متولی براي حوزه صنعت مشخص شود که سایر بخش
ها در گمرك، بانک مرکزي، وزارت اقتصاد و دارایی، تامین اجتماعی و سایر بخش ها دستورات و مقررات آن را عملیاتی و اجرایی

 
کنند. 

در هر حال، با نزدیک شدن به زمان تشکیل دولتی جدید در کشور، تولیدکنندگان چشم انتظار اعمال سیاست هاي حمایتی از
تولیدات داخل از سوي مسئولان دولت آینده هستند که باید دید چه تدابیري در این بخش اندیشیده خواهد شد.



بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر

+اسامی امضاکنندگان

منبع: دانشجوشماره خبر:  257  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، بیانیه جریان گام دوم انقلاب اسلامی درباره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر
منتشر شد. بسمه تعالی قرن 15 پیشروي ماست. قرن بالندگی و برآمدن دوباره بر فراز تاریخ و تمدن. قرنِ گام دومِ ملتی که

از دره ها و پستی بلندي هاي پرالتهاب عبور کرده و حالا جوان و پرانگیزه، بر ...

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، بیانیه جریان گام دوم

 
انقلاب اسلامی درباره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر منتشر شد. 

 
بسمه تعالی 

قرن 15 پیشروي ماست. قرن بالندگی و برآمدن دوباره بر فراز تاریخ و
تمدن. قرنِ گام دومِ ملتی که از دره ها و پستی بلندي هاي پرالتهاب
عبور کرده و حالا جوان و پرانگیزه، بر سر شاهراه رسیدن به قله رسیده

 
است. 

 
شهر، تجلیِ تمام و کمالِ زیستن و حکمرانی است. تجلیِ اقتصاد، فرهنگ، روابط اجتماعی، علم، هویت و... 

شهر تا سامان نگیرد، انگار نظم و نظام اجتماعی شکل نگرفته است. تا تصویر رعناي شهر بر بومرنگ تمدنی کشیده نشود، انگار افق ها

 
براي تمدن سازي مبهم است. 

اکنون وقت آن است که براي شهر، گامی بزرگ و تحولی برداشته شود. مشکلات پیچیده چندده ساله آن، با عزمی جوانانه و توانی
مضاعف حل شود. مدیریت آن دستخوش تغییرات عدالتخواهانه و تحول آفرین بسیار گردد. کالبد خسته و رنجور آن از ستیزه جویی
هاي سرمایه دارانه، آرام و قرار گیرد. رشوه، رانت، و... که همچون اژد هایی هفت سر، مدیریت شهري را به فساد کشانده است، ریشه
کن شود. روحیه جهادي و حل مساله مردم، جاي بروکراسی و دیوانسالار هاي ناصواب را بگیرد. مردم و جوانان، به میدان بیایند و خود
مسئولیت ها را به دوش کشند و شهر با جوان سازي و مردمی سازي و اجتماعی سازي، دستخوش تحول شود. شهر نوآور بستر مشاغل

 
فراوان و ثروت آفرینی شده و فن آوري ها و پلت فرم ها، شرایط عادلانه تري را براي تحول خدمات شهري رقم بزند. 

 
در یک کلام شهر اسلامی با معماري و هویت و اصول شکل بگیرد تا شهرمان "شهر زندگی" باشد نه شهر مضطرب وحشی! 

تمام این تحولات، شدنی و در دسترس است، اگر جمعی جوان، دانا، کارآمد و مسلط بر مشکلات، عنان مدیریت شهر را به دست گیرد
تا راه را براي حضور جوانان طراح، راهبردي و تحول ساز در جایگاه تصمیم گیر و تصمیم ساز و همچنین جوانان جهادي تحول آفرین

 
در میدان ها و مناصب اجرایی فراهم سازد. 

اینک که به برگزاري ششمین دوره انتخابات شورا هاي اسلامی شهر و روستا نزدیک می شویم، براي جریان گام دوم انقلاب اسلامی،



 
هنگامه عزم ملی براي تحول آفرینی است. 

از این روي، انتخاب جوانانی شایسته، دانا، متخصص، مردمی، انقلابی و جهادي ضرورتی انکارناپذیر است که تنها به دست مردم رقم
خواهد خورد. تنها عزم مردم است که تحول واقعی را رقم خواهد زد. تنها حضور مردم است که پیشرفت واقعی را بنا خواهد کرد و

 
شهري پیشرفته، زیبا، عادلانه و عاري از فساد و تبعیض و محرومیت را پایه ریزي خواهد کرد. 

منشور گام دوم به ما آموخته است که عزمی سترگ داشته باشیم براي رقم زدن آینده. امیدوارانه حرکت کنیم و با روحیه جهادي،

 
مشکلات را پشت سر بگذاریم. 

جریان گام دوم انقلاب اسلامی با احترام به کاندیدا هاي محترم شورا هاي اسلامی شهر، مترصد است زمینه شناسایی و حمایت از

 
جوانان انقلابیِ همگام با مستضعفان و خادم توده هاي محروم را فراهم آورد. 

امید است با هوشیاري و درایت آحاد ملت فهیم و بزرگوار ایران اسلامی، با برگزیدن منتخبانی شایسته، باانگیزه، توانمند و نوآور در
انتخابات ششمین دوره شورا هاي اسلامی شهر ها و روستاها، کشور و میهن عزیز شاهد شکوفایی، رشد، پیشرفت همه جانبه و متوازن

 
بر مبناي عدالت اسلامی تحت هدایت هاي رهبري معظم و فرزانه انقلاب اسلامی باشد؛ ان شاءاالله. 

 
اسامی امضاکنندگان: 

 
سید نظام الدین موسوي: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
احمد نادري: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
سید یاسر جبرائیلی: رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردي اجراي سیاست هاي کلی نظام 

 
حجت االله عبدالملکی: معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) 

 
محمدمهدي اسماعیلی: عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 

 
مهدي دوستی: مجري طرح پالایشگاه ستاره خلیج فارس و معاون هلدینگ نفت و گاز قرارگاه خاتم الانبیا (ص) 

 
الهام آزاد: نماینده مردم نائین، خور و بیابانک در مجلس شوراي اسلامی 

 
احسان ارکانی: نماینده مردم نیشابور، فیروزه و زبرخان در مجلس شوراي اسلامی 

 
الهام اکبري: عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس 

 
روح االله سلگی: معاون اسبق مرکز بررسی هاي استراتژیک ریاست جمهوري 

 
روح االله ایزدخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم نادي: مداح اهل بیت؛ فعال اجتماعی فرهنگی 

 
معصومه پاشایی: نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس شوراي اسلامی 

 
مسعود امراللهی: مسئول بسیج اتاق اصناف ایران 

 
علی جدي: نماینده مردم شیروان در مجلس شوراي اسلامی 

 
عرفان خسرویان: استاد دانشگاه، رئیس سابق بسیج اساتید دانشگاه هاي تهران 

 
علی جعفري: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
اسماعیل احمدي: فعال اجتماعی 

 
محمدودود حیدري: رئیس سابق سازمان بسیج دانشجویی کشور 

 
علی عبدي: ادوار جنبش دانشجویی، مدیرعامل شرکت زمزم ایران 

 
علی خضریان: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بهیار مقیمی سارانی: حقوقدان 



 
مجتبی رضاخواه: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
بنیامین شکوهفر: رئیس اندیشکده حقوق شهري و شهروندي 

 
سمیه رفیعی: نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلام شهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی 

 
جعفر فرجی: مسئول قرارگاه اجتماعی قرب بقیۀاالله الاعظم (عج) 

 
مجتبی رئیسی: دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی 

 
حسین آبنیکی: رئیس مرکز توسعه و فناوري اطلاعات سازمان انرژي اتمی در دولت دهم 

 
محسن زنگنه: نماینده مردم تربت حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي واحدي: عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبائی 

 
محمد سرگزي: نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شوراي اسلامی 

 
حسین اخگرپور: دبیرکل جامعه اسلامی دانشجویان در دوره 97-96 

 
معین الدین سعیدي: نماینده مردم چابهار در مجلس شوراي اسلامی 

 
حجت الاسلام حسن شجاعی: نماینده مردم ابهر، خرمدره و سلطانیه در مجلس شوراي اسلامی 

 
زهرا شیخی: نماینده مردم اصفهان و ورزنه در مجلس شوراي اسلامی 

 
مهدي عسگري: نماینده مردم کرج در مجلس شوراي اسلامی 

 
علی علیزاده: نماینده مردم مراغه و عجبشیر در مجلس شوراي اسلامی 

 
محمدحسین قائد شرف: دبیر اسبق دفتر تحکیم وحدت 

 
سید علی قریشی: عضو هیئت علمی دانشگاه و مدیرمسئول مؤسسه فرهنگی ـ هنري قدیم الاحسان 

 
محمدرضا کاشفی: عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی 

 
عباس گلرو: نماینده مردم سمنان، مهدي شهر و سرخه در مجلس شوراي اسلامی 

 
میثم مظفر: رئیس مرکز مطالعات راهبردي دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام 

 
مجید نصیرایی: نماینده مردم فردوس، طبس، سرایان و بشرویه در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیک بین: نماینده مردم کاشمر در مجلس شوراي اسلامی 

 
جواد نیکی ملکی: رئیس اندیشکده تبیین 

 
محمد همت: رئیس مرکز راهبردي آب، انرژي و محیط زیست دانشگاه امام حسین (ع) 

 
مجتبی یوسفی: نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس شوراي اسلامی 

 
محسن میرحاجی: مسئول اسبق بسیج دانشجویی دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران 

 
محسن احمدي دبیر کانون آموزشی تربیتی گام دوم انقلاب 

 
علی سلطانی وش مدرس علوم سیاسی فعال سابق دانشجویی 

 
مجتبی ابراهیمی: معاون سابق نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 

 
حجت الاسلام کمال الدین خداداده: فعال فرهنگی 

 
روح االله اکبري: فعال اجتماعی 

 
کاوه اشتهاردي: فعال رسانه 

 
علیرضا معاف: تحلیلگر سیاسی 

 
محمدحسین ساعی: رئیس دانشگاه سوره 

محمد سرشار: فعال رسانه



صعود بورس ها در جهان

منبع: روزنامه روزانشماره خبر:  258  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش ایسنا به نقل از بلومبرگ، در نشست اخیر اعضاي کمیته بازار باز بانک مرکزي آمریکا بر ادامه سیاست هاي محرك
فعلی تا زمان مشاهده بهبود قابل توجه شرایط اقتصادي تاکید شد. آن طور که منابع خبري از مفاد این جلسه گزارش داده

اند، امکان تغییر در رویه فعلی و اتخاذ یک رویکرد انقباضی وجود (...) نوشته ...

به گزارش ایسنا به نقل از بلومبرگ، در نشست اخیر اعضاي کمیته بازار باز
بانک مرکزي آمریکا بر ادامه سیاست هاي محرك فعلی تا زمان مشاهده بهبود

 
قابل توجه شرایط اقتصادي تاکید شد. 

آن طور که منابع خبري از مفاد این جلسه گزارش داده اند، امکان تغییر در
رویه فعلی و اتخاذ یک رویکرد انقباضی وجود دارد اما با توجه به تمایل اعضا
براي رشد بیشتر اقتصادي انتظار نمی رود این اتفاق در آینده نزدیک رخ دهد
و احتمالا افزایش نرخ بهره در انتهاي سال جاري میلادي یا ابتداي سال آینده

 
اعمال خواهد شد.  

رابرت کاپلان- مدیر دفتر منطقه اي بانک مرکزي آمریکا در دالاس- گفته است به شخصه انتظار ندارد زودتر از سال آینده نرخ بهره
فعلی تغییر پیدا کند و تصمیم بر حفظ رویکرد فعلی است. به عقیده بسیاري از فعالان بازارهاي مالی، فدرال رزرو می خواهد پیش از
مقابله با افزایش قیمت ها، مساله رشد اقتصادي و اشتغال زایی را حل کند و به همین دلیل هم تصمیم گرفته است به طور موقت

 
میدان را براي تاخت و تاز تورم باز گذارد.   

اقتصادهاي بزرگ دنیا کماکان تحت تاثیر کرونا عملکرد بدي دارند: مرکز آمار انگلیس در گزارشی اعلام کرد اقتصاد این کشور در سه
ماهه منتهی به مارس به میزان 1.5 درصد کوچک شده است که این عملکرد 0.4 درصد کمتر از رشد ثبت شده بازه منتهی به ماه قبل
بوده است. سال قبل پنجمین اقتصاد بزرگ جهان 10 درصد کوچک شده بود که بدترین عملکرد اقتصاد این کشور طی سه قرن اخیر

 
بوده است. با کاهش محدودیت هاي کرونایی امید می رود رشد اقتصادي در فصل بعد مجددا به محدوده مثبت برگردد.    

داده هاي جدید منتشر شده از بخش خرده فروشی آمریکا نشان می دهد که در ماه آوریل رشد این بخش کلیدي اقتصاد امریکا به
صفر رسیده که این رشد یک درصد کمتر از رشد مورد انتظار قبلی بوده است. از آنجایی که بخش خرده فروشی تقریبا دو سوم کل بار
رشد اقتصادي آمریکا را روي دوش می کشد، آمار ضعیف ماه آوریل می تواند یک نشانه هشدار آشکار از کند شدن بیش از پیش

 
شتاب رشد اقتصادي این کشور باشد. انتظار می رود اقتصاد آمریکا امسال حدود هشت درصد رشد کند.   

در نخستین هفته از ماه می شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري در آمریکا با کاهش 34 هزارنفري به 473 هزار  نفر رسیده که
کمی فعالان بازار را نسبت به بهتر شدن وضعیت، حداقل در بازار کار امیدوار کرده است. این کاهش در حالی ثبت شد که انتظار می
رود روند متقاضیان صعودي باشد و به 490 هزار نفر برسد. بیشترین کاهش در شمار متقاضیان در ایالت هاي نیویورك، میشیگان،

ورمونت و فلوریدا به ثبت رسیده است. از طرف دیگر اما در جورجیا، واشنگتن و ایلینوي روند صعودي حفظ شده است.   



اگرچه معامله گران انتظار افزایش قابل توجه نرخ تورم آمریکا را داشتند اما اینکه متوسط نرخ تورم بزرگ ترین اقتصاد جهان در 12
ماه منتهی به آوریل با 1.6 درصد افزایش نسبت به دوره مشابه منتهی به ماه قبل به سطح 4.2 درصد رسیده، براي بسیاري از فعالان
شوکه آور بوده است به ویژه آنکه جروم پاول- رییس بانک مرکزي آمریکا- پیشتر وعده داده بود نرخ تورم در سطح معقولی از محدوده

 
دو درصدي عبور کند. این نرخ تورم بالاترین سطح تورمی ثبت شده در آمریکا در 13 سال اخیر بوده است.   

نگرانی از مسیر آینده نرخ تورم معامله گران را در بازارهاي مالی به وحشت انداخته است. نرخ تورم در بسیاري از مناطق از جمله در
آمریکا، آلمان و برخی از کشورهاي اروپایی دیگر از سطح هدفگذاري شده عبور کرده و دست بانک هاي مرکزي براي اتخاذ رویکرد
انقباضی به دلیل ضرورت تداوم حمایت ها از بخش هاي اقتصادي در برابر پیامدهاي کرونایی بسته است و این مساله در صورت وخیم

 
تر شدن می تواند خود منجر به پیدایش یک بحران جدید در جهان شود.   

 امیدواري ها به ثبت ارقام بالاي رشد اقتصادي پس از برنامه هاي واکسیناسیون سراسري کماکان در سطح بالایی باقی مانده است.
یک نظرسنجی جدید از اقتصاددانان نشان می دهد که میانگین رشد اقتصادي مورد انتظار آن ها براي آمریکا در سال جاري 7.6
درصد است که در صورت تحقق، بالاترین رشد ثبت شده سالانه این کشور طی 70 سال اخیر خواهد بود. از طرف دیگر اوضاع براي

 
چین احتمالا از این هم بهتر خواهد بود و رشد اقتصادي این کشور حدود هشت درصد پیش بینی می شود.   

تاکنون بیش از 165 میلیون و 974 هزار و 355 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 439 هزار و 149
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 105 نفر، برزیل با 441

 
هزار و 864 نفر، هند با 291 هزار و 303 نفر، مکزیک با 220 هزار و 850 نفر و انگلیس با 127 هزار و 701 نفر بوده است. 

جوزف اشتلوتسفوتز &– کارشناس ارشد سرمایه گذاري در موسسه اوپنهایمر اینوستمنتز &– گفت: کم کم در حال بازگشت به سطح
اقتصادي قبل از آغاز کرونا هستیم و این یک پیشرفت بزرگ و نشانه اي دلگرم کننده در غلبه بر یکی از جدي ترین بحران هاي مالی
معاصر است. در نیمه دوم امسال مطمینا اخبار بهتر بیشتري خواهیم داشت اما قطعا روزهاي پرنوسان بازارهاي مالی تکرار خواهد شد

 
چرا که هنوز هیچ کس نسبت به اینکه بحران به طور کامل پشت سر گذاشته شده است اطمینان ندارد. 

 
بورس آمریکا 

در وال استریت همه شاخص ها صعودي بودند؛ تا جایی که هر سه شاخص اصلی بورسی در سطح بالا تري از روز قبل خود بسته

 
شدند. 

شاخص «داوجونز ایدانستریال اوریج» با 0.64 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 34 هزار و 113.71 واحد بسته شد. شاخص
«اس اند پی 500» با 1.14 درصد افزایش تا سطح 4161.59 واحدي بالا رفت و دیگر شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی «نزدك

 
کامپوزیت» با 1.77 درصد صعود در سطح 13 هزار و 535.62 واحدي بسته شد. 

 
بورس هاي اروپایی 

در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، شاخص "فوتسی 100" بورس لندن با 1.0 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 7019.79
واحد بسته شد.  شاخص "دکس 30" بورس فرانکفورت در آلمان با افزایش 1.7 درصدي و ایستادن در سطح 15 هزار و 370.26



واحدي به کار خود خاتمه داد و شاخص "کک 40" بورس پاریس با پیشروي 1.29 درصدي در سطح 6343.58 واحد بسته شد. در

 
مادرید شاخص "ایبکس 35" 0.59 درصد بالا رفت و به 9124.30 واحد رسید. 

 
بورس هاي آسیایی 

در معاملات بورس هاي آسیا، شاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ تا جایی که شاخص "نیک کی 225" بورس توکیو ژاپن با صعود
0.19 درصدي تا سطح 28 هزار و 98.25 واحدي بالا رفت. شاخص "هانگ سنگ" بورس هنگ کنگ 0.5 درصد پایین رفت و در
سطح 28 هزار و 450.29 واحد بسته شد. در چین شاخص "شانگهاي  کامپوزیت" افزایش 0.27 درصدي را تجربه کرد و در سطح
5186.41 واحد بسته شد. در استرالیا شاخص "اس اند پی اس اند ایکس 200" بورس سیدنی با 1.27 درصد صعود و ایستادن در
سطح 7019.56 واحدي به کار خود خاتمه داد. در بین دیگر شاخص هاي مهم آسیایی، شاخص " تاپیکس" ژاپن صعودي بود. (معیار

 
محاسبه تغییرات قیمتی، ساعت پایانی معاملات روزانه بورس نیویورك بوده است.) 

 
نفت 

در بازار طلاي سیاه روند قیمت ها نزولی بود. هر بشکه نفت "وست تگزاس اینتر مدیت" با 1.7 درصد کاهش به 62.05 دلار رسید و

 
نفت خام برنت دریاي شمال با ریزش 1.39 درصدي به ازاي 65.07 دلار در هر بشکه مبادله شد. 

 
طلا و نقره 

همچنین در بازار فلزات گران بها، بهاي هر اونس طلا با افزایش 0.25 درصدي نسبت به روز قبل در سطح 1875.05 دلار معامله شد.

 
هر اونس نقره با افزایش 0.16 درصدي به ازاي 27.84 دلار مبادله شد. 

انتهاي پیام



ظرفیت گلخانه هاي آذربایجان غربی به 10 هزارتن در سال افزایش یافت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  259  |  تاریخ: 1400/02/31

ارومیه – رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی گفت: امروز با افتتاح گلخانه هیدروپونیک ارومیه ظرفیت گلخانه اي
استان به 10 هزار تن در سال افزایش یافت.

ارومیه – رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی
گفت: امروز با افتتاح گلخانه هیدروپونیک ارومیه ظرفیت

 
گلخانه اي استان به 10 هزار تن در سال افزایش یافت. 

به گزارش خبرنگار مهر، اکبر کرامتی صبح جمعه در آئین
بهره برداري فاز اول گلخانه هیدروپونیک سبزي و صیفی
ارومیه افزود: تعداد 24 واحد گلخانه تولید سبزي و صیفی
با ظرفیت تولید 9400 تن در سال در آذربایجان غربی
وجود دارد که با افتتاح این واحد به تعداد 25 واحد گلخانه

 
اي با ظرفیت تولید 10 هزار تن در سال افزایش یافت. 

وي با اشاره به اهمیت کشت هاي متراکم گلخانه اي اظهار کرد: با توجه به نیاز روزافزون بازار و تولید محصولات خارج از فصل، این

 
روش تولید و کشت، امروزه به یکی از سود آورترین بخش هاي کشاورزي تبدیل شده است. 

کرامتی با بیان اینکه کشت گلخانه اي باعث افزایش ده برابري تولید در واحد سطح در مقایسه با هواي آزاد می شود، افزود: از دیگر
مزایاي کشت گلخانه اي تولید یک نوع محصول چند نوبت در سال، استفاده از اراضی غیرقابل کشت با سیستم هیدروپونیک، افزایش
کیفیت محصول تولیدي، عدم وابستگی تولید به شرایط محیطی و امکان بازاریابی مناسب و تنظیم برنامه کشت مطابق با نیاز بازار،

 
تداوم کار و تولید محصول در تمام فصل هاي سال با توجه به امکان کنترل عوامل محیطی و تنظیم شرایط مورد نیاز گیاه است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی عنوان کرد: این گلخانه هیدروپونیک به مساحت 1.5 هکتار در روستاي گنگچین

 
شهرستان ارومیه واقع شده است که محصول این واحد تولیدي عمدتاً سبزي و صیفی (خیار) و بخشی توت فرنگی است. 

کرامتی تصریح کرد: براي راه اندازي این واحد تولیدي بیش از 200 میلیارد هزینه شده است که 37.6 میلیارد ریال تسهیلات بانکی از
محل اعتبارات اشتغال پایدار روستایی و9.4 میلیارد ریال سهم آورده متقاضی از تسهیلات و153 میلیارد ریال سرمایه گذاري شخصی

 
مجري طرح بوده است. 

وي با بیان اینکه با راه اندازي این واحد تولیدي براي 20 نفر به صورت مستقیم و 30 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغالزایی می شود،
تاکید کرد: فاز دوم این طرح نیز با راه اندازي سیستم سورت و بسته بندي به طور کامل در هفته جهاد کشاورزي امسال افتتاح خواهد

 
شد. 



امروز جمعه فاز اول گلخانه هیدوروپونیک سبزي و صیفی با ظرفیت تولید سالانه 600 تن در روستاي گنگچین شهرستان ارومیه با

 
حضور استاندار و رئیس سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی افتتاح شد. 

در این واحد گلخانه اي که مجهز به سیستم کف گرمایشی، سیستم کامل co2 و کنترل مدار بسته هوشمند آب است، انواع نشا
محصولات جالیزي و صیفی اعم از هندوان، ملون، خیار، گوجه فرنگی، فیسالیس و تکثیر توت فرنگی انجام می شود و محصولات
تولیدي این گلخانه طی قرارداد منعقده فی مابین به کشور اوکراین روسیه صادر و به صورت کشاورزي قراردادي محصول تولید و روانه

بازار مصرف داخلی و خارجی می شود.



ارسال یک نظر در: ''معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می

شوند/ عرضه در بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت''

منبع: معدن 24شماره خبر:  260  |  تاریخ: 1400/02/31

امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي تعیین قیمت مواد
معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده است. این در حالی

است که فرمول ها و روش هاي...

صباغ اظهار داشت: تاکنون فرمول مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا سایر محصولات مرتبط با حوزه معدن وجود
نداشت و طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي فروش راضی کنند مجبور به استفاده از مکانیزم
فروش مزایده اي بودند. در این بین فرآیند موجود در بورس کالا به جهت سادگی و شفافیت بسیار بهتر از مزایده هاي سنتی گذشته

 
است. 

 
روند منطقی قیمت محصولات معدنی 

صباغ با اشاره به اینکه اخیرا موجی منطقی را براي کشف قیمت از طریق بورس کالا در میان معدنی ها شاهد هستیم اظهار داشت:
این اقدامی است که به نظر می رسد در آینده با افزایش عرضه ها بتواند قیمت محصولات معدنی را شفاف و در دسترس عموم قرار

 
دهد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: اتفاقی که در بورس کالا و قیمت هاي کشف شده در آن رخ می دهد این است که
بورس، حباب میان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده را شفاف کرده و در بسیاري از مواقع از بین می برد. این حباب که بسیار هم
مهم است تا پیش از عرضه محصولات در بورس کالا عمدتا نصیب تجار و افراد غیر حوزه تولید می شد. به بیان ساده تر قدرت چانه
زنی و عدم وجود قیمت، گاهی باعث می شود افراد غیر از حوزه تولید و واسطه ها، سود هنگفتی را کسب کنند. با این تفاسیر اینکه

 
شرایطی یکسانی براي خرید و فروش محصولات ایجاد شده، فرصت خوبی است و در آینده شاهد افزایش معاملات هم خواهیم بود. 

وي در پاسخ به این سوال که ضرایب قیمتی میان کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی تغییري داشته یا نه گفت: ضرایب قیمتی نه تنها
تابع قیمت فولاد است بلکه نرخ دلار، قیمت هاي جهانی و مکان جغرافیایی تولید و مصرف بر روي آن اثرگذار است. پر واضح است که
هزینه هاي حمل و نقل در ضرایب مربوطه تاثیرگذار بوده و مصرف کنندگان این پارامتر مهم را نیز در محاسبات خرید از بورس کالا

 
مدنظر قرار می دهند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو ادامه داد: قیمت هاي جهانی، عوارض صادراتی و هزینه هاي حمل نیز از آن جهت در
نرخ هاي تعیین شده مهم است که در آینده در صورت نبود متقاضی براي محصول عرضه شده در بورس، امکان صادرات براي محصول
مربوطه فراهم خواهد بود. انتظار ما این است که شرکت هاي مختلف براساس کیفیت محصول، جانمایی و زمان عرضه، قیمت هاي

 
مختلفی را ارائه دهند. 

وي تصریح کرد: ضرایب قیمتی چادرملو با عرضه سنگ آهن و کنسانتره در بورس کالا شفاف شده و با عرضه کنسانتره و گندله گل



 
گهر و آهن اسفنجی سایر شرکت ها در بورس این ضرایب به مرور زمان شفاف تر و دقیق تر هم خواهد شد. 

 
سازوکار بورس، محرك سرمایه گذاري در بخش معدن 

صباغ در خصوص تاثیر عرضه زنجیره بالادست فولاد در بورس کالا بر افزایش سرمایه گذاري ها در حوزه معدن گفت: این اقدام قطعا
محرك سرمایه گذاري در حوزه معدن خواهد بود. البته حوزه معدن اکنون جدا از منابع مالی به پتانسیل هاي سرمایه گذاري نیازمند
است یعنی معدن، پروژه می خواهد. براي آنکه بتوانیم پروژه هایی در حوزه معدن به ویژه سنگ آهن تعریف کنیم لازم است که میزان
اکتشافات کشور را افزایش دهیم تا ذخایر بزرگتري کشف شوند و در ادامه بر روي آنها برنامه سرمایه گذاري صورت گیرد. زمانی که
ذخایر محدود باشند نمی توان پروژه هاي متعدد معدنی و سرمایه گذاري زیادي تعریف کرد و در نتیجه شرکت ها مجبور به سرمایه

 
گذاري در سایر بخش ها خواهند بود و در زنجیره حرکت کنند. 

وي تاکید کرد: بنابراین یکی از اقداماتی که دولت باید در جهت رشد سرمایه گذاري در حوزه معدن انجام دهد کمک به تعریف یا
افزایش پروژه هاي معدنی در کشور است تا واحدهاي معدنی با منابع مالی خود آنرا اجرا نمایند و اکنون فرصت خوبی براي این کار
است. دولت می تواند با تسهیل فرآیندها و شرایط اکتشاف در کشور و همینطور آزادسازي محدوده هاي معدنی براي بخش خصوصی و
گسترش این کار، محرك کافی و لازم را براي سرمایه گذاري حوزه معدن در آینده فراهم کرده و رشد اشتغال و افزایش سطح تولیدات

 
معدنی را رقم بزند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو در بخش پایانی صحبت هاي خود ضمن اشاره به عرضه موفق آهن اسفنجی در بورس

 
کالا طی هفته گذشته عنوان کرد: رقیب آهن اسفنجی در بازار، قراضه است. 

قراضه اکنون در ایران به بهاي بیش از 10 میلیون تومان به ازاي هر تن فروخته می شود در حالی که آهن اسفنجی بعد از رقابت 5
درصدي 8200 تومان به ازاي کیلوگرم فروخته شد، هرچند که هنوز اختلاف وجود دارد اما با افزایش عرضه آهن اسفنجی در بورس

 
کالا در آینده می توانیم ثبات قیمتی را شاهد باشیم. 

 
هدف از عرضه ها در بورس چیست؟ 

صباغ تصریح کرد: موضوع مهمی که فعالان زنجیره فولاد باید به آن توجه کنند این است که هدف از عرضه سنگ آهن، کنسانتره،
گندله و آهن اسفنجی در بورس کالا افزایش قیمت نیست بلکه هدفی که شرکت ها به دنبال آن هستند کشف بهینه قیمت است و

 
قطعا اگر حجم عرضه افزایش پیدا کند از کشف قیمت ها نیز می توان اطمینان بیشتري داشت. 

وي با تاکید دوباره این موضوع که هدف از عرضه محصولات زنجیره بالادستی فولاد در بورس کالا گران کردن این محصولات نیست
افزود: اکنون قیمت ها به صورت نقطه اي و spot است اما زمانی که بتوان به صورت ماهانه یک یا 2 میلیون تن کنسانتره و گندله در
بورس عرضه کرد آن وقت می توان گفت قیمت ها به نقطه واقعی خود نزدیک شده است؛ بنابراین هدف از عرضه تنها شفاف شدن نرخ

هاست.



معدنی ها به مرور داراي فرمول و مرجع شفاف قیمت می شوند/ عرضه در

بورس یعنی کشف بهینه قیمت نه رشد قیمت

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  261  |  تاریخ: 1400/02/31

دنیاي معدن -امیر صباغ مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو گفت: عدم وجود یک فرمول و مرجع شفاف براي
تعیین قیمت مواد معدنی در کشور، باعث استقبال شرکت ها براي انجام معاملات و کشف قیمت از طریق بورس کالا شده

است. این در حالی است که فرمول ها و روش هاي کشف قیمت شرکت هاي پایین دست مانند ...

به گزارش دنیاي معدن، صباغ در گفت و گویی اظهار داشت: تاکنون فرمول مشخصی براي قیمت گذاري سنگ آهن یا سایر
محصولات مرتبط با حوزه معدن وجود نداشت و طبیعتا شرکت ها براي آنکه بتوانند سهامداران خود را نسبت به قیمت هاي فروش
راضی کنند مجبور به استفاده از مکانیزم فروش مزایده اي بودند. در این بین فرآیند موجود در بورس کالا به جهت سادگی و شفافیت

 
بسیار بهتر از مزایده هاي سنتی گذشته است. 

 
روند منطقی قیمت محصولات معدنی 

صباغ با اشاره به اینکه اخیرا موجی منطقی را براي کشف قیمت از طریق بورس کالا در میان معدنی ها شاهد هستیم اظهار داشت:
این اقدامی است که به نظر می رسد در آینده با افزایش عرضه ها بتواند قیمت محصولات معدنی را شفاف و در دسترس عموم قرار

 
دهد. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: اتفاقی که در بورس کالا و قیمت هاي کشف شده در آن رخ می دهد این است که
بورس، حباب میان قیمت تولیدکننده و مصرف کننده را شفاف کرده و در بسیاري از مواقع از بین می برد. این حباب که بسیار هم
مهم است تا پیش از عرضه محصولات در بورس کالا عمدتا نصیب تجار و افراد غیر حوزه تولید می شد. به بیان ساده تر قدرت چانه
زنی و عدم وجود قیمت، گاهی باعث می شود افراد غیر از حوزه تولید و واسطه ها، سود هنگفتی را کسب کنند. با این تفاسیر اینکه

 
شرایطی یکسانی براي خرید و فروش محصولات ایجاد شده، فرصت خوبی است و در آینده شاهد افزایش معاملات هم خواهیم بود. 

وي در پاسخ به این سوال که ضرایب قیمتی میان کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی تغییري داشته یا نه گفت: ضرایب قیمتی نه تنها
تابع قیمت فولاد است بلکه نرخ دلار، قیمت هاي جهانی و مکان جغرافیایی تولید و مصرف بر روي آن اثرگذار است. پر واضح است که
هزینه هاي حمل و نقل در ضرایب مربوطه تاثیرگذار بوده و مصرف کنندگان این پارامتر مهم را نیز در محاسبات خرید از بورس کالا

 
مدنظر قرار می دهند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو ادامه داد: قیمت هاي جهانی، عوارض صادراتی و هزینه هاي حمل نیز از آن جهت در
نرخ هاي تعیین شده مهم است که در آینده در صورت نبود متقاضی براي محصول عرضه شده در بورس، امکان صادرات براي محصول
مربوطه فراهم خواهد بود. انتظار ما این است که شرکت هاي مختلف براساس کیفیت محصول، جانمایی و زمان عرضه، قیمت هاي

 
مختلفی را ارائه دهند. 

وي تصریح کرد: ضرایب قیمتی چادرملو با عرضه سنگ آهن و کنسانتره در بورس کالا شفاف شده و با عرضه کنسانتره و گندله گل



 
گهر و آهن اسفنجی سایر شرکت ها در بورس این ضرایب به مرور زمان شفاف تر و دقیق تر هم خواهد شد. 

 
سازوکار بورس، محرك سرمایه گذاري در بخش معدن 

صباغ در خصوص تاثیر عرضه زنجیره بالادست فولاد در بورس کالا بر افزایش سرمایه گذاري ها در حوزه معدن گفت: این اقدام قطعا
محرك سرمایه گذاري در حوزه معدن خواهد بود. البته حوزه معدن اکنون جدا از منابع مالی به پتانسیل هاي سرمایه گذاري نیازمند
است یعنی معدن، پروژه می خواهد. براي آنکه بتوانیم پروژه هایی در حوزه معدن به ویژه سنگ آهن تعریف کنیم لازم است که میزان
اکتشافات کشور را افزایش دهیم تا ذخایر بزرگتري کشف شوند و در ادامه بر روي آنها برنامه سرمایه گذاري صورت گیرد. زمانی که
ذخایر محدود باشند نمی توان پروژه هاي متعدد معدنی و سرمایه گذاري زیادي تعریف کرد و در نتیجه شرکت ها مجبور به سرمایه

 
گذاري در سایر بخش ها خواهند بود و در زنجیره حرکت کنند. 

وي تاکید کرد: بنابراین یکی از اقداماتی که دولت باید در جهت رشد سرمایه گذاري در حوزه معدن انجام دهد کمک به تعریف یا
افزایش پروژه هاي معدنی در کشور است تا واحدهاي معدنی با منابع مالی خود آنرا اجرا نمایند و اکنون فرصت خوبی براي این کار
است. دولت می تواند با تسهیل فرآیندها و شرایط اکتشاف در کشور و همینطور آزادسازي محدوده هاي معدنی براي بخش خصوصی و
گسترش این کار، محرك کافی و لازم را براي سرمایه گذاري حوزه معدن در آینده فراهم کرده و رشد اشتغال و افزایش سطح تولیدات

 
معدنی را رقم بزند. 

مدیر اقتصادي و توسعه سرمایه گذاري ایمیدرو در بخش پایانی صحبت هاي خود ضمن اشاره به عرضه موفق آهن اسفنجی در بورس

 
کالا طی هفته گذشته عنوان کرد: رقیب آهن اسفنجی در بازار، قراضه است. 

قراضه اکنون در ایران به بهاي بیش از 10 میلیون تومان به ازاي هر تن فروخته می شود در حالی که آهن اسفنجی بعد از رقابت 5
درصدي 8200 تومان به ازاي کیلوگرم فروخته شد، هرچند که هنوز اختلاف وجود دارد اما با افزایش عرضه آهن اسفنجی در بورس

 
کالا در آینده می توانیم ثبات قیمتی را شاهد باشیم. 

 
هدف از عرضه ها در بورس چیست؟ 

صباغ تصریح کرد: موضوع مهمی که فعالان زنجیره فولاد باید به آن توجه کنند این است که هدف از عرضه سنگ آهن، کنسانتره،
گندله و آهن اسفنجی در بورس کالا افزایش قیمت نیست بلکه هدفی که شرکت ها به دنبال آن هستند کشف بهینه قیمت است و

 
قطعا اگر حجم عرضه افزایش پیدا کند از کشف قیمت ها نیز می توان اطمینان بیشتري داشت. 

وي با تاکید دوباره این موضوع که هدف از عرضه محصولات زنجیره بالادستی فولاد در بورس کالا گران کردن این محصولات نیست
افزود: اکنون قیمت ها به صورت نقطه اي و spot است اما زمانی که بتوان به صورت ماهانه یک یا 2 میلیون تن کنسانتره و گندله در
بورس عرضه کرد آن وقت می توان گفت قیمت ها به نقطه واقعی خود نزدیک شده است؛ بنابراین هدف از عرضه تنها شفاف شدن نرخ

هاست.کالا خبر



دکتر طهرانچی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را تبریک گفت

منبع: ایسکاشماره خبر:  262  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در پیامی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به استادان، کارمندان و دانشجویان
این دانشگاه تبریک گفت.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در پیامی فرارسیدن سالگرد
تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به استادان، کارمندان و

 
دانشجویان این دانشگاه تبریک گفت. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران دانشجویی(ایسکانیوز)، دکتر
محمدمهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور
پیامی فرارسیدن سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به
استادان، کارمندان و دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی

 
تبریک گفت. 

در بخش ابتدایی این پیام آمده است: با حمد و ستایش به محضر باري تعالی و درود بر پیامبر خاتم(ص) و اهل بیت کرامش که چراغ
راه بشریت  اند. فرارسیدن سی و نهمین سالگرد تاسیس دانشگاه آزاد اسلامی و ورود به چهل سالگی این دانشگاه را به اعضاي این

 
خانواده بزرگ و خدمتگزار به عرصه علم و دانش تبریک می گویم. 

در این پیام مطرح شده است: دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان مولود انقلاب، مجموعه بی نظیري است که با کمک پربرکت امام راحل،
هدایت مدبرانه مقام معظم رهبري و تلاش دست اندرکارانش در جمهوري اسلامی ایران معنا پیدا کرد و امروز به قطب بزرگ علم و

 
فناوري تبدیل گردیده و در حال حاضر نیمی از بار آموزش عالی کشور را برعهده دارد. 

دکتر طهرانچی بیان کرد: به واقع دستاوردها و موفقیت هاي بزرگی که در این دانشگاه رقم می خورد، به دلیل مشارکت و تعامل همه
بخش هاي دانشگاه است. جا دارد از زحمات همه اعضاي هیات علمی پرتلاش و دلسوز و کارمندان خدوم تشکر و قدردانی کنم که با
پشتکار و جدیت موجب پیشرفت این دانشگاه شده اند. امیدوارم در ماه هاي پیش رو با فراگیري واکسیناسیون اقشار مختلف و به ویژه

 
جامعه دانشگاهی، شاهد برگزاري کلاسهاي حضوري در دانشگاه ها باشیم. 

در این پیام عنوان شده است: در یک سال اخیر به دلیل تداوم شیوع ویروس کرونا امکان آموزش حضوري در دانشگاه فراهم نبود و در
این مدت همه همکاران در واحدهاي دانشگاهی به ویژه بخش فناوري اطلاعات کوشیدند بستر مناسبی براي ارائه خدمات غیرحضوري
ایجاد شود که این امر پس از یکپارچگی شبکه دانشگاه نسبت به گذشته ملموس بود. امیدوارم با تقویت نقاط قوت و رفع برخی

 
نواقص، سطح کیفی خدمات شبکه اي دانشگاه در حوزه هاي مختلف ارتقاء پیدا کند. 

در بخش دیگري از این پیان آمده است: امروز در دانشگاه آزاد اسلامی به تأسی از اندیشه ها و مکتب امام خمینی(ره) و منویات مقام
معظم رهبري به دنبال تحولی کارآمد هستیم. به همین جهت، اجراي برنامه راهبردي عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی براساس آمایش



منطقه اي، اجتماعی، اقتصادي و فناوري در استانها در دستور کار قرار گرفته و در این راستا توجه به حوزه دارو، صنایع خلاق و امنیت
غذایی را در اولویت برنامه ها قرار داده ایم که با وجود داشتن بزرگترین شبکه دانشگاهی، می توان به هدف تعیین شده دست پیدا
کرد. خوشبختانه در یک سال گذشته اقدامات خوبی در دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفته است؛ دانشگاه با سامانه «آموزشیار» تقویت
و با سامانه «پژوهشیار» به سازمانی پژوهشی تبدیل شد و به دنبال این هستیم که دانشگاهی در تراز انقلاب اسلامی، کارآمد و توسعه

 
یافته داشته باشیم. 

در این پیام تاکیده شده است: به واقع یکی از ویژگی هاي خاص دانشگاه آزاد اسلامی این است که تنها نهاد تعلیم و تربیت یکپارچه
در کشور به شمار می رود و این نظام یکپارچه می تواند اثربخش باشد. از این رو امروز دانشگاه آزاد اسلامی یکی از محیط هاي جهاد
علمی است که در تمامی عرصه هاي علم و فناوري حضوري فعال دارد. پاسخگو بودن و هوشمندسازي دانشگاه، مساله محوري، ایجاد
سراهاي نوآوري و اجراي طرح پویش با هدف اشتغال جوانان و توجه به اقتصاد شهرها از جمله برنامه هاي دیگر دانشگاه آزاد اسلامی
در سال جاري خواهد بود و تلاش می کنیم ساختار سوم دانشگاه را با کمک همه همکاران در دانشگاه کلید بزنیم، به طوري که

 
سازمانی فناور، خلاق، آموزش و پژوهش محور با هدف خلق محصول داشته باشیم. 

در بخش پایانی این پیام امده است: معتقدم، تولید علم نافع و تربیت نیروي انسانی کارآمد می تواند موتور این دانشگاه را به خوبی
حرکت دهد و اثرات آن در توسعه پایدار کشور ملموس باشد؛ به همین دلیل رویکردهاي حل مساله، تربیت نیروي انسانی توانمند،
افزایش دانش، تعالی فردي و اجتماعی را به عنوان برنامه هاي عملیاتی در نظر گرفته ایم. توجه به معیشت کارمندان و اعضاي هیات
علمی یکی دیگر از اولویت هاي مهم و اثرگذار در این برنامه خواهد بود و می کوشیم در سال 1400 به این هدفگذاري معنا ببخشیم تا
بدین وسیله قدردان زحمات این خانواده شریف باشیم. در پایان مجدداً سالگرد تأسیس دانشگاه آزاد اسلامی را به استادان دلسوز،
همکاران خدوم و دانشجویان عزیز این خانواده بزرگ تبریک و تهنیت می گویم. عزت و توفیق روز افزون همگان را از خداوند متعال

 
خواستارم و امیدوارم در راه خدمت به کشور و مردم شریف ایران اسلامی سربلند باشیم. 

انتهاي پیام /



زیر و بم زندگی ایلان ماسک/ هشداري که مدیر تسلا درباره احضار شیطان با

هوش مصنوعی داد!

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  263  |  تاریخ: 1400/02/31

در این گزارش به زندگی شخصی، کاري، مواضع سیاسی و هدف ها و آرزوهاي ایلان ماسک مدیرعامل شرکت تسلا موتورز
پرداخته شده است.

به گزارش خبرنگار حوزه دریچه فناوري گروه فضاي مجازي باشگاه خبرنگاران جوان، نیمه دموکرات، نیمه جمهوري خواه. او
خودش را اینگونه توصیف می کند: "من میانه رو هستم، از نظر اجتماعی لیبرال و محافظه کار مالی هستم". آرزویش این است که در
مریخ بمیرد، زیرا همانطور که خودش توصیف می کند بیگانه اي روي زمین است. با 180 میلیارد دارایی، ثروتمندترین فرد جهان
است و انتظار دارد بیشتر پول خود را صرف ساختن یک کلنی انسانی در مریخ کند و تعجب آور نخواهد بود اگر این پروژه تمام دارایی

 
او را از بین ببرد. 

این ها توصیفات مردي است به نام ایلان ماسک! او متولد سال 1971 در پرتوریا، آفریقاي جنوبی، از پدري آفریقایی تبار و مادري
کانادایی است. او مراحل اولیه زندگی اش را به تنهایی و با تدریس برنامه هاي رایانه اي گذراند و پس از مدتی به کانادا رفت و در
دانشگاه «کوئینز» مشغول به تحصیل شد، اما او فقط دو سال در آنجا ماند و بعد از آن به دانشگاه «پنسیلوانیا» رفت و از کالج هنر و
علوم مدرك اقتصاد و مدرك فیزیک را گرفت. ماسک دکتراي خود را در سال 1995 در فیزیک کاربردي و علوم مواد در دانشگاه

 
استنفورد آغاز کرد، اما پس از جذب در رشته کارآفرینی، این فیزیک را به کلی رها کرد. 

 
بیشتر بخوانید 

- برنامه هاي ایلان ماسک براي آینده / کاشت سنسور بیسیم در مغز میمون توسط ایلان ماسک شروع موفقیت هاي ماسک اولین
شرکتی که ایلان ماسک بنیانگذار آن بود، یک شرکت برنامه نویسی وب سایت بود که Compaq در سال 1999 با قیمت 340
میلیون دلار این شرکت را از او خرید. با این مبلغ، ماسک یک شرکت پرداخت آنلاین تأسیس کرد، که در سال 2000 با یک شرکت
دیگر ادغام شد که امروزه به عنوان شرکت معروف PayPal شناخته می شود که eBay آن را به قیمت 1.5 میلیارد دلار خرید. در
همان سال، ماسک مهمترین شرکتش یعنی «اسپیس ایکس» را براي ساخت سفینه فضایی و راه اندازي مأموریت هاي فضایی تأسیس

 
کرد. وي براي تأسیس آن ها به دنبال کسب درآمد براي رسیدن به هدفش یعنی فرستادن مردم به مریخ نبود. 



 
 

با این حال، بزرگترین و مشهورترین موفقیت وي در سال 2003 و مشارکت در تأسیس تسلا موتورز بود، شرکتی که در زمینه تولید
اتومبیل هاي الکتریکی و تولید سیستم هاي خورشیدي فعالیت دارد. با 700 میلیارد دارایی این شرکت می توان فورد، جنرال موتورز،

 
بی ام و، فولکس واگن و فیات کرایسلر را خریداري کرد و پول کافی براي خرید فراري نیز باقی خواهد ماند. 

 
 

تا سال 2006، او از ساخت نیروگاه Solar City به عنوان ارائه دهنده خدمات انرژي خورشیدي الهام گرفت. وي در سال 2015 به
تأسیس OpenAI، یک شرکت تحقیقاتی غیرانتفاعی کمک کرد که هدف آن پیشرفت هوش مصنوعی است. یک سال بعد، وي یک
شرکت تخصصی در زمینه نوروتکنولوژي، Neuralink را تأسیس کرد، که در توسعه راه هاي ارتباطی مغز انسان با رایانه تمرکز دارد

 
و در پایان همان سال یک شرکت تونل و زیرساخت براي خلاص شدن از ازدحام ترافیک در لس آنجلس تاسیس کرد. 



 
 

ایلان ماسک، مشاور دونالد ترامپ از نظر سیاسی، ماسک در سال 2016، به عضویت کمیته مشورتی دونالد ترامپ، نامزد جمهوري
خواه درآمد. اما او در اعتراض به تصمیم ترامپ براي خروج از توافق نامه پاریس در مورد تغییرات آب و هوایی، در سال 2017 از این
کمیته استعفا داد. ماسک خود را «آمریکایی سر سخت» می داند. به گفته او، ایالات متحده بزرگترین کشوري است که در زمین یافت
می شود و بزرگترین قدرت را در بهترین کشور دارد. وي همچنین معتقد است که "اگر ایالات متحده نبود، هیچ دموکراسی در جهان
وجود نداشت. " قبل از انتخاب ترامپ به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده، ماسک با انتقاد از ترامپ گفت: "من شدیدا معتقدم که
ترامپ ممکن است مرد مناسبی براي این سمت نباشد. من او را شخصیت خوبی براي سمت ریاست جمهوري در ایالات متحده نمی

 
دانم. " 

 
 

هوش مصنوعی یا احضار شیطان؟! اگرچه او یک شرکت هوش مصنوعی تأسیس کرد، اما وي درباره خطر هاي احتمالی هوش مصنوعی
هشدار می دهد، و آن را «بزرگترین تهدید براي بقاي نژاد بشر» توصیف می کند و بر لزوم نظارت در سطح ملی و بین المللی براي
اطمینان از اینکه انسان هیچ اقدامی بی پروا انجام ندهد، تاکید کرد. وي همچنین توسعه هوش مصنوعی را «احضار شیطان» توصیف

 
کرد. 



 
 

ماسک مردي با مشکلات متعدد تجارب ماسک در روز هاي اول تاسیس شرکت هایش موفقیت آمیز نبود، زیرا شرکت هاي وي با انواع
و اقسام مشکلاتی که ممکن است هنگام راه اندازي شرکت ها روبه رو شوند، مواجه بودند. در اسپیس ایکس، آزمایش هاي پرتاب
موشک سه بار متوالی با شکست مواجه شد و تسلا با مشکلات تولید، زنجیره تامین و طراحی روبه رو بود. با این وجود، اگر پروژه
هایش، که در آن سرمایه هاي هنگفتی سرمایه گذاري کرده بود، به شکست انجامید، اهمیتی نمی دهد که مردم چگونه او را نگاه می

 
کنند یا او را مسخره می کنند. 

 
 

وقتی بحران مالی جهانی در سال 2008 آغاز شد، ماسک با انتخاب دشواري روبه رو شد. او می گوید: "من از اندازه اندوه و گریه خودم

 
در آن زمان شگفت زده شدم، تا حدي که بسیاري از انجمن ها ساعت هایی را براي پایان و ورشکستگی تسلا معین می کردند. " 

ماسک آنقدر براي شرکت هاي خود هزینه کرد که کارش به جایی رسید که براي پرداخت هزینه هاي زندگی خود از دوستانش وام
می گرفت، به نظر می رسد زندگی خصوصی او گیج و ناپایدار باشد، زیرا هرجا که وارد شود بحث و جدال ایجاد می کند. او به دلیل
پرونده هاي قضایی که علیه اش مطرح شده مثل: کشیدن سیگار و مواد مخدر در یک پخش مستقیم در اینترنت و همینطور اظهاراتی

 
که با عصبانیت در شبکه هاي اجتماعی منتشر شده، جنجال گسترده اي ایجاد کرده است. 



 
 

در تابستان گذشته، او قصدش را براي فروش تمام دارایی هاي خود اعلام کرد که به گفته او مسئولیت ها و مشکلات او را سنگین می
کند. اما واضح است که پیش بینی رفتار وي تاثیري در پروژه هایش نداشته، زیرا ماسک موفق شده جف بزوس، مالک سایت «آمازون»

 
را از مقام اول لیست ثروتمندان جهان حذف کند. 

 
 

جنگ سرد بین دو ابر قدرت فناوري جنگ سردي که هر از چندگاهی بین ماسک و بنیانگذار «مایکروسافت» بیل گیتس که اغلب
ماسک را به خاطر موضع خود در مورد کرونا و تشویق او به عقب کشیدن ارز هاي دیجیتال مورد انتقاد قرار داده، مخفی نیست. گیتس
در مصاحبه با بلومبرگ گفت: "افرادي که پول ماسک ندارند باید مراقب باشند، زیرا ایلان پول زیادي دارد و این صحبت ها را درباره

 
کرونا می گوید. " 



 
 

رویا هایی شبیه به فیلم هاي هالیوودي ماسک هرگز از رویاي تغییر اساسی در صنعت خودرو، استعمار مریخ، ساخت قطار هاي سریع
السیر در تونل هاي خلا imp، کاشت هوش مصنوعی در مغز انسان، توسعه نیروگاه هاي خورشیدي و ساخت باتري دست نمی کشد.
وجه مشترك این اهداف ممکن است این باشد که شبیه خواب هاي خیالی آینده هستند که از داستان هاي علمی تخیلی دهه هشتاد
قرن گذشته و سینماي هالیوود درباره داستان هاي علمی و بیگانگان الهام گرفته شده است. ماسک انکار نمی کند که کتاب هایی که

 
خوانده و فیلم هایی که در جوانی در آفریقاي جنوبی تماشا کرده الهام بخش زندگی او بوده است. 

گزارش از مائده زمان فشمی



وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم/ رشد کیفی نداشته

باشیم، کمیّت ما را له می کند

منبع: رویداد 24شماره خبر:  264  |  تاریخ: 1400/02/31

وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست؛ اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم،
کمیّت ما را له می کند!

رویداد24 سعید نمکی در اجلاس مجازي روساي دانشگاه
ها و دانشکده هاي علوم پزشکی سراسر کشور که با موضوع
پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت در وزارت بهداشت برگزار
شد، اظهار کرد: امروز فراتر از انتظار ما، 10 درصد از
جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می دهند و برآورد می
شود که تا سال 1420، جمعیت سالمند کشور دو برابر

 
شود که بسیار تکان دهنده است. 

وي افزود: وقتی به هرم سنی جمعیت نگاه می کنیم از این نگران می شویم که جوان هاي کمتري خواهیم داشت تا سالمندان را
حمایت مادي و معنوي کنند البته الان هم به دلیل عدم وجود زیرساخت هاي اشتغال، بخش عمده اي از جمعیت جوان کشور، سربار
جمعیت سالمند هستند. این واقعیت تلخ اجتماعی ما است. سالمندانی داریم که هنوز کار می کنند تا جوانان بیکار را حمایت کنند و

 
عده اي دیگر چون در زمان جوانی خود، زیرساخت اشتغال در کشور نداشته ایم، جوانی نکرده و مولد نبوده، پیر شده اند. 

وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: نگرانی مقام معظم رهبري در مورد جمعیت، بسیار به جا است و همواره این دغدغه را داشته ام که در
طوفان کرونا که اداره آبرومندانه آن نه براي وزارت بهداشت بلکه براي جمهوري اسلامی ایران پرمسئولیت بود، فرمان دردمندانه مقام
مظعم رهبري را پاسخ نداده باشم و مبادا در طوفان این بلاي خانمان سوز فراموش کنم که ایشان هم دغدغه اي براي آینده داشته اند.
کووید19 یک روز به پایان می رسد اما این دغدغه که در 20 سال آینده کشور دچار سالمندي جمعیت و بسته شدن پنجره جمعیتی

 
می شود، را باید حتما پاسخ داد. 

نمکی اظهار داشت: اهل بعضی از خصلت هاي برخی افراد نیستم. اگر به دغدغه مقام معظم رهبري توجه می کنم بخاطر احترامی
است که در درونم براي این عزیز قائل هستم اما عده اي از روي جهالت، غرض و مرض می گفتند که او این حرف ها را می زند که

 
کاندیداي ریاست جمهوري شود اما دیدند که ما جزء سربازي براي نظام، هدف دیگري نداریم. 

نمکی گفت: امروز سند صیانت از جمعیت آماده شده و دانشگاه هاي علوم پزشکی در این ایام بسیار نفس گیر، اقدام به اجراي این
سند می کنند، نشان از این است که همه ما عاشق این هستیم که به دغدغه هاي آینده نظام، پاسخ دهیم، بیکار ننشستیم و در حد

 
وسع مان تلاش کردیم. 



وي یادآور شد: مولفه هاي موثر بر جمعیت، فقط بهداشتی و درمانی نیست. در دوره اي نظام بهداشتی و اپیدمی ها، در سرنوشت
جمعیت ها بزرگترین تاثیر را داشتند و در دورانی از تاریخ و قبل از صنعتی شدن، جمعیت جهان در یک بازه زمانی طولانی، رشد
نداشت تا کمی نفس می گرفت، یک اپیدمی می آمد، کشتار می کرد، تعداد زیادي از بین می رفتند، وبا، تیفوئید، تیفوس و طاعون
می آمد و قتل عامی گسترده داشت و جمعیت دوباره کمتر می شد اما بعد از حضور بهداشت و توجه به تندرستی بعد از طاعون سیاه،

 
رشد جمعیت خودش را نشان می دهد. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: اگر دیدگاه هاي تئوریسین هاي اقتصادي جهان را مطالعه کنید می بینید که آدام اسمیت معتقد بود که
باید کمک کنیم که جمعیت افزایش پیدا کند و در آن دوره، بهداشت و پیشگیري هم وجود داشت و در کشورهاي صنعتی، جمعیت
رشد داشت و آدام اسمیت سوار بر این موج شد که باید نیروي کارگر مولد اضافه کنیم که این تئوري درست بود اما ناگهان دنیا با این
مواجه شد که افزایش جمعیت زمانی که ارزش افزوده ایجاد شد و صنعت توسعه یافت، طبیعت تخریب شد، جنگل ها براي تغذیه
جمعیت اضافه شده به زمین هاي زراعی تبدیل شد و افرادي مثل ریکاردو و مالتوس آمدند و رشد جمعیت را به سمت مهار جمعیت
هدایت کردند و گفتند که جمعیت جهان بیشتر از ظرفیت زمین، اضافه می شود و شعار کنترل جمعیت نه توسط بهداشتی ها بلکه

 
توسط اقتصاددانان مطرح شد. 

نمکی افزود: این تفکر غلط است که در جهان و ایران، صاحب نظران بهداشتی، شعار کنترل جمعیت را مطرح کردند. شعار کنترل
جمعیت را ابتدا در دنیا، اقتصاددانان و بعد از آن جامعه شناسان دادند وقتی ناهنجاري هاي رفتاري در فضاي محقر و تنگ و خشونت

 
بار، اضافه شد جامعه شناسان نیز براي کنترل جمعیت به اقتصاددانان پیوستند. 

وي خاطرنشان کرد: بخش بهداشت در جهان همواره با مهار اپیدمی ها، مراقبت از زنان باردار، افزایش امید زندگی و مواردي از این
قبیل عامل رشد جمعیت بوده است و هیچ کجا حتی در ایران بخش بهداشت، در کاهش جمعیت نقش نداشته است. از سال 66 و قبل

 
از اجراي سیاست هاي تنظیم خانواده، شاهد آهنگ کند و سر به فرود رشد جمعیت هستید. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: وقتی بعد از انقلاب آمدند و گفتند به اندازه کافی مدرسه نداریم، یک سوم از مدارس، بخاري استاندارد
نداشتند، زیرساخت شغل نداشتیم و سیگنال اقتصاددانان این بود که باید ترمز جمعیت را کشید و نباید براي این جمعیت انبوه،

 
اشتغال ایجاد کنیم، مسکن تهیه کنیم و فضاي مناسب روح و روان فراهم کنیم و رشد اقتصادي پاسخگوي این نیازها نیست. 

 
بیشتر بخوانید: آمار تکان دهنده از پیر شدن سریع جمعیت کشور/ وزیر بهداشت: عده اي جوانی نکرده و مولدّ نبوده، پیر شده اند 

نمکی یادآور شد: اقتصاد به عنوان یکی از مولفه هاي بسیار مهم در رشد و کاهش آهنگ رشد جمعیت تاثیر داشته است. اگر جمعیت
بی سواد و با تحصیلات کمتر، در ازدواج رشد شتابان تري نسبت به جمعیت تحصیل کرده دارد، مولفه اقتصادي اثرگذار است چون در
خانوار فقیر، کودك از سنین پایین و 5 سالگی شروع به تولید می کند و نیروي کار از کودکی به اقتصاد خانوار کمک می کند در
حالیکه در خانواده تحصیل کرده، تا زمانی که آقا یا خانم ازدواج هم می کند، پدر و مادر باید از او مراقبت کنند. مولفه اقتصاد در

 
کاهش و رشد جمعیت بسیار مهم است. 

وي تصریح کرد: وقتی شعار کنترل جمعیت می دهید، در هر مقطعی اولین سیگنال را مرفهین دریافت می کنند و وقتی با انگیزه
اقتصادي شعار افزایش جمعیت می دهید، اولین پیام را فقرا دریافت می کنند و بعضی وقت ها متاسفانه کسانی این پیام را در حاشیه

 
شهرها دریافت می کنند که بچه هاي آنها در دود هروئین به دنیا می آیند! 



وزیر بهداشت گفت: رشد جمعیت از نظر کمّی به اندازه کیفیت جمعیت، مهم نیست. کیفیت جمعیت در جوامع به مراتب مهمتر از
کمّیت آن است. اگر نتوانیم کمیّت را به سمت و سوي کیفیت مدیریت کنیم، جمعیتی طغیانگر، معتاد، گرفتار، خشن و حادثه آفرین
خواهیم داشت کما اینکه در دنیا می بینید. وقتی کوچ از کشورهاي فقیر به سمت کشورهاي غنی آغاز می شود، پشت دروازه هاي
خیلی از شهرهاي اروپایی می بینید که چه جمعیتی با یک بچه در آغوش، یکی در دستش و یکی هم پشت سرش، در سرما و

 
یخبندان براي پناهندگی، آواره بودند. این یعنی اگر رشد کیفی در جمعیت نداشتیم، کمیّت ما را له می کند. 

نمکی خاطرنشان کرد: اقتصاد مولفه بسیار مهمی در کیفی شدن جمعیت است. اگر در سالهاي بعد از انقلاب بخواهیم با انصاف بگوییم،
بهداشت مهمترین نقش را در حفظ جمعیت کشور داشته است. موثر ترین عامل در بهبود شاخص هاي سلامت مادران و نوزادان و
امید زندگی و حفظ جمعیت کشور، با وجود تلاش هاي دستگاه هاي مختلف در راهسازي، حمل و نقل، رساندن برق اما خانه هاي
بهداشت، بهورزان و مراکز بهداشتی و درمانی بودند. چه بخشی مراقبت از مادران باردار را انجام داد؟ چه بخشی آموزش هاي قبل و
بعد از بارداري را ارائه کرد؟ چه بخشی واکسیناسیون انجام داد و بخش نوزادان را راه اندازي کرد و مرگ و میر نوزادان و کودکان را

 
کاهش داد؟ در سایر بخش ها به اندازه بخش سلامت در بحث جمعیت، کار نکرده اند. 

وي افزود: اینکه فکر کنیم در چند سال به دلیل تشویق به کاهش جمعیت باید تاوان این ندانم کاري ها را بپردازیم، نشان غلط دادن
است و عزیزي که براي بحث جمعیت مسئول کردم وقتی دیدم سمت و سو و جهت گیري اش به آن جهت می رود را کنار گذاشتم و
احساس کردم زحمت همکاران ما و ژنرال هاي مبارزه با عظیم ترین اپیدمی تاریخ را به غلط در ذهن مردم به سمت و سوي دیگري

 
می برد. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: نه تنها وزارت بهداشت را در بحث جمعیت، گناهکار نمی دانم بلکه فکر می کنم بزرگترین نقش را در تمام
سالهاي بعد از انقلاب براي حفظ و صیانت از جمعیت کشور به کار برده است. کار 17 هزار و 500 خانه بهداشت چه بود؟ 9 هزار مرکز
جامع سلامت چه کار می کرد؟ تمام کارهایی که در مورد کاهش رشد جمعیت کردیم البته وقتی می گویم کردیم یعنی بنده می

 
خواهم تمام گناهان گذشته را به گردن بگیرم باید با کارهایی که براي حفظ و صیانت از جمعیت کردیم، مقایسه کنید. 

نمکی خاطرنشان کرد: مولفه سلامت در صیانت از جمعیت، بسیار موثر بود اما کافی نیست و پاسخ به دغدغه عزیزي که براي آینده
کشور نگران است، نیست و به همین دلیل خواستم که سند صیانت از جمعیت، تهیه شود و امروز از روساي دانشگاه هاي علوم پزشکی

 
تقاضا می کنم که عاشقانه، مخلصانه و مسئولانه براي اجراي این سند تلاش کنید و براي رفع تکلیف، به آن نپردازید. 

وي تصریح کرد: به افرادي که این دغدغه را دامن می زنند که جریاناتی از بیرون این کار یا آن کار را کردند خیلی ورود نمی کنم
چون برخی را کارشناسی نمی دانم و برخی را هم که کارشناسی می دانم، معتقدم در همه حوزه ها هست. مگر بیرونی ها فقط در
بخش سلامت ما را اذیت می کنند؟ در تمام زمینه ها اثرات بعضی از فتنه هاي بیرونی را می بینیم و بعضی از گسست هاي اجتماعی
امروز و برخی از حرف هایی که از بعضی تریبون ها براي تفرقه بیرون می آید و بعضی از سیاست بازي هایی که سربازان و افسران

 
ارشد ما را در خط مقدم کرونا تضعیف می کنند از حلقوم چه کسانی بیرون می آید و چه کسانی پشت آن هستند؟ 

وزیر بهداشت گفت: اگرچه مولفه بهداشت و درمان و سلامت، مولفه اصلی تاثیرگذار در رشد درست و بالنده جمعیت نیست اما مولفه
مهمی است. باید چندین کار را انجام دهیم. یکی اینکه باید بتوانیم جامعه را به سمت تعلق به باروري ببریم البته به اندازه و سهم
خودمان. براي این کار لازم است که مشاوره ها را عالمانه افزایش دهیم. برخی هستند که اصلا بچه نمی خواهند و یا نمی خواهد
ازدواج کند، یکی هست که ازدواج کرده و معتقد است که فرصت براي فرزندآوري وجود دارد که باید به آنها گفت که دیر می شود،
یکی هم هست که معتقد است یک فرزند، کافی است که باید بگوییم شاید بعضی وقت ها به این فرزند، احساس غربت و تنهایی و بی



 
کسی هم به او دست بدهد. 

نمکی افزود: وقتی مادرم سالها در بستر بیماري بود گرچه اگر 5 فرزند هم داشت به قدري دلم به مادرم گره خورده بود که همواره می
خواستم کنارش باشم اما بعضی وقت ها می گفتم اگر خواهر یا برادري داشتم که وقتی در یک نقطه از کشور براي فلان کار حضور
دارم، به مادرم سر می زد، خیالم راحت می شد و این غربت و تنهایی که در یگانگی خودم احساس کردم می دانم که باید به خانواده

 
ها گفت که یک فرزند، کم است. 

وي تاکید کرد: مراکز درمان ناباروري که در کشور گسترش یافته کار بسیار زیبایی است اما ناباروري در کشور به شیوه زندگی بر می
گردد. باید در تحرك افراد و جلوگیري از چاقی در جامعه، دگرگونی ایجاد کنیم و باید این کار را در مدرسه انجام دهیم. طرح
کوچ(کنترل وزن و چاقی) را با آموزش و پرورش آغاز کرده ایم چون معتقدیم در آن برش از زندگی باید روي شیوه زندگی، تغییر

 
ایجاد کرد و آنها در فضاي مجازي بازي می کنند و چیپس و پفک می خورند. 

وزیر بهداشت یادآور شد: باید به سمت آموزش عمومی براي تغییر رویکرد در شیوه زندگی و تغذیه برویم. مشکلاتی همچون مصرف
فست فودها، غذاهاي ناخوش، شیوه زندگی نامناسب و بی تحرکی با ایجاد و توسعه مراکز ناباروري، برطرف نمی شود البته باید این
مراکز را با حداقل هزینه و گرفتاري براي مردم فراهم کنیم. یک نفر نباید کار و زندگی اش را رها کند و براي دریافت خدمات، آواره

 
مراکز استانها شود. 

نمکی تاکید کرد: باید حداقل براي نیروهاي خودمان، زندگی با کودك را تسهیل کرده و اگر همکار ما باردار بود، کابوس ایجاد نکنیم
که او با این بچه چه خواهد کرد. تسهیلاتی ایجاد کنیم که بچه داري شان را مادرانه ادامه دهند و زندگی شان دچار دغدغه نشود. از
معاون دانشجویی و فرهنگی می خواهم که بحث خوابگاه هاي متاهلی را به عنوان یکی از اصول اصلی، دنبال کنند و ما هم در این

 
زمینه کمک می کنیم. 

وي گفت: اجراي سند صیانت از جمعیت نباید کلیشه اي باشد. یک کشور گسترده با تنوع اقلیم، فرهنگ، خرده فرهنگ و قومیت ها
هستیم و نمی توانیم با یک سند یا کلیشه، کشور را اداره کنیم. در یک قومیت ممکن است نیازي به تشویق و تبلیغ فرزندآوري نداشته
باشید و در گوشه دیگري از این کشور، شاید نیازمند آن باشید. در قومیتی که نیازمند تشویق و تبلیغ فرزندآوري نیستید، نیازمند
مراقبت بیشتر از زنان باردار هستید و در مناطقی که نیاز به مراقبت هاي زنان باردار کمتر است، زنان باردار به مراکز بهداشتی و
درمانی مراجعه نمی کنند و داراي پزشکی خصوصی است که معاینات دوره اي را انجام می دهد و هماهنگ می کند که 9/9/99

 
فرزندش با سزارین به دنیا بیاید. 

وزیر بهداشت ادامه داد: سند ملی باید قابلیت انعطاف داشته باشد. باید به استانها اجازه دهیم متناسب با فرهنگ، اقلیم، اقتصاد و
گویش آن منطقه بتوانند این سند را اجرایی کنند و باید حتما به استانها امکان انعطاف بدهیم و برخی حرف ها را نمی شود در یک
منطقه گفت. یادم است زمانی سازمان جهانی بهداشت در مورد پیشگیري از بیماري ایدز بر روي آموزش استفاده از وسایل پیشگیري
از روابط جنسی خطرآفرین در مدارس تاکید داشت اما این کار را نکردیم و مبتنی بر فرهنگ، اقلیم و اعتقادات مردم ایران آموزش ها

 
را مطرح کردیم. 

نمکی اظهار داشت: سقط هاي قانونی اگرچه باید به حداقل برسند و آموزش افرادي که نمی خواهند بچه اي را سقط کنند و این سقط
از روي عدم آگاهی او رخ می دهد را باید افزایش دهیم اما در سال، تعداد قابل توجهی سقط هاي غیرقانونی داریم. آیا تمسک به شیوه
قضایی راه حل است؟ خیر. آیا فردي که باردار شده و اگر این ختم بارداري اتفاق نیفتد یک ناهنجاري سنگین اجتماعی ممکن است



 
پشت آن باشد؟ این را باید چگونه مدیریت کرد؟ 

وي گفت: علاوه بر اقتصاد، مولفه فرهنگ در بارداري موثر است. اگر به مولفه هاي فرهنگی توجه نکنیم، چه در خانواده هاي فقیر و
چه در خانواده هاي غنی، ره به جایی نمی بریم. در کشور ما از قبل از ورود اسلام، ولنگاري فرهنگی معنی و مفهوم نداشته است. چرا
به فرزندان مان نمی گوییم قبل از اسلام هم برهنگی و ولنگاري جزیی از فرهنگ ایران نبوده است. در کدام قوم ایرانی برهنگی می
بینید؟ هیچ کجا. اعتقاد دارم که به این نسل جفا کرده ایم که فرهنگ غنی را به او انتقال ندادیم و فکر کرده ایم هنر کرده ایم. وقتی
بی خویشتنی را به فردي تحمیل کردیم، ماهواره و فرهنگ غرب می تواند او را جذب کند مثل برخی از کانال ها که برخی را به ابتذال

 
کشیده اند. 

وزیر بهداشت تصریح کرد: عزیزان من توجه کنید که منشا سقط هاي جنین کجا است. آیا تمسک و توسل به قانون براي سقط هاي
غیرقانونی در مطب دکتر فلانی، جاي سقط را به زیرپله یا خانه هاي مخفی نخواهد برد؟ آیا مرگ و میر نوزادان بالاتر نخواهد رفت؟ به
عنوان وزیر بهداشت و مسئول سلامت مردم می گویم که آیا همه سقط ها را می شود با ابزار قانون و قوه قضاییه جمع کرد؟ از مطب
هاي سقط غیرقانونی به محل هاي غیربهداشتی با افزایش مرگ و میر نخواهند رفت؟ عده اي شومن با دروغ اذهان عمومی را فریب
می دهند نگذارید این اتفاق بیفتد. ما مسئولیم و باید حرف بزنیم و بگوییم که اگر این میزان باروري یا حاملگی ناخواسته در کشور
وجود دارد، وابسته به سقط نیست و وابسته به این پدیده نیست و ریشه فرهنگی دارند. چه می کردید در این سالها؟ کجا بودید؟
آنهایی که می گفتند اگر 10 دقیقه صدا و سیما را به شما بدهند همه را دگرگون می کنیم، کجا رفتید؟ چرا اینگونه شد؟ چرا به اینجا

 
رسیدیم؟ 

وي یادآور شد: باید به حل مشکل سوء تغذیه کمک کنیم. الان جیره خانوار، جیره کافی نیست. انسانهایی که گوشت مصرف می کنند،
کمتر هستند و مادرانی که در طول مدت بارداري باید پروتئین مصرف کنند، کم هستند و روز به روز هم کمتر می شوند. در این سالها
هم رشد اقتصادي داشته ایم اما رشد فقرزدا نداشته ایم که یکی از اشکالات رشد اقتصادي ما است. طبقات فقیر، فقیرتر می شوند.
تقاضاي بنده از معاونت بهداشت و سازمان غذا و دارو این است که روي مکمل ها کار کنید و نگذارید خانه بهداشت بدون مکمل،
قرص آهن و سایر مکمل ها براي زنان باردار بماند چون نوزاد و مادر در خطر هستند و روز به روز هم به دلیل بنیه اقتصادي کمتر، از

 
مکمل ها می زنیم و می گوییم که نمی شود فلان دارو را قطع کرد اما مکمل را می شود قطع کرد که این جفا و ظلم است. 

وزیر بهداشت تاکید کرد: باید در خانه بهداشت، قرص آهن و مکمل براي زن باردار و نوزاد تازه متولد شده، وجود داشته باشد. سوء
تغذیه در کشور عامل بسیار مهمی است. سفري به مرادآباد چابهار داشتم و به یک مرکز بهداشتی و درمانی رفتم دیدم که زن باردار 7
ماهه اي آمده و قطعا هموگلوبین او زیر 5 و 6 بود و ناي راه رفتن نداشت. نمی توان به او گفت که روزي دو سیخ کباب و جیگر بخور

 
چون در عمرش ندیده اما وقتی در مراکز ما قرص آهن و مکمل وجود داشته باشد دغدغه و دلهره نداریم. 

نمکی تاکید کرد: تا زمانی که مشکل کشور در برخی بخش هاي دیگر حل نشود، سقف ارتفاع ما در رشد جمعیت، بلند نیست. تا
زمانی که مشکل اقتصاد، اشتغال و معیشت مردم را حل نکنیم نمی توانیم به رشد جمعیت امیدوار باشیم. متاسفانه شرایط همانند
زمان ساسانیان شده که فقط افرادي می توانند درس بخوانند که جزء متمولین کشور هستند. شهریه یک بچه در مقطع ابتدایی چقدر
است؟ کلاس هاي کنکور چه خبر است؟ روزي روستازادگان صاحب عقل به وزیري پادشاه رفتند امروز مگر می شود یک روستازاده در

 
رشته هاي لوکس کشور تحصیل کند؟ امکان ندارد. 

وزیر بهداشت افزود: شعارهاي توخالی به جایی نمی رسد. اختلاف نظري که با مشاور عالی داشتم در این حرف ها بود که براي چه
همه تیرها را به سمت وزارت بهداشت سیبل می کنید؟ ما متولی سلامت مردم هستیم و متولی معیشت، مسکن و بهداشت روان مردم



 
هم نیستیم. 

وزیر بهداشت خطاب به روساي دانشگاه ها گفت: منابع مالی براي بحث جمعیت باید در این حوزه هزینه شود. تکلیف شرعی به دلیل
دغدغه مقام معظم رهبري و تکلیف قانونی به دلیل ابلاغ بنده، این است که اعتبارات این بخش باید در همین زمینه هزینه شود و اگر

در مواردي منابع کافی نبود منعکس کنید که ما منابع را فراهم کنیم.



افت قیمت جهانی طلا

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  265  |  تاریخ: 1400/02/31

قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه، در حالی کاهش یافت که خوش بینی به بازگشت اقتصادي جهان باعث شد
سرمایه گذاران به سوي خرید دارایی هاي ریسک دارتري مانند سهام رو بیاورند.

به گزارش شهرآرانیوز، قیمت جهانی طلا در معاملات امروز، جمعه، در حالی کاهش یافت که خوش بینی به بازگشت اقتصادي

 
جهان باعث شد سرمایه گذاران به سوي خرید دارایی هاي ریسک دارتري مانند سهام رو بیاورند. 

 
با این حال پایین ماندن ارزش دلار و سود اوراق قرضه آمریکا باعث شد تا افت قیمت ها محدود شود. 

تا ساعت 11:05 به وقت تهران، قیمت خرید نقدي هر اونس طلا در بورس لندن، اسپات گلد، 0.2 درصد افت کرد و به 1٫872.21

 
دلار رسید. 

 
قیمت پیش خرید هر اونس طلاي آمریکا 0.4 درصد افت کرد و به 1٫873.70 دلار رسید. 

آن چه بازارهاي مالی جهان را تقویت کرد انتشار گزارش اشتغال هفتگی آمریکا بود که نشان می داد بازار کار این کشور در حال قدرت
گرفتن است.



عامل گرایش دانشجویان به سایر رشته ها

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  266  |  تاریخ: 1400/02/31

شفاآنلاین>اجتماعی>علیرغم اینکه رشته مهندسی ایران
در جهان رتبه 10 را دارد، اما عدم اشتغال مناسب عامل
جدي براي نگرانی فارغ التحصیلان این رشته ها شده است.

به گزارش شفاآنلاین: شاید تا چند سال قبل بیشتر
دانشجویان گرایش زیادي به تحصیل در رشته هاي فنی و
مهندسی داشتند، اما چند سالی می شود که دیگر شوق و
اشتیاقی میان آن ها براي ادامه تحصیل در این رشته ها
دیده نمی شود که به گفته متخصصان همین موضوع در
آینده اي نه چندان دور باعث بروز آسیب هاي جدي نه

تنها به قشر دانشگاهی و علمی بلکه به قشر اقتصادي و اجتماعی خواهد شد چراکه رشته هاي فنی و مهندسی که موتور محرك

 
اقتصادي جامعه هستند. 

حتی کارشناسان معتقدند که آینده شغلی فارغ التحصیلان رشته مهندسی در گرداب بزرگی گیر افتاده است و دانش آموزانی که با
هزار امید و آرزو ادامه تحصیل در این رشته را انتخاب می کنند بعد از فارغ التحصیلی باید در انتظار شغلی مناسب و در خور توجه

 
جایگاه خودشان بمانند. 

رتبه جهانی ایران در رشته هاي مهندسیغلامحسین رحیمی معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم اظهار کرد: ایران در رشته هاي
مهندسی رتبه جهانی 10 و 11 را از آن خود کرده است. اما بی توجهی به بازار کار آن، فارغ التحصیلان این رشته را همچنان با دلهره
و نگرانی خاصی روبرو می کند؛ مطابق عقاید بسیاري از متخصصان رشته هاي علوم پایه از قبیل فنی و مهندسی باعث پیشرفت همه
جانبه کشور خواهند شد، اما بی توجهی مسئولان و سیاست گذاران به آینده شغلی این رشته باعث می شود تا تمرکز دانش آموزان از
انتخاب این رشته به سمت و سوي رشته هایی که داراي بازار کار مناسبی هستند و مورد دلخواه خیلی ها قرار دارد سوق داده شود که

 
همین عامل به عنوان خطرناك ترین موضوع باعث بازي با آینده شغلی خیلی از دانشجویان و دانش آموزان این مرز و بوم می شود. 

طی سال هاي اخیر تاکید ویژه اي به تولید علم و فناوري در ایران شده، اما ادامه شرایط باعث شده است تا این قبیل از رشته ها مورد

 
مغفول واقع شوند و به همین علت کاهش سالیانه آمار ورود دانش آموزان به رشته هاي فنی و مهندسی را در پی داشته باشند. 

وضعیت بازار کار مهندسی در ایران چگونه است؟مهدي پورفتح، معاون پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران درباره وضعیت رشته

 
کامپیوتر در کشور اظهار کرد: مهندسی کامپیوتر در ایران به دو بخش نرم افزار و سخت افزار تقسیم بندي شده است. 

او افزود: بازار کار مهندسی سخت افزار به نسبت مهندسی نرم افزار تا حدودي با محدودیت بیشتري روبرو است و مهندسی نرم افزار

 
بازار کار نسبتا گسترده تري دارد و شاغلان آن درآمد هاي بالا و نسبتاً خوبی دارند. 



پورفتح تصریح کرد: برخی از شاغلان مهندسی کامپیوتر نرم افزار درآمد هاي بالاتري به نسبت شاغلان این رشته در کشور هاي دیگر
دارند و باید دانست که درآمد ها در حوزه هاي متفاوت رشته کامپیوتر متفاوت است، براي مثال شاغلان رشته هاي بانکی مهندسی

 
کامپیوتر حقوق بیشتري دریافت می کنند. 

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران ادامه داد: در حوزه کامپیوتر از بخش هاي زیربنایی که در ارتباط با صنعت و جامعه هستند عقب
مانده ایم و بیشتر به سمت و سوي فعالیت هاي روبنایی در حال حرکت هستیم بنابراین باید به بخش هاي زیربنایی توجه ویژه تري

 
شود. 

معاون پژوهش هاي کاربردي دانشگاه تهران اضافه کرد: برخی از شرکت ها درآمد بالایی دارند و دانشجویان سال دوم یا سوم
کارشناسی به بعد در رشته کامپیوتر می توانند در این شرکت ها فعالیت کنند و حقوق بیشتري به نسبت استادان خود به دست آورند
و ایراد این موضوع در این است که فعالان زیربنایی براي فعالیت در این حوزه مورد غفلت واقع شده اند چراکه سرمایه گذاري مناسبی

 
در این زمینه به خوبی صورت نگرفته است. 

دلیل اصلی کاهش داوطلبان رشته هاي مهندسیبا وجود اینکه آمار شرکت کنندگان کنکور سراسري سال گذشته نیز حکایت از کم
بودن متقاضیان گروه رشته هاي ریاضی و فیزیک نسبت به سایر گروه ها داشت، متخصصان این موضوع را به نبود جایگاه شغلی

 
مناسب براي فارغ التحصیلان رشته هاي علوم پایه نسبت می دهند. 

گفتنی است که بی توجهی به رشته هاي علوم پایه تبعات جدیدي براي بخش پژوهش دارد و تحقیقات بنیادي در علوم پایه جایگاه

 
علمی کشور را تعیین می کند و باعث رشد و پیشرفت تحقیقات در علوم کاربردي می شود. 

کاهش آمار ادامه تحصیل دانش آموزان در رشته هاي فنی و مهندسی باید به عنوان زنگ خطر جدي براي مسئولان دانشگاهی در نظر

 
گرفته شود و آن ها با توجه به اهمیت این رشته گام موثري در جذب افراد دبیرستانی بردارند. 

همچنین لازم است تا نگاه مسئولان به رشته هاي علوم پایه و فنی تغییر یابد و این علوم نه تنها به عنوان علوم کاربردي بلکه به عنوان
یک زیربناي فناوري و توسعه همه جانبه جامعه براي تولید علم و فناوري در کشور مورد توجه قرار گیرد. همچنین لازم است تا

yjc.سیاست گذاران بودجه هاي کلان اقتصادي را براي این امر در نظر گیرند



برگزاري نخستین آزمون تغییر حالت اشتغال در شرکت هاي توزیع برق آغاز

شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  267  |  تاریخ: 1400/02/31

فصل اقتصاد - برگزاري نخستین آزمون تغییر حالت اشتغال (به کار) در شرکت هاي توزیع برق در 24 استان از ساعت
10صبح امروز جمعه 31اردیبهشت، آغاز شد.

فصل اقتصاد - برگزاري نخستین آزمون تغییر حالت
اشتغال (به کار) در شرکت هاي توزیع برق در 24 استان از

 
ساعت 10صبح امروز جمعه 31اردیبهشت، آغاز شد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، شرکت توانیر اعلام کرد که با
هماهنگی هاي صورت گرفته، برگزاري نخستین آزمون
تغییر حالت اشتغال (به کار) در شرکت هاي توزیع برق در

 
24 استان آغاز و در 5 استان به زمان دیگري موکول شد. 

براین اساس، مجوزهاي لازم در 24 استان شامل 26 شرکت، براي برگزاري نخستین آزمون تغییر حالت اشتغال (به کار) در شرکت

 
هاي توزیع برق صادر شد. 

همچنین به دلیل عدم صدور مجوز در استان هاي کردستان، کرمانشاه، لرستان، زنجان و آذربایجان شرقی، برگزاري این آزمون در

 
استان هاي مذکور به زمان دیگري موکول شده است که متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد. 

این آزمون از ساعت 10 صبح امروز جمعه 31 اردیبهشت ماه آغاز شد و داوطبان می توانند از طریق پایگاه اینترنتی موسسه آموزش
هاي تخصصی صنعت آب و برق به آدرس http://ieht.ac.ir پیگیر نتایج آزمون باشند. نتایج این آزمون در مورخ 10خرداد ماه از

 
طریق سایت مذکور اعلام خواهد شد. 

انتهاي پیام/



لزوم ایجاد منابع پایدار براي حوزه علمیه استان ایلام/ اشتغال غیرفرهنگی

براي طلاب می تواند آسیب زا باشد/ شرمنده طلاب استان هستیم

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  268  |  تاریخ: 1400/02/31

حوزه/ حجت الاسلام والمسلمین کریمی تبار در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري حوزه گفت: روحانیت در هر کجا که باشد
مرجع است و مردم، حتی آنان که متدین نیستند به روحانیت اعتماد داشته و به آن ها رجوع می کنند، درد دل خود را با آن

ها بازگو می کنند و از روحانیت راهکار می خواهند.

نماینده ولی فقیه در استان ایلام: لزوم ایجاد منابع پایدار براي حوزه علمیه استان ایلام/ اشتغال غیرفرهنگی براي طلاب می

 
تواند آسیب زا باشد/ شرمنده طلاب استان هستیم 

حوزه/ حجت الاسلام والمسلمین کریمی تبار در گفت و گو با
خبرنگار خبرگزاري حوزه گفت: روحانیت در هر کجا که باشد
مرجع است و مردم، حتی آنان که متدین نیستند به روحانیت
اعتماد داشته و به آن ها رجوع می کنند، درد دل خود را با آن

 
ها بازگو می کنند و از روحانیت راهکار می خواهند. 

حجت الاسلام والمسلمین االله نور کریمی تبار در گفت و گو با
خبرنگار خبرگزاري حوزه به بیان ظرفیت ها، فعالیت ها، مسائل و
مشکلات حوزه علمیه ایلام پرداخته که مشروح این گفت و گو در

 
ادامه آمده است. 

 
تشکیل شوراي حوزه علمیه ایلام براي ارتقاي سطح تعلیم و تهذیب در آن 

نماینده ولی فقیه در استان ایلام در پاسخ به این سؤال که از بدو نمایندگی شما در این استان چه اقداماتی براي ارتقاي سطح آموزش
و تهذیب در حوزه علمیه استان ایلام داشته اید گفت: در بحث بنیه علمی حوزه و موضوع تهذیب طلاب که باید ارتقاء پیدا کند

 
بحمداالله شوراي حوزه را تشکیل دادیم. 

وي افزود: به دنبال تشکیل شوراي حوزه استان دو نفر از اعضاي این شورا به عنوان بازرس تعیین شده و به بازرسی مدارس علمیه

 
استان اعزام شدند و گزارشات این تیم مبنایی براي تصمیم گیري هاي ما بودند. 

استاد حوزه و دانشگاه بیان داشت: بر اساس این گزارشات دوستانی را که در خارج از استان مشغول به تحصیل یا تدریس بودند به

 
داخل استان فرا خواندیم و خروجی این بازرسی ها مثبت بوده و آن را می توان کارشناسانه دانست. 

نماینده ولی فقیه دراستان ایلام گفت: در امر تهذیب حرکت خوبی شروع شد و با اساتید اخلاق حوزه علمیه قم ارتباط برقرار کردیم و

 
به حوزه ایلام دعوت شدند. 



وي عنوان داشت: به دنبال آن رویکرد جدیدي در معاونت تهذیب ایجاد و تاکنون چند جلسه درس اخلاق به صورت مجازي و با بهره

 
گیري از محضر اساتید مطرح اخلاق برگزار شده است تا موضوع تهذیب بتواند همگام با تعلیم طلاب پیش برود. 

 
 ........................................................................................

 
فعالیت هاي جهادي طلاب ایلامی در مقابله با کرونا 

حجت الاسلام والمسلمین کریمی تبار گفت: یکی از فعالیت هایی که در راستاي ملموس شدن نقش روحانیت در استان انجام دادیم
این بود که در ایام اوج شیوع کرونا پویشی با عنوان «امید همدلی» راه اندازي کردیم و از طلاب خواستیم نیازمندان محلات خود را
شناسایی نمایند؛ این کار با کمک بسیج انجام گرفت سپس هدایایی براي نیازمندان تهیه شد و عمدتاً به صورت شبانه توسط طلاب به

 
دست آنان رسانده شد. 

امام جمعه ایلام افزود: دوستان ما در حوزه در همان روزهاي اول شیوع کرونا نسبت به سم پاشی خیابان ها و معابر عمومی و تهیه

 
ماسک اقدام نمودند. 

وي اظهار کرد: همچنین طلاب و روحانیون در امور تغسیل، تشییع و تدفین امواب بویژه در ایامی که حتی خانواده هاي خودِ آنان می

 
ترسیدند این امور را انجام دهند وارد عمل شدند تا به مردم خدمت کرده باشند. 

 
 .....................................................................................................

 
حوزویان از ضعیف ترین اقشار از جهت اقتصادي هستند 

حجت الاسلام والمسلمین االله نور کریمی تبار گفت: قشر حوزوي ما متأسفانه جزو ضعیف ترین اقشار جامعه از نظر اقتصادي است؛

 
یعنی بیشتر طلبه هاي ما از دهک هاي پایین جامعه اند، مگر افرادي از آنان که در سازمان یا ارگان هایی مشغول به کار می باشند. 

 
وي تصریح کرد: بناست حوزه علمیه جامعی در مرکز استان ایلام ساخته شود و روند ساخت آن در حال پیگیري است. 

استاد حوزه و دانشگاه گفت: یک از مشکلات ما این است که منبع پایداري براي پشتیبانی از حوزه علمیه استان نداریم؛ و این در حالی

 
است که این مشکل را براي پشتیبانی از فعالیت هاي فرهنگی هم داریم. 

وي افزود: نه موقوفه اي داریم که بتوان براي برنامه هاي مذهبی از محل آن هزینه کرد و نه خیرینی که بیایند و در عرصه فرهنگی

 
هزینه نمایند. 

 
 ..........................................................................................................

 
لزوم ایجاد منابع پایدار براي حوزه علمیه استان 



 
نماینده ولی فقیه دراستان ایلام اظهار کرد: طبیعتاً باید منبع پایداري براي فعالیت هاي مذهبی ایجاد شود. 

وي گفت: طلبه اي که می خواهد به تحصیل یا تبلیغ دین بپردازد باید حداقلی از تأمین معاش را داشته باشد، اما در حال حاضر

 
طلاب این استان فاقد این حداقل ها هستند و در سختی به سر می برند. 

 
 ..............................................................................................................

 
اشتغال غیرفرهنگی براي طلاب می تواند آسیب زا باشد 

حجت الاسلام والمسلمین االله نور کریمی تبار عنوان داشت: اشتغال و عدم اشتغال غیرفرهنگی براي طلاب هم می تواند آسیب و هم
تهدید باشد؛ از این جهت که طلبه بتواند ممرّ درآمدي براي خودش داشته باشد خوب است ولی از طرفی هم با توجه به اینکه
اشتغالات آنچنان درآمدي ندارند که طرف مثلاً در هفته یک یا دو روز را به کار بپردازد زندگی اش تأمین شود، می تواند او را از علم

 
آموزي دور کند. 

 
 .............................................................................................................

 
برگزاري دوره هاي مهارت آموزي براي طلاب و خانواده هاي آنان 

امام جمعه ایلام با اشاره به حرکت هایی که در راستاي رفع مشکلات معیشتی طلاب انجام شده است گفت: مرکز خدمات حوزه در
بحث مهارت آموزي طلاب و خانواده هاي آن ها آموزش هایی و همچنین وام هاي ناچیزي را ادائه می دهد که ان شاء االله بتواند مثمر

 
ثمر واقع شود و بخشی از مشکلات آنان از این طریق حل گردد. 

 
 .....................................................................................................

 
عدم وجود زیرساخت براي میزبانی از زائرین عتبات عالیات 

نماینده ولی فقیه دراستان ایلام خاطرنشان کرد: طلاب و روحانیون زائر هم تقریباً مانند سایر زائرین هستند و مکان خاصی براي
میزبانی آنان در سطح استان نداریم؛ هرچند که امام جمعه محترم شهر مهران بعضی مکان ها را براي این میزبانی به طور موقت در
نظر گرفته اند، اما به طور کلی متأسفانه مرکز خاصی که بتوان گفت به عنوان میزبان طلاب و روحانیون زائر عتبات و به نحوي مکانی

 
براي اسکان آنان باشد تاکنون ساخته نشده و این در حالی است که نیاز به آن مبرم است. 

 
 ..............................................................................................................

 
باید حوزه هاي علمیه حضور پررنگ تري در عرصه مشاوره داشته باشند 

حجت الاسلام والمسلمین کریمی تبار گفت: در زمینه مشاوره اگر مشاوره هاي تخصصی با نگاه اسلامی به خانواده هاي در معرض

 
آسیب بدهیم می تواند کارکرد خوبی در کاهش آسیب هاي اجتماعی داشته باشد. 



وي عنوان داشت: در بحث آسیب خودکشی که متأسفانه در استان ما زیاد است، جدا شدن خانواده ها از یکدیگر و همین طور احترام
بین نسل جدید و نسل قدیم، روحانیت به خوبی می تواند تأثیرگذار باشد، منتها باید مسلّح به دانش روز بوده و با اشراف اطلاعاتی و

 
مهارتی لازم وارد این عرصه شود. 

 
 ........................................................................................................

 
روحانیت در هر شرایطی و براي همه مردم مرجع به شمار می آید 

استاد حوزه و دانشگاه گفت: روحانیت در هر کجا که باشد مرجع است و مردم، حتی آنان که متدین نیستند به روحانیت اعتماد داشته
و به آن ها رجوع می کنند، درد دل خود را با آن ها بازگو می کنند و از روحانیت راهکار می خواهند؛ به رغم همه تبلیغاتی که دشمن

 
داشته است اما همچنان اعتماد مردم به روحانیت در جامعه ما حکم فرماست. 

وي تصریح کرد: اما باید بتوان حداقل بخشی از معیشت دوستان طلبه اي را که تخصص خاصی دارند و می خواهند به عرصه تبلیغ

 
ورود پیدا کنند حل کرد. 

 
 ............................................................................................................

 
شرمنده طلاب استان هستیم 

نماینده ولی فقیه در استان ایلام گفت: ما شرمنده دوستان طلبه هستیم که تلاش هایی را انجام می دهند ولی ما هنوز نتوانسته ایم

 
بخشی از مشکلات ضروري زندگی آنان را رفع کنیم. 

 
 ...........................................................................................................

 
باید براي تأمین معیشت طلابی که در مساجد فعالیت تبلیغی دارند چاره اندیشی شود 

حجت الاسلام والمسلمین االله نور کریمی تبار اظهار کرد: در شرایط کنونی نمی توان در مورد مساجد استان و تعداد ائمه جماعات آمار

 
دقیقی را ارائه کرد؛ زیرا با آمدن کرونا مساجد تعطیل و فعالیت آنها متوقف شده است. 

وي گفت: اما به طور کلی وقتی بگوییم برادر طلبه اي از حوزه علمیه بیاید و در روستایی به عنوان امام جماعت مستقر شود، معیشت

 
او چه می شود؟ 

استاد حوزه و دانشگاه عنوان داشت: این مسئله نیازمند ساخت خانه هاي عالم در روستاهاست و براي تأمین چنین زیرساختی نیاز به
منابع مالی است که در حال حاضر به قدر نیاز در دسترس ما قرار ندارند تا این شرط اولیه را بتوانیم تأمین کنیم.



تخریب قبور بقیع و جنایات امروز فلسطین و افغانستان یک زنجیره بهم پیوسته

است / در مقابل طلاب احساس شرمندگی می کنم

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  269  |  تاریخ: 1400/02/31

مشکل این است که در جامعه ما افرادي مسئولیت پذیرفته اند و در قبال این مسئولیت آنچه که خواسته و نخواسته اند، به
آنها داده شد، اما در مقام اجراي وظیفه سخت کوتاهی و بلکه مردم را ناامید کردند.

مشکل این است که در جامعه ما افرادي مسئولیت پذیرفته
اند و در قبال این مسئولیت آنچه که خواسته و نخواسته
اند، به آنها داده شد، اما در مقام اجراي وظیفه سخت

 
کوتاهی و بلکه مردم را ناامید کردند. 

به گزارش قدس آنلاین، آیت االله حسینی بوشهري در هم
اندیشی معاونین امور طلاب و دانش آموختگان حوزه هاي
علمیه با تسلیت سالروز تخریب قبور ائمه بقیع(ع)، گفت:
سالگرد تخریب قبور ائمه بقیع، روزي است که انسانهاي
جاهل و از خدا بی خبر دست به جنایت بزرگی زدند و قبور

 
ائمه بقیع را در جنت البقیع تخریب و به ویرانه تبدیل کردند. البته این آغاز و پایان جنایت نبوده و نیست. 

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، افزود: آنچه امروز در افغانستان می گذرد و دختران شیعه مانند برگ خزان پرپر
می شوند و آنچه در سرزمین هاي فلسطین اشغالی اتفاق می افتد، در حقیقت زنجیره بهم پیوسته اي است که از یک جا فرمان می

 
گیرد. 

آیت االله حسینی بوشهري اظهار داشت: امروز دشمن اصلی امت اسلامی، استکبار جهانی آمریکا و در رأس آنها صهیونیست بین الملل

 
است؛ قبله اول مسلمین باید توسط خود مسلمانان بدون سایه شوم صهیونیست اداره شود. 

عضو خبرگان رهبري در ادامه با بیان این که حجم کار امور طلاب و دانش آموختگان سنگین است گفت: هدف از برگزاري این

 
همایش نیز تجلیل و تقدیر از خدمت گزاران جهادي و باز کردن باب گفتگو با شما است. 

 
احساس شرمندگی می کنم 

آیت االله حسینی بوشهري گفت: امروز شاهد مشکل دیگري به دلیل ویروس کرونا در بحث معیشت و اشتغال هستیم که برکشور ما
حاکم شده است. متأسفانه به خاطر بعضی بی تدبیري ها، همه مردم درگیر می باشند و طلاب درگیرترند، چرا که شهریه طلاب و آنچه
به دست آنها می رسد، نسبت به سایر اقشار جامعه، رقم ناچیزي است و بنده به عنوان رئیس شوراي عالی در این قبال احساس

 
شرمندگی می کنم. با این مبلغ ناچیز، اجاره، پول و آب و ... بخواهند بپردازند، واقعا وضع اسفناکی است. 



رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه افزود: اگر عنایت الهی و توجه حضرت حق تعالی و حمایت هاي این سو و آن سو
نبود، الان معلوم نبود وضعیت طلاب در این شرایط حساس چگونه می بود، به همین دلیل لازم است با وجود همه کمبودها از خدمات

 
شما تشکر کنم و بگویم این گونه خدمت چه قدر در پیشگاه خداي متعال ارزشمند است. 

عضو خبرگان رهبري عنوان کرد: در اسلام روي دو نکته تأکید فراوانی شده است. از جمله بحث برقراري عدالت است. مبعوث شدن
انبیاء الهی براي ایجاد بسترهاي عدالت تا مردم خودشان به سمت عدالت حرکت کنند. مردم به رشد و بلوغی برسند که در زمینه

 
اجراي عدالت تلاش کنند. 

وي بیان داشت: مسئله دوم که در اسلام و به عنوان عبادت بر آن تأکید فراوانی شده، بحث خدمت رسانی و خدمت کردن به مردم
است. نتیجه این دو مسئله باید این باشد که مردم و گروه هدف از زندگی سالمی در جامعه برخوردار باشند و به آرامش برسند؛ چرا که

 
فلسفه حکمرانی حکومت در اسلام برقراري عدالت و رسیدن به آرمش و امنیت است. 

آیت االله حسینی بوشهري گفت: در دین واگذاري مسئولیت ها به اشخاص در راستاي مقوله اجراي عدالت و خدمت گزاري به مردم
است. موقعی که مسئولیتی را به کسی واگذار می کنند مثل این روزها که در ایام انتخابات هستیم، متأسفانه گاهی احساس می کنیم
که به جاي اعتماد سازي، اعتماد سوزي رخ داده است، اصلا فلسفه واگذاري مسئولیت ها اجراي عدالت و ارائه خدمات صادقانه به

 
مردم است تا مردم در سایه حکومت اسلامی در قبال خدمت، احساس آرامش کنند. 

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه افزود: در روایتی حضرت علی(ع) می فرماید «این کاري که به شما واگذار شده است،
امانت است. به هر حال هر چه مسئولیت بالاتر، بازخواست هم بالاتر خواهد بود. انبیاء بزرگ می باشند، مسئولیت ها هم رفیع می

 
باشند و در کنار هدایت مردم، انبیاء خدمت گذار مردم و براي رفع مشکلات مردم هم تلاش می کنند. 

امام جمعه قم اظهار داشت: انبیاء تنها به فکر مسئله گفتن به مردم و روي اعتقادات آنها سرمایه گذاري نمی کردند، بلکه بر این باورند
که موارد آرامش مردم هم باید در سایه حکومت دینی و الهی فراهم شود. آنها هم به فکر اعتقاد و دنیاي مردم بودند و در این راستا

 
هم تلاش می کردند. بنابراین توجه دین به دنیا و اعتقاد است. 

عضو خبرگان رهبري عنوان کرد: در این شرایط هم عالم و روحانی موفق است که به فکر هر دو جنبه اعتقادي و مادي مردم باشد.

 
پیامبران و امامان، الگوي روحانیت می باشند، این امر می طلبد در ادامه همان مسیر انبیاء الهی حرکت کنیم. 

وي بیان داشت: هیچ کدام از ما نمی توانیم از زیر مسئولیت شانه خالی کنیم، به خصوص که مسئولیت خدمت گزاري به طلاب و
سربازان امام عصر(عج) را به ما واگذار کردند و چارچوب هم مشخص کردند، علاوه بر خدمت رسانی به مردم، مسئولیت خدمت گزاري
به سربازانی را به ما داده اند که در آینده باید براي اعتلاي نظام جمهوري اسلامی و جامعه و در پست ها و رده هاي مختلف نقش

 
آفرین باشند. 

آیت االله حسینی بوشهري گفت: اگر این افراد دلگرم نباشند، در مسائل آموزشی، پژوهشی می لنگند و در ادامه دچار لغزش هاي
اخلاقی خواهند شد و نهایتا وارد مسیري می شوند، که انتظارش نیست. بهه هر حال، مسئولیتی که بر عهده ما در باب خدمت گزاري
به جامعه و سربازان امام زمان(ع) گذاشته شده، بسیار سنگین و الهام گرفته از مسئولیت و رسالت انبیاء الهی و... است که آنها براي ما

 
ترسیم کردند. آنها هم گفتند و عمل کردند ما هم باید بگویم و عمل کنیم، تا مردم هم با عمل ما، راه را پیدا کنند. 



رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه با بیان این که خدمت گزاران نباید از مشکلات احساس خستگی کنند، بلکه باید
احساس شادي کنند تا بهتر بتوانند به مردم و طلاب خدمت رسانی نمایند تا در نتیجه عمل شما برکت بیشتري پیدا کند، اظهار

 
داشت: در بعضی از روایت مطرح شده که خصلت ایمان به خدا و سود رساندن به مردم دو عملی است خوبی بالاتر از آن نیست. 

رئیس جامعه مدرسین حوزه اظهار داشت: از حضرت علی(ع) سوال شد، چه کسی را بیشتر دوست می دارید، فرمودند «بهترین مردم
در نزد من کسی است که سود رسانی او از دیگران بیشتر است. این روحیه جهادي است و اگر در همه بخش هاي نظام وجود می

 
داشت، امروز شخصی نگران و ناامید در جامعه وجود نداشت. 

عضو خبرگان رهبري عنوان کرد: مشکل این است که در جامعه ما افرادي مسئولیت پذیرفته اند و در قبال این مسئولیت آنچه که
خواسته و نخواسته اند، به آنها داده شد، اما در مقام اجراي وظیفه سخت کوتاهی و بلکه مردم را ناامید کردند و امروز هم وقتی از مردم
در مورد حضور در انتخابات نظر سنجی می کنند، دغدغه جدي وجود دارد که آیا مردم نسبت به انتخابات و حضور در آن دلسرند یا
خدا عنایتی خواهد کرد و مردم در انتخابات حضور باشکوه خواهند داشت و مردم بعد از 40 سال در دنیا شاداب تر از گذشته به نظام

 
خود دل بسته اند و در آزمون بزرگ شرکت خواهند کرد. 

وي با بیان این که خدمت رسانی داراي ارزش ذاتی، حس نوع دوستی و شخص خدمت گزار بهره دنیایی و اخروي می برد، گفت: در

 
روایتی حضرت علی(ع) فرمودند «انسان خدمت گذار، خوش عاقبت خواهد بود». 

آیت االله حسینی بوشهري با بیان این که خدمت گزاري هم آوري با عبادت را دارد، عنوان کرد: در روایت از پیامبر(ص) آمده که

 
خدمت به برادر دینی مانند کسی است که همه عمر را در عبادت سپري کرده است. 

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه افزود: خدمت گزار موفق کسی است که کاري که انجام می دهد بی منت و منتظر
تقدیر و تشکر و پاسداشت دیگران نباشد و مهمتر زمینه خدمت رسانی به دیگران را فراهم کند، خیري را شناسایی کند و از این طریق

 
به مدارس علمیه دیگر هم کمک کند. 

رئیس جامعه مدرسین حوزه اظهار داشت: باید در بحث جذب منابع و کمک ها تلاش کرد تا حوزه به آن رابطه اصیل و قدیمی و
دیرپایی که با مردم داشته باشد، برسد و تقویت شود. در اصفهان می بینید که مدارس علمیه در بازار است. فلسفه این حضور، همان

 
ارتباط مردم با فقه مکاسب و حوزه و روحانیت است. که برکاتی خوبی براي حوزه خواهید داشت. 

 
منبع: آستان نیوز 

انتهاي پیام/



اعطاي وام 150 میلیونی به والدین داراي فرزند سوم یا چهارم

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  270  |  تاریخ: 1400/02/31

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: خطر بحران جمعیت از همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده مانند
حمله مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم جمعیت ایران را نابود کرد، خطرناك تر است.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: خطر بحران جمعیت
از همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده
مانند حمله مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم

 
جمعیت ایران را نابود کرد، خطرناك تر است. 

به گزارش قدس آنلاین، امیرحسین بانکی پور در نشست
بررسی راهکارهاي عملی تبیین مسئله جمعیت از دیدگاه
مقام معظم رهبري که در مجتمع فرهنگی آیه هاي مشهد
برگزار شد، اظهار کرد: در دوران حساس و تأثیرگذاري به
سر می بریم که اگر تا هفت، هشت سال آینده به بحران

پیري جمعیت بی توجهی کنیم این ابر بحران در 30 تا 40 سال آینده باعث نابودي نه فقط جمهوري اسلامی بلکه کل ایران زمین می

 
شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: عمق فاجعه عواقب پیري جمعیت هنوز براي مسؤولان و کارشناسان کشور به

 
خوبی مشخص نشده است چه برسد براي عموم مردم که اطلاعات کمی در این زمینه دارند. 

وي ادامه داد: این که در دو سه سال اخیر رهبري بیش از 40 بار با الفاظی نظیر این که من تنم از عواقب این بحران به لرزه در می
آید و یا تعابیري مثل اینکه ما خطا کردیم باید خطاهاي خود را جبران کنیم ذکر می کنند نشان از اهمیت این موضوع در دیدگاه

 
ایشان و دوراندیشی رهبري دارد. 

بانکی پور بیان کرد: مسؤولان نگاهی سطحی به این مسئله دارند و تصور می کنند که تا حالا تأکید بر کاهش جمعیت بوده و حالا

 
برعکس شده اما مسئله بسیار خطرناك تر و عمیق تر از این حرف ها است. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دو سال گذشته می گفتند کرونا امکان دارد بسیاري از کارهاي کشور،
مردم، مناسبت ها و تولید را تعطیل کند که ما گمان نمی کردیم به این شدت باشد اما دیدیم که حرم حضرت رضا(ع) هم تعطیل شد
اما بحران کرونا را می شد در دل بحران کنترل کرد، افزود: بحران پیري جمعیت این گونه نیست و در دل بحران نمی شود براي آن
چاره اي اندیشید، جامعه به سقوط کشیده می شود، تمدن ایرانی اسلامی از بین می رود و کشوري که ما می خواستیم پرچمش را به

 
امام زمان(عج) تحویل دهیم، نابود می شود. 

وي خاطرنشان کرد: با سیاست هاي اشتباه اعمال شده در دهه 70 ناگهان زاد و ولد در کشور نصف شد حال آنکه این دهه شصتی ها



 
30 سال دیگر کهنسال می شوند و چون فرزندي براي نگهداري ندارند باید نهضت ساخت خانه سالمندان آغاز شود. 

بانکی پور با بیان اینکه هم اکنون پیش لرزه هاي این ابر بحران در صندوق هاي بازنشستگی آغاز شده و بیشتر آن ها در حال

 
ورشکستگی هستند، خاطرنشان کرد: اگر دولت بخواهد همه حق و حقوق آن ها را بدهد کل درآمد نفت هم کفاف آن ها را نمی دهد. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: یکی از بحران هاي جدي دولت هاي بعدي مسئله تأمین حقوق
بازنشستگان است و ما امسال به اذن رهبري 90 هزار میلیارد تومان براي تأمین حقوق بازنشستگان اختصاص دادیم و این تازه پیش

 
لرزه این بحران است. 

وي با اشاره به اینکه هرم جمعیتی کشور هم تبدیل به یک ستون می شود که هر آن امکان ریزش دارد، ادامه داد: ما یک فاجعه بزرگ
را پیش رو داریم که اگر وضع به همین منوال ادامه یابد دیگر هیچ چیزي از کشور اعم از امنیت، اقتصاد و تولید باقی نمی ماند و حفظ

 
امنیت و تولید و اقتصاد نیازمند نیروي جوان است که ما نداریم. 

بانکی پور گفت: 20 سال دیگر دوره خشکسالی جوان هاي کنونی آغاز می شود که آن موقع دیگر نمی شود کاري کرد چون فاجعه
پیري جمعیت، بحران این دولت و آن دولت نیست کل ایران زمین را به خطر می اندازد نه حکومت اسلامی را و به فرض که خداي

 
نکرده حکومت جمهوري اسلامی هم از بین برود و همه لائیک باشیم باز هم چیزي از خطر این بحران براي کشور کم نمی شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: این بحران از همه بحران هایی که ایران در طول تاریخ به خود دیده مانند حمله

 
مغول و قحطی جنگ جهانی که یک سوم جمعیت ایران را نابود کرد و جنگ تحمیلی خطرناك تر است. 

وي عنوان کرد: اگر در سیاهچاله پیري جمعیت افتادیم حداقل براي بیرون آمدن 150 سال زمان می برد و دشمنان ایران و اسلام هم

 
منتظر این فرصت هستند که با کمک این بحران چیزي از ایران باقی نگذارند. 

بانکی پور با بیان اینکه در نقشه هاي سازمان ملل تا سال 2040 در منطقه خاورمیانه فقط کشور ایران دچار پیري و به یک باره زمین

 
گیر می شود، گفت: این بحران از نظر عمق و تأثیر بر جامعه و مردم و کشور قابل مقایسه با دیگر بحران ها نیست. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: اکنون در اوج برخورداري کشور از زنان بارور هستیم و هفت سال دیگر
وقت داریم از این موقعیت استفاده کنیم، هفت هشت سال قبل براي ترمیم جمعیت، امید به دهه شصتی ها بود، اما سال گذشته
میزان ولادت نوزادان زنان بارور نسبت به سال ماقبل 14 درصد کمتر شده است، دهه هفتادي ها نصف دهه شصتی ها هستند؛ چه

 
طور می شود کاهش جمعیت را جبران کرد؟ 

وي با اشاره به اینکه رشد جمعیت مدنظر رهبري 2/6 درصد بود در حالی که اکنون رشدي معادل 1/6 دهم درصد داریم، افزود:
کمیسیون فرهنگی مجلس در راستاي عملیاتی کردن منویات رهبري براي رشد جمعیت طرحی کارشناسی را با بیش از 6 هزار ساعت
کار کارشناسی به تصویب رسانده است و این طرح به دلیل پاره اي مشکلات جزئی قابل رفع از شوراي نگهبان برگشته و در حال

 
بازبینی است که امیدواریم با عملیاتی شدن آن روزنه امیدي براي گذر موفق از این بحران باز شود. 

بانکی پور ادامه داد : بیش از 30 سال سرمشق کنترل جمعیت در کل شئون اعم از آموزش، برخورداري از امکانات، اشتغال، مسکن و

 
وام حاکم بوده است و اکنون براي تغییر آن با مشکلات فرهنگی و عملی مواجه هستیم. 



نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به طرح 74 ماده اي جوانی جمعیت گفت: بر اساس این طرح حق اولاد 2
برابر و عائله مندي یک و نیم برابر می شود، میزان حقوق نیز به ازاي هر فرزند افزایش و خوابگاه هاي دانشجویان متاهل(که قبلا
گسترش آن ممنوع شده بود) افزایش می یابد، همچنین برخی از ساختمان ها براي خوابگاه هاي متأهلان تغییر کاربري داده می شود

 
و دانشگاه ها موظف هستند به دانشجویان بومی و غیربومی خوابگاه متأهلی بدهند. 

وي اظهار کرد: طبق این طرح زوجی که دختر زیر 23 سال و پسر زیر 25 سال داشته باشد 200 میلیون تومان و ازواجی از این بیشتر
سن داشته باشند 140 میلیون تومان وام ازدواج می گیرند، به والدین داراي فرزند سوم و یا چهارم 150 تا 200 متر زمین با قیمت
تمام شده تعلق می گیرد که بهاي آن بعد از 6 سال قسط بندي می شود و براي ساخت آن نیز 150 میلیون تومان وام پرداخت می

 
شود. 

بانکی پور ادامه داد: اعتبارات لازم براي طرح هاي گفته شده در بودجه دیده شده است و براي تأمین آن جاي نگرانی وجود ندارد در
این طرح مادر فرزند سوم پس از سه ماه می تواند یک خودروي بدون نوبت به قیمت کمتر از بازار تحویل بگیرد، براي 3/5 میلیون
زوج نابارور کشور نیز امکاناتی نظیر قرار گرفتن تحت پوشش بیمه، تجهیز مراکز ناباروري و زایمان طبیعی رایگان براي همه مردم

 
لحاظ شده است و استنکاف مدیران و کارمندان از اجراي این طرح شامل مجازات می شود. 

 
منبع: فارس 

انتهاي پیام/



قانونگذار باید شرایط بهتري براي فرزندپروري مادران شاغل در نظر بگیرد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  271  |  تاریخ: 1400/02/31

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوي گفت: برخی از سقط هاي جنین نیز توسط زنان کارمند شکل می گیرد زیرا مادر بودن با
کار و فعالیت آن ها سازگار نیست، قانونگذار باید شرایط بهتري را براي این افراد در نظر بگیرد و فرزندپروري را جزو شغل

خانم ها محسوب کند.

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوي گفت: برخی از سقط
هاي جنین نیز توسط زنان کارمند شکل می گیرد زیرا
مادر بودن با کار و فعالیت آن ها سازگار نیست، قانونگذار
باید شرایط بهتري را براي این افراد در نظر بگیرد و

 
فرزندپروري را جزو شغل خانم ها محسوب کند. 

به گزارش قدس آنلاین، آیت االله سید احمد علم الهدي در
نشست قرارگاه مواسات و همدلی خراسان رضوي براي راه
اندازي مرکز مردمی نفس با هدف جلوگیري از سقط جنین
هاي سالم توسط والدین شرعی اظهار کرد: از سال 90

 
تاکنون بیش از 40 بار رهبر معظم انقلاب، موضوع جمعیت را مطرح کرده اند. 

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوي افزود: باید فعالیت هاي اجرایی براي رفع موانع ازدواج و فرزندآوري بررسی شود و سپس بر

 
موضوع فرهنگ سازي تاکید شود زیرا به صورت غریزي تقاضا براي ازدواج وجود دارد. 

وي خاطرنشان کرد: زمانی فقها بر اساس نیاز کشور، براي مدت کوتاهی موضوع کنترل جمعیت را تایید کردند ولی در صورت کلی

 
جلوگیري از بچه دار شدن و عقیم سازي یک عمل حرام الهی است و دستگاه قضایی نیز باید در این موضوع ورود کند. 

آیت االله علم الهدي با استناد به آیات قرآن کریم اضافه کرد: شیطان در کار خود نوآوري ندارد و اصول کار او از گذشته تاکنون ثابت
است و به همین دلیل کشورهاي استکباري با طمع خود نسبت به سایر کشورها، موضوع تنظیم خانواده و کاهش نسل را در میان آنها

 
پیاده می کنند تا آینده آن کشورها را به خطر اندازند. 

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوي با بیان اینکه برخی افراد و دستگاه هاي نفوذي در موضوع تنظیم خانواده نیز به عنوان مجري در
کشور ما در حال فعالیت هستند، افزود: در گذشته و با حمایت خانواده ها، ازدواج در سنین کم شکل می گرفت و در فاصله هر 20
سال معادل صددرصد به جمعیت کشور اضافه می شد و بر آن اساس باید جمعیت کنونی ایران بیش از 150 میلیون نفر باشد ولی

 
جمعیت کنونی کشور حدود 80 میلیون نفر است. 

وي ادامه داد: در سال هاي گذشته سیاست اقتصاد مقاومتی به دلیل کمبود نیروي انسانی به خوبی اجرا نشد چرا که نیروي انسانی در
به نتیجه رسیدن اقتصاد مقاومتی تأثیر دارد و باید با نیروي انسانی خود و براي منافع اقتصادي خود در داخل کشور تلاش کنیم. 



آیت االله علم الهدي بزرگترین زیان اقتصادي هر کشوري را تأمین نیروي کار خود از سایر کشورها دانست و گفت: جوانان بالغ، انگیزه
براي ازدواج دارند ولی موانعی بر سر راه آن ها وجود دارد، باید شرایطی براي استفاده از مسکن و خوابگاه هاي متأهلی در محیط هاي
آموزشی همچون دانشگاه ها و حوزه هاي علمیه فراهم شود تا افراد متأهل به راحتی بتوانند در کنار درس خواندن به خانواده خود نیز

 
برسند. 

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوي با اشاره به اینکه برخی از سقط هاي جنین نیز توسط زنان کارمند شکل می گیرد زیرا مادر بودن
با کار و فعالیت آن ها سازگار نیست، تاکید کرد: قانونگذار باید شرایط بهتري را براي این افراد در نظر بگیرد و فرزندپروري را جزو

 
شغل خانم ها محسوب کند. 

رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی نیز در این جلسه با اشاره به اینکه فرزندآوري نیاز به فرهنگ سازي دارد، گفت:
قانونگذار کمتر از 40 درصد مشکلات این موضوع را می تواند حل کند و تا زمانی که باورهاي مردم در موضوع ازدیاد نسل تغییر نکند

 
چالش کمبود نسل براي کشور وجود دارد. 

حجت الاسلام نصراالله پژمانفر افزود: فرهنگ اشتباه گذشته که فرزند کمتر را مساوي با زندگی بهتر تعریف می کرد هنوز در جامعه
رواج دارد و شاهد هستیم که بسیاري از افراد مشکل مالی و مسکن ندارند ولی براي ازدواج هیچ اقدامی انجام نمی دهند و به همین

 
دلیل براي تغییر نگرش به کار فرهنگی نیاز است. 

وي یادآور شد: رهبر انقلاب اسلامی بر اساس شرایط کشور و موضوع کاهش جمعیت، ابلاغ سیاست هاي کلی جمعیت را مطرح کردند،
در مقطعی موضوع کنترل جمعیت به عنوان یک سیاست کوتاه مدت نظام در نظر گرفته شد ولی خواسته یا ناخواسته این موضوع

 
تاکنون ادامه پیدا کرده و اکنون کشور در حال مواجه شدن با یک بحران جدي است. 

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شوراي اسلامی گفت: نتیجه این سیاست باعث شده است که هم اکنون با کاهش جمعیت در

 
کشور مواجه هستیم و در سال هاي آینده نیز با کاهش نیروي جوان و افزایش میانگین سنتی جمعیت روبه رو خواهیم بود. 

پژمانفر با اشاره به طرح جمعیت و تعالی خانواده در مجلس شوراي اسلامی گفت: در اولین جلسه رسمی مجلس یازدهم هیأت رئیسه
مجلس شوراي اسلامی این طرح را اعلام وصول کرد و اکنون در شوراي نگهبان براي رفع برخی اشکالات قرار دارد به زودي این طرح

 
ابلاغ می شود. 

وي با اشاره به موانع جوانان براي تشکیل خانواده و فرزندآوري مانند سربازي، تحصیل، مسکن و اشتغال، متذکر شد: در طرح مذکور
همه این مسائل مورد توجه قرار گرفته و بر همین اساس کف حقوق سربازان در بودجه امسال بیش از 90 هزار میلیارد ریال افزایش

 
پیدا کرد. 

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه افراد متاهل نسبت با مجردان در شرایط مساوي استخدام، در
اولویت قرار می گیرند، گفت: همچنین موضوع مسکن براي دانشجویان متأهل یکی دیگر از مواردي است که در این طرح بر آن تاکید

 
شده است. 

پژمانفر افزود: از سوي دیگر بسیاري از خانواده ها که به دلایل مختلف نتوانسته اند فرزندي داشته باشند و بر همین اساس خدمات



 
بیمه اي براي باروري و حل مشکل این خانواده ها در نظر گرفته شده است. 

وي با بیان اینکه ارزش والاي مادر شدن در جامعه کمرنگ شده است، عنوان کرد: باید به خانواده ها تاکید شود که کاري مهم تر از

 
مادر شدن براي زنان وجود ندارد. 

رئیس بسیج جامعه پزشکی خراسان رضوي نیز گفت: بر اساس پیش بینی هاي انجام شده در سال 2100 میلادي جمعیت ایران در
خوشبینانه ترین شرایط به 100 میلیون نفر و در بدبینانه ترین حالت به 32 میلیون نفر خواهد رسید که 47درصد این جمعیت نیز

 
بالاي 65 سال سن خواهند داشت. 

دکتر محسن ذاکریان افزود: بر همین اساس بسیج جامعه پزشکی خراسان رضوي موضوع سقط اولاد را در دستور کار خود قرار داد
زیرا طبق آمارها 2 درصد باروري ها به صورت ناخواسته از بین می روند و همچنین سه درصد باروري ها نیز به صورت قانونی و درمانی
به سقط جنین منتهی می شود ولی نکته مهم این است که 95 درصد دیگر مربوط به سقط هاي جنایی توسط والدین شرعی است که

 
حتی این روش نیز در سایر ادیان مورد نکوهش قرار گرفته است. 

وي ادامه داد: اکنون شاهد هستیم روزانه 75 سقط در خراسان رضوي شکل می گیرد که این موضوع باعث از بین رفتن سالانه 27

 
هزار جنین توسط والدین می شود. 

رئیس بسیج جامعه پزشکی خراسان رضوي گفت: بر همین اساس طرح اولیه راه اندازي مرکز مردمی «نفس» به منظور جلوگیري از
سقط جنین هاي سالم توسط والدین در بهمن سال 1399 شکل گرفت و با وجود این که این موضوع تاکنون سابقه اجرایی نداشت با

 
حمایت مسؤولان استانی به خوبی پیگیري شد. 

ذاکریان افزود: در یک شبکه سازي گسترده، ماماها می توانند خانواده هایی را که به دلالیل مختلف قصد از بین بردن جنین خود را
دارند به این مرکز معرفی کنند تا با اقدامات مناسبی چون مشاوره هاي خانوادگی و دینی، مراقبت در دوران بارداري و شیردهی، همراه

 
با حمایت معیشتی از خانواده هاي معسر از سقط جنین جلوگیري شود. 

رئیس دادگستري خراسان رضوي نیز گفت: اقدامات خوبی با محوریت دانشگاه علوم پزشکی مشهد در موضوع افزایش جمعیت صورت

 
گرفته است. 

غلامعلی صادقی افزود: از بین بردن جنین جزو رفتارهاي مجرمانه است که باید شعب و قضات ویژه در استان خراسان رضوي براي

 
رسیدگی به این رفتار مجرمانه پیش بینی کرد. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی مشهد نیز گفت: اگر نتوانیم از متولدین دهه 60 کشور به خوبی استفاده کنیم نمی توانیم کسري جمعیت
کشور را جبران کنیم و بر همین اساس برنامه ساخت خوابگاه متأهلی هزار واحدي توسط این دانشگاه براي دانشجویان علوم پزشکی

 
در دستور کار قرار دارد. 

دکتر سید محمدحسین بحرینی طوسی افزود: همان طور که در موضوع پیشگیري از کرونا و به صورت جمعی اقدامات مناسبی شکل

 
گرفت باید براي بحران جمعیت همکاري جمعی انجام شود. 



وي ادامه داد: مدیران مختلف کشور باید متوجه این موضوع باشند که خطر کاهش جمعیت در پیش است و با چالش بزرگ کمتر از

 
سه سال فاصله داریم و اگر در این موضوع به درستی برنامه ریزي نشود عواقب غیرقابل جبرانی براي کشور دارد. 

 
منبع: فارس 

انتهاي پیام/



مطالبه گري مردمی محرك فعالیت هایی اجرایی در دولت است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  272  |  تاریخ: 1400/02/31

مشاور رییس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري و صنعتی کشور گفت: مطالبه گري مردم و فعالان اقتصادي،
محرك فعالیت هایی اجرایی و تلاش براي رفع موانع در کشور است.

مشاور رییس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد
تجاري و صنعتی کشور در نشست هم اندیشی فعالان
اقتصادي قشم اظهار کرد؛ مطالبه گري مردمی محرك
فعالیت هایی اجرایی در دولت است مشاور رییس جمهور و
دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري و صنعتی کشور گفت:
مطالبه گري مردم و فعالان اقتصادي، محرك فعالیت هایی

 
اجرایی و تلاش براي رفع موانع در کشور است. 

به گزارش برنا به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل
سازمان منطقه آزاد قشم، حمیدرضا مومنی در نشست هم اندیشی با فعالان اقتصادي جزیره که با حضور رییس هیات مدیره و
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم به همراه جمعی از معاونان و مدیران دبیرخانه و منطقه آزاد قشم برگزار شد، اظهار داشت:

 
پشتیبانی از مطالبات منطقی فعالان اقتصادي جهت رفع موانع تولید وظیفه همه ما به عنوان نمایندگان دولت است. 

وي از برنامه ریزي ماهانه براي حضور در جمع فعالان اقتصادي مناطق آزاد کشور خبر داد و افزود: ارتباط مستمر بدنه مناطق با
فعالان اقتصادي به منظور احصا نقطه نظرات و مشکلات غیرکارشناسی موجود به کاهش مشکلات و کمک به رفع موانع خواهد

 
انجامید. 

دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري و صنعتی کشوربا تاکید بر بسترسازي حرکت مناطق آزاد در مسیر تحقق شعار سال گفت: مبناي
فرمایش مقام معظم رهبري در قالب شعار امسال تقویت تولید بر پایه دو حوزه پشتیبانی و مانع زدایی است که در بخش نخست با

 
رایزنی هاي صورت گرفته با سیستم هاي مالی و پولی سعی در تامین مالی داریم. 

به گفته مومنی در حوزه مانع زدایی نیز در نشست هاي کارشناسی بیش از 180 مانع کوچک و بزرگ بر سر راه تولید در مناطق

 
شناسایی شده که تا کنون بیش از 70 درصد این موانع به لطف و عنایت خداوند برطرف شده است. 

مشاور رییس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري و صنعتی کشور از فعالان اقتصادي به عنوان سرمایه هاي کشور یاد کرد و
عنوان داشت: باتوجه توان کشور در مدیریت تحریم ها و بیماري کرونا، سرمایه گذران و فعالان عرصه تولید کشور باید توان خود را از

 
سطح ملی ارتقا داده و آماده فراملی شدن باشند. 

فعالان اقتصادي رکن اصلی جزیره هستند 



رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در این جلسه ضمن تاکید بر ادامه مسیر توسعه اي قشم که با تلاش هاي
حمیدرضا مومنی شکل گرفته، بیان داشت: دوام و قوام این جزیره وابسته به ساکنان و فعالان اقتصادي منطقه است و ما سعی داریم با

 
ادامه مسیر توسعه اي، از روند فعالیت هاي سرمایه گذاري پشتیبانی کنیم. 

وي ادامه داد: توسعه داراي وجوه مختلفی است که اصلی ترین آن اقتصاد و به تبع آن ایجاد درآمد و اشتغال پایدار است که فلسفه

 
شکل گیري مناطق آزاد کشور نیز محسوب می شود. 

درویش پور با اشاره به خلاهاي قانونی در مورد مناطق آزاد گفت: خوشبختانه با حضور مهندس مومنی در سمت دبیر شوراي عالی که

 
خود از جنس مناطق آزاد و آشنا با آلام این مناطق هستند، امید است با حل زودهنگام این مسایل روبه رو شویم. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم همچنین به فرآیندهاي اداري دست و پاگیر اشاره کرد و افزود: در چارچوب قوانین وقفه ها حذف

 
شده و به عنوان نماینده عالی دولت در جزیره، پیگیر مطالبات قانونی مردم و فعالان اقتصادي از تمامی دستگاه ها خواهیم بود. 

درویش پور با تاکید جدي بر رونق صنعت گردشگري جزیره تصریح کرد: رونق کسب و کارها نیاز به حضور مردم دارد که با تبدیل

 
شدن قشم به یک مقصد گردشگري ویژه، این خواسته نیز محقق می شود. 

گفتنی است، نشست هم اندیشی فعالان اقتصادي جزیره، صبح امروز 30 اردیبهشت ماه با حضور حمیدرضا مومنی، مشاور رییس
جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري و صنعتی کشور، علی درویش پور، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد
قشم و جمعی از معاونان و مدیران دبیرخانه و منطقه آزاد قشم با هدف طرح مشکلات و پیگیري رفع موانع تولید در این منطقه برگزار

شد.



آتش سوزي در کارخانه تولید رنگ پرندك؛ از بروز یک فاجعه جلوگیري شد

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  273  |  تاریخ: 1400/02/31

 
آتش سوزي در کارخانه تولید رنگ پرندك؛ از بروز یک فاجعه جلوگیري شد 

بروز حریق در یکی از کارخانه هاي تولید رنگ واقع در شهرك صنعتی پرندك از توابع زرندیه ممکن بود با سرایت به واحدهاي مجاور
که عمدتا در حوزه صنایع شیمیایی فعال هستند به فاجعه منجر شود اما تلاش مدیریت بحران شهرستان و آتش نشانان مانع از آن

 
شد. 

حوالی ساعت 21 شب گذشته خبر بروز آتش سوزي در کارخانه تولید رنگ و مواد شیمیایی مکث شهرك صنعتی پرندك به آتش
نشانی این شهر اعلام شد و دامنه و حجم آتش به گونه اي بود که نه تنها از شهرستان ساوه و شهرهاي مجاور مانند زاویه و مامونیه

 
بلکه با هماهنگی مدیریت بحران استان تهران هم نیروهاي کمکی از رباط کریم و پرند براي مهار آن اعزام شدند. 

فرماندار زرندیه در این خصوص گفت: در ساعت 21 شب گذشته این واحد دچار حریق شد و در کمترین زمان ممکن نیروهاي آتش

 
نشانی شهرداري پرندك در صحنه حضور یافتند. 

«سیامک سلیمانی» افزود: به دلیل وجود مواد اشتعال زا و شیمیایی در این کارخانه بر حجم آتش هر لحظه افزوده شد و ناگزیر شدیم

 
از شهرهاي ساوه، زاویه، مامونیه، رباط کریم، پرند و حتی شهرك صنعتی شمس آباد کمک بگیریم. 

 
وي گفت: براي دریافت کمک بیشتر با مدیریت بحران استان تهران هماهنگی هاي لازم به عمل آمد. 

سلیمانی از زحمات آتش نشانان قدردانی کرد و گفت: خطر بزرگتري که وجود داشت، سرایت شعله ها به کارخانه هاي مجاور بود زیرا
شهرك صنعتی پرندك در اصل یک زون شیمیایی محسوب می شود و اگر این واحدها دچار حریق می شدند در نوع خود فاجعه اي

 
رخ می داد. 

فرماندار زرندیه اظهار داشت: همه تحهیزات، دستگاه ها و مواد انبار شده این کارخانه تولید رنگ در آتش سوخت و بر اساس
برآوردهاي اولیه افزون بر 50 میلیارد ریال خسارت وارد شده که هنوز این رقم قطعی نیست و باید منتظر گزارش نهایی در این

 
خصوص باشیم. 

وي گفت: نگرانی عمده ما در حادثه شب گذشته این بود که مخازن این کارخانه دچار حریق نشود و آتش به واحدهاي مجاور که

 
عمدتا در کار تولید مواد شیمیایی هستند سرایت نکند که با تلاش نیروهاي فداکار آتش نشان پس از حدود چهار ساعت مهار شد. 

در همین رابطه شهردار پرندك نیز گفت: پس از اعلام اولیه خبر بروز حریق در کارخانه مورد اشاره، به سرعت نیروها و تجهیزات آتش

 
نشانی شهرداري به محل اعزام شدند اما دامنه و حجم آتش سبب شد که از دیگر شهرها کمک بگیریم. 

«علی مددي» افزود: در مجموع بیش از 20 خودروي آتش نشان براي مهار این آتش سوزي فعالیت داشتند و خوشبختانه در ساعت



 
30 دقیقه بامداد امروز مهار شد. 

وي گفت: در مجاورت این کارخانه واحدهایی قرار دارند که داراي مخازن چند هزار لیتري روغن و بنزین بودند و تعدادي از خودروهاي

 
آب پاش را مامور خنک نگه داشتن این مخازن کردیم تا دچار حریق نشوند. 

شهردار پرندك گفت: نیروهاي آتش نشانی پرندك حتی بعد از مهار آتش سوزي این کارخانه تا ساعت 6 و نیم صبح در محل حضور
داشتند و به دلیل ریخته شدن تینر در کانالهاي اطراف و مشتعل شدن آن و همچنین شعله ور شدن موردي، اقدام به خاموش کردن

 
لکه ها کردند تا از سرایت به سایر کارخانه ها جلوگیري شود. 

شهردار پرندك گفت: شدت و حجم آتش سوزي به گونه اي بود که حتی به فرماندار زرندیه که از ابتداي حادثه تا پایان حضور داشتند
پیشنهاد استفاده از بالگرد را مطرح کردیم اما تلاش نیروهاي حاضر در محل به بار نشست و پس از چند ساعت بالاخره موفق به مهار

 
آن شدیم اما این کارخانه با تمام مواد و محصولات موجود از بین رفته است. 

 
مددي اظهار کرد: تلاش همکاران ما در واحدهاي آتش نشانی شهرهاي پرندك، ساوه، مامونیه، زاویه، پرند و رباط کریم ستودنی بود. 

 
به گفته او هنوز در مورد علت قطعی بروز این حادثه نمی توان اظهار نظر کرد و باید منتظر تکمیل تحقیقات و گزارش نهایی بمانیم. 

 
وي تاکید کرد: این حادثه هیچگونه تلفات جانی به همراه نداشت. 

زرندیه با 70 هزار نفر جمعیت از مناطق صنعتی استان مرکزي به حساب می آید و 320 کارخانه در قالب شهرك هاي صنعتی

 
مامونیه، زاویه و پرندك با اشتغال 18 هزار نیروي کار در این شهرستان فعالیت می کنند. 

منبع : آفتاب



3700 گروه جهادي در ارومیه فعالیت می کند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  274  |  تاریخ: 1400/02/31

ارومیه - رئیس سازمان بسیج سازندگی آذربایجان غربی گفت: 3700 گروه جهادي هم اکنون در ارومیه فعال است.

ارومیه - رئیس سازمان بسیج سازندگی آذربایجان غربی

 
گفت: 3700 گروه جهادي هم اکنون در ارومیه فعال است. 

احمد رحمانی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: 3 هزار
و 700 گروه جهادي داراي شناسه در سراسر استان راه
اندازي شده است، که در این میان ارومیه با 666 گروه،

 
نخستین شهر به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه میاندوآب با 233 گروه دومین شهر و
خوي با 213 گروه سومین شهر به شمار می رود، ادامه داد:

 
بقیه گروه هاي جهادي در سایر شهرستان هاي استان در حال فعالیت هستند. 

رحمانی خاطرنشان کرد: خواهران نیز 320 گروه جهادي در استان راه اندازي کرده اند که از این تعداد 56 گروه در ارومیه بوده و بقیه

 
در شهرستان ها هستند. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی آذربایجان غربی ضمن اشاره به اینکه جهادگران استان اعم از خواهران و برادران در هر زمینه اي که
احساس نیاز شود، وارد عمل می شوند، اضافه کرد: در عرصه هاي مختلف اعم از عمرانی، فرهنگی، بهداشت و درمان، کارآفرینی، خانه

 
سازي و … در حال تلاش هستند. 

رحمانی تصریح کرد: ما گروه هاي جهادي را بیشتر در مباحث عمرانی می شناسیم، اما گروه هاي جهادي تخصصی می توانند در
بیشتر کارها به مردم کمک کرده و در کنار اقشار بی بضاعت جامعه باشند.



برخی مسئولان کشور همچنان در پی ''کنترل جمعیت'' هستند!/ تنها 15 سال

براي استفاده از پیک جمعیتی باقی مانده است!

منبع: تسنیمشماره خبر:  275  |  تاریخ: 1400/02/31

عضو کمیته جمعیت مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره معضل جمعیتی کشور گفت: مدیران اجرایی کشور هنوز سیاست
القایی کنترل جمعیت در دهه هفتاد را دنبال می کنند و دست از تفکراتی که در دهه هفتاد درباره کنترل جمعیت به آنها القا

شده، برنمی دارند!

عضو کمیته جمعیت مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره
معضل جمعیتی کشور گفت: مدیران اجرایی کشور هنوز
سیاست القایی کنترل جمعیت در دهه هفتاد را دنبال می
کنند و دست از تفکراتی که در دهه هفتاد درباره کنترل

 
جمعیت به آنها القا شده، برنمی دارند! - اخبار اجتماعی - 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري تسنیم؛ "پدرام
کرباسیان" عضو کمیته جمعیت مجمع تشخیص مصلحت
نظام در برنامه تلویزیونی «سلام تهران» با اشاره به اینکه
در چند سال آینده اگر به ازاي هر یک نفر بازنشسته، تعداد

شاغلین کمتر از 4 نفر باشد، کشور با بحران اقتصادي مواجه می شود، یادآور شد: بحران جمعیت را از زوایاي گوناگون می توان بررسی

 
کرد. اگر از زوایه سالخوردگی و بازنشستگی به این موضوع بپردازیم، متوجه ارتباط نزدیک آن با صندوق هاي بازنشستگی می شویم. 

وي ادامه داد: صندوق هاي بازنشستگی تاسیس شد؛ درصدي از حقوق افراد در زمان اشتغال شان کسر و به این صندوق واریز می شود
تا در دوارن کهنسالی، حقوق بازنشستگی به آن ها پرداخت شود. منطق ریاضی و اقتصادي پشت این صندوق ها به این صورت است
که اگر یک صندوق در حالت یک به هفت قرار داشته باشد و به ازاي هر یک بازنشسته، هفت نفر مشغول به کار باشند، صندوق در
حالت بهینه است. حال اگر به ازاي یک نفر بازنشسته، چهار نفر شاغل داشته باشیم، صندوق در نقطه سر به سر است؛ اگر تعداد

 
شاغلین زیر 4 نفر باشد دچار مشکل خواهیم شد! 

این عضو کمیته جمعیت مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به اینکه در کشور براي متولدین دهه شصت برنامه ریزي نشده است،
اظهار کرد: پیک جمعیتی در هیچ کشوري مشکل نیست و موهبت الهی است اما اگر برنامه ریزي براي آن نداشته باشیم تبدیل به یک
بحران می شود؛ مشکل کشور ما هم در بحث جمعیت این است که براي متولدین دهه شصت، برنامه ندارد. در سال 1425 که
نخستین گروه از متولدین دهه شصت، وارد 65 سالگی می شوند و می خواهند از خدمات صندوق هاي بازنشستگی استفاده کنند،
کشور دچار مشکل جدي خواهد شد. اگر ما بخواهیم صندوق ها را در نقطه سر به سر در نظر بگیریم، در آینده به ازاي 9 میلیون دهه

 
شصتی بازنشسته باید 36 میلیون شاغل داشته باشیم تا بتوانیم حقوق بازنشستگی این افراد را تامین کنیم! 

کرباسیان افزود: در یک دوره تاریخی، فرزند مرکز درآمد خانواده بود و در دامداري و کشاورزي به خانواده کمک می کرد و کمک خرج
خانواده بوده است؛ اما در دوره اي که شهرنشینی گسترش پیدا کرد، فرزند تبدیل به مرکز هزینه شده و خانواده مدام براي رشد و



 
پیشرفت او هزینه می کند اما درآمدي ندارد. 

او با بیان اینکه تنها 15 سال فرصت داریم از پیک جمعیتی موجود در کشور استفاده کنیم و نرخ جمعیت را بالا ببریم، تصریح کرد:
تنها پانزده سال فرصت داریم تا از این پیک جمعیتی در جهت رشد کشور استفاده کنیم وگرنه از سال 1415 به بعد پنجره جمعیتی
بسته می شود! در 8 سال گذشته، متاسفانه دولت اقتصاد کشور را گره زد به یک سري مسائل موهوم در خارج از کشور؛ در صورتیکه با
نگاه به این ظرفیت انسانی می توانستیم به رشد برسیم. رشد جمعیت باید به یک مطالبه عمومی تبدیل شود و دولت بعد به طور
جدي آن را دنبال کند. اگر شرایط به همین منوال پیش برود، یک دهه شصتی یا باید تا آخرین لحظه حیات کار بکند تا بتواند زندگی

 
خود را بچرخاند یا مجبور است بارش را به دوش فرزندانش بیندازد. 

عضو کمیته جمعیت مجمع تشخیص مصلحت با اشاره به میل ایرانیان به فرزندآوري گفت: در تحقیقات انجام شده میل ایرانیان به
فرزندآوري نزدیک به 3.4 درصد است اما چیزي که در کف میدان اتفاق می افتد 1.7 درصد است! به نظر من نرخ پایین رشد جمعیت
دو دلیل دارد؛ بخشی از این مسئله به سبک زندگی انتخابی ما برمی گردد که علیرغم داشتن پول و امکانات، به قدري روي تربیت
فرزند حساس شدیم و وسواس پیدا کردیم که نمی توانیم از نظر روحی بپذیریم فرزند دیگري هم داشته باشیم؛ بخش دوم آن به علت

 
مشکلات معیشتی و اقتصادي عموم مردم است. 

کرباسیان با بیان نکته که مدیران اجرایی کشور هنوز سیاست القایی کنترل جمعیت در دهه هفتاد را دنبال می کنند، عنوان کرد:
بعضی از مدیران ما دست از تفکراتی که در دهه هفتاد درباره کنترل جمعیت به آنها القا شده، برنمی دارند! به عنوان نمونه در بحث
یارانه هاي معیشتی بنزین که در سال 98 پرداخت شد، دولت اعلام کرد به خانواده هاي 5 نفره به بالا یک میزان یارانه می دهد!
مدیران ما همان طور که در دهه هفتاد، بچه چهارم را به رسمیت نمی شناختند و از دریافت کوپن و حق اولاد محروم بودند، در حال

 
حاضر هم براي پرداخت یارانه بنزین، بچه چهارم را به حساب نمی آورند! 

وي در خصوص راهکار افزایش نرخ جمعیت خاطرنشان کرد: اگر دولت بتواند مشکلات را از جلوي پاي مردم بردارد، مردم خودشان
وارد چرخه فرزند آوري خواهند شد. این مشکل هم راهکار دارد؛ در وهله اول نگاه دوستان دولتی باید به نیروي انسانی تغییر بکند و
آن را مرکز هزینه نبینند بلکه نیروي انسانی را سرمایه انسانی و مرکز سرمایه گذاري بداند؛ در کشورهایی مثل انگلیس، نروژ و ... از
مهم ترین سیاست هاي حمایتی افزایش جمعیت، سیاست مالی است؛ یکی از پرتکرارترین روش هاي حمایتی استفاده از سیاست هاي
مرخصی است؛ به این صورت که مدت مرخصی مادران شاغل در بعضی از کشورها به دو تا سه سال می رسد. می گویند تا سه سال

 
کار نکنید و حقوقتان را می دهیم تا شما وارد چرخه فرزندآوري شوید. 

عضو کمیته جمعیت مجمع تشخیص مصلحت افزود: در بعضی کشورها، کمک هزینه فرزندپروري به خانواده ها پرداخت می کنند. در
کشورهاي غربی اگر سیاست هاي حمایتی روي زنان کارمند است، چون 70 تا 80 درصد زنان شان شاغل هستند اما در کشور ما
حدود 20 تا 25 درصد از زنان شاغلند و باقی زنان خانه دارند. باید علاوه بر حمایت از زنان شاغل، حمایت هاي ویژه از خانه داران هم

 
صورت بگیرد. 

کرباسیان گفت: هم از سوي نخبگان، مردم و رسانه ها باید مطالبه از دولت انجام شود و هم دستگاه هاي فرهنگی باید به تبلیغ و

 
تبیین این مسائل در سطح کشور بپردازند تا تبدیل به دغدغه جمعی شود. سازمان صدا و سیما در اینجا وظیفه سنگینی دارد. 

شتاب تند شاخص هاي منفی رشد جمعیتی کشور در دهه هاي گذشته نگران کننده است؛ زنگ خطر بسته شدن پنجره جمعیتی در



 
ایران 

عاملی: باید با فرهنگ سازي جلوي سقط جنین را بگیریم/محمدبیگی: دولت ها عملکرد خوبی در مسئله جمعیت نداشتند



چراغ قرمز رمزارز ها و چراغ سبز بورس

منبع: پاناشماره خبر:  276  |  تاریخ: 1400/02/31

پول هاي وارد شده به بازار ارز دیجیتال به بازار سرمایه باز می گردند؟/ آیا رفتن به سمت بازار ارزهاي دیجیتال، انتخاب
درستی بود؟

تهران (پانا) -  شایان رضاپور، کارشناس بازارهاي مالی
درخصوص علت ریزش قیمت رمزارز ها در چند روز اخیر
اظهار کرد این روز ها علل متعددي در ریزش بازار رمزارز
ها دخیل است که مهم ترین آن، توییت هاي ایلان ماسک
در رابطه با حذف درگاه بیت کوین و احتمال فروش دارایی
هاي بیت کوین تسلا در روز هاي آینده است، که تسلا در

 
پاسخ به یک کاربر این موضوع را نیز تایید کرده است. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، او بیان کرد: همچنین او در توییت دیگري مدعی شد که بیت کوین بسیار متمرکز است، چون
توسط تعداد کمی از شرکت هاي ماینینگ کنترل می شود. دلیل عمده دیگري که در بازار نیز از آن صحبت می شود، ابهام در ذخایر

 
و دارایی هایی است که تتر در آن ها سرمایه گذاري کرده است. 

این کارشناس اقتصادي از نظر تکنیکالی نیز به بررسی علل ریزش ارز هاي دیجیتال در چند روز اخیر پرداخت و گفت: از نقطه نظر
تکنیکالی، با توجه به اینکه طی یک ماه گذشته بیت کوین به عنوان ارز اصلی در بازار، 3 کف جدید ساخته و سقف هایی پایین تر از
سقف هاي قبلی در قیمت ها ثبت کرده است، به احتمال زیاد در یک موج نزولی کوتاه مدت هستیم که حمایت هاي استاتیک مهم

 
آن به ترتیب 42 هزار دلار و 38 هزار دلار هستند؛ و باید ببینیم در صورت ریزش چه واکنشی به این حمایت ها نشان خواهد داد. 

او افزود: توصیه ما به سرمایه گذاران در این بازار توجه به نقاط مهم حمایتی و خرید در این نرخ ها و همچنین الزام به رعایت حد ضرر

 
در بازار نزولی است. 

رضا پور در پاسخ به این پرسش که، اگر اقدام به انسداد درگاه پرداخت الکتریکی رمز ارز ها صورت گیرد، پول هاي وارد شده به بازار
ارز دیجیتال به بازار سرمایه باز می گردند؟، اظهار کرد: با توجه به اینکه بازار رمزارز ها توانسته اعتماد سرمایه گذاران را جلب کند،
بعید می دانم در مدت زمان کوتاهی سرمایه ها از این بازار خارج شود، اما به هر حال این قوانین ممکن است، ریسک سرمایه گذاري

 
در این بازار ها را بالا برده و روند رو به رشد جذب سرمایه در این بازار را کند تر کند. 

او افزود: همچنین تا زمانی که اعتماد از بین رفته در بازار سرمایه به مردم بازنگردد، احتمالاً افراد بازار هاي دیگر را به این بازار ترجیح

 
خواهند داد. 



کارشناس بازارهاي مالی در خصوص چرایی استقبال بیش از حد مردم از بازار رمز ارز ها، گفت: با بررسی هاي صورت گرفته مشخص
شده تا به حال حدود 12 میلیون ایرانی به بازار رمز ارز ها رفتند که 63 درصد از آنان در 6 ماه اخیر وارد بازار ارز دیجیتال شدند. علت
اصلی، سود هاي بزرگی است که این بازار طی 6 ماه گذشته براي سرمایه گذاران ایجاد کرده، اما متاسفانه اغلب این سرمایه گذاران

 
بدون دانش کافی و آموزش وارد بازار شده اند و طی چند هفته اخیر با ریزش بازار دچار ضرر هایی نیز شده اند. 

او پیشنهاد کرد: توصیه ما این است که افراد قبل از سرمایه گذاري در هر رمزارزي، وایت پیپر یا سند توضیحات مربوط به آن رمز ارز و

 
پروژه را کامل بررسی کنند و از خرید رمزارز هایی که طرح، پروژه و بنیادي ندارند، اجتناب کنند. 

رضا پور در پاسخ به این پرسش که، آیا افرادي که ارز هاي دیجیتال را براي سرمایه گذاري انتخاب کردند، بازار درستی را براي سرمایه
گذاري انتخاب کردند؟، اظهار کرد: پیشنهاد ما همیشه براي همه افراد در دوره هاي زمانی مختلف، سرمایه گذاري در سبد هاي
متفاوت است و باید عموم افراد که کمتر متخصص هستند، بخش کوچکی از دارایی هایشان را (نهایتا 10 درصد) در بازار رمز ارز ها

 
سرمایه گذاري کنند. 

کارشناس اقتصادي در خصوص ریسک هاي بازار رمز ارز بیان کرد: یکی از ریسک هاي این بازار نوسانات زیاد آن است و افرادي که در
ترید حرفه اي نباشند، ممکن است متحمل ضرر هاي زیاد شوند. به همین دلیل پیشنهاد ما براي افرادي که متخصص نیستند

 
استراتژي هولد (نگه داري بلند مدت) رمزارزهاست. 

او گفت: یکی دیگر از ریسک هاي مهم بازار رمز ارزها، رگوله نبودن این بازار در اکثر کشور هاي دنیاست و ممکن است تصمیمات

 
دولتی، خصوصا دولت هاي قدرتمند در دنیا تاثیر هاي چشم گیر و غیر قابل پیش بینی در بازار بگذارد. 

رضا پور افزود: ریسک انتقال اشتباه دارایی ها، استفاده از صرافی هاي غیر مجاز و سرمایه گذاري در رمزارز هاي اسکم (تقلبی) نیز

 
خیلی بالاست که سرمایه گذاران در این بازار بایستی خیلی در این موارد دقت کنند. 

کارشناس بازار مالی در پایان تصریح کرد: در صورتی که به نقاط مثبت این بازار بها داده شود و قانون گذار بستر هاي فعالیت در این
صنعت را فراهم کند، می تواند فرصت هاي بسیار خوبی براي توسعه خدمات مالی در کشور، اشتغال زایی و کسب درآمد ارزي براي
افراد ایجاد کند. حوزه هاي مختلفی مانند قرارداد هاي هوشمند Smart Contract، توسعه صرافی ها، خدمات مالی مبتنی بر
بلاکچین (این امکان را به خریداران و فروشندگان، می دهد که به صورت مستقیم با هم در ارتباط باشند و نیاز به یک شخص ثالث به
عنوان واسطه از بین برود)، ایجاد ETF هاي رمزارزي، فروش آثار هنري در بستر این شبکه و غیره نمونه اي از طرح هاي بزرگی

 
هستند، که می توانند در آینده نقش هاي مهمی در دنیا ایفا کنند. 

شایان رضاپور رمزارز بورس ایلان ماسک



ایجاد 150 کسب و کار روستایی توسط بنیاد برکت در رودبار

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  277  |  تاریخ: 1400/02/31

مجري اشتغال اجتماع محور استان گیلان با بیان اینکه سال گذشته بالغ بر 55 میلیارد ریال اعتبارات در حوزه مشاغل خانگی
در بخش خورگام شهرستان رودبار تسهیلات پرداخت شد، گفت: 150 طرح اشتغالزایی اجتماع محور در سال 1400 در

مناطق محروم روستایی رودبار اجرایی می شود. The post ایجاد 150 کسب و کار روستایی ...

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اقتصادي 1400/02/31 - 12:03 

 
- کد خبر:588023 

ایجاد 150 کسب و کار روستایی توسط بنیاد برکت در رودبار مجري اشتغال اجتماع محور استان گیلان با بیان اینکه سال گذشته بالغ
بر 55 میلیارد ریال اعتبارات در حوزه مشاغل خانگی در بخش خورگام شهرستان رودبار تسهیلات پرداخت شد، گفت: 150 طرح

اشتغالزایی اجتماع محور در سال 1400 در مناطق محروم روستایی رودبار اجرایی می شود. به گزارش 8دي،یاسر رمضان نژاد در
جلسه کارگروه اشتغال بنیاد برکت شهرستان رودبار در سالن اجتماعات فرمانداري با اشاره به اجراي طرح هاي اشتغال زایی اجتماع
محور بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام در پنج روستاي کمتر برخوردار رودبار در سال گذشته اظهار کرد: این طرح ها در قالب مدل

 
هاي اشتغال زایی "سحاب" (طرح سرمایه گذاري حمایتی اشتغال برکت) با هدف راه اندازي مشاغل خرد و خانگی اجرا شده است. 

وي با بیان اینکه با بیان اینکه بنیاد برکت عمده فعالیت ها و اقدامات خود را بر ایجاد فرصت هاي شغلی در مناطق روستایی و کمتر
توسعه یافته متمرکز کرده، گفت: عمده مشاغل ایجاد شده در مناطق محروم روستایی در رسته هاي شغلی دامداري سبک و سنگین،

 
صنایع دستی، فرش دستباف، تولید پوشاك، مشاغل صنعتی و خدماتی، فرآوري مواد غذایی و زنبورداري است. 

مجري اشتغال اجتماع محور ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) استان گیلان با بیان اینکه این بخش از مشاغل با سرمایه اندك
استقرار پیدا می کنند، تصریح کرد: اجراي طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت در مناطق محروم روستایی، علاوه بر

 
توانمندسازي اقتصادي و اجتماعی و ارتقاي سطح زندگی و معیشت، مهاجرت معکوس را در این مناطق به دنبال داشته است. 

وي با بیان اینکه سال گذشته بالغ بر 55 میلیارد ریال اعتبارات در حوزه مشاغل خانگی در بخش خورگام شهرستان رودبار تسهیلات

 
پرداخت شد، افزود: 150 طرح اشتغالزایی اجتماع محور در سال 1400 در مناطق محروم روستایی رودبار اجرایی می شود. 

فرماندار شهرستان رودبار نیز با اذعان به اینکه ارائه تسهیلات اشتغال روستایی در مناطق کمتر توسعه یافته باید تقویت شود، اظهار
کرد: نباید موانع در مسیر اشتغال از پویایی طرح هاي اشتغال زا بکاهد و همه دستگاه هاي اجرایی و مسؤولین محلی باید در این راستا

 
براي پیشبرد اهداف بنیاد برکت ساعی و کوشا باشند. 

هوشنگ عباسقلیزاده تسهیلات اشتغال روستایی و مشاغل خرد خانگی را بسیار تاثیر گذار در جوامع روستایی دانست و افزود: باید
نظارت بر ثبت نام متقاضیان تسهیلات اشتغال روستایی تقویت تا وام اشتغال در اختیار هرکسی قرار نگیرد و شرایط براي توسعه

 
ورونق روستایی با توجه به اهداف بنیاد برکت حصول پیدا کند. 



وي با تاکید بر اینکه مسؤولین باید در جذب سرمایه گذاري هاي حمایتی اقدامات قابل توجهی نشان دهند، گفت: باید در ایجاد
اشتغال انگیزش ها را تقویت کرد و موانع موجود را با  تلاش وهم افزایی از جلوي راه کارآفرین و نهادهاي حمایت کننده برداشت تا از

 
پویایی طرح هاي اشتغال زا کاسته نشود. 

 
- رودبار 

 
- سحاب 

 
- طرح اشتغالزایی 

 
- کسب و کار 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط بسیج حقوقدانان پشتوانه حقوقی محرومین و نیازمندان است پیاده تا غار دیورش و سفید آب در تاریکی جنگل
نورچشمه کشف بیش از هزار کیلوگرم مواد مخدر در گیلان دستگیري شکارچی با دو قبضه اسلحه قاچاق در رودبار اهداء عضو شهروند

 
19 ساله رودباري 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



کاهش آسیب پذیري خانواده هاي زندانیان با ایجاد اشتغال پایدار

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  278  |  تاریخ: 1400/02/31

کاظمی گفت: ایجاد اشتغال پایدار براي خانواده هاي زندانیان، سبب کاهش آسیب پذیري این خانواده ها می شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از یزد، اعظم کاظمی، مدیرکل دفتر امور بانوان و
خانواده استانداري یزد در قالب پویش 30 روز مهربانی، به
اتفاق معاون سلامت، اصلاح و تربیت زندان ها و مدیرعامل
انجمن حمایت از زندانیان یزد از منزل دو زندانی نیازمند
ساکن محله هاي فقیر نشین یزد بازدید کرد و از نزدیک در

 
جریان مشکلات و دغدغه هاي آن ها قرار گرفت. 

کاظمی در حاشیه این بازدید با اشاره به ضرورت توجه و رسیدگی به وضعیت خانواده هاي زندانیان، گفت: دستگاه هاي حمایتی و
سرپرستی باید مجاب شوند تا با برنامه ریزي هاي اساسی و استفاده از ظرفیت خیرین، به صورت ریشه اي به حل معضل فقر در

 
خانواده هاي زندانیان بپردازند. 

او توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي خانواده هاي زندانیان را یکی از راهکار هاي خروج از تنگنا هاي مالی و خوداتکایی آن ها دانست
و خاطرنشان کرد: ایجاد اشتغال براي خانواده هاي زندانیان باید به صورت پایدار و دائمی باشد تا به مرور زمان سبب کاهش آسیب

 
پذیري این خانواده ها شود. 

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد در پایان با اشاره به ضرورت رسیدگی به کاهش ناهنجاري هاي اجتماعی در حوزه
سرپرستی خانواده هاي نیازمند، خواستار تشکیل جلسات استانی در خصوص حمایت از این قشر شد.



خیز فارس براي جذب بیش از یک میلیارد دلار سرمایه خارجی ها

منبع: قلمناشماره خبر:  279  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیر کل امور اقتصادي و دارایی فارس گفت: سال گذشته بالغ بر 930 میلیون دلار سرمایه خارجی در استان فارس در قالب
21 طرح جلب شد که پیش بینی می شود این رقم در سال جاري به بیش از یک میلیارد دلار برسد. دائی با بیان این که

بیشترین ظرفیت فارس در حوزه جلب سرمایه گذاران خارجی (...) نوشته خیز فارس براي جذب ...

خیز فارس براي جذب بیش از یک میلیارد دلار سرمایه
خارجی ها فارس- پیش بینی می شود در سال جاري بیش
از یک میلیارد دلار سرمایه خارجی در استان فارس جلب

 
شود. 

مدیر کل امور اقتصادي و دارایی فارس گفت: سال گذشته
بالغ بر 930 میلیون دلار سرمایه خارجی در استان فارس
در قالب 21 طرح جلب شد که پیش بینی می شود این

 
رقم در سال جاري به بیش از یک میلیارد دلار برسد. 

دائی با بیان این که بیشترین ظرفیت فارس در حوزه جلب
سرمایه گذاران خارجی مربوط به انرژي هاي خورشیدي

است، اضافه کرد: پس از این، حوزه گردشگري و توریسم سلامت و بعد از آن حوزه صنعت، معدن، پتروشیمی و نفت و گاز، بالاترین

 
ظرفیت را براي جلب سرمایه گذاران خارجی دارد. 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی فارس با یادآوري آن که این استان با صدور 932 میلیون دلار مجوز سرمایه گذاري خارجی براي 21
طرح در قالب 5 طرح در سال گذشته، رتبه نخست کشور را در جلب سرمایه گذار خارجی به دست آورد، ادامه داد: از این 21 طرح،
18 طرح آن شامل طرح مزرعه خورشیدي به ظرفیت 200مگاوات در قالب 7 طرح توسط سرمایه گذاران ترکیه اي در آباده و یک
طرح دیگر در قالب 11 طرح مزرعه خورشیدي به ظرفیت 431 مگاوات توسط سرمایه گذاران ترکیه در بوانات در حوزه انرژي هاي

 
خورشیدي است که در این میان طرح بوانات از پیشرفت مناسبی برخوردار است. 

به گفته این مسئول در سال گذشته مجوز طرح توسعه قوطی فلزي (کنسرو فولادي) براي سرمایه گذاران امارات متحده عربی در
شهرك صنعتی بزرگ شیراز، مجتمع تجاري مسکونی 25واحدي براي سرگایه گذاران افغانستان در شیراز و مجوز طرح توسعه کاغذ

 
زاگرس براي سرمایه گذاران کانادایی در زرقان، صادر شد. 

 
دائی ادامه داد: اشتغال پیش بینی شده براي این 21 طرح، حدود 2370 نفر است. 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی فارس به استقبال بی نظیر سرمایه گذاران خارجی براي اجراي طرحهاي انرژي هاي خورشیدي در این
استان، گفت: استان فارس از معدود استان هایی است که از 365 روز سال در 360 روز آن در برخی مناطق استان با تابش مستقیم



 
آفتاب رو به رو هستیم که این مهم، از زیرساخت هاي اصلی براي راه اندازي نیروگاه هاي خورشیدي است. 

دائی با بیان این که سرمایه گذاران خارجی براي سرمایه گذاري در کشور، مشوق هاي مختلفی دریافت می کنند، گفت: از جمله این

 
مشوق ها می توان به تخفیف ها و معافیت هاي مالیاتی و گمرکی در مناطق ویژه و مناطق محروم استان اشاره کرد. 

وي با بیان این که سرمایه گذاران خارجی هیچ محدودیتی در دریافت تسهیلات بانکی ندارند گفت: تصمیم در خصوص پرداخت
تسهیلات بانکی به سرمایه گذاران خارجی با بانک ها است و بانک ها می توانند با استفاده از ظرفیت هاي مختلف قانونی به سرمایه

 
گذاران خارجی همچون سایر سرمایه گذاران ایرانی تسهیلات بانکی پرداخت کنند. 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی فارس با بیان این که پیشنهاد راه اندازي اتاق تهاتر ارزي براي سرمایه گذاران خارجی به وزارت اقتصاد
داده شده است گفت: با توجه به مشکلات نقل و انتقال پول به ایران بر اثر تحریم هاي ظالمانه پیشنهاد کردیم اتاق تهاتر ارزي در
بانک مرکزي و یا وزارت اقتصاد راه اندازي شود تا بدین طریق سرمایه گذاران خارجی که می خواهند سرمایه خود را وارد ایران کنند

 
بتوانند آن را با سرمایه گذارانی که قصد انتقال سود فعالیت اقتصادي خود در ایران به خارج از کشور را دارند تهاتر نمایند. 

دائی با تأکید بر این که تمام تلاش ما مانع زدایی و تسهیل در امور سرمایه گذاران است افزود: در این راستا اقدامات زیادي صورت

 
گرفته که از جمله آن می توان به ثبت شرکت مورد تقاضاي سرمایه گذاران در 72 ساعت به جاي 72 روز اشاره کرد. 

به گفته وي، کشور هاي امارات، ترکیه، کانادا، افغانستان، آمریکا، چین، آلمان، قطر، ایتالیا و کویت بیشترین تقاضا را براي سرمایه
گذاري در ایران ارائه داده اند. وي با بیان این که فارس در این 5 سال مورد استقبال بسیار خوب سرمایه گذاران قرار گرفته افزود: از
ابتداي انقلاب تا کنون 3 میلیارد و 400 میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی در فارس جلب شده این در حالی است که در پنج سال
اخیر بالغ بر 2 میلیارد و 300 میلیون دلار سرمایه خارجی در قالب 50 طرح، در استان فارس جلب شده است که این رقم حدود 67

درصد سرمایه گذاري خارجی استان از پس از انقلاب تا کنون را شامل می شود.



بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند

منبع: قلمناشماره خبر:  280  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه اقتصادي: بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند. در نشست اخیر اعضاي کمیته بازار باز بانک مرکزي آمریکا
بر ادامه سیاست هاي محرك فعلی تا زمان مشاهده بهبود قابل توجه شرایط اقتصادي تاکید شد.   آن طور که منابع خبري از

مفاد این جلسه گزارش داده اند، امکان تغییر در رویه (...) نوشته بیشتر شاخص هاي ...

بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند گروه اقتصادي: بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند.به
گزارش ایسنا، در نشست اخیر اعضاي کمیته بازار باز بانک مرکزي آمریکا بر ادامه سیاست هاي محرك فعلی تا زمان

مشاهده بهبود قابل توجه شرایط اقتصادي تاکید شد.   آن طور که منابع خبري از مفاد این جلسه گزارش داده اند، امکان تغییر در

 
رویه (...) 

گروه اقتصادي: بیشتر شاخص هاي مهم بورسی جهان سبز شدند.به گزارش ایسنا، در نشست اخیر اعضاي کمیته بازار باز بانک مرکزي

 
آمریکا بر ادامه سیاست هاي محرك فعلی تا زمان مشاهده بهبود قابل توجه شرایط اقتصادي تاکید شد. 

 
  

آن طور که منابع خبري از مفاد این جلسه گزارش داده اند، امکان تغییر در رویه فعلی و اتخاذ یک رویکرد انقباضی وجود دارد اما با
توجه به تمایل اعضا براي رشد بیشتر اقتصادي انتظار نمی رود این اتفاق در آینده نزدیک رخ دهد و احتمالا افزایش نرخ بهره در

 
انتهاي سال جاري میلادي یا ابتداي سال آینده اعمال خواهد شد.  

رابرت کاپلان- مدیر دفتر منطقه اي بانک مرکزي آمریکا در دالاس- گفته است به شخصه انتظار ندارد زودتر از سال آینده نرخ بهره
فعلی تغییر پیدا کند و تصمیم بر حفظ رویکرد فعلی است. به عقیده بسیاري از فعالان بازارهاي مالی، فدرال رزرو می خواهد پیش از
مقابله با افزایش قیمت ها، مساله رشد اقتصادي و اشتغال زایی را حل کند و به همین دلیل هم تصمیم گرفته است به طور موقت

 
میدان را براي تاخت و تاز تورم باز گذارد.   

اقتصادهاي بزرگ دنیا کماکان تحت تاثیر کرونا عملکرد بدي دارند: مرکز آمار انگلیس در گزارشی اعلام کرد اقتصاد این کشور در سه
ماهه منتهی به مارس به میزان 1.5 درصد کوچک شده است که این عملکرد 0.4 درصد کمتر از رشد ثبت شده بازه منتهی به ماه قبل
بوده است. سال قبل پنجمین اقتصاد بزرگ جهان 10 درصد کوچک شده بود که بدترین عملکرد اقتصاد این کشور طی سه قرن اخیر

 
بوده است. با کاهش محدودیت هاي کرونایی امید می رود رشد اقتصادي در فصل بعد مجددا به محدوده مثبت برگردد.    

داده هاي جدید منتشر شده از بخش خرده فروشی آمریکا نشان می دهد که در ماه آوریل رشد این بخش کلیدي اقتصاد امریکا به
صفر رسیده که این رشد یک درصد کمتر از رشد مورد انتظار قبلی بوده است. از آنجایی که بخش خرده فروشی تقریبا دو سوم کل بار
رشد اقتصادي آمریکا را روي دوش می کشد، آمار ضعیف ماه آوریل می تواند یک نشانه هشدار آشکار از کند شدن بیش از پیش

 
شتاب رشد اقتصادي این کشور باشد. انتظار می رود اقتصاد آمریکا امسال حدود هشت درصد رشد کند.   



در نخستین هفته از ماه می شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري در آمریکا با کاهش 34 هزارنفري به 473 هزار  نفر رسیده که
کمی فعالان بازار را نسبت به بهتر شدن وضعیت، حداقل در بازار کار امیدوار کرده است. این کاهش در حالی ثبت شد که انتظار می
رود روند متقاضیان صعودي باشد و به 490 هزار نفر برسد. بیشترین کاهش در شمار متقاضیان در ایالت هاي نیویورك، میشیگان،

 
ورمونت و فلوریدا به ثبت رسیده است. از طرف دیگر اما در جورجیا، واشنگتن و ایلینوي روند صعودي حفظ شده است.   

اگرچه معامله گران انتظار افزایش قابل توجه نرخ تورم آمریکا را داشتند اما اینکه متوسط نرخ تورم بزرگ ترین اقتصاد جهان در 12
ماه منتهی به آوریل با 1.6 درصد افزایش نسبت به دوره مشابه منتهی به ماه قبل به سطح 4.2 درصد رسیده، براي بسیاري از فعالان
شوکه آور بوده است به ویژه آنکه جروم پاول- رییس بانک مرکزي آمریکا- پیشتر وعده داده بود نرخ تورم در سطح معقولی از محدوده

 
دو درصدي عبور کند. این نرخ تورم بالاترین سطح تورمی ثبت شده در آمریکا در 13 سال اخیر بوده است.   

نگرانی از مسیر آینده نرخ تورم معامله گران را در بازارهاي مالی به وحشت انداخته است. نرخ تورم در بسیاري از مناطق از جمله در
آمریکا، آلمان و برخی از کشورهاي اروپایی دیگر از سطح هدفگذاري شده عبور کرده و دست بانک هاي مرکزي براي اتخاذ رویکرد
انقباضی به دلیل ضرورت تداوم حمایت ها از بخش هاي اقتصادي در برابر پیامدهاي کرونایی بسته است و این مساله در صورت وخیم

 
تر شدن می تواند خود منجر به پیدایش یک بحران جدید در جهان شود.   

 امیدواري ها به ثبت ارقام بالاي رشد اقتصادي پس از برنامه هاي واکسیناسیون سراسري کماکان در سطح بالایی باقی مانده است.
یک نظرسنجی جدید از اقتصاددانان نشان می دهد که میانگین رشد اقتصادي مورد انتظار آن ها براي آمریکا در سال جاري 7.6
درصد است که در صورت تحقق، بالاترین رشد ثبت شده سالانه این کشور طی 70 سال اخیر خواهد بود. از طرف دیگر اوضاع براي

 
چین احتمالا از این هم بهتر خواهد بود و رشد اقتصادي این کشور حدود هشت درصد پیش بینی می شود.   

تاکنون بیش از 165 میلیون و 974 هزار و 355 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 439 هزار و 149
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 105 نفر، برزیل با 441

 
هزار و 864 نفر، هند با 291 هزار و 303 نفر، مکزیک با 220 هزار و 850 نفر و انگلیس با 127 هزار و 701 نفر بوده است. 

جوزف اشتلوتسفوتز &– کارشناس ارشد سرمایه گذاري در موسسه اوپنهایمر اینوستمنتز &– گفت: کم کم در حال بازگشت به سطح
اقتصادي قبل از آغاز کرونا هستیم و این یک پیشرفت بزرگ و نشانه اي دلگرم کننده در غلبه بر یکی از جدي ترین بحران هاي مالی
معاصر است. در نیمه دوم امسال مطمینا اخبار بهتر بیشتري خواهیم داشت اما قطعا روزهاي پرنوسان بازارهاي مالی تکرار خواهد شد

 
چرا که هنوز هیچ کس نسبت به اینکه بحران به طور کامل پشت سر گذاشته شده است اطمینان ندارد. 

 
بورس آمریکا 

در وال استریت همه شاخص ها صعودي بودند؛ تا جایی که هر سه شاخص اصلی بورسی در سطح بالا تري از روز قبل خود بسته
شدند.شاخص «داوجونز ایدانستریال اوریج» با 0.64 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 34 هزار و 113.71 واحد بسته شد.
شاخص «اس اند پی 500» با 1.14 درصد افزایش تا سطح 4161.59 واحدي بالا رفت و دیگر شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی

 
«نزدك کامپوزیت» با 1.77 درصد صعود در سطح 13 هزار و 535.62 واحدي بسته شد. 

 
بورس هاي اروپایی 

در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، شاخص "فوتسی 100" بورس لندن با 1.0 درصد صعود نسبت به روز قبل و در سطح 7019.79
واحد بسته شد.  شاخص "دکس 30" بورس فرانکفورت در آلمان با افزایش 1.7 درصدي و ایستادن در سطح 15 هزار و 370.26



واحدي به کار خود خاتمه داد و شاخص "کک 40" بورس پاریس با پیشروي 1.29 درصدي در سطح 6343.58 واحد بسته شد. در

 
مادرید شاخص "ایبکس 35" 0.59 درصد بالا رفت و به 9124.30 واحد رسید. 

 
بورس هاي آسیایی 

در معاملات بورس هاي آسیا، شاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ تا جایی که شاخص "نیک کی 225" بورس توکیو ژاپن با صعود
0.19 درصدي تا سطح 28 هزار و 98.25 واحدي بالا رفت. شاخص "هانگ سنگ" بورس هنگ کنگ 0.5 درصد پایین رفت و در
سطح 28 هزار و 450.29 واحد بسته شد. در چین شاخص "شانگهاي  کامپوزیت" افزایش 0.27 درصدي را تجربه کرد و در سطح
5186.41 واحد بسته شد. در استرالیا شاخص "اس اند پی اس اند ایکس 200" بورس سیدنی با 1.27 درصد صعود و ایستادن در
سطح 7019.56 واحدي به کار خود خاتمه داد. در بین دیگر شاخص هاي مهم آسیایی، شاخص " تاپیکس" ژاپن صعودي بود. (معیار

 
محاسبه تغییرات قیمتی، ساعت پایانی معاملات روزانه بورس نیویورك بوده است.) 

 
نفت 

در بازار طلاي سیاه روند قیمت ها نزولی بود. هر بشکه نفت "وست تگزاس اینتر مدیت" با 1.7 درصد کاهش به 62.05 دلار رسید و

 
نفت خام برنت دریاي شمال با ریزش 1.39 درصدي به ازاي 65.07 دلار در هر بشکه مبادله شد. 

 
طلا و نقره 

همچنین در بازار فلزات گران بها، بهاي هر اونس طلا با افزایش 0.25 درصدي نسبت به روز قبل در سطح 1875.05 دلار معامله شد.
هر اونس نقره با افزایش 0.16 درصدي به ازاي 27.84 دلار مبادله شد.



ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت

منبع: قلمناشماره خبر:  281  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه اقتصادي: ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت. در حالی که میزان صادرات رقباي اصلی آمریکا از جمله
چین، اتحادیه اروپا و ژاپن رو به بهبود بوده، بزرگ ترین اقتصاد جهان کماکان با وضعیت کسري حساب تجاري مواجه بوده

است. در ژاپن که اقتصاد آن وابستگی زیادي به تجارت خارجی دارد، (...) نوشته ارزش ...

ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت گروه اقتصادي: ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت.به گزارش
ایسنا، در حالی که میزان صادرات رقباي اصلی آمریکا از جمله چین، اتحادیه اروپا و ژاپن رو به بهبود بوده، بزرگ ترین

اقتصاد جهان کماکان با وضعیت کسري حساب تجاري مواجه بوده است. در ژاپن که اقتصاد آن وابستگی زیادي به تجارت خارجی

 
دارد، (...) 

گروه اقتصادي: ارزش دلار مقابل همه ارزهاي مهم کاهش یافت.به گزارش ایسنا، در حالی که میزان صادرات رقباي اصلی آمریکا از
جمله چین، اتحادیه اروپا و ژاپن رو به بهبود بوده، بزرگ ترین اقتصاد جهان کماکان با وضعیت کسري حساب تجاري مواجه بوده
است. در ژاپن که اقتصاد آن وابستگی زیادي به تجارت خارجی دارد، آمارهاي منتشرشده نشان می دهد در ماه آوریل این کشور به
مازاد حساب تجاري 255.3 میلیارد ین داشته است. طی این مدت صادرات ژاپن با افزایش محسوس 38 درصدي و واردات 12.2

 
درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل همراه شده است.  

 
  

همزمان با روند افزایش تورمی، مرکز آمار اتحادیه اروپا اعلام کرد متوسط نرخ تورم در 19 کشور عضو منطقه یورو در 12 ماه منتهی
به آوریل با 0.3 درصد افزایش نسبت به رقم مشابه منتهی به ماه قبل به 1.6 درصد رسیده است. در سطح اتحادیه اروپا این نرخ به
طور متوسط 2.0 درصد بوده که از ماه قبل 0.3 درصد بیشتر شده است. هنوز مشخص نیست که بانک مرکزي اروپا چه واکنشی به

 
رسیدن تورم به مرز حساس از خود نشان خواهد داد. در حال حاضر این نهاد برنامه خرید اوراق قرضه را ادامه می دهد. 

با وجود انتقاد و مخالفت هاي جمهوري خواهان به نظر می رسد دولت بایدن در افزایش نرخ مالیات شرکت ها جدي است. ژانت یلن-
وزیر خزانه داري آمریکا- در همایش احیاي اقتصادي آمریکا به میزبانی اتاق بازرگانی این کشور گفت: پیشنهاد ما، یک تغییر بنیادین
در نظام مالیاتی فعلی است تا بتوانیم منابع لازم را براي هزینه هاي زیرساختی تامین کنیم. نسبت مالیات شرکت ها به تولید ناخالص

 
داخلی ما در حال حاضر خیلی کم است و به عقیده ما بهتر خواهد بود اگر شرکت ها سهم عادلانه تري از هزینه ها را پرداخت کنند.   

نرخ تورم در اروپا هم مانند آمریکا در حال اوج گیري است. در آلمان تورم ماه آوریل به دو درصد رسید که بالاترین تورم ثبت شده این
کشور در دو سال اخیر و 0.3 درصد بیشتر از تورم ماه قبل بوده است. در آمریکا هم هرچند گمانه زنی ها در خصوص احتمال پایان
رویکرد فعلی بانک مرکزي تقویت شده اما ریچارد کلاریدا- قایم مقام رییس این نهاد- گفته با وجود رشد ضعیف اشتغال زایی و

 
همچنین افزایش نرخ تورم، تغییري در رویکرد فدرال رزرو براي حفظ سیاست هاي فعلی ایجاد نشده است.   

در فرانسه هم نرخ تورم بیشتر شده تاجایی که طبق اعلام مرکز آمار این کشور، نرخ تورم دومین اقتصاد بزرگ اتحادیه اروپا در 12 ماه



منتهی به آوریل با 0.1 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه ماه قبل به 1.2 درصد رسیده که این نرخ تورم، بالاترین تورم ثبت شده
این کشور در 14 ماه اخیر بوده است. مهمترین عامل افزایشی نرخ تورم طی این مدت مربوط به بخش انرژي بوده که در آن تورم  به

 
8.8 درصد افزایش یافته است. وضعیت مشابهی در بلژیک- مقر اتحادیه اروپا- هم گزارش و تورم بیشتر شده است. 

مقامات بانک مرکزي اروپا گفته اند که از ثبات ایجاد شده در بازارهاي مالی منطقه یورو پس از افزایش شدت برنامه خرید اوراق بانک
مرکزي رضایت دارند و به احتمال زیاد سیاست هاي فعلی تا زمان نشست بعدي در ماه ژوین به شکل فعلی حفظ خواهند شد. با این
حال افزایش قابل توجه ارزش یورو مقابل دلار در ماه هاي اخیر  باعث ایجاد نگرانی هاي شده که ممکن است در ادامه سال بانک

 
مرکزي را مجاب به اتخاذ سیاست هایی براي معکوس کردن این روند و افت نسبی یورو مقابل اسکناس سبز کند.   

همزمان با پیشرفت برنامه هاي واکسیناسیون، امیدواري ها به احیاي سریع تر اقتصاد اروپا شدت گرفته است. کمیسیون اروپا در
گزارش بازبینی شده خود اعلام کرد پیش بینی از رشد اقتصادي منطقه یورو را از 3.8 درصد به 4.3 درصد افزایش داده است. انتظار
می رود متوسط سطح تولید ناخالص داخلی کشورهاي عضو اتحادیه اروپا تا پایان امسال به دوره قبل همه گیري بازگردد. به گفته این
نهاد، تاکنون حدود یک تریلیون دلار از بودجه صندوق مشترك اروپا براي کاستن از تبعات کرونا روي بخش هاي اقتصادي هزینه شده

 
است.   

یوان و یورو روزهاي خوبی را در برابر دلار تجربه می کنند.  یوان پس از یک دوره بد در سال هاي 2015 تا 2017، از سال 2018 وارد
مدار صعودي در برابر دلار شد و این مسیر را کم و بیش تاکنون حفظ کرده است. نرخ برابري فعلی، بالاترین ارزش ثبت شده ارزش
یوان مقابل اسکناس سبز از سال 2018 تاکنون بوده است. شاخص سی اف اي تی که ارزش یوان را مقابل 23 ارز دیگر اندازه

 
میگیرد به بالاترین سطح خود در سه سال اخیر رسیده است. یورو هم بالاي 1.2 دلار ماندگار شده است. 

دلار از ابتداي امسال تاکنون زیر فشار زیادي قرار داشته و ارزش آن مقابل بیشتر ارزهاي مهم جهانی کاهش محسوسی را تجربه کرده
است. دلایل زیادي براي نگرانی از وضعیت فعلی اقتصاد آمریکا وجود دارد که نرخ تورم و بیکاري اصلی ترین آن ها را تشکیل می دهد.
در حال حاضر ارزش دلار مقابل 6 ارز مهم جهانی در پایین ترین سطح دو ماه اخیر خود قرار دارد که این وضعیت براي برخی از ارزها

 
از این هم بدتر است براي مثال ارزش یوان مقابل دلار در بالاترین سطح ثبت شده خود از سال 2018 تاکنون قرار دارد.   

 برخی گزارشات حاکی از آن است گونه هندي جهش یافته ویروس کرونا به انگلیس و آلمان راه پیدا کرده است. شیوع این گونه در
انگلیس و دیگر کشورهاي اروپایی به ویژه حالا که بسیاري از آن ها کاهش مبتلایان روزانه را به ثبت رسانده اند خبر بدي خواهد بود.
انگلیس پیشروترین کشور از نظر واکسیناسیون در اروپا است. در شرق اوضاع کماکان بحرانی است و به نظر می رسد بار اصلی رشد

 
اقتصادي در اتحادیه اروپا و منطقه یورو در سه ماهه دوم امسال هم کماکان بر روي دوش کشورهاي غربی و شمالی اروپا خواهد بود.   

تاکنون بیش از 165 میلیون و 974 هزار و 355 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 439 هزار و 149
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 602 هزار و 105 نفر، برزیل با 441

 
هزار و 864 نفر، هند با 291 هزار و 303 نفر، مکزیک با 220 هزار و 850 نفر و انگلیس با 127 هزار و 701 نفر بوده است. 

مازن عیسی &– استراتژیست ارشد ارزي در موسسه تیدي سکیوریتیز &– گفت: نگرانی از اوج گیري تورم یکی از اصلی ترین عواملی
است که جلوي رشد بیشتر دلار را گرفته اما دلار در مقطع فصلی فعلی داراي پشتوانه هاي بنیادي خوبی براي صعودي شدن است. در
صورتی که بازدهی اوراق قرضه روي مدار نزولی قرار گیرد، دلار حرف هاي زیادي براي گفتن در برابر ارزهاي امن تر خواهد دشت.

 
موضع فعلی بانک مرکزي ادامه سیاست هاي حمایتی است که در برابر رشد دلار عاملی بازدارنده محسوب می شود.   



 
شاخص دلار 

شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.42 درصد کاهش نسبت به
روز گذشته در سطح 89.81 واحد بسته شد.نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.113 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب

 
ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.53 درصد افزایش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.418 دلار مبادله شد. یورو 0.38 درصد

 
بالا رفت و با ورود به کانال 1.22 به 1.221 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.43 درصد کاهش به 108.800 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا
به ازاي 1.287 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.434 یوان چین اعلام شد.



آذربایجان غربی؛ داروخانه گیاهان دارویی کشور

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  282  |  تاریخ: 1400/02/31

استان آذربایجان غربی به علت برخورداري از اوضاع جغرافیایی و تنوع آب و هوایی و بارش هاي مناسب به ویترینی از انواع
گیاهان دارویی و منابع طب سنتی تبدیل شده است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آذربایجان غربی، این استان که یکی از مهمترین رویشگاه هاي گیاهان دارویی در کشور

 
است از نظر تنوع گیاهان دارویی رتبه اول کشور را به خود اختصاص داده است. 

آذربایجان غربی داراي 2 میلیون و 500 هزار هکتار مرتع و 101

هزار هکتار جنگل و بقیه عرصه کشاورزي و کوهپایه اي است و از این رو ظرفیت مناسبی براي کشت و پرورش گیاهان دارویی دارد .
اما در این چشم انداز کم نظیر طبیعی ، آذربایجان غربی به سبب وضع آب و هوایی سال هاي اخیر و استفاده بی رویه از منابع طبیعی

 
و همچنین روش هاي غیر اصولی در برداشت ، گیاهان دارویی را در معرض نابودي قرار داده است. 

 
گیاهان دارویی زمینه ساز ارزآوري 

آذربایجان غربی با دارابودن مراتع و طبیعت گسترده و آب و هواي کوهستانی محل رویش 466 گونه گیاه دارویی است که توجه به

 
این ظرفیت می تواند زمینه ساز ایجاد یکی از ارزآورترین صنایع دارویی در این استان مرزي شود. 

گیاه دارویی به گیاهی گفته می شود که به طور مستقیم یا غیرمستقیم تمام یا اجزائی از آن به صورت تازه یا خشک شده و مواد موثره

 
استخراجی از آن به منظور اثرات بهداشتی، پیشگیري و درمان در بدن انسان، حیوانات و دیگر گیاهان به کار می رود. 

به گفته کارشناسان، در حدود 800 هکتار از اراضی استان زیر کشت گیاهان دارویی قرار دارد اما بیش از 90 درصد این گیاهان

 
دارویی در عرصه هاي طبیعی به صورت خودرو می روید. 

 
انواع گیاهان دارویی در آذربایجان غربی 



براساس اعلام وزارت جهاد کشاورزي تاکنون در کشور هشت هزار

گونه گیاهی شناخته شده که از این تعداد بیش از هزار و 200 گونه در استان شناسایی و از این میزان هم بیش از 400 گونه گیاه
دارویی در آذربایجان غربی به صورت گسترده و انبوه می روید که چوبان کبریتی، بادرنجبویه، شب بو ، ختمی، آجی بیان و شیرین
بیان، ثعلب، مرزه، اسپناخ، ایت بورنی، داغ قارپیزي، مندي، داغ سقزي، یمیشان، چریش، غازایاغی، قره یونجا، یارپیز، دوه دابانی،

 
اوشقون، بید مشک، بادرشبو، بزوشه با نام هاي متنوع بومی از جمله معروفترین این گیاهان دارویی هستند. 

 
نقش گیاهان دارویی در طب سنتی 

محمدپور کارشناس تولیدات گیاهی در ارومیه می گوید: گیاهان دارویی که عمدتا در دشت ها، ارتفاعات، کوهپایه ها، حاشیه رودها و
دره ها می رویند در طب سنتی براي درمان پرفشاري خون، سرفه، بیماري هاي گوارشی، بیماري هاي قلبی، سرما خوردگی، تسکین

 
اعصاب، رفع نفخ معده، بیماري هاي پوستی و قندخون مفید است. 

او می افزاید: قسمت هاي مختلف آن از جمله ساقه، ریشه، میوه، پیازچه، برگ، دانه، برگ هاي تازه، غده زیرزمینی، اندام هاي هوایی و

 
سرشاخه ها به مصرف می رسند و کاربردهاي مختلفی از نظر درمانی دارند. 

یکی از عطاران قدیمی در بازار ارومیه می گوید: در چند سال اخیر داروهاي گیاهی مورد توجه فزاینده اي قرار گرفته است و این به

 
علت عوارض جانبی داروهاي شیمیایی و تمایل به استفاده از دارو هاي طبیعی می باشد. 

 
اهمیت توسعه کشت گیاهان دارویی 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان با اشاره به اهمیت توسعه

کشت گیاهان دارویی در استان می گوید: این سازمان در یک برنامه 5 ساله در نظر دارد کشت گیاهان دارویی در استان را افزایش

 
دهد. 



کارشناسان معتقدند: جداي از فواید پزشکی و درمانی این گیاهان ، کارآفرینی و اشتغالزایی مهم ترین جنبه مورد توجه این در کشت و
پرورش این گیاهان است به طوري که از کشت این گیاهان تا فرآوري و تبدیل آنها به داروهاي گیاهی زمینه مساعدي براي ایجاد

 
شغل فراهم می شود. 

با وجود این همه قابلیت در زمینه گیاهان دارویی، این بخش استان همراه با مشکلاتی است که برداشت غیر اصولی و غیر علمی از
طبیعت، بزرگترین خطري است که گیاهان دارویی موجود در آذربایجان غربی را تهدید می کند و خطر انقراض در کمین گونه هاي

 
مختلف این گیاهان قرار دارد. 

 
خطر انقراض گونه هاي گیاهی 

براساس مطالعات انجام شده از گونه گیاهی دارویی شناسایی

 
شده در استان، 83 مورد مصرف تغذیه اي دارد که 43 گونه از آن، سبزي هاي بهاري است. 

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري می گوید: در استان آذربایجان غربی گونه هاي گیاهی به عنوان گیاه خوراکی و دارویی

 
توسط بهره برداران سنتی برداشت می شود و متاسفانه ادامه این روند خطر انقراض گونه هاي گیاهی را در پی خواهد داشت. 

وي می افزاید: منابع طبیعی کشور به خصوص استان آذربایجان غربی به علت بهره برداري هاي نادرست و بدون برنامه در سال هاي

 
اخیر لطمه دیده است. 

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري آذربایجان غربی اضافه می کند: حدود 99 گونه دارویی مصرف بالایی دارد و نزدیک به
41 گونه گیاه دارویی عرق گیري می شود به طوري که سالیانه حدود شش میلیون لیتر عرق گونه هاي گیاهی در استان تولید می

 
شود. 

کارشناسان می گویند: حدود 466 گونه گیاه دارویی شناسایی شده در استان که از این تعداد 72 گونه تیره مرکبان، 32 گونه تیره

 
گلسرخیان، 25 گونه تیره چتریان، 46 گونه تیره نعنائیان، 29 گونه تیره نخودیان و 22 گونه تیره چلیپاییان را شامل می شود. 

 
نقش گیاهان دارویی در چرخه تولید 



معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استاندار آذربایجان

غربی می گوید: استان آذربایجان غربی در زمینه تولید گیاهان دارویی ظرفیتهاي بالایی دارد و می تواند از طریق کشاورزي قراردادي و

 
ایجاد زنجیره، زمینه مناسبی براي تولید ایجاد شود. 

صادقی با تاکید بر ضرورت حضور فعال شرکت هاي دانش بنیان براي بهره گیري از ظرفیت هاي بخش کشاورزي استان می افزاید:

 
تجاري سازي تولیدات بخش کشاورزي می تواند موجب رونق تولید، ایجاد ارزش افزوده و تحول اقتصادي در استان شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استانداري آذربایجان غربی تصریح می کند: محققان مرکز تحقیقات کشاورزي و منابع
طبیعی استان با شناسایی فرصت ها و ظرفیت هاي سرمایه گذاري در بخش کشاورزي و گیاهان دارویی علاوه بر کمک به ایجاد
اشتغال و تولید پایدار در روستاها، می توانند نقش موثري در کاهش جلوگیري از مهاجرت روستاییان و جلوگیري از مشکلات اجتماعی

 
ناشی از آن داشته باشند. 

 
گیاهان دارویی در مسیر تجاري سازي 

کارشناسان معتقدند، برخی گونه هاي گیاهان دارویی قابلیت تولید انبوه دارند و باید در مسیر تجاري سازي قرار گیرند که در صورت

 
عملیاتی شدن این طرح آذربایجان غربی به جایگاه تولید انبوه و صادرات این محصولات گام بگذارد. 

 
تولید 70 نوع عرق گیاهی در آذربایجان غربی 

رئیس انجمن کارفرمایی تهیه و توزیع کنندگان عرقیات

 
آذربایجان غربی گفت: 40 نوع عرقیات گیاهی و 70 نوع عرقیات گیاهی ترکیبی در آذربایجان غربی تولید می شود. 

فرشید فروزین اظهار داشت: عرقیات گیاهی نوعی از محصولات مرتبط به طب سنتی هستند که بیشتر حالت ارگانیک داشته و

 
غیرشیمیایی هستند. 

وي افزود: این نوع از طب از دوران قدیم وجود داشته بنابراین مردم اگر بخواهند از عرقیات استفاده کنند چون عوارض شیمیایی



 
نداشته و حالت طبیعی دارند پس باید مواظب باشند که محصولی که تحت عنوان عرقیات تهیه کرده اند اسانس نباشد. 

رئیس انجمن کارفرمایی تهیه و توزیع کنندگان عرقیات آذربایجان غربی با بیان اینکه عرقیات گیاهی حالتی پیشگیرانه از برخی
بیماري ها دارند، ادامه داد: داروهاي شیمیایی در مدت کمی سبب بهبودي می شوند و ممکن است عوارضی داشته باشند اما عرقیات

 
گیاهی آثار تدریجی دارند و بدون آسیب و عارضه به درمان افراد کمک می کنند. 

فروزین با بیان اینکه عرقیات گیاهی تولیدي استان به کل کشور صادر می شود، ادامه داد: تاجران و کارخانه داران استان هاي فارس،
اصفهان، همدان و مشهد عمده مشتریان کشوري این محصولات بوده و بیدمشک و بادرنجبویه از جمله عرقیات محبوب و پرفروش اند.

وي با اشاره به اینکه با شروع فعالیت پروژه توسعه خوشه اي عرقیات گیاهی و نقل و بیدمشک آذربایجان غربی میزان سرمایه گذاري
در زمینه عرقیات استان افزایش یافت، گفت: پیش از این صادرات چندانی نداشتیم اما با افزایش سرمایه گذاري ها و حمایت هایی که
شد صادرات عرقیات آذربایجان غربی به 60 تا 70 تن در سال رسید و کشورهاي عراق و ترکیه متقاضیان اصلی عرقیات گیاهی استان

 
هستند. 

 
نتیجه گیري 

با توسعه دادن سطح زیرکشت گیاهان دارویی و با توجه به پتانسیلی که در این زمینه وجود دارد می توان آذربایجان غربی را در سطح

 
ملی معرفی و به یکی از قطب هاي مهم تولیدکننده گیاهان دارویی تبدیل کرد. 

اما متأسفانه به علت کمبود منابع مالی، نبود تسهیلات کافی، نبود صنایع بسته بندي و هزینه بر بودن بسته بندي این محصولات در

 
استان هاي همجوار، هنوز آنگونه که شایسته است در سطح هاي بالاتر معرفی نشده است و این امر تنها نیازمند توجه مسئولان است. 

سردبیر : صمد اسمعیلی



جذب 106 میلیارد تومان کمک هاي مردمی براي نیازمندان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  283  |  تاریخ: 1400/02/31

در یکسال اخیر 106 میلیارد تومان کمک هاي نیکوکاران جذب و به دست نیازمندان چهارمحال و بختیاري رسیده است.

به گزارش خبرگزاري صداو سیما، مرکز چهارمحال و بختیاري، مدیرکل کمیته امداد استان گفت:کمک هاي مردمی در قالب
صدقات، اکرام ایتام و محسنین، مراکز نیکوکاري، زکات، جشن عاطفه ها، جشن نیکوکاري، طرح ایران همدل و ... 106 میلیارد تومان

 
برآورد که میان نیازمندان توزیع شده است. 

جاسم محمدي بابیان اینکه توانمندسازي از رویکرد هاي مهم کمیته امداد است، افزود: سال گذشته 2469 طرح اشتغال در استان
اجرا شده که مددجویان با ارائه طرح هاي اشتغال و بررسی کارشناسان جهت دریافت تسهیلات به صندوق قرض الحسنه امداد ولایت

 
و بانک هاي عامل معرفی می شوند. 

وي با اشاره به واگذاري 500 واحد مسکونی به مددجویان در سال گذشته ادامه داد: همچنین 1494 واحد مسکونی نیز به صورت

 
جزئی و کلی تعمیر شدند. 

محمدي با اشاره به حمایت این نهاد از چهار هزار و 512 دانش آموز و هزار و 14 دانشجو گفت:دانش آموزان (کمک هزینه تحصیلی) و

 
دانشجویان تحت حمایت علاوه بر کمک هزینه تحصیلی با ارائه مدارك دانشگاهی کمک هزینه شهریه نیز دریافت می کنند. 

وي بااشاره به حمایت کمیته امداد استان از 4944 فرزند یتیم و محسنین استان گفت: از این مجموع 49 فرزند فاقد حامی مالی
هستند.



بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی/ افتتاح و راه

اندازي مجدد شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی

منبع: ایراسینشماره خبر:  284  |  تاریخ: 1400/02/31

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: در سفر وزیر صمت به شهرستان اردستان بازدید از شرکت
تعاونی فولاد کویر، سیما کاشی اردستان انجام می شود و شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی مجددا افتتاح و راه

اندازي می شود.

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان
گفت: در سفر وزیر صمت به شهرستان اردستان بازدید از
شرکت تعاونی فولاد کویر، سیما کاشی اردستان انجام می
شود و شرکت فاستونی اردستان پس از 6 سال تعطیلی

 
مجددا افتتاح و راه اندازي می شود. 

حمیدرضا باقري در گفت و گو با خبرنگار ایراسین اظهار
کرد: شهرستان اردستان در 100 کیلومتري شمال استان
اصفهان واقع شده است و این شهرستان داراي 67 پروانه
بهره برداري واحدهاي صنعتی است که 50 واحد آن فعال

 
است. 

وي افزود: 16 واحد صنعتی در شهرستان اردستان داراي جواز تاسیس است که از این واحدها، 7 واحد صنعتی بیش از 50 نفر نیروي

 
انسانی دارد و 101 فقره پروانه بهره برداري معدن در این شهرستان صادر شده که 58 فقره از این معادن فعال و نیمه فعال است. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان تصریح کرد: دو هزار و 650 واحد صنفی در شهرستان اردستان فعال است و

 
یک اتاق اصناف هم در این شهرستان قرار دارد. 

باقري با اعلام سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در 31 اردیبهشت ماه به این شهرستان توضیح داد: در این سفر قرار است بازدیدي از
مجتمع تعاونی فولاد کویر اردستان، سیما کاشی و واحد کویر مقوا انجام گیرد تا این واحدهاي صنعتی در هفته دولت به بهره برداري

 
برسد. 

وي افزود: همچنین، در سفر وزیر صمت قرار است واحد فاستونی اردستان پس از 6 سال رکود و با تملک بانک سپه و جذب سرمایه

 
گذار مجددا به چرخه تولید برگردد و زمینه اشتغال 100 نفر را فراهم کند. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اردستان گفت: فولاد کویر اردستان با سرمایه گذار خارجی و ظرفیت اسمی 95 هزار تن
آهن اسفنجی و اشتغال زایی 800 نفر با پیشرفت فیزیکی 90 درصدي همراه است. این واحد صنعتی در فازهاي بعدي با نیروگاه هاي

 
حرارتی و تولید 16مگاوات برق و نوردگرم به بهره برداري می رسد. 



وي افزود: استعلامات سه شهرك صنعتی اردستان، زواره و مهاباد توسط شرکت شهرك هاي صنعتی در دست اقدام است.



75 درصد از فارغ التحصیلان هنرستانی اردبیل جذب مراکز کار می شوند

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  285  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرکل آموزش و پرورش استان اردبیل گفت: بر اساس تحقیق میدانی و نیز رصد وضعیت اشتغال، 75 درصد از فارغ
التحصیلان هنرستانی در این استان جذب مراکز کار می شوند که کمی بیش از میانگین کشوري است.

 
 

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز اردبیل احمد ناصري در جلسه شوراي آموزش و پرورش اردبیل اظهارکرد: در اسناد بالادستی

 
بویژه سند تحول بنیادین، شایستگی هاي حرفه اي، مهارتی و هنري زمینه ساز کار مولد و تقویت روحیه کارآفرینی تعریف شده است. 
ناصري با عنوان اینکه 44 هزارو 230 نفر دانش آموز استان در دوره دوم متوسطه مشغول تحصیل هستند، افزود: در 191 مرکز

 
آموزشی (هنرستان) استان 27 رشته فنی و حرفه اي و 62 رشته کاردانش تدریس می شود. 

به گفته وي، 15 هزار و 134 هنرجو در هنرستان هاي استان تحصیل می کنند که این تعداد 35.8 درصد از کل دانش آموزان دوره

 
دوم متوسطه را شامل می شود. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان اردبیل توسعه هنرستان کار و دانش در جوار کارخانه ها را در مهارت آموزي تخصصی، افزایش بهره

 
وري و افزایش درآمد براي صاحبان واحد هاي تولیدي را موثر دانست. 

او ارائه مشاوره هاي تخصصی، تسهیل ارائه مجوز هاي لازم جهت ایجاد هنرستان، اولویت در واگذاري طرح هاي حمایتی خرید
خدمات و برون سپاري را از جمله تسهیلاتی ذکر کرد که آموزش و پرورش استان می تواند در اختیار صاحبان صنایع علاقه مند براي

 
ایجاد هنرستان هاي جوار صنعت ارائه دهد. 





برنامه ویژه چادرملو براي ذخیره ارزي در 1400

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  286  |  تاریخ: 1400/02/31

شرکت چادرملو ازجمله پیشگامان مبحث بومی سازي و داخلی سازي قطعات و دانش مهندسی صنعت فولاد بوده است که در
چند سال اخیر با دشواري هایی که پیش آمده توانایی هاي خود را به عرصه نمایش گذاشته و براي سال جاري نیز برنامه

ذخیره 22 میلیون یورور ارز را در نظر دارد.

شرکت چادرملو ازجمله پیشگامان مبحث بومی سازي و داخلی سازي قطعات و دانش مهندسی صنعت فولاد بوده است که در
چند سال اخیر با دشواري هایی که پیش آمده توانایی هاي خود را به عرصه نمایش گذاشته و براي سال جاري نیز برنامه ذخیره 22

 
میلیون یورور ارز را در نظر دارد. 

بومی سازي علاوه بر ارتقاي سطح صنعت و اقتصاد کشور در بخش اشتغالزایی نیز تاثیر بسزایی دارد که گسترش و توجه به تیم

 
تحقیق و توسعه و همچنین افزایش تعاملات دانشگاهی و صنعتی اهمیت این موضوع را مضاعف خواهد کرد. 

 حسین اطمینان در گفت وگو با گسترش نیوز اظهار داشت: همیشه یک حلقه مفقوده در بومی سازي قطعات و تجهیزات زنجیره فولاد
از معدن تا محصول نهایی وجود داشته و خلاء آن احساس می شد. در حال حاضر تکنولوژي و نوآوري هایی در صنعت وجود دارد که
در برخی موارد دسترسی به آن ها دشوار بوده که اگر بخواهیم از کانال هاي مختلف جهت تامین آن ها ورود کنیم، هزینه هاي
سنگینی را در پی خواهد داشت. در جایی که علم مهندسی و دانش در کشور به بلوغ خود رسیده است و کارشناسان و متخصصین
صنعتی در قسمت طراحی و ساخت به قدري توانمندي رسیدند که در بحث تکنولوژي و ساخت قطعات و بومی سازي در صنعت فولاد
به یک خودکفایی نسبی رسیده ایم و شاید به جرات گفت که در آینده بتوانیم وارد حوزه صادرات قطعات و دانش مهندسی مربوط به

 
شویم. 

وي افزود: از مقدمات و پیش نیازهاي فرآیند مطرح شده برگزاري یک سري همایش و نمایشگاه هاي است که دانشی که در بحث
بومی سازي مورد استفاده قرار گرفته است را به راحتی در این گردهمایی ها به نمایش بگذاریم و در این بین شرکت هاي معدنی از
توانمندي هاي خود آگاهی بیابند و آن را در معرض نمایش قرار دهند و یک رونقی را در ساخت داخل موجب شوند که به صنعت فنی
و مهندسی کشور قطعا کمک بزرگی را خواهد کرد. با ادامه جریان داخلی سازي به راحتی می توان از خروج ارز از کشور جلوگیري به

 
عمل آورد، چه بسا در بحث ساخت قطعات و بومی سازي صادراتی را نیز داشته باشیم. 

 
19 میلیون ذخیره ارزي در سال 1399 

 مدیربازرگانی شرکت چادرملو تصریح کرد: چادرملو در زمینه بومی سازي یک از شرکت هاي پیشگام به حساب می آید. در کل
زنجیره تمام توان و تمرکز خود را در قسمتی که گلوگاه صنعت بودند و ارزآوري براي کشور داشته صرف کرده است. خوشبختانه در
برخی از قطعات هاي تک که براي شرکت ارزبر بود ورود کرده است. شرکت چادرملو در سال 1399، مبلغ 19 میلیون یورو صرفه
جویی ارزي در قسمت بومی سازي را به ثبت رسانده که براي برنامه سال 1400 مبلغ 22 میلیون یورو پیش بینی شده است و برنامه

 
آن را در دست اقدام داریم و در تلاش هستیم که فراتر از برنامه گام برداریم. 



 وي ابراز کرد: با ورود و استقرار تیم مدیریتی در چادرملو یکی از مباحثی که مورد توجه ویژه مدیرعامل محترم قرار گرفته موضوع
تحقیق و توسعه و مشارکت در فعالیت هاي دانش بنیان است و ما همچنان بر این باور هستیم که حمایت از تفکر و خلاقیت باید در
رتبه اول قرار گیرد و در راستاي توسعه کارگاه ها، آزمایشگاه ها و مواد اولیه هزینه می کنیم و با یک نقشه راه روشن با شرکت هاي
دانش بنیان و شرکت هایی که طرح ها فنی و مهندسی ارائه می کنند همکاري و تعامل را به بالاترین سطح خود می رسانیم و در کنار

 
آن ها ایستاده ایم که با حمایت از آن ها و خرید از آن ها به رونق صنعت این مملکت خدمتی کرده باشیم. 

 اطمینان ادامه داد: در تمام ادوار شرکت چادرملو آمادگی خود را در تمام بخش ها از تامین مواد اولیه گرفته تا هزینه تجهیز کردن
آزمایشگاه ها را مداخله کرده تا شرکت هاي طرف قرارداد ما و شرکت هاي دانش بنیان بتوانند بهترین عملکرد خود را ارائه کنند. این
نوع شرکت ها با ارائه پروپوزال و برنامه اگر به ما اثبات کنند که تا حدودي به نتیجه مد نظر ما خواهند رسید مورد حمایت چادرملو
قرار خواهند گرفت. شرکت در حیطه تحقیق و توسعه نیز با جذب نخبگان دانشگاهی و افراد علاقمند به این حوزه ما آمادگی خود را

 
اعلام می کنیم و می توانیم در کنار تیم تحقیق توسعه کشور که نظامند و هدفمند شده است نیز باشیم. 

به جرات می توان گفت ارتباط دانشگاه با صنعت این برنامه را تقویت خواهد کرد کما اینکه در این راستا تفاهمنامه هایی با دانشگاه

 
برتر کشور مانند دانشگاه پلی تکنیک تهران، دانشگاه امیرکبیر و دانشگاه اردکان امضا شده و در حال بررسی است. 

 
براي اشتغالزایی پایدار تلاش می کنیم 

 وي تاکید کرد: یکی از فرآیندهایی که ما به صورت هدفمند در مسیر آن گام برداشتیم موضوع اشتغالزایی، کارآفرینی و اشتغال پایدار
است. یکی از شاخص هایی که هدفگذاري کردیم و آن را جزو آیتم هاي اولیه بومی سازي قرار دادیم، شرکت هایی هستند که بتوانیم
در قسمت هاي تک با ما تعاکل داشته باشند که علاوه بر داخلی سازي دانش و قطعات مورد نیاز ما موضوع اشتغالزایی نیز مطرح و

 
تقویت می شود که با ادامه تداوم بومی سازي ها شاهد اشتغالزایی پایدار نیز باشیم. 

 این مدیر بازرگانی در پایان خاطرنشان کرد: بومی سازي قطعا جایگاه صنعت فولاد کشور را تغییر خواهد داد اگر بخواهیم از بعد
کارشناسی به این قضیه نگاه کنیم باید گفت برخی از تکنولوژي هاي فولادي براي مکان ها و شرایط خاص مورد استفاده هستند و
براي تولید محصولات خاص طراحی شده اند. زمانی که فرآیند و طراحی کارخانه کاملا بومی شوند و مختص منطقه خاصی باشند،
روند تغییر خواهد کرد و بحث هاي انرژي، نیروي انسانی و فرهنگ منطقه ازجمله پارامترهایی است که در فرآیند ساخت داخل موثر

 
بوده و در ارتقاي جایگاه فولاد نیز نقش اساسی را خواهند داشت و افق جدیدي را در این صنعت به ارمغان خواهد آورد. 

منبع: گسترش نیوز



چگونه آرامش را به بازار رمزارزها برگردانیم؟

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  287  |  تاریخ: 1400/02/31

با وجود نگرانی ها در چند روز گذشته فعالین بازار ارزهاي دیجیتال از قانون گذاري استقبال می کنند اما قانون گذاري در
مسیر مثبت و سازنده باید شکل گیرد تا سرمایه و کار فعالین این حوزه آسیب نبیند.

با وجود نگرانی ها در چند روز گذشته فعالین بازار ارزهاي دیجیتال از قانون گذاري استقبال می کنند اما قانون گذاري در مسیر

 
مثبت و سازنده باید شکل گیرد تا سرمایه و کار فعالین این حوزه آسیب نبیند. 

هم زمان با نامه دوم رئیس مجلس به رئیس کل بانک مرکزي و وزیر اقتصاد براي مسدودسازي درگاه هاي پرداخت صرافی هاي ارز
دیجیتال شاهد نگرانی مردم و فعالان این حوزه بودیم. فرصت 10 روزه بانک مرکزي به صرافی ها رو به پایان هست و فعالان ارز

 
دیجیتال به دنبال تمدید 3 ماهه این دوره هستند. 

سیده مهکامه شریف زاد بنیان گذار انجمن رمزارز ایران در گفتگو با گسترش نیوز گفت: در خصوص رمزارزها باید به گذشته نیز نگاه
کرد. فعالان رمزارز از سال 1394 بحث ارزهاي دیجیتال را براي سازمان ها و ارگان ها عنوان کردند. با سازمان ها در این خصوص
تعامل داشتیم. خواستار ساماندهی فضاي ارزهاي دیجیتال بودیم. در آن سال ها این روزها را می دیدیم. امروز رمزارزها در دنیا
سروصدا کرده است و ساختارها به سمت بلاك چین حرکت می کند. شرکت هاي بزرگ تمایل به سرمایه گذاري در این حوزه دارند.

 
مردم هم در این شرایط در مسیر سرمایه گذاري حرکت می کنند. 

 
زمان طلایی آموزش را از دست دادیم 

 شریف زاده تأکید کرد: عده اي در بازار به دنبال سو استفاده و
کلاه برداري هستند. از ناگاهی مردم در این شرایط استفاده می
کنند. در آن زمان که فعالان خواستار ساماندهی بودند، نهاده اي
قانون گذاري ورود نکردند، حالا که سرمایه گذاران زیادي بدون

آگاهی ورود کرده اند؛ صحبت از مسدودسازي و محدودیت می کنند. باید زمان از دست رفته را به آموزش و اطلاع رسانی اختصاص
می دادیم. با این کار تمام سعی و تلاش فعالان را از بین می بریم. روند موجود اشتباه هست. نهاد قانون گذاري و مسئولان به اشتباه

 
تصمیم گیري می کند. 

 
تأثیر منفی مشاوره هاي اشتباه 

 وي افزود: باید از نظرات مشاوران و متخصصان این حوزه بهره مند می شدیم اما به درستی از این افراد استفاده نکردیم. حالا که افراد
زیادي به بازار ورود کرده اند و شرایط حساسی ایجاد شده است، به دنبال راه حل هستیم. نباید کاري می کردیم که امروز دغدغه
مجلس شوراي اسلامی یا بانک مرکزي محدودیت رمزارزها باشد. افراد زیادي به این بازار ورود کرده اند و مدیریت آن ها از دست نهاد



قانون گذاري خارج شده است. فعالان حوزه ارز دیجیتال این تذکر را چندین سال پیش داده بودند. از نهادها و ارگان ها خواهش
کردیم که به حرف هاي کارشناسی ما گوش دهند. متأسفانه همه در بازار کارشناس، متخصص و دلسوز شده اند. مشاوره هاي اشتباه

 
بر بازار تأثیر منفی گذاشته است. 

 
ارزهاي دیجیتال را قربانی مشکلات زیرساختی نکنیم 

 بنیان گذار انجمن رمزارز ایران در ادامه گفت: احتمالاً هدف مسئولان از مسدودسازي جلوگیري از کلاه برداري و جرائم رایانه هست.
اگر موضع کلاه برداري هست، چرا مانع کار فعالین رمزارز می شویم؟ جلوگیري از کلاه برداري دغدغه مهمی است اما به واسطه کلاه
برداري در درگاه هاي بانکی، مانع کار درگاه هاي بانکی می شویم؟ به واسطه مشکلات زیرساخت نباید مانع فعالیت در بازار ارزهاي
دیجیتال شویم. چندین میلیارد تراکنش در روز انجام می شود. نمی توانیم جلوي این ارز میلیاردي را به واسطه مشکل زیرساخت

 
بگیریم. به جاي این کارها باید اطلاع رسانی کنیم. 

 
دانش و اطلاعات درست به مردم ارائه دهیم 

 شریف زاده اظهار کرد: شاهد کم کاري رسانه ها در سال ها اول بودیم. مردم فقط به واسطه این که رمزارز خوبه وارد بازار شدند اما
آگاهی ندارند. اگر بازار ریزش کنند، همه شکایت می کنند. صعود و نزول در همه بازارها هست. باید نسبت به ریسک بازار شناخت
داشته باشیم. نباید براي سرمایه گذاري در بازار خانه و ماشین بفروشیم. فعالین بازار از قانون گذاري استقبال می کنند اما قانون
گذاري در مسیر مثبت و سازنده باید شکل گیرد. چرا اقدامات مثبت صرافی هاي رمز ارز را نمی بینیم. از رسانه ها براي اطلاع رسانی

 
صحیح دعوت کنیم تا مردم شناخت درست پیدا کنند. 

 وي افزود: در سال 1395 یا 1396 رسانه ملی برنامه اي پیرامون رمزارزها داشت که در آن برنامه به اشتباه از واژه بیت کویین استفاده
کردند و غلط تلفظ شد. این واژه غلط در ذهن مردم ماند. چرا آگاهی درست را در ذهن مردم ثبت نکنیم؟ چرا از پتانسیل رسانه ملی

 
در مسیر منفی استفاده می کنیم؟ 

 
از کارآفرینان رمزارز حمایت کنیم 

 بنیان گذار انجمن رمزارز ایران تأکید کرد: جمع شدن ساختارهایی که با کارآفرینی شکل گرفتند، سرمایه عظیمی را از کشور خارج
می کند. تنها با یک کلیک تمام سرمایه ها از کشور خارج می شود. باید شرایط را سامان دهی کنیم تا صرافی ها در چارچوب صحیح
فعالیت کنند. به جاي ورود و خروج باید به واردات و صادرات فکر کنیم. واردات و صادرات براي کشور ایجاد سود می کند. دغدغه
قانون گذاران هم قابل احترام هست. اشخاص کلاه بردار باید از بازار خارج شوند اما باید از مجموعه هایی که کارآفرین نیز حمایت

 
شوند. 

 
سرمایه گذاران چه وظایفی دارند؟ 

 شریف زاده ضمن اشاره به وضعیت سرمایه گذاران گفت: در بازار ارزهاي دیجیتال دو گروه سرمایه گذار داریم. گروه اول در روزهاي
ابتدایی وارد بازار شدند و خودشان اطلاعات کسب کردند. همه اطلاعات را شخصاً یاد گرفتند. گروه دوم افرادي هستند که در بازار
فعلی بدون دانش ورود کرده اند و به مشاورهاي غیرمتخصص اعتماد می کنند. براي خرید رمزارز هم باید همانند خرید ماشین

 
اطلاعات کسب کرد. براي سرمایه گذاري باید کیف پول امن داشته باشیم. 



در زمانی که قیمت ها صعودي هست، باید در خصوص صرافی ها اطمینان حاصل کنیم. کیف پول امن در بازار ارزهاي دیجیتال مهم
هست. تنها با یک ساعت مطالعه بهترین تصمیم را خواهیم گرفت. در زمان خرید سریع به افراد اطمینان نکنید. سرمایه گذاران هم

 
وظایفی دارند که باید به درستی انجام دهند. 

 
مانع مسدودسازي و محدودسازي شویم 

 وي افزود: نهاد قانون گذاري باید میزگردي با افراد کارشناس داشته باشد. میزگرد را محدود به تعدادي از کارشناسان نکنیم. به جز
انجمن بلاك چین، انجمن فین تک و کمیسیون نظام صنفی و یارانه اي کشور باید مجموعه هاي حقوقی را هم به میزگردها اضافه
کنند. بحث مشاوره اي پیرامون قانون گذاري حائز اهمیت هست. توصیه نهایی ما هم جلوگیري از مسدودسازي و محدودسازي بازار

 
ارزهاي دیجیتال است. مجموعه هاي حقوقی زیادي در این زمینه فعال شده اند و آماده تعامل با نهاد قانون گذار هستند. 

 
تحریم داخلی به مردم تحمیل نکنیم 

 این عضو انجمن بلاك چین خاطرنشان کرد: مهم ترین موضوع در این وضعیت، ساماندهی ساختار آموزش است. به واسطه عدم اطلاع
رسانی و آموزش به موقع شاهد مشکلات هستیم. اگر رسانه ها ساختار اجتماعی را آگاه کنند، درگیر مشکلات در هیچ بازاري نخواهیم
بود. زمانی که رئیس مجلس شتاب زده در خصوص ارزهاي دیجیتال اظهارنظر می کند، مشاوره درستی در نهاد قانون گذاري شکل
نگرفته است. با یک جمله رئیس مجلس شاهد نگرانی سرمایه گذاران هستم. نگرانی فعالان و سرمایه گذاران به جا هست. صرافی هاي

 
رمزارز به حفظ سرمایه هاي از دست رفته مردم در بازار سرمایه کمک کرد. 

نباید اجازه بدهیم تجربه بازار سرمایه تکرار شود. مردم به دنبال ارزهایی هستند که در بازار جهانی فعال باشند. اگر توانایی داریم باید

 
ارز داخلی به وجود بیاوریم که در بازار جهانی خودش را نشان دهد. نباید تحریم داخلی را به تحریم خارجی اضافه کنیم. 

 شریف زاده در پایان گفت: انجمن رمزارز از سال 1395 آغاز به کار کرد و در این سال ها براي اطلاع رسانی و آگاهی بخشی به افراد
تلاش کرده ایم. افراد علاقه مند در محیط انجمن از کارشناسان ما براي فعالیت در بازار ارزهاي دیجیتال اطلاعات کسب می کنند. با
ورود به این گونه انجمن ها دانش خود را افزایش خواهیم داد. از رسانه ها می خواهم در کنار انجمن ها و نهاد قانون گذار وظیفه خود

 
را پیرامون آگاهی رسانی انجام دهند. 

منبع: گسترش نیوز



با رویکرد پدافند غیر عامل استارتاپ طراحی مبلمان شهري در تبریز برگزار شد

منبع: سازه خبرشماره خبر:  288  |  تاریخ: 1400/02/31

استارتاپ طراحی مبلمان شهري با رویکرد پدافند غیر عامل در تبریز با داوري نهایی آثار ارسالی برگزار شد. به گزارش سازه
خبر، پس از انتشار فراخوان استارتاپ طراحی مبلمان شهري با رویکرد پدافند غیر عامل در تبریز مهلت ارسال اثر یراي

علاقمندان شرکت در این رویداد 14 فروردین لغایت 23 اردیبهشت سال 1400 تعیین ...

 
استارتاپ طراحی مبلمان شهري با رویکرد پدافند غیر عامل در تبریز با داوري نهایی آثار ارسالی برگزار شد. 

به گزارش سازه خبر، پس از انتشار فراخوان استارتاپ طراحی مبلمان شهري با رویکرد پدافند غیر عامل در تبریز مهلت ارسال اثر
یراي علاقمندان شرکت در این رویداد 14 فروردین لغایت 23 اردیبهشت سال 1400 تعیین گردید که پس از بررسی اولیه آثار ارسالی
توسط دبیرخانه رویداد 10 اثر نهایی براي داوري در روز 30 اردیبهشت انتخاب شدند که نهایتا روز گذشته 10 اثر ذکر شده توسط
داوران سرکار خانم دکتر الهام حاتمی گلزاري عضو هیئت علمی دانشگاه، مهندس سید حسین هاشمی مدیر مرکز نوآوري، کارآفرینی
و توسعه مهندسی (صنعت راه و ساختمان) و مهندس بداقلو کارشناس اداره کل پدافند غیر عامل استان آذربایجان شرقی مورد ارزیابی
قرار گرفتند که نتیجه نهایی بررسی طرح هاي مذکور رسما از طریق دبیرخانه برگزاري استارتاپ طراحی مبلمان شهري با رویکرد

 
پدافند غیر عامل اعلام خواهد شد و از برگزیدگان تجلیل به عمل خواهد آمد. 

این گزارش می افزاید استارتاپ طراحی مبلمان شهري با رویکرد پدافند غیر عامل در محورهاي مسائل زیست محیطی، مکان یابی
مناسب، مسائل امنیتی، مدیریت بحران و ایمنی توسط مرکز آموزش علمی کاربردي شهرداري تبریز با مشارکت اداره کل پدافند غیر
عامل استانداري آذربایجان شرقی، بنیاد بتن آذرآبادگان(منطقه شمالغرب کشور)، مرکز نوآوري، کارآفرینی و توسعه مهندسی (صنعت
راه و ساختمان)، باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان مرکز سردرود، پارك علم و فناوري استان آذربایجان شرقی و حمایت رسانه اي

 
پایگاه سازه خبر به عنوان رسانه تخصصی پدافند غیرعامل، در تبریز برگزار شد. 





شیوع کرونا موجب ریزش 2 میلیون نفر اشتغال در کشور شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  289  |  تاریخ: 1400/02/31

گروه استان ها- معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن اشاره به بهره مندي 730 هزار نفر از بیمه بیکاري با شیوع
کرونا گفت: شیوع کرونا موجب ریزش 2 میلیون نفر اشتغال در کشور شد.

گروه استان ها- معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
ضمن اشاره به بهره مندي 730 هزار نفر از بیمه بیکاري با
شیوع کرونا گفت: شیوع کرونا موجب ریزش 2 میلیون نفر

 
اشتغال در کشور شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردستان، عیسی منصوري
شامگاه پنجشنبه در جلسه اشتغال شهرستان اردستان
اظهار داشت: براي حفظ اشتغال و همچنین موضوع کرونا و
ایجاد امکان فعالیت کسب و کارهاي آسیب دیده به صورت
عمده در 14 رسته اصلی و حدود 858 زیر رسته حدود 20

هزار میلیارد تومان تسهیلات را در اختیار گذاشتیم و در مرحله نخست این رقم 14 هزار میلیارد تومان بود که اشتغال محور هم در

 
مرحله دوم بود. 

وي افزود: به دلیل اینکه تمرکز آسیب دیدگی روي بخش خدمات بود کوشش کردیم به صورت مستقل حدود دو هزار میلیارد تومان
در اختیار بخش گردشگري، یک هزار و 700 میلیارد تومان در بخش حوزه فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان در حوزه ورزش به

 
صورت اختصاصی از طریق دستگاه هاي تخصصی در اختیار واحدهاي کسب و کار قرار گرفت. 

معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در جلسات اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی کرونا هم در مورد تداوم این تسهیلات
تصمیم گیري شد و ایجاد فرصت بیشتر در حوزه تنفس براي باز پرداخت تسهیلات و همچنین حمایت در حوزه هاي مالیاتی و حوزه

 
هاي بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به زودي پس از تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ می شود. 

وي ابراز داشت: خوشبختانه به حدود دو میلیون نفر ریزش اشتغال کمک شد و حدود یک میلیون و 100 هزار نفر از این ها بازگشت
به کار داشتند و در حوزه بیمه بیکاري حدود 730 هزار نفر مشمول این برنامه اختصاصی دوره کرونا شدند و بخشی از این ها حدود

 
250 هزار نفر همچنان مشمول دریافت بیمه بیکاري هستند و نیازمند منابع جدیدي هستند. 

 
10هزار میلیارد تومان براي اشتغال مددجویان کمیته امداد تصویب شد 

 
کارآفرینی به سبک گروه هاي جهادي؛ اشتغال زایی براي 220 نفر از زنان سرپرست خانوار در شیراز 

 
توسعه صادرات صنایع دستی استان خراسان رضوي ارزش افزوده و اشتغال پایدار به ارمغان می آورد 

منصوري بیان کرد: سازمان تامین اجتماعی کوشش می کند و این افراد چه در دوران کرونا پوشش داده شدند و چه دوره بعد از آن



دوره پوشش چند ماهه و همچنان تحت پوشش هستند و براي سال 1400 هم برنامه این است که حمایت از کسب و کار و تثبیت

 
اشتغال و بازگشت کسانی که بیکار شده اند ادامه پیدا کند و برگردیم به حالتی که ما قبل کرونا داشتیم. 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: ما برنامه هاي مختلفی را پیش بینی کرده ایم تا این روند که منجر به رکود در
اقتصاد شد و معمولا در این زمان ها رکود در طرف تقاضا را داریم و مصرف کاهش پیدا می کند اما به دلایل طولانی شدن این دوره
در طرف عرضه اقتصاد یعنی پروژه بنگاه هاي کسب و کار می خواهیم دچار صدمه، توقف کار و کاهش و توقف فعالیت شده اند و
تمرکز اصلی امسال این است که هم طرف عرضه اقتصاد یعنی بنگاهاي کسب و کار و شرکت ها به فعالیتشان برگردند و هم بتوانیم

 
شاغلینی که بیکار شده اند به اشتغال مراجعت کنند. 

وي تصریح کرد: متاسفانه یک رقم قابل توجهی از بازار کار کلا خارج شدند و از جمعیت فعال ما کاسته شد و به جمعیت غیرفعال
اضافه شدند و کسانی که شاغل یا بیکار بودند الان نه بیکار محسوب می شوند و نه شاغل و از بازار کار خارج شدند و کوشش اصلی ما
این است که در برنامه هایی که براي 1400 است بودجه این سال را جهت می دهیم براي بازگشت و همین طور تثبیت اشتغال و

 
کسانی که از بازار کار خارج شده اند بتوانند بازگشت به کار داشته باشند. 

منصوري همچنین در مورد نرخ بیکاري در کشور هم گفت: نرخ بیکاري در شرایط فعلی نماینده وضعیت دقیق شرایط اشتغال کشور
نیست و وقتی جمعیت فعال کاهش پیدا می کند خود به خود نرخ بیکاري عدد آن پایین می آید بنابر این نظر ما این است که در این
شرایط ما هم نسبت اشتغال را بینیم هم نرخ بیکاري را همزمان و جمعیت شاغلان را هم ببینیم که خوشبختانه در سال هاي گذشته

 
علی رغم همه فشارها ما سالیانه به صورت میانگین حدود 551 هزار نفر ایجاد اشتغال در کشور داشته ایم. 

معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: ما در یک زمان مواجه شدیم با رکود حاصل از کرونا که اضافه شد به موضوع تحریم و
این موجب شد که به جمعیت غیرفعال کشور اضافه شود و در این شرایط که بگوییم نرخ بیکاري چند است باید بگوییم تک رقمی

است و واقعا هم همین طور بوده و این نماینده شرایط کل کشور نیست.



کاهش آسیب پذیري خانواده هاي زندانیان با ایجاد اشتغال پایدار براي آن ها

منبع: یزدي نیوزشماره خبر:  290  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد گفت: ایجاد اشتغال پایدار براي خانواده هاي زندانیان، سبب کاهش آسیب
پذیري این خانواده ها می شود.

 
مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد: 

 
کاهش آسیب پذیري خانواده هاي زندانیان با ایجاد اشتغال پایدار براي آن ها 

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد گفت: ایجاد
اشتغال پایدار براي خانواده هاي زندانیان، سبب کاهش آسیب

 
پذیري این خانواده ها می شود. 

به گزارش یزدي نیوز، اعظم کاظمی، مدیرکل دفتر امور بانوان و
خانواده استانداري یزد در قالب پویش 30 روز مهربانی، به اتفاق
معاون سلامت، اصلاح و تربیت زندان ها و مدیرعامل انجمن
حمایت از زندانیان یزد از منزل دو زندانی نیازمند ساکن محله
هاي فقیر نشین یزد بازدید کرد و از نزدیک در جریان مشکلات و

 
دغدغه هاي آن ها قرار گرفت. 

دکتر کاظمی در حاشیه این بازدید با اشاره به ضرورت توجه و رسیدگی به وضعیت خانواده هاي زندانیان، اظهارداشت: دستگاه هاي
حمایتی و سرپرستی باید مجاب شوند تا با برنامه ریزي هاي اساسی و استفاده از ظرفیت خیرین، به صورت ریشه اي به حل معضل

 
فقر در خانواده هاي زندانیان بپردازند. 

وي توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي خانواده هاي زندانیان را یکی از راهکارهاي خروج از تنگناهاي مالی و خوداتکایی آن ها دانست
و خاطرنشان کرد: ایجاد اشتغال براي خانواده هاي زندانیان باید به صورت پایدار و دائمی باشد تا به مرور زمان سبب کاهش آسیب

 
پذیري این خانواده ها گردد. 

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد در پایان با اشاره به ضرورت رسیدگی به کاهش ناهنجاري هاي اجتماعی در حوزه

 
سرپرستی خانواده هاي نیازمند، خواستار تشکیل جلسات استانی در خصوص حمایت از این قشر شد. 

منبع:استانداري یزد



درمانگاه طریق الحسین(ع) در منطقه عین 2 اهواز افتتاح شد

منبع: خوزناشماره خبر:  291  |  تاریخ: 1400/02/31

درمانگاه طریق الحسین(ع) به عنوان هفتمین درمانگاه بسیج در منطقه کم برخوردار عین 2 اهواز عصر پنجشنبه با حضور رئیس

 
سازمان بسیج مستضعفین به بهره برداري رسید. 

ایرنا: هفتمین درمانگاه بسیج زیر نظر موسسه خدمات درمانی بسیجیان خوزستان با حضور سردار غلامرضا سلیمانی رئیس سازمان
بسیج مستضعفین و سردار محمد زهرایی رئیس سازمان بسیج سازندگی و جمعی از فرماندهان سپاه خوزستان در منطقه کم برخوردار

 
عین 2 اهواز به بهره برداري رسید. 

این درمانگاه شامل 2 بخش عمومی و تخصصی است که بخش هاي فیزیوتراپی، اطفال و زنان از مهمترین بخش هاي تخصصی آن به

 
شمار می روند. 

درمانگاه عمومی و تخصصی طریق الحسین(ع) در زمینی به مساحت 471 متر مربع و با زیر بناي یک هزار و 795 متر مربع در چهار

 
طبقه احداث شده است. 

 
فصل آینده فصل غلبه بر مشکلات و تبعیض است 

رئیس سازمان بسیج مستضعفین در آیین افتتاح این درمانگاه گفت: سپاه و بسیج همواره با تداوم روحیه جهادي، خدمات موثري را در
آینده به مردم و بخصوص مردم شریف خورستان ارائه خواهند داد و بی شک با این خدمات درمانی می توانیم بخش عمده اي از

 
مشکلات مناطق محروم را برطرف کنیم. 

سردار غلامرضا سلیمانی افزود: این خدمات بی شک غبار محرومیت را از چهره شهرهاي استان خوزستان و کشور می زداید؛ فصل

 
آینده فصل غلبه بر مشکلات و تبعیض است. 

 
وي بیان کرد: فصل جدیدي از خدمت در حال شکل گیري است و سپاه همچنان پرچم دار این خدمت صادقانه است. 

همچنین سردار محمد زهرایی رئیس بسیج سازندگی در آیین بهره برداري از این درمانگاه گفت: موفقیت هاي روز افزون این نظام
اسلامی با صبر و بردباري مردم غیور خوزستان، در حال تحقق است و بی شک توجه هرچه بیشتر به مناطق کم برخوردار می تواند

 
ضمن کاهش دغدغه هاي مردم ، شروعی براي توسعه مناطق حاشیه اي باشد. 

فرمانده سپاه ولیعصر(عج) خوزستان نیز در این آیین در جمع خبرنگاران گفت: منطقه عین 2 در غرب اهواز درمانگاه نداشت و مردم

 
این منطقه در حوزه درمان مشکلات متعددي را در سال هاي اخیر متحمل شدند. 



سرتیپ پاسدار حسن شاهوارپور افزود: فرمانده کل سپاه نیز در ماه هاي گذشته در بازدید از این منطقه بر توسعه بخش درمان مناطق
کم برخوردار بخصوص عین 2 اهواز تاکید داشت که به دنبال دستور سرلشکر سلامی با کمک خیران و سازمان بسیج مستضعفین این

 
درمانگاه جامع با خدمات ارزان به بهره برداري رسید. 

وي تصریح کرد: امید است در بحث توسعه با حمایت خیران استان بتوانیم خدمات بیشتر و ارزنده تري را در این حوزه به مردم شریف

 
خورستان ارائه دهیم. 

 
آغاز عملیات اجرایی دهکده اقتصاد مقاومتی در خوزستان 

همچنین به منظور ایجاد اشتغال در حوزه کشاورزي ویژه محرومان عملیات اجرایی دهکده اقتصاد مقاومتی در شهرستان اهواز با

 
حضور رئیس سازمان بسیج مستضعفین آغاز شد. 

 
در فاز نخست این طرح احداث 10 واحد گلخانه اي به مساحت چهار هزار متر مربع در سطح استان در دستور کار قرار گرفت. 

سرتیپ پاسدار غلامرضا سلیمانی در این خصوص در جمع خبرنگاران گفت: امید است با فراهم شدن شرایط مناسبی براي تولیدات

 
محصولات کشاورزي و متناسب سازي بازار با این محصولات، شاهد افزایش درآمد کشاورزان منطقه باشیم. 

وي افزود: اجراي این طرح ضمن تقویت بخش کشاورزي، با ایجاد اشتغال پایدار براي جوانان بومی منطقه، بخشی از مشکلات اشتغال

 
استان خوزستان را نیز برطرف می کند. 

پیش از این رئیس سازمان بسیج مستضعفین در صبح پنجشنبه فرمان عملیات رزمایش 23 هزار نفري جهادگران خوزستان براي

 
تعمیر و سرویس سیستم هاي سرمایشی در مناطق کم برخوردار این استان را صادر کرد. 

جهادگران کشور به صورت همزمان در زمینه تهیه بسته هاي معیشتی و بهداشتی، بسته هاي آموزشی، کمک به آزادي زندانیان جرائم
غیر عمد و تهیه جهیزیه براي نوعروسان مناطق کم برخوردار وارد میدان شده اند.



گلایه کارآفرین مازندرانی از سخت گیري بانک ها براي دادن وام به

تولیدکنندگان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  292  |  تاریخ: 1400/02/31

 به گزارش خبرگزاري فارس از شهرستان ساري، اشتغال
موضوعی است که براي جوانان در جامعه ما به یک دغدغه بزرگ تبدیل شده است، اما برخی افراد در جامعه نشان داده اند که حتی با
کمترین امکانات و حتی نداشتن مدارك دانشگاهی می توانند براي خود کسب و کاري راه بیاندازند و به تولید کننده اي تبدیل شوند

 
که در امر مهم اشتغال دست دیگران را هم بگیرند. 

در این گزارش با فردي گفت وگو می کنیم که سال هاي زیادي براي شرکت هایی کار می کرد اما امروز با تلاش خود کارگاهی بزرگ

 
دارد، حتی هنرجو و کارآموزانی را آموزش می دهد که آنها نیز براي خود کسب و کاري راه اندازي کرده اند. 

حسین رستمی 52 سال دارد و متولد کاشان است، وي سال هاي زیادي را در تهران زندگی می کرد، مدرك او دیپلم است و در تهران
براي مدیریت تجهیزات پزشکی ایران و شرکت توانیر کار می کرد، کارش در آنجا نصب، راه اندازي و آموزش دستگاه هاي صنعتی و

 
پزشکی بود و از سال 92 به صورت خیلی اتفاقی به ساري آمد. 

 
 

 
علاقه به چوب از کودکی 

از آنجایی که از کودکی به چوب علاقه داشت تصمیم گرفت که کار جدیدي را براي خود شروع کند، به گفته خودش همه چیز را از



 
صفر شروع کرد، دو دستگاه و کمی ابزار تهیه و بعد شروع به تمرین در پارکینگ منزلش کرد. 

وي از شروع کارش چنین می گوید: براي شروع چون سرمایه کافی نداشتم تصمیم گرفتم از ضایعات ام دي اف سازها استفاده کنم،
ضایعات ام دي اف را جمع کرده و آن را به ام دي اف خام تبدیل می کردم و با آن جا کفشی، قاب، آینه، میزهاي جلو مبلی می
ساختم، بعد از ساخت یک مجموعه با ام دي اف، بازار صنایع دستی ساري را با پرس وجو پیدا کردم و کارهاي ساخته شده خود را به
آنجا بردم، با فروشنده ها صحبت و با شخص خاصی شروع به کار کردم و توانستم کارهایم را به او بفروشم، با مبلغی که دریافت کردم

 
چوب، ابزارها و دستگاه مورد نیاز خود را خریدم و کم کم توانستم کارگاه خود را توسعه دهم. 

 
 

 رستمی ادامه می دهد: در کنار کارگاهی که داشتم یک فروشگاه براي عرضه محصولات خود باز کردم، توانستم کارم را ارتقا بدهم از
حالت صنایع دستی بیرون بیایم، تمرین کردم و بدون هیچ آموزشی، به حرفه ارسی و گره چینی ( ساخت انواع در و پنجره هاي

 
قدیمی) دست پیدا کردم و از میراث فرهنگی یک کارت شناسایی براي ارسی سازي دریافت کردم.  

 
دریافت وام از کمیته امداد 

وي می گوید: در ادامه با دوستانی در کمیته امداد آشنا شدم و توانستم از کمیته امداد مبلغ 25 میلیون تومان وام بگیرم و کارگاهم را
که در حاشیه شهر بود به داخل شهر انتقال بدهم تا با ارتباط بیشتر با مردم، کارم را بهتر در معرض دید قرار دهم و فروش بیشتري

 
داشته باشم. 

سال 97 با یکی از مربیان فنی و حرفه اي خواهران آشنا شدم، او پیشنهاد داد تا آموزش فن ارسی را در کارگاه خودم براي خواهران
بوجود بیاورم و از سال 97 تا به امروز حدود 14 نفر کارآموز و هنرجو داشتم که 6 نفر از آنها توانستند براي خودشان کارگاه راه اندازي

 
کنند و هم اکنون مشغول به کار هستند. 

 
 



رستمی بیان می کند: هنرجویی هم در سال 99 در کارگاهم فن ارسی را یاد گرفت، او را بیمه کردم و هم اکنون در کارگاهم، مشغول

 
به کار است، سعی دارم کارگاه خود را گسترش دهم تا بتوانم افراد بیشتري را در کنار خود داشته باشم و اشتغالزایی کنم. 

 
مشکلات و مسائل تولیدکنندگان 

وي از مشکلاتش چنین می گوید: متاسفانه دو سالی است که به خاطر وضعیت نامساعد مالی، فروشگاه را جمع کرده ام، به کمیته
امداد پیشنهاد دادم که شما می توانید چند کارآفرین فعال داشته باشید و براي این افراد سرمایه گذاري کنید به جاي اینکه وام هاي
متعددي پرداخت کنید که بعد از مدتی با شکست مواجه شوند. به آنها گفتم کارگاهم را توسعه بدهید حمایت کنید و در هر شهري
یک شعبه بزنید، افرادي که به دنبال وام هستند داخل کارگاه بیایند و کار کنند، با نظارت من و حمایت شما، من می توانم حداقل ده
خط تولیدي داشته باشم و براي سال اول به 30 نفر نیروي کار فقط در کارگاه نیاز دارم، اما متاسفانه طرح من را قبول نکردند، گویی

 
برایشان آمار پرداخت وام به افراد مختلف مهم تر بود تا اینکه یک جا سرمایه گذاري کنند براي اشتغال زایی بیشتر. 

 
 

این تولیدکننده در ادامه می گوید: شعار امسال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها است، من هم تولیدکننده هستم چوب درجه یک
در اسفند سال گذشته 6 میلیون و 500 هزار تومان بود اما امروز همان چوب به 9 میلیون و 800 هزار تومان رسیده است، مابقی
اجناس مصرفی هم حداقل 60 درصد بالا رفته اند، من به عنوان یک تولیدکننده امروز با این وضعیت چه چیزي تولید کنم که هزینه

 
کارگاه، کارگر و هزینه خودم در بیاید؟ آن شعار کجاي داستان تولیدکننده ها قرار دارد؟ 

 
گلایه از سخت گیري بانک ها براي دادن وام به تولیدکنندگان 

انتظار دارم که بیشتر هواي تولیدکننده ها را داشته باشند و بیشتر از آنها حمایت کنند، یک تولید کننده نیاز به فضایی براي تولید
دارد معمولا افرادي که می خواهند کار تولید را شروع کنند، از نظر مالی هم در مضیقه هستند، مسؤولان امر، ساز و کاري راه اندازي

 
کنند تا تولیدکننده بتواند راحت تر وام بگیرد و وقتی به بانک معرفی می شود زیاد اذیت نشود. 



 
 

من چند بار از میراث فرهنگی به بانک معرفی شدم اما آنقدر از من درخواست ضامن و موارد دیگر را داشته اند که کلا از گرفتن آن
صرف نظر کردم، مثلا براي 40 میلیون وامی که میراث فرهنگی می خواست از طریق بانک گردشگري به من بدهد، تاییدیه مسجد،
پایگاه محل و جهاد دانشگاهی خواستند، گفتند سه ضامن ببرم تا مبلغ 40 میلیون را به من بدهند، بدتر از همه اینکه از میان ضامنین
باید دو نفر از آنها کسر اقساط بیاورند، چه کسی به جز افراد درجه یک خانواده به کسی دیگر براي ضامن شدن نامه کسر اقساط می

 
دهد؟ خیلی ها در این موارد به مشکل برمی خورند و مانند من از گرفتن آن وام صرف نظر می کنند. 

 
توصیه به جوانان علاقه مند به کار با چوب و صنایع دستی  

رستمی به افرادي که می خواهند این کار را شروع کنند چنین می گوید: جوان هایی که می خواهند کار با چوب را شروع کنند، حتما
نباید مبالغ میلیاردي داشته باشند از مبالغ کم و با خرید یک دستگاه کوچک می توانندکارشان را شروع کنند، مخصوصا در کار صنایع
دستی می توانند یک کمپرسور کوچک و یک میخکوب تهیه و از صفر شروع کنند، این دیدگاه را نداشته باشند که از اول فضاي بزرگ
و دستگاه هاي بزرگ و  پیشرفته داشته باشند، از کسانی که دست اندرکار هستند تقاضا دارم جوانانی که در پی کارهاي اینچنینی

 
هستند را حمایت کنند تا از این طریق براي خود منبع درآمدي داشته باشند. 

 
 

به نظرم جوانان باید بدانند که مهم نیست چه تحصیلاتی دارند، مهم این است که هر زمان اراده کنند می توانند مجدد براي کسب

 
درآمد در رسته جدید فعالیت کنند به شرط اینکه یک هدف براي خود پایه ریزي کنند و براي رسیدن به آن هدف مبارزه کنند. 

به گزارش فارس، پاي حرف تقریبا همه تولیدکنندگان که می نشینیم از حمایت نشدن از سوي مسؤولان گله مند بوده و همچنین از
سخت گیري بانک ها در مورد دادن وام به آنها دل پري  داشته اند، آیا هموار کردن راه براي تولیدکنندگان که می توانند با تولید
مسئله مهم بیکاري را در جامعه کاهش دهند آنقدر سخت است؟ افرادي که نه به دنبال کار دولتی بلکه با دستان خود براي خود شغل
ایجاد کرده اند و می توانند دست بقیه افراد را نیز با حمایت مسؤولان بگیرند، آیا حمایت از این افراد جفا در حق مردم این کشور



 
نیست؟ 

سال هاست رهبر معظم انقلاب حمایت از تولید را محوریت شعارها قرار می دهند و همواره در سخنرانی هاي خود در ارتباط با تولید و
حمایت از آن تاکید دارند اما این موضوع کمی از سوي مسؤولان و متولیان امر مغفول مانده است، انتظار می رود، مسؤولان در این

 
زمینه به صورت جدي وارد شوند و مشکل و مسائل تولیدکنندگان را حل کنند. 

انتهاي پیام/86041/ج/ر



منطقه ویژه اقتصادي جهرم، جوانی بالغ شده است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  293  |  تاریخ: 1400/02/31

پیام فخرو در گفت وگو با خبرگزاري فارس در جهرم اظهار
داشت: توسعه صادرات، استراتژي غالب دو دهه اخیر در
اقصی نقاط جهان بوده است که موفقیت این استراتژي در
بسیاري از کشورهاي دنیا با ایجاد مناطق آزاد تجاري

 
-صنعتی و ویژه اقتصادي پیوند خورده است.  

وي افزود: تجربه هاي ارزشمند جهانی در زمینه ایجاد
مناطق پردازش صادرات و عملکرد خوب آن ها،

سیاستگذاران و فرادستان اقتصادي کشور را مجاب به ایجاد و توسعه بیش از پیش، مناطق آزاد تجاري- صنعتی و ویژه اقتصادي کرده

 
است. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي جهرم گفت: به این امید که از دریچه ایجاد چنین زیرساخت هایی، ضمن بازکردن گره هاي صادراتی،

 
به تحقق اهدافی چون ایجاد اشتغال و محرومیت زدایی در پهنه سرزمینی جمهوري اسلامی ایران کمک کنند. 

فخرو ادامه داد: این در حالی است که از ابتداي شکل گیري چنین رویکردي در کشور، دید باز مسئولین سیاست گذاري شهرستان
جهرم، باعث شد تا فراهم کردن بستر زیرساخت هاي منطقه ویژه اقتصادي در اولویت اهداف اصلی شهرستان و استان فارس قرار

 
بگیرد. 

وي بیان داشت: اینجا بود که پس از آمایش سرزمینی انجام شده، شهرستان جهرم به همراه 36 شهرستان دیگر کشور از این امتیاز
ویژه برخوردار و فرآیند ساخت منطقه از سال 95 آغاز شد به نحوي که پس از 5 سال دوندگی و تلاش به پیشرفت 100 درصدي

 
درفاز اول آن نزدیک شده است. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي جهرم تصریح داشت: در این میان اخیرا، مجمع تشخیص مصلحت نظام پس از ارزیابی هاي گسترده
اي که نشان از موفقیت این مناطق دارد به تصویب 13 منطقه ویژه اقتصادي جدید از جمله فسا و لارستان راي مثبت داده است. این

 
خبر نگرانی هایی براي برخی از شهروندان ایجاد کرده است، که لازم است توضیحاتی درباره آن ارائه دهیم. 

فخرو با بیان اینکه منطقه ویژه اقتصادي جهرم در اوج تحریم هاي ظالمانه و خصمانه بین المللی و در شرایطی که دولت با تنگناهاي
اعتباري و مالی بسیاري روبرو بوده است، موفق به ایجاد همگی زیرساخت هاي مورد نیاز سرمایه گذاري شده است، افزود: اکنون
دغدغه اي جز جذب سرمایه گذاري ندارد و این در حالی است که فسا و لارستان در مراحل آغازین شکل گیري بوده و پیش بینی می

 
شود، حداقل هفت تا ده سال روند ساخت و ساز در آن ها به درازا بیانجامد. 



وي گفت: وضعیت کسري بودجه و پروژه هاي عمرانی بر زمین مانده و دست تنگ دولت و وجود تحریم هاي ظالمانه علیه ایران عزیز،

 
چالش هاي مهمی را پیش روي توسعه اقتصادي کشور و همچنین مناطق ویژه اقتصادي قرار داده است. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي جهرم در ادامه با اشاره به اینکه در همین راستا، دولت مصوب کرده است که ایجاد مناطق ویژه
اقتصادي جدید می بایست از محل منابع مالی بخش خصوصی و پس از اهلیت سنجی پیچیده و با دقت تامین شود، تاکید کرد: این در
حالی است که سازمان منطقه ویژه اقتصادي جهرم مستقیما، زیر نظر بزرگترین و قدرتمندترین سازمان صنعتی کشور، سازمان
گسترش و نوسازي صنایع ایران (ایدرو) قرار دارد و تمامی منابع مورد نیاز از محل سرمایه هاي این مجموعه که متعلق به وزارت
صنعت، معدن و تجارت است، تامین می شود که این انتخاب شایسته، نشان از تجربه و هوشمندي بالاي مسئولین شهرستان جهرم

 
است. 

 
بخش خصوصی در اولین گام به فکر نرخ بازگشت سرمایه خود در کوتاه مدت است 

فخرو بیان کرد: در چنین شرایطی، خوشبینی مفرطی لازم است که بخش خصوصی در شهرستان هاي فسا و لارستان پیش قدم شده

 
و هزینه هاي هنگفت و سرسام آور زیرساخت هاي مورد نیاز و توسعه این مناطق را بر دوش بگیرد. 

وي با بیان اینکه واضح است که  بخش خصوصی در اولین گام به فکر نرخ بازگشت سرمایه خود در کوتاه مدت هستند، افزود: در حالی
که تجربه نشان می دهد، فرآیند ایجاد چنین بستري در مناطق فوق الذکر، قریب یک دهه زمان را می طلبد و عملا بخش خصوصی را

 
دلسرد و ناتوان خواهد کرد. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي جهرم گفت: اینکه شهرستان هاي همجوار با تلاش هاي شبانه روزي و با لابی هاي گسترده، سعی در
اخذ امتیاز منطقه ویژه اقتصادي داشته اند، خود به تنهایی نشان از شاخص بودن و ممتاز بودن چنین بستري براي سرمایه گذاري

 
دارد. 

وي افزود: اما نکته مهم تر آن است که ایجاد چنین زیرساختی قبل از هر چیز، نیاز به مکمل هایی مانند فرودگاه و تامین پایدار آب و

 
برق و گاز را دارد که از بدو امر براي آن در شهرستان جهرم فکر شده است. 

فخرو با اشاره به اینکه در همین راستا گسترش بیش از پیش فرودگاه جهرم و توسعه پروازهاي آن که یکی از پیش نیازهاي اصلی
منطقه ویژه اقتصادي است، تاکید کرد: ایجاد بستري مناسب براي پروازهاي Cargo و استقرار گمرك جمهوري اسلامی در فرودگاه

 
جهرم به واسطه داشتن مزایاي پیش گفته، در دستور کار قرار گرفته است. 

وي بیان کرد: علاوه بر آن وضعیت منابع آبی در شهرستان هاي همجوار نشان می دهد که تامین پایدار آب در این مناطق براي تحقق
اهداف بلندمدت با چالش هاي عدیده اي روبرو خواهد شد و تحت چنین شرایطی، نزدیکی منطقه ویژه اقتصادي جهرم به انشعاب آب

 
از سد سلمان فارسی، خود امتیاز و مزیت بزرگی محسوب می شود که دیگران از آن بی بهره خواهند بود. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي جهرم گفت: منطقه ویژه اقتصادي جهرم، اکنون جوان بالغی است که در مرحله سوم زندگی خود قرار

 
دارد و مقایسه آن با نوزادانی که راه درازي در پیش دارند و هنوز جانمایی آن به تصویب نرسیده، مقایسه چندان جالبی نمی باشد. 



فخرو با بیان اینکه در همه این سال ها، همت مسئولین و مجموعه مدیریتی منطقه ویژه اقتصادي جهرم، مهیا کردن بستري مساعد و

 
مناسب براي کسب و کار بوده است، تاکید داشت: با افتخار اعلام می کنیم که در این حوزه به موفقیت چشمگیري رسیده ایم. 

وي بیان کرد: طبیعی است، پیشرفت بیش از پیش این مجموعه، نیازمند سرمایه گذارانی است که در این بستر پویا و قبل از ورود
دیگران به رقابت بپردازند. در این زمینه آمارهاي متعدد نشان می دهد، وضعیت منابع مالی بخش خصوصی در شهرستان جهرم به
تنهایی براي فعال کردن چندین منطقه ویژه اقتصادي کفایت می کند و از این جهت نیز نگرانی چندانی براي توسعه آتی منطقه ویژه

 
اقتصادي جهرم وجود ندارد. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي جهرم در پایان اعلام کرد: مجموعه مدیریتی این منطقه، ضمن دعوت از همشهریان، افتخار می کند

 
که میزبان آن ها در قطب نوین سرمایه گذاري جنوب فارس باشد. 

انتهاي پیام/ن



جزئیات طرح تفحص از مراجع صدور پروانه وکالت دادگستري در مجلس

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  294  |  تاریخ: 1400/02/31

جمعی از نمایندگان طرح تحقیق و تفحص از مراجع صدور پروانه وکالت دادگستري را در مجلس کلید زدند.

جمعی از نمایندگان طرح تحقیق و تفحص از مراجع صدور

 
پروانه وکالت دادگستري را در مجلس کلید زدند. 

به گزارش قدس آنلاین، جمعی از نمایندگان طرح تحقیق و
تفحص از مراجع صدور پروانه وکالت دادگستري را تهیه و
تدوین و جهت رسیدگی تقدیم هیئت رئیسه مجلس کرده

 
اند. 

متن کامل طرح تحقیق و تفحص از مراجع صدور پروانه

 
وکالت دادگستري به شرح زیر است: 

 
تقاضاي تحقیق و تفحص از مراجع صدور پروانه وکالت دادگستري 

در حال حاضر دو مرجع موازي متولی صدور پروانه اشتغال وکلاي دادگستري هستند. اولین مرجع مرکز وکلا و کارشناسان و مشاوران
خانواده قوه قضائیه است و دومین مرجع کانون هاي وکلاي دادگستري که در سراسر کشور فعالیت می کنند. با توجه به اینکه سال
1400 به عنوان «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نام گذاري شده است، یکی از موانع اشتغال دانش آموختگان رشته هاي حقوق

 
و دیگر رشته هاي مرتبط با حرفه وکالت، آزمون هاي پیچیده و محدودیت ظرفیت جذب کارآموزان حرفه وکالت است. 

با توجه به اصلاح ماده (7) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل چهل و چهارم قانون اساسی و الزام کانون هاي حرفه اي متولی
خدمات عمومی به تسهیل صدور پروانه اشتغال، لازم و ضروري است که در خصوص حرفه وکالت اصلاحات اساسی انجام شود و نسبت

 
به ساماندهی فعالیت مراجع متولی حرفه وکالت اقدام شود. 

در وضعیت فعلی با حدود بیست میلیون پرونده قضائی فقط حدود هفتاد هزار وکیل و مشاور حقوقی در سراسر کشور فعالیت می کنند
و این در حالی است که حدود ششصد و پنجاه هزار دانش آموخته رشته حقوق داریم و افزایش تقاضا براي حرفه وکالت بسیار زیاد
است چنانکه در سال 1399 هشتاد و دو هزار نفر در آزمون وکالت کانون وکلاي دادگستري و حدود یکصد و ده هزار نفر در آزمون

 
مرکز وکلا و کارشناسان قوه قضائیه شرکت کردند. 

اما ظرفیت پذیرش مراجع مذکور به نسبت دانش آموختگان رشته حقوق بسیار کم است و بعضا اعتراضات متعددي در خصوص آزمون
هاي ورودي و اختبار و همچنین صدور پروانه وکالت براي برخی اشخاص که داراي شرایط قانونی نیستند، توسط داوطلبان آزمون

 
وکالت به نمایندگان مجلس ارائه می شود. 



ضمنا در خصوص نحوه مدیریت هیأت مدیره برخی از کانون هاي وکلاء و مراکز وکلاي قوه قضائیه بعضا از سوي وکلاي عضو و
اشخاص حقیقی یا حقوقی اعتراضاتی بیان می شود که نسبت به نحوه تصویب بودجه و هزینه کرد آن و همچنین در خصوص مراودات
کانون ها و مراکز وکلاء با دستگاه هاي اجرائی و همچنین نحوه برخورد با وکلاي متخلف اعتراضاتی واصل شده است. که تحقیق و

 
تفحص از مراجع مذکور که متولی ارائه خدمات عمومی به مردم هستند، ضروري به نظر می رسد. 

 
موضوع اصلی تحقیق و تفحص: 

محور اصلی: نحوه تعیین ظرفیت پذیرش کارآموزان وکالت و برگزاري آزمون ورودي و اختیار کارآموزان چگونه است؟ مستند قانونی
افرادي که بدون شرکت در آزمون وکالت پروانه فعالیت اخذ نموده اند کدام است؟ فهرست افراد مذکور کدام است؟ نحوه انتشار

 
اطلاعات موضوع ماده (4) قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات و ماده (11) ایین نامه اجرائی قانون مذکور چگونه است؟ 

1- فهرست وکلاي عضو کانون هاي وکلا و مراکز وکلاي قوه قضائیه هر استان کدام است؟ وضعیت صلاحیت قانون آنها آیا رعایت شده

 
است؟ 

2- میزان بودجه و درآمد کانون هاي وکلا و مراکز وکلاي قوه قضائیه هر استان و اتحادیه کانون هاي وکلاي کشور و مرکز وکلاي قوه

 
قضائیه و نحوه هزینه کرد و صورت هاي مالی آنها بررسی شود. 

 
3- نحوه رسیدگی به تخلفات وکلاي عضو و برخورد با آنها مطابق قانون 

 
4 - فهرست وکلاي که بدون آزمون پروانه وکالت اخذ نموده و مستند قانونی آن کدام است؟ 

5- نحوه نقل و انتقال وکلاي عضو کانون هاي وکلاي دادگستري و مراکز وکلاي قوه قضائیه از مرکز محل فعالیت به مرکز دیگر و

 
فهرست انتقال یافتگان و مستند قانونی انتقال و میزان هزینه دریافتی بابت انتقال 

 
6- تعداد پروانه هاي تودیع شده یا معلق شده و مستند قانونی آن 

7- نحوه برگزاري انتخابات هیأت مدیره کانون هاي وکلاي مراکز استان ها و اتحادیه کانون هاي وکلا و انتخاب مسئولین مراکز وکلاي

 
قوه قضائیه و ارائه فهرست مدیران مربوط. 

 
اسامی امضاکنندگان طرح تحقیق و تفحص از مراجع صدور پروانه وکالت دادگستري: 

حسینعلی حاجی دلیگانی.ابوالفضل ابوترابی.احسان ارکانی.نصراالله پژمانفر.سید جواد حسینی کیا.علی خضریان.علی اکبر علیزاده
برمی.رسول فرخی میکال.احمد حسین فلاحی.جلال محمودزاده.کیوان مرادیان کوچکسرائی.سید محمد مولوي.الیاس نادران.مجید

نصیرائی.رحمت اله نوروزي.جواد نیک بین.غلامحسین کرمی.غلامعلی کوهساري



ننگ است سر سفره بیگانه بنشینیم

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  295  |  تاریخ: 1400/02/31

کهگیلویه و بویراحمد- نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: افراد خودباخته غرب توان موشکی و واکسن
داخلی را باور نکرده اند.

کهگیلویه و بویراحمد- نماینده ولی فقیه در استان
کهگیلویه و بویراحمد گفت: افراد خودباخته غرب توان

 
موشکی و واکسن داخلی را باور نکرده اند. 

به گزارش قدس آنلاین، حجت الاسلام والمسلمین سید
نصیر حسینی در نشست با معاون وزیر صمت، اظهار کرد:
دولت باید چابک باشد و از ظرفیت هاي بخش خصوصی
بیشتر استفاده کند در همه ابعاد اگر مردم وسط میدان

 
باشند جامعه موفق خواهد شد. 

وي گفت: در همه مسائل سیاسی، اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی اگر از ظرفیت هاي مردمی استفاده کنیم بیشتر به موفقیت خواهیم
رسید، چرا که ظرفیت هاي دولتی محدود است و ظرفیت هاي مردمی بی پایان است. در این زمان که در شرایط تحریم هاي همه

 
جانبه دشمن هستیم بهترین راه استفاده از ظرفیت مردم در بخش خصوصی است که باید این ظرفیت را فعال کنیم. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد ادامه داد: بر اساس منویات رهبري و تاکید معظم له تا حدود زیادي در سایه تحریم
با فعال کردن بخش خصوصی موفق شدیم توانمندي هاي زیادي داریم که در شرایط سخت ظاهر می شوند و در شرایط عادي این

 
ظرفیت ها خودشان را نشان می دهند. 

حسینی تاکید کرد: نباید سر سفره دیگران بنشینیم تا بیگانگان براي ما تعیین تکلیف کنند، براي ما قانون وضع کنند و در همه
امورات حتی اندیشیدن ما دخالت کنند؛ ملتی که دانشمندان بزرگی مثل بوعلی سینا شیخ بهایی و فارابی و سایرین را داشته و گذشته
و پیشینه این ملت بهتر از دیگران بوده نباید سر سفره دیگران بنشیند شایسته نیست که صنعت و تولید و حوزه فرهنگ نیازمند به

 
دیگران باشد، چراکه فرهنگی بالاتر از الهامات الهی زاییده کلام وحی و بیان انسانهاي عالم و بزرگ نیست. 

وي در ادامه اظهار کرد: زیرساخت هاي خوبی در شهرك هاي صنعتی استان کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد اگر مدیریت و

 
سازماندهی شوند می توان در تولید و اشتغال در همین دوره تحریم عملکرد فراتر از تصور داشت. 

امام جمعه یاسوج افزود: در هر بخشی که تحریم شدیم در همان بخش جلو رفتیم 42 سال تمام با استکبار می جنگیم آنها ضعیف تر
شده و ما قوي تر شدیم در دوره اي توان مقابله با دشمن را نداشتیم اکنون در هر زمینه اي امکان مقابله با آن ها را داریم.



مساله جمعیت نیاز به گفتمان و جریان سازي دارد/برنامه ریزي بر اساس بیانیه

گام دوم انقلاب در حوزه خانواده برمبناي هفت محور

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  296  |  تاریخ: 1400/02/31

مدیر کل دفتر زنان و خانواده استانداري خراسان رضوي گفت: مساله پیري جمعیت یک موضوع چند وجهی است و نیاز به
گفتمان سازي ،جریان سازي و توجه عمومی جامعه بویژه دستگاه هاي متولی این حوزه و همچنین رسانه ها دارد.

مدیر کل دفتر زنان و خانواده استانداري خراسان رضوي گفت: مساله پیري جمعیت
یک موضوع چند وجهی است و نیاز به گفتمان سازي ،جریان سازي و توجه عمومی

 
جامعه بویژه دستگاه هاي متولی این حوزه و همچنین رسانه ها دارد. 

سیده طاهره طهماسبی در گفتگو با قدس آنلاین اظهار کرد: مساله جمعیت یک
موضوع چند وجهی است و نیاز به گفتمان سازي ،جریان سازي و توجه عموم آحاد

جامعه دارد. وي با بیان اینکه براي جوان سازي جمعیت باید تمامی دستگاهاي اجرایی داراي وظیفه طبق بندهاي سیاست هاي
جمعیت نظیر سازمان ها ، تشکل هاي مردمی و رسانه ها توجه جدي به این موضوع داشته و در اولویت برنامه هاي خود قرار دهند،
افزود: همچنین دانشگاه ها و پژوهشگران نیز به عنوان یک وظیفه ملی باید تحقیقات دقیق در این موضوع و چرایی کاهش جمعیت را
داشته باشند و بسته هاي اجرایی براي افزایش جمعیت متناسب با فرهنگ دینی و ملی را ارائه کنند. طهماسبی با اشاره به اینکه
رهبرمعظم انقلاب نیز تاکید ویژه اي بر موضوع جمعیت و سیاست هاي حمایتی براي افزایش جمعیت دارند، افزود: مجلس شوراي
اسلامی باید براي حمایت از زوج هاي جوان ،زنان شاغل و خانه دار به منظور ترویج فرزند آوري و افزایش جمعیت قوانین مناسب، با
خاصیت بلند مدت ، ادامه دار و انگیزشی را وضع نماید. وي ادامه داد: در راستاي ماموریت هاي تعریف شده براي دفاتر زنان و خانواده
استانداري ها و با در نظر گرفتن این نکته که این دفاتر اجرایی نیستند و نقش برنامه ریزي و نظارت بر اجراي برنامه ها توسط
دستگاههاي اجرایی را دارند ،دفتر زنان و خانواده استانداري خراسان رضوي بر مبناي اسناد بالادستی بویژه محورهاي بیانیه گام دوم
انقلاب اقدام به تدوین برنامه در دو سطح یکی دستگاه و یکی شهرستانی کرده است. مدیر کل دفتر زنان و خانواده استانداري خراسان
رضوي افزود: در راستاي اجرایی شدن این سیاست ها براي 91 دستگاه اجرایی و 32 شهرستان استان در هفت محور اصلی ؛ برجسته
کردن ارزش هاي معنوي و اخلاقی در خور جامعه ،تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی ،ترویج سبک زندگی اسلامی و ایرانی،تحکیم
بنیان خانواده و کاهش آسیب هاي اجتماعی،ارتقاء شغلی زنان،توجه به حوزه کودك و ارتقاء وضعیت کودکان،توسعه و پیشرفت در
زمینه علمی و پژوهشی؛ براي حوزه زنان و خانواده برنامه ریزي هاي لازم صورت گرفته است. طهماسبی ادامه داد: همچنین در زمینه
نشاط و شادابی خانواده هاي استان نیز برنامه هایی نظیر برگزاري نشست ها و دوره هاي آموزشی مختلف ،برگزاري اردوهاي
گردشگري خانواده محور ،توسعه سمن ها با هدف گسترش مشارکت هاي مردمی ،ایجاد و توسعه پارك بانوان، پارك خانواده و پارك
مادر و کودك و تشکیل کمیته سلامت با موضوعات مرتبط با سلامت خانواده در سطح استان مورد تاکید قرار گرفته است. وي تصریح
کرد: با توجه به شعار سال و مانع زدایی براي حل مشکلات، برنامه هایی از جمله بازدید هاي مستمر از واحدهاي تولیدي و خدماتی
که توسط زنان مدیریت می شوند و شناسایی واحدهاي غیر فعال،نیمه فعال ومشکل دار با هدف پیگیري رفع مشکلات و موانع پیش
رو این واحدها ،راه اندازي صندوق هاي خرد زنان روستایی ،برگزاري دوره هاي آموزشی با موضوعات اشتغال و کارآفزینی براي بانوان
در شهرها و روستاها با نیازهاي مختلف آموزشی، اختصاص بخشی از تسهیلات اشتغال استان به زنان تولید کننده در واحدهاي خرد و
متوسط و مشاغل خانگی ،ایجاد و توسعه بازارچه هاي دائمی روزانه و مجازي ،برگزاري نمایشگاه هاي عرضه محصولات تولیدي بانوان
به صورت مجازي و با کاهش و از بین رفتن کرونا به صورت حضوري و همچنین توسعه و تقویت مراکز مشاوره شغلی و سرمایه گذاري



در دستور کار قرار دارد. طهماسبی افزود: در راستاي رفع موانع ازدواج و تسهیل و ترویج این امر مقدس نیز ، امسال کمیته اي با
عنوان حمایت از زوج هاي جوان در خراسان رضوي تشکیل شده است تا زوج هاي جوانی که با ازدواج آسان و با هزینه هاي پایین
زندگی مشترك خود را تشکیل داده اند شناسایی شوند و فهرست آنها در اختیار دستگاه هاي اجرایی متولی این امر بویژه اداره کل
ورزش و جوانان استان قرار بگیرد تا ضمن تقدیر از این زوج هاي جوان ، ارائه خدمات متنوع و شایسته به آنها در اولویت قرار بگیرد.
وي تصریح کرد: دفتر بانوان و خانواده استانداري بر اجراي سیاست هاي حمایتی توسط دستگاه هاي اجرایی براي مادران باردار و
شیرده نظیر مرخصی قانونی زایمان بانوان ،کاهش ساعات کار بانوان داراي فرزند زیر 6 سال و سایر حمایت هایی که در قانون پیش
بینی شده است، نظارت کامل دارد. طهماسبی بیان داشت: همچنین براي تحکیم و پایداري خانواده هاي استان نیز آموزش هاي
عمومی با محورهایی نظیر فرزند پروري ، مهارت هاي زندگی ، تغذیه سالم ، پیشگیري از اعتیاد نیز برنامه هاي حمایتی،آموزشی براي
دستگاه هاي اجرایی و شهرستان هاي استان برنامه ریزي و به روش هاي مختلف نظیر کارگاه آموزشی، کلیپ، پادکست، بروشور و

نشست هاي چند جانبه اجرا می شود. انتهاي پیام/



اشتغال باید به سمت اقتصاد دیجیتال سوق پیدا کند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  297  |  تاریخ: 1400/02/31

به گزارش خبرگزاري فارس از نطنز، عیسی منصوري
شامگاه پنجشنبه در جلسه بررسی مشکلات منطقه بادرود
اظهار کرد: سیاست وزارت کار و صندوق کارآفرینی حمایت
از مشاغل خانگی و تولید و اشتغال است، 5 هزار میلیارد
تومان منابع یک درصد از تبصره 18 کشاورزي اختصاص

 
داده شده و می توانند از این اعتبار استفاده کنند. 

معاون وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه
حلقه گمشده منطقه بادرود حوزه گردشگري است، افزود: حوزه گردشگري اولویت اول در منطقه مد نظر قرار گیرد تا بتوان محصولات
کشاورزي و صنایع دستی که در این منطقه تولید می شود را در سایت هاي گردشگري براي گردشگران عرضه کرد و طرحی داده شود
که بتواند گردشگر را یک یا چند شب در منطقه نگه داریم و جذابیت گردشگري براي منطقه تعریف کرده و آموزش و اطلاع رسانی

 
انجام گیرد و تسهیلات لازم در اختیار آن ها قرار داده شود و طرحی در منطقه ایجاد شود که منجر به تحول شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یک موضوع مغفول مانده توجه به اقتصاد دیجیتال است، در

 
این راستا امروز به تدریج گام برداشته ایم و با توجه به تحصیلات جوانان در این حوزه می توانیم به این حوزه توجه ویژه داشته باشیم. 

رحمت االله فیروزي پور نماینده مردم نطنز، بادرود و قمصر در مجلس شوراي اسلامی نیز در جلسه بررسی مشکلات اشتغال منطقه
بیان کرد: با توجه به محدودیت هاي برداشت منابع آبی و محدودیت کشاورزي در منطقه بادرود در حال حاضر مشکل بیکاري وجود
دارد و در حوزه صنعت هم کار سرمایه گذاري آنچنانی انجام نشده است، البته اقداماتی شروع شده که از صندوق کارآفرینی و انتظار

 
حمایت همه جانبه را داریم. 

وي در ادامه گفت: در حوزه صنایع دستی و گردشگري هم اتفاقات خوبی در حال رقم خوردن بوده و مورد حمایت صندوق کارآفرینی
امید قرار گرفته است، منطقه بادرود ظرفیت ریلی، آزادراه و همچنین جاده ترانزیت بندرعباس به تهران را دارد، در حوزه گردشگري،
کشاورزي، بوم گردي، مذهبی و صنایع تبدیلی نیز از اهمیت ویژه اي برخوردار است، جلسه امروز هم براي حمایت از تولیدکنندگان

 
تشکیل شده است. 

اصغر نوراله زاده مدیر صندوق کار آفرینی امید نیز در این جلسه مطرح کرد: مجموعه صندوق کارآفرینی امید براي توسعه کسب و کار
منطقی و ایجاد اشتغال حمایت همه جانبه خود را اعلام می کند، اولویت هاي مجموعه در وزارت تعاون و صندوق کارآفرینی امید در

 
بسته بندي مواد غذایی، فرآوري، گردشگري و اقامتگاه ها است. 



وي خاطرنشان کرد: ظرفیت هایی که داراي مجوز و توافقنامه باشد مورد حمایت مالی قرار خواهد گرفت، با توجه به بحران خشکسالی
مجموعه گلخانه هاي مورد حمایت که نیاز بخش کشاورزي هستند و ظرفیت اشتغال موجود را حفظ می کنند هم مورد حمایت مالی

 
قرار می گیرند. 

انتهاي پیام/63025/ح10/



کارخانه هاي شمش تیتانیوم و تولید پنل خورشیدي در فارس احداث می شود

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  298  |  تاریخ: 1400/02/31

پابگاه خبري معدن نیوز -استاندار فارس گفت: دو کارخانه شمش تیتانیوم در شهرك صنعتی شیراز و تولید پنل خورشیدي
در ایزدخواست در شمال استان احداث خواهد شد.

نوشته شده توسط: جمعه 31 اردیبهشت 1400 - 08:44:12 17 بازدید چاپ پابگاه خبري معدن نیوز -استاندار فارس گفت: دو
کارخانه شمش تیتانیوم در شهرك صنعتی شیراز و تولید پنل

 
خورشیدي در ایزدخواست در شمال استان احداث خواهد شد. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز -استاندار فارس گفت: دو کارخانه شمش
تیتانیوم در شهرك صنعتی شیراز و تولید پنل خورشیدي در

 
ایزدخواست در شمال استان احداث خواهد شد. 

بنا بر گزارش پنجشنبه روابط عمومی استانداري فارس، عنایت
االله رحیمی با اشاره به مباحث مطرح شده در دیدار با معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس شرکت شهرك هاي صنعتی و
صنایع کوچک افزود: احداث کارخانه شمش تیتانیوم یکی از مباحث مورد گفت و گو با معاون وزیر بود که بر اساس مذاکرات انجام
شده احداث این کارخانه در شهرك بزرگ صنعتی شیراز به سمت سرمایه گذاري از سوي بخش خصوصی پیش می رود و شرکت

 
شهرکهاي صنعتی نیز کمک هاي لازم را براي راه اندازي آن انجام خواهد داد. 

وي ادامه داد: راه اندازي کارخانه تولید پنل هاي خورشیدي و اینورترها در ایزدخواست از دیگر مباحث مطرح شده در دیدار با رئیس

 
شرکت شهرك هاي صنعتی کشور بود که این طرح نیز با سرمایه گذاري خارجی 50 میلیون یورویی در 2 فاز اجرا خواهد شد. 

وي تصریح کرد: کارخانه تولید پنل و اینورتر به عنوان بزرگترین کارخانه این حوزه در خاورمیانه با انتقال جدیدترین تکنولوژي روز
دنیا از نمونه هاي اروپایی در زمینی به مساحت 30 هکتار برنامه ریزي شده است که در مدت حدود سه سال و در 2 فاز عملیاتی و به

 
بهره برداري خواهد رسید. 

استاندار فارس گفت: این کارخانه در فاز نخست ظرفیت تولید سالیانه 100 مگاوات و در پایان فاز دوم به ظرفیت 300 مگاوات در سال

 
خواهد رسید که ضمن تامین نیاز داخل، برنامه ریزي صادرات به حوزه خلیج فارس و منطقه شده است. 

رحیمی افزود: در دیدار با رئیس شرکت شهرك هاي صنعتی کشور به این نتیجه رسیدیم که سرمایه گذار با مساعدت هاي انجام شده

 
از سوي استان و شرکت شهرکهاي صنعتی سرمایه گذاري را با سرعت بالایی انجام دهد. 

او اظهار داشت: 2 کارخانه تولید شمش تیتانیوم و تولید پنل هاي خورشیدي و اینورترها با سرمایه گذاري بالایی انجام می شود که بی



 
شک ایجاد اشتغال بسیار مناسبی نیز در پی خواهد داشت. 

بر اساس این گزارش، انتقال پساب تصفیه خانه شیراز به شهرك صنعتی، ایجاد زیرساخت هاي لازم براي راه اندازي شهرك صنعتی
سروستان، انتقال آب آشامیدنی به شهرك صنعتی شیراز، تسریع در ایجاد شهرك صنعتی بیضا و احداث شهرك صنعتی خصوصی
مرودشت از دیگر موضوعاتی بود که در دیدار استاندار فارس با معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس شرکت شهرك هاي

صنعتی و صنایع کوچک مورد بحث قرار گرفت و تفاهم هایی نیز در این مباحث به دست آمد.



آتش سوزي در کارخانه تولید رنگ پرندك؛ از بروز یک فاجعه جلوگیري شد

منبع: پارسینهشماره خبر:  299  |  تاریخ: 1400/02/31

بروز حریق در یکی از کارخانه هاي تولید رنگ واقع در شهرك صنعتی پرندك از توابع زرندیه ممکن بود با سرایت به واحد
هاي مجاور که عمدتا در حوزه صنایع شیمیایی فعال هستند به فاجعه منجر شود، اما تلاش مدیریت بحران شهرستان و آتش

نشانان مانع از آن شد.

حوالی ساعت 21 شب گذشته خبر بروز آتش سوزي در کارخانه تولید رنگ و مواد شیمیایی مکث شهرك صنعتی پرندك به
آتش نشانی این شهر اعلام شد و دامنه و حجم آتش به گونه اي بود که نه تنها از شهرستان ساوه و شهر هاي مجاور مانند زاویه و

 
مامونیه بلکه با هماهنگی مدیریت بحران استان تهران هم نیرو هاي کمکی از رباط کریم و پرند براي مهار آن اعزام شدند. 

فرماندار زرندیه در این خصوص به ایرنا، گفت: در ساعت 21 شب گذشته این واحد دچار حریق شد و در کمترین زمان ممکن نیرو

 
هاي آتش نشانی شهرداري پرندك در صحنه حضور یافتند. 

«سیامک سلیمانی» افزود: به دلیل وجود مواد اشتعال زا و شیمیایی در این کارخانه بر حجم آتش هر لحظه افزوده شد و ناگزیر شدیم

 
از شهر هاي ساوه، زاویه، مامونیه، رباط کریم، پرند و حتی شهرك صنعتی شمس آباد کمک بگیریم. 

 
وي گفت: براي دریافت کمک بیشتر با مدیریت بحران استان تهران هماهنگی هاي لازم به عمل آمد. 

سلیمانی از زحمات آتش نشانان قدردانی کرد و گفت: خطر بزرگتري که وجود داشت، سرایت شعله ها به کارخانه هاي مجاور بود، زیرا
شهرك صنعتی پرندك در اصل یک زون شیمیایی محسوب می شود و اگر این واحد ها دچار حریق می شدند در نوع خود فاجعه اي

 
رخ می داد. 

فرماندار زرندیه اظهار داشت: همه تحهیزات، دستگاه ها و مواد انبار شده این کارخانه تولید رنگ در آتش سوخت و بر اساس برآورد
هاي اولیه افزون بر 50 میلیارد ریال خسارت وارد شده که هنوز این رقم قطعی نیست و باید منتظر گزارش نهایی در این خصوص

 
باشیم. 

وي گفت: نگرانی عمده ما در حادثه شب گذشته این بود که مخازن این کارخانه دچار حریق نشود و آتش به واحد هاي مجاور که

 
عمدتا در کار تولید مواد شیمیایی هستند سرایت نکند که با تلاش نیرو هاي فداکار آتش نشان پس از حدود چهار ساعت مهار شد. 

در همین رابطه شهردار پرندك نیز به ایرنا، گفت: پس از اعلام اولیه خبر بروز حریق در کارخانه مورد اشاره، به سرعت نیرو ها و

 
تجهیزات آتش نشانی شهرداري به محل اعزام شدند، اما دامنه و حجم آتش سبب شد که از دیگر شهر ها کمک بگیریم. 

«علی مددي» افزود: در مجموع بیش از 20 خودروي آتش نشان براي مهار این آتش سوزي فعالیت داشتند و خوشبختانه در ساعت

 
30 دقیقه بامداد امروز مهار شد. 

وي گفت: در مجاورت این کارخانه واحد هایی قرار دارند که داراي مخازن چند هزار لیتري روغن و بنزین بودند و تعدادي از خودرو

 
هاي آب پاش را مامور خنک نگه داشتن این مخازن کردیم تا دچار حریق نشوند. 

شهردار پرندك گفت: نیرو هاي آتش نشانی پرندك حتی بعد از مهار آتش سوزي این کارخانه تا ساعت 6 و نیم صبح در محل حضور
داشتند و به دلیل ریخته شدن تینر در کانال هاي اطراف و مشتعل شدن آن و همچنین شعله ور شدن موردي، اقدام به خاموش کردن



 
لکه ها کردند تا از سرایت به سایر کارخانه ها جلوگیري شود. 

شهردار پرندك گفت: شدت و حجم آتش سوزي به گونه اي بود که حتی به فرماندار زرندیه که از ابتداي حادثه تا پایان حضور داشتند
پیشنهاد استفاده از بالگرد را مطرح کردیم، اما تلاش نیرو هاي حاضر در محل به بار نشست و پس از چند ساعت بالاخره موفق به مهار

 
آن شدیم، اما این کارخانه با تمام مواد و محصولات موجود از بین رفته است. 

 
مددي اظهار کرد: تلاش همکاران ما در واحد هاي آتش نشانی شهر هاي پرندك، ساوه، مامونیه، زاویه، پرند و رباط کریم ستودنی بود. 

 
به گفته او هنوز در مورد علت قطعی بروز این حادثه نمی توان اظهار نظر کرد و باید منتظر تکمیل تحقیقات و گزارش نهایی بمانیم. 

 
وي تاکید کرد: این حادثه هیچگونه تلفات جانی به همراه نداشت. 

زرندیه با 70 هزار نفر جمعیت از مناطق صنعتی استان مرکزي به حساب می آید و 320 کارخانه در قالب شهرك هاي صنعتی
مامونیه، زاویه و پرندك با اشتغال 18 هزار نیروي کار در این شهرستان فعالیت می کنند.



اجراي طرح ناحیه بندي در دانشگاه آزاد اسلامی سیستان و بلوچستان

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  300  |  تاریخ: 1400/02/31

دانشگاه آزاد اسلامی واحد زاهدان

 
دفتر تقریب مذاهب اسلامی در واحد ایرانشهر راه اندازي می شود 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی سیستان و بلوچستان با بیان اینکه اکنون بیش از 5 هزار دانشجو در
واحد ایرانشهر و 4 پردیس مشغول تحصیل هستند از اجراي طرح ناحیه بندي در واحدهاي

 
دانشگاهی این استان خبر داد . 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري آنا از زاهدان ، سلطانعلی میر با حجت الاسلام عیسی بزمانی امام جمعه و علی شعبانی فرماندار ایرانشهر

 
دیدار و گفت وگو کرد . 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان و بلوچستان در این دیدار گفت: یکی از برنامه هاي مهم دانشگاه آزاد اسلامی توجه به
اجراي برنامه هاي فرهنگی مطابق با ارزش هاي اسلامی است و مرجع این برنامه ها دفاتر ائمه جمعه هستند تا بتوانیم با استفاده از

 
رهنمودهاي حکیمانه و عالمانه این بزرگواران در اجراي صحیح آن گام هاي مثبتی برداریم . 

میر با ارائه گزارشی از فعالیت ها و اقدامات دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان و بلوچستان در حوزه تقریب مذاهب اسلامی بیان
کرد: به همت فعالان حوزه تقریب مذاهب با حضور دکتر طهرانچی در دانشگاه آزاد اسلامی چابهار، دفتر تقریب مذاهب را راه اندازي
کردیم و امیدواریم در آینده نزدیک دفتر تقریب مذاهب را در واحد ایرانشهر نیز راه اندازي کنیم؛ چراکه این کار موجب پیوند بین

 
شیعه و سنی خواهد شد . 

 
دستور دکتر طهرانچی براي راه اندازي دانشکده مهارتی و کارآفرینی در چابهار 

وي افزود: رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در بازدید از کارخانه لنج سازي کنارك دستور داد که یک هنرستان مهارتی در کنارك و یک

 
دانشکده مهارتی و کارآفرینی در چابهار راه اندازي شود . 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان و بلوچستان با بیان اینکه جلسه هیئت امناي دانشگاه آینده نزدیک برگزار می شود، ابراز

 
امیدواري کرد که این جلسه بتواند موجب برکاتی در منطقه شود . 

میر با اشاره به وضعیت دانشگاه آزاد اسلامی در ایرانشهر با تأکید بر اینکه اکنون بیش از 5 هزار دانشجو در واحد ایرانشهر و پردیس

 
هاي بزمان، دلگان، سرباز و بمپور مشغول تحصیل هستند از اجراي طرح ناحیه بندي در دانشگاه هاي آزاد این استان خبر داد . 

وي توضیح داد: این طرح با هدف هم افزایی میان مراکز و واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی در راستاي تقویت ظرفیت ها و توانایی هاي
آنها و بومی سازي رشته هاست که با اجراي طرح ناحیه بندي و قطب بندي، ظرفیت ها و توانایی هاي خاص هر دانشگاه شناسایی



شده و براساس آن مأموریت هاي جدید براي واحدها و مراکز دانشگاهی در راستاي تقویت ظرفیت ها، بومی سازي رشته هاي

 
تحصیلی و رفع نقاط ضعف تعریف می شود . 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان و بلوچستان مطرح کرد: تاکنون سه ناحیه شمال شامل واحدهاي زاهدان، خاش و زابل،
ناحیه جنوب شامل واحدهاي چابهار و نیک شهر و ناحیه میانی شامل واحدهاي ایرانشهر و سراوان و پردیس هاي تابعه تعریف شده اند

.




